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Parlament Èeské republiky
POSLANECKÁ SNÌMOVNA 2014

VII. volební období
___________________________________________________________

Tìsnopisecká zpráva o schùzi 
Poslanecké snìmovny Parlamentu

Schválený poøad 6. schùze Poslanecké snìmovny

1. Žádost o vyslovení souhlasu Poslanecké snìmovny k trestnímu
stíhání poslance Bohuslava Svobody    

2. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb.,
o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých sou-
visejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 10/ - druhé ètení   

3. Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti
s pøijetím kontrolního øádu /snìmovní tisk 29/ - druhé ètení   

4. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb.,
o evropské obèanské iniciativì /snìmovní tisk 28/ - druhé ètení   

5. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 499/2004 Sb., o ar-
chivnictví a spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 31/ - druhé ètení   

6. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 247/1995 Sb., o vol-
bách do Parlamentu Èeské republiky a o zmìnì a doplnìní nìkterých
dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 62/ -
prvé ètení podle § 90 odst. 2   

7. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 141/1961 Sb.,
o trestním øízení soudním (trestní øád), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
zákon è. 40/2009 Sb., trestní zákoník, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a zákon è. 418/2011 Sb., o trestní odpovìdnosti právnických osob a
øízení proti nim, ve znìní zákona è. 105/2013 Sb. /snìmovní tisk 45/ -
prvé ètení   

8. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním
letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnosten-



-  -

pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných
zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 99/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

17. Návrh poslancù Zuzky Bebarové-Rujbrové, Vojtìcha Filipa,
Stanislava Grospièe, Miloslavy Vostré a Pavla Kováèika na vydání
zákona, kterým se zrušují zákon è. 451/1991 Sb., kterým se stanoví
nìkteré další pøedpoklady pro výkon nìkterých funkcí ve státních or-
gánech a organizacích Èeské a Slovenské federativní republiky,
Èeské republiky a Slovenské republiky, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a zákon è. 279/1992 Sb., o nìkterých dalších
pøedpokladech pro výkon nìkterých funkcí obsazovaných ustanove-
ním nebo jmenováním pøíslušníkù Policie Èeské republiky a
pøíslušníkù Sboru nápravné výchovy Èeské republiky, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 21/ - prvé ètení   

18. Návrh poslancù Stanislava Polèáka, Petra Gazdíka a dalších na vy-
dání zákona, kterým se mìní zákon è. 82/1998 Sb., o odpovìdnosti
za škodu zpùsobenou pøi výkonu veøejné moci rozhodnutím nebo
nesprávným úøedním postupem a o zmìnì zákona Èeské národní
rady è. 358/1992 Sb., o notáøích a jejich èinnosti (notáøský øád), ve
znìní pozdìjších zákonù /snìmovní tisk 23/ - prvé ètení   

19. Návrh poslancù Miroslava Kalouska, Heleny Langšádlové, Jana
Farského, Františka Laudáta a dalších na vydání ústavního zákona
o rozpoètové odpovìdnosti /snìmovní tisk 24/ - prvé ètení   

20. Návrh poslancù Miroslava Kalouska, Heleny Langšádlové, Jana
Farského, Františka Laudáta a dalších na vydání zákona o pravidlech
rozpoètové odpovìdnosti /snìmovní tisk 25/ - prvé ètení   

21. Návrh poslancù Miroslava Kalouska, Heleny Langšádlové, Jana
Farského, Františka Laudáta a dalších na vydání zákona o zmìnì
nìkterých zákonù v souvislosti s pøijetím ústavního zákona
o rozpoètové odpovìdnosti a zákona o pravidlech rozpoètové
odpovìdnosti /snìmovní tisk 33/ - prvé ètení   

22. Návrh poslancù Radima Fialy, Tomia Okamury, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání zákona, kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané
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ském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony /snìmovní
tisk 47/ - prvé ètení   

9. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 110/1997 Sb., o potra-
vinách a tabákových výrobcích a o zmìnì a doplnìní nìkterých sou-
visejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 72/ - prvé ètení   

10. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 146/2002 Sb., o Státní
zemìdìlské a potravináøské inspekci a o zmìnì nìkterých
souvisejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk
86/ - prvé ètení   

11. Vládní návrh zákona o zdravotnických prostøedcích /snìmovní tisk 87/
- prvé ètení   

12. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 252/1997 Sb.,
o zemìdìlství, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 256/2000
Sb., o Státním zemìdìlském intervenèním fondu a o zmìnì nìkterých
dalších zákonù (zákon o Státním zemìdìlském intervenèním fondu),
ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 98/ - prvé ètení   

13. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb.,
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 53/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2   

14. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 350/2011 Sb., o che-
mických látkách a chemických smìsích a o zmìnì nìkterých zákonù
(chemický zákon), ve znìní zákona è. 279/2013 Sb., a nìkteré další
zákony /snìmovní tisk 67/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2   

15. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 121/2000 Sb., o právu
autorském, o právech souvisejících s právem autorským a o zmìnì
nìkterých zákonù (autorský zákon), ve znìní pozdìjších pøedpisù, a
zákon è. 151/1997 Sb., o oceòování majetku a o zmìnì nìkterých
zákonù (zákon o oceòování majetku), ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 70/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2   

16. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb., o pod-
mínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), ve znìní



-  -

pisech, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 73/ - prvé ètení   

30. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb., o dob-
rovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon
o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk
76/ - prvé ètení   

31. Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù
státu splatných v roce 2014 /snìmovní tisk 78/ - prvé ètení   

32. Vládní návrh zákona o kybernetické bezpeènosti a o zmìnì souvise-
jících zákonù (zákon o kybernetické bezpeènosti) /snìmovní tisk 81/ -
prvé ètení   

33. Vládní návrh zákona o poskytování služby péèe o dítì v dìtské
skupinì a o zmìnì souvisejících zákonù /snìmovní tisk 82/ - prvé
ètení   

34. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 435/2004 Sb.,
o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 582/1991
Sb., o organizaci a provádìní sociálního zabezpeèení, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 251/2005 Sb., o inspekci práce, ve
znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 84/ - prvé ètení   

35. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 455/1991 Sb., o živno-
stenském podnikání (živnostenský zákon), ve znìní pozdìjších
pøedpisù /snìmovní tisk 85/ - prvé ètení   

36. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 111/1998 Sb., o vyso-
kých školách a o zmìnì a doplnìní dalších zákonù (zákon o vyso-
kých školách), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 92/ - prvé
ètení   

37. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k
vyslovení pøedchozího souhlasu návrh rozhodnutí Rady Evropské u-
nie, kterým se zrušuje rozhodnutí 2007/124/ES, Euratom, kterým se na
období 2007 - 2013 zavádí zvláštní program Prevence, pøipravenost
a zvládání následkù teroristických útokù a jiných rizik spojených
s bezpeèností, jakožto souèást obecného programu Bezpeènost a o-
chrana svobod /snìmovní tisk 80-E/ - prvé ètení   
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hodnoty, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 38/ - prvé ètení   

23. Návrh poslancù Radima Fialy, Tomia Okamury, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání zákona, kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané
hodnoty, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 39/ - prvé ètení   

24. Návrh poslancù Davida Kádnera, Tomia Okamury, Radima Fialy,
Petra Adama, Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha,
Karla Fiedlera, Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání zákona, kterým se mìní zákon è. 111/2006 Sb., o pomoci
v hmotné nouzi, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 40/ -
prvé ètení   

25. Návrh poslancù Davida Kádnera, Tomia Okamury, Radima Fialy,
Petra Adama, Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha,
Karla Fiedlera, Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání zákona, kterým se mìní zákon è. 145/2010 Sb.,
o spotøebitelském úvìru, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk
41/ - prvé ètení   

26. Návrh poslancù Kateøiny Koneèné, Miroslava Grebeníèka, Miroslava
Opálky a Stanislava Grospièe na vydání zákona, kterým se mìní
zákon è. 245/2000 Sb., o státních svátcích, o ostatních svátcích,
o významných dnech a o dnech pracovního klidu, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 59/ - prvé ètení   

27. Návrh poslancù Miroslava Grebeníèka, Zuzky Bebarové-Rujbrové,
Marty Semelové a Kateøiny Koneèné na vydání zákona, kterým se
mìní zákon è. 111/1998 Sb., o vysokých školách a o zmìnì a
doplnìní dalších zákonù (zákon o vysokých školách), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 60/ - prvé ètení   

28. Návrh poslancù Vojtìcha Filipa, Stanislava Grospièe a dalších na vy-
dání ústavního zákona o referendu o zrušení zákona o majetkovém
vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi /snìmovní tisk 66/
- prvé ètení   

29. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 190/2004 Sb., o dluho-
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slovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky Úmluva o založení
Evropského komunikaèního úøadu (ECO) /snìmovní tisk 93/ - prvé
ètení   

46. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a
Lucemburským velkovévodstvím o zamezení dvojímu zdanìní a
zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu a z majetku a
Protokol k ní, které byly podepsány v Bruselu dne 5. bøezna 2013
/snìmovní tisk 94/ - prvé ètení   

47. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb.,
o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých sou-
visejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 10/ - tøetí ètení   

48. Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti
s pøijetím kontrolního øádu /snìmovní tisk 29/ - tøetí ètení   

49. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb.,
o evropské obèanské iniciativì /snìmovní tisk 28/ - tøetí ètení   

50. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 499/2004 Sb., o ar-
chivnictví a spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 31/ - tøetí ètení   

51. Návrh na odvolání èlenù Správní rady Všeobecné zdravotní
pojiš�ovny Èeské republiky    

52. Návrh na odvolání èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní
pojiš�ovny Èeské republiky    

53. Návrh na volbu èlenù Správní rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny
Èeské republiky    

54. Návrh na volbu èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny
Èeské republiky    

55. Návrh na zmìny ve složení orgánù Poslanecké snìmovny    

56. Návrh na volbu èlena Nejvyššího kontrolního úøadu    

-  -

38. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a
Bosnou a Hercegovinou o spolupráci v boji proti trestné èinnosti, ze-
jména terorismu, nelegálnímu obchodu s omamnými a psychotrop-
ními látkami a organizované trestné èinnosti, podepsaná dne 12. záøí
2013 v Sarajevu /snìmovní tisk 63/ - prvé ètení   

39. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a
Státem Izrael o spolupráci v boji proti trestné èinnosti, podepsaná
dne 7. øíjna 2013 v Jeruzalémì /snìmovní tisk 65/ - prvé ètení   

40. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu návrh na odvolání nìkterých výhrad Èeské republi-
ky k mnohostranným mezinárodním smlouvám v souvislosti se záko-
nem o mezinárodní justièní spolupráci ve vìcech trestních /snìmovní
tisk 68/ - prvé ètení   

41. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a
Republikou Kazachstán o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech
(Astana, 6. 6. 2013) /snìmovní tisk 69/ - prvé ètení   

42. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Pekingská smlouva o ochranì
umìleckých výkonù v audiovizi, podepsaná v Ženevì dne 29. dubna
2013 /snìmovní tisk 74/ - prvé ètení   

43. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dodatkový protokol k Úmluvì
o poèítaèové kriminalitì o kriminalizaci èinù rasistické a xenofobní po-
vahy spáchaných prostøednictvím poèítaèových systémù (Štrasburk,
28. ledna 2003) /snìmovní tisk 75/ - prvé ètení   

44. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací zmìna Kjótského protokolu k Rámcové
úmluvì Organizace spojených národù o zmìnì klimatu, Rámcová ú-
mluva Organizace spojených národù o zmìnì klimatu a Kjótský pro-
tokol k Rámcové úmluvì Organizace spojených národù o zmìnì
klimatu /snìmovní tisk 79/ - prvé ètení   

45. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
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71. Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok
2014 /snìmovní tisk 64/   

72. Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky    

73. Ústní interpelace    

74. Návrh Pravidel hospodaøení poslaneckých klubù pro rok 2014    

75. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb., o volbách
do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony /snìmovní tisk 13/ -
druhé ètení   

76. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb., o volbách
do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony /snìmovní tisk 13/ - tøetí
ètení   

77. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky Dohoda o zøízení
Evropské molekulární biologické laboratoøe, která byla sjednána 10.
kvìtna 1973 /snìmovní tisk 34/ - druhé ètení   

78. Zpráva vlády o možnostech a postupech øešení kritického stavu
nezamìstnanosti v Èeské republice 

79. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb.,
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 53/ - druhé ètení

80. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb.,
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 53/ - tøetí ètení

81. Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti se
stanovením pøístupu k èinnosti bank, spoøitelních a úvìrních družstev
a obchodníkù s cennými papíry a dohledu nad nimi /snìmovní tisk
108/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

-  -

57. Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny
Rady Ústavu pro studium totalitních režimù (2)    

58. Návrh na volbu Veøejného ochránce práv    

59. Návrh na volbu místopøedsedy Poslanecké snìmovny    

60. Žádost vlády Èeské republiky o vyslovení dùvìry    

61. Informace o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných státù
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37. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k
vyslovení pøedchozího souhlasu návrh rozhodnutí Rady Evropské u-
nie, kterým se zrušuje rozhodnutí 2007/124/ES, Euratom, kterým se na
období 2007 - 2013 zavádí zvláštní program Prevence, pøipravenost
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k vyslovení souhlasu s ratif ikací zmìna Kjótského protokolu
k Rámcové úmluvì Organizace spojených národù o zmìnì klimatu,
Rámcová úmluva Organizace spojených národù o zmìnì klimatu a
Kjótský protokol k Rámcové úmluvì Organizace spojených národù
o zmìnì klimatu /snìmovní tisk 79/ - prvé ètení  

Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 244
Øeè poslance Václava Zemka ....................................................... 245

Usnesení schváleno (è. 104).

45. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky Úmluva o založení
Evropského komunikaèního úøadu (ECO) /snìmovní tisk 93/ - prvé
ètení  

Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 246
Øeè poslance Reného Èípa ........................................................... 247

Usnesení schváleno (è. 105).

46. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a
Lucemburským velkovévodstvím o zamezení dvojímu zdanìní a
zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu a z majetku a
Protokol k ní, které byly podepsány v Bruselu dne 5. bøezna 2013
/snìmovní tisk 94/ - prvé ètení  

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 246
Øeè poslance Jiøího Miholy ............................................................ 249

Usnesení schváleno (è. 106).

62. Zpráva o životním prostøedí Èeské republiky v roce 2012 /snìmovní
tisk 17/  

Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 250
Øeè poslance Josefa Nekla ........................................................... 252

-  -

Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 236
Øeè poslance Václava Zemka ....................................................... 238

Usnesení schváleno (è. 100).

Øeè poslance Augustina Karla Andrleho Sylora ............................ 238

41. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a
Republikou Kazachstán o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech
(Astana, 6. 6. 2013) /snìmovní tisk 69/ - prvé ètení  

Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 238
Øeè poslance Reného Èípa ........................................................... 239

Usnesení schváleno (è. 101).

42. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Pekingská smlouva o ochranì
umìleckých výkonù v audiovizi, podepsaná v Ženevì dne 29. dubna
2013 /snìmovní tisk 74/ - prvé ètení  

Øeè ministra kultury ÈR Daniela Hermana ..................................... 240
Øeè poslankynì Jany Fischerové .................................................. 242

Usnesení schváleno (è. 102).

43. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vy-
slovení souhlasu s ratifikací Dodatkový protokol k Úmluvì
o poèítaèové kriminalitì o kriminalizaci èinù rasistické a xenofobní po-
vahy spáchaných prostøednictvím poèítaèových systémù (Štrasburk,
28. ledna 2003) /snìmovní tisk 75/ - prvé ètení  

Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 242
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 243
Usnesení schváleno (è. 103).

44. Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky
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Øeè poslance Jana Chvojky ........................................................... 272
Øeè poslankynì Olgy Havlové ....................................................... 273
Øeè zástupce veøejného ochránce práv Stanislava Køeèka ........... 274
Øeè poslankynì Miroslavy Nìmcové ............................................. 275
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Øeè poslance Jiøího Koubka .......................................................... 278

61. Informace o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných státù
uskuteènìných pøes území Èeské republiky v 1. pololetí 2013
/snìmovní tisk 16/  

Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 280
Øeè poslance Václava Kluèky ........................................................ 280

Usnesení schváleno (è. 109).

51. Návrh na odvolání èlenù Správní rady Všeobecné zdravotní
pojiš�ovny Èeské republiky   

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 282

Usnesení schváleno (è. 110).

52. Návrh na odvolání èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní
pojiš�ovny Èeské republiky   

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 283

Usnesení schváleno (è. 111).

64. Úèetní závìrka a výroèní zpráva o èinnosti Státního fondu rozvoje
bydlení za rok 2012 /snìmovní tisk 20/   

Øeè ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìry Jourové ......................... 285

-  -

Øeè poslance Jana Zahradníka ..................................................... 252
Øeè poslance Josefa Nekla ........................................................... 253

Usnesení schváleno (è. 107).

63. Zpráva o plnìní státního rozpoètu Èeské republiky za 1. pololetí 2013
/snìmovní tisk 19/   

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 254
Øeè poslance Ladislava Šincla ...................................................... 256
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 256
Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 256

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslance Karla Raise .............................................................. 257
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 258
Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
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Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

67. Souhrnná zpráva o èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012
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Øeè zástupce veøejného ochránce práv Stanislava Køeèka ........... 269
Øeè poslance Karla Fiedlera ......................................................... 270



-  -

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 294

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Pokraèování v projednávání bodù
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54. Návrh na volbu èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny
Èeské republiky    

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 290
Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................. 290
Øeè poslance Igora Nykla .............................................................. 290
Øeè poslance Pavla Kováèika ........................................................ 291
Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 291
Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 292
Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 292

Usnesení schváleno (è. 114).
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Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 293

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

59. Návrh na volbu místopøedsedy Poslanecké snìmovny   
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Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslance Radka Vondráèka ................................................... 373

Usnesení schváleno (è. 117).

30. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb., o dob-
rovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon
o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk
76/ - prvé ètení   

Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ....................................... 375
Øeè poslankynì Jany Hnykové ...................................................... 376
Øeè poslankynì Gabriely Peckové ................................................ 377

Usnesení schváleno (è. 118).

Pokraèování v projednávání bodu

2. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb.,
o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých sou-
visejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 10/ - druhé ètení  

Øeè poslankynì Soni Markové ....................................................... 380
Øeè poslance Václava Kluèky ........................................................ 383
Øeè poslance Bohuslava Svobody ................................................ 384
Øeè poslankynì Soni Markové ....................................................... 385
Øeè poslance Ivana Adamce ......................................................... 385
Øeè poslance Jiøího Skalického ..................................................... 386
Øeè poslance Pavla Kováèika ........................................................ 387
Øeè poslankynì Soni Markové ....................................................... 387
Øeè poslance Stanislava Mackovíka .............................................. 388
Øeè poslance Igora Jakubèíka ...................................................... 388
Øeè poslance Jiøího Koskuby ........................................................ 389
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 389
Øeè poslance Davida Kasala ......................................................... 390
Øeè poslance Ivana Adamce ......................................................... 390
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 390

-  -

7. února 2014

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.
Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 364
Øeè poslance Václava Kluèky ....................................................... 364
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 364
Øeè místopøedsedy vlády ÈR Pavla Bìlobrádka .......................... 365

3. Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti
s pøijetím kontrolního øádu /snìmovní tisk 29/ - druhé ètení  

Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ....................................... 366
Øeè poslance Vladimíra Koníèka ................................................... 367
Øeè poslance Stanislava Humla .................................................... 367
Øeè poslance Jeronýma Tejce ....................................................... 368

4. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb.,
o evropské obèanské iniciativì /snìmovní tisk 28/ - druhé ètení  

Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ...................................... 369
Øeè poslance Vladimíra Koníèka ................................................... 370

5. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 499/2004 Sb., o ar-
chivnictví a spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 31/ - druhé ètení  

Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ...................................... 371
Øeè poslance Vladimíra Koníèka ................................................... 372
Øeè poslance Václava Votavy ........................................................ 372

6. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 247/1995 Sb., o vol-
bách do Parlamentu Èeské republiky a o zmìnì a doplnìní nìkterých
dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 62/ -
prvé ètení podle § 90 odst. 2  

Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ...................................... 373
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74. Návrh Pravidel hospodaøení poslaneckých klubù pro rok 2014   

Øeè poslance Václava Votavy ........................................................ 407

Usnesení schváleno (è. 119).

75. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb., o volbách
do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony /snìmovní tisk 13/ -
druhé ètení   

Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ...................................... 408
Øeè poslance Stanislava Grospièe ................................................ 410

Usnesení schváleno (è. 120).

22. Návrh poslancù Radima Fialy, Tomia Okamury, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na vy-
dání zákona, kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb., o dani z pøidané
hodnoty, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 38/ - prvé ètení  

Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 411
Øeè poslance Václava Votavy ........................................................ 412
Øeè poslance Jiøího Dolejše ........................................................... 413
Øeè poslankynì Olgy Havlové ....................................................... 414
Øeè poslance Karla Raise .............................................................. 415
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 415
Øeè poslance Jaroslava Klašky ..................................................... 416
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 416
Øeè poslance Milana Urbana ......................................................... 416
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 417

Usnesení schváleno (è. 121).

23. Návrh poslancù Radima Fialy, Tomia Okamury, Petra Adama,
Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,

-  -

Pokraèování v projednávání bodu

17. Návrh poslancù Zuzky Bebarové-Rujbrové, Vojtìcha Filipa,
Stanislava Grospièe, Miloslavy Vostré a Pavla Kováèika na vydání
zákona, kterým se zrušují zákon è. 451/1991 Sb., kterým se stanoví
nìkteré další pøedpoklady pro výkon nìkterých funkcí ve státních or-
gánech a organizacích Èeské a Slovenské federativní republiky,
Èeské republiky a Slovenské republiky, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a zákon è. 279/1992 Sb., o nìkterých dalších
pøedpokladech pro výkon nìkterých funkcí obsazovaných ustanove-
ním nebo jmenováním pøíslušníkù Policie Èeské republiky a
pøíslušníkù Sboru nápravné výchovy Èeské republiky, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 21/ - prvé ètení
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Øeè poslance Miroslava Grebeníèka ............................................. 634
Øeè poslance Františka Váchy ...................................................... 637
Øeè ministra školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR 
Marcela Chládka ............................................................................ 640
Øeè poslance Františka Váchy ....................................................... 640
Øeè poslance Karla Raise ............................................................. 641
Øeè poslankynì Marty Semelové .................................................. 641
Øeè poslance Františka Váchy ...................................................... 643
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 643
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 644
Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 645
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 647
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 647
Øeè poslance Františka Váchy ...................................................... 647
Øeè poslankynì Marty Semelové .................................................. 648

Usnesení schváleno (è. 137).

72. Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky  

Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 649
Øeè poslankynì Miroslavy Nìmcové ............................................. 649
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 655

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

55. Návrh na zmìny ve složení orgánù Poslanecké snìmovny    

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 664

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Usnesení schváleno (è. 138).

-  -

Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 619
Øeè poslance Ivana Adamce ........................................................ 620
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 621
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 622
Øeè poslance Ivana Adamce ......................................................... 622

Usnesení schváleno (è. 134).

Pokraèování v projednávání bodu

36. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 111/1998 Sb., o vyso-
kých školách a o zmìnì a doplnìní dalších zákonù (zákon o vyso-
kých školách), ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 92/ - prvé
ètení  

Øeè poslance Miroslava Grebeníèka ............................................. 623
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 625
Øeè poslance Františka Váchy ...................................................... 626
Øeè poslance Jiøího Miholy ............................................................ 627
Øeè poslance Jiøího Pospíšila ........................................................ 628
Øeè poslance Karla Schwarzenberga ........................................... 630
Øeè poslance Jiøího Zlatušky ......................................................... 631
Øeè ministra školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR 
Marcela Chládka ............................................................................ 631

Usnesení schváleno (è. 135).

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Pokraèování v projednávání bodu

26. Návrh poslancù Kateøiny Koneèné, Miroslava Grebeníèka, Miroslava
Opálky a Stanislava Grospièe na vydání zákona, kterým se mìní
zákon è. 245/2000 Sb., o státních svátcích, o ostatních svátcích,
o významných dnech a o dnech pracovního klidu, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 59/ - prvé ètení   

Usnesení schváleno (è. 136).



-  -

73. Ústní interpelace

Øeè poslance Petra Fialy ............................................................... 675
Øeè poslankynì Olgy Havlové ....................................................... 676
Øeè poslance Leoše Hegera ......................................................... 676
Øeè poslance Martina Novotného ................................................. 677
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 678
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 680
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 680
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 681
Øeè poslance Václava Horáèka .................................................... 681
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 682
Øeè poslance Václava Horáèka .................................................... 683
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 683
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 684
Øeè poslankynì Dany Váhalové .................................................... 686
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 686
Øeè poslance Jiøího Koubka .......................................................... 687
Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ...................................... 688
Øeè poslankynì Anny Putnové ...................................................... 690
Øeè ministra školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR 
Marcela Chládka ............................................................................ 691
Øeè poslankynì Markéty Adamové ............................................... 692
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 692
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 693
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického .............................. 693
Øeè poslankynì Aleny Nohavové .................................................. 694
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 695
Øeè poslance Vladimíra Koníèka ................................................... 696
Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 696
Øeè poslance Vladimíra Koníèka ................................................... 696
Øeè poslance Josefa Nekla ........................................................... 697
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 697
Øeè poslance Martina Sedláøe ...................................................... 698
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 698
Øeè poslance Jiøího Skalického ..................................................... 699
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 699
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 701 

-  -

57. Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny Rady
Ústavu pro studium totalitních režimù (2)   

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 667

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

58. Návrh na volbu Veøejného ochránce práv   

Usnesení schváleno (è. 139).

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 669
Øeè paní Anny Šabatové ................................................................ 670
Øeè zástupce veøejného ochránce práv
Stanislava Køeèka .......................................................................... 671
Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 672

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 673

Pokraèování v projednávání bodu

57. Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny Rady 
Ústavu pro studium totalitních režimù (2)   

Usnesení schváleno (è. 140).

Pokraèování v projednávání bodu

58. Návrh na volbu Veøejného ochránce práv   

Øeè poslance Martina Kolovratníka ............................................... 674

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.



-  -

Øeè poslance Josefa Nekla ........................................................... 736
Øeè ministra dopravy ÈR Antonína Prachaøe ................................. 737
Øeè poslance Josefa Nekla ........................................................... 738
Øeè poslance Antonína Sedi ......................................................... 738
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 739
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 740

14. února 2014

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslance Jana Klána .............................................................. 742

76. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb., o volbách
do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony /snìmovní tisk 13/ - tøetí
ètení  

Usnesení schváleno (è. 141).

47. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb.,
o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých sou-
visejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony /snìmovní tisk 10/ - tøetí ètení  

Øeè poslance Leoše Hegera ......................................................... 743
Øeè poslance Jiøího Skalického ..................................................... 746
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 746
Øeè poslance Pavla Kováèika ....................................................... 747
Øeè poslankynì Soni Markové ...................................................... 747
Øeè poslance Igora Nykla ............................................................. 750
Øeè poslance Bohuslava Svobody ................................................ 750
Øeè poslance Pavla Kováèika ....................................................... 751
Øeè poslance Bohuslava Svobody ................................................ 752
Øeè poslance Davida Kasala ........................................................ 752
Øeè poslankynì Soni Markové ...................................................... 752
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 753

-  -

Øeè ministra dopravy ÈR Antonína Prachaøe ................................ 701
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 702
Øeè poslankynì Gabriely Peckové ................................................ 703
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 704

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Jan Bartošek.

Øeè poslankynì Gabriely Peckové ................................................ 704
Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 705
Øeè poslance Antonína Sedi ......................................................... 705
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Øeè poslankynì Kateøiny Koneèné ................................................ 707
Øeè ministra prùmyslu a obchodu ÈR Jana Mládka ...................... 708
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Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 711
Øeè poslance Vojtìcha Adama ..................................................... 713
Øeè ministra kultury ÈR Daniela Hermana .................................... 714
Øeè poslance Vojtìcha Adama ..................................................... 715
Øeè poslankynì Jitky Chalánkové ................................................. 715
Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ...................................... 716
Øeè poslankynì Jany Èernochové ................................................ 717
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 718
Øeè poslance Marka Bendy .......................................................... 720
Øeè ministrynì spravedlnosti ÈR Heleny Válkové .......................... 721
Øeè poslance Antonína Sedi ......................................................... 722
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 723
Øeè poslance Antonína Sedi ......................................................... 723
Øeè poslance Daniela Korteho ...................................................... 724
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 725
Øeè poslankynì Aleny Nohavové .................................................. 727
Øeè ministra dopravy ÈR Antonína Prachaøe ................................ 728
Øeè poslankynì Aleny Nohavové .................................................. 729
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 729
Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 730
Øeè poslance Petra Bendla ........................................................... 730
Øeè poslance Ludvíka Hovorky ..................................................... 730
Øeè ministra vnitra ÈR Milana Chovance ....................................... 731
Øeè poslankynì Markéty Adamové ............................................... 733
Øeè ministra obrany ÈR Martina Stropnického ............................. 734
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49. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb.,
o evropské obèanské iniciativì /snìmovní tisk 28/ - tøetí ètení   

Usnesení schváleno (è. 146).

50. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 499/2004 Sb., o ar-
chivnictví a spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 31/ - tøetí ètení  

Øeè poslance Vladimíra Koníèka ................................................... 773

Usnesení schváleno (è. 147).

80. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb.,
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech), ve znìní
pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 53/ - tøetí ètení

Øeè poslance Michala Kuèery ....................................................... 774
Øeè poslance Jana Zahradníka ..................................................... 775
Øeè ministra životního prostøedí ÈR Richarda Brabce ................... 776
Øeè poslance Josefa Nekla ........................................................... 776

Usnesení schváleno (è. 148).

68. Výroèní zprávy a úèetní závìrky zdravotních pojiš�oven za rok 2012
s vyjádøením vlády spolu se souhrnným hodnocením, hodnocením
výroèních zpráv a úèetních závìrek za rok 2012 jednotlivých
zdravotních pojiš�oven a tabulkovými pøílohami /snìmovní tisk 51/   

Øeè ministra zdravotnictví ÈR Svatopluka Nìmeèka ..................... 778
Øeè poslance Jiøího Skalického ..................................................... 780
Øeè poslance Ludvíka Hovorky ..................................................... 782
Øeè poslance Jiøího Skalického ..................................................... 783

Usnesení schváleno (è. 149).

28. Návrh poslancù Vojtìcha Filipa, Stanislava Grospièe a dalších na vy-
dání ústavního zákona o referendu o zrušení zákona o majetkovém

-  -

Øeè poslance Davida Kasala ......................................................... 754

Usnesení schváleno (è. 142).

48. Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti
s pøijetím kontrolního øádu /snìmovní tisk 29/ - tøetí ètení  

Øeè poslance Jeronýma Tejce ...................................................... 757
Øeè poslance Vladimíra Koníèka .................................................. 758

Usnesení schváleno (è. 143).

Pokraèování v projednávání bodu

58. Návrh na volbu Veøejného ochránce práv   

Øeè poslance Jana Klána .............................................................. 759

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Petr Gazdík.

Usnesení schváleno (è. 144).

32. Vládní návrh zákona o kybernetické bezpeènosti a o zmìnì souvise-
jících zákonù (zákon o kybernetické bezpeènosti) /snìmovní tisk 81/ -
prvé ètení   

Øeè pøedsedy vlády ÈR Bohuslava Sobotky ................................. 761
Øeè poslance Václava Kluèky ....................................................... 762
Øeè poslance Matìje Fichtnera ..................................................... 763
Øeè poslance Antonína Sedi ......................................................... 766
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 767
Øeè poslance Romana Váni .......................................................... 769
Øeè pøedsedy vlády ÈR Bohuslava Sobotky ................................. 770
Øeè poslance Václava Votavy ........................................................ 771
Øeè poslance Matìje Fichtnera ..................................................... 771

Usnesení schváleno (è. 145).



-  -

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 793
Øeè poslance Jana Volného .......................................................... 794
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 794
Øeè poslance Jiøího Dolejše ........................................................... 795
Øeè ministra vlády ÈR Jiøího Dienstbiera ...................................... 796
Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 796
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 796
Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 797
Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................. 797
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 797

Usnesení schváleno (è. 152).

34. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 435/2004 Sb.,
o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 582/1991
Sb., o organizaci a provádìní sociálního zabezpeèení, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 251/2005 Sb., o inspekci práce, ve
znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 84/ - prvé ètení   

Øeè ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR 
Michaely Marksové ........................................................................ 799
Øeè poslance Jaroslava Zavadila .................................................. 800
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 800

Usnesení schváleno (è. 153).

Pokraèování v projednávání bodu

63. Zpráva o plnìní státního rozpoètu Èeské republiky za 1. pololetí 2013
/snìmovní tisk 19/   

Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 802
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 802

Usnesení schváleno (è. 154).

-  -

vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi /snìmovní tisk 66/
- prvé ètení   

Øeè poslance Pavla Kováèika ....................................................... 783

Projednávání tohoto bodu bylo pøerušeno.

29. Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 190/2004 Sb., o dluho-
pisech, ve znìní pozdìjších pøedpisù /snìmovní tisk 73/ - prvé ètení  

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 784
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 785

Usnesení schváleno (è. 150).

31. Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù
státu splatných v roce 2014 /snìmovní tisk 78/ - prvé ètení   

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 786
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 786
Øeè poslance Františka Laudáta ................................................... 786
Øeè poslance Václava Votavy ....................................................... 787

Usnesení schváleno (è. 151).

Další èást schùze øídil pøedseda PSP Jan Hamáèek.

81. Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti se
stanovením pøístupu k èinnosti bank, spoøitelních a úvìrních družstev
a obchodníkù s cennými papíry a dohledu nad nimi /snìmovní tisk
108/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

Øeè místopøedsedy vlády ÈR a ministra financí 
Andreje Babiše .............................................................................. 788
Øeè poslance Jiøího Dolejše ........................................................... 789
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 792



-  -

18. února 2014

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Další èást schùze øídil pøedseda PSP Jan Hamáèek.

Øeè prezidenta Èeské republiky Miloše Zemana .......................... 816

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Øeè poslance Zbyòka Stanjury ...................................................... 824

60. Žádost vlády Èeské republiky o vyslovení dùvìry 

Øeè pøedsedy vlády ÈR Bohuslava Sobotky ................................. 825
Øeè místopøedsedy PSP Vojtìcha Filipa ....................................... 837
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 840

Další èást schùze øídil místopøedseda PSP Vojtìch Filip.

Øeè poslance Jaroslava Faltýnka .................................................. 845
Øeè poslance Miroslava Kalouska ................................................. 845
Øeè místopøedsedkynì PSP Jaroslavy Jermanové ........................ 845
Øeè poslance Adolfa Beznosky ..................................................... 847
Øeè poslance Pavla Blažka ........................................................... 847
Øeè místopøedsedkynì PSP Jaroslavy Jermanové ........................ 848
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 849
Øeè místopøedsedy PSP Petra Gazdíka ........................................ 849
Øeè poslance Tomia Okamury ....................................................... 851
Øeè poslance Radima Fialy ........................................................... 853
Øeè poslance Petra Fialy ............................................................... 853
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 856

Další èást schùze øídila místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová.

Øeè poslance Petra Fialy ............................................................... 862
Øeè poslance Pavla Blažka ........................................................... 863
Øeè poslankynì Miroslavy Nìmcové ............................................. 863
Øeè poslance Bohuslava Chalupy ................................................. 864
Øeè ministra zahranièních vìcí ÈR Lubomíra Zaorálka ................. 864
Øeè poslance Miroslava Opálky .................................................... 865

-  -

65. Výroèní zpráva o hospodaøení Èeské televize v roce 2012 /snìmovní
tisk 22/  

Øeè poslance Martina Komárka .................................................... 804

Usnesení schváleno (è. 155).

69. Výroèní zpráva o hospodaøení Èeského rozhlasu za rok 2012
/snìmovní tisk 52/  

Øeè poslance Martina Komárka .................................................... 805

Usnesení schváleno (è. 156).

70. Zpráva o stavu zemìdìlství Èeské republiky za rok 2012 /snìmovní
tisk 61/  

Øeè místopøedsedy vlády ÈR Pavla Bìlobrádka .......................... 807
Øeè poslance Michala Haška ........................................................ 808

Usnesení schváleno (è. 157).

71. Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok
2014 /snìmovní tisk 64/  
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Zaèátek schùze Poslanecké snìmovny
4. února 2014 ve 14.00 hodin

Pøítomno: 194 poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji 6. schùzi Poslanecké snìmovny a
všechny vás na ní vítám. Chtìl bych vás informovat, že organizaèní výbor
Poslanecké snìmovny stanovil návrh poøadu 6. schùze 21. ledna tohoto ro-
ku a pozvánka vám byla rozdána pøes poslanecké kluby tentýž den.

Prosím vás, abyste se všichni pøihlásili identifikaèními kartami a
pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání náhradní karty. Chtìl bych øíci, že
zatím mám informaci od kolegy Tejce, který hlasuje s kartou èíslo 1. Kolega
Hašek – karta èíslo 2 a kolega Fiala – karta èíslo 3.

Poprosím vás, abyste zaujali svá místa, a poprosím vás o snížení hladi-
ny hluku v sále. (Zvoní na zklidnìní atmosféry.) Dìkuji.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, poprvé mezi námi vítám preziden-
tem jmenovanou novou vládu Èeské republiky a chtìl bych požádat jejího
pøedsedu pana Bohuslava Sobotku, aby nám jednotlivé èleny vlády
pøedstavil.

Pane premiére, prosím, máte slovo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
pøedsedo, vážené poslankynì, vážení poslanci, je mi velkou ctí, že vám
dnes, tak jak je tradicí v Poslanecké snìmovnì, mohu pøedstavit osobnì
novou vládu Èeské republiky, která byla jmenována prezidentem republiky
na základì koalièní smlouvy, kterou uzavøely Èeská strana sociálnì demo-
kratická, hnutí ANO a KDU-ÈSL. Tato vláda tedy vznikla na základì minu-
lých voleb do Poslanecké snìmovny.

Dovolte mi nyní, abych vám jednotlivé èleny vlády pøedstavil:
Prvním místopøedsedou vlády pro ekonomiku a ministrem financí je pan

Andrej Babiš. (Potlesk.)
Místopøedsedou vlády pro vìdu, výzkum a inovace je pan Pavel

Bìlobrádek. (Potlesk.)
Ministrem zahranièních vìcí je pan Lubomír Zaorálek. (Potlesk.)
Novým ministrem obrany je pan Martin Stropnický. (Potlesk.)
Ministrem vnitra je pan Milan Chovanec. (Potlesk.)
Ministerstvo prùmyslu a obchodu vede Jan Mládek. (Potlesk.)
Novou ministryní spravedlnosti je paní Helena Válková. (Potlesk.)
Ministryní práce a sociálních vìcí je paní Michaela Marksová. (Potlesk.)
Ministrem dopravy je pan Antonín Prachaø. (Potlesk.)
Novým ministrem zemìdìlství je pan Marian Jureèka. (Potlesk a zleva

výkøik „bravo!“.)
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Nyní bychom pøistoupili ke stanovení poøadu 6. schùze, jehož návrh je
uveden na pozvánce. Dovolte mi, než otevøu rozpravu, abych vás seznámil
se závìry dnešního grémia.

Nejprve vám sdìluji, že jsem obdržel dopis pøedsedy vlády, kterým
vláda bere zpìt tyto snìmovní tisky: tisk 46, 50, 55, 56, 88, 96 a 97. Proto
vás prosím, abyste si v návrhu poøadu schùze škrtli body 30, 31, 7, 8, 12,
45 a 46.

Pro vaši informaci, vláda dále bere zpìt i tisk èíslo 12 a tisk èíslo 14, ty-
to ovšem nejsou souèástí 6. schùze.

Z grémia navrhujeme zaøadit do bloku Volby nový bod. Bod by se jme-
noval Návrh na volbu místopøedsedy Poslanecké snìmovny.

Dále jsem obdržel dopis pana pøedsedy vlády, kterým požádal, aby
vláda mohla pøedstoupit pøed Poslaneckou snìmovnu a požádat o
vyslovení dùvìry. Navrhujeme této žádosti vyhovìt, zaøadit tento bod do
této schùze a projednat ho v úterý 18. února od 11 hodin. To znamená ten-
to bod pevnì zaøadit na úterý 18. února od 11 hodin.

Dále bod 19, což je snìmovní tisk 62, navrhujeme zaøadit jako první bod
v bloku prvních ètení.

Dále pan bývalý ministr prùmyslu a obchodu Jiøí Cienciala požádal o
zaøazení nového bodu a souèasný ministr prùmyslu a obchodu Jan Mládek
tento návrh podpoøil. Jedná se tedy o vládní návrh zákona, kterým se mìní
zákon è. 458/2000 Sb., o podmínkách podnikání a výkonu státní správy v
energetických odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù, energetický zákon,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., o podporovaných
zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, to celé jako snìmovní tisk 99 v prvém ètení, a my ho navrhujeme
zaøadit jako druhý bod v bloku prvních ètení.

Paní pøedsedkynì petièního výboru, poslankynì Zuzka Bebarová-
Rujbrová, požádala o pevné zaøazení snìmovního tisku èíslo 48, což je bod
75 návrhu poøadu schùze, na ètvrtek 6. února v 11 hodin. Pokud by se ne-
naplnil bod Odpovìdi èlenù vlády na písemné interpelace, projednávali
bychom ve ètvrtek 6. února mezinárodní smlouvy a zprávy pøedložené do
Poslanecké snìmovny, a to mezi 9. a 11. hodinou, poté by byl zaøazen o-
nen bod 75 a pak bychom znovu pokraèovali blokem zpráv a smluv.

Dále vás chci informovat, že ve støedu 12. února bychom projednali bo-
dy z bloku tøetích ètení za pøedpokladu, že u nich budou splnìny zákonné
lhùty.

Dále vás chci informovat, že jsem obdržel dopis poslance Vojtìcha
Filipa, který i jménem dalších pøedkladatelù bere zpìt snìmovní tisk èísl 5,
takže si prosím škrtnìte bod 18, dále dopis bývalého pøedsedy vlády Jiøího
Rusnoka, kterým vláda bere zpìt snìmovní tisk èíslo 54, takže si prosím
škrtnìte bod 32, a dopis poslance Tomia Okamury, který i jménem dalších
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Ministrem zdravotnictví je pan Svatopluk Nìmeèek. (Potlesk.)
Ministrem školství je pan Marcel Chládek. (Potlesk.)
Novou ministryní pro místní rozvoj je paní Vìra Jourová. (Potlesk.)
Ministerstvo životního prostøedí vede pan Richard Brabec. (Potlesk.)
Ministrem kultury v nové vládì je pan Daniel Herman. (Potlesk.)
A koneènì ministrem pro lidská práva, rovné pøíležitosti a legislativu je

pan Jiøí Dienstbier. (Potlesk.)
Vážené poslankynì, vážení poslanci, to je tedy nová vláda Èeské re-

publiky. Dovolte mi, abych za všechny její èleny vyjádøil nadìji v dobrou, e-
fektivní spolupráci mezi vládou a Poslaneckou snìmovnou, mezi vládou a
jednotlivými kluby zastoupenými v Poslanecké snìmovnì v zájmu obèanù
Èeské republiky. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane premiére. Já rovnìž pøeji
nové vládì hodnì úspìchù a za nás za všechny asi mohu øíci, že se tìším
na spolupráci.

Nyní bychom pøistoupili k urèení ovìøovatelù schùze. Ale jestli chce pan
pøedseda klubu TOP 09 využít svého pøednostního práva, nijak ho nebudu
omezovat. Prosím, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Dovolte, dámy a
pánové, abych jménem poslaneckého klubu TOP 09 popøál vládì hodnì
úspìchù, hodnì dìlného èasu a také hodnì štìstí, které budeme jistì
všichni potøebovat. (Potlesk.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní bychom tedy pøistoupili k urèení
dvou ovìøovatelù této schùze. Navrhuji, abychom urèili pana poslance
Pavla Èiháka a pana poslance Jiøího Miholu. Zeptám se, zda je zde jiný ná-
vrh. Není tomu tak.

Zahájím hlasování a ptám se, kdo je pro, abychom urèili tyto dva
ovìøovatele, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 1. Pøihlášeno je 174, pro 170, proti nikdo. Tento
návrh byl pøijat a já konstatuji, že jsme ovìøovateli 6. schùze Poslanecké
snìmovny urèili poslance Èiháka a poslance Miholu.

Chtìl bych vám sdìlit, že do zahájení schùze požádali o omluvení své
neúèasti tito poslanci a poslankynì: pan poslanec Bìhounek do ètvrté ho-
diny z pracovních dùvodù, paní poslankynì Dobešová ze zdravotních
dùvodù, pan poslanec Holeèek z rodinných dùvodù, pan poslanec Janulík
– osobní dùvody, pan poslanec Kaòkovský – pracovní dùvody, paní
poslankynì Nytrová – zdravotní dùvody a pan poslanec Volèík – rovnìž
zdravotní dùvody.
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Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dobrý den, vážený pane pøedsedo,
vážení èlenové vlády, vážené dámy a vážení pánové. Já bych chtìla po-
žádat, aby Snìmovna zhodnotila mùj návrh na zaøazení nového bodu do
programu našeho jednání. Ten bod má název Aktuální situace na Ukrajinì
a postoj vlády Èeské republiky k této otázce. Dovolte, abych jenom krátce
tento svùj návrh zdùvodnila.

Za prvé jde o to, že nìkolik týdnù sledujeme to, co se odehrává na
Ukrajinì, a vzhledem k tomu, že Èeská republika ve všech svých minulých
postojích, tedy v postojích vládních, také v postojích snìmovních, zejména
potom vyjádøeno postoji ministra zahranièních vìcí, vždy v minulosti utvr-
zovala ukrajinskou stranu v tom, že Èeská republika podporuje její vstup do
Evropské unie, tak si myslím, že této otázce máme vìnovat svou pozornost.
Jedná se o to, že pokud podporujeme vstup Ukrajiny do Evropské unie, a
mì zajímá, zda se tento názor nové vlády na tomto postoji nezmìnil, pokud
se nezmìnil a podporujeme jej, tak nemùžeme pøihlížet bez mrknutí oka to-
mu, že jsou vystaveni násilí, a dokonce jsou mrtví obèané zemì, která má
s námi sdílet ve stejném civilizaèním okruhu jednu politiku, jeden život v
pøípadì, že vstoupí do Evropské unie.

Je zde také otázka toho, že na našem území, tedy v Èeské republice,
je øada obèanù, bývalých obèanù Ukrajiny, anebo ještì souèasných
obèanù Ukrajiny. Vidìli jsme také jejich protesty. Procházejí již nìkterými
mìsty, a tedy se to dotýká do jisté míry i otázky bezpeènosti v naší zemi.

Proto navrhuji zaøadit tento bod – krom otázek, které jsem zmínila, jsou
zde ještì otázky hospodáøské, otázka související s pøíjezdem prezidenta
Janukovyèe do Èeské republiky, tedy èeská vláda bude muset formulovat
nìjaký postoj k tìmto otázkám a Parlament Èeské republiky by tento postoj
mìl znát. Proto tedy navrhuji tento bod do poøadu našeho jednání. Název
jsem vám sdìlila. Navrhuji jej zaøadit jako první bod do bloku zprávy. Ž-
ádám, aby nám informaci poskytl ministr zahranièních vìcí Lubomír
Zaorálek.

Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Mám zde pøihlášku pana
ministra zahranièních vìcí s pøednostním právem, takže já mu slovo
neprodlenì udìlím.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Dobré odpo-
ledne, dámy a pánové, vážení kolegové. Já bych chtìl jenom krátce ujistit,
že nová vlády stejnì jako ta pøedcházející usiluje a podporuje snahu
Ukrajiny stát se souèástí Evropy a Evropské unie v budoucnosti.

Zároveò bych rád øekl, že nám absolutnì nemùže být jedno, pokud
vlastnì v bezprostøedním sousedství nejen Evropské unie, ale i Evropy do-
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pøedkladatelù bere zpìt snìmovní tisk èíslo 37, takže si prosím škrtnìte
bod 25.

Poslední vìc z mojí strany je, že navrhujeme vyhovìt žádosti paní
pøedsedkynì mandátového a imunitního výboru paní poslankynì Miroslavy
Nìmcové o zaøazení nového bodu, a to žádosti o vyslovení souhlasu
Poslanecké snìmovny k trestnímu stíhání poslance Bohuslava Svobody, a
to na úterý 4. února jako první bod.

To je z mojí strany vše. Já zde mám nìkolik pøihlášek do rozpravy. Mám
tady pøihlášku pana ministra prùmyslu s pøednostním právem.
Pøedpokládám, že se to týká vìcí, o kterých jsem mluvil. Dobrá. Prosím,
pane ministøe, máte slovo.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedsedo,
dámy a pánové, já jsem pùvodnì chtìl naèíst onu novelu energetického
zákona, kterou jste naèetl, jenom bych chtìl požádat o jednu zmìnu.
Netrvám na tom, aby to bylo schváleno v prvém ètení podle § 90, ale chtìl
bych potom požádat Snìmovnu o zkrácení lhùty o 55 dní, aby to bylo pro-
jednáno ve zrychleném termínu, nicménì projednáno. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pokud zde není námitek, tak
bych v této fázi – pan pøedseda volební komise mi nìco signalizuje, ale ne-
jsem schopen identifikovat, co to je. Prosím, øeknìte mi to do mikrofonu.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Dobré odpoledne. Já bych rád
poprosil o zaøazení nìkolika volebních bodù jako pevných bodù, jestli to
bude možné, pane pøedsedo.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já se omlouvám, mìl jsem tady poradu
s paní øeditelkou. Ještì jednou, jestli bych vás mohl poprosit.

Poslanec Martin Kolovratník: Ještì jednou. Rád bych poprosil o
zaøazení nìkolika volebních bodù, které jsou na programu schùze, jako
pevných bodù na tento ètvrtek 6. února. Pokud to bude možné, tak bych
rád pøednesl, které to jsou a proè.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, to samozøejmì možné je. Jestli do-
volíte, budu respektovat poøadí pøihlášených a urèitì vám dám slovo v
rozpravì, poté co vystoupí kolegové, kteøí se hlásili pøed vámi.

Pan ministr Mládek již hovoøil. Dále zde mám paní pøedsedkyni man-
dátového a imunitního výboru Miroslavu Nìmcovou s návrhem na zaøazení
nového bodu. Prosím, máte slovo. Pøipraví se pan poslanec Grospiè, po-
tom pan poslanec Sklenák.
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pan pøedseda klubu ÈSSD Sklenák, potom pan pøedseda klubu ANO
Faltýnek.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
vážení èlenové vlády, kolegynì a kolegové, dovolím si navrhnout pevné
zaøazení bodu 44, což je vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon o vy-
sokých školách, snìmovní tisk 92, prvé ètení, a to na støedu 12. února jako
první bod odpoledne.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan pøedseda Faltýnek.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dobrý den, dámy a pánové, vážený
pane pøedsedo, kolegynì a kolegové. Dovolte mi, abych po dohodì s pa-
nem ministrem obrany požádal o vyøazení tìchto bodù z návrhu poøadu
6. chùze Poslanecké snìmovny. Konkrétnì se jedná o bod èíslo 14, vlád-
ní návrh novely zákona èísla 221, a dále bod èíslo 33, vládní návrh o zru-
šení vojenského újezdu Brdy, a souèasnì bych si vás dovolil poprosit,
požádat o pevné zaøazení bodu èíslo 69, Informace o pøeletech a
prùjezdech ozbrojených sil jiných státù uskuteènìných pøes území Èeské
republiky v prvním pololetí roku 2013, snìmovní tisk 16, a to na tento
ètvrtek 6. února jako pevný bod, po zprávì veøejného ochránce práv, kte-
rá byla navržena jako pevný bod na 11. hodinu, èili po této zprávì
veøejného ochránce práv. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Nyní mám pøihlášku pana
poslance Grospièe, po ní pan pøedseda volební komise Kolovratník.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené kole-
gynì a kolegové, vážená vládo, dovolte, abych navrhl vyøazení z programu
této schùze bod 33, snìmovní tisk 57, to je vládní návrh zákona o zrušení
vojenského újezdu Brdy a o stanovení hranic vojenských újezdù a o zmìnì
hranic a o zmìnì souvisejících zákonù. Dùvod je jednoduchý: Pøestože se
v dùvodové zprávì uvádí, že tato vìc byla projednávána a vyjadøovaly se
k ní obce už v roce 2011, tak z dùvodové zprávy i ze skuteèností z toho vy-
plývá, že na této vìci není shoda mezi dotèenými obcemi a není shoda ani
mezi dvìma vyššími územnì samosprávnými celky, tzn. Plzeòským krajem
a Støedoèeským krajem, což nakonec potvrzují i rozdílná usnesení obou
krajských rad.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: To je de facto identický návrh s tím, co
pøednesl pan poslanec Faltýnek, tzn. vyøadit bod 33, tisk 57.
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chází k tomu, že jsou jednak vážnì pošlapávána základní lidská práva,
a dokonce jsou maøeny lidské životy a jsou vlastnì i zpochybòována zá-
kladní práva – shromažïování, veøejného vyjadøování apod. To nám
nemùže být jedno. Cítím jako povinnost se k tomu pøihlásit.

Zároveò chápu zájem se o situaci na Ukrajinì dùkladnìji bavit. Rád
bych jenom dal Snìmovnì ke zvážení jednu vìc. Pøipadá mi, že by bylo v
téhle chvíli vhodnìjší, pokud by se tou diskusí a informacemi o Ukrajinì
zabýval nejdøíve zahranièní výbor Snìmovny. Navrhuji to také proto, že na
zahranièním výboru mùžeme jednání uzavøít. Mùžeme ho uzavøít veøejnosti
také proto, že je øada informací, které by nebylo možné na tomto plenárním
zasedání sdìlit. Pøimlouvám se za to, abychom tady dali pøednost
skuteènì tìm poslancùm, kteøí zahranièní politiku dìlají pøímo ve výboru.
Tam garantuji, že se pokusíme pøedat informace, které bych tady poskyt-
nout nemohl. Pokud by poslanci dospìli k závìru, že je vìc taková, že by
to bylo tøeba zaøadit i na plénum, tak se samozøejmì dohodneme a mùže
to být i tak. Pøesto bych byl rád, kdyby výbor byl jako první a kdyby tam se
konala fundamentálnìjší debata.

Pokud mi vyhovíte, budu rád. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Stanjura s faktickou po-
známkou? Pokud je to faktická, tak teï, pokud jde o pøednostní právo,
tak ještì pøed vámi jsou dva s pøednostním právem. Fakticky, dobøe, tak
jo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Nebudu ani potøebovat dvì minuty. Já si
myslím, že by to bylo tøeba až druhý ètvrtek, nicménì ta snaha uzavøít jed-
nání zrovna v takové politické otázce mi pøipadá komická, když na minulé
schùzi tady vládní koalice pøedvádìla návrh zmìny jednacího øádu, který
zakazuje na výborech uzavøít jednání. Tak si mùžete vybrat, buï to chcete
zakázat, nebo tu možnost ponechat. Nemyslím si, že by zrovna v této o-
tázce jasné politické orientace Èeské republiky a podpoøe èi nepodpoøe,
kritice èi nekritice urèitých krokù mìlo být jednání uzavøené.

Nic proti tomu, pokud to pøedjedná zahranièní výbor, samozøejmì, ale
nechceme èekat na výborový týden a celou tu debatu odsunout o šest ne-
bo o osm týdnù. Takže pokud se zahranièní výbor – a záleží na panu
pøedsedovi – svolá dnes nebo zítra, bylo navrženo, aby to byl první bod v
bloku zpráv, to znamená, je dostatek èasu se pøipravit. Není to navrženo
tak, že bychom dneska tím zahajovali program. Já si myslím, že by vládní
koalice ten vstøícný krok udìlat mohla. Jenom øíkám, že nedoporuèujeme
takové jednání uzavírat v tomto ani v jiném pøípadì. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Teï byl s pøednostním právem
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øádat hlasováním. Za pøedpokladu, že není dohoda v rámci mandátového
a imunitního výboru, tak to pokládám za hlasovatelné a ve chvíli, kdy se do-
staneme k hlasování návrhu z grémia, tak o tom samozøejmì nechám hla-
sovat jako o protinávrhu.

Pan pøedseda Stanjura. Prosím.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já mám dvì vìci. Za prvé technické
upøesnìní po debatì paní poslankynì Nìmcové s panem ministrem
zahranièí. Upøesòujeme návrh, že by bod o Ukrajinì mohl být zaøazen na
pøíští ètvrtek 13. února pevnì v 11 hodin.

Ale já jsem se pøihlásil do rozpravy úplnì s nìèím jiným. Obdrželi jsme
pozvánku, na které bylo zhruba 40 vládních návrhù. Považuji za rozumné,
že vláda, jiná vláda, nová vláda stáhla... Pøedpokládali jsme, že nová vláda
stáhne všechny vládní návrhy pøedchozí Rusnokovy vlády, a chci se tedy
zeptat pøímo pana premiéra, zda návrhy, které zùstaly v programu, které
nejsou staženy, jestli je ode dneška ve shodì s námi budeme oznaèovat
jako návrhy Sobotkovy vlády, protože jiná interpretace není možná. Zažili
jsme to u rozpoètu, kdy se k nìmu nikdo nehlásil, pøesto pro nìj vìtšina
hlasovala, ale všichni tvrdili: „To není náš rozpoèet.“ Dobøe, stalo se.
Myslím, že tady je dostatek nových zákonù, které jsou na samotném startu
legislativního procesu, a mìlo by nám být všem jasné, i volièùm, zda to jsou
návrhy Rusnokovy vlády, nebo Sobotkovy vlády. My to samozøejmì pova-
žujeme za návrhy Sobotkovy vlády, ale rádi bychom slyšeli názor pøedsedy
vlády, zda s tímto názorem souhlasí, nebo tady potom v debatì budeme
slýchat: Já to tady sice obhajuji za vládu, nicménì to navrhla pøedchozí
vláda, my s tím nemáme nic spoleèného, pøípadnì my to tady potom celé
pøepíšeme a z pùvodního návrhu zùstane pouze jen název a jsme rádi, že
mùžeme o tom vùbec debatovat.

Takže poprosil bych pana pøedsedu vlády, aby nám na pøímo polože-
nou otázku odpovìdìl. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Hlásí se pan premiér? Pokud
ano, tak mu samozøejmì udìlím slovo. Po nìm vystoupí pan ministr
Dienstbier.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážené kolegynì,
vážení kolegové, po pravdì øeèeno, vláda si dala velmi ambiciózní úkol.
Vzhledem k tomu, že byla jmenována minulý týden, a vzhledem k tomu, že
schùze Poslanecké snìmovny zaèínala právì dnes a všechny návrhy
zákonù byly z logiky vìci zaøazeny již na program této schùze Poslanecké
snìmovny, požádal jsem ministry, aby velmi rychle, fakticky bìhem víken-
du, zhodnotili souèasný stav legislativy a analyzovali se svými spolupra-
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Pak tu mám ještì pøihlášku pana pøedsedy Kolovratníka a pak pana
poslance Polèáka.

Poslanec Martin Kolovratník: Moc dìkuji. Vážený pane pøedsedo,
vážení èlenové vlády, kolegynì a kolegové, rád bych vás požádal o pevné
zaøazení následujících volebních bodù na poøad této schùze Poslanecké
snìmovny. Jsou to body 61– Návrh na odvolání èlenù správní rady VZP,
bod 62 – Návrh odvolání èlenù dozorèí rady VZP, následnì body 63 –
Návrh na volbu nových èlenù správní rady VZP, bod 64 – Návrh na volbu
nových èlenù dozorèí rady VZP, a koneènì bod èíslo 66 – Návrh na volbu
èlena Nejvyššího kontrolního úøadu, plus pøed chvílí zaøazený bod Návrh
na volbu místopøedsedy Poslanecké snìmovny. Prosil bych tyto body vy-
hlásit jako pevné na ètvrtek 6. února pøed vyhlášením polední pøestávky,
tzn. zhruba ve 12.30. Je to z toho dùvodu, aby volební komise poté bìhem
pøestávky mohla provést souèet výsledkù a poté vás s nimi okamžitì
seznámit.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Také dìkuji. Pan poslanec Polèák, po-
tom pan poslanec Stanjura, pokud je dohoda.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedo. Dovolil bych si dát
zdvoøile protinávrh k návrhu grémia, který vzešel na žádost pøedsedkynì
mandátového a imunitního výboru, a to je tedy otázka žádosti policie o vy-
dání pana docenta Svobody, která má být z rozhodnutí grémia hlasována,
resp. projednávána dnes jako první bod. Já jsem v návrhu poøadu schùze
neseznal, že to bude jako první bod, nebylo to dokonce ani zaøazeno a
nevìdìl jsem o tom do dnešních dopoledních hodin. Dovoluji si tedy
zdvoøile navrhnout, protože jsem snìmovní zpravodaj, nemám tu spis, ne-
mám podklady, aby tento bod byl pøeøazen jako první bod po pevnì
zaøazených bodech na ètvrtek po 11. hodinì, tzn. v bloku zpráv. Rovnìž
chci poukázat na to, že mám za to, že jsou zde pøednostnìjší záležitosti.
Mluvil jsem o tom i s panem docentem Svobodou, ten by s tímto problém
nemìl. Pokud mi Snìmovna v této vìci nevyhoví, tak mi nezbude nic jiné-
ho než mluvit alespoò spatra.

Opakuji tedy znovu, že jsem o tom bohužel nevìdìl až do dnešních ho-
din, tedy pøed jednáním Snìmovny. Dávám tedy procedurální návrh na
pøeøazení návrhu na projednání této žádosti jako první bod po pevnì
zaøazených bodech na ètvrtek po 11. hodinì po pevnì zaøazených bodech
v èásti žádostí a zpráv.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dobrá. S tím se budeme muset asi vypo-
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vystupoval pan pøedseda vlády. Já bych chtìl upozornit, že øada norem,
které vláda nestáhla, tak jsou èistou transpozicí evropského práva, v
nìkterých pøípadech už dokonce uplynula transpozièní lhùta, tedy Èeská
republika je v prodlení s plnìním svých závazkù vùèi Evropské unii. Myslím
si, že by nebylo racionální tyto návrhy stahovat a pøedkládat je znovu v
zásadì ve stejné podobì, protože to, co se musí transponovat, by se tìžko
napsalo legislativnì nìjakým jiným zpùsobem. Je tam i celá øada norem,
které mají spíše technickou povahu, na kterých si myslím, že bude shoda
napøíè politickým spektrem, tak ani zde nebyl žádný dùvod tyto návrhy sta-
hovat z Poslanecké snìmovny.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan pøedseda Kalousek, potom
pan pøedseda Stanjura.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Já se pøiznám, že mì
trochu udivil dotaz pana kolegy Stanjury, protože podle mého názoru se
ptal na nìco, co je pøece úplnì jasné. Vláda má dvì možnosti. Buï návrhy
zákonù, se kterými nesouhlasí, stáhnout, anebo návrhy zákonù, se kterými
se ztotožní, pøevzít za zákony svoje, pøedkládat je jako návrhy vládní a nést
za nì politickou odpovìdnost. Jménem vlády, a zcela jistì této vlády –
ještì jednou blahopøeji ke jmenování – jménem vlády to tady budou
pøedkládat jednotliví ministøi, kteøí sedí tady, ne ti ministøi, kteøí to
pøedkládali do vlády. A tento osud mìly všechny vlády, které pøebíraly svo-
ji funkci bìhem legislativního procesu bìhem jednoho volebního období,
protože to není poprvé, kdy se bìhem jednoho volebního období støídají
vlády. A budou to samozøejmì návrhy této vlády. A já naprosto chápu, že
se vláda ztotožní a vezme za svùj transpozici do legislativy Evropské unie
zrovna tak, jako když napøíklad, uvádím pouze jako pøíklad, pan ministr
školství tady bude jménem vlády obhajovat návrh zákona pro jednoho
jediného èlovìka, ústavního èinitele, kterému se nechce plnit jeho ústavní
povinnosti, tak to prostì bude návrh této vlády a tato vláda za nìj ponese
politickou odpovìdnost. Ne Rusnokova vláda. Sobotkova vláda. O tom
prostì nemùže být pochyb.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já bych navázal na svého pøedøeèníka. Já
o tom pochyb nemám, ale protože jsem mìl pochyby, zda to stejnì chápe
vládní koalice, tak jsem se pøímo zeptal premiéra a odpovìï jsem nedostal.
To, že tady mùžeme kterýkoliv návrh zmìnit a kterýkoliv z nás vèetnì èlenù
vlády, kteøí jsou poslanci, mohou podávat pozmìòovací návrhy, to je pøece
naprosto jasné, legitimní a na to jsem se neptal. Já jsem chtìl, aby tady
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covníky návrhy zákonù, které byly pøedloženy vládou do legislativního
procesu. Výsledkem rychlé analýzy bylo rozhodnutí vlády, kdy se vláda
rozhodla na základì doporuèení pøíslušných resortních ministrù, tzn.
výhradnì v pøípadì, že to stažení doporuèil pøíslušný ministr, který je
odpovìdný za daný resort, tyto návrhy stáhnout z legislativního procesu.
Tam, kde se pøíslušný ministr takto jasnì nevyjádøil a nepožádal vládu o
stažení z legislativního procesu, vláda toto rozhodnutí neuèinila a návrhy
budou dále projednávány.

Pokud jde o hlavní dùvody, vzhledem k tomu, že od voleb už uplynuly
tøi mìsíce a vláda Jiøího Rusnoka, která byla vnímána jako doèasná a
pøechodná, se pøece jen také vìnovala legislativní èinnosti v øadì pøípadù,
které pokládala za nezbytné, tzn. byla pod urèitým èasovým tlakem, a po-
kládala za dùležité, aby pøedložila návrhy øešení napø. v oblasti transpozice
pøedpisù z Evropské unie, tam, kde èas už bìží a odpovìdná vláda muse-
la konat, tak je evidentní, že v takovýchto pøípadech, kde vidíme jistou
naléhavost z èasového hlediska, kde vidíme jako racionální, abychom
pokraèovali v legislativním procesu a šetøili èas, tak v takovýchto pøípadech
vláda souhlasila s tím, aby legislativní proces pokraèoval. 

Neznamená to ale v žádném pøípadì, že bychom se vzdávali možnos-
ti návrhy zákonù upravit v rámci legislativního procesu na základì jednání
na pùdì Poslanecké snìmovny, ta možnost je vždy otevøena a samozøejmì
nechci vyluèovat, že i vládní koalice se tady dohodne na spoleèných
pozmìòovacích návrzích, které bude v rámci legislativního procesu
pøedkládat. Myslím, že zejména u zákonù, které tato koalice a tato vláda
zdìdila po vládì pøedchozí, je to logické.

Rád bych také dopøedu avizoval, že u tìch vládních návrhù zákonù,
které bude pøedkládat nová vláda, bychom rádi i na základì koalièní
smlouvy upøednostnili standardní legislativní proces tak, abychom pokud
možno do tìch návrhù, které nová vláda už pøedloží Poslanecké
snìmovnì, nemuseli žádným rozsáhlejším zpùsobem zasahovat a nezvy-
šovali tak urèitý chaos a složitost už beztak komplikovaného legislativního
procesu. Ale v tìchto pøípadech bych si rád dopøedu vyhradil možnost
ještì do nich pøípadnì zasáhnout a nepochybnì také o tìchto návrzích
mùže probìhnout legitimní politická debata na pùdì Poslanecké
snìmovny. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Slovo má pan ministr Dienstbier.
Pøipraví se pan pøedseda klubu TOP 09 Kalousek.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Vážený pane pøedsedo, paní
poslankynì, páni poslanci, už jenom struènì doplním to, k èemu
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bìhem legislativního procesu vláda samozøejmì ten zákon stáhnout mùže.
Ale pak už bude stahovat svùj zákon. Stále jsou to jeho zákony. To, že tam
vládní koalice uplatní pozmìòovací návrhy – takových návrhù vládních ta-
dy bylo mnoho a tím, že byly pøijaty pozmìòovací návrhy, tøeba i komplexní
pozmìòovací návrh, nepøestal to být vládní návrh.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan premiér má slovo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
pøedsedo, vážené kolegynì, kolegové, samozøejmì rozhádaná opozice, to
je pro vládu velká výhoda. Já to beru jako dobrý zaèátek té dnešní debaty
na pùdì Poslanecké snìmovny.

Pouze bych si dovolil polemizovat s panem poslancem Kalouskem
prostøednictvím pana pøedsedajícího v tom, že mít jednu vládu, pouze jed-
nu vládu, je až taková samozøejmost. My jsme v naší zemi zažili velmi ne-
dávno dokonce dva policejní prezidenty, za té pøedminulé vlády jsme mìli
dva státní tajemníky pro Evropu. Prostì k té schizofrenii tady v tìch
minulých mìsících a letech docházelo. Já jsem rád, že teï tady máme jed-
nu vládu, že to je vláda, která má mandát od obèanù, vzešla z demokra-
tických voleb, byla ustavena na základì vìtšiny v Poslanecké snìmovnì, a
po pravdì øeèeno, já nemám žádný dùvod se omlouvat za to, že jsme ne-
zvolili metodu „když se kácí les, tak létají tøísky“, a že jsme tedy všechny ty
zákony plošnì nestáhli jenom proto, že je pøedkládala vláda Jiøího
Rusnoka. My jsme prostì udìlali vìcnou analýzu, podívali jsme se na ty ná-
vrhy racionálnì a øekli jsme si, že koneckoncù také stojí za to, abychom
šetøili peníze, abychom šetøili èas ve státní správì. A øeknìte mi, jaký by
mìlo smysl zejména u tìch zákonù, které by zøejmì vláda musela pøedložit
ve zcela stejné podobì, abychom utráceli peníze daòových poplatníkù na
to, aby se pøipravovaly znovu, aby se znovu psaly, pøedkládaly do legisla-
tivního procesu, když už je tady máme pøipravené, jenom je schválila vláda
Jiøího Rusnoka? Uznávám, nemìla dùvìru Snìmovny, uznávám, nevzešla
z voleb, byla jmenována prezidentem republiky.

A pokud jde o tu logiku pøihlášení se vlády k návrhùm jako celku, tak
bych mohl velmi podobnì argumentovat v okamžiku, kdy kterýkoliv z
návrhù projde tady v prvním ètení v Poslanecké snìmovnì a kdokoliv z vás
nebude hlasovat pro jeho zamítnutí na základì návrhu na zamítnutí v le-
gislativním procesu, tak automaticky by vlastnì logicky pøebíral
odpovìdnost za podobu návrhu zákona prostì proto, že souhlasil s tím,
aby pokraèoval dál v legislativním procesu a dál se tady v Poslanecké
snìmovnì projednával. 

Protože není to jenom vláda, která na základì Ústavy mùže zákon stáh-
nout, je to také Snìmovna, která na základì svého hlasování mùže roz-
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jasnì zaznìlo z úst premiéra, ne z opozièních úst, že to chápe stejnì jako
my, že návrhy, které zùstaly na programu, jsou návrhy Sobotkovy vlády.

Pan ministr Dienstbier pøedvedl oblíbenou politickou disciplínu, odpoví
na nìco jiného, než jaký znìl dotaz. Já jsem pøece nevyzýval, a� se stáh-
nou zákony, ani jsem nevyzýval k tomu, aby nìkdo vysvìtlil, proè nìkteré
zákony nebyly staženy. Prostì si nemusíme vysvìtlovat a pøesvìdèovat se,
jak probíhá legislativní proces. Zatím jasná odpovìï nezaznìla, pøestože
si myslím, že ta naše interpretace, ODS a teï i TOP 09, je správná, že
všechny ty návrhy, které zùstaly na programu, jsou návrhy této Sobotkovy
vlády, vèetnì návrhu toho, že jmenovat profesory má šéf Senátu, a v tomto
pøípadì je to návrh této vlády a nemùžeme øíkat, to je minulá vláda a mi-
nulý ministr školství, protože tak to prostì není.

Nicménì musím konstatovat, že jsem se jasné odpovìdi od premiéra
nedozvìdìl, nedoèkal, aby øekl ano, já pøebírám jako šéf vlády plnou poli-
tickou odpovìdnost za všechny návrhy zákonù, které jsme nechali na
programu. Pøestože je to tak triviální a tak jednoduché, tak vidíte, že nìkteøí
to chápou jinak a øíkají: my si vyhrazujeme právo na to.

Abychom to s tou pochvalou pracovitosti tak nepøehánìli, tak u každé-
ho návrhu zákona je datum, kdy byl rozdán poslancùm. Minimálnì deset
dnù to ví každý poslanec, takže øíct, že chudák ministr na tom musel
pracovat pøes víkend... No, mohl na tom pracovat už, my jsme tu dohodu
podepisovali 6. ledna, domluvili jste se nìkdy minulý prosinec, naprostá
vìtšina návrhù už tady byla od zaèátku ledna, takže každý z ministrù mohl
mìsíc pøemýšlet o tom, zda ten návrh doporuèí, nebo stáhne. Abychom sa-
mi sebe neuvádìli v úžas, jak nìkdo pracoval o víkendu a v pondìlí to už
pøedložil. Mohl pracovat mnohem døíve. Pokud pracoval o víkendu, nic pro-
ti. Já myslím, že to zaslouží pochvalu, ale není to nic výjimeèného.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já se velmi omlouvám. Je ponìkud ne-
obvyklé, snad se to nebude mnohokrát opakovat, aby se tu zásadnì
argumentaènì støetli dva pøedsedové opozièních klubù. Ale já s vámi ne-
mohu souhlasit, pane pøedsedo Stanjuro prostøednictvím pana
pøedsedajícího, nebo� vy i teoreticky pøipouštíte, že mohou být dvì inter-
pretace. To prostì není možné ani teoreticky bez ohledu na to, že se pan
premiér nemùže vyjádøit. Èeskou vládu máme jenom jednu. Žádná jiná
vláda to nebude. To znamená, vládní zákon mùže být pouze té vlády, kte-
rou máme, a koneckoncù bude ji obhajovat jeden z tìch ministrù, který ta-
dy sedí. Nebude povolán pan ministr Fischer nebo pan ministr Štys, aby to
tady doobhájili. Hájí to tato vláda, která tyto zákony pøebírá, pokud je
ovšem samozøejmì nebude chtít stáhnout ještì z prvého ètení, nebo�
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zákony jsou vlastnì pøedloženy ve Snìmovnì. Takže si myslím, že teï jsme
jim pomohli a je to opravdu jasné. Vše, co budeme projednávat a je to vlád-
ní návrh, tak jsou návrhy vlády pana premiéra Sobotky. Já myslím, že to je
zcela jasné a že je dobré to obèanùm øíci, protože nìkdo za to musí nést
politickou odpovìdnost a to je vláda pana premiéra Sobotky.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak, teï mám tady jednu faktickou po-
známku pana poslance Zlatušky, ten má prostor, a pak pan vicepremiér
Babiš a paní ministrynì Válková.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Vážený pane pøedsedo, dìkuji za udìlení slo-
va. Já bych chtìl navázat na toto, co zde øíkal teï pan pøedseda ODS. Je
dobré toto obèanùm øíkat. Ale je dobré si vzpomenout, jak stejní lidé, kteøí
tady dneska kážou, pøed pár mìsíci dìlali pravý opak. Když jsem byl ještì
jako èlen pøedsednictva Rady vysokých škol za ministrem školství Štysem
spolu s pøedsednictvem a ten nám vysvìtloval, proè bude pøedkládat ten
zákon o jmenování profesorù, argumentoval jedinou vìcí, že toto slíbil
pøedcházejícímu ministrovi, pøedkládá jeho návrh, jeho jméno tam také ce-
lou dobu pod tím bylo. Takže samozøejmì je možné si tady dìlat veliká
gesta, vzkazovat nìco obèanùm, ale rád bych, kdybyste pøíležitostnì,
pane pøedsedo, mohl panu pøedsedovi ODS øíci, že dneska dìlá úplnì
nìco jiného, než dìlal pøedtím vùèi ministrùm Rusnokovy vlády. A panu
Kalouskovi kdybyste mohl vzkázat, že se zde zdaleka nejedná jenom o
Rusnokovu vládu, ale že zde máme stopy po Neèasovì vládì. (Slabý
potlesk.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan vicepremiér Babiš, potom paní
ministrynì Válková, potom pan pøedseda Fiala. Není to tak možné úplnì
pøehazovat, takže nyní pan vicepremiér.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dobrý den,
dámy a pánové, vážené kolegynì, kolegové. V nejbližších dnech za svùj
resort tady pøedložím ètyøi návrhy zákonù. Jsou to dva zákony o dluhopi-
sech, jeden o rozpoètu a jeden o dvojitém zdanìní. A tyto návrhy jsou
návrhy tøí vlád, vlády pana Kalouska, vlády pana Rusnoka a vlády pana
Sobotky. Dìlali je, respektive dávali je do podkladù a do obìhu ti stejní
námìstci jako pan Gregor, paní Anderová. Takže nevím, o èem je tato de-
bata. Myslím, že chceme, abychom pøijali tyto zákony, jsou potøebné a to�
vše. Dìkuji. (Slabý potlesk.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Než dám slovo paní ministryni Válkové,
tak vysvìtlím ty faktické poznámky. Já bych správnì nemìl pustit ani
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hodnout o tom, že legislativní proces nepokraèuje. Èili je to nyní v rukách
Poslanecké snìmovny a bude záležet na hlasování poslancù a poslankyò
o tom, jestli ten zákon bude dále pokraèovat v legislativním procesu a v
jaké podobì nakonec ten legislativní proces dokonèí.

To znamená, snažili jsme se zachovat vìcnì, racionálnì, odhlédnout
od nìjakých politických sympatií nebo antipatií k pøedcházející vládì Jiøího
Rusnoka a pøedkládáme tyto návrhy zákonù tak, aby mohlo racionálnì
pokraèovat jejich projednávání tady, na pùdì Snìmovny. A to, že o
nìkterých z nich bude bouølivá diskuse, to je zøejmé. A to, že to bude ze-
jména novela zákona o vysokých školách, to je myslím z té probíhající roz-
pravy také zøejmé. Já bych možná jenom v zájmu racionálního jednání
Poslanecké snìmovny navrhoval, že bychom si diskusi k novele vysoko-
školského zákona mohli nechat na okamžik, kdy ten bod bude zaøazen na
program schùze Poslanecké snìmovny a kdy k nìmu bude probíhat o-
becná rozprava. Protože jinak tady jenom zvyšujeme zmatek a myslím si,
že pro obèany je docela nesrozumitelné, jestliže v rámci projednávání pro-
gramu tady diskutujeme o novele vysokoškolského zákona. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Sklenák, po nìm pan
pøedseda ODS Fiala. Prosím.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Kolegynì a kolegové, na
základì návrhù, které zde zaznívají, a po konzultaci s panem ministrem
Mládkem si dovolím vznést ještì alternativní návrh k návrhu grémia
Poslanecké snìmovny ohlednì tisku 99, a to abychom ho zaøadili na
dnešní schùzi, a to pevnì jako první bod zítra. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan pøedseda Fiala.

Poslanec Petr Fiala: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové, já
možná pro nìkteré pøekvapivì nebudu diskutovat o novele vysokoškolské-
ho zákona, ale chci øíct jinou vìc, která vysvìtlí debatu, která zde probíha-
la. My jsme øekli, že chceme být konstruktivní opozicí, a to také jsme, a
chtìli jsme k tomu pøistoupit velmi pozitivnì, umožnit nové vládì pana pre-
miéra Sobotky, aby stáhla všechny pøedcházející zákony, pøedložila je zno-
vu podle svého, a byli jsme pøipraveni toto podpoøit a oèekávali jsme to ja-
ko logický krok. Ta naše vstøícnost by tady byla absolutní. Pokud to
nechcete udìlat – tak a teï se dostávám k tomu, èím bych reagoval na o-
tázku nebo na nesouhlas pana pøedsedy poslaneckého klubu TOP 09
Kalouska prostøednictvím pana pøedsedajícího –, právì proto, že jsme kon-
struktivní opozice, jsme chtìli také vládì pomoci vyjasnit, jaké to vládní
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A panu poslanci Zlatuškovi prostøednictvím pana pøedsedajícího bych
chtìl øíct, že za prvé já jsem nesouhlasil s tím, že se pan ministr Štys od-
volával na nìjaký mùj podpis nebo na nìjakou mou dohodu. Ani jsem s tím
souhlasit nemohl, protože v dobì, kdy tady pùsobila Rusnokova vláda,
jsem nebyl ani poslancem ani v žádné jiné funkci.

Ale to, co chci øíct na závìr, je to nejpodstatnìjší. Jestliže kluci rozbijí
okno, tak jim tìžko pomùže, že budou øíkat, že pøed rokem to okno rozbil
nìkdo jiný. A já si myslím, že odvolávat se neustále na to, co dìlala
Neèasova vláda a co dìlaly vlády pøedtím, vám nepomùže. Teï jste ve
vládì vy a vy nesete politickou odpovìdnost a z toho se nemùžete vyvlék-
nout poukazem na to, co se dìlo nìkdy v minulosti. (Potlesk poslancù
ODS.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kováèik. Po nìm pan mi-
nistr Chládek.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Paní a pánové, kolegynì, ko-
legové, vážená vládo, pane pøedsedo pøeji hezký dobrý den. Na konto do-
savadní diskuse musím jenom dvì poznámky. Snìmovna je místo politic-
kých diskusí. Kde jinde se politické debaty mají odehrávat než právì na
pùdì Snìmovny? A pojïme si hned ze zaèátku øíci, že Poslanecká
snìmovna není a ani nemùže být pouhou fabrikou na zákony! Že ten
politický støet, který bìží v demokratické spoleènosti a probíhá volbami a
následnì potom po volbách celým tím volebním obdobím, kde je jakási
vládní koalice, jakási opozice, ten je pøirozený. A já bych byl ten poslední,
který by chtìl bránit politickým debatám a politickým diskusím.

Má-li nìkdo pocit, že tady dnes probíhá planá diskuse, planá debata,
tak na to jsou potøeba vždycky dva. Jeden, který planou debatu vyprovo-
kuje, a druhý, který mu na to naskoèí. Rád bych, abychom v této chvíli pla-
ných debat nechali a rozhodli o programu a vìnovali se práci. Dìkuji.
(Potlesk klubu KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr Chládek má slovo.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek:
Dìkuji, pane pøedsedo. Dovolte mi, abych se v krátkosti vyjádøil k vy-
sokoškolské novele. Mìl pravdu bývalý ministr pan Fiala. Ano, to okno
je rozbité. Okno je rozbité už tøi ètvrtì roku. Já to okno chci zasklít.
Nabízím vám pomocnou ruku, pojïme to zasklít spoleènì, a� už jste zle-
va, nebo zprava. Pojïme. Proto jsem to posunul na pøíští týden, abych
vytvoøil èasový prostor pro toto jednání s tím, že tam mám jednoduchou
legislativní úpravu, jak tento návrh upravit. Vzhledem k tomu, že nám
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jednu, nicménì já jsem nejprve pustil jednu z øad opozice, pak jsem pustil
jednu z øad vládní koalice. Tím to pokládám za vyrovnané, ale teï už
žádnou nepøipustím. Takže pouze pøednostní práva nebo poslanci a
poslankynì, kteøí nìco navrhují.

Paní ministrynì, prosím.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane pøedse-
do, vážené poslankynì, vážení poslanci, moje poznámka bude víceménì
rázu technického co do rozsahu. Co do obsahu by mìla znamenat apel na
nás, abychom skuteènì nechali tìchto politických debat. Máme plný pro-
gram, bohatý program návrhù zákonù a jiných dùležitých vìcí. Mì
pøekvapuje, jakým zpùsobem plýtváme èas volièù, který nám dali pro úplnì
nìco jiného.

To, co tady zaznìlo, myslím ve zkratce lze shrnout tìmito slovy: Nìkdo
se snaží zpochybnit legitimitu v tom politickém smyslu slova nové vlády
hned od poèátku tím, že poukazuje, že se zdráhá pøevzít politickou
odpovìdnost za návrhy zákonù, které pøedkládá, by� – jak všichni dobøe
víme – nejsou jejím dílem. Rozhodnì tuto politickou odpovìdnost my na se-
be bereme, ale souèasnì tady nebudeme alibisticky evokovat v nìkom do-
jem, že jsme s tìmi zákony bezezbytku spokojeni.

Jeden z tìch zákonù, které tady budu pøedkládat jako ministrynì spra-
vedlnosti, je toho dobrým pøíkladem. Pokud transpozièní lhùta už v prosin-
ci 2013 uplynula, nebo uplyne v dubnu 2014, tak moc velký prostor k
manévrování nemáte, pøinejmenším èasový. I proto jsem se tøeba osobnì
po dlouhém váhání rozhodla takový návrh pøedložit. A pochopitelnì beru i
politickou odpovìdnost za to, že v rámci druhého ètení bude upraven do
podoby, která bude z hlediska našeho resortu spravedlnosti optimální. Za
standardních podmínek by ten návrh byl již v prvním ètení pøedložen tako-
vý, jaký bych si pøedstavovala, že by mìl být.

Dìkuji za pozornost. (Slabý potlesk.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Fiala, potom pan
pøedseda klubu KSÈM Kováèik.

Poslanec Petr Fiala: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové, já bych
chtìl jenom paní ministryni Válkové øíci, že my vùbec nezpochybòujeme le-
gitimitu vlády ani se ji nesnažíme narušit, ba právì naopak. My jsme rádi,
že je politická vláda, snažíme se ve vašem zájmu vaši legitimitu posílit a
snažíme se vám navrhnout, abyste nepøijímali legislativní návrhy, které
pøedložila vláda, která se netìšila takovému mandátu, jaký máte nebo bu-
dete mít vy. Takže ta situace je zcela opaèná. My vaši legitimitu nijak
nezpochybòujeme.
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roku! Tak podejte kompetenèní žalobu, øešte to s panem prezidentem.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Omlouvám se, ale pokládám za nezbyt-
né, abychom si rozumìli. Tak já bych se to pokusil ještì jednou vysvìtlit.
Problém nemusíme øešit, ten je vyøešen, protože máme platnou legislativu.
Máme-li platnou legislativu, nech� se podle ní postupuje. Chápu, že teï
pøichází trochu nová doba, že projde-li nìjaký zákon prvním ètením, jako
tøeba služební, tak si prostì ètyøi pánové dohodnou, že už platná legislati-
va neplatí a že není potøeba vyžadovat negativní lustraèní osvìdèení. Ale
já jsem doufal, že jde o exces. Tohle je to samé. Platí vysokoškolský zákon.
V tom zákonì je napsáno, že nìjaká ústavní instituce má svoji povinnost ko-
nat. Ústavní instituce øekne: Mnì se konat nechce. A ostatní ústavní
instituce øeknou: No tak když se mu chudáèkovi konat nechce, tak to
musíme pøehodit na nìco jiného. A co až ta osoba, v tuto chvíli tedy pan
prezident republiky, nìkdy pøíštì bude zvolena tøeba pøedsedou Senátu?
Co budete dìlat potom? Potom to budete pøendavat zase na nìkoho jiné-
ho?

Opravdu tady chcete mìnit zákony pro jednoho jediného èlovìka a pro
vrtochy jednoho jediného èlovìka, protože prostì nechcete trvat na tom, že
když platí legislativa, tak platí? Ten problém je vyøešen! Legislativu máme,
ne že ji nemáme. A Poslanecká snìmovna ji vùbec øešit nemusí. (Potlesk
zprava.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Stajnura má slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Ministr školství øíkal, že jsem mohl nìco
øešit sedm mìsícù jako poslanec. Tak možná pro pøipomenutí: Byla
rozpuštìna Poslanecká snìmovna, byly pøedèasné volby, takže poslane-
cké návrhy se podávat nedalo, nemohly být. Na druhé stranì, pokud mì
pamì� neklame, tak ministr školství je èlen sociální demokracie, což je po-
litická strana, která vyjádøila podporu a dùvìru Rusnokovì vládì, která to
øešit mohla. A souèasnì, pokud mì pamì� neklame, je ministr školství se-
nátor. Senát nebyl rozpuštìn, už jste to mohl lepit zleva zprava v Senátu.
Už to tady dávno mohlo být jako senátní návrh ve vaší podobì. Tak si ne-
hledejte to, že sedm mìsícù jsme nìkdo nìco mohli øešit. Když jsme byli
my ve vládì, tak to bylo jednoduché. Vzpomeòte si: Za pøedchozích
prezidentù žádný problém neexistoval! Tak si to aspoò øíkejme otevøenì.
Ale my to prostì øešit nemusíme. Když budeme trvat na tom, že se má do-
držovat Ústava a platné zákony, tak to prostì øešit nemusíme vùbec. Dá se
to stáhnout a nemusíme se k tomu vracet. Pokud ovšem nebudeme
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tam èeká dnes 85 profesorù, když se tady budeme hádat ještì týden,
tak jich bude 150, pak jich bude 250. Èím déle bude to okno rozbité,
tak tím víc profesorù bude lítat z toho okna ven. Takže bych vás chtìl
požádat, pojïme se o tom bavit pak pøi debatì o zákonu samotném.

A chtìl bych zároveò øíci panu poslanci prostøednictvím pana
pøedsedajícího, že jsem i zjednal nápravu pøedchùdce pana ministra Šty-
se, který obešel zákon tím, že neoslovil vysoké školy. Dnes tento zákon šel
normálním procesem i dopisem ministra na Radu vysokých škol a na
Èeskou konferenci rektorù k vyjádøení. To byla zásadní pøipomínka vyso-
kých škol. Jejich zásadní pøipomínka nebyla, že jsou proti tomu, že by jme-
noval profesory pøedseda Senátu, ale že to pøedložila vláda bez legitimity
a že obešla vysokoškolský zákon.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Stanjura má slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Hned první den se ukazuje, že ministøi pre-
miéra neposlouchají, že premiér nás vyzval, a� nedebatujeme o školském
zákonu, naèež jak èlen koalice, tak ministr školství o tom debatují – tak já
už se pøidám. Není pravda, že 85 profesorù èeká na to, co udìlá
Poslanecká snìmovna. Osmdesát pìt profesorù èeká na to, až prezident
republiky splní své povinnosti a podepíše to, co podepsat má! Tak si
neøíkejme, že je to jinak! Mùžeme zmìnit zákon, ale tìchto lidí se to vùbec
netýká. Ti už mìli být øádnì jmenováni, oni všechny podmínky splnili, tak si
nenechme vnutit, že na nás záleží, jestli ti profesoøi budou, nebo nebudou.
Tito lidé se na to dlouhodobì pøipravovali, museli splnit pøísná kritéria a
èekají úplnì na nìco jiného. Na to, že pan prezident republiky prostì ne-
chce vykonávat tuto svoji pravomoc a nechce to udìlat! Tak a� nám minis-
tr školství neøíká, že se èeká na Poslaneckou snìmovnu. Na nás se tedy
neèeká. (Potlesk poslancù ODS.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Než dám slovo panu ministrovi – jsem
sice benevolence sama a nijak nebudu omezovat rozpravu, ale upozoròuji,
že se bavíme o programu schùze a o stanovení poøadu schùze, nikoliv o
vysokoškolském zákonì, a bylo by vhodné, abychom debatovali k vìci.
Nicménì, pane ministøe, máte pøednostní právo a øeènický pult je váš.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
jenom krátkou reakci na pøedøeèníka. Neøekl jsem, že to má vyøešit
Poslanecká snìmovna. Øekl jsem, že to chci spoleènì s vámi vyøešit. To je
bod èíslo jedna.

A pane poslanèe, prostøednictvím pana pøedsedajícího, když jste s tím
chtìl nìco dìlat, tak už jste s tím mohl nìco dìlat jako poslanec tøi ètvrtì
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Hlasování má poøadové èíslo 3. Pøihlášeno je 192, pro 68. Tento návrh
nebyl pøijat.

Proto bychom nyní hlasovali o pùvodním návrhu, jak to navrhovala paní
pøedsedkynì mandátového a imunitního výboru, a to aby tento bod byl
dnes jako bod è. 1.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 4. Pøihlášeno je 192, pro 136, proti 31.
Tento návrh byl pøijat.

Nyní bychom se tedy vìnovali žádosti pana ministra prùmyslu a ob-
chodu, abychom zaøadili nový bod, což je velmi zkrácenì øeèeno tisk 99 –
energetický zákon.

Kdo souhlasí, abychom zaøadili tento bod, a� stiskne tlaèítko a zvedne
ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 5. Pøihlášeno je 192, pro 158, proti 3.
Tento návrh byl pøijat.

Pan pøedseda Sklenák jako protinávrh proti návrhu grémia navrhl, aby
tento bod byl zaøazen na zítøek jako první bod ráno.

Kdo souhlasí s tímto návrhem – zahajuji hlasování –, prosím, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 6. Pøihlášeno je 192, pro 172, proti 2. I ten-
to návrh byl pøijat.

Nyní bychom, pokud je souhlas, jedním hlasováním hlasovali o tom, zda
souhlasíme se všemi návrhy, které padly na dnešním jednání grémia. Je s
tím souhlas.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zvedne
ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 7. Pøihlášeno je 192, pro 186, proti nikdo.
Takže všechny návrhy grémia, samozøejmì s výjimkou tìch, o kterých jsme
hlasovali pøedtím a modifikovali jsme lhùty, byly pøijaty.

Nyní zde mám návrh paní poslankynì Nìmcové, aby byl nový bod, a to
Informace ministra zahranièí o situaci na Ukrajinì a postoji èeské vlády.
Hlasovali bychom o zaøazení nového bodu. Dohoda byla, že pokud by byl
zaøazen, tak bychom hlasovali o pevném zaøazení na ètvrtek 13. v 11 ho-
din. Není námitka proti spoleènému hlasování? Není.

Budeme hlasovat najednou o zaøazení nového bodu a jeho pevném
zaøazení na ètvrtek 13. na 11. hodinu.

-  -

spoleènì – a podotýkám spoleènì, všechny parlamentní strany – trvat na
tom, aby pan prezident své povinnosti vykonával a plnil to. Jediné, proè to
my máme øešit – protože prezident to nechce dìlat! Tak proto budeme u-
pravovat zákon. To je jediný dùvod. Nemusíme to dìlat a urèitì nám za to
jak Rada vysokých škol, tak Kolegium èeských rektorù podìkuje, když to
nebudeme øešit vùbec. (Potlesk z lavic ODS.) 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: To byla poslední pøihláška do rozpravy
k návrhu poøadu schùze. Zeptám se, zda má ještì nìkdo zájem vystoupit.
Není tomu tak. V tom pøípadì bychom se tedy hlasováním vypoøádali s ná-
vrhy, které tady padly. Vzhledem k tomu, že nás tady není úplnì mnoho,
zazvoním, aby kolegové z pøedsálí mohli dorazit.

Pokusím se vypoøádat s tím, co tady padlo. Navrhoval bych následující
postup. Nejprve bychom se vypoøádali s otázkou dnešního navrhovaného
prvního bodu, což je souhlas Snìmovny s trestním stíháním, a to tak, že by-
chom nejprve rozhodli o tom, zda ten bod zaøadíme. Pokud ho zaøadíme –
pùvodnì to byl návrh z grémia, ale musím to vyjmout z celé skupiny – tak
je potom protinávrh pana kolegy Polèáka na ètvrtek. Pokud by neprošel ná-
vrh kolegy Polèáka, hlasovali bychom o pùvodním návrhu paní
pøedsedkynì Nìmcové. To samé bychom udìlali i s návrhem pana
ministra prùmyslu v kombinaci s návrhem pana pøedsedy Sklenáka. Potom,
pokud by nebylo námitek, bychom odhlasovali všechny ostatní návrhy z
grémia – v ideálním pøípadì jedním hlasováním. A potom bychom hlasovali
o jednotlivých návrzích tak, jak tady padaly v rozpravì. Pokud s tímto po-
stupem je souhlas...? Nevidím námitku.

V prvním hlasování bychom tedy hlasovali, že na tuto schùzi zaøadíme
nový bod, a to – momentík, musím to najít. Dìkuji za trpìlivost. Pøesnì se
ten bod nazývá Žádost o vyslovení souhlasu Poslanecké snìmovny k trest-
nímu stíhání poslance Bohuslava Svobody.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí, abychom tento bod zaøadili,
a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 2. Pøihlášeno je 192, pro 174, proti nebyl
nikdo. Takže tento bod jsme zaøadili.

Nyní bych nechal hlasovat o návrhu pana poslance Polèáka, aby tento
bod byl pevnì zaøazen na ètvrtek po 11. hodinì po pevnì zaøazených bo-
dech. Tam jsou ještì dva návrhy, které padly pøedtím, a pøedpokládám, že
budou odhlasovány.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?
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písemnì pøedložen a upraven schválenými pozmìòovacími návrhy.
Zahajuji hlasování, ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-

ku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má èíslo 13, pøihlášeno je 192, pro 183, proti nebyl nikdo, tak

konstatuji, že poøad 6. schùze byl schválen.

Pan pøedseda Stanjura se hlásí? Ale poprosím pana poslance Blažka,
aby uvolnil místo u øeènického pultu, protože jeho pøedseda by pak nemo-
hl mluvit a byl by krácen na svých právech. Prosím, pane pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji, pane pøedsedo. Já naprosto
respektuji vìtšinové rozhodnutí Poslanecké snìmovny, nicménì zpravodaj
k tomu bodu, který jsme mìli jako první, požádal o jistý èas k tomu, aby si
mohl dát dohromady podklady. Já mu chci tuto možnost poskytnout, takže
jménem poslaneckého klubu ODS žádám o dvouhodinovou pøestávku.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já tu pøestávku samozøejmì vyhlásím,
ale poprosil bych, aby tedy napøíštì takovéto vìci byly vyøešeny na pùdì
pøíslušného výboru a nebylo tím komplikováno jednání Snìmovny. Jakkoliv
respektuji právo klubu ODS si tu pauzu vzíti.

Vyhlašuji dvouhodinovou pøestávku, sejdeme se v 17 hodin 12 minut.

(Jednání pøerušeno v 15.12 hodin.)

(Jednání pokraèovalo v 17.12 hodin.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážené paní kolegynì, vážení páni
kolegové, èlenové vlády, budeme pokraèovat. Pøestávka po poradu klubu
ODS skonèila.

Mám tady ještì pøed zahájením prvního bodu naší schùze dvì
pøihlášky. Pøedseda poslaneckého klubu sociální demokracie a poté
pøedseda poslaneckého klubu TOP 09. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
dovoluji si jménem poslaneckého klubu sociální demokracie a ANO 2011
vznést procedurální návrh, abychom dnes jednali i hlasovali po 19. hodinì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. O návrhu se hlasuje bez
rozpravy, ale protože jsem ohlásil pana pøedsedu klubu TOP 09, tak po
Romanu Sklenákovi pan Miroslav Kalousek. Prosím, ještì pøed hlasováním
máte slovo.
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Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku.
Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 8. Pøihlášeno je 192, pro 146, proti 7.
Tento návrh byl pøijat.

Pan poslanec Sklenák navrhoval tisk 92, což byl vysokoškolský zákon,
na støedu 12. 2. jako první bod odpoledne. Je to tak?

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 9. Pøihlášeno je 192, pro 186, proti 1.
Tento návrh byl pøijat.

Pan pøedseda Faltýnek navrhoval vyøadit bod 14 a bod 33.
Takže zahájím hlasování. Kdo souhlasí s vyøazením tìchto dvou bodù,

a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti?
Hlasování má poøadové èíslo 10. Pøihlášeno je 192, pro 178 proti 5.

Tento návrh byl pøijat.

Ještì pan pøedseda Faltýnek navrhoval, abychom bod 69, což je tisk
16, to byly ony pøelety, zaøadili na tento ètvrtek po pevnì zaøazeném bodu,
což je bod 75, takže po nìm bychom zaøadili bod 69.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti?

Hlasování má poøadové èíslo 11. Pøihlášeno je 192, pro 188, proti nikdo.
Tento návrh byl pøijat.

Návrh pana poslance Grospièe není hlasovatelný, protože jsem tento
tisk již vyøadili na návrh pana poslance Faltýnka.

Ještì tady jsou návrhy pana pøedsedy volební komise Kolovratníka
pevnì zaøadit body 61, 62, 63, 64 a 66 plus místopøedseda Snìmovny,
který èíslo bodu dostane záhy, na ètvrtek 6. 2. pøed polední pauzou.
Mùžeme hlasovat najednou? Nejsou námitky. 

Tak já zahájím hlasování a ptám se, kdo souhlasí s takto navrženým ná-
vrhem. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 12, pøihlášeno je 192, pro 189, proti nebyl nikdo, i
tento návrh byl pøijat.

Jsem pøesvìdèen, že jsme hlasovali o všech návrzích. Zeptám
se, zda má nìkdo jiný pocit. Není tomu tak. V tom pøípadì by-
chom hlasovali o celém návrhu poøadu 6. schùze, tak jak byl
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jsem to tady naèítal, mì v tom velmi cvièila, takže to znám velmi dobøe
z minulých let. A jakmile jsem neøekl, aby se procedurálnì i meritornì hla-
sovalo o návrzích zákona po nìjaké hodinì, tak opozice protestovala a
øíkala, že to není správnì. Já jsem se to nauèil díky vám. Dìkuji.

Já vás mùžu ubezpeèit, že když se zaène v 19, když se do 21. nedo-
staneme k žádnému návrhu zákona, takže pak se meritornì nic nezmìní a
nemusíme se o to pøít. Jenom pro pøíštì. Nedalo mi to, když mi kolegové
pøedtím vždycky øíkali, že to mám èíst pøesnì. Tady nìkdo nechal jednací
øád (ukazuje), mohl bych to klidnì pøeèíst. Budeme jednat po 19. hodinì,
pøijali jsme nìjaké usnesení. Jenom jsem chtìl øíct, že bylo jednoduché to
podpoøit, protože to nemìnilo nic na stávajícím stavu vìci, že Snìmovna
mùže jednat každý den do 21 hodin, aniž by k tomu pøijala jakékoliv usne-
sení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Takže ještì chvilku pøed tou
pøestávkou ještì pan pøedseda klubu sociální demokracie Roman Sklenák.
Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Roman Sklenák: Domnívám se, že pokud jsme hlasovali o
tom, že budeme jednat a hlasovat, tak je všem zøejmé, co budeme po té
19. hodinì dìlat, a je to v souladu s jednacím øádem.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Doufám, že není nikdo jiný
pøihlášen. Pokud tomu tak není, vyhlašuji pøestávku – prosím pana
pøedsedu klubu TOP 09 ještì, aby mì ubezpeèil – na celé dvì hodiny jste
požádal? Nebo do devatenácti?

Poslanec Miroslav Kalousek: Já jsem nechtìl zdržovat, proto jsem
požádal opravdu jenom do devatenácti. (Poslanci spontánnì reagují
smíchem.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi klubu TOP
09 Miroslavu Kalouskovi. Vyhlašuji pøestávku do 19.00 a se všemi se tady
rád uvidím.

(Jednání pøerušeno v 17.17 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 19.00 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezký dobrý veèer, milé kolegynì
poslankynì, milí kolegové poslanci. Uplynula pauza na jednání poslane-

-  -

Poslanec Miroslav Kalousek: Dámy a pánové, poslanecký klub TOP
09 samozøejmì rád podpoøí návrh pøedsedy klubu sociální demokracie o
hlasování po 19. hodinì, ale to nás nezbavuje problému, že nemáme zpra-
vodaje. Zpravodaj vás informoval o objektivním problému, který má, nebo�
nebyl zpraven o tom, že by to mìl být první bod na této schùzi, ba dokon-
ce že to bude zaøazeno na tuto schùzi. Telefonicky jsem konzultoval, kde
teï je, nebo� míøí do svého bydlištì do trezoru pro pøíslušné dokumenty,
které jsou vyhrazeny, proto jsou uloženy v trezoru. Nezbývá mi tedy nic
jiného než požádat o pøestávku do 19 hodin.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Já vám samozøejmì vyhovím, pane
pøedsedo, ale protože jsem podle jednacího øádu pøipustil, že budete
hovoøit, když jsem vás ohlásil, tak ale teï ještì pøed tou pøestávkou odhla-
sujeme hlasování po 19. hodinì, protože je to samozøejmì hlasování bez
rozpravy.

O návrhu pana pøedsedy klubu Èeské strany sociálnì demokratické
Romana Sklenáka budeme hlasovat v hlasování èíslo 14, které jsem zahájil,
a ptám se, kdo je pro jednání po 19. hodinì. Kdo je proti? Dìkuji.

Hlasování poøadové èíslo 14. Z pøítomných 182 pro 114, proti 7.

Hlásí se pøedseda klubu ODS Zbynìk Stanjura. Dám mu slovo, i když
jsem ohlásil, že bude pøestávka pro poradu klubu TOP 09. Prosím, pane
pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Já jsem sice hlasoval pro,
ale a� se pan kolega pøedseda klubu sociální demokracie nezlobí, ten jeho
návrh má stejnou váhu, jako kdybychom nehlasovali vùbec. Nic víc, nic míò
jsem nechtìl øíct. O takovém návrhu, že mùžeme jednat i po 19. hodinì
prostì nemusíme hlasovat, protože je normální jednací den konèí v 21, a
ne v 19. O návrzích zákonù jste ve svém návrhu nic neøíkal. Tak jenom
øíkám, já jsem sice podpoøil, ale to hlasování a pøijetí usnesení nezmìnilo
nic na té vìci. Ona by byla úplnì stejnì platná, i kdybychom nehlasovali
vùbec.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: No, musím øíct, pane pøedsedo, že
máte samozøejmì pravdu, pokud bychom jednali po 19. hodinì pouze o
bodu èíslo 1, nikoliv o bodu èíslo 2, protože to už je vládní návrh zákona. A
pan pøedseda Sklenák pravdìpodobnì myslel, že po 19. hodinì projed-
náme víc než jeden bod.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já se omlouvám. Tehdejší opozice, když
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odst. 2 alinea druhá, odst. 4. písm. a) zákona è. 40/2009 Sb., trestní
zákoník, v jednoèinném soubìhu se zloèinem porušení povinnosti pøi
správì cizího majetku podle ustanovení § 220 odst. 1 a odst. 3 zákona
è. 40/2009 Sb., trestní zákoník, spáchané ve formì spolupachatelství,
podle ustanovení § 23 zákona è. 40/2009 Sb., trestní zákoník.

Shora uvedených trestných èinù se mìl poslanec Bohuslav Svoboda
dopustit spoleènì s dalšími obvinìnými tím, že v úmyslu porušit podle
zákona jim uloženou nebo smluvnì pøevzatou povinnost opatrovat nebo
spravovat cizí majetek a v úmyslu porušit zákon o veøejných zakázkách a
neoprávnìnì obohatit spoleènost HAGUESS jednali takto:

Dne 5. 3. 2012 rozhodnutím zadavatele veøejné zakázky, Magistrátu hl.
m. Prahy, byli jmenováni èlenové zvláštní komise jako hodnoticí komise v
jednacím øízení bez uveøejnìní s názvem Poskytování základní a rozšíøené
podpory programového vybavení Servisního kartového centra. Pøedmìtem
veøejné zakázky byly služby v oblasti základní podpory programového vy-
bavení tady tohoto servisního kartového centra.

Pøedpokládaná hodnota veøejné zakázky mìla být v rozporu s ustano-
vením § 13 odst. 2 zákona o veøejných zakázkách stanovena na èástku 24
mil. Kè, a to na dobu dvou let, aèkoliv èlenové hodnoticí zvláštní komise
vìdìli, že tytéž služby poskytovala spoleènost HAGUESS, a. s., pro hlavní
mìsto Prahu v dobì od 6. 11. 2006 do 30. 9. 2011 za èástku 18 mil. 366
tis. 219 Kè bez DPH.

Dne 6. 3. 2012 byla odeslána výzva k jednání v jednacím øízení bez
uveøejnìní ve smyslu § 34 zákona o veøejných zakázkách pouze
spoleènosti HAGUESS, což èlenové hodnoticí komise v zadávací
dokumentaci mìli odùvodnit úèelovým odkazem na ustanovení § 23 odst.
4 písmeno zákona o veøejných zakázkách a vìdomì nepravdivou argu-
mentací, že pro øádné fungování provozu pražského centra kartových
služeb je tøeba též øádnou servisní podporu IS SKC vytvoøeného právì
spoleèností HAGUESS, a. s., která byla údajnì jediným subjektem, jenž je
s ohledem na platné licenèní ujednání mezi ní a zadavatelem oprávnìným
zasahovat do uvedeného programového vybavení. Pøitom mìli být
pøinejmenším srozumìni s tím, že v roce 2010 byl pøijat dodatek k uvedené
licenèní smlouvì, který výraznì uvolnil licenèní podmínky a umožòoval hl.
m. Praze poskytnout sublicenci k užívání software Servisního kartového
centra tøetí osobì, a to v rozsahu nezbytném pro kvalitní provoz tohoto
centra, stejnì tak licenèní smlouva vèetnì jejích dodatkù v roce 2008.

Dne 23. 3. 2012 radní zodpovìdná za odbor informatiky pøedložila
Radì hl. m. Prahy tisk R-6527, vèetnì jeho pøíloh, zpracovaný èleny hod-
noticí komise, v nìmž tito jednomyslnì doporuèili pøijmout nabídku
spoleènosti HAGUESS za nabídnutou cenu.

Na základì tohoto stanoviska rozhodla Rada hl. m. Prahy jednomysl-
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ckého klubu TOP 09 a Starostové, je 19. hodina a my se koneènì
dostáváme k prvnímu bodu dnešní schùze. Je to

1.
Žádost o vyslovení souhlasu Poslanecké snìmovny

k trestnímu stíhání poslance Bohuslava Svobody

Na 4. schùzi Poslanecké snìmovny 19. prosince 2013 jsme usnesením
èíslo 75 pøerušili projednávání tohoto bodu a odroèili je do doby projednání
mandátovým a imunitním výborem. Mandátový a imunitní výbor žádost o
vyslovení souhlasu projednal a na lavice jsme obdrželi jeho usnesení èíslo
32 ze dne 23. ledna 2014.

Prosím zpravodaje výboru pana poslance Stanislava Polèáka, aby nám
podal zprávu o projednání žádosti Útvaru pro odhalování organizovaného
zloèinu Policie Èeské republiky o vyslovení souhlasu k trestnímu stíhání po-
slance. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Zároveò
bych chtìl podìkovat tìm kolegùm a kolegyním ze všech poslaneckých
klubù, kteøí se snažili této situaci pøedejít, a omlouvám se za tuto situaci,
která vznikla.

Nejprve bych chtìl sdìlit, že mandátový a imunitní výbor se této
záležitosti vìnoval na svých tøech zasedáních. Po vyslechnutí jak pana
doc. Svobody, tak i dalších pøedstavitelù policejních orgánù, které vedou
vyšetøování, pøijal po jistých peripetiích usnesení, které vám bylo doruèeno
na lavice a které zní – a vzhledem k tomu, že musí být dodržena totožnost
toho jednání, toho skutku, tak by mìlo být zde pøeèteno to jednání, které je
panu docentovi kladeno za vinu, takže je to jedna a pùl stránky nebo dvì
stránky, musím vám to tedy pøeèíst.

Mandátový a imunitní výbor po úvodním slovì pøedsedkynì výboru pa-
ní poslankynì Miroslavy Nìmcové, zpravodajské zprávì poslance
Jeronýma Tejce a poslance Stanislava Polèáka a po rozpravì:

Za prvé navrhuje Poslanecké snìmovnì, aby v souladu s ustanovením
§ 12 zákona è. 90/1995 Sb., o jednacím øádu Poslanecké snìmovny, roz-
hodla o návrhu usnesení Poslanecké snìmovny takto:

Poslanecká snìmovna podle èlánku 27 odst. 4 ústavního zákona è.
1/1993 Sb., Ústava Èeské republiky, a § 12 zákona è. 90/1995 Sb., o
jednacím øádu Poslanecké snìmovny, vyslovuje souhlas s trestním
stíháním poslance docenta MUDr. Bohuslava Svobody, CSc., naro-
zeného dne 28. 2. 1944, pro podezøení ze spáchání zloèinu porušení
pøedpisù o pravidlech hospodáøské soutìže podle ustanovení § 248
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rozdíl èástek vèetnì DPH, tedy rozdíl mezi pøedmìtem plnìní uvedeným
ve „Smlouvì o poskytování základní podpory“ a cenou obvyklou stanove-
nou znaleckým posudkem za pøedpokladu, že by tyto smlouvy byly
naplnìny v plném smluvním rozsahu.

Ke dni 31. ledna 2013 bylo skuteènì spoleènosti HAGUESS vyplaceno
nejménì 28 805 344,- Kè.

Tímto svým jednáním obvinìný doc. MUDr. Bohuslav Svoboda, CSc., a
spoluobvinìní mìli bezdùvodnì neumožnit úèast dalších možných
dodavatelù, narušit tak soutìžní prostøedí, spoleènosti HAGUESS, a. s.,
opatøit neoprávnìné výhody a zadavateli hl. m. Praze tak zpùsobit ekono-
micky nevýhodnou smlouvou škodu velkého rozsahu.

Za druhé povìøuje pøedsedkyni paní poslankyni Nìmcovou, aby
pøedložila Poslanecké snìmovnì toto usnesení.

Bylo tedy pøeèteno výsledné usnesení a skutek, který je kladen panu
doc. Svobodovi za vinu, a o tomto by tedy mìla následnì po probìhnuté
rozpravì rozhodnout Snìmovna. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Prosím pana zpravodaje, aby zaujal
místo u stolku zpravodajù a spolu se mnou sledoval všeobecnou rozpravu,
kterou tímto zahajuji. Do této rozpravy se s øádnou pøihláškou pøihlásil pan
poslanec Jeroným Tejc, ale nejprve tu mám faktickou poznámku pana po-
slance Blažka, který ale není pøítomen, takže poprosím pana poslance
Tejce. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
nechtìl jsem zneužívat role druhého zpravodaje v tomto tisku, a proto jsem
si dovolil pøihlásit se až do obecné rozpravy, abych zde tlumoèil svùj po-
stoj. Podotýkám svùj osobní názor jako èlovìka, který mìl možnost se se-
známit s celou touto vìcí pomìrnì podrobnì na jednání mandátového a i-
munitního výboru.

Myslím, že v tomto sále nebude nikdo, kdo by mì podezøíval s ohledem
na mé døívìjší výroky i chování v posledních sedmi letech z toho, že bych
mìl jakkoliv blízko k ODS nebo že bych jí nadržoval. Nicménì chci dnes
veøejnì vystoupit právì ve vìci žádosti o vydání pana poslance Svobody,
protože poprvé za celou dobu, co jsem poslancem v Poslanecké
snìmovnì, nebudu hlasovat pro vyslovení souhlasu s trestním stíháním a
myslím si, že když je nìco poprvé, je potøeba sdìlit také dùvod, proè tak
budu èinit.

První dùvod je to, že došlo k zásadní zmìnì Ústavy. Když dnes roz-
hodneme o tom, že vydáme pana poslance Svobodu k trestnímu stíhání,
tak bude stíhán, nakonec se rozhodne, zda je vinen, èi nevinen. A když roz-
hodneme, že nemá být stíhán, tak ve chvíli, kdy bude dokonèeno trestní
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ným usnesením ze dne 03. 04. 2012 è. 373, kterým vzala na vìdomí
informaci o veøejné zakázce Poskytování základní a rozšíøené podpory pro-
gramového vybavení Servisního kartového centra, zadávané v jednacím
øízení bez uveøejnìní ve smyslu ustanovení § 23 odst. 4 písm. a) zákona o
veøejných zakázkách, dále tímto usnesením Rada rozhodla o výbìru na-
bídky podané spoleèností HAGUESS ze dne 21. 03. 2012 a pøedmìtným
usnesením také schválila znìní jednak „Smlouvy o poskytování základní
podpory programového vybavení“ na dobu dvou let s cenou pøedmìtu
plnìní ve výši 57 244 536,- Kè bez DPH, jednak „Smlouvy o poskytování
rozšíøené podpory programového vybavení“ na dobu dvou let s cenou za
pøedmìt plnìní ve výši 16 519 211,- Kè bez DPH, celkem tedy za èástku
73 763 747,- Kè bez DPH.

Takto èlenové Rady hl. m. Prahy mìli rozhodnout, pøestože vìdìli, že
nabídnutá cena výraznì pøesáhla plánovanou hodnotu veøejné zakázky a
že nebyl vypracován znalecký èi oponentní posudek, aè tak mìlo být
uèinìno podle usnesení Rady ze dne 6. 12. 2011 è. 1964. Jak vychází ze
znaleckého posudku vypracovaného znaleckým ústavem Risk Analysis
Consultants, s. r. o., nebylo nutné postupovat cestou jednacího øízení bez
uveøejnìní, protože uzavøené licenèní smlouvy nezakazují poskytování
podpory tøetí stranou, jestliže takováto podpora nezasahuje do autorského
díla.

Dne 6. 4. 2012 øeditel odboru informatiky Magistrátu hl. m. Prahy a
veøejný zadavatel dle § 2 odst. 2 písm. c) zákona o veøejných zakázkách v
návaznosti na shora uvedené rozhodnutí z usnesení è. 373 jménem hl. m.
Praha podepsal Smlouvu o poskytování základní podpory programového
vybavení na dobu dvou let s cenou za pøedmìt plnìní ve výši 57 244 536,-
Kè bez DPH a „Smlouvu o poskytování rozšíøené podpory programového
vybavení“ na dobu dvou let s cenou za pøedmìt plnìní ve výši 16 519 211,-
Kè bez DPH. 

Na základì uvedených nevýhodných smluv uzavøených v dùsledku
jednání obvinìných se spoleèností HAGUESS, a. s., se hl. m. Praha za-
vázalo zaplatit jí bìhem dvou let za poskytnuté služby èástku celkem 73
763 747,- Kè bez DPH, to je Smlouva o poskytování základní podpory pro-
gramového vybavení“ na dobu dvou let s cenou za pøedmìt plnìní ve výši
57 244 536,- Kè bez DPH a „Smlouva o poskytování rozšíøené podpory pro-
gramového vybavení“ na dobu dvou let s cenou za pøedmìt plnìní ve výši
16 519 211,- Kè, aèkoliv cena obvyklá stanovená znaleckým posudkem
jednotlivých èinností specifikovaných ve „Smlouvì o poskytování základní
podpory programového vybavení“ èiní za 24 mìsícù 36 516 672,- Kè bez
DPH. Vzhledem ke skuteènosti, že hl. m. Praha není plátcem DPH,
pøedstavuje vzniklou škodu ve výši nejménì 24 873 384,- Kè, vèetnì DPH,
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mìsta Prahy a po jiných primátorech a starostech – nicménì ve chvíli, kdyby dnes
byli obvinìni za projekt Opencard ti, kteøí stáli pøi jeho zrodu, kteøí stáli pøi
jeho nastavení a kteøí dnes, jak jsem zaznamenal, jako politici obvinìni ne-
jsou. A v tom spatøuji urèitý rozpor. Ti, kteøí kauzu øešili, by� možná
nesprávnì, a vycházeli z posudkù magistrátních úøedníkù, dnes mají být
obvinìni. Ti, kteøí kauzu zavinili, stáli u jejího zrodu, celou dobu ji podporo-
vali, obvinìni nejsou. To je jeden z dalších dùvodù, proè se dnes zdržím
pøípadnì, až budeme hlasovat, pøi hlasování o vyslovení souhlasu k trest-
nímu stíhání. Berte to prosím pouze jako mùj osobní názor na tuto vìc, kte-
rý jsem si udìlal jako jeden ze zpravodajù tohoto tisku.

Dìkuji. (Potlesk.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Tejcovi a o
slovo se pøihlásil zpravodaj pan poslanec Stanislav Polèák. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já jsem
samozøejmì svoji roli zpravodaje pøi úvodní zprávì nechtìl zneužít, takže
své právní názory si dovolím pøedestøít v tomto následujícím vystoupení, už
v rámci otevøené rozpravy.

Za prvé – již to øekl samozøejmì pan kolega Tejc – došlo ke zmìnì Ú-
stavy a je tøeba si tuto skuteènost uvìdomit pøi tomto prvním hlasování, pro-
tože já ji i do jisté míry musím odlišit od hlasování, kdy se hlasovalo u na-
šeho kolegy pana Schwarze ve vìci, která zaèala dávno pøedtím, než do-
konce on vyjádøil nìjaké politické ambice; alespoò co jsem si všiml v té
dobì, kdy byla spuštìna jeho vìc, rozhodnì asi nebylo pochybností o tom,
že tyto ambice nemìl.

Pan docent Svoboda byl a je samozøejmì nadále politickou osobností
významného charakteru a byl v té dobì pražským primátorem a vyjadøoval
i tehdy veøejnì, že by chtìl kandidovat v rùzných úrovních, jak vnitøních v
rámci struktury ODS, tak samozøejmì i v rámci volených, v rámci obèanù.
Je tøeba øíci, že v tomto se minimálnì liší kauza pana kolegy Schwarze s
tou, která je teï pøed námi. A to, jak se v této konkrétní vìci zachová tato
Snìmovna, nastaví do jisté míry pravidla pro využívání resp. užívání institu-
tu imunity po zmìnì Ústavy.

Je tøeba øíci, že i imunita by nemìla být nìjakým výsadním dobrodiním
jednotlivce, ale mìla by být institutem, který chrání zákonodárný sbor a
tìleso proti nìkdy úèelovým, nìkdy tøeba do jisté míry zmateným provoka-
cím, které mohou vyjít z rùzných prostøedkù. A úkolem mandátového a i-
munitního výboru a samozøejmì potažmo i Snìmovny je seznat, zdali
takové dùvody pro to, odepøít v danou chvíli souhlas s trestním stíháním po-
slance, je èi, není dán.
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stíhání s ostatními obvinìnými, buï stíhán nezaène být, protože budou
osvobozeni, pokud by byli odsouzeni, tak pan poslanec Svoboda po
skonèení mandátu bude stíhán jako každý jiný, øízení bude dokonèeno. To
znamená, pokud by se ukázalo, že je vinný, stejnì jako ostatní, kteøí jsou
dnes obvinìni, tak rozhodnì neunikne ani trestnímu stíhání, ani trestu. Toto
naše rozhodnutí tedy nic nemìní na tom, že ukáže-li se, že tato vìc je
trestná pro èleny Rady hlavního mìsta Prahy, pak bude stíhán bez ohledu
na naše dnešní rozhodnutí pan poslanec Svoboda.

Druhý dùvod je, že jsme tu mnohdy pøistupovali ve Snìmovnì, a já jsem
patøil mezi ty, kteøí se snažili proniknout do tajù mandátového a imunitního
výboru jeden èas jako pøedseda, ale mnohdy jsme pøistupovali k vìcem
velmi formálnì. Øekli jsme si, že je tu žádost, není dùvod, abychom coko-
liv posuzovali, nejsme soud, dejme tu vìc dál, a� si ji rozhodnou nezávislé
soudy. V pøípadì Davida Ratha tady kolem nìj, když hovoøil k nám, stáli po-
licisté, kteøí byli ozbrojeni, stáli v tomto sále, a tehdy nám bylo sdìleno, že
vše je po právu a rozhodnì k žádnému porušování zákona ze strany
orgánù èinných v trestním øízení nemùže dojít. Když se podíváte na ne-
dávné rozhodnutí Ústavního soudu, tak uvidíte, že v této vìci i Ústavní soud
konstatoval porušení základních práv pana Davida Ratha jako poslance
Parlamentu.

Tøetí dùvod, proè dnes nebudu hlasovat pro vydání pana poslance
Svobody, je ten, že má být stíhán pro úmyslný trestný èin. Já bych snad i
pochopil, kdyby pan poslanec Svoboda byl stíhán pro nedbalost, protože
nepøeèetl všechny materiály, které podepsal, ale nedovedu si pøedstavit,
že bych hlasoval pro vydání poslance v této vìci, který se mìl dopustit
úmyslného trestného èinu, jak tvrdí policie. Zároveò bych nechtìl práci po-
licie, konkrétnì Útvaru pro odhalování organizovaného zloèinu, jakkoliv
hanìt. Myslím, že je dobøe a oceòuji to, že vyšetøuje kauzu Opencard a že
se zabývá i touto konkrétní vìcí.

Mùj osobní právní názor je, že došlo ke spáchání trestného èinu v této
vìci, která je vyšetøována, že došlo podle mého názoru k manipulaci
výbìrového øízení a že byla zpùsobena škoda. Jsem ale pøesvìdèen, že za
tuto škodu neodpovídá primátor, který vycházel z posudkù, které byly v
této vìci dány, který vycházel na základì právních analýz z tvrzení svých
podøízených, že vše je v souladu se zákonem, a že podle mého názoru ne-
ní správné, aby primátor nesl odpovìdnost ve chvíli, kdy podle všech dob-
rozdání právních a jiných bylo doporuèeno, aby materiál podepsal, nebo�
je v souladu se zákonem. Tìžko oèekávat, že kdokoliv bude schopen po-
soudit jak v pozici primátora ujednání tak složité vìci, jako je licenèní
smlouva, a zda tato licenèní smlouva umožòuje nebo neumožòuje konkrét-
nímu zadavateli veøejné zakázky vypsat výbìrové øízení, nebo uèinit øízení
bez uveøejnìní. Bylo by to snad možné vyžadovat po primátorovi hlavního
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rùzné volební programy všech stran, které se dostaly do Snìmovny, ale na
druhou stranu se ptám, zdali je možné rezignovat na to, zda se tedy vùbec
institut imunity neuplatní, i když je v Ústavì popsán a i když jsme na tutéž
Ústavu skládali poslanecký slib.

Sám osobnì jsem pøesvìdèen o tom, že trestní stíhání dalších
obvinìných zøejmì bude pokraèovat. Vyrozumìl jsem, že bude dán návrh
policie na podání obžaloby a ta vìc bude vyøešena. Ale není to vìc o tom,
že by zde vystoupil nìjaký další nový svìdek, který by odkryl, že asi pan
doc. Svoboda nìco vìdìl. Nic takového jsme ve spisu nenašli, alespoò ne
já. Nemùže být øeèeno nic dalšího pøistoupivšiho k té otázce zavinìní. V tu
chvíli je jasné, že to je jenom otázka právního názoru. Ten právní názor
bude do znaèné míry vyøešen na úrovni soudu rozhodnutím o tìch dalších
obvinìných. Potom tedy v pøípadì nevydání pana docenta Svobody se tato
jeho vìc doøeší a on bude moci samozøejmì plnì uplatnit svá práva jak
obvinìného, obžalovaného v rámci trestního øízení.

Tím chci odlišit, že tato vìc je opravdu postavena na pomìrnì zvlášt-
ním právním názoru, který má interpretovat ustanovení trestního zákoníku i
trestního øádu. Chci øíci, že mohu samozøejmì hovoøit pouze o tom, co bylo
zveøejnìno, a ne to, co je pøedmìtem jednání mandátového a imunitního
výboru. Ale byly zveøejnìny urèité okolnosti, na které je tøeba poukázat.
Nechci zabíhat do podrobností, nicménì ten právní názor, že hlavní mìsto
Praha nemohlo podepsat tento typ smlouvy v jednacím øízení bez
uveøejnìní podle zákona o veøejných zakázkách, ten právní názor byl
Úøadem pro ochranu hospodáøské soutìže sdìlen den poté, kdy rada roz-
hodla. To je velmi podstatná okolnost. To už samo o sobì asi lehce napo-
vídá o tom, kdo mìl jaké povìdomí o tom, zda mohl spáchat svým jed-
náním protiprávní èin. To je první poznámka.

Za druhé. Ten právní názor je sám o sobì sporný a podléhá pøezkumu
nyní, dnes, pøed jednáním krajského soudu v Brnì. Není to aktuálnì dnes,
ale v souèasnosti je tento právní názor pøezkoumáván, tohoto úøadu, pøed
soudem. V jiných obdobných právních vìcech jsou dohledatelné judikáty,
já jsem si je pøipravil, citovat už je nebudu, kde i Nejvyšší správní soud
uznal, že situace, které jsou, by� vyvolány jednáním toho mìsta nebo obce,
ale nelze je vyøešit jinak, tak umožòují použít jednací øízení bez uveøejnìní.
A v neposlední øadì, a to je jenom jedna vìta a tu bych si ocitovat dovolil,
je rozsudek Nejvyššího soudu spisové znaèky, kdyby si to chtìl nìkdo na-
jít, 5CDO848/2010, kde se øíká v tomto judikátu Nejvyššího soudu: 

„Jestliže se laické osoby spolehnou na právní rady poskytnuté advokáty
nebo jinými samozøejmì osobami jakoby osobami znalými práva, aniž by
zde byly nìjaké další konkrétní okolnosti, ze kterých by se mohlo usuzovat
na nesprávnost takových rad, nelze u nich zpravidla dovodit úmyslné
zavinìní.“ To je rozsudek Nejvyššího soudu, který jde tedy zcela
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Musím øíci, že nejen to hlasování v mandátovém a imunitním výboru
bylo velmi tìsné, ale i ta kauza je do jisté míry možná složitá, ale v zásadì
jednoduchá. Pan doc. Svoboda hlasoval podle jak interních právních
posudkù a posouzení, které byly na stole, tak podle externích právních
posudkù, které všechny podporovaly nikoliv jím navržený postup, ale po-
stup, který navrhl jiný odpovìdný radní. Nemìl žádnou indicii, která by
mìla svìdèit o tom, že ten postup je nezákonný, nesprávný, a úkolem
Snìmovny a mandátového a imunitního výboru je tedy pøezkoumat, zdali
alespoò hrubé rysy tìch zákonných znakù trestného èinu odpovídají, které
policie uvádí ve své žádosti o vydání, konkrétnì zdali tyto hrubé rysy
alespoò odpovídají tomu, co je požadavkem zákona, tedy trestního zákona.

Je tøeba øíci, že samozøejmì trestní stíhání je ultima ratio, nejvyšší mo-
žná forma zásahu ze strany státu do svobody jednotlivce. Ani placení daní
není takový zásah jako napø. trestní stíhání a pøípadnì vyslovený trest.
Jedním ze základních rysù trestního stíhání je otázka zavinìní. To zname-
ná, já nechci rozlišovat ty kategorie, to je spíše pro právníky, ale jestli ten
obvinìný mìl alespoò nìjakou reálnou možnost seznat, že pøípadný po-
stup, který uplatní, je, èi není v rozporu se zákonem. A musím øíci, že po
peèlivém prostudování jak spisu, tak i dalších materiálù jsem dospìl k
závìru, že tomu tak není. A stejnì jako pan kolega Tejc musím do jisté míry
zapochybovat nad tím, zdali ta kvalifikace úmyslného trestného èinu,
kterou nám pøedložila policie, není dostateènì opøena o konkrétní skutkové
okolnosti, z nichž by to zavinìní ve formì úmyslu vyplývalo. Já vím, že se
samozøejmì právní kvalifikace mùže zmìnit v rámci dokonce soudního pro-
jednání. Nicménì nelze souhlasit s tím, aby složka zavinìní klesla na to mi-
nimum, kde už nebude kryta právì touto možností vùbec mít povìdomí o
protiprávnosti takového jednání. A musím øíci, že tvrdím, že pan docent
Svoboda prostì nemìl na stole v danou chvíli – a opravdu nevyplývá z žád-
ných materiálù, které jsem mìl možnost pøeèíst, že by mìl na stole jakou-
koliv indicii o tom, že to jednání, které bude následnì projevem zdvižení je-
ho ruky, by mohlo být protiprávní. Do této situace se mùže dostat jakýkoliv
radní, jakýkoliv zastupitel po celé Èeské republice. Kdokoliv z tìch, kteøí
budou voleni samozøejmì na podzim, nebo kde už dneska vykonávají ten-
to mandát. S výjimkou nás, poslancù a senátorù, protože jedinì poslanci a
senátoøi, 281 lidí, kteøí hlasují v tomto zákonodárném sboru, jsou z Ústavy
vylouèeni bez dalšího za jakékoliv hlasování. To znamená, my zde mùžeme
rozhodovat o miliardových záležitostech, zpùsobovat mnohamiliardové
škody, ale nás se tato vìc netýká. Ale všichni zastupitelé, radní, kteøí se
mají spolehnout na stanoviska odpovìdných úøedníkù, ti tuto trestní
odpovìdnost mají nést.

A teï je tøeba se zamyslet nad tím, co je tedy ta suverenita Parlamentu
v té imunitì, která je dnes upravena v Ústavì. Já samozøejmì respektuji
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stavuji nad tím, jak mìl pan docent Svoboda zjistit, že se dìje nìco
nekalého. Zøejmì tak mìl uèinit nìjakým šestým smyslem, protože ve spi-
su nenaleznete jedinou listinu, která by by� jenom naznaèovala, že mìl re-
levantní informace, že se krade. Na druhou stranu je zøejmé, že skuteènì
ke spáchání trestného èinu tam s nejvìtší pravdìpodobností došlo, a to v
rozsahu ne zrovna malém, v øádu desítek milionù. Proto tu ale nejsme. My
tu nejsme od toho, abychom nahrazovali èinnost orgánù èinných v trestním
øízení tím, že tady budeme rozhodovat, jestli vydáme, nebo nevydáme.
Jestliže zde máme dùvìru v nezávislou justici, jestliže zde máme dùvìru v
policii, fungující, nezkorumpovanou policii, pak nech� se kolega oèistí v
rámci trestního øízení, nech� ty argumenty, které tady zaznìly, pøednáší je-
ho obhájce vèetnì toho judikátu, se kterým já se plnì ztotožòuji.

Když v rámci té struènosti se nìjak struènì podívám do minulosti – i-
munita je urèité privilegium zákonodárného sboru. Je to institut, který mìl v
minulosti chránit zákonodárný sbor pøed zvùlí moci výkonné. Musíme si
klást otázku, jestli stíhání jednoho z nás, který je souèástí zákonodárného
sboru, je útokem na tuto instituci, èi nikoliv. A opìt tady zaznìlo dnes, po
zmìnì Ústavy možná vytváøíme pravidla, jakými se do budoucna budeme
øídit. Já jsem toho názoru, že trestní stíhání pana poslance Svobody ne-
souvisí s výkonem jeho mandátu, bylo zahájeno ještì pøedtím, než vùbec
byl jaksi umístìn na kandidátku pøíslušné strany. Aèkoliv se jednalo o vel-
mi významného politika, jednalo se o politika komunálního. Nejednalo se o
poslance. A s touto optikou musíme vìc posuzovat. Imunita jako
privilegium samozøejmì v prostøedí rozvinuté demokracie a v okamžiku,
kdy dojde k vyvážení jednotlivých pilíøù moci zákonodárné a výkonné, vž-
dy dochází k její redukci ve všech vyspìlých zemích. Jsme toho svìdky i u
nás, kde už došlo k výrazné redukci té procesní imunity na dobu tìch ètyø
let. Nicménì pøíliš široká imunita je negativnì vnímána obèany, je to
spoleèensky stále aktuální téma a my tady musíme pøijmout jednoznaèné
stanovisko, jak s ní budeme do budoucna nakládat.

Já bych se proto pøimlouval za to, aby stìžejní bylo hlediska èasové.
Jestliže trestní stíhání zasahuje do èinnosti poslance, zvoleného poslance,
možná diskutujme o èlovìku, který už je zapsán na kandidátce, pak jsem
za to, abychom peèlivì zvažovali, zda se nejedná o útok výkonné moci na
moc zákonodárnou. V tomto konkrétním pøípadì si myslím, že tomu tak ne-
ní.

Já bych ještì takové pomocné kritérium v tomto konkrétním pøípadì
pøidal, že jak vyplynulo z dosavadních pøíspìvkù, jedná se o stíhání více o-
sob. A my, když pana docenta Svobodu nevydáme, tak tím jenom od-
dálíme to, co nastane za ètyøi roky. Zatímco ti ostatní si ten svùj boj odbu-
dou již nyní, mohou klást argumenty, mohou se bránit, mohou podávat
stížnosti, odvolání, dovolání a mohou dosáhnout zproštìní obžaloby. Tím,
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protichùdnì proti tomu, co zde je pøedloženo orgány èinnými v trestním
øízení.

Závìrem svého vystoupení chci pouze tedy sdìlit – možná formou o-
tázky: Kdo bude chtít za takovéto právní situace vykonávat mandát
zastupitelù a radních? Poslancù a senátorù se to netýká.

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji, a než
pøedám slovo dalším tøem øádnì pøihlášeným, tak tu mám faktickou po-
známku pana poslance Martina Komárka. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Martin Komárek: Dìkuji. Dámy a pánové, já mám podobný
názor, by� možná vedený jen selským rozumem a ne hlubokým právním
vzdìláním jako pan Polèák a pan Tejc. Ale z toho, co pan Polèák øekl, z hle-
diska logiky vyvozuji opak. Pan Polèák øekl, že z dùvodù, které jsou možná
pochybné, možná je zdravý rozum nebere, mùže být stíhán kterýkoliv rad-
ní nebo zastupitel. Já bych dokonce øekl, že kterýkoliv obèan. Já si
nemyslím, že pøípad pana kolegy Schwarze, kterého si velmi vážím za to,
že sám požádal o vydání, je tak odlišný. Prostì také se to nezdá býti ro-
zumné – nezdá býti, nevím, jestli musí rozhodnout nezávislý soud. Ale z to-
ho, že to mùže potkat každého, naopak vyvozuji to, že my se nemáme
stavìt nad ty ostatní a máme se té mašinérii, chceme-li to tak nazývat, pod-
volit. A naším úkolem je vytvoøit takové podmínky, aby se to nestalo nikomu.

Dìkuji. (Slabý potlesk z pravé èásti jednací sínì.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Komárkovi a
teï øádnì pøihlášený pan poslanec Radek Vondráèek. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radek Vondráèek: Vážený pane pøedsedající, vážení
èlenové vlády, vážené kolegynì, vážení kolegové. Já se s ohledem na
dosavadní prùbìh dnešního plodného, produktivního odpoledne a veèera
pokusím být co nejvíce struèný a pokusím se to zjednodušit. Doufám, že to
nebude na úkor vìci.

Já považuji za vhodné, abych veøejnì stejnì jako kolega Tejc vyslovil
svùj názor na tuto vìc. Jako èlen mandátového a imunitního výboru mìl
jsem možnost seznámit se s písemnými podklady, mìl jsem možnost vy-
slechnout si vyjádøení kolegy poslance Svobody i zástupcù orgánù èinných
v trestním øízení. Já tady skuteènì mohu øíci, že i já jsem shledal øadu ne-
standardních krokù v postupu policie v této vìci. Shledal jsem nedostatky
vìcné, shledal jsem nedostatky formální. Stejnì jako zpravodaj se poza-
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že rozumím tomu, že budu vydán. Souhlasím s tím, nemám s tím žádný
problém.

To, co je ještì jedna velmi zvláštní vìc – slyšeli jste tady zprávu, kterou
pøeèetl zpravodaj o tom, jak zní obžaloba. Pro mne je prostì neakceptova-
telné, nepochopitelné, že mohu být obvinìn jako èlovìk ve zloèinném
spolèení, protože nás je – bylo by nás jedenáct, jeden chybìl, takže deset,
a že tam mùže být napsáno, že jsem konal s úmyslem. Z toho zasedání e-
xistuje zápis a existuje zvukový záznam. Na tom zvukovém záznamu já se
ptám – a dotazy padají i od ostatních radních – na všechny vìci, které jsou
tady kladené jako chybné rozhodnutí. Na všechny ty otázky nám odpo-
vídají právníci, externí znalci odborníci tak, že øíkají: Jediná možná cesta
tohoto øešení je tato.

Ta situace byla taková, že rozhodnutí o tom, že bude Opencard
pokraèovat – a já znovu øíkám, není to projekt, který bych vytvoøil já nebo
vytvoøila rada a zastupitelstvo pod mým vedením, je to projekt, který jsme
zdìdili s problémem, který by mìl být øešen a do dneška øešen není. A by-
li jsme v situaci, kdy stál ten projekt 850 milionù, a my kdybychom neroz-
hodli o jeho pokraèování, tak tìch 850 milionù podle toho, jak jsme dostali
informaci, by skonèilo a druhý den by se zaèaly vydávat papírové lístky.
Naše rozhodnutí bylo opøeno o všechny znalecké posudky. Bylo opøeno o
názory odborníkù, kteøí byli z našeho pohledu, a stále jsou, nezpochybni-
telní. Naše rozhodnutí se také opíralo o to, že jsme do toho rozhodnutí da-
li klauzuli, že ta smlouva, její prodloužení, se uzavírá na dobu jednoho roku
a v prùbìhu toho roku že se bude rada a zastupitelstvo snažit najít øešení,
které by umožnilo projekt Opencard, tedy projekt elektronické karty,
zmìnit, najít pro nìj jiného emitenta a najít jiné ekonomické øešení.

Jenom úplnì okrajovì – ti, kteøí píší posudky pro vyšetøovatele, nemají
oprávnìní na ten znalecký posudek, který dìlají, a vycházejí z èísel, která
jsou údaji z jiného malého mìsta, kolik tam taková Opencard stojí. V oka-
mžiku, kdy se to prvnì platilo, majitelù Opencard bylo øádovì okolo 150 ti-
síc, dneska je jich milion. Samozøejmì že cena za poskytované služby se
tím øádovì mìní. A není možné srovnávat hrušky s jablky. To opravdu ne-
jde.

Já znovu opakuji, že za svou osobu i za všechny radní se cítím napros-
to nesmyslnì obvinìn. Je to skuteènì vìc, kterou já vnímám jako politické
obvinìní, protože ten pøípad vždycky eskaluje v okamžiku, kdy já øeknu, že
budu kandidovat nebo když jsem nìco rozhodl. V tom okamžiku dostanu
upozornìní, že to koneènì už pøijde na poøad dne, a� si to dobøe rozmyslím,
co dìlám. Znovu se to objevilo v okamžiku, kdy jsem byl zvolen do
Poslanecké snìmovny a projevil jsem svoji pøedstavu, jak by se mìla poli-
tika vyvíjet a jak bych ji chtìl v Poslanecké snìmovnì hájit.

To je vìc, která se týká všech poslancù, nejenom mne. Týká se to

-  -

že ho nevydáme, aby se jaksi úèastnil tohoto hlavního procesu, vystavíme
ho tøeba riziku, že se nìkteré dùkazy budou muset opakovat v budoucnu,
tak mu tím také mùžeme prokázat medvìdí službu.

Já tady za sebe, za osobu øíkám, že nejsem pøesvìdèen o vinì pana
poslance, jsem pøesvìdèen, že to obvinìní dopadne tak, že jestliže
pøihlédneme k obsahu spisu a existující judikatuøe, dosáhne zproštìní o-
bžaloby a tento boj nebude mít vliv na výkon jeho mandátu. On si ten boj
už s sebou pøinesl a on si ho musel být moc dobøe vìdom, když kandido-
val do této instituce. To je vše, co bych k tomu mìl. Dìkuji. (Slabý potlesk.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S faktickou
poznámkou zpravodaj, pan poslanec Polèák. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, bude urèitì kratší než dvì minuty.
Já pouze chci na konto, co zde øekl pan kolega Vondráèek, jehož vystou-
pení tedy kvituji, poznamenat jistý rozpor, který souvisí s tím, že právì to
obvinìní, o kterém zde i samozøejmì pan kolega hovoøil, bylo panu
docentovi sdìleno 26. bøezna 2013, kdy již na podzim roku 2012 pan do-
cent Svoboda – a to je veøejnì dohledatelné – øekl, že by chtìl kandidovat
do Poslanecké snìmovny. To znamená, že ty testy, které jste si vy urèil pro
to, jak tady postupovat v pøípadì tady takovéhoto hlasování, to mì tedy teï
skuteènì zajímá, jak budete, prostøednictvím pana pøedsedajícího, hlaso-
vat v následné chvíli. A zároveò bych se chtìl omluvit panu kolegovi
Schwarzovi, který mì upozornil na to, že i on byl v dobì zahájení svého
trestního stíhání krajským zastupitelem, to znamená, že i on byl politik
øeknìme ve vyšší funkci. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji za faktickou poznámku a nyní
se s øádnou pøihláškou pøihlásil pan poslanec Bohuslav Svoboda. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Pane pøedsedající, dámy a pánové, stát
tady v takovéto situaci není pro nikoho lehké. Není to zvláš� lehké pro mì,
který jsem do politiky šel právì proto, aby všechny nešvary, které v té po-
litice jsou, zmizely. 

Je to pro mne tìžké proto, protože v okamžiku, kdy jsem uèinil kroky v
Dopravním podniku v jiných oblastech ekonomického zájmu, dostal jsem
varování: Když to budeš dìlat, nìco na tebe najdeme. To varování jsem
dostal opakovanì, zvláš� v okamžiku, kdy se zaèalo hovoøit o tom, jaké su-
my odcházejí z Dopravního podniku z každého lístku. To je ta problemati-
ka Opencard. To je velmi zvláštní pocit, když to, proti èemu jste celý život
bojoval, dnes nìkdo dokáže použít proti vám. Z toho dùvodu já také øíkám,



-  -

starosty a primátory dìlal, kdyby se za toto mìlo stíhat. Ale a� toto vyøkne
nezávislý soud. Nenahrazujme práci soudu zde v této Snìmovnì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou se pøihlásila paní ministrynì spravedlnosti. Prosím, paní
ministrynì, máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane pøedse-
dající, vážené dámy, vážení pánové, pane kolego poslanèe Svobodo, já
bych vás chtìla ujistit, že i tím, že jsem pøevzala odpovìdnost za resort
spravedlnosti, jsem si vìdoma toho, jakou velkou dùvìru a odpovìdnost na
mne ta situace vložila, a jsem pøesvìdèena o tom, že udìlám všechno pro
to, aby ti, kteøí budou vydáni, nebo nebudou, ale pøedpokládám, brzy
budeme vìdìt koneèné rozhodnutí – mohli se spoléhat na nestrannou jus-
tici, na to, že trestní stíhání bude vedeno skuteènì nestrannými státními zá-
stupci a soudci. A udìlám pro to všechno.

Takže chtìla bych se pøipojit k pøedøeèníkovi panu poslanci
Vondráèkovi s tím, že bychom nemìli nahrazovat trestní soud, že ctíme
princip presumpce neviny. A stejnì jako on vìøím, že pan poslanec
Svoboda se pøed našimi nezávislými trestními soudy, pokud bude pøed
trestní soud vùbec postaven, pokud státní zástupce nezastaví trestní
stíhání, oèistí. A myslím si, že to bude pro nìj vìtší satisfakce, než
kdybychom teï rozhodli tak, že jenom posuneme tu dobu o ètyøi roky.
Takže i z tohoto dùvodu si myslím, že obhajoba vedená v jeho prospìch ve
skuteènosti obhajobou není. Dìkuji. (Potlesk ze støední èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec František Adámek.

Poslanec František Adámek: Vážený pane místopøedsedo, kole-
gové, kolegynì, já možná s pár dalšími kolegy, kteøí jsme zastupitelé z
Prahy, se s tímto problémem, nazvu-li to tak, potýkáme delší dobu. A já
si vzpomínám a rád bych se zeptal prostøednictvím pana pøedsedajícího
pana doc. Svobody. Vzpomínám si, že když se tato záležitost projed-
návala – a velmi dlouho a velmi dùraznì – na Zastupitelstvu hlavního
mìsta Prahy, operovalo se s argumentem, že vlastnì nebyla jiná mo-
žnost. Protože licenèní smlouva s Haguessem byla postavená tak, že ne-
byla jiná možnost, než to jaksi dát Haguessu. Já se poprvé dneska v u-
snesení mandátového a imunitního výboru dovídám, že vlastnì byla sub-
licence už v roce 2010 a že byla možnost zahrnout do výbìrového øízení
i tøetí osoby. Že to nemusel být jenom Haguess. Já se pøiznám, že to je
poprvé, co jsem se toto dozvìdìl. Informace na Zastupitelstvu hlavního
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strašlivým zpùsobem všech komunálních zastupitelù, a tady vás sedí celá
øada, kteøí vìdí, o èem mluvím. Já znovu opakuji: Máte pøed sebou pro-
blém, který máte øešit. Opatøíte si všechny znalecké posudky, máte tam
právníky, máte tam odbor, odborný odbor, který se tím zabývá, a všichni
vám øíkají svornì a jedním hlasem: Toto je jediné možné øešení. Ptám se,
jak byste hlasovali. Zdvihli byste ruku pro to, že to øešení je špatné a že te-
dy 850 milionù mùžeme vyhodit?

Nic to nemìní na tom, co øíkám, že jsem pøipraven se hájit pøed jakým-
koliv soudem, protože kdyby ten soud rozhodl, že jsem já úmyslnì, s úmys-
lem získat nìjakou výhodu pro sebe nebo pro nìkoho takto hlasoval, pak
bych se domníval, že v zemi to nejsou právní podmínky, ve kterých je mo-
žné cokoliv dìlat, a velmi bych zvažoval, jestli v takové zemi má smysl se
snažit o to, co jsem celou svou politickou kariérou prací dìlal a prosazoval.

Mám za sebou, už jsem to jednou nebo nìkolikrát øíkal, mám za sebou
výhrùžky, fyzická napadení, výbušninu poslanou v zásilce poštovní –
všechno jsem vydržel a pøežil. Ale to, kdybych já a radní, kteøí se mnou hla-
sovali pro to, mìl být obvinìn – co obvinìn? – odsouzen za úmyslný trestný
èin ve spolèení, to potom, nezlobte se na mne, tím by pro mne právní
prostøedí v této zemi konèilo.

Všechno je na vás, jak rozhodnete. Já znovu øíkám: Jsem pøipraven!
Dìkuji. (Potlesk z lavic v pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Svobodovi. S
faktickou poznámkou se pøihlásil pan poslanec Radek Vondráèek.

Poslanec Radek Vondráèek: Vážené kolegynì, vážení kolegové,
zaznìla tu øeènická otázka, jak budu hlasovat – to bylo zajímavé. Je prav-
da, že jsem to ve svém pøíspìvku mìl nachystané, ale malým písmem na
konci toho papíru a v tom zápalu jsem to tady zapomnìl øíct. Mùj názor je
v té vìci konzistentní. Já budu hlasovat pro vydání, a to z jednoho prostého
dùvodu – v podstatì odpovìdìl už pan poslanec Svoboda –, že to trestní
stíhání je jaksi v reakci na to, že se zaèínal plést do situace na Dopravním
podniku, když tam chtìl nìco zmìnit. Už z toho vyplývá, že skuteènì to ne-
má nic spoleèného s výkonem mandátu poslance. Je to vìc, která se dìla
v hlavním mìstì Praha a jedná se o komunální záležitost.

Já si myslím, že tato zemì potøebuje rozhodnutí nezávislého soudu, že
pan Svoboda je nevinný, že je zproštìn obžaloby. Potøebuje to mnohem víc
než rozhodnutí naše, že nebude vydán k trestnímu stíhání. Poslanecká
snìmovna nemùže být nìjaká schovávaèka, nìjaký úkryt pøed trestním
stíháním. Nejedná se o útok na tuto instituci.

V závìru znovu øíkám: Držím panu poslanci Svobodovi palce. Považuji
to obvinìní za absurdní a pøipojuji se k tomu s myšlenkou, kdo by nám ty
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vìcech své obce, o tom, jak rozhodují tøeba pøi prodeji bytù nebo pøi
podpoøe neziskových organizací, které fungují na území jejich obcí.

Já se necítím být soudcem. Jenom bych rád využil právo, kterým mì
nadal zákonodárce, a hlasováním rozhodnout o vydání nebo nevydání pa-
na doc. Svobody. Já budu hlasovat proti jeho vydání. (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. A teï tu máme
tøi pøednostní práva. Nejprve se s pøednostním právem pøihlásil pan
pøedseda poslaneckého klubu TOP 09 a Starostové Miroslav Kalousek.
Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já se hlásil do diskuse, takže pokud
nìkdo z kolegù, kteøí mají také pøednostní právo, chce promluvit ihned, tak
mu rád pustím místo. (Nikdo se nehlásí.)

Já, dámy a pánové, jsem se pøihlásil proto, ne snad abych
pøesvìdèoval nìkoho o tom, jak má hlasovat. Já si myslím, že jsme každý
nìjakým zpùsobem rozhodnut. Já pokládám za svou povinnost øíct, že z
dùvodù, které již pøednesl kolega pan poslanec Polèák, budu hlasovat pro-
ti vydání pana poslance Svobody. Samozøejmì respektuji argumenty tìch,
kteøí budou rozhodovat pro vydání. Ale prosím povšimnìte si, že bez ohle-
du na to, zda budeme hlasovat proti vydání, nebo pro vydání, tak všichni
naši kolegové, kteøí v mandátovém a imunitním výboru záležitost projed-
návali, mají stejný pocit, jaký máme my, kteøí to známe jenom z otevøených
zdrojù – že to je velmi podivné. Že je tam celá øada velmi nestandardních
krokù od policie, od orgánù èinných v trestním øízení. A v podstatì všichni,
kteøí tady vystupujeme, nepochybujeme o tom, že pan doc. Svoboda a je-
ho kolegové z rady jsou nevinní a že zcela jistì pøed nezávislým soudem
svoji nevinu prokážou.

Ale ono to má obrovský široký dopad. Má to dopad na celou demokra-
cii, má to dopad na kvalitu komunální politiky. To, že byla obvinìna rada
HMP jako kolektivní politický orgán za politické rozhodnutí, není tuším
ojedinìlý pøípad v Èeské republice. Myslím, že nìco podobného, a ne-
myslím si, že ménì podivného, mùžeme nalézt v Pøerovì, mùžeme nalézt
v Bøeclavi a v celé øadì jiných mìst a obcí.

Kromì toho, že jsme poslanci, jsme také reprezentanty svých politic-
kých stran a hnutí. A máme napøíklad pøed komunálními volbami. Kvalita
demokracie nestojí a nepadá pouze s demokratickými procesy a mecha-
nismy, ale také samozøejmì s kvalitním personálním obsazením
jednotlivých mandátù. 

Kdo – kladu øeènickou otázku – z lidí v jednotlivých obcích a mìstech
se svou prací, se svou rodinou, se svým dobrým jménem za takové situa-
ce bude ochoten se jít angažovat pro správu vìcí veøejných? A kolik z nich
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mìsta Prahy byla jiná. Takže rád bych se – opakuji prostøednictvím pana
pøedsedajícího – zeptal pana doc. Svobody, jak to vlastnì bylo.

A druhý dotaz, opìt prostøednictvím pana pøedsedajícího. JØBU, tzv.
jednotné øízení bez uveøejnìní, komunální politici mi dají za pravdu, se
používá nìjakým zpùsobem v pøípadì, když se z nìjakých èasových
dùvodù dostává a� už rada, nebo vùbec mìsto do problémù. A já si nejsem
jist a taky bych se rád zeptal, jestli toto èasové hledisko, které umožòovalo
radì JØBU, bylo objektivní, nebo zdali náhodou, a� už pøedkladatel nebo
nìkdo další (upozornìní na èas) nepochybil, a proto se muselo použít
JØBU. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. S další
øádnou pøihláškou je pøihlášen pan poslanec Jan Zahradník. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
já považuji za svoji obèanskou povinnost, abych se také vyjádøil k
projednávané vìci.

Dvacet tøi let mého pùsobení v obecní a krajské samosprávì zformovalo
mùj názor, že trestní stíhání pøíslušníkù tìchto samosprávných orgánù za
to, jak rozhodovali, je nesprávné. Mohu k tomu uvést tøi pøíklady.

První pøíklad se vztahuje k dobì tìsnì po povodních v roce 2002.
Tehdy byl starosta mìsta Èeský Krumlov opakovanì souzen za vìc, která
se dá struènì zformovat, jako že na jedné sportovní stavbì v majetku
mìsta urèitou dobu byla èerpána dvakrát dotace z rùzných zdrojù. Tato
chyba byla napravena, škoda nevznikla žádná. Pøesto byl tento èestný muž
opakovanì soudnì stíhán, opakovanì obžalováván, až tedy nakonec byl o-
svobozen.

Pøípad druhý vlastnì vychází z prvního pøípadu. Zastupitelé mìsta
Èeský Krumlov, kteøí rozhodnutím v zastupitelstvu rozhodli o pøidìlení po-
moci jejich starostovi na právní služby, byli opìt obžalováni a souzeni. I oni
byli v plné míøe osvobozeni.

A pøípad tøetí, to je pøípad z nedávné doby. Starosta známé jihoèeské
šumavské obce Lipno nad Vltavou byl opìt za dramatických okolností sou-
zen za to, že vlastnì zpùsobil rozvoj této obce – z obce, která tam byla po
stavbì Lipenské nádrže, až k dnešní kvetoucí obci, která skýtá užitek jak
svým obèanùm, tak i svým návštìvníkùm. Tento starosta proces protrpìl,
vynaložil velké duševní, tìlesné i finanèní úsilí a také byl v plné míøe v prv-
ní instanci zproštìn obžaloby.

Tyhle ty tøi pøípady ve mnì vzbuzují obavu, zdali starostové a starostky
v naší republice, kterých je více než šest tisíc, a zastupitelé, kterých jsou
desítky tisíc, mohou s klidem rozhodovat o vìcech své samosprávy, o
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík :  Dìkuj i  panu pøedsedovi
poslaneckého klubu TOP 09 a Starostové. S dalším pøednostním právem
se pøihlásil ve své pøednostní premiéøe pan pøedseda poslaneckého klubu
KDU-ÈSL Jiøí Mihola. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Dobrý veèer, dámy a pánové. Již tady bylo dnes
øeèeno mnohé. Já bych jen krátce konstatoval, že poslanecký klub KDU-
ÈSL se peèlivì touto záležitostí zabýval na svém zasedání. A chtìl bych
konstatovat rovnìž, že poslanecký klub KDU-ÈSL vydání docenta Svobody
nepodpoøí. Dìkuji. (Potlesk z lavic KDU-ÈSL.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. Poslední s
pøednostním právem pøihlášeným k všeobecné rozpravì je pan pøedseda
poslaneckého klubu ODS Zbynìk Stanjura. Prosím, pane pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo.
Kolegynì, kolegové, hodnì toho øekli mí pøedøeèníci, pøesto bych chtìl
ještì sdìlit svùj osobní pohled. Nebudu vystupovat jménem celého klubu.

Chci polemizovat s názorem, které zaznìly od paní ministrynì nebo od
pana kolegy s tím, a� se každý hájí u soudu – však se jeho nevina prokáže,
je to podivné, já mu držím palce, myslím si, že to vyhraje. My pøece máme
posuzovat, zda svého kolegu èi kolegyni vydáme, èi nevydáme. Jsem tady
druhé volební období, takže mám za sebou bohužel osm možná deset ta-
kových jednání a osobnì jsem zhruba v polovinì pøípadù byl pro a v
polovinì pøípadù proti.

Myslím, že klíèové je i èasové hledisko. Je to rok a pùl, kdy jsme hlaso-
vali o vydání naší bývalé kolegynì a bývalé ministrynì Vlasty Parkanové.
Osmnáct mìsícù! A co udìlala naše spravedlnost? Jak jsme se posunuli v
tom pøípadu od té doby? Bohužel nijak! Nemá to v rukou Poslanecká
snìmovna. Jenom konstatuji, že jsem slyšel podobné projevy tehdy. Jenom
ji vydejme, je to pro ni dobøe, aby se mohla oèistit. Bohužel musíme øíct, že
každý politik, který je takto obvinìn, je velmi zranìn ve své profesní kariéøe,
což je politika. Nejenom jeho oponenti z jiných politických stran, ale i v rám-
ci vnitrostranického souboje se èasto poukazuje, pokud chce takového
èlovìka porazit: Pozor, pozor, on je obvinìn, bùhví jak to dopadne, radìji
nominujme nìkoho jiného.

Teï položím možná øeènickou otázku. Pokud by na ni znal nìkdo
faktickou odpovìï, rád bych ji slyšel. Pamatujete si pøípad z politiky v
Èeské republice, kdy byl nìkdo obvinìn a následnì vyhrál soud a byl shle-
dán nevinným a poté pokraèoval v politické kariéøe? Že volièi i média ho
vzali jako skuteènì oèištìného? Nebo pøevažovalo mínìní: Nìjak to zamet-
li pod koberec. Sice ho neodsoudili, ale bùhví jak to bylo. A budu rád, když
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vám øekne – a já tu zkušenost mám – ne, dìkuji, za souèasné situace a za
souèasného pøístupu represivních orgánù si odmítám kupovat vstupenku
do kriminálu. Vím, že neudìlám nic trestného, ale odmítám to pak pìt let
dokazovat v trestním øízení a odmítám se nechat vláèet bahnem, abych se
pak po pìti letech takzvanì oèistil, ale už by na mnì to bláto uvízlo. Prostì
ten èlovìk to zváží, že má svoji rodinu, že má své dobré jméno, že má své
dobré zamìstnání, protože o takové zastupitele stojíme – a prostì to ne-
bude riskovat. Protože souèasná situace je taková.

A já bych tady chtìl upozornit, aniž bych chtìl podsouvat orgánùm
èinným v trestním øízení jakýkoliv motiv nebo zájem. Chtìl bych tady øíct, že
to má naprosto devastující dopad na demokracii. Kdo ze ctihodných žen èi
mužù v Praze by teï chtìl zastávat místo pana docenta Svobody? Èlovìka,
který je hluboce pøesvìdèen o své nevinì. Èlovìka, o jehož nevinì jsme
hluboce pøesvìdèeni my všichni. Ale ono to mùže trvat klidnì ještì tøi nebo
ètyøi roky než bude moci býti øeèeno: No, ono se mu to neprokázalo, ale
možná to byl stejnì darebák, protože ho ètyøi roky stíhali. Kdo tenhle osud
bude chtít ve prospìch svých obèanù pøijmout?

A já na tohle chci upozornit, protože z toho mám mimoøádnou obavu. A
proto prosím o zvážení, nechci vyslovit žádný silný názor, ale prostì nelze
teoreticky stoprocentnì vylouèit, že v tìch pøípadech, o kterých jsem
mluvil, a urèitì bychom jich našli víc než Pøerov, Bøeclav, Prahu, nelze
stoprocentnì teoreticky vylouèit, že pøíslušné orgány byly motivovány ještì
nìèím jiným než usilovnou službou spravedlnosti. A já prosím pøíslušné
parlamentní orgány, urèitì bezpeènostní výbor, urèitì výbor ústavnìprávní,
zda by se touto otázkou zabývaly. A kladu øeènickou otázku, zda by
napøíklad pøípad Prahy nestál nám všem za zøízení parlamentní vyšetøovací
komise. Protože bylo tady mnohokrát øeèeno, že došlo k celé øadì nestan-
dardních krokù, a možná že by se Poslanecká snìmovna mìla zabývat tím,
proè k celé té øadì nestandardních krokù došlo. Jaký k nim byl naprosto
nezbytný dùvod, aby orgány èinné v trestním øízení ty nestandardní kroky
udìlaly. A já to prosím pìknì neøíkám pro tento konkrétní pøípad. Protože
tam prostì padlo obvinìní a trestní øízení musí probìhnout, buï bude za-
staveno, nebo o tom rozhodne nezávislý soud. Ale mluvím o tom s takovou
vážností a naléhavostí pro ty dùvody, které jsem øíkal pøed chvílí. Že to má
naprosto devastující dopad na personální kvalitu politiky a že to je nìco, za
co neseme spoleènou odpovìdnost. A že bychom to nemìli pøejít a øíct „no
tak soud to nìjak rozhodne“, ale že bychom se mìli podívat na to, jestli tyto
pøípady a tento trend neškodí demokracii mnohem víc než pøípadná možná
pochybení, která se mohla pøi politických rozhodnutích kolektivních orgánù
stát. A že by to skuteènì za peèlivý drobnohled Poslanecké snìmovny
stálo. A znovu prosím, zvažte i tu možnost vyšetøovací komise.

Dìkuji vám. (Potlesk poslancù TOP 09.)
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že pokud na to uplatníme tenhle jednoduchý ekonomický pohled,
tak mìstu stoprocentnì vznikla ekonomická škoda. Stejnì tak jsou to
pøípady, a kolegové to tady zmínili, o tom, kdy za nápadnì nevýhodných,
za nápadnì netržních podmínek pronajímáte školní tìlocvièny, høištì, a� už
tìlovýchovným jednotám, jiným neziskovým organizacím. Ale o tom je
pøece politika. O tom je pøece správa vìcí veøejných. S tím lidé kandidují
do svých zastupitelstev nebo sem, nabízejí nìjaký program, nabízejí, co
budou prosazovat, a podle toho taky hlasují a rozhodují.

Já bych byl rád, abychom ten pøípad posuzovali nejenom pohledem, že
se jedná o Prahu a pana docenta Svobodu. Já ho posuzuji taky jako obra-
nu komunálních politikù, aby vìdìli, že se jich pøípadnì mùže nìkdo
zastat. A mùže to být i vstup do debaty o tom, jestli nebudeme mìnit nìjaké
zákony. Tak dalece to teï nechci pøedjímat a slibovat, protože myslím, že
to chce podrobnou, klidnou, vìcnou debatu.

To je hlavní dùvod, proè budu hlasovat proti. Aby se lidé, kteøí chtìjí
kandidovat v komunální politice, nemuseli obávat, že budou posléze za svá
rozhodnutí, která uèinili, a� už dobøe, nebo špatnì, ale v dobré víøe v sou-
ladu s odbornými doporuèeními, kriminalizováni, obžalováni a pak
pøípadnì možná osvobozeni u soudu. Všimnìme si, i kolegové to tady
øíkali, a já po tom nevolám: my víme, kdo byl obžalován, my víme, kdo byl
osvobozen. A co víme o tìch lidech, kteøí ty obžaloby podali a u soudu
neuspìli? Jsou to poøád ti samí, nebo pokaždé jiní? Nesli nìjakou
odpovìdnost za to, že tìm lidem vìdomì nebo nevìdomì, ale svou pro-
fesní chybou, když byli osvobozeni, zpùsobili, že jim ztížili rodinný život,
profesní život a kariéru?

Souhlasím s panem zpravodajem, že to je obrovský zásah státu do práv
jednotlivce. A podle mì dneska mùžeme svým hlasováním svým kolegùm,
kteøí sedí v obecních nebo v krajských zastupitelstvech øíct: pokud
rozhodujete èestnì podle svého vlastního uvážení, tak se možná spletete,
každý èlovìk dìlá chyby, ale my nedovolíme, abyste byli za toto své roz-
hodnutí kriminalizováni. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù ODS.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Stanjurovi. Teï
tady máme tøi faktické poznámky. S první faktickou poznámkou se pøihlásil
pan poslanec Matìj Fichtner. Prosím, pane poslanèe, máte slovo, své dvì
minuty.

Poslanec Matìj Fichtner: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, opìt pouze v rychlosti. Pan pøedseda Stanjura zde øíkal, že se
chce zastat komunálních politikù. Já si myslím, že propast mezi posuzo-
váním trestní odpovìdnosti komunálních politikù a tìch, kteøí požívají výsad
a imunit, se tímto ještì prohloubí. Protože vedle pana docenta Svobody je
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se dozvím. Dobøe, máte jeden pøípad, dobøe, já nic proti tomu. (Reaguje do
sálu.)

Kolegové už tady mluvili o tom, že mnozí z nás mají zkušenost z komu-
nální politiky. Pøed 14 dny jsme tady mluvili o služebním zákonì a shodli
jsme se, že ho potøebujeme. Neshodli jsme se na èase projednávání nebo
možná na nìjakých detailech. Nicménì pan primátor Svoboda postupoval
v rámci toho, jak si pøedstavujeme výkon veøejné služby. Jeho aparát, jeho
odborné útvary mu nìco doporuèily a politici politicky hlasovali pro.
Jednoznaènì vnímám, že to trestní stíhání, že to obvinìní je za politický
názor, který vyjádøil pan docent Svoboda, jeho kolegynì a kolegové hlaso-
váním v radì mìsta.

Prosil bych, abychom si nehráli s tím, že tehdy jsme ještì vìdìli, že bu-
de kandidovat na poslance, nebo nevìdìli. Dneska je pan kolega èlenem
Poslanecké snìmovny. A já za sebe to vnímám jako útok exekutivní moci
na samosprávu. Pøece se množí pøípady, kdy jsou kriminalizována rozhod-
nutí zastupitelù a radních. A možná i chybná. To já nezpochybòuji. Ale
ptáme se: Mají být ti lidé kriminalizováni za chybné? Nemluvím o
pøípadech, kde hlasoval nìkdo kvùli tomu, že dostal úplatek nebo nìco ta-
kového, to by bylo úplnì jasné. Mluvím o tom, kdy v dobré víøe podle
podkladù, které mìli k dispozici od tìch úøedníkù, o kterých chceme, aby
byli nezávislí na politické moci, aby dávali expertní stanoviska, a politici na
každé úrovni, a� už komunální, krajské nebo republikové, se jimi pokud
možno øídili, pøípadnì aby umìli zdùvodnit, proè se tìchto expertních
doporuèení nedrželi.

Proto to vnímám jako útok na politiky a politické rozhodnutí. Nepøál bych
to nikomu z nás, aby za rozhodování v dobré víøe byl stíhán, protože o-
pravdu v profesi politika to limituje. Navíc, jak jsem zmínil nìjaký minulý
pøípad, i èasové hledisko je velmi dùležité. Takže bohužel nemohu
souhlasit. Pro mì je to pomìrnì, a� se kolegynì a kolegové nezlobí, alibis-
tické vyjádøení: a� to posoudí soud, my to nemáme posuzovat. My máme
posuzovat, zda pøípad má, èi nemá politické souvislosti. Já tvrdím, že
pokud je nìkdo obžalován za to, jak hlasoval v souladu s doporuèením ex-
pertních odborù a útvarù, že to má politické pozadí.

Pokud vážnì myslíme, že otázku samosprávy pøevedeme pouze na e-
konomický efekt a budeme každé rozhodnutí samospráv posuzovat, zda e-
konomicky pomohlo, èi nepomohlo obci, tak si myslím, že jsou ohroženy
tisíce èi desetitisíce zastupitelù, protože reálnì pouze z ekonomického
pohledu mìsta a obce pøišly o desítky miliard korun èeských v okamžiku,
kdy privatizovaly bytový fond. Takøka žádné mìsto èi obec neprivatizovaly
bytový fond podle tržních hledisek a neprodávaly domy a byty za tržní ce-
ny. Já to nekritizuji. Já si myslím, že každé zastupitelstvo má plné právo se
rozhodnout, jak se v jejich mìstì èi obci bude privatizovat. Jenom øíkám,
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z nás a je tady debata o imunitì, tak se tady bavíme o tom, jak funguje naše
justice. Tato vìc se pøitom týká desítek dalších lidí. (Pøedsedající upozoròuje
na èas.) Zrovna komunálních politikù.

Já už jsem pøekroèila èas. Velmi se tøesu, mám morální dilema. Budu
hlasovat pro vydání pana docenta Svobody, protože hnutí ANO øíká jasnì,
že nesouhlasí s institutem imunity. Kdybychom to takto jasnì neøíkali, asi
bych tu ruku pro to nezvedla. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. S další faktic-
kou poznámkou pan ministr Martin Stropnický. Prosím, pane ministøe, máte
slovo.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedající,
vážená vládo, dámy a pánové, aè je hodina pokroèilá a tak hojná úèast
nebývá úplnì bìžným zvykem, snad se asi jedná o téma, které by se moh-
lo týkat mnohých z nás. Já bych øekl, že pøíbìh pana kolegy Svobody je
svým zpùsobem emblematický. Pan docent se rozhodl ve zralém vìku a po
úspìšné, témìø øeklo by se brilantní kariéøe vstoupit do politiky.
Nepochybuji ani vteøinu o tom, že do ní vstupoval s èistými úmysly a s
obèanským pocitem jakési odpovìdnosti. Pak se snažil toto své krédo
nìjakým zpùsobem konkrétnì naplnit a materializovat. Potom zaèal
dostávat rùzné výhrùžky a dostal jakousi lekci z toho, jak se u nás politika
odehrává. 

Potom narazil, myslím, i na èásteèné nepochopení své vlastní matky
strany. Potom tady projevil, myslím si, velkou a nepatetickou osobní
stateènost – a potom bude co?

Jsem pøesvìdèen, že žádná imunita faktor právního státu u nás
neposílí, stejnì tak jako ho neposílí podprahové èi nadprahové vyhrožování
orgánùm èinným v trestním øízení. Je to strašnì smutný obraz úrovnì práv-
ního státu, kterého jsem tady svìdkem. Vùbec jsem k tomu nechtìl vystu-
povat a možná by stálo za to se aspoò na chvilièku v nìjaké sebereflexi
(upozornìní na èas) zamyslet nad tím, jak k tomu tvaru právního státu u nás
došlo. A obávám se, že v nedaleké budoucnosti se nìco podobného mùže
týkat i mì, a bez jakéhokoliv falešného hrdinství vás žádám, abyste mì v
takovém pøípadì samozøejmì vydali. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí ANO
2011.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Teï s faktic-
kou poznámkou pan pøedseda poslaneckého klubu ODS Zbynìk Stanjura.
Prosím, pane pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji. Jistì je to zajímavá debata a dìkuji
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tam dalších tuším deset lidí, možná víc, kteøí jsou obvinìni, a k tìm se bude
pøistupovat jinak.

Pouze dvì rychlá upøesnìní. Pan pøedseda Stanjura se ptal, zdali je
znám pøípad, kdy byl nìjaký politik jaksi obvinìn a následnì soud konsta-
toval, že jeho jednání bylo v poøádku a že v podstatì je oèištìn. Ten pøípad
je opravdu znám. Je to pøípad dnešní ministrynì paní Vìry Jourová, která
se oèistila u soudu. Pokud jde o to, pan pøedseda Stanjura se ještì možná
øeènicky, to já nevím, ptal, zdali je známo nìco o tìch, kteøí jednotlivá
obvinìní konkrétních politikù zpùsobili a co o nich víme. Víme minimálnì o
panu tehdy plukovníkovi Kubicemu, že se pozdìji stal ministrem za ODS.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou paní ministrynì Vìra Jourová. Prosím, paní ministrynì,
máte slovo.

Ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìra Jourová: Vážený pane pøedse-
dající, dámy a pánové, já jsem byla tak trošku povytažena ze židle, abych
k tomu nìco øekla, a teï dokonce jmenovaná svým kolegou.

Já jsem velmi poslouchala pana docenta Svobodu, když mluvil o tìch
koøenech, co se mu stalo a jak on to vnímá. Kdybych sama nemìla ten au-
tentický zážitek, tak bych to možná brala s rezervou, ale já si pamatuji velmi
dobøe slova, kdy za mnou pøišel nìkdo, kdo mi øíkal: Dejte si pozor s tímh-
le rozhodnutím, vy ještì nevíte, co se vám mùže stát. A za deset minut jsem
sedìla na Ruzyni a hodnì mi tato slova znìla v uších a pak mi znìla ještì
nìkolik let a dodneška se pøi tom otøásám. V mém pøípadì to nebylo
oèištìní u soudu. Moje vìc nikdy k soudu nešla, protože tam prostì nebyl
sebemenší dùkaz. To bylo absolutnì vycucané z prstu. A když byla
obvinìna paní Parkanová, tak jsem slyšela pana Kalouska, jak z tohoto
místa høímal, že si to nìkde vypije, že bude nìkdo volán k zodpovìdnosti.
A já z tohoto místa dnes øíkám: Nikdo si to nevypije, protože státní zástup-
ce, který dá právní názor do obžaloby, že je nìkdo èlenem gangu
zloèinného spolèení, což mimochodem byl i mùj pøípad, a že jednal s
úmyslem a že je to zloèin, tak nebude nikdy volán k odpovìdnosti, aby byl
potrestán za to, že nìkomu znièil život, kariéru, rodinu, zdraví a tak dále.

Já jsem èekala trpìlivì na skonèení svého trestního stíhání, abych
mohla tu vìc otoèit a volat k odpovìdnosti nìkoho, kdo byl buïto s promi-
nutím profesionální patlák, že to špatnì posoudil, navíc tam nebyly žádné
dùkazy, anebo to prostì udìlal z úmyslu, anebo, že byl podplacen. Já jsem
se tohle nikdy nedozvìdìla, protože na to v našem právním øádu není in-
stitut, který by toto zajistil.

Takže je to v našich rukách. Vždycky teprve, když se nìco stane nìkomu
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z nás zvážit podle svého nejlepšího vìdomí a svìdomí, zda v tuto chvíli má
být ta ochrana poskytnuta, nebo nikoliv v zájmu demokracie. To je prostì
meè, který má dvì ostøí. My nemáme jenom to právo se za imunitu scho-
vat, ale máme povinnost, ústavní povinnost zvážit, zda v daném okamžiku
ten institut použijeme, nebo nepoužijeme. Takže nás to nemùže
odpovìdnosti zbavit, když øekneme: já s tím nesouhlasím, má strana s tím
nesouhlasí, tak já to prostì neudìlám, i když si tedy vnitønì ve svém
svìdomí myslím, že bych to jinak udìlal. To je stejné, jako nemusím sou-
hlasit s celou øadou zákonù a s celou øadou ustanovení v Ústavì, prostì ne-
musím souhlasit, ale to je asi tak všechno, co s tím mohu dìlat, protože do-
kud platí, tak mám povinnost, a jsem-li ústavní èinitel, tak ústavní povinnost
to respektovat, a nikoliv to ignorovat, protože s tím nesouhlasím. To je jedna
vìc, kterou bych velmi rád zdùraznil. Prostì dokud zákon platí, nemohu ho
ignorovat jenom proto, že s tím nesouhlasím, a nemohu se zbavit té vlastní
odpovìdnosti. A nìkdy to je velmi trýznivá odpovìdnost øíct: naše strana
má v programu nesouhlas, tak já se tím prostì vùbec nebudu zabývat, já
své ústavní odpovìdnosti nedostojím, já to vùbec nebudu zvažovat.
Promiòte, nezlobte si, nejsem si jist, jestli na takový postoj má kdokoliv z
nás právo. To je jedna poznámka.

Druhá poznámka k podprahovému nebo k tomu, jak si pøedstavujeme
právní stát a zda tady zaznìlo skryté èi podprahové vyhrožování policii. No,
zcela urèitì nezaznìlo. A jeden z nejvìtších výdobytkù právního demokra-
tického státu po roce 1990, a chtìl bych nám to všem pøipomenout, jsme s
pane ministrem v podstatì stejnì staøí, bylo to, že represivní složky se opìt
dostaly pod politickou kontrolu, pod kterou pøedtím nebyly. Represivní slo-
žky exekutivy musí být nestranné, ale nemohou být nezávislé a nemohou
být zbaveny politické kontroly. To patøí k právnímu demokratickému státu,
tak jak jsme si ho pøedstavovali. A jestli jsem vás požádal, abychom v o-
kamžiku, kdy všichni, a� už budeme hlasovat pro vydání, nebo budeme hla-
sovat proti vydání – já znovu øíkám, respektuji všechny ty názory –, kdy
všichni konstatujete, kteøí jste sedìli v mandátovém a imunitním výboru, že
se tam stala spousta nestandardních vìcí, že je to velmi podivné a že ne-
pochybujete o nevinnì obvinìných, když vás prosím, abychom tedy zváži-
li, zda nezøídíme vyšetøovací komisi, tak tím pøece nikomu nevyhrožujeme.
To je pøesnì ta politická kontrola, ke které jsme povinni v okamžiku, kdy
máme pocit, že je to zapotøebí. Bude-li parlamentní vyšetøovací komise
konstatovat, že je to všechno v poøádku a že každý nestandardní krok, kte-
rý se tam odehrál, mìl svùj dùvod, tak je to pøece v naprostém poøádku
úplnì stejnì, jako pøece každý obvinìný se pøed soudem oèistí. Já nevím,
proè zmínka o instituci uzákonìné politické kontroly je vnímána jako vyhro-
žování. Tomu vážnì nerozumím. (Potlesk poslancù TOP 09.)
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paní ministryni Jourové za to, jak to popsala. A já øíkám za sebe, kdyby byl
její pøípad – a nemám dùvod jí nevìøit s tím chabým èi žádným dùkazním
bøemenem – v Snìmovnì, tak bych hlasoval proti vydání, protože nejsme
automat na to. Ten institut prostì je. Až bude zrušen, je to jiná debata. Jestli
nìkdo prosadí zrušení imunity, tak pak je to jednoduché. Øíká-li pan zpra-
vodaj, že už to není tak, že dneska nevydáme pana docenta, je to navž-
dycky. Je to po dobu jeho mandátu. Já si myslím, že z tìch vystoupení
zaznìlo, že se v zásadì shodujeme, až na tu úplnou koncovku, kdy jedni
øíkají: dobøe, vydat, my to máme ve volebním programu. Já to respektuji.
Jenom jsem vás poprosil, abyste to ještì jednou zvážili.

A souhlasím s tím, mì by pøece zajímalo, kdo, a� už naprosto
neprofesionálnì, nebo za peníze, èi na objednávku, za jinou výhodu nechal
nìkoho zavøít do vazby a znièil mu rodinný a profesní život. Mì to opravdu
zajímá! A to není ani skryté, ani veøejné vyhrožování orgánùm èinným v
trestním øízní. Prostì každý musí nést pøece odpovìdnost za to, co èiní. I
orgány èinné v trestním øízení! Nemùže to být tak, že prostì my to budeme
zkoušet, a buï nìkoho dostaneme, nebo nedostaneme, ale žádnou
odpovìdnost za to, když se nám to nepovede a takhle obviòujeme a skan-
dalizujeme nevinné lidi, neponeseme – to pøece není žádné vyhrožování.
To já si myslím, že to je normální, protože mì to zajímá, kdo to byl. Jestli je
tak slabý, tak to nemùže dìlat. Jestli byl zaplacen, tak má jít on sedìt. Ale
v každém pøípadì v té èinnosti prostì nemùže pokraèovat. Teï víme o
jednom pøípadu, který je mediálnì známý, ale ten samý èlovìk mohl udìlat
deset jiných pøípadù, které to v uvozovkách štìstí, protože ono to není ani
štìstí, když vás skandalizují... (Pøedsedající: Èas!) Omlouvám se. (Potlesk
poslancù ODS.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. Pan
pøedseda poslaneckého klubu TOP 09 a Starostové s faktickou poznám-
kou. Prosím, pane poslanèe. S øádnou. Pardon.

Poslanec Miroslav Kalousek: Promiòte, nechci zdržovat, ale pøece je-
nom byl jsem k replice vyprovokován, v dobrém slova smyslu vyprovoko-
ván, tohle já pokládám skuteènì za velmi vážnou debatu, vystoupením pa-
ní ministrynì Jourové i pana ministra Stropnického.

Já jsem v minulé Snìmovnì navrhoval úplné zrušení imunity s výjimkou
vystoupení pøed Poslaneckou snìmovnou s argumentací, kterou vás
nechci zatìžovat. Poslanecká snìmovna mìla dobrý dùvod a Senát
koneckoncù také, aby mi nevyhovìli, a nedošlo ke zrušení, došlo k její
úpravì, tedy že, jak øíkal pan zpravodaj, není to na vìky. Tím pádem ne-
došlo k jejímu zrušení a imunita není jenom ochrana nìkoho z nás pøed mo-
žnou šikanou orgánù èinných v trestním øízení, ale povinnost pro každého
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Nyní s právem
pøednosti se pøihlásil zpravodaj pan poslanec Polèák s øádnou pøihláškou.
Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji. Já již nebudu vystupovat potom v
závìreèném slovu, pouze aby bylo možno reagovat na to, co zde øeknu,
tak si dovolím ještì vystoupit opakovanì v této rozpravì.

Velmi krátce. Já se skuteènì musím zeptat, co se stane, když pan do-
cent Svoboda nebude vydán. Protože to není žádné poskytnutí doživotní i-
munity, jak ta úprava byla pøedtím. Já si myslím, že se v zásadì stane pou-
ze to, že ta obvinìná skupina docílí toho, že u soudu bude zproštìna viny
a pan docent Svoboda prostì tohoto øízení bude ušetøen.

Já chci øíci, že jsem byl docela horlivý zastánce zrušení imunity. My
jsme dokonce na to organizovali petici ve Zlínském kraji, já jsem sbíral
podpisy obèanù. Ale poté, když se èlovìk uvnitø toho orgánu seznámí s
rùznými možnostmi, jak nìkteré kauzy byly vyvolány, tak musí tedy zmìnit
názor, a já se k tomu tedy takto veøejnì hlásím.

Chci øíci, že mùj názor se zmìnil u jiné kauzy, u kauzy bývalého po-
slance Otto Chaloupky. Ten byl obvinìn, byl touto Snìmovnou vydán, já
jsem pro jeho vydání nehlasoval – tím nechci jakkoli pøidávat na vážnosti,
že už jsem tehdy pøedpokládal, že bude zproštìn, ale on si prošel žumpou.
On prostì musel èelit obvinìní, byl všude citován jako ten stíhaný
poslanec. Samozøejmì, potom to zproštìní, nevím, do jaké míry bylo satis-
fakcí, ale všichni, kdo znají to pozadí, vìdí, že nebýt toho, že byl poslan-
cem, tak ta kauza nikdy nevznikla.

Chci øíci a do jisté míry položit dvì otázky. Nebudu ani na nì hledat
žádnou odpovìï. Skuteènì si klaïme otázku, co je tedy tou suverenitou
parlamentu, když tedy má rozhodovat o vydání svého èlena. Já bych na to
chtìl znát názor svých kolegù, ale nikoliv v této diskusi, pokud to nebude
nezbytnì nutné.

Za druhé chci øíci, kde se vyvinul institut imunity. Možná, kolegové, víte
– pøece jen si dovolím øíci, že tento institut vznikl v Anglii, když poslanci ce-
stovali na jednání parlamentu, aby na nì nemohl takzvanì král, jinými slo-
vy, aby byl dán prùchod poslancùm pro jednání parlamentu, kteøí do jisté
míry samozøejmì už tehdy kontrolovali svého krále. V takovéto kolébce de-
mokracie vznikl institut, který my považujeme za úplnì nedemokratický.

Je to asi trochu zvláštní, ale my jsme i v minulém období byli zrovna ve
Velké Británii s ústavnìprávním výborem, kde jsme byli pøítomni školení
nebo semináøe právì o tom, kdy se uplatòuje imunita v Anglii dnes. A já
nechci øíkat se stoprocentní jistotou, ale jsem pøesvìdèen, že tento pøípad
pana docenta Svobody by nebyl dùvodem ani pro anglický parlament, aby
takovéhoto svého kolegu vydal.

-  -

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. Teï tu
mám tøi faktické poznámky. Nejprve pan poslanec Martin Komárek. Prosím,
pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Martin Komárek: Dìkuji, pane pøedsedající, dìkuji, dámy a
pánové, bude to podstatnì ménì. Já jenom chci uvést na pravou míru to,
že jsme asi nebyli plnì pochopeni, my, zástupci hnutí ANO, když je nám
øíkáno, že jsme nìjací inkvizitoøi, kteøí chtìjí nìjakého ubohého èlovìka vy-
dat katu jenom proto, že to máme v programu. Ne, dámy a pánové! Je to
pouze a jen proto, že jsme solidární s obèany, kteøí ten institut imunity ne-
mají a nemohou se odvolat k žádné Snìmovnì a musí projít tou procedu-
rou policejní a soudní a oèistit se. Takže prostì my jenom nechceme být
rovnìjší mezi rovnými. (Potlesk poslancù hnutí ANO 2011.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan ministr Daniel Herman. Prosím, pane ministøe, vaše
dvì minuty. 

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Pane pøedsedající, kolegynì a ko-
legové, já usem byl donedávna èlenem mandátového a imunitního výboru.
Mìl jsem možnost se podrobnì seznámit s celým pøípadem a se všemi o-
kolnostmi. Nechci tady opakovat argumenty, které zde zaznìly nìkolikrát,
a myslím, že byly velmi dobøe pøedloženy.

Rozhodnì nemùžeme suplovat rozhodnutí nezávislého soudu, ale
máme zcela specifickou možnost rozhodovat se na základì svého
nejlepšího vìdomí a svìdomí. A právì na tomto základì chci øíci, tak jak už
zde zaznìlo z úst pana pøedsedy našeho klubu, že já budu hlasovat proti
vydání pana docenta.

Dìkuji. (Potlesk z pravé strany sálu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. S další fak-
tickou poznámkou pan poslanec Jaroslav Lobkowicz. Prosím, pane
poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Jaroslav Lobkowicz: Dobrý veèer, vážené dámy, vážení
pánové. V listopadu jsme zde všichni slíbili a pøísahali, že budeme vždy
jednat podle svého nejlepšího vìdomí a svìdomí. Dnes zde vystoupila
jedna dáma a øekla, že by jednala jinak, ale že její strana si to nepøeje, pro-
to bude hlasovat pro. Je to podle nejlepšího vìdomí a svìdomí? To je je-
nom otázka.

Dìkuji. Pøemýšlíme o tom. (Potlesk z pravé strany sálu.)



-  -

nedaøilo se, až odpadli skoro všichni. Posléze dokonce byl obvinìn
i èlovìk, který poskytl policii informace v pozici utajeného svìdka, a ty in-
formace k nièemu nebyly. V roce 2013 policie všech tìch pìt skutkù odlo-
žila. Znovu øíkám, na podkladì auditu A.T. KEARNEY, z nìhož to bylo
jasné, a šlo jenom o to – nikoliv prokázat trestný èin a najít jeho pùvodce.
Myslím si, že kdyby tehdy se ty trestné èiny vyšetøily, tak bychom dnes
nemìli co øešit. Øešíme dùsledky tehdejší neèinnosti.

To znamená, otázka, do jaké míry mùže, nebo nemùže rozhodovat soud
správnì, když øeší dùsledky neèinnosti, je pro mne dùvodem toho, proè ne-
budu chtít kolegu Svobodu vydat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další øádnou
pøihláškou pan poslanec Marek Benda. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Marek Benda: Dìkuji, pane místopøedsedo. Dámy a pánové,
já jsem se v podstatì pøihlásil v reakci na pana kolegu Komárka, kterého si
jinak velmi vážím, protože mám pocit, že se tady nìèemu nerozumí.
Imunita pøece není žádné osobní privilegium tohoto sboru. To není žádné
osobní privilegium nikoho z nás. To je ochrana tìch volièù, kteøí nás sem
zvolili, aby tito volièi byli zastupováni. Pan docent Svoboda mìl v Praze cca
15 tisíc preferenèních hlasù. A všechny tyto hlasy, øíkáme, že nìjakým roz-
hodnutím orgánù èinných v trestním øízení mohou být zahozeny.

Naše rozhodování – a bylo to mnohokrát v minulosti, zažili jsme tu
pøíbìh pana kolegy Humla, kterého tato Snìmovna pøes jeho žádost nevy-
dala, druhého obvinìného z té kauzy po dvou letech naprosto v plném roz-
sahu zprostili viny, nikdo se samozøejmì panu kolegu Humlovi neomluvil,
ale nikdo v jeho trestním stíhání nepokraèuje, protože se pochopilo, že to
je úplná pitomost. A jestli dneska rozhodneme, že vydáváme dotyèného
poslance, tak øíkáme, že kdykoliv mùže být vzat do vazby, že kdykoliv
mùže pøijít orgán èinný v trestním øízení a vyzvat ho tu na podání vysvìtlení,
tu pøedvolat k soudu, a tøeba v té chvíli budeme ve Snìmovnì rozhodovat
nìco dùležitého, kde hlas mùže chybìt. Proto je pøece naše úvaha, jestli
hlasy, kterými jsme daného poslance zvolili, mají být chránìny. Není to
vùbec žádná ochrana daného poslance, nìkoho z nás, je to ochrana
volièù, kteøí ho sem za sebe poslali a kteøí chtìjí, aby je tady zastupoval. V
okamžiku, kdy tuto ochranu sebereme – proto ta imunita v Poslanecké
snìmovnì.

Druhá vìc. Paní profesorka Válková, dnes ministrynì spravedlnosti,
øekla: „Nemáme nahrazovat soud.“ Ano, nemáme nahrazovat soud, proto
se v minulém volebním období zmìnila Ústava a øeklo se: „Pokud
Snìmovna odmítne vydat, je trestní stíhání vylouèeno po dobu konání man-
dátu.“ Pak je samozøejmì možné, aby poslanec byl nadále trestnì stíhán.
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Závìrem chci pouze øíci jednu otázku, už možná poslední. Já jsem
zpravodaj v této vìci. Strávil jsem nad tou kauzou desítky hodin, ale pokud
tedy bude uplatòováno pouze hledisko jakéhosi øeknìme volebního pro-
gramu v té záležitosti, kterou nìkteøí kolegové zde prezentovali, tak bych
prosil, aby propøíštì zpravodaje v této vìci dìlali kolegové z hnutí ANO, a
to nemyslím nikterak ironicky. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Teï tu mám
tøi øádné pøihlášky. Nejprve se s øádnou pøihláškou pøihlásil pan poslanec
Jan Bartošek. Prosím, pane poslanèe.

Poprosím kolegy na levici o klid.

Poslanec Jan Bartošek: Dámy a pánové, pìkný veèer. Myslím si, že
øešíme kauzu, která byla až ex post – Opencard. Je potøeba si
pøipomenout, že na zaèátku tohoto prùšvihového projektu jsou dvì jména
a ta nesouvisí s panem docentem Svobodou. Je to pan námìstek Blažek a
bývalý primátor Bém. Jen tak abychom si pøipomnìli – s kým že si pan pri-
mátor Bém telefonoval a ví o tom celý národ? Je to pan Janoušek? Øíkám
to dobøe? A pøestože policie o tom ví, tak v tento moment – jestli mám
dobré informace – nekoná. A pøesto mi pøipadá tato záležitost samotného
zaèátku Opencard mnohem dùležitìjší a podstatnìjší k vyšetøení než to, co
øešíme teï.

Z mého pohledu není dobré vydat docenta Svobodu – a budu hlasovat
proti jeho vydání –, protože z informací, které mám, se jednalo o velmi
dùležité manažerské rozhodnutí k eliminaci mnohem horších ekonomic-
kých ztrát a souèasnì ochránìní statisícù uživatelù Opencard. Mùžete si o
tom myslet cokoli, každopádnì ten zakopaný pes a problém leží u
námìstka Blažka a Béma, a nikoliv v tom rozhodnutí, které muselo násle-
dovat k ošetøení investic mìsta. Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Další øádnì
pøihlášený je pan poslanec Ivan Gabal. Pøipraví se pan poslanec Marek
Benda. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ivan Gabal: Dìkuji. Pane pøedsedající, dámy a pánové, já
budu velmi struèný. Nechtìl jsem vystupovat, ale protože se tady hrnou e-
moce a zapomíná se na fakta, tak jich pøipomenu jenom pár.

V prosinci 2009 podala zastupitelka pražského zastupitelstva
Ryšlinková žalobu na podkladì auditu spoleènosti A.T. KEARNEY, který
jasnì indikoval pøinejmenším pìt kategorií trestných èinù, z toho jeden byl
organizovaný podvod. Podala to na ÚOKFK. Rozbìhlo se vyšetøování a v
následujícím roce postupnì odpadávali policisté, kteøí to vyšetøovali, a
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zøejmì buï o tom nechtìla mluvit, nebo si ještì neuvìdomuje dosah toho,
co se v této zemi dìje. Pro ilustraci, když tak bych poprosil, aby mì dopl-
nili kolegové, kteøí u toho byli...

Mìli jsme ke konci minulého volebního období, které skonèilo døíve,
výjezdní zasedání kontrolního výboru. Možná si vzpomínáte, bylo to i v mé-
diích, kauzu pozemky pod sportovním areálem Sparty. Tehdy vysoký
úøedník zastupující stát ve vìcech majetkových nám vykládal pøíbìh, že
vlastnì tam ta dáma byla nepravomocnì, nevím, jak dneska situace aktu-
ální, odsouzena, tehdy vysoká úøednice Ministerstva financí, za to, že pro-
dala pozemky levnì. V rámci soudního øízení bylo zpracováno, myslím, že
asi osm znaleckých posudkù, ani jeden ze znaleckých posudkù se neshodl
na cenì. Všechny posudky byly s kulatým razítkem, tzn. od soudních
znalcù, kteøí mají na to oprávnìní. Stát by mìl svým zpùsobem ruèit za to,
že když tito lidé nìco podepíší, tak že to tak má být a minimálnì že nìkdo
se má podle toho chovat, natož politiètí èinitelé. Skonèilo to tak, že
soudkynì v první instanci vzala nejvyšší posudek, od toho odeèetla cenu,
za kterou to øeditelka podepsala, že se to prodá, a rozdíl byl vyhlášen, že
tím zpùsobila státu škodu, a za tu èástku byla odsouzena. Myslím, že tam
padaly èástky, že nejnižší posudek byl asi 35 milionù a nejvyšší v øádu
nìjak 150 nebo možná ještì více.

Myslím, že jsme se dostali do toho, že v této zemi nelze pøedjímat práv-
ní rozhodnutí, sílu zákonù. Já se domnívám, že dnes tu nebudeme hlaso-
vat jen o konkrétním èlovìku, i když já vždy za tìmi rozhodnutími vidím
konkrétního èlovìka, ale i o tom, zda vyšleme signál, že s tou situací, s tou
nejednoznaèností, co se dìje, nejsme spokojeni. Myslím si, že za velkou
úvahu stojí to, co tu navrhoval zatím ne formou nìjakého usnesení
pøedseda našeho klubu Miroslav Kalousek – zøídit vyšetøovací komisi. Ona
by na tom totiž demonstrovala nejen tento konkrétní pøípad, ale možná by
to byla modelová situace, které zákony je tøeba zmìnit, které zákony je
tøeba upravovat.

Velké téma je zákon o zadávání veøejných zakázek. Já jsem si odnesl
z vystoupení vašeho pana pøedsedy Babiše teï v nedìli v televizi jedno.
On øíkal: Není možné, aby dodavatelé pro veøejný sektor – on to øekl tro-
chu jinak – se báli. Dnes je napø. v tomto sektoru obrovský strach.
Domníváte se, že do této zemì pøivábíte investory, kde se nìkdo rozhod-
ne, že to zkusí a že prostì napíše nìjaké obvinìní, protože ono se to
samozøejmì netýká jen veøejného sektoru, to je jen jeden z výsekù, ale ono
se to týká celé spoleènosti. Myslíte si, že sem pùjde nìkdo investovat? Do
zemì, kde zaèínají být vážné obavy? A nezní to jen ode mne, jsou
pøedèasnì zahajovány trestní úkony, trestní stíhání. Slyšel jsem, a je to ta-
ková velice už dnes populární aféra paní Nagyové, když státní zástupce
øíkal: Potøebujeme tak dva mìsíce na to, abychom vám pøedložili jasná,
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Já jsem naštìstí už nemusel být èlenem mandátového a imunitního výboru
a nemusel jsem ten dìsivý spis Policie ÈR èíst, èetl jsem jen to obvinìní,
dokážu si tak pøedstavit, co bych se v nìm doèetl. Jestli se tu vìtšina au-
ditoria domnívá, že to je nesmyslné, a já myslím, že se to tak domnívá, a
domnívají se to i zastánci imunity, pak je pøece správné a férové øíct:
„Nenecháme 15 tisíc hlasù volièù tady obtìžovat jenom proto, abychom si
potvrdili nìjaké své, nevím jestli stanovisko nebo zásadu, když víme, že to
všechno skonèí do ztracena.“ Jestli jsou èlenové rady vinni, pak
nepochybnì budou v následujících letech uznáni vinnými a pak
nepochybnì za tøi roky mùže být pan docent Svoboda stíhán. Jestli se u-
káže, že vinni nejsou, což se podle mého nejhlubšího názoru ukáže, pak
pøekvapivì za tøi roky žádné trestní stíhání nepobìží.

A poslední vìta. Pan kolega Komárek øekl: „Vytvoøit podmínky, aby se
to nestalo nikomu.“ Teï tady za mnou sedí sedmnáct ctihodných mužù a
žen, kteøí právì na sebe pøevzali pøed asi pìti dny zodpovìdnost za to, že
až jeden z nich pøinese do vlády materiál, který se po mìsíci, po pìti letech
znelíbí nìkomu z policejních orgánù, a ten øekne, že ten materiál mìl vy-
padat jinak, mám tu nový posudek, tak všichni z nich budou postaveni mo-
žná na základì zloèinného spolèení také pøed soud. Jestli máme pocit, že
toto je špatnì, že to obviòování celých zastupitelstev, celých rad za vìci
pøipravené úøady, ve kterých není zbla pochybnosti o tom, že tam nìkdo z
obvinìných udìlal nìco špatného, jestli máme pocit, že to je špatnì a že
tomu chceme bránit do budoucna, a možná je naše chyba, že jsme tomu
nedokázali zabránit v minulosti, tak mám pocit, že nejlepší signál, který
mùžeme vyslat, že øekneme v tuto chvíli: nevydáváme, protože to je vìc,
kterou se my všichni chceme zabývat, protože ji pokládáme za špatnou a
devastující pro tuto zemi.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Bendovi.
Posledním pøihlášeným do všeobecné rozpravy je pan poslanec František
Laudát. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, vzhledem ke svému zdravotnímu hendikepu jsem nechtìl vystu-
povat, nicménì pøece jen k té diskusi. Jednak tu vidím jakýsi rozpor mezi
tím, že noví poslanci mají jasno v tom, že pan docent Svoboda není vinný,
ale zároveò budou hlasovat pro vydání, tzn. øíkáte, že nedìláte politiku, ale
vlastnì tu pøedvádíte, že jste nalajnovaní partajní linií. Nicménì o tom jsem
mluvit nechtìl.

Chci øíci, že jsem pøesvìdèen o tom, že žádný z mìstské rady, který
hlasoval, vinen není. V minulém období, a je mi líto, že paní ministrynì
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stalinského typu. Žádnou prosperující spoleènost na svìtì nevybudovali
prokurátoøi.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S faktickou
poznámkou pan poslanec Štìpán Stupèuk. Prosím, pane poslanèe, vaše
dvì minuty.

Poslanec Štìpán Stupèuk: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, kolegové, dovolte mi struènou poznámku na to, co zde dosud
zaznìlo. Vedle toho, že mám èest být jedním z vás, tak vedle toho jsem i
komunálním politikem, místostarostou jednoho mìstského obvodu Prahy 6,
a chtìl bych zde za komunální politiky øíci, že je škoda, že i ostatní komu-
nální politici nemají možnost takto veøejnì se hájit, protože dnes je
skuteènì velmi snadné se ocitnout v obdobném postavení. V tomto smys-
lu nepochybnì pan bývalý primátor Svoboda má tu výhodu, že dnes se
zde mùže hájit.

Souèasnì bych si dovolil položit otázku, zda jsme se nedostali do
stavu, kdy až pøíliš snadno se politici stávají subjektem trestního øízení.
A já celkem i souhlasím s tím, že jsme v situaci, kdy je velmi snadné v
dnešní dobì nìkoho obvinit, poté obžalovat. Má to ten destruující,
difamující úèinek, který pak tìžko je v èase zhojitelný. V tomto smyslu
nepochybnì bychom se mìli zamyslet, jestli to náhodou není i vinou nás
zákonodárcù, že pøijímáme takové zákony, které dovolují takovou
rozliènost rùzných výkladù, protože konkrétní pøíklad pana docenta
Svobody je pøece o tom, zda byl správnì aplikován zákon o veøejných
zakázkách. Takže já si kladu otázku, jaký zákon o veøejných zakázkách
jste v minulém období tady schvalovali, a mìli by to pro nás být inspiru-
jící do budoucna, abychom si pøesnì na toto dávali pozor, protože
pøesná dikce zákona je pøesnì to, co potom svazuje aplikaci té moci
výkonné a následnì kontrolované moci, moci soudní. Pøíklad, který zde
uvádìl pan pøedseda Stanjura s tou privatizací, by tu nebyl správný. Vy
se mùžete odchýlit od ceny, vy mùžete prodávat za nižší cenu, ale vždy
ta odchylka musí být zdùvodnìná, musí být transparentní a nesmí být
diskriminující. Vaše kolegynì, starostka Prahy 2, ví naprosto pøesnì, o
èem mluvím. Já takové byty také privatizuji v podmínkách Prahy 6, takže
vím, jak to pravidlo pøesnì je. (Upozornìní na èas.)

Dìkuji za možnost vystoupení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já v souèasné dobì nemám žádnou
ani faktickou, ani øádnou pøihlášku do všeobecné rozpravy. Nehlásí-li se ni-
kdo, tak konèím všeobecnou rozpravu. Pøistoupíme k rozpravì podrobné,
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znièující, šokující fakta. Pak se mluvilo o záøí, pak do konce roku, dnes
máme zaèátek února následujícího roku – a poøád ještì tu sí� tìch
mafiánù, ta zásadní fakta a tak nikde nevidím. Pøitom to byla kauza, která
položila vládu. Této zemì.

Já skuteènì samozøejmì nebudu hlasovat pro vydání, zrovna jako jsem
nehlasoval pro vydání pana Schwarze, zrovna tak jako jsem v minulém ob-
dobí nehlasoval pro vydání pana Humla. Odešel jsem, protože také jsme si
tehdy mysleli, vìtšina politikù v TOP 09 byla nová, že skuteènì prostì na-
stolíme jasnou, pøímou linii. Ono je to smìrem k veøejnosti populární.
Teprve až tady budete delší dobu a najednou teï už vaši poslanci, vaši
ministøi, protože oni teï mají exekutivní pravomoc, a až najednou nìkde
nìco možná právem, nìkdo neprávem skandalizovat, jaký je výkon politi-
ka, který má v hlavì, že mùže být odsouzen, že mùže být skandalizován,
že prostì se mùže dostat do úplnì jiné situace, myslíte si, že se bude
naplno vìnovat politické práci?

Já si myslím, že je tøeba nìkde øíct, že nìco pøelezlo urèité hranice. Já
si myslím, že v naší zemi se to pøekmitlo nìkam, kam si myslím, že už ne-
chceme. Tím vùbec neøíkám, že bychom mìli tolerovat jakékoliv zlodìjny,
ale já poøád vidím, že po soudech po výsleších bìhají politici, ale kmotøi
jezdí do Støedozemí na jachty. Takže tady mi nìco nesedí. Nesedí mi, že
nìkdo nabyl zázraènì majetku, když na zaèátku komunální politiky v Praze
mìl jednu mizernou neprosperující pumpu a dneska má firmy, které mají
možná cenu stovek milionù èi miliardu. Tam se nic nedìje. Oni naopak
komentují a øíkají, to se stalo, za nás by se to nestalo a podobnì. Takže já
mám èím dál vìtší a vìtší pochyby.

Proto bych byl rád, kdyby se paní ministrynì spravedlnosti, a nebude
to vùbec jednoduchý úkol, podívala na celou øadu tìch pøípadù, udìlala si
statistiku, podívala se, jak konèí, jak dlouho trvají. Obrovsky je napadána
ve veøejnosti amnestie vypsaná prezidentem Klausem. Urèitì øada vìcí tam
nesedìla a nemìla tak být, ale málokdo už si v této spoleènosti a už tady i
ve Snìmovnì tehdy nastolil otázku: Je normální, aby jakýkoliv soud nebo
stíhání, dokonce trestní soud trval více než tøeba pìt let, šest let? Kolik je ta
pøimìøená doba? A tady to mùže být tak, že prostì ti politici, kteøí se sna-
žili v dobré víøe napravit nìjaký marast, který tam zpùsobili pánové, kteøí už
v politice nejsou a jsou vysmátí, tak kolik budou lítat po soudech – pìt let,
deset let.

Takže já chci, abyste i pøemýšleli. Ono už to není dneska jenom o
imunitì jednoho poslance. Já si myslím, že je potøeba se touto vìcí za-
bývat, a pokud vy jako vládní koalice v tom nìco neudìláte, tak ono to
dobìhne vás. Vy nezvednete výkon ekonomiky, pokud nìkteré zákony
nezmìníte. Demokracie není o tom, že budeme každého stíhat. Mnì už to
pøijde, že už tady zaèíná být v nìkterých aspektech spíš jakási demokracie
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
5. února 2014 v 9.00 hodin

Pøítomno:  poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji druhý jednací den 6. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás zde vítám.

Prosím, abyste se usadili na svá místa, pøihlásili se identifikaèními
kartami a pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání karty náhradní. Zatím
zde žádnou takovouto žádost nemám.

Chtìl bych vám øíci, že omluvení své neúèasti na dnešním jednání po-
žádali tito poslanci: paní poslankynì Dobešová ze zdravotních dùvodù,
pan poslanec Holeèek – rodinné dùvody, pan poslanec Janulík – osobní
dùvody, pan poslanec Kostøica – zdravotní dùvody, paní poslankynì
Nytrová – zdravotní dùvody, paní poslankynì Pastuchová – pracovní
dùvody, paní poslankynì Pecková od 11 do 13 hodin – osobní dùvody, pan
poslanec Volèík ze zdravotních dùvodù.

Z èlenù vlády se omlouvá pan ministr Chovanec z pracovních dùvodù.
Na dnešní dopolední jednání máme pevnì zaøazený bod 16. Poté

bychom pokraèovali dalšími body podle schváleného poøadí, ale mám zde
pøihlášky. Nejprve tedy pan pøedseda klubu ÈSSD a potom pan poslanec
Snopek také k poøadu. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedo.
Kolegynì a kolegové, dovolím si dát nìkolik návrhù na pevné zaøazení
bodù naší schùze.

Za prvé si dovoluji navrhnout, abychom pevnì zaøadili vládní návrh
zákona o zdravotnických prostøedcích, snìmovní tisk 87, a to na dnes po
pevnì zaøazeném bodu, který máme jako bod jedna, èili byl by to dnes dru-
hý bod.

Druhý návrh se týká vládních návrhù z resortu ministra vnitra. Dovolil
bych si navrhnout pìt tiskù zaøadit na pátek tento týden jako body 1, 2, 3,
4 a 5. Konkrétnì by se jednalo: bod 1, snìmovní tisk 29, bod 2, snìmovní
tisk 28, bod 3, snìmovní tisk 31, bod 4, snìmovní tisk 62, a bod 5,
snìmovní tisk 76. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane pøedsedo. Pan poslanec
Snopek.

Poslanec Václav Snopek: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
kolegynì, kolegové, pøedkládám návrh na pevné zaøazení bodu èíslo 6,
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do které také nevidím žádnou pøihlášku, a proto se ptám pana zpravodaje,
chce-li závìreèné slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedající. Nebude to
závìreèné slovo, ale mìl bych tady vystoupit a navrhnout usnesení pouze
odstavcové. Mohu?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Na základì dohody pøedsedù po-
slaneckých klubù bych v takovém pøípadì, pokud už chcete konkrétnì ná-
vrh na hlasování, v souèasné dobì pøerušil projednávání tohoto bodu.
Zároveò bych tím ukonèil dnešní jednání 6. schùze Poslanecké snìmovny
a pøerušil jednání 6. schùze Poslanecké snìmovny do zítøka 9 hodin ráno.
Pøeji vám pìkný veèer, milé kolegynì a milí kolegové, a zítra v 9 hodin ráno
bude pokraèovat jednání naší schùze.

(Jednání skonèilo ve 20.56 hodin.) 
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Prosím, aby se z povìøení vlády ujal slova pan ministr prùmyslu
a obchodu a tento tisk nám uvedl. Pan ministr Mládek má slovo. (V lavicích
napravo nastal silný rozruch, ministr vyèkává u mikrofonu. K
pøedsedajícímu jde pøedseda klubu ODS poslanec Stanjura.)

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedsedo,
vážené poslankynì, vážení poslanci, na jednání Poslanecké snìmovny
Parlamentu je pøedkládán návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000
Sb., o podmínkách podnikání a výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù, energetický zákon, a zákon è.
165/2012 Sb., o podporovaných zdrojích energie a o zmìnì nìkterých
zákonù.

Dùvodem zpracování této novely zákona je nejasný výklad aplikace
zákona è. 165/2012 Sb. týkající se úètování a hrazení ceny za úhradu
nákladù spojených s podporou elektøiny z podporovaných zdrojù energie
mezi jednotlivými úèastníky trhu s elektøinou. (V sále je velmi intenzivní hluk,
ministr zvyšuje hlas.) Nejasnost se týká povinnosti úètovat a hradit cenu za
úhradu nákladù spojených s podporou elektøiny zejména u zákazníkù s tzv.
sdruženou dodávkou, kterým všechny platby spojené s dodávkou
elektøiny, její dopravou a souvisejícími službami úètuje jejich dodavatel,
dosud vèetnì úhrady složky ceny spojené s podporou obnovitelných
zdrojù. V souvislosti se zmìnou definice ceny na podporu OZE nebylo
explicitnì uvedeno, že ji nadále má vybírat dodavatel –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Omlouvám se, pane ministøe, ale prosím
o klid. Opravdu mám problémy slyšet pana ministra, je tady opravdu vyso-
ký hluk.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: – pøestože z podstaty
vìci vyplývá, že úètuje všechny ceny související s dodávkou elektøiny. V té-
to souvislosti mùže dojít ke spekulaci, že nìkteøí obchodníci s elektøinou
pro získání konkurenèní výhody snížením koneèné ceny elektøiny pøestanou
svým zákazníkùm tuto cenu úètovat a vybírat, pøestože povinnost zákaz-
níkovi platit vznikla spolu se spotøebovanou elektøinou.

Dùsledkem neúètování této regulované ceny by byl výpadek pøíjmù a
možné ohrožení fungování operátora trhu, a tím i ohrožení celého energe-
tického trhu zejména vzhledem ke skuteènosti, že roèní objem zúètování
zajiš�ovaný operátorem trhu pøesahuje víc jak stonásobnì jeho základní ka-
pitál, takže i doèasný výpadek pøíjmù do doby vyøešení soudních sporù by
mohl být jeho ohrožením. 

Tuto situaci posoudila a zvážila vláda Èeské republiky. Aby se pøedešlo
spekulacím a možným budoucím rizikùm, pøijala tento návrh zákona, který
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snìmovní tisk èíslo 47, z dùvodu nepøítomnosti pana ministra dopravy dnes
jako první bod po polední pøestávce.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Je to tedy tisk 47 – civilní letectví. (Ano.)
Dnes po poledni, dobrá. Další pøihlášky neregistruji.

Ještì než se hlasováním vypoøádáme s návrhy kolegù, tak bych chtìl
ještì omluvit pana poslance Adama ze zdravotních dùvodù a informovat
vás, že pan poslanec Tejc hlasuje s náhradní kartou èíslo 1.

Pan poslanec Sklenák pøednesl dva návrhy. Já se zeptám: Je zde
žádost, abychom hlasovali jednotlivì podle toho, jak pan poslanec Sklenák
návrhy naèítal, nebo se mùžeme s celým návrhem pana poslance Sklenáka
vyrovnat jedním hlasováním? Jedním hlasováním. Není proti tomu námitek.

Zahajuji hlasování. Kdo souhlasí s návrhy pana poslance Sklenáka, a�
prosím stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 15. Pøihlášeno je 163, pro 140, proti 3. Tento návrh
byl pøijat.

Pan poslanec Snopek navrhoval, abychom tisk 47 zaøadili jako první
bod dnes po poledni.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem. Kdo je pro-
ti?

Hlasování má èíslo 16. Pøihlášeno je 165, pro 157, proti 3. Tento návrh
byl také pøijat.

Tím jsme se tedy vypoøádali se zmìnami programu a již nám nic ne-
brání, abychom zahájili jednání o jednotlivých bodech.

Otevírám bod èíslo

16.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 458/2000 Sb., 

o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických
odvìtvích a o zmìnì nìkterých zákonù (energetický zákon), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 165/2012 Sb., 
o podporovaných zdrojích energie a o zmìnì nìkterých zákonù, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 99/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2 

Ještì vás upozoròuji, že je navrženo, abychom s návrhem zákona vy-
slovili souhlas již v prvém ètení.
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øekl, že by to chtìl udìlat nìjak jinak, tedy projednat øádnì a zkrátit lhùty.
To je možné, to øíkám z titulu zpravodaje, jedinì za pøedpokladu, že by dva
kluby daly veto. Pan ministr to sám rozhodnout nemùže, musela by to
udìlat vláda. Takže jedeme v režimu zkráceného projednávání, tedy v re-
žimu schválení této novely v prvním ètení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe. Já vás prosím,
abyste zaujal místo u stolku zpravodajù. Otevírám obecnou rozpravu. Teï
je právì ta chvíle, abych vám oznámil, že jsem obdržel veto dvou posla-
neckých klubù, a to ODS a TOP 09 a Starostové, tedy nemùžeme projed-
návat podle § 90 a budeme se tomuto tisku vìnovat ve standardní
proceduøe.

Já se zeptám, kdo se hlásí do obecné rozpravy. Prosím.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedo. Já
bych chtìl ujištìní od pana ministra, že tento návrh zákona, který byl tak
rychle pøedložen a musí být tak rychle projednán – a dokonce byl navrho-
ván režim v prvním ètení – ve své složitosti skrytì nezaruèuje garanci
výkupní ceny elektøiny pro budoucí výstavbu Temelína. Jestli mùže pan mi-
nistr k tomu podat nìjaké bližší vysvìtlení. Nemìl jsem možnost tento návrh
podrobnì prostudovat, ale mé informace jsou takové, jaké jsem pøed chvílí
sdìlil, takže jsem velmi rád za to, že tento zákon bude projednáván ve
standardním režimu. Dìkuji za veto dvou poslaneckých klubù. Chtìl bych
ujištìní, že skuteènì tomu není tak, jak byla moje informace.

Chtìl bych, aby takovéto návrhy zákonù byly pøedkládány s jakousi
pøedvídavostí a možností, aby se jednotlivé poslanecké kluby na projed-
návání takto dùležitého zákona pøipravily. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Chce pan ministr reagovat? Ano.
Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedsedo,
dámy a pánové, já bych chtìl z tohoto místa ujistit, že tento zákon v
žádném pøípadì neøeší garance ceny elektøiny za pøípadnou dostavbu
Temelína. Pokud by totiž byly garance za dostavbu Temelína, tak bychom
museli postupovat podobnì, jako se o to snaží ve Spojeném království, kde
chtìjí stavìt jadernou elektrárnu, nebo dostavovat elektrárnu Hinkley Point
4, a za tímto úèelem schválili britští zákonodárci takzvaný contract for
difference, èili jakousi garanci, která zaruèuje stálou cenu elektøiny pro to-
ho, kdo bude stavìt tu jadernou elektrárnu. Ale protože žijeme v Evropské
unii, tak tento contract for difference je v tuto chvíli schvalován Evropskou
komisí a Evropská komise se na nìj netváøí úplnì pøíznivì a není zøejmé,
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upøesòuje postup úètování a výbìru zmínìné ceny. Považuji za dùležité
a potøebné, aby byl návrh zákona schválen, aby mohl být co nejdøíve
aplikován.

Chtìl bych tady øíci vzhledem k vèerejší diskusi, že tento návrh byl
pøedložen mým pøedchùdcem panem ministrem Ciencialou, byl pøedložen
Rusnokovou vládou, ale já se s ním plnì ztotožòuji a stavím se za nìj, s je-
dinou výjimkou. Byl tam návrh na schválení v prvním ètení. To nepovažuji
za úplnì adekvátní, nicménì bych chtìl požádat o zkrácení termínu o 55
dní, a pokud toto nebude schváleno, tak o 30 dní jako druhý návrh.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Vidím pøedsedu klubu sociální
demokracie. Prosím.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Omlouvám se, že vstupuji
do tohoto bodu s procedurálním návrhem, ale dovoluji si navrhnout,
abychom ještì pevnì zaøadili dnes jako druhý bod žádost o vyslovení sou-
hlasu Poslanecké snìmovny k trestnímu stíhání poslance Bohuslava
Svobody. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Jenom abych objasnil, o co jde, byl
jsem teï informován, že vèera vznikla dohoda pøedsedù klubù, že dnes
zaèneme právì tím bodem, nicménì za prvé mi to nikdo neøekl pøed
jednáním Snìmovny a za druhé to nelze automaticky, takže abychom moh-
li ten bod doprojednat, tak ho musíme pevnì zaøadit, protože mezitím už
tam máme pevnì zaøazené jiné body. Takže abychom mohli naplnit
dohodu ze vèerejška, musíme teï pevnì zaøadit onen bod èíslo 1 hned za
bod, který právì projednáváme.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s procedurálním návrhem
pana pøedsedy Sklenáka. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 17, pøihlášeno je 172, pro 163. Tento návrh byl pøijat.

Vrátíme se tedy k projednávání bodu 16. Prosím zpravodaje pro prvé
ètení, kterým je pan poslanec Milan Urban. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Milan Urban: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì,
vážení kolegové, dobrý den. Pan ministr tady vìcnì a myslím podrobnì
øekl, co je obsahem novely tohoto zákona, a není tedy tøeba, abych se k to-
mu vracel. Chtìl bych ale tady øíci jednu vìc. S výhradou, kterou tady øekl
pan ministr k pøedchozí vládì, která navrhla, abychom to projednali v de-
vadesátce, to znamená ve zkráceném režimu, bych souhlasil. Pan ministr
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výboru a poté o pøípadném zkrácení lhùt. Návrh je pouze na pøikázání
hospodáøskému výboru. Žádný jiný návrh jsem neregistroval.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom tento návrh
pøikázali hospodáøskému výboru. Kdo souhlasí, a� stiskne tlaèítko a zved-
ne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 18, pøihlášeno je 176, pro 168, proti nikdo.
Tento návrh byl pøijat. 

Nyní budeme hlasovat o zkrácení lhùt na projednání ve výborech o 30
dnù.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 19, pøihlášeno je 177, pro 168, proti nikdo, tento ná-
vrh byl také pøijat.

Takže konstatuji, že jsme zákon pøikázali hospodáøskému výboru a
lhùta na projednání byla zkrácena o 30 dní. Tím konèím projednávání bo-
du 16.

Budeme pokraèovat bodem èíslo

1.
Žádost o vyslovení souhlasu Poslanecké snìmovny

k trestnímu stíhání poslance Bohuslava Svobody

Chtìl bych øíci, že tento bod byl pøerušen a byl pøerušen v podrobné
rozpravì, jak zde mám – po uzavøené. Aha, dìkuji. Po uzavøené, tzn.
zbývají de facto pouze pøípadná závìreèná slova. Zeptám se pana zpra-
vodaje, zda chce závìreèné slovo. Není tomu tak.

Tím pádem nám pouze zbývá hlasovat o usnesení. Poprosím pana
zpravodaje, aby ho pøeèetl, abychom si ho osvìžili v pamìti. Prosím, pane
zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane pøedsedo. Na závìr bych
odkázal na usnesení mandátového a imunitního výboru èíslo 32 ze dne 23.
ledna, jak bylo rozdáno, a pøednesl tento návrh usnesení: „Poslanecká
snìmovna podle èl. 27 odst. 4 ústavního zákona èíslo 1/1993 Sb., Ústava
ÈR, a § 12 zákona è. 90/1995 Sb., o jednacím øádu Poslanecké snìmovny,
vyslovuje souhlas k trestnímu stíhání poslance doc. MUDr. Bohuslava
Svobody, narozeného 28. 2. 1944, pro skutek uvedený v žádosti Policie
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jestli Spojené království vùbec jadernou elektrárnu bude stavìt. Èili jinými
slovy, pokud my bychom chtìli poskytnout nìjakou garanci na dostavbu
Temelína, tak bychom museli postupovat obdobným zpùsobem, jako to
dnes dìlají Britové, a to rozhodnì není tento zákon.

Jinak co se týká té výtky, že by takto závažné zákony mìly být projed-
návány v delším pøedstihu a nemìly by být projednávány ve zrychleném
režimu, s tím mohu jedinì souhlasit, s dovìtkem, že jsem tuto neš�astnou
situaci zdìdil.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Další pøihlášky do
obecné rozpravy nemám, tak ji tedy konèím. Otevírám podrobnou rozpra-
vu a prosím, pane ministøe, abyste ještì v podrobné rozpravì naèetl svùj
návrh ohlednì pøípadného zkrácení lhùt.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Navrhuji zkrácení lhùt
za prvé o 55 dnù, a pokud to neprojde, tak o 30 dnù. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan zpravodaj?

Poslanec Milan Urban: Protože budeme projednávat tento zákon
øádnými kroky, tedy ve druhém i tøetím ètení, musíme ho pøikázat
pøíslušnému výboru. Já navrhuji, aby tento zákon byl pøikázán
hospodáøskému výboru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Dìkuji. Zeptám se, zda jsou další
pøihlášky. Pan pøedseda Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dobrý den, pane pøedsedo. Nejsem si
úplnì jist, jestli máme v prvém ètení obecnou i podrobnou rozpravu, ale to
není dùležité.

Já bych chtìl jménem dvou klubù, ODS a TOP 09, vetovat zkrácení pod
30 dnù, zejména z toho dùvodu, že opravujeme nìco, co jsme ve zrych-
leném režimu pøijali nedávno, tak abychom se vyvarovali podobné chyby a
nemuseli zase v bøeznu opravovat nìco, co jsme ve zrychleném ètení pøijali
v únoru. A� je dostatek èasu. Takže tím pádem je nehlasovatelné zkrácení
o 55 dnù. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, chápu to stejnì. To znamená, že
budeme moci hlasovat jenom zkrácení o 30 dnù. Další pøihlášky nevidím,
rozpravu konèím. Budeme hlasovat. Nejprve bychom hlasovali o pøikázání
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pøedpisy. Celá øada dílèích oblastí nemá stanovena žádná závazná
a pøedevším jasná pravidla. Jako pøíklad tìchto okruhù lze uvést mj. vy-
pracovávání klinických hodnocení èi provádìní servisu zdravotnických
prostøedkù. Nìkteré èinnosti ovlivòující bezpeènost pacienta nejsou
legislativnì upraveny vùbec. Stav vnitrostátní právní úpravy v oblasti zdra-
votnických prostøedkù je nyní již neudržitelný.

V kontextu mediálnì známých kauz prsních a kloubních implantátù se
stala tato problematika støedem pozornosti ve všech èlenských státech
Evropské unie, pøièemž Èeská republika vychází z celoevropského
srovnání plnìní unijních požadavkù na bezpeènost tìchto produktù velmi
špatnì. Jedním z hlavních dùvodù takovéhoto hodnocení je absence
funkèní právní úpravy. Druhým je roztøíštìnost regulátorù, nebo�
zdravotnické prostøedky dnes reguluje sedm samostatných orgánù státní
správy.

Evropská unie klade na Èeskou republiku, jakož i na ostatní èlenské
státy velké množství legislativních i exekutivních požadavkù, kterým však
stávající zákon o zdravotnických prostøedcích nemùže dostát.

S ohledem na upravovanou problematiku byl návrh zpracován v úzké
souèinnosti se všemi dotèenými subjekty, tj. se zástupci vìcnì pøíslušných
orgánù státní správy, ale pøedevším s odborníky zastupujícími profesní ko-
mory, zdravotními pojiš�ovnami, odborným spoleènostmi, prùmyslovými a-
sociacemi, akademickou sférou a se zástupci pacientských sdružení.

Tento návrh byl Poslanecké snìmovnì pøedán již pøed koncem
funkèního období minulé vlády, ještì pøed jeho projednáním v prvním ètení
však došlo k jejímu rozpuštìní. Vzhledem k tomu, že dùvody pro pøijetí na-
vrhovaného zákona trvají, vláda návrh opìtovnì projednala na své schùzi
konané dne 15. ledna 2014 a takto schválený návrh znovu pøedkládá
Poslanecké snìmovnì Parlamentu ÈR k novému projednání a chválení.
Pøedložený materiál je, jak jsem již uvedl, identický s návrhem zaslaným
pøedchozí Poslanecké snìmovnì, pøièemž v mezidobí nedošlo k žádné le-
gislativní zmìnì.

Vážený pane pøedsedo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci,
vzhledem k naléhavé potøebì pøijmout zmínìnou právní úpravu obracím se
na vás se žádostí o podporu tohoto návrhu pøi jeho dalším legislativním
projednávání. Zároveò bych chtìl požádat Poslaneckou snìmovnu o mo-
žnost prodloužení lhùty na 90 dní.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Nyní bych popro-
sil pana zpravodaje, pana poslance Jaroslava Krákoru, aby se ujal slova.
Prosím, pane zpravodaji.
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ÈR, Útvaru pro odhalování organizovaného zloèinu Služby kriminální
policie a vyšetøování ze dne 21. listopadu 2013, o vyslovení souhlasu k
trestnímu stíhání poslance Bohuslava Svobody.“

Jinými slovy, kdo hlasuje pro tento návrh usnesení, hlasuje pro vydání,
kdo hlasuje proti tomuto návrhu usnesení, hlasuje proti vydání. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Ještì jsem zaz-
vonil na kolegy, aby se, pokud mají zájem se úèastnit tohoto hlasování,
mohli dostavit do sálu.

Vhledem k tomu, že již nikdo nepøichází, asi všichni ti, kteøí tak chtìjí
uèinit, jsou v sále, zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s návrhem u-
snesení, tak jak jej pøeèetl pan zpravodaj, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku.
Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 20, pøihlášeno bylo 175, pro 101, proti 55, tento
návrh byl pøijat. Konèím projednávání bodu èíslo 1.

Budeme pokraèovat bodem èíslo

11.
Vládní návrh zákona o zdravotnických prostøedcích

/snìmovní tisk 87/ - prvé ètení

Z povìøení vlády uvede tento návrh ministr zdravotnictví pan Svatopluk
Nìmeèek. Pane ministøe, prosím, máte slovo.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane pøedse-
do, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte mi, abych uve-
dl návrh zákona o zdravotnických prostøedcích, který vypracovalo
Ministerstvo zdravotnictví.

Oblast zdravotnických prostøedkù je v souèasnosti regulována národní
i evropskou legislativou. Mnohé pøípady však poukazují na nevyhovující
stav v této oblasti. Kauzy vadných prsních implantátù PIP èi kloubních ná-
hrad upozornily na celoevropský problém. Nedokonalosti na národní úrovni
mùžeme spatøovat pøedevším v neexistenci registru zdravotnických
prostøedkù, který by obsahoval nejdùležitìjší údaje o tom, jaké
zdravotnické prostøedky vlastnì máme na èeském trhu. Bohužel v
souèasné dobì tìmito informacemi nedisponuje nejen laická i odborná
veøejnost, ale ani pøíslušné orgány státní správy.

Stávající právní úprava dále vykazuje zásadní nedostatky jak z pohledu
systematiky, tak na úrovni definic a provázanosti s jinými právními
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Jedním z nejpalèivìjších problémù je proces registrace, to tady již øíkal
pan ministr, respektive evidence. Závažné problémy jsou též pøi likvidaci a
odstraòování nebezpeèných materiálù a látek, v klasifikaci zdravotnických
prostøedkù. Ve všech pøípadech jde o roztøíštìnost pravomocí, prováza-
nost s dalšími právními pøedpisy. Jak již bylo øeèeno, podílí se na tom asi
sedm oblastí, Èeská obchodní inspekce, Státní úøad pro jadernou
bezpeènost, živnostenské úøady, kraje a tak dále.

My máme vlastnì ètyøi možnosti øešení. Variantu jedna, to je nulová va-
rianta – nepøijmeme nic, právní stav zùstane zachován, a tím všechny ne-
gativní dopady souèasné úpravy. To samozøejmì nechceme. Mùžeme jet
podle varianty dvì, to je exekutivní øešení. To znamená, že vláda by øešila
pøedevším cenovou a úhradovou regulaci, ale protože se to týká tisíce
prostøedkù, tak by to bylo velice složité. Varianta tøetí je novelizace stáva-
jícího zákona, ta by však byla obsáhlá a v podstatì pøedstavuje složitìjší
úkol než nová právní úprava. Takže nám zbývá ètvrtá varianta, která je
podle mì nejreálnìjší a nejsprávnìjší, a to je vytvoøení nového zákona o
zdravotnických prostøedcích, který bude implementován a bude v souladu
s Evropskou unií. Je to efektivní, systematiètìjší a pøehlednìjší.

V pøípadì, že by pøijetí nového zákona nebylo realizováno, pøedstavuje
to v podstatì pro nìkteré regulované oblasti neøešitelný problém. Jedná se
pøedevším o problematiku evidence osob zacházejících se zdravotními
prostøedky, samotných zdravotních prostøedkù, klinických zkoušek,
nežádoucích pøíhod èi certifikátù vydávaných notifikovanými osobami.
Další problematikou, jejíž øešení nesnese odkladu, je, jak již bylo øeèeno,
oblast ekonomická, cenová a úhradová regulace. Dalším rizikem nepøijetí
nové úpravy jsou hlediska medicínská. Samozøejmì že se jedná o
bezpeènost a klinickou úèinnost zdravotnických prostøedkù.

Na závìr bych øekl, že doporuèuji propustit tento zákon do dalšího ètení
a doporuèuji potom v podrobné rozpravì prodloužení lhùty mezi prvním a
druhým ètením o 30 dnù. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Já otvírám o-
becnou rozpravu, do které mám v této fázi pìt pøihlášek. Prosím paní
poslankyni Soòu Markovou, aby se ujala slova. Po ní bude vystupovat pan
poslanec Leoš Heger.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
vážená vládo, kolegové a kolegynì, dovolte mi, abych se krátce vyjádøila k
tomuto návrhu zákona, který byl celkem pøekvapivì takto narychlo
pøedložen, pevnì zaøazen.

Obecnì samozøejmì souhlasím s nutností pøedložit takovýto návrh
zákona, po kterém se dlouhodobì volá. Vždy� se jedná vlastnì o trh se
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Poslanec Jaroslav Krákora: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážený pane
pøedsedo, vážené paní kolegynì, vážení kolegové, omlouvám se, že jsem
trošku indisponován, mám chøipku, tak doufám, že mi to prominete, kdy-
bych dostal nìjaký záchvat kašle.

Pan ministr již o zdravotnických prostøedcích prakticky øekl všechno.
Komplexní øešení problematiky zdravotních prostøedkù je zásadním pro-
blémem Ministerstva zdravotnictví. Skupina všech prostøedkù je na rozdíl
od léèiv množinou velmi rùznorodých výrobkù. Mezi zdravotní prostøedky
se øadí napø. materiál používaný pøi lékaøských výkonech, tøeba støíkaèky,
jehly, krycí materiál, poukazové zdravotní prostøedky, jako jsou tøeba
inkontinenèní pomùcky, prostøedky pro stomiky, glukometry, invalidní
vozíky, oèní èoèky, sluchadla, aktivní implantabilní zdravotnické prostøedky
jako tøeba kardiostimulátory, in vitro diagnostika, to jsou testy na vyšetøení
krve, moèi, stolice, likvoru, anebo patøí mezi zdravotnické prostøedky i
velká pøístrojová technika – rentgeny, CT, MRI, PET, SPECT apod. Je tedy
zøejmé, že zákon o zdravotnických prostøedcích musí být provázaný syste-
matickým a komplexním pravidlem pro zdravotní prostøedky. 

Stav právní úpravy v oblasti zdravotních prostøedkù je neudržitelný jak
na úrovni obecné regulace, ekonomické regulace apod. Celá øada dílèích
oblastí není legislativnì øešena vùbec. Zdravotní prostøedky jsou na trh
uvádìny, distribuovány a prodávány vèetnì pøístrojù pøímo koneèným
uživatelùm, tedy pacientùm i jiným uživatelùm, pøièemž však tato cesta ne-
ní stávajícím zákonem vùbec adekvátnì regulována. Toto samozøejmì
mùže znamenat riziko poškození zdraví. Primární problém tudíž nespoèívá
v liknavém pøístupu Ministerstva zdravotnictví nebo v samotném
provádìcím pøedpisu, nýbrž ve stávajícím zákonì, respektive v jeho ne-
konkrétním zmocòovacím ustanovení. Zdravotní prostøedek musí být
bezpeèný a klinicky úèinný.

Obdobným problémem je pak zpùsob zacházení se zdravotními
prostøedky v oblastech poskytovaných jiných služeb, napøíklad kosmetic-
kých. Dosavadní úprava definic ve stávajícím zákonì je naprosto
nedostateèná, nìkteré zcela základní pojmy v nìm nejsou vùbec
obsaženy. Právì terminologická nejednotnost zpùsobuje v praxi problémy.
Pøíkladem je plnìní oznamovacích povinností, kdy celá øada distributorù
neplní øádnì svou ohlašovací povinnost, oznaèují se nesprávnì za
dovozce. Stejnì tak stávající zákon neupravuje celou øadu èinností, pøi kte-
rých se zachází se zdravotními prostøedky a které mohou mít vliv na
bezpeènost a zdraví pacientù. Základními vlastnostmi každého
zdravotního prostøedku, jak již bylo øeèeno, jsou funkènost, klinická
úèinnost a bezpeènost. Oblast distribuce a prodeje, respektive výdeje, je
nutné regulovat v zájmu klinické úèinnosti a bezpeènosti zdravotních
prostøedkù. Stávající úprava však toto reguluje pouze minimálnì.
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vrhu zákona vìnovat opravdu velkou pozornost, ne ho pøijímat v takové
podobì, jak byl pøedložen.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným do rozpravy je pan
poslanec Leoš Heger, pøipraví se pan poslanec Hovorka. Pane poslanèe,
prosím máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážené paní
ministrynì, vážení páni ministøi, vážené poslankynì a poslanci, dobré do-
poledne. Dovolte mi øíci nìkolik poznámek k pøedkládané materii, která zde
byla velmi zevrubnì a kvalifikovanì pøedložena panem ministrem
Nìmeèkem a panem zpravodajem.

Zákon navazuje na zákon 123/2000 Sb., o zdravotnických prostøedcích,
který byl obrovským prùlomem v celé agendì. Posunul nás do
kultivovaného svìta, ale na nìkolik let velmi zkomplikoval život všem
poskytovatelùm péèe, protože posunul naše trošku zaostalé zákonodárství
na moderní evropskou úroveò, alespoò tedy v tom roce 2000.

O co šlo, øeknu krátký pøímìr. Zdravotnické prostøedky v nemocnicích a
obecnì mezi poskytovateli zdravotní péèe nebyly øádnì evidovány, nebyly
u nich øádné doklady ani u tìch nejzávažnìjších zdravotnických
prostøedkù, jako jsou tøeba implantáty s nìjakou elektrickou funkcí, nebo u
nejtìžších strojù, jako jsou rentgeny, které mohou pacienta poškodit, nebo
u elektrokauterù – nebylo potøeba vlastnit k tomu prostøedku návody, vlast-
nit k tomu nìjaká potvrzení o tom, že prostøedek øádnì funguje. Kontrola se
soustøedila na nìkolik osvìdèených metrologických zkoušek. To tedy
zákon z roku 2000 výraznì posunul. Bylo to nìco jako posunout divoce jez-
dící auta do systému regulace, kdy každé auto musí být registrováno, mu-
sí mít technickou kontrolu a musí mít svou identifikaèní znaèku.

Jak však život ukázal za další desetiletí, je to stále málo a bezpeènostní
pravidla se posunula dále. Takže my se bohužel nemùžeme vyhnout tomu,
abychom se dostali na úroveò standardních evropských pravidel, pøestože
zákon v roce 2000 nás posunul hodnì dopøedu a zpùsobil velké vrásky
poskytovatelùm péèe. V tomto smìru myslím, že ten nový pøedkládaný
zákon tady byl prezentován dostateènì široce, a mnì také nezbývá, než
vøele doporuèit jeho schválení. A to, co tady prezentovala paní poslankynì
Marková, to, co bylo velmi široce diskutováno jak s poskytovateli péèe, tak
s výrobci a distributory a konsensuálnì pøijato jako legislativa, která vyho-
vuje evropské legislativì samozøejmì v rámci toho 90denního období, které
nás bude èekat, mùže být zcela jasnì prokázáno, popø. v drobnostech u-
praveno.

Já bych tady ale rád øekl ještì druhý pohled na vìc, protože zatím se
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zdravotnickými prostøedky, který èítá témìø 50 miliard korun. A také
dùležité je, že jde o zdraví a bezpeènost pacientù. Návrh zákona, tak jak
nám byl pøedložen, o zdravotnických prostøedcích, se ve svém dùvodu,
proè je pøedložen, opírá o transpozièní povinnost Èeské republiky ve vzta-
hu k právu Evropské unie. Ale je tøeba pøipomenout, že poslední úprava
tìchto smìrnic byla provedena v letech 2007 a 2011 a nezbytná
transpozice tìchto smìrnic, tìchto zmìn komunitárního práva, byla prove-
dena do právního øádu Èeské republiky již v letech 2009, 2010 a 2011. To
znamená, že nelze souhlasit s tím, co øíkají pøedkladatelé. To znamená, já
tvrdím, že tento návrh zákona není vynucen tím, že bychom museli imple-
mentovat komunitární právo.

Dále je tøeba pøipomenout, že tak jak nám byl návrh zákona pøedložen
touto vládou, tak vlastnì pochází z dílny týmu bývalého ministra Leoše
Hegera. A tyto zákony, tak jak byly pøedloženy, byly v podstatì schváleny
již Neèasovou vládou.

Když jsem hovoøila o tom, že tento návrh zákona není vynucen nutnou
zmìnou komunitárního práva, tak ale na druhou stranu si dovoluji tvrdit to,
co øíkají odborníci na judikaturu Evropského soudního dvora, že tento ná-
vrh zákona naopak nereflektuje vývoj judikatury Evropského soudního dvo-
ra. To je další dùležitá vìc, která vlastnì je pøedkládána. Ta hlavní a zcela
zásadní zmìna, kterou staví tento návrh zákona o zdravotnických
prostøedcích, je zavedení povinnosti výrobcù, dovozcù registrovat vybrané
skupiny zdravotnických prostøedkù, a to prostøednictvím novì formulo-
vaného registru zdravotnických prostøedkù. Teprve registrací
zdravotnického prostøedku se tìmto uvolòuje cesta na trh se
zdravotnickými prostøedky Èeské republiky. Zbývající zdravotnické
prostøedky se ponechávají v režimu oznámení. Opìt si dovoluji tvrdit, že
smìrnice, tak jak se o ní hovoøí, nestanoví požadavek na registraci zdra-
votnických prostøedkù. Smìrnice dávají èlenským státùm prostor k vy-
žádání informací k zdravotnickým prostøedkùm, nicménì tímto nesmí být
omezen pøístup zdravotnických prostøedkù na trh èlenského státu.

Tak jak je návrh zákona napsán, zakládá riziko netransparentnosti, by-
rokratické regulace vstupu zdravotnických prostøedkù na trh v Èeské re-
publice. Dále si dovoluji tvrdit, že dojde ke zvýšení regulaèní zátìže
výrobcù a dovozcù a také k nárùstu poètu úøedníkù, kteøí budou tyto vìci
kontrolovat. O to více existuje velká obava z extrémního nárùstu korupce v
novém procesu zaøazování zdravotnických prostøedkù do registru. 

Z tohoto dùvodu, protože samozøejmì je potøeba takovýto zákon
pøedložit, ale je tøeba velkých úprav v rámci tohoto zákona, je tøeba, aby se
ještì o této vìci hodnì hovoøilo. Je nutné vìnovat velkou pozornost tomu-
to návrhu zákona. Proto podporuji projednávání ve výborech v delším
èasovém úseku, tzn. prodloužení lhùty až na 90 dnù, a je tøeba tomuto ná-
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Tento zákon o zdravotnických prostøedcích a jeho èást v zákonì
o veøejném zdravotním pojištìní posunuje legislativu týkající se cenotvorby
na úroveò kvality legislativy cenotvorby léèiv. Je to tedy velmi výrazný krok
vpøed, který je založen na jiném algoritmu, než je založena cenotvorba
léèiv, ale je také transparentní a je proti nìmu odvolání. 

Cenotvorba spoèívá v tom, že zákon pøímo stanoví klasifikaèní tabulku
o obrovském množství položek, stanoví pro jednotlivé skupiny položek zá-
kladní ceny, které jsou hrazeny ze zdravotního pojištìní. Zákon stanoví
zároveò i indikace k tomu – pøípadná omezení, kdy pøíslušný prostøedek
nemá být hrazen, protože není medicínsky zdùvodnitelný.

To je obrovský balík vìcí, o kterém bude ještì jistì velká diskuse,
pøestože byl velmi pracnì se zdravotními pojiš�ovnami i pacientskými po-
hledy, pohledy výrobcù i dovozcù konsensuálnì dán dohromady, ale
samozøejmì je tomu víc než rok a je to potøeba zrevidovat, takže jistì bu-
de chvíli trvat, než se tato cenotvorba dostane do naší legislativy. Velmi
bych ale prosil pana ministra, aby si tuto záležitost vzalo ministerstvo jako
jeden z nejprioritnìjších úkolù. Protože jestliže se podaøí vyøešit tuto ceno-
tvorbu, tak jak již byla dost kvalitnì pøedpøipravena, máme posunutý celý
problém financování zdravotnictví o další krok. Bude zbývat dopracovat
potom ještì zaøazování prostøedkù, kterým se øíká zvláš� úètované materi-
ály. To jsou ty prostøedky, které se používají u nìkterých závažných
výkonù, jako tøeba kloubní implantáty nebo rùzné dlahy, které používají or-
topedi apod., a pak už bude zbývat jenom ta poslední tøetina, která je ta
nejpotøebnìjší, to je cenotvorba u seznamu výkonù, objektivní cenotvorba
na úrovni úhradové vyhlášky a na úrovni tak složitých systémù, jako je plat-
ba DRG.

Já jenom znovu upozoròuji na to, že to, co bylo pøipraveno v tom odlo-
ženém zákonu, novele zákona o veøejném zdravotním pojištìní, je krok tím
správným, transparentním, férovým smìrem, který nám ukládá evropská
legislativa, a znovu velmi žádám pana ministra, aby se v tìchto pracích
pokraèovalo.

Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ještì než vystoupí pan poslanec
Hovorka, je zde faktická poznámka paní poslankynì Soni Markové. Paní
poslankynì, máte slovo a své dvì minuty. Prosím.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Já bych chtìla zareago-
vat jenom na svého pøedøeèníka, který tady hovoøil o té èásti, která byla sta-
žena, to znamená o souvisejících zákonech. Protože on tady mluvil o tom,
jako že by to byly nìjaké marginálie, které nejsou moc dùležité, ale já bych
chtìla upozornit na to, že právì to, o èem hovoøil, to znamená o tìch
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tady explicitnì nezmínilo, anebo ne možná dostateènì jasnì, že návrh
zákona byl pøedkládán ve dvou bodech. Ten první bod je v tisku, který
máme pøed sebou, èíslo 87, a ten druhý bod byl vèera stažen a to je do-
provodná právní úprava, protože nìkteré vìci se zvážily jako vhodné, aby
byly ve svých originálních zákonech. Napøíklad sem patøí zmìna zákona o
regulaci reklamy, protože se neuznalo za vhodné, aby vìci o reklamì byly
v tomto speciálním zákonu o zdravotnických prostøedcích. Je to návrh
zákona o správních poplatcích, nìjaké drobnosti zákona o zdravotních slu-
žbách a návrh zmìny zákona o DPH. Tyto vìci já pokládám celkem za
drobnosti relativnì v tom kontextu složitosti právní úpravy.

Ale je tu ještì jedna vìc, kterou zejména na závìr tohohle svého
pøíhovoru chci zmínit, a to je cenotvorba, která také je v tom odloženém
balíku zmìn zákonù a týká se zákona è. 48/1997 Sb., o veøejném
zdravotním pojištìní. A tady mnì dovolte krátkou expozi do cenotvorby v
našem zdravotnictví, kterou se zabývaly všechny pøedcházející vlády za
posledních dvacet let, kterou se bohužel nepodaøilo úplnì ideálnì vyøešit
a má ji ve svém koalièním prohlášení pøipravenu i tato souèasná koalice.

Jenom abych osvìtlil dùležitost té vìci, ještì musím zdùraznit to, co už
tady padlo – že náklady na zdravotnické prostøedky jsou okolo 50 mld. ko-
run v našem systému. Je to zhruba objem, který je øádovì srovnatelný s ob-
jemem, který se dává do léèivých pøípravkù. Ale zdravotnické prostøedky
mají násobnì víc položek oproti lékùm. Je to velmi složitá záležitost, a pro-
to ten zákon dnes ètený obsahuje také nový pøístup k tomu, jak tento ob-
rovský balík jednotlivostí bude klasifikován, v jaké hierarchii klasifikaèní.

Ale zpátky k té cenotvorbì, kterou chci skonèit. A chci skonèit žádostí
na pana ministra, aby se jí dále vìnoval. Protože když Neèasova vláda
pøipravovala tento zákon, tak pokládala kapitolu o cenotvorbì za politicky
a principiálnì v našem systému jednu z mimoøádnì dùležitých.

Cenotvorbu mùžeme rozdìlit do tøí oblastí, pro zjednodušení:
cenotvorbu lékù, cenotvorbu zdravotnických prostøedkù a cenotvorbu,
která øíká, kolik se má platit za vlastní zdravotnické výkony bez pøíslušného
materiálu. Zatímco cenotvorba u lékù, pøestože byla velmi výraznì kritizo-
vána, když byla v roce 2008 Julínkovým Ministerstvem zdravotnictví
pøipravena a mìla v sobì øadu administrativních problémù, které postupnì
byly odlaïovány, tak tato cenotvorba se dnes dostala do celkem uspoko-
jivé situace pøes veškeré problémy, které s ní jsou, jako v nìkterých oblas-
tech ne ještì úplnì doladìné ceny lékù ve smyslu tom, že jsou drahé, ale
i naopak zase nedostatky v tom, že nìkteré léky jsou pøíliš levné na volný
systém trhu v Evropské unii a vedou ke známému reexportu. Ale celkovì je
možno øíct, že opravdu u cenotvorby lékù máme systém, který je naprosto
transparentní, je podle požadavkù evropské legislativy a je proti jednotli-
vým rozhodnutím pøi stanovování cen a úhrad možnost se odvolat.
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zabývá, postupovala velmi voluntaristicky a k pøekvapení zdravotnické
i pacientské veøejnosti se na jednou objevil návrh, který byl neúnosný a
musel být èasem zmìnìn. Všechny takovéhle epizody by byly do budouc-
na tím novým zákonem upravujícím cenotvorbu zmìnìny. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Ještì jedna faktická poznámka,
opìt pan poslanec Plzák.

Poslanec Pavel Plzák: Já se omlouvám, možná jsem byl pøeslechnut.
Mì nezajímaly názory odborných spoleèností. Co se týèe právní relevance,
odborné spoleènosti jsou nìco jako zájmové kluby. To je v podstatì nìco
jako filatelisté atd. Mì zajímá názor lékaøské komory.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Žádnou další faktickou poznám-
ku nemám, takže s øádným vystoupením pan poslanec Hovorka. Prosím,
máte slovo.

Poslanec Ludvík Hovorka: Vážený pane pøedsedo, vážená vládo,
vážené kolegynì a vážení kolegové, já mohu souhlasit s panem ministrem
a s pøedøeèníky v tom, že je tøeba zdravotnické prostøedky nìjakým
zpùsobem regulovat. To je pravda. Ale zpùsob, jakým se to navrhuje, s tím
se nemohu ztotožnit. Já bych udìlal takovou malou exkurzi do historie, pro-
tože Státní ústav pro kontrolu léèiv, kterému se navrhuje svìøit regulace
zdravotnických prostøedkù a cenotvorba, ten do roku 2007 se zabýval
vlastnì kontrolou bezpeènosti léèiv, uvádìním léèiva na trh.
Pozmìòovacím návrhem k pozmìòovacímu návrhu k vládnímu návrhu
zákona o stabilizaci veøejných rozpoètù se najednou do návrhu zákona do-
stala kompetence ke stanovování cen a úhrad léèiv. Ty cenové kompeten-
ce do té doby byly na Ministerstvu financí a úhrada, èili to, kolik bude po-
jiš�ovna hradit z ceny jednotlivého léku, ta se dìlala v kategorizaèní komi-
si. Protože existoval nález Ústavního soudu na základì podnìtu skupiny
senátorù, bylo nutné tento stav zmìnit, protože zejména výrobci léèiv z
Mezinárodní asociace farmaceutických firem protestovali proti tomu, že ten
systém je netransparentní. Èili Ústavní soud rozhodl v té dobì, že systém
se musí zmìnit, musí být prùhledný a firmy musí mít možnost nìjakým
zpùsobem se odvolat proti rozhodnutí. 

Ten systém, který se vytvoøil tím zpùsobem, jak jsem øekl, pozmìòova-
cím návrhem k pozmìòovacímu návrhu, který tady byl schvalován velmi
hekticky v roce 2007, byl špatný a Státní ústav pro kontrolu léèiv je dneska
jeden z mála úøadù, v Evropì myslím je to možná druhý úøad, který má tak
vysokou koncentraci pravomocí a kompetencí, to znamená, který shrnuje
hodnocení léèiv, jejich kategorizaci, cenotvorbu a úhradotvorbu. A navíc se
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penìzích, o cenotvorbì a o úhradách, tak schválení tìchto zákonù, tak jak
byly navrženy, by znamenalo navýšení nákladù za zdravotnické prostøedky
vlastnì o pùl miliardy. A tím, že by tento zákon zablokoval možnost
úsporných opatøení ze strany pojiš�ovny, tak by to zvýšilo opìt náklady
témìø o pùl miliardy. Navíc by se toto dìlo ne formou zákona, jak to
pøedpokládá Listina základních práv a svobod, ale bylo by to formou vy-
hlášek. Takže jenom je potøeba nìkteré vìci možná øíkat tak, jak jsou, a ne
jak nìkdo by chtìl, aby vypadaly. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Mám zde ještì další dvì faktické po-
známky. První je pan poslanec Plzák, po nìm s faktickou poznámkou pan
poslanec Heger. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Plzák: Vážený pane pøedsedající, vážené kolegynì,
vážení kolegové, já bych chtìl také zareagovat na vystoupení exministra
pana doc. Hegera. V jeho vystoupení zaznìlo, že celý návrh zákona byl
konzultován s pacientskými organizacemi, s výrobci, s dovozci, se zdra-
votními pojiš�ovnami. Já jsem pøeslechl, jestli byl také konzultován s lékaøi.
A mì by zajímalo, jestli byl tento návrh konzultován s lékaøskou komorou,
pøípadnì jaké bylo vyjádøení lékaøské komory. Protože tento návrh zákona
mùže klást velké byrokratické podmínky pro zdravotnická zaøízení a
soukromé lékaøe a mì by zajímalo, jak se k tomu lékaøská komora staví.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Další faktická poznámka – pan
poslanec Heger.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo. K tomu druhému – ten zákon
byl velmi široce konzultován se všemi odbornými lékaøskými spoleènostmi
a bylo dosaženo konsensu na velmi kvalitní úrovni.

Pokud jde o poznámku paní poslankynì Markové, tak tam musím øíci,
že naopak tento návrh posunuje situaci v cenotvorbì na úroveò zákona a
jasnì transparentních rozhodnutí, proti kterým bude odvolání, do kterých
kategorií budou zdravotní prostøedky zaøazovány, pøípadnì rozhodování
SÚKLu ve stejném režimu, zda budou klasifikovány jako zdravotnické
prostøedky, nebo nebudou. Naopak musím øíct, že souèasný stav je tak
špatný, že není ani to rozhodování na úrovni nìjakých rozumných domlu-
vených algoritmù, neøkuli vyhlášek. A pøipomenu jenom ze zaèátku
loòského roku – v lednu 2013 øešilo Ministerstvo zdravotnictví malou aféru
ovlivòující velmi nepøíjemnì pacienty s kolostomiemi a dalšími potøebnými
pacienty pro stomické pomùcky, protože komise na VZP, která se dnes kla-
sifikací zaøazování do katalogù a oceòováním zdravotnických prostøedkù
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mìly být svìøeny Státnímu ústavu pro kontrolu léèiv, že by spíše mìly
zùstat na Ministerstvu zdravotnictví. A jestliže až dosud mohlo pár lidí na
Ministerstvu zdravotnictví dìlat urèitou kategorizaci nebo regulaci zdravot-
nických prostøedkù, nevím, proè by tomu nemohlo být i nadále. Existují
urèité speciální zdravotnické prostøedky jako prsní implantáty a podobnì,
tam si myslím, že dohled je na místì. Ale je celá øada zdravotnických
prostøedkù, kde myslím, že by nemuselo docházet k tomu, že by se tím mu-
seli zabývat lidé se specializací na léèiva a podobnì na Státním ústavu pro
kontrolu léèiv.

Domnívám se, že tento zákon byl pøipraven velmi narychlo.
Nedomnívám se, že je zpracován dobøe, a pokud se tato vláda hlásí k
transparentnosti a prùhlednosti a chce šetøit finanèní prostøedky, tak se do-
mnívám, že zákon by mìl být pøipraven kvalitnì, dobøe, a proto navrhuji
vrácení tohoto zákona k dopracování.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic KDU-ÈSL.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. S faktickou poznámkou se hlásí
pan poslanec Heger a má pøednost. Takže pane poslanèe, prosím, máte
slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo. Dovolil bych si reagovat na pa-
na kolegu Hovorku. Jestliže majitelé automobilù musejí chodit na technické
kontroly po dvou letech, po ètyøech letech, jsou-li nové, tak potom u
pøístrojù, které jsou rizikové z hlediska možného poškození pacienta –
jenom pøipomenu, kolik afér jsme za posledních 20 let slyšeli o popálení
pacienta ze špatného elektrokauteru –, tak není to nic podivného. Jsem
pøesvìdèen, že zdravotnické prostøedky typu leukoplasti nebudou muset
být takovýmhle zpùsobem recertifikovány.

Pokud jde o ustavování etických komisí, tak se to týká klinických hod-
nocení. A klinické hodnocení, které kontroluje úèinnost a efektivitu nového
léku a nového zdravotnického prostøedku, je záležitost, která mùže ohrozit
zdraví pacienta. Je to bìžný režim, který je v rozvojovém svìtì porušován
a je za to èasto – zdravotnictví nebo zdravotnické prostøedky a léky
pøivážené z daleké Asie – napadán, a patøí také do moderního svìta.

O kompetencích SÚKLu lze samozøejmì diskutovat. SÚKL je úøad, kte-
rý se zabývá tìmito vìcmi profesionálnì. A objemy lidí, které jsou na tyto
složité agendy potøeba, není vhodné mít na Ministerstvu zdravotnictví, které
by mìlo stanovovat hlavnì pravidla, a ne vykonávat aktivnì nìkteré agen-
dy.

Zákon nebyl pøipraven narychlo, zákon byl pøipravován dva roky. A
mùžeme být kritizováni spíše za to, že ještì není. A ještì si dovolím využít
posledních vteøin a øíci na konto pøipomínky –
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mu teï navrhuje svìøit kompetence k regulaci zdravotnických prostøedkù,
èili objemu, který se svým rozsahem, jak øíkal pan poslanec Heger, blíží 50
mld. korun. Je to prostì na zvážení, jestli je dobré, aby takový superúøad u
nás vlastnì mìl všechny možné kompetence k veškerým dodávkám do
zdravotnictví.

Bylo by dobré, kdyby pan ministr tady øekl, kolik lidí se dneska zabývá
zdravotnickými prostøedky na Ministerstvu zdravotnictví. Podle mých infor-
mací je to osm lidí. Když se podíváte na strukturu pracovníkù Státního ú-
stavu pro kontrolu léèiv, tak tam byl poèet nìkdy v roce 2011 nebo na
zaèátku roku 2012 asi 312 lidí. K dnešnímu datu by poèet mìl být 468. A
já se ptám: Vytvoøil se nejdøíve potøebný poèet pracovníkù na SÚKLu, nebo
se teï hledá kompetence a vytížení tìchto pracovníkù? Chtìl bych vìdìt,
co je vlastnì na zaèátku. Jestli je na zaèátku zámìr, nebo je na zaèátku
zvýšení poètu lidí a teï se hledá vytížení pro lidi.

Tady kolega se ptal, jestli nedojde k nìjakému zpùsobu øeknìme šika-
nování lékaøù, jestli s tím lékaøi souhlasí. Myslím, že dneska mnoho lékaøù
vám øekne: Státní ústav pro kontrolu léèiv když pøijde, tak vám kontroluje
všechno možné. A není to jenom o bezpeènosti. Jsou to èasto i formální
kontroly, kdy po vás chtìjí i záznamy teploty z lednièky. Takže lékaø si po-
tom vymyslí nìjaký program nebo požádá firmu, aby mu zpracovala pro-
gram, který potom vytvoøí nìjaká náhodná èísla v nìjakém rozmezí, aby
splnil požadavek Státního ústavu pro kontrolu léèiv. Protože pokud by to
ten lékaø mìl fyzicky kontrolovat, nebo jeho sestra, tak nebude moct léèit.
A myslím si, že to je velmi vážná vìc a není možné donekoneèna zbytòovat
státní úøady, které budou zpùsobovat komplikace poskytovatelùm a stávat
se nástrojem konkurenèního boje.

Je tady jedna velmi vážná vìc. Tady v tom zákonì se navrhuje, že
každých pìt let se musí registrovat konkrétní zdravotnický prostøedek ne-
bo výrobce. A to je další nástroj k tomu, aby tady byla korupce, aby byla
systémová korupce. Protože každý výrobce zdravotnických prostøedkù bu-
de chtít být registrovaný, aby mohl dodávat, aby se mohl ohánìt certifi-
kátem, který má. A to je samozøejmì nástroj k tomu, že mùže existovat
ovlivòování.

Ano, jsou dneska na trhu šmejdy. Vèera jsem dostal informace od
èeských biochemikù, kteøí hodnotili glukometry. Jsou tady asijské šmejdy,
které špatnì mìøí a podobnì. To je v celé øadì oblastí. Ale jestliže chceme
dìlat zákon, tak se musí udìlat poøádnì a nesmí se udìlat jenom kompe-
tence pro jeden superúøad bez kontroly nad tímto úøadem.

V zákonì se navrhují etické komise. Každý poskytovatel, tedy každý
lékaø, každé zdravotnické zaøízení by mìlo mít etickou komisi. Zase další
formální povinnosti!

Dále kompetence k Evropské unii. Nemyslím si, že by tyto kompetence
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regulací, pøípadnì cenotvorbou zdravotnických prostøedkù na Ministerstvu
zdravotnictví. To považuji za zásadní.

Protože nebylo možná v rozpravì zøejmé to, co jsem øíkal, podávám ná-
vrh na vrácení tohoto zákona k dopracování, protože si nejsem jist, zda je
možné tento zákon ve výboru opravit. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pane poslanèe, váš návrh mám za-
znamenán a samozøejmì jej ve vhodnou dobu podrobíme hlasování. Ž-
ádné faktické poznámky již nevidím, tak prosím, pan poslanec Skalický, po
nìm pan poslanec Štìtina.

Poslanec Jiøí Skalický: Dobrý den. Vážený pane pøedsedo, vážená
vládo, dámy a pánové, dovolte mi pár praktických poznámek k problema-
tice zdravotnických prostøedkù.

Je velmi dobøe, že tento zákon zde leží. Chtìl bych podìkovat panu mi-
nistrovi, protože to je téma, do kterého se zásadnì nesáhlo témìø 15 let.
Mùžeme tady o nìm pak diskutovat na výboru dva tøi mìsíce, ale myslím
si, že je dobøe, že tento zákon tady leží.

K vlastnímu zákonu asi dvì klíèové poznámky. Za prvé je to registr
zdravotnických prostøedkù, který je v tomto zákonu vlastnì definován. Ano,
kolegynì Marková se tady zmínila o tom, že to mùže být byrokratické,
nicménì jako klinický biochemik, a glukometry, které tady padly, jsem
pøesvìdèen, že tento registr musí být vytvoøen. Mùžeme se pouze bavit o
tom, jestli požadavky na vklad informací do registru mají být takto široké,
nebo zúžené.

Další bod, který v tomto zákonu je, je Evropská databáze
zdravotnických prostøedkù, takzvaný EUDAMED, do kterého v uvozovkách
trošku tlaèí Evropská unie, ale myslím si, že tady nejsme povinni nijak její
tlak respektovat, protože jak jsem se pøesvìdèil v minulém roce, samotné
èlenské státy Evropské unie do této databáze zdravotnické prostøedky
vkládají velmi liknavì, jinými slovy, kolikrát to prostì házejí v uvozovkách za
hlavu. Èili pro nás jako pro Èeskou republiku je dùležité tento zákon mít pro
sebe, pro náš trh a pro poøádek v našich zdravotnických prostøedcích.

Za podstatnì dùležitìjší ale považuji novely souvisejících zákonù, které
byly staženy, nicménì vìøím, že v letošním roce, nebo brzké dobì, je tady
budeme mít na stole, protože zejména novela zákona o veøejném
zdravotním pojištìní a konkrétnì pøíloha è. 3, to znamená kategorizace a ú-
hradová regulace, to teprve bude diskuse na plénu a ve výboru. Vlastní
zákon, který tady dnes máme, je otázka øeknìme koncepèní, filozofická,
ale neøeší cenotvorbu, neøeší náklady a neøeší kategorizaci jednotlivých
zdravotnických prostøedkù. To je potøeba si uvìdomit. A až tyto novely do-
provodných zákonù dostaneme sem do Snìmovny, tak opravdu poté tepr-
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Už žádné nemáte, pane poslanèe,
omlouvám se. Dvì minuty uplynuly.

Poslanec Leoš Heger: Omlouvám se. Pøihlásím se ještì jednou s
odpovìdí na situaci Èeské lékaøské komory.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Faktická poznámka pan poslanec Plzák.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji za slovo. Už naposledy zareaguji na
svého pøedøeèníka. Všichni lékaøi, kteøí jsou tady ve Snìmovnì, vìdí, kam
svými dotazy míøíme. Nám jde o to, protože lékaøská praxe nám dává sig-
nály tím smìrem, kam se vydává, aby když uvedu civilní pøímìr, abychom
za chvilku nepotøebovali technický prùkaz na sekyrku a nemuseli s ní cho-
dit každé dva roky na nìjakou kontrolu. O to se jedná. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: A ještì jednou fakticky pan poslanec
Heger. Prosím.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji. Vracím se ještì k dotazu ohlednì Èeské
lékaøské komory. Èeská lékaøská komora, pøestože v dùvodové zprávì
není zmínìna, byla souèástí pøipomínkového øízení. Mùže to býti doloženo
lidmi, kteøí ten zákon pøipravovali a diskutovali. Všechny jejich pøipomínky
byly standardní cestou vypoøádány vesmìs kladnì a žádné zásadní
pøipomínky ze strany Èeské lékaøské komory nebyly. Že by mìlo být nìco
jako technická kontrola bìžných záležitostí, jsem øíkal, že nepadá v úvahu.
Ale vìci, které jsou nebezpeèné, a� to jsou rentgenové pøístroje nebo a� to
jsou pøístroje, které ohrožují pacienta elektrickým proudem, tak tam prosím
tato agenda potøeba je. Tak jako nikdo ji nezpochybòuje u tìch již
zmínìných automobilù, které jsem použil jako pøíklad. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ještì jedna faktická poznámka. Pan po-
slanec Hovorka.

Poslanec Ludvík Hovorka: Já naprosto nezpochybòuji, že je potøeba
regulovat zdravotnické prostøedky, zejména pøístroje a podobnì. Urèitì.
Má to svùj význam a všichni víme, že do èeského zdravotnictví se nakupují
pøístroje pøedražené. S tím nemám naprosto žádný problém. Ale znovu
tady øíkám: je tøeba podívat se na kompetence Státního ústavu pro kontrolu
léèiv a provìøit, zda je správné pøevést veškerou regulaci, veškeré kompe-
tence ke zdravotnickým prostøedkùm na Státní ústav pro kontrolu léèiv, a
vztáhnout to i k poètu lidí, kteøí pracují na SÚKLu a kteøí se dneska zabývají
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prostøedky pracují dnes a dennì, tak se domnívám, že víme, o co jde.
Je tøeba zabránit korupci. Já se domnívám, že páni ministøi, jak souèasný
pan ministr Nìmeèek, tak minulý pan ministr Heger se dobøe znají, a když
si sednou, tak z toho mùže vzniknout velmi dobrý zákon. Za to se
pøimlouvám. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným je pan poslanec
Vyzula. Pøipraví se pan poslanec Bohuslav Svoboda, který je zatím
posledním pøihlášeným do obecné rozpravy. Pane poslanèe, prosím, máte
slovo.

Poslanec Rostislav Vyzula: Dobrý den. Vážený pane pøedsedo, váže-
ná vládo, vážené poslankynì a poslanci, jenom bych se krátce vyjádøil k to-
muto návrhu, protože mnohé bylo už øeèeno a netøeba opakovat. Staèí jen
øíci svùj názor.

Souèasná situace ve zdravotnických prostøedcích je opravdu velmi
nepøehledná a chaotická. Úhrada spoèívá jen na zdravotních pojiš�ovnách.
Tento zákon pøivádí urèitý øád, a to v tom smyslu, že se bude zabývat zdra-
votnickými prostøedky jak Ministerstvo zdravotnictví, kde je údajnì dopo-
sud šest nebo osm lidí k tomuto povìøených, nevím pøesnì, ale je to
možné, nicménì pravdìpodobnì tam bude muset dojít k nárùstu. Ano. Ale
to je daò za to, že budeme dodávat bezpeèné výrobky. A dále se tím bu-
de zabývat Státní ústav pro kontrolu léèiv, který má již nastavený systém
správních øízení pro cenotvorbu u lékù. Ano, i to bude urèitá komplikace
pro SÚKL pochopitelnì. Bude to vyžadovat více lidí. Pravdìpodobnì to ne-
bude všechno vytvoøeno hned, bude to trvat nìjakou dobu. Ale já bych v
tom vidìl právì výhodu toho zavedení urèitého poøádku do souèasného
chaosu.

Další dùležitou vìcí, kterou se zákon zabývá, je také registrace zdra-
votnických prostøedkù. Jak zde bylo øeèeno, mùže být rùznì rozsáhlá a
zároveò vzhledem k tomu, že to je opravdu nároèná záležitost, mùže také
být v podstatì omezena jenom na urèité druhy zdravotnických prostøedkù.
Tím by se celá situace mohla zjednodušit. Ale to je v podstatì jenom tako-
vá myšlenka. Nicménì já bych urèitì rád podpoøil to, že zákonem se bude
zabývat výbor pro zdravotnictví, i to, že bude prodloužena lhùta na 90 dnù.

Ponìkud mì zaráží to, co i mého pøedøeèníka, že byl stažen právì vlád-
ní návrh zákona o doprovodných zákonech, zákon o reklamì atd., který je
opravdu velmi dùležitý. Vìøím, že jej ministerstvo pøipraví v co nejkratší
dobì.

Takže v podstatì podporuji tady tuto myšlenku, protože dosavadní cha-
os se snad zmìní v urèitý øád. Dìkuji za pozornost.
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ve bude diskuse podstatnì bouølivìjší. Na druhou stranu jsem pøesvìdèen,
že v cenách a v cenotvorbì zdravotnických prostøedkù rozhodnì je prostor
k úsporám finanèním, pokud budou tyto ceny a cenotvorby optimálnì na-
staveny, protože sami dobøe víte, že za poslední minimálnì dva tøi roky se
ceny øady zdravotnických prostøedkù výraznì snižují a mìní. Èili já osobnì
tento prostor a tuto pøílohu è. 3 považuji z pohledu možných úspor ve zdra-
votnictví za velmi zásadní a požádal bych tímto i pana ministra, aby tento
balík pøíslušných doprovodných zákonù byl v relativnì krátké dobì dán k
dispozici na projednání.

Ještì jednou dìkuji a sám za sebe doporuèuji, aby byl tento zákon
propuštìn na jednání zdravotního výboru. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. S pøednostním právem pan
pøedseda klubu TOP 09. Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Já jsem se pøihlásil je-
nom, abych upøímnì a s obdivem ocenil parlamentní taktiku nové vládní
koalice. Vèera jsme tu vedli vášnivou diskusi o to, zda zákony, které zdìdila
vláda, nestáhla, zda za nì nese, èi nenese politickou odpovìdnost. Shodli
jsme se, že jsou to její návrhy, že za nì nese politickou odpovìdnost. My,
protože jsme konstruktivní opozice, tento návrh vítáme a v podstatì
dìkujeme panu ministrovi za jeho pøedložení. Jsme pøipraveni ho
konstruktivnì projednat a schválit. Poslanci vládní koalice navrhují
pøepracování. Vy nás, vy šibalové, chcete zmást.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Dalším vystupujícím bude pan
poslanec Štìtina a pøipraví se pan poslanec Vyzula. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Štìtina: Dobrý den. Vážený pane pøedsedo, dìkuji za
slovo. Vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, nebudu hovoøit dlou-
ho. Nemám to rád. Mám rád vždycky slova vìcná, struèná a jasná. Padlo
tady mnoho návrhù, mnoho slov. Jak se na to dívá naše hnutí Úsvit a
samozøejmì selský rozum?

My tento zákon chápeme jako nezbytný a potøebný. Nedíváme se na to
ani pravicovì z minulého období a takzvanì levicovì z tohoto období, ale
je potøeba tento zákon mít. Pokud ho budeme ve výborech, komisích a všu-
de v Poslanecké snìmovnì projednávat, nech� jsou hlavnì brána v úvahu
slova odborných spoleèností, lékaøské komory, pacientských organizací a
v žádném pøípadì výrobcù a lobbistických skupin. Tam jde vždycky o pra-
chy! Je mezi námi dost kolegù, kteøí jsou nebo byli øediteli zdravotnických
zaøízení. Je zde mnoho lékaøù, kteøí se zdravotnickým materiálem a
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sebou, a ten druhý, který tady byl zmiòován, mimo jiné novela zákona
48, která upravovala cenotvorbu.

Ve svém zdùvodnìní, proè jsme postupovali, jak jsme postupovali, mo-
žná trochu navážu na pøipomínky, které tady padly, které tady zmiòovala
mimo jiné paní poslankynì Marková. Protože vùèi té úpravì, pøedevším té
cenotvorbì byly velmi vážné pøipomínky zdravotních pojiš�oven. Zdravotní
pojiš�ovny se shodly na tom, že systém cenotvorby, tak jak by mìl být na-
staven podle zákona, který jsme stáhli, bude velmi rigidní, velmi pomalý,
nebude schopný reagovat na pomìrnì rychlý vývoj trhu smìrem k nižším
cenám a zpùsobí zdravotním pojiš�ovnám náklady vyšší o pùl miliardy,
nìkteré odhady øíkaly až o 800 milionù. (V sále stále panuje nepøíjemný
hluk.)

Stáli jsme pøed dilematem, jestli celou tu materii, oba dva ty tisky ne-
stáhnout úplnì. Poté, øeknìme, po projednání s poslanci napøíè politickým
spektrem jsem se rozhodl, že tomuto zákonu ještì dáme šanci a zkusíme
v prùbìhu jeho projednávání odstranit ty nejvìtší problémy. Proto jsme po-
stupovali, jak jsme postupovali. Vìøím, že se spoleènými silami podaøí od-
stranit nejvìtší problémy, které tady byly zmiòovány, a ten zákon nejenže
upraví systém zdravotních prostøedkù, jejich kategorizaci, ale nebude mít
pøedevším negativní vliv na zdravotní pojiš�ovny, protože nejsme v situaci,
kdy si mùžeme dovolit zvyšovat náklady o stovky milionù korun. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Hlásí se pan zpravodaj. Ale než
vystoupí, prosím, abyste se trošku ztišili. Mám opravdu obtíže rozumìt vy-
stupujícím.

Pane zpravodaji, prosím, máte slovo stále ještì v rozpravì.

Poslanec Jaroslav Krákora: Vážený pane pøedsedo, vážené
kolegynì, kolegové, navrhuji za prvé pøikázání do výboru pro zdravotnictví
a za druhé prodloužení lhùty ze 60 na 90 dnù, tzn. O 30 dnù.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zeptám se, zda jsou ještì nìjaké
pøihlášky do rozpravy. Pokud tomu tak není, rozpravu konèím.
Pøedpokládám, že tím jak pan ministr, tak pan zpravodaj vyèerpali svá
závìreèná slova již v rozpravì, nežádají tedy separátnì vystupovat. Není
tomu tak, takže to máme také vyøešeno. Nyní tedy pøistoupíme k hlasování.

Pan poslanec Hovorka navrhl, aby Poslanecká snìmovna vrátila
pøedložený návrh navrhovateli k dopracování. O tomto návrhu nechám hla-
sovat.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, aby Snìmovna vrátila tento
návrh k dopracování. Kdo je proti tomuto návrhu?
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe. Zatím posledním
je pan poslanec Svoboda. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Dìkuji, pane pøedsedo. Dámy a
pánové, výhoda nebo nevýhoda toho posledního, kdo mluví, je to, že
vìtšina tìch vìcí již zaznìla.

Chtìl bych pøipomenout jednu zásadní vìc. V té podobì, v jaké je teï
zákon pøedkládán, tzn. jenom jeho jedna polovina bez té provádìcí èásti,
je to bastard. My samozøejmì potøebujeme to, aby prostøedky byly regulo-
vány. Samozøejmì potøebujeme zákon, který øekne, jakým zpùsobem
budou uvolòovány a testovány do provádìní nebo do aplikace v Èeské re-
publice, ale zároveò potøebujeme všechno to, co je v tom druhém zákonì.
Je tam rozsáhlá pasáž o reklamì. Zdravotnické prostøedky jsou vìc, která
reklamì obrovsky podléhá. Je to vìc, která je medicínsky zásadní, protože
ta neregulovaná reklama øíká „použijete-li tento zdravotnický prostøedek,
nemusíte brát léky“. Je to vìc, která zásadním zpùsobem ohrožuje péèi o
pacienty, a my v tuto chvíli sice pøijmeme zákon, který bude zdravotnické
prostøedky jasnì definovat, jasnì bude definovat možnost jejich uvedení na
trh, jasnì bude definovat jejich kontrolu – reklama a cenotvorba zùstane ve
vzduchu.

Já znovu pøipomínám, jaký objem prostøedkù je ve zdravotnických
prostøedcích a že velkou èást tohoto objemu hradí zdravotní pojiš�ovna.
Pokud nedoøešíme cenotvorbu, bude zdravotní pojiš�ovna vystavována
nejrùznìjšímu tlaku lobbistickému, aby to èi ono hradila.

Proto zákon v podobì, v jaké je ta jeho první èást, já zásadnì
doporuèuji, aby šel do druhého ètení. Je to vìc, která je nesmírnì dùležitá.
Ale jestli Ministerstvo zdravotnictví ne v dohledné dobì, ale okamžitì
nepøedloží tu doprovodnou èást tohoto zákona, znovu øíkám, bude to ba-
stard, který naopak celou záležitost prodraží.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Ještì bych poprosil pana zpra-
vodaje, jestli by vystoupil v rozpravì... (Zpravodaj gestem naznaèuje, že
chce promluvit ministr.) Pan ministr chce vystoupit také ještì v rozpravì?
Tak nejdøív pan ministr a pan zpravodaj v rozpravì. Prosím, pane
ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedse-do, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dìkuji za vel-
mi fundovaná vystoupení k tomuto návrhu zákona a pokusím se osvìtlit
situaci, v jaké jsme na Ministerstvu zdravotnictví teï stáli v okamžiku,
kdy tady byly minulou vládou doporuèeny k projednávání dva snìmovní
tisky, které upravovaly tuto problematiku, a to je ten, který teï máte pøed
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Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážená paní pøedsedající,
vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dámy a pánové, dovolte mi,
abych pøipomnìl obsah pøedkládaného návrhu zákona novelizujícího
zákon o veøejném zdravotním pojištìní.

Cílem pøedložené právní úpravy je implementovat do èeského právního
øádu unijní smìrnici o uplatnìní práv pacienta v pøeshranièní zdravotní
péèi, jejíž transpozièní lhùta vypršela již dne 25. øíjna 2013, tedy pøed více
než tøemi mìsíci. Tato skuteènost je dùvodem mé prosby, aby pøi projed-
návání tohoto návrhu zákona nebylo uvažováno o jiných možných úpra-
vách zákona o veøejném zdravotním pojištìní než o tìch, které s
transpozicí zmínìné smìrnice bezprostøednì souvisejí a respektují manti-
nely touto smìrnicí stanovené. Ministerstvo zdravotnictví samozøejmì
vnímá mnoho oblastí, které by mìly být do budoucna v zákonì o veøejném
zdravotním pojištìní øešeny, ale tyto zmìny pøedložený vládní návrh neob-
sahuje také z toho dùvodu, aby nebyla ohrožena jeho cesta legislativním
procesem, a to s ohledem na již uplynou transpozièní lhùtu. V tomto ohle-
du vás musím informovat, že Evropská komise již minulému ministrovi
zahranièních vìcí zaslala upozornìní týkající se neprovedení ustanovení
této smìrnice do našeho právního øádu. Zmínìným dopisem byla vláda ÈR
vyzvána k vyjádøení s tím, že reálnì hrozí žaloba k Soudnímu dvoru EU a
uložení penìžité sankce.

Návrh zákona v souladu se zmínìnou smìrnicí zakládá nárok
èeských pojištìncù na náhradu nákladù, které vynaložili na zdravotní
služby, jež se rozhodli èerpat v jiném èlenském státì EU. Toto
samozøejmì není jediný nárok pojištìncù vyplývající z evropského
práva. Již nìkolik let se uplatòují také naøízení EU týkající se tzv.
nezbytné péèe a plánované péèe povolované pøíslušnou zdravotní po-
jiš�ovnou, kdy je tato péèe èerpána v jiném èlenském státì EU,
Evropském hospodáøském prostoru a ve Švýcarské konfederaci. Jedná
se tedy o jisté doplnìní dané oblasti.

Pøedložená úprava novì stanoví, že by pojištìnci mìly být nahrazeny
náklady za zdravotní služby, které èerpal v jiném èlenském státì EU a které
zároveò nespadají do okruhu zdravotních služeb øešených zmínìnými
naøízeními. Pojištìncem vynaložené náklady se pak nahrazují do výše
nákladù, které by byly zdravotní pojiš�ovnou vynaloženy, pokud by byly
dotèené zdravotní služby èerpány na území ÈR, ovšem vždy maximálnì do
výše skuteèných nákladù.

Návrh byl projednáván na celkem tøech schùzích výboru pro
zdravotnictví, pøièemž nejdiskutovanìjší otázkou byla problematika tzv.
pøedchozího souhlasu. Smìrnice totiž pøipouští, aby hrazení nákladù za
nìkteré zdravotní služby

bylo podmínìno pøedchozím souhlasem zdravotní pojiš�ovny. Kategorie
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Hlasování má èíslo 21. Pøihlášeno je 187, pro 2, proti 98. Tento návrh
nebyl pøijat.

Budeme tedy hlasovat o pøikázání. Jak pan zpravodaj, tak i organizaèní
výbor ve vzácné shodì navrhli pøikázat výboru pro zdravotnictví. Žádné
jiné návrhy jsem nezaznamenal, takže nechám hlasovat o tomto pøikázání.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom pøikázali výboru
pro zdravotnictví. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 22. Pøihlášeno je 187, pro 170. Tento návrh byl pøijat.

A zaznìl zde návrh, aby lhùta na projednání ve výborech byla prodlou-
žena na 90 dní.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 23. Pøihlášeno je 187, pro 170, proti nikdo.

Konstatuji, že jsme tento zákon pøikázali výboru pro zdravotnictví a lhùta
byla prodloužena na 90 dní. Konèím tento bod a pøedám øízení schùze paní
místopøedsedkyni.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobré dopoledne,
dámy a pánové. Døíve než pøikroèíme k projednávání dalšího bodu, dovol-
te mi, abych pøednesla další omluvy, které èekají na našem stole. Omlouvá
se z dnešního jednání pan poslanec Adam Petr z dùvodu nemoci, dále pa-
ní Jana Lorencová z pracovních dùvodù, dále pan poslanec Havíø z
pracovních dùvodù a dále od 12 hodin bude nepøítomen pan poslanec
Bartošek z osobních dùvodù. Mezi 13.30 a 15.30 z pracovních dùvodù ne-
bude pan poslanec Farský a od 16 hodin nebude z pracovních dùvodù
pøítomen pan poslanec Václav Votava. Tímto jsme uzavøeli omluvy. /)

Pøikroème k projednávání dalšího bodu, což je

2.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb.,

o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých
souvisejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 

a další související zákony
/snìmovní tisk 10/ - druhé ètení

Pøedložený návrh z povìøení vlády uvede ministr zdravotnictví
Svatopluk Nìmeèek. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.
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upøesòující fungování této novely. Byla projednána a je v souladu s výborem
pro zdravotnictví. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji zpravodaji pa-
nu poslanci Davidu Kasalovi. Otevírám obecnou rozpravu, do které se
pøihlásili pan poslanec Leoš Heger, pan poslanec Ludvík Hovorka a zatím
poslední pan poslanec Bohuslav Svoboda. Prosím, pane poslanèe Hegøe,
je to vaše.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Dámy a
pánové, po pøedchozí rozpravì k pøedchozímu bodu se budu snažit být
struènìjší, i když ta záležitost je relativnì komplikovaná. Jestliže v
pøedchozím bodì byla ta záležitost komplikována cenotvornými mechanis-
my, tak tady v tom pøípadì se jedná o jakousi komplikaci právní a vzhle-
dem k tomu, že moje stanovisko bylo ponìkud odlišné, než bylo stanovis-
ko zdravotního výboru, které pøedložilo pozmìòovací návrh, tak si dovolím
vysvìtlit to, co tady pan ministr navrhoval, aby novela byla schválena bez
toho pozmìòovacího návrhu, i když mám obavu, že pøi tomto rozložení po-
litické scény to mùže být polibek smrti, když se ho zastanu. 

Ale ta vìc je tak právnì zajímavá! Pøestože se tady jedná pøedevším o
pacienty, jak to øekl pan ministr Nìmeèek, a jedná se o jejich relativní
možnost èerpat péèi nìkde jinde, jestliže to potøebují nebo mají o to zájem,
tak právnì je výklad té smìrnice dost obtížný, protože ona celou øadu práv
pacienta stanoví zcela jednoznaènì a pro právního laika srozumitelnì v
preambulích a hùøe se tato opatøení ètou v realizaèní podobì jednotlivých
paragrafù smìrnice.

Já bych to zjednodušil, protože to je opravdu problém na právní dizer-
taci a právníci se okolo toho pozmìòovacího návrhu neshodli, zejména
právníci dìlající profesnì sféru zdravotnictví a právníci, kteøí zastupují po-
jiš�ovny. Dovolím si to vysvìtlení udìlat na smyšleném pøíkladu. Pøíklad bu-
de trošku triviální, ale aspoò základy si dovolím vysvìtlit.

Mùžeme si pøedstavit tøi fiktivní pøíklady. První – transplantace jater u
dítìte. Vìc, která byla problémem pøed deseti lety a byly na ni dìlány rùzné
sbírky, by dnes, to znamená situace, kdy nìjaká medicínská technologie
tady není k dispozici a je ji potøeba vyhledat jinde, byla øešena pøímo apli-
kovatelným naøízením Evropského spoleèenství o sociálním zabezpeèení a
to dítì by mìlo dnes nárok cestovat do zahranièí. Takže to stojí nad tou
evropskou smìrnicí, kterou dnes projednáváme. Možná mohu øíci jeden
jediný pøíklad, který asi je, že nìkteré technologie jsou sporné, je protonové
ozaøování, kde když je hádka, jestli se to má dìlat tady v Praze, nebo
nìkde jinde, tak se dneska posílají pacienti do Mnichova.

Druhý pøíklad, který už do té smìrnice patøí, je náhrada kolenního klou-
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zdravotních služeb, u nichž lze poskytnutí náhrad podmínit pøedchozím
souhlasem, jsou ve smìrnici stanoveny velice restriktivnì s tím, že musí jít
o konkrétnì vymezené zdravotní služby. S takovými službami se do bu-
doucna pojí také další povinnosti zahrnující opakovaná hlášení Evropské
komisi, a to vèetnì odùvodnìní, proè je nezbytné, aby byly nadále
podmínìny pøedchozím souhlasem.

Podmínky stanovené smìrnicí v èeském právním øádu splòují zdravotní
služby vymezené v naøízení vlády o místní a èasové dostupnosti. Proto také
vládní návrh stanoví, že vláda mùže svým naøízením vymezit jako služby
podléhající pøedchozímu souhlasu jen ty služby, které jsou obsaženy v
naøízení vlády o místní a èasové dostupnosti zdravotních služeb. Výbor pro
zdravotnictví se v tomto smìru usnesl na pozmìòovacím návrhu, v nìmž
rozšíøil možnost vymezení tìchto služeb nad rámec, který smìrnice
umožòuje. Jde tak proti smyslu smìrnice spoèívajícímu v lepším fungování
vnitøního trhu a usnadnìní mobility pacientù v rámci EU. Z tohoto dùvodu s
ním nemohu vyslovit souhlas.

Vážená paní pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni po-
slanci, v tomto smyslu se na vás obracím s prosbou, aby byl pøi
projednávání pøípadných pozmìòovacích návrhù respektován obsah,
smysl a úèel smìrnice, která má být transponována. Je tedy zcela nezbyt-
né, a to i s ohledem na závazky ÈR vyplývající z èlenství v EU, aby byl
pøedložený návrh zákona projednán a schválen bez zbyteèného odkladu,
a proto se na vás obracím s žádostí o jeho podporu.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Tento návrh jsme v prvém ètení pøikázali k projednání výboru pro zdravot-
nictví. Usnesení výboru byla doruèena jako snìmovní tisky 10/1-3. Prosím,
aby se slova ujal zpravodaj výboru poslanec David Kasal. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec David Kasal: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající, vážené
poslankynì, vážení poslanci, mùj pøedøeèník pan ministr tady podrobnì
shrnul, o èem tato transpozièní novela je. My jsme o ní podrobnì jednali a
zajímali se a projednávali opakovanì na zdravotním výboru a výbor pro
zdravotnictví doporuèuje Poslanecké snìmovnì Parlamentu ÈR, aby vy-
slovila souhlas s vládním návrhem zákona, který mìní zákon è. 48/1997
Sb., o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých sou-
visejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony,
snìmovní tisk 10, ve znìní pøijatých pozmìòovacích návrhù. Souèástí to-
hoto usnesení, které bylo projednáno, jsou i dva pozmìòovací návrhy.
Jedním je legislativnì technická úprava a druhý pozmìòovací návrh
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nebo bude mít rozšíøenou možnost péèi podmínit pøedchozím souhlasem,
a to tøeba úplnì tak, jak se to stalo v Nìmecku, kde se øeklo, že všechny
hospitalizace budou podmínìné pøedchozím souhlasem.

Pøedkladatelé pozmìòovacího návrhu si netroufli jít takhle daleko, pro-
tože je jasné, že právní stránka vìci je pomìrnì choulostivá, ale i kdyby si
troufli jít takhle daleko, tak by narazili na to, že u nás není péèe kodifikována
nìjakým rozumným tvrdým zákonným pøedpisem, ale je kodifikována me-
todickými smìrnicemi a zvykovì, protože kodifikaci udìlat zákonem je vel-
mi obtížné, a tudíž nakonec v pøípadném soudním procesu pacient bude
moci do ciziny jet a bude mu to muset pojiš�ovna proplatit.

Je to trošku smutná záležitost, protože stát se doteï odmítal postavit
èelem k tomu, že péèe u nás je zastropovaná. Já už slyším výtky, proè jsme
to tedy my v nynìjší opozici, když jsme byli v koalici, neudìlali. My jsme se
o to pokusili v nìkolika pøípadech. Já jsem byl po dlouhé dobì v pozici, kdy
jsem si troufl vydat úhradovou a indikaèní vyhlášku k lázeòské léèbì, která
péèi zastropovala, a jaké z toho jsou doteï kontroverzní diskuse a jak je
snaha to vrátit zpátky, je všem jasné. 

Takže jestliže bude evropská smìrnice vyžadována v podobì, jak je
duch její preambule, a budou-li se pacienti soudit, tak neudìláme nic jiné-
ho, než že jim to budeme muset povolovat. Žádná regulace, dokud ji
budeme mít pøímo i pro naše pacienty, léèené tady, v zákonì, nám
nepomùže. A otázka, v jaké formì teï ten zákon pøijmeme, je spíše otázka
toho, jestli si troufneme jít proti duchu pøedpisù, což podle interpretace
èásti právníkù je ten pozmìòovací návrh zdravotního výboru. Troufneme-li
si, je otázka, jestli potom bude Evropská komise vyžadovat to tvrdé
naplòování, tak jak je smìrnice napsaná, anebo jestli si to mùžeme risknout
a mùžeme s Komisí hrát právní hru, která mùže skonèit tím, že budeme
muset smìrnici zmìnit.

V tuto chvíli na to nikdo neumí jasnì odpovìdìt. V tuto chvíli také nikdo
neumí odpovìdìt, jak se chovají pacienti. Pøedpoklad po mnoha diskusích
a zahranièních konzultacích byl, že návrh nás neohrozí, že pacienti mají
tolik blokù, poèínaje jazykovými bariérami, znalostí situace v cizinì a nut-
ností doplácet péèi v cizinì, která je tam dražší a je tam vyšší spoluúèast,
že masový odliv našich pacientù do ciziny nenastane.

Já budu hlasovat ve tøetím ètení pro verzi v podobì ministerstva.
Samozøejmì pokud pozmìòovací návrh projde, budu hlasovat pro pøijetí
smìrnice i v tomto pozmìnìném návrhu. To øíkám možná netakticky, ale je
o fér tady øíci. Snažil jsem se vás pøesvìdèit k tomu, abychom pøijali
smìrnici v èisté verzi evropské, i když Evropu nìkteøí nemají rádi. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-èe,
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bu. Tato situace je øešena naøízením vlády o dostupnosti ortopedické
náhrady kloubù, jsou tam jmenovány, èili teoreticky by stát mohl naøídit
dalším naøízením vlády podle zde pøedkládané novely zákona, že bude
zde vyžadovat pøedbìžný souhlas s tím, že pacient se mùže jít léèit do ci-
ziny a ten pøedbìžný souhlas bude muset být pojiš�ovnou vydán, jestliže
není dosaženo doby dostupnosti, kterou naøizuje naše naøízení vlády.
Jestliže dostupnost je dostateèná a pacient mùže být léèen tady øeknìme
bìhem pùl roku, tak tady bude muset být léèen a pøedbìžný souhlas
nemùže být aplikován.

To, kde je to nejpregnantnìjší, je opravdu vymyšlený pøíklad léèby
ochrnutého èlovìka po nìjakém míšním úrazu, kde si mùžeme pøedstavit
situaci, že ten èlovìk je intenzivnì rehabilitován, intenzivní rehabilitace,
øeknìme, zase si vymýšlím, trvá jeden celý rok, a jestliže je zèásti úspìšná
a dále se už ten pacient nelepší, anebo je i neúspìšná bohužel a dále se
pacient nelepší, tak po roce se pøejde na jakési udržovací rehabilitování
ošetøovatelského charakteru pacienta. V pøípadì, že by takováto situace
byla podrobena té smìrnici a té èeské novele, mohou nastat dva pøípady.
V pøípadì, že bude podmínìno souhlasem, že pacient mùže být
hospitalizován v nìjaké jiné zemi a dál péèi èerpat, tak takové podmínìní
je možno naøízením vlády zase uèinit v každém pøípadì. Problém, že paci-
ent musí a nemùže odmítnout, je v tom, že pojiš�ovna nemùže odmítnout
žádnou léèbu, jestliže není léèba jasnì definována v zákonì, že se u nás
neposkytuje, a to není, protože rehabilitaci pacient dostane v pøípadì, že ji
potøebuje, a podle jakýchsi metodických pøedpisù nebo zvyklostí, a když
už ji nepotøebuje, tak ji dále nedostane a je možno léèbu odmítat, ale bu-
de-li se chtít jít pacient léèit do zahranièí, tak bude aplikováno naøízení,
které lze èíst v preambuli smìrnice, že èlenské státy, v nichž jsou pacienti
pojištìni, by mìly poskytnout právo obdržet v jiném èlenském státì
alespoò stejné dávky, jako jsou ty, které stanoví právní pøedpisy èlenského
státu.

Problém je, že my to omezování péèe, které se bìžnì praktikuje, aby
systém byl finanènì udržitelný, a aplikuje se na základì nìjakých
metodických pøedpisù, které vytváøejí odborné spoleènosti, nebo, jak tady
padlo v minulém bodì, takzvané kluby filatelistù, ale nìkdy jsou metodická
opatøení urèována i Èeskou lékaøskou komorou, tak v takovém pøípadì se
nenaplòuje požadavek té smìrnice, aby pøedpisy byly stanoveny èlenským
státem v legislativì. Takže když ten pacient, i když bude vyjádøena nutnost
pøedbìžného souhlasu, bude žádat, a bude-li žádat pojiš�ovnu o povolení,
tak pojiš�ovna mu to musí povolit podle evropské smìrnice, protože nena-
jde nikde žádný jasný pøedpis, který by øíkal, že intenzivní rehabilitace se
má po roce pøerušit. Povolení bude vydáno bez ohledu na to, jestli
smìrnice bude v té podobì, jak ji pøedkládá Ministerstvo zdravotnictví, a-
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znamená, má motivaci pøijmout všechny pacienty. Takže všichni lidé,
kteøí v ÈR mají teoreticky na léèbu právo, ale reálnì se neléèí, protože ne-
mají peníze, známé a ani nejsou právníci, aby jim to vynutili, mohou dnes
dostat tuto službu v zahranièí a zboøit tak pojiš�ovnì nebo ministerstvu je-
jich skrytý mechanismus.

To, že se u nás nìkteøí pacienti neléèí, to není vada. To je vlastnost
souèasného ekonomického modelu zdravotnictví založeného na regulaci
strany nabídky. Britové na to pøišli, protože jejich èekací listy najednou byly
k nièemu, protože britští pacienti si mohli odnést svùj nárok do Francie už
v roce 2004.

Mùžeme to spravit dvojím zpùsobem. Buï se zúží nárok pojištìnce na
to, co je ufinancovatelné, napø. tím, že se vyhodí nìkteré drahé služby z ú-
hrady, co pro obyèejné lidi, v uvozovkách uvádím obyèejné lidi, tzn. ty, kteøí
nemají žádné zastání, nic nezmìní, protože by se toho stejnì nedobrali.
Anebo mùžeme vytvoøit systém, ve kterém pacient bude zbaven
konkrétních nárokù a bude ošetøen bezplatnì ve veøejné nemocnici v rám-
ci jejích finanèních možností.

První model má jednu nevýhodu – protože o službu se bude soutìžit a
pojiš�ovny ji nakoupí u nejlevnìjšího poskytovatele, tedy zdravotnického
zaøízení, a ne nutnì u toho, který ji poskytoval dnes. Toho se mnoho nedo-
tknutelných, v uvozovkách, poskytovatelù bojí jako moru, protože nejsou e-
fektivní a žijí z historicky vyšších úhrad. Stát ovšem chrání zájem zejména
tìchto poskytovatelù. Kdyby totiž hájil zájem pojištìncù, bude naopak rád,
že v podobì zahranièních poskytovatelù vzroste konkurence, tedy vzroste
kvalita a klesne cena.

Napøíklad specializovaná centra, to jsou nástroje ochrany èeských ne-
dotknutelných. Má to rámec v § 112 a následném zákonu è. 372/2011 Sb.,
ale reálnì se to nedodržuje. Reálnì to vyrábí Vìstníkem Ministerstvo zdra-
votnictví a odborné spoleènosti. Centrum vznikne jen tam, kde na tom silní
hráèi mají zájem, a zavøou si takto trh, protože necentrum nemùže na drahé
léky a výkony dostat úhradu z pojiš�ovny. Kdo je centrum, nemá žádná
zveøejnìná kritéria, není k tomu žádný férový proces a rozhodují o tom pod-
jatí lidé. Liší se to diagnóza od diagnózy, ale alespoò v nìkterých centro-
vých specializacích nekopíruje sí� center žádnou geografickou
rovnomìrnost èi rozložení populace. Je to zcela chaotické a souvislost lze
nalézt hlavnì s tím, kde pracují ti, kdo o zøízení center rozhodují, napø. he-
matoonkologie tøikrát v Praze, z toho dvakrát pøes roh Karláku, pak Hradec
a Plzeò, ale celý Ústecký, Liberecký kraj nic, ani Karlovarský. V
oftalmocentrech teï odborná spoleènost doporuèila, že má zùstat pìt cen-
ter v Praze, ale jediné v Èeských Budìjovicích se má zrušit pro milionový
spád. Tak nìjak to funguje v ÈR.

Tento zákon o evropské mobilitì v podstatì odkrývá slabiny èeského
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a døíve než pozvu k mikrofonu pana poslance Hovorku, k faktické se pøihlásil
pan poslanec Koskuba. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Koskuba: Dìkuji, paní pøedsedající. Dámy a pánové, ne-
budu dlouho zdržovat, jenom bych rád svého pøedøeèníka doplnil. Èasto
jste zde slyšeli slovo, že hovoøí o pacientovi. Rozumìjte tomu, pacient ne-
existuje, je to klient a to je právì obsahem zákonù, které nám pan doc.
Heger jako ministr zdravotnictví se svou koalicí sem pøedestøel.
Upozoròovali jsme tenkrát na to. Je to rozbití dlouhodobých vazeb vztahu
lékaøe, sestry a pacienta, nicménì stojí za to pøipomenout. V ÈR po
pøedchozích reformách ve své podstatì pacient pøestal existovat a
hovoøíme o klientovi. Není to taková malièkost, jak si všichni zde myslíme.
Jsme zákonodárci, mìli bychom se nad tím zamyslet a vrátit pacientovi
skuteènì jeho místo, abychom o nìm mohli vùbec hovoøit. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe. A teï zvu k mikrofonu pana poslance Hovorku. Prosím, aby se pøipravil
pan poslanec Svoboda, pan poslanec Kluèka a po nìm pan poslanec
Vyzula. Dìkuji.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážená paní místo-
pøedsedkynì, vážená vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, já se v
tomto pøípadì shoduji s panem poslancem Leošem Hegerem, protože si
myslím, že má pravdu. Já jsem také nepodpoøil pozmìòovací návrh ve
výboru, protože se domnívám, že pozmìòovací návrh skuteènì jde proti
evropské smìrnici. Legislativa ministerstva v tomto pøípadì byla pomìrnì
jednoznaèná. Legislativa Parlamentního institutu øekla, že pozmìòovací
návrh je èásteènì kompatibilní s evropskou smìrnicí, tak jsem si ještì
nechal udìlat dva právní názory, které mi potvrdily, že návrh jde proti
evropské smìrnici.

Ale chtìl bych tady mluvit o nìèem souvisejícím, a to o systému
èeského zdravotnictví, který bohužel tento zákon odkrývá. Dovolím si oci-
tovat: Evropská mobilita je kontroverzní právì proto, že rozpor mezi nároky
pojištìnce a systémem odhaluje. Zatímco u èeského poskytovatele, tedy u
zdravotnického zaøízení, dostane pojištìnec reálnì jen v mezích jeho
smlouvy, tzn. smlouvy toho zdravotnického zaøízení a regulaèního mecha-
nismu, tzn. je spousta neléèených, podléèených nebo odmítnutých nebo
na stop stavech závislých pacientù. Pokud to zdravotnické zaøízení má
vyèerpaný limit, tzn., že již nedostane úhradu ze zdravotního pojištìní od
zdravotní pojiš�ovny, má smùlu, anebo zdravotnické zaøízení to poskytne
zadarmo nebo s nìjakou velmi malou úhradou. Zahranièní poskytovatel
smlouvu nepotøebuje, tzn., že se na nìj nevztahuje regulaèní omezení. To
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zemi a zabránit pacientùm, aby ji èerpali dle svého rozhodnutí. A to jejich
rozhodnutí je v mém chápání to naprosto zásadní. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe. A teï prosím pana poslance Kluèku. Pan poslanec Vyzula se pøipraví.

Poslanec Václav Kluèka: Paní pøedsedající, èlenové vlády, kolegynì,
kolegové, nebojte se, nejsem odborník na zdravotnictví, nebudu se plést
lékaøùm a zdravotníkùm do jejich èinorodé práce. Ale podíval jsem se na
souèasný text pøíslušného zákona o veøejném zdravotním pojištìní a musím
øíct, že je to aktuální text, který jsem si teï pøed chvilkou vytiskl ze systému
ASPI. Vìøím mu, a pak tedy nerozumím jedné vìci.

Ve stávajícím § 16a, který je nazván regulaèní poplatky, v odstavci 1
chybí písmeno f). Písmeno f), abychom si rozumìli, jsou regulaèní poplat-
ky za pobyt v nemocnici. Bylo vypuštìno. S nejvìtší pravdìpodobností v
situaci, kdy takto rozhodl Ústavní soud. Pak už v následujícím odstavci 2
najdete vìtu: Regulaèní poplatek podle odstavce 1 a) až f) se neplatí. To
písmeno f) v tom zákonì žije. Pak ještì dále. V pøíslušném § 16 a v od-
stavci 3 najdete... pardon, ano, v odstavci 4, omlouvám se, najdete usta-
novení, které øíká: regulaèní poplatek podle odstavce 1f) se neplatí pøi
lùžkové péèi o narozené dítì, a to ode dne porodu, a tak dále. Zase pís-
meno f) v tomto zákonì žije. A pak se podívejte prosím na regulaèní usta-
novení v odstavci 6, kde se rovnìž regulaèní poplatek podle písmena f)
platí poskytovateli nejdéle do osmi kalendáøních dnù po ukonèení hospi-
talizace s výjimkou pøípadu... a tak dále. Nevím si s tímto rady. Na jedné
stranì tedy písmeno f) bylo vypuštìno, regulaèní poplatek za pobyt v ne-
mocnici se neplatí, a na stranì druhé písmeno f) v tomto zákonì žije, v ná-
sledujících odstavcích.

Opravdu se s tím nevím rady, nevím, co se s tím dá udìlat, jestli je to
legislativní úprava, není legislativní úprava, abychom tento problém o
regulaèních poplatcích ze zákona dostali pryè.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A prosím k mikrofonu pana poslance Vyzulu.

Poslanec Rostislav Vyzula: Vážená paní pøedsedající, vážení èlenové
vlády, kolegynì a kolegové, vra�me se prosím zpìt k pøeshranièní péèi.
Bylo tady øeèeno panem docentem Hegerem, a velmi správnì, že se jed-
ná opravdu o právní, velmi specializovanou analýzu. My jsme se touto pro-
blematikou ve výboru pro zdravotnictví zabývali hodnì podrobnì, strávili
jsme nad tím desítky hodin a celé tøi výbory od poslední schùze byly
naplnìny hlavnì problémem pøeshranièní péèe.
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zdravotnictví. A já chci øíct, že jestli se ten zákon pøijme s pozmìòovacím
návrhem, který pøijal zdravotní výbor, anebo se schválí tak, jak byl
pøedložen pùvodní vládní návrh, který implementuje evropskou smìrnici v
plném rozsahu, tak se nic nedìje. Reálný dopad to samo o sobì nemá. Jen
to umožòuje zavøít vládì pacienty v ÈR. Stejná debata vznikne posléze na
vládní úrovni pøi pøípravì vládního naøízení. Pokud se vláda zachová
rozumnì, nic to neznamená. Pokud zkusí využít tuto pravomoc a pacienty
zavøe, vypukne chaos, protože pacienti budou mít tento nárok pøímo z ev-
ropského práva, a pokud dojde k nìjakému soudnímu sporu, stát tento
spor stejnì nakonec prohraje.

Dìkuji vám za pozornost. )

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji, pane
poslanèe, a prosím dalšího pøihlášeného do rozpravy, pana poslance
Kluèku. (Šum v sále) Omlouvám se, pana poslance Svobodu. Omlouvám
se.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Paní pøedsedající, dámy a pánové,
pøedkládaný návrh zákona zavádí v nìjaké podobì institut pøedbìžného
souhlasu. Je to institut, který není v té evropské smìrnici obligatorní. My ho
tam zavádíme s tím, že bude limitovat nìjakým zpùsobem péèi o naše
pojištìnce.

Já musím na rozdíl od zdravotního výboru vyslovit zásadní nesouhlas s
tím, aby tento institut byl používán. Právo pacienta na èerpání zdravotní
péèe je právo definované v našich ústavních a zákonodárných principech
a otevøít prostor pro to, že nìco mùžeme zakázat, je otevøení prostoru pro
zásadní lobbistické a korupèní vlivy. Pacient, když se rozhoduje, že bude
èerpat péèi v zahranièí, se rozhoduje s vìdomím toho, že bude mít jazyko-
vý problém, komunikaèní problém a že v každém pøípadì bude muset tu
péèi uhradit. Ta péèe mu bude uhrazena zpìtnì s tím, že mu nebude u-
hrazen rozdíl mezi cenou, kterou to stojí v zahranièí, a cenou, kterou to sto-
jí tady. A do toho my ještì vložíme institut, že o tom regulaènì rozhodne
nìjaký orgán v podobì pøedbìžného souhlasu. To rozhodnutí bude jistì
právnì pøezkoumatelné a pravdìpodobnì všechny soudy o to, že zamít-
nutí souhlasu bylo právnì nesprávné, budou. A bude to znamenat jenom
jedinou vìc. Pacient, pokud to bude obyèejný pacient, se právní pomoci
nedomùže, protože nebude vìdìt jak. Ten, který bude chtít, se jí domùže,
jenom tu péèi bude mít odloženou.

V neposlední øadì bych chtìl podotknout, že se jedná o v zásadì
strašnì malý poèet pacientù. Zkušenost, která zatím je s pøeshranièní péèí,
to naprosto jednoznaènì ukazuje a nic se nezmìní. Když ho tam dáme, im-
plementujeme smìrnici, která umožní zakonzervovat veškerou péèi v této
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji, pane
poslanèe. Pane poslanèe Bendle, chci se zeptat – faktická? Faktická, tak je
to vaše.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Já jsem k
tomu pùvodnì nechtìl vystupovat, nebo� jsem si své k tomuto
pozmìòovacímu návrhu øekl na zdravotním výboru. Ale vzhledem k tomu,
že to tady obhajuje pan pøedseda zdravotního výboru, musím øíct dùvody,
proè pro nìco takového hlasovat nemùžu, i tady na mikrofon.

V okamžiku, kdy zkomplikujeme situaci obèanùm Èeské republiky, aby
si mohli vybrat, zda se chtìjí nechat léèit kdekoli jinde v Evropské unii – a
bylo zde øeèeno, že to není žádné velké množství lidí –, a my tìm lidem
zkomplikujeme situaci tím, že vznikne orgán, do kterého budou muset jít,
øeknu, lobbisticky žádat, zdali by to nešlo proplatit apod. ... Dneska ta si-
tuace je taková, že ne že nìkdo ušetøí, nebo to, co tady øíkal pan pøedseda,
že by snad pojiš�ovny nìjak ušetøily. Ony léèbu proplatí do výše, kterou by
musely zaplatit v Èeské republice. A v pøípadì, že to je v zahranièí levnìjší,
tak to zaplatí tam. Ale není to, že bychom nìjak super odèerpávali
prostøedky ze zdravotního pojištìní. To jsou prostøedky tìch lidí, které je
tam dávají.

Dùsledkem toho, co obhajujete, pane pøedsedo prostøednictvím paní
pøedsedající, bude, že budou stoupat fronty nebo, chcete-li, èekání lidí na
operace, protože budeme omezovat šanci lidí nechat se léèit nìkde jinde.
Je potøeba si pøiznat, že obèas nìkteré typy léèení prostì trvají delší dobu,
a� už je to z dùvodù finanèních, èi já nevím z jakých, kapacitních, a v ten o-
kamžik má obèan Èeské republiky, který si tady platí své zdravotní
pojištìní, do výše, kolik by pojiš�ovna platila v Èeské republice, šanci si to
nechat proplatit jinde a mùže si pøípadnì pøispìt – to už je zkrátka jeho vìc.
My jim tuhle šanci bereme a øíkáme: musíte pøijít k novì vzniknuvšímu or-
gánu a ten pøesvìdèit. Jak se v Èeské republice pøesvìdèuje, myslím, že
jsme s tím mìli èasto své zkušenosti.

Já to nemohu podpoøit a je mi líto, že zrovna lékaøi toto podporují.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Omlouvám se, váš
èas vypršel. Dìkuji. Dalším pøihlášeným s faktickou je pan poslanec
Koskuba. Stahujete? Ano. Dalším pøihlášeným k faktické je tedy pan po-
slanec Hovorka.

Poslanec Ludvík Hovorka: Vážená paní místopøedsedkynì, vážená
vládo, vážené kolegynì, kolegové, já jenom k tomu, co tady øíkal pan
pøedseda výboru k záležitosti center. Specializovaná centra vznikla pøes
noc vyhlášením ve Vìstníku Ministerstva zdravotnictví a nìkteré nemoc-
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Vyvstávaly otázky jako tøeba mnohdy tak diskutovaná protonová léèba,
velmi drahá. Ozáøení jednoho pacienta na diagnózu tøeba karcinomu pro-
staty stojí nìco mezi pùlmilionem a tøiètvrtìmilionem korun. Víte dobøe, že
existuje v souèasné dobì možnost pojiš�ovny, že tuto léèbu neuhradí ane-
bo pacient... Ne neuhradí. Že pacienta pošle radìji na zahranièní
pracovištì do Mnichova, protože je tam ta péèe levnìjší. O protonové
léèbì se budeme ještì bavit, je to složitá problematika, a já teï neøíkám ani
pro nebo proti, ale nicménì je dùležité o tom diskutovat.

Ale v pøípadì toho, že ponecháme pøeshranièní péèi v novelizaci záko-
na tak, jak byla pøedložena Ministerstvem zdravotnictví, tak bez
pøedbìžného souhlasu pojiš�ovny kterýkoliv pacient si øekne: já mám kar-
cinom prostaty, zdejší pojiš�ovna se k tomu staví tak a tak, já bez jakého-
koliv souhlasu, teï hned, okamžitì, bez èekací doby pojedu do Mnichova,
oni mì tam ozáøí, já to tam zaplatím a pøedložený úèet pøedložím
pojiš�ovnì, která mi ho uhradí s tím, že by teoreticky bylo možné, že
dostane nìjaké peníze zpìt, protože je to tam levnìjší. Nicménì takto by
mohlo dojít k tomu, bez novelizace, kterou jsme navrhli, a která byla sch-
válena výborem pro zdravotnictví, že naše zdravotní pojiš�ovny prostì
vyèerpáme. Já neøíkám, že to musí nastat, ale teoreticky, hypoteticky tato
možnost tady je. Že jakýkoliv pacient s jakoukoliv péèí, když nebude chtít
èekat zde v Èeské republice, odejde do zahranièí, dostane tam tu péèi, za-
platí si to a dostane uhrazeno to, co by to stálo zde u nás. Je zde možný
nárùst pacientù, protože jak víme, zdravotnictví je nìkdy bezedné. Proto ta
novela. Ta novela... ten pozmìòovací návrh, pardon. Pozmìòovací návrh
prostì jenom stanovuje to, aby ministerstvo opravdu vymezilo pøesnì, o
které indikace se jedná v pøípadì pøedbìžného souhlasu, a zároveò
pozmìòovací návrh stanovuje to, kdy pojiš�ovna mùže tuto péèi odmítnout.
Je to jakési zpøesnìní toho, na èem se právníci nemohli pøesnì dohodnout.
A je to jaksi k tomu, aby nedošlo ke zbyteènému vyèerpání prostøedkù z na-
šich zdravotních pojiš�oven. 

Musím ještì upozornit na to, že vzhledem k právnímu problému jsme
požádali i Parlamentní institut, který se k tomu vyjadøoval a který neshle-
dává zásadní problém proti evropské smìrnici. Takže to k pozmìòovacímu
návrhu.

Pak ještì tady byla jedna vìc ohlednì specializovaných center v Èeské
republice, pan poslanec Hovorka. Já bych k tomu jenom chtìl øíct, že o-
pravdu je to záležitost závažná a Ministerstvo zdravotnictví by se tím mìlo
zabývat, aby jednoznaènì stanovilo kritéria pro všechna specializovaná
centra tak, aby mohla být pravidelnì kontrolována. Opravdu bez toho
mùže vzniknout urèitý chaos.

Dìkuji za pozornost.
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nepochyboval a dodnes nepochybuje, pøestože ani tam ta centra nejsou
stále zákonem definována.

A chtìl bych øíct ještì pro uši pana ministra Nìmeèka. Aby nebyly jaké-
koli pochybnosti, tak my jsme v tìch centrech naøídili, aby se vedly statis-
tiky, které dovolí poèítat, jak kvalitnì je péèe poskytována, aby ta centra a
jejich medicínské výstupy mohly být porovnávány. To bylo za pana minist-
ra Holcáta. Jak jsem ho témìø ve všem chválil, tak to bylo pozastaveno a
je potøeba to zkodifikovat. (Upozornìní na èas.) Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe,
omlouvám se, váš èas vypršel. Dìkuji. Dalším pøihlášeným k faktické je pan
poslanec Svoboda a po nìm pan poslanec Hovorka, poté pan poslanec
Bendl.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Paní pøedsedající, dámy a pánové, o-
tázka specializovaných center je skuteènì otázka obrovského problému.
Jsou specializovaná onkologická centra, tzv. centra klinické onkologie, kte-
rá na sebe stahují veškerou péèi a byla vybrána podle nìjakých pravidel.
Ta pravidla se hned na zaèátku nedodržela. Do dnešního dne pokrytí sítì
není dostateèné. Pro nìkoho, kdo má dostateèné kontakty a dostateèný
lobbistický vliv, se vytvoøí výjimka. Takže dneska, když budeme srovnávat
péèi a její kvalitu, dospìjeme k tomu, že srovnáváme jenom ta, která byla
vybrána na základì nìjakých kritérií, která nebyla dodržena. A to zavede-
me institutem pøedbìžného souhlasu do tohoto zákona.

Pokud se týká ceny v zahranièí, prostøednictvím paní pøedsedající bych
kolegovi sdìlil, že napøíklad protonová léèba je v zahranièí levnìjší než u
nás. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Hovorku s faktickou. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážená paní místo-
pøedsedkynì, kolegynì a kolegové, já jsem neuvedl, kterého ministra jsem
interpeloval. Byl to pan ministr Julínek a potom paní ministrynì Jurásková.
Týkalo se to tìch prvních center, která vznikla v letech 2006 až 2010,
najednou, pøes noc se objevila, a najednou také nìkteré nemocnice – jejich
primáøi, pøednostové oddìlení zjistili, když pøišli ráno do práce, že už ne-
mají statut centra. Mìli jsme s tím zkušenosti ve Zlínském kraji velmi nemilé,
týkalo se to onkocentra, traumacentra atd. Takže chci øíct, že ten proces
nebyl transparentní, a jsem rád, že pan kolega doc. Svoboda to tady
potvrdil. Urèitì je špatnì i to, že není plošné pokrytí.
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nice se naopak dozvìdìly, že už centry nejsou. Když jsem si vyžádal
v interpelacích na tehdejšího ministra a následující ministryni informaci o
tom, jak se postupovalo, jaká byla pravidla, nedostal jsem nic. Nakonec
jsem dostal jenom oznámení, že to rozhodovala nìjaká komise, která by-
la složena ze zástupcù pojiš�oven, ze zástupcù Ministerstva zdravotnic-
tví apod. Ale složení, konkrétní lidi atd. jsem nikdy nevidìl a nikdy ne-
slyšel. Takže proces vzniku center nebyl nikdy plnì transparentní a bylo
by jistì dobré, abychom k tomu dostali nìjaké podrobné informace, tzn.
abychom vìdìli, na základì èeho se urèité nemocnice stávají speciali-
zovanými centry, a také ta centra by mìla být rovnomìrnì rozložena po
celé Èeské republice. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S další faktic-
kou pan poslanec Plzák.

Poslanec Pavel Plzák: Vážené kolegynì, kolegové, pøi vystoupení pa-
na poslance Bendla mi v hlavì vyvstala zajímavá otázka. Naše pojiš�ovna
proplatí léèení, které absolvoval pacient v zahranièí, do výše nákladù, které
by vydala u nás. Jak to udìlá, když vlastnì víme, že každému našemu
zdravotnickému zaøízení platí nìjak jinak? Podle èeho se to vlastnì
spoèítá? Podle té nejlevnìjší nemocnice? Podle té nejdražší nemocnice?

A pak bych se zeptal rád pana kolegy Bendla prostøednictvím
pøedsedající: Znáte nìkde, kde léèí levnìji než u nás? Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A prosím pana poslance Hegera s faktickou. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo. Já jsem chtìl panu Ing. po-
slanci Hovorkovi prostøednictvím paní pøedsedající øíci, že s tìmi centry to
není tak špatné, jak se mu to jeví. Je fakt, že ten zaèátek byl paralegem, že
byl jaksi trošku exekutivnì divoký. Ale podaøilo se potom v dalším období,
když jsem dìlal nový zákon o zdravotních službách, dostat do toho záko-
na pasáž, která legalizuje centra, popisuje systém, jakým vznikají, a ten
proces je v zákonì prùhledný.

Centra se prakticky osvìdèila. Jsou u øady nemocí, které jsou tam
léèeny, jsou napsána práva pacientù právì v tom naøízení vlády o dostup-
nosti. Nejvíc se diskutovalo o centrech pro roztroušenou sklerózu a ti
pacienti, kteøí ta centra potøebují, se do nich opravdu dostanou. A mimo-
chodem, v našem zdravotnictví má centralizace velmi silnou tradici sice v
ojedinìlých, ale dùležitých pøípadech, kdy vznikala spontánnì. Ještì v 80.
letech napø. vznikla centra pro dìtskou kardiochirurgii a nikdo o nich vùbec
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Hovorkovi, protože ona se nedodržují. Jde jenom o to, aby byla tak pøesnì
stanovena, a nejenom pro onkologická centra, ale i pro jiná centra, a pro-
to apeluji na Ministerstvo zdravotnictví, aby se této problematice intenzivnì
a v podstatì okamžitì zaèalo vìnovat. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Plzáka, který se pøihlásil k faktické.
Pøipraví se pan poslanec Kluèka k faktické.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji. Já se jdu jenom omluvit, že mùj dotaz
byl položen nepøesnì. Já jsem mìl na mysli, když jsem se tázal na léèbu v
zahranièí – léèba, která je navázána na systém nìjakého zdravotního
pojištìní. Samozøejmì vìøím, že plastiètí chirurgové v Thajsku léèí, nebo o-
perují možná také levnìji než naši lékaøi. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Kluèku. Pøipraví se pan poslanec
Svoboda k faktické.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám paní pøedsedající. Já bych jenom
pøistoupil s výzvou. Já bych opravdu rád, kdyby buï pan ministr, nebo
zpravodaj posoudili mì v té mé žádosti o to, jestli se domnívám, že je to
pravda v tom zákonì, nebo jestli to pravda není a je možné to pøehlédnout.
Pokud by to byla pravda, pak já s nejvìtší pravdìpodobností, protože se
obecná rozprava blíží k závìru, bych využil § 93 odst. 2 k vrácení do výbo-
ru k novému projednání.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným k faktické je pan poslanec Svoboda.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Paní pøedsedající, dámy a pánové, ta-
dy zaznívá diskuse o protonovém centru. Já bych velmi rád, abyste znali
informaci, která je zásadní. Léèba protony je ve svém výsledku lepší než
klasické ozaøování urychlovaèem pouze v nìkolika málo diagnózách. Je to
jeden z dùvodù, proè tuto léèbu zatím ve Spojených státech nepøijali jako
standardní. Prostì proto, že léèba protonem nemá ani o procento lepší vý-
sledky než léèba klasickými urychlovaèi. Tìch diagnóz je nìkolik, tøeba
nádory oka. Prostì je jich na prstech jedné ruky, kdy to má smysl. Jinak to
jsou z tohoto pohledu, z pohledu léèebného výsledku, vyhozené peníze.

A ta druhá vìc – skuteènì bych se pøimlouval za to, aby otázka center
byla vìc, kterou se ministerstvo bude zabývat. Protože já stejnì jako pan
kolega Vyzula prostøednictvím paní pøedsedající víme, že to není správnì
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Jenom k té protonové léèbì, kterou tady uvádìl pan kolega Svoboda,
bych chtìl øíct, že možná ta protonová léèba je v zahranièí levnìjší, že
tøeba právì záležitost protonového centra v Èeské republice byla pode-
psána v poslední den, kdy byl konkrétní úøedník v práci, kdy byl ještì
zamìstnanec zdravotní pojiš�ovny, tak možná proto ta léèba byla nastave-
na tak draze, a na základì této smlouvy o budoucí smlouvì se potom tepr-
ve protonové centrum zaèalo stavìt, protože mìlo zajištìné pøíjmy do
budoucna – mìlo by zajištìné pøíjmy do budoucna. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Bendla s faktickou.

Poslanec Petr Bendl: Ještì dvì poznámky. Chtìl jsem podìkovat
nìkterému ze svých pøedøeèníkù, který øíkal, že by bylo zajímavé vìdìt, jak
se odvíjí ta cena, kterou platí pojiš�ovny pacientùm, nebo klientùm, abych
byl pøesný, v zahranièí. A bylo by dobøe, poprosil bych pana ministra, aby
pøed tøetím ètením se tady o tom zmínil nebo nám pøipravil nìjakou infor-
maci na zdravotní výbor, protože to je bezesporu dùležité.

A pak ještì poznámku k místním lékaøùm. Myslím si, že není pøece
špatnì, když nìkde je léèba levnìjší v zahranièí, protože tím pádem
Všeobecná zdravotní pojiš�ovna a jiné pojiš�ovny ušetøí finanèní prostøedky,
aby mohly léèit více pacientù v Èeské republice.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Vyzulu s faktickou poznámkou.

Poslanec Rostislav Vyzula: Vážená paní pøedsedající, dámy a
pánové, já se cítím povinen vám tady øíct, jenom aby nevznikly nìkteré
mylné pøedstavy o tom, kolik stojí protonová léèba, jak tady bylo øeèeno, že
veškerá je – nebo že je levnìjší. Já jsem uvedl, že jenom v nìkterých
pøípadech je možno považovat u nìkterých indikací protonovou léèbu v
souèasné dobì v zahranièí za levnìjší než u nás. V jiných pøípadech, pro-
sím vás, tomu tak není. Moje osobní pøedstava je o tom, že se jasnì vyhra-
ní jednoznaèné indikace k tomu, co protonové centrum u nás bude moci
léèit, tak aby to bylo samozøejmì efektivní pro pacienty, aby to mìlo o-
pravdu význam, protože jsou jiné možnosti, a tak, aby to nezruinovalo naše
pojištìní. To je jedna vìc.

Druhá vìc, kterou jsem chtìl øíct, která se už netýká pøeshranièní péèe,
ale týká se specializovaných center, rovnìž jako onkolog musím tady øíci
svùj názor tak, aby byl naprosto jasný. Tady pan doc. Heger obhajoval to,
jakým zpùsobem jsou dneska nastavena kritéria pro specializovaná cent-
ra. Ano, do urèité míry jsou, ale musím dát za pravdu panu poslanci



-  -

Prosím pana poslance Kluèku, který se pøihlásil do obecné rozpravy,
aby se chopil mikrofonu. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Kluèka: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
po krátké pøestávce, kdy jsme mìli možnost konzultovat tuto vìc s minist-
rem zdravotnictví a se zpravodajem, bych prosím navrhl, abychom pøijali u-
snesení s tím, že pøerušujeme projednávání tohoto bodu do pátku 7. 2. s
tím, že bude zaøazen jako bod po pevnì zaøazených bodech. V pátek 7. 2.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Mám zde pøihlášku pana poslance Laudáta. Faktickou nebo...?
Na požadavek pana Laudáta všechny odhlašuji a prosím o vaše pøihlášení
znovu.

Vzhledem k tomu, že nemám již nikoho pøihlášeného do obecné
rozpravy, konèím obecnou rozpravu a pøistupuji k hlasování o návrhu o
pøerušení projednávání tohoto bodu do pátku 7. 2. s tím, že tento bod bude
zaøazen jako první bod za pevnì zaøazené body v páteèním programu.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro pøedložený návrh? (Ohlasy z pléna k hla-
sovacímu zaøízení.) Prohlašuji toto hlasování za zmateèné.

Znovu zahajuji hlasování. Kdo je pro? Proti?
Hlasování èíslo 25 konèím. Tento návrh byl pøijat. Tento bod tedy

pøerušujeme do pátku 7. 2. 

Døíve než pøistoupíme k projednávání dalšího bodu, mám zde omluvu
pana ministra Chládka, který se omlouvá ze závažných pracovních dùvodù
z odpoledního jednání Poslanecké snìmovny.

Teï pøedávám øízení schùze.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážené paní poslankynì, vážení
páni poslanci, budeme pokraèovat. Dalším bodem našeho jednání je bod
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aplikováno. Já neøíkám nastaveno, ale že tak jak vznikala, byl skuteènì
podmínkou vzniku silný lobbistický tlak, a tak vzniká to, proè je ta péèe
nerovnomìrná a proè nìkterá centra, která by mìla být, nejsou, a která by
nemìla být, jsou.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S faktickou se pøihlásil pan poslanec Chalupa.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Vážená paní pøedsedající, vážení
ministøi vlády, vážené kolegynì, kolegové, já bych se chtìl zeptat pana
Svobody, možná proto, že nejsem lékaø, jsem laik, proè se tedy to proto-
nové centrum vùbec poøizovalo, když vlastnì to k nièemu není, jestli jsem
tomu správnì rozumìl. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím, abyste pøíštì své kolegy oslovoval mým prostøednictvím.
Dìkuji. Vzhledem k tomu, že již nikoho nemám pøihlášeného do obecné...
Ještì se tady objevila faktická, jestli dovolíte, pane poslanèe, takže, pane
Svobodo, prosím.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Já vám prostøednictvím paní
pøedsedající odpovím. Ono se poøídilo samo. (Smích a potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Prosím pana
pøedsedu klubu Sklenáka.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji. Já bych požádal vzhledem k tomu,
co zde zaznìlo, o pøestávku na poradu v délce deset minut.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobøe, pøerušuji tímto
jednání a vyhlašuji pøestávku na deset minut. Sejdeme se tady v 11.39
hodin. Dìkuji.

(Jednání pøerušeno v 11.30 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 11.39 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dámy a pánové,
prosím, zaujmìte svá místa, abychom mohli pokraèovat v našem jednání.
(Krátká pauza.)
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jednak zlepšit, zdokonalit èeskou právní úpravu, ale souèasnì i vyjít vstøíc
požadavkùm, kterými jsme vázáni ze strany unijního práva, konkrétnì sla-
dit náš právní øád se smìrnicí Evropského parlamentu a Rady 2011/36.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Paní ministrynì, já vás na chvilku
pøeruším. Požádám Snìmovnu o klid! Kolegy, kteøí mají jiné pøedmìty jed-
nání, než je tisk 45, bych požádal, aby své debaty pøesunuli do pøedsálí a
nechali paní ministryni uvést tento tisk. Není to nic jednoduchého a myslím
si, že bychom to mìli sledovat. Dìkuji. Prosím, pokraèujte.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Já také dìkuji, pane
místopøedsedo. Budu se to snažit nìjakým zpùsobem zkrátit a charakteri-
zovat jenom podstatné zmìny. Vím, že nikdo z nás nechce poslouchat plný
výèet a oznaèení jednotlivých smìrnic, ale musím tak uèinit, protože to je i
dùvod, proè jsme se rozhodli tento zákon osvojit, by� v jedné oblasti máme
výhrady, nebo bychom mohli mít výhrady, které se budeme snažit do
druhého ètení a v rámci práce v pøíslušných výborech ještì odstranit.

Èili cílem pøedložené novely je sladit èeskou právní úpravu se tøemi
smìrnicemi. Jednak smìrnice Evropského parlamentu a Rady 2011/36/EU
ze dne 5. dubna 2011 o prevenci obchodování s lidmi, boji proti nìmu a
ochranì obìtí, kterou se nahrazuje rámcové rozhodnutí Rady
2002/629/SVV další smìrnicí Evropského parlamentu a Rady
2011/1993/EU ze dne 13. prosince 2011 o boji proti pohlavnímu zneužívání
a pohlavnímu vykoøis�ování dìtí a proti dìtské pornografii, kterou se nahra-
zuje rámcové rozhodnutí Rady 2004/1968/SVV, a koneènì s tøetí smìrnicí
Evropského parlamentu a Rady 2012/13/EU ze dne 22. kvìtna 2012 o
právu na informace v trestním øízení. 

Potom se tedy navrhuje drobná novelizace trestního zákoníku za
úèelem plné implementace rámcového rozhodnutí Rady 2008/913/SVV ze
dne 28. listopadu 2008, o boji proti nìkterým formám a projevùm rasismu
a xenofobie prostøednictvím trestního práva. Tato novela pøímo nesouvisí s
tím hlavním tìžištìm, které spoèívá, jak øíkám, ve zlepšení ochrany pøed
dìtskou pornografií.

Lze konstatovat, že pøevážná vìtšina požadavkù vyplývajících ze
smìrnice o prevenci obchodování s lidmi, boji proti nìmu a ochranì obìtí
a smìrnice o boji proti pohlavnímu zneužívání a pohlavnímu vykoøis�ování
dìtí a proti dìtské pornografii je již, jak jsem øekla, v právním øádu obsa-
žena, a proto pøistupujeme v této oblasti jenom k dílèím zmìnám. Pøednì
tedy jde o dvì zmìny v trestním zákoníku, kde se doplní ty mnou zmínìné
dvì nové skutkové podstaty.

Konkrétnì jde o trestný èin úèasti na pornografickém pøedstavení – je
to § 193a trestního zákoníku, ten nový, pokud ho schválíme. Navrhuje se
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7.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 141/1961 Sb.,

o trestním øízení soudním (trestní øád), ve znìní pozdìjších pøedpisù,
zákon è. 40/2009 Sb., trestní zákoník, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
a zákon è. 418/2011 Sb., o trestní odpovìdnosti právnických osob

a øízení proti nim, ve znìní zákona è. 105/2013 Sb.
/snìmovní tisk 45/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministrynì spravedlnosti
Helena Válková. Paní ministryni vidím. Ještì než v klidu pøijde, požádal
bych Snìmovnu. Paní ministrynì, malinkou chvilku, protože budeme øešit
zmìnu zpravodaje.

Vzhledem k tomu, že paní ministrynì byla urèena zpravodajkou tohoto
tisku, je potøeba, aby Snìmovna odhlasovala zmìnu zpravodaje a tím je
pan kolega Jan Chvojka. Požádám Snìmovnu, jestli má nìjakou výhradu,
nebo mùžeme hlasovat. Nevidím. Odhlásil jsem vás. Požádám vás o novou
registraci. Pøihlaste se svými identifikaèními kartami.

V hlasování poøadové èíslo 26 rozhodneme o novém zpravodaji. Kdo
souhlasí, aby zpravodajem tohoto tisku byl pan kolega Jan Chvojka?
Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 26 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 26 z pøítomných 146 pro 139, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Požádal bych pana kolegu Chvojku, aby zaujal místo u stolku
zpravodajù. Nyní žádám paní ministryni spravedlnosti Helenu Válkovou,
aby se ujala slova v úvodním slovì k tisku 45. Prosím, paní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane pøedse-
dající, vážené kolegynì, vážení kolegové, já bych si dovolila vám zde
pøedstavit vládní návrh, který jsme si osvojili a který zavádí do našeho trest-
ního zákoníku – zejména do trestního zákoníku, on novelizuje ještì další
dva zákony – dvì nové skutkové podstaty trestných èinù, které bychom
mohli zahrnout pod širší pojem ochrana pøed jakýmikoliv jednáními a èiny
souvisejícími s dìtskou prostitucí. (V sále je velký neklid a hluk.)

I to je dùvod, proè jsme si tento zákon osvojili, protože si myslím, že
Èeská republika by mìla mít neprodyšnou ochranu pøed takovými druhy
jednání. Zatím v našem èeském trestním právu urèité mezery byly, by�
musím øíci, že v porovnání s jinými evropskými zemìmi relativnì minimální.

Cílem pøedkládané novely, která se týká tøí zákonù, trestního zákoníku,
trestního øádu a zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob, je tedy
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a navíc evropským právem pøedepsané ochrany pøed jakýmikoliv jednáními,
která souvisí s dìtskou pornografií.

Rovnìž k dosažení plné implementace slouží smìrnice o právu na in-
formace v trestním øízení. I zde bylo tøeba pøistoupit k dílèím zmìnám v
trestních pøedpisech. Orgánùm èinným v trestním øízení se novì v trestním
øádu stanoví povinnost neprodlenì pøedat osobì, která byla zadržena èi
zatèena, jednoduché, srozumitelné písemné pouèení o jejích právech a u-
možnit jí, aby si toto pouèení pøeèetla a ponechala si jej u sebe po celou
dobu, kdy je zbavena svobody. Taktéž se podle požadavkù smìrnice
doplòují nìkterá práva, o kterých není zadržená èi zatèená osoba výslovnì
pouèována, aèkoliv jsou i èeským právním øádem garantována, napøíklad
právo na naléhavou lékaøskou pomoc, právo nechat vyrozumìt konzulární
úøad a jednu další osobu již v okamžiku zatèení èi zadržení. Jak víte, tak i
v souvislosti s nedávno pøijatým zákonem o obìtech trestných èinù zde by-
la velmi výraznì rozšíøena povinnosti orgánù èinných v trestním øízení vùèi
zde osobám poškozeným zejména. Teï se to dostává i na rovinu
pøípravného øízení ve vztahu k zadrženým èi zatèeným osobám. Myslím si,
že to je nanejvýš potøebná a veøejností jistì vítaná úprava, a tím se
souèasnì dostaneme do souladu s požadavky práva EU, které je velmi
pøísné, pokud jde o vyrozumívání a právo na poskytování informací ve vzta-
hu ke všem, kteøí jsou objektem trestního stíhání a posléze i subjektem, to
znamená zde zadržené a zatèené, pozdìji obvinìné.

Èili po zvážení všech tìchto okolností, že výraznì zlepšíme ochranu
pøed veškerými jednáními, aktivitami, èiny souvisejícími s dìtskou prostitu-
cí, zlepšíme práva zatèených, zadržených na informovanost a doplníme
ještì v souladu s evropskou smìrnicí takovou drobnou úpravou v souvis-
losti s bojem proti nìkterým formám a projevùm rasismu a xenofobie trest-
ní zákoník, doporuèuji navrhované novely tìchto tøí zákonù pustit do da-
lšího legislativního projednávání, pøièemž na tomto místì upozoròuji, že po-
kud jde o návrh týkající se zmìny zákona o trestní odpovìdnosti právnic-
kých osob, Ministerstvo spravedlnosti se nebude bránit tomu, aby v rámci
druhého ètení zde došlo ještì k urèité korekci. V pøípadì, kdybychom ten-
to návrh jako komplexní stáhli, legislativní proces by se protáhl o ètyøi až
pìt mìsícù, jak jsem si nechala spoèítat, a byli bychom opravdu již za hra-
nicemi transpozièních lhùt. A navíc, jak øíkám, priorita je zde lepší ochrana
pøed dìtskou prostitucí. 

Takže pro vaši informaci jsem velmi sebekriticky za resort spravedlnosti
a otevøenì zde uvedla, že je zde jeden zákon, který by mohl vypadat lépe,
který je dotèený tou novelou, ale vìøím v to, že se nám podaøí ve standardní
lhùtì 60 dnù pøíslušnou zmìnu za vaší pomoci v ústavnìprávním výboru,
pøípadnì v dalších výborech, toho zlepšení docílit.

Dìkuji za pozornost.
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zde postihnout úèast na pornografickém pøedstavení, ve kterém úèinkuje
dítì. Je zde ještì navíc rozlišeno dítì obecnì, to znamená do dovršení 18
let, a potom pøísnìji trestné bude, pokud se takového pøedstavení nebo
vystoupení úèastní dítì mladší 15 let. Dále se doplòuje trestný èin navazo-
vání nedovolených kontaktù s dítìtem, èili novì by to bylo ustanovení §
193b trestního zákoníku, a to už zavádí trestnost, která dosud nebyla, úmy-
slného jednání, pøi nìmž navrhne dospìlá osoba setkání dítìti, které
nedosáhlo vìku pohlavní dospìlosti, s cílem spáchat na nìm trestný èin
pohlavního zneužití nebo obdobné trestné èiny. My bychom to již za stáva-
jící právní úpravy mohli postihnout, ale jenom v pøípadì, že by šlo o
pøípravu ke zvláš� závažnému zloèinu, což nìkteré trestné èiny, které jsou
zde uvedeny, tento požadavek nesplòují. Taktéž se rozšiøuje stávající skut-
ková podstata trestného èinu výroby a jiného nakládání s dìtskou porno-
grafií, kde se doplòuje postih úmyslného získávání pøístupu k dìtské por-
nografii prostøednictvím informaèních nebo komunikaèních technologií.

Ke splnìní všech požadavkù v oblasti boje proti pohlavnímu zneu-
žívání a pohlavnímu vykoøis�ování dìtí a proti dìtské pornografii je dále
nezbytné doplnit do zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob a
øízení proti nim další trestné èiny, za které mohou být právnické osoby
stíhány. Konkrétnì zde je v návrhu trestný èin znásilnìní, úèast na por-
nografickém pøedstavení a navazování nedovolených kontaktù s
dítìtem. A tady to je ten slabý bod úpravy, pro který já osobnì bych na-
vrhovala stáhnout – ale po projednání i na vládì jsem se rozhodla toto
neuèinit – ten vládní návrh. Totiž my máme – a øada z vás je dokonce
autorem nebo spoluautorem návrhù na novelu pøíslušného zákona, èili
o trestní odpovìdnosti právnických osob – návrhy na doplnìní výètu
trestných èinù, za které lze postavit právnickou osobu pøed trestní
soud. Tady se navrhují jenom bezprostøednì ty trestné èiny, které
souvisí s dìtskou pornografií, a v tomto smyslu by se tedy na prvý po-
hled mohlo zdát, že bychom mohli poèkat a udìlat komplexnìjší novelu.
Pøitom novela zákona o trestní odpovìdnosti právnických osob v
takovém pøípadì není komplikovaná, by� by mìla komplexní dosah. Ale
právì proto, že zde transpozièní lhùty èásteènì již uplynuly, pouze po-
slední uplyne v prvním pololetí 2014, a protože legislativní proces již
trvá pøíliš dlouho, jsme se rozhodli, že tento zákon pøedložíme s tím, že
zmìnu jednoho ze tøí dotèených zákonù, právì tohoto zákona o trestní
odpovìdnosti právnických osob tím, že bychom se v rámci diskuse v
pøíslušných výborech mohli pokusit ještì doplnit to ustanovení tak, aby
více zahrnovalo všechny trestné èiny, které tam v souèasné dobì chy-
bí – jak majetkové povahy, tak hospodáøská trestná èinnost –, tak jsme
se rozhodli tedy tento zákon pøedložit v navrhovaném znìní. Nemyslím
si, že by to mìlo být na pøekážku pøijetí lepší, dùkladnìjší, komplexnìjší
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pochopitelného dùvodu je dán až na druhé místo, takže to vypadá, že to je
vlastnì procesní norma, pøièemž ty zásadní zmìny se dìlají v hmotné
normì, atd. To jsou jenom takové drobnosti. Je to, jako když pejsek s
koèièkou vaøili dort. Jsou tam namíchána práva podezøelých – v poøádku,
asi je tøeba øešit.

Takzvaná obrana pøed dìtskou pornografií, která tedy tvrdím, že
je napsaná tak strašidelnì, a to dokonce v rozporu s tou smìrnicí, že
za tohle fakt mùže jít sedìt úplnì každý v téhle zemi. Jestli do trest-
ního zákona dáme „stejnì bude potrestán ten, kdo prostøednictvím
informaèní nebo komunikaèní technologie získá nebo se pokusí
získat pøístup k dìtské pornografii“, pak tedy pøi tom, co se dneska
odehrává na internetu, polovina kliknutí, které udìláte mnohdy i omy-
lem, je na hranici toho, aby vás zaèala policie stíhat. Doposud jsme
mìli, a už dobøe jsme vìdìli, že s tím jsou problémy, pøechovávání
dìtské pornografie, komu ji najdou v poèítaèi, a známe ty pøípady o
tom, jestli to vùbec ti lidé stáhli. nebo nestáhli. Ale pøedstava o tom,
že trestným èinem bude „pokusí se získat pøístup“, mi pøipadá o-
pravdu jako na hranici zdravého rozumu a myslím, že se nad tím
musíme ještì v ústavnìprávním výboru zamyslet. Navíc tvrdím, že ta
smìrnice to nevyžaduje. Ta opravdu tenhle požadavek nemá.

Stejnì tak § 193a, nový, krásná roztomilá novelka. „Kdo se zúèastní por-
nografického pøedstavení nebo jiného obdobného vystoupení, v kterém
úèinkuje dítì, bude potrestán odnìtím svobody až na jeden rok.“ Dítìtem
se v tomto pøípadì myslí osoba mezi 15 až 18 lety. Ne že bych chodil na
pornografická nebo jiná pøedstavení, ale dokážete si nìkdo z vás
pøedstavit, jak když na nìco takového jdete, tak necháváte lustrovat toho,
kdo tam vystupuje, jestli už mu bylo osmnáct, nebo mu nebylo osmnáct?
(Poznámka z pléna o alkoholu.)

S alkoholem – moment, moment. Pane kolego, když už tady na mì
pokøikujete „stejnì jako s alkoholem“. Za alkohol jste zodpovìdný, jestli vy
jako výèepák nalijete nìkomu. Tady pøijdete na pøedstavení, na nìkoho
koukáte, a ten, kdo vystupuje, bude-li to uznáno za pornografii, ten má být
prolustrován, jestli mu bylo víc než osmnáct? Pùjdete na libovolný muzikál,
kde se objeví nìco, co se bude zdát tím, a máte vìdìt pøedem, že všem o-
sobám bylo pøes osmnáct let? Já jenom upozoròuji, že ta znìní jsou velmi
složitá.

A poslední vìc, která mì opravdu pobavila – zmìna zákona o trestní
odpovìdnosti právnických osob a øízení proti nim. Dobøe víme, že trestní
odpovìdnost právnických osob by si zasloužila mnohem zásadnìjší no-
velu, mnohem zásadnìjší diskusi, co tam má být, co tam nemá být. Ale
jestli jediné, co se do trestní odpovìdnosti právnických osob pøidává, je
právì úèast na pornografickém pøedstavení, tak jsem opravdu zvìdav,
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní ministryni spravedlnosti
Helenì Válkové. Žádám zpravodaje pro prvé ètení pana poslance Jana
Chvojku, aby pøednesl svoji zpravodajskou zprávu. Prosím, pane zpravo-
daji, máte slovo.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Dobré sko-
ropoledne, nebo poledne pøesnì, dámy a pánové.

Já v zásadì nemám moc co øíct, protože paní ministrynì to øekla vcelku
obšírnì a seznámila nás velmi podrobnì s pøedkládaným tiskem, takže
zrekapituluji krátce jenom pár vìcí. Tento tisk èíslo 45 novelizuje tøi zákony.
Tím prvním je trestní øád, druhým je trestní zákoník a tøetím zákonem, který
ten tisk novelizuje, je zákon o trestní odpovìdnosti právnických osob.
Návrh zákona pøedkládá vláda, resp. Ministerstvo spravedlnosti. Byl
doruèen poslancùm 3. prosince minulého roku.

Návrh zákona uvádí èeské právo v soulad se smìrnicemi Evropského
parlamentu a Rady Evropské unie, a to za prvé o prevenci obchodování s
lidmi, boji proti nìmu a ochranì obìtí, za druhé o boji proti pohlavnímu zne-
užívání a pohlavnímu vykoøis�ování dìtí a proti dìtské pornografii a za tøetí
o právu na informace v trestním øízení. V zásadì cílem tìchto smìrnic, po-
tažmo toho zákona, je zvýšit ochranu pøed obchodováním s lidmi a
ochranu dìtí pøed sexuálními útoky. Myslím, že by to nemìlo být nic extra
kontroverzního, èili nemìlo by jít o nìjaké politické téma. A samozøejmì o
jednotlivých nuancích, i tìch, které zmínila paní ministrynì, se lze bavit na
pùdì v ústavnìprávním výboru, kde lze nìkteré vìci ještì zmìnit.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji za zpravo-
dajskou zprávu. Otevírám obecnou rozpravu a eviduji dvì pøihlášky do té-
to rozpravy. Prvním pøihlášeným je pan poslanec Marek Benda. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Marek Benda: Vážený pane místopøedsedo, vážená paní
ministrynì, vážené dámy, vážení pánové, já nenavrhnu zamítnutí nebo
vrácení k pøepracování, protože jsem pøipraven tak jako v minulých letech
to pøepisovat na pùdì ústavnìprávního výboru a nevidím v tom žádný
zásadní problém. Na druhou stranu chápu, že paní ministrynì je v resortu
týden a nemìla dostatek èasu se s materií seznámit. Je to nìco, co
pøipravovali její pøedchùdci.

Na druhou stranu tvrdím, že ten materiál je za prvé souborem pøílepkù,
nebo jak to jinak nazvat. Ty vìci spolu nemají vùbec nic spoleèného.
Naprosto nechápu, proè se to jmenuje trestní øád. Proè první je trestní øád,
když ty zásadnìjší zmìny jsou v trestním zákonì, který z nìjakého mnì ne-
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pøedstavit i tu formulaci, že by zde bylo øeèeno, že právnická osoba – my
jsme o tom i hovoøili – je odpovìdná za veškeré trestné èiny s výjimkou
tìch, z jejichž samotné povahy vyplývá, že se jich právnická osoba
nemùže – že je nemùže tedy spáchat – s výjimkou tìch, u kterých z povahy
vìci vyplývá, že je nemùže spáchat právnická osoba. 

Nicménì tady zase jsme pøed urèitým dilematem, jestli orgány èinné v
trestním øízení si s takto obecnou formulací pomohou, jestli nebudou spíše
volat po tom, aby tam byl výèet trestných èinù, aby nemusely o tom
pøemýšlet, zejména policie, jestli z povahy vìci vyplývá, že je právnická
osoba mùže spáchat, nebo je spáchat nemùže. To je pøesnì to, o co jsem
žádala, abychom se tomu vìnovali v rámci jednání ve druhém ètení, niko-
liv abychom studovali základy trestní odpovìdnosti, konkrétnì úèastenství
na trestném èinu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, paní ministrynì. Ještì pøed
øádnì pøihlášeným kolegou Pospíšilem je k faktické poznámce pøihlášen
pan poslanec Jiøí Koskuba. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Koskuba: Pane místopøedsedo, dámy a pánové, já se
omlouvám, že jako felèar vystupuji k bodu, který se týká právníkù. Já
uznávám, že v naší zemi jako v mnohých dalších mají právníci pøece jenom
možnost pøekroutit mnoho a dìje se tak v mezích zákona.

Já se prostøednictvím pana pøedsedajícího omlouvám panu poslanci
Bendovi. Já si umím jako laik pøedstavit, že právnická osoba provozuje
nìco, kde dochází dokonce k dìtské pornografii. Mohla by z mého pohle-
du za to být zodpovìdná. To mi pøipadá logické.

Ale já jsem zde chtìl vystoupit úplnì k jiné vìci. Diskutujete tady jistì o
dùležitých vìcech, tak bych vás za sebe a za veøejnost chtìl poprosit o
jednu vìc – zdali byste nám, právním laikùm, nevysvìtlili, jak to do bu-
doucna bude díky rozhodnutí Nejvyššího soudu s našimi policisty, kteøí, jak
vidíme na stránkách novin i v diskusích veøejnosti, se díky rozhodnutí
Nejvyššího soudu dostali do situace, kdy jejich svìdectví najednou nevede
k nièemu. A proè mì to napadlo u tohoto bodu? Kdybych nedejbože ze-
šílel a na svém poèítaèi i cílenì vyhledával dìtskou pornografii, tak
pøedpokládám, když mi to policie zabaví, že ona bude tou, která na to
pøijde, a pak by mì docela zajímalo, zdali by vùbec mohla vystoupit s tím,
že to tam ten pedofil prostì mìl. To je neskuteènì závažná vìc. Já vím, že
jsou soudy nezávislé, ale jako prostý obèan jsem rozhodnutím Nejvyššího
soudu šokován a rád bych na to dnes slyšel jistou odpovìï, co s tím bude.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane poslanèe, i za témìø
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jak se právnická osoba mùže úèastnit na pornografickém pøedstavení.
To by mì fakt strašnì zajímalo. (Veselí v sále a potlesk napravo.)

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pøed dalším pøihlášeným ještì s
faktickou poznámkou pan kolega Schwarz a paní ministrynì po faktické
poznámce s pøednostním právem pøed øádnì pøihlášeným poslancem
Jiøím Pospíšilem. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Bronislav Schwarz: Ano, budu rychlý. Dobrý den, pane
pøedsedající, kolegynì, kolegové. Rád bych se zeptal pana Bendy, vážím
si ho, jenom jestli by mi to tedy na tom internetu o pøestávce neukázal, kde
takhle najdu bìžnì ty stránky, protože v tom pracuji nìkolik let a musíme je
hodnì vyhledávat, abychom odhalili nìkteré vìci. Ale nevadí, tak bych to
rád vidìl. (Všeobecné veselí.)

A pak bych se zeptal, nejsem tedy studovaný právník, jak nìkteøí vy ta-
dy, ale opravdu si myslím, že se zkoumá taky trochu úmysl toho jednání. A
ten je hroznì dùležitý. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. S
pøednostním právem ještì paní ministrynì spravedlnosti Helena Válková.
Paní ministrynì, máte slovo. Pøipraví se kolega Pospíšil.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji. Budu velmi
struèná, protože jenom tady odkážu pro kolegy, aby se podívali tøeba na §
202 Svádìní k pohlavnímu styku, kde je rovnìž hranice 18 let pro takové
dítì. Takže tento trestný èin je u nás od roku 2009 s úèinností od 1. 1. 2010
v novém trestním zákoníku. Nikdo nezpochybòoval, že by mìl nìkdo lust-
rovat, že by byl nìkdo ohrožený tím, že tøeba v pøíhranièních oblastech jako
návštìvník Èeské republiky by se mìl obávat, jestli tomu dítìti v uvozov-
kách je 17, 16, 18 rokù. Tahle argumentace neobstojí.

Pak bych doporuèila prostudovat partie v uèebnici o úèastenství, z
kterých je zøejmé, že se právnická osoba mùže dopustit napøíklad i
znásilnìní tím, že je organizátor nebo jiný úèastník na trestném èinu práv-
nickou osobou. Takže v tomto ohledu vycházím z toho, že máme urèité zá-
klady znalostí a nebudeme zpochybòovat to, z èeho vychází už potom ná-
vrh novely.

Jiná vìc je, a v tom souhlasím s panem poslancem Bendou, a já jsem
to tady otevøenì øíkala, že také nejsem nadšená z toho, že pokud jde o
trestní odpovìdnost právnických osob, jsou tam uvedeny jenom tøi trestné
èiny. Ty dvì nové skutkové podstaty a samozøejmì to znásilnìní, které s tím
souvisí, pokud se ho úèastní jako úèastník právnická osoba. Dovedu si
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udìlat takovou úpravu, aby to obèany Evropské unie v jednotlivých
státech naopak nepoškozovalo.

Dùležité je, aby Evropská unie nedbala jenom na zavedení tìchto pro-
cesních práv, ale aby zde byla jakási kontrola, zda opravdu ten základní
procesní standard všem obvinìným v rámci Evropské unie je garantovaný.
S tím jsou právì problémy v nìkterých nových zemích, které pøistoupily v
poslední dobì. Já jsem to tady chtìl øíci, protože to považuji za dùležité. Ta
novela je jakoby útržkovitá, drobná, ale filozofická myšlenka je podle mého
názoru velmi dùležitá.

Druhá poznámka, kterou chci øíci, se týká hmotnìprávní úpravy. Já
jsem také zaznamenal od nìkterých kolegù odborníkù, že ta implementace
– pøeklad jednotlivých skutkových podstat a hlavnì jejich úpravy, které se
dotýkají dìtské pornografie – ne vždycky pøímo odpovídá evropské právní
úpravì, takže by možná bylo dobré, a tady souhlasím s kolegou Bendou,
aby nová administrativa a nové odborné týmy provìøily, zda implementace
odpovídá tomu, co obsahují evropské smìrnice a hlavnì ono rámcové roz-
hodnutí. Myslím si, že to je také dùležité.

Chtìl jsem se zeptat paní ministrynì, a proto také mé vystoupení, na §
192 odst. 1, proè se tam snižuje sazba v základní skutkové podstatì na po-
lovinu. Já s tím nijak nepolemizuji, mám takový dotaz. Když jsem studoval
dùvodovou zprávu, tak tam to není nijak zdùvodnìno. Nevím, zda to je z
dùvodu praxe, nebo je to z dùvodu komparace s jinými státy Evropské
unie. Chci øíci, že evropská úprava øíká, že by tato základní skutková
podstata mìla být postižena sankcí minimálnì jeden rok, to znamená, že
ona neøíká, že tam je horní hranice jeden rok. Já øíkám, že jsem pøipraven
to podpoøit, ale chtìl bych znát dùvody, protože to je dost výrazná zmìna,
sazba zkrácená na polovinu, základní postižení výroby a nakládání s
dìtskou pornografií. Pokud o tom budeme hlasovat, mìli bychom pøípadnì
vìdìt proè. Je to tak spoleèensky citlivé téma, že by to nemìlo být pouze
zdùvodnìno tím, že se srovnávají sazby s ostatními paragrafy. To je mùj
dotaz, který nemusí být zodpovìzen dnes, nicménì upozoròuji na to, že to
je citlivé téma a nemìlo by být v tomto smìru podcenìno. Opakuji, § 192
odst. 1, sazba na polovinu.

Tøetí moje poznámka – nechci hovoøit dále – se týká trestní
odpovìdnosti právnických osob. Paní ministrynì tady správnì øekla, že
jsou možné dvì úpravy výètu trestných èinù, které mùže spáchat i práv-
nická osoba. Buï je to tedy taxativní výèet, anebo obecná klauzule, že to
mohou být veškeré trestné èiny, které z logiky vìci mùže spáchat právnic-
ká osoba, pokud to trošku parafrázuji.

My jsme tehdy, když jsme tu právní úpravu pøijímali, pøistoupili na
taxativní výèet z dùvodu právní jistoty jak pro obèany, právnické firmy, tak
hlavnì pro orgány èinné v trestním øízení, které tehdy žádaly „prosím vás,
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dodržení èasu. Jinak myslím, že k tomu bude spíše prostor buï ještì
pøi vystoupení paní ministrynì nebo zítra v interpelacích.

Nyní øádnì pøihlášený pan poslanec Jiøí Pospíšil. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Dìkuji pìknì. Vážený pane pøedsedající, dámy
a pánové, dovolte mi nìkolik slov k této novele trestního zákoníku a
trestního øádu, protože je tøeba øíci, že Èeská republika mìla s tìmito ev-
ropskými normami leccos do èinìní v dobì, kdy jsme pøedsedali Evropské
unii, a nìkteré vìci zvláštì v oblasti procesního práva jsme tehdy jako
pøedsednická zemì podporovali. Proto se chci k tomuto návrhu zde
pøihlásit a podpoøit tu èást pøedloženého souboru novel trestní legislativy,
která se dotýká zvláštì, øeknìme, tìch procesních aspektù, a to doplnìní
katalogu práv, která má obvinìný v rámci trestního øízení.

Ono je trošku škoda, a tady souhlasím se svými pøedøeèníky, že novela
je takto útržkovitá a technicky takto slepená. Na druhou stranu si myslím,
že by nemìlo zapadnout, že má velký smysl v rámci Evropské unie usilovat
o urèité základní minimum procesních práv, která jsou garantována
jednotlivým obèanùm Evropské unie.

Øíkám to z toho dùvodu – je dobré si ten kontext takto zde zopakovat
–, že pøed nìkolika lety bylo pøijato mnoho rùzných instrumentù trestního
práva, tøeba takzvaný evropský zatýkací rozkaz, který vyvolal urèitou kon-
troverzi a který mimo jiné znamená, že kterýkoliv obèan Evropské unie
mùže být vydán proti své vùli do jiného státu Evropské unie k trestnímu
stíhání. To znamená, že Èech mùže být vydán proti své vùli ke stíhání do
Rumunska, pokud je podezøelý, že v Rumunsku spáchal urèitý trestný èin.
My jsme s tím tehdy nesouhlasili, protože si myslíme, že obèan nemá být
vydán z území svého státu, nicménì tato úprava tady je. Pokud je to ta-
kováto úprava a napøíklad hrozí, že Èech bude stíhán v Rumunsku, v
Bulharsku, nebo nìkde jinde, a nechci se žádné zemì dotknout, pak
bychom mìli mít zájem, aby v rámci Evropské unie byla nìjaká minimální
garance procesních práv ve všech státech Evropské unie. To je ten
dùvod, proè já to podporuji, by� nìkdo tøeba mùže øíci, že je špatné, že
zde útržkovitì takto upravujeme evropské procesní právo, ale myslím si,
že pokud chceme garantovat èeským obèanùm, že když budou vydáni
nejen do Nìmecka, do Rakouska, ale tøeba právì do Bulharska,
Rumunska atd., nìjaký minimální standard ochrany jejich procesních
práv, pak bychom toto mìli podporovat. To je dùvod, proè já tuto èást no-
vely vítám, inkorporaci smìrnice Evropského parlamentu, která právì u-
pravuje informace v trestním øízení. Jak už jsem øekl, v rámci pøedsednictví
jsme toto podporovali. Dùvod je, když už tu máme evropský zatýkací roz-
kaz, se kterým – nebudu zapírat – jsme tehdy nesouhlasili, tak je tøeba
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oblasti judikatury, jak postupují nejvyšší soudy, protože zde šlo o citaci
jednoho rozhodnutí Nejvyššího soudu, a tìch rozhodnutí je více a nejsem
si jista, jestli právì toto rozhodnutí je to klíèové. Ale k tomu až zítra. Takže
se omlouvám, že nebudu konkrétnìjší.

Pokud jde o ty dvì pøipomínky pana poslance Pospíšila, ty ráda ak-
ceptuji. Konkrétnì pokud jde o nižší sazbu, která u § 192 klesla ze dvou let
na jeden rok, to byla i moje otázka – proè? Odpovìï je vedena v tom smys-
lu, že jde o urèité vyvážení. Jak víme, trestní sazby vždycky mají vyjadøovat
urèitou míru spoleèenské škodlivosti konkrétního trestného èinu. A tím, že
tam byly zakomponovány další dvì nové skutkové podstaty, a v tom § 192
odst. 2 se autor pøedlohy pøiklonil k názoru, že by to mìlo být mírnìji trest-
né, protože to je nižší spoleèenská škodlivost než nové trestné èiny, které
jsou potom uvedeny pod § 193a odst. 2, a stejnì škodlivé jako pod § 193a
odst. 1. Šlo o vzájemný pomìr, který je vždycky velice obtížné vyjádøit, míry
spoleèenské škodlivosti konkrétních forem jednání, jejich vzájemné vyva-
žování.

Myslím si, že správná odpovìï je asi taková, že ty nové formy chtìl po-
trestat co nejménì, nebo navrhnout, aby byly s nejnižší trestní sazbou, a k
nim pøiblížil i znìní stávajícího ustanovení § 192 odst. 1; aby tam
nevyènívala sazba až na dva roky, tak tam navrhl jeden rok. I o tom je mo-
žné vést odbornou i laickou debatu, s tím že jakmile by došlo ke zmìnì,
musela bych ten zákon samozøejmì stáhnout. Mì vedla spíš snaha ne za
každou cenu, ale osvojit si ten zákon. Jít do toho, že si za ním úplnì ne-
stojím. Pokud budeme v tomto ohledu vést odbornou debatu v rámci práce
výboru, budu jedinì ráda, a neberu to, že jeden rok tam musí za každou
cenu zùstat. Mì také trošku pøekvapil. Ale nebudu teï kritizovat více, než
je nezbytnì nutné, to, co sama pøedkládám. Více vám k tomu momentálnì
øíci nemohu.

Pokud jde o trestní odpovìdnost právnických osob, jsem si naprosto
vìdoma toho, že sice z hlediska urèitého i srovnávacího pohledu, kdy
Francie šla podobnou cestou jako my, pùvodnì mìla katalog, taxativní
výèet všech trestných èinù, kterých se mohla dopustit právnická osoba, a
posléze to zmìnila právì na obecnou definici, odkazující na všechny
trestné èiny s výjimkou tìch, jichž se nemùže dopustit právnická osoba z
povahy vìci, tak si myslím, že i tímto vývojem bychom mohli jít my, a je o-
tázka, jestli jsme už do nìj dospìli. Zatím to asi dopadne tak, že budeme
stále novelizovat zákon a vždycky v jednoroèních nebo dvouletých interva-
lech tam rozšíøíme katalog trestných èinù, za které lze vést k odpovìdnosti
i právnické osoby. Myslím si, že to z hlediska právního purismu, èistoty
právního øádu, není to nejlepší, a sama jsem proti èastým novelizacím. Èili
já bych spíš šla tím odvážnìjším øešením s ambicí, že orgány èinné v
trestním øízení si s tím poradí, a komentáøe i propagace, nebo osvìta, kte-
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øeknìte nám, co tedy ta právnická osoba mùže a nemùže spáchat, a� se
nedostaneme do debaty“ – kterou ostatnì tady sami vidíte, kdy èást kolegù
tady øíká: zkrátka úèast na pornografickém pøedstavení, nebo jak se to
jmenuje, mùže spáchat právnická osoba formou svého úèastenství, a
nìkdo øíká z logiky vìci nemùže to spáchat. Teï je tøeba, aby opravdu spíš
zde byl taxativní výèet, abychom fakt garantovali právnickým osobám, ale
potom následnì fyzickým osobám, které za nì jednají, jasnou právní jisto-
tu, na jaké trestné èiny se to vztahuje, èi nikoliv. 

Má poslední poznámka k tomu, co øíkala paní ministrynì. Já se
nebráním debatì o novele zákona o trestní odpovìdnosti právnických o-
sob. Ale moc bych prosil, pøedtím, než se tady tøeba trošku populisticky
bude rozšiøovat okruh, výèet trestných èinù, které mùže spáchat právnická
osoba, udìlejme prosím analýzu v praxi, jak ten zákon funguje. A� zde ne-
máme další prázdnou bublinu, právní úpravu, za kterou si budeme tleskat,
která v praxi nebude vùbec aplikovaná. Fakt o to moc prosím, protože stu-
die a zkušenosti z nìkterých jiných státù typu Maïarsko atd. ukazují, že
tam také pøijali obdobnou právní úpravu a že v praxi pøíliš aplikovaná není.
Bylo by opravdu dobré vìdìt pøedtím, než budeme pøijímat zmìnu tohoto
zákona, který logicky je kontroverzní, a je tøeba øíci, že èást právnické ob-
ce odmítá vùbec princip toho, že by právnická osoba mìla být trestnì
odpovìdná, tak je dobré si vyhodnotit, jaké ta právní úprava, která je zde
nìkolik let v praxi aplikovaná, pøináší výsledky a co pøípadnì udìlat pro to,
aby to nebyl zbyteèný, prázdný zákon, ale v praxi fungoval.

Tolik tedy nìkolik mých poznámek. A jinak, jak jsem øekl, doufám, že
bude pokraèovat o tom debata na pøíslušném výboru. Díky.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jiøímu
Pospíšilovi. To byl poslední písemnì pøihlášený do rozpravy. Ptám se, kdo
se hlásí do rozpravy. Samozøejmì paní navrhovatelce i panu zpravodaji
dám slovo k závìreèným øeèem. Do rozpravy nikoho nevidím, rozpravu
konèím a žádám tedy o závìreèné slovo paní navrhovatelku a zpravodaj
ohlásil, že nemá zájem o závìreèné slovo.

Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji, pane místo-
pøedsedo. Pokud jde o otázku, která se netýká projednávaného návrhu no-
vel trestního zákona, trestního øádu a zákona o trestní odpovìdnosti práv-
nických osob, tak tam odkážu zøejmì na zítøejší odpoledne a na interpela-
ce, které zde budou. Ráda kolegùm sdìlím, co sama považuji v této sou-
vislosti, to znamená, jak nakládat s výpovìdí tøeba policisty z místa èinu z
hlediska využitelnosti takové informace jako dùkazu pro úèely trestního
øízení. Co jsem zjistila, co jsem nastudovala a samozøejmì jaká je praxe v
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9.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 110/1997 Sb., 
o potravinách a tabákových výrobcích a o zmìnì a doplnìní

nìkterých souvisejících zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony

/snìmovní tisk 72/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr zemìdìlství Marian
Jureèka. Prosím, než se ujme slova, aby se dostavil ke stolku zpravodajù i
zpravodaj pro prvé ètení Pavel Kováèik. Pane ministøe, prosím.

Pane ministøe prosím ještì malinký moment, paní ministrynì Válková
chce nìco sdìlit do stenoprotokolu. Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuju velmi za
umožnìní. Já se pøiznávám, že v rámci svého závìreèného slova jsem si
sice pøehodila kartièku, ale zapomnìla jsem si vypnout ten pøístroj, takže
bych byla jediná, která se zdržela hlasování. Marnì jsem tady to tlaèítko –
mám svìdka zpravodaje – tlaèila na ANO. Hlasovala jsem také pro, ne-
zdržela jsem se hlasování a bylo to mým technickým nedopatøením.
Prosím, aby to bylo zaprotokolováno. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, paní ministrynì. Budete mít
ve stenoprotokolu, že jste hlasovala pro.

Nyní pana ministra Mariana Jureèku žádám o úvodní slovo k tisku 72.
Prosím, pane ministøe.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji. Vážený pane
pøedsedo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci. Dovolte mi, a-
bych uvedl vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon èíslo 110/1997 Sb.,
o potravinách a tabákových výrobcích a o zmìnì a o doplnìní nìkterých
souvisejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související
zákony. Návrh zákona je pøedkládán jako iniciativní materiál ministra
zemìdìlství. Pùvodní návrh zákona, snìmovní tisk 1017, nebyl
Poslaneckou snìmovnou z dùvodu jejího rozpuštìní projednán.

Úèelem navrhované právní úpravy je pøizpùsobení èeského potravi-
nového práva pøedpisùm Evropské unie, pøedevším novému naøízení na
oznaèování potravin. Souèasnì se provádìjí zmìny s cílem zlepšení infor-
movanosti spotøebitele, zvýšení bezpeènosti potravin a efektivního výkonu
dozoru nad trhem s potravinami. Pøedpokládaný návrh obsahuje zejména
adaptaci na pøímo použitelné pøedpisy Evropské unie, pøedevším adaptaci
na naøízení Evropského parlamentu a Rady Evropské unie èíslo 1169/2011
o poskytování informací o potravinách spotøebitelùm a úpravu terminologie
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rá bude i ze stran Ministerstva spravedlnosti lepší, než byla dosud, umožní,
aby se právnické osoby nemusely zbyteènì obávat a bylo jasné, za co
mùžou být pøed trestní soud postaveny. Ale možná, že to je hudba bu-
doucnosti.

I v tomto ohledu o tom urèitì budeme diskutovat, nebo se o tom bude
diskutovat na pøíslušných výborech, a ani tady se nebráním buï cestì, že
tam necháme pro úèely této novely jenom to, co se týká dìtské pornogra-
fie v širším smyslu slova, nebo že se tam doplní majetkové trestné èiny, na
které nejvíc poukazujete. Ty poslanecké návrhy už jsem nìkteré vidìla: li-
chva, krádež, zpronevìra, které tam chybí velmi citelnì. Anebo pùjdeme
tøetí, nejodvážnìjší cestou a zmìníme už teï definici na to, že se to bude
vztahovat na všechny trestné èiny s výjimkou tìch, kde z povahy vìci vy-
plývá, že se jich nemùže dopustit nebo je nemùže spáchat právnická oso-
ba.

Po zohlednìní všeho, co zde bylo øeèeno, pøesto si myslím, že je na
místì podpoøit návrh novely, by� s tìmito výhradami, beru je na vìdomí,
souhlasím, do dalšího legislativního procesu. Èili navrhuji postoupit návrh
do druhého ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní ministryni za její
závìreèné slovo, a protože v rozpravì – pan zpravodaj mì kontroluje – ne-
padl žádný návrh na vrácení ani na zamítnutí, mùžeme se zabývat
pøikázáním výborùm k projednání. Organizaèní výbor navrhl, pøikázat
pøedložený návrh k projednání ústavnìprávnímu výboru. Má nìkdo jiný ná-
vrh? Nikoho nevidím, mùžeme tedy hlasovat.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 27 a ptám se, kdo je pro pøikázání
ústavnìprávnímu výboru. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování èíslo 27, z pøítomných 179 pro 155, proti 1, návrh byl pøijat.

Tím jsme ukonèili jednání. Konstatuji, že tento pøíkaz byl pøikázán k pro-
jednání ústavnìprávnímu výboru. Lhùta zùstává podle zákona o jednacím
øádu. Dìkuji paní ministryni, dìkuji zpravodaji a konèím bod èíslo 7. 

Podle poøadu našeho jednání dalším bodem bude
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Všechny kauzy, které byly dosud šetøeny a o kterých jsou obèané mediálnì
informováni velmi dobøe, tak vznikly na území jiných státù, a� už Evropské
unie, nebo tøetích zemí. Myslím si, že to je hodno pozornosti a že díky tomu
je tøeba bedlivì støežit tu ochranu spotøebitele, spoèívající v dobrém systé-
mu kontroly, také v dobrém výkonu èinnosti jednotlivých kontrolních
institucí, a� už se jedná o Státní veterinární správu, a� už se jedná o Èeskou
zemìdìlskou a potravináøskou inspekci, a� už se jedná o hygienickou
službu, a� už se jedná i o další kontrolní instituci, napøíklad Èeskou ob-
chodní inspekci a všechny další, které jsou do toho systému kontrol zapo-
jeny.

Možná nìkdy má nìkdo pocit, že tìch kontrol je pøíliš a že by se nemìli
zatìžovat podnikatelé, tedy zejména obchodníci, ale i výrobci. Výrobci
nejsou pøíliš zatíženi, ale zejména obchodníci tìmi kontrolami. Já jsem
pøesvìdèen o tom, že jde-li o zdraví spotøebitele, zdraví obèana, jde-li o za-
mezení klamání spotøebitele, tedy klamání obèana, tak není kontrol vždyc-
ky dost, a vždy se dá najít systém, který by ty kontroly racionalizoval, aniž
by poškodil to hlavní, a to jest jejich dùslednost, jejich výsledek, že tedy ne-
bude možné, anebo se na nezbytné minimum omezí možnost porušování
práv spotøebitele.

Tato novela, tak jak již øekl pan ministr, a já nehodlám opakovat to,
co tady øíkal, jednak implementuje evropské normy, nebo adaptuje
naøízení Evropského parlamentu a Evropské rady s tím, že jejím výsled-
kem, a je pøipravována doopravdy velmi dlouho. Probìhla diskuse,
probìhl kompetenèní spor v minulém volebním období, probìhlo pro-
jednání nejen v zemìdìlském výboru, ale i ve výboru pro zdravotnictví.
A jsem pøesvìdèen o tom, že tedy pokud nedošlo k nìjakým zásadním
zmìnám pøístupù, že by její projednávání nemìlo být až tak velmi pro-
blematické.

Co je dùležité, novela by mìla ještì zvýšit komfort spotøebitele, práva
spotøebitele dozvìdìt se pùvod potravin, dozvìdìt se, jaký je obsah hlav-
ní složky, dozvìdìt se, zøetelnì být informován o všech náležitostech, které
mají být obèanovi sdìleny, spotøebiteli sdìleny. Zvyšuje komplexnost
kontroly prùbìhu zboží celým tím øetìzcem od surovin pøes výrobce pøes
obchod až cestu ke spotøebiteli. 

Já jsem pøesvìdèen o tom, že pokud se tam najdou nìjaké drobnos-
ti, nejasnosti, napø. se mi jeví, že by bylo dobøe pøesnìji vymezit nìkteré
pojmy, dovoz nebo nákup z cizích zemí nebo z cizích státù, zkonkreti-
zovat, aby nemohla být ustanovení obcházena, tak že v zemìdìlském
výboru, kam doporuèuji pøikázat tento materiál, dojdeme ke shodì a v
nejbližším možném termínu, kde se nedoporuèuje nìjak prodlužovat
lhùty, pøedložíme Poslanecké snìmovnì ve druhém ètení a následnì ve
tøetím ètení k hlasování materii, za kterou se nebudeme muset stydìt a
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podle pøedpisù Evropské unie, dále zlepšení informovanosti spotøebitele.
Stanovuje se rozsah a zpùsob uvádìní údajù u nebalených potravin,

napøíklad údaj o adrese výrobce nebo u druhu potravin, které budou sta-
noveny provádìcím právním pøedpisem, údaj o množství hlavní složky.
Zavádí se nová povinnost pro provozovatele potravináøských podnikù, kteøí
pøijímají stanovené potraviny na území Èeské republiky z jiného èlenského
státu Evropské unie nebo tøetích zemí, informovat orgán dozoru o jejich
pøíchodu. Druhy potravin budou stanoveny na základì analýzy rizika
provádìcím právním pøedpisem. Zavádí se nová informaèní povinnost pro
provozovatele potravináøských podnikù, jejichž tržby z prodeje pøesahují
pìt miliard korun za úèetní období, viditelnì a èitelnì zpøístupnit pøi vstupu
do prodejny seznam pìti zemí, které mají nejvìtší podíl na tržbách.
Navýšení maximální sazby sankce u uvádìní na trh potravin, které
nesplòují požadavky na správné oznaèení nebo kvalitativní parametry.
Zvyšuje se zde maximální sankce z tøí milionù korun na 10 milionù korun. U
uvádìní na trh potravin, které nejsou bezpeèné, platí již od roku 2008 sank-
ce maximální výše 50 milionù korun. Dále návrh obsahuje rozšíøení kompe-
tence Státní veterinární správy na úøední kontrolu zvìøiny v celém
potravinovém øetìzci. Tedy kontrolu zvìøiny bude Státní veterinární správa
provádìt také pøi poskytování stravovacích služeb.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuju panu ministrovi a žádám ny-
ní pana zpravodaje Pavla Kováèika, aby pøednesl svou zpravodajskou
zprávu.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážená
vládo, paní a pánové, když se mìní potravinová legislativa, tak by mìli
všichni být ve støehu, protože neexistuje jiný zákon, který by provázel
všechny obèany doslova od kolébky až po hrob. Jíst musíme všichni a
víme, že zejména v posledních letech dochází obèas k situacím, kdy si
obèan není jist pøinejmenším tedy tím, co skuteènì spotøebovává, nebo do-
konce není jist úplnì ochranou zdraví pøi konzumaci potravin, kde mùže být
porušen a� už ten základ, to znamená suroviny, nebo technologická kázeò,
nebo jakýkoliv jiný postup, který by zaruèoval, že obèan spotøebovává
skuteènì potraviny kvalitní, potraviny bezpeèné, potraviny nezávadné, te-
dy zdravotnì nezávadné, a také potraviny, které obsahují skuteènì to, co
by obsahovat mìly.

Tìch pøípadù byla øada. Já musím øíci, že díky tomu, že naše kontrolní
instituce jsou dosavadním zákonem o potravinách a jeho dalšími novelami
a konkretizacemi øeknìme usazeny v tom systému tak dobøe, tak díky tomu
u nás, na území Èeské republiky, nevznikla žádná závažnìjší kauza.
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korun. Pokud pøijmeme navrhovanou novelu, èeský spotøebitel bude vìdìt,
co nakupuje a odkud které výrobky pocházejí.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Danì
Váhalové. Slova se ujme paní poslankynì Olga Havlová a pøipraví se pan
poslanec Petr Bendl, poté pan poslanec Michal Hašek. Prosím, paní
kolegynì, máte slovo.

Poslankynì Olga Havlová: Vážený pane pøedsedající, kolegynì, kole-
gové, jsem pøesvìdèená, že zákon o potravinách je velmi dùležitým ná-
strojem kontroly kvality potravin, protože se týká všech obèanù v této re-
publice. Každý týden èteme v novinách, jak nebyly u prodejcù potravin
dodrženy pøedpisy, jak prodávají zkažené maso, prošlé jogurty a v horší
pøípadì potraviny prolezlé èervy. Vítám tento zákon, protože má potenciál
tuto neblahou praxi øešit.

Dùležité není jen pøesnì stanovovat povinnosti o uvádìných informa-
cích na obalech. Není až tak dùležité to, jaké mají potraviny splòovat po-
žadavky, aby byly uvedené na fyzikální, chemickou nebo mikrobiologickou
jakost, a jaký musí být dodržen pøístupný obsah toxikologických látek. Ale
dùležité také je, jak potrestáme ty, kteøí pøedpisy nedodržují. Myslím, že
praxe v Èeské republice bohužel ukazuje, že postih za porušení zákona
není dostateèný. U nás to bohužel není zákazník, který potrestá nepoctivé-
ho prodejce tím, že u nìj pøestane nakupovat. Bohužel u nás pro zákazníka
stále na prvním místì je rozhodující cena, nikoliv kvalita.

Návrh zákona mj. øeší i udìlování pokut za správní delikty, tedy za pro-
dávání potravin, které nesplòují pøedpisy. Nicménì zde si vùbec nejsem ji-
stá, jestli jsou opatøení dostateèná. Problém je už v samotném principu
výpoètu pokuty. Trest za prodávání zkažených potravin je totiž stanoven
maximální výší pokuty, což je špatnì. Tato maximální výše nebere ohled na
to, zda je pokutovaný podnik malý domácí prodejce, nebo nadnárodní
kolos. Právì v pøípadì nadnárodních spoleèností si myslím, že maximální
výše pokuty není pro tyto subjekty podnìtem ke zmìnì chování, protože
výše pokuty v rámci jejich zisku jsou zanedbatelné, naopak pro soukrom-
níky mnohdy likvidující. Myslím, že stojí za úvahu, aby byly výše pokut sta-
novovány jako procento z roèního obratu dané firmy. Jen tak by se dosáh-
lo toho, že každá pokuta by byla takøíkajíc ušita na míru. Byla by to jedna z
cest, jak zmìnit chování prodejcù, které nám tolik vadí.

Je tøeba, aby tento návrh o udìlování pokut a jejich výši byl projednán
v zemìdìlském výboru a aby se opìtovnì neschválil zákon, který by nic
neøešil a naopak by byl úèinný pro všechny.

Dìkuji za pozornost.

-  -

kterou nebudeme muset vzápìtí do pùl roku zase novelizovat.
Doporuèuji, aby návrh zákon byl propuštìn do druhého ètení.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji a otevírám
obecnou rozpravu. Slova se ujme paní poslankynì Dana Váhalová, pøipraví
se paní Olga Havlová a poté pan poslanec Petr Bendl. Prosím, paní
kolegynì, máte slovo.

Poslankynì Dana Váhalová: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, dovolím si vystoupit na podporu vlád-
ního návrhu zákona, kterým se mìní zákon èíslo 110/1997 Sb., o potravi-
nách. Tento návrh má za cíl zmìnit negativní situaci v zajištìní bezpeènosti
a jakosti potravin, která se vytvoøila za posledních patnáct let. Tato novela
však má také pøinést dùležitý podnìt k postupnému obnovení potravinové
sobìstaènosti Èeské republiky.

Podle nedávno zveøejnìného výzkumu každý týden nejménì 77 %
obyvatel Èeské republiky nakupuje potraviny a více než 40 % z tìchto po-
travin je z dovozu. Dle spoleènosti Stenmark potraviny ze zahranièí
nakupují nejèastìji Pražané a lidé z velkých mìst. Nejvìtším konzumentem
zahranièních potravin je hlavnì mladší generace, která nakupuje až tøikrát
èastìji než generace jejich rodièù.

Dovozy potravin do Èeské republiky se od roku 2000 ztrojnásobily a
za stejnou dobu èeské zemìdìlství ztratilo témìø 82 tisíc pracovních
míst, což pøedstavuje 30% pokles zamìstnanosti. Hlavním dùvodem to-
hoto negativního vývoje je èinnost obrovských obchodních øetìzcù,
které kontrolují skoro 70 % prodeje potravin v Èeské republice. S ohle-
dem na to, že jsou pøevážnì v zahranièních rukou, dávají pøednost náku-
pu potravin ze zahranièí a dovozy potravin nadále rostou. Témìø
polovina zahranièních potravin dovezených do Èeské republiky pochází
z Nìmecka a Polska. A co je alarmující, do Èeské republiky se stále více
dostávají nekvalitní potraviny. V minulém roce Státní potravináøská a
zemìdìlská inspekce udìlila pokuty z dùvodu nekvalitních potravin a
dalších prohøeškù asi za 64 mil. korun. Pro srovnání, v roce 2011 to by-
lo 35 mil. korun.

Èeský spotøebitel potøebuje úèinnou ochranu proti nekvalitním
potravinám a hlavnì možnost si se znalostí vìci potraviny vybrat. Jde o to,
aby spotøebitel mìl co nejvíce informací o tom, co si kupuje. U nebalených
výrobkù je dùležité, aby bylo jasné, kdo výrobek vyrobil, z které zemì po-
chází, co výrobek obsahuje, tzv. hlavní složku. Z mého pohledu je také
dùležitá povinnost uvádìt pìt zemí, které se podílejí nejvíc na prodeji
potravináøských výrobkù v jednotlivých obchodech s tržbami nad 5 mld.
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zemìdìlství, se ne vždy byly schopny dohodnout, jak to vlastnì udìlat.
Dopláceli na to potravináøi. Smìr, který naznaèuje zákon o potravinách,
myslím, je dobrý, protože bude snižovat náklady a duplicitní platby
potravináøù. Dílem zvyšuje náklady zpracovatelù masa, ale to na úkor,
øeknu, kvality. Ten návrh zákona vždycky myslel prvotnì na kvalitu, padni
komu padni. Bez ohledu na to, jestli je ta potravina odkudkoli. To, co nás
má zajímat primárnì, je, aby státní organizace mìly dostatek nástrojù na to,
aby ohlídaly kvalitu.

Samozøejmì zákazník má mít šanci se lépe orientovat v tom, co naku-
puje a odkud to je. I toto ten zákon pøináší. By� dopøedu tady øíkám, že i
když je tam povinnost jednou za dvanáct mìsícù pro toho, kdo má nad pìt
miliard obrat, øíci, odkud, kolik procent zboží bere, prosím, vezmìte v úva-
hu, že to s kvalitou nemá vùbec nic spoleèného. Že to není o kvalitì, ale je
to spíš taková možná trošku snaha ukázat to domácí. Já v tom vidím – ne-
mám s tím zásadní problém, jenom chci tady zdùraznit, že to nemá s kva-
litou zboží nic spoleèného. Na kvalitu zboží se obracejí jiné paragrafy a
jsem rád, že se tam zvyšuje zejména šance lidí v tom zákonì nìco se
dozvìdìt o potravinì, kterou kupují.

Posilují se kompetence Státní veterinární správy, tak jak zde bylo
øeèeno, protože statistika ukazuje, že zejména u zvìøiny, pøestože
odloveno je jí èím dál tím více, kompetentních osob oprávnìných k tomu,
aby zvìøinu kontrolovaly – prokazuje, že tìch kontrol probíhá èím dál tím
ménì. Zvìøina je velkým problémem a naši veterináøi už dlouhou dobu
upozoròují na to, že v jisté fázi, øeknu, toho potravinového øetìzce prodeje
zvìøiny té kontroly není dostatek a mohlo by to znamenat nepøíjemné vìci
spojené s ohrožením zdraví lidí. Proto je potøeba, aby naši veterináøi získa-
li kompetence v oblasti kontroly zvìøiny.

A ještì jedna, poslední poznámka. Ano, pan zpravodaj mìl absolutní
pravdu, že naše státní orgány a organizace v resortu zemìdìlství svoji ro-
li tady plnily dobøe a v podstatì žádné kauzy nebyly, až na jednu, a to bych
pøipomnìl, to byl ten metylalkohol. Ale tam si nemyslím, nebo dlouhodobì
si nemyslím, že to byla chyba resortu zemìdìlství, ale celní správy. Tam já
si myslím, že byl hlavní zdroj toho problému, který dneska bohužel
dodateènì øešíme.

Jinak dìkuji za pøedložení tohoto návrhu zákona a vìøím, že ho pustíme
do druhého ètení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní zatím poslední
pøihlášený do rozpravy pan poslanec Michal Hašek. Pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Michal Hašek: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Havlové.
S faktickou poznámkou se pøihlásil pan poslanec Rostislav Vyzula. Takže
pan kolega Bendl ještì chvilièku poèká. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Rostislav Vyzula: Já dìkuji, pane pøedsedající. Vzhledem k
tomu, že se jedná o tak závažnou záležitost a slyším tady, že se návrh bu-
de projednávat jen v zemìdìlském výboru, tak dávám návrh, aby se tento
vládní návrh také projednal ve výboru pro zdravotnictví.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za poznámku. Prosím, pan
zpravodaj ještì pøedbìhl øádnì pøihlášeného pana poslance Bendla. S
pøednostním právem pan zpravodaj. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Já bych poprosil zvážit ten
návrh. Samozøejmì každý má právo projednat jakoukoli normu v jakémko-
li výboru, když se jí iniciativnì chopí. Podle jednacího øádu to možné je. Ale
v tom minulém projednávání v minulém volebním období to šlo do zdravot-
ního výboru na mùj návrh jako zpravodaje a šlo to proto, že tam byly
nejasnosti. Teï tam žádné nejsou. Myslím si, že by to bylo zbyteèné. Ale je
to vaše vùle, vùle Snìmovny, pokud to zdravotnímu výboru dáte.

Tolik v této chvíli jenom bezprostøední reakce. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Petr
Bendl, pøipraví se pan poslanec Michal Hašek. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážené
poslankynì a vážení poslanci, zákon o potravinách je zákon, který byl
pøipravován velmi dlouhou dobu, protože to není jednoduchá právní
úprava. Byl pøipravován zhruba dva roky, a tak nevím, jestli mám
podìkovat všem tìm, kteøí øíkají, že tento návrh podporují, protože gros
pøipravila ještì Neèasova vláda. Ale vím, že jsme o tom komunikovali
pomìrnì podrobnì v zemìdìlském výboru v minulém volebním období s
nevládními organizacemi a se všemi, kterých se tato problematika dotýka-
la a myslím, že se podaøilo pøipravit návrh zákona, který ve své podstatì je
dobrým návrhem zákona. 

Vítám ta kladná slova, která zde padají, protože opravdu zjednodušuje-
me – nebo tento návrh pøedpokládá zjednodušení potravinové legislativy.
Potravináøi budou moci snižovat nìkteré své zbytné náklady, které mìli s
byrokracií, která vycházela z dvojkolejnosti prokazování nìkterých vìcí,
protože ty dva resorty, Ministerstvo zdravotnictví a Ministerstvo
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ravské podniky konèily s pìstováním ovoce a zeleniny, s chovem prasat,
a návrat k pùvodnímu stavu je velmi obtížný, prakticky nemožný.

Díky svému monopolnímu postavení jsou obchodní øetìzce schopny si
zajiš�ovat pomìrnì nadstandardní výhody. Není to jenom problém Èeské
republiky. Zájemce o tuto problematiku chci odkázat na takzvanou Zelenou
knihu o nekalých praktikách mezi podniky v Evropì v dodavatelském
øetìzci v oblasti potravinového a nepotravinového zboží. Tento dokument
vydala Evropská komise v roce 2013.

Samostatnou otázkou by byla také záležitost marží u obchodních
øetìzcù. Tyto marže znaènì omezují v nìkterých pøípadech pro
spotøebitele možnost výbìru, protože kvalitní a specializované výrobky jsou
díky takové obchodní politice pro zákazníky cenovì ménì dostupné, dá se
øíci, v nìkterých pøípadech možná i nevýhodné. To je samozøejmì alarmu-
jící fakt s ohledem na bohužel se snižující kupní sílu èeského obyvatelstva
ve srovnání s populací v Evropì, a rozhodujícím kritériem pøi výbìru zboží
minimálnì pro tøetinu èeských spotøebitelù je pak, dámy a pánové, pouze
a jenom cena.

Já jsem rád, že se do této novely dostalo povinné zveøejòování údajù o
zemi pùvodu všech nebalených potravin, údaje o výrobci, hlavní složce
také v pøípadì pultového prodeje a také to, že obchodní øetìzce budou mít
za zákonem stanovených okolností povinnost zveøejnit procentuální podíl
dovozu potravin, aby se u každé významné komodity zákazník dozvìdìl,
že v takovém obchodì se prodává takové èi jiné procento domácích
produktù a takové èi jiné procento produktù dovozových.

Také já vítám zvýšení sankcí, napøíklad maximální pokuty za nedodrže-
ní požadavku na oznaèování potravin nebo kvalitativní parametry, kde
pokuta narùstá více než trojnásobnì na 10 milionù Kè. 

V souèasné dobì Evropská unie èelí nebezpeènému trendu falšování
potravin. Na rozdíl od amerického práva není øešena tato záležitost v Èeské
republice jako otázka dokonce i trestnìprávní. Nicménì odhady hovoøí o
tom, že podvodníci s potravinami zpùsobí v Evropské unii, dámy a pánové,
roènì škodu v pøepoètu za bilion korun roènì. Slyšíte dobøe: za bilion korun
roènì!

Na závìr velmi vítám, že novela – doufám, že bude podpoøena – zlepší
informovanost èeských spotøebitelù a snad povede k tomu, aby se lépe o-
rientovali a postupnì tøeba dali zase pøednost také naší národní produkci.

Dámy a pánové, chtìl bych požádat vás všechny, abyste umožnili
propuštìní této novely do dalšího ètení, její projednání v zemìdìlském
výboru, a vìøím, že budeme hlasovat pro dobrou vìc. Dìkuji vám za po-
zornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To byl poslední písemnì
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vážené kolegynì, vážení kolegové, nemìjte obavy, nebudu pøíliš prodlužovat
jednání Snìmovny krátce pøed polední pauzou, ale pøesto si dovolím ještì
nìkolik fakt k tomuto návrhu zákona.

Za prvé chci vystoupit také na jeho podporu. Zákon o potravinách
máme patnáct let. Je to velmi citlivé téma, o kterém málokdo pøed rokem
vìøil, že bude tøeba hýbat i volební kampaní a následnì volebními výsled-
ky. Realitu známe všichni. Já jsem velmi rád, že se tady podaøilo prosadit
pøedložení tohoto vládního návrhu zákona Poslanecké snìmovnì. Nebudu
rozebírat jednotlivá ustanovení, o tìch hovoøil pan ministr, pan zpravodaj,
ale dovolím si nìkolik èísel jako širší kontext.

Novela má reagovat na otázky zajištìní kvality a bezpeènosti potravin,
a jsem pøesvìdèen, také pomoci otevøít možnosti dodávky èeských kvalit-
ních potravin na náš trh. Takže v pøeneseném slova smyslu to mùže být
urèitý nástroj podpory naší potravinové sobìstaènosti a èeského
zemìdìlství jako takového.

Bohužel z Výroèní zprávy o stavu èeského zemìdìlství za rok 2012 vy-
plývá, že i nadále pokraèuje spíše jeho pokles. Pro vaši pøedstavu, z hle-
diska odhadu produkce naše zemìdìlství, dámy a pánové, je na 65 pro-
centech stavu ze zaèátku transformace našeho zemìdìlství. Z hlediska na-
sazení pracovní síly dnes pracuje v agropotravináøském komplexu ve srov-
nání s rokem 1990 asi 25 % lidí. Jednou z pøíèin tohoto stavu jsou také ma-
sivní dovozy potravin do Èeské republiky, které se od roku 2000 ztrojnáso-
bily. Zatímco schodek obchodu s potravinami a živými zvíøaty se pohybo-
val v letech 1999 až 2001 vždy zhruba pod 20 miliardami Kè, tak v letech
2009 až 2012, tedy o deset let pozdìji, pøekonával tento schodek už 33
miliard Kè roènì. K prohlubování tohoto deficitu vedly zejména silné dovo-
zy zeleniny, ovoce, masa a masných výrobkù. V roce 2003 èinila hodnota
dovozu masa a masných výrobkù 4 miliardy, v roce 2012 už obrovských 26
miliard Kè. Fakticky to jsou také vìci, které vedou k postupnému útlumu a
likvidaci živoèišné výroby v Èeské republice, která významným zpùsobem
podporuje také zamìstnanost v našem zemìdìlství. Celkovì se dovoz po-
travin za posledních nìkolik let ztrojnásobil, z 53 miliard v roce 2000 na
zhruba 145 miliard Kè v roce 2012.

Už jsme tady slyšeli z úst mých pøedøeènic to, jakým zpùsobem si vy-
bírají potraviny naši spotøebitelé. Zda jsou preferovány, a� už jimi, nebo
obchodními øetìzci, znaèky domácí, nebo zahranièní a jakou roli pøi tom
hraje otázka ceny.

Když se podíváme ještì jednou na dovozy potravin, je zarážející, že
jsou dováženy døíve typicky èeské plodiny a komodity, jablka, zelenina,
vepøové maso. Jsou dováženy za pomìrnì nízkou cenu, je otázka v jaké
kvalitì, a zda ze zahranièí nedochází také k dovozùm za takzvaných skry-
tých dotací. To samozøejmì vedlo k tomu, že v minulých letech èeské a mo-
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chtìl bych apelovat na to, aby právì trh zvìøinou byl velmi pøísnì
kontrolován právì z tohoto dùvodu, protože v rámci øetìzce je to komodita
velmi obtížnì monitorovatelná. Napøíklad u hospodáøských zvíøat ta kontro-
la od vidlí po vidlièku je celkem jasná, u zvìøiny je to složitìjší. Takže vítám,
že bude i otázka zvìøiny daleko lépe kontrolovatelná. Chtìl bych, aby tam
bylo zohlednìno i toto riziko, které z hlediska bezpeènosti potravin má svo-
je úskalí.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi vlády
Pavlu Bìlobrádkovi. Nemám jinou pøihlášku do rozpravy, takže rozpravu
konèím. Ptám se na závìreèná slova. Pan ministr? Má zájem. A pan zpra-
vodaj také má zájem o závìreèné slovo. Prosím, pane ministøe, máte slo-
vo.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji, pane pøedsedající. Já
bych jenom ve struènosti zareagoval na nìkteré zde vyøèené vìci.

Pokud jde o podíl potravin, které jsou k nám dováženy a u nás
spotøebovány, tak samozøejmì víme všichni, že ten problém je docela vel-
ký. My budeme dìlat maximum pro to, abychom zvýšili a postupnì zvyšo-
vali naši sobìstaènost a také ten podíl potravin z domácí produkce, které
budou u nás zákazníci nakupovat.

Jenom drobnou odboèku. Minulý týden, když jsem byl tady v jedné res-
tauraci v rámci Poslanecké snìmovny, tak i nealko pivo, které jsem si ob-
jednal, bylo pùvodem z Nìmecka. Takže mìli bychom zaèít možná i tady
sami u sebe.

Obecnì k otázce výše pokut bych chtìl jenom ujasnit: Není problém v
souèasnosti tak zásadním problémem výše pokut, která je definovaná v
zákonì, protože již dnes v nìkterých pøípadech mùže být uložena pokuta
až 50 milionù korun. Je problém, jak je ve správních øízeních postupováno,
nakolik jsou úøedníci odvážní, aby sáhli k vyšším èástkám pokut, protože
nejvyšší pokuta, pokud se nepletu, v roce 2012, protože data za 2013 jsem
ještì nevidìl, byla v èástce 750 tisíc korun jednomu obchodnímu øetìzci,
což opravdu s ohledem na obrat je žalostnì málo. Takže øíkám za resort
zemìdìlství budeme usilovat o to, aby úøedníci v rámci správních øízení o-
pravdu byli svobodní v rozhodování a pøistupovali k tomu tak, že pokuty ne-
mají z mého pohledu v prvé øadì nìkoho šikanovat, mají vychovávat. A po-
kud nevede ta výchova k výsledkùm, tak potom opravdu mají být pokuty
velice tvrdé a o to budeme usilovat.

Opravdu bych vás, vážené kolegynì a kolegové, chtìl požádat, abyste
dobøe zvážili, jestli je nutné, aby tento návrh zákona byl urèen k doprojed-
návání do zdravotního výboru, ale je to samozøejmì na vás.

Otázka, kterou tady zmínil pan poslanec Bendl, a to že zveøejòování
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pøihlášený do rozpravy. Ptám se, jestli se nìkdo hlásí z místa. Vidím pana
poslance Františka Laudáta. Prosím, pane poslanèe, máte slovo ještì v
rozpravì.

Poslanec František Laudát: Dìkuji, pane místopøedsedo. Zjevnì
spìcháte, omlouvám se. Já jenom abyste pøi projednávání ve výboru dali
pozor na lidovou tvoøivost poslancù Úsvitu, protože jestli s uvìdomujete, co
tady paní Olga Havlová øekla, že by se pokutovalo podle velikosti prodejce.
Mnì je jedno a myslím, že všem zákazníkùm, jestli si koupí shnilou bram-
boru nebo rajèe ve velkoobchodu, respektive v nìjakém øetìzci, anebo u
nìjakého drobného dodavatele. Pøed tím bych varoval, protože to už tady
zase nìco chtìjí rozjíždìt, co snad se vymyká zdravému rozumu.

Jestliže si necháte postavit dùm a on vám spadne na hlavu, když to
pøežijete, tak taky asi nebudete øešit, jestli si máte po eseroèku, které vám
to postavilo, øíkat o menší pokutu za nápravu škod než u nìjaké nadnárod-
ní velké firmy. Takže prosím, jenom pøed tím bych varoval.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Rozprava nekonèí. S faktickou po-
známkou paní poslankynì Olga Havlová a s pøednostním právem pan mi-
nistr, místopøedseda vlády – po té faktické poznámce, pane
místopøedsedo. Prosím, paní poslankynì, máte slovo k faktické poznámce.

Poslankynì Olga Havlová: Vážené kolegynì, vážení kolegové, pan
poslanec asi nepochopil, o co mi šlo, protože tady se vùbec nejedná, jest-
li si koupíme shnilou bramboru u nìkoho, malého prodejce, nebo ve
velkém supermarketu, ale jde o to, že ty sankce nejsou dostateèné pro ty
velké a zase jsou likvidující pro ty malé podnikatele. Takže tady jde o to,
aby se to nìjak upravilo a aby to motivovalo, hlavnì motivovalo ty prodej-
ce, aby se tohoto nedopouštìli. A ne že budeme kupovat shnilé brambory
u malého nebo velkého podnikatele. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Pan vicepremiér Pavel
Bìlobrádek. Prosím, pane místopøedsedo vlády.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane pøedseda-
jící, vážené dámy, vážení pánové, já jen chci upozornit, že tak jak tady
zaznìlo, problematika zvìøiny je velmi choulostivá i z toho dùvodu, že velká
èást produkce je v prodejnách, resp. ve stravovacích zaøízeních z
produkce pytlákù. Je tady také otázka toho, že zvìøina na rozdíl od jiných
komodit je velmi obtížnì kontrolovatelná v prùbìhu jejího vzniku. To zna-
mená, nikde nevíte, kde se ta zvìø pohybovala, èím se živila apod.
Samozøejmì máme nìjaký monitoring apod. To znamená, pøedpokládám a
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vždycky spotøebitel je vùbec schopen posoudit, co v daném produktu
je a jak je to kvalitní. Èili tam si myslím, že je dobøe, že trend se poslední
dobou obrátil a že kontrola nejde jenom prostøednictvím zdravotní ne-
závadnosti, ale že jde také prostøednictvím jakosti, nebo chcete-li kvality.

Poprosím, abychom se soustøedili na druhé ètení, abychom se v rámci
druhého ètení také pokusili nenabourat zásadní vìci pozmìòovacími návr-
hy, a doporuèuji tedy, aby byl návrh pøikázán zemìdìlskému výboru. A
koneckoncù jednáme o potravinách v èase obìda, pøeji všem dobrou chu�
v okamžiku, kdy se pøeruší projednávání dopoledního jednání. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Chtìl jsem podìkovat panu zpra-
vodaji, ale bohužel vás pøipravím minimálnì o deset minut pøestávky.
Protože nepadl žádný návrh na vrácení ani na zamítnutí, budeme se za-
bývat návrhem na pøikázání. Pøedložený návrh rozhodl pøedseda
Poslanecké snìmovny pøikázat zemìdìlskému výboru. V rámci rozpravy
padl návrh na pøikázání zdravotnímu výboru. Má ještì nìkdo jiný návrh?
Není tomu tak.

Odhlásím vás. Požádám vás o novou registraci. Prosím, pøihlaste se
svými hlasovacími kartami. (Nesouhlasné hlasy v sále.) Mìl jsem takový
požadavek z pléna. Jestli se to nìkomu nelíbí, tak musíme respektovat
pøání kolegù, že se zmìnil stav v Poslanecké snìmovnì. Už se poèet
poslancù ustálil.

V hlasování poøadové èíslo 28, které jsem právì zahájil, se ptám, kdo je
pro pøikázání zemìdìlskému výboru. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 28 z pøítomných 148 pro 148. Návrh byl
pøijat.

Návrh na pøikázání zdravotnímu výboru.
Rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 29, které jsem zahájil, a ptám

se, kdo je pro pøikázání výboru pro zdravotnictví. Kdo je proti? Dìkuji vám.
V hlasování poøadové èíslo 29 z pøítomných 149 pro 48, proti 68. Návrh

nebyl pøijat.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání zemìdìlskému
výboru, a konèím tento bod.

Pøed polední pøestávkou chci sdìlit, že ve 13.15 se sejde organizaèní
výbor a od 13 hodin probíhá zasedání pod patronací Stálé delegace
Meziparlamentní unie a ustavování jednotlivých skupin pøátel v místnosti u
klavíru.

Pøeji všem dobrou chu�, èleny organizaèního výboru žádám o vèasný
pøíchod na jednání organizaèního výboru. Dìkuji.
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tìch pìti zemí, které mají nejvìtší podíl na tržbách v daném øetìzci nebo
v daném podniku, zdali to má souvislost s kvalitou potravin – na první
pohled se mùže zdát, že nemá. Ale pokud se podíváme na výsledky kon-
trol Státní zemìdìlské a potravináøské inspekce, kde zjistíte, že potraviny z
domácí produkce Èeské republiky mají nejmenší procento pochybení, tak
to urèitou souvislost samozøejmì má.

Samozøejmì všechny ty vìci, které tady teï vyplývají v oblasti kvality
potravin, bezpeènosti, potravinové sobìstaènosti, tak to jsou vìci, které má
souèasná koalice i resort zemìdìlství ambici intenzivnì øešit. Takže dìkuji
a prosím o uložení k projednání do zemìdìlského výboru. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi za
závìreèné slovo. Nyní závìreèné slovo pana zpravodaje. Prosím, pane
zpravodaji.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Paní a
pánové, vím, že je èas obìda a mluvit zrovna o potravinách je trošku
morbidní, teï trošku se mùže nelíbit. Ale dobøe, využijme Pavlovùv reflex
pro to, aby byla øeè co nejkratší.

Chci se zastat paní Havlové, paní kolegynì poslankynì Havlové, proto-
že jsem skuteènì nevnímal její vystoupení tak, jak to pan kolega, který to
tady upozoròoval, že si musíme dát pozor, pochopil. Jde o to, co je
skuteènì bolestí, o èem mluvil i pan ministr. Vymahatelnost tìch pokut,
sankcí, úèinnost tìch sankcí a je možná namístì, i když ne pøi projednávání
této konkrétní vìci, ale do velmi brzké budoucnosti zamyslet se nad
ponìkud jiným systémem. Protože pokud nepomáhá upozornìní, pokud
nepomáhá malá pokuta, pokud nepomáhá støední pokuta, pokud ani vel-
kou pokutu nevymùžeme, no tak je namístì, aby byl ještì další stupeò
sankce. Odnìtí licence. Prostì napøíštì pokud opakovanì subjekt porušu-
je zákon, tak pohrùžka a následnì odnìtí licence k prodeji nebo k podni-
kání na území Èeské republiky. To si myslím, že úèinnost mít bude, a ještì
rádi budou zejména ti, kteøí se opakovanì vyznaèují tím, že porušují zákon,
ještì rádi budou pokuty platit. A koneckoncù je nepøíjemné být už jen na
èerné listinì tìch, kteøí ne úplnì dodržují zákon. Tak jsem pochopil, že to
paní kolegynì Havlová myslela. A myslím si, že øada z nás má podobný
názor.

Pan kolega Bendl tady mluvil neustále o kvalitì potravin. Chci jenom u-
pozornit, že když se – také už nìco pamatuji, byl jsem u zrodu pùvodní sto-
desítky, tedy zákona o potravinách, tak slovo jakost tehdy bylo považováno
témìø za sprosté slovo. A jsem rád, že v posledních letech nebo v posled-
ním období se zaèínáme vracet taky k pojmu kvalita potravin a že je
potøeba na ni dohlížet, že je potøeba ji hlídat, protože koneckoncù ne
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jména s ohledem na pøímo použitelné pøedpisy Evropské unie a nové
smluvní instrumenty mezinárodního práva zavádí adaptaèní opatøení v ob-
lasti právní úpravy: za prvé – leteckého personálu, tzn. øídící letového pro-
vozu, za druhé – poskytování letových navigaèních služeb v tzv. jednotném
evropském nebi, za tøetí – odborného zjiš�ování pøíèin leteckých nehod. To
je velmi dùležité. Za ètvrté – ochrany civilního letectví pøed protiprávními
èiny, zejména terorismem.

Druhý takový významný bod. Návrh zákona zpøesòuje a doplòuje práv-
ní úprava provozování obchodní letecké dopravy zejména zahranièního le-
teckého dopravce.

K realizaci tohoto zákona. Koncepce budoucí právní úpravy, která po-
vede ke sjednocení právní úpravy postupù pøi výkonu jednotlivých správ-
ních agend s minimem odchylek a výjimek, zejména odstranìní zvláštních
právních norem vyluèujících použití správního øádu bez stanovení jiného
speciálního postupu. Tento návrh zákona zajiš�uje aktualizaci správních
poplatkù na úseku civilního letectví novelizací zákona o správních poplat-
cích.

Vypracování tohoto návrhu zákona pøedcházela dlouhá a peèlivá
pøíprava zahrnující konzultace s odbornou veøejností. Navrhovaná právní ú-
prava se již delší dobu oèekává a jejími adresáty jsou správní orgány, které
ji budou aplikovat. S ohledem na skuteènost, že jde o vládní návrh zákona
obsahující pøedevším adaptaèní opatøení k celé øadì významných
pøedpisù práva Evropské unie, zejména v oblasti ochrany civilního letectví
pøed protiprávními èiny, které již vstoupily v úèinnost a musí být tudíž vnit-
rostátními orgány aplikovány v plném rozsahu, pøimlouvám se za
projednání pøedloženého návrhu zákona v co nejkratší možné dobì a s va-
ším svolením odsouhlasení v jejím prvním ètení.

Ještì bych chtìl dodat, že je tøeba upozornit na to, že Evropská komi-
se indikovala, že v brzké dobì zahájí øízení o porušení smlouvy z dùvodu
neprovedení implementace ustanovení o sankcích naøízení stanovujícího
spoleèná pravidla uspoøádání toku letového provozu. Je to naøízení
Evropské komise èíslo 255/2010. Provedení implementace uvedeného u-
stanovení o sankcích je pøedloženým návrhem zákona zajiš�ováno. I z
tohoto dùvodu spolu se zpravodajem zákona Mgr. Václavem Snopkem,
CSc., je dohodnuto, že bude jeho prostøednictvím požadováno v souladu s
jednacím øádem Poslanecké snìmovny Parlamentu Èeské republiky
zkrácení lhùty po projednání návrhu zákona ve výborech na polovinu.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Nyní prosím,
aby se ujal slova zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Václav Snopek.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

-  -

(Jednání pøerušeno ve 13.13 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 14.30 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré odpoledne, milé
kolegynì poslankynì, milí kolegové poslanci. Dovolte mi, abych vás po
dobrém obìdì pøivítal u pokraèování dnešního jednání.

Na zaèátek si dovoluji pøednést omluvu pana poslance Ivana Adamce,
který se z dnešního odpoledního jednání omlouvá ze zdravotních dùvodù.

Dostáváme se k bodu osm, který jsme ráno schválili jako pevnì
zaøazený bod, jako první bod dnešního odpoledního jednání.

8.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., 

o civilním letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., 
o živnostenském podnikání (živnostenský zákon), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 
a další související zákony

/snìmovní tisk 47/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr dopravy Antonín
Prachaø. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Pane pøedsedající, dámy a
pánové, vážené poslankynì, vážení poslanci, dovolte mi, abych na úvod
pøednesl svùj první zákon a své vystoupení v Poslanecké snìmovnì.
Pokud to nebude úplnì všechno podle toho, co jste øekl, tak se pøedem
omlouvám. Znovu øíkám, je to moje první vystoupení. (V sále rušno.)

Mám tu èest vám pøedložit na první ètení návrh zákona o civilním letec-
tví, kterým se mìní zákon è. 49/1997 Sb., o civilním letectví a o zmìnì a
doplnìní zákona è. 455/1991 Sb., o živnostenském podnikání, dále živno-
stenský zákon, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony.
Projednávaný návrh zákona zejména s ohledem na pøímo používané –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já poprosím o klid zejména na levici
a v øadách vlády. Pan ministr pøedkládá svùj návrh poprvé. Prosím vás o
jakousi míru vlídnosti. Dìkuji.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Projednávaný návrh zákona ze-
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je tøeba zmínìný pøedpis Evropské unie pøímo použít, ale je potøeba jej
upravit i na národní úrovni. Dále se týkají šetøení jiných než vážných
incidentù, nebo� toto šetøení nespadá do pùsobnosti naøízení èíslo
996/2010, ale podléhá plnì vnitrostátní právní úpravì obsažené v zákonì
o civilním letectví a ustanovení transponující smìrnici 2003/42 Evropského
spoleèenství. Je to hlášení události.

Za ètvrté. Právní úprava ochrany civilního letectví pøed protiprávními
èiny, tedy zejména terorismem, je v zákonì promítnuta v naøízení
Evropského parlamentu a Rady Evropského spoleèenství èíslo 300/2008 o
spoleèných pravidlech v oblasti ochrany civilního letectví pøed
protiprávními èiny. Zde se navrhuje zcela nová právní úprava této oblasti a
mìní se pøíslušný orgán z dùvodu zajištìní efektivnìjšího a dùslednìjšího
vedení souvisejících agend a mimo jiné i z dùvodu nárùstu unijních
požadavkù, kterým by mìl být novì namísto Ministerstva dopravy Úøad pro
civilní letectví, a tím se i reaguje na nové možné hrozby v oblasti ochrany
civilního letectví pøed protiprávními èiny.

Návrh zákona reviduje a zpøísòuje oblast ovìøení spolehlivosti fyzických
osob v pøístupu bez doprovodu do vyhrazených bezpeènostních prostor,
bìžnì oznaèovaných jako SRA, tedy oblast, která je považována za jeden
z nejvìtších nedostatkù stávající právní úpravy.

Tato opatøení budou mít vliv na rozpoèet Èeské republiky.
Vedle shora uvedených adaptaèních opatøení pøináší návrh zákona

doplnìní a zpøesnìní právní úpravy provozování obchodní letecké dopra-
vy zejména zahranièního leteckého dopravce, a to s ohledem na správní
øád a potøebu reagovat na praxi. Cílem navrhované právní úpravy v této ob-
lasti je umožnit vìtší flexibilitu pøi využívání pøidìlení pøepravních práv k i-
dentifikaci leteckého dopravce na základì požadovaných informací a mo-
nitoring jeho pøítomnosti na území Èeské republiky zejména z provozních a
bezpeènostních dùvodù.

Návrh dále v návaznosti na dlouhodobou koncepci obsahuje zpøesnìní
v oblasti správního øízení a vazeb na správní øád. Dochází k vypuštìní
neodùvodnìných odchylek od správního øádu a dále k precizaci odchylek
odùvodnìných.

S ohledem na rozsah zmìn dochází v návrhu i k revizi správního tres-
tání, zejména s ohledem na rozsah správních deliktù navrhuje pøehlednìjší
uspoøádání správních deliktù. V dané souvislosti došlo k precizaci skutko-
vých podstat a k revizi výše sankcí.

Vedle zákona o civilním letectví se aktualizuje i pøíslušná èást zákona o
správních poplatcích.

Dámy a pánové, pan ministr požádal Snìmovnu o co nejrychlejší pro-
jednání. Proto budu jako zpravodaj požadovat v závìreèném slovì zkráce-
ní doby projednání ve výborech o tøicet dní. Dìkuji za pozornost.

-  -

Poslanec Václav Snopek: Dìkuji. Vážený pane místopøedsedo,
vážené kolegynì, kolegové, ve své zpravodajské zprávì se pokusím vás
struènì provésti celým obsahem vládního návrhu zákona, kterým se mìní
zákon è. 49/1997 Sb., o civilním letectví a o zmìnì a doplnìní zákona è.
455/1991 Sb., o živnostenském podnikání, ve znìní pozdìjších pøedpisù.
Návrh zákona vám byl rozdán jako snìmovní tisk èíslo 47 3. prosince
loòského roku.

Pøedložená novela zákona, nebo návrh zákona, pøedevším zajiš�uje a-
daptaci práva Evropské unie, tedy pøímo použitelné pøedpisy Evropské u-
nie a tím jsou naøízení. A dále provedení mezinárodních smluv, jež Èeská
republika pøijala. V oblasti leteckého unijního práva došlo v posledních
letech k pøijetí nových naøízení nebo novelizací naøízení stávajících a dále
ke zrušení nìkolika dosavadních smìrnic a jejich nahrazení naøízením.
Dále v oblasti tzv. jednotného evropského nebe došlo ke sjednání a pøijetí
dohody o zøízení støedoevropského funkèního bloku vzdušného prostoru.

Tyto posuny v unijním i mezinárodním právu vyvolaly nutnost rozsáhle-
jších úprav v zákonu o civilním letectví, a to zejména v tìchto oblastech:

Za prvé je to právní úprava leteckého personálu, která se týká øídících
letového provozu. Tento zákon odstraòuje duplicity v zákonì o civilním le-
tectví v oblasti právní úpravy leteckého personálu s ohledem na naøízení
Evropského parlamentu a Rady Evropského spoleèenství è. 2016/2008 ze
dne 20. února 2008 o spoleèných pravidlech v oblasti civilního letectví a o
zøízení Evropské agentury pro bezpeènost letectví. Návrh zákona z tohoto
dùvodu ruší duplicitní právní úpravu v zákonì o civilním letectví, kterou byla
zajištìna øádná transpozice smìrnice 206/23/ES spoleèenství již pøed
uvedeným pøímo použitelným naøízením na úrovni Evropské unie,
komplexnì upravovala vzdìlávání a pøezkušování vybrané skupiny le-
teckého personálu, to je øídících letového provozu a øídících letového pro-
vozu ve výcviku, tedy žákù.

Za druhé. Právní úprava poskytování leteckých navigaèních služeb v
tzv. jednotném evropském nebi. Návrh zákona provádí naøízení Komise
Evropské unie è. 255/2010, kterým se stanovují spoleèná pravidla
uspoøádání letového provozu – a tady je dùležité ustanovení vèetnì nových
sankcí, a dohodu o zøízení støedoevropského funkèního bloku vzdušného
prostoru. U tìchto je nezbytné blíže vymezit vztahy a spolupráci pøi
poskytování pøeshranièních letových navigaèních služeb a výkon státní
kontroly v tìchto pøípadech. 

Za tøetí. Právní úprava odborného zajiš�ování pøíèin leteckých nehod. V
tomto pøípadì návrh zákona provádí naøízení Evropského parlamentu a
Rady Evropské unie èíslo 996/2010 o šetøení a prevenci nehod a incidentù
v civilním letectví. V této souvislosti dochází k úpravì znìní hlavy èíslo 4
zákona s tím, že v zákonì budou nadále obsažena jednak ustanovení, jímž
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ceschopnosti a nutné rychlosti zavádìní daného typu letadla do provozu
jeví jako pøíliš dlouhá, i když pøipouštím, že zákon umožòuje tuto lhùtu
zkrátit.

Pøedkladatel by mìl také objasnit novou pravomoc Ústavu pro odborné
zjiš�ování pøíèin leteckých nehod, èímž je nový § 55c s názvem Povìøení.
Toto ustanovení mùže zjiš�ováním pøíèin leteckých nehod, pøi nichž nedo-
šlo k usmrcení osob a incidentù, povìøit na žádost právnickou osobu, která
je zpùsobilá zajistit øádný výkon tìchto èinností.

Novela zákona také zavádí pro tuzemské letecké dopravce povinnost
vypracovat plán pomoci obìtem leteckých nehod a jejich pøíbuzným,
vèetnì finanèní pomoci.

To, co mì obzvláštì netìší a jistì nepotìší žádného výrobce èi posky-
tovatele služeb v letectví, je podstatné navýšení správních poplatkù podle
èásti zákona èíslo 634/2004 Sb., o správních poplatcích. Problematické se
jeví zejména navýšení poplatkù pro získání typového osvìdèení èi sch-
válení typové zpùsobilosti letadel èi jejich èástí.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, závìrem svého vystoupení chci
podpoøit postoupení zákona do druhého ètení, s tím ovšem, že by bylo
vhodné v rámci druhého ètení upravit nìkterá ustanovení a výši správních
poplatkù s ohledem na zachování konkurenceschopnosti èeských
leteckých výrobcù a provozovatelù letounù.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Seïovi. Ptám
se, jestli se ještì nìkdo hlásí do obecné rozpravy. Jestliže se nikdo nehlásí,
konèím obecnou rozpravu a ptám se navrhovatele nebo pana zpravodaje,
chtìjí-li závìreèné slovo. Pane ministøe, prosím, máte slovo. 

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Pane pøedsedající, dámy a
pánové, budu reagovat jenom krátce na tøi body, které tady zaznìly, co se
týká § 7 odst. 5. Co se týká lhùt ke schválení, je tøeba si uvìdomit, že se
bavíme o letectví, a tyto procesy vyžadují delší dobu, protože v okamžiku,
kdy bychom cokoli opomnìli v tìch schvalovacích lhùtách a došli potom k
nehodì, tak má katastrofální následky. Ale jsme pøipraveni o tom diskuto-
vat, je to potøeba zvážit.

Co se týká námitky nebo pøipomínky ke správním poplatkùm a jejich na-
výšení, chtìl bych jenom øíct, že naposledy správní poplatky byly stanove-
ny v roce 2002 a 2004 a výše tìchto správních poplatkù v žádném pøípadì
neodpovídá souèasnému stavu. Vzpomeòme si jenom na inflaci. Zvyšování
poplatkù za letectví je obecným trendem a my bychom se tomu mìli
pøizpùsobit.

Dìkuji za pozornost.

-  -

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám
obecnou rozpravu, do které se zatím pøihlásil jeden poslanec. Prosím pa-
na poslance Antonína Seïu. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe, vážené kolegynì, kolegové, pøedložená novela zákona je
dlouhodobì pøipravovanou a zejména oèekávanou zmìnou zákona o civil-
ním letectví. Obšírnì se tady o tom zmínil jak pan ministr, tak zpravodaj.

Vybraná varianta ochrany civilního letectví pøed protiprávními èiny
urèuje Úøad pro civilní letectví k ovìøování civilní spolehlivosti. Tato varian-
ta je ovšem pøísnìjší, než požaduje unijní pøedpis. Navíc si vyžádá zvýšené
náklady ze státního rozpoètu a posílení poètu pracovníkù na úøadì. Chci u-
pozornit, že zejména regionální letištì nesouhlasí s navrženou variantou a
podporují, aby udìlování ovìøení civilní spolehlivosti provádìl subjekt
pøímo odpovìdný za zajištìní bezpeènosti a ochrany civilního letectví pøed
protiprávními èiny v daném místì, a to pøi znalosti místních pomìrù a
oprávnìných osob.

Zákon novì urèuje Úøad pro civilní letectví coby správní orgán s
celostátní pùsobností, podøízený Ministerstvu dopravy, také jako orgán
èlenského státu odpovìdný za koordinaci a kontrolu plnìní pravidel na
úseku ochrany civilního letectví pøed protiprávními èiny. Ochrana civilního
letectví pøed terorismem je obzvláš� významným veøejným zájmem, do-
týkajícím se nejen vnitøní bezpeènosti státu. Zákon mimo jiné upravuje po-
vinnost provozovatele letištì mít schválený bezpeènostní program letištì a
ten opìt schvaluje Úøad pro civilní letectví na žádost provozovatele.

V souvislosti s rozsáhlými zmìnami v oblasti správního trestního zákona
rozdìluje se devátá èást zákona na tøi hlavy, pøièemž první hlava upravuje
státní správu v civilním letectví, druhá státní dozor a tøetí správní delikty.
Tady dochází k revizi stávajících skutkových podstat, pøestupkù a
správních deliktù právnických a podnikajících fyzických osob a dále do-
chází k zavedení nových skutkových podstat v zájmu provedení pøímo pou-
žitelných pøedpisù Evropské unie.

Chci upozornit na skuteènost, že náklady vzniklé v souvislosti s úkony
Úøadu pro civilní letectví, které nejsou zpoplatnìny podle zákona o správ-
ních poplatcích, budou hrazeny formou náhrady nákladù správního øízení,
to je náhradou skuteènì vynaložených nákladù.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, pøes øadu pozitivních zmìn jsem
našel v návrhu nìkterá ménì pozitivní ustanovení. Napøíklad v § 7 odst. 5
se ruší doposud uplatòované pøedpisy o správním øízení pøi schvalování ty-
pu výrobku a zavádí se tøi roky pro vydání rozhodnutí, a pro zvláš� složité
pøípady dokonce pìt let. Chci upozornit, že tato lhùta se mi s ohledem na
možnost zamítnutí èi dovolání a zejména s ohledem na udržení konkuren-
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10.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 146/2002 Sb.,

o Státní zemìdìlské a potravináøské inspekci a o zmìnì
nìkterých souvisejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 86/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr zemìdìlství Marian
Jureèka. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji, pane pøedsedající.
Dobré odpoledne, vážené kolegynì a kolegové. Dovolte mi, abych uvedl
vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 146/2002 Sb., o Státní
zemìdìlské a potravináøské inspekci a o zmìnì nìkterých souvisejících
zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù. Návrh zákona je pøedkládán jako i-
niciativní materiál ministra zemìdìlství. Pùvodní návrh zákona, snìmovní
tisk 977, taktéž jako pøedchozí materiál, který jsem uvádìl, nebyl
Poslaneckou snìmovnou z dùvodu jejího rozpuštìní v minulém roce
projednán.

Úèelem navrhované právní úpravy je reakce na zkušenosti s aplikací
zákona è. 146/2002 Sb. a na nìkteré problémy trhu s potravinami.
Navrhované zmìny mají zvýšit efektivitu výkonu kontroly a ochrany
spotøebitelù zavedením nových typù opatøení, napø. zavedení nové formy
opatøení v podobì opatøení obecné povahy, jež by mìlo zejména pøinést
možnost rychlé reakce na pøípady, které vyžadují bezprostøední zásah.
Souèasnì se provádìjí zmìny v souvislosti s pøijetím nového zákona è.
225/2012 Sb., o kontrole, který nabyl úèinnosti 1. ledna 2014. Pøedkládaný
návrh zejména obsahuje nový efektivní systém opatøení ukládaných státní
zemìdìlskou a potravináøskou inspekcí v pøípadì zjištìní nedostatkù.

Jedná se o tato opatøení: Klasické opatøení oznámené pøi kontrole a
úèinné vùèi kontrolované osobì v rámci územní pùsobnosti inspektorátu,
jehož inspektor opatøení vydal. Opatøení s úèinky pøesahujícími územní
pùsobnost daného inspektorátu v pøípadì, že je zde dùvodné podezøení,
že k porušení právního pøedpisu kontrolovanou osobou došlo i mimo
územní pùsobnost kontrolujícího inspektorátu, to je napø. v pøípadì
nebezpeèných potravin uvádìných na trh v rámci jednoho obchodního
øetìzce. Dále opatøení obecné povahy podle správního øádu s úèinky
pøesahujícími územní pùsobnost daného inspektorátu, který zavazuje niko-
li jen kontrolovanou osobu, ale i blíže neurèený okruh dalších osob,
napøíklad v pøípadì nebezpeèných potravin uvádìných na trh vìtším
poètem subjektù, a také zvýšení efektivity výkonu kontroly a pøizpùsobení
právní úpravy novému kontrolnímu øádu. Tady se zavádí oprávnìní
inspektorù zjednat si pøístup do kontrolovaných prostor. Zavádí se nové
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. O slovo se
hlásí ještì pan zpravodaj. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Snopek: Dìkuji. Dámy a pánové, budu pouze navr-
hovat. Požádám Snìmovnu o propuštìní do druhého ètení. Chci navrhnout
pøikázání k projednání ve výboru hospodáøském, tedy jako garanèním,
pøikázat návrh k projednání ve výboru bezpeènostním a požádat
Snìmovnu o zkrácení doby na projednání o 30 dní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Jelikož ne-
padl v prvním ètení návrh na zamítnutí, budeme se nyní zabývat návrhem
na pøikázání výboru k projednání.

Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
hospodáøskému výboru.

Zahajuji tedy hlasování (èíslo 30) o pøikázání tohoto návrhu
hospodáøskému výboru. Kdo je pro? Kdo je proti?

Z pøítomných 164 poslancù pro 135, proti žádný, návrh byl pøikázán
hospodáøskému výboru.

Dále z úst pana zpravodaje zaznìl návrh na pøikázání bezpeènostnímu
výboru.

Zahajuji hlasování (èíslo 31) o pøikázání tohoto návrhu k projednání
bezpeènostnímu výboru. Kdo je pro? Kdo je proti?

Z pøítomných 164 poslancù pro 120, proti 17, i tento návrh byl pøijat a
návrh zákona jsme pøikázali bezpeènostnímu výboru.

Pakliže nikdo nemá další návrh na pøikázání, je tady návrh pana zpra-
vodaje na zkrácení lhùty k projednání o 30 dnù.

Zahajuji tedy hlasování (èíslo 32) o zkrácení lhùty k projednání o 30 dnù.
Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Z pøítomných 166 poslancù pro 132, proti 8, lhùta k projednání byla
zkrácena o 30 dnù.

Dìkuji panu zpravodaji i panu ministrovi. Tím jsme se vypoøádali s bo-
dem 8, který byl pevnì zaøazen jako první bod odpoledního programu, a
dostáváme se k bodu èíslo
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Stejnì jako u jiných novel zákonù se v novele reaguje na aplikaèní
zkušenosti a na souèasnou situaci na trhu s potravinami, které ukazují na
potøebu urèitých legislativních zmìn technického charakteru. Nutná je da-
lší adaptace na právní pøedpisy evropského potravinového práva,
pøípadnì odstranìní duplicit. Je potøeba zvyšovat efektivitu výkonu kontro-
ly.

Jako nutné vnímám zavedení nového oprávnìní inspektorù pro zajištìní
vstupu do kontrolovaných prostor, nových typù opatøení, úpravu nìkterých
procesních otázek oznamování opatøení, zmìny v rozhodování o námitkách
do opatøení, o zavedení nové formy opatøení v dobì opatøení obecné
povahy a v nìkterých pøípadech doplnìní návaznosti øízení o správních de-
liktech na opatøení. Novela øeší také nutné zmìny týkající se terminologie
pøipravované rovnìž v návrhu zákona, kterým se mìní stìžejní pøedpis v
oblasti potravin, zákon èíslo 110/1997 Sb., o potravinách a tabákových
výrobcích.

Z mého pohledu a pohledu veøejnosti jsou dùležitá opatøení k možnosti
rychlejšího a efektivnìjšího zásahu v pøípadì ohrožení zájmu spotøebitele
pøi výrobì nebo uvádìní zemìdìlských výrobkù, potravin nebo tabákových
výrobkù na trh, a také v úèinnìjším informování kontrolovaných osob. Nová
forma opatøení by mìla pøinést zejména možnost rychlé reakce na pøípady,
které vyžadují bezprostøední zásah, jakými jsou zejména pøípady význam-
ných potravinových krizí, napøíklad metanolová aféra.

Poslanecký klub KSÈM projednávaný návrh podporuje. Dìkuji za po-
zornost. (Potlesk poslancù klubu KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci za jeho
pøíspìvek. Ptám se, jestli se nìkdo další hlásí do obecné rozpravy. Jestliže
ne, konèím obecnou rozpravu. Ptám se pana navrhovatele, pana ministra,
èi pana zpravodaje, pøeje-li si závìreèné slovo. Není tomu tak.

Nyní se tedy budeme zabývat návrhem na pøikázání výboru k projed-
nání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
zemìdìlskému výboru. Má nìkdo jiný návrh? Prosím pana zpravodaje.

Poslanec Petr Bendl: Já bych ještì doporuèil, aby jej projednal
ústavnìprávní výbor.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Jestliže nemá nikdo jiný
návrh, pøistoupíme tedy k hlasování. Nejprve budeme hlasovat o pøikázání
projednání zemìdìlskému výboru.

Zahajuji hlasování (èíslo 33) o pøikázání pøedloženého návrhu k
projednání zemìdìlskému výboru. Kdo je pro? Kdo je proti?
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opatøení spoèívající v uložení zákazu užívání prostor, pokud kontrolovaná
osoba neumožní inspektorovi vstoupit na pozemky, do staveb nebo jiných
prostor, èi stanovuje se oprávnìní Státní zemìdìlské a potravináøské in-
spekce získávat v nezbytném rozsahu údaje ze základních registrù.

Dìkuji za pozornost, tolik ve struènosti k danému materiálu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za pøedsta-
vení tohoto zákona. Nyní prosím pana zpravodaje pro prvé ètení, kterým
byl stanoven pan poslanec Petr Bendl. Pane poslanèe, prosím, ujmìte se
slova.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, kolegové, máme pøed sebou pomìrnì jednoduchou právní ú-
pravu, která v podstatì, jednoduše øeèeno, posiluje pravomoci inspektorù
pøi kontrolách. Já obecnì jsem pro to, aby inspektoøi mìli vìtší pravomoci
rychle zasahovat, ale nechtìl bych, abychom se zase dostali do situace,
kdy bude možné takovéto kompetence napø. zneužívat. My otevíráme mo-
žnost vstupovat do objektù, do budov, na pozemky, atd. Možná že tím tro-
šku zasahujeme už i do kompetencí Policie ÈR. Mìli bychom provìøit
opravdu, øeknu, i tu stránku možnosti zneužití v pøípadì, že to nebude
oprávnìné.

Jinak obecnì jsem pro to, abychom posilovali kompetence našich
inspektorù. Právní novelu podporuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které zatím mám jednoho pøihlášeného. Prosím pana
poslance Josefa Šenfelda. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Josef Šenfeld: Dìkuji za slovo. Vážený pane místopøedsedo,
vážená vládo, vážení kolegové. Moji kolegové v bodì tìsnì pøed polední
pøestávkou mluvili o dùležitosti zákona o potravinách a já øíkám, že dùležitá
je i dùsledná a úèinná kontrola na trhu potravin. Vnímám, že základ stáva-
jícího zákona je z doby pøed vstupem ÈR do EU a že nebyl významnì u-
pravován.

Vstupem do EU v oblasti potravinového práva se musely aplikovat
pøedevším pøedpisy EU, vèetnì zásady vzájemného uznávání výrobkù ne-
harmonizovaných potravinovým právem EU, vyrobených podle norem
jiných èlenských státù a èasto znaènì odlišných od tuzemských. 

Tím byla ovlivnìna situace na trhu s potravinami, kdy spotøebitelé se
stále více setkávají s potravinami, které jsou sice až na výjimky bezpeèné,
ale z pohledu jakosti a oznaèování potravin je pro bìžného spotøebitele
èasto trh s potravinami nepøehledný.
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pøevážnou èinnost pøevzal od 1. 1. 2013 Státní zemìdìlský intervenèní
fond. Dále zpøesnìní ustanovení o evidenci pùdy, evidenci krajinných
prvkù a evidenci objektù a jejich procesních zpùsobù aktualizace. A zru-
šení ustanovení o každoroèním pøedkládání zprávy o stavu zemìdìlství do
Poslanecké snìmovny.

Pøedmìtem hlavních zmìn zákona èíslo 256/2000 Sb., o Státním
zemìdìlském intervenèním fondu, jsou zejména formulaèní úpravy ustano-
vení o financování Státního zemìdìlského intervenèního fondu, doplnìní u-
stanovení o poskytování národních dotací na základì povìøení ministerstva
podle § 2d zákona o zemìdìlství prostøednictvím dohody o poskytnutí do-
tace a doplnìní ustanovení o poskytování dotací a možnost elektronických
podání.

Za pozitivní dopad návrhu zákona na podnikatelské prostøedí Èeské re-
publiky lze považovat zejména zjednodušení evidence zemìdìlského pod-
nikatele, zrušení institutu místní pøíslušnosti a zrušení evidence zamìøení
zemìdìlské výroby.

Pokud jde o dùvodovou zprávu, dovoluji si ji upøesnit informací o no-
vých základních naøízeních Rady a Parlamentu Evropské unie, které byly
pøijaty koncem roku 2013 a následnì publikovány v Úøedním vìstníku EU.
Jedná se o nová základní naøízení Rady a Parlamentu Evropské unie, kte-
rá se týkají zmìn spoleèné zemìdìlské a rybáøské politiky pro období 2014
až 2020. Na ta již publikovaná naøízení Evropské unie budou navazovat
dosud nepøijatá provádìcí naøízení Evropské unie, která budou pøijímána
orgány Evropské unie v prùbìhu roku 2014.

Zároveò bych chtìl avizovat a požádat Poslaneckou snìmovnu, aby
lhùtu na projednání tohoto zákona v rámci druhého ètení prodloužila o 30
dnù, tedy na dnù 90, protože èekáme ještì na nìkterá pøípadná zpøesnìní
z Evropské unie ve vztahu k spoleèné zemìdìlské politice, tak abychom
pøípadnì tento zákon nemuseli novelizovat znovu od zaèátku. Takže bych
prosil, aby této mé žádosti bylo vyhovìno. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a nyní prosím,
aby se slova ujala zpravodajka pro prvé ètení poslankynì Margita
Balaštíková. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Margita Balaštíková: Dobrý den, pane pøedsedající, dob-
rý den, dámy a pánové. Pan ministr zemìdìlství nám pøedložil návrh záko-
na. Já bych jako zpravodaj vás chtìla informovat o tom, že skuteènì v
úpravì zákona dochází pouze ke zpøesnìní obecných ustanovení o
spoleèných organizacích trhu, uvedení do souladu evidence
zemìdìlského podnikatele se zmìnami a zjednodušením živnostenského
práva. Nastává zmìna v provozování evidence, ve využívání pùdy podle u-
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Z pøítomných 169 poslancù pro 142, proti žádný. Návrh byl pøikázán
zemìdìlskému výboru.

Dále se budeme zabývat pøikázáním ústavnìprávnímu výboru.
Zahajuji hlasování (èíslo 34) o pøikázání tohoto návrhu ústavnìprávnímu

výboru. Kdo je pro, a� zvedne ruku. Kdo je proti?
Z pøítomných 169 poslancù pro 16, proti 106. Návrh nebyl pøikázán

ústavnìprávnímu výboru k projednání.

Tím konèím první ètení tohoto zákona. Dìkuji panu ministrovi i panu
zpravodaji.

Pokroèíme bodem èíslo.

12.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 252/1997 Sb.,

o zemìdìlství, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon è. 256/2000 Sb.,
o Státním zemìdìlském intervenèním fondu a o zmìnì nìkterých

dalších zákonù (zákon o Státním zemìdìlském intervenèním fondu),
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 98/ - prvé ètení

Z povìøení vlády i tento návrh uvede ministr zemìdìlství Marian
Jureèka. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji. Vážené kolegynì,
vážení kolegové. Dnes do tøetice taktéž pøedkládám vládní návrh zákona,
kterým se mìní zákon èíslo 252/1997 Sb., o zemìdìlství, a zákon èíslo
256/2000 Sb., o Státním intervenèním fondu, ve znìní pozdìjších pøedpisù.
Tento vládní návrh zákona je taktéž pøedkládán z dùvodu neprojednání
Poslaneckou snìmovnou v minulém roce z dùvodu jejího rozpuštìní.

Hlavními dùvody pøedložení navrhované právní úpravy, pokud jde o
zákon èíslo 252/1997 Sb., o zemìdìlství, jsou zejména zpøesnìní obec-
ných ustanovení o spoleèných organizacích trhu, pøímých platbách,
Programu rozvoje venkova a operaèního programu Rybáøství.
Zjednodušení evidence zemìdìlského podnikatele s ohledem na zjedno-
dušení živnostenského práva a se zmìnami vyvolanými zákonem o zá-
kladních registrech. Zmìna v provozování evidence využití pùdy podle u-
živatelských vztahù, takzvaného systému LPIS, s ohledem na sjednocení
zpùsobu administrace dotací v resortu zemìdìlství po provedené redukci
agentur pro zemìdìlství a venkov Ministerstva zemìdìlství, jejichž
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další se hlásí do obecné rozpravy. Jestliže nemám žádnou další pøihlášku,
konèím obecnou rozpravu a táži se, zda pan ministr nebo paní zpravodajka
chtìjí mít závìreèné slovo. Nechtìjí. Dìkuji. Budeme se tedy zabývat
návrhem na pøikázání výborùm k projednání. Organizaèní výbor navrhl
pøikázat pøedložený návrh k projednání zemìdìlskému výboru. Má nìkdo
jiný návrh? Jestliže nemá, pøistoupíme k hlasování.

Zahajuji hlasování (èíslo 35) o pøikázání návrhu tohoto zákona k
projednání zemìdìlskému výboru. Kdo je pro, a� zvedne ruku. Kdo je
proti?

Z pøihlášených 172 poslancù pro 146, proti žádný. Návrh byl pøikázán
zemìdìlskému výboru k projednání.

Dále tady zaznìl návrh na prodloužení lhùty k projednání o 30 dnù.
Mám tady faktickou poznámku pana poslance Václava Snopka... Ne. Pan
poslanec Snopek se nehlásí.

Takže dám hlasovat o prodloužení na lhùty k projednání o 30 dnù, na
90 dnù.

Kdo je pro prodloužení této lhùty? Zahajuji hlasování (èíslo 36). Kdo je
pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Z pøítomných 173 poslancù pro 148, proti žádný. Konstatuji, že tento
návrh byl pøikázán k projednání zemìdìlskému výboru a lhùta k projednání
byla prodloužena o 30 dnù na 90 dnù. Tím konèím první ètení tohoto návr-
hu zákona.

Dále se budeme zabývat bodem èíslo

13.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb.,
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech),

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 53/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

Konstatuji, že je tady návrh, aby tento návrh zákona byl schválen pod-
le § 90 odst. 2, tedy abychom s ním vyslovili souhlas již v prvém ètení.

Nyní prosím, aby z povìøení vlády pøedložený návrh uvedl ministr
životního prostøedí Richard Brabec. Prosím, pane ministøe, máte slovo.
(Neustálý hluk v sále.) Poprosím o klid. Pane ministøe, máte slovo. Debatní
kroužky prosím, aby se uchýlily do kuloárù. Dìkuji.
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živatelských vztahù vzhledem na sjednocení zpùsobu administrace
v resortu zemìdìlství a úprava evidence pùdy týkající se evidence
krajinných prvkù, evidence objektù a jejich procesních zpùsobù aktualiza-
ce.

Co se týká zákona o Státním zemìdìlském intervenèním fondu, taktéž
dochází pouze ke zpøesnìní ustanovení o kompetenci a pùsobnosti fondu,
o úpravì jeho financování a doplòují se ustanovení o poskytování národ-
ních dotací na základì povìøení ministerstva.

Co se týká požadavku pana ministra, také bych byla pro prodloužení,
protože samozøejmì provádìcí naøízení Komise Evropské unie mohou být
pøijímána v prùbìhu roku a mohli bychom se dopustit nìkterých chybných
krokù.

Co se týká cíle navrhovaných právních úprav, je to pøíprava a
pøizpùsobení právního øádu Èeské republiky pøipravovaným novým, pøímo
použitelným a bezprostøednì aplikovaným naøízením Evropské unie.

Pøedkládaný návrh zákona si vyžádá dopady na státní rozpoèet pouze
v rozsahu schváleného støednìdobého rozpoètu fondu. Náklady na další
zmìny nebo úpravy informaèních systémù s ohledem na novou spoleènou
zemìdìlskou politiku roku 2014 až 2020 bude krýt fond ze zùstatkù minu-
lých let a z rozpoètù pøíštích období.

Jako zpravodaj doporuèuji, aby snìmovní tisk è. 98 byl pøikázán k
projednání zemìdìlskému výboru.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní zpravodajce. Otvírám o-
becnou rozpravu, do které v tuto chvíli nemám žádnou pøihlášku. Ano, vi-
dím, hlásí se pan poslanec Petr Bendl. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo. Dámy a pánové, já tuhle novelu
zákona o zemìdìlství podporuji. Jenom vzhledem k tomu, že pan ministr si
tady øekl o prodloužení projednávané lhùty o tomto zákonì, dávám na
zváženou, jestli by nestálo za to do této právní úpravy vložit i možnost
zemìdìlcù, aby mohli mìnit tøeba ornou pùdu za trvalý travní porost.
Dneska jim to legislativa pøíliš neumožòuje. Evropská legislativa to podle
mých informací umožòuje. U nás je to velmi komplikované. K takovéto le-
pší organizaci práce by to pomohlo a zemìdìlci by to, myslím, uvítali. Ona
ta debata k tomu by byla širší. Vìøím, že možná na výboru k tomu nìco více
øekneme, ale já tady jenom chci inspirovat pana ministra, jestli by se tím ne-
zabýval jeho sekretariát a ministerstvo, abychom zemìdìlcùm umožnili
alespoò vymìnit pùl na pùl, nebo TTP proti orné pùdì a obrácenì, tak aby
to mìli bez problémù. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a ptám se, kdo
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Než pozvu
zpravodaje tohoto tisku, s faktickou poznámkou se pøihlásil pøedseda po-
slaneckého klubu KSÈM, pan poslanec Kováèik. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedající, paní a
pánové, nikoliv s faktickou poznámkou, ale s pøednostním právem jako
pøedseda klubu. Dovolte mi, abych v této chvíli, by� si uvìdomujeme, že je
doopravdy nutné tuto materii projednat pomìrnì velmi rychle, ale musíme
brát v úvahu také názory a urèité obavy ekologických sdružení, která nás
nabádají k tomu, abychom pøece jenom dali prostor k projednání ve výbo-
rech. Takže nemáme v podstatì nic proti tomu, aby se následnì zkrátila
lhùta, ale jménem dvou klubù v této chvíli podávám veto proti projednávání
podle § 90 odst. 2. Jsou to kluby KSÈM a Úsvit pøímé demokracie Tomia
Okamury. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. Myslím, že
vet tu bude ponìkud víc. S faktickou poznámkou se pøihlásil pan poslanec
Laudát. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Pøestože už je to z hlediska projednávání
nadbyteèné, nicménì i my jsme byli s ODS pøipraveni za TOP 09 a ODS
dát veto na § 90.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Nyní prosím,
aby se ujal slova zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Josef Nekl.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené dámy,
vážení pánové, èlenové vlády, já svou zpravodajskou zprávu nebudu mít
dlouhou, protože pan ministr ve svém zdùvodnìní prakticky øekl skoro vše.
Jenom zopakuji, že zákon o obalech è. 477/2001 Sb., ve znìní pozdìjších
pøedpisù, byl naposledy zásadnì novelizován v roce 2006, což už je
nìjaký èas. A jak bylo øeèeno, v rámci této novelizace byly stanoveny
recyklaèní cíle pro jednotlivé obalové komodity v letech 2006 až 2012.
Proto je opravdu nezbytné provést novelizaci zákona o obalech
stanovením cílù recyklace, respektive využití pro obaly uvádìné v Èeské
republice na trh povinnými osobami èi pro odpady z tìchto obalù. V sou-
vislosti s tím, jak již bylo øeèeno, je potøeba transponovat smìrnici komise
2013/2/EU ze 7. února 2013, která v souladu s požadavkem vyšší právní ji-
stoty a harmonizace výkladu pojmu obal rozšiøuje názorné pøíklady konk-
rétních výrobkù, které jsou, nebo nejsou obaly.

Jak bylo øeèeno panem ministrem, úprava mìla být transponována do
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Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji, pane
pøedsedající. Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové, já si v této nabi-
té konkurenci dovolím pøilákat vaši pozornost k vládnímu návrhu zákona,
kterým se mìní zákon èíslo 477/2001 Sb., o obalech.

Chtìl bych vám jen øíci v úvodu, že pøedmìtem té úpravy jsou vlastnì dva
okruhy otázek. Ten první z nich je zakotvení cílù recyklace z celkového vyu-
žití odpadu pro další období, tedy roky 2013, 2015. Ten 2013 je tam proto,
že to byl samozøejmì už návrh pøedchozí vlády. A dále transpozice smìrnice
Evropské unie, respektive Komise 2013/2/EU ze dne 7. února 2013.

Cílem recyklace a celkového využití odpadu z obalù je pøedevším to, že
recyklaèní cíle do roku 2015 jsou navrženy na stejné úrovni jako pro rok
2012 s ohledem na zkušenosti a konkrétní podmínky s nakládání s
odpadem z obalù Èeské republiky a s pøihlédnutím k pøedpokládanému
vývoji evropské legislativy.

Cíle vycházejí z pøedpokladù pro nový plán odpadového hospodáøství,
který je momentálnì pøipravován na Ministerstvu životního prostøedí,
pøièemž jsou stanoveny pouze do roku 2015, nebo� se v blízkém horizontu
oèekává pøedpokládaná revize cílù, které jsou stanoveny evropskou legis-
lativou. Cíle souèasnì vycházejí z platné evropské legislativy a ve spolup-
ráci s MPO, nebo po dohodì s MPO, jsou konstruovány tak, aby
nezatìžovaly nadmìrnì èeské výrobce ve vztahu k jejich konkurenci z o-
statních evropských zemí.

K transpozici smìrnice Komise 2013/2/EU. Jejím cílem je pøedevším v
souladu s požadavky vyšší právní jistoty a harmonizace výkladu pojmu
obal rozšíøit názorné pøíklady konkrétních výrobkù, které jsou potom
uvedeny v pøíloze 1 zákona o obalech, které jsou, nebo nejsou obalem.
Nebudu tady èíst konkrétní pøípady, abych vás nezdržoval, a dovolím si te-
dy jenom na konci svého zdùvodnìní krátce øíct, proè první ètení.

Pøijetí navrhovaného zákona v co nejkratším èase je nutné pøedevším za
úèelem splnìní závazkù, které pro Èeskou republiku vyplývá z èlenství v
Evropské unii. Pak bych chtìl upozornit na to, že lhùta pro transpozici
smìrnice Komise uplynula již 30. záøí 2013 a Èeská republika dosud neo-
známila Evropské komisi znìní právních pøedpisù pøijatých za úèelem je-
jího provedení. Evropská komise proto již 29. listopadu 2013 zahájila proti
Èeské republice øízení o porušení smlouvy. Èeské republice tak relativnì v
krátké dobì hrozí uložení penìžité sankce z dùvodu nesplnìní povinnosti
implementovat zmínìnou smìrnici. Dùvodem pro rychlé pøijetí je dále i
chybìjící úprava recyklaèních cílù, které jsou v platném zákona o obalech
stanoveny pouze do roku 2012.

Z tìchto dùvodù si vláda dovoluje, a já samozøejmì za ni, navrhnout,
aby s návrhem zákona vyslovila Snìmovna souhlas již v prvém ètení.
Dìkuji za pozornost.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S faktickou
poznámkou se pøihlásila paní poslankynì Koneèná. Prosím, paní
poslankynì.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Vážené kolegynì a kolegové,
já jsem nechtìla reagovat, protože jsem ráda, že jsme tady našli nìjaký
konsensus na zkrácení. Jen mi dovolte vzkázat mému pøedøeèníkovi
prostøednictvím pana pøedsedajícího, že tento zákon, stejnì jako chemický
zákon, byl pøipravován na ministerstvu již za vlády Tomáše Chalupy a
námìstkù z TOP 09. Následnì ho pøedkládal pan Podivínský a následnì
spadl panu ministrovi. Jenom abychom se tu neobviòovali. Je to infringe-
ment, který bìží, potøebujeme to schválit, ale to, že se rozpustila
Poslanecká snìmovna, zapøíèinilo to, že to tady máme vlastnì s pùlroèním
zpoždìním. Jenom si uvìdomme, kdo na tom ministerstvu vládl
pøedcházejících pìt let. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. S další
øádnou pøihláškou je pøihlášen pan poslanec Jan Zahradník. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Zahradník: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
já bych se to pokusil vzít krátce. Ona totiž ta tabulka má svùj význam také
pro fungování obcí, kde sbìr odpadu vlastnì probíhá, povinnost prùmyslu
spolufinancovat právì tøídìní sbìru. Jinak obce, kterým by mohl tento
pøíjem vypadnout, jejich pøíjmové stránky rozpoètu by mohly být zkráceny
zhruba o 1,2 mld. korun, kdyby tabulka a její pøijetí bylo oddalováno a
povinnost tøídit nebyla stanovena zákonem. Èili myslím, že ta pìtidenní
lhùta je adekvátní, že nám umožní tabulku schválit ještì v trvání této naší
schùze a prodlení nebude tak veliké a nedojde k výpadku povinnosti
pøispívat na tøídìný sbìr. Jinak je tøeba upozornit na to, že tabulka má
urèitou retroaktivní kolonku – 2013; i tam musíme stanovit povinnost vy-
plývající z té samé podstaty povinnosti pøispívat na tøídìní odpadu firmami,
které odpad produkují. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S faktickou
poznámkou se pøihlásil pan poslanec Kuèera. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Michal Kuèera: Ještì jednou dobrý den. Já bych s dovole-
ním reagoval prostøednictvím pana pøedsedajícího na slova paní
poslankynì Koneèné. To je argumentace mého pìtiletého syna, který v
mateøské školce øíká: to jsem nebyl já, to byl on. Tento návrh pøedkládá
souèasný ministr životního prostøedí. Je tedy za nìj plnì odpovìdný.
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národních pøedpisù do 30. záøí 2013. To je bohužel další pøíklad dlouhodobé
neschopnosti Ministerstva životního prostøedí transponovat smìrnice
Evropské komise do právního øádu Èeské republiky vèas. Vìøím, že nový pan
ministr nebude pokraèovat ve šlépìjích svých pøedchùdcù.

Tato úprava je pøedevším technického charakteru a nemá dopad na
vìcný obsah zákona. Nemá také žádný finanèní dopad na státní rozpoèet.
Pøesto je však potøeba se tímto zákonem ještì zabývat, zejména pøílohou
è. 3 k zákonu 477/2001 Sb., která se týká rozsahu recyklace odpadù a je-
ho celkového využití. Vycházíme tím vstøíc pøipomínkám a návrhùm nezis-
kových organizací, které se zdají být relevantní.

Proto vítám veto na projednání podle § 90. Chci vás proto požádat o
propuštìní zákona do druhého ètení a v podrobné rozpravì navrhnu
zkrácení doby pro projednání na pìt dnù a pøikázání výboru pro životní
prostøedí. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které mám zatím jednu pøihlášku, pana poslance
Michala Kuèery. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Kuèera: Dobrý den. Vážený pane místopøedsedo,
vážené kolegynì, vážení kolegové, se zájmem jsem si vyslechl slova nové-
ho ministra životního prostøedí, který pøed pár dny prohlásil, že Ministerstvo
životního prostøedí je nebo bylo rejdištìm lobbistù. O to víc mì ovšem
pøekvapuje, že první zákon, který ministr životního prostøedí pan Brabec
pøedkládá, byl patrnì lobbisty velmi silnì ovlivnìn, ne-li pøímo napsán.

Podívejme se prosím, jaké cíle si stanovuje Ministerstvo životního
prostøedí v oblasti recyklace odpadu. Nový návrh Ministerstva životního
prostøedí navrhuje cíl pro recyklaci papírových obalù v roce 2015 na 70 %.
Pøitom už od roku 2006 se míra recyklace v Èesku pohybuje na 90 %. U
plastových obalù je cíl stanovený ministrem životního prostøedí 27 %.
Pøitom od roku 2005 se v Èeské republice recyklace pohybuje na 35 %,
dnes dokonce až na 50 %. U sklenìných obalù je stanoven cíl na 70 %,
kterého jsme už taky dávno dosáhli.

Jaký je tedy navrhovaný zákon, který stanovuje tyto cíle? Pøedevším
není motivaèní. Víceménì rezignuje na zvýšení snahy o recyklaci odpadu
a rozhodnì rezignuje na ochranu životního prostøedí. Dìsí mì, že tento
zákon pøedkládá ministr životního prostøedí. Kdyby tomu tak bylo u ministra
prùmyslu, tak bych to ještì možná pochopil. Vìøím, že ve druhém ètení bu-
dou uvedené cíle zpøísnìny tak, aby Èeská republika byla v recyklaci
odpadu skuteènì na evropské špièce, tam, kam skuteènì v této oblasti
patøí. Dìkuji.
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vùèi Evropské unii. Tolik jenom k tomu. S tím, že samozøejmì organizaèní
výbor navrhuje výboru pro životní prostøedí a já bych ještì jednou navrhl
zkrácení projednávání na pìt dnù.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Mám tady
tedy návrh pøikázat pøedložený návrh k projednání výboru pro životní
prostøedí. Má nìkdo jiný návrh? Jestliže nemá, dávám hlasovat.

Zahajuji hlasování èíslo 37 o pøikázání tohoto návrhu k projednání výbo-
ru pro životní prostøedí. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo
je proti?

Pøihlášeno 177 poslancù, pro 143, proti 1.

Vznáší pan ministr námitku proti tomuto hlasování? Prosím, pane
ministøe.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Nevznáším námitku,
jen doplòuji, že vzhledem k nefunkènosti hlasovacího zaøízení jsem hlaso-
val pro a nic se tam neobjevilo. Takže jenom pro záznam, hlasoval jsem
pro.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Pan ministr je pøihlášen na
svém místì. (Ne u stolku zpravodajù.) Nezpochybòuje tedy hlasování. Jen
pro stenozáznam uvádí, že byl pro. Dìkuji.

Dále tu mám návrh na zkrácení lhùty k projednání na pìt dnù.
Zahajuji tedy hlasování èíslo 38 o návrhu na zkrácení lhùty k projednání

na pìt dnù. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
Z pøítomných 178 poslancù pro 141, proti 7. Lhùta k projednání byla

zkrácena na pìt dnù.

Tímto konèím prvé ètení tohoto návrhu zákona. Dìkuji panu ministrovi i
panu zpravodaji.

Než pøejdeme k bodu èíslo 14, mám tady omluvu z dnešního odpoled-
ního jednání od 15.30 hodin pana poslance Jiøího Koubka.

Dostáváme se k bodu
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Pokud se s cíli neztotožòuje, tak to tady mìlo zaznít. Já si myslím, že to tady
nezaznìlo, takže s cíli ztotožnìn je a za nì je tedy plnì zodpovìdný
souèasný ministr životního prostøedí.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S pøednostním
právem se pøihlásil pan ministr. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Pane pøedsedající,
dámy a pánové, ono je to takové koèkování z Ústeckého kraje. Zjevnì mi
pan kolega ještì neodpustil výsledek TOP 09 v Ústeckém kraji. (Potlesk z
øad poslancù ANO.)

Ale co nemùžu popøít a tam samozøejmì má pan kolega pravdu, že
stávající míra recyklace je prostì momentálnì vyšší, ale upøímnì øeèeno, ta
smìrnice, respektive novì navrhovaný zákon nebo novela má ještì
pøísnìjší cíle, než má dneska smìrnice Evropské unie. To znamená, my
jdeme ještì do pøísnìjšího už teï. A já jsem jenom øekl to, že jestliže nám
dneska hrozí reálnì finanèní pokuta, respektive finanèní sankce z Evropské
komise, z Evropské unie, a zároveò momentálnì budeme pøipravovat urèitì
úplnì nový zákon o odpadech a z toho bude vyplývat i plán odpadového
hospodáøství, tak samozøejmì upravíme všechny tyto jednotlivé parametry
na pøísnìjší. 

Takže odmítám slova o lobbismu. Já si myslím, pane kolego, a vìøte to-
mu, že na Ministerstvu životního prostøedí udìlám poøádek, padni komu
padni, a bude mi jedno, kdo má jakou stranickou legitimaci. To mi opravdu
vìøte. Ale v každém pøípadì držme se prosím èísel. Dìkuji. (Potlesk ze
støední èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se,
jestli se nìkdo další hlásí do obecné rozpravy. Pan poslanec Stanjura
mává, nehlásí se, ano. Dìkuji. Pokud se nikdo nehlásí, konèím obecnou
rozpravu a budeme se zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projed-
nání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
výboru pro životní prostøedí. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já jsem èekal, že
budu vyzván, abych v podrobné rozpravì ještì jednou dal ty návrhy. Ale já
bych pøece jenom ještì dvì tøi slova.

Tady bylo vidìt, jak ten zákon hýbe veøejností i neziskovými organiza-
cemi. I ve vystoupení pan poslanec Kuèera hovoøil o tom, že je seznámen
s jejich stanovisky. Proto také bylo vetováno projednání tohoto zákona v
prvém ètení a proto po dohodì všech, kteøí jsou zainteresováni, jsme se
dohodli, že pìt dnù není tak dlouhá doba, aby to ohrozilo naše závazky
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Snìmovna schválila návrh již v prvním ètení podle § 90 odst. 2. Dìkuji
za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a prosím, aby
se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení poslanec Jaroslav Holík. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Holík: Vážený pane pøedsedající, vážení èlenové
vlády, vážené kolegynì a vážení kolegové, vyslechli jsme si vládní návrh na
zmìnu chemického zákona è. 350/2011 Sb., o chemických látkách a
chemických smìsích a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní zákona
279/2013.

Vážení pøátelé, malinko teï odboèím. Pøi olympijských hrách ve starém
Øecku se pøestalo bojovat – pokud tam vystupoval nìjaký øeèník, ostatní
ztichli. Z toho dùvodu bych poprosil, abychom drželi tuto tradici. A pokud
máte nìkdo z vás velice hodnotné diskuse, pøejdìte, prosím vás, na dru-
hou stranu a nechte ostatní, kteøí si to chtìjí vyslechnout, a dejte jim pro-
stor. (Jako reakce na hluk v sále zejména v levé èásti.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já se s panem poslancem plnì
ztotožòuji a prosím zvláštì ministry a pøedsedy poslaneckých klubù (stále
hovoøící na levé stranì), aby šli pøíkladem a své diskuse vedli v kuloárech
k tomu urèených. Prosím, pánové a dámy. (Potlesk ze støední èásti sálu.)
Dìkuji. Prosím, pane poslanèe, pokraèujte.

Poslanec Jaroslav Holík: Dìkuji. Znovu opakuji, nejedná se o nový
zákon, ale jedná se pouze o technickou novelizaci, která zakotvuje již do-
sažené úrovnì snížení obsahu fosforeènanu v pracích prášcích a deter-
gentech pro automatické praèky. Èili znovu opakuji, tato zmìna nepøináší
pro dotèené subjekty žádné další povinnosti ani žádné finanèní dopady,
protože vìtšina výrobkù, které jsou na našem trhu, už stanovené limity
splòuje. Èili cílem návrhu je sjednocení legislativy s praxí. Jedná se o o-
chranu životního prostøedí tím, že snížíme eutrofizaci našich vod, èili
zarùstání naší èisté vody øasami a sinicemi. A dále, dochází k odstranìní
nìkterých nepøesností pøi transpozici této smìrnice do EU a snížení admi-
nistrativní zátìže nìkterých subjektù. 

Upozoròuji, že uvedenou zmìnu chemického zákona mìla projednávat
již minulá Snìmovna. Proces schvalování byl výraznì pozdržen
rozpuštìním této Snìmovny.

Podotýkám, abychom zabránili pøípadným sankcím ze strany EU, je
nutné pøijmout tento doplnìk zákona v co nejkratší dobì. Termín pro im-
plementaci je také 14. února letošního roku. Èili z tohoto dùvodu doporuèuji
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14.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 350/2011 Sb., 

o chemických látkách a chemických smìsích a o zmìnì nìkterých
zákonù (chemický zákon), ve znìní zákona è. 279/2013 Sb.,

a nìkteré další zákony
/snìmovní tisk 67/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

Nyní prosím, aby z povìøení vlády pøedložený návrh uvedl ministr
životního prostøedí Richard Brabec. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji. Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, tentokrát se tedy budeme
zabývat vládním návrhem zákona, kterým se mìní zákon è. 350/2011 Sb.,
o chemických látkách a chemických smìsích. Dovolte mi krátce zdùvodnit
návrh této novely.

Vláda pøedkládá návrh zákona, kterým se mìní chemický zákon. Jedná
se o technickou novelu, kdy se do právního øádu Èeské republiky provádí
transpozice právních pøedpisù Evropské unie, a to jmenovitì: naøízení EU
è. 259/2012, kterým se mìní naøízení è. 648/2004 o detergentech, pokud
jde o používání fosforeènanù a jiných slouèenin fosforu v pracích
prostøedcích pro spotøebitele, a detergentech urèených pro automatické
myèky nádobí pro spotøebitele. Dále se jedná o smìrnici 2012/18/EU o
kontrole nebezpeèí závažných havárií s pøítomností nebezpeèných látek,
tzv. smìrnice Seveso III.

Návrh zákona, kterým se mìní chemický zákon a nìkteré další záko-
ny, je Poslanecké snìmovnì pøedkládán opìtovnì, protože obsahovì i-
dentický návrh byl pøedložen Snìmovnì již v èervenci 2013, ale v
dùsledku rozpuštìní Snìmovny již nedošlo k jeho projednání na pùdì
Parlamentu.

K vlastnímu obsahu pøedkládaného zákona. Je to, jak jsem øíkal, a-
daptace chemického zákona na pøímo použitelný pøedpis Evropské u-
nie. V návaznosti na to bych si rád na závìr dovolil odùvodnit návrh s
tím, že návrh zákona, kterým se mìní chemický zákon a nìkteré další
zákony, je pøedkládán za úèelem zajištìní náležité transpozice s tím, že
termín stanovený pro provedení této transpozice uplyne dnem 14. úno-
ra 2014 a je pøedevším nutné v co možná nejkratším èasovém horizontu
zajistit transpozici èlánku 30 smìrnice 2012/18/EU o kontrole nebezpeèí
závažných havárií s pøítomností nebezpeèných látek. V pøípadì nedo-
držení tohoto termínu se Èeská republika vystavuje riziku zahájení øízení
pro nedodržení svých závazkù vyplývajících ze svého èlenství v
Evropské unii.

Z tohoto dùvodu si vás prostøednictvím vlády dovoluji požádat, aby
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Zahajuji tedy podrobnou rozpravu o tomto návrhu zákona a poprosím
pana zpravodaje, pakliže se chce pøihlásit do podrobné rozpravy, aby nás
seznámil se svými návrhy. Prosím.

Poslanec Jaroslav Holík: Dámy a pánové, mám jenom dotaz. Mám tu
èást, kterou jsem již naèal, èíst ještì jednou, nebo mùžu pokraèovat?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já vás, pane zpravodaji, poprosím,
abyste pøece jenom to pøeèetl ještì jednou a pokraèoval. Dìkuji.

Poslanec Jaroslav Holík: V dùvodové zprávì ke snìmovnímu tisku
67/0 je navrženo, aby s vládním návrhem zákona byl vysloven souhlas již v
prvním ètení v souladu s ustanovením § 90 odst. 2 jednacího øádu
Poslanecké snìmovny. V takovém pøípadì lze podle § 90 odst. 6 jednacího
øádu Poslanecké snìmovny navrhnout v podrobné rozpravì opravu
legislativnì technických chyb. Vzhledem k tomu, že do snìmovního tisku
67/0 nebyla do tøetí èásti èlánku V promítnuta novela vodního zákona pub-
likovaná ve Sbírce zákonù pod èíslem 275/2013, je nutné tuto opravu zo-
hlednit.

Na zmínìnou úpravu by mìl tisk 67/0 reagovat drobnými legislativnì
technickými opravami následujícím zpùsobem:

Za prvé. V èásti 3. èlánku V vložit nový novelizaèní bod 1, který zní: Za
prvé. V § 9 odst. 8 se slova § 39 odst. 13 nahrazují slovy § 39 odst. 12. A
ostatní body budou pøeèíslovány.

Odùvodnìní: Jedná se o legislativnì technickou úpravu, a to
pøeznaèení odstavcù ve vnitøním odkazu § 9 odst. 8 v dùsledku zrušení od-
stavce 10 v § 39 v dosavadní novelizaci èíslo 1.

Za druhé. V èásti 3. èlánek V v dosavadním novelizaèním bodì 1 slova
„odstavce 11 a 12 se oznaèují jako odstavec 10 a 11“ nahradit slovy „od-
stavce 11 až 13 se budou oznaèovat jako odstavce 10 až 12“.

Odùvodnìní: Legislativnì technická úprava spoèívá v pøeznaèení
odstavcù v § 39 a v dùsledku pøijaté úpravy v novele è. 275/2013 Sb.

Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Tentokrát
kárám pøedsedy poslaneckých klubù, kteøí by mìli jít pøíkladem, napravo.
Protože jsme zrovna naèítali legislativnì technický návrh a vyslovujeme se
zákonem souhlas pouze v jednom ètení. Takže prosím o klid pány
poslance.

Jistì každý zaznamenal legislativnì technický návrh pana zpravodaje.
Hlásí se nìkdo dál do podrobné rozpravy k tomuto návrhu zákona?
Nevidím žádnou pøihlášku, konèím tedy podrobnou rozpravu.
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Snìmovnì pøijetí zákona již v prvním ètení v souladu s § 90 odst. 2 zákona
è. 90/1995 Sb., o jednacím øádu Poslanecké snìmovny, ve znìní
pozdìjších pøedpisù. Podotýkám, že uvedené doporuèení bylo konzulto-
váno se Svazem chemického prùmyslu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci za jeho zpra-
vodajskou zprávu. Otvírám obecnou rozpravu, do které v tuto chvíli neevi-
duji žádnou pøihlášku. Ptám se tedy, kdo se hlásí do obecné rozpravy.
Konèím tedy obecnou rozpravu a prosím, je-li zájem o závìreèná slova pa-
na navrhovatele nebo pana zpravodaje. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Jaroslav Holík: Vážené dámy a vážení pánové, v dùvodové
zprávì ke snìmovnímu tisku 67/0 je navrženo, aby s vládním návrhem
zákona byl vysloven souhlas již v prvním ètení v souladu s ustanovením §
90 odst. 2. Opakuji se, ale musím to zopakovat, protože se jedná o
legislativní èást. V takovémto pøípadì lze podle § 90 odst. 6 jednacího øádu
Poslanecké snìmovny navrhnout v podrobné rozpravì opravu legislativnì
technických chyb. Vzhledem k tomu, že do snìmovního tisku 67/0 nebyla
do èásti tøetí èlánku V promítnuta novela vodního zákona publikovaná ve
Sbírce zákonù pod èíslem 275/2013, je nutné tuto opravu uskuteènit a zo-
hlednit.

Na zbývající úpravu by mìl tisk 67/0 reagovat drobnými legislativnì
technickými opravami, a to následujícím zpùsobem: Za prvé. V èásti tøetí
èlánek V vložit nový novelizaèní bod 1 ve znìní –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pane poslanèe, omlouvám se. To je
vìc, kterou bychom mìli projednat v podrobné rozpravì. Prosím, dám vám
pak slovo v podrobné rozpravì.

Vzhledem k tomu, že nebyla vznesena námitka proti postupu, to je sch-
válení zákona podle § 90, nyní rozhodneme podle § 90 odst. 5 o
pokraèování projednávání tohoto návrhu. Pøednesu tedy návrh usnesení a
zároveò pøivolávám naše kolegy z pøedsálí. „Poslanecká snìmovna sou-
hlasí s pokraèováním jednání o snìmovním tisku 67 tak, aby s ním mohl být
vysloven souhlas již v prvém ètení.“

Mám tady žádost o odhlášení, takže vás všechny odhlašuji.

Nyní budeme hlasovat o souhlasu s pokraèováním jednání o
snìmovním tisku 67 tak, aby s ním mohl být vysloven souhlas již v prvém
ètení. Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

V hlasování èíslo 39 z pøítomných 150 poslancù pro 137, proti 3.
Konstatuji, že tento návrh byl pøijat.
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zákona, který nyní projednáváme, je zajistit splnìní povinnosti Èeské
republiky transponovat do právního øádu dvì autorskoprávní smìrnice EU.
Jde o smìrnici 2011/77 novelizující smìrnici o dobì ochrany autorského
práva a urèitých práv s ním souvisejících a o smìrnici 2012/28 o nìkterých
povolených zpùsobech užití osiøelých dìl. Naléhavost co nejrychlejšího
projednání a schválení této výhradnì transpozièní novely je dána tím, že
Evropská komise již zahájila tzv. formálním upozornìním ze dne 27. ledna
letošního roku øízení proti ÈR pro nesplnìní lhùty stanovené pro transpozi-
ci jedné z tìchto smìrnic. K nedodržení lhùty došlo proto, že v dùsledku
rozpuštìní Poslanecké snìmovny, která již tento návrh jako snìmovní tisk
1002 projednala v prvém ètení, nemohl být legislativní proces v loòském
roce dokonèen. Návrh tedy vláda pøedkládá v totožné podobì znovu. (V
sále je rušno.)

A nyní k vlastnímu obsahu novely. První z transponovaných smìrnic
prodlužuje dobu ochrany práv k hudebním nahrávkám. Aby hudebníci a
zpìváci mohli mít užitek ze svých raných nahrávek i v pozdním vìku, pro-
dlužují se jejich práva k nahrávkám, na nichž úèinkují, z 50 na 70 let. Stejnì
se prodlužují práva nahrávacím spoleènostem, které ovšem budou muset
tìmto umìlcùm poskytovat dodateèné odmìny získané z užití tìchto
nahrávek bìhem prodloužené doby ochrany. Zmìní se také poèítání doby
ochrany práv u hudebních dìl s textem, jsou-li vytvoøeny za úèelem
spoleèného užití, jak je to typické u skladeb populární hudby nebo u oper
èi muzikálù. Doba ochrany neskonèí v tìchto pøípadech døíve než za 70 let
od smrti posledního z autorù.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Pardon, pane ministøe. Já se omlou-
vám a znovu prosím pøedsedy poslaneckých klubù zejména, aby šli
pøíkladem, a ministry a pøedsedy politických stran, i na pravici prosím, jest-
li by byli tak hodní a šli si to vyøídit ven. Dìkuji vám velmi mnoho. Pane
ministøe, prosím, pokraèujte. Dìkuji.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Dìkuji. Transpozice této smìrnice
si vyžádala i jednu zmìnu zákona o oceòování majetku, jelikož pro úèely
oceòování všech majetkových práv souvisejících s právem autorským
zákon zatím poèítá s dobou 50 let.

Druhá smìrnice se týká tzv. osiøelých dìl a osiøelých zvukových
záznamù, tj. dosud chránìných dìl nebo záznamù, jejichž autor èi jiný no-
sitel práv není znám nebo je nedohledatelný. Kromì definice osiøelého díla
se zavádí výjimka z výluèných autorských práv ve prospìch kulturních a
vzdìlávacích institucí a veøejnoprávních vysílatelù. Tyto instituce s posláním
ve veøejném zájmu tak budou moci pøi splnìní daných podmínek osiøelá díla
a zvukové záznamy digitalizovat a zpøístupòovat na internetu. Nová úprava
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Než pøikroèíme k hlasování o celém návrhu zákona, dám hlasovat
o legislativnì technické úpravì, kterou navrhl pan zpravodaj. Je proti to-
muto postupu nìjaká námitka? Ví každý, o èem budeme hlasovat? Není
námitka. Dìkuji.

Zahajuji hlasování o legislativnì technické úpravì tak, jak ji naèetl pan
zpravodaj. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

V hlasování èíslo 40 z pøihlášených 157 poslancù pro 144, proti 1. S
legislativnì technickou úpravou jsme vyjádøili souhlas.

Pøikroèíme tedy k hlasování o celém návrhu zákona. Pøednesu návrh u-
snesení: „Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem
zákona, kterým se mìní zákon è. 350/2011 Sb., o chemických látkách a
chemických smìsích a o zmìnì nìkterých zákonù (chemický zákon), ve
znìní zákona è. 279/2013 Sb., a nìkteré další zákony, podle snìmovního
tisku 67, ve znìní schválených úprav.“

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Z pøihlášených 162 poslancù pro 154, proti žádný. (Hlasování èíslo 41.)
Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas. Dìkuji panu minist-
rovi i panu zpravodaji.

Nyní se budeme zabývat bodem èíslo 15. Bod èíslo 15 je

15.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 121/2000 Sb.,

o právu autorském, o právech souvisejících s právem autorským
a o zmìnì nìkterých zákonù (autorský zákon), ve znìní pozdìjších

pøedpisù, a zákon è. 151/1997 Sb., o oceòování majetku 
a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o oceòování majetku), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 70/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

Upozoròuji, že je navrženo, abychom i s tímto návrhem zákona vyslovi-
li souhlas již v prvém ètení.

Nyní prosím z povìøení vlády, aby pøedložený návrh uvedl ministr kul-
tury Daniel Herman. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, úèelem pøedloženého návrhu novely autorského
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trošièku, bych øekl, úsmìvnì. Hlavním dùvodem je to, že se prodlužuje
prùmìrný vìk výkonného umìlce, a proto má mít právo na delší ochranu.
Beru to tedy, že takováto argumentace asi není úplnì, bych øekl, ta pravá,
nicménì, jak už jsem øekl, je to fakt. My o tom mùžeme debatovat, nicménì
nemùžeme s tím nic udìlat. 

Tak tedy prodlužují se majetková práva z 50 na 70 let a s tím související
licenèní a jiná øízení. Samozøejmì to bude mít vliv na náklady, které
následnì zaplatí koneèný uživatel. To je tøeba také zde veøejnì pøiznat a
takto to øíci.

Co považuji za dobré a co asi není sporné, a už to také bylo øeèeno pa-
nem ministrem, je snaha sjednotit rozdílnou délku poèítání doby u tìch dìl,
kde je více autorù – hudební autor a potom autor textu. Byly zde zmiòovány
opery, muzikály atd. Je faktem, že každý stát poèítá tuto dobu jiným
zpùsobem a potom na evropské úrovni vznikají problémy tím, jak jednotlivé
národní právní øády èlenských státù Evropské unie toto upravují rozdílnì.
Takže si myslím, že toto je dobré ustanovení, které povede k odstranìní
nìkterých problémù, které souvisí s poèítáním, øeknìme, té majetkové au-
torské ochrany, když je autorem více osob, nìkdo píše text, nìkdo skládá
hudbu.

Co je také dùležité a co také zde bylo øeèeno, já to kvituji, je nová práv-
ní úprava užívání tzv. osiøelých dìl. Jak bylo øeèeno, jedná se o díla, kde
autor není znám nebo není nedohledatelný. V praxi vzniká problém proto,
protože pokud není znám ten, kdo je držitelem majetkových autorských
práv, pak tìžko mohou být vydávány licence a tìžko s takovýmto dílem
mùže být nakládáno. Takže je logické, že je tøeba mít tzv. právní úpravu tzv.
zákonných licencí, chcete-li, nebo øeknìme mít zákonné dùvody a zákon-
ný postup, jak takováto díla mohou být užívána, by� neuplynulo tìch 50 ne-
bo do budoucna 70 let, kdy ten autor, by� je neznámý, má majetková práva
a má práva pøíjmù z takovéhoto díla. Myslím si, že je dobøe, že se o
osiøelých dílech takto hovoøí a zavádí se takováto úprava. Nicménì je tøeba
pøiznat a øíci si tady, že na evropské úrovni právní úprava osiøelých dìl
vzbuzuje debatu mezi experty a je otázka, nakolik ta úprava, která se nyní
zavádí, je efektivní a nakolik do budoucna Evropská unie nebude muset
sáhnout ještì po dalším a lepším užití a nakládání s osiøelými díly, protože
to, co se zavádí v té smìrnici, je víceménì hodnì úzký okruh možností u-
žívání a lze èekat do budoucna, že se zde ještì setkáme možná s další
právní úpravou ze strany Evropské unie.

Dámy a pánové, tolik tedy má struèná zpráva a lehký komentáø k
pøedloženému textu zákona. Potvrzuji zde slova pana ministra, že se jedná
opravdu o èistou transpozici. Není tam nic navíc, co by souviselo pouze s
úvahou a s pøedstavou navrhovatele. Proto samozøejmì záleží na vás, zda
tento návrh schválíte již v prvém ètení. Jak už bylo konstatováno, Èeské re-
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by mìla napomoci zejména projektùm digitalizace celoevropského
kulturního bohatství tím, že se umožní užití dosud blokovaných dìl.

Vážené kolegynì a kolegové, vláda z dùvodu øízení zahájeného
Evropskou komisí proti Èeské republice navrhla Poslanecké snìmovnì vy-
slovit souhlas s tímto návrhem zákona již v prvém ètení. Celková délka
øízení proti Èeské republice mùže sice trvat déle než rok a mùže se tedy
zdát, že je zde stále ještì dostateèný èasový prostor, pøesto se domnívám,
že zkrácené projednání je na místì. Jak jsem již pøedeslal, novela je
výhradnì transpozièní. Souèasnì bych vás rád ujistil, že Ministerstvo kul-
tury již aktuálnì pøipravuje další novelu autorského zákona. Pøi jejím pro-
jednávání pak jistì bude prostor k uplatnìní vašich pøípadných návrhù
smìøujících k ostatním ustanovením.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Poprosím pa-
na ministra zahranièí a pana pøedsedu Úsvitu pøímé demokracie, aby si své
záležitosti šli vyøídit jinde – což pan ministr zahranièí nemùže, protože je
tady teï jedním z mála èlenù vlády. (V ministerských lavicích jediný.)
Dìkuji.

A nyní prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení poslanec Jiøí
Pospíšil. Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Pane pøedsedající, dámy a pánové, dovolte mi,
abych pøednesl struènou zpravodajskou zprávu k danému návrhu zákona.
Jak již bylo øeèeno, a já to tedy potvrzuji, jedná se v zásadì pouze o trans-
pozici dvou smìrnic do našeho národního právního øádu s tím, že je dobré
zde øíci, ono to tu úplnì nezaznìlo, že v dobì pøijímání tìchto smìrnic ÈR
patøila k odpùrcùm té první smìrnice a tvoøila blokaèní menšinu. Poté co
však tato skupina státù, které nesouhlasily se smìrnicí, jaksi se rozpadla,
smìrnice nabyla platnosti, následnì i úèinnosti, a proto nyní transponuje-
me tyto mezinárodní, resp. evropské prameny práva do našeho právního
øádu. Tedy je urèitì diskutabilní zvláštì ta první èást, nakolik je, èi není
vhodné prodlužovat délku, po kterou má autor, resp. výkonný umìlec ma-
jetková práva ke své nahrávce. O tom urèitì je tøeba vést debatu, nicménì
na druhou stranu nám nezbývá nic jiného, než tuto evropskou úpravu
vsunout, pøijmout, transponovat do našeho právního øádu. Takže je dobré
tady øíci, že hlavní zmìna, kde ÈR zastávala zdrženlivé stanovisko, se týká
té smìrnice, která, jak už øekl pan ministr, mimo jiné øíká, že práva
výkonných umìlcù, ale také práva výrobcù zvukových záznamù v
majetkové rovinì se prodlužují z 50 na 70 let. To znamená, veškeré licenèní
povinnosti a jiné se takto budou o 20 let prodlužovat.

Nebudu zde rozporovat zdùvodnìní Evropské unie, které pùsobí
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Tím konèím první ètení tohoto tisku. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobré odpoledne,
dámy a pánové. Pøistupme k dalšímu projednávanému bodu. Je to¨

17.
Návrh poslancù Zuzky Bebarové-Rujbrové, Vojtìcha Filipa,

Stanislava Grospièe, Miloslavy Vostré a Pavla Kováèika na vydání
zákona, kterým se zrušují zákon è. 451/1991 Sb., kterým se stanoví
nìkteré další pøedpoklady pro výkon nìkterých funkcí ve státních 
orgánech a organizacích Èeské a Slovenské federativní republiky,

Èeské republiky a Slovenské republiky, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a zákon è. 279/1992 Sb., o nìkterých dalších

pøedpokladech pro výkon nìkterých funkcí obsazovaných 
ustanovením nebo jmenováním pøíslušníkù Policie Èeské republiky 

a pøíslušníkù Sboru nápravné výchovy Èeské republiky, 
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 21/ - prvé ètení 

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk èíslo 21/1.
Prosím, aby pøedložený návrh za navrhovatele uvedla poslankynì

Zuzka Bebarová Rujbrová. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová: Dìkuji, paní místopøed-
sedkynì. Dobrý den, dámy a pánové. Pøicházím, abych vám pøedložila
snìmovní tisk 21, návrh zákona, který, jak uvedla paní místopøedsedkynì
zní pomìrnì složitì, ale všichni víme, že jde o návrh na zrušení dvou
lustraèních zákonù.

Vím, že pøicházím s nejvìtší pravdìpodobností bojovat s vìtrnými
mlýny, ale pøesto dovolte, abych apelovala na vaše svìdomí a na vaši
odpovìdnost poslancù a abych vám pøipomnìla, že v Èeské republice,
která alespoò verbálnì popírá všechny formy diskriminace, která kritizuje
nedodržování lidských práv ve svìtì, stále existuje skupina obèanù, kteøí
jsou vylouèeni z veøejného života ne proto, že by nìco provedli, ale prostì
proto, že byli nìkde zapsáni. Èasto proto, že za zapsání do pøíslušných
seznamù dostal odpovìdný pracovník èervený puntík nebo finanèní
odmìnu. Spousta tìchto lidí se u soudù domáhala nápravy a vìtšina z nich
ve svých sporech uspìla. (V sále sílí hluk.) Tito lidé dnes už o zamìstnání
ve veøejných funkcích z velké vìtšiny neusilují.

Jde zde o to, že pøipouštíme, aby náš právní øád byl i v roce 2014 za-
plevelen zákonem, který byl pøedmìtem kritiky ze strany nevládního sekto-

-  -

publice byl v té vìci zaslán vytýkací dopis a je tedy možné èekat v pøípadì,
že nedojde k pøijetí právní úpravy v øádech mìsícù, další kroky ze strany
Evropské unie vùèi Èeské republice.

Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Než otevøu
obecnou rozpravu, mám tu dvì omluvy. Z dnešního jednání se omlouvá
pan ministr Jiøí Dienstbier a od 17 hodin paní poslankynì Putnová z
osobních dùvodù.

Otvírám obecnou rozpravu, do které jako první mám faktickou poznám-
ku paní poslankynì Putnové. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Anna Putnová: Dobré odpoledne, vážený pane pøedse-
dající, dámy a pánové. Myslím, že pan ministr nás dobøe provedl historií a
osudem této pøedkládané novely a ukázal, že už jsme se s ní v prvním ètení
v minulém volebním období setkali. Tato novela byla pøikázána k projed-
nání výboru pro vìdu, vzdìlání, mládež, kulturu a tìlovýchovu. Jsem
pøesvìdèena, že si zaslouží øádné projednání, jakkoliv jsme byli seznáme-
ni s tím, že jsme v urèitém èasovém presu. Proto musím vyslovit nesouhlas
s tím, abychom už v prvním ètení chválili tuto novelu.

Tímto vyslovuji veto dvou poslaneckých klubù TOP 09 a ODS se
schválením pøedložené novely už v prvém ètení. Souèasnì doporuèuji, aby
byla tato novela projednána výboru pro vìdu, vzdìlání, mládež, kulturu a
tìlovýchovu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. Zazname-
nal jsem veto dvou poslaneckých klubù, poslaneckého klubu ODS a po-
slaneckého klubu TOP 09 a Starostové na projednání tohoto návrhu záko-
na dle § 90. Kdo se tedy hlásí dál do obecné rozpravy? Jestliže se nikdo
dál nehlásí, konèím obecnou rozpravu.

Mám tady návrh na pøikázání tohoto návrhu zákona výboru pro vìdu,
vzdìlání, mládež, kulturu a tìlovýchovu. Neeviduji žádný návrh na zkrácení
lhùty. Budeme se tedy zabývat návrhem na pøikázání tomuto výboru k pro-
jednání. Má ještì nìkdo nìjaký jiný návrh na pøikázání výboru? Nemá,
dìkuji.

Zahajuji tedy hlasování o pøikázání tohoto návrhu k projednání výboru
pro vìdu, vzdìlání, mládež, kulturu a tìlovýchovu. Kdo je pro, a� zvedne
ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 42. Z pøítomných 165 poslancù pro 135, proti žádný.
Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání výboru pro vìdu,
vzdìlání, mládež, kulturu a tìlovýchovu.
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skrývat své názory na situaci ve státì a spoleènosti a nutil je veøejnì
vyslovovat svùj souhlas i s tím, co považovali za lež nebo zloèin, a to per-
zekucemi nebo hrozbou perzekucí vùèi nim samotným, jejich rodinám a
blízkým.

Systematicky a trvale porušoval lidská práva, pøièemž zvláš� závažným
zpùsobem utlaèoval nìkteré politické, sociální a náboženské skupiny oby-
vatel.

Porušoval základní zásady demokratického právního státu, mezinárod-
ní smlouvy i své vlastní zákony a prakticky tím postavil vùli a zájmy komu-
nistické strany a jejích pøedstavitelù nad zákon.

Používal k perzekuci obèanù všech mocenských nástrojù, a to zejmé-
na:

popravoval, vraždil je a žaláøoval je ve vìznicích a táborech nucených
prací, pøi vyšetøování a v dobì žaláøování vùèi nim používal brutální metody
vèetnì fyzického a psychického muèení a vystavování nelidským útrapám,

zbavoval je svévolnì majetku a porušoval jejich vlastnická práva,
znemožòoval jim výkon zamìstnání, povolání nebo funkce a dosažení

vyššího nebo odborného vzdìlání,
zabraòoval jim svobodnì vycestovat do zahranièí èi vrátit se svobodnì

zpìt,
povolával k výkonu vojenské služby v Pomocných technických prapo-

rech a Technických praporech na neomezenou dobu.
Pro dosažení svých cílù neváhal páchat zloèiny, umožòoval jejich bezt-

restné páchání a poskytoval neoprávnìné výhody tìm, kteøí se na
zloèinech a perzekucích podíleli.

Spojil se s cizí mocností a od roku 1968 udržoval uvedený stav pomocí
jejích okupaèních vojsk.

Za spáchané zloèiny a další skuteènosti uvedené v odstavci 1 jsou plnì
spoluzodpovìdní ti, kteøí komunistický režim prosazovali jako funkcionáøi,
organizátoøi a podnìcovatelé v politické i ideologické oblasti.

Zejména pro skuteènosti uvedené v § 1 odst. 1 tohoto zákona byl režim
založený na komunistické ideologii, který rozhodoval o øízení státu a o
osudech obèanù v Èeskoslovensku od 25. února 1948 do 17. listopadu
1989, zloèinný, nelegitimní a zavrženíhodný.

Komunistická strana Èeskoslovenska byla organizací zloèinnou a zav-
rženíhodnou, obdobnì jako další organizace založené na její ideologii,
které ve své èinnosti smìøovaly k potlaèování lidských práv a demokra-
tického systému.“

Tolik pøesná citace platného zákona. My všichni jsme skládali slib po-
slance a slibovali jsme vìrnost Ústavì a zákonùm a lidu této zemì.

Lustraèní zákon znemožòuje pùsobení lidí ve státní správì na vyjmeno-
vaných vedoucích pozicích tìm, kteøí se aktivnì podíleli na prosazování a
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ru a mezinárodních organizací už od jeho samotného pøijetí, kdy by ještì
bylo možné uvažovat o tom, že nový režim se touto formou vypoøádává s
exponenty režimu pøedcházejícího. Že to udìlal špatnou formou, to je jiná
vìc.

Už po svém pøijetí byly tyto zákony v roce 1991 a 1992 napadeny sku-
pinou poslancù Ústavního soudu a já dìkuji panu souèasnému ministrovi
Dienstbierovi, že byl mezi nimi. Ústavní soud tyto zákony, pøestože v nich
nedostatky shledal, nezrušil, ale podotýkám, zákony mìly omezenou
úèinnost do roku 1996. 

Krátce pøed uplynutím této úèinnosti ovšem byl pøijat zákon prodlužující
tuto úèinnost do roku 2000 a následnì to bylo takzvanì „dofurt“. I prezident
Havel tehdy vrátil do Poslanecké snìmovny zákon prodlužující úèinnost
lustraèních zákonù, s poukazem na jejich rozpor se vším, na co jsem zde
poukazovala já.

V tuto chvíli je na vás, jestli jste pøipraveni o této formì diskriminace
velké skupiny obyvatel alespoò diskutovat. Pøála bych si to. Dìkuji. (Potlesk
zleva.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní poslan-
kynì. Nyní prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení poslanec
Marek Benda.

Poslanec Marek Benda: Vážená paní místopøedsedkynì, vážení
èlenové vlády, vážené dámy, vážení pánové, já nezneužiji své funkce zpra-
vodaje a svùj osobní názor si nechám až do jednání, které bude následo-
vat po této zpravodajské zprávì.

Konstatuji jenom, že vláda k tomuto návrhu pøijala usnesení, které vám
bylo rozdáno jako snìmovní tisk 21/1, ve kterém vyslovila nesouhlas s tím-
to návrhem zákona, a to z øady dùvodù, které máte všichni uvedené v tom-
to tisku. Tolik zpravodajská zpráva.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe. Otevírám tímto obecnou rozpravu, do které se s pøednostním právem
pøihlásil pan poslanec, pøedseda klubu Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Vážená paní místopøedsedkynì, kolegynì,
kolegové, obvykle neètu pøipravené papíry, ale protože chci citovat zákon,
tak dnes udìlám výjimku a první èást mého vystoupení bude pøesná citace
zákona èíslo 198/1993 Sb. To je zákon o protiprávnosti komunistického re-
žimu.

„Paragraf 1. Komunistický režim a ti, kteøí ho aktivnì prosazovali, upíral
obèanùm jakoukoliv možnost svobodného vyjádøení politické vùle, nutil je
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ÈSFR, který zrušil èást toho zákona, na Mezinárodní organizaci práce a na
Radu Evropy. 

V roce 1991 pøijela tehdejší pøedsedkynì Rady Evropy paní
Lalumiereová do Èeské a Slovenské Federativní Republiky a požadovala
od vlády Èeské a Slovenské Federativní Republiky, aby tento zákon byl
zrušen, nebo aby byl postaven na principech právního státu, tzn. že se bu-
de hodnotit èlovìk ne podle toho, kde je evidován, ale podle toho, co dìlal.

Závazek, který Mezinárodní organizace práce dala vládì Èeské a
Slovenské Federativní Republiky, nebyl nikdy splnìn a vláda Václava
Klause, vláda Èeské republiky tento závazek ignorovala od roku 1993.
Také to bylo umožnìno tím, že v tzv. recepèní normì, v zákonì èíslo 4/1993
Sb., poslanci tehdejší Èeské národní rady, kteøí se stali jedinými
zákonodárci Èeské republiky po jejím vzniku, recipovali jenom nìkteré nor-
my Federálního shromáždìní do èeského právního øádu, a tak napø. z
èeského právního øádu vypadl dodnes neexistující zákon o obecném refe-
rendu, který byl souèástí èeskoslovenského právního øádu, protože se teh-
dejší moci nehodil. Reálnì o tom mohou vyprávìt nìkteøí, kteøí tady v roce
1992 po volbách sedìli a stali se napø. i v tomto volebním období poslanci
této snìmovny.

Chci tedy øíct, že tento zákon je samozøejmì v rozporu s evropskými
normami, které se týkají diskriminace jednotlivých osob a� už z dùvodu po-
hlaví, víry, politického pøesvìdèení nebo politické organizovanosti,
pøípadnì etnické pøináležitosti nebo sociálního statusu.

To se tady nikdy nepodaøilo prosadit, a promiòte mi, ani takový institut,
jako je Svatý rok, který jistì všichni znáte minimálnì ze slavného filmu, ve
kterém hraje Jean Gabin, kdy se ve Vatikánu v kapli vybourají zazdìné
dveøe do všech ètyø stran a kdy po 25 letech se mohou stát ti, kteøí jsou vy-
hnáni církví, zase jejími služebníky, ani ten tady dnes neplatí, jak bylo evi-
dentní z vystoupení pana pøedsedy klubu ODS.

Pojïme si tedy položit otázku, k èemu to slouží. Slouží to pouze k tomu,
aby tady byl nìjaký politický nástroj, který umožòuje urèité skupinì nebo
urèité politické orientaci se snáze vypoøádat s tìmi, kteøí mají jiný politický
názor, protože nemusí mluvit o tom, kdo co dìlal, ale kde byl evidován. To
je realita. Tak si to pøiznejme a chovejme se podle toho.

Já na nikoho nenaléhám, aby hlasoval tak nebo onak. Jenom považuji
za potøebné, když tak hovoøíme o tom, jakou souèástí demokratických státù
v Evropì a Evropské unii jsme, abychom se chovali odpovídajícím
zpùsobem v této Evropì, odpovídajícím zpùsobem k tìmto garantovaným,
ústavnì zaruèeným svobodám a právùm. Minimálnì mít právo na odlišný
názor od toho druhého, smìt ho svobodnì øíkat a nemuset se ohlížet na to,
že nìkdo druhý má jiný názor.

Ano, v této snìmovnì bude rozhodovat vìtšina, jako u všech ostatních
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udržování tohoto režimu. Není pravda, že se to týká pouze spolupracovníkù
StB. Týká se to dùstojníkù StB, týká se to funkcionáøù KSÈ, týká se to èlenù
Lidových milicí, týká se to absolventù vysoké školy v Moskvì – nevím
pøesnì, jak se ten kágébák jmenoval, tak to se omlouvám –, a týká se to
také spolupracovníkù StB.

Myslím si, že by bylo velkou chybou tìmto lidem umožnit fungování ve
veøejné sféøe a ve státních službách. Proto navrhuji jménem našeho klubu,
aby Poslanecká snìmovna tento zákon zamítla již v prvém ètení. A prosím
ty – ne prosím, žádám! Dùraznì žádám ty, kteøí tento zákon chtìjí zrušit,
aby neapelovali na naše svìdomí, aby si ty øeèi o svìdomí nechali na ko-
munistické schùze a nejdøíve si pøeèetli návrh zákona a potom mluvili o
svìdomí.

Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Do obecné rozpravy mám s pøednostním právem pøihlášeného
pana místopøedsedu Filipa, dále poslance Farského a pana poslance
Seïu. Prosím, pane místopøedsedo.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
èlenové vlády, paní a pánové, já citovat nebudu, jen podotknu, že k záko-
nu, který tady odcitoval pan kolega Zbynìk Stanjura, zaujal stanovisko Ú-
stavní soud Èeské republiky, který prohlásil, že jde o normu deklaratorní,
která nezakládá žádná nová práva a žádné nové povinnosti, že takových
deklaratorních vìcí mùžeme pøijmout spousty, ale život obèanù nijak neo-
vlivní.

Co je podstatné? Byl jsem mladý zaèínající politik, náhodou zvolený
do Federálního shromáždìní, a zúèastnil jsem se projednávání tohoto
návrhu zákona. Podstata toho pùvodního návrhu lustraèního zákona v
podstatì od tehdejší federální vlády byla taková, že mìli být postiženi
ti, kteøí se provinili ve svých funkcích, a� už byli v aparátu takovém, ne-
bo onakém, proti zákonùm Èeské republiky, proti obecnì pøijatelným
morálním hodnotám. Pøi projednávání ve Federálním shromáždìní tento
návrh zákona dostal úplnì jinou podobu. Dostal podobu, která stojí na
principu evidence, nikoliv èinnosti. To znamená, že ten, kdo byl evido-
ván, ten je tedy veden v nìjakých svazcích a nezáleží na tom, jestli
dìlal to nebo ono, jestli se nìèím provinil nebo byl evidován, protože
byl osobou hlídanou a svým zpùsobem tedy pod kontrolou tehdejší
Státní bezpeènosti a� už z dùvodù bezpeènostnì státních, nebo ekono-
mických. To je realita.

A v tomto ohledu tedy musím øíci, že skupina poslancù Federálního
shromáždìní, ale také odborové organizace se obrátily na Ústavní soud
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když se tolik odvolával na zákon o protiprávnosti komunistického režimu
a odporu proti nìmu, tak bych mu chtìl øíci, že by také mìl vnímat, že
lustraèní zákony pøedcházely tomuto zákonu a tento zákon byl v èeském
parlamentu pøijat až následnì po dvou letech, coby lustraèní zákony mìly
platit po omezující dobu. A lustraèní zákony mìly dobu urèitou, stanovenou
jako základ své platnosti. Až politická reprezentace v roce 2000 rozhodla
o tom, že nebude limitována jejich platnost. Pro nás je to moment vysoce
diskriminující, a proto pøedkládáme Poslanecké snìmovnì tento návrh, aby
z právního øádu ÈR tato diskriminace byla odstranìna. (Potlesk v levé èásti
sálu)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe, a prosím pana poslance Kalouska.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající.
Vážené dámy, vážení pánové, pan místopøedseda snìmovny Vojtìch Filip
tady zavzpomínal, jak jako mladý poslanec Federálního shromáždìní se
úèastnil té diskuse, a je pøesvìdèen, že tehdejší zámìr pøedkladatelù
zákona, a� již vlády, èi zákonodárce v diskusi Federálního shromáždìní,
mìl za cíl postihnout, nìjakým zpùsobem potrestat ty, kteøí se angažovali v
tajné represivní složce komunistického režimu a v podobných pozicích.

Já jako ještì o nìco mladší úøedník federálního státu si tu diskusi velmi
dobøe pamatuji a koneckoncù odkazuji každého z vás, je digitalizovaná, dá
se najít velmi snadno, na internetu si najdete parlamentní diskusi o
lustraèním zákonu, který pøedkládal tehdejší federální ministr vnitra
Langoš. A jsem si naprosto jist, že motivem pøedkladatele i tìch
zákonodárcù, kteøí pak pro tento zákon hlasovali, nebyl postih, nebyla po-
msta, nebyl trest, ale docela obyèejná ochrana demokratické spoleènosti.
To byl základní dùvod a to se také táhlo jako èervená nit celou diskusí. 

Tady je potøeba chránit demokratickou spoleènost, nebo� tady byla mi-
mo jakoukoliv demokratickou, politickou kontrolu velmi nebezpeèná a vel-
mi akceschopná agenturní sí�. Ta samozøejmì zmìnou režimu pøestala
sloužit výhradnì tomu režimu, ale to ještì neznamená, že se rozpadla. Ta
v nìjakých èástech, v nìjakých elementech dál fungovala, dál komuniko-
vala, dál byla akceschopná, by� samozøejmì ménì. A není vùbec
vylouèeno, že ve svých jednotlivých segmentech mùže být nìjakým
zpùsobem akceschopná i dnes.

Jak palèivý je to problém nejenom v Èeské republice, vidíme tøeba na
pøíkladì Spolkové republiky Nìmecko, kde nedávno o šest let prodloužili
podobnou normu, která chrání nìmeckou spoleènost pøed bývalými agen-
ty východonìmecké Stasi. Je tady totiž namístì zcela palèivá otázka:
Komu ti lidé, kteøí tenkrát èinili tajný závazek oním podpisem, který øada z
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zákonù. Já jsem pøesvìdèen, že ta vìtšina, která vzešla z voleb, ví velmi
dobøe, že de facto tento zákon byl dávno obèany odmítnut. Z jednoho
prostého dùvodu. Protože minimálnì vùèi nìkolika osobám, které tady za-
sedají, se tento argument používal. Bez ohledu na to, jestli to mìl nìkdo do-
kázané, nebo nedokázané, jestli tam existoval, nebo neexistoval výrok sou-
du apod. A pøes tuto argumentaci, ventilovanou rùznými sdìlovacími
prostøedky, tito lidé dostali dùvìru a vstoupili do Poslanecké snìmovny. To
je neodmyslitelný a neoddiskutovatelný fakt. Zachovejme se k tomu tak, že
buï budeme respektovat pouze vùli vìtšiny z 200 poslancù, anebo také se
budeme zabývat tím, že slovo poslanec je od toho nìkoho nìkam poslat,
tedy že to je mandát od tìch, kteøí jsou jediným zdrojem moci v Èeské re-
publice, a to jsou obèané Èeské republiky.

V tomto ohledu si dovolím nikoli argumentovat vìcnì, to si nechám
napøíklad na druhé ètení, podle toho, jakým zpùsobem se vypoøádáme v
prvním ètení s tímto návrhem. Ale v každém pøípadì, jestli chcete, abych
tady citoval rozhodnutí Mezinárodní organizace práce v Ženevì z roku
1991, tak jak zavazovala Èeskou a Slovenskou Federativní Republiku,
mùžeme to zkusit. Jestli chcete znát stanovisko mezinárodních organizací,
jako je Rada Evropy, jako jsou organizace, které se zabývají lidskými právy,
ano, mùžeme je tady citovat.

V každém pøípadì každý podle svého vìdomí a svìdomí se budeme
muset vypoøádat s tím, jestli budeme lidi posuzovat a rozlišovat jejich sta-
tus podle toho, jestli je vìøící, nevìøící, má takovou nebo onakou politickou
orientaci, a snížíme se na úroveò, která ohrožovala vždycky skuteènou de-
mokracii v ÈR.

Dìkuji vám. (Potlesk na levé stranì sálu)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane místo-
pøedsedo. S faktickou mám pøihlášeného pana poslance Grospièe a poté
s pøednostním právem do rozpravy pana Kalouska, pana Zaorálka, pány
poslance, pana ministra a dále potom pana poslance Farského, pana
poslance Seïu a paní poslankyni Semelovou. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Vážené
kolegynì a kolegové, myslím si, že tento zákon je vnímán drtivou vìtšinou
politických klubù zde v Poslanecké snìmovnì samozøejmì vysoce politic-
ky a pejorativnì. A možná, že toto chápání trošku upozaïuje pohled na Ú-
stavu a ty skuteènì dramatické dopady, které oba lustraèní zákony, velký i
malý, pøinášejí do èeské spoleènosti, a onen rozpor, kdy ÈR není schopna
dostát ani svým mezinárodním závazkùm.

Ale chtìl bych tady øíci jeden moment a jednu vìc a navázat
prostøednictvím paní pøedsedající na pøedsedu klubu ODS pana Stanjuru,
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nìjakým zpùsobem tomu èelit. A dokonce dokážu i zpìtnì pochopit,
že zøejmì tìžko bránit tomu, že ty pokusy nebyly dokonalé a že
samozøejmì trpìly i v tom èase nedokonalostí, omezenými zkušenostmi a
schopnostmi najít odpovídající nástroje.

Takže já v tom nechci vystupovat militantnì. Na druhé stranì za tu do-
bu a za ta léta fungování tady tohoto zákona mì samozøejmì... Opakovanì
jsem zjiš�oval, že ten zákon opravdu je nedokonalý. A kdybych mìl dnes
øíci, v èem je ta základní nedokonalost, tak ona je prostì v tom, že ono to
rozhodnutí o tom èlovìku a o tom, jestli bude v nìjaké veøejné funkci, se
odvozuje od prosté evidence, kterou dìlala Státní bezpeènost, která byla,
jak víme, docela odpornou organizací. A já jsem za ta léta mìl možnost se
setkat s nìkterými pøípady, které tady asi není vhodné jmenovat. Ale jeden
pøípad byl zrovna v oblasti diplomatických služeb. Èlovìka, který když mìl
podepsat ten navázací akt, nebo jak se tomu øíkalo, tak on to odmítl.
Vlastnì to byl tehdy v té dobì docela hrdinský èin, že to udìlal. Nicménì
ta bezpeènost ho stejnì zapsala. On evidován byl a výsledek byl, že on po-
tom v 90. letech musel odejít z funkce. Pan poslanec Kalousek tady øíká, že
to není žádná tragédie, že to je jenom veøejná služba. Ale já si vzpomínám,
že jsem to tehdy chápal, protože jsem zrovna tento pøípad dokázal
posoudit, vìdìl jsem, jak to opravdu bylo, tak mi pøipadalo, že je to dost
velká nespravedlnost vùèi èlovìku. Když nìkdo, kdo se vlastnì zachoval
stateènì, byl za to potom potrestán. A na základì zápisu v evidenci orga-
nizace, která byla vlastnì zloèinecká. To je paradox. Já jsem znal nìkolik
takových pøípadù v Brnì, kde jsem s tím byl seznámen. Tehdy jsem tam
studoval, tak jsem tam znal øadu lidí, a byl jsem pøekvapen, kolik tìch
pøípadù bylo.

Tak se na mì nezlobte, že èlovìka pak zaène napadat, že je to vlastnì
podobné jako za toho komunismu, když soudíme lidi takto paušálnì, na
základì nìjaké mrtvé litery, která èasto mùže být dokonce zfalšovaná. A já
jsem si za socialismu dost užil toho, že se lidé soudili kolektivnì. Tøeba za
to, že jste byl z katolické rodiny, tak jste mìl napsané v materiálech, že ne-
smíte studovat a nesmíte pøijít do styku s lidmi a podobnì. Tedy tohle pau-
šální posuzování lidí podle nìèeho, skoro jako princip kolektivní viny, to by-
lo charakteristické právì pro tento režim. Takže já i když to uznám, že ne-
bylo lehké tomu èelit, a dávat normu, která by se vypoøádala s minulostí, a
èasto si èlovìk uvìdomoval, jak je témìø nemožné se vypoøádat
spravedlivì s minulostí, protože ona je složitá, zvláš� v tìch individuálních
osudech. Ale rozumíte, jak si má èlovìk zodpovìdìt to, že právì ty indivi-
duální osudy jsou potom zašlapány? Že pak máme jednotlivé pøípady,
které jsou evidentnì nespravedlivé? Právì proto, že se opírají pouze o tu
tupou evidenci. A tam vlastnì není žádný pøezkum. Prostì nemáte tu
lustraci a ten èlovìk se najednou ocitá v nerovnoprávném postavení.
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nich dnes popírá, ale pokud ho uèinili, komu v pøípadì dosažení veøejné
funkce budou loajálnìjší? Svému slibu veøejného èinitele, nebo tìm, kterým
tenkrát nìco slibovali?

Nejde jenom o otázku loajality, ale o otázku vydíratelnosti. Vezmìte si
prosím, kolik onìch svazkù je neúplných. Kolik jich bylo èásteènì skarto-
vaných. Anebo nebyly skartovány. Nebo nìkde nìkdo ty dokumenty má. A
ta osoba, která se v takovém pøípadì dostane do veøejné pozice, je
strašlivì vydíratelná, protože prostì nìkde existuje nìkdo, kdo svým
vìrohodným svìdectvím nebo dokumenty, které nejsou dostupné, mùže
snadno doložit, že skuteènì to byl aktivní spolupracovník, že se dopouštìl
nìèeho když ne zloèinného, tak mimoøádnì velmi nemravného, a že tøeba
naprosto otevøenì a zcela lže o své minulosti. To riziko vydíratelnosti je tak
obrovské, že se tehdejší zákonodárce rozhodl ho prostì nepodstupovat.

Já chápu, že to v jednotlivých pøípadech nìkdo mùže poci�ovat jako ne-
spravedlnost. Ale nárok na veøejnou funkci není mandatorní. A spoleènost
má právo se chránit. Já nemám mandatorní právo, mám-li žloutenku, na to,
abych pracoval ve veøejném stravování. Prostì to není diskriminace.
Regulace toho odvìtví chrání spotøebitele pøed tím, aby je nìkdo nenaka-
zil žloutenkou. A tady zákonodárce chránil demokratickou spoleènost pøed
tím, aby nìkdo možná vydíratelný, možná ve vazbách na bývalou
zloèinnou a represivní strukturu, nemohl zaujmout veøejnou funkci a nemo-
hl vykonávat pravomoci svìøené mu zákonem. To je ochrana demokratické
spoleènosti. To není msta. Nikdo nikoho nesoudí, nikdo nikoho neodsuzuje.
Prostì jenom se chráníme pøed tìmi, kteøí sloužili, a nìkteøí možná stále
ještì slouží tìm, pro nìž demokracie nebyla tou základní hodnotou.
Rozhodnì není èas na to tuto normu rušit. Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným s pøednostním právem je pan ministr
Zaorálek. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dobré odpoledne,
dámy a pánové. Já si vlastnì pamatuju na tu dobu, o které tady mluvil
Miroslav Kalousek, po revoluci. A pamatuji si, že tehdy opravdu panoval
dost velký strach z toho, že ty struktury minulého režimu, struktury Státní
bezpeènosti, eventuálnì agenti na nì navázaní, se budou ucházet o místo
v tìch nových podmínkách. A dokonce si pamatuju na pøíklady toho, že k
tomu doopravdy docházelo. A sám jsem vlastnì zažil na vlastní kùži v
Ostravì, že se ti bývalí agenti snažili stávat souèástí struktur novì
vznikajícího Obèanského fóra. My jsme je potom postupnì odhalovali a byli
jsme èasto hodnì šokováni, vedle koho pracujeme. Takže já si pamatuji
dobøe atmosféru tìch let a dovedu si zpìtnì pøedstavit, že byly pokusy
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které vlastnì nakonec v dùsledku popírají princip ochrany individua, práv
èlovìka a svobody. A to musí být chránìno u každého individua. Já si mys-
lím, že ten zákon to bohužel nedrží. A øíkám, rozumím tìm revoluèním
èasùm po roce 1990, ale myslím si, že už se na to nemùžeme vymlouvat
dnes. Dnes jsme v jiném èase, a pokud budeme používat podobné normy,
tak musí prostì odpovídat demokratické spoleènosti a ochranì práv ka-
ždého jednotlivce. (Potlesk zleva.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Dále zde mám do obecné rozpravy s pøednostním právem pøihlášeného
pana poslance Fialu, po nìm pana poslance Bendu. Prosím, máte slovo.

Poslanec Petr Fiala: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové, já
jsem nemìl v úmyslu už v otázce lustrací hovoøit, jednak jsem zde o tom
mluvil èasto, publikuji o tom i svoje názory v médiích, ale to, co tady øekl
pan ministr Zaorálek, mì prostì k tomu, abych se za tento øeènický pult
znovu postavil, vede a nutí. Pokusím se také hovoøit racionálnì a bez
nìjakých emocí, tak jak to dìlal on.

Prostì není pøijatelné, opravdu není pøijatelné, a tuto hru nemùžeme
hrát, abychom srovnávali nebezpeèí a tlak, kterému byli lidi vystaveni za
komunistického režimu, který byl totalitní diktaturou, s nìjakými
nebezpeèími, kterým je vystavena svobodná spoleènost, a s nìjakými o-
mezeními, kterým èelí èlovìk v demokratické spoleènosti. To, že nemám
právo vykonávat urèité funkce, je z hlediska demokratické spoleènosti, po-
kud to vychází z právního poøádku, standardní. Ale co je naprosto
nepøijatelné ze všech možných hledisek, je to, že v diktatuøe je ohrožována
moje existence, že nemohu dìlat povolání, že nemohu studovat, že
nemohu vyjadøovat svobodnì svùj názor. To je pøece úplnì jiný zpùsob e-
xistence a existenciálního ohrožení než omezení, kterým jsme vystaveni v
demokratické spoleènosti. A já zásadním zpùsobem a dùraznì odmítám,
abychom toto srovnání na pùdì demokratického parlamentu provádìli. To
je ostudné! A pokud to dìlají poslanci za Komunistickou stranu Èech a
Moravy, tak tomu ještì rozumím. Ale pokud se k relativizaci minulosti, k to-
mu, co se tady odehrávalo za komunistického režimu, staví tímto
zpùsobem poslanci demokratických stran, tak mì to, dámy a pánové, o-
pravdu zneklidòuje a vyzývám vás všechny, abyste z dùvodu velmi utilitár-
ních politických cílù tuto hru nehráli, protože se tím dotýkáte nìkterých
podstatných otázek, na kterých je postavena naše demokratická
spoleènost.

A ještì bych k tomu øekl jednu vìc. Není pravda, že nebezpeèí, kvùli
kterým jsme pøijímali lustraèní zákony, jsou dnes jiná, než byla po listopa-
du 1989. Ta nebezpeèí nespoèívala v tom, že nìjaká vnìjší moc nás zno-
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Takže mì pøipadá z odstupu tìch let, když to vyhodnocuji, že tohle do
demokratické spoleènosti nepatøí, a øíkám to teï právì ve jménu ochrany
individua, svobody a práv èlovìka. Protože ona vlastnì spoleènost není
svobodná a demokratická, pokud to neplatí skuteènì pro všechny. Pokud
to je tak, že øekneme „u tìchto lidí budeme takoví jakoby nad vìcí, pokud
tam, když se kácí les, zrovna ulítne nìjaká tøíska, tak nám to prostì nebu-
de vadit“, tak je to nìco, co vadí – rozumíte? – úplnì zásadnì. Protože buï
ta svoboda, ochrana práv èlovìka platí pro všechny, anebo neplatí pro ni-
koho. Takže já to øíkám, a snažím se to øíkat nìjak ne militantnì, protože si
pamatuju tu dobu a vím, jaké byly tehdy obavy a jak jsme se toho báli. A
proto to chápu.

Ale dneska, když prostì ten èas pokroèil, tak mi to pøipadá, že jsme tro-
chu jinde. A nezlobte se, jsme také trochu jinde z hlediska toho èasu. Já
nevím, jak by dneska u Ústavního soudu to dopadlo, kdyby to nìkdo dal k
Ústavnímu soudu a kdyby posuzoval tu nebezpeènost, ohrožení
bezpeènosti státu dnes. Protože tehdy, musíte uznat, byla ta situace
daleko akutnìjší, než je dnes. Ten èas prostì plyne a situace se mìní. 

A mnì možná na té debatì vadí to, že mi pøipadá, že dnes v této zemi
nás skuteènì ohrožuje podle mì celá øada skupin – já nevím, finanèních,
lobbistických, a dokonce jsou to chobotnice podle mì, které také dneska
jsou vlastnì zloèinné. A nezlobte se, když øeknu, že si myslím, že jsou ta-
dy dneska opravdu nebezpeènìjší chobotnice, než je tahle stará, které já
sám, to vám tady pøísahám, jsem se také tehdy bál. Øíkal jsem si také, že
to je nìco, co ohrožuje tu novou spoleènost. A dneska to za tìch více než
dvacet let cítím jinak. Tady jsou prostì dneska nebezpeèné struktury,
zloèinecké struktury. Ale myslet si, že to hlavní dnes je to, co zakládá evi-
dence Státní bezpeènosti, mi dnes pøipadá skoro naivní. V tom jsme se v
èase posunuli. A jestliže se vážnì bavíme o ohrožení bezpeènosti státu, tak
se domnívám, že možná, kdybychom to podali Ústavnímu soudu, tak by
nám øekl, že to prostì neobstojí. Že tohle nemá takový charakter. A také si
myslím, že by ten Ústavní soud nemohl souhlasit s tou nerovnoprávností,
která v tom je. Že tady prostì vytváøíme skupinu lidí, která nemá všechna
práva – a opakuji, na základì evidence organizace, která podle mì byla
zloèinecká. Prostì byla protiprávní.

Proto ty argumenty, které zaznívají a které zmiòují Listinu základních
práv a svobod, pokládám dneska za vážné. A proto jsem vlastnì podobnì
tady vystupoval tuším v roce 2001, kdy se tady ta debata konala. Prostì
názory jsem nezmìnil, mám je dnes. A neøíkám to tady proto, že bych
pøicházel z nìjaké komunistické schùze, ale proto, že se snažím tu vìc po-
kud možno racionálnì posuzovat v toku èasu. Takže proto jsem skeptický
k té podobì lustraèního zákona a øíkám – ano, chránit stát musíme, musíme
hledat zpùsoby, jak chránit jeho bezpeènost, ale nedìlejme to zpùsoby,
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sivními složkami, ale také ekonomickou situací ke konání, které si vlastnì
nepøejí. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe,
omlouvám se, váš èas vypršel. Dìkuji. Další pøihlášený s faktickou pan po-
slanec Jandák. Prosím, pane poslanèe. 

Poslanec Vítìzslav Jandák: Dìkuji, paní pøedsedající. Dámy a
pánové, víte, já mám takový pocit, že tu mí pøedøeèníci pøesvìdèují
pøesvìdèené a nepøesvìdèí nepøesvìdèené. Víte, tohle je problém toho, že
to není otázka stran, stranické pøíslušnosti. Já myslím, že to je i otázka o-
sobní zkušenosti. Já jsem sociální demokrat, a pøesto se pøipojím k návrhu
zamítnout tenhle ten zákon, protože mám pocit, že by tento zákon mìl platit
ještì dále. Ale mám pocit, že bychom mìli sáhnout k návrhu, který tady z
protistrany padl, abychom nejdøíve hlasovali o tom, kdo je pro zamítnutí. A
pak se možná posuneme dál. Ale jinak je to mlácení prázdné slámy.
Nezlobte se. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Další pøihlášený s faktickou je pan pøedseda Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Pan poslanec Opálka
pøesnì pøedvedl to, pøed èím pøedseda mé politické strany varoval. On i já
jsme z Opavy. Na opavské radnici je pamìtní deska na generála Heliodora
Píku, kterého popravil komunistický režim – popravil! Èlovìka, který vìrnì
sloužil zájmùm Èeskoslovenské republiky. Nevím, kde vùbec berete odva-
hu to srovnávat se souèasností. Nevím. A nedivím se, když to øíkají komu-
nisté. Myslím si ovšem, že ostatní demokratické strany a demokratické síly
by to mìly odmítnout jednotnì. Protože máme rùzné názory na daòové, so-
ciální, zdravotní systému a podobnì, to je naprosto pøirozené a legitimní,
ale to, že odmítáme totalitní minulost, že pohled nechceme mìnit, to by nás
ostatní spojovat mìlo. Když se podíváte na výsledky voleb, o kterých jste
teï mluvil, tak komunisté naštìstí zdaleka vìtšinu nedosáhli. (Výkøiky z levé
èásti sálu: Vy také ne. Potlesk z øad poslancù ODS.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S další
faktickou je pøihlášen pan poslanec Plzák. Prosím, pane poslanèe, vaše
dvì minuty.

Poslanec Pavel Plzák: Vážená paní pøedsedající, vážení kolegové,
kolegynì, nechtìl jsem vystupovat, dopøedu avizuji, že budu hlasovat pro
zamítnutí tohoto návrhu, ale chtìl jsem nìco øíct.
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vu uchopí a bude zde vládnout. Ta nebezpeèí tehdy i nyní byla stejná
a spoèívají v tom, že jsou zde jednotlivci, kteøí z rùzných dùvodù podlehli
tlaku a v klíèové vìci selhali a porušili dokonce i ty normy, které tehdy po-
važovala komunistická – nebo spoleènost v komunistickém režimu za
pøijatelné. A pøed tìmito lidmi, pøed výkonem veøejných funkcí tìchto lidí
nás chrání lustraèní zákony. A jejich smysl pomine teprve tehdy, až gene-
race, které mohly podlehnout tomuto tlaku za komunistického režimu, tady
nebudou. A tak to je a do té doby by lustraèní zákon mìl platit, musí platit.
A podle mì je naše povinnost ho v platnosti zachovat. Ale i kdybyste mìl
na to jiný názor, tak je – a v tom bych se znovu vrátil k tomu, èím jsem zaèal
– nepøijatelné relativizovat komunistickou minulost a srovnávat nebezpeèí a
tlak komunistické diktatury s tím, co se odehrává v demokratické
spoleènosti. Pøed tím se, dámy a pánové, opravdu varujme a z utilitárních
dùvodù tyto jednoduché paralely tady nedìlejme. (Potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Já eviduji vaše
pøednostní právo, pane zpravodaji, potom vaše, pane pøedsedo, ale mám
zde dvì faktické poznámky, které musím pustit. První je pan Opálka, který
se pøihlásil písemnì, potom je to pan Jandák. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Kolegynì
a kolegové, rád bych reagoval prostøednictvím paní pøedsedající na
pøedsedu ODS.

Já myslím, že tady vùbec nejde o relativizaci minulosti. Tady i veøejnost
ve volbách projevila reálný pøístup k souèasnosti. Když pan pøedseda
klubu ODS èetl znìní zákona, tak jsem si pøesnì pøedstavoval, jak by se
dneska dal napsat úplnì stejný zákon a jak by se našli ti postižení, nejenom
nezamìstnaní, ale i ti, kteøí spáchali sebevraždu. Což pokládám, pokud je
to ze sociálních dùvodù, jako vraždu tohoto režimu. Myslím si, že bychom
se zapletli do velice složitých systémù. Já rozumím tomu, když nìkdo mlu-
ví o svém pohledu, ano, je pravicový, o svém pohledu, je levicový, asi se
vzájemnì nepøesvìdèíme a bude záležet na tom, na které stranì ta vìtšina
bude. Já si myslím, že vìtšina spoleènosti už rozhodla ve volbách. Jestli
tedy podpoøíme tento zákon, to záleží opravdu na vás. Ale plést si diktatu-
ru s totalitou je z politologického hlediska u politologa také trošku divné.
Ano, byla období, asi diktatury, v historii se jich dobereme, a èím dále
hloubìji do historie. Totalitní režim samozøejmì má svá negativa, ale víte,
ona je to nìkdy totalita politická a jindy je to totalita penìz. Lidé
samozøejmì vnímají dneska ve své vìtšinì i tu totalitu penìz. Tak pouème
se z této rozpravy, když z nièeho jiného, aspoò v tom, že bychom mìli po-
kud možno sloužit nejenom svým úzkým zájmùm, ale zájmùm celé
spoleènosti tak, aby ta spokojenost byla taková, že je nikdo nenutí repre-
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sické strany Lidové milice a studenty ruských vysokých škol.
Nezapomínejme na to!

Jestli chceme tu debatu vést, veïme ji v kompletnosti, protože to, co se
chce zrušit, a to, o èem máte dnes hlasovat, je vyvinìní komunistické stra-
ny a jejích ozbrojených složek z odpovìdnosti za léta 1948 až 1989. A pro
to já nikdy hlasovat nemùžu! (Potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji. Prosím pana Schwarzenberga s pøednostním právem. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Paní pøedsedající, vážené poslan-
ynì, vážení poslanci, zásadnì nerad mluvím o tomto tématu, ponìvadž
jsem mìl nesmírnou výhodu, že rodièe mì ve zralém vìku deseti let odvezli
do zahranièí, a tudíž jsem nezažil tu dobu zde, nežil tady, jenom
pøíležitostnì navštívil svou vlast, a tudíž jsem nebyl ani vystaven pokušení
ani jsem nezažil opravdový tlak. Proto o tom nerad mluvím. Zato jsem v té
dobì žil, jak známo, v Rakousku a studoval v Nìmecku. A pøiznávám, že
tady je jistý rozdíl. Já si pamatuji, to jsem studoval na univerzitì v
Mnichovì, když všichni studenti se tehdy bouøili proti tomu, že tam èi onde
byli právníci – právníci pouze, nikoliv agenti gestapa – zamìstnáni ve
veøejné sféøe nebo vystupovali v politice. Poté, pár let nato, jsem to zažil v
Rakousku, kdy byly veliké demonstrace proti tomu, když se na vysoké ško-
le objevili lidé, kteøí, øeknìme, mìli nejasný postoj ke tøetí øíši. Tyto národy
oèividnì souhlasily s tím, že se vyrovnají se svou minulostí. Pøedstava, že
by øeknìme ve Spolkové republice Nìmecko pøiznal známý agent gesta-
pa, že se ucházel o veøejnou funkci, je tam nepøedstavitelná. To musím øíct.
Za to vdìèíme pøevýchovì, kterou Amerièané, Anglièané a Francouzi v
Nìmecku v 30 letech provádìli.

Bohužel se to u nás nestalo. Ale když už stud nebrání bývalým agentùm
se ucházet o veøejné funkce, tak s odpuštìním øeèeno bychom aspoò mìli
mít zákon, který tomu zabrání. Ten zákon není perfektní. Já si pamatuji,
když byl vytvoøen. Není perfektní, mìl by být opraven. S tím bych souhla-
sil. Ale zrušit vyøazení lidí z veøejného života. Mùžu být poèestným živnost-
níkem, obchodníkem, øemeslníkem, co chci. Ale ve veøejné funkci nìkdo,
kdo spolupracoval s tajnou policií, to je pro mì s odpuštìním ostuda pro
naší zemi.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím øádnì pøihlášeného do rozpravy pana poslance
Farského, aby se ujal slova. 
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Komunistická strana Èeskoslovenska byla oznaèena za zloèineckou
organizaci, tudíž její funkcionáøi byli v podstatì zloèinci, když to tak vezmu
zkrácenì. Mým prarodièùm tato strana znièila rodinné podnikání, které
budovali nìkolik desítek let, takže v rodinì osobní zkušenosti máme. Ale
bylo zde avizováno, že nìkdo, kdo byl nìkde zapsán v nìjakých sezna-
mech, selhal. Proè stejnì neselhali ti, kteøí podepsali aktivnì pøihlášku, kteøí
se stali èleny této zloèinecké organizace? A proè pøed nimi nebyla naše
spoleènost po revoluci chránìna? Je to proto, protože jsou ve vašich stra-
nách, jsou v tìchto stranách, jsou ve všech stranách. I takový velký komu-
nistobijec jako pan senátor Kubera byl funkcionáøem ve Sklounionu v
Teplicích. Takže si myslím, že bychom mìli hlasovat a tuto diskusi bych
dále nerozvádìl. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pane
poslanèe. Jelikož není žádná další faktická, prosím pana zpravodaje.
(Nesouhlasné hlasy zprava.) Pan zpravodaj má pøednostní právo.

Poslanec Marek Benda: Dìkuji. Vážená paní místopøedsedkynì,
vážené dámy, vážení pánové, nechtìl jsem zneužívat své pozice zpravo-
daje k tomu, abych sdìloval svá stanoviska, ale nyní chci vystoupit zejmé-
na v situaci a po vystoupení pana místopøedsedy Zaorálka, respektive
dnes èlena vlády pana Zaorálka.

Skoro bych øekl, že je to pøíbìh o tom, jak komunisté pana Zaorálka
chytli do své pastièky. (Veselost v øadách poslancù KSÈM.) Protože tady
se pøece vùbec nebavíme o agentech Státní bezpeènosti. Kdyby sem
pøišla komunistická strana, že chce vypustit písmeno b) z pøíslušných u-
stanovení lustraèního zákona, pak je tady možná trošku ufòukaná debata
pana Zaorálka vcelku legitimní. Já bych s ní nesouhlasil, protože si myslím,
že není pravda, že se jedná o evidenci, že jsme opakovanì zažili pøezkum
soudy tìchto v uvozovkách evidencí a zøejmì zažijeme v tomto roce ještì
jeden, a možná bude pomìrnì dùležitý pro tuto zemi, protože nìkdo tvrdí,
že byl evidován neoprávnìnì, a možná že se ukáže, že byl evidován zcela
oprávnìnì, ale pak by možná tato debata byla zajímavá. Ale to, co nám
tady pøece pøedstavitelé komunistické strany navrhují, se vùbec netýká
agentù Státní bezpeènosti. Se týká legitimizace celého režimu, prohlášení,
že všechno, jak jsme se pokoušeli tady za 25 let s komunistickým režimem,
jeho pøisluhovaèi vyrovnat a jeho vládci vyrovnat a øíci: spáchali jste zloèiny
na této zemi, dokonce za posledních 20 let jste je páchali ještì ve spolup-
ráci s okupaèní armádou, tak toto všechno dnes chce komunistická strana
pøece škrtnout. Protože tam se nejedná zdaleka jenom o agenty, tam se
jedná o všechny pøíslušníky Státní bezpeènosti, o všechny nejvyšší
pøedstavitele komunistické strany, o pøedstavitele obrnìné pìsti komun-
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Poslanec Zbynìk Stanjura: Nebudu ani potøebovat dvì minuty.
Já myslím... Aspoò pro nás a myslím, že pro mnohé je to hlasování o ná-
vrhu na zamítnutí tohoto zákona v prvém ètení velmi dùležité.

Vidím, že v této chvíli není v sále ani premiér ani vicepremiéøi, takže do-
volte, abych si jménem poslaneckého klubu ODS vzal pauzu v délce dvì
hodiny a umožnil premiérovi i vicepremiérùm, aby se hlasování zúèastnili,
až to pøijde na poøad. Dìkuji. (Šum v sále.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá. Pøerušuji tedy
schùzi na dvì hodiny na základì požadavku klubu ODS a sejdeme se v
19.03 hodin. (Hluk a nesouhlas mezi poslanci.)

(Jednání pøerušeno od 17.03 do 17.05 hodin.)

Prosím pány poslance a poslankynì o klid. My tedy pøerušujeme schùzi
do zítøejšího rána 9 hodin, kdy budeme pokraèovat v jednání v tomto bodì.
Dìkuji.

(Po chvilce.) Ještì jednou se omlouvám. Beru zpìt, co jsem øekla. Zítra
budeme pokraèovat podle pevnì zaøazených bodù. Dìkuji.

(Jednání skonèilo v 17.07 hodin.) 
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Poslanec Jan Farský: Vážená paní pøedsedající, vážené kolegynì,
vážení kolegové, po té dlouhé diskusi a pøíspìvcích, které zaznìly i na
minulé mimoøádné schùzi Poslanecké snìmovny, je tìžko co doplnit. Ale
pro mì je nutné se k tomu vyjádøit. A vyjádøit se i k tomu, že bych se rád
pøipojil i jménem klubu k návrhu na zamítnutí, který zaznìl ze strany ODS.

Ještì pøed minulou mimoøádnou schùzí Poslanecké snìmovny bych si
byl takøka jistý, že takovýto tisk nemùže Snìmovnou projít, že návrh na za-
mítnutí tady každopádnì najde podporu a že se diskuse, která tady
probìhne a budeme v rámci ní relativizovat komunistický režim a jeho
zloèinnost, stane jakýmsi mementem pro celé volební období. Ale po
pravdì øeèeno, po té mimoøádné schùzi už si nejsem tak stoprocentnì jis-
tý, a proto chci ten hlas tady pøipojit.

Já si jako relativnì mladý èlovìk, mnì bylo jedenáct let v roce 1989...
deset let, když padl komunistický režim... Tak stejnì si pamatuji. Pamatuji
si tu atmosféru, pamatuji si ty ulice, pamatuji si, jak byl omezený život, jak
pro mì byly hranice pøíkopem, který nejde pøekonat a kde je jakási zeï,
kterou je možné pøejít jen po nìjakých mostech a v branách, které tam jsou
vybudovány. Takovým zpùsobem se do mé mysli komunistický režim do-
kázal vecpat.

Pro mì je dùležité, aby tento zákon zùstal úèinný proto, že vyøazuje z
výkonné státní moci osoby, které se ohnuly, které se v zájmu svého
osobního prospìchu ohnuly pøed jedním režimem. A pro mì je dobøe, že
lidem, kteøí jednou ztratili svoji tváø a svùj osobní prospìch vyzvedli nad
roveò svého svìdomí, je zamezen pøístup do funkcí, kterými by nás chtìli
øídit.

Proè je pro mì tento tisk zajímavý a to zamítnutí už pro mì není tak au-
tomatické, jak bych si pøedstavil, kdyby tady neprobìhla ta mimoøádná
schùze? Protože pro mì bude zajímavé, jak souèasná koalice, která zde na
mimoøádné schùzi prosadila zákon o státní službì, který byl jakousi ne-
smyslnou záminkou, kterou si stanovil pan prezident, a té nesmyslné
zámince na té nesmyslné schùzi bylo vyhovìno... Tak totiž ta záminka po-
sloužila k tomu, aby jeden èlovìk se stal vyvoleným. Ten, který nebude
potøebovat už nadále lustraèní osvìdèení. A pro mì bude velice zajímavé,
jak koalice, od které bych oèekával, že bude jako jeden muž hlasovat pro
zamítnutí tohoto návrhu, se postaví k tomu, že už nemá tak jednoznaèné
postavení po té minulé schùzi, kdy jednoho èlovìka, který by nikdy
lustraèní osvìdèení nedostal, posunula do jedné z nejvyšších ústavních
funkcí. Dìkuji. (Potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji a prosím s
faktickou poznámkou pana poslance Stanjuru. Vaše dvì minuty, pane
poslanèe.
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37.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení pøedchozího souhlasu návrh rozhodnutí Rady Evropské
unie, kterým se zrušuje rozhodnutí 2007/124/ES, Euratom, 

kterým se na období 2007 - 2013 zavádí zvláštní program Prevence,
pøipravenost a zvládání následkù teroristických útokù a jiných rizik

spojených s bezpeèností, jakožto souèást obecného programu
Bezpeènost a ochrana svobod

/snìmovní tisk 80-E/

Vláda pøedložila návrh na vyslovení pøedchozího souhlasu Snìmovny
podle § 109i písm. f) jednacího øádu Poslanecké snìmovny bez
zbyteèného odkladu, tak aby umožnila jeho vèasné projednání. Prosím pa-
na ministra vnitra, aby se ujal slova. Prosím, pane ministøe.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážený
pane pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, pøedchozí souhlas o-
bou komor Parlamentu s návrhy urèitých rozhodnutí orgánù Evropské unie
je nutnou podmínkou pro to, aby s takovými návrhy mohl zástupce Èeské
republiky vyslovit pøi hlasování v Radì souhlas. Pøedložený návrh rozhod-
nutí Rady mezi tyto pøedpisy podle jednacího øádu Parlamentu patøí, a to
kvùli zvolenému evropskému právnímu základu.

Z uvedených dùvodù pøedkládá vláda obìma komorám Parlamentu k
vyslovení pøedchozího souhlasu s tímto návrhem rozhodnutí Rady. Úèelem
návrhu rozhodnutí Rady je zrušení rozhodnutí Rady 2007/124/ES, jímž byl
zøízen zvláštní program Prevence, pøipravenost a zvládání následkù tero-
ristických útokù a jiných rizik spojených s bezpeèností, který byl koncipo-
ván na období od 1. ledna 2007 do 31. prosince 2013. Na léta 2014 až
2020 bude financování projektu v této oblasti upravovat nové naøízení,
které zøizuje Fond pro vnitøní bezpeènost se dvìma souèástmi, za prvé pro
policejní spolupráci a pro ochranu hranic.

Èeská vláda nemá k návrhu rozhodnutí Rady žádné výhrady, nebo� jde
èistì o legislativnì technickou reakci na pøijetí nových pøedpisù pro další
finanèní perspektivu a finanèní období.

Pøijetí návrhu rozhodnutí Rady nebude mít žádný dopad na právní øád
a nebude spjato se žádnými pøímými dùsledky pro státní rozpoèet. Staré
projekty se dokonèí na základì pøechodných ustanovení, nové finance již
do starých fondù nepùjdou a nové projekty se budou vyhlašovat podle
nové úpravy, kterou projedná Evropský parlament.

Dìkuji za vaši pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Já jsem svým
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
6. února 2014 v 9.02 hodin

Pøítomno:  poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené poslankynì, vážení páni po-
slanci, vážení èlenové vlády, zahajuji tøetí jednací den 6. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Prosím, abyste se všichni pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì mi
oznámili, kdo žádá o vydání karty náhradní. Konstatuji, že pan poslanec
Adam hlasuje s kartou èíslo 2 a pan poslanec Tejc s kartou èíslo 3.

Chtìl bych vám oznámit, že o omluvení své neúèasti na dnešním jed-
nání požádali tito poslanci: pan poslanec Petr Adam – zdravotní dùvody,
pan poslanec Bìhounek – osobní dùvody, paní poslankynì Dobešová –
zdravotní dùvody, pan poslanec Farský – zahranièní cesta, pan poslanec
Hašek – pracovní dùvody, pan poslanec Holeèek – rodinné dùvody, pan
poslanec Janulík – osobní dùvody, pan poslanec Kádner – rodinné
dùvody, pan poslanec Kolovratník do 11.15 – pracovní dùvody, pan
poslanec Kostøica – zdravotní dùvody, paní poslankynì Kováøová do 11
hodin – pracovní dùvody, paní poslankynì Nytrová – zdravotní dùvody, pa-
ní poslankynì Pastuchová – pracovní dùvody, pan poslanec
Schwarzenberg – zahranièní cesta, pan poslanec Tureèek – bez udání
dùvodu, pan poslanec Volèík – zdravotní dùvody a pan poslanec Zlatuška
– zdravotní dùvody.

Z èlenù vlády se omlouvá pan ministr Prachaø.
Pan poslanec Birke má kartu èíslo 4.
Vzhledem k tomu, že nebyl naplnìn bod Odpovìdi èlenù vlády na píse-

mné interpelace, zahájili bychom dnešní jednání mezinárodními smlouva-
mi, to znamená body 37 až 46, a zprávami pøedloženými do Poslanecké
snìmovny, to znamená body 62 až 66 a body 68 až 71. Pøipomínám, že na
11. hodinu jsme pevnì zaøadili body 67 a 61 a pøed polední pøestávkou se
budeme vìnovat volebním bodùm 51 až 54 a bodùm 56 a 59. Rovnìž vás
upozoròuji, že nejpozdìji do 11 hodin je možno podat pøihlášky k ústním in-
terpelacím a v 11.30 hodin probìhne jejich losování.

Ještì bych chtìl omluvit pana poslance Zimolu, a to z pracovních
dùvodù.

Pokud nejsou žádné pøihlášky k programu schùze èi návrhy, mùžeme
rovnou pokroèit a budeme projednávat body v poøadí, jak jsem je avizoval.
Otevírám bod
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38.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou 
a Bosnou a Hercegovinou o spolupráci v boji proti trestné èinnosti,

zejména terorismu, nelegálnímu obchodu s omamnými 
a psychotropními látkami a organizované trestné èinnosti,

podepsaná dne 12. záøí 2013 v Sarajevu
/snìmovní tisk 63/ - prvé ètení

Prosím tedy pan ministra vnitra, aby pøednesl úvodní slovo.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážený
pane pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, úèelem smlouvy je po-
skytnutí policejním a celním orgánùm obou státù potøebný právní rámec
pro efektivní spolupráci v boji proti všem formám trestné èinnosti, stanovit
základní pravidla pro její pøímé kontakty a zásady s nakládáním a
pøedáváním informací mezi nimi. V souèasné dobì není spolupráce
èeských a bosensko-hercegovinských policejních orgánù na bilaterální
úrovni upravena. Region západního Balkánu je pøitom z hlediska potøeb
spolupráce orgánù pøíslušných v boji s trestnou èinnosti velmi významný a
sjednání smluv o policejní spolupráci se zemìmi tohoto regionu je v
souèasné dobì jednou z priorit Ministerstva vnitra na mezinárodním poli.

Smlouva standardnì obsahuje demonstrativní vymezení rozsahu a fo-
rem spolupráce, pøièemž základem je výmìna informací. Dále upravuje
napøíklad možnost vysílání policejních styèných dùstojníkù a spolupráci v
oblasti výcviku a vzdìlávání.

Smlouva rovnìž stanoví orgány pøíslušné k jejímu provádìní,
standardnì upravuje náležitosti žádosti o spolupráci a možnosti jejího od-
mítnutí, stejnì jako pøedávání a ochranu osobních údajù a utajovaných in-
formací. V oblasti pøedávání osobních údajù smlouva reflektuje na
skuteènost, že Èeská republika je souèástí schengenského prostoru. Proto
loni byla èeskou stranou prosazena dùležitá úprava sdílení informací
pøedaných bosensko-hercegovinskou stranou s dalšími èlenskými státy
Evropské unie, resp. schengenského prostoru v rámci schengenského
informaèního systému a dalších databází dle evropského práva, a to
zásadnì bez souhlasu druhé smluvní strany.

Smlouva je z hlediska vnitrostátního právního øádu Èeské republiky
smlouvou takzvanì prezidentské kategorie, která bude po vyslovení sou-
hlasu a ratifikaci obìma komorami Parlamentu pøedložena k ratifikaci pre-
zidentu republiky.

Dìkuji za pozornost.

-  -

rozhodnutím èíslo 5 ze dne 13. ledna 2014 tento návrh pøikázal k projednání
výboru pro evropské záležitosti a stanovil mu k tomu lhùtu do 5. února to-
hoto roku. Výbor návrh projednal a pøijal usnesení, které vám bylo rozdáno
jako tisk 80-E/1. Prosím zpravodaje výboru pana poslance Benešíka, aby
nás informoval o jednání výboru a pøednesl návrh usnesení Snìmovny.

Poslanec Ondøej Benešík: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
pøeji vám dobré ráno. Tento tisk, jak øíkal pan pøedseda, byl pøikázán výbo-
ru pro evropské záležitosti k projednání. Výbor se jednoznaènì ztotožnil se
stanoviskem Ministerstva vnitra, potažmo vlády, a samozøejmì doporuèuje
Poslanecké snìmovnì pøijmout následující usnesení:

Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky vyslovuje
pøedchozí souhlas s návrhem rozhodnutí Rady Evropské unie, kterým se
zrušuje rozhodnutí 2007/124/ES, Euratom, kterým se na období 2007–2013
zavádí zvláštní program Prevence, pøipravenost a zvládání následkù tero-
ristických útokù a jiných rizik spojených s bezpeèností, jakožto souèást o-
becného programu Bezpeènost a ochrana svobod.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Já vás popro-
sím, abyste se usadil u stolku zpravodajù. Otevírám rozpravu, do které za-
tím nemám žádnou pøihlášku, tím pádem rozpravu konèím. Zeptám se pa-
na ministra, popøípadì pana zpravodaje, zda chtìjí závìreèné slovo. Není
tomu tak. 

Takže mùžeme pouze hlasovat o návrhu usnesení, tak jak jej pøednesl
pan zpravodaj výboru pro evropské záležitosti.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto usnesením, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 43. Pøihlášeno je 142, pro 129, proti nebyl nikdo.
Tento návrh byl pøijat.

Konèím projednávání tohoto bodu. Dìkuji panu zpravodajovi, pan
ministr zùstává.

Otevírám bod èíslo 38, což je
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39.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou
a Státem Izrael o spolupráci v boji proti trestné èinnosti,

podepsaná dne 7. øíjna 2013 v Jeruzalémì
/snìmovní tisk 65/ - prvé ètení

Opìt prosím pana ministra vnitra, aby tisk odùvodnil. Prosím.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážený
pane pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, úèelem smlouvy je po-
skytnout právní rámec potøebný pro efektivní spolupráci policejních a
celních orgánù, resp. dalších orgánù obou státù odpovìdných za boj proti
trestné èinnosti. Spolupráce podle smlouvy se bude týkat všech forem
trestné èinnosti. Spolupráce bude zahrnovat výmìnu operativních strate-
gických informací, a� již pøedávaných na žádost, èi spontánnì, vytváøení
pracovních týmù, vysílání konzultantù a styèných dùstojníkù, spolupráci pøi
pátrání po osobách a vìcech a pøi ochranì svìdkù.

Smlouva upravuje náležitosti žádosti o spolupráci, možnosti odmítnutí
spolupráce, hrazení nákladù s tím spojených a postupy týkající se
pøedávání osobních údajù a utajovaných informací. Smlouva reflektuje
skuteènost, že Èeská republika je souèástí schengenského prostoru, ob-
sahuje tedy dùležité ustanovení umožòující èeské stranì sdílení informací
pøedaných izraelskou stranou s dalšími èlenskými státy Evropské unie,
resp. schengenského prostoru v rámci schengenského informaèního sys-
tému a dalších databází podle evropského práva, a to bez nutnosti žádat
v každém konkrétním pøípadì pøedem o souhlas izraelské strany.

Z hlediska vnitrostátního právního øádu se jedná o takzvanì smlouvu
prezidentské kategorie, která ke své platnosti vyžaduje vyslovení souhlasu
obou komor Parlamentu Èeské republiky a ratifikaci prezidentem Èeské
republiky.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Prosím zpravoda-
je, kterým byl urèen pan poslanec Robin Böhnisch, aby nám pøednesl svou
zpravodajskou zprávu. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Robin Böhnisch: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Nebudu
opakovat slova pana ministra, který tu smlouvu pøedstavil velmi dobøe.
Dodám jen, že Èeská republika uzavøela øadu podobnì zamìøených smluv
s mnoha evropskými i neevropskými zemìmi. Na èeské stranì se tato
smlouva dotýká Ministerstva vnitra, orgánù Policie Èeské republiky, orgánù

-  -

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Zpravodajem pro
prvé ètení byl urèen pan poslanec Jaroslav Foldyna, který zde není. Dostal
jsem informaci, že ho zastoupí pan poslanec Holík, nicménì o zmìnì zpra-
vodaje budeme muset hlasovat.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, aby zpravodajem byl pan
poslanec Holík, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návr-
hu?

Hlasování èíslo 44. Pøihlášeno 151, pro 135.

Pane poslanèe Holíku, dostal jste vysokou dùvìru Poslanecké
snìmovny. Prosím, ujmìte se své role jako zpravodaj.

Poslanec Pavel Holík: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážený pane
pøedsedo, vládo, kolegynì, kolegové, byl zde pøednesen vládní návrh,
kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vyslovení souhlasu s
ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou a Bosnou a Hercegovinou o
spolupráci v boji proti trestné èinnosti, zejména terorismu, nelegálnímu ob-
chodu s omamnými a psychotropními látkami a organizované trestné
èinnosti, podepsaná dne 12. záøí 2013 v Sarajevu. Doporuèuji tuto smlouvu
pøikázat zahraniènímu výboru k projednání.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám obecnou rozpravu,
kterou souèasnì i konèím.

Pokud pánové – pan ministr a pan zpravodaj – nechtìjí závìreèná slo-
va, tak se budeme zabývat návrhem na pøikázání. Zaznìl zde návrh na
pøikázání výboru zahraniènímu. Jiný návrh jsem nezaznamenal a mùžeme
tedy hlasovat.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, aby byl tento tisk pøikázán
zahraniènímu výboru, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má èíslo 45. Pøihlášeno je 154, pro 141, proti byl 1. Konstatuji
tedy, že jsme tento návrh pøikázali výboru zahraniènímu. Konèím tento bod.
Dìkuji panu zpravodaji.

Otevírám bod èíslo
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mezinárodní justièní spolupráci pøinesl mnoho institutù mezinárodní justièní
spolupráce, které jsou moderní, po kterých volala naše praxe. Pøíprava
zákona trvala dlouho, takže lze velmi kvitovat, že k nìmu došlo, nakonec že
byl schválen a nabyl úèinnosti k 1. lednu letošního roku. Aby ale bylo mo-
žné postupovat podle této flexibilnìjší úpravy, je zapotøebí zmìny oproti
pøedchozí právní úpravì, která byla obsažena v hlavì XXV. trestního øádu,
promítnout i do výhrad, které Èeská republika k nìkterým mnohostranným
mezinárodním smlouvám uzavøela, jimiž je samozøejmì v trestních vìcech
v oblasti mezinárodní justièní spolupráce vázána.

Konkrétnì se navrhuje odvolat výhradu k èl. 21. Evropské úmluvy o
vydávání k èástem 3 a k èástem 4 Evropské úmluvy o dohledu nad
podmínìnì propuštìnými a podmínìnì odsouzenými pachateli a k
Meziamerické úmluvì o výkonu trestních rozsudkù v cizinì. Ze všech tìch
výhrad v podstatì vyplývá, že v rámci povolování prùvozu, resp. prùvozu
pro úèely extradice je nezbytné posuzovat všechny podmínky pro
pøípustnost vydání, jak byly stanoveny v hlavì XXV. trestního øádu. Zákon o
mezinárodní justièní spolupráci, èili ten náš novì schválený zákon ve
vìcech trestních, oproti pøedchozí právní úpravì podmínky pro povolení
prùvozu zjednodušuje, takže tuto výhradu nepotøebujeme. Jde o výhradu k
èl. 21 Evropské úmluvy. Výhrada k èástem 3 a 4 Evropské úmluvy o do-
hledu nad podmínìnì odsouzenými a podmínìnì propuštìnými pachateli
a výhrada k Meziamerické úmluvì o výkonu trestních rozsudkù v cizinì
omezují pøedávání a pøebírání výkonu rozhodnutí o podmínìném odsouze-
ní nebo podmínìném propuštìní, nebo� vnitrostátní právní úprava hlavy
XXV. trestního øádu umožòovala pouze pøevzetí dohledu a kontroly nad od-
souzenou osobou. Neumožñovala tedy zajistit výkon zbytku trestu nebo ce-
lý trest.

Odvolání tìchto výhrad tedy umožòuje skuteènost, že zde máme nový
zákon, který to komplexnì upravuje, a již tyto výhrady není nutné mít. Ten
také umožòuje o tom rozhodnout, zda se podmínìnì odsouzený nebo
podmínìnì propuštìný ve zkušební dobì osvìdèil.

Navrhovaná odvolání výhrad jsou v souladu se zahraniènìpolitickými
zájmy Èeské republiky, s ústavním poøádkem a s ostatními souèástmi
právního øádu Èeské republiky a se závazky vyplývajícími pro Èeskou re-
publiku z mezinárodního práva i z èlenství v Evropské unii. Samozøejmì ne-
budou spojena s žádnými nároky na zvýšení státního rozpoètu.

I z tohoto dùvodu, ale hlavnì z toho dùvodu vìcného pochopitelnì na-
vrhuji, aby vládní návrh byl schválen. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní ministrynì. Prosím pana
zpravodaje, kterým byl urèen pan poslanec Václav Zemek, aby se ujal slo-
va.

-  -

Celní správy a Generální inspekce bezpeènostních sborù, na izraelské
stranì pak Ministerstva veøejné bezpeènosti a izraelské policie.

Sjednání a provádìní smlouvy si nevyžádá zvýšené požadavky na
státní rozpoèet.

Doporuèuji tedy Poslanecké snìmovnì postoupit návrh do dalšího pro-
jednávání a pøikázat tisk zahraniènímu výboru. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku, takže obecnou
rozpravu konèím. Závìreèná slova? Není zájem.

Budeme se tedy zabývat návrhem na pøikázání. Svým rozhodnutím
jsem navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání zahraniènímu výboru.
Zeptám se, zda je zde nìjaký jiný návrh. Není tomu tak. 

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, aby tento návrh byl pøikázán
zahraniènímu výboru, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má èíslo 46, pøihlášeno je 157, pro 144, proti nebyl nikdo.
Konstatuji, že jsme tento tisk pøikázali zahraniènímu výboru.

Konèím projednávání bodu 39 a dìkuji i panu ministrovi.

Budeme pokraèovat bodem

40.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu návrh na odvolání nìkterých výhrad 
Èeské republiky k mnohostranným mezinárodním smlouvám 
v souvislosti se zákonem o mezinárodní justièní spolupráci 

ve vìcech trestních
/snìmovní tisk 68/ - prvé ètení 

Prosím paní ministryni Válkovou, aby pøednesla své úvodní slovo. Paní
ministrynì, prosím, máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní kolegynì, vážení páni kolegové, jde v podstatì o od-
volání výhrad, které se týkají mezinárodní spolupráce v souvislosti s
pøijetím nového zákona o mezinárodní justièní spolupráci ve vìcech trest-
ních, který nabyl úèinnosti k 1. 1. 2014 a který v souèasné dobì už nevy-
žaduje, abychom výhrady, které nyní odvoláváme, ponechali. Èili zákon o
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pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, kdybych to mìla shrnout,
v podstatì smyslem Smlouvy mezi Èeskou republikou a republikou
Kazachstán o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech je smluvnì u-
pravit tuto oblast mezinárodní justièní spolupráce. Vzhledem k tomu, že do-
chází ke styku justièních orgánù tìchto obou zemí a nebyla žádná dvou-
stranná mezinárodní smlouva uzavøena, je namístì tuto iniciativu uvítat.

Smlouvou bude podrobnì definován jak právní rámec pro vyžadování
a poskytování vzájemné právní pomoci, k nìmuž tedy už dochází, ale na
základì bezesmluvního styku, tak podmínky pro vyžadování a poskytování
nìkterých zvláštních typù právní pomoci, vèetnì spolupráce, což je velmi
dùležité pøi identifikaci, zajiš�ování a konfiskaci výnosù ze zloèinu.

Výslovnì je vylouèena oblast vydávání, extradice, pøedávání trestního
øízení a pøedávání odsouzených osob.

Zásadní význam mají definice ústøedních orgánù, kde pokud jde o
Èeskou republiku, záleží zde na stadiu trestního øízení, pro jehož úèely je o
právní pomoc žádáno. Èili Nejvyšší státní zastupitelství, Ministerstvo spra-
vedlnosti.

Definice pojmu justièní orgán pak ve spojení s èlánkem IV. smlouvy
vyluèuje, aby podle smlouvy mohly postupovat napø. bezpeènostní èi poli-
cejní složky republiky Kazachstán, vèetnì Výboru národní bezpeènosti re-
publiky Kazachstán. I na tuto oblast je pamatováno.

Smlouva upravuje rovnìž øadu dùvodù pro odmítnutí právní pomoci. I v
této oblasti je respektována oblast ochrany lidských práv a základních svo-
bod a další mezinárodní závazky Èeské republiky.

Provádìní smlouvy bude ve spoleèné pùsobnosti jak Ministerstva spra-
vedlnosti, tak Ministerstva vnitra, napø. jde o komunikaci prostøednictvím
Národní ústøedny Interpolu, tj. odboru mezinárodní policejní spolupráce
Policejního prezidia.

Provádìní smlouvy nebude spojeno se zvýšenými dopady na státní
rozpoèet. Není také dùvod se domnívat, že by v dùsledku sjednání smlou-
vy došlo k vzájemnému zvýšení poètu pøípadù vzájemné právní pomoci v
trestní vìci mezi obìma státy.

Nezbývá než jednoznaènì doporuèit a pøivítat pøíznivé posouzení toho-
to návrhu Poslaneckou snìmovnou. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Dìkuji. Prosím pana zpravodaje,
kterým byl pro prvé ètení urèen pan poslanec René Èíp, aby se ujal slova.

Poslanec René Èíp: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo, vážená
vládo, vážené kolegynì a kolegové, paní ministrynì pomìrnì zevrubnì
prezentovala smlouvu. Já bych jako zpravodaj rád dodal, že smlouva a je-
jí vstup v platnost je v souladu se závazky Èeské republiky vyplývajícími z
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Poslanec Václav Zemek: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì,
vážení kolegové, paní ministrynì pøedlohu celkem podrobnì popsala.
Abych nenosil døíví do lesa, tak bych si dovolil pouze navrhnout pøikázání
tohoto snìmovního tisku k projednání výboru zahraniènímu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám obecnou rozpravu, do
které nemám žádnou pøihlášku, tak ji i konèím. Závìreèná slova –
pøedpokládám, paní ministrynì nemá zájem ani pan zpravodaj, takže nám
nezbude nic jiného než pøistoupit k hlasování.

Já jsem svým rozhodnutím navrhl pøikázat tento návrh zahraniènímu
výboru, stejnì tak uèinil i pan zpravodaj. Budeme hlasovat o pøikázání
výboru zahraniènímu.

Zahajuji hlasování, ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 47, pøihlášeno je 163, pro 148, proti nebyl nikdo,
konstatuji, že jsme tento tisk pøikázali zahraniènímu výboru a konèím pro-
jednávání bodu 40.

Prosím.

Poslanec Augustin Karel Andrle Sylor: Chtìl bych ohlásit, že mi ne-
fungovalo zaøízení, tak jestli by bylo možno, že jsem vždycky hlasoval pro
od zaèátku.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, pouze pro stenozáznam, takto tam
bude uvedeno. Nyní už to zaøízení funguje, pøedpokládám. (Ano.) Tak to je
v poøádku.

Otevírám tedy bod èíslo

41.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi 
Èeskou republikou a Republikou Kazachstán

o vzájemné právní pomoci v trestních vìcech (Astana, 6. 6. 2013)
/snìmovní tisk 69/ - prvé ètení

Prosím znovu paní ministryni spravedlnosti, aby se ujala slova.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji. Vážený pane
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paní poslankynì, páni poslanci, dovolte mi uvést návrh, kterým vláda
pøedkládá Parlamentu Èeské republiky k vyslovení souhlasu s ratifikací
Pekingskou smlouvu o ochranì umìleckých výkonù v audiovizi. Tato mezi-
národní smlouva byla pøijata v èervnu roku 2012 na diplomatické konferen-
ci v Pekingu svolané Svìtovou organizací duševního vlastnictví. Na tomto
jednání 156 èlenských státù stvrdilo spoleèné rozhodnutí právnì závazným
zpùsobem zajistit v mezinárodním mìøítku ochranu práv výkonných umìlcù
v oblasti audiovize.

Pøijetí Pekingské smlouvy pøedstavuje dùležitý milník v pøeklenutí meze-
ry v mezinárodním systému práv duševního vlastnictví. Ochrana práv
výkonných umìlcù, pokud jde o jejich umìlecké výkony zaznamenané na
zvukovì obrazových záznamech, to znamená pøedevším ve filmu, nebyla
oproti pùvodním zámìrùm a snahám zahrnuta do Smlouvy Svìtové organi-
zace duševního vlastnictví o výkonech výkonných umìlcù a o zvukových
záznamech, která byla pøijata v roce 1996. Trvalo ještì dalších 16 let, než
se podaøilo dojít mezi státy s rozdílnými právními úpravami ke shodì a
úspìšnì dokonèit sjednání této smlouvy.

Smlouva zajiš�uje náležitou ochranu majetkových práv zejména hercù
úèinkujících ve filmech. Potenciálnì jim a dalším výkonným umìlcùm umo-
žní podílet se i v mezinárodním mìøítku s výrobci, tj. zejména s filmovými
producenty, na pøíjmech generovaných z užití audiovizuálních dìl, která
obsahují jejich umìlecké výkony. Zaruèí i jejich osobnostní práva a poskyt-
ne mezinárodnìprávní rámec pro jejich ochranu v digitálním prostøedí.

Smlouva je plnì v souladu s naším právním øádem, to znamená
pøedevším s platným autorským zákonem a mezinárodními smlouvami,
jimiž je Èeská republika vázána. Závazky pøevzaté smlouvou v pøípadì je-
jí ratifikace nevyžadují žádné zmìny ani doplnìní naší platné autorskop-
rávní úpravy.

Usnesením ze dne 24. øíjna 2012 èíslo 785 èeská vláda vyslovila sou-
hlas se sjednáním této prezidentské smlouvy a doporuèila prezidentu re-
publiky, aby smlouvu po jejím podpisu a vyslovení souhlasu Parlamentem
Èeské republiky ratifikoval. Souèasnì povìøila pøedsedu vlády pøedložit
smlouvu po jejím podpisu pøedsedùm Poslanecké snìmovny a Senátu k
vyslovení souhlasu Parlamentem Èeské republiky s její ratifikací. Následnì
na základì zmocnìní prezidentem republiky velvyslankynì a stálá
pøedstavitelka Èeské republiky pøi OSN v Ženevì paní Kateøina
Sekvencová Pekingskou smlouvu podepsala s výhradou ratifikace v
Ženevì 29. dubna 2013.

Vážené paní poslankynì a páni poslanci, jako gestor pøedmìtné mezi-
národní smlouvy doporuèuji Poslanecké snìmovnì, aby s ratifikací
Pekingské smlouvy vyslovila souhlas. Dìkuji za vaši pozornost.
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èlenství v Evropské unii a s ústavním poøádkem a ostatními souèástmi
právního øádu Èeské republiky. Sjednání smlouvy je také v souladu se
zahraniènìpolitickými zájmy Èeské republiky a významnì napomùže
rozšíøení možnosti mezinárodní justièní spolupráce v trestních vìcech mezi
obìma smluvními stranami.

Závìrem bych rád jako zpravodaj navrhl pøikázání pøedmìtné smlouvy
zahraniènímu výboru. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám roz-
pravu. Do té se nikdo nehlásí, tak ji také konèím. Závìreèná slova nikdo ne-
požaduje. Budeme tedy hlasovat o pøikázání.

Svým rozhodnutím jsem navrhl pøikázat tento tisk zahraniènímu výboru,
stejnì tak jako pan zpravodaj. Jiné návrhy nevidím.

Zahájím hlasování a ptám se, kdo souhlasí s pøikázáním tohoto tisku
zahraniènímu výboru. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 48, pøihlášeno 166, pro 147, proti nikdo. Tento návrh
byl pøijat.

Konèím tento bod. Dìkuji panu zpravodaji.
Ještì než pokroèíme k bodu 42, tak mi byly doruèeny ještì nìkteré o-

mluvy. Omlouvá se pan ministr Chládek, a to ve ètvrtek 6. února od 17.30,
potom se omlouvá pan poslanec Gabal, a to z dnešního jednání od 12
hodin a zítøejšího jednání celý den, omlouvá se pan poslanec Votava z dne-
šního odpoledního jednání od 14.30 hodin a omlouvá se paní poslankynì
Lorencová z dnešního a zítøejšího jednání ze zdravotních dùvodù. To byly
ještì omluvy.

Budeme pokraèovat bodem èíslo 42, což je

42.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Pekingská smlouva 
o ochranì umìleckých výkonù v audiovizi, 
podepsaná v Ženevì dne 29. dubna 2013

/snìmovní tisk 74/ - prvé ètení

Poprosil bych pana ministra kultury Daniela Hermana, aby se ujal slova
a tento tisk nám pøedstavil. Pane ministøe, prosím, máte slovo.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Vážený pane pøedsedající, vážené
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dající, vážené paní kolegynì, vážení páni kolegové, chtìlo by se mi øíci
koneènì – koneènì máme návrh vládního návrhu k odsouhlasení ratifikace
Dodatkového protokolu k Úmluvì o poèítaèové kriminalitì, na který jsme
dlouho dlouho èekali, protože Dodatkový protokol navazuje na Úmluvu o
poèítaèové kriminalitì, jejíž ratifikaci schválila pøedchozí Poslanecká
snìmovna a která vstoupila v platnost 1. prosince 2013. Dodatkový
protokol byl pøitom sjednán na pùdì Rady Evropy a otevøen k podpisu již v
lednu, 28. ledna, 2003. V platnost vstoupil po získání dostateèného poètu
podpisù dne 1. bøezna 2006. Do souèasné doby tento protokol podepsalo
38 státù, pøièemž ratifikaèní listinu uložila 20 z nich. 

Proè je to tak dùležité a proè jsme ten protokol zatím nepodepsali. Je to
vždycky taková urèitá obava, abychom nepodepsali nìco, èemu ještì ne-
odpovídá náš trestní zákoník i potažmo trestní øád. V souèasné dobì již ve-
škeré relativnì pøísné požadavky splòujeme, jak pokud jde – a to zejména
– o trestní zákoník, tak pokud jde o trestní øád. Èili pokud se týká postihu
šíøení rasistických a xenofobních materiálù, vyhrožování a urážení s rasis-
tickou nebo xenofobní motivací, která je šíøeji vymezena, postih hrubého
zlehèování nebo popírání genocidy nebo zloèiny proti lidskosti páchané za
pomoci poèítaèových systémù. Zatímco cílem úmluvy je vždycky vytvoøit
urèitý rámec, právní rámec, pro potírání toho kterého jevu, zde poèítaèové
kriminality, prostøednictvím harmonizace prvkù skutkových podstat v
oblasti poèítaèové kriminality, aby bylo možné zajistit postih pachatelù, sta-
novení nezbytných vnitrostátních vyšetøovacích pravomocí v oblasti
zejména zajištìní dùkazù napøíklad v elektronické podobì a pøi vyšetøování
poèítaèové kriminality, zavedení pohotového a efektivního režimu mezi-
národní spolupráce ve vztahu s trestným èinem, které souvisejí zejména s
tìmi moderními informaèními technologiemi.

Cílem dodatkového protokolu je harmonizovat trestní právo hmotné pro
úèely potírání šíøení rasismu a xenofobie na internetu a zlepšit mezinárod-
ní spolupráci v této oblasti. Èili v podstatì jde jak obecnì o výmìnu zku-
šeností, tak konkrétnì o spolupráci na jednotlivých pøípadech.

Jak jsem øíkala v úvodu, všechny legislativní možné, potenciální,
skuteèné pøekážky odpadly, my ho mùžeme s klidným svìdomím podepsat
– koneènì. Takže tímto si dovoluji vás o ten souhlas požádat a myslím si,
že pokud pøíznivì tento návrh posoudíme, jenom doplníme v oblasti
trestnìprávní ochrany pøed poèítaèovou kriminalitou již stávající vnitrostát-
ní režim. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní ministrynì. Prosím zpravo-
dajku pro prvé ètení paní poslankyni Kateøinu Koneènou.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Prosím zpravodajku
pro prvé ètení paní poslankyni Janu Fischerovou, aby se ujala slova.

Poslankynì Jana Fischerová: Pane pøedsedo, dìkuji vám za slovo. Já
navážu na slova pana ministra kultury velice struènì, protože mi vzal vítr z
plachet. Já jsem mìla podobnou øeè pøipravenou. Tak doplním ještì, že
soubìžnì odpovídající výbor v Senátu projednává tuto mezinárodní smlou-
vu a doporuèil také k dalšímu projednávání v plénu Senátu. A možná ještì
malièkost. 72 stávajících státù již podepsalo v listopadu loòského roku tuto
mezinárodní smlouvu a já jako zpravodajka také doporuèuji postoupit tento
snìmovní tisk 74 do druhého ètení a pøikázání zahraniènímu výboru.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji paní zpravodajce. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku, tak ji také konèím.
Budeme se tedy zabývat návrhem na pøikázání. Já jsem svým rozhodnutím
navrhl pøikázat tento tisk zahraniènímu výboru, paní zpravodajka ve shodì
se mnou rovnìž. Zeptám se, zda je zde jiný návrh na pøikázání. Není tomu
tak.

Budeme tedy hlasovat o pøikázání zahraniènímu výboru.
Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-

ku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování èíslo 49, pøihlášeno 166, pro 146, proti 1. Tento návrh i pøesto

byl pøijat. Pøikázali tento návrh zahraniènímu výboru a já konèím projed-
návání tohoto bodu.

Otevírám bod èíslo 43, což je

43.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací Dodatkový protokol 
k Úmluvì o poèítaèové kriminalitì o kriminalizaci èinù rasistické 
a xenofobní povahy spáchaných prostøednictvím poèítaèových

systémù (Štrasburk, 28. ledna 2003)
/snìmovní tisk 75/ - prvé ètení

Prosím paní ministryni spravedlnosti, aby nám pøednesla své úvodní
slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane pøedse-
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kolu od 16. února 2005. Zmìna protokolu byla pøijata na 8. zasedání jeho
smluvních stran, které se konalo ve dnech 26. listopadu až 7. prosince
2012 v Dauhá v Kataru.

Zmìna Kjótského protokolu spoèívá pøedevším ve vymezení nových
závazkù ke snížení emisí skleníkových plynù pro ekonomicky vyspìlé státy,
které mají být splnìny do roku 2020. Smyslem opatøení je pøispìt ke stabi-
lizaci koncentrace skleníkových plynù v atmosféøe na úrovni, která by
umožnila pøedejít výraznì negativním dopadùm na životní prostøedí a oby-
vatele a snížila tak oèekávané výdaje veøejného i soukromého sektoru. EU
a jejích tehdy 27 èlenských státù se zavázaly spoleènì s Chorvatskem a
Islandem do roku 2020 snížit emise skleníkových plynù o 20 % v porovnání
se stavem v roce 1990.

Chci zdùraznit, že pøijatý redukèní cíl plnì odpovídá cíli, který je dán
pøedpisy EU v rámci tzv. klimaticko-energetického balíèku z roku 2009.
Zmìna Kjótského protokolu v tomto smyslu tedy nebude vyžadovat zmìnu
platné právní úpravy v uvedené oblasti a rovnìž nebude mít dopad na
státní rozpoèet, veøejnou správu, ani podnikovou sféru.

Souèástí vládního návrhu na pøijetí zmìny protokolu je také návrh na
dodateènou ratifikaci Rámcové úmluvy OSN o zmìnì klimatu a Kjótského
protokolu pøijatého k této úmluvì, pùvodnì schválených jako smlouvy
vládní. Dùvodem tohoto kroku je pouze formálnìprávní sladìní procesu
sjednání tìchto smluv s platnými ustanoveními Ústavy ÈR, která u tako-
výchto smluv vyžaduje souhlas Parlamentu ÈR a následnou ratifikaci pre-
zidentem republiky.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Prosím pana
zpravodaje pana poslance Václava Zemka, dnes již podruhé. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Zemek: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené kolegynì,
vážení kolegové, já to možná jen trošku shrnu. V podstatì se jedná o
zmìnu Kjótského protokolu, který navázal na Rámcovou úmluvu o ochranì
klimatu z Ria de Janeira v roce 1992. Naše závazky vyplývají z èlenství v
EU, protože všechny strany EU, všechny zemì EU jsou signatáøi této rám-
cové úmluvy a protokolu, a došlo k nìkterým zmìnám, napøíklad v rámci
zmìny závazkù – byly tam pøidány nìkteré nové látky, které zneèiš�ují
klima, napøíklad oxid dusný apod. Co je podstatné, tak nedochází ke
zmìnì naší právní soustavy, protože tyto zmìny jsou plnì pokryty stávající
legislativou, a nebude to mít ani dopady na státní rozpoèet.

Já bych si dovolil tento tisk pøikázat k projednání výboru zahraniènímu.

-  -

kolegynì a kolegové, já myslím, že paní ministrynì øekla vše podstatné,
také já jsem ráda, že se koneènì po deseti letech dostáváme vùbec k pro-
jednání této smlouvy, která je velmi dùležitá. Ale možná bychom si mìli po-
gratulovat i za to, že už je implementována do našeho právního øádu. Tudíž
mi nezbývá nic jiného, než podpoøit její projednání na zahranièním výboru.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám obecnou rozpravu, do
které nemám žádnou pøihlášku, tak ji i konèím. Závìreèná slova? Nikdo ne-
požaduje. Budeme tedy hlasovat. Já jsem svým rozhodnutím navrhl tento
tisk pøikázat zahraniènímu výboru, stejnì tak uèinila i paní zpravodajka.
Jiný návrh nepadl.

Budeme tedy hlasovat o pøikázání zahraniènímu výboru. Ptám se, kdo
je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti?

Hlasování má èíslo 50. Pøihlášeno je 166, pro 138, proti nikdo. Tento
návrh byl pøijat.

Konstatuji, že jsme návrh pøikázali zahraniènímu výboru, a konèím bod
43.

Otevírám bod èíslo

44.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky 

k vyslovení souhlasu s ratifikací zmìna Kjótského protokolu 
k Rámcové úmluvì Organizace spojených národù o zmìnì klimatu,

Rámcová úmluva Organizace spojených národù o zmìnì klimatu 
a Kjótský protokol k Rámcové úmluvì Organizace spojených národù

o zmìnì klimatu
/snìmovní tisk 79/ - prvé ètení

Prosím pana ministra životního prostøedí Richarda Brabce, aby se ujal
slova.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážený pane pøedse-
dající, vážené kolegynì, vážení kolegové, dobré ráno. Dovolte mi krátce o-
komentovat vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu ÈR k vyslovení
souhlasu s ratifikací zmìna Kjótského protokolu k Rámcové úmluvì OSN o
zmìnì klimatu, Rámcová úmluva OSN o zmìnì klimatu a Kjótský protokol.
ÈR je smluvní stranou úmluvy od 21. bøezna 1994 a smluvní stranou proto-
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pouze Litva a Èeská republika nejsou èleny ECO, se výraznì zvìtšuje
vzhledem k úèinku na 48 zemí zapojených v CEPT. Z tìchto dùvodù navr-
huje vláda pøistoupit k úmluvì o ECO. Úmluva o ECO je pro Èeskou re-
publiku akceptovatelná, není v rozporu s mezinárodními závazky Èeské re-
publiky ani se závazky vyplývajícími z èlenství v EU. Je v souladu s
ústavním poøádkem i ostatními souèástmi právního øádu Èeské republiky.

Na závìr mi dovolte zdùraznit, že pøístup ÈR k Úmluvì o založení
Evropského komunikaèního úøadu je potøebný vzhledem k dùležitosti této
organizace pro plnohodnotnou èinnost Èeské republiky v Evropské unii a
dalších dotèených mezinárodních organizacích.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Prosím zpravoda-
je, kterým je pan poslanec René Èíp, aby se dnes také podruhé ujal slova.
Prosím.

Poslanec René Èíp: Dìkuji podruhé za slovo, vážený pane pøedsedo.
Vážené kolegynì a kolegové, dìkuji panu ministrovi za opìtovné zevrubné
pøedstavení Úmluvy o ECO. Snad bych jen závìrem dodal jako zpravodaj
pøedmìtného tisku, že prostøednictvím Rady, která je složena ze smluvních
stran, tj. èlenských státù, bude možné ovlivòovat èinnost organizace ECO
a Èeská republika tak jako øádný èlen bude mít právo spolurozhodovat o
alokaci kapacit a prostøedkù ECO k zajištìní èinnosti CEPT.

Závìrem navrhuji projednat pøedmìtný tisk v zahranièním výboru.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. otevírám obecnou rozpravu, do
které nemám žádnou pøihlášku, tak ji i konèím. Závìreèná slova – není o nì
zájem. Budeme se tedy zabývat návrhem na pøikázání. Organizaèní výbor
navrhl pøikázat výboru zahraniènímu, stejnì tak jako pan zpravodaj. Jiný
návrh nevidím, budeme hlasovat.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s pøikázáním zahranièního
výboru, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 52, pøihlášeno je 163, pro 129, proti nebyl nikdo.
Tento návrh byl pøijat a tento tisk pøikázán zahraniènímu výboru. Dìkuji pa-
nu ministrovi i panu zpravodaji.

Otevírám bod

-  -

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pøikážeme to hlasováním,
ale až po obecné rozpravì, kterou nyní otevírám. Nikdo se do ní nehlásí,
tak ji i konèím, a pokud není zájem o závìreèná slova, tak teï je ten sp-
rávný okamžik na pøikazování.

Organizaèní výbor navrhl pøikázat k projednání zahraniènímu výboru,
stejnì tak i pan zpravodaj. Jiný návrh? Není tomu tak, takže budeme
hlasovat o pøikázání zahraniènímu výboru.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 51, pøihlášeno je 165, pro 136, proti nebyl nikdo.
Konstatuji, že jsme tento tisk pøikázali výboru zahraniènímu, a konèím pro-
jednávání bodu 44.

Otevírám bod

45.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky 
Úmluva o založení Evropského komunikaèního úøadu (ECO)

/snìmovní tisk 93/ - prvé ètení

Prosím pana ministra prùmyslu a obchodu. Prosím.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedsedo,
vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, vláda vám pøedkládá návrh
na vyslovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky k Úmluvì o založení
Evropského komunikaèního úøadu. Evropský komunikaèní úøad, zkrácenì
ECO, je odborným orgánem a zároveò sekretariátem pro Evropskou kon-
ferenci poštovních a telekomunikaèních zpráv neboli CEPT, jejímž èlenem
je Èeská republika od roku 1993.

ECO vznikl postupnou reorganizací Evropského radiokomunikaèního
úøadu a Evropského telekomunikaèního úøadu, pøièemž úmluva o ECO byla
vytvoøena v roce 2002 z textu úmluvy pøijaté v Haagu v roce 1993 pro
Evropský radiokomunikaèní úøad. CEPT v ECO tvoøí základnu spoleèného
postupu evropských zemí v globálních záležitostech, zejména v orgánech
Svìtové poštovní unie a Mezinárodní telekomunikaèní unie pøi harmonizaci
technických a regulaèních podmínek elektronických komunikací v Evropì.
Na základì mandátu Evropské komise jsou v ECO zpracovávány i studie a
návrhy harmonizaèních dokumentù Evropské unie.

Efekt spoleèného postupu 28 èlenských zemí EU, z nichž v souèasnosti
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vodstvím, a navrhuji, aby tato mezinárodní daòová smlouva byla v prvém
ètení pøikázána pøíslušným výborùm.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane místopøedsedo. Prosím pa-
na zpravodaje, pana poslance Jiøího Miholu, aby se ujal slova.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové, jenom
doplním slova pana ministra Babiše, že tato smlouva navazuje na již
pøedcházející smlouvu ještì mezi Èeskoslovenskou republikou a
Lucemburským velkovévodstvím, která byla uzavøena v roce 1991. Shrnu
pár vìtami, že jejím cílem je, aby nedocházelo ke zbyteènému snižování
pøíjmu fyzických a právnických osob. Proto se Lucemburské
velkovévodství a Èeská republika dohodly na uzavøení této nové smlouvy,
která by mìla akceptovat požadavky Organizace pro hospodáøskou politi-
ku a rozvoj a také požadavky OSN, aby rovnomìrnì rozdìlila budoucí
pøíjmy mezi oba státy, tedy stát, kde pøíjem vzniká, a stát, kde je skuteènì
vlastník tìchto pøíjmù, rezident. Uzavøení této smlouvy by mìlo posílil práv-
ní jistotu zejména pøi investování v jednom nebo druhém státì. Je zde do-
držena zásada, že majetek fyzických nebo právnických osob jednoho
smluvního státu mùže být zdanìn ve státì, jehož právnická nebo fyzická o-
soba je jeho daòovým rezidentem.

Tato smlouva také pøináší øadu dalších výjimek. Má celkem 29 èlánkù a
kromì jiného tam nalezneme øešení zdanìní sportovcù, øešení zdanìní
umìlcù nebo také duševního vlastnictví.

Uvedenou smlouvu navrhuji pøikázat k projednání zahraniènímu výboru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji panu zpravodaji. Otvírám obec-
nou rozpravu, do které se nikdo nehlásí, tak ji rovnìž uzavírám, a pokud si
pan místopøedseda nebo pan zpravodaj nepøejí závìreèná slova, tak se
budeme zabývat návrhem na pøikázání.

Je zde návrh z organizaèního výboru pøikázat výboru zahraniènímu.
Stejnì tak navrhoval i pan zpravodaj. 

Zahájím hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s pøikázáním zahraniènímu
výboru. Kdo je proti?

Hlasování má poøadové èíslo 53. Pøihlášeno je 168, pro 138, proti nebyl
nikdo. Tento návrh byl pøijat. Konstatuji, že jsme tento tisk pøikázali
zahraniènímu výboru. Konèím projednávání bodu 46.

Budeme pokraèovat bodem

-  -

46.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s ratifikací Smlouva mezi Èeskou republikou
a Lucemburským velkovévodstvím o zamezení dvojímu zdanìní
a zabránìní daòovému úniku v oboru daní z pøíjmu a z majetku

a Protokol k ní, které byly podepsány v Bruselu dne 5. bøezna 2013
/snìmovní tisk 94/ - prvé ètení

Prosím o úvodní slovo pana místopøedsedu vlády a ministra financí pa-
na Andreje Babiše. Pane místopøedsedo, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené dámy a pánové, k projednání vám pøedkládám
smluvní dokument, který souvisí s mezinárodním zdaòováním. Jedná se o
zcela novou smlouvu o zamezení dvojímu zdanìní s Lucemburským vel-
kovévodstvím. Pro informaci lze uvést, že tato nová smlouva byla již v mi-
nulém volebním období v Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské repub-
liky projednávána, avšak druhé ètení již neprobìhlo. Je tedy tøeba, aby ta-
to smlouva byla projednána znovu, a to i v Senátu, který již její ratifikaci do-
konce odsouhlasil. Tato smlouva nahradí ve vzájemných daòových
vztazích mezi obìma zemìmi smlouvu o zamezení dvojího zdanìní pode-
psanou v roce 1991, která již neodráží souèasné vztahy mezi Èeskou re-
publikou a Lucemburským velkovévodstvím, nereflektuje daòové trendy a
podobnì.

Smlouva o zamezení dvojímu zdanìní, která se ve vzájemných vztazích
mezi Èeskou republikou a Lucemburským velkovévodstvím v souèasnosti
navrhuje, byla pøipravena na základì vzorových modelù OECD a OSN.
Uzavøení této mezinárodní daòové smlouvy zajisté sleduje zámìr omezit
daòové zatížení podnikatelských subjektù pøi vylouèení jistì nežádoucího
mezinárodního dvojího zdanìní.

Uzavøení smlouvy nebude mít pøímý dopad na státní rozpoèet Èeské re-
publiky. Celkový pøínos plynoucí z jejího uzavøení bude záviset na tempu
rozvoje jednotlivých forem hospodáøské spolupráce.

Lucemburské velkovévodství má s naší zemí historicky tradiènì dobré
vztahy, a to jistì i v ekonomické oblasti. Nová mezinárodní daòová smlouva
umožní lepší koordinaci èinnosti daòových úøadù obou státù smìøující k
omezení pøípadných daòových únikù a v neposlední øadì umožní relevantní
výmìnu informací týkající se daní všeho druhu a pojmenování. Lze konsta-
tovat, že text smlouvy plnì odráží vývoj mezinárodní daòové oblasti.

Na základì již uvedeného navrhuji, aby Poslanecká snìmovna
Parlamentu Èeské republiky vzala v úvahu zmínìné skuteènosti pøi projed-
návání smlouvy o zamezení dvojímu zdanìní s Lucemburským velkové-
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Výroba elektrické energie dlouhodobì rostla. V roce 2012 však zùstala
na hodnotì roku 2011. Klesá výroba elektøiny v parních elektrárnách a na-
opak roste význam jaderné energie a energie z obnovitelných zdrojù, což
je urèitì dobrá zpráva, když mezi roky 2011 a 2012 se výroba elektøiny z
obnovitelných zdrojù zvýšila o 11 % a nejvìtším dílem k tomu pøispìla
výroba elektøiny z bioplynu.

Nákladní silnièní doprava s podílem 75 % výraznì dominuje ve struktuøe
pøepravních výkonù.

Klesá nadále materiálová nároènost hospodáøství Èeské republiky, což
je urèitì také dobré, ovšem stále je v evropském kontextu podprùmìrná a
nejsme konkurenceschopní. Mezi roky 2003 a 2012 poklesla rovnìž celko-
vá produkce odpadu.

Závìrem bych chtìl øíct, že i v roce 2012 byla pøijata celá øada legisla-
tivních i nelegislativních opatøení ke zlepšení tohoto stavu. 1. záøí 2012
napøíklad nabyl úèinnosti nový zákon o ochranì ovzduší, který zavedl nové
nástroje ke snižování úrovnì zneèištìní. V daných lokalitách, pøedevším se
zhoršenou imisní situací, vymezil napøíklad takzvané nízkoemisní zóny.
Rovnìž se momentálnì pøipravuje na Ministerstvu životního prostøedí
støednìdobá strategie zlepšení kvality ovzduší v Èeské republice, z níž vy-
jdou další konkrétní návrhy na zlepšení kvality ovzduší, zejména pak v ob-
lastech výraznì imisnì postižených. V roce 2013 rovnìž nabyl úèinnosti
zákon è. 69/2013 Sb., o integrované prevenci. Touto novelizací došlo ze-
jména k posílení aplikace nejlepších technik, takzvaný BAT, pøi stanovení
emisních limitù. MŽP rovnìž pøipravilo návrh zákona schválený vládou 4.
prosince 2013, kterým se mìní zákon è. 344/1992 Sb., o ochranì
zemìdìlského pùdního fondu, kde hlavními cíli jsou zejména posílení
ochrany pùvodního fondu, respektive pùdy obecnì.

Ministerstvo životního prostøedí rovnìž vypracovalo program
pøedcházení vzniku odpadù. A dnes nás èeká pro nové období
samozøejmì kompletnì nový zákon o odpadech, který by mìl výraznì po-
sílit recyklaci odpadù, napøíklad biologického odpadu, ale i ostatních, aby-
chom se dostali na slušnou evropskou úroveò, protože dnes jsme
rozhodnì pod prùmìrem.

Ke zlepšení jednotlivých podmínek a� už v ochranì ovzduší, tak i vod,
tak snižování energetické nároènosti urèitì pøispìly i projekty z operaèního
programu Životní prostøedí prostøednictvím Státního fondu životního
prostøedí, kde byla v rámci jednotlivých prioritních os vyhlášena øada
výzev, kde byly podpoøeny stovky projektù celkem za pøibližnì 27 mld. ko-
run za toto období s cílem zlepšit jednotlivé složky.

Dámy a pánové, v této oblasti nás èeká ještì hodnì práce. Doufám, že
vám budu moci øíci lepší zprávy pøi hodnocení stavu životního prostøedí za
rok 2013 a rokù následujících. Dìkuji za pozornost.

-  -

62.
Zpráva o životním prostøedí Èeské republiky v roce 2012

/snìmovní tisk 17/

Prosím pana ministra životního prostøedí Richarda Brabce, aby tento
tisk uvedl. Pan zpravodaj Nekl se usadí u stolku zpravodajù. Prosím, pane
ministøe.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji. Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, ještì jednou ode mne od
tohoto pultíku.

Pokud se vám zdá, že pøedkládat zprávu o životním prostøedí v roce
2012 na zaèátku února 2014 je ponìkud zpozdilé, budete mít pravdu.
Dokonce podle vládního usnesení by to mìlo být do 30. záøí následujícího
roku, ale vzhledem k rozpuštìní Snìmovny a následujícím krokùm se k té-
to informaci dostáváme až nyní. Samozøejmì trendy mají nìjaký další
vývoj a stav v roce 2013 uvidíme až v prùbìhu letošního roku. Pøesto mi
dovolte se krátce zastavit jenom nad nìkolika základními trendy vývoje ži-
votního prostøedí a jednotlivých složek v roce 2012, protože i ony nìco
nasvìdèují o tom, jaký bude mít tato pro nás klíèová záležitost další
prùbìh.

Zpráva obsahuje celkem 36 klíèových indikátorù vèetnì jejich vyhodno-
cení a já se tady zmíním urèitì k vaší úlevì pouze o nìkterých z nich,
nehledì na to, že pokud se nemýlím, tak všichni moji kolegové a kolegynì
dostali tuto zprávu v elektronické podobì.

Dlouhodobì klesají emise zneèiš�ujících látek do ovzduší a rovnìž kle-
sají celkové agregované emise skleníkových plynù. Pøesto ale musím
zdùraznit, že se kvalita ovzduší na území Èeské republiky v roce 2012 ja-
ko celek nezlepšovala, což se týká zejména oblastí s pøekroèenými imis-
ními limity, a tady všichni víme, o kterých se hovoøí. Je to pøedevším
Moravskoslezský kraj a èásteènì Ústecký kraj, nebo potom nìkterá velká
mìsta. Opakovanì docházelo k pøekraèování imisního limitu pro suspen-
dované prachové mikroèástice PM10 a PM2,5, benzopyren a pøízemní
ozon. Pokraèuje trend snižování odbìrù a spotøeby vody. K
nejvýraznìjšímu snížení došlo pro úèely energetiky, což je urèitì dobrá
zpráva. Snížilo se i celkové množství vypouštìných odpadních vod. Špat-
ná zpráva je, že poškození lesních porostù sice nepostupuje tak rychle ja-
ko v minulosti, nicménì je stále velmi vysoké a patøí bohužel k nejvyšším v
Evropì.

Celková výmìra zemìdìlského pùdního fondu zvolna klesala zejména
v dùsledku nárùstu rozsahu zastavìných a ostatních ploch, zejména se
jedná o plochy pro dopravu.
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Tady bych chtìl podìkovat kolegùm z výboru pro životní prostøedí,
že tento návrh schválili. A dovolím si, pane pøedsedo, se vaším
prostøednictvím obrátit na pana ministra, zdali by mohl vydávání tìchto
krajských zpráv podpoøit.

Druhá moje pøipomínka spoèívá v tom, že se ve zprávì nevyskytují
žádné údaje o stavu životního prostøedí v území, která jsou podrobena
nìjakému režimu ochrany. Náš stát chrání pomìrnì znaènou rozlohu území
v rùzných režimech. Vždycky jsme mìli za to, že napø. v Jihoèeském kraji
je to témìø 35 % území, které je podrobeno nìjakému režimu ochrany
pøírody, a� už je to národní park, chránìná krajinná oblast, území chránìné
v režimu Natura 2000 nebo územní systémy ekologické stability, ÚSES.
Stav pøírody v tìchto územích podle mého názoru není obsahem zprávy.
Zdùvodnìní z ministerstva je k tomu dáno takové, že perioda snímání dat
v tìchto územích je delší, než je periodicita podávání tìchto zpráv, tedy je-
den rok. Tady si myslím, že by možná stálo za to vzhledem k tomu, že v
tìch územích žijí lidé, funguje v nich samospráva, kraje také musí nìjakým
svým rozhodováním zasahovat do tìchto území, zdali by se navzdory jiné
periodicitì mohly tyto zprávy v pøíštích letech ve zprávì o životním
prostøedí také objevit, tedy napø. Národní park Šumava, chránìné krajinné
oblasti atd.

Jinak samozøejmì je tady celá øada vìcí, které by stály za diskusi, ale
myslím, že k tomu urèitì ještì bude èas nad dalšími zprávami, jak zmínil
pan ministr. Takže vám dìkuji za pozornost a kolegùm z životního prostøedí
ještì jednou dìkuji za jejich podporu návrhu na usnesení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášku do obecné rozpravy ne-
mám. Obecnou rozpravu ukonèím a pøistoupíme k podrobné rozpravì.
Poprosil bych v podrobné rozpravì pana zpravodaje, aby pouze odkázal
na usnesení, které již bylo naèteno. Prosím.

Poslanec Josef Nekl: Ano, dìkuji, pane pøedsedo. Odkazuji na usne-
sení výboru pro životní prostøedí a usnesení, které je pøiloženo k tomuto ma-
teriálu, že Poslanecká snìmovna bere na vìdomí zprávu o stavu životního
prostøedí za rok 2012.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zeptám se, zda chce ještì
nìkdo vystoupit v podrobné rozpravì. Není tomu tak. Konèím i rozpravu
podrobnou. Závìreèná slova... Pan ministr nemá zájem, pan zpravodaj
také ne.

Pøistoupíme k hlasování. Budeme hlasovat o usnesení, tak jak jej naèetl
pan zpravodaj.

-  -

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Zprávu projednal
výbor pro životní prostøedí, jehož usnesení bylo doruèeno jako tisk 17/1.
Prosím pana zpravodaje výboru pana poslance Josefa Nekla, aby nás in-
formoval o jednání výboru a pøednesl i návrh usnesení Poslanecké
snìmovny.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené dámy, vážení
pánové, vážení èlenové vlády, zpráva o stavu životního prostøedí je v naší
zemi pøedkládána na základì zákona è. 123/1998 Sb., o právu na infor-
maci o životním prostøedí. Pan ministr zde alespoò v tom základním zprávu
komentoval s tím, že má 198 stránek a každý z vás si ji mohl prostudovat a
seznámit se s ní.

Já zde chci jenom zdùraznit, že je potøeba øíci, že zpráva za rok 2012
je podávána tak pozdì, jak øíkal pan ministr, ale chci také zdùraznit, že
zpráva je velmi vyèerpávající a velmi kvalitnì zpracovaná, za což jistì patøí
dík i odpovìdným lidem z Ministerstva životního prostøedí. I poèet
indikátorù této zprávy je dostateèný na to, abychom se seznámili. O kla-
dech a záporech našeho životního prostøedí hovoøil podrobnì pan ministr.

Tuto zprávu projednal na svém jednání výbor pro životní prostøedí a
pøijal usnesení, že ji bere na vìdomí, a to samé doporuèuje i Poslanecké
snìmovnì.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám vše-
obecnou rozpravu. Mám do ní jednu pøihlášku pana poslance Zahradníka,
kterému tímto udìlím slovo. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, vážený pane
pøedsedo, dámy a pánové, jednak bych se chtìl pøipojit k uznání pana
zpravodaje k peèlivosti, s jakou ministerstvo zprávu podle daných
indikátorù vypracovalo. Je to vypovídající dokument. Mám k nìmu vlastnì
dvì takové pøipomínky, které bych tady chtìl prezentovat.

Jednak stát pøenesl na kraje celou øadu povinností v oblasti plánování
rozvoje a územního plánování. Mohu z vlastní zkušenosti øíci, že pøi této
èinnosti významnì krajùm a krajské samosprávì pomáhaly krajské zprávy
o životním prostøedí, které byly myslím vydávány do roku 2011. Pak tedy s
jejich vydáváním resort skonèil, zøejmì také mimo jiné i z finanèních
dùvodù. 

My jsme na výboru pro životní prostøedí o tomto diskutovali a také jsme
tam pøijali usnesení, že žádáme ministerstvo, aby zvážilo možnost znovu se
vrátit k vydávání krajských zpráv o životním prostøedí pro jednotlivé kraje.
A aby finanèní nároènost nebyla tak vysoká, tak myslím, že by postaèovalo
pro naplnìní jejich úèelu vydávání v elektronické podobì.
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2013 schodkem 81,3 mld. Kè. Tento výsledek je o 19,7 mld. Kè lepší než
v roce 2012 a 18,7 mld. Kè lepší, než èinila rozpoètovaná výše.

Celkové pøíjmy dosáhly ke konci roku 2013 výše 1 091,9 mld. Kè, tj.
100,1 % rozpoètu po zmìnách pøevýšení rozpoètu o 1,2 mld. Kè pøi
meziroèním rùstu o 40,5 mld. Kè, tj. o 3,8 %. V roce 2012 pøíjmy meziroènì
vzrostly též o 3,8 %.

Z celkové èástky pøipadlo na daòové pøíjmy 549,6 mld. Kè, tj. 50,3 %
celkových pøíjmù, v roce 2012 to bylo 51,4 %. Na pøíjmy z pojistného na so-
ciální zabezpeèení to bylo 372,2 mld. Kè, tj. 34,1 % celkových pøíjmù, v ro-
ce 2012 to bylo 35,3 %, a na nedaòové a ostatní pøíjmy 170,1 mld. Kè, tj.
15,6 % celkových pøíjmù, v roce 2012 to bylo 13,3 %.

Daòové pøíjmy ve výši 549,6 mld. Kè byly plnìny na 99,2 % a k
dosažení rozpoètované výše tak chybìlo 4,6 mld. Kè. Meziroènì vzrostly o
8,9 mld. Kè, tj. o 1,6 %, v roce 2012 o 3,3 %, pøièemž tento rùst byl ovlivnìn
pøedevším vyšším inkasem DPH. Nesplnìní rozpoètu bylo ovlivnìno nej-
více nižším pøíjmem spotøebních daní a daní z pøíjmù fyzických i právnic-
kých osob.

Pøíjmy z pojistného na sociální zabezpeèení dosáhly výše 372,2 mld.
Kè, což pøedstavovalo 98,5 % rozpoètu, v roce 2012 to bylo 96,7 %, a
meziroèní rùst o 0,7 mld. Kè, tj. o 0,2 %. V roce 2012 èinil meziroèní rùst 1,3
%. Z toho na dùchodové pojištìní pøipadlo 330,9 mld. Kè, tj. 98,1 %
rozpoètu pøi meziroèním poklesu o 1 mld Kè, tj. o 0,3 %.

Celkové výdaje státního rozpoètu byly za rok 2013 èerpány ve výši 1
173,1 mld. Kè, což pøedstavovalo 98,5 % rozpoètu po zmìnách, úspora
17,6 mld. Kè, a meziroèní nárùst o 20,7 mld. Kè, tj. o 1,8 %. V roce 2012
meziroènì klesly o 0,3 %. 

Uvedené výsledky hospodaøení státního rozpoètu za rok 2013
pøedstavují stav pokladního plnìní vykázaný na bankovních úètech
státního rozpoètu. Podrobnìjší údaje a informace, vèetnì výsledkù dalších
složek veøejných rozpoètù, budou obsaženy v návrhu státního
závìreèného úètu ÈR za rok 2013, který bude Poslanecké snìmovnì
pøedložen v zákonem stanoveném rozsahu a v termínu do konce dubna
2014.

Tolik k výsledkùm hospodaøení státního rozpoètu za pololetí ke konci
roku 2013. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. A já bych vás chtìl
informovat, že zprávu projednal rozpoètový výbor, jehož usnesení bylo
doruèeno jako tisk 19/2. Mám tady faktickou poznámku od pana pøedsedy
Stanjury. (Pøeje si vystoupit až po zpravodaji.) Ano, dobøe. Takže nejprve te-
dy poprosím pana zpravodaje, kterým je pan poslanec Ladislav Šincl, aby
nás informoval o jednání výboru a aby pøednesl i návrh usnesení.
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Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne
ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 54, pøihlášeno je 169, pro 124, proti nikdo. Tento ná-
vrh usnesení byl pøijat.

Dìkuji panu ministrovi i panu zpravodaji a konèím bod 62.

Než otevøu bod 63, je tu ještì jedna omluva, a to od pana poslance
Korteho ze zdravotních dùvodù na dnešní den.

Otevírám bod

63.
Zpráva o plnìní státního rozpoètu Èeské republiky za 1. pololetí 2013

/snìmovní tisk 19/

Tuto zprávu jsme obdrželi jako tisk 19 a stanovisko Nejvyššího
kontrolního úøadu jako tisk 19/1. Tento materiál uvede pan místopøedseda
vlády a ministr financí Andrej Babiš. Prosím, pane místopøedsedo, máte
slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, v souladu
s § 20 zákona è. 218/2000 Sb., o rozpoètových pravidlech, pøedkládám
zprávu o plnìní státního rozpoètu za první pololetí 2013. Vzhledem k
èasovému posunu jejího projednání v plénu Poslanecké snìmovny a ztrátì
její aktuálnosti zmíním pololetní údaje o plnìní rozpoètu pouze informativnì
s tím, že více pozornosti vìnuji již známým souhrnným výsledkùm
hospodaøení státního rozpoètu za celý rok 2013.

Hospodaøení státního rozpoètu ke konci èervna 2013 skonèilo schod-
kem ve výši 31,5 mld. Kè, když celkové pøíjmy dosáhly 549,9 mld. Kè, tj.
50,8 % rozpoètu, a celkové výdaje 581,4 mld. Kè, tj. 49,1 % rozpoètu.
Dosažený schodek byl nižší než schodek pololetí pøedchozího roku, což
bylo ovlivnìno pøedevším meziroènì vyšším inkasem pøíjmù z rozpoètu EU
o 33 mld. Kè. Jejich zásluhou se i plnìní celkových pøíjmù dostalo nad
polovièní rozpoètovanou výši, když daòové pøíjmy vèetnì pojistného na so-
ciální zabezpeèení vykázaly plnìní na 48,1 %.

A nyní mi dovolte, abych vás podrobnìji seznámil s výsledky státního
rozpoètu ke konci roku 2013.

Pøi celkových pøíjmech ve výši 1 091,9 mld. Kè a celkových výdajích v
objemu 1 173,1 mld. Kè skonèilo hospodaøení státního rozpoètu za celý rok
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takže urèitì to vypadá skvìle, nicménì my jsme tady vlastnì pod tlakem
pøijali nový rozpoèet, jenž, tedy rozpoèet byl Rusnokovy vlády, a všichni
nás strašili od provizoria, takže jsme ho pøijali tak, jak byl, a zavázali jsme
se také, že vytvoøíme nìjaké rezervy a budeme se snažit i v rámci deficitu
112 miliard ušetøit, konkrétnì myslím 3,5 miliardy, už to bylo rozepsáno.
Takže rozpoèet je schválen a já nevím, co bych k tomu mìl dodat, k
rozpoètu na rok 2014.

Takže my urèitì budeme usilovat o to, abychom deficit snížili, a urèitì
budu ve vládì prosazovat to, aby kolegové se podívali na rezervy,
abychom koneènì odkryli obèanùm, za co vlastnì platí danì, abychom
vìdìli, kam teèou peníze z VZP, kam teèou peníze ze sportu konkrétnì,
protože si myslím, že výdaje státu jsou velice netransparentní. A urèitì bu-
deme chtít šetøit. Napøíklad na resortu financí jenom právní služby za rok
2013 èiní asi 57 mil. Kè, ale urèitì koncepce bude insourcing, ne outsour-
cing, že na každý úkon si budu najímat nìjakou externí firmu.

Takže rezervy si myslím, že jsou veliké, a já osobnì pokládám rozpoèet,
který byl schválen Poslaneckou snìmovnou, za rozpoèet, kde bych chtìl
urèitì ten deficit snížit, a urèitì je to samozøejmì i v daòové oblasti, hlavnì
z titulu organizovaných skupin, které tady rozkrádají naši pokladnu v rám-
ci karuselových obchodù a DPH. To je problém celé Evropy a podle
odhadù Èeská republika tímhle potenciálnì ztrácí asi 2,7 % HDP, v
Nìmecku je to jenom 1 %. Takže urèitì toto je asi nejrychlejší zpùsob, jak
zamezit tomu, aby si tady nìkdo dìlal samoobsluhu. A potom samozøejmì
tu máme státní firmy, které by mohl už nìkdo koneènì zaèít øídit, které slou-
žily jako trafiky politickým stranám, kde je urèitì dobré cash flow. Máme fir-
my velice bonitní, které mají peníze, a nevidím dùvod, proè stát jako
akcionáø by si nemìl o tyto peníze øíct.

Tolik za mì. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí ANO 2011.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi vlády
a s faktickou poznámkou je pøihlášen pan poslanec Karel Rais. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Karel Rais: Dobrý den. Já si myslím, že tenhle tisk je
nádherný uèebnicový pøíklad do pøedmìtu makroekonomie, kde je vidìt,
jak špatné rozhodnutí v druhé polovinì roku 2012 – zvýšení daní, podtrže-
ní poptávky – vedlo k tomu, že samozøejmì domácnosti pøestaly nakupo-
vat, firmy pøestaly investovat, státní poptávka nebyla v podstatì žádná, a
tím pádem výsledky jsou negativní. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí ANO
2011.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Raisovi za
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Poslanec Ladislav Šincl: (Opatøuje si podkladový materiál.) Pane
pøedsedající, já se omlouvám za technické nedopatøení, nicménì dovolte
mi, abych vás seznámil s návrhem usnesení rozpoètového výboru.
Rozpoètový výbor bere na vìdomí Zprávu o plnìní státního rozpoètu ÈR za
první pololetí 2013 a za druhé, doporuèuje Poslanecké snìmovnì
Parlamentu, aby pøijala následující usnesení: Poslanecká snìmovna
Parlamentu bere Zprávu o plnìní státního rozpoètu ÈR za první pololetí
2013 na vìdomí a zmocòuje zpravodaje, aby s tímto usnesením seznámil
Poslaneckou snìmovnu. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Prosím,
posaïte se u stolku zpravodajù. Otevírám obecnou rozpravu a teï je pro-
stor. Akorát se zeptám, zda je to opravdu faktická poznámka, nebo
vystoupení s pøednostním právem. (Faktická.) Staèí vám dvì minuty.
Prosím, faktická poznámka.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Hezké dopoledne. Já bych chtìl obrátit
vaši pozornost k výsledku hospodaøení. Pan ministr tady pøednesl v zásadì
údaje ze zprávy a z toho, jak publikuje Ministerstvo financí pravidelnì vý-
sledky každý mìsíc, a mì by zajímal komentáø ministra financí. Ne to, že si
pøeèteme nebo zopakujeme si èísla, která byla publikována, myslím, 2. ne-
bo 3. ledna. Myslím si, že bychom se také mìli pokusit interpretovat tyto vý-
sledky – jak celkovou výši daòových pøíjmù, možná celkovou výši pøíjmù,
které vybral stát – nejenom ty, které skonèily ve státním rozpoètu, ale i ty,
které skonèily v rozpoètu územnì správních celkù, protože se mìnilo
rozpoètové urèení daní, a v tom okamžiku musíme podle mì debatovat
celou daòovou zátìž, kterou odvedli poplatníci. Pro nì je to pro stát, pak
se to dìlí. A myslím si, že je dobøe, abychom to porovnali pøípadnì s
rozpoètem na rok 2014 a jaké pøedstavy má nová vláda, ministr financí o
výsledku hospodaøení roku 2014. Když si vzpomenu, øíkávali jste, že to ne-
ní váš rozpoèet. Plnì respektuji. Myslím si, že bychom mohli znát nìjaké
cíle rozpoètu roku 2014. (Potlesk ODS.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr se hlásí. Prosím, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji za
slovo. Dámy a pánové, rozpoèet za minulý rok vypadá skvìle, ale on tak
skvìlý není, protože je tvoøen vlastnì napøíklad nevyèerpáním investic v
rámci resortu dopravy. Tam se nevyèerpalo asi 12 miliard. Dneska ten re-
sort je v troskách, vlastnì už se skoro nestaví. Rozpoèet byl také vylepšen
trošku o pøíjmy z Lesù ÈR; myslím, že tam byly emisní povolenky, také tam
pøišly navíc koneènì peníze z operaèního programu – èerpání eurofondù,
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budeme vázat a neuspoøí se, pouhá 1,5 mld., což je 0,1 % všech pøíjmù.
Takže si myslím, že i díky tomu, že pan ministr otevøel debatu o výsledku
celoroèního hospodaøení, ne pouze o tom pololetí, tak je prostor vést k to-
mu debatu a øíci, jaké budou cíle.

Já jsem pøece øíkal v okamžiku, když jsme stanovisko našeho klubu,
když jsme projednávali rozpoèet, že v okamžiku, kdy nová vláda pøijde s
návrhy na úspory, bude mít naši podporu, že ty kroky budou mít naši pod-
poru, zejména pokud to bude v provozní oblasti. Tak já myslím, že je tøeba
se bavit o tom, jaké máme cíle. Je jasné, že dneska, pár dnù po jmenování
vlády, nemùžeme mít konkrétní nástroje, kterými tìch cílù dosáhneme, ale
myslím, že èím døív, a� už tady, nebo na pùdì rozpoètového výboru, se do-
zvíme, jaký je rozpoètový cíl letošního roku. Pøi tom, že máme plno ne-
známých, tak to bude dobøe.

A já myslím, že vždycky je tøeba vést korektní debatu. My jsme celý rok
slýchali, jak katastroficky èerpá Èeská republika evropské peníze. A pak
slyšíme, že rozpoèet vypadal lépe, než je, protože pøišlo víc penìz, než se
oèekávalo. Tak buï platí za A, nebo za B. Nemùže platit obojí. Pøi
katastrofickém èerpání evropských penìz by nemohl být rekordní pøíjem.

Já neøíkám, že tam nejsou chyby a že nemohl lepší ten stav, to já si
myslím, že je urèitì pravda, a je tøeba také analyzovat program po
programu a øíkat, v èem byl problém. Nìkdy je problém soutìží, kdy se fir-
my odvolávají, Úøad pro ochranu hospodáøské soutìže rozhoduje
neuvìøitelnì pomalu, a pak jsou pøipravené peníze ve dvou rozpoètech,
byly napøíklad peníze pro další úsek D1 k Pøerovu a kolem Pøerova, a
soutìž není dodneška uzavøena. A už byly vyèlenìny v rozpoètu na rok
2012, takže v té dobì už bìžela soutìž, pak byly vyèlenìny v roce 2013, a
tak dlouho probíhají prvoinstanèní a druhoinstanèní rozhodování ÚOHS, že
prostì se nezaène ani v roce 2014. Tøi roky poté, co ty peníze byly, nejsme
schopni tu stavbu zahájit, protože nemáme øádnì vysoutìženo. A není ten
proces, a to je samozøejmì, to není úspora, to je odložený výdaj a každý,
kdo by to interpretoval jako úsporu, by to interpretoval špatnì.

A já jsem jenom vyzval k tomu, abychom o tìchto vìcech vedli racio-
nální debatu, tam, kde je možná, kdy pomùže rychlejšímu èerpání zmìna
legislativy, abychom se domluvili na zmìnì legislativy. My napøíklad
dlouhodobì navrhujeme, abychom urèili ÚOHS lhùty pro rozhodování.
Myslíme si, že by to zkrátilo. Myslím, že k úvaze je vìc, jaké kauce budou
dávat odvolatelé a zájemci o veøejné zakázky a kolik z tìch kaucí bude pro-
padat, nebo nebude. Myslím, že by tam mìl být i nìjaký odrazující efekt,
aby se to pouze nepoužívalo v rámci konkurenèního boje a nìjakého vy-
jednávání v zákulisí v okamžiku, kdy probíhá øízení ÚOHS a� už v první, ne-
bo druhé instanci. To jsou podle mì konkrétní kroky, kterými mùžeme
nepatrnì tu situaci zlepšit. Na druhé stranì stát ani legislativa není schop-

-  -

dodržení èasu. Nyní s pøihláškou s pøednostním právem pan pøedseda
klubu ODS Zbynìk Stanjura. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já myslím, že se v hodnocení výsledkù ro-
ku 2013 v zásadì s ministrem financí shoduji. Já jsem neøekl, že ten
výsledek je nìjaký skvìlý nebo nìco, já jsem chtìl nìjaký komentáø k tìm
èíslùm. Nic víc, nic ménì. Myslím si, že jestliže si øekneme, že faktický
schodek byl nìkde 93 mld., pokud zapoètu nevyèerpané investice, což si
myslím, že je korektní, že to není žádná úspora, tak bych oèekával, že
nìjaký cíl mùže letos být nižší. A když bude níž a bude to 90 mld., ne 93,
tak to také není žádný skvìlý výsledek. Já myslím, že na tomhle se shodu-
jeme, a není to, že bychom se pøetahovali o to, že ten výsledek byl
vynikající pøi minus 80 nebo minus 90 miliardách. Já budu spokojen, až tam
bude plus nebo nula. Takže netvrdil jsem, že ten výsledek je vynikající.

K tomu, co øíkal mùj pøedøeèník pan poslanec Rais, bych chtìl øíci, že
to je jedna z tìch otázek, jak to porovnáme, daòové pøíjmy 2012 a 2013, no
a v tìch materiálech, v té zprávì, to je, a pro nás mnohé bylo velmi složité
hlasovat o zvýšení daní a nedìlali jsme to rádi a tehdy jsme slyšeli, že stát
nevybere víc. Slyšeli jsme to tehdy, slyšíme to dneska, ale ta èísla jsou ji-
ná. Pokud si dobøe pamatuji, nemám pøed sebou tu tiskovou zprávu, tak na
DPH se vybralo o 40 mld. víc, o které se podìlily stát, obce a kraje. A to
pak úplnì nekoresponduje s tím, co jste øíkal.

A já myslím, že je tøeba vést vìcnou debatu nad èísly a interpretaci, a�
se pøípadnì chybných krokù vyvarujeme. To není to, že já jsem tady nevy-
stoupil abych øíkal, že všechno bylo dobøe a teï bude všechno špatnì.
Protože jsme udìlali nìjaké opatøení, šlo to o jeden procentní bod v obou
sazbách, nìjaký dopad to na pøíjem v rozpoètu mìlo, mùžeme vám
oznámit výsledky za leden letošního roku, víme, jak vypadalo lednové DPH
vzhledem k lednu 2013, k lednu 2012, a pojïme nad tím vést seriózní de-
batu, jaké jsou trendy u výbìru daní. Nic víc nic míò jsem nechtìl a chtìl
jsem jenom hrubý odhad toho, zase i vy jste to øíkali, že 112 mld. je
zbyteènì vysoký deficit, v tom se shodujeme, my jsme navrhovali a� už
symbolicky 99 mld., nebo nižší, a já myslím, že je tøeba vést od teï, je no-
vá vláda a s politickým mandátem, o tom, jaký je cíl, protože èím pozdìji
se o tom cíli vyjádøíme, tím ménì reálné ho bude splnit.

Každý den stát a ti, kteøí èerpají z rozpoètu, každý den ty výdaje plynou,
takže bych rád slyšel, jaký bude cíl, 90, 85... Rozumím tomu, že to nemùže
být pøesné èíslo, ale nìjaký cíl by nová vláda mít mìla. Pokud to jsou ty 3,5
mld., které se zatím neušetøily, ale které se takzvanì vázaly, tak podle mé-
ho názoru je to minimalistický cíl už proto, že tøeba slyšíme od nového mi-
nistra zdravotnictví, že chce kompenzovat nemocnicím 2 mld. výpadku za
zdravotnické poplatky, a pak z 3,5 mld. vám zùstává k rozdílení, pokud je
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A samozøejmì tu máme zákon o veøejných zakázkách, který je velkým
problémem. Tam bychom se o tom mìli všichni bavit, jak ho zmìníme, a-
bychom tady skuteènì nebránili podnikání a èerpání penìz.

Problém také je, že my jsme v tom takzvaném gold-platingu vlastnì jed-
ni z nejlepších v Evropì, papežštìjší než papež. Vždycky když nìco pøijde
z Bruselu, tak my to ještì pøitvrdíme. Proè bychom se sami nepoškodili?

Možná by bylo dobøe, aby koneènì naše ministerstva byla aktivní a o-
slovovala podnikatele, aby èerpali jednotlivé kapitoly, kde se neèerpá –
jedno z nejhorších je napøíklad Ministerstvo životního prostøedí; aby
nedìlala pøekážky podnikatelùm, oslovovala je a øíkala: tady je program a
zkuste si na to podat pøihlášku, jsou tady ještì peníze a potom o nì
pøijdeme. 

Protože samozøejmì tyhle peníze z Evropy už nebudou v rozsahu
vlastnì 40 %, ale v podstatì v èervnu ten program konèí a pøíští program
už je vlastnì jenom 25 %. A taky na pøíští operaèní program dostaneme
celkovì ménì penìz. Takže to jsou samozøejmì vìci, které jsou dùležité. A
my to vidíme – z èasového hlediska vidím pro pøíjem státního rozpoètu
hlavnì tyhle peníze.

A z hlediska cílù, pokud jsem byl vyzván, a to je samozøejmì moje
pøedstava, to není projednáno ve vládì ani s koalièními partnery, tak urèitì
bychom se rádi dostali pod 100 miliard. Proè ne? My chceme urèitì držet
deficit rozpoètu dolù a chceme se pøipravit, abychom od roku 2015 nasta-
vili parametry na vybírání daní podstatnì jiným zpùsobem, abychom
skuteènì mohli napøíklad od roku 2016 zase zaèít nìco stavìt hlavnì v
infrastruktuøe a investovat, protože tady je to samozøejmì ve velmi špatném
stavu. To je asi pøibližnì moje pøedstava.

Urèitì budeme rádi, když i opozice nám bude pomáhat pøi tvorbì
státního rozpoètu, protože my jsme vždycky kritizovali, že stát má
neuvìøitelné provozní náklady, obrovské. A ten systém hlavnì funguje na
outsourcingu a plýtvá. A já pevnì vìøím, že kolegové z vlády budou vlastnì
taky bojovat za transparentnost, abychom ukázali veøejnosti, kam ty peníze
teèou. A to se týká všech resortù. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí ANO.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi vlády
Andreji Babišovi. Ještì pøed ohlášeným Miroslavem Kalouskem s
pøednostním právem jsou dvì faktické poznámky. První faktická poznámka
paní ministrynì Vìra Jourová a poté s faktickou poznámkou pan kolega po-
slanec Blažek. Paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìra Jourová: Vážený pane
pøedsedo, dámy a pánové, já nerada øíkám vìci, které všichni vìdí, ale
musím to øíct. To, že máme po skonèení programového období vyèerpáno
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na ovlivnit chování jednotlivých uchazeèù, zda budou hledat a prodlužovat
ten výbìr, nebo ne. Teï mluvím o pøípadì, kdy je to skuteènì úèelové,
nemluvím o pøípadì, kdy skuteènì ta soutìž je špatnì vypsaná, a pak
samozøejmì ti uchazeèi mají naprosté právo. Ale zase ten ÚOHS musí roz-
hodnout rychle a øíci, bylo to špatnì, potrestat viníky a nechat vypsat
soutìž novou, ne aby rozhodoval rok, dva nebo tøi, protože pak ty peníze
zbyteènì leží, jsou alokovány a akce se nerealizují.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Hlásí se s pøednostním
právem pan místopøedseda vlády Andrej Babiš a poté s dalším
pøednostním právem pan pøedseda klubu TOP 09 Miroslav Kalousek. Pane
místopøedsedo vlády, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji za
slovo. Teï nevím, jestli to byla kritika, nebo to byla debata. Je to skuteènì
úsmìvné, protože pokud vím, tak do konce èervna tady byla vláda ODS a
TOP 09. A pokud mluvíme o eurofondech, ano, to, že tam pøišlo navíc, tak
pøedtím to byla úplná katastrofa, teï je to menší katastrofa.

A my konkrétnì v operaèním programu, který vlastnì skonèil v roce
2013 – chtìl bych z tohoto místa informovat spoleènost Demagog a iDnes,
že aby – já se asi špatnì vyjadøuji, ale ten program konèí až v roce 2015
tím, že pøijdou peníze na úèet. Zase jsem nebyl pochopen, nebo jsem byl
špatnì interpretován. Omlouvám se, je všeobecnì známo, že mluvím blbì.

Takže 26,8 mld. eur byl operaèní program, všechny operaèní programy
pro Èeskou republiku, z toho je 54 % certifikováno – jenom, a 42 %
èerpáno – jenom. Ano?

No a samozøejmì si pamatujeme na všechny ty korupèní záležitosti. My
jsme to dotáhli tak daleko, že budeme organizovat konferenci o korupci v
èerpání operaèních programù. Všechny vás zvu na tuto konferenci. Je 20.
3., organizuje to MMR. Samozøejmì, toto je jako priorita.

Pokud si pamatuji, tak na Ministerstvu prùmyslu byl nìjaký ministr pan
Kuba z ODS, kde tedy vybrali nìjakého poradce, hospodáøskou komoru, to
teï šetøí policie, plus je tam problém ÈMZRB, takže ano, to jsou peníze, po-
kud je nevyèerpáme, tak o nì absolutnì pøijdeme. A už jsme pøišli o 10
mld., v tomto roce jsou údajnì ohroženy 4 mld. a do konce programu
vlastnì mluvíme øádovì o tom, že by to mohlo být dokonce 30 mld. A prio-
rita paní ministrynì Jourové i moje je, že chceme skuteènì, abychom si na
tyhle peníze sáhli a jsme jednali s Bruselem, a udìláme maximum pro to,
abychom ty peníze do rozpoètu dostali.

Problém ÚOHS je samozøejmì velký a urèitì musíme najít nìjaké øešení,
aby ÚOHS se vyjadøoval rychle a neblokoval vlastnì v podstatì èerpání
fondù a soutìže.
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své zaèátky podnikatelské v 90. letech. (Hlasitý smích a potlesk úplnì
zprava.) Své styky s tehdejšími politiky, padni komu padni, a� byli z které-
koliv strany. A taky nám øekne, jestli nìkdo nìkdy po nìm nìco chtìl ze
státní sféry, jestli mu nìkdy nìco dal, a pokud to odmítl, proè to tedy neo-
známil. Budu v první øadì! (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní s faktickou poznámkou
pan poslanec Petr Bendl a pak kolega Beznoska. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji, pane pøedsedající. Mnì to nedá, já ten
populismus nemùžu poslouchat. Není pøece pravdou, a paní ministrynì
Jourová to musí dobøe vìdìt, a neplatí absolutnì, že by si Èeská republika
mohla èerpat evropské peníze na cokoliv. To, na co budou èerpány a ko-
lik desítek operaèních programù budeme mít v Èeské republice, jakou by-
rokracii jsme si sami na sebe vymysleli, tu jsme si vymysleli, pøátelé, v ro-
ce 2005 a 2006, kdy se evropské fondy nastavovaly. Takže není úplnì,
øeknu, korektní, a paní ministrynì jako èlovìk znalý tady nemùže operovat
argumenty, že jsme mohli využívat ty peníze na silnice nebo na technolo-
gie atd. To je vìdomá lež. To není možné øíct jinak. Evropská unie nám bo-
hužel, bohužel øíká, na co ty finanèní prostøedky smíme používat. A že to
vždy není prioritou Èeské republiky, je pøece taky všem, kteøí se v tom
nìkdy pohybovali, jasné. To prostì je pravda. Já patøím k tìm, kteøí
spouštìli jako první operaèní program, nebo ROP, chcete-li,
Støedoèeského kraje. Jako jedni z prvních jsme èerpali a spustili jsme ten
projekt, pøestože jsme tehdy kritizovali množství operaèních programù. I
Ministerstvo zemìdìlství patøí k nejlepším v Evropì, natožpak, øeknu, v
Èeské republice.

Bylo by fér hledat detaily toho a opravdu si udìlat analýzu, proè nìkde
neèerpáme, protože za tím jsou konkrétní vìci a není možné to populistic-
ky paušalizovat.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Bendlovi.
Nyní se k faktické poznámce ujme slova pan poslanec Adolf Beznoska a
potom tedy øádnì pøihlášený Miroslav Kalousek. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Adolf Beznoska: Pane pøedsedající, vážené kolegynì, váže-
ní kolegové, já jenom kratièce k tìm evropským penìzùm, protože to byl
mùj témìø denní chlebíèek a rozumím tomu. A paní Jourové rozumím a vím,
že je odbornice. Chci však pøipomenout nìkteré vìci.

Èást evropských penìz plynula do mìst v rámci regionálního

-  -

a proplaceno z Bruselu nìco pøes 50 %, je skuteènì obrovský problém.
Naše stavebnictví, které je v propadu, nutnì potøebovalo tyto peníze. Tyto
peníze jsou z valné èásti investièní. Jsou to peníze do staveb, do nákupù
technologií, vìcnì do vìdy a výzkumu. Jsou to prostì peníze, které obrov-
sky chybí. A my se k tomu dnes dostáváme, abychom s prominutím chytli
koèku za ocas, protože už nemùžeme zmìnit ten systém, který je nastaven.

To znamená, já tady nemohu než avizovat, že budou velké ztráty, že už
se to prostì nedá dohnat. A já z toho viním samozøejmì všechny, kteøí mìli
za úkol a odpovìdnost ty peníze do tìch projektù dostat, protože jak už
jsem øíkala, velmi chybí. A musím øíct, že k tomu pøispìl i urèitý duch aro-
gance a neúcty k pøíjemcùm, protože ty systémy jsou velmi složité, dávají
pøíležitost k obrovským chybám – ne proto, že by ti pøíjemci byli hloupí ne-
bo že by to byli zlodìji, ale proto, že se s tím nedá vyrovnat, s tou složitos-
tí.

Poslední vìc, kterou bych chtìla øíct. Stála jsem u zrodu pøípravy toho-
to systému, ne toho pro léta 2007 až 2013, ale systému pro léta 2004 až
2006, kde se vyèerpalo 100 %. A tehdy jsem bojovala opravdu s hydrou a-
rogance, protože mi bylo øeèeno mnoha lidmi na Ministerstvu financí i u mì
na resortu, že ti žadatelé udìlají všechno, co jim øekneme, aby si pro ty
peníze pøišli, a ono to tak bohužel není. Oni sice pøijdou, ale nezabojují s
tou složitostí.

Mimochodem, na MMR byl úøedník, který mi øekl, že když toho žadate-
le pošleme nejdøív na pánský záchod, pak na dámský a pak na invalidy, tak
že on to absolvuje všechno, aby ty peníze dostal. Takže já tímto hlásím, že
ten úøedník tam už od pondìlka není. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní ministryni Vìøe Jourové
i za dodržení èasu. Máme další faktické poznámky. První tedy pan posla-
nec Pavel Blažek, poté pan poslanec Petr Bendl. A kolega Beznoska – ne-
vím, jestli se hlásí k faktické poznámce? Tak poté kolega Beznoska s fak-
tickou poznámkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Dobrý den. Dìkuji za slovo. Já vaším
prostøednictvím zareaguji na slova pana ministra Babiše. On nemluví blbì,
to bych nikdy neøekl, ale plete si role. Už není pøedvolební kampaò hnutí
ANO, aby staèilo øíkat: „Tady je strašná korupce. Tady zmizely strašné pe-
níze.“ Už je ministr financí a musí být konkrétní. To znamená, jestliže má
nìjaké doklady o tom, že je nìjaká korupce, tak už to musí konkrétnì, musí
øíkat konkrétní èísla.

Pokud jde o pozvánku na nìjakou konferenci o korupci, já pozvání ve-
lice rád od pana Babiše pøijmu, pokud bude mít hlavní referát a osvìtlí nám
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2013. Vaše dosavadní kroky jsou bohužel zatím v pøímém rozporu s tím,
co deklarujete.

My samozøejmì chceme vìøit, že ty deklarace se stanou reálnými kro-
ky, a proto kladu jednoduchý dotaz. Pøi schvalování rozpoètu jste schválili
pozmìòující návrh, kde jste velmi nepatrnou èást, ale zapla�pánbùh za ka-
ždou kapku, pìt miliard korun, pøevedli z provozních výdajù jednotlivých
kapitol do vládní rozpoètové rezervy, èímž jste nic neušetøili, pouze jste
øekli: „O tìchto pìti miliardách korun pøestane rozhodovat Poslanecká
snìmovna, protože ta je suverénem zákona o státním rozpoètu. O tìchto
pìti miliardách korun už bude rozhodovat jenom vláda. Jestli je utratí, ne-
bo neutratí a za co je utratí, to už je vìcí pouze vlády, do toho Poslanecké
snìmovnì nic není.“ To byl jediný smysl tohoto kroku. Nic jiného se zatím
nestalo. A protože už do tìchto pìti miliard Poslanecké snìmovnì
schválením rozpoètu už nic není, už je to prostì jenom vlády, a Poslanecká
snìmovna schválila svým hlasováním, tedy zapla�pánbùh bez mého hlasu,
ale je to legitimnì schváleno, že vláda si s tìmi penìzi mùže dìlat, co
chce, tak si dovolím pøi této pøíležitosti položit otázku, kolik z tìch penìz
chcete skuteènì ušetøit – tedy neutratit –, popø. kolik jich utratíte. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Ještì se hlásí pan ministr fi-
nancí a místopøedseda vlády Andrej Babiš. Prosím, máte slovo. Nemám to-
tiž žádnou písemnou pøihlášku do rozpravy. Rozprava ještì neskonèila.
Pane místopøedsedo vlády, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji za
slovo. Já bych ještì k té korupci. Ètu materiály z Bruselu. Doporuèil bych
panu poslanci Blažkovi prostøednictvím pana pøedsedy, aby si pøeèetl
konkrétnì poslední report Bruselu o korupci a také aby si pøeèetl health ca-
re corruption report. Je to zajímavé ètení a urèitì tam najdete nìjaké
kolegy.

Nedìlám volební kampaò. Chtìl bych hlavnì podìkovat ODS a TOP 09
za to, nevím vlastnì, jestli mám dìkovat, jako spíš ne, že vzniklo hnutí ANO,
protože pokud by tento stát fungoval øádnì, tak by nikdy hnutí ANO ne-
vzniklo a nemusel bych tady mluvit, mohl jsem ležet nìkde na pláži. (Smích
v sále)

Samozøejmì jsem nikdy ve veøejné správì nepracoval, nebyl jsem mi-
nistr, takže se uèím, nicménì chci se uèit.

Ohlednì rozpoètové rezervy. Urèitì chci ušetøit pìt miliard a
urèitì na vládì budu prosazovat, abychom ušetøili tìch pìt miliard,
protože jsme to øekli. Pokud vím, tak pan Gregor už rozepsal, pan po-
slanec Volný mì informoval, jenom tøi a pùl miliardy, ale mìl by
rozepsat tìch pìt miliard, protože my chceme šetøit. Budeme rádi,
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operaèního programu pøes øídící orgány, které byly totožné s barvou dresu
kraje, takže to je chyba opravdu nás všech, protože sociální demokracie v
té dobì mìla všechny hejtmany v Èeské republice. Sám jsem se jako
námìstek primátora a statutárního mìsta Mladá Boleslav utkával s panem
doktorem Rathem. A nìkteré vìci, jako jeden podpis, než jsem z nìj vy-
mámil, mi trvalo, prosím, osm mìsícù, až poté, co jsem si jel stìžovat
osobnì do Bruselu. I takovéhle vìci se tam dìly. Já jenom chci øíci, že ni-
kde není vina, aby se ukázalo, že tady je vina, nebo tady. Za to jsme
zodpovìdni všichni. To je jedna vìc.

A teï ten balík penìz v Evropì je obrovský. Samozøejmì jsme èerpali
peníze z IOP pod záštitou MMR a mám velmi dobré informace, že za témìø
4 miliardy korun jsou projekty, které mìly být v rámci Integrovaného
operaèního programu realizovány na Úøadu pro ochranu hospodáøské
soutìže. To jsou ty peníze, které nám chybí v tom vyèerpání, a není to chy-
ba nikoho. Prostì úøad nekoná, resp. koná pomalu.

Jinak celkový objem penìz, v penìzích vyjádøený, který øeší na Úøadu
pro ochranu hospodáøské soutìže, je údajnì 40 miliard. Urèitì si umíte
všichni pøedstavit, kolik penìz by se objevilo produktivnìji, než aby nìkteøí
úøedníci posuzovali nekoneènì dlouho. Èerstvá zkušenost – mìli jsme po-
žádáno o dotaci pøes CzechInvest, rok a pùl na tøi odvolání øešil Úøad pro
ochranu hospodáøské soutìže tuto aktivitu. To jsou ty problémy, které
musíme øešit. A pøestaòte prosím s tou pøedvolební rétorikou.

Krátce ještì k panu ministru financí panu Babišovi. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Už ne, pane poslanèe. Vypršela
vám doba pro faktickou poznámku. Pøihlaste se pøípadnì znovu.

Ještì se zeptám – pan kolega Birke se hlásil elektronicky? Ne. Dìkuji.
Prosím, pan pøedseda klubu TOP 09 Miroslav Kalousek. Pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Domnívám se, pane pøedsedo poslaneckého klubu ODS Stanjuro
prostøednictvím pana pøedsedajícího, že od vás není pøíliš ohleduplné,
chcete-li od pana ministra komentáø k bilanci. Já po vás také nepožaduji,
abyste nám tady zazpíval Nessun dorma. Nicménì pokusím se položit jed-
nodušší otázku.

Vy akcentujete, pane ministøe, že vaší snahou je šetøit, a ujiš�uji vás,
že v øadách TOP 09, budete-li skuteènì šetøit provozní výdaje, budete
mít naprostou podporu. V rozporu s touto deklarací schválili poslanci
vládní koalice státní rozpoèet, který je o 24 miliard vyšší, než bylo ne-
zbytné, který má o 7 miliard vyšší deficit, než byl schválený deficit roku
2013, a samozøejmì o 27 miliard vyšší, než byl skuteèný deficit roku
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ODS k faktické poznámce. Pan kolega Zbynìk Stanjura. Prosím, pane
pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Chtìl bych zareagovat na vystoupení pa-
na kolegy poslance, právníka. Víte, jaká je realita? Tak co si to tady øíkáme?
Že máme lhùty do 30, nejdéle do 60 dnù. Co si to tady øíkáme? Realita je
taková, že máme úøad nezávislý na vládì. Vláda nemùže ani vymìnit šéfa
úøadu. To jsme chtìli. Všichni voláme po nezávislé státní správì, teoretic-
ky. Tohle je praktický dopad. Je jedno, jestli je to 30, nebo 40 miliard, které
tam jsou.

Na druhé stranì když mluvíme o tom, a já jsem to øíkal, pokud jsem byl
pouhých sedm mìsícù ve vládì, øíkal jsem to zástupcùm stavebních firem:
To není stát. To nejsou úøedníci, kteøí zdržují a dávají jedno odvolání proti
druhému, že to trvá mìsíce. To jsou ti jednotliví uchazeèi. Skoro každý,
který si stìžuje, že u jedné akce jeho konkurence to zdržuje, to sám dìlá u
jiných akcí. A to si musí ty privátní firmy rozhodnout samy.

My mùžeme pøispìt k tomu, že bude vymahatelná lhùta. Ne teoreticky.
A co se stane, když do 60 dnù Úøad pro ochranu hospodáøské soutìže ne-
rozhodne? Nic. Co se stane, když pøedseda Úøadu pro ochranu
hospodáøské soutìže nerozhodne v pøedmìtné lhùtì? Tu si vyžádá jeden
posudek, tu druhý, tu tøetí, tu ètvrtý, a slyšeli jsme tady kolegu Beznosku –
rok a pùl.

A pak si budeme vyèítat, politici si budou vyèítat, kdo za to z které
strany mùže. Ale správná odpovìï je – možná ti, kteøí vymysleli ten zákon.
Ale reálnì vláda nemá žádnou šanci, kterákoli vèetnì vaší vlády nemá žád-
nou šanci, pokud nezmìníme legislativu, ovlivnit délku lhùt u Úøadu pro o-
chranu hospodáøské soutìže. A nemá cenu, abychom se my tímto takhle
bili. Doteï jsme za to mohli my a od vèerejška za to mùžete vy. Úøad pro
ochranu hospodáøské soutìže, pokud nezmìníme legislativu, se nezmìní,
peníze tam budou ležet a je jedno, jestli to jsou evropské, nebo èeské.
Jediný rozdíl je v tom, že u èeských nám nehrozí propadnutí v èase. Ale
samozøejmì je to odložená investice se vším všudy, se všemi negativními
dopady odložených investic.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane pøedsedo, doba pro vaše vy-
stoupení k faktické poznámce uplynula. Teï vidím ještì pøihlášku paní
poslankynì Èernochové. Ptám se, jestli je øádná. Asi ano. Protože nemám
jinou pøihlášku do rozpravy, tak paní poslankynì, máte slovo. 

Poslankynì Jana Èernochová: Dobré dopoledne. Myslím si, že je
nedùstojné to, aby ministr vlády ÈR ze sebe dìlal obì�. Obì� toho, že on v
politice vùbec být nechtìl, že je v ní z donucení, že by se radìji, jak øekl,
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když všichni budou pomáhat v šetøení a koneènì se dozvíme, jak stát
vynakládá prostøedky. My to skuteènì nevíme. V tomto smìru se na
mì urèitì mùžete spolehnout. Dìkuji. (Potlesk)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi vlády
a mám další faktické poznámky. Kolegu Blažka jsem vidìl, ale upozoròuji,
že pøednost podle jednacího øádu má elektronická pøihláška, takže první
faktickou poznámku bude mít pan poslanec Matìj Fichtner, a pak teprve
pan poslanec Blažek, také k faktické poznámce. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Matìj Fichtner: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
dobrý den. Mìl bych pouze krátkou poznámku k lhùtám, o kterých tady
bylo hovoøeno ve vztahu k øízení pøed Úøadem pro ochranu hospodáøské
soutìže. Pøece lhùty jsou stanoveny, protože øízení pøed Úøadem pro o-
chranu hospodáøské soutìže sice probíhá podle zákona o veøejných za-
kázkách, nicménì subsidiárnì se k tomu používá správní øád. A správní
øád obsahuje lhùty jak v druhu øízení, které je na návrh, tak i pro vyrozumìní
podatele v pøípadì, že podává podnìt podle § 42 správního øádu. Lhùty
tam jsou. Je to bez zbyteèného odkladu a nejdéle do 30 dnù, resp. 60 dnù,
pokud to øízení je pøíliš složité. To, že se lhùty v praxi nedodržují, to je druhá
vìc, ovšem to není záležitost legislativy, to už je záležitost manažerského
øízení Úøadu pro ochranu hospodáøské soutìže. Dìkuji. (Potlesk èásti
poslancù.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. A nyní pan kolega Stanjura,
který se pøihlásil s faktickou poznámkou. Dává pøednost panu kolegovi
Blažkovi, dobøe. Pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Vaším prostøednictvím zarea-
guji na slova pana kolegy Babiše.

Opravdu si – vy se poøád omlouváte, že jste nezkušený. Já vás oprav-
du, a to mi vìøte, nepovažuji vùbec za èlovìka nepøipraveného, hloupého
atd. to v žádném pøípadì. Já sám jsem na tom trošku podobnì jako vy. Já
jsem byl pouhopouhý rok ministr, jinak jsem nikdy ve státní správì, jak
øíkáte, také nepracoval. Ale rozdíl mezi námi dvìma, myslím si, je v tom, že
zatímco já si musím èíst zprávy z Bruselu, jak fungovala korupce, tak jsem
pøesvìdèen, že vy osobnì víte, jak to fungovalo. A já jenom chci, abyste to
øekl v úvodním referátu na té konferenci. Nic víc, nic míò. (Potlesk èásti
poslancù.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan pøedseda klubu
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Budeme projednávat Souhrnnou zprávu o èinnosti veøejného ochránce
práv za rok 2012 podle snìmovního tisku 48. Žádám tedy pana zástupce
veøejného ochránce práv Stanislava Køeèka, aby tuto zprávu uvedl. Prosím,
máte slovo.

Zástupce veřejného ochránce práv Sanislav Křeček: Dìkuji, pane
pøedsedající. Dobré dopoledne dámy a pánové. Proè se zpráva za rok
2012 projednává v roce 2014, je vám jistì známo, nemusím se tady o tom
zmiòovat. Z té zprávy samozøejmì plynou nìkterá obecná pouèení, která
budou i ve zprávì za rok 2013, kterou budeme pøedkládat jen za nìkolik
týdnù, takže myslím, že není tøeba to nìjak více rozebírat. Já bych se za-
stavil jenom u jedné èásti zprávy, a totiž u doporuèení ochránce, které
adresoval pøed dvìma lety zákonodárným sborùm.

Otázka návrhù ochránce adresovaná zákonodárným sborùm se stala v
poslední dobì velikým problémem a velikou diskusí a jakoby mìøítkem pra-
vomocí ombudsmana a také odpovìdnosti Poslanecké snìmovnì. Já to
takto rozhodnì necítím. Já si nemyslím, že veøejný ochránce práv je do-
hlížitelem nad Snìmovnou, nad zákonodárnými sbory. Já jsem
pøesvìdèen, že zákonodárné sbory mají svoji odpovìdnost, svoji politickou
odpovìdnost. Odpovìdnost ombudsmana je ponìkud jiná a nedomnívám
se, že a� už je, nebo není jeho doporuèení vyhovìno, že by to nìco vypo-
vídalo o jeho pravomocech, nebo dokonce o kvalitì zákonodárného sboru.
To jsou vìci zcela podle mého názoru jiné.

Doporuèení, které jsme v roce 2012 adresovali, bylo pøedevším
zajištìní bezplatné právní pomoci. Ukazuje se totiž, i když to, jak jsem ve
výborech zjistil, mnozí z vás nepovažují za závažný problém, ale ukazuje
se, že s novými právními pøedpisy, pøedevším s novým obèanským záko-
níkem, vzniká naléhavá potøeba toho, zajistit bezplatnou právní pomoc tìm,
kteøí nejsou schopni si kvalifikovanou právní pomoc opatøit z vlastních
prostøedkù. Rozšiøují se nám pøedpisy, v nichž se bez odborné právní po-
moci normální èlovìk, který není právnì vzdìlán, obtížnì orientuje.
Nemluvì o tom, že se v nich tìžko vyznají i lidé, kteøí jsou právnì vzdìláni,
ale to je jiná kapitola. Èili domníváme se, že toto je jeden ze stálých
problémù. Myslím, že mnozí z vás to tak cítí. Bude tøeba v budoucnu se
touto problematikou bezpochyby zabývat.

Druhé doporuèení, které jsme adresovali, bylo bydlení osob ohrože-
ných sociálním vylouèením. Sociální bydlení. To je jeden z nejvážnìjších
problémù naší republiky. Já si nemyslím, nebo nepatøím k tìm, kteøí se do-
mnívají, že zákon o sociálním bydlení nìco vyøeší. Zákon nám nepostaví
žádný byt, žádný dùm, neuloží žádnou novou povinnost nìkomu, ale otáz-
ka sociálního bydlení, to je otázka bydlení lidí, kteøí nejsou schopni si byd-
lení na volném trhu zaplatit, je jedním z vážných problémù. Víte, že nedáv-
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válel na pláži. Já si myslím, že je to každého z nás svobodné rozhodnutí.
Myslím si, že každého z nás k tomu vedly nìjaké motivy, proè vstupoval do
politiky.

Já jsem do ní vstupovala v devadesátém sedmém roce, a to pøesnì z
dùvodù, aby nebyli ve vládì Èeské republiky a v Poslanecké snìmovnì li-
di, jako je pan Babiš, lidi, u kterých se lze dùvodnì domnívat, že jsou to
lidé, kteøí mìli nìjakou minulost spojenou s režimem, který všichni známe,
který známe nejen z tak dávné historie, a jsou to vìci, které jsou spojené s
StB.

A pokud tento èlovìk øíká, že by radìji mohl ležet na pláži, tak a� na ní
leží, protože já bych na té pláži mohla ležet také, ale neležím na ní právì
kvùli panu Babišovi. A možná bychom na té pláži, pane Babiši, pane
ministøe financí mohli ležet spolu. (Smích v sále.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážené paní poslankynì, vážení
páni poslanci, já bych rád, abychom se uklidnili, protože mì èeká jedna
procedurální nepøíjemnost. My jsme si na jedenáctou hodinu rozhodli, že
bude projednána souhrnná zpráva o èinnosti veøejného ochránce práv.
Jako pøedsedající musím tedy pøerušit tento bod jednání a vnímám, že k
faktické poznámce se pøihlásil pan kolega Volný, ale nemám šanci, už je
po jedenácté hodinì, je 11.01. Takže dìkuji panu ministrovi a
místopøedsedovi vlády a dìkuji panu zpravodaji. Mohou si sednout na svá
místa.

Pøerušuji bod èíslo 63. Budeme v nìm pokraèovat pozdìji. Ale nyní se
podle rozhodnutí Poslanecké snìmovny budeme zabývat bodem èíslo 67.
Ještì pøedtím, než se jím budeme zabývat, musím pøeèíst další omluvu z
jednání, je to omluva pana poslance kolegy Jiøího Zemánka, který se
omlouvá od 14.30 z dnešního jednání. Já si poznamenán to pøerušení.

Zahájíme bod èíslo 67, kterým je

67.
Souhrnná zpráva o èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012

/snìmovní tisk 48/

Bod zahájím jednoduchou záležitostí – pøivítáním zástupce veøejného o-
chránce práv pana dr. Stanislava Køeèka, kterého vítám mezi námi, a po-
žádám ho, aby usedl u stolku zpravodajù. Zpravodajem petièního výboru
je Karel Fiedler a zpravodajem ústavnìprávního výboru je pan poslanec
Jan Chvojka. Oba žádám, aby se pøipravili ke svým zpravodajským
zprávám.
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byly prezentovány panem doktorem Køeèkem. Já se pokusím uvést jen
nìkteré a pokusím se být struèný.

Z pøedložené zprávy, podotýkám opìt, že projednáváme zprávu za rok
2012, takže už je to po delším období, z pøedložené zprávy za rok 2012 vy-
plývá, že k názorovým neshodám s institucemi dochází zejména ve vztahu
s vládou, která velmi èasto návrhy a doporuèení ochránce neakceptuje ne-
bo je po uznání návrhù následnými opatøeními mìní nebo ruší. 

Z této kapitoly bych zde uvedl zmínku o žalobì proti povolení fotovolta-
ické elektrárny v katastrálním území Moldava v Krušných horách, kde do-
šlo k zásadnímu porušení stavebního zákona, když stavba byla povolena a
realizována ve volné krajinì, v nezastavìném území, a tedy v rozporu se
základním cílem stavebnìprávní regulace, kterou je ochrana zastavìného
území. Veøejná správa jako celek nebyla schopna zjednat nápravu tìchto
nezákonných postupù a s ohledem na intenzitu nezákonností je nutno kon-
statovat, že veøejná správa se prezentovala jako neèinná a neúèinná. Proto
ochránce pøistoupil k podání žaloby.

Za rok 2012 byl podán rekordní poèet stížností. Ve zprávì je konstato-
váno, že sociální práce na kontaktních pracovištích buï vykonávána není,
nebo je realizována v nedostateèném rozsahu.

Upozornil bych zde také na èást zprávy týkající se poskytování doplatkù
na bydlení na jinou než nájemní formu bydlení. Ochránce se ve své èinnosti
zamìøil zvláštì na otázku zastropování nákladù na ubytovnì, kdy s
úèinností od 1. ledna 2012 došlo ke zmìnì právní úpravy, která se mìla
projevit i ve zmìnì praxe úøadù. Od uvedeného data byl zákon o hmotné
pomoci zmìnìn tak, že umožòuje osobì v hmotné nouzi, která bydlí na
ubytovnì, pøispìt do výše skuteèných nákladù, maximálnì však do výše
normativních nákladù na bydlení, které jsou urèeny zákonem o státní
sociální podpoøe. V rámci místních šetøení však bylo ochráncem zjištìno,
že tento zákonný limit není Úøadem práce Èeské republiky pøi rozhodování
o dávce akceptován.

Dále bych zmínil informace uvedené v kapitole 7, které se týkají
hospodaøení úøadu. V rozpoètu na rok 2012 došlo v hospodaøení ochránce
k úspoøe 8 milionù 495 tisíc Kè, tedy 9,05 % plánovaného rozpoètu. Tìchto
úspor bylo dosaženo pøevážnì v režijní oblasti, tedy za nákup
telekomunikaèních služeb, energií a úsporou za využívání pošty a dalších
režijních nákladù. Kladu si zde otázku: Pokud Úøad veøejného ochránce
práv dokázal v roce 2012 uspoøit na provozních výdajích 9 % svého
rozpoètu, proè s obdobnou úsporou nedokázaly hospodaøit jiné kapitoly
rozpoètu? Zvláštní pak ale na tom je to, že tento Úøad veøejného ochránce
práv, který v roce 2012 dosáhl úspor, do návrhu svého rozpoètu za rok
2014 navrhl výdaje na elektrickou energii ve stejném objemu jako v roce
2013, což navíc neodpovídá usnesení vlády è. 729 ze dne 25. 9. 2013, o
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no se projednával zákon o hmotné nouzi, který byl naštìstí stažen, protože
takto to nejde. Jestliže už se vláda rozhodne, nebo jestliže se stát rozhodne
tìm lidem pøispívat na bydlení, tak nemùžeme druhou vìtou zákona øíct, že
jim to dáme jenom na tøi mìsíce, protože za ty tøi nebo šest mìsícù ta situ-
ace bude stejná.

Tøetí doporuèení se týkalo karty sociálních systémù, sKarty. To se
vyøešilo samo sebou. Ochránce nenavrhoval pøímo zrušení, ale nìkterá vy-
lepšení, ale to už není problémem.

Minule jsme se bavili o absenci výslovného uvedení pøednosti integra-
ce ve školském zákonì. Doporuèujeme, aby vláda pøijala úprava školské-
ho zákona, který vyslovenì stanoví pøednost individuální integrace žákù.
Víte, že to je jeden z vážných problémù. Máme-li s jedním z vážných
problémù naší spoleènosti nìco udìlat, s integrací urèitých skupin osob,
musíme zaèít u dìtí. Nezaèneme-li u dìtí, tento problém nevyøešíme. Èili je
to jeden z vážných problémù.

Další dvì doporuèení se naopak stala pøedmìtem toho, že naopak
Poslanecká snìmovna naslouchá této zprávì. Úprava soudního poplatku
za podání antidiskriminaèní žaloby, osvobození od soudního poplatku za
správní žalobu (nesrozumitelné) zamìstnanosti bude pøijato, vzali si to po-
slanci jako svùj návrh, èili bude to pøedloženo, stejnì tak jako transparent-
nost hospodáøských podnikatelských subjektù. Rovnìž tato vìc bude
pøijata jako poslanecký návrh. Èili není pravdou, že by Poslanecká
snìmovna zcela odmítala tyto návrhy. Naopak tyto tøi návrhy byly pøijaty.

Dámy a pánové, nechci zbyteènì zdržovat. Já jsem pøesvìdèen, že
úkolem ombudsmana je starat se o výkon veøejné správy, dávat legislativ-
ní návrhy plynoucí z jeho poznatkù jako zpìtné vazby, jelikož s životem
obyèejných lidí má ombudsman veliké zkušenosti. Naproti tomu však pod-
le mého názoru není úkolem ombudsmana posuzovat politická rozhodnutí
zákonodárných sborù ani atestovat jim v tomto smyslu nìjaká doporuèení,
jak nìkteré tyto snahy slyšíme. 

Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zástupci veøejného o-
chránce práv Stanislavu Køeèkovi za jeho úvodní slovo a nyní budu kon-
statovat, že zprávu projednal petièní výbor a ústavnìprávní výbor
Poslanecké snìmovny. Usnesení vám byla doruèena jako snìmovní tisky
48/1 a 48/2. Jako prvého prosím zpravodaje petièního výboru pana po-
slance Karla Fiedlera, aby nás o jednání výboru informoval a pøednesl ná-
vrh usnesení Poslanecké snìmovny. Pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Karel Fiedler: Dobrý den, dobré dopoledne pane pøedsedo
a všichni pøítomní. Vìtšina základních informací, nebo ty podstatné tady už
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jednalo. Já bych vás poprosil o pozornost k bodùm II. a III., protože to je
podle mì velmi zajímavé a dùležité.

Takže dovoluji si pøeèíst usnesení ústavnìprávního výboru ze 3. schùze
ze dne 22. ledna 2014. Usnesení se, jak jsem již zmínil, zabývá Souhrnnou
zprávou o èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012, tisk 48, a usne-
sení zní takto:

Po vyjádøení zástupce veøejného ochránce práv JUDr. Stanislava
Køeèka, zpravodaje výboru poslance JUDr. Jana Chvojky a po rozpravì
ústavnìprávní výbor:

I. bere na vìdomí souhrnnou zprávu o èinnosti veøejného ochránce práv
za rok 2012,

II. žádá Ministerstvo spravedlnosti, aby zapracovalo doporuèení
veøejného ochránce práv uvedené v bodech 3/5, to znamená úprava výše
soudního poplatku za podání antidiskriminaèní žaloby, a bodu 3/6, to zna-
mená osvobození od soudního poplatku za správní žalobu ve vìcech
zamìstnanosti a dávek pìstounské péèe, uvedené v první èásti Souhrnné
zprávy o èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012 do budoucích novel
pøíslušných zákonù a informovalo výbor o svém postupu do 60 dnù.

III. Výbor žádá Ministerstvo spravedlnosti a Ministerstvo financí, aby
zpracovaly legislativní návrh vyhovující doporuèení veøejného ochránce
práv uvedenému v bodì 3/9, to znamená v bodu transparentnost
hospodaøení podnikatelských subjektù, první èásti Souhrnné zprávy o
èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012 a žádá vládu, aby tento
návrh pøedložila do 30. kvìtna 2014 Poslanecké snìmovnì Parlamentu,

IV. povìøuje pøedsedu výboru, aby toto usnesení pøedložil pøedsedovi
Poslanecké snìmovny Parlamentu,

V. zmocòuje zpravodaje výboru, aby na schùzi Poslanecké snìmovny
Parlamentu podal zprávu o výsledcích projednávání Souhrnné zprávy o
èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012 na schùzi ústavnìprávního
výboru.

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám
všeobecnou rozpravu. Jako první se do ní hlásí paní poslankynì Olga
Havlová. Eviduji tedy zájem – ještì konstatovat usnesení, uèiním tak v po-
drobné rozpravì, od pana zpravodaje petièního výboru, a ptám se pana
zástupce veøejného ochránce práv, jestli také se chce vyjádøit. Ano. Takže
paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Olga Havlová: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, procházela jsem si informace o èinnosti
veøejného ochránce práv a musím pøiznat, že mì nepøíjemnì pøekvapilo to,
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snížení výdajù na elektrickou energii o 10 % z pùvodnì plánovaných
èástek na rok 2014. Musím obecnì konstatovat, že na tuto skuteènost jsem
pak narazil i v jiných kapitolách rozpoètu.

A nyní na závìr si dovolím ocitovat ze závìreèné zprávy dnes již
bývalého veøejného ochránce práv Dr. Pavla Varvaøovského. Cituji: „Právní
postavení èeského ombudsmana se od jeho zahranièních kolegù pøíliš ne-
liší. Má podobnou pùsobnost a podobné, tedy skoro žádné pravomoci. Nic
nenaøizuje, pouze doporuèuje, snaží se utlumit vášnì a obrousit hrany,
poradit a pøispìt ke smíru.“

Dále cituji: „Nezbývá než konstatovat setrvalý èeské reality, v nìkterých
smìrech dokonce spíše trend k horšímu. Svìdèí o tom pøedevším pomìrnì
dramatický nárùst podnìtù, které kanceláø ombudsmana v roce 2012
obdržela, a vùle k realizaci legislativních doporuèení byla podstatnì horší
nežli v roce pøedchozím, tj. nìkdy takøka žádná.“

Na základì výše uvedeného bude zajímavé slyšet dùvody,
respektive podnìty nových kandidátù na Úøad veøejného ochránce práv,
které je vedou k usilování o tento post, o vedení úøadu s rozpoètem 97,5
milionu Kè na rok 2014, který dle vlastních slov bývalého ombudsmana
nemá skoro žádné pravomoci, ale pouze doporuèuje a tlumí, tedy nikoli
øeší spory.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji Karlu
Fiedlerovi. Nyní prosím, aby se slova ujal zpravodaj ÚPV poslanec Jan
Chvojka a informoval nás o jednání výboru a pøednesl také návrh usnese-
ní. Doufám, že bude stejný. Dìkuji. Pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Dobré do-
poledne, dámy a pánové. Já bych vás rád seznámil s usnesením ÚPV,
které se dne 22. ledna tohoto roku vìnovalo právì projednávané Souhrnné
zprávì o èinnosti veøejného ochránce práv za rok 2012. Možná je potøeba
na úvod si øíct, proè se v roce 2014 zabýváme zprávou za rok 2012. Ono
je to proto, že minulý rok, kdy zpráva už byla v ÚPV, se díky rozpuštìní
Snìmovny neprojednala právì na plénu Snìmovny, takže ji musíme
projednat teï.

Já bych chtìl jenom na zaèátek øíct, ještì pøedtím, než pøeètu usnese-
ní, že si velmi vážím práce veøejného ochránce práv èi jeho zástupce a celé
kanceláøe veøejného ochránce práv. Zejména v pasáži, která doporuèuje
urèitá legislativní opatøení, si myslím, že to je velmi dobrá inspirace pro
práci poslance èi práci legislativcù. Proto se ÚPV v bodì II. a III. usnesení,
které budu èíst, urèitým zpùsobem zabývá nìkterými legislativními
opatøeními a doporuèuje Ministerstvu spravedlnosti, aby urèité body pro-
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Porušujete právo. Porušujete právo. Rozhodnìte vy, kteøí jste za to
odpovìdní. A zaèali ve více než sto zemích svìta vznikat ombudsmani,
kteøí také nenahrazují státní správu. Nepøijímají rozhodnutí, nenahrazují, ale
øíkají: Porušujete právo. Podle mého názoru porušujete právo. A je tøeba
nenahrazovat státní orgány, ale nechat je, aby rozhodly, aby samy zvážily.
A je samozøejmì politická odpovìdnost zákonodárných sborù a dalších
volièùm. Vy jste odpovìdní volièùm, nikoliv my. Zákonodárný sbor je
odpovìdný volièùm a ten se musí vypoøádat s tím, zda naloží, nebo
nenaloží.

Øeknu pøíklad z poslední doby. Veøejný ochránce práv kritizoval
Ministerstvo spravedlnosti kvùli prohlídkám vìzòù. Prohlídkám všech dutin,
které jsou na lidském tìle, velmi èasto, v dobì, i u lidí, kteøí nehrozí atd.
Domníváme se, že to je porušení lidských práv, zbyteèné šikanování. Je to
jedna z vìcí, kde nám nebylo vyhovìno. Ministerstvo spravedlnosti øeklo:
„Nikoliv, to není náš názor, tady nedochází k porušování, my máme jiný
názor.“ Je to jeho odpovìdnost a vaše odpovìdnost, abyste zvážili.

Ale nebylo by správné, aby existoval nìjaký supernadøízený orgán, kte-
rý bude kontrolovat, kolik toho Poslanecká snìmovna pøijala, kolik toho
vláda pøijala atd. To není funkcí ombudsmana nikde na svìtì. Ombudsman
jenom upozoròuje na to, že podle jeho názoru se nìco dìje. Ale je vìcí
odpovìdných orgánù, aby zvážily, zda tomu tak je, a se svou politickou
odpovìdností to udìlaly. Aby byl ombudsman od toho, aby znepokojoval
politiky nebo aby nahrazoval, adresoval jim politická rozhodnutí, není pod-
le mého názoru vhodné, správné a není to ta funkce, pro kterou byli veøejní
ochránci práv zøízeni. Dìkuji. (Slabý potlesk.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu Stanislavu Køeèkovi za
jeho vystoupení a konstatuji, že nemám žádnou další písemnou pøihlášku
do rozpravy. – Ano, paní poslankynì Miroslava Nìmcová se hlásí do roz-
pravy. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Vážený pane místopøedsedo, dámy
a pánové, mì vyprovokovalo ke krátké poznámce vystoupení pana
zástupce veøejného ochránce práv, pana doktora Køeèka.Vzpomínám si na
vzrušenou atmosféru v Poslanecké snìmovnì, kdy byl zástupcem om-
budsmana pan doktor Køeèek volen. Vzpomínám si také na ohlasy, které
byly nejenom v obci právní, ale též na mediální scénì vyvozovány z toho,
že je politikem, který zasedá do této funkce, reprezentantem jedné poli-
tické strany.

Pøidala jsem se na stranì tìch, kteøí obhajovali, obhajovali rozhodnutí
Poslanecké snìmovny a volbu doktora Køeèka do tohoto úøadu. A teï s
odstupem èasu chci øíci, že si myslím, že ta volba byla správná. Mnì vy-
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na jak lehkou váhu jsou brána jeho zjištìní. Jaký je potom význam této
zprávy? My máme v Èeské republice instituci, která má v popisu práce o-
chranu práv obèanù a která nám øíká: Vážená vládo, vážení poslanci, váže-
ní zástupci lidu, v Èeské republice jsou v tom a v tom porušována práva
obèanù. Dost mì zaráží, že jsou v této zprávì kapitoly, které shrnují roky
2010 a 2011 a ve kterých se øíká, že snad nìkteré vìci ještì nebyly ani
vypoøádány. 

Cituji ze zprávy: „Ochránce s politováním konstatuje, že jeho
doporuèení Poslanecké snìmovnì v roce 2011 nebyla až na jednu výjimku
splnìna vùbec. Vyslyšena byla pouze novelizace týkající se danì z pøidané
hodnoty. Doporuèení týkající se zavedení místní pøíslušnosti exekutorù bo-
hužel zamítla svým hlasováním Snìmovna. Další vìci nebyly øešeny v
podstatì vùbec.“

Za rok 2012 bylo pøedloženo dalších 11 doporuèení ombudsmana.
Zamýšlím se nad tím, jaký bude jejich osud. Budeme hlasovat o usnesení
petièního a ústavnìprávního výboru, ve kterých budeme jako poslanci
žádat rùzná ministerstva, aby zapracovala doporuèení veøejného ochránce
práv do pøíslušných zákonù. To je urèitì správnì. Ale je to dostateèné?
Tato doporuèení by mìla být brána opravdu vážnì. Z minulosti však víme,
že vláda na doporuèení ombudsmana a výzvy Poslanecké snìmovny ne-
reaguje vždy tak, jak by se slušelo. Myslím, že bychom se mìli zamyslet
nad tím, že Poslanecká snìmovna by mìla mít pravomoc pøímo ukládat
vládì, aby se vypoøádala s doporuèením ombudsmana. Vláda by mìla
buïto pøedložit pøíslušný zákon Parlamentu, nebo zmìnit chování
veøejných institucí èi úøadù. Pokud totiž víme o tom, že se u nás porušují
práva, mìli bychom jednat. A všichni víme, že nejefektivnìji se umí
vypoøádat s problémy právì vláda. Urèitá povinnost vlády zprávou om-
budsmana se zabývat, a ne brát pouze na vìdomí by byla urèitì pøínosem.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Olze
Havlové. Nyní ve všeobecné rozpravì pan Stanislav Køeèek, zástupce
veøejného ochránce práv. Prosím, máte slovo.

Zástupce veřejného ochránce práv Sanislav Křeček: Dìkuji, pane
pøedsedající. Já si velice vážím toho, co øekla paní poslankynì Havlová, ale
myslím, že dochází k urèitému nedorozumìní, pokud jde o pravomoci a
odpovìdnost veøejných ochráncù práv obecnì. Po druhé svìtové válce se
totiž ukázalo, že dosavadní záruky demokracie, svobodné volby a ne-
závislé soudnictví, nejsou schopny zajistit demokratický vývoj. Oboje mùže
být zneužito. Proto se zaèaly ustavovat ústavní soudy. Soudy, které nesou-
dí, nerozhodují o vìcech, nenahrazují soudní moc, ale upozoròují na to:
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Poslanecká snìmovna Parlamentu
1. bere na vìdomí Souhrnnou zprávu o èinnosti veøejného ochránce

práv za rok 2012 dle snìmovního tisku 48;
2. žádá vládu, aby se zabývala legislativními podnìty uvedenými v úvo-

du Souhrnné zprávy èásti I. Zevšeobecnìní poznatkù – doporuèení
Poslanecké snìmovnì, a aby pøedložila Poslanecké snìmovnì zprávu o
využití tìchto podnìtù v termínu do 30. 9. 2014; 

III. povìøuje místopøedsedkyni výboru, aby toto usnesení pøedložila
pøedsedovi Poslanecké snìmovny Parlamentu;

IV. zmocòuje zpravodaje výboru, aby na schùzi Poslanecké snìmovny
podal zprávu.

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Ptám se nyní zpravodaje
ústavnìprávního výboru pana kolegy Jana Chvojky, jestli chce ještì zopa-
kovat návrh na usnesení, které pøednesl ve všeobecné zpravì. Prosím, pa-
ne zpravodaji.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo. Jenom bych odkázal na svoje
vystoupení v obecné rozpravì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Jednotlivá usnesení nejsou
sice shodná, ale jsou kompatibilní a mohou se tedy doplnit. Nezbývá tedy
nic jiného, než abychom se návrhy na usnesení, které výbory pøedložily
Poslanecké snìmovnì, zabývali.

Jako prvním se budeme zabývat usnesením petièního výboru, a to
bodem è. II z tohoto usnesení, které je komplexnìjší vùèi návrhu
ústavnìprávního výboru, to znamená vzetí na vìdomí a žádost na vládu,
aby se zabývala podnìty, které jsou v obecné èásti.

Zagonguji. Pokusím se požádat další kolegy, kteøí jsou mimo jednací
sál, aby se dostavili. Odhlásím vás. Požádám vás o novou registraci.
Pøihlaste se prosím svými identifikaèními kartami.

Budeme tedy hlasovat o bodu II. z usnesení petièního výboru, a to za I.
i II. v arabské 2. Není potøeba, abychom usnesení opakovali.

Hlasování, které jsem právì zahájil, má poøadové èíslo 55. Ptám se, kdo
je pro návrh tohoto usnesení, který pøedložil petièní výbor. Kdo je proti?
Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 55 z pøítomných 143 pro 142, proti žádný
poslanec.

Nyní mùžeme to usnesení doplnit o usnesení ústavnìprávního výboru,
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stoupení pana doktora Køeèka, jak to úvodní, tak nyní to závìreèné, pokud
ještì nebude vystupovat dále, utvrdilo v tom, že ctí rozdìlení moci v naší
zemi, že ctí suverenitu Poslanecké snìmovny a zákonodárného sboru jako
celku, který samozøejmì dostává doporuèení nejenom z úøadu ombuds-
mana, ale z nejrùznìjších dalších vrstev. A je pøesnì na nìm, na jeho
odpovìdnosti, nejenom zákonodárného sboru, ale též potom vlády, aby se
k nim nìjakým zpùsobem postavila a tento svùj postoj poté pøed veøejností
obhájila.

Myslím si tedy, že volba byla správná, dìkuji panu zástupci veøejného
ochránce práv, že vedle zprávy, kterou nám pøedstavil, zde zdùraznil také
tento názor na to, jak má tato funkce vypadat a jak má být vykonávána.

Jenom dovolte ještì krátkou poznámku k jednomu z pánù zpravodajù,
který zde se zmínil o rozpoètu kapitoly veøejného ochránce práv. Zmiòoval
tam, že tato kapitola snad jako jediná byla ta, která ušetøila nìjaké
prostøedky ve státním rozpoètu. Musím opravit tuto informaci pana zpravo-
daje, protože jednou z kapitol státního rozpoètu je také Poslanecká
snìmovna. A Poslanecká snìmovna v uplynulých letech od roku 2010
pravidelnì ve svém rozpoètu 10 % z témìø jedné miliardy rozpoètu, který
má, tedy 100 mil. korun roènì, ušetøila. Takže to považuji za nutné zde ještì
sdìlit, aby nedocházelo k nedorozumìním.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní Miroslavì Nìmcové za
její vystoupení a ptám se, jestli se nìkdo hlásí do rozpravy. Pokud tomu tak
není, obecnou rozpravu konèím a budeme se zabývat rozpravou
podrobnou. A opìt první bude pan poslanec Karel Fiedler jako zpravodaj
petièního výboru s návrhem usnesení Poslanecké snìmovny. Prosím, pane
zpravodaji, máte slovo v podrobné rozpravì.

Poslanec Karel Fiedler: Dobrý den, dìkuji ještì jednou za slovo. Chtìl
bych konstatovat ještì krátce k tomu, co tady zaznìlo, že øada vìcí, které
zde zaznìly, zaznìly proto, že se to týká fungování, resp. èastokrát nefun-
gování státní správy, proto úøad ombudsmana naráží na tyto problémy a
zejména bohužel i obèané Èeské republiky.

Pøeètu nyní návrh usnesení petièního výboru ze 3. schùze ze dne 14.
ledna 2014 k souhrnné zprávì o èinnosti veøejného ochránce práv za rok
2012.

Petièní výbor:
I. Projednal Souhrnnou zprávu o èinnosti veøejného ochránce práv za

rok 2012.
II. Doporuèuje Poslanecké snìmovnì Parlamentu, aby pøijala následu-

jící usnesení:
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pøihlášen na tomto místì, a kdyby bylo v tu chvíli nìjaké hlasování, tak vy
jste minimálnì ovlivnil kvorum, které tady teï bylo. Já vás žádám, abyste
to vysvìtlil, toto své chování, prostøednictvím pana pøedsedajícího vás o to-
to žádám, a pøípadnì, pokud se prokáže, že bylo opravdu v rozporu s Ú-
stavou, abyste se za nìj omluvil.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Já jsem pøedpokládal tedy
jiné vystoupení, ale dobøe. Dal jsem vám slovo, nechal jsem vás domluvit.
Právì proto jsem odhlašoval všechny pøítomné. Nemohl tedy hlasovat ni-
kdo jiný a nemohl nikdo zneužít cizí kartu. Já si na to dávám dost pozor, za-
žil jste toho v této Snìmovnì víc než dost – tyto záležitosti jsme tady mìli.

Pokud trváte, pane poslanèe, na svém, je asi vìcí mandátového a imu-
nitního výboru, aby se touto zprávou zabýval. Poslanecká snìmovna se jí
zabývat nebude bez zprávy mandátového a imunitního výboru, protože ni-
kdo nemohl kartu zneužít, protože já jsem pøed hlasováním o bodu è. 67
všechny odhlásil a pøedtím žádné jiné hlasování nebylo, protože bod 63 byl
pøerušen bez hlasování pøed skonèením rozpravy.

Tolik moje zpráva. Jestli máte námitku proti postupu pøedsedajícího,
klidnì ji mùžete vznést. Ale nejsme v jiném bodì a já jiným poslancùm, kteøí
nemají pøednostní právo, už slovo nedám a zahájím jiný bod.

Dalším bodem je

61.
Informace o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných státù

uskuteènìných pøes území Èeské republiky v 1. pololetí 2013
/snìmovní tisk 16/

Prosím Poslaneckou snìmovnu o klid. Materiál uvede ministr obrany
Martin Stropnický. Ještì pøedtím, než mu dám slovo, požádám
Poslaneckou snìmovnu, aby schválila výmìnu zpravodaje, protože pan
poslanec Ivan Gabal je na dnešní jednání omluven. Byl jsem informován
zástupci výboru pro obranu, že je na zpravodajskou zprávu navržen pan
Václav Kluèka. Prosím tedy pana ministra o poshovìní.

O zmìnì zpravodaje rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 57, které
jsem zahájil, a ptám se, kdo souhlasí, aby zpravodajem byl pan Václav
Kluèka. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 57 z pøítomných 149 pro 137, proti 2. Návrh
byl pøijat.
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a to v bodì II. a III., to jsou žádosti na Ministerstvo spravedlnosti, bod II.,
a žádost na Ministerstvo financí, tak jak je pøednesl pan zpravodaj Chvojka.
Má nìkdo žádost hlasovat oddìlenì, nebo mùžu dát hlasovat o obou
èástech najednou? O obou èástech najednou. Nikdo nemá žádnou námit-
ku.

Rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 56, které jsem zahájil, a ptám
se, kdo je pro usnesení, které pøedložil ústavnìprávní výbor v bodì 2 a 3
svého usnesení z 22. ledna. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 56 z pøítomných 146 pro 141, proti nikdo. I
toto usnesení bylo schváleno.

Konstatuji tedy, že usnesení, jak je pøedložil petièní a ústavnìprávní
výbor, Poslanecká snìmovna pøijala. Konèím tento bod. Dìkuji zástupci
veøejného ochránce práv Stanislavu Køeèkovi, dìkuji obìma zpravodajùm.
Konèím bod è. 67.

Eviduji pøihlášku pana kolegy Koubka. Poèkám tedy ještì. Hlásí se
pravdìpodobnì s poznámkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Koubek: Vážený pane místopøedsedo, vážené dámy a
pánové, já se velice omlouvám. Ale byl jsem tady svìdkem nìjakého
zvláštního jednání pana kolegy poslance Sedláèka. Dovolte mi, abych to
vysvìtlil. Stalo se tak krátce pøedtím, než jsme teï v 11 hodin projednávali
zprávu o èinnosti ombudsmana.

Projednávali jsme bod è. 63 – Zprávu o plnìní státního rozpoètu Èeské
republiky za 1. pololetí roku 2013. U tohoto stolku sedìl ministr financí pan
Andrej Babiš. Vidìl jsem, protože jsem koukal a sledoval jsem jednání u to-
hoto stolku, že pan Andrej Babiš, jak pøecházel z jednoho místa na druhé,
tak se zapomnìl pøihlásit a odhlásit, respektive vzít si kartu. Paní
místopøedsedkynì Snìmovny byla tak laskavá a opakovanì jej na toto o-
pomenutí upozornila. Pan ministr financí vždy uèinil ten krok, který mìl, to
znamená vzal si svoji kartu, odhlásil se, pøihlásil se. Skonèilo projednávání
tohoto bodu a pan ministr financí se zvedl od tohoto stolku a odešel na své
místo, které je urèeno pro pana ministra financí. Neodhlásil se. Paní
místopøedsedkynì Snìmovny Jermanová upozornila pana ministra financí
na to, že se zapomnìl odhlásit, že mu svítí svìtýlko. Pan ministr financí
nìco zagestikuloval a tady pan poslanec Sedláèek pøišel k tomuto
hlasovacímu zaøízení a pana ministra financí odhlásil.

Já si vás dovoluji upozornit, pane kolego, že podle èlánku 26 Ústavy
poslanci a senátoøi vykonávají svùj mandát osobnì v souladu se svým sli-
bem a nejsou pøitom vázáni žádnými pøíkazy. Pan ministr financí byl
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býti prvním zpravodajem nového pana ministra a ještì k tomu v této oblasti,
kterou jsou prùjezdy a pøelety. To je nesmírnì zajímavá oblast, která je vž-
dycky s velkou vážností ve výboru pro obranu projednávána.

A já mám tu èest vám tedy sdìlit usnesení, ke kterému výbor dospìl. Je
to usnesení èíslo 12 z tøetí schùze výboru pro obranu uskuteènìné dne 15.
ledna 2014 k Informaci o pøeletech a prùjezdech ozbrojených sil jiných
státù uskuteènìných pøes území Èeské republiky v prvém pololetí roku
2013.

Po odùvodnìní námìstkynì ministra obrany Èeské republiky paní
Lenky Ptáèkové Melicharové, zpravodajské zprávì poslance Ivana Gabala
a po rozpravì výbor pro obranu doporuèuje Poslanecké snìmovnì
Parlamentu Èeské republiky vzít na vìdomí Informaci o pøeletech a
prùjezdech ozbrojených sil jiných státù uskuteènìných pøes území Èeské
republiky v prvém pololetí roku 2013. Za druhé povìøuje zpravodaje výbo-
ru, aby s tímto usnesením seznámil Poslaneckou snìmovnu Parlamentu
Èeské republiky.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji a otevírám
všeobecnou rozpravu. Konstatuji, že do ní nemám žádnou pøihlášku. Ptám
se, jestli se nìkdo hlásí z místa k této informaci. Nikoho nevidím, rozpravu
konèím. Pøistoupíme k rozpravì podrobné a také nemám žádnou pøihlášku
do podrobné rozpravy. Pokud se nikdo nehlásí z místa, i tuto konèím.

Ptám se, jestli je zájem o závìreèná slova. Pan ministr? (Ne.) Pan zpra-
vodaj? (Ne.) Prosím tedy, aby se jenom pøihlásil k návrhu, který pøednesl ve
všeobecné rozpravì. A budeme tedy o tom návrhu hlasovat.

Poslanec Václav Kluèka: Pane pøedsedající, pøihlašuji se k návrhu,
který jsem pøednesl.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, dìkuji. Poslanecká snìmovna
tedy bude hlasovat pouze o bodu èíslo 1, tzn. tak jak výbor pro obranu
doporuèil Poslanecké snìmovnì vzít zprávu na vìdomí. Ještì zagonguji a
zase vás všechny odhlásím. Požádám vás o novou registraci. Prosím
pøihlaste se svými identifikaèními kartami.

Jakmile se ustálí poèet pøítomných poslancù, zahájím hlasování
poøadové èíslo 58. To jsem právì zahájil a ptám se, kdo je pro vzetí této
zprávy na vìdomí. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 58, z pøítomných 145 pro 109, proti 26.
Zpráva byla pøijata.

Konstatuji, že zpráva ministra obrany o pøeletech a prùjezdech ozbro-
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Nyní prosím pana ministra obrany Èeské republiky Martina
Stropnického, aby zprávu uvedl.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedající,
vážení paní poslankynì, vážení páni poslanci, informaci o pøeletech a
prùjezdech ozbrojených sil jiných státù uskuteènìných pøes území Èeské
republiky v 1. pololetí 2013 pøedložil pøedseda vlády Poslanecké
snìmovnì a Senátu Parlamentu Èeské republiky na základì usnesení
vlády ze dne 4. záøí 2013 è. 679. Tento materiál poskytuje pøehled o
prùjezdech a pøeletech ozbrojených sil jiných státù pøes území Èeské re-
publiky realizovaných na základì usnesení vlády ze dne 5. prosince 2012
è. 906. (V sále je velký hluk a neklid!)

Pozemní a letecké pøepravy ozbrojených sil jiných státù byly v uve-
deném období realizovány zejména z dùvodu úèasti na vojenských
cvièeních, nácvicích a jednáních a k zabezpeèení operací ENDURING
FREEDOM, CAPABLE LOGISTICIAN 2013, cvièení belgické armády ve
VVP Boletice, PEACOCK RELOADED, NEW DAWN, ISAF, AFRICOM,
KFOR a EUFOR.

V èásti 2 pøedkládací zprávy jsou uvedeny souhrnné údaje o pozem-
ních a leteckých pøepravách uskuteènìných za úèelem pobytu na území
Èeské republiky, jejichž podrobný pøehled je uveden v pøíloze èíslo 1, a o
tranzitních prùjezdech a pøeletech, jejichž podrobný pøehled je uveden v
pøíloze èíslo 2. V pøíloze èíslo 3 je uveden pøehled letù, pro nìž bylo vydáno
povolení uplatnìním zvláštního postupu, a v pøíloze èíslo 4 je uvedeno
porovnání poètu pøeletù uskuteènìných od roku 2008 do prvního pololetí
roku 2013 za jednotlivá pololetí.

Materiál projednal dne 15. ledna 2014 výbor pro obranu Poslanecké
snìmovny Parlamentu Èeské republiky a doporuèil Poslanecké snìmovnì
vzít jej na vìdomí.

Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, dìkuji vám
za pozornost a žádám o projednání pøedloženého materiálu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi obrany
Martinu Stropnickému. Informaci projednal výbor pro obranu, jehož usne-
sení jste obdrželi jako snìmovní tisk 16/1. Prosím tedy, aby se slova ujal
zpravodaj tak, jak jsme ho schválili, Václav Kluèka, informoval nás o jed-
nání výboru a pøednesl návrh usnesení Poslanecké snìmovny. Pane zpra-
vodaji, máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Vážená
vládo, kolegové, kolegynì, já musím nejdøíve øíci, že pro mì je opravdu ctí
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27 a navrhuje hlasovat o odvolání všech èlenù Správní rady VZP veøejnì
pomocí hlasovacího zaøízení en bloc. Pro nováèky zde ve Snìmovnì
pøipomenu, že volba nových èlenù správní i dozorèí rady, to jsou právì ony
další volební body, které probìhnou bezprostøednì poté. Usnesení voleb-
ní komise s èíslem 27 vám bylo rozdáno na lavice ve snìmovnì.

A nyní vás, pane pøedsedo, prosím, abyste otevøel rozpravu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane pøedsedo. Otevírám
rozpravu. Ptám se, kdo se do ní hlásí. Nemám žádnou písemnou pøihlášku.
Nikdo se nehlásí. Nezaznìl návrh na tajné hlasování, budeme tedy
hlasovat veøejnì o odvolání. Pøedsedové klubù už tady jsou, tak já potom
oznámím další postup. Rozpravu konèím a máte slovo, pane pøedsedo.

Poslanec Martin Kolovratník: Já dìkuji. A nyní vás tedy, pane
pøedsedo, prosím, abyste v rámci bodu 51 nechal hlasovat Snìmovnu
veøejnì pomocí hlasovacího zaøízení o odvolání èlenù Správní rady VZP
Èeské republiky en bloc pomocí hlasovacího zaøízení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, vyhovím. Zahajuji hlasování
poøadové èíslo 59 a ptám se, kdo je pro odvolání èlenù Správní rady
Všeobecné zdravotní pojiš�ovny. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 59, z pøítomných 150 pro 143, proti nikdo.
Návrh byl pøijat a jednotliví èlenové správní rady byli odvoláni.

Mùžeme pokraèovat, pane pøedsedo, bodem

52.
Návrh na odvolání èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní

pojiš�ovny Èeské republiky

Poslanec Martin Kolovratník Dìkuji. Konstatuji a opakuji, že èlenové
správní rady byli odvoláni na základì usnesení volební komise èíslo 27.
Nyní tedy otevíráme volební bod èíslo 52 ve stejné logice. Je to návrh na
odvolání èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny. Tentokrát
podle § 21 odst. 3 a 5 zákona èíslo 551/1991 se do devadesáti
kalendáøních dnù po ustavující schùzi nové Snìmovny konají nové volby
deseti èlenù dozorèí rady volených Poslaneckou snìmovnou, a to opìt
podle principu pomìrného zastoupení politických stran v Poslanecké
snìmovnì.

Volební komise k tomuto bodu pøijala na své schùzi dne 23. ledna
usnesení èíslo 28. I toto usnesení máte rozdané na svých lavicích. Zároveò
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jených sil jiných státù byla vzata Poslaneckou snìmovnou na vìdomí.
Dìkuji panu ministrovi, dìkuji zpravodaji akonèím bod èíslo 61.

Ještì pøed dalším bodem, tak jak je poøadí schválené Poslaneckou
snìmovnou, byla doruèena další omluva. Od 15 hodin se omlouvá pan po-
slanec Jan Volný z dnešního odpoledního jednání.

Nyní tedy budeme pokraèovat, a to bodem èíslo

51.
Návrh na odvolání èlenù Správní rady Všeobecné zdravotní

pojiš�ovny Èeské republiky

Ale to už jsou body volební. Na lavici vám bylo rozdáno usnesení vo-
lební komise èíslo 27 ze dne 23. ledna 2014 a prosím, aby se slova ujal
pøedseda volební komise pan poslanec Martin Kolovratník. Pane
pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dobrý den, vážený pane pøedsedo,
vážení èlenové vlády, paní poslankynì a páni poslanci. Já se jenom chci
ujistit. Tyto body byly zaøazeny pevnì pøed polední pauzou pùvodnì
plánovanou na 12.30. Je to z technických dùvodù, aby tajná volba èlena
NKÚ a místopøedsedy Poslanecké snìmovny mohla probìhnout tìsnì
pøed obìdovou pauzou, aby poté mohla komise sèítat. Tak se ptám, jestli
èasovì stíháme, pane pøedsedo, jestli je to v poøádku.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane pøedsedo, já si to uvìdomuji,
ale poøadí, tak jak jsem ho mìl pøipraveno, je pro mì závazné. A teprve po
bodu 52, tzn. po návrhu na odvolání èlenù dozorèí rady, které probìhne ta-
dy hlasováním, požádám pøedsedy poslaneckých klubù, jestli mají zájem
podle jednacího øádu zmìnit to poøadí a udìlat to poøadí tak, jak je pøed
obìdovou pauzou. Tyto vìci mùžeme projednat ještì zároveò. Prosím.

Poslanec Martin Kolovratník: Dobøe, v poøádku, dìkuji a otevírám
tedy bod èíslo 51, Návrh na odvolání èlenù Správní rady Všeobecné zdra-
votní pojiš�ovny Èeské republiky.

Podle § 20 odst. 2 a 7 zákona èíslo 551/1991 Sb., o VZP, se do 90
kalendáøních dnù po ustavující schùzi nové Snìmovny konají nové volby 20
èlenù správní rady volených Poslaneckou snìmovnou. Je to dle principu
pomìrného zastoupení politických stran v Poslanecké snìmovnì. Volební
komise k tomuto bodu pøijala na své schùzi 23. ledna 2014 usnesení èíslo
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Pokud se nikdo nehlásí, rozhodneme alespoò o zmìnì poøadí a pøedøadíme
bod 64 pøed body 53 až 59.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 62 a ptám se, kdo je pro tento ná-
vrh. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 62, z pøítomných 155 pro 145, proti 6. Návrh
byl pøijat.

Dìkuji Poslanecké snìmovnì a zahajuji bod

64.
Úèetní závìrka a výroèní zpráva o èinnosti
Státního fondu rozvoje bydlení za rok 2012

/snìmovní tisk 20/

Pøedloženou zprávu uvede ministrynì pro místní rozvoj Vìra Jourová.
Prosím, aby se ujala slova. Paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìra Jourová: Dìkuji. Vážený pane
místopøedsedo, vážené dámy, vážení pánové, mým úkolem pro dnešek je
okomentovat úèetní závìrku a výroèní zprávu o èinnosti Státního fondu roz-
voje bydlení, což je organizace, kterou má v gesci resort Ministerstva pro
místní rozvoj, a požádat vás o schválení.

Státní fond rozvoje bydlení – jestli dovolíte, budu používat zkratku SFRB,
pokud budu hovoøit o této instituci – zajiš�uje, jak mnozí víte, programy, a
to dotaèní i úvìrové, v souladu s koncepcí bydlení právì na rozvoj udrži-
telného bydlení v Èeské republice.

V roce 2012 se ve fondu, jak uvádí výroèní zpráva a jak je to
reflektováno v závìrce, stal zásadní zlom, že totiž tento fond zaèal
pøipravovat a využívat program JESSICA, což je úvìrový program z fondù
Evropské unie, to znamená, že tento fond získal do své správy k
poskytování úvìrù 610 mil. Kè, dále potom získal dotaci Ministerstva pro
místní rozvoj 51 mil. Kè, a to formou neinvestièní dotace jako
nespotøebovaný výdaj pøedchozího roku v rámci programu Panel. To zna-
mená, že tyto peníze se využívaly právì v rámci tohoto zmínìného progra-
mu Panel.

V oblasti výdajù tvoøily tradiènì nejvýznamnìjší položku výplaty úroko-
vých dotací na rekonstrukce, modernizace a zateplování bytových domù v
programu Panel.

Chtìla bych znovu zdùraznit, že SFRB spravuje jak dotace, tak úvìry
programù. V souèasnosti je jich šest a další programy jsou pøímo na
MMR.

-  -

volební komise navrhuje hlasovat o odvolání všech èlenù Dozorèí rady VZP
veøejnì pomocí hlasovacího zaøízení en bloc.

Nyní vás, pane pøedsedo, prosím o otevøení rozpravy.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, otevírám rozpravu a konstatu-
ji, že do ní nemám žádnou písemnou pøihlášku. Nikoho z místa nevidím, te-
dy rozpravu konèím. Nepadl žádný návrh na tajné hlasování, budeme tedy
hlasovat veøejnì a mùžeme rozhodnout, pane pøedsedo.

V hlasování poøadové èíslo 60, které jsem zahájil, se ptám, kdo je pro
odvolání èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny. Kdo je proti?
Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 60, z pøítomných 153 pro 150, proti nikdo.
Návrh byl pøijat.

Tím jsme vyèerpali volební body, které bylo možné rozhodnout
nyní.

Pøed bodem 53 navrhnu urèitý postup. Vzhledem k tomu, že jsme pro
volební body 53 až 59 vyhradili pøestávku pøed obìdovou pauzou a
pøedpokládám, že volební komise na to bude potøebovat cca 40 minut, tak
bych do 12.20 hodin se pokusil požádat o zaøazení nìkterých nových
bodù. Je tady bod èíslo 64, kdy máme pøítomnou jak paní ministryni
Jourovou, zpravodaj kolega Horáèek je, myslím, také pøítomen, neomlouval
se. Jestli proti tomu nic nemáte, tak bych zvolil tento postup. Namítá nìkdo
nìco proti tomuto postupu? Ne.

Dìkuji panu pøedsedovi volební komise. Musím ale nechat hlasovat
dvakrát, protože nejsme v dobì od 9 do 9.30, resp. od 14 do 14.30 hodin.

Nejdøíve budeme hlasovat o tom, kdo z poslancù a poslankyò
Poslanecké snìmovny souhlasí s tím, abychom zmìnili v prùbìhu
jednacího dne poøadí.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 61 a ptám se, kdo je pro zmìnu
poøadí projednávaných bodù. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 61, z pøítomných 154 pro 145, proti 7. Návrh
byl pøijat.

Ptám se ještì – má nìkdo jiné návrhy na zmìnu poøadí? Podle
pùvodního poøadí byly body 64, to je výroèní zpráva o èinnosti Státního fon-
du rozvoje bydlení, a bod 65, to je výroèní zpráva o hospodaøení Èeské te-
levize, která ovšem podle mého soudu mùže být kontroverzní, takže to ne-
navrhuji, ale já navrhuji bod 64.
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usnesení vám bylo doruèeno jako snìmovní tisk 20/1. Nyní prosím, aby se
slova ujal zpravodaj výboru pan poslanec Václav Horáèek a informoval nás
o jednání výboru a pøednesl návrh usnesení Poslanecké snìmovny.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Horáèek: Vážený a milý pane pøedsedající, kolegynì,
kolegové, dovolte, abych vám pøednesl usnesení výboru pro veøejnou sp-
rávu a regionální rozvoj.

Výbor pro veøejnou správu a regionální rozvoj na své druhé schùzi po
úvodním slovì Mgr. Františka Lukla, tehdejšího ministra pro místní rozvoj,
po mé zpravodajské zprávì a po rozpravì pøijal usnesení, kterým

a) doporuèuje Poslanecké snìmovnì materiál uvedený ve snìmovním
tisku 20 projednat a schválit v pøedloženém znìní,

b) zmocòuje zpravodaje výboru, aby s usnesením seznámil
Poslaneckou snìmovnu a

c) povìøuje pøedsedkyni výboru, aby usnesení zaslala pøedsedovi
Poslanecké snìmovny.

To� vše.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. Otvírám vše-
obecnou rozpravu, do které v tuto chvíli nemám žádnou pøihlášku. Konèím
tedy všeobecnou rozpravu. Poprosím paní ministryni o pøípadné závìreèné
slovo èi pana zpravodaje, je-li zájem. Není zájem. Pøistoupíme tedy k
rozpravì podrobné, do níž také nemám žádnou pøihlášku. Konèím tedy po-
drobnou rozpravu.

O závìreèná slova není zájem, návrh usnesení pøednesl pan poslanec.
Dám o tomto návrhu usnesení hlasovat.

Zahajuji tedy hlasování o usnesení k úèetní uzávìrce a výroèní zprávì
Státního fondu rozvoje bydlení za rok 2012.

Kdo je pro schválení této úèetní uzávìrky a výroèní zprávy, a� zvedne
ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 63. Z pøítomných 159 poslancù pro 131, proti nula.
Konstatuji, že zpráva a výroèní uzávìrka Státního fondu bydlení byla
pøijata.

Dìkuji paní ministryni i panu zpravodaji.
Nyní se o slovo pøihlásila paní poslankynì Kateøina Koneèná, která nám

chce sdìlit nìco ohlednì hlasování. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Omlouvám se moc, kolegynì a
kolegové, i mnì se to mùže stát. Jenom pro stenozáznam prosím: v hlaso-
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Dostaèující byl objem – zase jsem v roce 2012 – stanovený pro úvìry
obcím na opravy a modernizace bytového domu, byly vykryty všechny po-
dané žádosti.

Státní fond také dává dotace v souvislosti s povodòovými škodami.
Rok 2012 žádné povodnì nemìl, takže tam nebyla žádná taková
podpora.

Nevyèerpány zùstaly prostøedky na podporu výstavby nájemních bytù
formou nízkoúroèených úvìrù. Bylo to proto, že se èekalo až do srpna na
novelizaci naøízení vlády 284/2011, kterým se program øídil. Takže poté by-
lo podáno 14 žádostí, z nichž jen jedna vyhovìla podmínkám programu a
byla naplnìna, tedy financována, a další byly financovány v následujícím
roce. Tìchto 14 pøijatých žádostí na podporu výstavby nájemních bytù
mìlo objem 584 mil. Kè.

Programové výdajové položky rozpoètu na rok 2012 byly z pøevážné
èásti naplnìny, podpory v rámci jednotlivých programù byly poskytnuty v
celkové výši pøesahující jednu miliardu korun.

V míøe vymezené objektivními okolnostmi, jak už jsem zmínila to po-
zdržení ve vazbì na naøízení vlády, byly nakonec fondem úkoly pro rok
2012 splnìny.

V rámci fondu byl zøízen holdingový fond, který se, jak už jsem zmínila,
stará o správu evropských penìz v rámci programu JESSICA. Mohu kon-
statovat, že provozní výdaje aparátu fondu a zároveò holdingového fondu
byly 4,7 % z celkových realizovaných podpor. Toto èíslo budeme zkoumat,
jestli je efektivní, aby fond vykonával tyto podpory, aby je spravoval, bude-
me srovnávat s èástkami na provozní výdaje v bankovním sektoru, protože
jak známo, naše vláda bude hledat efektivní cesty k øešení vìcí. Ale to jsem
odskoèila do souèasnosti.

Úèetní závìrka a výroèní zpráva o èinnosti fondu byly øádnì projednány
výborem fondu a dozorèí radou fondu a oba tyto orgány oba dokumenty
schválily. 

Vláda èeské republiky projednala a schválila úèetní závìrku a výroèní
zprávu o èinnosti fondu usnesením èíslo 271 ze dne 17. dubna 2013. Dále
potom projednal a odsouhlasil oba materiály výbor pro veøejnou správu a
regionální rozvoj Poslanecké snìmovny, a to svým usnesením ze dne 11.
prosince 2013.

Vážený pane pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, navrhuji
proto, aby Poslanecká snìmovna oba materiály dnešním usnesením
schválila. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré poledne. Dìkuji paní
ministryni.

Zprávu projednal výbor pro veøejnou správu a regionální rozvoj, jehož
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kandidátù na èleny Správní rady VZP v souladu s principem pomìrného
zastoupení politických stran v Poslanecké snìmovnì, tak jak to vyžaduje
zákon o Všeobecné zdravotní pojiš�ovnì, a proto volební komise navrhuje
veøejnou volbu en bloc pomocí hlasovacího zaøízení.

Ještì si dovoluji uvést, že dnešní volbou dodrží Poslanecká snìmovna
zákonnou lhùtu pro tuto volbu. Je to 90 kalendáøních dnù po ustavující
schùzi Poslanecké snìmovny. Pro vaši informaci pøipomenu, že ta lhùta u-
plyne 17. února.

Nyní vás, pane pøedsedající, prosím, abyste otevøel rozpravu k tomuto
bodu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane pøedsedo. Otevírám
rozpravu, do které zatím nevidím žádnou pøihlášku. Hlásí se nìkdo, prosím,
do rozpravy? Jestli se nikdo nehlásí, rozpravu konèím. Poprosím pana
pøedsedu o závìreèné slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji a závìreèné slovo již nemám.
Konstatuji, že ono usnesení je pøipraveno na lavicích. A vás, pane
pøedsedající, prosím, abyste nechal hlasovat o volbì všech dvaceti
kandidátù za èleny Správní rady VZP Èeské republiky en bloc pomocí hla-
sovacího zaøízení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Rozumí tedy každý, o èem
budeme hlasovat? Zagonguji a pøivolám naše kolegy z pøedsálí.

Dávám hlasovat o návrhu usnesení, které máte na svých lavicích, na
volbu èlenù Správní rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny Èeské republiky,
tak jak jsou napsáni v návrhu.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, prosím, zvednìte ruku a
zmáèknìte tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 64. Z pøítomných 161 poslancù, pro 148, proti žádný.
Konstatuji, že návrh usnesení, tak jak nám byl pøedložen, byl pøijat a zvolili
jsme èleny Správní rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny Èeské republiky.
Dìkuji.

54.
Návrh na volbu èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny

Èeské republiky 

Pøistoupíme dále k návrhu na volbu èlenù Dozorèí rady Všeobecné
zdravotní pojiš�ovny Èeské republiky. Na lavice nám bylo rozdáno usnese-
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vání 58 mám na sjetinì hlasování ano, ale já jsem se zdržela. Takže pro
stenozáznam žádám o opravu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Než
pøejdeme k dalšímu bodu – nevidím zde pøítomného pana pøedsedu vo-
lební komise. (Upozornìní, že je pøítomen.) Ptám se tedy pana pøedsedy
volební komise, zdali jsou pøipraveny volby. Pan pøedseda signalizuje, že
jsou pøipraveny volby, a proto mu tímto pøedávám slovo. Prosím, pane
pøedsedo, proveïte nás zpùsobem voleb. 

Dìkuji.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji a zároveò se omlouvám. Ponoøil
jsem se do technické debaty.

Konstatuji, že volby jsou pøipraveny, že je mùžeme zvládnout. Snad
ještì jednou vysvìtlení, proè jsme zvolili tento postup a proè jsem požádal
na zaèátku této schùze o pevné zaøazení bodu na dnešek. Je to z toho
dùvodu, že nyní probìhnou dvì volby zde v sále pomocí hlasovacího
zaøízení. Jedná se o volby èlenù Správní rady a Dozorèí rady VZP, jsou to
body èíslo 53 a 54 programu schùze. Poté máme na poøadu dva další vo-
lební body – 56, èlen Nejvyššího kontrolního úøadu, a 59, místopøedseda
Poslanecké snìmovny. Oba tyto body, nebo obì tyto volby, budou prove-
deny tajnou formou nebo formou tajného hlasování ve Státních aktech. Je
to z toho dùvodu, aby volební komise mohla poté sèítat vaše hlasy a hla-
sovací lístky v urnách a vy se mohli odebrat na obìdovou pauzu. A pokud
bude plénum souhlasit, tak výsledky voleb bychom oznámili potom po
skonèení obìdové pauzy na zaèátku odpoledního programu.

Tolik vysvìtlení a nyní tedy otvíráme bod

53.
Návrh na volbu èlenù Správní rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny

Èeské republiky

Konstatuji, že volební komise na své 6. schùzi dne 23. ledna projedna-
la návrhy poslaneckých klubù na volbu èlenù v poètu dvaceti lidí Správní
rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny Èeské republiky a pøijala své
usnesení èíslo 29. Pro vaši informaci vám toto usnesení, které obsahuje i
jména stran, kdo koho nominoval, bylo rozdáno na lavice. Pokud je souhlas
nebo nemá nikdo nic proti, tak usnesení èíst nebudu, protože ho máte
všichni k dispozici.

Volební komise dále konstatuje, že poslanecké kluby pøedložily návrhy
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bychom urèitì zvážit, jak se postavíme k volbì zrovna tohoto èlena dozorèí
rady. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. S
pøednostním právem se pøihlásil pøedseda poslaneckého klubu KSÈM pan
pøedseda Kováèik. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Paní a
pánové, nestává se pøíliš èasto, že v tìchto volbách, a že už také cosi pa-
matuji, by se hlasovalo zvláš� po jménech. Jde vždycky o to, že ten prostor
je dán podle principu pomìrného zastoupení všem poslaneckým klubùm.
Pakliže tady za prvé nebylo projednáno alespoò s pøedsedy poslaneckých
klubù a za druhé nebylo ani odùvodnìno, což nemusí samozøejmì být, tak
bych požádal o pøestávku na poradu klub KSÈM v délce trvání dvaceti
minut. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já vám samozøejmì vyhovím.
Vyhlašuji pøestávku v délce dvaceti minut. Sejdeme se tady ve 12.31 ho-
din.

(Jednání pøerušeno v 12.11 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 12.31 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Milé kolegynì, milí kolegové, popro-
sím vás o klid a o to, abyste se usadili na svá místa, abychom mohli
pokraèovat dále v návrhu na volbu èlenù Správní rady Všeobecné
zdravotní pojiš�ovny Èeské republiky. Nacházíme se v bodu rozpravy a já
se ptám, jestli se nìkdo další hlásí do rozpravy k tomuto bodu, k Návrhu na
volbu èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny. Nevidím nikoho,
proto rozpravu konèím a poprosím pana pøedsedu volební komise, aby se
ujal øízení volby. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Dobré odpoledne. Dìkuji, pane
pøedsedající. Teï bych vás poprosil o konzultaci, protože v rozpravì bylo
navrženo, aby se o jednotlivých èlenech dozorèí rady hlasovalo jednotlivì.
Já jsem pøedtím navrhoval i v usnesení volební komise, že se bude hlaso-
vat en bloc pomocí hlasovacího zaøízení, takže asi bychom mìli i o formì
nebo o zpùsobu volby hlasovat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Ano. Chápu dobøe, že nikdo nezpo-
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ní volební komise èíslo 30 ze dne 23. ledna 2014. Prosím, aby se slova ujal
pøedseda volební komise Martin Kolovratník. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji za slovo. Zároveò si i ze své po-
zice dovolím poprosit o klid vážené kolegy a kolegynì, abychom všichni
vìdìli, o kom a o èem hlasujeme.

Volební komise na své 6. schùzi projednala návrhy poslaneckých klubù
na volbu deseti èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny Èeské
republiky a pøijala své usnesení èíslo 30. I toto usnesení – opakuji èíslo 30
– vám bylo rozdáno na lavice.

Opìt navrhuji, pokud nemá nikdo jiný návrh, že jednotlivá jména
nebudu èíst, nebo� jste s nimi byli seznámeni písemnì a máte je na svých
lavicích. Pøipomenu, že poslanecké kluby pøedložily návrhy kandidátù na
èleny Dozorèí rady VZP také v souladu s principem pomìrného zastoupe-
ní politických stran v Poslanecké snìmovnì, tak jak to vyžaduje zákon o
Všeobecné zdravotní pojiš�ovnì. I v tomto pøípadì by volební komise
navrhla veøejnou volbu en bloc pomocí hlasovacího zaøízení.

Dále si dovoluji pøipomenout, že dnešní volbou dodrží Poslanecká
snìmovna zákonnou lhùtu 90 dnù pro tuto volbu, která by jinak uplynula 17.
února.

Nyní vás, pane pøedsedající, prosím o otevøení rozpravy. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane pøedsedo. Otevírám
rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku. Pardon, pan pøedseda po-
slaneckého klubu ANO. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Hezké poledne, dámy a pánové,
kolegynì, kolegové. Já bych si dovolil navrhnout, abychom v pøípadì vol-
by do Dozorèí rady Všeobecné zdravotní pojiš�ovny hlasovali po jménech.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. Pardon,
dále tu mám faktickou poznámku pana poslance Igora Nykla. Prosím, pane
poslanèe, máte své dvì minuty.

Poslanec Igor Nykl: Dobrý den, pane místopøedsedo, vážené
kolegynì, kolegové. Volba dozorèí rady je urèitì velmi dùležitým aktem,
protože VZP je instituce, kde protéká 150 miliard roènì, a už tady bylo
dneska zmínìno, že existuje zpráva Evropské komise o korupci ve zdra-
votnictví, kde, jak jsme si mohli pøeèíst, figurují nìkterá jména, shodou
náhod tady z klubu ODS, a vidím, že jedno z tìch jmen je navrhováno za
èlena dozorèí rady. Myslím si, že, to není dobrý signál veøejnosti a mìli
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hlasování. Kdo je pro volbu èlenù Dozorèí rady Všeobecné zdravotní
pojiš�ovny Èeské republiky dle návrhu, jak jste jej dostali na lavice, a� zved-
ne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 68, pøihlášeno je 172 poslancù, pro 137, proti 13.
Návrh byl pøijat. Tím považuji tento bod za ukonèený.

Dostáváme se k bodu èíslo 56. To je

56.
Návrh na volbu èlena Nejvyššího kontrolního úøadu 

Prosím pana pøedsedu volební komise Martina Kolovratníka, aby se u-
jal slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Pøipomenu, že teï nás èekají
dva volební body, èíslo 56 a 59, kde volba bude realizována tajným
zpùsobem, tedy pomocí lístkù a uren ve Státních aktech.

Nyní k bodu 56, k Návrhu na volbu èlena Nejvyššího kontrolního úøadu.
K dnešnímu dni je stále neobsazeno jedno místo èlena Nejvyššího
kontrolního úøadu a prezident NKÚ v zákonem stanovené lhùtì návrh na
volbu pøedložil. Do rozpuštìní Poslanecké snìmovny v loòském roce však
volba èlena Nejvyššího kontrolního úøadu neprobìhla. Dne 20. prosince
2013 prezident Nejvyššího kontrolního úøadu pøedložil Poslanecké
snìmovnì nový návrh na volbu èlena NKÚ a je to návrh na paní Ing. Hanu
Hykšovou. Volební komise k tomuto bodu pøijala svoje usnesení èíslo 31,
které vám nyní pøeètu. To vám nebylo rozdáno na vaše stoly.

Je to usnesení èíslo 31 volební komise z 6. schùze dne 23. ledna, kde
volební komise povìøuje pøedsedu Martina Kolovratníka, aby vás seznámil
s tìmito body: za prvé s návrhem kandidáta na èlena Nejvyššího
kontrolního úøadu, tak jak jej pøedložil prezident NKÚ, a to paní Ing. Hanu
Hykšovou; a za druhé s tím, že zvláštní zákon zpùsob volby nestanoví a vo-
lební komise navrhuje volbu tajnou; za tøetí s tím, že novì zvolený èlen se
ujme funkce složením slibu do rukou pøedsedy Poslanecké snìmovny
Parlamentu. Tento návrh usnesení byl písemnì postoupen všem
poslaneckým klubùm.

Jak už jsem citoval z usnesení, zvláštní zákon zpùsob volby nestanoví
a my v komisi navrhujeme provést volbu tajnou.

Nyní vás, pane pøedsedající, prosím, abyste otevøel rozpravu, jak k na-
vrženému kandidátovi, tak ke zpùsobu volby. Snad ještì dodám, že na-
vržený kandidát splnil a pøedepsal všechny doložené dokumenty, které
jsou uloženy v sekretariátu volební komise. Prosím.
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chybòuje volbu pomocí hlasovacího zaøízení. Takový návrh tady nepadl.
Padl tady protinávrh k vašemu návrhu na to, abychom hlasovali o všech
jménech dohromady.

Dám tedy hlasovat o tomto protinávrhu pana pøedsedy poslaneckého
klubu ANO, abychom hlasovali o jednotlivých jménech – o každém zvláš�.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, abychom hlasovali o ka-
ždém jménu z navržených jmen zvláš�, a� zvedne ruku a stiskne tlaèítko. Je
to hlasování èíslo 65. Kdo je proti?

Pøihlášeno je 170 poslancù, pro 40, proti 81.

Ale mám tady námitku pana ministra financí, který nemohl hlasovat.
Ptám se pana ministra, jestli zpochybòuje hlasování. Pan ministr
zpochybòuje hlasování. Já ho poprosím, jestli by podal návrh na
zpochybnìní hlasování? Pane ministøe, prosím, jestli byste mohl k mikrofo-
nu požádat Snìmovnu o zpochybnìní hlasování.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì,
kolegové, já se omlouvám. Já jsem nebyl pøihlášen, nìjak mi to špatnì fun-
govalo, takže bych poprosil znovu hlasovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Mám tady návrh na zpochybnìní
hlasování. O tomto návrhu dám hlasovat.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro zpochybnìní hlasování? Kdo je proti?
Je to hlasování èíslo 66, pøihlášeno je 172 poslancù, pro 151, proti 4.

Návrh byl pøijat.

Dávám znovu hlasovat o návrhu pana pøedsedy poslaneckého klubu
ANO na hlasování po jednotlivých jménech.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo
je proti?

Je to hlasování èíslo 67. Pro 43, proti 82. Návrh nebyl pøijat.

Budeme tedy hlasovat o celém návrhu tak, jak vám byl doruèen na la-
vice. Ptám se pana pøedsedy volební komise, zdali chce k tomu nìco po-
dotknout.

Poslanec Martin Kolovratník: Nemusím, není potøeba. Dìkuji. Prosím,
pane pøedsedající, o volbu všech deseti kandidátù za èleny dozorèí rady
VZP en bloc, celý seznam pomocí hlasovacího zaøízení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Já o tomto návrhu zahajuji



-  -

vrženému kandidátovi na místopøedsedu Poslanecké snìmovny.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane pøedsedo. Otevírám
podrobnou rozpravu, do které v tuto chvíli neevidují žádnou pøihlášku.
Konèím tedy podrobnou rozpravu a prosím vás o èasový harmonogram
prùbìhu tajné volby.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Ještì formálnì bychom projed-
návání tohoto bodu také mìli pøerušit a poté vyhlásit volbu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já pøerušuji tento bod a prosím,
abychom pøikroèili k èasovému harmonogramu tajné volby.

Poslanec Martin Kolovratník: Vážené kolegynì, vážení kolegové,
volby tradiènì probìhnu ve Státních aktech. Volební komise je pøipravena,
respektive další èleny komise prosím, aby se tam okamžitì odebrali. Na vy-
dání hlasovacích lístkù nám bude 20 minut, tak já si ten èas dovolit zao-
krouhlit a vyhlašuji èas do rovných 13 hodin. Pokud nebude nikdo proti, vý-
sledky obou voleb vyhlásím na zaèátku dnešního odpoledního jednání.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi volební
komise a pøerušuji dnešní jednání do 14.30 hodin. Pøeji vám dobrou volbu
a dobrou chu� k obìdu.

(Jednání pøerušeno ve 12.43 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 14.32 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobré odpoledne,
dámy a pánové. Prosím, zaujmìte svá místa, abychom mohli pokraèovat v
jednání.

Døíve než pøikroèíme k interpelacím, pro které je ètvrteèní odpoledne
urèené, žádám pøedsedu volební komise pana poslance Martina
Kolovratníka, aby nás seznámil s výsledky tajných voleb, které probìhly
pøed polední pøestávkou. Prosím.

Body 56 a 59

Poslanec Martin Kolovratník Dìkuji. Pøeji vám dobré odpoledne,
vážení èlenové vlády, vážené kolegynì a kolegové. Rád bych vás informo-
val o výsledcích dvou tajných voleb, které jsme provedli pøed obìdovou
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji a otevírám podrobnou
rozpravu, do které v tuto chvíli nemám žádnou pøihlášku. Jestliže se nikdo
nehlásí, rozpravu konèím. Vzhledem k tomu, že probìhne tajná volba
spoleènì s dalším bodem, pøerušuji tento bod a pokroèíme k dalšímu bo-
du, kterým je

59.
Návrh na volbu místopøedsedy Poslanecké snìmovny

Opìt prosím pana pøedsedu volební komise. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo. 

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Budu pokraèovat avizovaným
bodem 59. Je to návrh na volbu místopøedsedy Poslanecké snìmovny.
Bude to první volba a první kolo.

Volební komise na své 6. schùzi 4. 2. 2014 projednala pøedložený ná-
vrh poslaneckého klubu KDU-ÈSL na volbu místopøedsedy Poslanecké
snìmovny a pøijala svoje usnesení èíslo 36. Ještì také pøipomenu, nebo zo-
pakuji, že Poslanecká snìmovna svým usnesením èíslo 7 z 27. 11.
loòského roku rozhodla, že v tomto volebním období budou zvoleni celkem
ètyøi místopøedsedové Poslanecké snìmovny a že z dùvodu jmenování
pana místopøedsedy Pavla Bìlobrádka ministrem vlády je tøeba tajnou vol-
bou dovolit jednoho místopøedsedu Poslanecké snìmovny.

Nyní ono usnesení èíslo 36: Volební komise Poslanecké snìmovny
povìøuje pøedsedu, aby vás seznámil s tím, že návrhem na kandidáta
místopøedsedy Poslanecké snìmovny je pan poslanec Jan Bartošek za
KDU-ÈSL.

Tento kandidát je uveden na hlasovacím lístku, který si vyzvednete,
stejnì tak jako hlasovací lístek ke èlenovi Nejvyššího kontrolního úøadu.

Ještì rychlá rekapitulace, která se týká obou voleb. Podle zákona èíslo
90/1995 Sb., ve znìní pozdìjších pøedpisù, se místopøedsedové
Poslanecké snìmovny volí vìtšinovým zpùsobem a tajným hlasováním.
Volba probìhne nejvýše ve dvou kolech. Pro tajnou volbu místopøedsedy
Snìmovny i volbu èlena NKÚ platí, že poslanec na hlasovacím lístku mùže
vyjádøit souhlas s kandidátem zakroužkováním poøadového èísla pøed jmé-
nem nominovaného. Nesouhlas s volbou vyjádøíte pøeškrtnutím
poøadového èísla. Znovu zopakuji, jakákoliv jiná úprava ten lístek zmìní na
lístek neplatný.

V prvém kole musí kandidát získat nadpolovièní vìtšinu hlasù
pøítomných poslancù. Totéž platí i u pøípadného druhého kola první volby.

Nyní vás, pane pøedsedající, prosím o otevøení rozpravy k na-
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poslancù podávat interpelace a že jste porušila tento jednací øád. Øíkám to
v dobrém, spíš jenom jako doporuèení, aby se to tedy neopakovalo. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Podle dnešního jed-
nání dopoledne jsme se na termínech dohodli.

Poslankynì Jana Èernochová: Paní místopøedsedkynì, ten èas v
jednacím øádu je pøímo napsaný.

73.
Ústní interpelace

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová Takže dnes jsme za
úèasti ovìøovatelù vylosovali poøadí poslancù, v nìmž budou vystupovat a
podávat ústní interpelace, nejprve na pøedsedu vlády pana Bohuslava
Sobotku èi na vládu Èeské republiky, a to v èase od 14.30 do 16 hodin, na
ostatní èleny vlády pak od 16 do 18 hodin. Seznamy poslancù podle vylo-
sovaného poøadí vám byly rozdány do lavic.

Nyní dávám slovo panu poslanci Adolfu Beznoskovi, který byl vyloso-
ván na prvním místì, aby pøednesl ústní interpelaci na pøedsedu vlády
Èeské republiky Bohuslava Sobotku. Pøipraví se poslanec Antonín Seïa.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Adolf Beznoska: Hezké odpoledne, dámy a pánové, vážená
paní místopøedsedkynì, vážený pane premiére, èlenové vlády. Mám krát-
ký dotaz na pana premiéra Sobotku.

V médiích probíhají informace o zvláštní privatizaci OKD. Podle všech
odborných stanovisek, kterými disponuje Policie Èeské republiky, útvar pro
odhalování korupce, správná cena mìla být zhruba 7,5 mld. korun. Reálnì
se ten byznys uskuteènil za 4,1 mld. korun, èili pravdìpodobnì došlo k po-
škození státu v hodnotì 3,4 mld. korun. V dobì privatizace v roce 2004 byl
dnešní premiér ministrem financí a souèasnì èlenem prezídia Fondu
národního majetku. Mimo jiné souèástí toho transferu byl i pøevod 44 tisíc
bytù. Prùmìrná cena toho jednoho bytu vychází na 40 tis. korun.

Dva dotazy na pana premiéra. Za prvé, jestli tu privatizaci považuje za
správnou, a v pøípadì, že ne úplnì, vyvodí jakékoliv osobní dùsledky,
minimálnì politické, a za druhé, jestli cenu jednoho bytu ve výši 40 tis. ko-
run považuje, i bráno v cenách roku 2004, za pøimìøenou. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.
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pøestávkou. Byla to volba jednoho èlena Nejvyššího kontrolního úøadu
a volba místopøedsedy Poslanecké snìmovny.

Co se týká volby èlena Nejvyššího kontrolního úøadu, hlasovali jsme pro
navrženou kandidátku Ing. Hanu Hykšovou, kterou Poslanecké snìmovnì
navrhl prezident NKÚ. Komise vydala 161 hlasovacích lístkù. Zpìt odevz-
dáno platných i neplatných lístkù bylo také 161. Pro paní Hanu Hykšovou
hlasovalo 122 poslancù a poslankyò, tudíž konstatuji, že v prvním kole byla
zvolena èlenkou Nejvyššího kontrolního úøadu paní Hana Hykšová. (Potlesk
z celého sálu.)

Myslím, že není pøítomna, tak na dálku mùžeme pogratulovat. Jistì je
pozitivní zprávou i to, že NKÚ bude od této chvíle fungovat v plném slože-
ní.

Co se týká druhé volby, byla to volba místopøedsedy Poslanecké
snìmovny. Pøipomenu, bylo to místo, které se uvolnilo odchodem pana
místopøedsedy Bìlobrádka do vlády, a navazovali jsme na to, že
Poslanecká snìmovna rozhodla, že v tomto období bude mít ètyøi místa
místopøedsedù.

I v této volbì bylo odevzdáno 161 hlasovacích lístkù, odevzdaných plat-
ných i neplatných bylo také 161. Pro jediného kandidáta, pana poslance
Jana Bartoška, bylo odevzdáno 98 hlasù, a tudíž i pan Jan Bartošek byl
zvolen. Stává se tedy místopøedsedou Poslanecké snìmovny a já mu
blahopøeji. (Potlesk. Pøedseda PSP Hamáèek gratuluje zvolenému poslan-
ci Bartoškovi .)

Po gratulaci pana pøedsedy Hamáèka se pan kolega již odebírá na své
místo.

Já tím konèím volební body a dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já vám dìkuji. Ještì
než spustíme interpelace, mám tady nìkolik omluv. Z dnešního jednání se
z pracovních dùvodù omlouvá pan ministr Daniel Herman, dále pan posla-
nec Jaroslav Holík od 15 hodin z pracovních dùvodù, pan Marek Èernoch
z dnešního odpoledního a zítøejšího celého dne z osobních dùvodù, dále
pan poslanec Leoš Heger od 16.15 z dnešního jednání, dále pan poslanec
Koskuba dnes od 14.30, dále pan poslanec Klaška po 12. hodinì dnešního
dne z osobních dùvodù, pan poslanec Pavera se omlouvá z jednání mezi
15.30 a 19. hodinou z osobních dùvodù a dále je to pan poslanec Petera,
který se omlouvá z jednání dnešního dne od 14.30 hodin.

Dalším bodem podle našeho programu jsou ústní interpelace, které
jsou... (K mikrofonu pøistupuje poslankynì Èernochová.) Ano prosím?

Poslankynì Jana Èernochová: Paní místopøedsedkynì, já bych vám
za klub ODS chtìla øíci, že jste právì zkrátila o šest minut možnost
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místopøedseda strany. Èili doporuèuji, pokud máte nìjaké další otázky,
obra�te se na pana Tošenovského.

Možná by také stálo za to se zeptat, proè dal pan Bakala pøed volbami
v roce 2010 Obèanské demokratické stranì 15 milionù korun jako výraz
podpory její politiky a její volební kampanì. Dìkuji. (Potlesk v èásti sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády a táži se pana poslance, chce-li položit pøedsedovi vlády doplòující
otázku. Není tomu tak.

Nyní tedy dávám slovo poslanci panu Antonínu Seïovi. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji. Paní místopøedsedkynì, vážený pane
premiére, nad nejvìtším problémem souèasnosti je vysoká
nezamìstnanost a strach ze ztráty zamìstnání. Vaše vláda si vytkla za
jeden z cílù zvýšení zamìstnanosti a podporu investic. Delší dobu se ob-
jevují informace o výstavbì dvou distribuèních center internetového ob-
chodu Amazon, konkrétnì v Brnì-Slatinì a v Dobrovízi u Prahy. Tyto in-
vestice by mohly pøinést kolem dvou tisíc nových pracovních míst.
Nicménì se v poslední dobì spekuluje o tom, zda tyto investice vùbec bu-
dou, protože se ukázaly problémy s dopravním napojením tìchto skladù na
dopravní infrastrukturu tak, aby co nejménì zatìžovaly životní prostøedí
obèanù.

Proto se chci zeptat, pane premiére, jak konkrétnì pøispìje vláda k
podpoøe této investice. Dìkuji za vaši odpovìï.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka. Prosím, pane premiére.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Dovolte mi, abych v
reakci na tuto interpelaci prohlásil, že se pøirozenì nejedná jenom o otáz-
ku investice firmy Amazon v Èeské republice. Nová vláda bude velmi
pozornì a peèlivì sledovat všechny zajímavé investory, kteøí mají zájem in-
vestovat v naší zemi a podpoøit tvorbu nových pracovních míst. Problém je
v tom, že v minulých letech Èeská republika ztratila náskok, který v regionu
støední Evropy mìla. My jsme tu mìli CzechInvest, který byl vzorem pro
všechny vládní agentury v celé støední Evropì z hlediska kvality své
èinnosti. Tohle už je všechno dávno pryè.

Já si myslím, že úkolem nové vlády by mìlo být právì dát jasný
signál tìm, kteøí chtìjí v Èeské republice investovat, že naše zemì je
pøipravena. Že je pøipravena komunikovat s podnikateli a že je
pøipravena jim poskytnout potøebný servis. Je potøeba si také uvìdomit,
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Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážená paní
místopøedsedkynì, vážený pane poslanèe, já myslím, že je potøeba opra-
vit vaše tvrzení o tom, že privatizace zbytkového podílu státu v OKD v ro-
ce 2004 zahrnovala i pøevod bytù. V té dobì k žádnému pøevodu bytù ne-
došlo. Byty totiž bohužel – a zdùrazòuji podruhé: bohužel – byly do
spoleènosti OKD vloženy bývalým ministrem prùmyslu a obchodu
Vladimírem Dlouhým na poèátku 90. let. 

Bylo to chybné rozhodnutí, protože OKD nemìlo být nikdy
privatizováno vèetnì bytového fondu a bytový fond mìl být pøeveden na
mìsta a obce. Bohužel, Vladimír Dlouhý tehdy v roce 1990 nebo 1991
udìlal chybné rozhodnutí a Klausova vláda, ve které byla i vaše politická
strana, ODS, tehdy zahájila proces privatizace OKD. A možná vás
pøekvapím, došlo k divoké privatizaci OKD a stát pøišel o 51 % akcií.

Já se vás chci zeptat, jestli náhodou nevíte, kolik stát za tìch 51 % ak-
cií dostal. Pokud to náhodou nevíte, tak já vám to øeknu: Stát za 51 % akcií
nedostal ani korunu. Ani korunu! Jak je možné, že to policie dodnes
nevyšetøuje? Jak je možné, že nikdo nevyhodnotil roli tìch politikù, kteøí
zpùsobili, že stát za 51 % akcií ztratil kontrolní majoritu a nedostal jednu je-
dinou korunu. Vláda, jejímž jsem byl èlenem, v roce 2004 již prodávala po-
díl v podniku, ve kterém nemìla kontrolu. Prodávala nìco kolem 45 % ak-
cií. Za tyto akcie dostala tržní cenu ve výši 4,1 miliardy korun. To, že to by-
la tržní cena, potvrdil nejen Úøad pro ochranu hospodáøské soutìže, ale
pøedevším Evropská komise, která celou tuto transakci zkoumala a konsta-
tovala, že pøi prodeji menšinového podílu státu v OKD nedošlo k poskytnutí
veøejné podpory.

A pokud jde o byty. Byty byly souèástí spoleènosti OKD od zaèátku
90. let. Nikdo se o nájemníky nestaral. První vláda, která se zaèala sta-
rat o situaci nájemníkù OKD, byla až naše vláda v roce 2004, která ja-
ko první stanovila do privatizaèní smlouvy pøedkupní právo pro
nájemníky bytù OKD. Vláda tehdy zavázala nabyvatele, že nesmí tyto
byty OKD prodat nikomu jinému než nájemníkùm. A to je trvalá pod-
mínka, která je souèástí privatizaèní smlouvy, a vláda, i tato vláda, mu-
sí trvat na tom, aby podmínky privatizaèní smlouvy z roku 2004 byly
plnìny a dodrženy.

A možná poslední poznámka v reakci na vaši interpelaci. ODS je
nepochybnì strana, která o privatizaci OKD leccos ví. Koneckoncù váš
nový místopøedseda pan Tošenovský, nepochybnì nová tváø v èeské poli-
tice, ví o OKD více než my všichni tady v Poslanecké snìmovnì dohroma-
dy, protože místopøedseda ODS pan Tošenovský sedìl v letech 2005 až
2009 v dozorèí radì OKD, už po privatizaci, byl dokonce místopøedsedou
této dozorèí rady OKD a jenom v letech 2007 a 2008 dostal za sezení v této
dozorèí radì od vlastníkù OKD skoro 5 milionù korun odmìn. Váš
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády a táži se pana poslance, zda chce doplnit otázkou. Prosím.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji za odpovìï. Pane pøedsedo vlády, o-
pravdu je nutno kooperovat a najít shodu se samosprávnými celky.

Mìl bych ještì jednu konkrétní prosbu, která se týká Zlínského kraje,
protože urèitì víte, že v minulosti investoval Zlínský kraj za pomoci státních
dotací prùmyslovou zónu v Holešovì. Ta má v souèasné dobì øadu
problémù. 

Proto bych vás tímto chtìl požádat o souèinnost na vyøešení tìchto
problémù, zejména pro její dopravní napojení na nedalekou dálnici D1,
protože jsem pøesvìdèen, že je škoda, že tato investice, která stála, pokud
si matnì vzpomínám, 1,6 miliardy korun, neumožòuje stoprocentní využití,
které by zvýšilo zamìstnanost v daném regionu. Dìkuji za pomoc.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády pan Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
poslanèe, mnì je pøirozenì ta situace holešovské prùmyslové zóny známa
z uplynulých let. Je fakt, že tam byly investovány pomìrnì rozsáhlé veøejné
prostøedky pro to, aby tato zóna byla pøipravena na nové investice, a zatím
se tam nepodaøilo žádného velkého investora získat. Souhlasím s vámi, že
jedním z dùvodù mùže být otázka nedotaženého napojení na základní a
klíèovou dopravní infrastrukturu. A po pravdì øeèeno, ta úvaha nás èeká i
v jiných oblastech a v jiných lokalitách.

Pokud se dnes vláda chce aktivnìji vìnovat otázce získávání pøímých
investic a podpory vzniku nových pracovních míst, tak souèasnì také
musíme na to navázat rozvoj dopravní infrastruktury. Èili ruku v ruce
vláda musí koncepènì zvažovat, jak, kdy a jakým zpùsobem využije
pøipravené prùmyslové zóny, do kterých už se v minulosti investovaly
nemalé finanèní prostøedky, a jakým zpùsobem tomu pøizpùsobí rozvoj
dopravní infrastruktury a investice do ní v následujících letech. Tady bych
velmi uvítal spolupráci mezi Ministerstvem prùmyslu a obchodu,
Ministerstvem dopravy a Ministerstvem financí tak, abychom byli schop-
ni zkoordinovat rozvoj dopravní infrastruktury a pøístup nových investorù
do Èeské republiky.

Chci vás ujistit o tom, pokud jde o napojení holešovské prùmyslové
zóny, tuto vìc vnímáme jako jednu z priorit.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Nyní dávám
slovo poslanci Petru Bendlovi, který byl vylosován na tøetím místì, aby
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že se pohybujeme v konkurenèním prostøedí. Našimi pøímými konkurenty
jsou zemì v regionu, Slovensko, které už platí eurem, Maïarsko nebo
tøeba také Rumunsko, Bulharsko, které mají nižší náklady na pracovní
síly, než jsou v Èeské republice, ale pøirozenì horší infrastrukturu.

Pokud jde o investice Amazonu, je tady šance v podobì výstavby dvou
distribuèních center. Je tu šance zamìstnat možná dohromady 3 tisíce,
možná ve špièce 4 tisíce lidí. Ale vzhledem k tomu, že se jedná o
distribuèní centra, tak ona pøirozenì mají výrazný dopad na dopravu, na re-
gionální dopravu tam, kde budou zøízena a postavena. Proto hlavní pro-
blém, který identifikuje stát, a chci poznamenat, že stát se úèastní tìchto
jednání prostøednictvím agentury CzechInvest a prostøednictvím
Ministerstva prùmyslu a obchodu, se týká dopravní infrastruktury.

Pokud jde o obec Dobrovíz ve støedních Èechách, jde o výstavbu ob-
chvatné komunikace, která by odvedla dopravu spojenou s fungováním
distribuèního centra mimo obec. Podobný problém je v Brnì, kde se jedná
o otázku nájezdu na dálnici, který by pøímo propojil prùmyslovou zónu, ve
které má tato investice vzniknout, s dálnicí D1. V obou tìchto pøípadech
státní instituce nabízejí dohodu, nabízejí urèité memorandum, které
obsahuje i souèinnost státu. Pokud jde o Brno, souèinnost pøedstavuje plán
na výstavbu napojení nového pøivadìèe mezi dálnicí D1 a prùmyslovou zó-
nou ve Slatinì, kde má být investice Amazonu realizována. Pokud jde o
Dobrovíz, tam zatím ještì obec nevyjádøila pøesný souhlas s podmínkami,
tak jak byly navrženy. Stejnì tak se oèekává nové jednání zastupitelstva v
Brnì.

Chci vás ujistit, že vláda bude celou vìc prostøednictvím pøíslušných in-
stitucí a ministerstev pozornì sledovat. Jsme pøipraveni pomoci tomu, aby
se tyto investice v Èeské republice zrealizovaly nejenom kvùli nim samot-
ným, ale také proto, abychom navenek vyslali jasný signál, že Èeská re-
publika je už znovu pøipravena na seriózní jednání s investory, kteøí pøijdou
proto, aby podpoøili naši ekonomiku, vytvoøili nová pracovní místa a podíleli
se na hospodáøském vzestupu zemì.

Tolik jen velmi struènì k otázce investice Amazonu. V tuto chvíli vám ne-
mohu jednoznaènì odpovìdìt na otázku, zda se podaøí jednání dotáhnout
úspìšnì do konce, protože to nezávisí jen na vùli státu. Kdyby to záleželo
jen na vùli Èeské republiky, pak mohu øíci: Ano, Èeská republika je
pøipravena se dohodnout, poskytnout vhodné podmínky. Ale nyní to záleží
na rozhodnutí pøíslušných samospráv. To znamená na zastupitelstvu obce
Dobrovíz, záleží to také na rozhodnutí magistrátního zastupitelstva v mìstì
Brnì a nyní vláda musí vyèkat na stanovisko samosprávných orgánù.
Pokud stanovisko bude kladné, pokud tu bude šance dospìt k finální
dohodì, pak jsou státní organizace a instituce pøipraveny k finální dohodì
pøispìt. Dìkuji.
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Jsem také informován o tom, že pan Andrej Babiš rezignoval na funkce
ve statutárních orgánech spoleènosti, kterou vlastní.

Pokud jde o Finanèní analytický útvar, to není žádná tajná služba.
Pøedpokládám, že Finanèní analytický útvar má pøesná pravidla a pøesné
postupy, z hlediska své èinnosti se øídí zákonem, a nemám žádné dùvody
se obávat toho, že by Finanèní analytický útvar mìl postupovat jiným než
standardním zpùsobem. To znamená, ano, je to mocný nástroj, ale pevnì
vìøím tomu, že bude používán v souladu se zákonem zejména k tomu, k
èemu má sloužit, to znamená identifikovat nelegální transakce, pomáhat
státu v boji s terorismem, pomáhat mimo jiné státu napøíklad i v boji s
daòovými úniky.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády. Táži se pana poslance, zdali chce doplòující otázku. Chce.

Poslanec Petr Bendl: Dobøe, já jsem tomu rozumìl. Vìøíte panu
místopøedsedovi vlády, že nezneužije ani toho faktu, že bude mít k dispo-
zici citlivé údaje, by� to nemusí být žádné trestnìprávní vìci. Ale bude mít
pøístup k úètùm svých konkurentù. Vám to nevadí, dobøe, budiž, alespoò to
všichni slyšeli.

Jen bych tady chtìl pøipomenout, že jak pan bývalý poslanec Bárta, tak
tuším i pan Øebíèek se sami vzdali vlastnického práva a pøevedli své firmy
na jiné osoby. Chtìl bych vìdìt, zda poèítáte, že tak uèiní i váš èlen vlády.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Ona je to skuteènì za-
jímavá otázka, pokud jde o Finanèní analytický útvar. Já jsem byl ètyøi roky
ministrem financí, ten útvar byl souèástí Ministerstva financí již v té dobì a
po pravdì øeèeno mì nikdy nenapadlo, abych zneužil své pozice a
zkoumal nìjaké citlivé údaje kohokoliv. Øíkám kohokoliv. Tam jsou stan-
dardizované postupy. Ten útvar je v zásadì oddìlen od zbytku
Ministerstva financí, a to jak z hlediska svého øízení, tak z hlediska disloka-
ce. A pokud by ministr chtìl získávat nìjaké citlivé údaje, tak o všech
tìchto žádostech by – pøedpokládám – byly vyhotoveny záznamy. To zna-
mená, nelze podle mých informací, které mám k dispozici ze zkušenosti mi-
nistra financí, získávat citlivé údaje, aniž by to jakýmsi zpùsobem nebylo
vyhodnoceno, aniž by to jakýmsi zpùsobem nebylo zaznamenáno.
Pøedpokládám tedy, že by následnì nový ministr mohl být informován o
tom, že jeho pøedchùdce se snažil nìjakým zpùsobem FAÚ zneužít. Èili já
si nemyslím, že by k tomu mìlo dojít. Znovu zdùrazòuji, jsou tady jisté po-
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pøednesl ústní interpelaci na pøedsedu vlády Èeské republiky Bohuslava
Sobotku. Prosím, aby se pøipravila paní poslankynì Nìmcová.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Dámy a
pánové, kolegynì, kolegové, vážený pane premiére, mám jednoduchou
otázku. Èlenem vaší vlády je èlovìk, který patøí k významným podnikatelùm
v Èeské republice, a to v agrárním sektoru až v nìkterých èástech majících
monopolní postavení. Chtìl bych vìdìt, zdali vám osobnì vadí a cítíte to
jako konflikt zájmu, jestliže ministr financí má pod sebou Finanèní
analytický útvar, èi nikoliv, a zdali s tím hodláte nìco dìlat, nebo� tento
útvar má pøístup k citlivým informacím konkurentùm všech firem, má pøístup
k informacím, které mohou na trhu mít obrovskou hodnotu, a mùže být ve
významném konfliktu zájmu. Dìkuji vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
poslanèe, dovolte mi, abych reagoval na vaši interpelaci. Samozøejmì je to
do znaèné míry nová situace, se kterou jsme se doposud nesetkali, by� i v
minulosti tady vznikaly politické strany velmi rychlým zpùsobem. Pan Babiš
nepochybnì není první podnikatel, který se dostal takto rychle do vlády na
základì výsledkù voleb. A chci zdùraznit, že to bylo na základì výsledkù
voleb. Obèané, kteøí volili hnutí ANO, vìdìli, kdo stojí v jeho èele, a mohli
logicky také pøedpokládat, že pokud tato strana získá silný volièský man-
dát, tak se mùže ocitnout ve vládì a mùže být souèástí vládní koalice.
Myslím si, že tady z tohoto hlediska nevím o nièem, co by pøedseda toho-
to hnutí ve volební kampani skrýval nebo zatajoval z hlediska svého posta-
vení a ze svého hospodáøského postavení.

Chci pouze pøipomenout, že v minulém volebním období, aniž bych
tady chtìl dìlat jakékoliv rovnítko, souèástí vlády, a nìjakou dobu dokonce
i ministrem byl faktický pøedseda Vìcí veøejných pan Bárta, který byl také
podnikatelem, by� v urèité specifické oblasti. A tehdy jsme také vedli de-
baty o tom, jestli tady existuje støet zájmu vzhledem k tomu, že jeho poli-
tická strana nominovala ministra vnitra.

To riziko tady je vždycky a vždycky tady do budoucna v okamžiku,
kdy podnikatel vstupuje do politiky, bude. A tady si myslím, že je strašnì
dùležité, abychom kladli dùraz na standardní postupy, na dodržování
zákona. Máme tady zákon o støetu zájmù, který ukládá i èlenovi vlády po-
vinnost, aby v okamžiku, kdy ho èeká hlasování, ve kterém by mohlo dojít
ke støetù zájmù, tento støet zájmu ohlásil. Èili je to respektování zákonné-
ho režimu.
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Vážená paní poslankynì, mìl
jsem pøirozenì možnost na toto téma s panem ministrem financí hovoøit. On
vycházel ve svém sdìlení z pravidelné zprávy, kterou pøedkládá
Ministerstvo financí a která hovoøila o prùmìrných zùstatcích na úètech
ÈNB, které jsou evidovány v rámci systému státní pokladny, ale aèkoli jsou
zùstatky evidovány a jsou vykazovány, tak stát k tìmto prostøedkùm nemá
pøístup. To jste koneckoncù i vy sama ve své interpelaci zmínila. A to je mo-
žná problém, který v ÈR máme na rozdíl od ostatních zemí, kde systém
státní pokladny byl dotažen do konce v tom smyslu, že veškeré
veøejnoprávní subjekty mají prostøedky disponovány zpùsobem, že vláda v
okamžiku, kdy by si musela pùjèit, má tady alternativu využít pøebytky na
tìchto úètech a doèasnì z nich financovat své potøeby. Ano, máte pravdu,
bylo by to urèité narušení stávající rozpoètové autonomie, kterou nìkteré
subjekty mají, ale otázka je, jestli by to skuteènì narušilo jejich
hospodaøení, pokud tam ty prostøedky leží a nejsou žádným zpùsobem vy-
užívány. To je debata, která nás èeká do budoucna.

Možná si vzpomenete na to, že my jsme tu diskusi tady zažili i v této
Poslanecké snìmovnì. Bylo to v dobì, kdy pan ministr Kalousek, což byl
koneckoncù ministr financí ve vládì, v níž byla také ODS, zavádìl systém
státní pokladny a snažil se, aby souèástí toho systému byly plnì i
prostøedky veøejných vysokých škol. Tehdy se ze strany veøejných vyso-
kých škol zvedl velký odpor a školy si prosadily, že stát na jejich peníze
sáhnout v rámci systému státní pokladny nemùže. To znamená, zùstaly mi-
mo, ale jsou evidovány a jsou vykazovány. A pan ministr Babiš vycházel
právì z výkaznictví, které zahrnuje i tyto finanèní prostøedky.

Do budoucna je tady podle mì diskuse a je tady možnost debaty, zda-
li by náš systém státní pokladny nemìl být v tomto smìru efektivnìjší, pro-
tože pokud bychom tam zahrnuli všechny finanèní prostøedky veøejných in-
stitucí a stát si na nì v pøípadì potøeby mohl doèasnì sáhnout, pak by to
nepochybnì snížilo náklady státu na obsluhu dluhu. Je to otázka racionál-
ní ekonomické debaty, zdali by to pro stát nakonec nebylo užiteènìjší než
respektovat, souhlasím s vámi, také dùležitou autonomii jednotlivých
veøejnoprávních institucí. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády a táži se paní poslankynì, zda chce položit doplòující otázku. Prosím,
paní poslankynì.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Asi nechci položit doplòující otázku,
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stupy. A já v dobì, kdy jsem byl ministr financí, tak jsem tomu pokušení
nepodlehl.

Pokud jde o pana Øebíèka, rozumím tomu pøíkladu. Pan Øebíèek, tuším,
že prodal svùj podíl ve firmì Viamont. Ale nevím, jestli je to úplnì š�astný
pøíklad, protože i když on prodal svùj podíl, a když se podíváte na to, jak
narostly zakázky firmy Viamont bìhem doby, kdy byl pan Øebíèek minist-
rem dopravy, tak se ukazuje, že stejnì ty pochybnosti tady jsou. I když ten
podíl prodal, tak pøesto jsou pochybnosti, jestli náhodou to, že se expanze
Viamontu shoduje s pùsobením pana Øebíèka v èele Ministerstva dopravy,
není dùsledkem toho pøedcházejícího propojení. Jenom chci upozornit na
to, že poté, kdy pan ministr Øebíèek z èela ministerstva odešel, už se té
firmì tolik nedaøilo, a myslím si, že nedopadla úplnì dobøe.

Takže nebyl to úplnì dobrý pøíklad. Ale po pravdì øeèeno, vùbec se ne-
bráním diskusi o tom, jak do budoucna zákon o støetu zájmù novelizovat.
Pokud dojdeme ke shodì, že bychom do budoucna mìli urèitá pravidla u-
platnit nebo upravit striktnìji, tak nepochybnì, vìøím, že mluvím za celou
vládní koalici, se takové diskusi vùbec nebráníme.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Nyní dávám slovo paní poslankyni Miroslavì Nìmcové, která byla
vylosována na ètvrtém místì, aby pøednesla ústní interpelaci na pøedsedu
vlády Èeské republiky pana Bohuslava Sobotku. Prosím, paní poslankynì.
A pøipraví se pan poslanec Marek Benda.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji za slovo. Vážená paní
místopøedsedkynì, vážené kolegynì, kolegové, vážení èlenové vlády, zaènu nejprve
citátem – citátem souèasného ministra financí: „Budeme trvat na tom,“ cituji tedy, „že
prostøedky ve výši zhruba 350 miliard korun, které leží bez užití na úètech Èeské
národní banky, využijeme pøi øízení státního dluhu.“

Chtìla bych se pana pøedsedy vlády zeptat, jestli skuteènì je
ztotožnìn, a má stejný názor jako jeho ministr financí, s tím, že se na úètech
Èeské národní banky válí 350 miliard korun, které lze využít pro snižování
státního dluhu naší zemì, jestli má povìdomí o tom, že za prvé tam ty
peníze vùbec nejsou, za druhé, že velká èást prostøedkù, které má Èeská
národní banka na svých úètech, patøí jiným státním organizacím, napø. vy-
sokým školám nebo napø. obcím, a jestli se tedy pan pøedseda vlády mys-
lí, že je dobré na tyto peníze vysokých škol nebo obcí sáhnout pro snížení
státního dluhu. To je první otázka.

A druhá, jestli si nemyslí, že by mohl znamenat takovýto zásah do
finanèního hospodaøení státu odrazení pøípadných investorù a snížení eko-
nomického hodnocení naší zemì v zahranièí.

Dìkuji za odpovìï na tyto dvì otázky.
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Poslanec Marek Benda: Vážený pane pøedsedo vlády, já rozumím
vašemu vysvìtlení, že lustraèní osvìdèení nedávali ti, na které se to vìkovì
již nevztahuje, ale jestli se nepletu, tak pan ministr financí a místopøedseda
vlády Babiš patøí k roèníkùm, na které se lustraèní osvìdèení ještì vztahu-
jí. Proto se ptám, jak to, že jeho lustraèní osvìdèení nebylo pøílohou tohoto
dopisu prezidentu republiky.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády pan Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Já myslím, že ta vìc je velmi
jednoduchá. Obrátil jsem se pøirozenì na jednotlivé koalièní strany, se kte-
rými jsme se dohodli na koalièní smlouvì, aby dodaly pøíslušné podklady
pro pøedložení žádosti na Pražský hrad, a tyto podklady, které jednotlivé
koalièní strany dodaly, jsem také pøedložil prezidentovi republiky.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády. A nyní dávám slovo paní poslankyni Fischerové, která byla vyloso-
vaná na šestém místì, aby pøednesla ústní interpelaci na pøedsedu vlády
ÈR Bohuslava Sobotku. Poprosím, aby se pøipravil pan poslanec Jan
Zahradník.

Poslankynì Jana Fischerová: Vážená paní místopøedsedkynì, moc
dìkuji za slovo. Vážené dámy, vážení pánové, vážený pane premiére, set-
kávám se jako poslankynì s rùznými osobami a také jedna èást z nich mj.
jsou živnostníci a osoby samostatnì výdìleènì èinné. Je zajímá mnoho
vìcí, protože víme, že podnikání v souèasné dobì, a to množství, které
klesá dolù, jejich poèet ovlivòují rùzné vìci. Mimo jiné se mì ptají také na
to, jak to bude výhledovì s daòovými tzv. výdajovými paušály. Já jsem si
tedy prostudovala koalièní smlouvu, kde se èásteènì nìco dá z toho
doèíst, ale budu mít na závìr konkrétní otázku.

Èetla jsem priority vlády: Budeme podporovat rozvoj malého a
støedního podnikání. Za dùležité považujeme také maximální snižování ad-
ministrativní zátìže pro podnikatele. To je dobøe, to se mi líbí. Ale pak dál
èlánek 2.4., mìla by být úèinnost od 1. 1. roku 2015, budeme usilovat o
schválení zmìn, omezení výše paušálních nákladù pro OSVÈ absolutní
èástkou. V souèasné dobì tyto èástky jsou 30–80 %, to víme. Ale mì by teï
vyloženì zajímalo, pane premiére, jestli existuje analýza a jaký bude toto
mít dopad do fiskální politiky našeho státu. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.
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protože nevím, co nového bych se na ni dozvìdìla. Jenom dìkuji panu
pøedsedovi vlády za vysvìtlení, že si vybral do svého týmu jako
nejdùležitìjšího muže èlovìka, který neumí èíst zprávy a nerozumí jejich
sdìlením a interpretuje je tak, jak ho napadne v duchu pøedvolební laciné
rétoriky. Dìkuji za toto upøesnìní z úst pana pøedsedy vlády.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Nyní dávám slovo po-
slanci Marku Bendovi, který byl vylosován na pátém místì, aby pøednesl
ústní interpelaci na pøedsedu vlády ÈR Bohuslava Sobotku. Prosím, aby se
pøipravila paní poslankynì Fischerová. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Marek Benda: Dìkuji, vážená paní místopøedsedkynì,
vážený pane pøedsedo vlády, dámy a pánové, já snad ani ty dvì minuty
nevyèerpám. Ve slavném dopise, který odešel z Lidového domu na
Pražský hrad, ve kterém byla pøejmenována èást ministrù této vlády, který
jsme pak díky tomu všichni mohli zatrhaný z Pražského hradu vidìt, byla
douška, ve které bylo uvedeno, že pøílohou tohoto dopisu jsou lustraèní
osvìdèení èlenù vlády.

Rád bych se zeptal pana premiéra, jestli to byla lustraèní osvìdèení
všech èlenù vlády, nebo jenom nìkterých èlenù vlády, pøípadnì kterých
èlenù vlády, a jestli tato lustraèní osvìdèení všechna byla negativní, nebo
nìkterá z nich byla pozitivní. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Máte pravdu, vážený pane
poslanèe, že pøílohou návrhu, který jsem pøedložil prezidentovi republiky,
byla lustraèní osvìdèení. Všichni èlenové vlády až na kandidáta na funkci
ministra financí buï pøedložili negativní lustraèní osvìdèení, nebo uvedli,
že se na nì již tato povinnost nevztahuje, protože se narodili v èasovém ob-
dobí, kdy lustraèní zákon vydání takového osvìdèení nepožaduje. Taková
je realita, takové bylo složení pøílohy, která byla souèástí návrhu, který jsem
panu prezidentovi pøedložil, a z tohoto dùvodu také mohu konstatovat, že
ten návrh byl zcela urèitý, nebo� pøesná jména jednotlivých navržených
èlenù vlády byla uvedena v rámci pøíslušných ovìøených kopií lustraèních
osvìdèení.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády a táži se pana poslance Bendy, zda chce položit doplòující otázku.
Je tomu tak. Prosím, pane poslanèe.
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My bychom rádi nejprve pøedložili analýzu, otevøeli debatu a nechceme
zbrkle pøistupovat k žádným opatøením.

A pokud jde o výdajové paušály, tak vás chci ujistit a stejnì tak i všech-
ny drobné podnikatele, že pokud jde o drobné živnostníky s malým
obratem, tak tìch se žádné negativní restrikce nedotknou. Proè? Já jsem
pøesvìdèen o tom, že výdajové paušály nemají sloužit jako nástroj daòové
optimalizace, že mají sloužit jako nástroj k zjednodušení administrativy pro
podnikatele, aby finanènímu úøadu nemusel dokládat každý výdaj ve formì
dokladu. Tady to výdajový paušál výraznì zjednodušuje, tu komunikaci
mezi podnikatelem a finanèním úøadem. Ale výdajový paušál by nemìl po-
máhat podnikatelùm, kteøí mají dostatek prostøedkù, mají velké obraty a
mohou si samozøejmì najmout právníky, najmout daòové poradce a
podobnì a ta platba daní pro nì není administrativní problém. Takže je
dùležité, aby výdajové paušály do budoucna nadále pomáhaly drobným
podnikatelùm snižovat administrativní zátìž, ale nemìly by být zneužívány
jako nástroj daòové optimalizace u tìch typù podnikatelù, kteøí ve
skuteènosti výdajové paušály nepotøebují, ale samozøejmì je pøijímají jako
urèitý komfort, který jim umožòuje optimalizovat platbu daní státu.

To jsou úvahy, které máme. Chceme jednat rozumnì, postupnì a v
žádném pøípadì nechceme poškodit ty skuteèné drobné podnikatele,
øemeslníky, drobné živnostníky. Ti se nemusí obávat žádných negativních
zmìn.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu premié-
rovi a táži se paní poslankynì Fischerové, zda chce položit pøedsedovi
vlády doplòující otázku. Je tomu tak. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Jana Fischerová: Vážený pane premiére, já vám dìkuji za
tu odpovìï, ale pøesto z vlastní zkušenosti vím, že je nesmírnì dùležité,
aby lidé tu práci mìli, i ti drobní živnostníci, a ten mùj pohled je takový. Mùj
dotaz byl konkrétní, jestli ta analýza existuje. Èili jsem pochopila z vaší
odpovìdi, že zatím ne, protože kdyby ta analýza neprobìhla dokonale, tak
se obávám, že to nebude ani poznat, že se to opìt nìkde v šedi rozplyne,
ale koukám se na to tak svým pohledem, že je dùležité, aby lidi, i ti drobní
živnostníci, mìli práci, mohli se o sebe postarat. Že to je pro náš stát
celkovì prospìšné.

Ale už ani nepokládám dotaz, spíš je to na dlouhou debatu, protože to
není tak jednoduché a každý máme asi na to trochu jiný pohled, ale
pøedevším jde o to, aby lidé byli schopni se o sebe postarat z mého
pohledu. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
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Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážená paní
poslankynì, možná si vzpomenete, že stávající podoba výdajových
paušálù v zásadì, øíkám v zásadì, platí v naší zemi od roku 2006. Možná
vás pøekvapí, ale v té dobì jsem byl ve funkci ministra financí a prosazoval
jsem a podpoøil jsem rozšíøení možnosti pro živnostníky uplatòovat výda-
jové paušály. Ale tehdy ty výdajové paušály byly uplatòovány v kombinaci
s progresivní daní a byly uplatòovány v kombinaci s minimální daní. 

Proto i když jsme prohloubili a rozšíøili možnost výdajových paušálù v
roce 2006, tak se nezhroutil výbìr danì z pøíjmù. Ten výbìr danì z pøíjmù
od fyzických osob podnikajících se zhroutil až za vlády Petra Neèase,
zaèalo to už za vlády Mirka Topolánka v okamžiku, kdy se zrušila daòová
progrese, zavedla se rovná daò a zrušila se tzv. minimální daò a pone-
chaly se ty velkorysé výdajové paušály tak, jak jsme je nastavili ještì za
vlády sociální demokracie v roce 2006. A tehdy se ten výbìr danì z
pøíjmù fyzických osob podnikajících zhroutil, protože pøedtím, než vy jste
zrušili progresi a zrušili minimální daò, stát roènì od OSVÈ vybral asi 16
až 17 miliard korun. Hádejte, kolik stát vybral loni. Necelé 3 miliardy ko-
run. Necelé 3 miliardy! Èili vybíralo se šestnáct sedmnáct, teï jsou to
necelé tøi miliardy korun. Je evidentní, že tady problém ve výbìru daní e-
xistuje.

Druhý problém, který tady existuje, a vy jste se na nìj ptala a já vám
samozøejmì rád odpovím, se týká oné analýzy výbìru daní od osob
samostatnì výdìleènì èinných. Je evidentní, že v naší zemi existují rozdíly
v odvodovém zatížení zamìstnancù a OSVÈ. Ty rozdíly mohou mít urèité
opodstatnìní, protože zamìstnanci mají pøirozenì vyšší daòovou zátìž, ale
mají, øeknìme, komfortnìjší podmínky v celé øadì oblastí než samostatnì
podnikající podnikatel. Ale je otázka, jestli je to zdùvodnitelné skuteènì
všude.

Já vám dám jeden konkrétní pøíklad, který se týká zdravotního pojištìní.
V oblasti zdravotního pojištìní zamìstnanci platí v prùmìru vyšší sazby,
OSVÈ v prùmìru nižší sazby, ale jak OSVÈ, tak zamìstnanci mají šanci
èerpat naprosto stejnou zdravotní péèi. To znamená, rozsah poskytované
zdravotní péèe je stejný jak u zamìstnancù, tak u OSVÈ. Èili tady existují
nerovnosti a my jsme se ve vládní koalici dohodli, že pøipravíme analýzu,
která by pøesnì popsala, kde tyto nerovnosti vznikají. Rádi bychom otevøeli
celospoleèenskou diskusi nad tím, jak se do budoucna zdaòování OSVÈ
na jedné stranì a zamìstnancù na stranì druhé má vyvíjet. Ten problém
tady reálnì existuje, a øeknu vám, že tak jako tøeba dnes živnostníci
samozøejmì se obávají nebo pozornì sledují, co se bude dít s výdajovými
paušály, tak stejnì tak zamìstnanci jsou naštvaní, protože øíkají: my jsme ti
daòoví soumaøi a my to tady vlastnì všechno platíme a táhneme. Tady na
to existují rozdílné pohledy.
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nakonec pøevážilo téma jediné, které je pro mne jako poslance zvoleného
v Jihoèeském kraji nejdùležitìjší, a tím tématem je dopravní napojení jižních
Èech jednak na centrum naší republiky, na Prahu, a dále pak na evropskou
dálnièní sí�, to znamená na jih, na hornorakouský Linec.

Proto si dovolím panu premiérovi otázku, v jakém poøadí na pøehledu
priorit vlády, kterou vede, se nachází stavba dálnice D3 a na ni navazující
rychlostní komunikace R3, a zároveò také jaké místo v poøadí tìchto priorit
má stavba rychlostní komunikace R4, která propojuje Písek a Prahu z
jihozápadu. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
poslanèe, já pokládám za zcela logické, že se jako bývalý hejtman
Jihoèeského kraje ptáte na dùležitou státní infrastrukturní stavbu, která je
nepochybnì klíèová pro budoucnost jižních Èech, ale také pro naše spo-
jení s Rakouskem.

První vìc, kterou bych chtìl øíci, to, co není úplnì pozitivní zpráva, je,
že podle informací, které jsem dostal, rakouská strana podle dosavadních
jednání, která byla vedena zejména v roce 2013, poèítá s tím, že ten
pøíhranièní úsek bude z rakouské strany investován až po roce 2018, to
znamená je tam perspektiva zhruba roku 2018 z pohledu dokonèení dálni-
ce z rakouské strany. Pokud jde o èeskou stranu, mohu vás ujistit, že
intenzivnì probíhá pøíprava výstavby dalších úsekù dálnice D3. 

Èili za prvé vláda poèítá s tím, že nadále bude financovat výstavbu a
také pøípravu dálnice D3 ve smìru na jih podle potøeb. Zdá se, že v tuto
chvíli dochází k urèitému zpomalení výstavby ve dvou následujících
úsecích po tìch, které byly otevøeny, v dùsledku toho, že Úøad pro ochranu
hospodáøské soutìže soutìž na dva tyto úseky zrušil a soutìž se bude mu-
set znovu pøipravit. Ale mohu vás ujistit, že jsou v rozpoètu na letošní rok z
pohledu fondu dopravy zajištìny finanèní prostøedky jak na zahájení inves-
tice, tak na výkup pozemkù v tìch dalších etapách smìrem k Èeským
Budìjovicím a kolem Èeských Budìjovic. To znamená, prostøedky jsou
zajištìny v letošním roce, a pokud jde o další léta, to pøirozenì budete mo-
ci také jako poslanec Snìmovny v situaci, kdy se zde bude schvalovat
rozpoèet fondu dopravy na následující období, ovlivnit.

Pokud jde o výstavbu D3, nepochybnì je to priorita vlády. A když se po-
díváte na programové prohlášení koalice, tak tam je zmínìna rychlostní ko-
munikace R35 a následnì je tam zmínìno dobudování dálnièního spojení
se všemi našimi sousedy. Mezi tìmi prioritami, které jsou zahrnuty do
dálnièního spojení s našimi sousedy, je pøirozenì také dálnice D3.
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poslankynì. Slovo má pan premiér Bohuslav Sobotka. Prosím, pane
premiére.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážená paní poslan-
kynì, možná vás to pøekvapí, ale já s vámi souhlasím. V situaci, kdy máme
takto vysokou nezamìstnanost, jaká je dnes, kdy je tady skoro 600 tisíc li-
dí bez práce, v situaci, kdy ekonomika neroste, v zásadì stagnuje, ty rùsty
jsou velmi slabé, tak pøedstava, že jakákoliv vláda zvýší zdanìní drobných
živnostníkù, to by automaticky znamenalo, že je bude posílat na úøady
práce. Proto také vláda nechce k žádnému takovému opatøení pøistoupit a
velmi peèlivì bude v daòové oblasti zvažovat všechna opatøení, která bude
pøijímat.

Analýza zatím zpracovaná není. Analýzy mají odbory, analýzy mají i
zamìstnavatelé. Vládní analýza bude zpracována, bude to souèástí pro-
gramového prohlášení vlády a na základì této analýzy chceme otevøít dis-
kusi. Protože skuteènì u øady lidí je tady dnes poci�ována jistá nespraved-
livost z hlediska míry zdanìní a tìch odvodù, které platí do veøejných
systémù.

A možná na závìr jenom jeden pøíklad, který je ale také dùležitý a je
potøeba o tom mluvit nahlas. Vyprávìjí lidé, kteøí pracují v Èeské správì so-
ciálního zabezpeèení, øadu pøíkladù toho, kdy èlovìk, který v posledních
dvaceti pìtadvaceti letech fungoval jako živnostník, OSVÈ, teï pøijde a ze-
ptá se na výmìru svého dùchodu, nebo je mu ten dùchod dokonce už
pøímo oficiálnì vymìøen, je šokován tím, jak ten dùchod nízký. Øada
živnostníkù pøirozenì ráda platí nižší odvody na sociální pojištìní, ale
neuvìdomuje si dùsledky, které to pøinese v okamžiku, kdy pùjdou do
dùchodu a kdy je jim ten starobní dùchod vymìøen, a pak jsou šokováni
tím, jak nízká èástka je jim vymìøena. I tady by stát mìl se svými obèany
jednat otevøenì a je potøeba øíci živnostníkùm celou pravdu: Ano, dnes
mùžete èerpat slevy na sociální pojištìní, ale poèítejte prosím s tím, že v o-
kamžiku, kdy vám bude vymìøen starobní dùchod, nemùžete poèítat s tak
vysokým starobním dùchodem, který tøeba dostane váš kolega
zamìstnanec, by� to mùžete vnímat jako nespravedlivé.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane premié-
re. S další interpelací vystoupí poslanec Jan Zahradník, který byl vylosován
na sedmém místì. Pøipraví se pan poslanec Václav Kluèka. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
když jsem pøemýšlel nad tím, jakou otázku položím panu premiérovi pøi své
první úèasti na ústních interpelacích, tak mì napadalo více témat, ale



-  -

v každém pøípadì. Bude nutné v každém pøípadì. A nemyslím si, že by
mìly být spojovány s touto investicí, která koneckoncù bude financo-
vána z jiných finanèních zdrojù než výstavba dopravní infrastruktury. Za
výstavbu rychlostních komunikací v Jihoèeském kraji musí nést
odpovìdnost stát. Pokud jde o dostavbu dalších dvou blokù v elektrárnì
Temelín, tam je odpovìdnost na spoleènosti ÈEZ, kterou stát vlastní ze
70 %.

Pouze bych chtìl podotknout, že nová vláda není ochotna poskytovat
záruky na výkupní ceny elektrické energie, které by v pøíštích nìkolika de-
sítkách let mohly dramaticky zatížit a� už domácnosti, nebo firmy z pohle-
du zvýšených odvodù v dùsledku nutnosti financovat dostavbu elektrárny
Temelín. Èili to, co nás také bude zajímat, budou podmínky, za kterých by
se další dva bloky v Temelínì mìly postavit. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane premié-
re. S další interpelací vystoupí pan poslanec Václav Kluèka, který byl vylo-
sován jako osmý. Poprosím, aby se pøipravil pan poslanec Zdenìk
Ondráèek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji. Paní pøedsedající, vážený pane pre-
miére, ještì do vèerejška jsem nevìdìl, že budu interpelovat novou vládu
ve vìci regulaèních poplatkù ve zdravotnictví, že budu interpelovat vás,
pane premiére. Ta souvislost je s tím, že vèera jsme projednávali novelu
zákona o veøejném zdravotním pojištìní, kde kromì implementace
evropské smìrnice pro mì nastal problém v tom, že v textaci zákona se
objevily vìty v odstavcích, které vlastnì již neexistující poplatek za
nemocnièní péèi identifikují ve svých dalších. Tohle to opravíme, prosím,
zítra se k tomuto zákonu vrátíme.

Ale já jsem se chtìl, pane premiére, zeptat. Koalièní smlouva byla po-
depsána jako urèitý pøedvoj koalièní odpovìdnosti. Tam jsou znaky toho,
jak se bude dále se zdravotními poplatky pracovat. Pøedpokládám, že se
to objeví v programovém prohlášení vlády. Ale pøesto, protože veøejnost
diskutuje o tìchto vìcech, bych rád, pane premiére, vìdìl, jestli to, co v té
koalièní smlouvì máme, bude také podkladem pro to, aby tato nová vláda
plnì tento slib naplnila.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má pan
pøedseda vlády pan Bohuslav Sobotka. Prosím, pane premiére.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Dovolte mi, abych se
velmi struènì vyjádøil k té vìci, která je z vystoupení pana poslance nejvíc
aktuální. Ta se týká toho, že od 1. ledna letošního roku již nejsou vybírány
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Pokud jde o rychlostní komunikaci z Prahy na Písek, ta nebyla v názvu
vaší interpelace zmínìna. Tady vám nemohu dát podrobnìjší údaje, ale
jsem samozøejmì pøipraven vám následnì poslat písemnou informaci.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády a táži se pana poslance – ano, chce položit doplòující otázku. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Dìkuji, paní pøedsedající. Informace o tìch
Rakušanech je pro nás, kteøí tudy jezdíme jaksi trochu nedùvìryhodná.
Chápu, že máte asi správné informace, ale je to pro nás tìžko pochopi-
telné, když se tam staví od Lince na sever dá se øíct ostošest.

Ale ještì jedna vìc, kterou bych chtìl zmínit. Stát má dlouhodobì v
plánu v jižních Èechách dostavìt jednu ze zásadních energetických in-
vestic, dostavbu tøetího a ètvrtého bloku jaderné elektrárny Temelín. To je
stavba, která je velmi významná pro naši zem. Je to otázka mnoha let do
budoucnosti. Ale pøesto z prùzkumù veøejného mínìní má tahle stavba
pomìrnì významnou toleranci mezi Jihoèechy. Ale Jihoèeši také èekají,
nejen že se bude investovat do jádra, ale že se bude také investovat do in-
frastruktury dopravní. Zdali je panu premiérovi tato okolnost také známa,
bych se chtìl zeptat.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a pøedávám
slovo panu premiérovi.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Ano, minulá vláda, respektive
se souhlasem nebo s porozumìním minulé vlády bylo zahájeno výbìrové
øízení na dostavbu dalších dvou blokù v rámci Jaderné elektrárny Temelín,
která se nachází v Jihoèeském kraji. Já musím øíci, že nová vláda ještì bu-
de muset posoudit, zdali její pøístup k výstavbì tìchto dvou blokù bude to-
tožný s vládami pøedcházejícími. To, co naši úvahu ale nepochybnì ovliv-
ní, bude za prvé debata o klimatickém balíèku na úrovni Evropské komise,
protože Evropa teï bude pøehodnocovat své cíle a záleží na tom, jak bu-
dou nastaveny principy energetické politiky v rámci Evropské unie. Poté,
kdy bude jasno na úrovni Evropy, a to by snad mohlo být po bøeznové
Evropské radì, nás èeká aktualizace energetické koncepce v rámci Èeské
republiky a z té nepochybnì potom vyplynou také podmínky pro eventuální
dokonèení tendru na výstavbu Temelína.

Já to øíkám proto, že nepokládám za úplnì ideální smìšovat otázku
výstavby dopravní infrastruktury v Jihoèeském kraji s touto výraznou
investicí ÈEZu, protože jsem pøesvìdèen o tom, že dobudování hlavních
páteøních komunikací, které vy jste zmínil ve své interpelaci, bude nutné
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nový poplatek v lékárnách. Èili to je zhruba plán, který pøirozenì bude
popsán i v rámci pøipravovaného programového prohlášení vlády.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane premié-
re. Táži se pana poslance – nechce položit doplòující otázku, proto prosím,
aby s další interpelací vystoupil pan poslanec Zdenìk Ondráèek, který byl
vylosován jako devátý. A prosím, aby se pøipravil pan poslanec Miroslav
Kalousek.

Poslanec Zdenìk Ondráèek: Hezké odpoledne, vážená paní
pøedsedající, vážená vládo, kolegynì a kolegové. Touto Poslaneckou
snìmovnou byl 19. 12. 2013 schválen státní rozpoèet na rok 2014.
Rozpoèet byl schválen s dvouprocentním navýšením mzdových prostøedkù
u všech státních zamìstnancù, tedy i pøíslušníkù bezpeènostních sborù.
Jejich platy, tedy pøesnìji stupnice základních tarifù, každoroènì urèuje
vláda svým naøízením. A právì bývalá vláda Jiøího Rusnoka schválila stup-
nice základních tarifù pro pøíslušníky bezpeènostních sborù pro rok 2014
na svém zasedání dne 18. 12. 2013, tedy jen den pøed schválením státního
rozpoètu. Jedná se o naøízení vlády 455 z roku 2013. Stupnice základních
tarifù však zùstaly nezmìnìny a jsou tak zcela stejné jako pro rok 2013, rok
2012 i rok 2011. Trochu nechápu, proè bývalá vláda Jiøího Rusnoka
nemohla poèkat ten jeden jediný den a schválené navýšení mzdových
prostøedkù o dvì procenta promítnout i do základních tarifních stupòù pro
pøíslušníky bezpeènostních sborù v roce 2014. Navyšování platù je tak v
souèasné dobì provedeno formou zvyšování osobního ohodnocení, což
však je nenároková složka platu a mùže tak v prùbìhu roku docházet ke
zmìnám.

Ptám se, vás, pane pøedsedo vlády, zda bude vaše vláda toto naøízení
mìnit, aby se tak navýšení mzdových prostøedkù odrazilo v základních ta-
rifech. A pokud ne, jak bude zajištìno, aby schválené navýšení platù o dvì
procenta bylo zaruèeno všem pøíslušníkùm bezpeènostních sborù po celý
tento rok a i roky následující. Pøíslušníci bezpeènostních sborù by urèitì ta-
kový postup pøivítali a ocenili, nebo� v roce 2010 jim bylo Topolánkovou
vládou pøislíbeno, že snížení jejich platù o 10 % je pouze na pøechodnou
dobu tøí let. Dnes vìdí, co tento veøejný pøíslib politika ve skuteènosti
znamená. Dìkuji za odpovìï.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. slovo má
pøedseda vlády pan Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
poslanèe, já vás mohu pouze ujistit o tom, že o finanèní prostøedky, které
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poplatky za pobyt v nemocnici, které byly zavedeny, tuším, v roce 2008.
Je to dùsledek rozhodnutí Ústavního soudu, který zrušil pøíslušnou èást
zákona poté, kdy stížnost na zvýšení tohoto poplatku na 100 korun podala
v minulém období skupina poslancù sociální demokracie. Èili na základì
stížnosti k Ústavnímu soudu Ústavní soud zrušil pøíslušnou èást zákona a
ta nebyla nahrazena žádným jiným ustanovením. Proè nebyla nahrazena?
Pøechodná vláda Jiøího Rusnoka nepøedložila pøíslušný návrh na to, aby
nahrazena být mohla, a ten návrh se ocitl v Poslanecké snìmovnì až v o-
kamžiku, kdy už by to znamenalo obnovení vybírání tìchto poplatkù v ne-
mocnicích.

Novì vznikající koalice se touto otázkou pøirozenì zabývala. Shodli
jsme se na tom, že z hlediska pøístupu ke spoluúèasti pacientù a s ohle-
dem na to, že v minulých letech se dramaticky zvyšovala hotovostní
spoluúèast pacientù na financování zdravotní péèe, koalice už nebude
chtít obnovit vybírání poplatkù za pobyt v nemocnici. Pøirozenì to bude
nutné zdravotnickým zaøízením kompenzovat. Ministr zdravotnictví
pøipravuje do vlády návrh na to, abychom poskytli kompenzaci v rámci sys-
tému zdravotního pojištìní v rozsahu cca 2 miliard korun. Tyto prostøedky
bychom použili ze zdrojù vládní rozpoètové rezervy ještì v prùbìhu roku
2014. To znamená, nechceme ponechat nemocnice bez toho, že by tam
došlo k urèité kompenzaci propadu pøíjmù v dùsledku toho, že už nemo-
hou vybírat tento poplatek za pobyt.

Øíkám to proto, že nemocnice byly do znaèné míry ekonomicky poško-
zeny úhradovou vyhláškou bývalé vlády ministra Hegera a v letošním roce,
by� se ta situace o nìco zlepšila, tak pokud bychom nemocnicím nekom-
penzovali nevybírání poplatkù, mohlo by to dále narušit, a znovu narušit, je-
jich ekonomickou rovnováhu.

Pokud jde o osud dalších poplatkù, které jsou vybírány ve zdravotnictví
dnes, chci vás ujistit, že souèástí koalièní smlouvy je dohoda na tom, že bu-
de zrušen poplatek za návštìvu lékaøe, bude zrušen poplatek za recept ve
výši 30 korun a bude ponechán pouze poplatek za využití pohotovosti. 

Tyto dva poplatky, u kterých se koalice dohodla na tom, že je zruší, by
se mìly pøestat vybírat od 1. ledna roku 2015. Proè nedochází ke zrušení v
prùbìhu roku? My jsme nepokládali za rozumné, abychom kumulovali do-
pady zrušení poplatkù do jednoho èasového období, a souèasnì bychom
velmi rádi, aby od roku 2015 došlo k urèité kompenzaci pro ambulantní
lékaøe a zèásti i pro lékárny, ale to musí vláda øešit v rámci nové úhradové
vyhlášky a musí to vláda øešit v rámci dalšího kroku pøi navýšení plateb za
státní pojištìnce.

Èili ten první krok se odehrál 1. ledna letošního roku, kdy už se pøestal
vybírat poplatek za pobyt. Druhý krok se odehraje 1. ledna 2015, kdy
pøestanou poplatek vybírat ambulantní lékaøi a pøestane se vybírat 30koru-
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pokud šlo o výdaje na investice a provozní výdaje, a naším cílem je umožnit
slušné stabilní standardní podmínky mimo jiné pro fungování policie tak,
aby policie nemusela øešit otázku svého ekonomického pøežití, ale mohla
se soustøedit na to, co je jejím hlavním cílem – na ochranu bezpeènosti,
zdraví a majetku obèanù a vyšetøování trestné èinnosti.

Èili nepoèítáme s tím, že bychom v letošním roce zvyšovali tarifní platy.
Chceme udržet tyto finanèní prostøedky trvale v rozpoètu a souèasnì by-
chom se rádi v pøíštích letech pokusili dorovnat pøíslušníkùm
bezpeènostních sborù ono 10% krácení, které je bìhem Neèasovy vlády
postihlo. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi
vlády a táži se pana poslance, zdali chce položit pøedsedovi vlády
doplòující otázku. Je tomu tak, prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zdenìk Ondráèek: Tak ještì jednou. Pane pøedsedo vlády,
zareaguji úplnì na poslední vìtu z toho, co jste teï øekl. Mám to vnímat tak,
že teï prohlašujete, že pøíslušníkùm bezpeènostních sborù v následujícím
roce vrátíte onìch 10 %?

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Vážený pane poslanèe, jsem
pøesvìdèen, že to nebude možné realizovat bìhem jednoho roku. Nelze si
pøedstavovat, že budeme schopni tyto finanèní prostøedky najít – znovu
zdùrazòuji, zejména v souvislosti s tím, že letos došlo k navýšení poètu
pøíslušníkù bezpeènostních sborù. To znamená, budeme muset toto
opatøení rozložit do nìkolikaletého období tak, abychom napravili platové
deformace, ke kterým v minulosti došlo. Ale jsem pøesvìdèen, že ministr
vnitra pøijde na vládu s návrhem na to, jak v tìch pøíštích letech bìhem
funkèního období vlády ten problém napravit a ten problém vyøešit.

Nedokážu si pøedstavit, že by z hlediska rozpoètových možností státu
bylo možné tuto deformaci napravit bìhem jednoho rozpoètového roku.
Takže bude to vyžadovat delší èasové období.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Prosím, aby s
další interpelací vystoupil pan poslanec Miroslav Kalousek, který byl vylo-
sován jako desátý. A prosím, aby se pøipravil pan poslanec Ladislav Šincl.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Vážený pane premiére,
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byly navýšeny, a došlo v zásadì ke dvouprocentnímu zvýšení objemu
mzdových prostøedkù pro všechny zamìstnance veøejného sektoru na le-
tošní rok, bylo to rozhodnutí vlády Jiøího Rusnoka a koresponduje s podo-
bou zákona o státním rozpoètu na letošní rok, takže o tyto finanèní
prostøedky nová vláda zamìstnance veøejného sektoru v žádném pøípadì
nepøipraví. To znamená, nechystáme a nemáme v úmyslu jakákoliv
úsporná opatøení nebo škrty, které by znamenaly to, že tyto finanèní
prostøedky budou odebrány a� už z resortu Ministerstva vnitra, nebo z
kteréhokoliv jiného rozpoètu, kde jsou urèeny na zajištìní platù
zamìstnancù veøejného sektoru.

Nepokládám politiku vývoje platù ve veøejném sektoru v minulých letech
za š�astnou. To, že byly sníženy tarify zhruba o 10 %, byl velmi nepøíjemný
zásah z hlediska celé øady domácností zamìstnancù veøejného sektoru a
podle mého názoru snížení platù ve veøejném sektoru pøispìlo svým dílem
k recesi. Té rok a pùl trvající recesi, kterou si prošla èeská ekonomika,
protože to pøirozenì podlomilo schopnost èásti domácností utrácet. A
náhlé snížení platù o 10 % také øadu domácností, napøíklad i pøíslušníkù o-
zbrojených sborù, dostalo do složité situace, zejména tehdy, pokud
napøíklad musí splácet hypotéku nebo spotøebitelské úvìry a mìly pøesnì
rozpoèítány své pøíjmy a nenapadlo je, že by se ty pøíjmy mìly takhle
jednorázovì snížit o 10 %.

Takže takovéto opatøení v žádném pøípadì nová vláda opakovat nebu-
de. Pokud jde o to, že ty prostøedky nebyly promítnuty do tarifního platu, to
je skuteènì rozhodnutí minulé vlády. Nepøedpokládám, že by tato vláda
mìnila v prùbìhu letošního roku platové tarify a� už u pøíslušníkù
bezpeènostních sborù, nebo u jiných zamìstnancù veøejného sektoru.
Navýšení objemu prostøedkù ve výši dvou procent bude tedy
zamìstnancùm poskytnuto ve formì nadtarifních složek platu. Ale v
každém pøípadì je dùležité a já o tom urèitì s jednotlivými ministry budu
hovoøit, aby finanèní prostøedky k zamìstnancùm veøejného sektoru dopu-
tovaly.

Chci jenom pøipomenout, že pokud jde o resort Ministerstva vnitra, kte-
rý jste zvláštì zmiòoval, tak tam v letošním roce došlo také k navýšení
prostøedkù, které souvisí se zvýšením poètu pøíslušníkù bezpeènostních
sborù o 1 204 míst. Nová vláda se bude muset postarat o to, aby toto na-
výšení finanèních prostøedkù, které pøedstavovalo zhruba 600 mil. korun,
zùstalo v rozpoètu resortu vnitra i v pøíštích letech, aby vláda nemusela
poèet pøíslušníkù bezpeènostních sborù znovu snižovat. To je druhý cíl,
který bych chtìl deklarovat.

Naším cílem je stabilizace bezpeènostních sborù. Tyto bezpeènostní
sbory byly velmi negativnì poznamenány vývojem v uplynulých letech, ze-
jména pokud šlo o ekonomickou nejistotu, jednak pokud šlo o platy, jednak
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plné úèinnosti, a teprve to, až zákon bude platit, a já doufám, že to bude
1. ledna 2015, vytvoøí systémové opatøení pro to, aby státní správa nemo-
hla být ovlivòována, dramaticky ovlivòována po každých volbách. Jenom
systém, kdy bude oddìlena odborná èást aparátu resortu, kdy bude
podøízena státnímu tajemníkovi, kdy tady bude generální øeditel státní slu-
žby, pouze takovýto standardní evropský systém by do budoucna mìl zna-
menat jasnou jistotu pro kompetentní kvalifikované poctivé úøedníky, že se
nemusí obávat jakýchkoliv politických zmìn a èistek.

Já bych byl velmi rád, kdyby tato vláda koneènì splnila dluh, který má
celá politická reprezentace, a zajistila, že zákon o státní službì bude od 1.
ledna pøíštího roku platit. Vìøím, že i opozice nám v tomto pomùže a pøijetí
zákona o státní službì podpoøí.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Vidím, že pan
poslanec bude pokládat doplòující otázku. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Pouze poznámku, pane premiére.
Zákon je minimum morálky. Slušní lidé se mohou chovat podle zásad, které
hlásají, bez toho, že je nìjaký zákon v úèinnosti. Pochopil jsem z vaší re-
akce, že do té doby, než zákon bude v úèinnosti, budete trpìt svým
ministrùm, aby odvolávali z funkcí zkušené loajální úøedníky s dlouholetou
praxí a pøivádìli si zvenku politické trafikanty, protože v tomto pøípadì byl
na toto místo nahrazen politický trafikant bez jakékoliv zkušenosti z legisla-
tivní praxe a odvolán zkušený úøedník, který sloužil dvacet let deseti
ministrùm pìti politických stran a dvou úøednických vlád. Respektuji, že
jste pøipraven to trpìt, ale myslím si, že zákon je minimum morálky a že
byste to trpìt nemìl.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má pan
premiér Bohuslav Sobotka. Prosím, pane premiére.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Pokud se podaøí náš
zámìr, tak od 1. ledna roku 2015 už takovéto starosti mít nemusíme. Budou
tady jasná pravidla, která budou chránit státní správu pøed neoprávnìnými
zásahy. A do té doby nesou odpovìdnost jednotliví èlenové vlády. Já
pøedpokládám, že se budou chovat profesionálnì a že nepøipustí, aby a-
paráty jejich resortù byly jakýmkoliv zpùsobem devastovány neodbornými
zásahy. Vìøím, že se nebude opakovat to, co se odehrávalo v dobì minulé
vlády napøíklad na Ministerstvu životního prostøedí, ze kterého se stala
poboèka oblastního sdružení ODS na Praze 6, nebo na Ministerstvu práce
a sociálních vìcí, ze kterého se stalo eldorádo pro podnikatelské aktivity
pana Šišky a jeho byznysových kamarádù. Doufám, že takovéto chyby a
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na mimoøádné schùzi Poslanecké snìmovny pøi projednávání služebního
zákona poslanci vládní koalice nešetøili výroky jako odpolitizování a profe-
sionalizace státní správy, každý musí být kvalifikován a musí projít
nároèným výbìrovým øízením. Popøípadì – profesionální úøedník se nesmí
bát o místo po každých volbách. 

To jsou principy, se kterými souhlasím. Nechápu však, proè se ministøi
vaší vlády chovají zcela opaènì. Pro nedostatek èasového prostoru uvedu
jeden køiklavý pøípad. Na Ministerstvu financí funkci øeditele legislativního
odboru od roku 1993 pro celkem deset ministrù tøí politických stran a
úøednických vlád zastával a perfektnì odvádìl práci doktor Michal Švorc.
Byl tento týden odvolán a nahrazen právníkem s relativnì krátkou praxí z
advokacie, tedy ze zcela odlišné disciplíny, než je legislativa. Takových
pøípadù bych mohl uvést øadu.

Uvìdomujete si, pane premiére, zcela devastující psychologický dopad
této personální politiky do celé státní správy? Vysíláte signál, že nerozho-
duje odbornost, zkušenosti a loajalita, ale protekce, nepotismus a stranická
pøíslušnost. Dovoluji si proto položit dva struèné dotazy. Myslíte své zása-
dy ke služebnímu zákonu vážnì? Za druhé. Myslíte-li je vážnì, co udìláte
jako premiér pro to, aby se vaši ministøi nechovali v pøímém rozporu s
tìmito zásadami? Dìkuji za struèné odpovìdi.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka. Prosím, pane premiére.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Dovolte mi, vážený
pane poslanèe, dvì reakce na vaši interpelaci.

První. Protože jsem pøesnì nevìdìl, èeho pøesnì se bude interpelace
týkat, tak jsem se ještì teï dotázal ministra financí na osud pana Švorce v
rámci aparátu Ministerstva financí. Já pana Švorce pøirozenì znám, proto-
že jsem s ním mìl možnost ètyøi roky spolupracovat na pozici, kdy on byl
vedoucím právního odboru Ministerstva financí. Ministr financí Andrej
Babiš mne ujistil, že nadále poèítá se spoluprací s panem Švorcem a že by
mìl nadále ve strukturách Ministerstva financí na odpovídající pozici
pùsobit. Tolik jenom jedna rychlá informace, kterou bych vám rád poskytl.

Druhá poznámka je možná obecnìjší, ale týká se nás všech.
Kdybychom, pane poslanèe, my všichni, jak jsme tady, schválili pøi všech
pøedcházejících možnostech, které jsme mìli, zákon o státní službì, tak už
by takové interpelace vlastnì nemusely ani probíhat. To øíkám proto, že se
z toho nechci vyviòovat. Byla to naše vláda, která zákon poprvé v historii
zemì prosadila, ale pak jsme bohužel nemìli dostatek dùslednosti, aby-
chom dotáhli do konce jeho plnou úèinnost, stejnì tak dostatek dùslednosti
nemìla ani vláda ODS a TOP 09, aby zákon o státní službì dotáhla do fáze



-  -

penzí podle inflace, to znamená nebudeme se tváøit, že se zdražování lékù,
bydlení a potravin dùchodcù týká jenom z jedné tøetiny. Ono se jich týká ze
sta procent, to znamená i valorizace musí zahrnovat sto procent rùstu
inflace v pøedcházejícím roce. Pokud se nám podaøí zákon letos schválit,
pak je šance, že od 1. ledna pøíštího roku bude již øádná valorizace penzí
a že opustíme neblahou politiku minulé vlády Petra Neèase, která na dva
roky snížila tempo valorizace dùchodù, a dochází tedy k reálnému poklesu
dùchodù v Èeské republice a klesá kupní síla dùchodcù. To si myslím, že
je velmi negativní.

Jenom chci poznamenat, že to, co bylo absolutnì bezcitné, bylo
zkombinování nìkolika krokù, které všechny smìøovaly vùèi dùchodcùm.
Za prvé snížení valorizace penzí. Za druhé zvýšení poplatku za pobyt v ne-
mocnici z 60 na 100 korun. Za tøetí zrušení slevy pro pracující dùchodce,
kterou vy jste zmínil. Za ètvrté odbourání sociálního pøíspìvku v nejnižší
skupinì, kde se snížil na 800 korun. Tohle všechno byly kroky, které
smìøovaly vùèi jedné skupinì. A tím posledním krokem byl dramatický
nárùst doplatkù za léky, který jsme tady zaznamenávali v uplynulých
letech.

Èili je evidentní, že minulá, Neèasova vláda se na dùchodce dramatic-
ky negativnì zamìøila a snažila se zejména na jejich úkor získat úspory v
rámci výdajù státního rozpoètu. Bylo to nespravedlivé, bylo to sociálnì ne-
citlivé a takovýmto zpùsobem v žádném pøípadì nová vláda postupovat
nechce.

To, co je ovšem dùležité, je, abychom také mobilizovali pøíjmy státu,
zdroje státu na to, abychom pokryli výdaje na vyšší valorizaci penzí, aniž
by to zvýšilo schodek státního rozpoètu. Pro ten pøíští rok to bude zname-
nat, že budeme muset nalézt dodateèných pìt až šest miliard korun na to,
abychom tu vyšší valorizaci penzí pokryli. Tyto zdroje bude samozøejmì
vláda hledat zejména v oblasti úspor provozních výdajù a také v oblasti
zvýšení výbìru daní, zejména pokud jde o omezení daòových únikù.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu premié-
rovi a táži se pana poslance, zda má doplòující otázku. Nemá. Dobrá tedy.
Prosím, aby s další interpelací vystoupila paní poslankynì Miroslava
Nìmcová, která v tomto pøípadì byla vylosovaná jako dvanáctá. A prosím,
aby se znovu pøipravil pan poslanec Šincl. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji za slovo. Vážený pane pre-
miére, obracím se na vás s otázkou, kterou nebudete slyšet poprvé,
ostatnì dnes jste ji tady již slyšel, a ta otázka se týká støetu zájmù. A bo-
hužel, protože pùjde o permanentní støet zájmù ministra financí po celou
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takovéto pøíbìhy nová vláda v žádném pøípadì opakovat nebude. (Potlesk
z øad poslancù ÈSSD a ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S další inter-
pelací vystoupí pan poslanec Ladislav Šincl, který byl vylosován jako jede-
náctý. Prosím, aby se pøipravila paní Miroslava Nìmcová. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Ladislav Šincl: Vážený pane premiére, po pravidelné valori-
zaci se výše starobních dùchodù v Èeské republice zvyšuje od ledna 2014
jen minimálnì. Drtivé vìtšinì dùchodcù maximálnì o nìkolik smìšných de-
set korun mìsíènì. Základní výmìra dùchodu se zvýšila z 2 330 korun na
2 340 korun, procentní výmìra pak vzroste o 0,4 %. Jistì víte, že poèínaje
lednem 2013 rostou dùchody jen o tøetinu inflace a o tøetinu rùstu reálné
mzdy. Tuto nižší valorizaci prosadila vládní koalice ODS, TOP 09 a LIDEM.
Tehdejší ministr financí Miroslav Kalousek z TOP 09 dokonce pøitom
pùvodnì navrhoval úplné zmrazení rùstu penzí. Za tøi roky chtìla tak býva-
lá vláda uspoøit celkem 47,7 mld. korun. Smutné je, že na tìch, co se
nemohou vùbec bránit, to je na dùchodcích. Díky dosavadní smìšné valo-
rizaci penzí a neustálému zdražování reálné dùchody klesají. Navíc
dùchodci, kteøí si chtìjí ke svému dùchodu trošku legálnì pøilepšit, byli
bývalou vládou za svoji snahu potrestáni a pøipraveni o další peníze.
Poèínaje pøíjmy za rok 2013 si totiž nemohou moci od daní odeèítat
základní daòovou slevu ve výši 24 840 korun roènì. Týká se to pøitom
všech zdanitelných pøíjmù. Dùchodci by tak na dani z pøíjmù zaplatili více
než jen za pøíjmy z pracovního pomìru èi brigád, ale i pokud mají živnost
nebo tøeba pøíjem z pronájmu nemovitosti.

Mám tedy pro vás otázku, zdali to chcete nìjak zmìnit a situaci
dùchodcù v Èeské republice zlepšit.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo
pøedávám panu pøedsedovi vlády Bohuslavu Sobotkovi. Prosím, pane
pøedsedo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji za otevøení tématu,
které je dùležité pro velkou èást naší spoleènosti. Já tady vidím ministryni
práce a sociálních vìcí. Pevnì vìøím, že už na ministerstvu píší návrh no-
vely zákona, kterým se zmìní systém valorizace dùchodù. Je z legislativ-
ního hlediska dùležité, aby Poslanecká snìmovna a Senát návrh projednaly
do zaèátku podzimu letošního roku, takže pøedpokládám, že návrh bude v
krátké dobì pøedložen do legislativního procesu.

My jsme se dohodli v rámci vládní koalice, že se vrátíme k valorizaci
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veøejným. Já pøedpokládám, že i opozice bude tyto vìci velmi ostražitì
hlídat, to je koneckoncù rolí parlamentní opozice, a v pøípadì, že by nìco
takového hrozilo, že mùžeme poèítat také s tím, že nás i opozice na po-
tenciální rizika upozorní.

Já chci za vládu slíbit, že udìláme vše pro to, abychom jakémukoli
podezøení z eventuálního støetu zájmù pøedešli a nastavili takové standar-
dy a takové postupy, aby nìco takového vùbec nebylo možné. Èili dobrá
vùle na stranì vlády tady jednoznaènì je. Jsme pøipraveni se s tìmi riziky
vypoøádat. Ale jinak samozøejmì pokud jde o znalosti procesu ve
spoleènosti Agrofert, já asi nejsem ta osoba, která by tyto vìci mìla
detailnì znát nebo s nìjakými detaily popisovat.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane premié-
re. A vidím, že paní poslankynì chce položit doplòující otázku. Prosím.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji. Já jsem si stoprocentnì jis-
ta, pane premiére, že jste vìdìl, že se vás neptám na vnitøní procesy, které
probíhají uvnitø firem pana Babiše. Já jsem se vás ptala na to, jak vy
osobnì budete garantovat, že nebude moci docházet ke støetu zájmù z je-
ho strany se zájmy daòových poplatníkù, obèanù Èeské republiky, vás jako
pøedsedy vlády.

Vy jste mi vysvìtlil vaši dobrou vùli a já ji chci brát vážnì. Jenom vám
bohužel musím pøipomenout hned první tiskovou konferenci, kterou jste
mìli jako vláda, která se pøedstavovala, budoucí koalice, kde pan Babiš
prezentoval více svoji firmu Agrofert než zájmy vznikající koalice. Vidìla
jsem dobøe z televizní obrazovky, jak jste mìli sklonìné hlavy, protože jste
pochopili, nejenom že to je politicky velmi špatnì, neb se v politice
pohybujete a tìmto vìcem rozumíte, ale také jste cítili, že to je onen støet
zájmù, pro který vás budeme nutnì kritizovat. Takže jestliže jsme to již jed-
nou zažili, a to v pøímém pøenosu, tak se nedivte, že se ptáme, co proti
tomu udìláte.

Ten slib já beru vážnì. Samozøejmì v tuhle chvíli ho musím vzít vážnì
od vás jako od nového pøedsedy vlády. Ale vy zas musíte vzít vážnì to, že
my vás budeme v tomto ohledu samozøejmì velmi hlídat.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a prosím pana
premiéra k mikrofonu.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Já už nebudu pøíliš
dlouze hovoøit. Chápu to, že opozice tyto vìci bude sledovat. Myslím, že to
je zcela namístì. My jsme pøipraveni poslouchat to, co opozice øíká, a po-
kud tam budou relevantní fakta, relevantní informace, tak pøirozenì s nimi
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dobu, kdy bude existovat tato vláda, tak se s touto otázkou nìjakým
zpùsobem budeme potýkat.

Vy jste nám tady v jedné z pøedchozích odpovìdí sdìlil, že lze pøedejít
tomuto støetu zájmù po formální stránce tím, že pan ministr financí vždy
oznámí buï ve Snìmovnì, nebo pøedpokládám též na vládì, že se ocitá
momentálnì ve støetu zájmù, neb se jedná o rozhodování ve vìci, která se
týká jeho byznysu, jeho firem. To, že se vzdal øízení svých firem nebo
odešel z øídicích funkcí, neznamená, že tuto firmu dále nevlastní, že jakýkoli
nákup, jakýkoli pohyb v té firmì nebude dìlat on, že jakákoli akvizice ne-
bude strategicky jím pøímo øízena. A do tohoto støetu zájmù se urèitì
dostanete napø. ve chvíli, kdy se bude rozhodovat o tom, kdo bude správ-
cem státních hmotných rezerv, kdo bude rozhodovat o tom, že tøeba obilí
bude uskladnìno v silech Agrofertu nebo nìkde jinde. A pøestože mi øíkáte,
pane premiére, že pan ministr financí nám oznámí, že je ve støetu zájmù,
tak já chci slyšet, co udìláte vy. Jak vy jako pøedseda vlády zajistíte, aby
se tento støet zájmù, který ohrožuje nás všechny, daòové poplatníky, neo-
dehrával.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. A pøedávám slovo panu pøedsedovi vlády Bohuslavu
Sobotkovi. Prosím, pane premiére.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážená paní
poslankynì, já se domnívám, že musíme rozlišit dvì vìci. Procesy, které
mají svùj pùvod v minulosti, tzn. v dobì, kdy ještì souèasný ministr financí
nebyl ve funkci a nebyl èlenem vlády, a procesy, které budou event.
založeny v dobì pùsobnosti této vlády na základì rozhodnutí souèasné
vlády.

Pokud jde o tu první oblast, vìci, které souvisí s minulostí. Vy jste napø.
jednu z nich zmínila, tzn. otázku skladování èásti zásob státních hmotných
rezerv. To není nìco, o èem by rozhodovala tato vláda. A vláda to ani
žádným zpùsobem ovlivnit nemohla. Ani v tom minulém volebním období,
kdy byla sociální demokracie sedm let v opozici, lidovci vùbec nebyli ve
Snìmovnì a hnutí ANO ani neexistovalo. To znamená, že tyto procesy,
myslím, není možné zmiòovat v souvislosti s nìjakým støetem zájmù v tom
smyslu, že by za nìj tato vláda mohla.

Pokud jde o vìci, které se týkají budoucnosti a jakýchkoli dalších roz-
hodování státu nebo jeho složek nebo státem kontrolovaných spoleèností,
pøirozenì budeme postupovat tak, abychom se v žádném støetu zájmù ne-
ocitli. Jde o to, aby se postupovalo transparentnì, aby se organizovaly
standardní veøejné soutìže, aby nemohl být stín pochybnosti o tom, že
tady vítìzí nìjaký soukromý zájem pøed zájmem spoleènosti a zájmem
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Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Já už nemám mnoho
èasu, pouze chci ujistit pana poslance, že tak tomu je, pøíslušný zákon je
pøedložen, vláda ho nestáhla, to znamená, že chceme pokraèovat v legis-
lativním procesu, a já se tìším na legislativní proces, budu ten zákon
uvádìt na pùdì Poslanecké snìmovny. Pøirozenì jsem pøipraven diskuto-
vat jak s vládními poslanci, tak s opozicí, abychom tu normu schválili v mo-
derní podobì a aby to byl skuteènì užiteèný zákon. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a ptám se pa-
na poslance, zda chce položit doplòující otázku. Nechce.

Jsem nucena upozornit Poslaneckou snìmovnu, že uplynula 16. hodi-
na, tedy uplynul èas, kdy je možné podat podle jednacího øádu poslední
ústní interpelaci na pøedsedu vlády. Nyní budou následovat ústní interpe-
lace na ostatní èleny vlády.

(Støídání pøedsedajících.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré odpoledne. Dovoluji si
vyzvat pana poslance Miroslava Kalouska, aby pøednesl svoji interpelaci
na ministra financí Andreje Babiše, a tak zahájil blok odpovìdí èlenù vlády
na interpelace poslancù. Pøipraví se paní poslankynì Olga Havlová.
Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe,
musím bohužel konstatovat, že vaše personální politika v praxi ostøe kon-
trastuje se zásadami, které vy a vaše politické hnutí prosazuje pøi projed-
návání služebního zákona. Za všechny pøípady uvedu jeden køiklavý. Tento
týden jste odvolal z funkce øeditele legislativního odboru, tedy z ryze od-
borné funkce, JUDr. Michala Švorce, který tuto funkci zastával 20 let, od ro-
ku 1993, pro celkem deset ministrù z pìti politických stran, pro dvì
úøednické vlády. Odvolal jste ho tøetí den ve své funkci a nahradil ho
èlovìkem s relativnì krátkou právnickou praxí z úplnì jiné disciplíny než le-
gislativa. Jinými slovy, odvolal jste zkušeného odborníka, nahradil jste ho
politickým trafikantem.

Uvìdomujete si, vážený pane ministøe, devastující dopad tohoto kroku
do státní správy? Vysíláte signál, že vaše protekce a pøíslušnost k vašemu
hnutí je daleko dùležitìjší než kvalifikace, odbornost, zkušenost a loajalita
k pracovišti.

Dovoluji si položit dvì jednoduché otázky a velmi prosím o nevyhýbavé
odpovìdi. Za prvé, jakého zásadního profesního pochybení se dopustil
JUDr. Švorc, že musel být odvolán z funkce tøetí den poté, co vy jste pøišel
na ministerstvo? A zejména mì zajímá, jakým nároèným výbìrovým øízením
– protože nároèná výbìrová øízení akcentujete pøi projednávání služebního
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vláda také bude pracovat tak, abychom prokázali, že hájíme jako celá vládní
koalice, jako všechny koalièní strany, jednoznaènì zájem obèanù Èeské
republiky a že tady nejde o upøednostòování jakýchkoli soukromých nebo
podnikatelských zájmù. Prostì takto jsme odhodláni postupovat. A teï to
neøíkám jenom za sociální demokracii, ale chci to tady jasnì deklarovat za
všechny tøi koalièní strany. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane premié-
re. S další interpelací vystoupí pan poslanec Ladislav Šincl, který byl vylo-
sován jako tøináctý.

Poslanec Ladislav Šincl: Já dìkuji, paní pøedsedající. Tato interpelace
je opìt na téma pravidelných valorizací starobních dùchodù, kde drtivé
vìtšinì dùchodcù byly zvýšeny dùchody jen o smìšných pár desítek ko-
run, tedy jen o tøetinu inflace a tøetinu rùstu reálné mzdy, kterou prosadila
vládní koalice ODS, TOP 09 a LIDEM. Pan premiér mì a všechny
dùchodce v Èeské republice v minulé odpovìdi ujistil, že tuto špatnou
praxi zmìní a prosadí plnou valorizaci dùchodù. Proto se vzdávám svojí in-
terpelace a všech následujících. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Toto bereme
na vìdomí. Prosím s další interpelací aby vystoupil pan Václav Kluèka, kte-
rý byl vylosován jako èíslo 14.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, paní pøedsedající. Já se jenom
obávám, že se asi nevlezeme do limitu 16. hodiny, ale prosím.

Kybernetická bezpeènost. Tak jak jsem k interpelaci ke zdravotním
poplatkùm našel jakýsi návod v koalièní smlouvì, tak musím konstatovat,
že o kybernetické bezpeènosti jsem v koalièní smlouvì nenašel nic.
Pøedpokládám, že to objevíme ve vládním prohlášení, pøípadnì v legisla-
tivním plánu vlády, protože stojíme i na této snìmovnì pøed problémem
schválit v prvém ètení... Pardon, ne v devadesátce... Ale projít v prvním
ètení zákon o kybernetické bezpeènosti, který byl zpracováván v této
spoleènosti asi tøi roky.

Já se chci jenom ujistit otázkou na pana premiéra, že to, že to není v
koalièní smlouvì, není podcenìní oblasti kybernetické bezpeènosti a že
vláda s tímto fenoménem, který je velmi potøebný pro zajištìní bezpeènosti
tohoto státu, že vláda s tímto fenoménem poèítá. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Slovo má
pøedseda vlády Bohuslav Sobotka.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. S doplnìním
prosím pana poslance Kalouska.

Poslanec Miroslav Kalousek: Lžete, pane ministøe. Pan doktor Švorc
nebude øeditelem legislativního odboru, z té pozice je odvolán. Že tam
zùstane a bude za toho politického trafikanta pracovat, to asi ano. Nìkdo
za politického trafikanta pracovat musí.

A lžete o náplni práce øeditele legislativního odboru. Na to se nemusíte
ptát, to si mùžete pøeèíst v organizaèním øádu. Není pravda, že øeditel le-
gislativního odboru kontroluje jenom faktury. Lžete o tom, že zùstává ve své
funkci.

Neodpovìdìl jste mi na jedinou otázku. Zejména jste mi neodpovìdìl
na to, jak se ten trafikant stal tím nejlepším vhodným kandidátem, protože
vaše rozhodnutí je stejnì absurdní, jako kdyby øeditel nemocnice jmenoval
primáøem chirurgie mladého rentgenologa. Samozøejmì se tím primáøem
chirurgie mùže stát, ale až za pár let na pøíslušném pracovišti.

Tohle je prostì jenom politická protekce politických trafikantù a vy jste
lháø! (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Prosím o doplòující odpovìï pana
ministra. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já bych jen
zopakoval, že dochází k vytvoøení nového sektoru legislativnì právního a
pan doktor Švorc bude nadále dìlat legislativu.

A pan doktor Pelikán byl stejnì vybrán jako váš trestnì stíhaný Radek
Šnábl, ten váš geniální arbitrážní výbìrèí, který tam nechal fakturovat pro
svoji manželku a je na nìho podáno trestní oznámení. A vy jste ho vzal na
Ministerstvo financí a už byl trestnì stíhán za daòový podvod. Takže si
myslím, že si nemáme co vyèítat. Doktor Pelikán je renomovaný právník a
je absolutnì èistý na rozdíl od vašich kádrù, co jste mìl. (Potlesk z lavic
hnutí ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Nyní dávám
slovo poslankyni Olze Havlové, která byla vylosována na druhém místì, k
pøednesení ústní interpelace na ministra zemìdìlství Mariana Jureèku.
Pøipraví se pan poslanec Radek Vondráèek. Prosím, paní poslankynì, máte
slovo.

Poslankynì Olga Havlová: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe, ob-
racím se na vás s interpelací v otázce ohlednì situace ve vedení státního
podniku Lesy Èeské republiky. Jak uvádíte v rozhovorech, situace v Lesích
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zákona – prošel jeho nástupce a jakým transparentním procesem jste vy
dospìl k závìru, že jeho nástupce je ten nejlepší možný kandidát. Prosím
o struèné a nevyhýbavé odpovìdi.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Než pøedám
slovo panu ministrovi, ještì omluvy – paní ministrynì Jourové z dnešního
odpoledního jednání, pana poslance Komárka z osobních dùvodù a pana
poslance Matìje Fichtnera.

Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì,
kolegové, dobrý den ještì jednou. Pokud mluvíme o politických trafikan-
tech, tak musím øíci, že je to pøedevším vaše praxe, už dlouhodobì. My
jsme s tím od poèátku samozøejmì mìli problém i v rámci koalièních jed-
nání. My jsme totiž žádné politické trafikanty nikde nenominovali. Pan dok-
tor Pelikán je syn známé právnièky, renomované, a není žádný politický tra-
fikant. My jsme nominovali na námìstky osm apolitických lidí, kteøí nejsou
èleny politického hnutí. Já chápu, že v minulosti jste vždycky mìli každý
svého námìstka, aby tam dìlal kšefty pro tu danou stranu, jako byl pøípad
pana Zajíèka u pana Kalouska v minulosti.

A co se týká pana doktora Švorce, tak já jsem s ním mluvil a ptal jsem
se na jeho náplò práce. A on mi øíkal: „Podepisuji faktury.“ A já: „Jaké fak-
tury?“ „No, víte, Ústav pro zastupování státu ve vìcech majetkových žalu-
je Švýcarsko za 2 miliardy.“ Pan Kalousek zapomnìl zažalovat tìch 14 mi-
liard, to si všichni pamatujeme, že na to zapomnìl a nepøihlásil se k tìm
penìzùm, které patøí èeskému státu. Takže pan Švorc kontroluje faktury. A
já øíkám: „A co ještì dìláte?“ „No, kontroluji faktury.“ „A vybíráte vlastnì ad-
vokáty?“ „Ne, ne, to nedìlám, to dìlá ten ústav.“

Ministerstvo financí funguje absolutnì decentralizovanì, to znamená,
že i za trestní oznámení se platí 200 tisíc. Minulý rok Ministerstvo financí za-
platilo 57 milionù za právnické služby.

Naše strategie je jiná. My chceme ne decentralizovat, ale insourceovat.
My bychom rádi zamìstnali nové absolventy práva, kteøí mají problém si
najít práci, a ne jenom externí právnické kanceláøe. Tento stát má vedlejší
náklady 34 mld. na provoz. Ano?

Takže žádné trafikanty. A pan doktor Švorc zùstává na ministerstvu v
úplnì stejné funkci, akorát dochází ke slouèení všech právnických služeb,
protože na ministerstvu každý odbor si objednává právníky. Každý si dìlá,
co chce. Ano? Takže my to zcentralizujeme a pan doktor Švorc bude vy-
konávat úplnì stejnou funkci.

Takže pane poslanèe Kalousku, buïte v klidu. Dìkuji. (Potlesk ze
støedu sálu.)
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dával, kdyby to byl jeho vlastní les. Mnoho z nás by se asi nenašlo. Jsem
si ale vìdom toho, že to nelze udìlat jednorázovì, z roku na rok v celém
rozsahu, a chci otevøít debatu nad aktualizací døevìné knihy se
zemìdìlskou odbornou veøejností a smìøovat k tomu, abychom dokázali
systémovì smìøovat ke zmìnì zpùsobu hospodaøení ve státním podniku a
k tomu, abychom zmìnili zpùsob prodeje døíví. Pro mne je dùležité, aby je-
diným a tím hlavním kritériem nebyl pouze zisk, ale abychom se také do-
kázali v širším kontextu podívat na sociální aspekty, tvorbu pracovních
míst, podporu døevozpracujícího prùmyslu, což jsou vìci, které nám potom
pøinášejí jiné efekty pro celou spoleènost, pro celý tento stát.

Pokud jde o odpolitizování dozorèí rady, tak jsem zadal, v tento okamž-
ik analyzuji složení všech dozorèích rad a dalších orgánù, všech
podøízených organizací, které spadají pod resort Ministerstva zemìdìlství,
a budu plánovat i zde personální zmìny s tím, že pøedevším odbornost je
pro mì hlavním kritériem, nikoli politická èi stranická knížka.

Pokud jde o inzertní služby, IT zakázky, právní služby, které jsou v do-
cela hojné míøe využívány nejenom v Lesích ÈR, ale i v jiných organizacích,
tak jsem dnes rozhodnutím ministra pozastavil veškeré vìci a rozhodnutí.
Bez vìdomí ministra nemohou øeditelé organizací tyto vìci realizovat. Týká
se to i personálních vìcí až na úroveò vedoucích pracovníkù, tak abychom
teï po nìjaký èas dokázali zmonitorovat situaci a to, co v tìchto organiza-
cích probíhá, aby tam nedošlo k páchání nìjakých dalších škod. Mìl jsem
v pondìlí veèer na jednání na Ministerstvu zemìdìlství osobnì pana
Gaubeho a i o tìchto vìcech jsme tam spolu hovoøili. Budu chtít, aby se v
rámci mého resortu, a budu usilovat, abychom i na vládní úrovni jsme ved-
li debatu, jakým zpùsobem a za jakých podmínek probíhá sponzoring ze
státních firem pro jiné veøejné aktivity, protože firmy, které jsou, øeknìme, i
dlouhodobì ve ztrátì a sponzorují velké sportovní a jiné projekty, tak si
myslím, že to je vìc, která není normální.

Tolik tedy ve struènosti. Pokud jsem zodpovìdìl to hlavní z klíèových
dotazù, tak vám dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a poprosím
paní poslankyni, zdali má doplòující otázku. Paní poslankynì nemá
doplòující otázku. Proto prosím pana poslance Radka Vondráèka, aby
pøednesl svoji interpelaci, pøipraví se pan poslanec Adolf Beznoska.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radek Vondráèek: Pane pøedsedající, dìkuji za slovo.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, nechci tu pùsobit za hujera, že in-
terpeluji v podstatì vlastní ministryni, nicménì na základì nìjakých
obèanských podkladù bych rád využil institutu interpelace, abychom
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Èeské republiky je jednou z vašich priorit. Chcete dokonèit výbìr nového
generálního øeditele a zmìnit systém udìlování zakázek na tìžbu døeva
tak, aby se k nim dostaly i malé a støední regionální podniky.

Proto se chci zeptat, jak dlouho ještì zùstane v èele podniku vedením
povìøený øeditel Michal Gaube, tedy èlovìk, který byl z pozice
ekonomického øeditele pod bývalým generálním øeditelem Svatoplukem
Sýkorou pøímo zodpovìdný za nesrovnalosti v hospodaøení státního
podniku, na nìž poukázal i Nejvyšší kontrolní úøad a které vyšetøuje Policie
Èeské republiky. Jen pøipomínám, že doèasnì øídí podnik pan Gaube od
1. prosince 2012. Kdy hodláte vypsat transparentní výbìrové øízení na
øeditele Lesù Èeské republiky? Pokusíte se depolitizovat také dozorèí radu
tohoto státního podniku? 

Jak budete øešit hospodaøení státního podniku Lesy Èeské republiky,
kde dochází podle Nejvyššího kontrolního úøadu k prokazatelným únikùm
ve stovkách milionù korun na zakázkách, informaèních technologiích, me-
diálních službách, inzerci nebo právnických službách? Chystáte revizi tzv.
døevìné knihy, jejíž aktuální podoba nahrává velkým døevaøským firmám na
úkor státního podniku Lesy Èeské republiky? Nyní mají tyto velké firmy mo-
žnost stromy pokácet, odvézt i samy prodat, èímž zvìtšují svùj zisk a
podstatnì tak tunelují lesy Èeské republiky. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Poprosím nyní o odpovìï
pana ministra zemìdìlství Mariana Jureèku. Prosím, pane ministøe, máte
slovo a svých pìt minut.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dobré odpoledne, vážený
pane pøedsedající, vážené kolegynì a kolegové. Dìkuji za otázky, které
zaznìly, protože jsou opravdu aktuální a øekl bych skoro akutní.

Pokud jde o to první, co zaznìlo, jak dlouho bude trvat situace, kdy je
povìøen øízením tohoto podniku pan Gaube, tak jak jsem avizoval, chci tu-
to situaci vyøešit v øádu nìkolika týdnù, do mìsíce od nástupu. Tento týden
dokonèím seznamování se s výbìrovým øízením, které probíhalo, v jehož fi-
nále je šest uchazeèù, všech šest uchazeèù si chci ještì v prùbìhu pøíštího
týdne pozvat na osobní setkání, abych jim mohl položit já osobnì nìkteré
otázky, které mi vyvstaly, když jsem se seznamoval s materiály, které
pøedložili v rámci výbìrového øízení, tak abych potom mohl rozhodnout a
vybrat nového generálního øeditele. Zatím nemám žádný dùvod, na
základì kterého bych mohl øíci, že výbìrové øízení mohu nìjak zásadnì
zpochybnit, tak jak bylo vypsáno a jak probíhalo.

Pokud jde o vìci týkající se zmìny zpùsobu hospodaøení státního
podniku Lesy Èeské republiky, osobnì považuji souèasný systém prodeje
døeva za ne pøíliš š�astný. Nevím, kdo z nás by takovým zpùsobem pro-
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co do rozsahu a významu velké zmìnì nevìdìli, dozvìdìli se to ex post
a pokládají ji za velmi podstatnou. To znamená, když jsme si my rozdìlili v
rámci legislativních prací mezery, nedostatky, chyby nového obèanského
zákoníku a souvisejících právních pøedpisù, a v tomto pøípadì jde o
nepøímou souvislost, exekuèní øád, který byl novelizován v souvislosti s
nabytím úèinnosti nového obèanského zákoníku, tak bych øekla, že to bu-
de kategorie A. To znamená velmi rychlé odstranìní této chyby, protože
zatím se nikdo nepøihlásil a nikdo nezdùvodnil, proè k této zmìnì došlo.
Takže dìkuji za ten dotaz i v tom smyslu, že budu dál pátrat.

Tento bod bych já osobnì zaøadila spíše mezi ty akutní, protože když
se nad tím zamyslíte, v podstatì by to mìlo dopad na již i tak dost žalost-
ný stav uzavírání manželství v Èeské republice a zøejmì by to ještì posíli-
lo ten trend, ve kterém vedeme, tuším, že jsme na jednom z pøedních míst
v Evropì tìch partnerství bez oddacího listu, což má svoje plusy, ale
mnoho minusù také. Takže to by byla nepøímá podpora této formy soužití
partnerù. Nevím, jestli toto mìl zákonodárce na mysli. Myslím si, že ne.

Komplexní novela všech pøedpisù souvisejících s novým obèanským
zákoníkem se bude pøipravovat na rok 2015. Ale jak øíkám, osobnì jsem
spíše pro to, abychom tuto novelu pøijali v roce 2014. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Pan poslanec
se hlásí o doplnìní své interpelace. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Radek Vondráèek: Mìl bych doplòující dotaz, protože ten
stávající stav chápu spíše tak, že nenápadnou novelou procesní normy do-
šlo asi k popøení nìkolika hmotnìprávních institutù obsažených v
obèanském zákoníku.

První otázka: Jaký faktický význam má pøedmanželská smlouva? Jaký
faktický význam má možnost úèastníkù si napøíklad pøi zahájení podnikání
zrušit spoleèné jmìní manželù, když fakticky pøi závazcích je to jedno?

Takže doufám, že jsem to pochopil správnì, že jestliže máme ty
hmotnìprávní instituty jak v tom starém, tak v tom novém obèanském záko-
níku, tak to správnou cestou by bylo zrušit nebo upravit tu procesní normu.
Že se nejedná o novelizaci obèanského zákoníku, ale o novelizaci
exekuèního øádu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. Poprosím
paní ministryni k doplnìní své odpovìdi. Prosím, paní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Já bych to doplnila v
tom smyslu, že je tøeba nejdøíve se dopátrat toho zámìru zákonodárce,
který zøejmì tímto zpùsobem nebyl veden, protože nikdy procesní normy
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otevøeli širší veøejnou diskusi, co se týèe novelizace exekuèního øádu.
Moje interpelace smìøuje do èlánku § 42 exekuèního øádu, který byl no-

velizován od 1. 1. 2014 a na základì kterého mùže exekutor postihnout i
majetek, který netvoøí souèást spoleèného jmìní manželù, jen proto, že by-
lo rozhodnutím soudu zrušeno spoleèné jmìní manželù nebo zúžen jeho
stávající rozsah nebo že byl smlouvou zúžen rozsah spoleèného jmìní
manželù, že byl ujednán režim oddìlených jmìní nebo že byl smlouvou vy-
hrazen vznik spoleèného jmìní ke dni zániku manželství. Tato nenápadná
novela exekuèního øádu má za následek, že i u lidí, kteøí si vyøešili své ma-
jetkové záležitosti tøeba i v 90. letech, nyní dochází k postižení pøíjmù ze
závislé èinnosti, prostøedkù na bankovních úètech za dluhy druhého ma-
nžela, který je zpùsobil tøeba i pøed manželstvím.

V návaznosti na tento konkrétní dotaz bych se rád zeptal ministrynì
spravedlnosti, zda lze pøedpokládat nìjaké postupné dílèí novelizace,
které by odstranily nejpalèivìjší problémy, které nás tíží – a že nás tíží a že
to je spoleèensky závažné téma, o tom jsme se pøesvìdèili myslím všichni
z nás pøi styku s volièi –, nebo zda se pøedpokládá nìjaká komplexní
novela exekuèního øádu, která by nám pomohla tuto otázku vyøešit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
paní ministryni Válkovou o laskavou odpovìï. Prosím paní ministrynì, máte
slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Dìkuji, pane pøedse-
dající. Vážený pane kolego poslanèe, vážené poslankynì, vážení poslanci,
otázka, na kterou tázal v rámci interpelace pan poslanec Vondráèek, se
stala i pøedmìtem medializace. Nìkolik konkrétních pøípadù se také obje-
vilo již v advokátních kanceláøích, které se s tím musí vypoøádat a informo-
vat v duchu, jaký byl zde pøed chvílí pøednesen, èili že skuteènì je pravda,
že pokud existuje dluh, který se vymáhá, tak lze vést exekuci i na majetek,
který vznikl pøed uzavøením manželství, a to i v tìch pøípadech podle
nového znìní, kdy rozhodnutím soudu bylo zrušeno spoleèné jmìní
manželù nebo samozøejmì zúženo, nebo byl smlouvou zúžen rozsah
spoleèného jmìní manželù, a to vyèerpávajícím zpùsobem, nebo byl ujed-
nán režim oddìlených jmìní nebo byl smlouvou vyhrazen vznik
spoleèného jmìní ke dni zániku manželství. V podstatì jde o všechny mo-
žné formy, jakým zpùsobem spoleèné jmìní manželù vylouèit nebo omezit.
Pøesto lze v takových pøípadech podle platného znìní exekuci na majetek
vést, a to i v pøípadì, že jde o dluh, který vznikl pøed uzavøením manželství.

Byla jsem seznámena s interpelací natolik vèas, pøed asi dvìma hodi-
nami, že jsem už mìla i možnost hovoøit s tìmi, kteøí se podíleli na tvorbì
nového, resp. psali nový obèanský zákoník, kteøí o této opravdu malé, ale
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covníci v Explosii. Takže to je skvìlá zpráva, jsem rád, že tady o tom mùžu
mluvit.

Je pravda, že Explosia je firma ve špatném stavu. A kdo ji øídil? No ne,
tak já nevím, asi resort Ministerstva financí. Nevím, jak to tam kluci øídili.
Takže to, že dluží naší firmì Synthesia, to je pravda a urèitì máme s tím sta-
rosti, protože stát by mìl øídit svoje firmy øádnì. A já jsem jasnì øekl, že
Explosii pøevedu, ještì nevím jak, panu ministrovi Mládkovi, protože tam
ten konflikt zájmu je jasný. A naše firma tam dodává suroviny a dodává
páru a nevím co ještì. Kdysi to byla jedna firma. Já mùžu absolutnì
vylouèit, že by Agrofert o tuhle firmu usiloval. Takže to rád pøevedu minist-
ru Mládkovi. Doufám, že pan premiér to podpoøí. Musím zjistit, jak se to
dìlá.

A znovu opakuji, že v žádném pøípadì nemáme zájem o Explosii, po-
kud tady mám, omlouvám se, mluvit za Agrofert, ale tak to bylo položeno.
Dìkuji. (Potlesk z lavic hnutí ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan posla-
nec nemá doplòující otázku.

Pøistoupíme k interpelaci pana poslance Bohuslava Svobody taktéž pa-
na ministra financí Andreje Babiše. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.
Pøipraví se pan poslanec Václav Kluèka.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Vážený pane pøedsedající, vážení
èlenové vlády, vážené poslankynì, vážení poslanci. Vážený pane ministøe,
rád bych se vás zeptal, jaký bude postoj vlády ke vstupu Èeské republiky
do eurozóny, tedy k pøijetí eura. Dle posledních výzkumù veøejného mínìní
odmítá pøijetí eura 76 % obèanù Èeské republiky. Nedávno jsem se doèetl
na vámi vlastnìném severu iDNES.cz, že podle ministra zahranièních vìcí
Èeské republiky a vašeho kolegy z vlády pana Lubomíra Zaorálka bude
pøijetí eura pro souèasnou vládu jednoznaènou prioritou. Pan Zaorálek øekl,
že není jiné alternativy než euro. Vy jste se pøed pár dny, pøesnì 22. ledna
2014, pro vámi vlastnìný server iDNES.cz vyjádøil, že – cituji – urèitì
perspektivnì nemáte problém, abychom euro pøijali bez toho, že bychom
ruèili za závazky Øecka nebo Španìlska.

Pokud to jako ministr financí nevíte, tak se vstupem do eurozóny bude-
me za závazky ruèit automaticky. Mùžete mi tedy vysvìtlit, jak chcete do-
sáhnout toho, aby Èeská republika neruèila za dluhy jiných státù? Mùžete
nám vysvìtlit, proè chcete jít proti vùli 76 % našich spoluobèanù a øady e-
konomických odborníkù, kteøí pøijetí eura odmítají? A jak chcete splnit
kritéria pøijetí eura, když vaše vláda bude zvyšovat deficit státního
rozpoètu? Stejnì tak bych rád vìdìl také datum, kdy chcete euro pøijmout.
Dìkuji. 
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by nemìly modifikovat hmotnìprávní instituty. Ale právì autoøi
hmotnìprávních institutù – teï nebudu jmenovat dvì ženy, kapacity, které
se podílely právì na paragrafovaném znìní pøíslušných oblastí regulujících
manželské a rodinné právo v novém obèanském zákoníku, tak ty to velice
kritizují. Øíkají, že nebyly o tom ani informovány.

Takže si myslím, že nejdøíve musíme dešifrovat, jak k tomu došlo a proè
výsledek je takový, jaký je. A pak samozøejmì zrušit to, co ve svém
výsledku èásteènì – já bych tady nesouhlasila, že zcela tím se popírá
smysl tzv. pøedmanželských smluv, protože ony mají jiné úèely a jiné cíle,
které sledují, nejen v té oblasti vymáhání dluhù pochopitelnì, ale rozhodnì
ten jejich význam to takto nepøímo procesnì omezuje. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Nyní popro-
sím pana poslance Adolfa Beznosku, který má interpelaci na pana minist-
ra financí. Pøipraví se pan poslanec Bohuslav Svoboda. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Adolf Beznoska: Dìkuji. Pane místopøedsedo, dámy a
pánové, mám dotaz na pana ministra financí Babiše. Spíš jsem zaslechl
nìkde nebo pøeèetl jsem si v tisku pøíbìh dvou firem – Explosia a
Synthesia, pøièemž Explosia je firma, kterou vlastní stát. Vlastnická práva v
ní vykonává Ministerstvo financí a je to firma zadlužená. Tato firma je velmi
úzce navázaná na firmu Synthesia, kterou vlastní Agrofert. Synthesia
rovnìž pro Explosii je takovým hlavním dodavatelem surovin –
nitrocelulóza, nitraèní kyseliny, ledek, ale také jejím zásadním vìøitelem.

A tak jsem se chtìl zeptat, protože tady hrozí konflikt zájmu, jestli za
prvé uvažuje a poèítá Ministerstvo financí, resp. vláda, s prodejem firmy
Explosia. Za druhé, jestli pan ministr financí mùže potvrdit èi vylouèit, že se
Agrofert zúèastní pøípadného zájmu, nebo bude mít zájem o koupi
Explosie. A za tøetí, jestli mùže pan ministr vylouèit, že Ministerstvo financí
dotací nebo tlakem na vedení Explosie zajistí její oddlužení tak, aby byla
pro prodej pøipravena a èistá. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
na ministra financí o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji
strašnì moc panu poslanci za tu otázku. Potìšilo mì to, protože pan mi-
nistr Kalousek té firmì už pomohl. Já jsem ani netušil, že vlastnì existuje
nìjaká firma Prisko, které pan ministr Kalousek poslední den úøadování po-
slal sto milionù korun. A potom to ještì vyfutroval 250 miliony na vylepšení
základního jmìní, protože jeho kámoš dìlá kšefty s rozbuškami, øíkají pra-
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První krok, pokud chceme skuteènì v Evropské unii nìjak fungovat
a nemít povìst toho, který jenom okopává kotníky a je zkorumpovaný, tak
my urèitì budeme chtít zaèít tím fiskálním paktem, co si myslím, že je v rám-
ci dneska už, když jste byli v koalici, tak jste byli proti, dneska jste opozi-
ce, tak asi budete za, že bychom mìli být rozpoètovì rozumní a racionál-
ní, a já osobnì to urèitì budu podporovat a mùžeme zaèít s tím fiskálním
paktem.

A pokud se odvoláváte na nìjakou formulaci z nìjakého volebního
mítinku, co jste èetl nìkde na iDNES, tak si myslím, že to není relevantní. Ta
pozice dneska je, koalice urèitì neusiluje o pøijetí eura. Zaènìme fiskálním
paktem, já to budu navrhovat a to bude zaèátek. Urèitì mì opozice
podpoøí, protože my jsme støedopraví a myslím si, že díky nám tady nedo-
šlo k navýšení daní a vìtšina podnikatelù je ráda. Dìkuji. (Potlesk
nìkterých poslancù.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. S další inter-
pelací se pøihlásil pan poslanec Václav Kluèka, který pøednese interpelaci
na ministra vnitra Milana Chovance. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.
Pøipraví se paní poslankynì Vìra Kováøová.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Vážený pane
ministøe, pøedevším v úvodu chci øíci, že v této interpelaci, ve vìci jejího ob-
sahu jsem trošku podjatý, protože s obìma pány policejními prezidenty, jak
Lessym, tak Èervíèkem, jsem v minulém funkèním období velice úzce spo-
lupracoval, a nejen pøi setkávání ve výboru pro bezpeènost, ale i pøi jed-
nání podvýboru pro Policii ÈR a jiných aktivitách. To nebyla tedy spolup-
ráce jenom setkávací, ale skuteènì spolupráce velmi úzká.

Problém, který vznikl na Policejním prezidiu, mì docela mrzel, protože
on svým zpùsobem trošku shazoval úsilí, které oba dva mìli k tomu, aby
práce policie byla prací, která bude uznávána ve spoleènosti. Navíc u
Martina Èervíèka došlo k tomu, že ho povýšili do funkce generála, a poslé-
ze se vlastnì koná závìr, který s nejvìtší pravdìpodobností pro nìj už tu
nìjakou budoucnost dávat nebude.

Já vás chci požádat, pane ministøe, vèera došlo k zásadnìjšímu roz-
hodnutí, abyste i touto formou této interpelace mìl možnost veøejnosti ty
vìci nejen øíci, trošku ujasnit, ale taky naznaèit, jak se to bude ubírat dál.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe, a poprosím
pana ministra vnitra o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážený
pane poslanèe, dámy a pánové, já jsem si nechal vytáhnout chronologii tzv.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
pana ministra financí o odpovìï.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dámy a
pánové, pokud server iDNES nìco citoval, já jsem právì vèera dementoval
na iDNES zùstatky na úètech ÈNB, které, znovu opakuji, byly 350 mld. v
bøeznu 2013, v prùmìru 300 mld., ale to už tady vysvìtloval pan premiér.

Pøijetí eura urèitì není cíl naší koalice. My jsme o tom nikdy nemluvili, a
pokud pan Zaorálek o tom mluví, nevím, z èeho vychází. Naše ekonomika
není pøipravena na pøijetí eura, i když samozøejmì nìjaká základní kritéria
plníme. Nevím, kde pan poslanec na to pøišel, že chceme zadlužovat, že
chceme zvyšovat deficit.

Dneska se ptal pan Kalousek, jaký je cíl, a já jsem jasnì øekl, i když je
rozpoèet schválen na 112, že bych se rád dostal nìkde pod 100, takže
bychom mìli naslouchat, co se tady øíká.

Vyjádøil jsem se, že nevidím, pokud nìkdy vùbec, a možná, nevím, jest-
li to bude otázka referenda, mùže o tom být celospoleèenská debata, jestli
euro, mùžou se k tomu vyjádøit obèané, jestli ho chceme, nebo nechceme.
Já jsem se vyjádøil, že to nebude døív než za šest let podle mého odhadu
a znalosti, a v podstatì to není úkol pro stávající koalièní vládu, takže já
úplnì nevím, z èeho pan poslanec vlastnì èerpá informace.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a poprosím o
doplnìní své otázka pana poslance Svobodu. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Dìkuji. Èerpám je z otevøených zdrojù
a èerpám je z prohlášení pana ministra Zaorálka i z prohlášení vašeho. Já
jsem vám položil pìt otázek, na žádnou jsem nedostal odpovìï. Prosím.
Ale jedna otázka je zásadní.

Vy jste øekl, že nebudete mít problém s pøístupem k euru, když nebu-
deme platit dluhy Øecka a Španìlska. Ptám se vás tedy, jak to chcete
zaøídit, když platba dluhù je conditio sine qua non.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci, poprosím pa-
na ministra financí. Prosím, pane ministøe.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Spíš bych se
chtìl zeptat, proè vlastnì pravicová vláda, a hlavnì ODS, nedovolila
Kalouskovi vstoupit do fiskálního paktu. Proè mu to Neèas zakázal? Vždy�
Kalousek to chtìl. A my to chceme. A to je první krok. Pokud ODS mìla pocit,
že Èesko je Anglie, tak zatím ten ostrov ani ropu ani plyn nemáme a podle
toho bychom se mìli asi v té Evropské unii chovat a nedìlat velká ramena.
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Stejnì tak po dohodì s panem prezidentem Lessym, a byla to urèitá
vlajková loï jeho programu, když pøicházel na Policejní prezidium, bylo
vytvoøení ekonomického námìstka. Policie potøebuje ekonomickou stabili-
tu, dnes tam není, takže bude vytvoøena funkce ekonomického námìstka
policejního prezidenta, kam nový policejní prezident výbìrovým øízením
obsadí svého námìstka pro finance.

Pokud se rozhodneme jít cestou nabídkového øízení, tak v té dobì bu-
deme rozhodovat, odhaduji, mezi tøemi až ètyømi kandidáty. Pokud se roz-
hodneme – a budeme o tom diskutovat v koalici, s veøejností, s odbory i na
této pùdì –, že pùjdeme cestou výbìrového øízení, bude se to týkat zhru-
ba 30 policistù, kteøí se mohou ucházet o post policejního prezidenta. Pak
si ale øeknìme, že pokud odmítneme v rámci nabídkového øízení policisty
v 11. platové tøídì, oni už se nemohou úèastnit druhého výbìrového øízení.
Musíme velmi zvážit, jakou cestou se vydáme. Já jsem pøipraven o tom vést
velmi podrobnou diskusi jak s výbory Poslanecké snìmovny, tak i s výbo-
ry Senátu. To je ta cesta, kterou vedeme. Musí smìøovat ke stabilizaci po-
licie. A já chci vyslat jasný signál, že policie má jeden dres a to je unifor-
ma. Nemá dres s plackou Petra Lessyho, nemá dres s plackou Martina
Èervíèka a za to dìkuji obìma pánùm, že ten pøíbìh vèerejškem skonèil. A
dìkuji za tu otázku, pane poslanèe.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. K doplnìní
pan poslanec Václav Kluèka. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Kluèka: Já u tohoto pultíku i z minulého funkèního ob-
dobí jsem znám tím, že jsem byl velmi aktivní v interpelacích, ale po pravdì
øeèeno, takové zcela konkrétní odpovìdi, jaké jsem se teï doèkal na do-
cela vážnou problematiku a otázku, jsem tady zase až tak moc nezaregist-
roval. Pro mne je to naprosto uspokojující a myslím, že i pro ty, kteøí si to
poslechnou v mediálních prostøedcích, že tato odpovìï plnì vystihuje
stav, který bude následovat. Nemám další otázky. Dìkuji vám, pane
ministøe.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Pane ministøe,
chcete odpovìdìt na to, jak to dìláte, že to dìláte tak skvìle? Dìkuji.

S další interpelací na pana ministra vnitra se pøihlásila paní poslankynì
Kováøová, pøipraví se pan poslanec Vojtìch Adam. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Vìra Kováøová: Vážený pane pøedsedající, vážený pane
ministøe, dámy a pánové, na pana ministra se obracím ve vìci aktuální si-
tuace ve státním podniku Èeská pošta. S potìšením jsem pøivítala výrok
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snahy o odstavení policejních prezidentù, a je velmi zvláštní, že ta snaha
zaèala v záøí 2011. Už v záøí 2011 na základì novinového èlánku zaèaly
kroky, které vedly k odstranìní pana policejního prezidenta Lessyho, a ce-
lý vývoj známe. Jsou to dvì stránky, které popisují život dvou z mého po-
hledu dobrých policistù.

Já jsem se s obìma pány potkal a pochopil jsem, že nemám pøed se-
bou kariéristy ani dva policisty toužící se vzájemnì vymazat, ale mám pøed
sebou dva policisty, kteøí byli vtaženi do pøíbìhu, který nezavinili, které ty
pøíbìhy velmi ubily, ponièily jim povìst, ponièily jim kariéru, a že mám pøed
sebou pøedevším dva policisty, kteøí to s policií myslí dobøe. A oni øíkali jed-
no a to samé: Nám už jde jenom o to, abychom si vybojovali zpátky svoji
dobrou povìst, abychom mohli u policie zùstat, a ani jeden už nemáme
zájem dìlat policejního prezidenta. To bylo prostøedí, do kterého já jsem
pøišel.

Pochopil jsem, že jim chybí primárnì slušné zacházení, kterého se ne-
dostávalo. Já si velmi vážím dohody, kterou jsme udìlali. Ta dohoda pro
mì nebyla jednoduchá. Já jsem si dovedl pøedstavit, že by se jeden nebo
oba úèastnili dalšího výbìru policejního prezidenta. Oni to oba dva striktnì
odmítají. Z mého pohledu by byla velká škoda, kdyby opustili øady Policie
ÈR, a neskrývám, že mi sdìlili své ambice.

Pan policejní prezident Lessy má ambici, pøejít do oblasti
mezinárodních vztahù a stát se vyslancem èeské policie na Slovensku.
Pokud ho tam zastupující policejní prezident, pøípadnì novì jmenovaný
prezident, vyšle, já s tím nemám problém.

Pan prezident Èervíèek øíká jednu vìc. Já nechci zùstat v systému
Policejního prezidia, nebylo by to rozumné. A vy jste, pane poslanèe, upo-
zornil na jednu velkou absurditu. My povýšíme tohoto policistu do stavu ge-
nerála – a zahájíme proces jeho odvolání. To nemá s logikou vùbec nic
spoleèného. S lidskou slušností už taky ne. Pan generál Èervíèek má am-
bici výhledovì vést nìkterý z krajù a já si myslím, že tam jeho místo je.
Pokud bude šance ho tam umístit a policejní prezident, který se ujme své
funkce, ho tam vyšle, opìt s tím nemám problém.

Problém nastal v tom, že jsme zjistili, že když – øeknu to velmi obraznì
– když policejního prezidenta v Praze srazí auto a policejní prezident bude
pùl roku nemocen, tak ho automaticky zastupuje námìstek. Když ten samý
policejní prezident odejde ze své funkce, tak ho musí zastupovat policista
v nižší platové tøídì. To jsou nìkteré nesmysly služebního zákona a
nìkterých pøedpisù policie, které se musí odstranit.

My v souèasné dobì vytváøíme funkci statutárního námìstka, aby auto-
maticky po odchodu Petra Lessyho po 28. únoru mohl zastupovat policej-
ního prezidenta námìstek. Bude jím pan Tuhý. Bude zastupovat policej-
ního prezidenta po dobu nezbytnì nutnou. 
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dena. Já nemohu vylouèit, že budou v jednotkách kusù zrušeny nìkteré
poboèky Èeské pošty po dohodì se starostou, po dohodì s hejtmanem, a
v tomto duchu jsem informoval pana pøedsedu asociace Haška, že ho vy-
zývám k spoleèné spolupráci mimo jiné nad tématem vývoje Èeské pošty.
Cesta franšíz, které fungují v celém svìtì, je jednou z cest, o kterou se
mùžeme pokusit. Nemùže to být ale snaha Èeské pošty vnutit svoji
poboèku obci za každou cenu. Musíme nastavit ekonomické podmínky pro
to, aby ta obec, pøípadnì nìkterý z øetìzcù mìly zájem tyto franšízy pro-
vozovat, aby je provozovaly pod hlavièkou Èeské pošty a aby byly funkèní.
To znamená, že do té doby, než najdeme smìr, který bude funkèní, efek-
tivní a ekonomicky zvládnutelný, nejsem pøipraven umožnit jakékoliv
významnìjší rušení poboèek Èeské pošty. Jsem pøipraven diskutovat se
zástupci mìst a obcí, jsem pøipraven, jak jsem øíkal, diskutovat se zástupci
krajù.

Ty nové výzvy, o kterých jsem mluvil, toto nemùže být èistì o tom, že
stát pošle dotaci Èeské poštì a ona ji utratí. Ty nové výzvy mohou být nové
služby na czechpointech, napøíklad registr vozidel. Ty výzvy mohou být o
tom, že Èeská pošta mùže zpracovávat hostingové služby pro státní orga-
nizace, že Èeská pošta mùže øešit IT služby, že Èeská pošta mùže øešit
centrální nákup. O tom všem budu bezesporu jednat i s panem ministrem
financí Babišem v následujících mìsících.

Jinak dìkuji za otázku. Považuji poštu za velmi dùležitou organizaci
státu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a ptám se pa-
ní poslankynì, jestli má doplòující otázku. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Vìra Kováøová: Vážený pane ministøe, já vám velmi dìkuji
za to pìkné vystoupení a za vynikající odpovìï. Budu se tìšit za mìsíc a
pùl na odpovìï další. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Pan ministr
nebude reagovat, protože i tady to dìlá skvìle.

S další interpelací se pøihlásil pan poslanec Vojtìch Adam, pøipraví se
paní poslankynì Anna Putnová, protože interpelaci èíslo 9 paní poslankynì
Èernochová stáhla. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Vojtìch Adam: Vážený pane pøedsedající, vážený pane
ministøe, tuto interpelaci jsem na tomto místì pøednesl už v kvìtnu minulé-
ho roku, ale protože je stále aktuální, tak ji nyní zopakuji. Jejím základním
mottem je to, že neprùhledné platby od zdravotních pojiš�oven mohou za
jistých okolností krýt soukromá zadání. Vytváøejí se tak podmínky pro
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pana ministra v nedìlních Otázkách Václava Moravce, podle kterého
Ministerstvo vnitra uèiní vše pro to, aby sí� poštovních poboèek byla za-
chována ve své souèasné podobì. To je myslím dobrá zpráva pro èeský a
moravský venkov, ze kterého nedávno vzešla petice za záchranu pošt, pod
níž Sdružení místních samospráv shromáždilo již více než 100 tisíc
podpisù. Ráda bych nicménì poukázala na problém obcí, v jejichž pøípadì
Èeská pošta usiluje o zrušení své poboèky již delší dobu, a v nìkterých z
tìchto obcí podle mých informací je vyvíjen silný tlak na rušení pošt i v
tìchto dnech. Jsem pøesvìdèena, že od tìchto aktivit by Èeská pošta mìla
ustoupit, a to i s ohledem na vaše nedìlní prohlášení.

Ráda bych vás proto, pane ministøe, požádala, abyste jako pøedstavitel
zøizovatele státního podniku Èeská pošta zaèal v této vìci neprodlenì
jednat. Chtìla bych se ujistit, zda platí vaše slova vyøèená v Otázkách
Václava Moravce, a zároveò požádat, zda byste nám mohl nastínit své
pøedstavy ohlednì Èeské pošty v pøíštích mìsících èi pøíštích letech.
Pevnì doufám, že se mi dostane také dokonalé odpovìdi jako v
pøedchozím pøípadì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni a poprosím
pana ministra o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Vážený pane pøedsedající, vážená
paní poslankynì, já se stále považuji více za komunálního krajského politi-
ka a bývalého hejtmana, který ví, že tam, kde skonèí obchod, kde skonèí
škola a kde skonèí pošta, tam konèí život. To znamená, moje vyjádøení,
které jsem mìl v Otázkách Václava Moravce o tom, že budeme bojovat o
každou poboèku Èeské pošty, která dává smysl, platí a platit bude. Mám
to projednáno s panem premiérem. Já si myslím, že to je stanovisko celé
vlády.

Èeská pošta je významným zamìstnavatelem a je poskytovatelem
veøejné služby. Musíme se zamyslet nad tím, jestli jsme ochotni za tuto
veøejnou službu platit. Èeská pošta v souèasné dobì stále ještì vytváøí zisk
ve výši zhruba 300 milionù korun. Otázkou je, jestli trendy, které jsou na-
staveny ve vývoji finanèního zdraví Èeské pošty, ukazují, že bez pomoci a
bez tzv. nových výzev je Èeská pošta schopna ten zisk generovat
dlouhodobì. Já se obávám, zatím z velmi povrchních informací, které
mám, že ne. To znamená, my teï budeme øešit støednìdobý a dlouhodobý
výhled Èeské pošty a já pøijdu sem pøed toto plénum zhruba do mìsíce, do
mìsíce a pùl, s prvním návrhem na stabilizaci Èeské pošty a její vývoj.

S panem generálním øeditelem jsem se již mìl možnost potkat, potkám
se s ním dnes opìtovnì v 21 hodin a jedno z témat bude právì, aby tlak
na rušení poboèek ustal minimálnì do doby, než tato analýza bude prove-
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Poslankynì Anna Putnová: Dobré odpoledne. Vážený pane
pøedsedající, dámy a pánové, od poloviny loòského roku odborná i laická
veøejnost diskutuje formy pøedávání profesur vysokoškolským uèitelùm. Od
loòského roku, kdy vysoké školy pøedaly svoje nominace na ministerstvo
školství, už uplynulo hodnì èasu. Profesoøi, kteøí èekají na jmenování, jsou
lidé, kteøí prošli velmi nároèným procesem øízení na jmenování profesora a
právem oèekávají, že budou do této funkce jmenováni. Není to jenom jejich
osobní záležitost, ale je to také otázka, která se týká a smìøuje ke kvalitì
školství, protože se na ni váže akreditace studijních programù, souvisí s
hodnocením vysokých škol apod. Neochota pana prezidenta jmenovat pro-
fesory vedla k tomu, že byla iniciována zmìna, novela vysokoškolského
zákona, která by mìla toto jmenování revokovat. Nicménì v souèasné
dobì platí vysokoškolský zákon, který ukládá povinnost prezidentu repub-
liky jmenovat profesory, kteøí byli navrženi a úspìšnì prošli øízením na jme-
nováním profesorem.

Aby mohl pan prezident tuto povinnost splnit, vyžaduje to, aby mu do-
kumentace byla z Ministerstva školství pøedána. Mùj dotaz na pana minis-
tra školství tedy zní, zda byla Ministerstvem školství pøedána dokumentace
na jmenování profesorù panu prezidentovi, a pokud ano, kdy se tak stalo.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Poprosím
pana ministra školství o odpovìï. Pane ministøe, máte slovo.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji.
Pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, musím dát za
pravdu paní poslankyni Putnové, protože ten proces se velmi zdržel. Já
jsem se celým tím systémem zaobíral jako jednou z prvních vìcí na
Ministerstvu školství a zjistil jsem první záležitost, která se zatím netýká to-
ho dotazu, ale je s tím velmi spojena. Protože jeden z problémù této nove-
ly také je, že byl porušen zákon. Ten zákon byl porušen ze strany
Ministerstva školství, kdy za mého pøedchùdce pana ministra Štyse neby-
la tato novela projednána s vysokými školami. Já jsem udìlal nápravu ve
støedu tohoto týdne, kdy jsem poslal oficiálnì návrh zákona se svým
dopisem Èeské konferenci rektorù a Radì vysokých škol k vyjádøení. Zítra
s nimi na toto téma mám další jednání, takže pøedpokládám, že tady po té
stránce to bude v poøádku.

Co se týká pøeposlání profesur, já jsem to sám osobnì kritizoval i v mi-
nulosti, proè tyto návrhy stále leží na Ministerstvu školství a dává se jeden
na druhý. Nechal jsem si zjistit, kdy z Ministerstva školství tyto návrhy byly
pøedány, nebo poslány na Hrad. Asi vás udiví, že na ministerstvu tyto pro-
fesury za mého pøedchùdce ležely nìkolik mìsícù, by� návrh napøíklad z
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korupèní prostøedí. Pøestože se nìkolik let slibuje sjednocení plateb a stále
k tomu ještì nedošlo, nemìlo by být možné, aby z veøejných penìz zdra-
votního pojištìní vytváøely zdravotní pojiš�ovny neprùhledným zpùsobem
smluvní tzv. balíèkové ceny za zdravotní výkony. Jedná se zde o milionové
èástky za úhradu zdravotní péèe, zcela bez veøejné kontroly.

Otázka na vás, pane ministøe. V dobì, kdy je velký tlak na rozvoj
ambulantní èásti napøíklad formou jednodenní chirurgie, je tato èinnost na-
hrazena výhradnì smluvním ujednáním o balíèkových cenách mezi zdra-
votními pojiš�ovnami a poskytovateli. Podobnì se jedná o smluvní ceny pro
totální endoprotézy kyèelního a kolenního kloubu. Bylo by nanejvýš
vhodné, aby tyto ceníky byly veøejné. Vyhlašovala by je v rámci
dohodovacího øízení VZP a platily by pro všechny zdravotnické subjekty,
které tyto službu poskytují a mají smluvní vztah se zdravotní pojiš�ovnou.
Byl by to krok jednoduše proveditelný a hlavnì správným smìrem. Bylo by
totiž v této oblasti najednou zcela jasno. Co tomu doposud brání, pane
ministøe?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
pana ministra zdravotnictví Svatopluka Nìmeèka o jeho odpovìï. Prosím,
pane ministøe, máte slovo.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, na základì to-
ho, co jsem zde slyšel, musím øíct, že s velkou èástí této interpelace musím
souhlasit. Myslím si, že je opravdu chybné, že veøejnost, jak ta široká, tak
ta odborná, není pøesnì informována o tom, kolik které zdravotnické
zaøízení, jakou platbu od zdravotních pojiš�oven dostává. Ale myslím si,
protože jste øíkal, že tuto interpelaci jste již dával v kvìtnu minulého roku,
že pøece jenom pro vás mám dobrou zprávu. Protože na základì koalièní
dohody bude vypracováno programové prohlášení a toto programové pro-
hlášení pro oblast zdravotnictví poèítá s tím, že všechny smlouvy mezi
zdravotními pojiš�ovnami a zdravotnickými zaøízeními, podobnì jako mezi
zdravotnickými zaøízeními a jejich dodavateli, budou veøejné. Opravu nevi-
dím žádný problém v tom, aby obèané vìdìli, za co zdravotní pojiš�ovna
platí, kolik, jaké jsou tam podmínky a podobnì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane ministøe. Poprosím pa-
na poslance, jestli má zájem o doplòující otázku. Pan poslanec nemá.
Dìkuji tedy panu ministrovi i panu poslanci.

Nyní poprosím paní poslankyni Annu Putnovou, která má interpelaci na
ministra školství pana Marcela Chládka. Prosím, paní poslankynì, máte
slovo. Pøipraví se pan poslance Petr Bendl.
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Musím øíct, že v této chvíli je i otázka, jak od té doby, protože mezitím
samozøejmì došlo k øadì výmìn na jednotlivých resortech, jak od té doby
na to budou reagovat obce, protože v tom mezidobí obce nebyly informo-
vány o aktuálním prùbìhu. To znamená, my jako Ministerstvo životního
prostøedí budeme v této chvíli pokraèovat v meziresortu a myslím, že
bìhem mìsíce budeme mít zpìt pøipomínky a podle závažnosti rozhodne-
me dál.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Pøedpokládám, že pan poslanec Bendl má doplòující otázku. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Nedozvìdìl jsem se, jestli pan ministr spíše
podporuje, èi nepodporuje. Už vùbec jsem se nedozvìdìl, jestli ano, èi ne,
pøestože bych to èekal, nebo alespoò nìjaký naznaèený smìr. Starostové
informováni jsou, probìhlo tam referendum pøed pár mìsíci, kdy já ještì ja-
ko ministr zemìdìlství spolu s ministrem životního prostøedí jsem se
zúèastnil právì jednání se starosty, kde bylo deklarováno „už to trvá pøíliš
dlouho, ten proces“. A oni tehdy byli velmi pro, protože to Køivoklátsku
mùže pøinést nìkteré pracovní pøíležitosti právì v oblasti turistického ruchu.
Je to nastaveno tak, aby se to maximálnì vyhýbalo zastavìným oblastem,
aby to nekomplikovalo život lidem zde žijícím v obcích, a vyhýbá se tento
plán zastavìným oblastem. Proto jsem èekal vstøícnìjší odpovìï, ale
dobøe, poèkám si a dám stejnou otázku za mìsíc. 

Dìkuji. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a prosím o
odpovìï pana ministra. Prosím, pane ministøe.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Ano, podporuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a nyní dávám
slovo paní poslankyni Nohavové, aby pøednesla svoji interpelaci s tím, že z
dnešního jednání se pan ministr Prachaø omluvil. Tudíž jestli chcete naèíst
svoji interpelaci, aby s ní bylo nakládáno jako s písemnou, tak prosím tak
uèiòte.

Poslankynì Alena Nohavová: Vážená paní pøedsedající, vážené
dámy, vážení pánové, vzhledem k tomu, že tu pan ministr dnes není, svou
interpelaci stahuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano dìkuji a prosím
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Ministerstva obrany šel k panu prezidentovi, pan prezident dodržel platnou
legislativu a tohoto pana profesora jmenoval. Tyto návrhy z Ministerstva
školství – a teï prosím o pozornost – odešly z ministerstva školství 22. led-
na tohoto roku. Dne 22. ledna tohoto roku! Vèera jsem mìl jednání s panem
prezidentem a pan prezident mì informoval o tom, že tyto návrhy mu byly
už vèera pøedloženy aparátem Hradu pøímo na stùl a že bude teï jednot-
livé návrhy proèítat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Paní
poslankynì má doplòující otázku.

Poslankynì Anna Putnová: Dìkuji. Není to doplòující otázka, je to
podìkování. Pan ministr odpovìdìl na víc, než jsem se ptala.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì, pan minis-
tr už asi nebude reagovat. S další interpelací – èíslo 11 – poprosím pana
poslance Petra Bendla. Pøipraví se paní poslankynì Alena Nohavová.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedající, dámy a
pánové, já mám jednoduchý dotaz na pana ministra. Já bych chtìl znát je-
ho stanovisko k Národnímu parku Køivoklátsko.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. Poprosím
pana ministra o jeho stanovisko k Národnímu parku Køivoklátsko. Prosím,
pane ministøe, máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji za slovo. Pane
pøedsedající, kolegynì a kolegové, proces pøípravy vyhlášení Národního
parku Køivoklátsko zaèal, a to urèitì pan kolega Bendl ví, už v roce 2010,
kdy vlastnì vznikl jakýsi vìcný zámìr a následnì pomìrnì dlouho byly pro-
jednávány pøipomínky obcí. Bylo udìláno asi 18 prezentací. V prùbìhu ro-
ku 2013, na jaøe 2013, byl materiál zaslán do meziresortního
pøipomínkového øízení, ze kterého vyšla celá øada pøipomínek, z nichž
nìkteré byly vypoøádány, nìkteré ne. A já dneska musím konstatovat, že
podle mých stávajících informací jsou tam pøipomínky jak ze strany
Støedoèeského kraje, který byl pùvodnì pro, dneska tady své stanovisko
zmìnil, jsou tam pøipomínky nìkterých dotèených ministerstev, napøíklad
Ministerstva zemìdìlství. To znamená, v této chvíli mohu øíct jenom to, že
budeme pokraèovat v meziresortním pøipomínkovém øízení a budeme se
snažit vypoøádat pøipomínky, pokud nebudou tak závažné, že by torpédo-
valy celý zámìr.
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školství tuším asi osmý den, sklízím ještì pozùstatky pøedchùdcù. Ale zjistil
jsem si, že ministerstvo už upozoròovalo Evropský polytechnický institut na
tento problém s tím, že bych chtìl i ubezpeèit, že tato akreditace, která je
udìlována zahranièními agenturami, není v Èeské republice platná. Není
považovaná jako vysokoškolské vzdìlání podle našeho zákona.
Nepøiznáváme dokonce ani statut studenta. Je zapotøebí ale urèitì o tom
více i hovoøit, aby naši studenti vìdìli, že to není ekvivalent našeho vyso-
koškolského vzdìlání. My nemùžeme nijak jinak než takto upozornit, tak
nemùžeme nijak jinak zasáhnout z jednoho prostého dùvodu, protože i
kromì vysokoškolského zákona ani mezinárodní smlouvy neupravují tuto
záležitost, takže v podstatì máme tady celou øadu zahranièních titulù, které
nejsou bìžné v Èeské republice nebo nejsou uznávány v Èeské republice.
Na druhou stranu v Èeské republice zase máme tzv. malé doktoráty, které
v podstatì témìø nejsou uznávány nikde jinde v Evropì.

Takže tolik z mé strany. Potom kdyby paní poslankynì chtìla, tak ještì
jí mùžu pøedat i písemný podklad k téhle záležitosti.

Co se týká druhého dotazu. Ano, pravdou je, že jsem byl osloven, ale
prostøednictvím médií, váleènými veterány, kteøí varují, že Nìmci uèí naše
dìti. Já jsem nabídl váleèným veteránùm schùzku pøímo se mnou, aby-
chom tu problematiku øešili. Tu cvièebnici jsem rychle bìžel koupit do knih-
kupectví, abych ji tady pøímo mìl. Jedná se o cvièebnici pro pøedškoláky,
která má rùzné obrázky. (Ukazuje poslancùm.) Je pravda, že tam je
Švýcarsko, Asie, Dánsko, ale na první pohled jsem tam nikde nenašel
Èeskou republiku. Pravdìpodobnì tam došlo k otrockému pøekladu.
Ministerstvo školství ale tomu žádnou doložku nedalo. Ministerstvo školství
tuto cvièebnici neschválilo, a jestli se využívá nìkde v pøedškolních
zaøízeních, tak to se mi zatím nepodaøilo zjistit, v kolika mateøských školách
se využívá, nebo ne. Ale urèitì dáme po rozkladu této uèebnice, což už
jsem zadal, stanovisko a doporuèení pøedškolním zaøízením, jestli tuto
uèebnici mají používat, anebo ne. A pokud ano, tak v jakém rozsahu.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Táži se paní poslankynì, nemá zájem o doplòující otázku. (Nikoli.)

Nyní dávám slovo panu poslanci Ladislavu Šinclovi, který byl vylosován
jako 14. a pøednáší interpelaci na pana ministra Nìmeèka. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Ladislav Šincl: Dìkuji, paní pøedsedající. Vážený pane
ministøe, na portálu veøejných zakázek jsem zjistil, že úøad Èeské republiky,
organizaèní složka státu zøízená Ministerstvem zdravotnictví, Státní ústav pro
kontrolu léèiv, dne 17. ledna vypsal zakázku na PR služby za neuvìøitelných
15 mil. korun bez DPH. Tìchto 15 mil. korun má být proplaceno za poskyto-
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dalšího v poøadí, paní poslankyni Semelovou, aby pøednesla svoji interpelaci
na pana ministra Marcela Chládka.

Poslankynì Marta Semelová: Vážená paní pøedsedající, vážený pane
ministøe, podle informací z tisku nabízí soukromá vysoká škola Evropský
polytechnický institut se sídlem v Kunovicích studium, pøièemž má omeze-
nou akreditaci a nesmí údajnì pøijímat nové studenty. Na svých webových
stránkách se odvolává na akreditaci americké akreditaèní agentury. Podle
mého názoru však diplom tímto zpùsobem akreditovaného studia nemusí
být v Èeské republice uznatelný nebo� je mimo vysokoškolský zákon.

Chci se tedy zeptat, jestli se zakládají tyto informace z médií na pravdì.
A dále, pokud ano, jaký bude další postup ministerstva.

Vzhledem k tomu, že mi ještì zbyl èas a vím, že pane ministøe, odlétáte
do Soèi, tak dovolte ještì podat druhý dotaz. Dostala se ke mnì informace
o tzv. cvièebnici pro pøedškoláky, která je urèena dìtem od pìti let vìku.
Konceptu a realizace této publikace se ujala firma Medienprojekte Mnichov
z Nìmecka. Má zprostøedkovávat základní vìdomosti z vlastivìdy vèetnì
informací o vybraných státech pøedevším z Evropské unie. Co však je za-
rážející a varující, to je skuteènost, že informace o Èeské republice chybí.
A pokud pøece jenom trošku tam jsou, tak jsou vedeny pouze ve vztahu k
sousedství Nìmecka a Rakouska. Za krajnì nevhodné také považuji, aby
kvalitní èeské publikace urèené dìtem pøedškolního vìku, které odpovída-
jí rámcovým a školním vzdìlávacím programùm mateøských škol a jsou
vytvoøeny èeskými pedagogy, psychology a výtvarníky, byly zastoupeny
uèebními texty zahranièními, resp. nìmecké spoleènosti.

Chci se proto zeptat, jestli Ministerstvo školství dávalo k této publikaci
své doporuèení, v jaké míøe je používána v mateøských školách a jestli jste
v kontaktu s Èeským svazem bojovníkù za svobodu, který dal protest proti
používání této publikace. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. Slovo má ministr školství pan Marcel Chládek. Prosím, pane
ministøe.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji
paní pøedsedající a dìkuji zároveò paní poslankyni, že mi umožní
odpovìdìt na obì interpelaci zároveò s tím, že ještì do Soèi dnes neod-
lítám, až po dùvìøe vládì. Ale dnes se otvírá centrum na Letné, které se o-
lympiády bytostnì týká.

Co se týká prvního vašeho dotazu, Evropského polytechnického institu-
tu, vy jste naprosto pøesnì popsala celou situaci. Já v obou tìchto
pøípadech a dotazech samozøejmì vzhledem k tomu, že jsem ministrem
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centrum a. s., Brno a Centrum bunìèné terapie a diagnostiky, a. s., Ostrava
od spoleènosti PrimeCell, a. s., za 26 mil. korun. Uvedené spoleènosti by-
ly založeny firmou PrimeCell necelé dva mìsíce pøed zmínìným rozhodnu-
tím vlády. Samotná firma PrimeCell byla založena v roce 2007 a za rok
2008 vykazovala jenom minimální obrat. Lze tedy usuzovat, že peníze za
nákup akcií od Ministerstva zdravotnictví byly zøejmì prvním vìtším
pøíjmem této spoleènosti v roce 2009. Brzy po rozhodnutí vlády se firma
PrimeCell stala pøíjemcem stamilionových dotací od agentury CzechInvest
z programu Podnikání a inovace na výstavbu superèistých biotechnologic-
kých prostor v Národním tkáòovém centru v Brnì a v biotechnologickém
parku 4MEDi v Ostravì. Další dotaèní peníze èerpala firma PrimeCell na
jednotlivé výzkumné projekty. Spoleènost 4MEDi, Centrum bunìèné tera-
pie a diagnostiky, získala dokonce ocenìní v soutìži investor roku 2012 od
agentury CzechInvest. Národní centrum tkání a bunìk získalo dotaci 72
mil. korun na projekt AVTO nových typù tkáòových a orgánových náhrad z
Ministerstva prùmyslu a obchodu, firma BLOCK na laboratorní komplex pro
pøípravu, analýzu a testování prototypù a vzorkù pokroèilých tkáòových ná-
hrad za 98 mil. korun. Pøedmìtem aktivit 4MEDi, Centra bunìèné terapie a
diagnostiky, jsou buòky, geny a tkánì lidského tìla a produkty materi-
álového inženýrství.

Z uvedeného vyplývá, že tyto firmy získaly z veøejných prostøedkù velké
èástky. Vážený pane ministøe, mùžete mi prosím sdìlit informaci, kdo je
vlastníkem firmy PrimeCell a kde má tato firma sídlo, jaké konkrétní projek-
ty budou dále podporovány v Národním tkáòovém centru?

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, já se
omlouvám, ale váš èas vypršel.

Poslanec Ludvík Hovorka: A v Centru bunìèné terapie a diagnostiky,
respektive 4MEDi Ostrava. Co firmy vyrábìjí? Jaké mají vìdecké kapacity?
Jaký konkrétní prospìch z úèasti ve spoleèných podnicích má èeský stát
a vìdecká komunita?

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Prosím pana
ministra zdravotnictví o vyjádøení k interpelaci. Máte slovo. Prosím, pane
ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážená paní
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, vážený pane
poslanèe, vaše dotazy jsou velmi detailní. Já samozøejmì nìco o projektu
4MEDi v Ostravì vím, protože z povìøení Ministerstva zdravotnictví jsem
zastupoval stát v této spoleènosti. Tato spoleènost v blízkosti fakultní ne-
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vání poradenských a organizaèních služeb nebo za pøípravu komunikaèních
strategií nebo za grafickou realizaci výstupù Státního ústavu pro kontrolu
léèiv. Nebo také tøeba za realizaci schválených komunikaèních strategií a
podobnì. Takto velká èástka za podobné služby se mi v dobì, kdy se
zdravotnictví potýká s velkými problémy, kdy se zvyšují u øady nemocnic
vnitøní dluhy a kdy hrozí platební neschopnost øady nemocni, zdá dost vel-
ká.

Mám tedy, pane ministøe, na vás tyto otázky. Víte o této veøejné zakáz-
ce Státního ústavu pro kontrolu léèiv? Zda vám pøipadne normální dávat 15
mil. za PR služby v dobì, kdy chybí peníze a musí se šetøit? A další otáz-
ka. Považujete toto za hospodárné vynakládání veøejných prostøedkù? A k
èemu potøebuje tento ústav dávat 15 mil. korun za tyto PR služby? Co si o
tom myslíte? Prosím o odpovìï.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Prosím pana
ministra zdravotnictví o vyjádøení k interpelaci pana poslance.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážená paní
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, vážený pane
poslanèe, mnì nezbývá než se vším, co jste øekl, souhlasit. Já vám dìkuji
za tuto informaci. Nikdo ode mne nemùže èekat, že nìco takového v
dnešní dobì budu hájit. Já tu informaci, kterou od vás dnes mám, považu-
ji za skandální. Opravdu si nemyslím, že 15 mil. korun za PR služby u stát-
ní instituce je dneska v poøádku. Pokud jsem informován, Státní ústav pro
kontrolu léèiv má svého tiskového mluvèího. A myslím si, že v dobì, kdy o-
pravdu zdravotnictví potøebuje každou korunu, tak toto považuji za skan-
dální. 

V pondìlí mám plánovanou schùzku s panem øeditelem Státního ústa-
vu pro kontrolu léèiv, mìl bych ji asi po této interpelaci mnohem døíve, ale
pan øeditel je na zahranièní cestì. Pevnì vìøím, že se domluvíme, že nic ta-
kového Státní ústav pro kontrolu léèiv nebude realizovat. (Potlesk z øad
poslancù ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi. Táži se pana poslance, zda chce položit doplòující otázku. Není tomu
tak. Potom tedy dávám slovo panu poslanci Ludvíku Hovorkovi, který byl
vylosován jako patnáctý k pøednesení ústní interpelace na ministra zdra-
votnictví pana Nìmeèka.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe,
vláda premiéra Mirka Topolánka ètyøi dny pøed koncem svého mandátu v
kvìtnu roku 2009 rozhodla o nákupu akcií spoleènosti Národní tkáòové
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samozøejmì pøipravíme. Nicménì, a zaznìlo to i z vašich úst, rozhodování
o veøejných prostøedcích, o pøíjmech z evropských fondù nebylo v gesci
Ministerstva zdravotnictví, je to spíše v gesci Ministerstva prùmyslu.
Nicménì to, co budeme schopni z pohledu zástupce státu v orgánech této
spoleènosti, pøipravíme a veškeré informace vám sdìlíme.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Dalším v
poøadí je Kateøina Koneèná. Bude interpelovat pana ministra Brabce. Máte
slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì a kolegové, vážení páni ministøi, paní ministrynì a vážený pane
ministøe, nechtìla jsem vystupovat již nyní, ale myslím si, že to téma je tak
vážné, že sto dnù hájení v tomhle pøípadì, jak i vy jistì chápete, není
namístì, protože sto dnù by mohlo taky znamenat sto dnù katastrofy, která
nastane ve chvíli, kdy budeme sto dnù odpoèívat.

Jedná se o téma odpadového hospodáøství. Vy v koalièní smlouvì, kte-
rou jste všichni poslanci vládní koalice podepsali, to téma máte, máte tam
taky napsáno, že chcete nový zákon o odpadech. Upøímnì øeèeno, proto-
že jsem pamìtník, tak tohle jsem slyšela od pana ministra Bursíka, od
všech ministrù a èetla ve všech vládních prohlášeních a bylo napsáno ve
všech koalièních smlouvách. Bohužel se od té doby také vùbec, ale vùbec
nic nestalo a dneska se nám odpadové hospodáøství stává takovou obrov-
skou rozbuškou v životním prostøedí, protože pokud s tím okamžitì
nezaèneme nìco dìlat, tak hrozí nejenom to, že nebudeme moci èerpat
evropské prostøedky na následující programovací období, ale hrozí nám
zcela vážnì také to, že nám dál budou tisíce tun nebezpeèného odpadu
konèit na skládkách, jak se tomu dnes dìje. Hrozí nám to, že nebudeme
schopni splnit své cíle recyklace a další a další vìci.

Proto, pane ministøe, prosím, položím jednu jedinou takovou konkrétní
otázku, na kterou chápu, že nedostanu úplnì termínovì konkrétní
odpovìï, ale alespoò váš zámìr, v jakém èasovém horizontu plánujete
pøedložit vìcný zámìr zákona o odpadech, pøípadnì potom paragrafové
znìní.

A jako doplnìní bych si dovolila ještì podotknout, že vzhledem k tomu,
že pan ministr Chalupa zbabìle loni v èervnu pouze prodloužil platnost
plánu odpadového hospodáøství, na který také obce a obèané èekají, aby
se dle nìho mohli øídit, tak jak to vidíte s plánem odpadového hospodáøství,
protože to si myslím, že je vìc, kterou mùže udìlat pouze vaše ministerstvo
bez Poslanecké snìmovny a bylo by fajn udìlat ten nový plán co nejdøív.
Dìkuji.
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mocnice buduje biotechnologické centrum. Nicménì další detaily
o produktech, o vìdeckých kapacitách zde nejsem schopen pøesnì a z
hlavy øíci. A myslím si, že si zasloužíte pøesnou a vyèerpávající odpovìï,
takže vám v nejbližší dobì co nejdøíve odpovíme písemným zpùsobem.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Táži se pana poslance, zda chce položit doplòující otázku. Je tomu tak.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Ludvík Hovorka: Ano, dìkuji za slovo. Já budu rád, když ty
odpovìdi dostanu. Ale chtìl bych jenom upøesnit, že u nás je vìdecké
bádání založeno na tom, že firmy, které dostávají granty na vìdecké
bádání, musí publikovat vìdecké èlánky o výsledcích svých výzkumù. A ta-
dy v tomto pøípadì se to vùbec nedìje a veškeré informace o tomto bádání
jsou utajeny a nikdo neví, co konkrétnì tyto firmy produkují. Z toho dùvodu
pojímám urèité podezøení, že zejména prostøedky státu byly vynaloženy
neúèelnì a že tady vznikla úèelovì nìjaká firma, která si buduje velmi
nákladné zaøízení, velmi nákladné vybavení, a že stát nemá pøehled a ani
dohled nad tím, jak vlastnì bylo naloženo s jeho prostøedky, které byly in-
vestovány do nákupu akcií. A na druhé stranì je možné taky vidìt, že pe-
níze, které vyplatila agentura CzechInvest, mohly být vyplaceny na obnovu
tkáòových zaøízení, které jsou v majetku státu, napøíklad tkáòové banky pøi
Fakultní nemocnici v Brnì nebo v Ostravì. Naopak, argumentovalo se v
dané dobì –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, opìt
se omlouvám, váš èas vypršel.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dokonèím vìtu. Bylo argumentováno, že
stát nemá dostatek prostøedkù na to, aby mohl investovat do vlastních
tkáòových zaøízení, proto spojí své síly se soukromým investorem a zajistí
pokraèování rozvoje bádání v oblasti biotechnologií. A zøejmì se takto
nedìje. Dìkuji za pøípadné odpovìdi.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, já
vám dìkuji a pøíštì prosím, abyste si hlídal èas. Dìkuji.

Prosím pana ministra o vyjádøení. Dìkuji.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
poslanèe, já v podstatì navážu na svou pøedchozí odpovìï. Souhlasím s
otázkami, které jste položil. Z toho pohledu, že Ministerstvo zdravotnictví
vykonává akcionáøská práva v rámci podílu ve spoleèném podniku, tak je
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A jsem ráda i za ten termín plánu odpadového hospodáøství, protože
dokument je vlastnì nachystán. Na nìm byla reálná shoda mezi všemi
partnery, vyjma pana ministra. Díky tomu taky ho nepodepsal, ale pouze
prodloužil. A já už jsem se lekla, když jste øekl, že máte plán odpadového
hospodáøství v plánu, že to tak i zùstane. Tak jsem ráda, že je v plánu ještì
na tento rok. A prosím minimálnì o jeho urychlené pøijetí. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Jako další v poøadí je pan
poslanec Bronislav Schwarz, ale nevidím ho zde, takže pùjdeme dál.
Poprosím pana poslance Jiøího Koubka. Pan poslanec interpeluje pana mi-
nistra Andreje Babiše.

Poslanec Jiøí Koubek: (Nese s sebou zmenšený pøedvolební billboard
hnutí ANO s fotkami pana Babiše a paní Jourové a nápisem: Jasná pravi-
dla pro všechny. Bez výjimky. Ten drží celou dobu na øeènickém pultu.)
Vážený pane ministøe financí, v dnes již legendárním dopise z 20. ledna to-
hoto roku odeslal premiér Bohuslav Sobotka panu prezidentovi návrh na
jmenování èlenù vlády. Na konci onoho dokumentu je uvedeno, že jsou
pøiložena lustraèní osvìdèení podle pravidla, které v této zemi platí již od
roku 1991. Dosud platilo pro všechny ministry. Bez výjimky. Dnes tady pan
premiér v interpelacích sdìlil, že vaše lustraèní osvìdèení chybìlo, proto-
že jste jej nedodal.

Prosím, pøipomeòme si, co jste pøed volbami sliboval volièùm: Jasná
pravidla pro všechny. Bez výjimky.

Proto se vás ptám, když toto jasné pravidlo platilo napø. pro kandidáta
na ministra kultury pana Daniela Hermana, pro vás neplatí? Vy jste si na
Hradì vyjednal výjimku? Neptám se na soud v Bratislavì a další vìci. Ptám
se na to, zda jste si v rozporu se svým pøedvolebním slibem vyjednal
výjimku. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane poslanèe. Poprosím
pana ministra Babiše o jeho odpovìï.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dámy a
pánové, urèitì pravidla jasná pro všechny. Ano. My jsme vznikli jako hnutí
nespokojených obèanù, protože kdyby tady ty klasické politické strany ne-
dovedly politiky do pozice nadlidí, do situace, kdy pro nì vždycky byla
nìjaká speciální pravidla... Tak my to chceme zmìnit.

A samozøejmì ohlednì lustraèního osvìdèení nebo zákona, podle
vyjádøení mých právníkù já žádné lustraèní osvìdèení nepotøebuji. A to, že
to je nìjaký úzus... Úzus není pravidlo. Takže já na to nemám co øíct.

Já jsem se tady nikdy nevyjadøoval k bratislavskému soudu a možná se
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì.
Poprosím pana ministra Brabce o odpovìï.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dobrý den ještì jed-
nou. Vážené kolegynì, vážení kolegové, dìkuji za ten dotaz. Já bych chtìl
paní poslankyni i ostatní ujistit, že si zcela uvìdomujeme, já tedy urèitì a
urèitì i kolegové, že jsme od první vteøiny a budeme lovnou zvìøí, že tedy
žádných sto dní hájení není a nebude, a souhlasím s tím, že v tìchto
vìcech na to opravdu není èas. 

Skuteènì plán odpadového hospodáøství už mìl být minulý rok. Jeho
platnost byla potom prodloužena do konce letošního roku, takže rozhodnì
nový plán odpadového hospodáøství máme v plánu a v každém pøípadì už
teï se na nìm pomìrnì intenzivnì pracuje. Pracuje se na nìm vlastnì i v
soubìhu s vìcným zámìrem nového zákona o odpadech, kde je jasné, že
to bude velmi zajímavé téma, protože ty lobbistické tlaky si umíme
pøedstavit – provozovatelé skládek, provozovatelé spaloven atd. To jsou
velmi silná lobby. Jsou tady zámìry z operaèního programu Životní
prostøedí na nìkteré spalovny. Jsou tady samozøejmì velká témata, jsou ta-
dy témata nevládek, které významným zpùsobem podporují daleko vìtší
podíl recyklace.

Pravdou je to, že Èeská republika je dnes z hlediska pomìru skládko-
vaného odpadu a pomìru odpadu, který jde k recyklaci, resp. separaci,
relativnì na chvostu Evropské unie, rozhodnì z hlediska vyspìlých zemí.
To znamená, my se budeme ze všech sil snažit, abychom do záøí,
nejpozdìji do záøí tohoto roku, pøedložili vìcný zámìr nového zákona o od-
padech. Už dnes jsou vytvoøeny pracovní skupiny a ta témata já chci
rozšíøit o další subjekty a chci i odbornì posílit ministerstvo v oblasti
odpadù. To znamená, já bych vidìl urèitì do záøí vìcný zámìr a následnì
paragrafové znìní. A bylo naším zámìrem, abychom do konce tohoto roku
dali i návrh paragrafového znìní. Uvidíme, možná to bude ambiciozní
scénáø, ale vìøím, že se nám to povede.

V každém pøípadì u nového plánu odpadového hospodáøství je termín
úplnì jasný, ten musíme mít do konce letošního roku. Tak jestli takto staèí,
dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Bude
ještì doplòující otázka. Prosím.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Nebude to doplòující otázka, bude to
jen podìkování. Vìøte, že tyhle termíny na steno málokterý ministr øekne,
protože my je potom rádi kontrolujeme. Tak i já slibuji, že je budu poctivì
kontrolovat.
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za doplòující otázku. Pane
ministøe, poprosím vás o reakci.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Silná slova.
Mladý muž... Nevím, který roèník jste narozen. Je to demagogie. Já jsem
žádnou výjimku nechtìl. Pan prezident mì jmenoval, dal nìjakou podmín-
ku. A pokud by byl tady schválen ten zákon o státní službì, který jste sli-
bovali tady Evropské unii už dvanáct let a nikdy jste ho nechtìli udìlat, pro-
tože vy máte ty politické trafikanty, ano... A tìch korupèních afér, co tady
za vás vzniklo, tìch jsou samozøejmì desítky, to bychom tady byli dlouho.

Takže žádnou výjimku jsem nežádal, ano. A paní ministrynì
spravedlnosti urèitì dohlédne na to, aby se tady dodržovaly zákony a aby
tady nefungovala ta vaše justièní mafie. Protože my jsme unikát v tom, že
se tady politici stali souèástí organizovaného zloèinu! Nakonec ovládali i
státní zástupce a soudy! Justièní mafie. Ano. To není nikde. Korupce je
všude, ale my jsme v tomto smìru unikát. A nìkteøí korupèníci ještì stále
sedí v této Poslanecké snìmovnì. Takže doufám, že v pøíštích volbách
obèané to už vylustrujou všechno a pùjdou pryè.

Dìkuji. (Potlesk ze støedu sálu.) 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další v poøadí je pan po-
slanec Václav Kluèka. Interpeluje pana ministra Brabce. Máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji, pane pøedsedající. Je dost tìžko vž-
dycky po panu ministrovi teï vystoupit s jiným tématem, také vážnìjším.

Pane ministøe, já bydlím v Opavì. To je kousek od Ostravy. Opavì se
kdysi a i dneska øíká bílá Opava, krásné mìsto. Já vám musím øíci, že ona
už tak bílá úplnì není. Velké množství dnù v roce trpíme smogem, dusíme
se, v ovzduší je polétavý prach v hodnotách až trojnásobnì vyšších, než je
pøíslušná norma. Hodnì ministrù životního prostøedí o tomto problému
nejen vìdìlo, ale zkoušelo rùzné vìci zlepšit tuto situaci. Já vám musím
øíci, že se to nedaøí. Nedaøí se to, a Opava se dusí. Ostrava se dusí, Karviná
se dusí. Velký problém.

Já se chci zeptat skuteènì velmi upøímnì, jaký vy máte plán na
postupné øešení tohoto problému, abychom se nemuseli z Opavy stìhovat.
Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím pana ministra Brabce o odpovìï.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Pane pøedsedající,
dámy a pánové, pane poslanèe, já se obávám, že teï vám neøeknu plán,
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tady poprvé vyjádøím, protože by bylo dobré se zeptat tìch lidí,
kteøí byli u toho, když byla ta revoluce. Zeptat se paní dr. Marvanové, jak
to bylo, když Obèanské fórum vyhrálo a na Ministerstvu vnitra ti skuteèní
estébáci, kteøí nás terorizovali a vyšetøovali, kteøí nás hlídali, abychom ne-
kradli... A my jsme nekradli, protože my jsme se jich báli. Takže to byla ji-
ná doba.

A dokonce i pan prezident Zeman, když jsem u nìj byl a diskutovali
jsme o tom, øíkal, že pan prezident Havel byl pøekvapen, kdo všechno byl
na nìjakých seznamech.

A každý ví, že generál Lorenc skartoval 15 tisíc svazkù. To byli ti
estébáci, kteøí nás terorizovali! A kteøí mnì na prvním výslechu øekli: Pane
Babiš, vy máte tøi emigraèky, váš strýc emigroval do Austrálie a vaše teta
je v Kanadì a váš bratranec ve Spojených státech... To máte velký pro-
blém, pane Babiš.

Potom jsme slyšeli, jak pan Langoš to prodával. Vždy� existují lidi, kteøí
mají dvì lustraèní osvìdèení. Údajnì to stálo 250 tisíc. Nìkteøí mají dva,
plus a minus.

Takže tady je nìjaký seznam, nìjaká evidence nìèeho a za to já mám
být diskvalifikován z této spoleènosti? Já jsem nic neudìlal, nic jsem ne-
podepsal. Byl jsem terorizován a naše slavná pravice, která se stala sym-
bolem korupce, nemá jiný program než Anti-Babiš a lustraèní osvìdèení.
Skuteènì je mnì vás líto. (Potlesk poslancù hnutí ANO.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Bude dopl-
òující otázka.

Poslanec Jiøí Koubek: (Opìt se zmenšeným billboardem na
øeènickém pultu.) Dìkuji, pane ministøe financí. Já jsem se vás neptal na
ten bratislavský soud. A mírnì jsem to zdùraznil, protože jsem tušil, že tam
uhnete ve své odpovìdi. Já jsem se vás ptal na tu výjimku. Na to jste
neodpovìdìl.

Vždy� je to vaše pøedvolební heslo. Váš pøedvolební slib! Vy to mùžete
nazývat úzusem, ale v této zemi je to jasné pravidlo – že kandidáti na
ministra pøedkládají lustraèní osvìdèení. Pøedpokládám tedy, že platí slo-
va pana premiéra Sobotky, a vy jste toto lustraèní osvìdèení nedodal,
nepøedložil, panu prezidentovi nebylo posláno. Tedy byla vám udìlena
výjimka. Pøed volbami nìco slibujete, jasná pravidla pro všechny, bez
výjimky. Ještì pøedtím, než jste usedl do funkce ministra financí, jste jednu
výjimku zaøídil – v rozporu se svým pøedvolebním slibem. Výjimku pro se-
be. To je pokrytecké chování! Pøed volbami nìco slibuji, ale když jde o mì,
po volbách se chovám jinak. Jste pokrytec!
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odpovìï. Nebude doplòující otázka. Dobøe. Další v poøadí je pan poslanec
Ludvík Hovorka. Interpelace smìøuje na pana ministra Babiše.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe, já
se na vás obracím s interpelací ve vìci práva na informace o hospodaøení
v akciových spoleènostech pøímo øízených organizací státu. Konkrétnì se
jedná o státní nemocnici Na Homolce a její dceøiné firmy Holte, a. s.

Nemocnice Na Homolce je specifická tím, že má své dceøiné
spoleènosti, své dceøiné firmy, z nichž jedna akciová spoleènost zajiš�uje
veškeré nákupy zdravotnického materiálu do této nemocnice. Pan ministr
Holcát chtìl vykonat hloubkové hospodaøení v nemocnici Na Homolce a
pan øeditel mu odmítl pøedat informace o hospodaøení této spoleènosti s
odkazem na stanovisko Ministerstva financí, že hospodaøení dceøiné
spoleènosti, akciové spoleènosti, nepodléhá jaksi odtajnìní, a že tedy
nemùže tyto informace pan ministr zdravotnictví získat. Myslím si, že to je
naprosto nestandardní. Pokud nemocnice hospodaøí s veøejnými
prostøedky vybíranými z veøejného zdravotního pojištìní, pak nemùže exi-
stovat žádný režim utajení.

Já jsem se v minulosti velmi zabýval hospodaøením nemocnice Na
Homolce a zejména vztahy, které zde byly nastaveny, a musím øíci, že pøíliš
transparentní tyto vztahy nejsou.

Chci se zeptat, pane ministøe, jestli hodláte zmìnit pøístup Ministerstva
financí k tomu, aby veškeré smlouvy, které mají uzavøeny nemocnice, a� už
veøejné nemocnice, nebo soukromé akciové spoleènosti, jestli tyto smlou-
vy budou zveøejnìny tak, aby byla možná kontrola hospodaøení, protože
bez tohoto kroku nedojde k tomu, že se zprùhlední toky veøejného zdra-
votního pojištìní a vynakládání prostøedkù ze zdravotního pojištìní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Také dìkuji. Slovo má nyní ministr
financí Andrej Babiš.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji za
slovo. Já jsem dostal následující informaci z Ministerstva financí. Jedná se
o kontrolu finanèního øeditelství hlavního mìsta Prahy. Kontrola byla na
hospodaøení pøíspìvkové organizace zøízené Ministerstvem zdravotnictví
za roky 2006 až 2009.

Výsledek kontroly: V roce 2009 uzavøela nemocnice smlouvu o posky-
tování právní pomoci na dobu urèitou do 31. 12. 2009 s advokátní kanceláøí
Šachta a Partners – pan poslanec Bendl tu kanceláø urèitì dobøe zná.
Celková hodnota proplacených právních služeb v tomto roce èinila 7 449
100 Kè bez DPH. Zakázka nebyla zadána v souladu se zákonem è.
137/2006 Sb., o veøejných zakázkách, ve znìní pozdìjších pøedpisù atd.
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který vás, øeknìme, uspokojí v této chvíli tak, abychom mohli za rok øíci,
že ta záležitost je vyøešena. Ta záležitost má samozøejmì obrovskou
setrvaènost a já si dovolím udìlat srovnání, že na rozdíl od tématu, které
jsme tady zaslechli pøi minulém dotazu, tak toto je opravdu reálný pro-
blém, kde umírají lidé. Samozøejmì vysoká nemocnost v
Moravskoslezském kraji a v této oblasti je dána pøedevším pøízemním o-
zonem, prachovými mikroèásticemi a benzopyrenem ve chvíli, kdy imisní
limity jsou pøekraèovány.

Já jsem si nechal vytáhnout všechny ty vìci, které se v uplynulých
letech udìlaly. Problém je to, že prostì zlepšení je skuteènì rozhodnì po-
malejší, než se èekalo. Víte urèitì sám, že tam šla celá øada projektù z
rùzných výzev operaèního programu. Byly to desítky a možná dokonce
stovky projektù. Byly tam realizovány v roce 2012 velké projekty na od-
prášení velkých podnikù, Arceloru, Evrazu a dalších. Pøes to pøese
všechno, jak øíkáte, ten region dál ty problémy má.

Teï se dostáváme k tomu, že my v každém pøípadì – a máme to i v
koalièní smlouvì, ale to není o koalièní smlouvì nebo o tom, co je na papíøe
– bychom rádi realizovali takzvaný zelený program pro tyto oblasti,
pøedevším pro Moravskoslezský kraj a pro Ústecký kraj. Chceme
pokraèovat v tìch opatøeních a chceme jich udìlat v rámci finanèních mo-
žností více. Chceme udìlat napøíklad konkrétní projekt, i když si mùžeme
øíkat, že to je kapka v moøi, ale teï se podaøilo s Evropskou komisí vyjed-
nat miliardu korun na autobusy na stlaèený zemní plyn, takže urèitì budou
vypsány tyto projekty. Už dneska jsou. Budou vypsány další výzvy na kot-
líkové dotace, na lokální topeništì. V operaèním programu je dneska celá
øada projektù, které jsou opìt na Ostravsko. Já vám slibuji, že v rámci mo-
žností – já jsem øíkal, že moje první cesta teï povede na Šumavu a moje
druhá cesta hned potom samozøejmì povede urèitì do
Moravskoslezského kraje.

Ono to souvisí i s pøeshranièní spoluprací s Polskem. Tam byla
vytvoøena urèitá mezinárodní skupina, která pak pøestala fungovat, údajnì
spíš z dùvodu nezájmu nebo sníženého zájmu polských partnerù, kteøí ne-
byli ochotni úplnì spolupracovat na našich pøedstavách.

Opravdu slibuji, že budeme dìlat všechno v rámci možností v rámci
národních zdrojù, které na to už dnes máme alokované. Už letos budou vy-
psány další, nové výzvy za nìkolik desítek milionù korun, které prioritnì
urèitì budou posuzovány v rámci Moravskoslezského kraje. Samozøejmì
stávající operaèní program i nový operaèní program 2014 až 2020 v oblasti
životního prostøení bude v rámci možností hodnì smìøovat k tomu, aby se
Ostrava pøestala dusit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji panu ministrovi za
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stát se... Po dvaceti letech se tu bavíme o kompetencích NKÚ, aby NKÚ
vùbec nìco mohl zkontrolovat. Tak já nevím, kdo tu vlastnì co kontroluje.
Máme každý rok zprávy BIS, která mluví o rùzných formách trestné
èinnosti, ale kdo ve finále z toho dìlá nìjaké opatøení a kolik tady bylo
korupèních pøípadù a kolik bylo vyøešeno korupèních pøípadù a co se kon-
troluje... V podstatì nic se nekontroluje. Myslím si, že nastal èas, abychom
to zmìnili a aby veøejnost vìdìla, za co ten stát utrácí peníze. A já urèitì
ze své pozice udìlám pro to maximum. Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Dále v
poøadí je paní poslankynì Olga Havlová a interpelace smìøuje k paní mi-
nistryni Michaele Marksové. Máte slovo.

Poslankynì Olga Havlová: Dìkuji za slovo. Vážená paní ministrynì,
obracím se na vás s interpelací v otázce odchodu do dùchodu horníkù.

Jsem poslankyní za Moravskoslezský kraj a silnì se mì dotýká
neutìšená situace nejen horníkù, ale celého OKD. Dlouhodobì nikdo
neøeší odchody horníkù do penze. Ze studií provedených v zahranièí jasnì
vyplývá, že prùmìrný vìk dožití horníka je v prùmìru asi 75 let, výraznì ni-
žší než u ostatní populace. Tento prùmìrný vìk je nižší, než je skuteèný vìk
do odchodu do dùchodu. Dosud situaci øešilo vládní naøízení è. 363/2009
Sb., které umožòovalo pøedèasný odchod do dùchodu horníkùm, kteøí od-
pracovali pøedepsanou expozici. Bohužel, zákon o dùchodovém pojištìní
a toto naøízení vlády je èasovì omezeno. Je naprosto nezbytné, aby byla
pøijata zmìna tohoto vládního naøízení a následnì i zákon, který by umožnil
odchod do pøedèasného dùchodu nejen horníkùm, ale v dalších profesích
v tìžkém prùmyslu.

Já se vás ptám, paní ministrynì: Budete navrhovat novelizaci zákona o
dùchodovém pojištìní a úpravu vládního naøízení è. 363/2009 Sb.? Pokud
ne, jak budete tuto situaci øešit, protože otázka horníkù, tu považuji za
èasovanou bombu, která už zaèala tikat. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni a prosím paní ministryni o vyjádøení k pøednesené interpelaci. Prosím,
paní ministrynì.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážená
paní pøedsedající, vážené dámy, vážení pánové. Ráda bych pøipomnìla,
že citované naøízení se v souèasné dobì týká horníkù, kteøí vykonávali
nebo zaèali vykonávat zamìstnání v hlubinných dolech, a to omezení je, že
tak uèinili pøed rokem 1993 nebo potom do konce roku 2008. Mohu k tomu
øíci to, že již mùj pøedchùdce ministr Koníèek dostal v listopadu roku 2013
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Došlo k porušení zákona è. 563/1991 Sb., o úèetnictví, tím, že organizace
nezjistila, zda skuteèný stav veškerého majetku a závazkù odpovídá stavu
majetku a závazkù úèetnictví. Na základì uvedeného zjištìní byl finanèním
úøadem pro hl. m. Prahu pøedepsán odvod za porušení rozpoètové káznì.

Poskytování informací Ministerstvem financí. V souladu s § 22 odst. 6b
zákona è. 320/2001 Sb., o finanèní kontrole ve veøejné správì a o zmìnì
nìkterých zákonù, informují finanèní úøady prostøednictvím generálního
øeditelství... GFØ o všech nedostatcích pøesahujících limit 300 tis. Kè. V
tomto pøípadì informace dosud pøedána nebyla.

Takže to je to, co my stále øíkáme, že lidé nevìdí, za co se utrácí. Na
Homolce to jen slyšíme, že vlastnì jsou tam nìjaké dceøiné spoleènosti,
kde vlastnì ministr nemá vùbec možnost vìdìt, co tam dìlají. Tak já mohu
jenom øíci, že urèitì Ministerstvo financí zmìní k tomu zásadnì pøístup a in-
formace budeme dávat, protože obèané si zaslouží, aby vìdìli, za co platí
danì a kam to vlastnì teèe. Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.) 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji panu ministrovi. Bude ještì
doplòující otázka? Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za odpovìï. Já jsem v podstatì
pøedal judikáty soudu, které jednoznaènì stanoví, že i spoleènosti ÈEZ a
napø. Dopravní podnik hlavního mìsta Prahy, a. s., všechny tyto
spoleènosti, které hospodaøí s veøejnými prostøedky, jsou povinny pøedávat
své úèetnictví ke kontrole. To znamená, není možné utajovat hospodaøení
v pøípadì nemocnice Na Homolce. V nemocnici Na Homolce probìhla
øada nestandardních krokù. Nejenom že má své dceøiné spoleènosti, pøes
které nakupuje, byla tam øada vìcí, které se týkaly výbìrových øízení, vel-
mi podivných, a jak už tu bylo øeèeno, tak je to nemocnice, která je
zaøazena jako pilotní projekt Ministerstva zdravotnictví, v minulosti, která
nemá ani vlastní ekonomické oddìlení a celé ekonomické oddìlení je na-
hrazeno soukromou firmou s.r.o. Takže i toto se objevuje ve výroèní zprávì.
To je totální chaos a doporuèuji (upozornìní na èas), aby Ministerstvo zdra-
votnictví ve spolupráci s Ministerstvem financí vykonalo hloubkovou kon-
trolu hospodaøení v této nemocnici. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím pana ministra o
reakci.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já si mys-
lím, že to není jen nemocnice. Tady vlastnì nikdo nic nekontroluje. To je
úplnì absurdní situace, když v soukromé firmì je interní audit, controlling,
compleans (?), anonymní linky, linka tell us a protikorupèní opatøení, a náš
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zveøejníte, kolik finanèních prostøedkù, nebo jaké závazky a pohledávky má
skupina Agrofert vùèi svým dodavatelùm èi pøispìvatelùm nebo
obchodním partnerùm, tak aby ministr financí nemohl být pøípadnì vydíra-
telný ve své funkci. Myslím si, že to je klíèová vìc zveøejnit závazky i po-
hledávky firem, protože i tam se mohou odehrávat vìci, které by nemusely
být èestné. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a prosím pana ministra financí o vyjádøení. Prosím, pane ministøe. 

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dìkuji.
Ohlednì tìch financí, tak jak já neovládám øeè parlamentu a veøejné sp-
rávy, tak asi pan ministr taky moc tìm finanèním parametrùm nehoví. V na-
ší zemi existuje vlastnì povinnost zveøejòovat výsledky firem. My to
dìláme. V naší zemi asi 60 % to nedìlá, protože je tam smìšná pokuta a
penále a nikdo to potom ani nevymáhá.

Ohlednì naší skupiny, ohlednì dotací, já si myslím, že to jsou všechno
známé vìci. Naše skupina dostává z Evropské unie jako každý zemìdìlec
pøibližnì 5,5 tisíce korun na hektar. A na rozdíl od jiného druhu dotací jsou
to dotace nárokové, to znamená, kdo má pùdu, má dotaci. Nejsou tam
žádné jiné podmínky, jako je to u mìkkých dotací. Takže já tam nevidím
problém a jsou to veøejné informace. My to zveøejòujeme a vùbec nechápu,
co to je pøispívatel nebo nevím co. Já jsem to vùbec nepochopil.

Pokud pan ministr má nìjaké starosti o zdraví Agrofertu, tak ho mùžu
ubezpeèit, že obìžná aktiva a cizí zdroje jsou plusové a naše zásoby a ho-
tovost na úètech je vyšší než bankovní úvìry. Tak nevím pøesnì, o co jde.
A my v podstatì dostáváme vìtšinu dotací z Evropské unie a z resortu
zemìdìlství dostáváme jako každý chovatel drùbeže nebo prasat a je to
všechno transparentní záležitostí. Takže urèitì s tím nemám problém.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi. Ptám se pana poslance, zda chce položit doplòující otázku. Chce.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za tu odpovìï. Rozumìl jsem jí tak, že
jste øekl, že zveøejníte èísla, která se týkají státních dotací a evropských do-
tací, které dostává skupina Agrofert. Výraz 5,5 tisíce na hektar ten, kdo
vlastní pùdu, to tak úplnì pøesnì není. To musíte pøece dobøe vìdìt, pane
ministøe prostøednictvím paní pøedsedající, protože ty èerpá ten, kdo má
právo užívání, nejenom vlastník. Ale to je jedno. Já bych rád slyšel
konkrétní èástku.
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úkol od tehdejšího pøedsedy vlády pøipravit právní úpravu, která by rozšíøila
toto zmínìné vládní naøízení, a to na stejnì profesnì vymezený okruh
horníkù, tzn. bavíme se o hornících z hlubinných dolù, a to o ty, kteøí do
zmínìného zamìstnání nastoupili i po roce 1992 a pøíslušné podmínky spl-
nili, nebo teprve splní i po roce 2008.

Ráda bych øekla, že na tomto úkolu Ministerstvo práce pracuje, a aby
byl úkol splnìn, tak si to nejprve vyžádá novelu ustanovení v zákonì o
dùchodovém pojištìní. Teprve potom je možné zmìnit podmínky v
pøíslušném vládním naøízení. V souèasné dobì se chystáme, že bude tento
zámìr projednán v nové vládì, která vlastnì ještì nemìla šanci se s tím
dùkladnì seznámit.

Doufám, že jsem vás alespoò trochu uspokojila. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
ministrynì. Táži se paní poslankynì, zda chce položit doplòující otázku.
Vidím, že chce. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Olga Havlová: Dìkuji za odpovìï. To, co jste tu uvedla, je
mi docela známo, dokonce jsem se tím zabývala podrobnì, protože moje
pùvodní povolání je pamák, a proto se vás chci zeptat, jestli to vidíte reálnì,
aby to bylo do konce tohoto roku, aspoò novelizace, ta 363, jestli by byla
reálná.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a prosím paní
ministryni o odpovìï.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: V tuto
chvíli nevím, i když podle toho, co jsem slyšela, se domnívám, že to reálné
je, ale nechci to tu slibovat na sto procent. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a nyní dávám
slovo panu poslanci Petru Bendlovi, který byl vylosován jako 22., a žádám
ho o pøednesení ústní interpelace na pana ministra financí Andreje Babiše.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Vážený pane
místopøedsedo vlády, kolegynì, kolegové, musím øíci, že s panem minist-
rem Babišem velmi souhlasím v tom, že lidé by mìli vìdìt, za co stát utrácí
své peníze, a když nìkdo nìkoho kritizuje, mìl by jít sám pøíkladem. Tak se
vás chci zeptat, zda zveøejníte pøesnì minimálnì za rok 2013, kolik
finanèních prostøedkù èerpala skupina Agrofert ze státních penìz èi
prostøedkù Evropské unie, a zároveò bych se vás chtìl zeptat, zda
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Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji. Já nevím,
jestli – nejsem chemik, by� se to o mnì øíká, ale øíkám, kdybych byl chemik,
jsem na Ministerstvu financí. Takže jsem pùvodem geolog, vystudoval jsem
pøírodovìdeckou fakultu. Ale samozøejmì benzopyren vím, co je to za lát-
ku, a vím, jak karcinogenní a mutagenní úèinky má.

Já bych asi jenom opakoval, pane poslanèe, to, co jsem tady øíkal v té
vìci. Mimochodem, výrazné snížení právì tìch prachových mikroèástic v
rámci opatøení, která jsem jmenoval a která urèitì budou pokraèovat – pro-
tože ono to je o nìkolika faktorech. Je to za prvé o struktuøe prùmyslu na
Ostravsku jednoznaènì. Je to o struktuøe dopravy a samozøejmì èásteènì,
i když v tomto pøípadì to asi není ten pøípad, je to o lokálních topeništích.
Takže všechny tyhle složky, které máme tedy v plánu, mimochodem je to i
souèástí státní politiky životního prostøedí, která byla schválena v roce 2012
na období 2012 až 2020, a tam je celá øada opatøení, která by mìla tyhle
ty úèinky snižovat.

Takže shodneme se na tom, že to je prostì o objemu prachových
mikroèástic, na které se benzopyren navazuje, a samozøejmì o tom, jakým
zpùsobem je snížit. Nìkterá ta opatøení jsem tady vyjmenoval. Obávám se,
teï vám asi nìkterá nová neøeknu, ale vìøte, že to pro nás opravdu je pri-
oritní úkol v rámci toho zeleného programu, který bychom pro
Moravskoslezský a Ústecký kraj chtìli pøipravit jako souhrn opatøení, na
kterých by se mìl podílet stát, kraje, obce i významné prùmyslové podniky.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Táži se pana poslance, zda má doplòující otázku. Má, takže prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Ladislav Šincl: Dìkuji. Já se panu ministrovi omlouvám. Z in-
ternetu jsem zjistil, že jste byl øeditelem Chemických závodù, tak jsem si
myslel, že jste chemik. Ještì jednou se omlouvám.

Já osobnì totiž – zneèištìní ovzduší v našem Moravskoslezském kraji je
pro mne osobní záležitost, protože v tomhle kraji žiji a musím se dívat, jak
zdejší obyvatelé, hlavnì zdejší dìti, vdechují témìø každý den do svých
plic karcinogenní jedy jen proto, že vládní pøedstavitelé, bývalí vládní
pøedstavitelé, až na výjimky s tím neumìli a nechtìli nic dìlat. Já doufám,
že se to za vašeho vládnutí, pevnì vìøím, zlepší. 

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Ptám se pana ministra, jestli chce reagovat. Ne, není tomu tak.
Takže vzhledem k tomu, že jsme pro dnešní den postupovali v souladu s
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana ministra o reakci.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Divím se, že
ministr zemìdìlství bývalý vùbec nechápe, o co jde. Jasnì že to je v u-
žívání. Skupina Agrofert má sto tisíc hektarù v nájmu a z toho má asi šest
tisíc ve vlastnictví. Takže my jako každý ten, kdo užívá tu pùdu, èerpáme
tìch cca pìt tisíc, nebo pìt tisíc pìt set korun. No a na sto tisíc hektarù, po-
kud umíte násobit, tak je to 550 milionù. A jsou to peníze z Evropské unie.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Nyní dávám
slovo panu poslanci Šinclovi, který byl vylosován jako 23. a pøednese úst-
ní interpelaci na pana ministra životního prostøedí Richarda Brabce.

Poslanec Ladislav Šincl: Dìkuji, paní pøedsedající. Vážený pane
ministøe, pùvodnì jsem se vás chtìl zeptat jako bývalého chemika, jestli
víte, co to je benzo(a)pyren, sumární vzorec C20H12, a jak škodí lidskému
zdraví. V odpovìdi na pøedešlou interpelaci jste se o tom zmínil. Já jen do-
plním, že jde o polycyklický aromatický uhlovodík s pìti benzonovými kru-
hy. Je silnì karcinogenní a mutagenní. Studie prokázaly vliv na snížení
plodnosti a vývojové vady potomkù. Hlavní problém je v tom, že tento uhlo-
vodík se nabaluje na dnes již zmínìný jemný polétavý prach PM10, který
se pak vdechováním dostává do tìla.

Dnes jsme již slyšeli, že nejhorší situace je bohužel v této oblasti na
Ostravsku a v Karvinsku. Tyto regiony patøí k nejzneèištìnìjším oblastem,
co se týèe ovzduší nejenom v rámci Èeské republiky, ale i Evropy. Imisní li-
mity pro polétavý prach a benzopyren byly zde v poslední dekádì bìžnì
výraznì pøekraèovány a nic nenasvìdèuje tomu, že se nám bude bìhem
nadcházejících mìsícù v tomto regionu lépe dýchat. Všechny
pøedcházející vlády deklarovaly, že ovzduší na Ostravsku a Karvinsku je je-
jich prioritou. Ukázalo se ovšem, že jejich prioritou bylo spíše pøesvìdèit
veøejnost, že ovzduší na Ostravsku a Karvinsku je jejich prioritou, neboli
vìc ve skuteènosti neøešit, ale jen vytvoøit zdání, zdání, že se øeší.

Jestli mi tedy rozumíte, vážený pane ministøe, na Ostravsku a Karvinsku
tiká èasovaná bomba, a� už ekologická, ekonomická nebo sociální, a úko-
lem nové vlády je na tuto situaci adekvátnì reagovat. Zajímá mì, co vy s
tímto problémem konkrétnì budete dìlat. Dìkuji za odpovìï.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Prosím pana ministra o reakci na pøednesenou interpelaci. Prosím, pane
ministøe.
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
7. února 2014 v 9.00 hodin

Pøítomno:  poslancù

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobré ráno, dámy a
pánové, vážené poslankynì a poslanci. Zahajuji další jednací den 6.
schùze Poslanecké snìmovny. Jeho jednání hned v úvodu pøeruším na
hodinu z dùvodu žádosti klubu TOP 09, který si vzal hodinovou pøestávku
na jednání.

Poprosím vás, abychom se tady sešli v 10 hodin.
Dìkuji a pøeji hezký den.

(Jednání pøerušeno v 9.01 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 10.00 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Vážené paní poslankynì, vážení
páni poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji ètvrtý jednací den 6. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám. Prosím, abyste se všichni
pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání
náhradní karty.

Nejprve se budeme vìnovat omluvení neúèasti. Z dnešního jednání
požádali o omluvení neúèasti tito poslanci: Hamáèek Jan – rodinné
dùvody, Adam Petr – zdravotní dùvody, Adam Vojtìch 12 až 15 hodin –
pracovní dùvody, Bendl Petr – zdravotní dùvody, Benešík Ondøej –
zahranièní cesta, Èernoch Marek – rodinné dùvody, Dobešová Ivana –
zdravotní dùvody, Farský Jan – zahranièní cesta, Fichtner Matìj –
zdravotní dùvody, Gabal Ivan – zdravotní dùvody, Holeèek Radim –
rodinné dùvody, Janulík Miloslav – osobní dùvody, Kádner David –
rodinné dùvody, Kostøica Rom – zdravotní dùvody, Kováøová Vìra od 14
do 17 hodin z pracovních dùvodù, Lorencová Jana – zdravotní dùvody,
Nytrová Pavlína – zdravotní dùvody, Pastuchová Jana – pracovní dùvody,
Pilný Ivan do 12 hodin z rodinných dùvodù, Ploc Pavel bez udání dùvodu,
Plzák Pavel – pracovní dùvody, Šincl Ladislav od 11.30 hodin z osobních
dùvodù, Toufar Lubomír od 11 hodin z osobních dùvodù, Volèík Pavel –
zdravotní dùvody, Zlatuška Jiøí z osobních dùvodù a Ženíšek Marek z
pracovních dùvodù.

Z èlenù vlády se omlouvá paní ministrynì Vìra Jourová.
Dále oznamuji, že náhradní kartu èíslo 1 má pan poslanec Birke a ná-

hradní kartu èíslo 2 má pan poslanec Tejc.
Jako první se o slovo pøihlásil pøedseda poslaneckého klubu TOP 09 a
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jednacím øádem, tak v 18 hodin konèí ústní interpelace. Tudíž tento bod
projednávání konèím.

Ještì døíve než se rozejdeme a ukonèím dnešní jednací den, poprosím
místopøedsedu volební komise pana poslance Jana Klána, aby nám sdìlil
technickoorganizaèní záležitosti ohlednì volebního bodu. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Jan Klán: Dìkuji za slovo. Dobrý podveèer, vážená paní
místopøedsedkynì, vládo, dámy a pánové. Z povìøení volební komise a v
souvislosti s dnešními volbami vyhlašuji lhùtu na nominaci na zmìny v or-
gánech Poslanecké snìmovny do pondìlí 10. února do 14 hodin. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a dnešní jed-
nací den konèím. Sejdeme se zítra v 9 hodin, kdy budeme pokraèovat v
projednávání schváleného poøadu jednání. Dìkuji. Pøeji hezký veèer.

(Jednání skonèilo v 18 hodin.) 
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jestli bychom mohli zaøadit tyto dva body pevnì na úterý odpoledne
po zaèátku programu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Jako první body našeho odpoled-
ního jednání v úterý. Dìkuji.

Dále se o slovo pøihlásil pan vicepremiér Pavel Bìlobrádek. Prosím, pa-
ne vicepremiére. Prosím, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Dìkuji za slovo. Vážený
pane pøedsedající, kolegynì, kolegové, já bych chtìl požádat, abychom
dnes pevnì zaøadili bod èíslo 17 jako první bod dnešního jednání.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: První bod dnes. Takže pøerušený
bod èíslo 17, o výkonu funkcí – dnes, první bod jednání.

Hlásí se ještì nìkdo k programu dnešního jednání? Jestliže ne, bude-
me hlasovat o pøedložených návrzích.

Nejprve budeme hlasovat o návrhu pana poslance Kluèky. Je to bod
68, Výroèní zprávy a úèetní závìrky zdravotních pojiš�oven za rok 2012.
Pan poslanec žádá, abychom jej pevnì zaøadili jako první bod ve ètvrtek
13. 2. 2014.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování poøadové èíslo 69, pøihlášeno je 164 poslancù, pro 155.
Tento návrh byl pøijat.

Dále tu máme návrh pana pøedsedy poslaneckého klubu Úsvit. Jsou to
tisky èíslo 38 a 39, body 22 a 23 našeho programu schùze. Jsou to záko-
ny týkající se DPH. Pan pøedseda je chce zaøadit jako první body našeho
úterního jednání. Zaèínali bychom tìmito body.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro? Kdo je proti?
(Hlasování poøadové èíslo 70.) Z pøihlášených 163 poslancù pro 93,

proti 9. I tento návrh byl pøijat.

Dále tu máme návrh pana vicepremiéra Pavla Bìlobrádka, aby bod
èíslo 17, první ètení zákona o výkonu funkcí, byl zaøazen dnes jako první
bod.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro? Kdo je proti?
Hlasování poøadové èíslo 71, pøihlášeno je 165 poslancù, pro 57, proti

45. Návrh nebyl pøijat.

Mám tu faktickou poznámku pana ministra Chovance? Nemám.

-  -

Starostové Miroslav Kalousek. Tímto mu pøedávám slovo. Prosím, pane
pøedsedo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Dobré ráno, vážené pa-
ní poslankynì, vážení páni poslanci. Když znìly ty individuální omluvy,
dovolte i mnì, abych vám podìkoval za trpìlivost. Ujiš�uji vás, že se ne-
jednalo o obstrukci. Byly to skuteènì rodinné dùvody. Dìkuji vám a dìkuji
za pochopení.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi Kalouskovi.
Dále se hlásí pan poslanec Václav Kluèka. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Kolegové,
kolegynì, já bych vás poprosil a požádal, abychom provedli jednu malou
zmìnu v programu a pevnì zaøadili jako první bod po písemných
interpelacích ve ètvrtek 13. 2. 2014 dopoledne stávající bod èíslo 68 s
názvem Výroèní zprávy a úèetní závìrky zdravotních pojiš�oven za rok
2012 s dalším textem vyjádøení. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já poprosím, s dovolením, jestli mi
mùžete ten text pøedat. Dìkuji. Pane poslanèe, žádné písemné interpelace
nebudou, nebyly pøedloženy. Jestli to chcete jako první bod ráno, je to mo-
žné. Prosím, máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Pardon, já vycházím z jednacího øádu.
Nevím, že jsou písemné interpelace zrušeny nebo odloženy. Proto jsem
použil tento termín. Ale jinak, jestli to bude první bod hned ráno – ano.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Náhradní kartu èíslo 4 má
paní poslankynì Jana Hnyková. Od 11.30 hodin se omlouvá pan poslanec
Votava z osobních dùvodù. Dìkuji.

Padl tady návrh, abychom bod 68, Výroèní zprávy a úèetní závìrky
zdravotních pojiš�oven za rok 2012, pevnì zaøadili jako první bod ve ètvrtek
13. 2. 2014 dopoledne.

Dále se o slovo hlásí pøedseda poslaneckého klubu Úsvit. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Radim Fiala: Dobrý den. Já bych také chtìl požádat o
zmìnu zaøazení dvou bodù, které mají probìhnout dnes. Jsou to body,
které se týkají danì z pøidané hodnoty. Je to tisk èíslo 38, platba DPH až
po proplacení faktury, a tisk èíslo 39, DPH, nespolehlivý plátce. Žádám,
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Poslanec Vladimír Koníèek: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, kontrolní výbor se snìmovním tiskem 29 zabýval na
své tøetí schùzi dne 16. ledna a pøijal usnesení, ve kterém doporuèuje
Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republiky, aby vládní návrh záko-
na, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti s pøijetím kontrolního øádu,
schválila ve znìní pøijatých devíti pozmìòovacích návrhù. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Koníèkovi a o-
tevírám obecnou rozpravu, do které nemám žádnou pøihlášku. Pardon, ta-
kže jednu pøihlášku – pan poslanec Stanislav Huml. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Huml: Dobré dopoledne. Já budu mít jeden krátký
pozmìòovací návrh. Dostal jsem vyrozumìní od Drážní inspekce, že ze
zákona o dráhách vypadl jeden dùležitý moment, a sice možnost naøídit
provozovateli dráhy, u kterého se zjistí závažné nedostatky, které mají vliv
i na bezpeènost provozu, aby ten nedostatek byl odstranìn. Takže dva
krátké pozmìòovací návrhy, nebo dva odstavce pozmìòovacích návrhù,
pøeètu v podrobné rozpravì a tohle je odùvodnìní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Hlásí se
nìkdo další do obecné rozpravy? Jestliže ne, konèím obecnou rozpravu.
Zahajuji podrobnou rozpravu, do které opìt nemám žádnou pøihlášku, tedy
teï už jednu. Pan poslanec Stanislav Huml, prosím, pane poslanèe.

Poslanec Stanislav Huml: Já to nemám elektronicky, takže to musím
bohužel pøeèíst celé. Èást patnáctá, zmìna zákona o dráhách, bod 2 § 59
novì zní:

„Provozovatel dráhy a dopravce jsou povinni povìøenou osobu
bezplatnì dopravit po dráze a umožnit jí bezplatné použití drážních a
sdìlovacích zaøízení.“ Ten návrh tam je a já doplòuji druhý odstavec:

„Zjistí-li povìøená osoba pøi výkonu dozoru porušení povinností stano-
vených tímto zákonem, nebo že provozování dráhy je v rozporu s úøedním
povolením, nebo že provozování drážní dopravy je v rozporu s platnou li-
cencí, vyzve provozovatele dráhy nebo dopravce k odstranìní nebo pre-
venci nedostatkù ve stanovené lhùtì a vyrozumí o tom pøíslušný správní
úøad.“

Odstavec 3: „Provozovatelé drah a dopravci jsou povinni ve stanovené
lhùtì zjištìné nedostatky výkonu státního dozoru odstranit nebo pøijmout
opatøení k prevenci nedostatkù, které z povahy vìci odstranit nelze. Pøijatá
opatøení k odstranìní nebo prevenci nedostatkù sdìlí provozovatel dráhy
nebo dopravce pøíslušnému správnímu úøadu písemnì.“ Dìkuji.
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Tím jsme se vypoøádali s návrhy na zmìny programu.

Pøistoupíme k bodu

3.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony

v souvislosti s pøijetím kontrolního øádu
/snìmovní tisk 29/ - druhé ètení

Pøedložený návrh z povìøení vlády uvede ministr vnitra Milan
Chovanec. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova. 

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, ke snìmovnímu tisku 29 mi dovolte, abych ve
struènosti shrnul Poslaneckou snìmovnou projednávaný návrh zákona,
který máte k dispozici jako snìmovní tisk 29.

Jak již bylo uvedeno pøi projednání v prvním ètení, tento vládní návrh
zákona je souborem nìkolika vládních návrhù zákonù, které byly poèátkem
minulého roku pøipraveny na základì vládou schváleného harmonogramu
pøedložení návrhù zmìny zákonù v souvislosti s pøijetím nového kontrolního
øádu. Jednotlivé vládní návrhy zákonù byly pøedloženy Poslanecké
snìmovnì, která je však v dùsledku svého rozpuštìní nestihla projednat.
Nyní jsou tyto døíve samostatné návrhy slouèeny do jednoho zákona, který
zahrnuje celkem 69 novel zákonù.

Hlavním smyslem tohoto návrhu je pøedevším odstranìní speciálních
procesních ustanovení upravujících kontrolní postupy ve zvláštních záko-
nech. Tato ustanovení budou nahrazena aplikací pøíslušných obecných u-
stanovení nového kontrolního øádu, který nabyl úèinnosti dnem 1. ledna
2014.

Návrh zákona byl projednán kontrolním výborem Poslanecké
snìmovny, který k nìmu pøijal usnesení obsahující pozmìòovací návrhy
legislativnì technického charakteru, které byly s Ministerstvem vnitra kon-
zultovány. S tìmito pozmìòovacími návrhy pøijatými kontrolním výborem
souhlasím.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Tento návrh
jsme v prvém ètení pøikázali k projednání kontrolnímu výboru. Usnesení
výboru vám bylo doruèeno jako snìmovní tisk 29/1. Prosím nyní pana po-
slance Vladimíra Koníèka, aby nás s ním seznámil. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.
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další se hlásí do podrobné rozpravy. Nemám takovou žádost a konèím
podrobnou rozpravu. Ptám se zástupce navrhovatele èi pana zpravodaje,
zdali žádají závìreèné slovo. Nežádají, dìkuji. Nezaznamenal jsem žádný
návrh na vrácení zákona èi zkrácení lhùty pro tøetí ètení, a proto konèím
druhé ètení tohoto návrhu. Dìkuji panu ministrovi i panu zpravodajovi.

Dostáváme se k bodu èíslo 4, to je

4.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb.,

o evropské obèanské iniciativì
/snìmovní tisk 28/ - druhé ètení

Pøedložený návrh z povìøení vlády uvede ministr vnitra Milan
Chovanec. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající,
vážené kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych uvedl vládní návrh
zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb., o evropské obèanské
iniciativì.

Návrh zákona má v první øadì za cíl pøizpùsobit svoji terminologii a kon-
trolní postupy zákonu è. 255/2012 Sb., o kontrole, který nabyl úèinnosti 1.
ledna 2014. Dozorová kompetence Ministerstva vnitra vùèi osobám
povìøeným posuzováním elektronických systémù sbìru prohlášení o
podpoøe evropské obèanské iniciativy se tak terminologicky mìní na kom-
petenci kontrolní. Obsahovì však ke zmìnám nedochází. 

Druhým cílem je dílèí modifikace ovìøovací procedury prohlášení o
podpoøe evropské obèanské iniciativy. Ministerstvu vnitra jakožto orgánu,
který je v Èeské republice povìøený ovìøováním prohlášení o podpoøe
obèanské iniciativy, se na základì zpøesnìní výkladu naøízení èíslo
211/2011 o obèanské iniciativì na úrovni Evropské unie umožòuje pøístup
k dalším údajùm ze základního registru obyvatel, z informaèního systému
evidence obyvatel, z informaèního systému evidence obèanských prùkazù
a z informaèního systému evidence cestovních dokladù, které jsou pro
ovìøování zcela nezbytné.

Pøi posuzování prohlášení o podpoøe obèanské iniciativy je nutné ovìøit,
zda podporovatel evropské obèanské iniciativy dosáhl vìku alespoò 18 let
a je obèanem státu Evropské unie, a je tedy zpùsobilý k podpoøe obèanské
iniciativy. Z toho dùvodu se navrhuje doplnit oprávnìní Ministerstva vnitra
využívat ze základního registru obyvatel a informaèního systému evidence
obyvatel údaj o datu narození a údaj o státním obèanství.

-  -

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Hlásí se nìkdo
další do podrobné rozpravy? Pan poslanec Jeroným Tejc. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane místopøedsedo, vážené
poslankynì, vážení poslanci, dovolte mi, abych se pøihlásil ke snìmovnímu
dokumentu 288, který je pozmìòovacím návrhem v této vìci a který jsem si
dovolil podat písemnì. Pro úplnost dodávám, že se jedná o pozmìòovací
návrh inspirovaný podnìtem advokátní komory. Pro ty, kteøí by chtìli využít
velmi extrémnì extenzivního výkladu zákona o støetu zájmù, dodávám, že
jsem èlenem advokátní komory s pozastaveným èlenstvím.

By� mám s advokátní komorou rozdílné názory napø. na výši pøísudkù,
tak v této vìci jsem si dovolil akceptovat jejich postoj k tomuto kontrolnímu
øádu s ohledem na povinnost mlèenlivosti, která by mohla být v souvislosti
s pøijetím tohoto návrhu zákona prolomena. Argumenty, které pro to svìdèí,
samozøejmì mohou být zpochybòovány. Já jsem se rozhodl, že z dùvodu
pøedbìžné opatrnosti – protože dnes je poslední pøíležitost podat
pozmìòovací návrh – tento návrh podám, pøihlásím se k nìmu a zároveò s
ohledem na zatím pøedbìžná negativní stanoviska, jak jsem byl informo-
ván, ministerstev vnitra i spravedlnosti budeme o tomto návrhu jednat a bu-
de do doby hlasování ve tøetím ètení vyjasnìno, zda tento návrh by mìl být
pøijat, zda má oporu, anebo naopak by pøijat být nemìl. Já se samozøejmì
stanoviskùm tìchto ministerstev budu velmi peèlivì vìnovat.

Odùvodnìní tohoto návrhu mùže být pomìrnì dlouhé. Má asi šest
stránek, asi nemá smysl, abych je tady celé pøedèítal. Nebude-li do té doby
vyjasnìna pozice mezi advokátní komorou a ministerstvy vnitra a sprave-
dlnosti, domnívám se, že by bylo vhodné, abychom tu diskusi vedli ve
tøetím ètení. Pokud by došlo ke shodì, napø. k nìjakému kompromisu, kte-
rý by znamenal vyjasnìní této pozice, toho, že nebude prolomena pøi
kontrole mlèenlivost advokátù a bude vyjasnìn vztah zákona o advokacii,
který v nìkterých aspektech mùže být dotèen kontrolním øádem a mùže do-
cházet k opaèným výkladùm, tak pak by samozøejmì následovala tato de-
bata.

Takže mi dovolte, abych teï bez podrobnìjšího zdùvodnìní odkázal na
krátké odùvodnìní, které je uvedeno v pøíloze písemného návrhu, a abych
se pøípadnému odùvodnìní vìnoval ve tøetím ètení pøed hlasováním, po-
kud na základì debaty s ministerstvy vnitra a spravedlnosti nedojdeme k
závìru, že tuto vìc není tøeba øešit pozmìòovacím návrhem a bude øešena
napø. zmìnou legislativy v prùbìhu standardního legislativního procesu,
napø. zmìnou zákona o advokacii a dalších pøedpisù. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a ptám se, kdo



-  -

5.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 499/2004 Sb.,
o archivnictví a spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù,

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 31/ - druhé ètení 

Pøedložený návrh i tady uvede ministr vnitra Milan Chovanec. Prosím,
pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, vážení kolegové. Dovolte mi, abych struènì uvedl vládní návrh
zákona, kterým se mìní zákon èíslo 499/2004 Sb., o archivnictví a spisové
službì a o zmìnì nìkterých zákonù ve znìní pozdìjších pøedpisù.

Návrh zákona se pøedkládá v návaznosti na pøijetí nového zákona èíslo
255/2012 Sb., o kontrole, který nabyl úèinnosti 1. ledna 2014, nebo� je ne-
zbytné, aby došlo ke sjednocení postupù v oblasti kontroly i v oblasti ar-
chivnictví a spisové služby. Souèasnì je øešena problematika takzvaných
komerèních spisoven a zajištìní odborné správy dokumentù nacházejících
se v tìchto spisovnách, na jejichž ukládání je veøejný zájem.

Na tento problém se poukazovalo v souhrnné zprávì o èinnosti
veøejného ochránce práv z roku 2010. Jedná se pøedevším o stanovení ne-
zbytného rámce povinností komerèních spisoven v oblasti odborné správy
dokumentù a povinností veøejnoprávních i soukromoprávních pùvodcù,
stanovení skutkových podstat správních deliktù pro pøípad nesplnìní sta-
novených povinností a stanovení pùsobnosti státních oblastních archivù
vùèi komerèním spisovnám v oblasti kontroly. Pøedmìtný návrh zákona již
byl v rámci vládního návrhu zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v
pùsobnosti Ministerstva vnitra v souvislosti s pøijetím kontrolního øádu, pro-
jednán v prvém ètení Poslaneckou snìmovnou v minulém volebním obdo-
bí, a to jako tisk 1061. Z dùvodu rozpuštìní Snìmovny k jeho dalšímu pro-
jednání již nedošlo.

Návrh zákona projednal kontrolní výbor Poslanecké snìmovny, který jej
pøijal s pozmìòujícím návrhem, jenž vypouští z pøílohy zákona nìkteré do-
kumenty vzniklé z èinnosti obchodních spoleèností a družstev, které tak na-
dále již nebude nutné uchovávat a umožnit z nich výbìr archiválií. S tímto
návrhem souhlasím. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Tento návrh
jsme v prvém ètení pøikázali také k projednání kontrolnímu výboru.
Usnesení vám bylo doruèeno jako snìmovní tisk 31/1. I tady prosím pana
zpravodaje výboru, pana poslance Vladimíra Koníèka. Prosím, pane
poslanèe.

-  -

K zamezení zneužívání údajù o zemøelých osobách je rovnìž potøeba
ovìøit, zda daná osoba nezemøela døíve, než byla pøíslušná obèanská ini-
ciativa registrovaná u Evropské komise, a také zda nebyly zneužity údaje
osob, které byly prohlášeny za mrtvé. Z tohoto dùvodu se navrhuje doplnit
oprávnìní Ministerstva vnitra využívat ze základního registru obyvatel a
informaèního systému evidence obyvatel údaje o datu úmrtí nebo dni, kte-
rý byl v rozhodnutí soudu o prohlášení za mrtvého uveden jako den smrti,
pøípadnì jako den, který osoba prohlášená za mrtvou nepøežila.

Vzhledem k tomu, že organizátoøi mají na sbìr prohlášení o podpoøe
obèanské iniciativy lhùtu 12 mìsícù, bìhem nichž mùže dojít ke zmìnì
údajù podepsaných osob, navrhuje se dále doplnit pøístup Ministerstva
vnitra k historii údajù. Historii údajù z tìchto informaèních systémù obyva-
tel však bude možné využít pouze v pøípadì, že podporovatel evropské
obèanské iniciativy nebude ztotožnìn na základì údajù uvedených v pro-
hlášení o podpoøe, respektive v základním registru obyvatel.

Dìkuji vám ze pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Tento návrh
v prvém ètení jsme také pøikázali k projednání kontrolnímu výboru.
Usnesení vám bylo doruèeno jako snìmovní tisk 28/1. Prosím nyní pana
zpravodaje výboru, pana poslance Vladimíra Koníèka. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Vladimír Koníèek: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, snìmovní tisk 28 projednal kontrolní výbor na své tøetí
schùzi dne 16. ledna a pøijal k nìmu usnesení, kdy doporuèuje Poslanecké
snìmovnì, aby vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon èíslo 191/2012
Sb., o evropské obèanské iniciativì, schválila. Nebyl pøijat žádný
pozmìòovací návrh.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuju panu poslanci a otvírám o-
becnou rozpravu, do které v tuto chvíli nevidím žádnou pøihlášku. Konèím
tedy obecnou rozpravu a zahajuji podrobnou rozpravu, do které taktéž ne-
vidím žádnou pøihlášku. Konèím tedy podrobnou rozpravu. Ptám se navr-
hovatele a zpravodaje, jestli mají zájem o závìreèné slovo. Nemají. Konèím
tedy druhé ètení tohoto návrhu. Dìkuji panu poslanci i panu ministrovi.

Dostáváme se k bodu èíslo



-  -

Dostáváme se k bodu

6.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 247/1995 Sb.,

o volbách do Parlamentu Èeské republiky a o zmìnì a doplnìní
nìkterých dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 62/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

Je tady žádost, abychom vyslovili souhlas s tímto návrhem zákona již v
prvém ètení. Nyní prosím, aby z povìøení vlády pøedložený návrh uvedl mi-
nistr vnitra Milan Chovanec. Prosím, pane ministøe. 

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych struènì uvedl návrh zákona,
kterým se mìní zákon o volbách do Parlamentu Èeské republiky. Jedná se
o dílèí technickou novelu, která se provádí pouze v letech, kdy se konají
volby do Senátu. Ty probìhnou ve druhém pololetí roku 2014. Nutnost no-
velizace je vyvolána zmìnou poètu obyvatel v tìch volebních obvodech do
Senátu, v nichž se poèet obyvatel zvýšil, nebo poklesl pod hranici stano-
venou zákonem o volbách do Parlamentu, která èiní plus minus 15 % oproti
prùmìrnému poètu obyvatel pøipadajícímu na jeden mandát v Èeské re-
publice. Smyslem této právní úpravy v zákonì o volbách do Parlamentu je
naplnìní zásady rovnosti volebního práva projevující se tím, že volební
obvody èítají pøibližnì stejný poèet volièù.

S ohledem na termín voleb do Senátu je tøeba, aby navrhovaný
zákon nabyl úèinnosti ke dni 1. èervna 2014, tedy ještì pøed
pravdìpodobným datem vyhlášení voleb. Z tohoto dùvodu si dovoluji
požádat, aby Poslanecká snìmovna vyslovila s návrhem souhlas již v
prvním ètení. 

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi za úvodní
slovo a prosím, aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec
Radek Vondráèek. Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Radek Vondráèek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Dámy a pánové, já bych se pøihlásil k termínu dílèí technická novela.
Obyvatelstvo nám migruje, je to pøirozený jev. Øešíme tady situaci, kdy
napøíklad se vylidòuje Praha 1, lidé se stìhují na okraj, vylidòuje se nám
Karviná, naopak v jiných obvodech nám obyvatelstvo pøibývá a ta dolní
hranice by mìla být zhruba 110 tisíc obyvatel v jednom obvodu a horní

-  -

Poslanec Vladimír Koníèek: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, i tento tisk projednal kontrolní výbor na své tøetí
schùzi dne 16. ledna, a doporuèuje Poslanecké snìmovnì, aby vládní ná-
vrh zákona, kterým se mìní zákon èíslo 499/2004 Sb., o archivnictví a
spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, schválila ve znìní dvou krátkých pozmìòovacích návrhù, které
byly pøijaty.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Otvírám o-
becnou rozpravu, do které mám pøihlášku pana poslance Votavy. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Vážený pane místo-
pøedsedo, dámy a pánové, já bych jenom v krátkosti se zmínil o
pozmìòovacím návrhu, který jsem podával na kontrolním výboru.
Zaregistroval jsem, že pan ministr s ním vyslovil souhlas, což mì tedy
velice tìší. Nicménì protože jsem na nìj mìl nìjaké reakce, co se týká
archiváøù, tak bych k tomu pár slov øekl.

Tento pozmìòovací návrh se týkal komerèních spisoven, týkal se
pøílohy èíslo 1, což jsou dokumenty vzniklé èinností obchodních
spoleèností družstev, s výjimkou družstev bytových a notáøù. Smyslem toho
pozmìòovacího návrhu bylo právì vyøadit nìkteré dokumenty tak, aby ne-
byly považovány za archiválie ve smyslu uvedeného zákona o archivnictví.
Jednalo se samozøejmì o takové dokumenty, které nemají pro budoucí
generace nìjakou vypovídající hodnotu. Samozøejmì že zùstávají v té
pøíloze èíslo 1 dùležité dokumenty, jako jsou zápisy z jednání statutárních
orgánù, dozorèích orgánù, ale nikoliv takové, jako jsou napøíklad jenom
zápisy z operativních porad. To si myslíme, že je naprosto zbyteèné. Jde
samozøejmì také o snížení administrativní zátìže podnikatelských subjektù
a èasto i o obchodní tajemství, která tyto zápisy z porad vedení mohou ob-
sahovat.

Takže bych chtìl zdùraznit, že podstatné dokumenty, které mají vypo-
vídající hodnotu pro budoucnost, pro budoucí generace, jistì v té pøíloze
èíslo 1 zachovány budou. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Kdo další se
hlásí do obecné rozpravy, prosím? Nevidím nikoho pøihlášeného, obecnou
rozpravu tedy konèím. Zahajuji podrobnou rozpravu, do které neeviduji
žádnou pøihlášku ani nikoho nevidím, že by se hlásil. Takže konèím po-
drobnou rozpravu. Vidím, že kolegové nemají zájem o závìreèné slovo,
konèím tedy druhé ètení tohoto návrhu a dìkuji panu ministru i panu zpra-
vodajovi za všechna tøi uvedení tìchto zákonù.
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kolegové uklidní a bude tady dostateènì klid a budeme moci pokraèovat.

Pøednesu návrh usnesení: „Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s
vládním návrhem zákona, kterým se mìní zákon èíslo 247/1995 Sb., o vol-
bách do Parlamentu Èeské republiky a o zmìnì a doplnìní nìkterých
dalších zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, podle snìmovního tisku 62.“

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 73 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 73, z pøítomných 153 pro 134, proti nikdo.
Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.

Dìkuji panu zpravodaji, dìkuji panu ministrovi a konèím bod èíslo 6.
Dovolte mi, abych ještì pøeèetl omluvu. Z pracovních dùvodù se omlou-

vá paní ministrynì spravedlnosti Helena Válková. Dále se omlouvá od 12
hodin z pracovních dùvodù pan poslanec Pavel Holík.

Dalším bodem našeho jednání je bod èíslo 30. Tím je

30.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 198/2002 Sb.,

o dobrovolnické službì a o zmìnì nìkterých zákonù
(zákon o dobrovolnické službì), ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 76/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr vnitra Milan
Chovanec. Prosím, aby se ujal slova. Prosím, pane ministøe.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, dovolte mi, abych na základì povìøení vlády u-
vedl vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon o dobrovolnické službì.
Vládní návrh zákona byl zpracován za úèelem pøizpùsobení zákona o dob-
rovolnické službì rekodifikovanému soukromému právu. Zohledòuje taktéž
požadavky formulované v usnesení vlády na to, aby se zákon o dobrovol-
nické službì vztahoval i na tradièní dobrovolnické práce v nestátních ne-
ziskových organizacích na èlenském principu, ve školách a školských
zaøízeních, a požadavek na zakotvení získání certifikátù ovìøených pracov-
ní zkušeností získaných v prùbìhu dobrovolnických èinností.

Vláda si dovoluje požádat pøedsedu Poslanecké snìmovny, aby navrhl
Poslanecké snìmovnì zkrátit lhùtu pro projednání návrhu zákona
pøikázaným výborem, pøípadnì výbory, o 30 dnù, a to s ohledem k
nesluèitelnosti nìkterých institutù zákona o dobrovolnické službì s rekodi-

-  -

149. Takže tato technická novela upravuje jak pøípady, kdy dojde ke snížení
poètu obyvatelstva, tak k jeho zvýšení.

Já jsem byl informován v tom smyslu, že s pøíslušnými obcemi bylo
vedeno pøipomínkové øízení, obce mìly možnost se k tomu vyjádøit. Není to
nìjaké rozhodnutí politické a od stolu. Samozøejmì obce tím nadšené ne-
jsou, nicménì jsou s tím srozumìny, je to realita. Já bych spíš dal možná
do pøíštì do úvahy v dalším legislativním procesu, zda by nebylo vhodnìjší
stanovit pevné volební obvody, abychom se k této agendì nemuseli vracet
v podstatì každý volební rok. Snad jenom pro doplnìní, i které obce mají
pøecházet do jakého obvodu, øešila spíše oddìlení na krajských úøadech.
Opìt zdùrazním, nejedná se o žádné politické rozhodnutí.

Vzhledem k bìžícímu èasu bych i já podpoøil a požádal vás o to, aby
tato novela byla schválena již v prvním ètení podle § 90. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji a otevírám
obecnou rozpravu, do které nemám zatím žádnou pøihlášku a ani pøihlášku
z místa nevidím, mùžeme tedy pokraèovat. Protože byl návrh projednat
tento tisk podle § 90 odst. 2 zákona o jednacím øádu, pøipomínám, že ten-
to postup nelze uèinit, pokud proti nìmu vznesou námitku nejménì dva po-
slanecké kluby nebo 50 poslancù. Pøíslušnou listinu nemám ani nevidím
odpor proti tomu, takže budeme postupovat podle § 90 odst. 2 a konèím
také v tomto smìru i obecnou rozpravu.

Budeme postupovat podle § 90 odst. 5. Pøednesu návrh usnesení, a-
bychom mohli pokraèovat: „Poslanecká snìmovna souhlasí s
pokraèováním jednání snìmovního tisku 62 tak, aby s ním mohl být vyslo-
ven souhlas již v prvním ètení.“

Ještì pøivolám kolegy poslance, pokud mají zájem o projednávání to-
hoto bodu. Odhlásím vás, požádám vás o novou registraci. Prosím,
pøihlaste se svými identifikaèními kartami, abychom zjistit pøesný poèet
pøítomných poslancù a poslankyò.

Jakmile se ustálí poèet zákonodárcù, zahájím hlasování poøadové èíslo
72 a ptám se, kdo je pro pokraèování podle § 90 odst. 5. Kdo je proti?

Dìkuji vám. Hlasování poøadové èíslo 72, z pøítomných 146 pro 140,
proti 1. Návrh byl schválen. Bylo rozhodnuto pokraèovat v jednání.

Zahajuji podrobnou rozpravu, která se v tomto pøípadì podle § 90 odst.
6 koná, a konstatuji, že do ní nemám zatím žádnou pøihlášku. Dívám se, ani
se nikdo nehlásí z místa. Konèím podrobnou rozpravu. Ptám se na
závìreèná slova navrhovatele a zpravodaje. Pan ministr nemá zájem, pan
zpravodaj také nemá zájem. (Hluk v sále.)

Pøikroèíme tedy k hlasování o celém návrhu zákona. Poèkám, až se
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kých aktivit. Zákon musí zahrnovat obecnou úpravu dobrovolnictví a na
druhé stranì akreditovanou dobrovolnickou službu. Benefity vyplývající ny-
ní ze zákona o dobrovolnické službì by se mìly rozšíøit na celé spektrum
dobrovolnictví. Jedná se zejména o daòové výhody a možnost spolufinan-
cování projektù ze státního rozpoètu vyèíslením dobrovolnické práce.
Nepøijetí návrhu zákona s úèinností v co nejkratší dobì bude mít za
následek èásteènou nekompatibilitu zákona o dobrovolnické službì s re-
kodifikovaným soukromým právem. Nové právní formy právnických osob
nebudou moci získat akreditaci. Stávající akreditované organizace nebu-
dou moci využít možností zmìny své právní formy, aby tato lépe odpo-
vídala jejich potøebám. V pøípadì, že tak uèiní, bude jim muset být ode-
brána akreditace, což zkomplikuje jejich èerpání dotací a zpùsobí jejich
finanèní destabilizaci.

Z tìchto dùvodù navrhuji Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské re-
publiky také zkrátit lhùtu pro projednání návrhu zákona pøikázaným
výborem, pøípadnì výbory, a to o 30 dnù, a navrhuji k projednání výboru
pro sociální politiku. 

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní zpravodajce a otevírám
obecnou rozpravu. Zároveò, než ji zaèneme, pøeètu další dvì omluvy. Paní
poslankynì Balaštíková a pan poslanec Vondráèek se omlouvají od 11.30
hodin z pracovních dùvodù.

Zároveò požádám kolegy o klid, abychom mohli v poøádku projednávat
další kroky v tomto zákonì.

Jako první je do obecné rozpravy pøihlášena paní poslankynì Gabriela
Pecková. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Gabriela Pecková: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vážená vládo, dámy a pánové, navážu na slova paní zpravodajky. Zákon
o dobrovolnické službì si skuteènì vyžádá komplexní promìny, ale mys-
lím, že trochu novì nazvaným vysílajícím organizacím bychom mohli ulevit
už nyní. Jedná se sice o to, že v tomto návrhu zákona je doba, na kterou je
udìlena akreditace tìmto organizacím, tøí let. Vzhledem k tomu ale, že o
dotaci nelze žádat pro rok, ve kterém tato akreditace konèí a termín pro po-
dávání žádosti o dotace je 30. záøí, dochází de facto k tomu, že o prodlou-
žení akreditace je tedy nutno žádat ne po tøech letech, jaká je doba její
platnosti, ale už po dvou letech, aby bylo možno požádat zároveò i o do-
taci.

Nemám nic proti zkrácení doby projednávání ve výborech, ale budu
ráda, když bude pøikázán tento návrh výboru pro sociální politiku, a ve
druhém ètení bych se pøihlásila a podala bych pozmìòovací návrh, kde by
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fikovaným soukromým právem. Napøíklad nové právní formy právnických
osob, které mají problém získat akreditaci a stávající akreditované organi-
zace, nemohou plnì využívat možnosti zmìny své právní formy.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi vnitra Milanu
Chovancovi za jeho úvodní slovo a prosím, aby se slova ujala zpravodajka
pro první ètení poslankynì Jana Hnyková. Prosím, paní poslankynì máte
slovo ke své zpravodajské zprávì. 

Poslankynì Jana Hnyková: Vážený pane pøedsedající, vážené dámy
a vážení pánové, byla jsem jmenovaná zpravodajem k vládnímu návrhu
zákona, kterým se mìní zákon èíslo 198/2002 Sb., o dobrovolnické službì,
snìmovní tisk 76. Jak už jsme zde slyšeli, cílem návrhu novely je
zabezpeèit možnost aplikace zákona o dobrovolnické službì v souvislosti
s rekodifikací soukromého práva ve vztahu k zákonu, a to k obèanskému
zákoníku a zákonu o obchodních korporacích a k úkolùm, které vyplývají z
usnesení vlády è. 611/2007 a è. 108/2013. Nový obèanský zákoník a zákon
o obchodních korporacích zavádí do èeského právního øádu nìkteré nové
formy právnických osob a nebo mìní obsah stávajících, na což
pøedkládaná novela reaguje. Pan ministr nám zde sdìlil, èeho se to týká.

Závìrem bych jenom zhodnotila novelu zákona o dobrovolnické službì.
Tato novela není nároèná, obsahuje minimum zmìn, které reagují pouze na
nové právní podmínky a pøijaté zákony èi další opatøení. Zásadním
zpùsobem mìní právní úpravu právnických osob soukromého práva,
vèetnì nestátních neziskových organizací, které jsou nyní novými subjekty
zákona o dobrovolnické službì. Tyto neziskové organizace jsou v posta-
vení tzv. vysílajících organizací podle zákona o dobrovolnické službì, které
mohou mít akreditovaný projev nebo program podle tohoto zákona.

Tato novela není nároèná, jak už jsem øekla pøed chvílí, a zásadním
zpùsobem nezasahuje do obsahu nebo smyslu dobrovolnické služby, na-
opak se snaží toto v nových podmínkách zachovat, nenutí dotèené subjek-
ty k žádným urychleným zmìnám, a je tedy zároveò i ve velmi krátkém ter-
mínu aplikovatelná. Zároveò ovšem nedojde k takovým zásadním zmìnám,
které by zákon o dobrovolnické službì potøeboval. Pøijetí navrhované no-
vely zákona umožní plnou aplikovatelnost zákona, nebo� pøimìøenì reagu-
je na nové právní prostøedí tak, jak je nastaveno v novém obèanském záko-
níku a zákonu o obchodních korporací.

Na závìr ovšem musím zkonstatovat, že tento návrh považuji pouze za
malou novelu a pøedpokládám, že nám vláda v gesci ministerstva vnitra
pøedloží v budoucnu zcela novou právní úpravu, která by se týkala dobro-
volnictví v celé jeho šíøi a vyjadøovala podporu všem formám dobrovolnic-
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2.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb., 

o veøejném zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých
souvisejících zákonù, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 

a další související zákony
/snìmovní tisk 10/ - druhé ètení

Jsme ve druhém ètení a prosím, aby u stolku zpravodajù zaujali svá
místa pan ministr zdravotnictví Svatopluk Nìmeèek a zpravodaj výboru pan
poslanec David Kasal. 

Projednávání tohoto bodu jsme pøerušili ve støedu 5. února, a to do dne-
šního dne. Obecná rozprava byla ukonèena. Pøipomínám, že Snìmovna se
mùže usnést bez rozpravy na opìtovném otevøení rozpravy po pøerušení,
a to do zahájení hlasování o závìreèném usnesení. Je o takový zájem?
Není.

Máme tady návrh – a žádám zpravodaje, aby kontroloval prùbìh –
máme návrh na vrácení návrhu zákona výboru k novému projednání na
základì návrhu pana poslance Václava Kluèky. To bychom mìli odhlaso-
vat. Padl tam jiný návrh? Myslím, že nepadl, podle záznamu, èili budeme
rozhodovat jenom o tom.

Pokud jde o rozpravu, to je rozprava podrobná a ta nebyla ani
zahájena. Èili pøed zahájením podrobné rozpravy podle zákona o jednacím
øádu budeme hlasovat o návrhu, který se hlasuje po obecné rozpravì, a to
je návrh na vrácení výboru k novému projednání. To jednací øád umožòuje.
Pokud nebude návrh pøijat, budeme pokraèovat v rozpravì podrobné, kde
mùže samozøejmì padnout øada dalších návrhù. (Porada u stolku
pøedsedajícího.) My si vyjasníme jenom stenoprotokol.

Dobøe, nyní tedy rozhodneme v hlasování o vrácení zákona výboru k
novému projednání. Než ale hlasování zahájím, zagonguji, protože jsem
nìkteré kolegy vyzval k projednávání jiných záležitostí do kuloárù. Tak vás
všechny odhlásím, požádám o novou registraci. Prosím, pøihlaste se svými
identifikaèními kartami. Myslím, že už se ustálil poèet poslancù.

Zahajuji hlasování poøadové èíslo 76, ve kterém máme rozhodnout o
vrácení návrhu zákona výboru k novému projednání. Kdo je pro? Kdo je
proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 76. Z pøítomných 146 pro 13, proti 90. Návrh
nebyl pøijat.

Budeme pokraèovat podrobnou rozpravou. Tu právì zahajuji a mám
dva pøihlášené poslance do podrobné rozpravy. První pøihlášenou v po-
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doba akreditace ze tøí let byla prodloužena na ètyøi roky. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Gabriele
Peckové. Nemám další písemnou pøihlášku do rozpravy. Ptám se, kdo se
hlásí z místa. Nikoho nevidím, rozpravu tedy mohu ukonèit. Ptám se, je-li
zájem o závìreèné slovo – pane ministøe, paní zpravodajko? Není tomu tak.

Nezaznìl žádný návrh na vrácení nebo na zamítnutí. Ve zprávì paní
zpravodajky zaznìl návrh na zkrácení lhùty o 30 dnù. Budeme se tedy za-
bývat návrhy na pøikázání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený
návrh k projednání výboru pro sociální politiku. Má nìkdo jiný návrh? Není
tomu tak.

Mùžeme pøistoupit k hlasování, a to k hlasování poøadové èíslo 74, které
jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro pøikázání výboru pro sociální politiku.
Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 74, z pøítomných 157 pro 128, proti nikdo.
Návrh byl pøijat.

Nyní budeme hlasovat o zkrácení lhùty k projednání o 30 dnù.
Rozhodneme v hlasování èíslo 75, které jsem právì zahájil, a ptám se, kdo
je pro zkrácení lhùty k projednání lhùty o 30 dnù. Kdo je proti?

Hlasování poøadové èíslo 75, z pøítomných 158 pro 100, proti 8. Návrh
byl pøijat.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání výboru pro sociální
politiku a lhùta k jeho projednání byla zkrácena o 30 dnù. Dìkuji panu mi-
nistrovi, dìkuji paní zpravodajce a konèím projednávání bodu è. 30.

Ještì pøed zahájením dalšího bodu je tady další omluva, a to omluva
pana poslance Martina Novotného, který se z pracovních dùvodù omlouvá
z dnešního jednání Poslanecké snìmovny.

Nyní jsme u bodu è. 2, kterým je
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a pozmìòovací návrhy k zákonu o veøejném zdravotním pojištìní na úplné
zrušení tzv. regulaèních poplatkù a zároveò podporujeme všechny návrhy,
které by vedly ke zmírnìní jejich negativních dopadù.

Dovolte mi nyní malý exkurz do historie. Ústavní soud rozhodl dne 20.
kvìtna 2008 o ústavnosti zavedení tìchto poplatkù i pøesto, že byly zave-
deny bezprecedentním zpùsobem pøijetím rozsáhlého pozmìòovacího
návrhu pøedloženého až v prùbìhu druhého ètení zákona è. 261/2007 Sb.,
o stabilizaci veøejných rozpoètù, a byl to typický pøílepek. Tedy bez mo-
žnosti dostateèného projednání a posouzení v øádném legislativním proce-
su. V Senátu tento návrh nebyl vùbec projednáván.

Ústavní soud pøi svém rozhodování využil odùvodnìní tehdejšího minis-
tra Julínka, že jediným dùvodem zavedení poplatkù je jejich regulaèní
úèinek proti nadužívání zdravotní péèe. Soud se na základì toho vyhnul
námitce, že za péèi se pøi jejím poskytování neplatí, tím, že poplatky nepo-
važoval za placení péèe, ale za jakousi legitimní regulaci. Jako dùležitou
podmínku legitimnosti poplatkù uvedl také to, že nesmí být pro nikoho
rdousící pøekážkou pøístupu k péèi.

Od té doby lze na mnohých pøíkladech dokázat, že ani jedna z uvede-
ných podmínek legitimnosti vybírání poplatkù není splòována. Sám Ústav-
ní soud vybízí dále exekutivu, aby zjistila, zda neexistuje nìjaký pøípad
„rdoušení“, a v takovém pøípadì píše, že by mìl zákonodárce sám poplat-
ky zrušit. Nakonec tak ale èásteènì uèinil Ústavní soud sám poté, co
asociální Neèasova vláda naopak navýšila poplatek za hospitalizaci na sto
korun.

U pacientù, kteøí zdravotní péèi doopravdy potøebují, jsou poplatky
bezdùvodnou pøekážkou pøístupu k této péèi. Tato pøekážka má potom i
diskriminaèní charakter, protože pro nìkteré pacienty se jeví jako nepatr-
ná, ale vždy existuje urèitý poèet pacientù trvale nebo momentálnì ne-
schopných platit. 

V médiích opakovanì zaznìla a zaznívá vìta: regulaèní poplatky sice
nic neregulují, rušit se však nebudou, protože zdravotnictví vybrané peníze
potøebuje. Døíve deklarovaný regulaèní úèinek v pøípadì nadužívání
zdravotní péèe zpochybnila i fakta, která uvedl Èeský statistický úøad už v
roce 2010. Regulaèní poplatky snížily v roce 2008 poèet návštìv u ambu-
lantních specialistù, konkrétnì nejvíce u gynekologù a stomatologù – je o-
tázka, jestli to bylo dobøe – a na pohotovostech. Ale zároveò souèasnì s
tím došlo k navýšení mnohem dražších výjezdù zdravotnické záchranné
služby. Již v roce 2009 ovšem opìt narostl poèet návštìv o 12 % oproti ro-
ku 2008. Tolik Èeský statistický úøad.

Lze se tedy dùvodnì domnívat, že pøípadný pokles frekvence návštìv
u lékaøe není dùsledek zmenšeného nadužívání, ale toho, že sociálnì nej-
slabší pacienti od návštìv kvùli výši poplatku upustili. I tvrzení, že každý,
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drobné rozpravì je paní poslankynì Soòa Marková, pøipraví se pan kolega
Václav Kluèka. Prosím paní poslankyni Soòu Markovou. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Vážený pane
pøedsedající, vážená vládo, kolegynì a kolegové, dovolte mi, abych se
pøihlásila ke svým pozmìòovacím návrhùm k tomuto tisku a zároveò abych
odùvodnila, proè tyto pozmìòovací návrhy pøedkládám.

Ještì krátce k tomu, co tady probìhlo pøedtím, než byl tento bod
pøerušený. Chtìla bych upozornit na to, že diskutovaný pozmìòovací ná-
vrh, o kterém se hovoøilo k návrhu zákona – návrh zákona je implementací
evropské smìrnice o uplatòování práv pacientù v pøeshranièní péèi,
zároveò ale umožòuje èlenským státùm podmínit náhradu nákladù urèitého
druhu pøeshranièní zdravotní péèe pøedchozím souhlasem zdravotní po-
jiš�ovny. Ministerstvo zdravotnictví, tak jak svùj návrh pøipravilo, ale toto
omezení pøipouštìlo jen jako možnost ve velmi omezené míøe a ex post.
Proto byl pøipraven pozmìòovací návrh, protože Èeská republika by tak
byla jediným státem støední Evropy, který plnì liberalizuje poskytování slu-
žeb hrazených z veøejného zdravotního pojištìní. To jenom k tomu
vysvìtlování, o èem se tady hovoøilo.

Nyní bych se ráda pøihlásila k pozmìòovacímu návrhu, který je už v sys-
tému zanesen, je to snìmovní dokument è. 293. A øeknìme urèitým
zpùsobem upravuje nový pozmìòovací návrh, o kterém jsme hovoøili.

Dalším pozmìòovacím návrhem, ke kterému se pøihlašuji, je snìmovní
dokument è. 295. Toto pøedložení bych ale ráda odùvodnila ponìkud
podrobnìji, protože navazuje na to, o èem se tady diskutovalo, a to je o-
tázka tzv. regulaèních poplatkù. (V sále je vysoká hladina hluku, poslanci
øeèní v lavicích.)

Pozmìòovací návrh, který jsem pøedložila, ruší všechny tzv. regulaèní
poplatky a zároveò zavádí limit 2500 korun na hrazení doplatkù –

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Paní poslankynì, já vás pøeruším a
požádám všechny kolegy o klid. Pokud máte jiné téma k debatì, prosím,
pøeveïte tuto debatu do kuloárù a v tomto sále bude jednáno pouze o tisku
è. 10. Dìkuji. Prosím, pokraèujte.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji. Takže tento návrh zákona zavádí
souèasnì roèní limit 2500 korun na hrazení doplatkù za léèivé pøípravky a
potraviny pro zvláštní lékaøské úèely èásteènì hrazené ze zdravotního
pojištìní.

Komunistická strana Èech a Moravy se dlouhodobì plnì staví za zájmy
pacientù, a proto opakovanì – poprvé již v roce 2008 – pøedkládá zákony
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platkem a zdravotnickým zaøízením, které je vybralo, a zákon to explicitnì
doposud naøizuje, vzniká poptávka tìch, kteøí je vybírají, aby jejich pacien-
ti platili tyto platby co nejvyšší. To je ekonomický zákon. Tato poptávka je
tím silnìjší, èím více jsou ohroženy jiné zdroje pøíjmù, a to se právì za mi-
nulých pravicových vlád ve zdravotnictví stalo. Vládní koalice nastavila vra-
žedný mix restriktivní úhradové vyhlášky, navyšování DPH, inflace a
negativních dùsledkù svých vlastních katastrofálních takzvaných reforem.
Pro pøíklad pouze jeden. Významný vliv na zvýšení nákladù v celém sekto-
ru zdravotnictví má zvyšování sazeb DPH, zejména razantní nárùst snížené
sazby na 15 % v roce 2013 a pøeøazení nìkterých zdravotních prostøedkù
ze snížené do základní sazby DPH. Dopad pro rok 2013 pro celý systém
zdravotnictví je odhadován na 4 mld. korun. A opaènì snížení sazby DPH
o 1 %, o jeden procentní bod, jen u léèiv vydávaných a hrazených na re-
cept znamená snížení zátìže systému o 500 mil. korun za rok. Tady jsou
cesty, kudy je tøeba hledat, kde jsou peníze, které potøebují do systému
veøejného zdravotního pojištìní, nikoliv v kapsách pacientù. Ministerstvo
zdravotnictví tedy má možnost kompenzovat nedostatek finanèních
prostøedkù systémovì, ne z kapes pacientù, a vrátit se k principu solidarity
napøíklad snížením sazby DPH ve zdravotnictví nebo trvalým zrušením stro-
pu na pojistné u nejbohatších pøíjmù, navýšením procenta HDP na úroveò
srovnatelnou s ostatními státy Evropské unie a také dùslednou kontrolou
finanèních tokù ve zdravotnictví tak, aby se s tìmito solidárními veøejnými
prostøedky neplýtvalo.

Z tìchto dùvodù, které jsem vyjmenovala, vás všechny prosím o pod-
poru mého pozmìòovacího návrhu k tomuto návrhu zákona. Protože
pozmìòovací návrh samozøejmì byl daný do systému a je potøeba ještì
nìkteré vìci doladit, dovolte mi, abych tady ještì naèetla jeden
pozmìòovací návrh, který je velice krátký a souvisí s pøedešlým, aby tech-
nicky všechno sedìlo, aby bylo všechno legislativnì správnì: „K èlánku I.
bodu 12 v § 53 odst. 1 vìtì druhé v èásti za støedníkem se slova
‘regulaèních poplatkù, které se zapoèítávají do limitu podle § 16b a dokla-
dy o zaplacení’ zrušují“.

Dìkuji vám všem za pozornost a pøeji hezký den. (Potlesk z øad
poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Sonì
Markové. Slova se v podrobné rozpravì ujme pan poslanec Václav Kluèka.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Vážená
vládo, kolegynì a kolegové, pøedevším mi dovolte krátké upøesnìní do ste-
nozáznamu, nebo� podle stenoprotokolu z jednacího dne 4. 2. jsem opravdu
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kdo není v nemocnici, si stejnì musí platit hotelové služby, je ponìkud
nespravedlivé. Pacienti pøece nemohou ovlivnit to, zda se budou léèit v ne-
mocnici a jak dlouho. Nìkteøí na to totiž nemají, i když nekouøí, nepijí, ne-
hrají na automatech a neposílají esemesky, jak tady dokola zaznívalo z úst
bývalé vládní koalice od tìch, kteøí tedy asociální poplatky podporují. Od
roku 2000 stouply výdaje obèanù na zdravotnictví více než trojnásobnì.
Lidé dávají za zdraví více než 40 mld. korun kromì toho, co zaplatí na zdra-
votním pojištìní. Z toho v roce 2012 vydaly domácnosti 5,53 mld. korun za
poplatky u lékaøe, v lékárnì a v nemocnici. Konkrétnì za hospitalizaci 2,1
mld. korun, za ambulantní péèi 1,47 mld. korun, za recept 1,78 mld. a za
pohotovost 0,18 mld. korun. Soukromé výdaje, tedy napøíklad pøímé platby
pacientù za léky, nadstandardní péèi a regulaèní poplatky, tvoøí nyní více
než 16 % penìz spotøebovaných v èeském zdravotnictví. V roce 2007, kdy
pacienti ještì neplatili regulaèní poplatky, tvoøily soukromé výdaje obyvatel
za zdraví nìco málo pøes 14 %. To znamená, že zavedením poplatkù
stoupla tato výše o 2 % spoluúèasti. Neustále také stoupají doplatky
pacientù za léky na recept. Spoluúèast pacientù se tak u mnohých skupin
obyvatelstva, pøedevším u seniorù, zdravotnì postižených a chronicky ne-
mocných ocitla na hranici únosnosti. Situace se navíc s narùstajícími
dùsledky hospodáøské a finanèní krize pro obèany Èeské republiky zho-
ršuje. Spolu s poplatky byl sice zaveden takzvaný sociální limit, ten ale ve
své pùvodní pìtitisícové podobì svùj úkol nesplnil. Teprve po snížení èásti
pojištìncù ochránil tento roèní strop více lidí. A to se do tohoto limitu
nepoèítají poplatky za den v nemocnici a za pohotovost ani za léky.

Nicménì tato fakta nesvìdèí o nutnosti zachovat regulaèní poplatky, ale
pouze o neúplnì dobøe nastaveném systému financování zdravotnictví.
Znovu pøipomínám, že regulaèní funkce poplatkù je zvláš� pochybná u
chronicky nemocných, zdravotnì postižených, u lidí s úrazy, u
dobrovolných dárcù krve a kostní døenì a také u hospitalizovaných, kteøí ve
zdravotnickém zaøízení zemøou, a celkovì situaci, kdy o èetnosti návštìv u
lékaøe a o pøedepsaných lécích nerozhoduje pacient, ale lékaø sám. Ani
jedna informace o úsporách nebyla doposud vlastnì podložena žádnou
seriózní analýzou. Není také vùbec jasné, nakolik lidé, kteøí péèi
potøebovali, k lékaøi nešli èi nebrali pøedepsané nutné léky a nakolik tak o-
hrozili svoje zdraví, nebo dokonce život.

Pokud se ale chceme bavit o nutnosti dodat finanèní prostøedky do sys-
tému zdravotnictví, a o tom se mluví hodnì v souvislosti s tím, že se nyní
neplatí poplatky za hospitalizaci, jsou urèitì jiné cesty, které nebudou
pøedstavovat zásah do již tak hubených penìženek obèanù. Zvláš� v situ-
aci, kdy podle kvalifikovaných odhadù každoroènì unikají ze zdravotnictví
finanèní prostøedky ve výši více než 20 mld. korun. Poplatky regulují jen po-
ptávku, nikoliv nabídku zdravotních služeb. Pokud existuje vazba mezi po-
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Každé sociální povídání v sobì musí obsahovat také skuteènosti,
na které to má dopad. Samozøejmì že chápu, že je nutné postupovat tak,
abychom nebyli sociálnì necitliví a tvrdí. Ale každé plošné rozhodnutí zna-
mená obrovskou deformaci systému. Plošné rozhodnutí, které pøivede do
zdravotnictví peníze, nebo je odvede, ho v každém pøípadì poškodí. Žád-
ná analýza toho, jestli regulaèní poplatky nìco regulují, nebo neregulují,
neexistuje. Žádný seriózní prùzkum v této vìci není. Tyto vìci se tady øíkají,
ale nejsou pravda. Kdo tu èinnost jako takovou vykonává, ví, jaký efekt ty
poplatky mají. A samozøejmì mùžeme diskutovat, jak je v budoucnu zas-
tropujeme, upravíme, ale nemùžeme øíct: teï, v tuto chvíli je zrušíme.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Bohuslavu
Svobodovi a nyní se s faktickou poznámkou pøihlásila paní Soòa Marková.
Elektronicky. Ta má pøednost, pane kolego. (K pøihlášenému poslanci
Adamcovi, který pøicházel k øeèništi.) Prosím, paní poslankynì, máte slovo
k faktické poznámce.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Já bych chtìla v reakci na
svého pøedøeèníka øíct jenom jednu vìc. Zdravotnické poplatky nejsou v
systému zdravotního pojištìní. Nejsou. Jsou pøíjmem tìch, kteøí ty poplatky
vybírají. To znamená, že explicitnì zákon nenaøizuje, jakým zpùsobem se
mají použít. To jenom abychom si nalili èistého vína. To za prvé.

Za druhé. Když jste ty poplatky zavádìli, myslím teï vy, kteøí jste pro nì
hlasovali, pravicová vládní koalice, tak jste se vùbec neptali, jaký dopad to
bude mít na pacienty. Vùbec jste se jich neptali. Pamatuji si, že lékaøi v té
dobì øíkali: Nejsme žádné toaletáøky, abychom vybírali nìjaké poplatky.
Uplynulo pár let a zdá se, že je to úplnì neøešitelný problém.

A jsem ráda, že tady zaznìla jedna vìc. Opravdu neexistují žádné se-
riózní analýzy, které by dokazovaly odùvodnìnost toho, že tady byly zave-
deny, a podle mého názoru jsou v tuto chvíli neústavní zdravotnické po-
platky, protože obì dvì podmínky, které Ústavní soud dal, tzn. že jsou
regulaèní a že nemají být rdousicí, nebyly splnìny. Poplatky mìly být už
dávno zrušeny! (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Sonì
Markové. Nyní s faktickou poznámkou... Nebo s øádnou pøihláškou pan ko-
lega Ivan Adamec. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já myslím, že s
øádnou pøipomínkou. Já bych chtìl reagovat na paní Markovou. Já jsem byl
jeden z tìch zloèincù, který v Senátu hlasoval, protože jsme vùbec tento
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zjistil to, co jsem si myslel, že jsem nepodával návrh na vrácení do výboru.
To bylo podmiòující pro pøípad, že se mi nedostane odpovìdi pana minis-
tra a pana zpravodaje, což se mi nedostalo, takže jsme jednání na krátkou
chvíli pøerušili na pøestávku a tam jsme se domluvili na pøerušení do dne-
šního dne jako dalšího bodu po pevnì zaøazených bodech. To prosím je-
nom do stenozáznamu, jinak v podstatì k nièemu vážnému nedošlo. 

A teï mi dovolte v souladu s tím, co je obsahem mého vystoupení, vás
seznámit s informací, že v systému najdete pod parlamentním tiskem
(správnì: snìmovním dokumentem) 301 mùj pozmìòující návrh, který byl
zpracován spoleènì s legislativou Ministerstva zdravotnictví a pøesnì øeší
to, na co jsem poslednì upozoròoval, tedy aby se vybalancovala situace
poté, kdy byl zrušen regulaèní poplatek za pobyt v nemocnici. A prosím
vás o následné schvalování tohoto návrhu ve tøetím ètení. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Václavu
Kluèkovi. To byl zatím poslední pøihlášený do podrobné rozpravy. Ptám se,
kdo se ještì hlásí do podrobné rozpravy. Pan poslanec Svoboda. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo v podrobné rozpravì.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a
pánové, chtìl bych v podrobné rozpravì reagovat na pozmìòující návrh,
který tady zaznìl, a sice pozmìòující návrh na okamžité zrušení
regulaèních poplatkù.

To je samozøejmì možné, mùžeme to odhlasovat. Bude to znamenat, že
od toho okamžiku bude v systému zdravotnictví ta suma chybìt. Pokud to
nevíte, tak v okamžiku, kdy byly regulaèní poplatky zavedeny, byla
zmìnìna úhradová vyhláška a vlastnì ta suma, která je vázaná
regulaèními poplatky, byla stažena z plateb pojiš�ovny. Znamená to, že
profinancování zdravotní péèe bude o poplatky nižší. Ty poplatky jsou již
odeèteny z úhrady zdravotních pojiš�oven pro jednotlivá zdravotnická
zaøízení.

Zároveò bychom museli rozhodnout, kdybychom toto chtìli udìlat,
jakým zpùsobem bude tato suma nahrazena. Jinak se dostaneme do situ-
ace, ve které jsme se zrušením poplatkù za den pobytu v nemocnici, pro-
tože ty peníze tam prostì nejsou. A já znovu opakuji, mìli bychom jasnì
slyšet od pana ministra zdravotnictví, odkud se ty peníze vezmou a kdy.
Protože pro nìkterá zaøízení, tak jak jsme tady o tom hovoøili, pro zaøízení
následné péèe, pro lùžka mentálnì postižených atd., ztráta poplatku za
den hospitalizace znamená, že ona nejsou schopna existovat, protože
vlastnì žádný jiný pøíjem nemají, protože žádné výkony nedìlají a ze sa-
zebníku výkonù dostávají peníze jenom za léky, což je úhrada vydaných
nákladù.
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žívání zdravotnictví a zdravotní péèe, tzn. v uvozovkách vše je prostì
naprosto zadarmo a roztoèí se kolotoè toho, že se bude zvyšovat a vyu-
žívat zdravotnictví tak, jak to bylo døív. Toto riziko já považuji za daleko vìtší
než to, že se poplatky zruší. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní s faktickou poznámkou
pan poslanec Pavel Kováèik, poté paní kolegynì Marková a potom pan ko-
lega Mackovík. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo. 

Poslanec Pavel Kováèik: Pane pøedsedající, paní a pánové, dobrý
den. Já bych skuteènì rád upozornil na to, na co upozornil pan
pøedsedající, to znamená, že jsme ve tøetím ètení. Nicménì rozprava se
rozbìhla, tak jenom prosím, abychom øíkali celou tu vìc: 5,2 mld. zrušením
poplatkù skuteènì vypadne, ale øíkejme to, co bylo pøedtím! Jak tìch 5,2
mld. ze zdravotnictví odešlo ve skuteènosti? Kdo zvedl DPH i pro zdravot-
nictví – nejen na léky a zdravotnické prostøedky, ale na všechny ostatní
vìci, které ve zdravotnictví jsou používány? Kdo zastropoval odvody po-
jistného na zdravotní pojištìní? A tam je tìch 5,2 a možná daleko více mi-
liard, které teï jakoby licomìrnì tím, že se zruší neústavní poplatky, proti-
ústavní poplatky, nìkteøí z nás oplakávají. Takže buïme prosím objektivní!
Já bych chtìl poprosit, abychom se vrátili zpátky k meritu vìci tøetího ètení.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Jsme ve druhém ètení v podrobné
rozpravì, znovu upozoròuji. Ale mám tady faktickou poznámku paní
kolegynì Markové a pøipraví se pan kolega Mackovík, potom pan kolega
Jakubèík. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Mùj pøedøeèník mì trošku
pøedbìhl v reakci na své dva kolegy, ale chtìla bych jenom øíct, že tady asi
není potøeba, abychom si tady øíkali nìco o tom, že nìco je zadarmo a že
si lidé budou myslet, že mají zdravotnictví zadarmo. To si samozøejmì
nemùže myslet vùbec nikdo v tuto chvíli, protože každý si platí veøejné
zdravotní pojištìní, nebo témìø každý, platíme si zdravotnickou daò v
podstatì 13,5 %, takže mluvit o tom, že budu mít zdravotnictví zadarmo,
snad mùže øíkat jenom ten, kdo o tom nic neví, ale já pøedpokládám, že to
bylo jenom využito, tak jak je to vždycky využíváno v boji za poplatky.

A ještì jednu vìc. Ve zdravotnictví ve veøejném zdravotním pojištìní je
více než 220 miliard korun. Zdravotnické poplatky jsou každý rok zhruba 5
mld. korun, nenavyšuje se poèet toho, co se vybere. Naopak. A znovu ta-
dy budu opakovat jednu vìc. Byly zrušeny stropy na pojistné souèasnì s
tímto zavedením poplatkù. Byl to pøílepek. Senát to vùbec neprojednal.
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zákon neprojednávali. Ale ten dùvod byl jasný. By� jsme dìlali na to spoustu
semináøù, spoustu veøejných slyšení, z opozice tehdy pøišel jediný èlovìk.
Prostì zájem o to vùbec nebyl. To mì velmi pøekvapilo. A musím øíct, že ten
jediný èlovìk byl mùj kolega z hospodáøského výboru, pozdìjší pøedseda
hospodáøského výboru, který o to projevil zájem. Jinak žádná diskuse tam,
kde nebyly kamery, nikdy nebyla.

Je pravda, že já ke zdravotnictví nikdy nemluvím, spíš se bavím o eko-
nomických vìcech. Je také pravda to, že v tìch nemocnicích se poplatky
vybírají velmi zvláštnì, to je pravda. Já shodou okolností pøedevèírem jsem
tady málem vykrvácel a byl jsem odvezen do Vojenské nemocnice, kde
jsem mìl obrovský problém ten poplatek zaplatit – fyzický problém. Protože
nefungovalo nic, nemohl jsem si vymìnit peníze, nikdo o to nemìl zájem.
Nicménì pan doktor, mimochodem z Ukrajiny, mì velmi rád ošetøil a
poplatek jsme øešili ex post.

Já si myslím, že je potøeba vìci øíkat tak, jak jsou. Pan kolega Svoboda
mì pøedbìhl. Já se na to dívám ekonomicky. Já se ptám, kde budou mít
hlavnì ty malé nemocnice dnes ty pøíjmy, které vypadly. To je tøeba øíkat.
Velké nemocnice to ustojí.

Nebavme se o tom, když jsme zavedli poplatky... Øešme tu situaci teï,
takovou, jaká je! Já si myslím, že je potøeba øíkat: Ano, chcete to zrušit, zru-
šte si to. Ale kde bude ten výpadek uhrazen? To mì zajímá nejvíce. Protože
já bych se nechtìl dožít toho, že v Trutnovì, kde žiji, se nemocnice dosta-
ne do takových strašných minusových èísel, že nebude moct fungovat.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Ivanu
Adamcovi. O slovo se pøihlásil pan kolega Jiøí Skalický. Hned mu dám slo-
vo. A prosím, opakuji, že jsme v podrobné rozpravì. Prosím tedy o reakci
v podrobné rozpravì. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Skalický: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená vládo, já se
omlouvám, jenom krátkou reakci na paní poslankyni Markovou ke zrušení
regulaèních poplatkù a též k jejímu pozmìòovacímu návrhu v podrobné
rozpravì.

Samozøejmì regulaèní poplatky je možno zrušit a zrušeny
pravdìpodobnì budou. To všichni víme. Ale uvìdomme si, že jde opravdu
o 5,2 mld. v celkové èástce a tyto peníze budou chybìt v systému zdra-
votního pojištìní. A� je pøíjemcem kdokoli. To je fakt. A pokud se v bu-
doucnosti ty finanèní prostøedky nahradí jinou formou, pak proè ne.

A pro mì je ještì jedna vìc podstatnì zásadnìjší. Dobøe, poplatky se
nebudou vybírat, nahradí se jiným zpùsobem. Ale já vidím nejvìtší riziko v
tom, že se zcela zmìní nebo upraví náhled pacientù na používání a vyu-



-  -

rozpoètu 220 mld. nejedná o nìjakých øeknìme 5 mld., tady se jedná o to,
abychom našli úspory a nepouštìli se do naprosto nesmyslných projektù.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Jiøí
Koskuba, poté s faktickými poznámkami pan ministr Stropnický, poté pan
poslanec Kasal a poté pan poslanec Adamec. Prosím. Nyní pan kolega Jiøí
Koskuba k faktické poznámce. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Koskuba: Pane pøedsedající, dámy a pánové, já tady
nechci vùbec nikoho pouèovat, ale zaslechl jsem, že jsme v podrobné
rozpravì, a já se nedomnívám, že to, co zde pøedvádíme, je, pane
pøedsedající, podrobná rozprava. Já bych samozøejmì k poplatkùm chtìl
vystoupit kupodivu úplnì s jiným pohledem, než který tady slyším z té levé
èásti a prostøední, ale my tady diskutujeme vìc, která není pøedmìtem to-
hoto bodu! Já tu slyším, že lidé nemají péèi zdarma – ano, já s paní kole-
gyní Markovou souhlasím –, ovšem ono je otazné, kolik se z vybraných
penìz dostane k nemocnicím. Já tady chci, když už budeme rušit poplat-
ky, navrhnout, abychom zrušili i poplatky dálnièní, protože já kupodivu pla-
tím DPH za vùz, pohonné hmoty, spotøební daò atd., tak já si také snad na
tu dálnici platím a také urèitì uslyším od nové vlády, že tam jdou ušetøit mi-
liardy a dopadne to pøíznivì i na tu babièku a dìdeèka, jak èasto
používáme, kteøí pojedou autem za rodinou nebo na høbitov.

Pane pøedsedající, toto není tématem tohoto bodu, omlouvám se.
Zbyteènì se zdržujeme, jistì se k tomu dostaneme, je to téma populární,
ale pojïme se prosím vìnovat tomu, co zde projednáváme, tedy podrobné
rozpravì. A je mi líto, že i já v této rozpravì vystoupil zdánlivì mimo mísu,
ale chtìl jsem vás upozornit na to, že jednání sklouzlo nìkam, kam nemìlo.
Dìkuji. (Potlesk.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Koskubovi. Já
to vnímám stejnì, páni kolegové, paní kolegynì, ale nemohu vám neudìlit
slovo k faktické poznámce, protože nevím, jestli budete pøipomínat nìco ke
konkrétnímu návrhu, který padl v podrobné rozpravì. Mohu vás vést k
poøádku tím, že vás vyzvu, abyste se k vyjádøili. To už jsem jednou uèinil.
Nehodlám prodlužovat jednání a udìluji slovo panu ministru obrany
Martinu Stropnickému – také k faktické poznámce, ke které se pøihlásil v
poøadí. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Michael Schumacher zápasí o život v Grenoblu v nemocnici, kde jsou do-
cela jednoduché stìny, jednoduchá podlaha a doktoøi tam berou 15 tisíc
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Byly zastropovány také vìci, které se týkaly plateb za státní pojištìnce.
Vìdomì se ze systému vzalo kolem 10 mld., aby se mohly nahradit tìmi 5
mld. z kapes pacientù! Je to licomìrné, co tady øíkáte, pánové z bývalé
vládní koalice, prostøednictvím pana pøedsedajícího! (Potlesk poslancù
KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. (U
øeènického pultu se chystá posl. Adamec.) Nyní s faktickou poznámkou ko-
lega Mackovík. Prosím pana kolegu Adamce, aby se hlásil pøípadnì elek-
tronicky, protože já musím dodržovat jednací øád, a mnì nezbývá, než
upøednostnit elektronickou pøihlášku. Nyní pan poslanec Stanislav
Mackovík, pøipraví se pan kolega Jakubèík. Pana kolegu Adamce si dám
do faktických poznámek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Stanislav Mackovík: Vážený pane pøedsedající, vážené
dámy a pánové, zdravotnické poplatky jsou opravdu problém a jediné, co
regulují, tak regulují dostupnost zdravotní péèe pro nízkopøíjmové skupiny
našich pacientù, pro dùchodce. Vzpomeòme si, že byly zavedeny i pro
dìti, pak se zrušily. A naše zdravotnictví tím, že byly zrušeny u dìtských
pacientù, to také nezruinovalo. Bavíme se tady o 5 mld., které mají téct od
pacientù, a já si nemyslím, že nemoc je výhodou, za kterou by ještì mìli
platit. Domnívám se, že státní rozpoèet by mìl ty 2 mld. najít a kompenzo-
vat to pro nemocnice tak, aby nám nezkrachovaly. Ale pokud vím, tak ne-
mocnice krachovaly pøedevším tím, jak byly zavedeny úhradové vyhlášky
a jak bylo zavedeno DPH. Domnívám se skuteènì, že to je vìc, která
neplnila úèel, tak jak byla pojmenována, nejednalo se o žádnou regulaci a
ti, kteøí chtìli nadužívat zdravotní péèi, tak si tu cestu stejnì našli. Spousta
pacientù využívala to, co bylo skuteènì tzv. nepoplatkové, zadarmo, a to
byla záchranná služba. Tam se èást pacientù, kteøí to zneužívají, pøesunula
a ty nejsme schopni regulovat. Dìkuji. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní jsem ohlásil pana po-
slance Jakubèíka, udìluji mu slovo. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Igor Jakubèík: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
mluvíme tady o zdravotnických poplatcích. Zaznìly tady argumenty: zvýše-
ní DPH a další záležitosti. Ale vezmìme si ještì jednu vìc: IZIP – 2 mld. ko-
run. Pokud bychom se nepouštìli do takhle naprosto nesmyslných
projektù, tak ty peníze by tam byly, i bez ohledu na jakékoliv zdravotnické
poplatky a na zrušení jakýchkoliv zdravotnických poplatkù. Ze 2 mld. by
mohla nemocnice, která má 18 oborù, která má 700 zamìstnancù, bez ja-
kýchkoliv problémù žít osm let. To znamená, tady se v rámci obrovského
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transpozièní lhùta pro implementaci této smìrnice do národních právních
øádù vypršela již v øíjnu 2013 a Èeské republice tak reálnì hrozí zahájení
øízení o porušení práva Evropské unie. Za druhé, Ministerstvo zdravotnictví
plánuje zrušení regulaèních poplatkù, s výjimkou poplatkù za pohotovost,
s úèinností k 1. 1. 2015. Máme za to, že takový krok lze uèinit až po øádném
projednání se všemi dotèenými subjekty a po posouzení veškerých
dopadù nejen na dotèené subjekty a mìl by být proveden øádnou legisla-
tivní procedurou. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi za
závìreèné slovo. Protože nepadly žádné návrhy, o kterých bychom mìli
hlasovat jak nyní tak pøípadnì pro tøetí ètení, tak konèím druhé ètení toho-
to návrhu. Dìkuji panu ministrovi, dìkuji panu zpravodaji.

Budeme pokraèovat. Dalším bodem našeho jednání je pøerušený bod
èíslo

17.
Návrh poslancù Zuzky Bebarové-Rujbrové, Vojtìcha Filipa, tanislava

Grospièe, Miloslavy Vostré a Pavla Kováèika na vydání zákona, 
kterým se zrušují zákon è. 451/1991 Sb., kterým se stanoví nìkteré
další pøedpoklady pro výkon nìkterých funkcí ve státních orgánech 

a organizacích Èeské a Slovenské federativní republiky, Èeské 
republiky a Slovenské republiky, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 

a zákon è. 279/1992 Sb., o nìkterých dalších pøedpokladech 
pro výkon nìkterých funkcí obsazovaných ustanovením
nebo jmenováním pøíslušníkù Policie Èeské republiky 

a pøíslušníkù Sboru nápravné výchovy Èeské republiky, 
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 21/ - prvé ètení

Opakuji, že jsme v prvém ètení. Stanovisko vlády jsme obdrželi jako
snìmovní tisk 21/1. Prosím, aby za navrhovatele pøedložený tisk uvedl –
ještì pøedtím, než vyzvu navrhovatele a zpravodaje, aby zasedli lu stolku
zpravodajù, vidím pøedsedu klubu ÈSSD Romana Sklenáka. Prosím, máte
slovo, pane pøedsedo.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
vážení èlenové vlády, kolegynì a kolegové, my jsme zahájili projednávání
tohoto bodu ve støedu. Víte, že diskuse byla pomìrnì živá. Poèet
pøihlášených naznaèuje, že bychom asi v tomto stylu pokraèovali i dnes. Já

-  -

eur mìsíènì. Bìžte se podívat do Motola na nový pavilon. Je to samé sklo
a hliník, možná i mramor a doktoøi tam berou 2 tisíce eur mìsíènì. To se mi
zdá být daleko vìtší problém než zdravotnické poplatky. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministru Martinu
Stropnickému. Nyní pan poslanec Kasal a poté pan poslanec Adamec.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec David Kasal: Dìkuji, pane pøedsedající. Já jenom velmi krát-
ce. Víceménì budu reagovat na pana poslance Koskubu jménem
pøedsedajícího. Chtìl bych obrátit pozornost na to, že jednáme opravdu o
novele pøeshranièní péèe a transpozici této novely. Nic jiného. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji. Samo-
zøejmì mu udílím slovo kdykoliv, ale byly faktické poznámky a nemìl jsem
jinou šanci. Prosím, pan poslanec Adamec.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji, že už mùžu. Omlouvám se, nebudu
zdržovat. Chtìl bych paní kolegyni Markové z Náchoda prostøednictvím
pana pøedsedajícího sdìlit, že Senát projednal zdravotnické poplatky, a-
korát podle zákona se jimi na plénu nezabýval. Bylo nìkolik akcí, aktivit,
veøejné slyšení. Bohužel vaši kolegové ze Senátu tam nebyli. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Byly vyèerpány faktické po-
známky. Ptám se, jestli se nìkdo hlásí do podrobné rozpravy. Není tomu
tak, podrobnou rozpravu konèím. Ptám se na závìreèná slova. Pan ministr
se závìreèným slovem. Pan zpravodaj hlásí, že nebude mít zájem o
závìreèné slovo. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte mi,
abych vyjádøil stanovisko k pozmìòovacím návrhùm, které zde zaznìly.

Nejprve k pozmìòovacímu návrhu pana poslance Kluèky. Jak bylo
øeèeno, pozmìòovací návrh je vytvoøen v souladu s legislativou
Ministerstva zdravotnictví a tuto legislativnì technickou úpravu podporuje-
me.

K návrhu paní poslankynì Markové. Zde musím konstatovat, že za
Ministerstvo zdravotnictví vyjadøujeme zásadní nesouhlas s tímto
pozmìòovacím návrhem. Øeknu proè. První dùvod je, že snìmovní tisk
èíslo 10, který obsahuje transpozici smìrnice o pøeshranièní péèi, by v
žádném pøípadì nemìl být zatìžován jinými návrhy, než které
bezprostøednì souvisí s implementací pøedmìtné smìrnice, tím spíše, že
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prvním ètení. Ostatní body programu radìji nebudu pøedjímat.

(Jednání skonèilo v 11.37 hodin.) 
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se domnívám, že by bylo dobré dát ještì jednotlivým klubùm èas k vnitøní
diskusi, a proto si dovoluji navrhnout pøerušení tohoto bodu a jeho odroèení
na úterý 11. února.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Je to procedurální návrh, o
kterém dám hlasovat bez rozpravy. Jenom zagonguji, aby kolegové, kteøí
mají zájem o tomto procedurálním návrhu hlasovat, pøišli do sálu.

Rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 77, které jsem právì zahájil, a
ptám se, kdo je pro pøerušení do úterý 11. února. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 77 z pøítomných 163 pro 110, proti 28. Návrh
byl pøijat. Znovu pøerušuji tento bod.

Prosím, kolega František Laudát. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, jestli se v takhle elementární vìci nejste schopni dohodnout na
klubech a vùbec tímto zpùsobem se chováte k takto citlivé vìci, tak já vám
tady sdìluji, že si beru jménem klubu TOP 09 hodinovou pøestávku na jed-
nání klubu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Pana pøedsedu klubu tady
nevidím, ale samozøejmì eviduji, že to øekl místopøedseda klubu.

Pan kolega Zbynìk Stanjura. Prosím, pane pøedsedo. (V sále se
zvìtšuje hluk.) Pane pøedsedo, prosím ještì o chvilièku strpení. Prosím o
klid! Prosím.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. My jsme deklarovali, že
budeme vstøícná a konstruktivní opozice, a myslím, že pokud kolegové
potøebují v klubu dál projednávat, není dùvod jim nevyhovìt, takže já bych
chtìl jménem našeho klubu od 12.35 si vzít pauzu v délce dvì hodiny.
Dìkuji. Mùžete to pak v tom klubu v pohodì projednávat. Já myslím, že to
je korektní.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Tak dobøe. V tom pøípadì mi ne-
zbývá, než vyhlásit tentokrát pøestávku na poradu klubu, nejdøíve TOP 09,
poté na poradu klubu ODS. A vzhledem k tomu, že podle úterního jednání
jsme se shodli na ukonèení pùvodnì bez pøestávek do 14 hodin, tak
konèím i dnešní jednání Poslanecké snìmovny. Budeme pokraèovat v úte-
rý ve 14 hodin.

Dovolte mi, abych alespoò pøedbìžnì øekl, že bychom mìli
projednávat daò z pøidané hodnoty, tisk 38, a související zákon, tisk 39, v
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dva nové body: vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb.,
o volbách do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve
znìní pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony, tisk 13 ve druhém ètení,
na dnešek jako druhý bod a tøetí ètení tohoto návrhu zákona zaøadit na
pátek 14. 2. jako první bod.

Dále grémium navrhuje vyøadit ze schváleného poøadu schùze bod 33,
což je tisk 82, a zaøadit nový bod – vládní návrh, kterým se pøedkládá
Parlamentu Èeské republiky k vyslovení souhlasu s pøístupem Èeské re-
publiky Dohoda o zøízení Evropské molekulární biologické laboratoøe, kte-
rá byla sjednána 10. kvìtna 1973, snìmovní tisk 34 ve druhém ètení, na
ètvrtek po pevnì zaøazených bodech.

Dále na ètvrtek od 12 hodin zaøadit volební body, to znamená body 55,
57 a 58, s tím, že kandidáti na ombudsmana by dostali pøíležitost vystoupit
pøed Poslaneckou snìmovnou.

A po dohodì, kterou jsme uèinili právì bìhem té pøestávky, také v
pátek 14. 2. projednat všechny body z bloku tøetího ètení. To znamená, tøetí
ètení by se nekonalo ve støedu, ale všechna tøetí ètení, která mají splnìné
zákonné lhùty, by byla projednána v pátek.

To je z mé strany vše. (V sále panuje znaèný hluk.)
Nyní registruji pøihlášky. Pan pøedseda Kováèik.

Poslanec Pavel Kováèik: Pane pøedsedo, vážená vlády, paní a
pánové, dovolte, abych pozornost Poslanecké snìmovny –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já prosím o klid, aby nám pan pøedseda
Kováèik mohl sdìlit, co má na srdci.

Poslanec Pavel Kováèik: – obrátil k velmi palèivému problému a po-
kusil se spoleènì s vámi, kolegynì a kolegové, hledat øešení.

Všichni jsme mìli možnost v uplynulých dnech v médiích slyšet, vidìt,
èíst ohromující èíslo, rekordní èíslo poètu nezamìstnaných v Èeské repub-
lice. 630 tisíc nezamìstnaných tady ještì nebylo, a to v situaci, v dobì, kdy
nás rùzní analytici a ekonomové pøesvìdèují o tom, že recese již pominu-
la, že krize je minulostí, že se ekonomika v Evropì a potažmo prý i v Èeské
republice zaèíná slibnì nadechovat, zaèíná se rozjíždìt, a že tedy ta bu-
doucnost, i když ne úplnì svìtlá, by se alespoò dále nemìla zhoršovat. 

Možná jediné èíslo se v této chvíli zhoršuje a to je právì poèet lidí, kteøí
jsou bez práce. Když pøipustím, že v každé spoleènosti a v každé dobì je
jisté procento lidí, které, jak se øíká, do práce nedostanete, tak ale
pøevážná valná vìtšina tìchto lidí jsou lidé, kteøí chtìjí pracovat, chtìjí se
živit poctivì, chtìjí za svou práci také dostat poctivì vyplacenou odmìnu.
Vždy� odedávna platí, že dìlník je hoden mzdy své.
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
11. února 2014 ve 14.01 hodin

Pøítomno:  poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji další jednací den 6. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Souèasnì pøeruším jednání schùze do 14 hodin 6 minut, to znamená
pìtiminutová pøestávka, a poprosím pøedsedy poslaneckých klubù, aby
pøišli za mnou nahoru. Dìkuji.

(Jednání pøerušeno na pìt minut. Porada mimo mikrofon.)
Dámy a pánové, dìkuji vám za trpìlivost. Pøestávka posloužila k tomu,

abychom si ujasnili, jak budeme postupovat pøi øazení programu této
schùze. Ta schùzka byla úspìšná, takže již máme jasnìji.

Já vás tedy prosím, abyste se všichni pøihlásili identifikaèními kartami a
pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání náhradní karty. Mám zde zatím
poznamenáno, že paní ministrynì Jourová hlasuje s kartou èíslo 2 a pan
poslanec Tejc s kartou èíslo 4.

Sdìluji vám, že o omluvení své neúèasti na dnešním jednání požádali ti-
to poslanci: paní poslankynì Adamová – zdravotní dùvody, pan poslanec
Farský – zahranièní cesta, pan poslanec Gabal – zdravotní dùvody, pan
poslanec Holeèek – rodinné dùvody, pan poslanec Kolovratník – rodinné
dùvody, pan poslanec Kostøica – zdravotní dùvody, pan poslanec Kott –
osobní dùvody, paní poslankynì Maxová od pùl šesté – rodinné dùvody.

Pan poslanec Hašek – karta èíslo 3.
Paní poslankynì Nytrová – zdravotní dùvody, pan poslanec Okamura –

zdravotní dùvody, pan poslanec Pleticha od dvou hodin – osobní dùvody,
pan poslanec Ploc bez udání dùvodu, pan poslanec Pospíšil – pracovní
dùvody, pan poslanec – Procházka zdravotní dùvody, paní poslankynì
Strnadlová – zdravotní dùvody, pan poslanec Volèík – zdravotní dùvody a
pan poslanec Vyzula – rodinné dùvody.

Z èlenù vlády se omlouvá pan ministr Chládek z pracovních dùvodù,
pan ministr Chovanec od šesté hodiny z pracovních dùvodù, paní
ministrynì Jourová od páté hodiny z pracovních dùvodù, pan ministr
Nìmeèek z pracovních dùvodù a pan ministr Zaorálek z dùvodu zahranièní
cesty.

Pokud jde o další postup pøi projednávání schváleného poøadu 6.
schùze, navrhuje dnešní grémium pokraèovat následovnì:

Za prvé. Zaøadili bychom nový bod, což je návrh pravidel hospodaøení
poslaneckých klubù pro rok 2014, snìmovní dokument 296, na úterý, tedy
na dnes, jako první bod.

Souèasnì navrhujeme vyhovìt žádosti pana ministra vnitra a zaøadit
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dání instrumentù, které po nálezu Ústavního soudu, který sice nemùžeme
kritizovat, ale také s ním nemùžeme souhlasit, a po prosazené socialistické
rétorice nìkterých sil v této Snìmovnì tady opìt vyrábìjí lidi, kteøí nepra-
covat chápou jako alternativu, a i to pøispívá k vysokému èíslu naší
nezamìstnanosti. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Nyní s pøednostním právem pan
pøedseda vlády, po nìm pan pøedseda Kováèik a pak pan ministr Mládek.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážené poslankynì,
vážení poslanci, vážený pane pøedsedo, vážení kolegové z vlády, já teï
vùbec nechci zdržovat. Možná vás pøekvapím, ale já bych chtìl za vládu
øíci, že nemáme vùbec žádný problém s tím, aby tento bod byl zaøazen. Já
si myslím, že vzhledem k tomu alarmujícímu èíslu, kterého dosáhl poèet
nezamìstnaných v naší zemi, je to zcela namístì, že i tady v Poslanecké
snìmovnì se tomuto tématu budeme vìnovat. Nová vláda je tady pouze
nìkolik dní. Mohlo by se øíci – není to naše vìc, mùžeme to plnì hodit na
vlády, které tady byly pøed námi. Ale já to takto v žádném pøípadì vnímat
nechci a nová vláda k tomuto problému v žádném pøípadì takto alibisticky
pøistupovat nebude.

My jsme dnes strávili tøi hodiny na jednání tripartity, na jednání Rady
hospodáøské a sociální dohody, a tam jsme tøi hodiny diskutovali o progra-
mu vlády, který mimo jiné má smìøovat k tomu, abychom podpoøili
hospodáøský rùst, získali nové investice a vytvoøili nová pracovní místa. Je
to jedna z priorit, na které jsme se nepochybnì jak se zástupci
zamìstnavatelù, tak se zástupci zamìstnancù shodli.

Takže urèitì ano. A já si myslím, že takováto diskuse mùže být i
pøíležitostí pro vládu, aby podrobnìji pøedstavila své plány a zámìry, které
koneckoncù jsou souèástí koalièní smlouvy a které koneckoncù jsou
souèástí vládního programového prohlášení.

Nezamìstnanost je nejvìtší sociální zlo. Já si dovoluji nesouhlasit s tím,
co tady bylo øeèeno, že bychom se mìli utìšovat, jak jsme na tom dobøe v
rámci evropské statistiky. Evropská statistika nezaplatí úèet za nájem, ev-
ropská statistika nezaplatí úèet za jídlo, evropská statistika nepomùže celé
øadì rodin, které v okamžiku, kdy se živitel rodiny ocitne v situaci, kdy je
bez práce, tak je naprosto existenènì ohrožena. A exekutor se neptá.
Exekutor se prostì neptá na to, proè ten èlovìk o práci pøišel a proè ji
nemùže znovu najít.

Takže žádné zlehèování, žádná bagatelizace. Je potøeba si uvìdomit,
že skuteènì máme problém a máme tady velké množství lidí, kteøí jsou
dlouhodobì bez práce. A máme tady velké množství ohrožených skupin,
které se tìžko na dnešním trhu práce mohou uplatnit. Chci zmínit lidi starší
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Chtìl bych vás požádat, abyste podpoøili mùj návrh usnesení
Poslanecké snìmovny, resp. zaøazení nového bodu, který zní Zpráva vlády
Èeské republiky o možnosti a postupech øešení kritického stavu
nezamìstnanosti v Èeské republice.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Sklenák.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo. Dobrý den, dámy a
pánové, já bych si dovolil ještì navrhnout jednu zmìnu v pevném zaøazení,
a to konkrétnì v bodu 68, snìmovní tisk 51, Výroèní zprávy a úèetní závìrky
zdravotních pojiš�oven za rok 2012, a to na pátek 14. 2. po bloku tøetích
ètení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Pan pøedseda Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Já nijak nepodceòuji
prioritu, kterou tady pøedestøel pan pøedseda Kováèik, a poslanecký klub
TOP 09 nemá žádný problém podpoøit tento návrh, aby nás vláda mohla in-
formovat o této situaci. Nicménì bych rád zdùraznil vedle toho objektivního
faktu rekordního èísla lidí bez práce v Èeské republice také šetøení
Evropské unie, kde jsme kupodivu na ètvrtém nejnižším místì v míøe
nezamìstnanosti v rámci Evropské unie. To znamená, by� jsme zemì s
rekordnì nejvyšší nezamìstnaností, jsme v rámci šetøení Evropské unie
ètvrtí nejlepší, nebo nejménì problémoví.

Tady bych rád upozornil na rozdíl v metodice, kterou se to šetøí.
Zatímco Evropská unie dìlá výbìrové šetøení pracovních sil, tudíž zjiš�uje
lidi, kteøí jsou bez práce a tu práci skuteènì hledají, tak Èeská republika e-
viduje lidi, kteøí jsou bez práce. Ten rozdíl není zanedbatelný. Když øíkal
pan pøedseda Kováèik, že je to drtivý poèet lidí, ten rozdíl je více než 200
tisíc. Právì proto v rámci šetøení Evropské unie vypadáme tak dobøe, by�
máme rekordní nezamìstnanost, protože podle prùzkumného šetøení pra-
covních sil více než 200 tisíc lidí v Èeské republice je sice hlášeno na
pracovním úøadì, ale nijak aktivnì práci nehledá.

Nùžky, které se zaèaly pøivírat bìhem minulé vlády díky povinným
veøejným pracím, díky celé øadì dalších opatøení v rámci sociální reformy,
nùžky, které se zaèaly pøivírat tak, že tato dvì èísla už se k sobì zaèala za-
se blížit, se prosím pìknì dramaticky rozevøely a dnes zhruba tøetina lidí v
Èeské republice, kteøí jsou oficiálnì bez práce, tu práci prokazatelnì ne-
hledá.

My velmi rádi podpoøíme návrh pana pøedsedy Kováèika na zaøazení
tohoto bodu na jednání Snìmovny, ale prosím, aby to bylo rozšíøeno i o hle-
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pánové, já si myslím, že není v rozporu to, co jsem tady navrhoval, a to,
co požaduje pan kolega pøedseda Kalousek, protože ten návrh znìl mimo
možností taky o postupech øešení té situaci, kdy se tedy jednalo i o
postupech øešení té situace v nezamìstnanosti a potom v diskusi. Já bych
nerad tu diskusi skuteènì otvíral teï jako meritorní, jako vìcnou, si pojïme
øíct, co vlastnì v tom èísle je. A ty další statisíce lidí, kteøí už dávno jsou mi-
mo evidenci a jsou v problémech životních a také by tøeba i rádi pracovali
a další milion a nìco, když to velmi zjednodušíme, lidí, kteøí jsou, a jejich
rodiny, reálnì ohroženi pádem do chudoby a do bídy. To jsou vìci, které
nad námi visí jako Damoklùv meè, a myslím si, že jsme tady mimo jiné také
od toho, abychom se spoleènì pokoušeli hledat øešení. Já vítám vstøícnost
pana premiéra, vítám vstøícnost i kolegù napravo, alespoò kolegù z TOP
09, že se tou otázkou chtìjí zabývat.

Situace okolo nezamìstnanosti je natolik závažná, že bych tady chtìl
nabídnout ještì jednu možnost. Poslanecká snìmovna by se aktuálním
stavem øešení tìch problémù nárùstu èísel, nebo naopak poklesu èísel
mìla zabývat na každé své schùzi, a protože se nedá zaøadit nìco jako
stálý bod „Informace o...“, tak jenom avizuji, že na každé schùzi
Poslanecké snìmovny bude poslanecký klub KSÈM navrhovat zaøazení
nového bodu, pokud tam nebude už z titulu pøípravy organizaèního výbo-
ru, který se bude jmenovat podobnì, to znamená „Zpráva vlády o postupu
øešení problematiky nezamìstnanosti“. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan ministr Mládek má slovo.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedsedo,
vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte i mnì øíct nìkolik
slov na téma nezamìstnanost. Nezamìstnanost je jednou z nejvìtších
spoleèenských zel, která existují, protože to degraduje, deprivuje lidi, a ze-
jména pokud nezamìstnanost je dlouhodobá. Požadavek diskutovat
nezamìstnanost je naprosto legitimní a vláda se s tím bude zabývat neje-
nom na této schùzi, ale jako významnou èástí svého programu, protože to
je jeden z hlavních cílù – zvýšit zamìstnanost, snížit nezamìstnanost.

Já bych chtìl vyzvat prostøednictvím pana pøedsedajícího pana
pøedsedu poslaneckého klubu TOP 09 pana Kalouska, aby se nesnažil
omlouvat selhání hospodáøské politiky jeho a Neèasovy vlády tím, že se bu-
dou upravovat èísla. Že když nám to nevyjde, tak to nìjak omluvíme. Já
bych chtìl øíct, že tato zemì pùvodnì používala vlastní metodiku na mìøení
nezamìstnanosti. Kdyby ta ještì fungovala, tak tìch nezamìstnaných
máme zhruba ještì o sto tisíc více. My jsme pøešli na metodiku ILO, èili
Mezinárodní organizace práce, takže to, co vypadává ze statistického
úøadu, je plnì srovnatelné se zemìmi Evropské unie.
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padesáti let, chci zmínit ženy, které se vracejí po rodièovské dovolené, chci
pøipomenout mladé absolventy do tøiceti let, kteøí nemají praxi a které nikdo
nechce zamìstnat. A chci zmínit také lidi, kteøí mají zdravotní hendikep, ne-
mají plný invalidní dùchod, mají tøeba jenom èásteèný invalidní dùchod a
mají obrovský problém, aby se uživili. Tohle jsou hendikepované skupiny,
které dlouhodobì na našem trhu práce nemají šanci a tvoøí významnou
èást lidí, kteøí jsou kriticky ohroženi v naší zemi chudobou. 

Èili vláda je pøipravena si tento problém uvìdomit a je pøipravena for-
mulovat konkrétní nástroje, zejména v oblasti aktivní politiky zamìstnanosti,
aby ho pomohla øešit.

A poslední poznámka k tomu, co zde naznaèil ve svém vystoupení pan
poslanec Kalousek. On zde se snažil vytvoøit dojem, jako by minulá vláda
rozjela projekty, rozjela reformy, které už už mìly vyvrcholit zvýšením
zamìstnanosti, ale do toho pøišla zlá opozice a zaèala vládì komplikovat
její roli a komplikovat cestu. Já nevím, jestli to tak bylo. Já si myslím, že to
spíš takto nebylo. Já si pamatuji pøíbìh sKarty, kterou si Ministerstvo práce
a sociálních vìcí zabývalo, zavedlo ji a pak ji samo muselo zrušit. Já si
vzpomínám na problém informaèních systémù, které zcela paralyzovaly
fungování úøadu práce. Já si vzpomínám na to, jak pan Drábek propustil
stovky lidí na úøadech práce, aby je pak následující vláda musela pøijímat,
aby vùbec úøady práce zvládly svoji základní agendu. To mi nepøipadá ja-
ko rozjeté reformy. To mi nepøipadá jako promyšlený plán na vytváøení no-
vých pracovních pøíležitostí. Takto to nebylo.

A taky se chci zeptat na jednu vìc. Já myslím, že je dùležité, abychom
si na ni odpovìdìli. Já se ptám, od kdy hospodáøská recese vytváøí nová
pracovní místa. To, co tady pøedvádìla Neèasova vláda, to byla politika,
která nás zavedla do rok a pùl trvající hospodáøské recese, a v recesi pra-
covní místa zanikají. To, že jsme mìli tento problém a mìli jsme ho nejvìtší
v rámci støední Evropy, protože zatímco všechny okolní státy rostly, tak
Èeská republika se potácela v hospodáøské stagnaci nebo recesi, tak to
také pøispìlo k tìm strašlivým èíslùm v oblasti nezamìstnanosti, které nová
vláda zdìdila. Ale chci jasnì deklarovat, že se s tím nehodláme smíøit a
jsme pøipraveni v diskusi tady na pùdì Poslanecké snìmovny prezentovat
konkrétní návrhy, se kterými koalice pøijde. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Vzhledem k tomu, že nelze u-
platnit faktické poznámky, musím dát prostor pouze pøednostním právùm,
a to v poøadí, jak se jednotliví øeèníci pøihlásili. To znamená, nyní pan
pøedseda Kováèik, pak pan ministr Mládek a potom pan pøedseda
Kalousek.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Paní a
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Než dám slovo panu pøedsedovi
Miholovi, tak jenom bych poprosil, jakkoli nechci nikoho omezovat v jeho
právu vystoupit, tak vzhledem k tomu, že pan premiér avizoval, že vládní
koalice pravdìpodobnì bude souhlasit se zaøazením tohoto bodu, tak je
možné si rozpravu k problematice nezamìstnanost schovat na onen bod,
který nepochybnì zaøazen bude, a nevést debatu dvakrát. Nechci vás
nìjak omezovat, ale možná by to pøispìlo ke zrychlení jednání Poslanecké
snìmovny.

Prosím, pan pøedseda Mihola.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo, dámy
a pánové, rekordní nezamìstnanost je natolik alarmující a je to natolik
palèivý problém, že se vlastnì snahou o jeho øešení zabývaly snad všech-
ny volební programy. Proto bude také patøit urèitì k pøednostním snahám
této novì vzniklé koalice, a proto také klub KDU-ÈSL podpoøí, abychom se
této problematice vìnovali v novì zaøazeném bodu, a� už ho navrhl
kdokoliv. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Stanjura, pan
pøedseda klubu ODS, prosím. Byl døív, urèitì (k pøedsedovi klubu
Kováèikovi, pøipravenému u øeèništì). Já to hlídám.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Myslím, pane pøedsedo, že mohou i
opozièní držitelé pøednostního práva se k tomu vyjádøit, když pomineme,
jak dlouze mluvil pan premiér, ale nebudu mluvit dlouho.

Chci øíct, proè není dobrý nápad pravidelný bod, který by se vìnoval
nezamìstnanosti. Myslím si, že vláda a parlament mohou pøispìt k zlepše-
ní situace konkurenceschopnosti, podmínek pro podnikání tím, že budou
dìlat buï exekutivní, nebo parlamentní kroky. A zmìna èi pøijetí nových
zákonù k dobrému, nebo taky smìrem k horšímu. Myslím, že obojí hrozí. K
dobrému, na to se mùžeme tìšit, k tomu špatnému to hrozí. A pokud jsme
vidìli jak návrh koalièní smlouvy, tak pøedbìžný návrh koalièního progra-
mového prohlášení, tak si myslím, že z obou tìch možných prostøedkù tam
najdeme návrhy. Jak ty, které by mohly pomoci, tak ty, které urèitì nepo-
mohou a které budou škodit.

Chci øíct – nevytváøejme dojem tím, že když bude Snìmovna o tom jed-
nat každý mìsíc, že vytvoøíme jedno jediné pracovní místo. No
nevytvoøíme. Mùžeme pøispìt k tomu, mùžeme pøispìt k tomu – já bych po-
prosil pana pøedsedu vlády, aby na mì zezadu nemluvil. To se fakt špatnì
mluví do mikrofonu. Urèitì má možnost se pøihlásit do diskuse jako já. Taky
jsem to nekomentoval z blízkosti jednoho metru, jeho vystoupení. Dìkuju,
pane pøedsedo. Doufám, že nám to takhle vydrží, protože to je oblíbená
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Já bych chtìl øíct, že nìco vykládat, že v tomto èísle je schovaných
dalších 200 tisíc lidí, kteøí nechtìjí pracovat, je skoro urážka tìch lidí, pro-
tože naopak existuje zhruba tak 370 tisíc lidí, to je do toho milionu, kteøí už
skuteènì rezignovali a kteøí jsou mimo evidenci a nejsou vedeni jako
nezamìstnaní, a my bychom nemìli pustit ze zøetele ani tyto lidi, a ne vy-
kládat, že jich je nejenom zhruba 370 tisíc, ale o dalších 200 tisíc více. Není
to pravda.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek, po nìm pan
pøedseda Mihala a registruji i pøihlášku pana pøedsedy Stanjury.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Ano, okolní státy rostly
a všechny ty, které nám byly dávány za pøíklad, tak také mìly výraznì vyšší
nezamìstnanost. Já rozumím tomu, že se možná neshodneme v této
Snìmovnì na tom, zda si lze, nebo nelze nakupovat pracovní místa a
zdravý rùst na dluh. Asi se neshodneme. Já jenom znovu opakuji, že ty
zemì, které jste vzývali pro jejich HDP vyhnaný na prášcích veøejného
dluhu, mìly a mají také výraznì vyšší nezamìstnanost než Èeská republi-
ka a že za ty svoje deficity si nekoupily ani jedno pracovní místo navíc, je-
nom si zvýšily dluh. Takhle prostì ten svìt nefunguje. Ale o tom jsem mluvit
nechtìl. To jsem jenom reagoval na emotivní vystoupení pana premiéra.

Tohle je nedorozumìní. Já jsem se nechtìl schovávat za evropskou sta-
tistiku. Já jsem se na ni ani nechtìl odvolávat, ani jsem nás nechtìl kone-
jšit. Já ty údaje pokládám za velmi závažné. Já prostì pouze tvrdím, že po-
rovnáním té evropské statistiky a naší z aktuálních dní a z dní zhruba pøed
rokem je naprosto zøejmé a neoddiskutovatelné, že se rozšiøují nùžky, to
znamená, že se zvyšuje èíslo mezi tìmi, kteøí by skuteènì chtìli pracovat,
tìmi, kteøí jsou nezamìstnaní a mají jako svoji regulérní alternativu, kterou
si vzhledem k systému zvolili, že tedy budou nezamìstnaní, budou chodit
na brigády nebo budou pracovat na èerno, nebo že budou dìlat cokoliv
jiného, než že budou zamìstnaní, než že budou podnikat, že si to prostì
zvolí jako alternativu. A že ten systém, který vy prosazujete, který jste si mi-
mo jiné prosadili u Ústavního soudu zrušením veøejných prací a celou
øadou dalších krokù, které dìláte, že jste tohle èíslo zvýšili, to se oddisku-
tovat nedá. Já myslím, že všichni chápeme nezamìstnanost jako vážný
problém a všichni bychom si pøáli, aby každý skuteènì nezamìstnaný si
každý také tu práci skuteènì hledal. Ale vaše politika, kolegové, nabízí té
armádì nezamìstnaných – s kterou my cítíme, pro kterou bychom rádi
našli nìjaké øešení –, ale nabízíte armádì nezamìstnaných alternativu ji-
nou, než si to zamìstnání najít. To èíslo se zvyšuje. To èíslo je vyšší než 200
tisíc a to neokecáte. To tak je! 
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našim zamìstnancùm vytváøet pracovní místa. To má smysl a takového
projednávání se my aktivnì budeme úèastnit.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kováèik má slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Prostøednictvím pøedseda-
jícího panu kolegovi Stanjurovi: Vyprávìjme to o té Maltì a Lucembursku
tìm, kteøí mají èím dál tím výše do toho žlabu, a ne vlastní vinou.

Ale pane pøedsedo, ještì jsem se vám chtìl omluvit prostøednictvím
pøedsedajícího: Netleskal jsem tomu, že se panu premiérovi vás podaøilo
rozhodit. Ale tleskal jsem eleganci, se kterou jste si s tím poradil.

A teï k vìci. To vše, co tady mìlo být øeèeno, a bohatì ještì navrch,
tady k tomu øeèeno už bylo. Jestliže pøipustíme, že se tady bavíme o
zaøazení bodu, èili o øeknìme technologické stránce vìci, a nebereme to
téma do hloubky a vìcnì, tak už pak jenom nezbývá než navrhnout, aby
ten bod byl zaøazen na tento ètvrtek jako první bod pøed ostatní pevnì
zaøazené body. ¨

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Na ètvrtek. V tom pøípadì by to velmi
pravdìpodobnì byl druhý bod, protože jako první, pokud projde návrh gré-
mia, by byla ona Dohoda o zøízení Evropské molekulární biologické
laboratoøe. Po ní bychom tedy zaøadili tento bod. Ale pouze upozoròuji, že
v 11 hodin ve ètvrtek je zaøazena debata o Ukrajinì. To znamená, je tam
toto èasové omezení.

Poslanec Pavel Kováèik: Rozhodnì pøed Ukrajinu. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dobrá. Dobøe, budeme o tom hlasovat.
Nyní je pøihlášen øádnì pan poslanec Šincl, po nìm pan poslanec

Böhnisch.

Poslanec Ladislav Šincl: Vážený pane pøedsedající, vážené poslan-
kynì, vážení páni poslanci, dovolte mi, abych vás požádal o pevné
zaøazení bodu èíslo 35 schváleného poøadu 6. schùze Poslanecké
snìmovny Parlamentu Èeské republiky na úterý 11. února 2014 za pevnì
zaøazené body. Nebo na støedu dopoledne 12. února 2014 za pevnì
zaøazený bod. Jedná se o vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è.
455/1991 Sb., o živnostenském podnikání, tzv. živnostenský zákon, ve
znìní pozdìjších pøedpisù, snìmovní tisk 85.

Souèasnì si vás dovoluji požádat o pevné zaøazení bodu 66 –
Zpráva o vývoji malého a støedního podnikání a jeho podpoøe v roce
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taktika rozhodit øeèníka nìjakou rádobyvtipnou poznámkou, což se panu
pøedsedovi vlády tentokrát opravdu podaøilo. (Oživení a smích v sále, po-
tlesk.)

Jestli vám to pøipadá fér, tak tomu tleskejte, mnì to moc fér nepøipadá,
ale mùžeme to zkoušet navzájem, kdo koho víc vyruší a koho víc rozhodí.
Tak uvidíme.

Myslím, že mùžeme pøispìt k tomu, že zlepšíme podmínky pro to, aby
nìkdo jiný vytvoøil pracovní místa. A pokud vláda pøijde rychle s legislativ-
ními návrhy, které by mohly k tomu pøispìt, tak se urèitì tomu vìnovat
budeme a mùžeme se tomu vìnovat pøednostnì na jednotlivých schùzích.
Pokud povedeme obecnou debatu, ve které se budeme pøedhánìt, kterým
statistikám vìøíme nebo nevìøíme – a všimnìte si, že ti, kteøí nejvíc tvrdí, že
jsou eurooptimistiètí, že chtìjí patøit do hlavního proudu, tak Eurostat asi do
hlavního proudu nepatøí. Pochopil jsem z vystoupení ministra prùmyslu, že
je to nìjaká divná instituce, která to zøejmì na objednávku èeské pravice
poèítá nìjak jinak, než by to poèítali oni. No, je to možné, takhle dalece
jsem ještì nepøemýšlel. Uvidíme.

Myslím si, že nechceme zlehèovat to èíslo. Ale pøijïte s konkrétními re-
cepty, s konkrétními návrhy na zmìnu legislativy, které se budou týkat
napøíklad podpory vytváøení zkrácených úvazkù, daòového zvýhodnìní
tìch, kteøí zamìstnají dlouhodobì nezamìstnané. Snížení sociálních
odvodù pro ty, kteøí vytvoøí pracovní místo, pro maminky nebo otce vrace-
jící se z rodièovské dovolené, pøípadnì pro ty naše spoluobèany, kteøí
peèují o své pøíbuzné se tøetím èi ètvrtým stupnìm postižení. To si myslím,
že jsou konkrétní kroky, které mohou pøispìt k tomu, aby podnikatelé, živ-
nostníci, zamìstnavatelé vytváøeli další pracovní místa. Pøijïme s návrhem,
který zpružní více pracovní trh, který sníží cenu práce. I to je pak šance k
tomu, aby vznikala nová pracovní místa.

V takovém pøípadì budeme pro, abychom se tím urychlenì zabývali, a-
bychom vedli urychlenì debatu v jednotlivých výborech a dohadovali se o
tom, které koncepty jsou lepší, nebo horší. Pokud povedeme debatu, jestli
má pravdu ta, èi ona statistika, jestli èíslo, které – každá metodika má
nìjaké minusy. Pokud øíkáme, že Eurostat má špatnou metodiku, tak ale
nìjakou metodiku, abychom se porovnávali s ostatními, zejména našimi
sousedy, mít musíme. A podle toho Eurostatu, i když je podezøelý, jak øíká
ministr prùmyslu, tak dva naši sousedé jsou na tom lépe, a to je Nìmecko
a Rakousko – tak to by mìl být náš cíl, a� se dostaneme k nim. A ostatní
sousedé jsou na tom mnohem hùøe než my. Tam bychom se asi inspirovat
nemuseli. Pøipomínám, že další dva, poslední dva státy z evropské osma-
dvacítky, které jsou na tom lépe, jsou už jenom Malta a Lucembursko.
Takže se dívejme tam, kde je nezamìstnanost nižší, i když možná podle
špatné metodiky, a hledejme recepty, které pomohou našim podnikatelùm,
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Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem z grémia, tak jak
jsem jej pøeèetl, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Samozøejmì v modifika-
ci po poradì pøedsedù poslaneckých klubù, tj. ohlednì pátku – tøetího
ètení. Kdo je proti?

Hlasování má èíslo 78. Pøihlášeno je 181, pro 169, proti nebyl nikdo.
Tento návrh byl pøijat.

Nyní bychom hlasovali o návrhu pana poslance Kováèika. Ten navrhuje
zaøadit nový bod, který by znìl Zpráva vlády Èeské republiky o možnosti a
postupech øešení kritického stavu nezamìstnanosti. Navrhuje jej zaøadit na
støedu. Musíme ale zaøadit nejdøíve nový bod. Nechám hlasovat o zaøazení
nového bodu.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, abychom tento bod zaøadili?
Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 79. Pøihlášeno je 181, pro 159, proti 11. Tento návrh
byl pøijat.

Je zde návrh tento bod pevnì zaøadit na støedu jako první bod odpo-
ledne.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je
proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 80. Pøihlášeno je 182, pro 161, proti 7. Tento návrh
byl pøijat.

Pan poslanec Sklenák navrhuje bod 68, což jsou výroèní zprávy zdra-
votních pojiš�oven, zaøadit na pátek po bloku tøetích ètení.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 81. Pøihlášeno je 182, pro 172, proti 1. Tento návrh
byl pøijat.

Pan poslanec Šincl, bod 35, což je živnostenský zákon, pokud se ne-
pletu, chce pevnì zaøadit na dnešek za pevnì zaøazené body. Pak tu byla
ještì jedna alternativa. Pane poslanèe, chápu to, že pokud neprojde tento
návrh, tak bychom hlasovali o druhém návrhu? Ano, dobrá.

Kdo souhlasí, abychom tento bod, bod 35, zaøadili na dnešek za pevnì
zaøazené body – zahajuji hlasování –, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo
je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 82. Pøihlášeno je 182, pro 142, proti 29. Tento návrh
byl pøijat.
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2012, snìmovní tisk èíslo 36, na ètvrtek 13. února 2014 jako druhý bod
dopoledního jednání po již pevnì zaøazeném bodu. Dìkuji za
pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane poslanèe, druhý bod to být
nemùže, pravdìpodobnì, protože pøedpokládám, že projde jak návrh z
grémia, tak návrh pana poslance Kováèika, takže by to byl tøetí bod ve
ètvrtek. Ale i pro tento bod platí èasové omezení 11. hodina a debata o
Ukrajinì. Takže pokud s vìdomím toho na tom trváte, tak já to samozøejmì
nechám hlasovat. (Poslanec Šincl souhlasí.)

Ano, dìkuji. S pøednostním právem pan pøedseda Kováèik. Prosím.

Poslanec Pavel Kováèik: Omlouvám se, už to vypadá divnì, že tolikrát
jdu pøed vás, ale bohužel – dozvìdìl jsem se, což jako nevládní poslanec
nemohu vìdìt dopøedu, že tady ve ètvrtek nebude pan premiér, a my by-
chom rádi, aby nezamìstnanost byla probírána za pøítomnosti, a to za
aktivní pøítomnosti pana premiéra. Proto podávám alternativní návrh, aby
bod, který jsem navrhl, øešení nezamìstnanosti, byl zaøazen zítra, to je ve
støedu, jako první bod po polední pøestávce. Dìkuji. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji, znamenám si. Pan posla-
nec Böhnisch.

Poslanec Robin Böhnisch: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Chtìl
bych požádat váženou Snìmovnu o zaøazení dvou nových bodù na pro-
gram této schùze. Jednalo by se o druhé a tøetí ètení snìmovního tisku 53,
což je novela zákona o obalech.

Jak víte, minulý týden jsme projednali tento tisk v prvém ètení a zkrátili
lhùtu na pìt dnù, výbor pro životní prostøedí již stihl tuto materii projednat a
vzhledem k naléhavosti tohoto tisku bych rád, aby celý legislativní proces
ve snìmovnì probìhl ještì v rámci této schùze. Pokud se bude hlasovat o
zaøazení tìchto dvou bodù, pak bych prosil druhé ètení pevnì zaøadit na
dnešek po již pevnì zaøazených bodech a tøetí ètení na konec bloku tøetích
ètení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Mìl jsem zde ještì pøihlášku pa-
na poslance Komárka. Pan poslanec Komárek stahuje. Dobrá. V tom
pøípadì pokud nejsou další pøihlášky k poøadu schùze, tak se postupnì
hlasováním vypoøádáme s návrhy, které zde padly.

Bude zde námitka proti jednomu hlasování o návrhu z grémia, nebo
mùžeme návrh z grémia odhlasovat jedním hlasováním? Mùžeme jedním
hlasováním, dobøe.
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o chvíli pøedbìhl. Chtìl jsem navrhnout totéž. (Potlesk a smích v sále.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Chápu to jako pøihlášení se pana
pøedsedy Kalouska k návrhu pana poslance Sklenáka. Tím jsme se
vypoøádali s procedurou a již nám nic nebrání, abychom se vìnovali jed-
notlivým bodùm.

Otevírám bod èíslo

74.
Návrh Pravidel hospodaøení poslaneckých klubù pro rok 2014 

což je snìmovní dokument 296. Prosím povìøeného èlena
organizaèního výboru pana poslance Václava Votavu, aby tento dokument
uvedl. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo. 

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedo, kolegynì a
kolegové, dovolte mi, abych vás seznámil se snìmovním dokumentem 296,
který se týká návrhu Pravidel hospodaøení poslaneckých klubù pro rok
2014.

Ve struènosti. Výše pøíspìvku na úhradu nákladù poslaneckých klubù
se stanoví pevnou èástkou ve výši 24 500 korun a variabilní èástkou ve výši
3 550 korun na každého èlena klubu. Finanèní prostøedky jsou uvolòovány
poslaneckým klubùm mìsíènì. Je tøeba øíci, že Kanceláø Poslanecké
snìmovny, která spravuje rozpoèet Poslanecké snìmovny, má také ve své
rozpoètové kapitole zahrnuty i veškeré pøíjmy a výdaje právì související s
pøíspìvky k úhradì nákladù jednotlivých poslaneckých klubù.

K tomuto návrhu pøijal na svém posledním jednání organizaèní výbor
také usnesení, a to dne 5. února 2014. Já vás s tímto usnesením seznámím.
Organizaèní výbor navrhuje Poslanecké snìmovnì schválit Pravidla
hospodaøení poslaneckých klubù pro rok 2014 s výší pøíspìvku mìsíènì,
jak jsem uvádìl. Pravidla hospodaøení poslaneckých klubù pro rok 2014
tvoøí pøílohu tohoto usnesení. Organizaèní výbor povìøuje na 6. schùzi
Poslanecké snìmovny odùvodnìním tohoto návrhu poslance Václava
Votavu. Tímto jsem také splnil svoji povinnost danou organizaèním
výborem. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zahajuji obecnou rozpravu. Ptám
se, kdo se do ní hlásí. Obecnou rozpravu konèím. Otevírám podrobnou roz-
pravu. Poprosím pana poslance Votavu, aby pøeèetl návrh usnesení, o
kterém budeme hlasovat.
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Poté zde byl návrh, abychom bod 66, Zpráva o vývoji malého a støedního
podnikání a jeho podpoøe, zaøadili na ètvrtek po pevnì zaøazených bo-
dech, tzn. v této fázi jako bod 2 dopoledního jednání ve ètvrtek s tím, že je
tam èasové omezení do 11 hodin.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 83. Pøihlášeno je 18, pro 142, proti 26. I tento návrh
byl pøijat.

Posledním návrhem je návrh pana poslance Böhnische, který navrhuje
nový bod, a to dvakrát, druhé a tøetí ètení snìmovního tisku 53, novela
zákona o obalech, a souèasnì navrhuje, abychom druhé ètení tohoto bodu
zaøadili na dnešek po pevnì zaøazených bodech a tøetí ètení na konec
bloku tøetích ètení. Teoreticky asi bychom mìli absolvovat ètyøi hlasování.
Zeptám se, jestli je zde námitka, abychom to všechno zvládli jedním hla-
sováním. Je zde námitka proti spoleènému hlasování? Není tomu tak.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s návrhem pana poslance
Böhnische, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 84. Pøihlášeno je 182, pro 162, proti 7. I tento návrh
byl pøijat.

Tím jsme se dle mého názoru vypoøádali se všemi pøipomínkami k
poøadu schùze. Je tomu tak? Ještì mám zde pøihlášku pana pøedsedy po-
slaneckého klubu ÈSSD pana pøedsedy Sklenáka. Prosím.

Poslanec Roman Sklenák: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedo. Po
zkušenostech z minulého týdne nebudu váhat a už v tuto chvíli jménem po-
slaneckých klubù ÈSSD, KDU-ÈSL a ANO 2011 navrhuji, abychom dnes
jednali a meritornì i procedurálnì hlasovali o všech návrzích i po 19. i po
21. hodinì. (Potlesk.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, to je procedurální návrh, o kterém
nechám hlasovat bez rozpravy. Je to procedurální návrh.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem pana pøedsedy
Sklenáka, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování èíslo 85. Pøihlášeno 182, pro 149, proti 5. Tento návrh byl
pøijat.

Nyní má prostor pan pøedseda klubu TOP 09.

Poslanec Miroslav Kalousek: Odpus�te, prosím. Mrzelo by mne,
kdyby zùstalo zatajeno, abych vám prozradil, že mì pan poslanec Sklenák
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kolegynì, vážení kolegové, návrh zákona, kterým se mìní zákon o volbách
do Evropského parlamentu a nìkteré další zákony, zde byl již pøedstaven
pøi jeho projednávání v prvém ètení. Dovolte mi tedy, abych jej struènì
pøipomnìl a pøipomnìl vám jeho obsah.

Návrh zákona reaguje pøedevším na pøijetí smìrnice Evropské unie
týkající se pravidel pro výkon práva být volen ve volbách do Evropského
parlamentu. Vytváøejí se lepší podmínky pro kandidaturu ve volbách do
Evropského parlamentu pro obèany Unie, kteøí se rozhodnou kandidovat v
jiném než domovském èlenském státì. Odstraòuje se povinnost kandidáta,
aby v èlenském státì bydlištì spoleènì s kandidátní listinou pøedložil po-
tvrzení od domovského èlenského státu, že nebyl zbaven práva být volen
nebo že taková volební nezpùsobilost není pøíslušnému orgánu známa.
Tato povinnost se nyní nahrazuje èestným prohlášením kandidáta, že ne-
byl zbaven práva být volen. Èlenský stát bydlištì, u nìhož je kandidatura
pøedpokládaná (pøedkládána?), se následnì obrátí na èlenský stát pùvodu
kandidáta se žádostí o ovìøení takového prohlášení. V pøípadì, že
informace od èlenského státu pùvodu kandidáta popírá èestné prohlášení,
musí èlenský stát bydlištì... pro zjištìní bydlištì uèinit veškeré kroky, aby
mu zabránil v kandidatuøe (?), popøípadì ve zvolení nebo výkonu mandátu.
Ustanovení upravující sèítání hlasù se upravují tak, že ihned po ukonèení
hlasování ve volbách do Evropského parlamentu na území Èeské republi-
ky, to znamená v sobotu ve 14 hodin, zahájí okrskové volební komise
sèítání hlasù a výsledky hlasování za volební okrsky pøedají Èeskému sta-
tistickému úøadu, který je zpracuje a s celkovými volebními výsledky vyèká
až na ukonèení hlasování ve volbách do Evropského parlamentu ve všech
èlenských státech Unie.

Na základì upozornìní Evropské komise návrh zákona rovnìž upravu-
je podmínky zápisu obèanù jiných èlenských státù do seznamu volièù pro
volby do Evropského parlamentu a výmìnu informací mezi èlenskými státy
za úèelem zamezení pøípadné duplicity v hlasování.

V neposlední øadì návrh zákona promítá do volebních zákonù zmìnu
pojmosloví zavedenou novým obèanským zákoníkem, který nabyl úèinnosti
k 1. lednu 2014.

Vzhledem k tomuto, že smìrnice mìla být do právních øádù èlenských
státù transponována do 28. ledna 2014, a s ohledem na skuteènost, že
podle navrhované právní úpravy by mìly probìhnout již volby do
Evropského parlamentu v kvìtnu tohoto roku, je tøeba, aby navrhovaný
zákon nabyl úèinnosti co možná nejdøíve. Dovolím si proto pozdìji v rámci
podobné rozpravy vznést návrh Poslanecké snìmovnì na zkrácení lhùty
pro zahájení tøetího ètení návrhu, a to do 48 hodin.

Dìkuji za pozornost.
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Poslanec Václav Votava: Vážený pane pøedsedo, já už jsem návrh
usnesení pøeèetl, ale zopakuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Staèí na nìj odkázat v podrobné
rozpravì a tím to bude vyøešeno.

Poslanec Václav Votava: Poslanecká snìmovna schvaluje Pravidla
hospodaøení poslaneckých klubù pro rok 2014.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Výbornì. Dìkuji. Zeptám se, zda jsou
další pøihlášky do podrobné rozpravy. Není tomu tak, takže podrobnou
rozpravu konèím. Závìreèné slovo, pane poslanèe, pøedpokládám nepo-
žadujete.

Poslanec Václav Votava: Navrhuji samozøejmì schválit.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zahajuji hlasování a ptám se,
kdo souhlasí s návrhem usnesení, jak byl pøednesen panem poslancem, a�
stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

V hlasování poøadové èíslo 86 pøihlášeno 181, pro 147, proti 9. Tento
návrh byl pøijat.

Dìkuji a konèím projednávání bodu 74. Ještì než pokroèíme, tak je zde
zmìna omluvy paní poslankynì Maxové. Omlouvá se již od 17 hodin.

Budeme pokraèovat bodem

75.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb.,

o volbách do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony

/snìmovní tisk 13/ - druhé ètení

Pøedložený návrh z povìøení vlády uvede pan ministr vnitra Milan
Chovanec. Pane ministøe, prosím, máte slovo.

Prosím pana poslance Humla, aby umožnil panu ministrovi pøístup k
øeènickému pultu. Pane poslanèe, budete muset pustit pana ministra, jinak
nemùžeme projednávat. Dìkuji.

Pane ministøe, prosím, máte slovo.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážené



-  -

22.
Návrh poslancù Radima Fialy, Tomia Okamury, Petra Adama, 

ugustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny 

na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb.,
o dani z pøidané hodnoty, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 38/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako tisk 38/1. Prosím, aby za
navrhovatele pøedložený návrh uvedl poslanec Radim Fiala. Pane
poslanèe, máte slovo. 

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
vážené kolegynì, kolegové, cílem této novely je odlehèit našim malým a
støedním podnikatelùm. Toto prorùstové opatøení zavádí do našeho
právního øádu hotovostní úèetnictví, èímž ve výsledku dojde k ozdravení
malých a støedních podnikù vèetnì živnostníkù. Následnì dojde ke snížení
nezamìstnanosti, zvýšení konkurenceschopnosti a oživení ekonomiky
Èeské republiky. Nemalou èástí z této skupiny jsou právì živnostníci, tedy
více než 250 tisíc plátcù danì z pøidané hodnoty.

Opravit dosavadní legislativnì dané bezpráví je logické a je spíše
záhadou, proè se dosavadní politici dnes takové úpravì bránili. Je pøece v
našem vlastním zájmu, aby v této zemi bylo výhodné podnikat a platit danì.
Je pøece správné, když spoleènì vybudujeme právní øád, který bude spra-
vedlivý a nad kterým nezùstane našim daòovým plátcùm rozum stát.

Tito lidé, poctiví èeští malí a støední podnikatelé, živnostníci, jsou
nejvìtšími obì�mi dosavadní právní úpravy. A právì tito lidé jsou také naší
nejvìtší nadìjí na nový ekonomický rùst a na celkové hospodáøské oživení.
Uvolnìme jim tedy legislativní zábrany a dovolme jim, aby svou prací moh-
li efektivnìji pozvednout naši ekonomiku z èervených èísel.

Pokud se ptáte, na co umírá podnikání našich podnikatelù a firem, tak
odpovìï je jednoduchá: smrt má název nedostatek likvidity, tedy solvent-
nost. Máte vystavené faktury, máte úèetní zisk, ale jediné, co nemáte, jsou
peníze. Náš návrh zvýší likviditu, tedy solventnost, pøedevším malých a
støedních firem, zvýší dùvìru tìchto podnikatelù v náš stát a v
podnikatelské prostøedí.

Musím zpochybnit zásadní argument odpùrcù. Obavu, že dojde k
poklesu výbìru danì, chápu, ale zároveò zde jasnì øíkám: Pokud se pod-
vádí v dani z pøidané hodnoty, tak právì u fiktivních fakturací na vstupu.
Tedy podvody umožòuje právì absence hotovostního úètování o této dani.

Kolegynì a kolegové, øada z vás ve volební kampani, øada nových po-
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. My jsme tento
návrh v prvém ètení pøikázali k projednání ústavnìprávnímu výboru.
Usnesení tohoto výboru vám bylo doruèeno jako tisk 13/1. Prosím pana
zpravodaje, kterým je pan poslanec Stanislav Grospiè. Prosím.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené
kolegynì, kolegové, vážená vládo, dovolte, abych vás seznámil s
usnesením ústavnìprávního výboru, který na své 3. schùzi dne 22. ledna
2014 projednal pøedložený návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003
Sb., o volbách do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve
znìní pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony, snìmovní tisk 13, a
pøijal k nìmu usnesení, které vám bylo rozdáno jako snìmovní tisk 13/1, ve
kterém ústavnìprávní výbor doporuèuje Poslanecké snìmovnì
Parlamentu, aby návrh schválila, a povìøuje zpravodaje, aby návrh tohoto
usnesení pøedložil Poslanecké snìmovnì.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám obecnou rozpravu.
Ptám se, zda jsou do ní nìjaké pøihlášky. Není tomu tak. Obecnou rozpravu
konèím. Zahajuji podrobnou rozpravu, do které je pøihláška nyní tedy pana
poslance Chovance, a prosím ho, aby vystoupil u pultu. Pane poslanèe,
prosím.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji, pane pøedsedající. Pane
pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, jak jsem avizoval v úvodním
slovì, žádám Poslaneckou snìmovnu o zkrácení lhùty mezi druhým a
tøetím ètením na 48 hodin. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zeptám se, zda jsou další
pøihlášky do podrobné rozpravy. Není tomu tak, rozpravu konèím. Zeptám
se pana ministra, popøípadì pana zpravodaje, zda chtìjí závìreèná slova.
Není tomu tak.

Nám tedy pouze zbývá, abychom se hlasováním vypoøádali s návrhem
na zkrácení této lhùty na 48 hodin.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí, aby byla lhùta zkrácena na
48 hodin, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 87. Pøihlášeno je 180, pro 125, proti 6.
Tento návrh byl pøijat. Lhùta byla zkrácena. Konèím druhé ètení tohoto ná-
vrhu.

Budeme pokraèovat bodem
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Stanovisko jsme obdrželi jako tisk 38/1. A stanoviskem vlády je nesouhlas
s tímto poslaneckým návrhem. Tìch dùvodù je nìkolik.

Hlavním dùvodem negativního stanoviska, tedy i mého, je zavedení tzv.
hotovostního úèetnictví, a tím vytvoøení vlastnì dvou odlišných režimù v
rámci zákona o DPH. Není to tedy jenom vlastní hotovostní úèetnictví, ale
samozøejmì že tady vytváøíme dva paralelnì jdoucí systémy v rámci záko-
na o dani z pøidané hodnoty. Myslím, že právì riziko daòových únikù, jak
na to poukazuje vláda, spojené s tímto zavedením je naprosto reálné a
zøejmé.

Další dùvod: Zavedení navrhovaného opatøení bude znamenat vyšší
nároky na správu danì, nehledì na to, a to je diskutabilní, zda právì po-
vede navrhované opatøení ke zrychlení a k zefektivnìní daòové kontroly.
Nejsem tak o tom zcela pøesvìdèen. Koneckoncù i pro samotné plátce
danì budou vyšší nároky vzhledem k nutnosti dvojího sledování úèetních
pøípadù znamenat zvýšení administrativy i dalších finanèních nákladù, jako
napø. poøízení softwaru atd.

A koneènì pøedložený návrh není zcela sluèitelný s evropskou smìrnicí
o spoleèném systému danì z pøidané hodnoty, která je pomìrnì v tomto o-
hledu striktní.

Proto tady budu navrhovat zamítnutí tohoto tisku již v prvém ètení.
Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu. Zatím mám dvì pøihlášky. První je pan poslanec Jiøí
Dolejš, druhou je paní poslankynì Olga Havlová. Pan poslanec Dolejš má
slovo. Prosím.

Poslanec Jiøí Dolejš: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Všichni se za-
klínáme tím, že chceme pomoct ekonomice, dokonce i malým
podnikatelùm a živnostníkùm, ale nìjak nemùžeme najít spoleènou øeè v
tom jak. A já si myslím, že možná to je nejdùležitìjší. Ne kdo chytne nìjakou
èárku za to, že se snažil, ale co bude na výstupu. A to myslím asi zajímá
nejvíc koneckoncù i ty drobné podnikatele.

Když jsem slyšel úvodní slovo pøedkladatele a k tomu vyjádøení pana
zpravodaje, tak se nemohu ubránit jistým dotazùm. A myslím si, že nalézt
na nì odpovìï lze urèitým zpùsobem. Nestaèí pouze øíct – ano, pustíme to
dál, nebo naopak zamítneme a tím to celé skonèí a budeme èekat, až
moudrá vláda nás obš�astní nìèím daleko více promyšleným. Ale øeknìme
si, kde nás tedy tlaèí bota a jak to rozuzlit.

Já si nemyslím, že by snad bez ohledu na slova, která padala v
pøedvolební kampani, mìl nìkdo drobné podnikatele za parazity. To dou-
fám, že už jsme si navzájem napøíè celým politickým spektrem vysvìtlili.
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litických subjektù v této Snìmovnì, mìla ve volebním prohlášení a slibovala
živnostníkùm a podnikatelùm podporu právì v této úpravì stanovení
danì z pøidané hodnoty. Vzpomeòte na svoje pøedvolební sliby. Naše
hnutí mìlo tento návrh jako jeden z hlavních bodù volebního programu.
Vìøíme, že zlepšení stavu naší zemì je možné dosáhnout pouze
skuteènou zmìnou systému, ve kterém žijeme a pracujeme, vèetnì
zmìn v oblasti daní. Bez nového pøístupu nic nezlepšíme, pouze u koryt
se objeví nové tváøe. Budeme pokraèovat v budování zadluženého
evropského úøednického bankovního socialismu? Nemáte peníze na mz-
dy – dostanete dotaci. Nemáte likviditu – výhodnì si pùjèíte. V tomto sys-
tému budou podvodníci dál podvádìt a poctiví podnikatelé konèit v e-
xekucích a na úøadu práce.

Kolegynì a kolegové, zkuste podpoøit jasný krok ve prospìch èeských
živnostníkù a firem a podpoøte v prvním ètení tento návrh. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Nyní prosím, aby se slova ujal
zpravodaj pro prvé ètení, kterým je pan poslanec Václav Votava. Pane
poslanèe, prosím máte slovo.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
kolegynì, kolegové, pan kolega Fiala nás seznámil s poslaneckým návr-
hem na vydání zákona, kterým se mìní zákon èíslo 235/2004 Sb., o dani z
pøidané hodnoty, který byl pøedložen jako tisk èíslo 38. Detailnìji nás se-
známil s principem tohoto návrhu.

Ve struènosti moje zpravodajská zpráva. I když rozumím samozøejmì
snaze pøedkladatelù reagovat na urèité problémy, se kterými se potýkají
pøedevším malé a støední podniky a živnostníci, konkrétnì se jedná o od-
vod DPH ještì pøed pøijetím platby za poskytnuté služby, výkony èi dodané
zboží, tedy odvést daò z pøidané hodnoty po vystavení daòového dokladu
a za zdaòovací období, kdy od odbìratele nemají ještì zaplaceno, je mo-
je stanovisko bohužel k tomuto návrhu zákona negativní. A není to
namíøeno samozøejmì proti malým podnikùm, proti živnostníkùm, to vùbec
ne.

Vùbec také nezpochybòuji, že špatná platební morálka èi platební ne-
schopnost zpùsobuje pøedevším malým, støedním podnikùm, ale i
živnostníkùm, plátcùm danì z pøidané hodnoty, nemalé problémy. A sami,
pokud si poctivì plní svoji daòovou povinnost vùèi státu, se dostávají do
problémù, dostávají se do obtížné finanèní situace, platební neschopnosti.
Nebo pro splnìní své daòové povinnosti jsou zatíženi bankovním úvìrem,
pokud jim ho samozøejmì banka dá, vyjde jim vstøíc, aby závazek vùèi
státu prostì splnili.

Nicménì musím se ztotožnit víceménì se stanoviskem Rusnokovy vlády.
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moci a budou relativnì levné k tomu, jaký efekt a potenciál mají pøinést.
Oba návrhy byly dlouho dopøedu diskutovány a pøipravovány ve spolupráci
s hospodáøskou komorou. Už minulé volební období byla snaha pomoci
podnikatelùm.

Vážení èlenové nové vládní koalice, pokud byste mìli strach, že by tato
opatøení mohla ohrozit výbìr daní, pak berte v úvahu, že to mùže být prav-
da maximálnì na úplném poèátku. Nepochybuji o tom, že zmìny budou
urèitì pro naše obèany a drobné podnikatele pøínosné. Ve vládním pro-
gramovém prohlášení i v koalièní smlouvì se píše o tom, jak se bude v ÈR
podporovat podnikání a vznik nových pracovních míst na trhu práce.
Pokud chcete tato slova nepokrytì naplnit, prosím podpoøte zmìnu a naše
návrhy. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Je zde faktická poznámka pana
poslance Raise, potom pan poslanec Fiala.

Poslanec Karel Rais: Dobrý den všem. Chtìl bych tady podpoøit názor
pana zpravodaje Votavy, protože se domnívám také, že dva systémy, ho-
tovostní a standardní, že to mùže pøinést problém. Na druhou stranu si
myslím, že to je mimoøádnì aktuální problematika, kterou bychom mìli
øešit, a souhlasím s tím, co tady øíkal pan poslanec Dolejš, abychom na tom
dál popracovali, a jako èlen rozpoètového výboru se samozøejmì k tomuto
hlásím a myslím si, že bychom na tom mohli najít spoleènou øeè, protože je
potøeba živnostníkùm samozøejmì pomoct. Dìkuji. (Potlesk nìkterých
poslancù hnutí ANO a Úsvit.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan poslanec Fiala, po nìm pan
poslanec Klaška.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji, pane pøedsedo. Kolegynì, kolegové, já
z té diskuse a z toho, co øekl pan zpravodaj Votava, cítím, že tento návrh
budeme velmi tìžce prosazovat v prvním ètení, že ho nepøikážeme
výborùm, že o nìm dále nebudeme jednat. Chci se zeptat: Kde jsou ty
naše pøedvolební sliby? Kde je ta pomoc èeským podnikatelùm,
živnostníkùm? Kde jsou prorùstová opatøení pro èeskou ekonomiku, o
kterých jsme pøed volbami tolik mluvili a popsali tolik stran èasopisù a no-
vin? Já si myslím, že to je pøesnì ono! Probìhla spousta oèistných
konferencí rùzných stran, politických subjektù, ale žádná náprava na ob-
zoru! Chci vám jenom øíct, že když tento návrh neprojde do druhého ètení,
nebude pøikázán výboru, tak hnutí Úsvit se nenechá utahat, nene-
chá se odradit a my ten návrh budeme pøepracovávat, budeme na
nìm pracovat a budeme ho pøedkládat znovu, protože si myslíme,
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Opravdu nejsou škodná. Ale je tento návrh skuteènì tak razantnì
prorùstový? Nevzniknou nové komplikace, náklady na administraci? Je ta-
dy konzistence, èi naopak rozpor v právním øádu, v daòovém poøádku? To
jsou ty otázky, které já jsem si kladl.

Samozøejmì, že návrh vychází ze smìrnice Evropské unie. Ta
umožòuje zavádìt hotovostní úèetnictví. Ale souèasnì tady pan zpravodaj
øekl, že ten zpùsob je – dokonce vyøkl i takový soud – nesluèitelný. Je
nesluèitelný s jinou èástí evropského a èeského práva.

Takže já si jaksi nemohu pomoci, ale myslím, že by nebylo od vìci, kdy-
by se na tomto návrhu, aniž by skonèil v koši, protože dobré nápady a
skuteèné problémy by v koši konèit nemìly, ale aby se na nìm ještì po-
pracovalo. Já teï nejsem schopen posoudit, jestli vìtší riziko úniku
daòových prostøedkù je v oblasti fiktivní fakturace, anebo v tom, že celý
mechanismus hotovostního úèetnictví bude zneužíván.

Když to celé shrnu, nechci vás tedy dlouho obtìžovat, ale už vyøèené
obavy jsou závažné, úmysly zpravodajù jsou nejenom bohulibé, ale i
konkrétnì formulované, tak se vypoøádejme s tìmi støety, s tìmi rozdíly v
pracovním poøádku, a z toho logicky vyplývá i jednoduchý závìr, který al-
ternuje to, co øekl pan zpravodaj, tedy ten celou vìc chce odmítnout, tedy
èesky øeèeno zamítnout v prvním ètení. Já bych navrhl vrátit to
pøedkladatelùm k pøepracování a vìøím, že jsou schopni nalézt spoleènou
øeè nejenom ve svém stranickém klubu, ale i napøíè politickým spektrem.
Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Slovo má paní poslankynì Olga
Havlová.

Poslankynì Olga Havlová: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
vážené kolegynì, vážení kolegové. Vítám to, že se pøednostnì projednávají
snìmovní tisky 38 a 39 – oba návrhy na zmìnu zákona o dani z pøidané
hodnoty. První tisk má zavést možnost platby DPH až po zaplacení faktury
a druhý zrušení institutu nespolehlivého plátce. Oba považuji za velmi
dùležité, zejména v obraze èísel o nezamìstnanosti, tak jak jste je tu sly-
šeli, která jsou teï smutnì rekordní. Recese sice pomalu konèí, ale firmy
nové zamìstnance nepøijímají. Statistiky trhu práce hovoøí nemilosrdnì.
Celkový poèet nezamìstnaných stoupl na 629 tisíc, oproti loòskému lednu
je to nárùst o 43 tisíc osob. Poèet nezamìstnaných se tak zvýšil na 8,6 %.
Zdùrazòuji, že podle starých výpoètù by toto èíslo bylo daleko více alar-
mující a bylo by 11 %, což je opravdu cifra dìsivá. Vláda jedná na tripartitì
s odbory a zamìstnavateli a snažili se domluvit na øešeních, která by tato
alarmující èísla zvrátila. Pøicházíme s návrhy, které jsou zde dlouhodobì
požadovány ze strany podnikatelù. S návrhy, které skuteènì mohou po-
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hospodáøském výboru, protože má své reálné ekonomické dopady. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Ptám se, kdo dál se hlásí do o-
becné rozpravy. Já jsem zaznamenal ve stanovisku pana zpravodaje ná-
vrh, že bude navrhovat zamítnutí. Jsem pøesvìdèen, že pokud tomu tak má
být, tak to musí zaznít v rozpravì. 

Poslanec Václav Votava: Tak dìkuji za slovo. No, øíká se, že cesta do
pekel je dláždìná dobrými úmysly. Sice to neberte úplnì takhle vážnì, to,
co jsem øekl, nicménì tak asi trošinku to chápu a již jsem to øíkal v té zpra-
vodajské zprávì – já chápu dùvody, které vedou pøedkladatele k podání
tohoto návrhu, ale opravdu, vytváøet tady dva soubìžné systémy ve
výbìru danì z pøidané hodnoty, to si myslím, že není zrovna správné a že
to bude plodit øadu problémù. By� tedy ten úmysl chápu, zlepšit postave-
ní, pozici živnostníkù a menších podnikù. Takže abychom s vanièkou ne-
vylili i to dítì.

Takže já navrhuji zamítnutí tohoto návrhu zákona v prvním ètení.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dobrá, dìkuji. Pokud nejsou další
pøihlášky do rozpravy, tak já rozpravu konèím a zeptám se, zda má pan
zástupce pøedkladatelù nebo pan zpravodaj zájem o závìreèné slovo.
Není tomu tak.

V tom pøípadì budeme hlasovat o návrhu, který padl v rozpravì, to zna-
mená návrh na zamítnutí (hlasy ze sálu) – ano je zde žádost o odhlášení,
takže já váš všechny odhlásím. Prosím, abyste se znovu pøihlásili svými
kartami.

Pan zpravodaj?

Poslanec Václav Votava: Takhle, pane pøedsedo, ještì pro poøádek,
byl tady – nevím – tedy jestli ten návrh platí na vrácení k dopracování – ale
nebyl øeèen, nebyl zopakován.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ten nebyl øeèen v rozpravì, pokud se
nepletu. Nebo byl? Já jsem ho nezaregistroval, tak pokud byl øeèen v
rozpravì? Byl, tak se omlouvám, v tom pøípadì omlouvám se panu po-
slanci Dolejšovi, v tom pøípadì bychom hlasovali nejprve o vrácení k do-
pracování a poté o zamítnutí.

Takže byli jste všichni odhlášeni a já tedy ještì zazvoním na kolegy v
pøedsálí, aby se mohli zúèastnit hlasování.

Budeme tedy hlasovat o návrhu pana poslance Dolejše, který navrhuje
vrátit tento návrh navrhovateli k dopracování.

-  -

že v èeské ekonomice má svoje místo. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní má slovo pan poslanec Klaška, kte-
rý je zatím posledním pøihlášeným do obecné rozpravy.

Poslanec Jaroslav Klaška: Vážený pane pøedsedo, vážená vládo,
vážení kolegové, kolegynì, já bych chtìl také podpoøit stanovisko zpravo-
daje, protože si také myslím, že je to dobøe mínìná iniciativa, oceòuji tento
poslanecký návrh, nicménì si myslím, že léèí spíš následek než pøíèinu.
Pøíèina je jinde. Je, aspoò jak já se setkávám s rùznými podnikateli, v dru-
hotné platební neschopnosti. Takže možná tudy povede více cesta. Já
bych navrhl, aby byl vypracován korektní vládní návrh se vším projed-
náním, s celým legislativním procesem, který by skuteènì umožnil pomoci
malému a støednímu podnikání. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: (O slovo se zároveò hlásí posl. Fiala a
Urban.) Je zde dohoda, že první vystoupí pan poslanec Fiala, potom pan
poslanec Urban. Prosím.

Poslanec Radim Fiala: Pokud to nevadí, pane kolego, prostøednictvím
pana pøedsedajícího dìkuji za pøednostní právo.

Já chci jenom reagovat na kolegu, který vystupoval pøede mnou. Má
naprostou pravdu. Tím problémem je druhotná platební neschopnost. Pan
kolega to øekl úplnì pøesnì. A my pøece jenom chceme, aby peníze, které
ještì nemají na úètu, nedávali ze svých vlastních prostøedkù, ale dávali je
do svých podnikù, do nákupu zboží, do mezd svých zamìstnancù a ne-
museli je propouštìt, aby potom, až ty peníze mají, tak potom aby platili
danì. Øekl jste to, pane kolego prostøednictvím pøedsedajícího, naprosto
správnì. (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Urban.

Poslanec Milan Urban: Vážený pane pøedsedo, vážené dámy, vážení
pánové, myslím, že tady je zøejmé, že stát je v této situaci tak trochu ve
støetu zájmù, protože stát ví, že je tady druhotná platební neschopnost, ví,
že tady existují problémy s placením, že tady existují podvody, ale o to své
pøijít nechce, o to, co má pøijít do státního rozpoètu. Já to na jednu stranu
chápu, protože stát má své povinnosti atd., na druhou stranu si myslím, že
ten návrh zákona je hodný zøetele, a já tedy za sebe urèitì bych
doporuèoval, aby byl projednán ve výborech, a jestli dovolíte, dívám se na
pøedsedu hospodáøského výboru, nekonzultoval jsem to s ním, tak bych
navrhl, pokud bude propouštìn do druhého ètení, aby byl projednán i v
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kání, kterým se nelze vyhnout, skuteènì musí nést i toto zcela zbyteèné
bøemeno?

Stávající úprava je úèelové pøekroucení spravedlnosti ve prospìch
státu. Chceme-li tento pøístup státu akceptovat, zaveïme rovnou institut ru-
kojmí všude tam, kde to bude vhodné a hlavnì pohodlné pro stát.

Kolegynì, kolegové, pokud souhlasíte s tím, že obèan v demokratické
zemi nemùže být rukojmím státní moci, pak podpoøte navrženou novelu.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji, pane poslanèe, a prosím
pana zpravodaje, kterým je opìt pan poslanec Votava, aby se ujal slova.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedo.
Kolegynì, kolegové, ani v tomto pøípadì pøedkladatele nepotìším, protože
mé stanovisko bude obdobné jako v tom prvém pøípadì – nesouhlasné.
Navrhovaná právní úprava ruší zákonné ruèení za odvod danì z pøidané
hodnoty pøíjemce plnìní od nespolehlivého plátce. Tato povinnost
znamená samozøejmì zatížení urèitým zpùsobem obchodního styku, to
pravda je, nicménì je podstatným nástrojem v boji s daòovými úniky
pøedevším, a to zejména, v oblasti podvodných øetìzených transakcí. To je
dneska celoevropský problém, který se bohužel nevyhýbá ani Èeské
republice.

Daòové úniky v oblasti danì z pøidané hodnoty mají zásadní dopady na
veøejné rozpoèty, to je obecnì známo, a vládní koalice i ve své koalièní
smlouvì deklaruje boj proti daòovým únikùm a chce také výbìr daní
zásadnì zmìnit, zlepšit. Jenom pro vaši pøedstavu – firmy dluží státu na
daních desítky miliard korun, pøitom jde èasto o podvody právì pøi
neplacení danì z pøidané hodnoty, takzvané kolotoèové obchody, øetìzení.

Nedoplatky na dani z pøidané hodnoty stouply za dva roky od roku 2010
do 2012 z 57 miliard na více než 82 miliard korun. Ke konci dubna 2013
finanèní úøady evidovaly 77 firem, jejichž nedoplatky na dani z pøidané
hodnoty byly vyšší než 100 milionù korun, celkem to dìlalo 26 miliard korun
od tìchto firem, které dlužily na dani z pøidané hodnoty. A vìtšina tìchto
dlužníkù sídlí na fiktivních adresách, jde o fiktivní firmy založené právì pro
úèely podvodu v placení danì z pøidané hodnoty nebo se jedná o tzv. bílé
konì.

Proto, dámy a pánové, já i u tohoto návrhu zákona o zmìnì danì z
pøidané hodnoty navrhuji jeho zamítnutí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji a otevírám rozpravu – pan posla-
nec Stanjura se hlásí. Prosím, máte slovo.

-  -

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 88, pøihlášeno je 161, pro 70 a proti 40. Tento návrh
nebyl pøijat.

Budeme tedy hlasovat o zamítnutí tohoto návrhu v prvním ètení.
Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-

ku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má èíslo 89, pøihlášeno 163, pro 97, proti 16. Tento návrh byl

pøijat. Konstatuji, že jsme tento návrh zamítli.

Konèím projednávání bodu èíslo 22 a otevírám bod

23.
Návrh poslancù Radima Fialy, Tomia Okamury, Petra Adama,

Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha, Karla Fiedlera,
Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka, Davida Kádnera,

Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny na
vydání zákona,kterým se mìní zákon è. 235/2004 Sb.,

o dani z pøidané hodnoty, ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 39/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako tisk 39/1. Prosím opìt pana po-
slance Fialu, aby návrh za navrhovatele uvedl. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji, vážený pane pøedsedo. Kolegynì, ko-
legové, tato novela zákona ruší zákonné ruèení za odvod danì z pøidané
hodnoty pøíjemcem plnìní od nespolehlivého plátce.

Jak jsme již deklarovali pøed volbami, chtít po obèanech èi firmách, aby
zodpovídali za to, zda jejich obchodní partner platí, èi neplatí danì, je na-
prostý nesmysl. Pokud stát chce, aby neplatièi daní nepodnikali, a� jim zru-
ší firmy, a� je sankcionuje. Ale nemùžeme pøece pøevádìt povinnosti státu
na poctivé podnikatele. Proè v tomto boji mezi firmami, neplatièi a státem
má trpìt tøetí strana? Proè má nést úbytky podnikatel, který se sám nièeho
špatného nedopustil? Tím spíše, že v reálném pracovním procesu podni-
katel nemá šanci bezpeènì a v reálném èase zjiš�ovat aktuální platební
morálku svých obchodních partnerù. Jak neustále opakujeme, nìkteré ob-
chody probíhají v delším horizontu a ze solidní firmy se èasto pøes noc i
díky druhotné platební neschopnosti mùže kdykoli stát neplatiè. Copak
poctivý podnikatel, øádnì platící své danì a nesoucí nespoèet rizik podni-



-  -

tìchto daní u malých a støedních živnostníkù je nejvyšším podílem daní ve
státním rozpoètu.

Chtìl bych øíct, že ve ètvrtek zde budeme èíst zprávu o podnikání,
zprávu o malých a støedních podnikatelích, a že to není úplnì veselé ètení.
To jsou lidé, kteøí mnohdy dnes bojují o pøežití tìch svých spoleèností, tìch
svých malých firem, tìch øemesel a toho, co dìlají, a rozhodují se o tom,
jestli budou v této èinnosti dál pokraèovat, anebo jestli – tak jak jsme už o
tom mluvili dnes na zaèátku kvùli nezamìstnanosti – jestli se rozhodnou, že
svoje øemeslo povìsí na høebík a sem tam si pøivydìlají nìjakou brigádou,
stanou se souèástí šedé ekonomiky, anebo vejdou do hypermarketu soci-
álních dávek. To prostì u nás funguje a tito lidé, když si to spoèítají, tak na
tom mohou být ještì líp, než jsou na tom v situaci, kdy podnikají, kdy drží
svou firmu, kdy mají vlastní odpovìdnost za sebe a za svoje rodiny na
vlastních bedrech. Takže jsem pøesvìdèen, že nejenom pro nì, aby pøežili,
ale pro celý náš systém jsou to dùležité dvì novely.

Ještì závìreènou vìtu. Hnutí Úsvit dnes pøedložilo podle mého názoru
Poslanecké snìmovnì novely natolik zásadní a nezbytné, že jejich
neprosazení mùže znamenat jedinou vìc – že souèasné reprezentaci v
Poslanecké snìmovnì chybí politická vùle pomoct živnostníkùm, pomoct
malým a støedním podnikatelùm, prostì pomoct lidem, kteøí v sobì našli
odvahu v této republice podnikat.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Ptám se, jestli ještì nìkdo se chce pøihlásit do obecné rozpravy. Není to-
mu tak, tudíž konèím obecnou rozpravu. Prosím pøípadnì o závìreèná slo-
va pana navrhovatele a pana zpravodaje.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážená paní místopøed-
sedkynì. Myslím, že to, co øíkal pan kolega Stanjura, s tím se samozøejmì
ztotožòuji. Po tìch legislativních úpravách, které byly ke konci roku, tak do-
šlo, ano, ke zjemnìní, zmírnìní, že se jedná o platby nad 700 tisíc korun.
Pùvodnì to bylo bez jakéhokoliv omezení. Také co se týká lustrování tìch
firem, tam také došlo ke zmìnì. Ty subjekty nebudou muset lustrovat tisíce
tìch dalších subjektù, ale zase se to omezuje øádovì na desítky, možná
stovky subjektù.

Navrhuji, tak jak jsem øekl už i ve zpravodajské zprávì, znovu to opakuji,
ale pøesto zamítnutí tohoto návrhu zákona.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji. Táži se ještì pana navrhovatele, zda chce závìreèné slovo. Není to-
mu tak.

-  -

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Já bych chtìl
pøipomenout, že to ruèení není absolutní, že ruèení je za jeden daòový do-
klad nebo fakturu, jak jsme zvyklí øíkat, ve výši 700 tisíc korun na jednom
daòovém dokladu, na jedné faktuøe. To znamená, to je evidentní ochrana
živnostníkù a malých a støedních podnikatelù, protože každý z nich, kdo
podniká, si mùže spoèítat, kolik faktur, na kterých je zdanitelné plnìní za
700 tisíc, roènì obdrží. Bezesporu to zvyšuje administrativní nároènost,
zejména tìch velkých, na druhé stranì to mùže pomoci v boji proti
podvodníkùm a tìm, kteøí okrádají stát na DPH.

Nicménì bychom mìli chtít potom, aby i finanèní úøady byly v tom
aktivnìjší. Zkušenost z mého volebního obvodu a z mého regionu – pokud
firma, která vìtšinou platí DPH, najednou vykáže žádost o vratku DPH ve
výši 50, 70 tisíc, dostane tam kontrolu. Dá se to pochopit, pokud se (nes-
rozumitelné), takže nevyplatí se ty peníze. Pøijde kontrola, zkontroluje se to,
oprávnìné – neoprávnìné. Myslím, že kdybychom tohle aktivnì používali u
tìch velkých èástek, tak se nám podaøí ty daòové úniky snížit.

Toto je nástroj, jak ne že je vymýtíme, jak je omezíme. Myslím si, že ten
nástroj jsme zavedli teprve nedávno do našeho právního øádu, a myslím si,
že je tøeba ho tam ponechat. Mùžeme vést debatu, jestli 700 tisíc je ta sp-
rávná hodnota, nebo není. A až se shodneme pøípadnì na nìjaké jiné
hodnotì, tak bychom mohli pøistoupit ke zmìnì legislativy.

Doporuèoval bych to minimálnì rok, možná dva nechat bìžet, vyhod-
notit to, komunikovat i s podnikatelskou veøejností, kolika pøípadù se to
týká, abychom skuteènì vìdìli, jak velkou byrokratickou zátìž to pøineslo.
Že to pøináší – není tøeba se tváøit, že to nepøináší žádné administrativní za-
tížení podnikatelù a firem.

Nicménì chci pøipomenout pro ty, kteøí by se snad obávali, že se to týká
úplnì všech a úplnì každé faktury, že se to skuteènì týká jenom
zdanitelného plnìní, kde hodnota je vyšší než 700 tisíc korun. Takže si mys-
lím, že ti malí jsou z tohoto systému logicky vyòati, protože pokud máte
obrat dva, tøi, ètyøi, pìt milionù korun roènì, tak urèitì nevyrobíte nedo-
platky DPH ve výši desítek miliard korun, které reálnì existují a které si
nìkdo odnesl a nevrátil státnímu rozpoètu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Fiala.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji. Ještì velmi krátce bych se zamyslel
nad obìma dvìma tìmi novelami. Víte, statisticky, jak už jsem øekl, jde asi
o 250 tisíc malých a støedních živnostníkù. A možná se nìkteøí z vás bude-
te divit, ale právì tito malí a støední živnostníci mají nejvìtší podíl daní, které
platí do státního rozpoètu. To znamená vìtší, než jsou velké spoleènosti, o
kterých si myslíme, že platí obrovské danì. Samozøejmì platí, ale suma



-  -

Ještì bych chtìl zdùraznit, že tento návrh byl pøedložen minulou
vládou, nicménì si ho plnì osvojuji.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Nyní prosím, aby se
slova ujal zpravodaj pro prvé ètení poslanec Ivan Adamec. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji za slovo. Vážená paní místopøed-
sedkynì, vážený pane ministøe, dámy a pánové, budu velmi struèný. Pan
ministr velmi dobøe popsal obsah návrhu novely živnostenského zákona a
já musím øíct, že se s ním více ménì ztotožòuji a ten návrh vítám, protože
pokud se podíváte na živnostenské podnikání v Èeské republice, je to
nejèastìjší typ podnikání. A já si myslím, že to, co tady léta øíkáme, že se
budeme snažit snižovat administrativní zátìž živnostníkù, podnikatelù
obecnì, tak tento návrh zákona naplòuje, øekl bych, velmi podstatnì,
vlastnì víceménì je obsahem této novely.

Musím øíct tedy, když jsem si to proèítal, tak návrh zákona je vlastnì
pøedkládán ve variantách pro každé dva typy, respektive dvì èinnosti,
které jsou popsány v návrhu zákona. A ty varianty jsou po tøech, já prefe-
ruji jako zpravodaj variantu èíslo tøi v obou pøípadech, to znamená, jak to
ukládání dokumentù, tak uchovávání osobních údajù, kde si myslím, že je
to také naprosto správnì. Argumenty typu toho, že bude mít stát další ná-
klady, já odmítám, protože živnostenské úøady víceménì jsou v gesci stát-
ní moci. Je to pøenesená pùsobnost v rámci mìstských úøadù a myslím si,
že všechny tyto úøady v souèasné dobì již vlastní skener, vlastní poèítaèe,
pøístup do sítí, pøístup do rejstøíkù, takže žádné náklady jsem tam nenašel. 

Ještì jedna taková možná zajímavost, zhodnocení korupèních rizik, to
mì zaujalo, kde je tam jakási jistá míra aspoò uvedená korupèních rizik v
tom, že když bude nìkdo po úøedníkovi chtít údaje, které jsou v neveøejné
èásti živnostenského rejstøíku, mùže tam dojít k jakémusi jistému
korupènímu jednání, nicménì když jsem si to proèetl, považuji to za velmi
nicotnou záležitost.

V rozpravì dám samozøejmì návrh ctihodné Snìmovnì, jak má s tímto
návrhem nakládat. Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji. Otevírám tímto obecnou rozpravu, do které se zatím pøihlásila paní
poslankynì Matušovská. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Kvìta Matušovská: Dìkuji, paní místopøedsedkynì.
Vážená vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, pøedložená novela živ-

-  -

Tudíž budeme hlasovat o návrhu, který padl, a to je: zamítá se pøeložený
návrh.

Zahajuji hlasování teï. Ptám se, kdo je pro tento návrh. Proti?
Hlasování konèím a konstatuji, že hlasování èíslo 90 dopadlo takto: pro

bylo 93 poslancù, proti 14. Výsledkem hlasování je to, že návrh byl pøijat,
tudíž pøedložený návrh se zamítá k projednávání. Konèím tímto bod 23.

Pøikraèuji k dalšímu bodu projednávání a to je bod èíslo

35.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 455/1991 Sb.,

o živnostenském podnikání (živnostenský zákon), 
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 85/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr prùmyslu a obchodu
Jan Mládek. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážená paní pøedseda-
jící, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, pøedkládaná novela živ-
nostenského zákona byla zpracována s cílem pokraèovat ve zlepšování
podnikatelského prostøedí v Èeské republice dalším snižováním
administrativní zátìže podnikatelù. Administrativní zátìž se snižuje tím, že
se ruší povinnost podnikatelù opakovanì dokládat obecnímu
živnostenskému úøadu doklady, které již byly nìkterému živnostenskému
úøadu doloženy, a skuteènosti, které tyto doklady osvìdèují, zùstaly bez
zmìny.

Živnostenské úøady budou z dokladù pøedložených podnikateli pøi vstu-
pu do živnostenského podnikání nebo v jeho prùbìhu vytváøet elektronické
kopie, které budou ukládat do datového úložištì živnostenského rejstøíku.
Tyto doklady pak budou pøístupné všem živnostenským úøadùm v Èeské
republice. Na základì požadavku Úøadu na ochranu osobních dat i
veøejnosti se provádí úprava živnostenského rejstøíku, která pøispìje ke zle-
pšení ochrany soukromých osobních údajù vedených v tomto rejstøíku.
Dojde k zneveøejnìní dosud pøístupných údajù o adrese bydlištì, adrese
místa pobytu podnikatelù a dalších fyzických osob zapisovaných do tohoto
rejstøíku a dále pak k zneveøejnìní všech údajù o podnikateli zapsaném v
živnostenském rejstøíku po uplynutí ètyø let ode dne zániku jeho posledního
živnostenského oprávnìní.

Dovoluji si požádat, vážené dámy, vážení pánové, o podporu tohoto ná-
vrhu a jeho propuštìní do druhého ètení.
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Urèitì podporuji, aby tato novela byla propuštìna do dalšího ètení.
Dìkuji pìknì.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Táži se, zda se ještì nìkdo chce pøihlásit do obecné rozpravy.
Pan ministr. Prosím, pane ministøe.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Já jsem byl vyzván, tak
musím reagovat. Jsem rád, že se zdá být vùle, aby zákon postoupil do da-
lšího projednávání.

Skuteènì tam je nejspornìjší ta otázka, co tady øíkal Milan Urban, to o
adrese podnikatelù. Budeme o tom diskutovat.

Na stranì druhé, ona je tam ještì další èást vìty, kterou jsem pøednesl.
Pøipadá mi naprosto smysluplné, že když nìkdo pøestane podnikat, tak se
po ètyøech letech vymaže. Myslím, že to je docela dobrý nápad. Bude to
samozøejmì pøedmìtem jednání ve výborech.

Co se týèe poznámky paní poslankynì o skenerech, tak já si myslím, že
to bude dobrý impuls k tomu, aby byly doplnìny. Nechám ještì jednou
provìøit, jaké náklady v tom hrozí. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Dalším pøihlášeným do rozpravy je pan zpravodaj, poslanec Ivan Adamec.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji, paní pøedsedající. Já už budu velmi
struèný. Navrhuji propustit tento návrh zákona do druhého ètení.

Možná reakci na kolegyni ohlednì skenerù a vybavení. Víte, i kdyby to
mìl stát doplatit, tak je to dobøe. Hlavnì že to nezaplatí ti živnostníci.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Ještì jednou se táži, zda se chce nìkdo pøihlásit do obecné roz-
pravy. Není tomu tak. Tímto tedy konèím obecnou rozpravu. Táži se pana
navrhovatele, zda chce mít závìreèné slovo. (Nechce.) Pan zpravodaj také
ne.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání výboru k projednání.
Vzhledem k tomu, že nebyly pøedloženy návrhy na vrácení èi zamítnutí
pøedlohy, pøistupujeme nyní k tomu, že se budeme zabývat návrhem na
pøikázání výboru k projednání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat
pøedložený návrh k projednání hospodáøskému výboru. Táži se, zdali má
nìkdo jiný návrh. Není tomu tak. Pøistoupíme tedy k hlasování.

Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh byl pøikázán k projednání
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nostenského zákona je kvalitnì zpracovaná a odpovídá souèasným
problémùm, které trápí živnostníky. Živnostníci si od této novely slibují
zrychlené øízení na živnostenských úøadech. Bývalí živnostníci by ji uvítali,
protože po ètyøech letech po ukonèení živnosti se automaticky živnostník
pøeøadí do neveøejné èásti živnostenského rejstøíku.

Aby byla celá vìc smysluplná, tak bych se stejnì jako pan zpravodaj
pøiklánìla ke tøetí variantì. Tato varianta však bude vyžadovat skenery a
softwarové vybavení pøímo na živnostenských úøadech. Já bych se proto
ráda zeptala pana pøedkladatele na informace z dùvodové zprávy, kde se
zmiòujete o tom, že úøady jsou vybaveny pøíslušnými skenery a hardwa-
rem. Pokud mluvit za náš kraj, máme u nás patnáct živnostenských úøadù
a tímto zaøízením jsou vybaveny pouze dva živnostenské úøady.

Toto zaøízení umožòuje rychlé odeslání naskenovaných dokumentù do
informaèních systémù živnostenského rejstøíku a stojí zhruba 30 tisíc
vèetnì licencí a softwarového vybavení. Proto se ptám, pokud projde ten-
to návrh zákona, jak budou zohlednìny finanèní náklady ve vztahu ke
státnímu rozpoètu a k rozpoètu obcí a jak to zohledníte pøi pøípravì záko-
na o státním rozpoètu Èeské republiky. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. Dalším pøihlášeným do obecné rozpravy je pan poslanec
Urban. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Milan Urban: Dìkuji za slovo, paní místopøedsedkynì.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, ten zákon v jedné vìci je urèitì tøeba
podpoøit, nebo tu novelu, která snižuje administrativní nároènost tím
zpùsobem, že doklady, které jsou vyžadovány po živnostnících, nebudou
muset opakovanì pøedkládat. Jestli to bude ve variantì první, to znamená
na stejném živnostenském úøadu – já bych podporoval i tu variantu širší, to
znamená, že jestli jednou pøedložím doklady, tak už je na žádném
živnostenském úøadu pøedkládat nemusím.

To pokraèování má ale jeden háèek a nad tím bychom mìli v prùbìhu
projednávání pøemýšlet. Kromì toho, co jsem již øekl, ta novela øíká, že do
budoucna by živnostník nemìl uvádìt adresu trvalého bydlištì, jak je povi-
nen dnes, a že by mìlo staèit pouze sídlo. Víme, jak to v Èeské republice
chodí: tisíc živnostníkù na jedné adrese. Možná to nebude žádný problém
– a já tak trochu možná cítím, nebo slyším trávu rùst, ale mnì se tohle
opatøení nelíbí. Já bych v tomto si myslel, že by mìlo být zachováno
pøedložení trvalé adresy, abychom do budoucna možná neøešili nìjakou
další novelu, až zjistíme, že to bylo špatnì. Ale to je spíš vìcná diskuse po-
tom k projednání ve výborech.
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vení evidence obalových odpadù pro úèely zákona o obalech. Chtìl bych
pøitom zdùraznit, že již minulý, tedy nižší návrh cílù recyklace byl výraznì
vyšší, než stanoví pøíslušná evropská smìrnice, a samozøejmì tento nový
návrh, který pøichází z výboru pro životní prostøedí, je tedy ještì vyšší. V
nìkterých pøípadech dokonce dvojnásobný, než stanoví pøíslušná
evropská smìrnice.

Stejnì jako v prvním ètení bych vás rád požádal o schválení
pøedloženého zákona v co nejkratším èase, a to s ohledem na splnìní
závazkù, které pro Èeskou republiku vyplývají z èlenství v Evropské unii. Z
tohoto dùvodu bych vás také rád požádal o zkrácení lhùty mezi druhým a
tøetím ètením na 48 hodin. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Tento návrh
jsme v prvém ètení pøikázali k projednání výboru pro životní prostøedí.
Usnesení výboru bylo doruèeno jako snìmovní tisk 53/1. Prosím, aby se
slova ujal zpravodaj výboru pan poslanec Josef Nekl. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Vážené
kolegynì, vážení kolegové, výbor pro životní prostøedí projednal na své 4.
schùzi dne 6. února 2014 vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon èíslo
477/2001 Sb., o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, tisk 53. Jak již bylo øeèeno panem ministrem, diskuse byla velmi
obšírná a bylo pøijato usnesení, které je kompromisem mezi návrhy
pøedkládanými èleny výboru a pùvodním návrhem pøedkladatele, tj. vlády
Èeské republiky. Svým usnesením doporuèuje výbor Poslanecké
snìmovnì Parlamentu Èeské republiky, aby návrh schválila ve znìní
pøijatého pozmìòovacího návrhu. Usnesení máte pøedloženo jako
snìmovní tisk 53/1. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Otevírám obecnou rozpravu, do které se pøihlásil pan poslanec
Jan Zahradník. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
zpùsob projednávání novely, tak jak jsme ji zaznamenali, ve mnì vyvolává
urèitou nejistotu, urèité znepokojení. Totiž ten pùvodnì navržený zpùsob
projednávání ve zkráceném projednání podle § 90 odst. 2 byl vetován a ty
návrhy, které byly pøedloženy ve vládním návrhu, doznaly zásadní zmìny v
návrhu, který byl pøedložen k projednání výboru pro životní prostøedí.

Jak dobøe víme, klíèovým bodem toho návrhu novely je tabulka, která
stanovuje limity pro recyklaci jednotlivých druhù obalù, a ta tabulka, kterou
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hospodáøskému výboru? Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Hlasování konèím a konstatuji, že hlasování poøadové èíslo 91... (Na
svìtelné tabuli se ukazuje èíslo hlasování 91 a po chvíli se mìní na èíslo
93.)

Já se omlouvám. Toto hlasování prohlašuji za zmateèné a prosím zno-
vu o hlasování.

Kdo je pro návrh? Ještì než budeme hlasovat, mám tady faktickou po-
známku pana poslance Koubka? Není tomu tak.

Takže znovu zahajuji hlasování o návrhu. Kdo souhlasí s tím, aby
pøedložený návrh byl pøikázán k projednání hospodáøskému výboru?
Zahajuji hlasování. Kdo je pro tento návrh? Proti?

Hlasování konèím a konstatuji, že hlasování poøadové èíslo 93 dopadlo
takto: pøihlášeno 170 poslancù, z toho pro 129, proti nikdo. Výsledek: návrh
byl pøijat. Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání
hospodáøskému výboru. Tento bod konèím.

Pøistupujeme k projednání dalšího bodu našeho programu a to je

79.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb., 
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 53/ - druhé ètení

Døíve než pøikroèíme k projednávání, táži se pana poslance Zahradníka,
zda má faktickou poznámku. Ne.

Pøedložený návrh z povìøení vlády uvede ministr životního prostøedí
Richard Brabec. Prosím, ujmìte se slova.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážená paní
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, já budu velmi struèný,
protože snìmovní tisk èíslo 53 jsem už podrobnì pøedstavil v prvním ètení,
takže nebudu plýtvat vaším drahocenným èasem, abych opakoval
argumenty.

Urèitì za chvilku uslyšíte vyjádøení z výboru pro životní prostøedí. Takže
já bych chtìl jenom øíct, že pozmìòovací návrh pøijatý v usnesení výboru
pro životní prostøedí považuji z pohledu Ministerstva životního prostøedí za
pøijatelný kompromis, který nastavuje trend postupného navyšování
recyklaèních cílù, avšak ponechává urèitý prostor pro výskyt pøípadných
problémù spojených s tøídìním odpadù nebo stávajícím systémem nasta-
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Ministerstva životního prostøedí a chci øíct, že Ministerstvo životního
prostøedí zareagovalo pomìrnì rychle na kritiku, která se tady snesla pøi
minulém projednávání tohoto zákona, a doslova pøes noc zmìnilo cíle re-
cyklace odpadu a cíle nyní jsou více zreálnìny, než tomu bylo v minulosti.
Chce se mi vìøit, že ty cíle byly navýšeny kvalifikovanì a že mají reálný zá-
klad, protože jak jsem øíkal, byly zmìnìny doslova pøes noc. Nicménì chtìl
bych øíct, že tento zákon jako takový podpoøím, a myslím si, že je to zákon,
který patøí do naší moderní spoleènosti. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným do obecné rozpravy je pan poslanec Hájek.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Josef Hájek: Zdravím, paní pøedsedající. Kolegynì, kole-
gové, já jsem se za klub ANO, nebo jsem resp. pøipravoval za klub ANO
podklady k tomuto snìmovnímu tisku. Zúèastnil jsem se jako
místopøedseda výboru pro životní prostøedí projednávání této novely.

Samozøejmì tady nezaznìlo to, co zaznìlo ve výboru, že tady honíme
psa za kratší ocas, protože opravdu ten zákon mìl být novelizován v roce
2012. To znamená, dneska, v roce 2014 øešíme to, co mìlo být øešeno v
roce 2012. 

Každopádnì na výboru byli zúèastnìni zástupci ekologických hnutí ne-
bo organizací, byli tam zástupci taky profesních skupin, kterých se tento
zákon dotýká, a víceménì jsme se sjednotili na tom, aspoò z diskuse to tak
vyplynulo, že novela je dobrá. Novela splòuje dvì vìci, a to je, že by mìla
být urèitým zpùsobem motivaèní, jedná se zejména o rok 2016, který moti-
vuje a dává vize, cíle tìm našim podnikatelùm, jak by mìli v roce 2016 ne-
bo na co by se mìli orientovat.

Samozøejmì byla diskuse i tom, že v pøípadì, kdy by nastala krizová si-
tuace, jako byla v roce 2008, resp. 2009, v oblasti obalù, papírù, sbìru pa-
píru atd., tak bylo to o tom, abychom byli my tady pružnìjší, abychom
prostì dokázali pružnì reagovat na zmìny, pokud by tedy nedej bože ta-
ková situace nastala.

Takže si myslím, že to, co v tom krátkém èase ministerstvo pøedložilo,
je smysluplné, je funkèní, a já budu hlasovat pro tento návrh. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Táži se, zda se ještì nìkdo hlásí do obecné rozpravy. Není to-
mu tak, obecnou rozpravu tímto konèím a jenom poprosím pana navrhova-
tele, aby svùj požadavek na zkrácení lhùty na 48 hodin pøedložil i v po-
drobné rozpravì.
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jsme vidìli pøi návrhu vládním, byla pomìrnì rozumná i co do velikosti tìch
limitù, tak i co do èasu. Èasový limit tam konèil rokem 2015 mimo jiné také
proto, že ještì nemáme plán odpadového hospodáøství, a tím pádem ani
nemùže být pøijata velká novela obalového zákona.

Návrh, který byl pøedložen výboru a který pak výbor vìtšinou hlasù sch-
válil, ovšem jednak pøidává do té èasové øady ještì rok 2016, což je v
poøádku, ale navíc zvyšuje limity zhruba ve všech kategoriích, poèínaje pa-
pírovými obaly pøes sklenìné, plastové až po prodejní, zhruba vždycky o
pìt až deset procent. Já si po pravdì myslím, že toto zvýšení je zbyteèné,
podle mého názoru pro naše hospodáøství nevhodné a dalo by se øíct i
škodlivé.

Samozøejmì se sice daøí plnit tyto normy, i ty normy, které jsou navrže-
ny výborem jsou v reálném prostøedí samozøejmì plnìny. Klidnì se ale
mùže stát, že stav výkupu obalù mùže doznat význaèných zmìn, mùže
také záviset na promìnách ekonomického cyklu a mùže se stát, že najed-
nou nebudeme schopni recyklovat 80 % odpadù z papíru, a� už proto, že
trh tìch odpadù, zájem o recyklované odpady prostì významnì poklesne.
U nìkterých komodit je to dokonce i z principu. Tøeba když se zamìøíme
na železný odpad, ten je recyklován separací ve spalovnách. Když se
zvedne cena výkupu železného šrotu, dojde k poklesu recyklace. Nebo u
obalù døevìných zase mùžeme zaznamenávat skuteènost, že naše repub-
lika je významným producentem døeva, a to také ovlivòuje velikost výkupu
obalù ze døeva vyrobených. To znamená, že kdybychom mìli pøijmout ná-
vrh, který schválil výbor, mohlo by to znamenat v pøípadì neplnìní tìchto
limitù, že by naše výrobní podniky mohly být postiženy sankcemi, které by
jim musela Èeská inspekce životního prostøedí vypisovat, které by mohly jít
až do øádù milionù korun.

Proto jsem pøipravil pozmìòovací návrh, který jsem pøipraven, až na to
bude èas naèíst. Jestli je teï ten okamžik...

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Jestli máte návrh, tak
prosím v podrobné rozpravì.

Poslanec Jan Zahradník: Dobøe. Tak já se ještì pøihlásím do podrobné
rozpravy.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano. Dìkuji vám. Táži
se, zda je ještì nìkdo pøihlášen do obecné rozpravy. Ano. Je to pan po-
slanec Michal Kuèera. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Michal Kuèera: Dobrý den. Vážená paní pøedsedající,
vážené kolegynì, vážení kolegové, já vítám tento upravený návrh
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Ještì se zeptám, jestli je nìkdo pøihlášený do podrobné rozpravy. Není
tomu tak. Ještì pan zpravodaj. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Já bych dal pro-
tinávrh. Jestliže tento bod programu byl schválen jako poslední bod
zaøazený na jednání tøetích ètení v pátek, tak není tøeba zkracovat na 48 ho-
din. (Ze sálu: Je tøeba! Pøedsedající: Je potøeba.) Je tøeba? Tak pardon.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Táži se tedy ještì jed-
nou, zda se chce nìkdo pøihlásit do podrobné rozpravy. Nikoho nevidím,
podrobnou rozpravu konèím a ptám se, zda chce pan navrhovatel udìlit
závìreèné slovo. Pan zpravodaj? (Nechtìjí.) Mám tady požadavek na od-
hlášení, tedy vás všechny odhlašuji. Prosím o znovupøihlášení. Dìkuji.

Nyní pøistoupíme k hlasování o návrhu navrhovatele na zkrácení lhùty
pro tøetí ètení na lhùtu 48 hodin.

Zahajuji hlasování a táži se, kdo je pro. Proti? Tímto hlasování konèím.
Hlasování èíslo 94, pøihlášeno 135 poslancù, z toho pro 133, proti nikdo.

Tento návrh byl pøijat a tøetí ètení bude projednáno na základì zkrácení
lhùty na 48 hodin. Konèím druhé ètení tohoto návrhu.

Pøistupme tedy k dalšímu bodu našeho programu. Je to bod èíslo

17.
Návrh poslancù Zuzky Bebarové-Rujbrové, Vojtìcha Filipa,

Stanislava Grospièe, Miloslavy Vostré a Pavla Kováèika na vydání
zákona, kterým se zrušují zákon è. 451/1991 Sb., kterým se stanoví
nìkteré další pøedpoklady pro výkon nìkterých funkcí ve státních 
orgánech a organizacích Èeské a Slovenské federativní republiky,

Èeské republiky a Slovenské republiky, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, a zákon è. 279/1992 Sb., o nìkterých dalších

pøedpokladech pro výkon nìkterých funkcí obsazovaných 
ustanovením nebo jmenováním pøíslušníkù Policie Èeské republiky

a pøíslušníkù Sboru nápravné výchovy Èeské republiky, 
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 21/ - prvé ètení

Døíve než budeme pokraèovat v projednávání, chci vám jenom
pøipomenout, že obecná rozprava v tomto bodu byla pøerušena ve støedu
5. 2. a znovu, po dalším projednávání, byla znovu pøerušena obecná roz-
prava v pátek 7. 2. Tudíž pokraèujeme v obecné rozpravì.
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Zahajuji tedy tímto podrobnou rozpravu, do které mám pøihlášeného
pana poslance Urbana. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Milan Urban: Dìkuji za slovo, paní místopøedsedkynì.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, nebudu zde opakovat to, co zde øekl již
kolega pan poslanec Zahradník z hlediska urèitých rizik, a proto jsem si
vlastnì dovolil jen teï v podrobné rozpravì pøedložit, resp. odkázat na
pozmìòovací návrh, tedy na tabulku, která je souèástí zákona, pøedložit
pozmìòovací návrh, který je zaveden v systému jako dokument 312. Tedy
hlásím se k nìmu s tím, že vychází z principu jít správným smìrem, ale ne-
poškodit naši èeskou podnikatelskou sféru. Tedy jinak øeèeno, rozumíme
tomu, ten smìr je správný, ale nebuïme nìkdy papežštìjší než papež, tak
jako se to stalo v mnoha pøíbìzích rùzných ekologických norem od roku
1992. Myslím, že z hlediska konkurenceschopnosti jsou naše firmy zatíže-
ny všemi možnými pøedpisy tolik, že bychom mìli držet nìjaký selský ro-
zum, a proto jsem pøedložil tento pozmìòovací návrh k diskusi.
Samozøejmì je otázkou, jak se potom kluby k nìkterým pozmìòovacím
návrhùm èi k tomu základnímu pøikloní. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
Dalším pøihlášeným do podrobné rozpravy je pan poslanec Jan Zahradník.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Vážená paní pøedsedající, kolegynì,
kolegové, skuteènì je to tak, že bychom mìli s velkou mírou rozumnosti
pøistupovat k návrhùm, které snižují konkurenceschopnost našich
podnikatelù. Já se obávám, že návrh, který schválil výbor, by mohl tako-
výmto návrhem také být. Proto jsem pøedložil pozmìòovací návrh v podobì
tabulky, která je jeho hlavní souèástí, a ten byl zaregistrován v systému
Snìmovny jako snìmovní dokument 311. Takže dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Též dìkuji. A táži se
pana poslance Brabce, zda pøednese svùj návrh na zkrácení lhùty k pro-
jednávání.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji. Myslím si, že
už došlo k odsouhlasení bodu na páteèní jednání, ale pøesto bych si dovo-
lil požádat o zkrácení lhùty mezi druhým a tøetím ètením na 48 hodin a
zaøazení tohoto bodu na páteèní jednání Snìmovny. Dìkuji vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Dobrá tedy.
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Ministerstva vnitra na Ministerstvo obrany. Tyto materiály byly uloženy
ve dvou stovkách pytlù v archivech Ministerstva obrany s tím, že pùvodnì
mìly být pøipraveny ke skartaci. Dokonce se pozdìji kdosi pokoušel
podstrèit jednomu z ministrù, aby tuto skartaci svým podpisem stvrdil, což
se ovšem nepodaøilo. Proto se ptám nás všech: Opravdu jsme si jisti, že se
v blízké budoucnosti nemohou objevit další, doposud skryté materiály
Státní bezpeènosti a možná nejen jí? Pøiznám se, že já si po zkušenostech
z roku 2004 jist nejsem.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, na závìr musím zdùraznit, že to
byla Èeská strana sociálnì demokratická, která požadovala a stále poža-
duje po svých kandidátech negativní lustraèní osvìdèení, a to nad rámec
volebního zákona.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným do rozpravy je paní poslankynì Marta
Semelová. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
vážené kolegynì, vážení kolegové, minulý týden pøi projednávání tohoto
návrhu zde pan poslanec Stanjura citoval, a tak dovolte i mnì citaci
nìkterých pasáží jistého dokumentu.

Cituji: Všichni lidé se rodí svobodní a sobì rovní co do dùstojnosti a
práv. Každý má všechna práva a všechny svobody bez jakéhokoli rozlišo-
vání, zejména podle rasy, pohlaví, jazyka, náboženství, politického nebo
sociálního pùvodu, majetku nebo jiného postavení. Všichni mají právo na
stejnou ochranu proti jakékoli diskriminaci a proti podnìcování k takové
diskriminaci. Každý má právo vstoupit za rovných podmínek do veøejných
služeb své zemì. Každý èlovìk má právo na sociální zabezpeèení a nárok
na to, aby mu byla zajištìna ekonomická, sociální a kulturní práva nezbyt-
ná k jeho dùstojnosti a k svobodnému rozvoji jeho osobnosti. Každý má
právo na práci, na svobodnou volbu zamìstnání, na spravedlivé a uspo-
kojivé pracovní podmínky a na ochranu (proti) nezamìstnanosti. Každý,
bez jakéhokoli rozlišování, má nárok na stejný plat za stejnou práci. Každý
pracující èlovìk má právo na spravedlivou a uspokojivou odmìnu, která by
zajiš�ovala jemu samotnému a jeho rodinì živobytí odpovídající lidské
dùstojnosti. Každý má právo na takovou životní úroveò, která by byla s to
zajistit jeho zdraví a blahobyt, a to i jeho rodiny, zejména výživu, obleèení,
byt a lékaøskou péèi, jakož i nezbytná sociální opatøení; má právo na
zabezpeèení v nezamìstnanosti, v nemoci, pøi nezpùsobilosti k práci, pøi
ovdovìní a ve stáøí.

Dokument, z nìhož jsem citovala pøedcházející vìty, má název
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Prosím a vyzývám navrhovatele zákona a taktéž zpravodaje k danému
zákonu, aby zaujali svá místa u stolku zpravodajù, a prosím prvního
pøihlášeného do rozpravy, pana poslance Antonína Seïu, aby se ujal své-
ho slova. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji. Vážené poslankynì, vážení poslanci,
vážení èlenové vlády, vláda nesouhlasí se zrušením lustraèních zákonù,
které byly pøijaty s ohledem na dìní v období let 1948 až 1989 a jejichž
úèelem bylo pøedevším zabránit obsazování vybraných funkcí ve státní
správì, územní samosprávì a ozbrojených složkách pøíslušníky mocen-
ských elit a ozbrojených sborù bývalého komunistického režimu a osobám
registrovaným jako spolupracovníci Státní bezpeènosti. 

Podle pøedkladatelù má být jedním z dùvodù i skuteènost, že pùvodní
zákon è. 279/1992 Sb. mìl pozbýt úèinnosti koncem roku 1996, ale
zároveò zákonem è. 256/1995 Sb. byla jeho platnost prodloužena do 31.
12. 2000 a v témže roce došlo zákonem è. 424/2000 Sb. ke zrušení
omezení úèinnosti zákona bez dalšího omezení.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, zákony, jejichž zrušení je nyní navr-
hováno, jsou souèástí širšího a logicky provázaného celku, do nìjž by pod-
le názoru vlády nemìlo být zasahováno bez náležité rozvahy o dùvodech
takového kroku ani bez peèlivého rozboru jeho možných dùsledkù.
Pøíkladem je možno uvést zákon è. 553/1991 Sb., o obecní policii, podle je-
hož § 3 odst. 2 je podmínkou pro povìøení urèeného strážníka plnìním
nìkterých úkolù pøi øízení obecní policie pøedložení negativního lustraèního
osvìdèení, nebo také zákon è. 412/2005 Sb., o ochranì utajovaných infor-
mací a o bezpeènostní zpùsobilosti, kde je výèet osob, které jsou zaøazeny,
za bezpeènostní riziko.

Podle mého názoru však existují další dùvody pro zachování zákona.
Možná si vzpomenete, jak se po listopadu 1989 hovoøilo a èas od èasu se
stále vynoøují informace o zvláštním fondu operativního archivu Státní
bezpeènosti. Mluvilo se tehdy o zálibì bývalého ministra vnitra Sachra ma-
nipulovat se spisy StB tak, že vytvoøil fond, do kterého soustøedil politicky
výbušné spisy. Stále ještì nejsou odkryty archivy KGB, která v øadì
pøípadù úkolovala èeskoslovenskou Státní bezpeènost.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, byl jsem èlenem Stálé komise pro
kontrolu èinnosti Vojenského zpravodajství v dobì, kdy byly nalezeny pa-
pírové pytle skrývající dokumenty vojenské kontrarozvìdky. Bylo to prosím
v roce 2004, tedy ètyøi roky po zrušení omezení platnosti lustraèního záko-
na – pokud by k tomu došlo. Ptám se: Opravdu jsme si jisti, že stále neexi-
stují podobné pytle dokumentù bývalé Státní bezpeènosti? Nezvratná fak-
ta vycházející z rozhovorù s tehdejšími pamìtníky ukazují, že již v roce
1990 byly kompromitující dokumenty vojenské kontrarozvìdky pøesunuty z
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Pan poslanec Fiala zde zanícenì odsuzoval pøedlistopadový režim.
Jenže kdo má pamì�, tak ví, že v té podle jeho slov komunistické diktatuøe
– mimochodem, pøekvapuje mì jeho neznalost pojmù – tedy v tehdejší
dobì se hospodaøilo tak, že na všechno bylo a lidé nežili ve strachu, že
pøijdou o práci èi støechu nad hlavou. Jestli si myslíte, že nejen tuto
skuteènost, ale pøedevším to, kam jste tuto zemi za tìch zhruba 24 let do-
vedli, zakryjete neustálým obhajováním diskriminaèního lustraèního záko-
na, pak žijete úplnì mimo realitu. Ostatnì volební výsledky politických
stran bývalé pravicové koalice tomu plnì odpovídají.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. K faktické poznámce mám pøihlášeného pana poslance
Svobodu. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Dìkuji, paní pøedsedající. Žiji v napros-
tém úžasu, pravdìpodobnì jsem žil v jiné zemi než paní poslankynì. Je to
možná vysvìtlitelné tím, že je pøíliš mladá na to, aby si to mohla pamatovat.
Mùj dìdeèek, když ho pøedèasnì komunisté penzionovali z této
Poslanecké snìmovny, dostal 380 korun dùchodu. Za to se nedalo vùbec
nic. Nikoho nevystìhovali? Nám sebrali dùm, ve kterém jsme bydleli, kde
jsme mìli ordinaci, a byli jsme vystìhováni.

Všechny ty vìty, proklamace o tom, jaká jsou lidská práva – jak mùže
øíkat nìkdo, kdo je ve všech složkách absolutnì porušoval! Já vám øeknu
jenom jeden pøíklad, který je málo známý, o tom, jak se separovala elitní
tøída. V minulé dobì, když byly zahájeny dialýzy, tak to byla velmi drahá
léèba – a platilo pravidlo, že komu je více než 50 let, že nemá na dialýzu
nárok. Musel zemøít. Pro významné èleny komunistické strany toto pravidlo
neplatilo!

Dìkuji. (Potlesk z pravé èásti sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím s faktickou pana poslance Blažka. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Já jsem nechtìl reagovat, ale
musím. Víte, tady nejde o to, co øíká Fiala, Blažek a nevím kdo o
pøedchozím režimu. Ono staèí èíst vaše bývalé soudruhy, co o tom režimu
øíkají ve svých pamìtech. Takže bych napøíklad doporuèil paní poslankyni
od Mlynáøe Mráz pøichází z Kremlu, od Hochmana, který sepsal pamìti
Dubèeka, doporuèuji pøeèíst, tam se také doètete, jak to tehdy opravdu by-
lo, Vzestupy a pády Gustáva Husáka od historika Plevzy anebo
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Všeobecná deklarace lidských práv. Pochybuji, že by si nìkdo dovolil
veøejnì odmítnout jednotlivé body tohoto mezinárodního dokumentu.
Druhá vìc je ovšem jeho naplòování. A právì obsah jednotlivých odstavcù
a èlánkù je v naší zemi dennì porušován. Byl porušen už pøijetím
lustraèního zákona a je dál porušován jeho platností. Jedná se o zákon
výraznì diskriminující, který je v rozporu s èlánky deklarace, v nichž je
zdùraznìna rovnost lidí, právo na ochranu pøed jakoukoli diskriminací,
právo pracovat ve veøejných službách zemì za rovných podmínek èi právo
na svobodnou volbu zamìstnání. Je v rozporu i se základním ústavním
principem obèanské rovnosti, s Listinou základních práv a svobod a øadou
dalších mezinárodních smluv. Ne náhodou Èeskou republiku kritizovala
Rada Evropy i Mezinárodní organizace práce. To je jedna stránka vìci.

Druhá souvisí s obsahem této kritiky. Naše zemì je za posledních více
jak 20 let zadlužena, bývalý vyspìlý prùmysl zdevastovaný, sobìstaèné
zemìdìlství nahradily zahranièní produkty, nezamìstnanost dosáhla
rekordní úrovnì, vesnice se vybydlují, protože tam èlovìk o práci nezavadí
už vùbec, nemluvì o vzdìlávání, jehož kvalita šla prudce dolù, èi o
pokleslé kultuøe a morálce. Jediné, co tady bude zøejmì vzkvétat, bude cír-
kev s darovanými miliardami, pozemky a majetkem. Èeská republika je v
tak špatném stavu, že odbornost tìch, kteøí by mohli øešit souèasnou
situaci, by mìla být pro každého normálního èlovìka na prvním místì.
Ostatnì bylo to opakovanì zdùrazòováno v pøedvolební kampani
kandidáty vìtšiny politických stran. Mnozí otevøenì kritizovali lustraèní
zákon a hlásili se k jeho zrušení. Ovšem pøedvolební kampaò skonèila –
volièi, zapomeòte.

Na prvním místì nesmí být podle odpùrcù zrušení lustraèního zákona
odbornost, ale ideologická zaslepenost. A tak pøi projednávání našeho ná-
vrhu na zrušení tohoto zákona slyšíme demagogická srovnávání údajné ko-
munistické diktatury se souèasnou úžasnou demokracií a falešná tvrzení o
nezbytnosti chránit tuto demokracii a získaná lidská práva. Jenže ta demo-
kracie, svoboda a lidská práva jsou tady pouze pro nìkoho. Fakta to jasnì
dokazují. Právo na práci, na spravedlivou mzdu èi penzi, právo na bydlení,
na dùstojný život je pro velké množství obèanù a jejich rodin nedostižitelné. 

Mohou sice svobodnì cestovat, ale vìtšina rodin na to nemá. Mohou si
øíkat, co chtìjí, ale je jim to houby platné, nikde nemají dovolání. Mohou si
studovat, co chtìjí, dokonce si studium zaplatit, ale po jeho absolvování
mnozí z nich rozšiøují øady nezamìstnaných na úøadech práce. A to
nemluvím o dùchodcích, kteøí nemají z èeho vyjít, a vytrhnout je má 40 ko-
run, které dostali v prùmìru pøidáno. Bezdomovectví, chudoba, zadlužení
a následná exekuce, rostoucí poèet sebevražd z dùvodù ekonomických,
kdy lidé už nemají z èeho vyžít. Myslíte si, že takhle si lidé pøedstavují tu
proklamovanou demokracii?
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Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji. Vaším prostøednictvím, nevím odkud
zaèít, ale tvrzení o tom, že nìjaké knihy mizí a podobnì, je naprosto mylné.
Já vás, paní poslankynì, pokud byste s tøídním nepøítelem, se mnou, pro-
šla antikvariáty, nebo chcete-li knihkupectví, tak uvidíte, kolik klasikù, o kte-
rých vy tady hovoøíte, a kolik rùzných knih je naprosto dostupných a dají se
normálnì sehnat a koupit. Tento režim opravdu nikomu nebrání napøíklad
si pøeèíst sebrané spisy Josifa Stalina. Je to dostupné. Opravdu. A když tak
vás pozvu i ke mnì domù. Všecko tam je. (Veselost napøíè sálem.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S faktickou prosím pana poslance Petra Fialu.

Poslanec Petr Fiala: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
nebudu zatìžovat Snìmovnu vysvìtlováním politologických pojmù, ale
kolegùm z komunistické strany prostøednictvím paní pøedsedající bych
sdìlil, že komunistický režim byl samozøejmì diktaturou. A to nejenom dik-
taturou autoritativní, ale diktaturou, která splòovala všechny znaky totalitní
diktatury. Pokud budete mít zájem, mohu vám to doložit na konkrétních
pøíkladech a faktech a tuto skuteènost v žádném pøípadì neoslabíte tím, že
budete zpochybòovat moji politologickou kompetenci. To je myslím to je-
diné, co se vám opravdu nepodaøí.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím k mikrofonu pana poslance Laudáta, který je pøihlášen do
øádné rozpravy. Prosím, aby se pøipravil pan poslanec Grebeníèek. Prosím,
pane poslanèe. (V sále je neklid!)

Poslanec František Laudát: Vážená paní pøedsedající, dámy a
pánové, já tady spíš chci zareagovat na diskusi, která tady byla už pøi
pøedchozím projednávání.

Pan místopøedseda Filip øekl, k èemu ještì dneska ten zákon slouží. Já
si myslím, že trošku s vizí do budoucna je to pojmenování zla. Samozøejmì
základní zákon o pojmenování zloèinù komunismu a lustraèní zákon – já si
myslím, že bychom na to mìli nahlížet, neotevírat tuto Pandoøinu skøíòku a
øíci, a je mi líto, že se k tomu KSÈM nehlásí nebo nemlèí, pojmenování zla.
Pøece nebylo normální, jestli uprostøed Evropy rozhodovali prostì nìjací
kádrováci, nìjaké domovnice –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, já se
omlouvám. Prosím kolegy vlevo, aby zachovali klid, abychom se slyšeli
navzájem. Dìkuji. Omlouvám se, pane poslanèe.
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koneckoncù i nedávno vydané pamìti Lubomíra Štrougala. A já se nepotøebuji
jako èlovìk, který nikdy nebyl v KSÈ, k tomuto režimu vyjadøovat, protože ti-
to soudruzi, by� bývalí, ale nìkteøí dnes i žijící, režim popsali naprosto pøesnì,
jak to fungovalo. A ty debaty tohoto smyslu jsou vlastnì úsmìvné, kdyby to
nebylo tak vážné. (Slabý potlesk z pravé èásti sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S faktickou prosím paní poslankyni Semelovou. Prosím, paní
poslankynì.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Já bych vaším prostøednictvím,
paní pøedsedající, chtìla podìkovat panu poslanci Svobodovi, který tady o
mnì tvrdil, že jsem tak mladá. Dìkuji. Nicménì pøes mùj vìk si pamatuji.
Pamatuje se vìtšina lidí této zemì, což ostatnì dokazují i prùzkumy, které
tvrdí to, co jsem tady øíkala já. Tenkrát prostì lidi práci mìli, mìli bydlení,
mìli zdravotnictví – a není pravda, že by si to mohli dovolit jenom
prominenti. Teï holt si to mohou dovolit ti, kteøí mají na léky, kteøí si to
zaplatí, kteøí si zaplatí studium, pokud na to mají, pokud nejsou zrovna vy-
hozeni z práce. Jak pan Svoboda, tak pan Blažek si myslím, že pokud je
lidé poslouchají, tak si utvoøí své vlastní mínìní.

Jinak co se týká èetby, já bych vám doporuèila také øadu velmi objek-
tivních historických knih, které bohužel ovšem mizí jak z pultù, tak ze škol,
aby se jak mládež, tak dìti a budoucí dospìlí pravdu nedozvìdìli. (Potlesk
z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Poprosím pa-
na poslance Blažka, aby poèkal, je druhý v poøadí. Prosím pana poslance
Bohuslava Svobodu s faktickou poznámkou. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Bohuslav Svoboda: V první chvíli jsem se lekl, že mi chce
paní poslankynì podìkovat za tu ordinaci a dùm, který získala KSÈ, když
nám ho zabavili.

Fakticky jenom pøipomínám. Tady existovala organizace a zdravotnické
zaøízení, které se jmenovalo SANOPZ. Prostøednictvím paní pøedsedkynì
se ptám, jestli ví paní poslankynì, co to zaøízení bylo a kdo tam smìl. Ptám
se jí svým jménem, proè jsem nebyl pøijat na lékaøskou fakultu s
odùvodnìním, že jsem syn lékaøe a zakládá se tím rodinné povolání. To ne-
byla žádná diskriminace? Já vám vìøím, že si to nepamatujete, ale my si to
musíme pamatovat! (Potlesk z pravé strany sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S faktickou
pan poslanec Blažek.
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úzká skupina funkcí a postù, kde bude vyžadováno lustraèní osvìdèení.
A myslím, že se to nemìlo týkat jenom estébákù.

Pan kolega Farský tady øíkal, že už pøi projednávání zákona o státní
službì jsme se k tomu dostali, protože pan prezident Zeman postavil na-
prosto nesmyslnou podmínku. Šlo o to první ètení zákona o veøejné službì.
Já chci øíct, že to asi až tak nesmyslná podmínka býti nemohla. Jestliže mìl
jinou pøedstavu o tom, jak má vypadat vládnoucí koalice, byl bezmocný,
samozøejmì se znalostí toho, co øíká o úèasti napø. komunistù ve vládì
nebo o podpoøe nìjaké koalice nebo sociální demokracie... On v podstatì
vystavil morální známku této koalici více, než si myslíte. A samozøejmì je to
možná interpretace málo pravdìpodobná, ale není to interpretace zcela
nulová.

A pokud snad, protože naše spoleènost, pøiznám, zapomíná... Ještì
možná pøed pìti deseti lety, pøi jakémkoli pokusu o zrušení lustraèních
zákonù nebo prolamování toho, jestli estébák mùže, nebo nemùže být na
tom èi onom postu, by tady demonstrovali lidé. Dneska je to nezajímá.
Takže to možná vytváøí i tu atmosféru, že ta situace je pøekonaná. No, mo-
žná se valíme ke spoleènosti, kde si budeme muset nìkteré prvky
pøedlistopadového vývoje zopakovat, protože jsme se nepouèili.

A pokud nìkdo snad zapomíná na to, jaká že to byla doba, tak vám
tady øeknu pøíbìh z vlastní rodiny. Když poslali mého dìdeèka do
Jáchymova, tak moje matka šla žádat o povolení, aby ho mohla navštívit po
nìjakých mìsících. A byla svìdkem toho, jak estébák v jihlavském krimi-
nále nebo zádržné stanici zmlátil mladou matku s dítìtem, které sebrali ot-
ce, jenom proto, že se ptala, jaký je jeho osud a jestli je ještì vùbec živý.
Tak jestli vám tohle nevadí, tak je mnì to líto. Je mnì líto, že pro èást soci-
álních demokratù, jak øíkal jejich pøedseda Sobotka, to není dùležité téma.
Je mnì líto, jestli chce být hnutí ANO novou silou v téhle zemi, že èást lidí
odejde. A je mnì líto, že se jenom dokazuje to, èemu jsem pøece jen
nechtìl vìøit. Na tom KSÈM ukazuje a projev paní kolegynì Semelové to
jasnì prokázal, že oni nelitují toho, co tady bylo pøed rokem 1989, že se ne-
distancovali od své minulosti. Snad ještì èistší a prùzraènìjší projev tady
øíci nemohla.

Dìkuji vám za pozornost. (Rázný potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane po-
slanèe. Dalším pøihlášeným do obecné rozpravy je pan poslanec
Grebeníèek. Pøipraví se pan poslanec Štìtina. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Grebeníèek: Vážená paní pøedsedající, dámy a
pánové, øešení vztahu k minulosti vždy bylo a je souèástí pøevratných
zmìn. Bourání starých pomníkù a budování nových, pøejmenování názvù
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Poslanec František Laudát: Rozumím, že to soudruhy nezajímá.
Pojmenování skuteènosti, že není pøece normální, že jestliže nìkdo pøijde
a na hodinu vyhodí lidí z majetkù, které si poctivì generace nadøely, že ne-
ní normální, jestli o vás rozhoduje nìjaká domovní dùvìrnice a sepisuje
spisky, jestli mùžete, nebo nemùžeme jít studovat, jestli je normální, že
nìkdo støílel po lidech na hranici, zastøelil je nebo je zmrzaèil nebo pak je
dorazil nìkde v lágrech jenom proto, že chtìli za svými pøíbuznými, za
svými rodinnými pøíslušníky a nebo prostì ze socialistického ráje, kde ka-
ždý šmíroval každého, a tìch udavaèù jsou zástupy a jejich pomahaèù
ještì vìtší zástupy, tak prostì jestli tohle je normální. A mohli bychom
takhle pokraèovat. 

Pan kolega Zaorálek tady mluvil o tom, že dneska možná ve spoleènosti
jsou podstatnì vìtší zla, vìtší problémy, se kterými se potýkáme, než v mi-
nulosti. Dokonce nìjaký 70letý pán mi napsal na tohle téma úvahu. Já si
myslím, že je docela zásadní rozdíl, jestli to zlo je systémové, tzn. pøímo ten
systém vybuduje stát, anebo jestli je to zlo nahodilé, se kterým se
samozøejmì dá bojovat. V demokracii byla zloèinnost, byly lapsy, jsou
lapsy, je zloèinnost a zøejmì tomu tak bude. Lidé a spoleènost jsou prostì
takoví, jací jsou. A otázka je, jestli my to mùžeme úèinnì – ménì úèinnì
regulovat, nìjakým zpùsobem ten vývoj reflektovat.

Ale to, co tady bylo pøed rokem 1989, je systémové zlo. Pøece existo-
vala vedoucí úloha strany. Takže jak to, že nìkdo, jedna strana, nìjací na-
dlidé si tady nárokovali, že budou vládnout a øídit úplnì všechno? Proè je-
nom jedna? Proè spoustì lidí, drtivé vìtšinì spoleènosti, neumožnili pøístup
k tomu, rozhodovat si o svých vìcech, a� už rozhodnou potom volièi tak, jak
rozhodnou? Mùžu k tomu mít miliony výhrad a víte, že je mám. To zname-
ná, že já v tomhle vidím naprosto chybnou úvahu pana Zaorálka.

A mohl bych tady odcitovat napø. jeden z pøíbìhù, který se odehrál,
když jeden èlovìk se snažil odsud dostat za hranice. A když se mu to po
šílených peripetiích, kriminálech a støelbì na hranici povedlo, tak nakonec
ho zavraždil nìjaký lupiè kdesi v San Franciscu v parku. Když už se
koneènì ke svobodì dostal. To znamená, je výrazný rozdíl mezi
individuálním zloèinem a organizovaným násilím.

Pan kolega Kalousek tady øíkal a myslím, že i další, že dùvodem pøijetí
zákonù po roce 1989, lustraèního a dalších, bylo prostì ochránit
spoleènost pøed tou nejhorší složkou spoleènosti pøed rokem 1989. Myslím
si, že vývoj a život ukazuje, že se nám to katastrofálnì nepodaøilo. A jestli
se nìkdo dneska odvolává na Václava Havla a na další lidi, kteøí øídili
spoleènost a udávali smìr po roce 1989, myslím si, že jestli se v nìèem
mýlili, tak to bylo zrovna toto. Myslím si, že za to, co se tady dìlo mezi lety
1948 a 1989, mìly pøijít výraznì tvrdší tresty. Minimálnì v podobì, že tito
lidé mìli definitivnì a navždy zmizet z veøejného života. Ne že bude jenom
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trapné politické šarvátky, majetkové pøesuny, korupèní skandály a úèelové
lustrace. Hospodáøské potíže a korupèní klima logicky vyvolaly èi vyvolávají
u øady obèanù pocit nespravedlnosti, pro mnohé z nich se pak novì bu-
dovaná demokracie stala synonymem intrik, diletantismu, korupce a sbírání
osobních výhod.

Jistì, když se nìco nedaøí, tak jsou možné dva pøístupy – buï hledat
seriózní východisko, nebo hledat obìtního beránka. Bohužel v našich pod-
mínkách již øadu let pøevládá ten druhý pøístup. V období po roce 1989 se
zpoèátku vìøilo v zásadní pozitivní obrat, který v nìkterých oblastech
skuteènì nastal. Ale s tím pøišla i øada vìcí negativních a lidé jsou opìt
zklamáni. Dovolím si dokonce tvrdit, že souèasná doba doslova stojí na
nejistotì, èi dokonce strachu z budoucnosti, a to pøedevším zásluhou tìch,
kteøí se vyznaèují etikou mocichtivých predátorù s pramalým pochopením
pro hodnoty slušného lidského soužití.

Ano, já mám ještì v dobré pamìti politickou bitvu o lustrace na podzim
1991 ve Federálním shromáždìní. Vcelku jsem chápal pùvodní vládní ná-
vrh, který vycházel ze zásady, že se urèité vìci musí konkrétnímu èlovìku
prokázat, aby bylo možné konstatovat, že nesplòuje podmínky pro výkon
urèitých funkcí. Pravice však do našeho právního øádu prosadila princip
kolektivní viny, což je v naprostém rozporu s Listinou základních práv a
svobod. S tím souvisela i velmi nepøíznivá reakce Mezinárodní organizace
práce a Rady Evropy.

Uvedením v platnost pak lustraèní zákon skuteènì zastavil kariéru øadì
lidí, a i když jej pùvodnì poslanci Federálního shromáždìní schválili na pìt
let, platí dodnes. Pøitom na sousedním Slovensku, jak nepochybnì dobøe
víte, pøestal platit už koncem roku 1996. Pravdou je, že samotné lustrace
vyvolaly v minulosti i øadu soudních sporù. Mnohé z nich skonèily
rozsudkem, pøièemž se ukázalo, že jistí lidé, jako napøíklad Jiøina
Bohdalová, Jan Kanyza, Jan Skopeèek èi Soòa Èervená se v seznamech
Státní bezpeènosti ocitli neoprávnìnì.

Ano, Parlament se usnesl na lustraèním zákonu k odhalení tajných spo-
lupracovníku Státní bezpeènosti, který ale zároveò zajistil pùsobení øady
nìkdejších pøíslušníkù StB na Ministerstvu vnitra a jinde, a to jako ministro-
vu výjimku. Èeský ministr Jan Ruml to vyložil tak, že jednou udìlená výjim-
ka platí, a pøíslušníky nìkdejší StB ve svém resortu podržel. Lustraèní
zákon tak umožnil hon nejen na pøíslušníky StB, nýbrž na èarodìjnice, te-
dy i na lidi ke spolupráci s StB pøinucené nebo spolupracující s ní
dobrovolnì i jinde než na úseku boje proti vnitønímu nepøíteli.

Snad nejvýraznìjším pøíkladem polistopadového kýèe je dnešní senátor
a kandidát pro blížící se evropské volby za TOP 09 a Starosty Jaromír
Štìtina. Neohrožený novináø, dùsledný antikomunista, který se zviditelnil ta-
žením za zákaz Komunistické strany Èech a Moravy. Staèí však prostudo-
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ulic a pøepisování uèebnic je toho názorným dùkazem. Jde pøedevším
o odmítnutí bezprostøední minulosti s poukazem na její údajnou nebo
skuteènou nemravnost. A nový èi vhodný pohled na minulost se pak stává
pøedevším tím, co dává oprávnìní a zdùvodnìní urèitému politickému pro-
jektu. Odmítáním bezprostøední minulosti se však mnohdy pouze nahrazu-
jí nedostateènì formulované programy k moci se deroucích spasitelù.

Docela chápu, že minulost byla nutným tématem i prvních polistopado-
vých volebních klání. Pokud však zùstává hlavním tématem rùzných
kampaní i témìø ètvrtstoletí po pádu pøedlistopadového režimu, o nìèem to
svìdèí. Zejména pak o neschopnosti nastolovat ty otázky, kterými
spoleènost opravdu žije. Ano, pod záminkou kádrování minulosti fakticky ji-
sté politické kruhy bojují s pøítomností. Èasto si pak vystaèí s kombinací po-
lopravd, lží a nenávistných výpadù, nìkdy jdoucích do polohy historicky
nechvalnì známého boje s údajným židobolševickým nebezpeèím.

O to víc rozumím pozoruhodnému výroku jednoho ze signatáøù Charty
77 Miroslava Jodla z roku 1993: Živoèišný antikomunismus je schopen, jak
mì v dìsivé ironii napadá, poslat Hitlerovi do pekla bleskový telegram:
Adolfe, vra� se, vše odpuštìno.

Témìø 25 let od listopadu 1989, od roku zvratu, dává dostateèný od-
stup, aby bylo možné pomìøovat tehdejší oèekávání, deklarované cíle e-
konomické, politické i sociální se skuteènými výsledky. Ano, zaèalo to jako
revoluce étosu, ale velice brzy se onen historický zvrat zmìnil v revoluci
zájmù a vyrovnávání se s minulostí. Napøíklad prezidentská kandidátka
Táòa Fischerová považuje za vítìzství, že skonèila vláda jedné strany. Za
prohru pak to, že se nezrodilo nic lepšího. 

V téže dobì, tedy 16. listopadu loòského roku, exministr vnitra Jan Ruml
uvedl, že politická transformace byla asi jednodušší než ekonomická.
Pøiznal dokonce deficit hlubšího promýšlení další budoucnosti naší repub-
liky. Myslel si prý, že z komunistické éry vyjdeme s urèitou neopakovatel-
nou zkušeností, pokornìjší, duchovnìjší a tolerantnìjší. Život, jak uvedl Jan
Ruml, však brzy sklouzl ke konzumentství, závisti a vzájemnému
nepøátelství.

Plasticky popsala tyto skuteènosti americká žurnalistka a spisovatelka
Tina Rosenbergová v knize Zaèarovaná krajina tváøí v tváø strašáku post-
komunismu, která byla následnì ocenìna jako nejlepší americká kniha li-
teratury faktu za rok 1995. Rosenbergová pochopila nesmyslnost a protiú-
stavnost oné honby na èarodìjnice zinscenované pražským polistopado-
vým mocenským centrem. Jako nestranná pozorovatelka dospìla k po-
znání, že šlo o vyøizování osobních úètù, o bezohledný boj o moc a
zpenìžení všeho, k èemu se noví nájemníci Pražského hradu dostali.

Historie bezmála pìtadvaceti let restaurace kapitalismu v naší republi-
ce je tedy vskutku bohatá, zejména pak na nejrùznìjší politické kampanì,
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garantovat pøevahu politiky nad vìdou. Smyslem skuteèné vìdy je pøece
nalézání odpovìdí na stále nové a nové otazníky. To ovšem souvisí s plu-
ralitou názorù, která je zárukou, že nezvítìzí otøepaná teze o vítìzích, kteøí
píší dìjiny.

Dámy a pánové, politická soutìž je v parlamentní demokracii naprosto
nevyhnutelná, ale mìla by být vedena pøedevším o vìci souèasné a bu-
doucí. I to je dùvod, proè budu hlasovat pro zrušení obou posuzovaných
zákonù. Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Døíve než
udìlím slovo k pøednostnímu právu pana ministra kultury, poprosím pana
Pilného, který se pøihlásil k faktické poznámce, a po panu ministrovi pan
Štìtina.

Poslanec Ivan Pilný: Vážená paní pøedsedkynì, vážené kolegynì a
vážení kolegové, já jsem prožil celou tu dobu, která je tady zleva i zprava
popisována. Pøelepovali jsme hnìdou lepenkou Slánského, který si tiskl ru-
ku s Gottwaldem, když ho nechal popravit. Ze školního rozhlasu jsme sly-
šeli prokurátora, který nechal popravit Miladu Horákovou. Vidìl jsem na
Hradèanském námìstí tanky, které rvaly dlažbu v rámci internacionální
pomoci.

Mùžeme øíct, že lustraèní zákon má své chyby – nerozlišuje viníky a
obìti, podklady, na kterých je založen, jsou mnohdy diskutabilní. Možná že
už je teï trochu fousatý, protože ti, kteøí tím mìli být potrestáni, už se
dožívají vìku, který bohužel nemohu oznaèit za požehnaný. Na druhou
stranu v tomto pragmatickém pøístupu mi brání to, že tady z té levé strany
neustále zaznívají projevy, které mi øíkají, že lustraèní zákon je symbolem
nìèeho – symbolem, který mi øíká: nezapomeò! Proto budu v každém
pøípadì hlasovat pro zamítnutí toho zákona a udržení lustraèního zákona v
pohotovosti. (Potlesk poslancù ANO 2011 a zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím pana ministra kultury k mikrofonu. Prosím, pane
ministøe.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
vážené kolegynì a kolegové, popírali bychom platnost pedagogických
principù a zákonitostí, kdybychom si mysleli, že desítky let trvající
systematické pùsobení na mysl èlovìka nezanechá své stopy. Liberalizace
trhu, nastavení zahraniènìpolitických priorit, vojenská spolupráce a další
dùležité oblasti transformace spoleèenských struktur byly pøipraveny cel-
kem rychle. Mnohem obtížnìjší je rekonstrukce morální a hodnotová. Na
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vat v archivu bezpeènostních složek jisté okénko na mikrofiši a mùžete být
znaènì konsternováni.

Štìtinovy oplétaèky se Státní bezpeèností zaèaly 11. února 1977, kdy již
zavedený tajný spolupracovník, jakýsi František Sláma, krycím jménem
Alex, Štìtinu udal, že si na svém pracovišti opisoval èást Prohlášení Charty
77. StB si Štìtinu pøedvolala, ten se ke všemu doznal a ihned pøíslušníkùm
Státní bezpeènosti práskl nìkolik svých kolegù, kteøí údajnì mohli ideolo-
gicky závadný text do podniku pøinést. Nedosti na tom. Ještì téhož dne
Štìtina podepsal prohlášení mlèenlivosti a také vlastnoruènì sepsaný
vázací akt, z nìhož cituji: „Jako èeskoslovenský státní pøíslušník z vlastních
pohnutek se zavazuji spolupracovat s orgány StB proti nepøátelùm naší
vlasti v zahranièí.“ Státní bezpeènost pak Štìtinovi založila osobní svazek
a pøidìlila krycí jméno Plavec.

Ve spisu je dále kopie Štìtinova životopisu a pøehled jeho zahranièních
cest. „Nijak zvláš� zajímavé ètení,“ napsal k tomu v lednu 2010 advokát
Tomáš Pecina. Nemusí být ovšem bez zajímavosti dozvìdìt se, co si o
nìkdejší Komunistické stranì Èeskoslovenska myslel dnešní senátor a
kandidát pro evropské volby za TOP 09 a Starosty Jaromír Štìtina: „Jsem
stoupencem socialistického uspoøádání spoleènosti. Zastávám zásadu
nutnosti diktatury proletariátu v prvním období socialistické revoluce. Silná
komunistická strana,“ cituji stále jeho slova, „budovaná na principech vìdy
a morálnì historických kritériích, je podle mne“ – tedy podle Jaromíra
Štìtiny – „jediná síla, která mùže zmìnit spoleènost v souèasnì tøídnì a e-
konomicky rozdìleném svìtì.“ Poslední významnou listinou je návrh na
uzavøení svazku, nebo� o informátora Štìtinu projevila zájem První správa
Federálního ministerstva vnitra, tedy rozvìdka, a ta si proto veškerou do-
kumentaci k nìmu pøevzala.

Dámy a pánové, nevyluèuji, že jsem nìkomu z vás, obraznì øeèeno,
pohnul žluèí. Dovolil jsem si totiž danou problematiku posoudit z jiného úh-
lu pohledu. Dìjiny – cituji právì v této souvislosti stávajícího pøedsedu
Rady Èeské televize – nemají jednotný a závazný výklad. A je rozumné a
tolerantní se s tím smíøit. 

Dovolím si také pøipomenout odkaz jednoho z nejuznávanìjších
historikù a politologù 20. století, britského akademika Edwarda Carra, který
vždy zdùrazòoval, že aktéry dìjù minulých nelze soudit podle souèasných
hodnot a norem, ale že je tøeba vždy dùslednì vycházet z hodnot, zásad a
souvislostí platících v dobì, kdy daná rozhodnutí padla a prosazovalo se
jejich naplòování. Idealizovat dìjiny není rozhodnì moudré. Je ale stejnì
nemoudré, nìkdy dokonce až neuvìøitelnì hloupé dìjiny úèelovì mìnit.
Tak to chodí v politice, ale ne v seriózní vìdì.

Ne, historická pravda se hlasováním v parlamentu nedá zabezpeèit.
Proto kategoricky odmítám nedomyšlené úèelové zákony, které mají
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jemníkem orgánu KSÈ, pøípadnì KSS, od stupnì okresního výboru výše,
s výjimkou tìch, kteøí tyto funkce zastávali pouze v období od 1. ledna 1968
do 1. kvìtna 1969, tedy v období tzv. pražského jara a bezprostøednì po-
tom. Dále pracovníkem aparátu orgánu KSÈ na úseku politického øízení
Sboru národní bezpeènosti, pøíslušníkem Lidových milicí, èlenem akèních
výborù Národní fronty nebo napøíklad provìrkových a normalizaèních ko-
misí po okupaci 21. srpna 1968, pøíslušníkem Sboru národní bezpeènosti
zaøazeným ve složce Státní bezpeènosti nebo studentem na vysoké škole
Felixe Edmundovièe Dzeržinského pøi radì ministrù SSSR.

Myslím si, že se èasto zapomíná na to, že lustraèní zákon byl zamìøen
proti pachatelùm, nikoliv proti obìtem, na které se èasto dnes mediálnì u-
pírá pozornost. Já, jak víte, jsem se tøi roky systematicky jako øeditel Ústa-
vu pro studium totalitních režimù zabýval touto otázkou. Mìl jsem možnost
èíst øadu rùzných vázacích aktù, mìl jsem možnost, a vážím si toho, mluvit
s celou øadou lidí, kterým minulý režim lámal páteø. A vím, pod jak brutál-
ním násilím se èasto toto spolupracování vymáhalo. Nezapomínejme na to
a nenechme se obalamutit touto mediální zkratkou!

Ne tedy ti, kteøí byli obìtí èasto brutálního psychologického nebo i fy-
zického násilí, ale ti, kteøí byli nositeli této moci, kteøí ty druhé lidi nutili ke
spolupráci, kteøí je nutili popírat hodnoty a ztrácet charakter – proti tìmto li-
dem je lustraèní zákon postaven. A podle chronologie se to týká lidí sta-
rších 43 let, to znamená lidí, kteøí jsou dnes v plné síle. Myslím si proto, že
bychom nemìli na tyto vìci zapomínat.

Ano, vím velmi dobøe o slabinách, které v lustraèním zákonu jsou. Je
jistì rozumné se nad nimi zamyslet, ale musí to být podnìt demokratických
sil, a nikoliv strany, která se odkazuje na svou totalitní minulost a nedo-
kázala se s ní vypoøádat. Proto vás asi nepøekvapuje, že já stejnì jako
všichni èlenové klubu KDU-ÈSL budeme hlasovat proti zrušení lustraèního
zákona.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk z lavic napravo.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
Dalším pøihlášeným s pøednostním právem je pan poslanec Miroslav
Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající.
Vážený pane ministøe kultury prostøednictvím paní pøedsedající, já sou-

hlasím s každým slovem, které zaznìlo z tohoto pódia z vašich úst, a s úc-
tou bych váš pøíspìvek podepsal za pøedpokladu, pokud byste se vy a va-
še politická strana podle tìchto slov také chovali. Nicménì faktem je, že
vaše praktické chování je nad rámec vašeho diskusního pøíspìvku pøece
jenom o nìco rozšíøeno. Tam chybí ještì ta jedna vìta – že jsme sice
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základì neblahých zkušeností s popíráním holocaustu víme, že v Evropì
je potøeba stále podporovat kulturu pøipomínání, která bude ctít obìti a ty,
kteøí vzdorovali rùzným formám zla.

V období vlády komunistického režimu v letech 1948 až 1989 zahynuly
u nás tisíce lidí. Z politických dùvodù bylo odsouzeno k nepodmínìnému
trestu odnìtí svobody na 250 tisíc nevinných lidí. Trpìly nejen obìti politic-
kých procesù, ale také rodiny vystavené perzekuci, pronásledování,
diskriminaci. Dìti byly odlouèeny od matek a otcù, byly zpøetrhány tradièní
spoleèenské vazby a krutì pošlapávána lidská práva.

Èeskoslovensko se postupnì dostávalo do mezinárodní izolace. Zcela
se zmìnilo postavení Èeskoslovenska i ve vztahu k mezinárodnímu
hospodáøskému systému. Veškerý zahranièní obchod byl pøeorientován na
Sovìtský svaz a zemì tzv. socialistického tábora. Znamenalo to velký
zásah do dosavadní ekonomické struktury státu a rapidní pokles
hospodáøské úrovnì. Døíve hospodáøsky vyspìlé Èeskoslovensko dostalo
po únoru 1948 za partnery zaostalé, ekonomicky nevyvinuté zemì a
muselo jim pøizpùsobit struktury své výroby. Nebývalý rozmach tìžkého
prùmyslu, pøedevším zbrojní výroba bez surovinové základny, zvyšoval
závislost na Sovìtském svazu. Naše zemì stále více ztrácela svùj
støedoevropský charakter a pøibližovali jsme se nám cizímu sovìtskému
modelu.

Pøedevším v první polovinì svého 40letého trvání stál socialismus dost
lidských životù utracených v lágrech, uranových dolech i na popravištích.
Ještì v 80. letech umírali lidé u ostnatých drátù naší jihozápadní hranice,
protože jim komunistický režim násilím zabraòoval odejít do svobodného
svìta. Poúnorový režim se dostal k moci násilím a násilím se u moci také
držel. Takzvané znárodnìní nebylo nic jiného než obrovská loupež majet-
ku nashromáždìného generacemi pøedkù v pøedchozích staletích.

Z tìchto dùvodù a jako symbol polistopadových zmìn zajiš�ujících
personální diskontinuitu s vedoucími pøedstaviteli – a teï budu citovat
zákon è. 198/1993 Sb. – zloèinného, nelegitimního a zavrženíhodného ko-
munistického režimu byl pøijat zákon 451/1991. Bylo to zákonné a
ústavnì konformní odstavení exponentù vysoké komunistické nomenkla-
tury a jejich pomahaèù od moci. Je to legislativní pojistka, že se
pøedstavitelé totalitní moci nevrátí do funkcí v právním státì fungujícím na
odlišném ústavním a demokratickém principu. Byl to pøedpoklad oèisty
nejenom špièek státu, ale také médií, justice, Akademie vìd, armády a
bezpeènostních složek.

Bohužel díky mediální zkratce se toto všechno zužuje na pouhé spolu-
pracovníky Státní bezpeènosti, ale hlavní funkce tzv. lustraèního zákona je
pøece jinde. Je to podmínka výkonu tìch uvedených funkcí. To znamená,
že obèan nesmìl být v období od 25. února 1948 do 17. listopadu 1989 ta-
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S faktickou
pan poslanec Kalousek a poté s faktickou pan poslanec Blažek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já velmi dìkuji za vìtu, která byla ob-
sažena ve vaší odpovìdi, pane ministøe prostøednictvím paní pøedsedající,
že v pøípadì aplikace zákona jste pøipraveni rozlišovat. A v tom je ten fór.
My mùžeme mít samozøejmì na lustraèní zákon rùzné názory, ale mìli by-
chom se asi všichni shodnout, že dokud ten zákon platí, tak platí bez výji-
mek a bez rozlišování. To, že vy pøipouštíte výjimku, že prostì vy jako vláda
Èeské republiky pro pøípad, že se vám to hodí, se na libovolný zákon s
odpuštìním – (gesto rukama smìrem doprava) – ignorujete, tak si myslím,
že tím vydáváte strašnì špatný signál do spoleènosti nejenom vùèi
lustraènímu zákonu, ale vùèi jakékoliv aplikaci práva, která by mìla vždy
platit bez výjimek.

Jinak máte tu výhodu jako ministr vlády, že na mì mùžete rovnou bez
pøedsedající. Neváhejte pøíštì.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. A døíve než
pozvu pana poslance Blažka, písemná faktická má pøednost, takže pozvu
pana poslance Hovorku. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo, vážená paní místo-
pøedsedkynì. Vážená vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, já bych s
dovolením vaším prostøednictvím panu pøedsedovi klubu TOP 09, panu
Kalouskovi, pøipomnìl taky jeden historický návrat do minulosti, a sice rok
2006 a vyjednávání o vládì, která mìla být postavena s podporou KSÈM.
A pan Kalousek si urèitì vzpomíná, v dobì, která pøedcházela sestavení té-
to vlády, KDU-ÈSL demonstrovala. Demonstrovala na Letné proti
komunistùm. A pan pøedseda Kalousek potom vlastnì za pár mìsícù
neváhal popøít veškeré svoje animozity vùèi KSÈM a prostì vyjednávat o
vládì s ÈSSD za podpory KSÈM. Myslím si, že je dobré vidìt tyhle souvis-
losti, když nám teï káže o tom, co my dìláme špatnì a jak bychom mìli
postupovat. Mìl by si také on sám uvìdomit, jak v minulosti èasto
postupoval a èasto se choval podle toho, co pro nìho zrovna bylo
výhodnìjší.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk v pravé èásti sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane poslan-
èe. Nyní prosím pana poslance Blažka s faktickou poznámkou.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Já použiji obrat pana ministra
kultury „draèí vejce“. Rád bych Snìmovnì pouze sdìlil, že tady poøád sly-
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zásadnì proti zrušení lustraèního zákona, ale v pøípadì, že se nám to bude
hodit, tak jsme ochotni se dohodnout s panem prezidentem na tom, že pro
vyvolené a pro urèité pøípady ten zákon nebude aplikován. On sice bude
platit, samozøejmì, v tom právním øádu ta písmena najdeme, ale my, stra-
na lidová, protože se nám to hodí, souhlasíme s tím, že aplikován nebude.
To je, jako kdyby neplatil.

V podstatì pøeložíme-li ve vší úctì vaše slova, øíkáte: Jsme zásadnì
proti zrušení zákona o dopravì, ale bude-li se nám to hodit, jsme pøipraveni
pro vyvolené s panem prezidentem se dohodnout na výjimce, že nìkdo si
mùže jezdit, jak chce, kudy chce a kde chce. Jsme zásadnì proti zrušení
zákona o zdravotnických službách, ale v pøípadì, že bychom se mohli stát
ministry vlády, tak jsme pøipraveni dohodnout se s panem prezidentem o
výjimce, že jsou lidé, kteøí mohou léèit i bez lékaøského diplomu. Jste
zásadnì proti zrušení lustraèního zákona, a jsou pøípady, kdy nechcete,
aby byl aplikován, protože se vám to hodí.

Já rovnìž nesouhlasím s návrhy pøedkladatele a budu hlasovat proti
zrušení lustraèního zákona. Nejsem si však jist, zda váš postoj ve své obo-
jakosti není stejnì nebezpeèný jako postoj pøedkladatele. Dìkuji.
(Ojedinìlé zatleskání napravo.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Jiøího Štìtinu, který je øádnì... Pardon.
Tak ještì s faktickou pan ministr kultury Herman. Prosím, pane ministøe.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Vážená paní pøedsedající, kole-
gynì, kolegové. Vážená paní pøedsedající, vaším prostøednictvím bych za-
reagoval na slova pana pøedsedy Kalouska.

Myslím si a chápu roli pana pøedsedy jako opozièního politika, asi
nemùže jednat jinak. Ale myslím si, že stejnì dobøe ví jako my všichni, že
takzvaný služební zákon s tímto tématem vùbec nesouvisí. Pokud je nìkde
draèí vejce vloženo do této tematiky, tak je to onen doprovodný zákon 309
z roku 2002, pro který pan pøedseda tehdy také zvedl ruku.

Myslím si, že je tøeba zdùraznit to, co jsem pøed chvilkou øekl ve svém
pøíspìvku – že lustraèní zákon je zamìøený na pachatele, nikoliv na obìti.
Tady je tøeba velmi dobøe rozlišovat a ctít presumpci neviny. A my jsme
jednoznaènì øekli, všichni ministøi za KDU-ÈSL, že nám nejde o žádná mís-
ta. A to si myslím, že je zcela jednoznaènì zøejmé, a že ve chvíli, kdy by
zde došlo k prolomení tohoto principu, tak tato místa samozøejmì opus-
tíme, protože pokládáme tuto vìc za zcela principiální.

Dìkuji za pozornost. (Zprava slabší potlesk, ale i slabé zabouchání do
lavic.)
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ky celé naší veøejnosti, protože se domnívám, že dneska je lidem úplnì jedno,
jestli tento zákon platí, nebo neplatí.

A teï se dostávám k tomu hlavnímu, co chci øíci. Já, než jsem dostal
tento list, tak jsem mìl skoro obavy, že nebudu mít negativní osvìdèení. Já
jsem totiž od roku 1965 do roku 1969 byl lékaøem na Krajské správì
Ministerstva vnitra v Hradci Králové mylnì jsem se domníval, že když byl
nìkdo u policajtù, tak holt bude mít pozitivní lustraèní osvìdèení. Nebylo to-
mu tak. Já jsem pøesvìdèen o tom, že pokud byl tento zákon pøijat, a bylo
to jistì správnì, tak jeho uplatnìní mìlo být dùsledné, ale v prvních letech
takzvané revoluce, protože to bylo skuteènì pøedání moci jednìch šibalù
šibalùm – to øíkám jaksi hodnì v uvozovkách – jiným, kterým šlo hlavnì o
to, aby tuto zemi rozkradli. A to se jim dokonale podaøilo.

Já zde musím pøipomenout, teï jako minulý pøíslušník Ministerstva vnit-
ra: Jak je možné, že z trezoru ministra vnitra – já ho nebudu jmenovat, aby
mu dal pánbùh vìènou slávu – se najednou ztratí dokumenty, které dokla-
dovaly, že øada dalších lidí byla buï donašeèi Státní bezpeènosti, nebo
dokonce nìkde i dále, to znamená KGB? Já se obávám, že tyto dokumenty
nìkde existují a že se mohou na nìkoho nìkdy, bude-li tøeba, objevit.

Chci øíci jednu vìc. Rozhodnì není správné, abychom tento zákon zru-
šili, ale ne proto, že de iure nebo de facto, protože bylo mnoho lidí mylnì
naøèeno, osvobozeno, dopsáno, ale já vím zcela jasnì, protože jsem byl v
roce 1977 vyšetøován dvìma pøíslušníky Státní bezpeènosti v lese, což mi
potom vytkli bývalí kolegové, kteøí mìli doklady, že kdyby náhodou došlo k
padesátým létùm, tak øada lidí, kteøí tenkrát dìlali na Krajské správì
Ministerstva vnitra v Hradci Králové, by šlo ke zdi. Tak mi øíkali: Nikdy s
nikým nechoï do lesa. Ono to heslo platí i jinak. Ale já mohu øíci jednu vìc.
Pokud nìkdo nic nepodepsal, tak nemohl být na seznamech Státní
bezpeènosti.

Já jsem nelenil a dojel jsem si do Pardubic, kde jsem zjistil, zda byl na
mne veden spis. Samozøejmì byl na mne veden spis. Mìl jsem jméno
Doktor. Bylo to roku 1977. Bylo zajímavé, že Státní bezpeènost vìdìla
všechno o mé rodinì, dokonce o pøíbuzných, o mém švagrovi, který žil v
Austrálii, èili i tam mìla své zvìdy, ale nepodepsal jsem nic, takže se mnou
to bylo ukonèeno a tento spis byl založen ad acta.

No a na závìr – já si myslím, že je naprosto zbyteèné, abychom si
vyèítali, co jsme kdysi kdo o kom øekl, co jsme chtìli a co jsme nechtìli,
jestli jsme to podepsali, jestli se to bude soudit, nebo nebude. Já se do-
mnívám, že lustraèní zákon musí zùstat v morální rovinì. Kdybych já nemìl
tento list, tak vìøte, že bych tady nikdy nebyl a nikdy bych nebyl na funk-
cích, které jsem zastával v podstatì od roku 1990, protože bych si nebyl
jist, jestli náhodou nìkdo nevytasí, že jsem byl, by� jenom ètyøi roky,
pøíslušníkem Ministerstva vnitra.
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ším, jak platí platné právo a podobnì. Ono platí, ale neaplikuje se, a trošku
v jiné souvislosti, která zde možná nezaznìla.

Existuje také pøestupkový zákon a ten v § 21 má pøestupky proti
lustraènímu zákonu. Já bych rád Snìmovnì zde sdìlil, že naprosto
jednoznaènì – a jsem ubezpeèen po interpelacích na pana premiéra z mi-
nulého týdne, že tomu tak je – pan prezident s panem Bohuslavem
Sobotkou spáchali pøestupek proti lustraènímu zákonu. Tím, že pan
Bohuslav Sobotka podal tento návrh, tu skutkovou podstatu naplnil a pan
prezident je podle ústavního zákona beztrestný, èili jeho se to netýká. Pan
premiér totiž minule pøipustil, že u nìkterých èlenù vlády pøedal lustraèní
osvìdèení, u nìkterých nikoliv. To znamená, že advokátská výmluva, že se
to na ministry možná nevztahuje, ten lustraèní zákon, neplatí...

Sdìluji dále, že pøíslušným úøadem pro projednání tohoto pøestupku je
podle mého názoru, protože ten pøestupek byl spáchán v Lidovém domì a
na Pražském hradì, Úøad mìstské èásti Praha 1. Já to oznamovat nebudu,
protože na oznamování mám ve Snìmovnì jiné odborníky a myslím si, že
by napøíklad ministrynì spravedlnosti mohla pøíslušný podnìt podat a ten
pøestupek by mìl být øádnì projednán. Dìkuji. (Potlesk napravo.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím pana poslance Jiøího Štìtinu, øádnì pøihlášeného do roz-
pravy, aby pøišel k mikrofonu. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Štìtina: Dobrý podveèer, vážená paní místopøed-
sedkynì. Dìkuji vám za slovo.

Vážená vládo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, myslím si,
že v tuto chvíli zaèíná zde atmosféra houstnout. Já ji malinko uvolním. A
proè? Myslím, že asi pøed pùlhodinou zde padlo moje jméno v úplnì jiné
souvislosti, než to bylo moje jméno, ale já nosím od roku 1992 tento papír
(ukazuje všem stránku formátu A4), ve kterém mám negativní lustraèní
osvìdèení. A jsem asi jedním z prvních obèanù této zemì, kteøí tento do-
kument mají. Já jsem si to nevzal zámìrnì dneska s sebou, abych to tady
ukázal, že to mám. To ne. Já to nosím stále s sebou, protože nikdy nevím,
kdy se mì bude nìkdo ptát, jestli to mám.

Já musím také hned v úvodu svého krátkého vystoupení øíci, že
nepodpoøím návrh KSÈM a budu hlasovat proti tomu, i když – a teï se do-
stávám k tomu hlavnímu – pokud se nemýlím, tak jsem na tøetím místì, po-
kud jde o stáøí v této Snìmovnì, takže si velmi dobøe pamatuji jako ètyøleté
dítì na osvobození republiky, na únor, takzvanì Vítìzný únor 1948.
Samozøejmì si pamatuji všechno, co zde øíkalo mnoho pøedøeèníkù. Mohl
bych s nimi polemizovat. Já se, vážené dámy a pánové, domnívám, že to
je zbyteèné, protože to mùžeme øešit nìkde úplnì jinde a ne tady pøed zra-
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tedrále svatého Mikuláše v Èeských Budìjovicích. Já myslím, že i kvùli otci
Karlovi nesmíme dopustit, aby lustraèní zákon byl zrušen, a proti komunis-
tickému režimu musíme stále bdìle bojovat. (Potlesk z pravé strany sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dále zde mám pøihlášenou s faktickou poznámkou paní
poslankyni Hubáèkovou? Paní poslankynì Hubáèková, jste pøihlášena s
faktickou poznámkou? (Ne.) Dobrá. Pak tady mám pøihlášku s pøednostním
právem pana místopøedsedy Snìmovny, pana poslance Bartoška. Prosím,
pane poslanèe.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Paní pøedsedající, dámy a pánové,
pìkné odpoledne. Zástupci komunistické strany zde vzpomínají na období
pøed rokem 1989 s nostalgií, jako by to byla doba, do které bychom se mìli
všichni vrátit a byli bychom v ní š�astni. Slovy klasika, za socialismu se
špatnì nežilo, v létì bylo teplo, v zimì snìžilo, zjara tály ledy, byly
povodnì, to jsme, milé dìti, pøišli o hodnì. A já zde øíkám, že komunistic-
ký režim byl zloèinný, který se dopustil vlastizrady a poškodil tento národ.
Støílení lidí na hranicích, lágry pro mukly, fízlování rodin, rozvíjení tøídní ne-
návisti. Období, kdy stranická knížka znamenala víc než vzdìlání a erudi-
ce. To je období, do kterého já se nechci vracet. A rovnou zde øíkám, že
radìji budu žít a uèit se svobodì v této nedokonalé dobì, než se vrátit a
ohnout šíji pod otroctví komunismu! Tak to je a znovu øíkám, že komunis-
tický režim byl zloèinný a je tøeba to øíkat našim dìtem. Dìkuji. (Potlesk v
èásti sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S faktickou
mám pøihlášeného pana poslance Kováèika. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Bude to velmi krátká faktic-
ká. Rád bych upøesnil. Ta slova klasika neznìjí za socialismu se špatnì ne-
žilo, ale za komunismu se špatnì nežilo.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S faktickou
prosím pana poslance Opálku. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Kolegové,
kolegynì, v poslední dobì jsem se zaèetl do publikace, kterou vydalo de-
set profesorù této zemì, Civilizace a dìjiny. Já bych doporuèoval všem
tìm kritikùm, kteøí se hlásí k rùzným smìrùm, aby se podívali, jakou historii
mají ty smìry v dávné minulosti a ke kterým se hlásí.

Nepøišel jsem nic relativizovat ani obhajovat neobhajitelné. Ale prostì
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Èili nehlasujme pro návrh KSÈM. Dìkuji za pozornost. (Potlesk nìkolika
poslancù.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Prosím k mikrofonu pana poslance Jana Zahradníka, který je
pøihlášen do rozpravy. Prosím, aby se pøipravil pan poslanec Josef Hájek.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
když jsem se pøed nìkolika dny hlásil k tomuto diskusnímu vystoupení, tak
jsem netušil, jakou tìžkou úlohu jsem si pøipravil – vystupovat po projevech
paní poslankynì Semelové a pana poslance Grebeníèka.

Paní pøedsedající, já bych rád vaším prostøednictvím vzkázal panu
poslanci Grebeníèkovi, že to, co si moje generace pamatuje z komunis-
tického režimu, to není jenom nìjaké chladné hodnocení historie, nebo to
není nìjaké pokroucení dìjin, které má za úèel škodit jemu a jeho stranì.
Jsou to naše reálné vzpomínky. My si dobøe pamatujeme, jak to tenkrát
bylo. Byly tady represivní složky režimu, Sbor národní bezpeènosti, ar-
máda, Státní bezpeènost se svými spolupracovníky, ale kromì toho tady
také byla Komunistická strana Èeskoslovenska a její základní organiza-
ce, které byly na každém pracovišti. Pomocí tìchto organizací ta strana
vykonávala svoji vedoucí úlohu. Naši kolegové, pøátelé, byli èleny tìchto
organizací, byli èleny jejich výborù a po pravdì, nìkdy vykládali humorné
zkazky, ale pravdou bylo, že to èlenství je v našich oèích vždycky dis-
kreditovalo.

To, že byl pøijat lustraèní zákon, jsme považovali za úlevu, za nìco, co
znemožní exponentùm komunistického režimu úèastnit se na správì vìcí
veøejných po revoluci.

Relativismus, se kterým komunisté pøedkládají návrh na zrušení
lustraèního zákona, je nebezpeèný. Kdyby se to nakrásnì povedlo a tato
Snìmovna nedejbože jejich návrh schválila a zrušila lustraèní zákon, tak se
mùžeme možná pøipravit na to, že zakrátko bude pøedložen návrh na zru-
šení zákona o protiprávnosti a zavrženíhodnosti komunistického režimu s
poukazem, že on ten režim zas tak úplnì zavrženíhodný nebyl, že je na nìj
možný dvojí pohled, že tøeba se i nìkomu líbilo v nìm žít. Proto doufám, že
lustraèní zákon zrušen nebude.

Ještì mi na závìr dovolte jednu takovou vzpomínku. Ona ta nadìje ne-
zahynula v dobách komunismu. Byli lidé, bylo jich mnoho, kteøí ji pomáha-
li živit. Jedním z nich byl èlovìk, na kterého bych si rád dnes vzpomnìl. Byl
to Karel Foøt, známý jako otec Karel z Rádia Svobodná Evropa, který šíøil
duchovní zprávy, pro mnohé nalezl cestu k víøe. Monsignore Karel Foøt 21.
ledna letošního roku zemøel a my jsme se s ním rozlouèili 31. ledna v ka-
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další faktickou
prosím pana poslance Grospièe. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, paní pøedsedající. Dovolte mi, a-
bych vaším prostøednictvím svému pøedøeèníkovi Karlu Schwarzenbergovi
øekl, že lustraèní zákony asi hovoøí o nìèem úplnì jiném, než o èem hovoøil
on tady, a hlavnì v tom rozmìru viny. A pokud bychom pøijali ten jeho
názor, pak bychom tady hovoøili o kolektivní vinì. Ale on asi chtìl øíci, že by
mìlo platit to padni, tomu padni. Èili prokáže-li se u nìkoho vina, nech� je
souzen a nech� je po právu odsouzen. Ale není pøece možné plošnì uva-
lovat kolektivní vinu na urèitou skupinu osob, aniž se posoudí každý
individuální èin. To bychom také mohli øíci, že potenciálnì je tøeba podle ne
dnes platných, ale bývalých platných zákonù, tøeba ještì z doby rakousko-
uherské monarchie, rodu šlechtického, tak by mu mohlo být zakázáno
vykonávat nìjakou funkci, protože potenciálnì tehdy zastával výsadní po-
stavení ve spoleènosti.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Grospišovi.
Vážené paní a pánové, dobré odpoledne. Já si dovolím ještì pøeèíst jednu
omluvu. Omluvu nepøítomnosti z jednání 6. schùze zaslal pøedsedovi
Poslanecké snìmovny pan ministr životního prostøedí Michal Brabec.

Budeme pokraèovat v rozpravì. Ještì faktická poznámka pana poslan-
ce Pavla Kováèika. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Øádnì elektronicky, pane místopøedsedo,
nebo jak bylo pøed chvíli øeèeno, písemnì byla moje faktická pøihlášena.

Jenom krátká reakce na pana kolegu Blažka vaším prostøednictvím,
pane pøedsedající. Kdyby tomu tak bylo, že KSÈM zastupuje pouze
hlasy tìch, kterým se za tzv. minulého režimu žilo dobøe a nebo kteøí
oèekávají, že by se žilo dobøe, kdyby býval ten minulý režim nepadl, tak
to je až pøíliš velké, pane kolego prostøednictvím pøedsedajícího, zjed-
nodušení. Kdyby tomu tak skuteènì bylo, tak nemáme ty desítky tisíc
nových volièù, nových hlasù, i velmi mladých hlasù, a z toho dovozuji, že
lidé nám vìøí, že nejsme tou stranou minulosti, za kterou byste nás mno-
zí rádi samozøejmì mìli, ale že Komunistická strana Èech a Moravy po-
žívá u volièù vážnost, požívá u volièù autoritu i jako strana pro
souèasnost a pro budoucnost, a myslím si, že to je to rozhodující. A
skoro mì mrzí, že jsem tu tematiku nezamìstnanosti nezaøadil jako prv-
ní bod dne. Mohli jsme se skuteènì bavit o vìcech, které pálí lidi víc než
cokoliv jiného. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu Pavlu Kováèikovi.
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každý máme své vidìní, a jestli v té minulosti byly vìci, ke kterým se urèitì
nebudeme hlásit s nìjakým nadšením, tak si uvìdomme, že tyto škraloupy
máme všichni. Jestli to byla genocida indiánù, pùvodního obyvatelstva v
Americe, pod køížem, jestli to byly dvì svìtové války díky pravici a kapitálu,
a tak bych mohl vyjmenovávat. Prosím vás, buïme k historii spravedliví a
vìnujme se jí úplnì. Nejenom ve výseèi, která nám vyhovuje. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Døív než udìlím pøednostní slovo panu poslanci
Schwarzenbergovi, mám faktickou pana poslance Blažka. Pane poslanèe,
vydržte, prosím. Tak dobøe. Prohodíme poøadí.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Paní pøedsedající, vážené po-
slankynì, vážení poslanci, když èlovìk sledoval diskusi, a� zde ve
Snìmovnì, nebo v rùzných médiích v posledních dnech, tak na mì udìlal
hluboký dojem argument, že lustraèním zákonem se vytváøí nerovnost pøed
zákonem a že tohle neodpovídá Ústavì. Musím ale tady vyèinit našemu
právnímu øádu, že to se stává i na jiných polích. Dennì vyslovují soudy roz-
sudky, které brání odsouzeným vykonávat na nìjakou dobu povolání.
Použijí rozsudku, že se odebere øidièák, ponìvadž je to ohrožení. Ano, je
to pravda, a brání se prznitelùm mladistvých, zejména pedagogická povo-
lání. Tudíž bychom se mìli opravdu starat tady o rovnost pøed zákonem,
aby všichni nebyli omezeni ve svých možnostech, mohli neomezenì vyko-
návat svou èinnost. Pak souhlasím plnì. Pak by lidé, kteøí spolupracovali s
okupaèní mocností nebo byli fízlové, mìli mít nadále možnost pøístupu k
státním tajemstvím. Pak máme opravdu zde perfektní rovnost a každý
mùže dìlat, co chce. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci.
S faktickou pøihlášen pan poslanec Blažek. Prosím, pane poslanèe, vaše
dvì minuty.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Já si vždycky øíkám, že už nic
neøeknu, ale ta moravská povaha mì vždycky vyburcuje. Já si dovolím øíct
na adresu KSÈM jedno velké zjednodušení a v jedné vìci, že je chápu. Oni
v podstatì, a tak už to prostì chodí ve volbách, zastupují buï ty obèany,
kteøí se mìli za pøedchozího režimu lépe, anebo ty, kteøí si myslí, kdyby ten
režim zùstal, že by se možná mìli líp než dnes. Velmi zjednodušuji a vím
to. Ale on ten lustraèní zákon nechrání tuto spoleènost ani tak pøed vámi,
ale spíš pøed tìmi, kteøí v roce 1989 odešli a dnes nesedí tam, ale sedí tak
nìkde tady.
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jícího: Prosím vás, mou mámu dùchodkyni nezastupujete, tu si z toho
seznamu škrtnìte. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Nyní øádnì pøihlášený pan posla-
nec Josef Hájek v pøihlášce do rozpravy. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Josef Hájek: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové, pøi
projednávání služebního zákona jsem tady vystoupil s ponìkud emotivním
vystoupením. Jsem horník a emoce ve mnì urèitì jsou. A pøestože patøím
k tìm, kterých se taky období komunistù dotklo, protože jsem byl spoleènì
s vaším bývalým pøedsedou ODS propuštìn z politických dùvodù z vojen-
ské školy, pøesto bych chtìl dneska k projednávanému tématu pøistoupit
ponìkud pragmaticky.

Pøed tímto vystoupením jsem prostudoval øadu odborných materiálù a
textù, které se týkaly problematiky lustraèního zákona. V této souvislosti mì
nejvíce zaujala publikace nazvaná Komunistické právo v Èeskoslovensku,
která byla dokonèena v Mezinárodním politologickém ústavu Masarykovy
univerzity v Brnì v roce 2009. Mimo jiné v dobì, kdy byl rektorem této uni-
verzity souèasný pøedseda ODS. V této publikaci se problematikou
èeských lustraèních zákonù zabývá kapitola nazvaná Lustrace a bìh èasu.
Autor této kapitoly, pan David Kosaø, v ní podrobnì hodnotí nejen
funkènost èeských lustraèních zákonù, ale také se zabývá otázkou, jak
dlouho v kontextu s èeskou Ústavou a judikaturou Evropského soudu pro
lidská práva by tyto lustraèní zákony mìly fungovat. Pøipomínám, že se si-
ce jedná o text z roku 2009, ale dle mého názoru jsou myšlenky a závìry
tohoto autora vysoce aktuální i dnes, po pìti letech.

Autor v úvodní èásti své práce uvádí – cituji: Aèkoliv byly oba lustraèní
zákony z let 1991 a 1992 pùvodnì pøijaty pouze na dobu pìti let, zùstávají
dvì dekády po sametové revoluci stále souèástí platného právního øádu. A
nejen to, lustraèní zákony poøád vyvolávají emoce a ve vypjatých chvílích
dokonce ovlivòují politickou scénu. Toho jsme tady svìdky dnes i pøi mi-
nulém projednávání.

Autor pøi hodnocení lustraèních zákonù dále uvádí – cituji: Specifické o-
kolnosti spojené s pøechodem k demokracii, jež ospravedlòovaly pøijetí
èeských lustraèních zákonù po sametové revoluci, s postupem èasu pomi-
nuly, a lustraèní zákony by tudíž mìly být prohlášeny Ústavním soudem za
protiústavní, pøípadnì zrušeny samotným zákonodárcem. Autor tento ar-
gument opírá o tvrzení, že èeské lustraèní zákony jsou v dnešní dobì, to
znamená již v roce 2009, v rozporu s Listinou základních práv a svobod.

Toto stanovisko sdílel i prezident Havel. Ten, jak známo, vetoval jak v
roce 1995, tak i v roce 2000 prodloužení lustraèních zákonù s odùvod-
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Ještì faktická poznámka pøedsedy klubu ODS pana Zbyòka Stanjury. Pane
pøedsedo, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Musím øíct, že mám z té
debaty radost, že buï celé kluby, nebo èlenové jiných poslaneckých
klubù, samozøejmì s výjimkou komunistického klubu, øíkají, že podpoøí náš
návrh na zamítnutí toho zákona už v prvním ètení, a opravdu mám z toho
radost. 

Na druhé stranì, abychom to nemìli tak jednoduché s bojem proti re-
lativizování minulosti a komunismu a podobnì, tak chci pøipomenout, že to
je návrh komunistické strany, její pøedseda sedí o dvì øady nade mnou, je
to místopøedseda Poslanecké snìmovny a v tajných volbách – podotýkám
v tajných, kdy jsme mohli svobodnì vyjádøit svùj názor – získal od vás 151
hlasù. Tak aby to nebylo tak jednoduché s tím bojem proti komunismu a to-
mu, jak se relativizují vzpomínky na minulý režim.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi klubu ODS
za jeho faktickou poznámku i za dodržení èasu. Poslední faktická poznám-
ka, paní poslankynì Marta Semelová. Paní poslankynì, máte slovo k fak-
tické poznámce.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající,
vaším prostøednictvím bych chtìla ještì také krátce reagovat na pana po-
slance Blažka. Chtìla bych trošku poopravit to, koho my jako KSÈM za-
stupujeme. My zastupujeme mladé rodiny, my zastupujeme lidi bez
zamìstnání, bez práce, my zastupujeme ty lidi, kteøí nemají na toho dokto-
ra, protože když tady mluvil pan Svoboda o SANOPZu, tak bych chtìla je-
nom upozornit, že teï si musejí platit všude. My tady zastupujeme
dùchodce, kteøí nemají peníze na to, aby vyžili. A zastupujeme ty lidi, kteøí,
a je to více než dvì tøetiny, nemají ani prùmìrnou mzdu.

A pokud tady mluvíte ostatní o neustálé diktatuøe z období pøed listo-
padem 1989, tak bych chtìla upøesnit, že teï je tady diktát lží a penìz.
(Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Martì
Semelové za dodržení èasu k faktické poznámce. A máme... Pan kolega
Kuèera k faktické poznámce. Už jsem chtìl vyvolat øádnì pøihlášeného ko-
legu Hájka, ale nemám šanci. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k faktické
poznámce.

Poslanec Michal Kuèera: Ještì jednou dobrý den. Já bych jenom ve-
lice krátce k paní poslankyni Semelové prostøednictvím pana pøedseda-
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Dnes, témìø 25 let od sametové revoluce, nastal opravdu èas diskutovat
nad revokací èi zrušením lustraèního zákona. Dle mého názoru ale nejprve
musíme schválit služební zákon. Pokud bude služební zákon letos sch-
válen, v což pevnì vìøím, mìli bychom se k problematice lustraèního
zákona opìt vrátit a do té doby budu hlasovat proti zamítnutí návrhu KSÈM.
Dìkuji. (Potlesk poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Josefu
Hájkovi, a než dám slovo øádnì pøihlášenému panu poslanci Michalu
Kuèerovi, pøedbìhl ho jeho stranický kolega s faktickou poznámkou.
Dávám tedy slovo Františku Laudátovi k faktické poznámce. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, já na margo svého pøedøeèníka bych øekl, že papír snese úplnì
všechno. Nevím, pøeslechl jsem jméno autora tohoto nehorázného blábolu.

Znovu tady zopakuji, že to není jenom otázka vlastního zákona, ale mo-
rálního pohledu na to, co se tady dìlo pøed rokem 1989. 

Kdysi se potkali duchovní z nìkolika velkých svìtových náboženství a
bavili se o tom, na èem se vùbec mùže civilizace na této planetì shodnout.
Nakonec se neshodli vùbec na nièem, nicménì ve høe byla tato kritéria:
právo na život, právo vlastnit majetek, poctivì nabytý, samozøejmì, a právo
svobodnì vyznávat náboženství.

Když se na to podíváme, co dìlali pøedlistopadoví komunisti. Právo na
život – už se nezeptáte Horákové, Slánského a dalších. Právo vlastnit – asi
je tu zbyteèné opakovat, kolika lidem ukradli majetky, kolik lidí vyhnali z je-
jich rodných domovù, kolika lidem sebrali živnosti, a to od tìch nejmenších
až po ty nejvìtší. Právo vyznávat náboženství – nìco už pamatujeme, když
byl Šemík høíbì a Hradèany byly ještì døevìné. Tak pokud vím, tak když si
nìkdo troufl pøihlásit se na hodinu náboženství, tak následovala masáž a
jen nìkolik málo se odvážilo tam chodit.

Takže o èem se tu dnes bavíme? Takové pitomosti, jako nìkdo napíše
v jakýchsi analýzách, tak to vám pøinesu tisíc knížek, které øíkají pravý
opak. 

Dìkuji. (Potlesk z pravé strany sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Františku
Laudátovi. S faktickou poznámkou ještì stále pan kolega Blažek a potom
kolega Josef Hájek, také faktická poznámka. Prosím, pane poslance.

Poslanec Pavel Blažek: Mám takovou prosbu a souèasnì urèitý
protest. A� se to komu líbí, nebo ne, Václav Havel byl jednou z nejvìtších
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nìním – cituji: Tyto zákony byly urèeny pouze pro revoluèní fázi a je èas
pøijmout úpravu v souladu s právním státem, která neakceptuje kolektivní
vinu.

Nejsem právník, ale neznám v naší legislativì další zákon, v kterém se
upøednostòuje presumpce viny namísto standardní presumpce neviny. Po
témìø 25 letech od sametové revoluce by obèanovi mìlo být umožnìno,
aby okolnosti každého pøípadu byly individuálnì posouzeny a každý obèan
naší demokratické republiky musí mít jistotu rovnosti pøed zákonem.

Autor pøi hodnocení období platnosti lustraèních zákonù dále konstato-
val:

Za prvé. Èeské lustraèní zákony neposkytly žádnou spravedlnost pro
obìti komunistického režimu, o èemž jasnì vypovídá negativní postoj øady
disidentù, jakým byl prezident Havel, Petr Uhl nebo Jiøina Šiklová.

Za druhé. Pøíbìhy napøíklad Josefa Tošovského èi Františka Lamberta,
kteøí pøedstavují špièku ledovce, jednoznaènì prokázaly, že smysl
lustraèních zákonù jako nástroj urèité odplaty za podíl na pøíkoøích
zpùsobených komunistickým režimem se èasto minul úèinkem.

Za tøetí. Co se týká profylaktických úèinkù lustraèních zákonù pro bu-
doucnost, autor uvádí – cituji: Pokud spravedlnost lustraèních zákonù
spatøujeme v nezbytném opatøení do budoucna, jež má zabránit infiltraci o-
sob spolupracujících s totalitním režimem do veøejných funkcí novì vzni-
kajícího státu, tak tento argument stojí na vodì, nebo� tohoto cíle lze
dosáhnout vùèi základnímu právu šetrnìjším zpùsobem než lustracemi a
síla tohoto argumentu klesá s postupujícím èasem od sametové revoluce.
Konec citátu. A s tímto názorem se já osobnì beze zbytku ztotožòuji.

Autor dále uvádí – cituji: K požadavku politické loajality osob ve státní
správì a ve veøejných službách dodáváme, že aèkoliv souhlasíme s tím, že
státy mají legitimní zájem vyžadovat od zamìstnancù ve veøejné správì
zvláštní pouto dùvìry a loajality, zkoumání loajality zamìstnance veøejné
správy musí být založeno na materiálním, a nikoliv formálním pojetí loajality
vùèi ústavnímu systému Èeské republiky. To znamená, že porušení povin-
nosti loajality musí splòovat pøinejmenším následující zásady.

Za prvé. Musí dosahovat závažné intenzity. Zde musí být posuzována
zejména aktuálnost rizika neloajálního chování. Zdali byla loajalita porušo-
vána aktivním, nebo pasivním zpùsobem a zdali se jednalo o jednorázové,
èi opakované porušení loajality, pøípadnì jak dlouhého trvání.

Za druhé. Musí dostát požadavku individualizace. To znamená, musí
brát v potaz individuální okolnosti každého pøípadu, napøíklad porušení lo-
ajality pod nátlakem, èi dokonce v dùsledku použití násilí.

Za tøetí. Porušení loajality musí být hodnoceno pøedevším s ohledem na
konkrétní funkci, kterou zamìstnanec zastává, popøípadì hodlá zastávat.
Tyto zásady má splòovat služební zákon. Konec citátu.
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Michalu
Kuèerovi. Zatím poslední pøihlášený je pan poslanec Jiøí Koubek, kterého
žádám, aby se ujal slova. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Koubek: Vážený pane místopøedsedo, vážené dámy a
pánové, velice dìkuji. Patøím k tìm lidem, na které se lustraèní zákon ne-
vztahuje, takže asi by se možná slušelo, abych mlèel. Jestli dovolíte, pøece
jen promluvím.

Nebyl jsem nikdy postaven pøed volbu vstoupit, nebo nevstoupit do
zloèinecké organizace. Naštìstí jsem toho byl uchránìn. Mùj starší bratr o-
všem už tuto volbu mìl, jeho rodièe to naštìstí mìli alespoò z hlediska mo-
rálky v hlavì srovnané, a tak mu nikdy neøekli: Vstup do zloèinecké organi-
zace, budeš se mít lépe, budeš moci jít studovat zahranièní obchod atp.

Pøed tuto volbu nebo pøed jinou životní volbu nebyli ani postaveni
prarodièe mých dìtí, kterým v 50. letech jednou veèer za�ukal soused na
okno a oznámil jim, že ráno budou vystìhováni, protože na schùzi místní
komunistické buòky bylo prostì rozhodnuto, že dva nejvìtší statkáøi v ka-
ždé vesnici v okolí budou ráno odstìhováni pryè. Dìdeèek se dostal do
dolu a babièka na statku, který znárodnilo JZD, tak aby nekazila vùbec
svým pùsobením, umožnili jí tam bydlet, tak aby nekazila socialistickou
dìlnickou a rolnickou mládež, tak jí zazdili vchod a ona si musela udìlat
vlastní vchod smìrem na hnùj.

Pamatuji si na tu dobu, kdy se u nás doma, by� jsem byl malý kluk, šep-
talo, kdy se prostì nesmìlo mluvit nahlas, kdy jsem se báli, který soused
co napráská. Byla to doba pokøivená a pamatuji si ji jako dítì.

Tolik jenom dùvod, proè si i já dovoluji vystoupit v této rozpravì, proto-
že bych si rozhodnì nepøál, aby mé dìti jednou žily v podobné dobì.
Protože bych si nikdy nepøál, abych se musel stydìt za to, že jsem byl také
èlenem Poslanecké snìmovny, která nad tìmito zloèiny minulého režimu
zavøela oèi tak, že tento návrh, který dnes projednáváme, by prošel do
druhého ètení.

Teï mi ještì dovolte použít nìkolik èísel z veøejných zdrojù, která zpra-
coval kolega starosta Vìslav Michalík z Dolních Bøežan, kterého jsem po-
žádal o souhlas s citací tìchto údajù.

Lustraèní zákon omezuje pøístup k nìkterým funkcím ve státní správì
lidem, kteøí se v zákonì definovaným zpùsobem zapletli s komunistickým
režimem a kteøí se narodili pøed 1. 12 1971. Na poèátku své pùsobnosti
se lustraèní zákon vztahoval zhruba na 6 milionù potenciálních uchazeèù,
tedy lidí ve vìku 20 až 60 let, a omezený okruh státem placených funkcí.
Za 20 let, údaj ke konci roku 2011, který se podaøilo panu kolegovi do-
hledat, bylo vyøízeno 458 tisíc 440 žádostí podle tzv. velkého lustraèního
zákona a 10 tisíc 45 z toho bylo pozitivních. Podle tzv. malého lustraèního
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osobností našich dìjin, a možná evropských, minulého století. Mnì rve uši,
když se tady každé jeho slovo použije ve výkladu, v jakém se to každému
líbí, a já si myslím, že si to tato osobnost vùbec nezaslouží. Teï nesmìøuji
pouze ke KSÈM, ale všeobecnì. Když ho budeme citovat, budiž, ale
nebuïme vykladaèi, protože ho znevažujeme. Koneckoncù, myslím, jestli
nìkdo má snad možná právo ho obèas vykládat, tak je to jediná osoba – a
to je Karel Schwarzenberg.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní ještì pan kolega Josef
Hájek s faktickou poznámkou a potom pan poslanec Kuèera. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Josef Hájek: Já se ještì omlouvám, já jsem sliboval, že do
toho nedám emoce, ale já to neumím. Takže v závìru jsem se trošièku
pøeøekl. Takže jen do zápisu ještì jednou opakuji, že do doby, než projde
služební zákon, budu hlasovat pro zamítnutí návrhu KSÈM. Pro zrušení
lustraèního zákona.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Hájkovi a ny-
ní pan poslanec Michal Kuèera s øádnou pøihláškou. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Kuèera: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, v poslední dobì se množí snahy o falzifikaci
naší historie, a to zejména ze strany KSÈM. Už jen z projevù mých komu-
nistických pøedøeèníkù doslova bìhá mráz po zádech.

Dovolte, aby vám uvedl i další èerstvé pøípady snahy o falzifikaci naší
historie z posledních dnù.

Místopøedseda snìmovny pan Filip v tìchto dnech relativizoval
zloèinnost okupace Èeskoslovenské republiky Sovìtskou armádou a ar-
mádami Varšavské smlouvy z roku 1968. Vyslovil to v souvislosti se smrtí
zrádce Vasila Biåaka, který byl autorem zvacího dopisu Leonidu
Brežnìvovi. A tím dalším pøípadem je bezesporu snaha komunistù zrušit
lustraèní zákon a bagatelizace role agentù komunistické Státní bezpeènosti
po roce 1989. Zrušení lustraèního zákona by nebylo jen pouhým formálním
aktem, ale byla by to ve skuteènosti další rehabilitace zloèineckého komu-
nistického režimu.

Domnívám se, vážené dámy a vážení pánové, že bychom tomu mìli
zabránit nejen proto, že tento pokus je nevratný, ale také proto, že by
pøijetí této normy znamenalo krok zpìt v naší moderní národní historii.
Dìkuji.
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Radimu Fialovi. Ptám se, jestli se nìkdo hlásí do obecné rozpravy. Není
tomu tak, rozpravu konèím. Závìreèná slova – zástupkynì navrhovatelù
paní poslankynì Zuzka Rujbrová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Zuzka Bebarová-Rujbrová: I já pøeju hezké odpoledne.
Kolegynì a kolegové, vaše diskuse zamìøená na ohlížení se do

minulosti, nìkteøí nostalgicky, nìkteøí pejorativnì, mì také inspirovala k to-
mu, že jsem si zaèala pøipadat jako úèastník recepce. Jestli si vzpomene-
te, býval to takový ten pøedlistopadový vtip: Co je to recepce? Lidová slav-
nost, na které se lid veselí prostøednictvím svých øádnì zvolených
zástupcù. A tak, milí èlenové vládní koalice, dáte pøednost tomu, že si od-
hlasujete, že pro nìkterá vaše korýtka lustrák prostì potøeba není, že se
vás netýká, a lid, ten si prostì nìjak poradí, ostatnì od parlamentu nic
dobrého stejnì neèeká.

V téhle souvislosti bych chtìla pogratulovat zejména hnutí ANO, které
skuteènì vneslo nový vítr na zatuchlý èeský politický dvorek a skvìle se za-
daptovali nejen ve funkcích a s nimi spojených prebendách, ale i v pro-
cesních zvyklostech tohoto ctihodného zákonodárného sboru, kde se
nauèili, jak si neudìlat z huby jinou èást tìla a jak zmìnit svùj názor nejlé-
pe tím, že øekneme, že to udìláme lépe a radostnìji nežli ti, kteøí se o to
nìjakým zpùsobem pokoušejí.

Radost mi udìlala nejmenší koalièní strana KDU-ÈSL. Pøinejmenším je-
jich zásluhou, a nebývá to bìžné, se o návrhu z øad KSÈM tentokrát
dozvìdìla i širší veøejnost, by� to bylo metodou myši, která øvala. Já bych
si tomuto politickému subjektu pouze dovolila vzkázat, že i pod sutanou
mùže být špinavé prádlo.

A kolegynì a kolegové, vás všechny bych chtìla vyzvat a požádat o to,
abyste hlasovali tak, abyste se mohli podívat do oèí nejen svým dìtem, jak
zde øada z vás øíkala, ale také svým rodièùm a prarodièùm. Dìkuji vám.
(Potlesk z øad poslancù KSÈM. Nesouhlasné hlasy z pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Nyní závìreèné slovo pana zpravo-
daje. Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Marek Benda: Vážený pane místopøedsedo, vážené dámy,
vážení pánové, já si dovolím jedinou repliku na paní navrhovatelku, a to že
budu hlasovat tak, jak budu hlasovat, právì proto, abych se mohl svým
rodièùm a prarodièùm podívat do oèí. (Bouølivý potlesk z pravé strany
sálu.)

Jinak konstatuji, že byl podán panem pøedsedou Stanjurou za klub
ODS návrh na zamítnutí tohoto návrhu zákona, který byl posléze v
rozpravì podpoøen celou øadou dalších vystupujících, které nebudu jme-
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zákona to bylo 24 tisíc 295 žádostí a z nich bylo 4 tisíce 745 pozitivních.
Takže za 20 let bylo zabránìno vykonávat nìjakou státem placenou práci
ve vedoucí funkci necelým 30 tisícùm lidem. Za zmínku jistì stojí i to, že
75 % žádostí bylo podáno v prvních tøech letech pùsobnosti tohoto
zákona. Poèet žádostí s narùstajícím èasem prudce klesá.

Když se podíváme, jaká je situace dnes, tak poèet lidí, kteøí jsou v pro-
duktivním vìku a jsou narozeni pøed 1. 12 1971, jsou jich ménì než tøi mi-
liony. Za deset let jich bude zhruba polovina, tedy asi tak jeden a pùl
milionu. Poèet žádostí o lustraèní osvìdèení se nyní roènì pohybuje v
tisících a poèet negativních osvìdèení ve stovkách. Znamená to, že v
dùsledku lustraèních zákonù, pokud by byly zùstaly platné, bude zamezen
pøístup do nìkterých vybraných funkcí ve státní správì roènì pouze
nìkolika stovkám lidí. Je to moc, nebo málo? Nahrává to odpùrcùm, nebo
zastáncùm tohoto zákona? 

Já se pøipojuji ke slovùm pana starosty, která zveøejnil na svých webo-
vých stránkách, že to staèí k tomu, aby se nic nemìnilo a aby tyto zákony
byly ponechány v platnosti. Stojí za to je ponechat v platnosti právì proto,
že dopadnou už jenom na pár stovek pøípadù roènì, nebo i právì proto, a
právì proto není dùvod, že by spoleènost, která si tady po roce 1989
nastavila nìjaká pravidla, že by z nich mìla po nìjaké dobì couvat zpìt.
Tady jde totiž o princip. Tady jde i o to, abychom se nemuseli za své dìti
stydìt a aby se naše dìti nemusely stydìt za nás. Dìkuji. (Potlesk
poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jiøímu
Koubkovi. To byl poslední pøihlášený do rozpravy. Hlásí se pan poslanec
Radim Fiala, pøedseda klubu hnutí Úsvit. Prosím, pane pøedsedo, máte slo-
vo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji. Vážený pane místopøedsedo, kolegynì,
kolegové, dovolte mi se ještì velmi struènì a krátce vyjádøit za hnutí Úsvit.
My jsme samozøejmì o tomto návrhu zákona na poslaneckém klubu disku-
tovali jako asi vy všichni a dohodli jsme se na tom, že aktivnì nepodpoøíme
zrušení lustraèního zákona. Nicménì je k tomu ale také dùležité dodat, že
tento zákon již má dnes spoustu chyb a podle nás spravedlivou variantou
by bylo iniciovat novelizaci lustraèního zákona, napøíklad aby lidé, které
soud oèistí od spolupráce se Státní bezpeèností, mohli být z tìchto
seznamù vyškrtnuti a mohli požádat o negativní lustraèní osvìdèení. My
prostì potøebujeme zákon 21. století pro lidi, kteøí chtìjí pùsobit ve veøejné
správì a veøejné službì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi klubu
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oprávnìné subjekty, teï myšleno územnì samosprávné celky, mohou – a právì
to slùvko mohou –

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, já vás požádám o
chvilku pøerušení a ostatní kolegy požádám o klid. Pokud máte zájem dis-
kutovat o jiném textu, než je text tisku 23, prosím, pøesuòte diskusi do
kuloárù, do pøedsálí, aby mohl pan zástupce navrhovatelù v klidu
pøednášet svùj návrh. Dìkuji vám. Pokraèujte prosím.

Poslanec Stanislav Polèák: Já dìkuji, pane místopøedsedo.
Právì to slùvko mùže pùsobí problémy, které se potom projevují v

aplikaèní praxi zákona tak, že se vlastnì škoda po úøedních osobách až na
výjimky nevymáhá. Z toho dùvodu byla pøedložena i tato novela. Chci øíci,
že v zásadì odpovídá již døíve pøedložené novele zákona, kterou
pøedkládala jak skupina poslancù v minulém období, tak následnì i vláda
premiéra Petra Neèase.

Nemíním dále nìjak složitì odùvodòovat tuto normu, protože si myslím,
že je podle mého názoru zpùsobilá býti pøedmìtem legislativního procesu
a pøípadných úprav v rámci druhého ètení, leè alespoò upozorním na pod-
le mého názoru problematické vyjádøení bývalé vlády pana premiéra
Rusnoka, protože nìkterá vyjádøení, která jsou uvedena ve stanovisku
vlády, jsou skuteènì úsmìvná.

Pan premiér Rusnok a jeho vláda totiž tvrdí, že hrozba povinného vy-
máhání regresní úhrady mùže vyvolat nežádoucí reakci napøíklad ze stra-
ny rozhodujících úøedníkù spoèívající v tom, že v obavì z možných
dùsledkù svých rozhodnutí pro nì samé budou k rozhodování pøistupovat
mìkèeji nebo budou rozhodovat ryze formalisticky. 

Pokud jsem si tedy mohl pøeèíst toto jedno z tìch základních dùvodù
vlády, které vedou k nesouhlasu s tímto návrhem zákona, tak si myslím, že
to je další inspirativní materiál do poøadu Jistì, pane ministøe, èi premiére,
pokud by takovýto poøad mìl tedy další pokraèování. Já jsem pøesvìdèen,
že právì to, že dnes úøedníkùm za jejich pochybení nehrozí vùbec žádná
sankce, že vlastnì jediným poškozeným je stát, tak toto pravidlo
bezesporu pùsobí ty nejvìtší škody státu právì v tom, že úøední rozhodo-
vání je de facto nestíhatelné, pokud to není už vyloženì trestnìprávní
úroveò. Myslím si, že by mìli úøedníci mít povìdomí o tom, že pokud roz-
hodují podle zákona, tak jim nemùže hrozit samozøejmì žádný postih, a
zároveò tedy že ta sankce pøichází v okamžiku, kdy nerozhodují podle
zákona, ale rozhodují napøíklad podle urèitého zadání. Zároveò chci upo-
zornit, že návrh novely zná i ustanovení, které má do znaèné míry
eliminovat pøípadné postihy tvrdosti, tvrdosti postihu, kdy jsou dùvody pro
to, aby škoda po úøedníkovi vymáhána býti nemìla. Upozoròuji, že ten
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novat a citovat, a myslím, že o tomto návrhu máme v tuto chvíli hlasovat.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, potvrzuji, že mám v poznámkách
hned z prvého pøerušení návrhy na zamítnutí jak od kolegy Stanjury, tak od
kolegy Farského a dalších. O tom rozhodneme v hlasování, které zahájím,
ale nejdøív vás odhlásím a požádám vás o novou registraci. Prosím,
pøihlaste se svými identifikaèními kartami.

O samotném návrhu, jakmile se ustálí poèet pøítomných poslancù, bu-
deme hlasovat v hlasování poøadové èíslo 95, které jsem zahájil, a ptám se,
kdo je pro zamítnutí tohoto návrhu. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 95 pøihlášeno 167 pro 121, proti 39.
(Bouølivý potlesk zprava.) Návrh byl pøijat. Znamená to, že návrh zákona
konèí, protože prošlo zamítnutí.

Konèím bod 17. Dìkuji paní zástupkyni navrhovatelù, dìkuji zpravoda-
ji.

Budeme pokraèovat dalšími body. Dalším bodem jednání je

18.
Návrh poslancù Stanislava Polèáka, Petra Gazdíka a dalších 

na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 82/1998 Sb., 
o odpovìdnosti za škodu zpùsobenou pøi výkonu veøejné moci 

rozhodnutím nebo nesprávným úøedním postupem
a o zmìnì zákona Èeské národní rady è. 358/1992 Sb., o notáøích

a jejich èinnosti (notáøský øád), ve znìní pozdìjších zákonù
/snìmovní tisk 23/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 23/1. Zástupce
navrhovatelù kolega Stanislav Polèák už je u stolku zpravodajù. Prosím,
aby se ujal slova. Kolega Chvojka jako zpravodaj už je tady také. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo. (V sále je hluk.)

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji vám, pane místopøedsedo. Já
pouze ve struènosti uvedu, že tento zákon se snaží øešit jisté interpretaèní
obtíže, které plynou ze stávající podoby zákona, jenž umožòuje státu ne-
vymáhat regresní úhradu po úøedních osobách, které zpùsobily svým
zavinìným jednáním fakt škody na úrovni státního rozpoètu, respektive na
úrovni rozpoètu územnì samosprávných celkù.

Dnešní podoba zákona zní tak, že stanovuje, že stát a pøípadnì další
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji Janu
Chvojkovi a otevírám obecnou rozpravu, do které se jako první pøihlásil pan
poslanec Radek Vondráèek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radek Vondráèek: Pane pøedsedající, dìkuju za slovo.
Vážené kolegynì, vážení kolegové, dostáváme se k tomuto návrhu, který je
svou podstatou velmi struèný a jednoduchý. Pokusím se být také struèný a
jednoduše pøednést svoje stanovisko.

Já se názorovì nacházím mezi stanoviskem vlády a stanoviskem
pøedkladatelù. Jednoduše se nahrazuje slovíèko, že „stát mùže vymáhat
škodu“ a bude nahrazeno slovíèkem „musí vymáhat škodu“. Dostáváme se
tady jakoby od jednoho mantinelu k druhému.

Já souhlasím s tím, že situace je tristní, že se státe nestará o své peníze
a že nejsou vymáhány regresivním zpùsobem tyto nároky. Existuje jakási
falešná solidarita mezi státními úøedníky a urèitì si tato problematika
zaslouží øešení. Nejsem zcela pøesvìdèený o tom, že rigidní pravidlo o tom,
že stát je povinen za každé situace vymáhat tuto škodu, nepovede zase k
nìjakým negativním jevùm.

Ze strany pøedkladatelù byl možná trochu zlehèen pøípadný psycholo-
gický dopad. Pøedstavte si, že nad každým tím úøedníkem skuteènì bude
viset ten Damoklùv meè. Skuteènì vím, jak funguje èeské prostøedí, jak fun-
guje myšlení úøedníka. Mùže se stát, je reálné, že v pøípadì nìjaké sporné
agendy, finanènì nároèné agendy, bude docházet tøeba k obcházení for-
málnímu, aby nedocházelo jaksi k správnímu posouzení a rozhodnutí ve
vìci samé, které by bylo sporné, nebo bývalo by nebezpeèí u toho kterého
úøedníka. Nemùžeme se automaticky dovolávat jakési odvahy, že ten který
úøedník navzdory tomu riziku rozhodne po právu, jak to bude cítit, bez o-
hledu, že by pøemýšlel o pøípadné náhradì škody. Je zde samozøejmì
nìjaký demonstrativní výèet, za jakých okolností by toto pravidlo uplatnìno
nebylo. Zde bych se pøimlouval urèitì, aby se tam pøidalo více položek,
tøeba sociální dùvody.

Nebudu zdržovat. Chtìl bych na závìr poznamenat, že si tato
problematika urèitì zaslouží diskuzi, ta zmìna je daného pøedpisu je
žádoucí, a v každém pøípadì doporuèuji, aby tento tisk prošel do druhého
ètení a abychom se mu ještì dále vìnovali, napøíklad na pùdì
ústavnìprávního výboru. To je vše. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Radku
Vondráèkovi. S pøednostním právem se pøihlásil pan... pardon. Tak v tom
pøípadì písemnì pøihlášený je pan poslanec Ludvík Hovorka. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.
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výèet je demonstrativní a že by mìl být pøedevším rozveden pozdìjší soudní
praxí.

Jinak ke stanovisku vlády – já tedy bych ho mohl rozporovat v mnoha
mnoha bodech, ale považuji to za zbyteèné, protože Rusnokova vláda už,
jak vidíte, není v tìch lavicích a nevím, ke komu bych tyto výtky jaksi
pøednášel. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Stanislavu
Polèákovi a žádám pana zpravodaje pro prvé ètení pana poslance Jana
Chvojku, aby pøednesl svou zpravodajskou zprávu. Prosím, pane zpravo-
daji, máte slovo.

Poslanec Jan Chvojka: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Dobrý
veèer, dámy a pánové.

Pan pøedkladatel v zásadì øekl všechno podstatné, takže já možná
jenom nìkteré vìci pro jistotu zopakuji. Jde o tisk èíslo 23, který novelizuje
zákon è. 82/1998 Sb., o odpovìdnosti za škodu zpùsobenou pøi výkonu
veøejné moci rozhodnutím nebo nesprávným úøedním postupem a o zmìnì
zákona Èeské národní rady è. 358/1992 Sb., o notáøích a jejich èinnosti,
notáøský øád, ve znìní pozdìjších zákonù. Tisk byl doruèen poslancùm dne
29. listopadu 2013 a vláda jej projednala, tuším, 20. prosince 2013.

Já zde krátce podotknu, že obdobný tisk byl pøedložen, jak již øekl pan
navrhovatel, v minulém funkèní období, kde tuším došel až do tøetího ètení,
kde nebyl schválen nìkolika hlasy. Já to mám celkem za škodu, protože
ten návrh zákona považuji za správný. Urèitì souhlasím s nìkterými stano-
visky vlády, myslím si, že je potøeba ještì o nìkterých bodech jednat, že
napøíklad ten rozdíl mezi bìžnými úøedníky a soudci by nebyl spravedlivý,
nicménì principiálnì s tímto zákonem souhlasím. Urèitì je potøeba, aby
úøedníci byli více odpovìdni za svoji práci, aby byli více pod kontrolou, a
možná tato novela zákona by toho docílila. Pokud si dobøe pamatuji, v tom
minulém funkèním období dokonce dùvodová zpráva obsahovala statisti-
ku, tento tisk už ji neobsahuje. Pokud se dobøe pamatuji, tak je vymáhána
jenom nìjaká jednotka procent škod, které jsou zpùsobeny nesprávným
úøedním postupem nebo nezákonným rozhodnutím.

Takže já poprosím, nebo navrhuji, aby tento tisk prošel do dalšího ètení
s tím, že si zaslouží urèitì nìjaké zhodnocení a pøípadnì nìjaký komplexní
pozmìòovací návrh, ale principiálnì lze s tím, aby byli úøedníci více
odpovìdni za svoji práci a aby bylo zvýšeno vymáhání regresních nárokù
jak státu, tak územnì samosprávných celkù, tak tento princip považuji za
správný. 

Dìkuji.
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soudy by byly ještì pøetíženìjší a dlouhodobé spory ještì dlouhodobìjší.
Úøedníci by se stali rukojmími politikù a vlivných ekonomických skupin ma-
fiánského støihu ještì víc než dnes. Pouhý soud bez ohledu na jeho výsle-
dek dokáže bìžného èlovìka znièit. Miliardáø si jej ani nevšimne a skupinu
doktorù práv potìší, protože je to jejich zpùsob obživy.

Ještì k § 34 odst. 1: Nárok státu podle § 16 a § 17 odst. 1 a nárok územ-
ního celku v samostatné pùsobnosti podle § 23 a § 24 na regresní úhradu
se promlèí za rok – tøi roky ode dne, kdy byla zaplacena náhrada škody.
Poznámka: Mají to být standardní promlèecí lhùty podle trestního zákoníku.
Nevím, jestli toto je kratší, nebo delší, ale v každém pøípadì kauzy TATRA,
CASA... Už to státní úøedník v žádném pøípadì nezaplatí.

Tak bych chtìl jenom toto vysvìtlení. Kdo bude urèovat ten rozdílný vý-
klad, kdo urèí pøesnì, co to je rozdílný výklad, a na koho potom tento vý-
klad dopadne. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Ludvíku
Hovorkovi. Dalším pøihlášeným je pan poslanec Jeroným Tejc. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane místopøedsedo, vážené
kolegynì a kolegové, také podpoøím tento návrh tak, aby prošel do
druhého ètení, abychom se jím zabývali ve výborech.

Rozumím naprosto výhradám, které tady na adresu tohoto návrhu za-
znívají, protože ta problematika není èernobílá. Není jednoduché
rozhodnout v pøípadì, že nad vámi visí hrozba vymáhání škody, kterou ani
nechcete zpùsobit. A to jsou mnohdy pøípady, které se týkají jak komunál-
ních politikù, tak samozøejmì úøedníkù na všech úrovních.

Já jsem pøi pøípravì novely služebního zákona navrhl, aby èástka, kte-
rá je vymáhána po vysokých státních úøednících, mohla být vyšší než
4,5násobek platu, který pobírají, 8násobek. Bavíme se, jestli to bude
6násobek, 7násobek, 8násobek, nebo to zùstane 4,5násobek. Ono to totiž
není úplnì podstatné. Podstatné je skuteènì to, zda v tom konkrétním
pøípadì vùbec dojde k vymáhání škody. A já jsem pøesvìdèen, že oproti
stavu, který je dnes, skuteènì musíme najít takovou úpravu, aby to vy-
máhání bylo úspìšnìjší, protože nejvìtší problém je v tom, že by� formálnì
nìkdo odpovídá do 4,5násobku svého platu, fakticky po nìm vymáháno –
a už o tom tady bylo hovoøeno – obvykle nic není.

Dám pøíklad, který by mohl být zcela jasný, a to je napø. zcela bìžné
udìlování pokut rùznými úøady, øeknìme Úøadem pro ochranu
hospodáøské soutìže, za to, že urèitá zakázka nebyla v souladu se záko-
nem, a ta konkrétní instituce nakonec dostane pokutu, kterou musí zaplatit.
V zásadì ta pokuta nemá úplnì dobrý úèinek, protože stát platí státu. Jen
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Poslanec Ludvík Hovorka: Vážený pane místopøedsedo, vážení páni
ministøi, vážené kolegynì, vážení kolegové, já jsem se zabýval tímto záko-
nem a našel jsem nìkolik problémových vìcí. Byl bych rád, kdyby pan
pøedkladatel mi k tomu mohl dát nìjaký výklad, jestli to vnímám správnì a
jestli si uvìdomuje, že mùže tady být urèitý problém. Konkrétnì v § 18 na
stranì 2, spoleèná ustanovení o regresní náhradì, kde v odstavci 7 se u-
vádí, že za dùvody zvláštního zøetele hodné pro nevymáhání regresní ú-
hrady se považují zejména rozdílný výklad právní otázky, která byla
dùvodem pro vyslovení nezákonnosti rozhodnutí nebo nesprávného
úøedního postupu, nadøízenými orgány nebo soudy, nebo také okolnost, že
skutková zjištìní v dobì vydání rozhodnutí, která se následnì ukázala
nesprávná èi neúplná, odùvodòovala vydání daného rozhodnutí.

Já bych se rád zeptal pana zpravodaje prostøednictvím pøedsedajícího,
kdo urèí, co je rozdílný výklad. Je to klièka, napøíklad pro zbrojní zakázky
nebo pochybné zakázky, které se zadávají na Ministerstvu zdravotnictví, a-
pod.? Budou všechny tyto zakázky posuzovány podle rozdílného výkladu?
To by mì zajímalo a chtìl bych to vysvìtlit.

Potom další vìc. Stát má být k tomuto vymáhání pøímo zavázán. To už
tady zaznìlo. Do této chvíle mohl vymáhat škodu, ale za všech vlád, které
tady byly, to nikdo – ten stát – nedìlal, nebo nejsem si toho vìdom, a pro-
to bych rád vìdìl, jestli po zmìnì zákona, kdyby vymáhat musel, ale pod-
le navrhované zmìny – nejsou-li dány dùvody hodné zvláštního zøetele. Èili
znamená to, že dosud to ten stát nevymáhal, teï to vymáhat bude moct,
ale jenom v pøípadì, kdy nejsou dány ty dùvody hodné zvláštního zøetele.

Mùže to být bráno jako geniální tah. Zahltíme soudy povinností, které
nelze dostát, a budeme z obliga. Protože my jsme pøece chtìli dobrou vìc.

Klíèovou fintou ale mùže být zaruèení beztrestnosti poslancù nebo
èlenù mìstských zastupitelstev a pøenesení odpovìdnosti na úøedníky.
Mùže to být i v krajských zastupitelstvech. Nyní sice budou pøípady
ohlášené korupce pøezkoumávat povinnì soudy, ale pokud se najde
opaèný nález, budou viníci s nejvìtší pravdìpodobností osvobozeni. Ta fin-
ta je skryta ve vìtì: Dùvody hodné zvláštního zøetele... Kterých se urèitì
najde mnoho. V pøípadì soudcù a státních zástupcù by dokonce musela
být vina nejdøíve prokázána kárným nebo trestním øízením.

Je jasné, že a� už by tyto dùvody posuzoval kdokoli, postavení
úøednictva by se zhoršilo. Na nì tedy bude biè vždycky, protože všechna
jejich rozhodnutí mùže pøezkoumávat soud. A mezitím je mohou vyhodit z
práce tøeba pro ztrátu dùvìry.

Je tøeba najít skupinu lidí, kterým by navrhovaná novela prospìla. A ta-
kovou skupinou mohou být bezpochyby politici. Jim by se stávající prak-
ticky nulová zodpovìdnost nezvyšovala, ale zato by jim pøibyla páka na
neposlušné úøedníky. A daòový poplatník by to ještì zaplatil. Pøetížené
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sovat pro tento zákon. Je ale potøeba ho domyslet, ale možná bych øekl
i v souvislosti s jinými zákony, které v souèasnosti Snìmovna probírá.
Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Blažkovi. To
byl poslední pøihlášený do rozpravy. Ptám se, kdo další se hlásí. Nikoho ne-
vidím. Rozpravu konèím. Pan zástupce navrhovatelù má zájem o
závìreèné slovo? Nevidím. Pan zpravodaj, pokud jde o závìreèné slovo?
Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Jan Chvojka: Pan zástupce navrhovatelù odešel, utekl, jako
kdyby opustil své dítì. Takže já se ho pokusím zastoupit. Pokusím se
odpovìdìt na nìkteré otázky.

Zopakuji ještì jednou – a v této dùvodové zprávì to není, ale bylo to v
dùvodové zprávì obdobného tisku, který byl ve Snìmovnì v minulém
funkèním období: Ze 100 % tìchto škod, které se stanou na úøednické linii,
tzn. buï nìjaký nezákonný postup, nebo nesprávné rozhodnutí, jsou vy-
máhány pouze 4 % pøípadù. Já si myslím, že to není èíslo reálné, že urèitì
ten zbytek není z obdoby nìjaké vis maior události nebo rozlièného práv-
ního posouzení, ale prostì je to tím, že se ta škoda nechce vymáhat. Já
znám pomìry na nìkterých mìstech a vím, jak to chodí. Kolikrát je staros-
ta nejlepším kamarádem úøedníka a prostì tu škodu po nìm nevymáhá z
nìjaké solidarity nebo pøátelství, i když chyba úøedníka je jasná. 

Takže tady jde o to, aby se aspoò nìjakým zpùsobem regresní náhra-
dy více vymáhaly, protože takto, jak to je dneska postaveno, je to všecko
na daòovém poplatníkovi a náhrada škody se nevymáhá na tom, kdo za ni
mùže.

Další vìc je, na kterou musím odpovìdìt jako právník. Ono toho
úøedníka, pokud nesprávnì rozhodne úmyslnì, tak samozøejmì podle
zákoníku práce odpovídá za celou škodu, takže tady se na tom nic nemìní.
Pokud je to nedbalostnì, tak je to 4,5násobek prùmìrné mzdy. Takže tady
nelze hovoøit o tom, že úøedníka by to mìlo zlikvidovat a že by mìl pøijít o
nemovitosti a v zásadì celou životní existenci. Takže opravdu jde o nìjaký
nedbalostní delikt.

A otázka pana kolegy Hovorky. On se ptal pana zpravodaje, kterým
jsem já, ale myslel spíše pana navrhovatele. Já nevím. Pan zástupce
navrhovatele pøišel, takže možná odpoví sám, nicménì rozdílnost právního
názoru by mìla být urèitì urèena objektivnì, nemìla by tam být pouze
nìjaká subjektivní pochybnost. Kdo bude urèovat ten objektivní rozdíl, to já
nevím. Možná pan zástupce navrhovatelù ještì odpoví, pokud dostane
prostor. Dìkuji.
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se pøesunou prostøedky z jedné rozpoètové kapitoly do druhé. Pokud by
následovalo vždy po takovéto chybì, za kterou stojí konkrétní úøedník ne-
bo konkrétní politik, vymáhání pokuty, která byla udìlena, pak samozøejmì
to mùže mít pozitivní efekt na hospodaøení s majetkem státu a na to, aby
nevznikalo tolik chyb, které následnì jsou trestány úøady, tøeba právì
Úøadem pro ochranu hospodáøské soutìže.

Naprosto ale rozumím pøipomínce, která zaznívala a která je tuším i ve
stanovisku vlády, a to je otázka tøeba rozhodování úøedníkù na finanèních
úøadech, kteøí než by si udìlali problém, než by odpovídali za škodu, kte-
rou by takto mohli zpùsobit, alibisticky nerozhodnou, a pak škody na ma-
jetku státu a na jeho rozpoètu budou vìtší tím, že tu úpravu zpøísníme.

Takže prosím neberte mé hlasování, kterým podporuji zákon do
druhého ètení, jako bianco šek k tomuto návrhu zákona. Já vìøím, že
najdeme spoleènì, tøeba i za úèasti odborníkù z ministerstev a také tìch,
kterých by se to mìlo týkat, tzn. zástupcù i úøedníkù, takový model, který
bude vyvážený. Ale myslím si, že by stálo za to, aby tento návrh do
druhého ètení postoupil. A jsem rád, že stávající koalièní strany se necho-
vají tak, jako tomu bylo obvykle v minulosti, že jednotlivé návrhy posuzují
podle obsahu, a podpoøí jejich projednávání dál, i když to nejsou návrhy,
které jsou pøedloženy jimi. Myslím si, že jak návrhy v tuto chvíli TOP 09, tak
Úsvitu èi dalších jsou posuzovány takto. A já jsem za to rád, protože si mys-
lím, že to napomùže lepší atmosféøe v této snìmovnì pro to, abychom
skuteènì nìco mìnili a abychom se na tom dohodli, než abychom se
pøedhánìli v tom, kdo který návrh pøedloží døíve, a blokovali jiné návrhy je-
nom proto, abychom získali nìjaké mediální body.

Takže v tomto smyslu návrh má mou podporu pro to, aby postoupil do
druhého ètení. Dìkuji za podporu.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jeronýmu
Tejcovi. Dalším pøihlášeným poslancem do rozpravy je pan kolega Blažek.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Já bych navázal v podobném duchu. Pokusím
se to øíct velmi krátce. Tam jde o to, abychom nevybudovali svìt, kdy záko-
nem o státní službì v zásadì mùžeme zpùsobit, že vlastnì s úøedníky se
témìø nebude dát hnout, pokud neudìlají kdovíjakou chybu, a na stranì
druhé budeme strašit, že pokud udìlají nìjakou chybu, tak málem pøijdou
o veškerý majetek. Výsledkem by totiž mohlo být, že nebude fungovat
vùbec nic. To znamená, úøedníci se usadí, ale nejlepší bude nikdy nic ne-
rozhodnout, protože by mohla hrozit sankce.

Já si myslím, že naším cílem by mìla být fungující státní správa i sa-
mospráva. Proto navazuji na kolegu Tejce a také s podmínkou budu hla-
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19.
Návrh poslancù Miroslava Kalouska, Heleny Langšádlové, 

Jana Farského, Františka Laudáta a dalších 
na vydání ústavního zákona o rozpoètové odpovìdnosti

/snìmovní tisk 24/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 24/1. Žádám, aby za
navrhovatele pøedložený návrh uvedl pan poslanec Miroslav Kalousek, a
zároveò žádám, aby se dostavil ke stolku zpravodajù pan poslanec Jan
Volný, který je zpravodajem pro prvé ètení. Pane poslanèe, máte slovo,
prosím, k úvodnímu pøednesu.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Vážený pane
pøedsedající, vážení oba èlenové vlády, kolegynì, kolegové, bod 20 je
provádìcí zákon k ústavnímu zákonu, který je bodem 19, a bod 21 je
zmìnový zákon, tedy body 19, 20 a 21 jsou do té míry integrálnì provázány
a jsou tam mezi nimi odkazy, že nedává žádný logický smysl projednávat
je samostatnì, a proto si vám dovoluji navrhnout, abychom slouèili rozpra-
vu ke všem tìmto tøem bodùm.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Jedná se o procedurální návrh, roz-
hodneme o tom bez rozpravy, a to v hlasování poøadové èíslo 98, které
jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro slouèení rozpravy k bodùm 19, 20 a 21.
Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 98 z pøítomných 167 pro 145, proti nikdo.

Byla slouèena rozprava. Budu tedy pøerušovat body tak, abychom do
rozpravy mohli vystupovat jednotnì. Prosím, pane navrhovateli, pokraèujte.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za souhlas s procedurálním
návrhem. Vìøím, že to pøispìje k vyšší efektivitì a rychlejšímu projednání.

Dovolte tedy, abych pøedložil návrh, který by se nechal novinovì opsat
jako finanèní ústava z dílny poslancù, kteøí jsou podepsáni jako
pøedkladatelé. Ona realita je taková, že je to z dílny Ministerstva financí z
96 %, ta 4 % je dopracování pùvodní pøedlohy o pøipomínky sociální de-
mokracie jako tehdejší opozièní strany z minulého volebního období, nyní
strany vládní.

Dovolte struènì, abych nìkterým kolegùm, kteøí mezi nás pøišli až toto
volební období, to znamená vìtšinì této Snìmovny, pøipomnìl historii tvor-
by tohoto ústavního návrhu zákona.

V roce 2011 jsem tehdy jako ministr financí povìøen vládou požádat
všechny poslanecké kluby v této Snìmovnì, abychom sestavili expertní
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji, ale tìžko
to mohu zrealizovat, protože rozprava byla ukonèena a nejdøíve se vyzývá
vždycky navrhovatel, poté zpravodaj a opravit to nemohu podle jednacího
øádu. Myslím, že na otázky kolegy Ludvíka Hovorky bude možno
odpovìdìt ve druhém ètení, pøípadnì ve výborech.

Nepadl žádný návrh na vrácení ani na zamítnutí. Pane zpravodaji, že je
tomu tak? (Zpravodaj nevìnoval pøedsedajícímu pozornost.) Pane zpravo-
daji, nepadl žádný návrh na zamítnutí ani na vrácení, a budeme se tedy za-
bývat návrhem na pøikázání výborùm k projednání. (Zpravodaj souhlasí.)

Pøedseda Poslanecké snìmovny svým rozhodnutím navrhl pøikázat
pøedložený návrh k projednání ústavnìprávnímu výboru. Má nìkdo jiný ná-
vrh? Ano, vidím. Prosím, pane kolego, máte slovo.

Poslanec Štìpán Stupèuk: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající. Vážené
kolegynì, kolegové, já se domnívám, že otázka regresivního postihu pøi vy-
máhání náhrady škody úzce souvisí i s celkovým hospodaøením s majet-
kem státu. Z tohoto dùvodu bych si dovolil požádat, aby to bylo pøikázáno
i výboru kontrolnímu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: To byl kolega Štìpán Stupèuk, ta-
kže kontrolní výbor. Další návrh? Nikoho nevidím a mùžeme tedy hlasovat.

Kdo souhlasí s tím, aby pøedložený návrh byl pøikázán k projednání
ústavnìprávnímu výboru? Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 96 a ptám
se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 96 z pøítomných 168 pro 146, návrh byl
pøijat.

Nyní rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 97 o pøikázání kontrolnímu
výboru. Kdo je pro pøikázání kontrolnímu výboru? Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 97 z pøítomných 168 pro 129, proti 14. I ten-
to návrh byl pøijat.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání výboru
ústavnìprávnímu a výboru kontrolnímu. Lhùta k projednání je podle záko-
na o jednacím øádu. Dìkuji zástupci navrhovatelù, dìkuji panu zpravodaji
a konèím bod èíslo 18.

Dalším bodem našeho jednání je
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která si pøistoupení k fiskálkompaktu pøeje a vždy si ho pøála. Vláda se tady
mùže spolehnout na podporu TOP 09.

Málo se ale ví a málo se øíká, že tím nejdùležitìjším závazkem plynou-
cím z fiskálkompaktu je závazek, že zemì úèastnící se na této dohodì
pøijme na úrovni národní legislativy finanèní ústavu. Tedy deklarovat, že
chci pøistoupit k fiskálkompaktu, a souèasnì se bránit pøijetí finanèní ústa-
vy na národní úrovni je logicky protimluv a je to tedy jenom verbální
deklarace bez vìcného dùkazu, že to skuteènì myslím vážnì a že chci ta-
kovou politiku provádìt.

Rovnìž tak jsem si vìdom toho a plnì to respektuji, že Obèanská de-
mokratická strana je zdrženlivá vùèi fiskálkompaktu, na druhou stranu je asi
dobøe pøiznat, že tehdejší programové prohlášení vlády, Neèasovy vlády,
obsahovalo závazek pøedložit finanèní ústavu právì na požadavek
Obèanské demokratické strany a že zcela jistì, pokud je nìkdo zdrženlivý
k fiskálkompaktu, tak to ještì neznamená, že neplatí ono obecné, že chce
být na národní úrovni rozpoètovì odpovìdný a že pokládá za nezbytné ta-
kovou normu do právního øádu na úrovni ústavního zákona schválit.

Teoreticky, když si vezmeme naše veøejné deklarace a projevy vùèi
veøejnosti, je nás tady zcela jistì ústavní vìtšina bohatì.

My jsme opravdu zapracovali drtivou vìtšinu pøipomínek, které sociální
demokracie vznášela. Splnili jsme pochopitelnì i tu hlavní námitku tehdejší
opozice, že vedle ústavního zákona nebyl pøedložen zákon provádìcí. To
myslím, že vadilo tehdejším poslancùm nejvíc, že mìl být projednán nejpr-
ve ústavní zákon, a teprve potom zákon provádìcí. Této podmínce je
vyhovìno. Máte a budeme ve slouèené rozpravì projednávat všechny tøi
nezbytné zákony najednou, tedy jak ústavní zákon, tak zákon provádìcí,
tak logicky nezbytný zmìnový zákon, protože tak zásadní zmìna do
právního øádu si vyžádá úpravu celé øady jiných zákonù, zejména zákona
è. 218/2000 Sb., o rozpoètových pravidlech republiky.

Jsou navržena pásma, jak se mají politici chovat v jednotlivých výších
relativního státního dluhu vùèi HDP. Ta pásma jsou 45 až 50, 50 až 55, 55
až 58 a více než 58, vèetnì tedy se specifikovanými brzdami a pojistkami,
co je vláda povinna nebo co je parlament povinen v takovém pøípadì dìlat.
Zdùrazòuji, že v pásmu 45 až 50 podle našeho návrhu vláda nedìlá nic
jiného, než že zdùvodòuje výši státního dluhu a navrhuje fiskální výhled,
který by rozhodnì nemìl dluh razantnì zvyšovat.

Pøipomínám rovnìž, že souèasná výše státního dluhu, relativní, oèištìná
o dluhovou rezervu, a tady prosím to je to dùležité, protože výše státního
dluhu bývá vìtšinou uvádìna vèetnì dluhové rezervy, zatímco pro pøípad
tohoto zákona se oèiš�uje o dluhovou rezervu, tak výše dluhu oèištìná o dlu-
hovou rezervu – poslední aktuální èíslo, pokud se to za posledních ètrnáct
dní zmìnilo, tak se omlouvám, ale poslední aktuální èíslo bylo 43,6 HDP.
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skupinu, která by se zabývala formulováním nezbytné dluhové brzdy,
která by byla zapracována do právního øádu na úrovni ústavního zákona,
tedy finanèní ústavy. Zhruba pùl roku probíhaly velmi vìcné, velmi efektiv-
ní expertní diskuse na Ministerstvu financí za pøítomnosti všech tehdejších
poslaneckých klubù a na expertní úrovni jsme dospìli ke konsensu, který
dával nadìji na ústavní vìtšinu, nebo� jediná politická síla u tehdejšího ex-
pertního stolu, která nesouhlasila, byla Komunistická strana Èech a
Moravy.

Tento expertní návrh prošel vládou jako vládní návrh, byl pøedložen
do Poslanecké snìmovny a èekalo nás dalších tuším asi 240 dnù pro-
jednávání v Poslanecké snìmovnì a hledání politického konsensu.
Rozpoètový výbor na žádost sociální demokracie nìkolikrát na nìkolik
týdnù pøerušil projednávání tohoto bodu a prostì na politické úrovni se
hledal politický konsensus, neb bylo ze všech stran deklarováno, že
konsensus najít chceme a že chceme schválit finanèní ústavu. Nakonec,
a prosím nepodrobuji to žádné kritice, vedení nejsilnìjší politické frakce
v tehdejší Poslanecké snìmovnì – sociální demokracie – rozhodlo, že
finanèní ústava v tom volebním období schválena nebude, a tak vlastnì
jedenapùlletá práce, která probíhala v minulém volebním období, pøišla
vniveè.

Samozøejmì ten text vniveè nepøišel, nepøišla vniveè ani ona myšlenka
a my po dopracování pøipomínek, které bìhem roku a pùl vznášeli kole-
gové ze sociální demokracie, jsme si dovolili pøedložit ten návrh znovu,
nebo� jsme pøesvìdèeni, že je mnoho dobrých dùvodù, abychom hledali
zpùsob, jak najít dohodu, kterou bychom dopracovali do právního øádu to,
co tu nikdy nebylo, a to, co zásadním zpùsobem chybí – dluhovou pojistku
vùèi chování politikù. 

Ta druhá fáze finanèní krize, kterou si prošla celá Evropa, se jmenuje
dluhová krize státu. Proti dluhové krizi státu buï existuje odpovìdnost
souèasných i budoucích politických reprezentací, a jako pojistka této
odpovìdnosti je, že se to prostì zabuduje do ústavy, že nìkteré chování
už není pøijatelné, a že když stav veøejných rozpoètù dospìje do nìjaké
fáze, tak nastupují brzdy a pojistky, kterými jsou politici pøinuceni chovat se
o nìco odpovìdnìji. Schválení finanèní ústavy tedy pokládáme za vrchol-
ný projev rozpoètové odpovìdnosti a odpovìdnosti vùèi budoucím gene-
racím.

Také jsem zaznamenal, že nejenom sociální demokracie, ale všechny
tøi koalièní strany se pøihlásily k tomu, že èeská vláda chce pøistoupit k fis-
kálnímu kompaktu na úrovni Evropské unie. A pøiznám se, že jsem tomu
velmi rád. Když jsem v pozici ministra financí èelil kritice, proè èeská vláda
jako jedna ze dvou vlád v celé Evropské unii k fiskálkompaktu pøistoupit
nechtìla, tak se mi nehovoøilo snadno, protože patøím k politické stranì,
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tak nás nikoho netìší dlouhodobì rozpoètovaná a vykazovaná záporná
salda státního rozpoètu. O tom není pochyb. Zavedení vyvážených zásad
a principù posilujících transparentnost a zdraví veøejných financí do
právního øádu Èeské republiky je jistì nezbytné, a to nejen vzhledem k nut-
nosti transpozice smìrnice Rady 2011/85/EU ze dne 8. listopadu 2011, o
požadavcích rozpoètových rámcù èlenských státù. 

Jedná se o významný ústavní zákon s rozsáhlým dopadem do èinností
a mnoha oblastí a mnoha organizací, vèetnì územních samosprávných
celkù mìst a obcí. Dle mého názoru je pøed zahájením schvalovacího pro-
cesu nezbytnì nutné danou problematiku nového ústavního zákona o
rozpoètové zodpovìdnosti detailnì projednat, mimo jiné i se zástupci
územních samosprávných celkù, Svazem mìst a obcí a všemi dotèenými
orgány napøíè politickým spektrem.

Vláda by mìla mít klíèovou roli pøi formování hospodáøských i
rozpoètových politik státu, což dokládá i èlánek 42 odst. 1 Ústavy Èeské
republiky, podle níž pouze vláda podává návrhy na zákony o státním
rozpoètu. Vláda, opírající se o Poslaneckou snìmovnu vzešlou z
nedávných pøedèasných voleb, by mìla mít mnohem širší prostor vyjádøit
se k myšlenkám ústavního zakotvení mechanismù zajiš�ujících rozpoètovou
zodpovìdnost i k jednotlivým vìcným aspektùm pøíslušných právních ú-
prav. Návrh této právní úpravy takto zásadního charakteru by tedy mìl být
pøipraven novou vládou, a to na základì velmi podrobné odborné diskuse
standardním projednáváním v celém øádném legislativním procesu. Proto
nemohu souhlasit a vydávám nesouhlasné stanovisko a navrhuji zamítnout
tento poslanecký návrh v prvním ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji pro prvé
ètení, panu poslanci Volnému. Nyní vzhledem ke slouèení rozpravy k
dalším dvìma bodùm pøerušuji bod èíslo 19.

Dostáváme se k bodu

20.
Návrh poslancù Miroslava Kalouska, Heleny Langšádlové, 

Jana Farského, Františka Laudáta a dalších na vydání zákona 
o pravidlech rozpoètové odpovìdnosti

/snìmovní tisk 25/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jste obdrželi jako snìmovní tisk 25/1. Nyní prosím, aby
za navrhovatele pøedložený návrh uvedl pan poslanec Miroslav Kalousek.
Prosím, pane poslanèe.
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Takže pásma, která jsou navržena, jsou pásma nastavená velmi
rozumnì. A pokud by vláda skuteènì chtìla provádìt rozpoètovì
odpovìdnou a úspornou politiku, jak deklaruje, nemùže být nejmenší pro-
blém tato pásma splnit. Nicménì pøesto v zájmu konsensu za
pøedkladatele øíkám, mùžeme samozøejmì pøi hledání dohody jakkoliv ta
pásma upravovat. Nemusí to být 50, mùže to být 52, nemusí to být 55,
mùže to být 56 èi 54. Opravdu to mùžeme hledat tak, jak na tom najdeme
shodu oné ústavní vìtšiny. To, co je nepøekroèitelné, a to se domnívám, že
si myslíme všichni, že je nepøekroèitelné, je ta èíslovka 60. Pøes tu bychom
opravdu jít nemìli. A ta je sice nominálnì ještì velmi vzdálená, nicménì
trendovì to silnì hrozí.

Další podmínka, od které podle mého názoru nelze ustoupit, jsou èasto
zaznívaná pøání, aby ze segmentu veøejných rozpoètù byl z tohoto režimu
vytržen – z množiny veøejných rozpoètù byl vytržen nìjaký segment,
napøíklad veøejná zdravotní pojištìní nebo penzijní systém. To nelze ak-
ceptovat. V takovém pøípadì se dostáváme do systému, který je zcela
nefunkèní. Pøipomenu 90. léta, kdy jsme mìli sice vyrovnaný rozpoèet, ale
mimo sledovanou bilanci jsme mìli Konsolidaèní banku a Èeskou finanèní
a tam nám narùstaly veøejné deficity ve stovkách miliard, akorát že se o
nich neúètovalo. To pochopitelnì není cílem této pøedlohy. Takže dluh
veøejných rozpoètù i deficit veøejných rozpoètù musí být logicky sledován
v množinì veškerých segmentù, nikoliv jenom v nìkterých segmentech.

V ostatních vìcech jsou pøedkladatelé zcela pøipraveni hledat dohodu
a hledat spoleèné pozmìòující návrhy, kterými tu pøedlohu mùžeme upra-
vit, abychom naplnili to, co si podle svých deklarací všichni pøejeme –
rozpoètovì odpovìdnou politickou scénu, zastavení situace, kdy jsme nej-
rychleji se zadlužující ekonomikou, a pro nìkteré z nás faktické, nikoliv jen
verbální pøistoupení k fiskálnímu kompaktu.

Dìkuji vám za pozornost a dìkuji za nepøedpojatou vstøícnost, se kterou
pøed tuto pøedlohu a ty dvì další pøedstoupíte. (Potlesk napravo.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezký dobrý veèer. Dìkuji panu
pøedkladateli, panu poslanci Kalouskovi. Nyní prosím, aby se slova ujal
zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Jan Volný. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Jan Volný: Vážený pane pøedsedající, vládo, milí kolegové,
kolegynì. Pan exministr kolega pan poslanec Kalousek vyèerpávajícím
zpùsobem jemu vlastním pøedstavil tento pøedkládaný poslanecký návrh ú-
stavního zákona o rozpoètové odpovìdnosti.

Není pochyb o tom, že nás i naše obèany netìší negativní vývoj zadlu-
žování našeho státu, který se již nyní pohybuje v oblasti 48 % HDP. Stejnì
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Poslanec Miroslav Kalousek: Budu ještì struènìjší. Je to prostì
typický zmìnový zákon, tedy legislativní reflexe nìèeho, co je schváleno za
nìjakým úèelem a promítá se do celé øady jiných zákonù, které proto mu-
sí být upraveny, tedy v pøípadì schválení pøedcházejících bodù by muse-
la být upravena legislativnì celá øada jiných zákonù.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe, struènì,
jasnì, výstižnì. Poprosím nyní, aby se ujal slova zpravodaj pro prvé ètení,
pan poslanec Jan Volný. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Volný: Já se budu asi také opakovat. Jelikož jsem již své
stanovisko sdìlil, proto i k projednávanému tisku 33 vydávám negativní
vyjádøení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodajovi. I tady u
bodu 21 pøerušuji tento bod.

Slouèená rozprava k bodùm 19, 20 a 21
Zahajuji obecnou rozpravu o všech tøech bodech, to znamená o bodu

19, 20 a 21. Jako první se pøihlásil s pøednostním právem pøedseda posla-
neckého klubu ODS Zbynìk Stanjura. Prosím, pane poslanèe. Pak eviduji
pøihlášku pana navrhovatele a pak další pøihlášky. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo, i když po vyjádøení zpra-
vodaje mi to pøipadá skoro zbyteèné, ale pøesto pár slov.

U tìchto tøí návrhù zákonù máme jako Poslanecká snìmovna v zásadì
dvì možnosti. Buï povedeme vážnou debatu o tom, jaké má být výdajové
pravidlo, jaké mechanismy a kdy se spouští dluhová brzda, jakým
zpùsobem chceme, èi nechceme omezit hospodaøení samospráv, zda to
správné procento je 60 % celkových pøíjmù (nesrozumitelné) nebo jiné, a-
nebo vezmeme èistì politické hledisko, prestižní, a zamítneme to.

Vidím, že u vládní koalice zvítìzilo to druhé, nicménì chci za nás øíci,
že bychom to mohli podpoøit a tváøit se, že to byl náš nápad už pøed de-
seti lety, což je pravda, nebo pøed dvanácti lety. Mnozí se nám smáli a
øíkali: co to je za výmysl, to jsou vìtšinou ti, kteøí slepì následují Evropskou
unii. Takže v okamžiku, kdy to hlavní mainstream Evropské unie pøijal za
své, tak ti samí øíkají: musíme to pøijmout – a já øíkám: je to dobøe.

Dovolím si citovat z pøipravovaného vládního prohlášení, které máme z
veøejných zdrojù – podotýkám, že je to návrh a jsem si toho vìdom, že to
nakonec v té finální verzi nemusí být. Nicménì v kapitole 3/16 Ministerstvo
zahranièí, Úøad vlády, je vìta: „Jako výraz odpovìdné fiskální politiky se
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Poslanec Miroslav Kalousek: Dámy a pánové, chci šetøit váš èas,
proto maximálnì zkrátím úvodní slovo k provádìcímu zákonu, nebo� to
podstatné padlo pøi uvádìní zákona ústavního. Je to prostì provádìcí nor-
ma, která uvádí v život ústavní zákon, a to, co tam pokládám za
nejdùležitìjší, je pøechodné období jednotlivých let, kdy vláda v okamžiku,
kdy dosáhne urèité míry zadlužení, je nucena snižovat deficity, a v tom z
toho pøechodného období zjistíte, že není pøinucena snížit napøíklad ze 4 %
na nulu, ale že díky tomuto pøechodnému období je minimální tempo, tedy
snižování, které je vláda povinna dodržovat, pùl procenta HDP roènì.

Dovoluji si pøipomenout, že bývalá vláda, která pøevzala veøejné
rozpoèty na bodu rozvratu, snižovala to tempo více než dvakrát rychleji než
pùl bodu roènì. A tìm, kdo své závazky v rámci Evropské unie berou velmi
vážnì a deklarují je, rovnìž chci pøipomenout, že Pakt stability a rùstu, ke
kterému se nová vláda také chce pøipojit – a také mùže poèítat s naší pod-
porou –, pokládá tempo pùl procenta roènì za minimální rychlost po-
stupného snižování deficitu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu navrhovateli. Nyní pro-
sím o slovo zpravodaje pro prvé ètení, pana poslance Jana Volného.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Volný: Jelikož jsem moje dùvody k tomu, abych
nedoporuèil schválit tento ústavní zákon už v prvním ètení, nebudu tady
zdržovat a mé stanovisko k projednávanému tisku je negativní.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Pøerušuji i
tento bod.

Dostáváme se k bodu

21.
Návrh poslancù Miroslava Kalouska, Heleny Langšádlové, Jana

Farského, Františka Laudáta a dalších na vydání zákona 
o zmìnì nìkterých zákonù v souvislosti s pøijetím ústavního zákona 

o rozpoètové odpovìdnosti a zákona o pravidlech rozpoètové
odpovìdnosti

/snìmovní tisk 33/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jste obdrželi jako snìmovní tisk 33/1. Nyní prosím, aby
i tento bod za navrhovatele uvedl pan poslanec Miroslav Kalousek. Prosím,
pane poslanèe.
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ti se samosprávou, víme, jaké jsou ústavní principy samosprávy, a myslím
si, že to patøí do celého toho sektoru veøejných rozpoètù. Nicménì si mys-
lím, že ta debata musí být podrobná. Tím, že to zamítneme a hrdì tady
pøíští úterý oznámíte, že vy chcete ten fiskální pakt, tak se ten problém ne-
posune ani milimetr dopøedu.

Já bych chtìl slyšet, ale nemusíte mi odpovídat dneska, ale pokud
chcete dneska, v èem neodpovídá ten návrh tìchto blokù zákonù fiskál-
nímu paktu, který chcete podepsat. V èem se tak liší, v èem jde proti. Já si
myslím, že totiž nenajdeme relevantní odpovìdi na tyto otázky. Takže bu-
de platit to, co sami øíkáme. Vy to chcete podepsat, ale nechcete se podle
toho øídit, a my se chceme podle toho øídit. Podle toho taky dopadne to
hlasování. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Nyní s dalším
pøednostním právem pan pøedseda poslaneckého klubu TOP 09 a
Starostové, pan navrhovatel Miroslav Kalousek. Prosím, pan poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já teï nechci vyvolat zástupný spor s
mým pøedøeèníkem o vhodnosti èi nevhodnosti pøistoupení k fiskálkompak-
tu a o tom, zda euro pøijímat referendem, èi nikoliv. Jsem opaèného názo-
ru, ale to není pøedmìtem projednávaných materií.

Tím pøedmìtem je návrh ústavního zákona a dvou s ním souvisejících
zákonù. A já jsem slyšel v podstatì od zpravodaje jedinou námitku, která
by za normálních okolností byla relevantní, že to je legislativa a je to kodex
takového rozsahu, že by ho skuteènì po vážné diskusi s územnì samosp-
rávnými celky, se zdravotními pojiš�ovnami a s ostatními segmenty
veøejných rozpoètù mìla pøedložit vláda.

Kdyby to skuteènì bylo tak, že do té doby se tady o tom žádná politic-
ká ani odborná diskuse nevedla, kdybychom si jenom po volbách øíkali: tak
oni se hádají mezi sebou, jak sociální demokracie, tak potom koalice, tøi
mìsíce jim trvá, než slepí nìjakou vládu, co my mezitím budeme dìlat, na-
píšeme fiskální ústavu podle toho, jak nás to napadne, tak by ta námitka
byla zcela jistì relevantní. Ale tak to není, pøátelé. Za námi jsou tøi roky usi-
lovné práce. Souhlasím s tím, že ne této vlády, ale tøi roky usilovné práce
na vládní úrovni, s vládními legislativci, s ostatními politickými kluby, s
územnì samosprávnými celky, s obcemi, se Svazem mìst a obcí.
Zdùrazòuji, že se zdravotními pojiš�ovnami byly obtížné diskuse, protože i
zdravotní pojiš�ovny jsou samozøejmì významným segmentem veøejných
rozpoètù, a po této diskusi trvající více než tøi roky máme na stole tuto ma-
terii, která logicky vznikala na vládní úrovni.

Já si opravdu nemyslím, že jestli to berete vážnì a chcete nìco
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vláda pøipojí k fiskálnímu paktu (Smlouvì o stabilitì, spolupráci, správì
a øízení v hospodáøské a mìnové unii) a vzhledem k úzkému propojení
èeského finanèního sektoru s evropským bude aktivnì hájit své zájmy ve
vznikající bankovní unii, vèetnì pøípravy na pøistoupení.“

Vzpomínám si na odbornou debatu v té pracovní skupinì, o které mlu-
vil pan kolega Kalousek, kdy jsme tehdy vymysleli pro postoj Èeské strany
sociálnì demokratické tento bonmot, o který se s vámi rád podìlím,
protože podle mì jejich stanovisko tehdy i dnes pøesnì odpovídá té takti-
ce, kterou k tomu volí: My jsme pro to, aby Èeská republika podepsala fis-
kální pakt, což reálnì znamená, že to nebudeme muset plnit, protože kdo
se aspoò trochu o to zajímá, tak ví, že je to závazné pro státy, které mají
jako svou mìnu euro, tudíž to my podepíšeme, protože nehrozí, že by to
nìkdo po nás vymáhal, my se tím museli øídit, je to takové proevropské,
dobøe to zní, a souèasnì mùžeme mít výdajové rámce, jaké budeme chtít.
A potom øíkali: A proto nechceme finanèní ústavu.

Na druhé stranì, když budu mluvit za ODS a ne za TOP 09, my jsme
øíkali: My jsme proti tomu, abychom podepisovali fiskální kompakt, mimo
jiné proto, že se nás vùbec netýká v této chvíli, a protože nikoho tím ne-
brzdíme, není potøeba souhlasu Èeské republiky, staèila ratifikace 12 zemí,
které platí eurem, a protože my eurem neplatíme, tak nikomu z našich
partnerù v Evropské unii ve štìstí a ve spoleèné politice nebráníme, ale my
si myslíme, že to máme pøijmout kvùli situaci v Èeské republice, a chceme,
abychom ta jasná pravidla odpovìdného hospodaøení prosadili co
nejdøíve, a jsme pøipraveni debatovat s opozicí o parametrech toho øešení.

A já si myslím, že to platí. Mohu chtít uplatòovat ta pravidla, nebo ne-
musím. Ta debata o tom, jestli máme pøijmout fiskální kompakt, je – a teï
se mùžeme ptát, jestli o pìt, o šest, o sedm let pøedèasná. Bude to aktuál-
ní v okamžiku, kdy bude buï vláda, nebo jak navrhujeme my, obèané v re-
ferendu rozhodovat o tom, zda pøijmeme euro. 

V okamžiku, kdy pøijmeme euro, tak si myslím, že logickým spolukro-
kem je to, abychom jako Èeská republika, když se rozhodneme, že euro
mít budeme, schválili fiskální pakt. Pokud se do té doby samozøejmì
nìkolikrát nezmìní, protože v okamžiku, kdy vášnivìjší podporovatelé
Lisabonské smlouvy nás pøesvìdèovali o výhodách této smlouvy, tak my
jsme øíkali, to je hroznì výhodné, protože to zaruèuje, že jeden stát
nebude ruèit za dluhy jiného státu. A to bylo v roce 2008 nebo 2009. Tak
se jenom podívejme, jak se situace za tøi, ètyøi nebo pìt rokù v evropské
politice zmìnila.

Já chci øíct, že my samozøejmì jsme pro propuštìní do dalšího ètení a
pro to, abychom vedli debatu odbornou, ale i politickou, protože tento ma-
teriál má ambici ovlivòovat i samosprávu. A není to úplnì jednoduché roz-
hodnutí a mnozí z nás, kteøí zasedáme v této Snìmovnì, máme zkušenos-
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ceptována nebyla. My jsme vždycky øíkali: pøipojme se k fiskálkompaktu,
to je také naše podmínka. Ano.

Prostøednictvím pana pøedsedajícího panu kolegovi Stanjurovi. Je tøeba
zase ale øíci poctivì, že tehdejší pan ministr Kalousek se pøiklánìl k podpi-
su fiskálkompaktu. To pravda je. Bohužel to asi nedokázal prosadit ve
vládì, nebo to øíkal jenom tak bez toho, aniž by to opravdu chtìl. Ale to ví
urèitì on sám nejlépe.

Není to také poprvé, co se v èeské politice rodí myšlenka na uzákonìní
rozpoètové politiky. Byla tady o tom i zmínka. ODS v 90. letech pøedkládala
takový návrh zákona o vìènì vyrovnaném státním rozpoètu, jestli si dobøe
pamatuji. Chtìla to zavést samozøejmì pøíslušným zákonem, uzákonit to.
Tehdy to také ale bylo odmítnuto.

Já bych chtìl za prvé zdùraznit, že bylo naprosto jasnì øeèeno, že so-
ciální demokracie považuje skuteènou nápravu veøejných financí a jejich
dlouhodobou udržitelnost vedle naprosto nezbytné podpory
ekonomického rùstu, a to zdùrazòuji, za jeden ze základních úkolù
hospodáøské politiky státu. Máme však zásadní výhrady k politice
pøedchozích pravicových vlád, které pod praporem nápravy veøejných fi-
nancí situaci ve skuteènosti zhoršovaly. 

Kolegové, mìli jste na to sedm let, abyste pøišli s takovým zákonem.
Pøišli jste až ke konci minulého volebního období, dá se øíci. Asi jste vìdìli,
proè jste to tehdy pøedkládali. A asi ví pan Kalousek, pan poslanec
Kalousek, omlouvám se, urèitì ví, proè to pøedkládá teï.

Za druhé jsme pøesvìdèeni, že návrh ústavního zákona se nedá prosa-
zovat sám od sebe, a to bez jasného a zøetelného ukotvení v souèasné
realitì vývoje veøejných financí a státního dluhu. V takové realitì, ke které
jste pøivedli vy Èeskou republiku. Ne sociální demokracie. Ne souèasná ko-
alice, protože zbývající dvì strany tady tehdy nebyly. Takže jste to byli vy,
kteøí jste nás pøivedly do tohoto stavu, který je tøeba nìjakým zpùsobem
øešit.

A ta situace je velice špatná. Po završení sedmi let vlády rozpoètovì
zodpovìdných, v uvozovkách, pravicových koalic dosáhl státní dluh Èeské
republiky témìø dvojnásobku výchozí hodnoty. Dneska jsme na hodnotì
1,7 bil. korun. To znamená, že jste ho, pøátelé, zdvojnásobili, ten dluh. Vy
jste ho zdvojnásobili!

V oblasti veøejných financí dokázala pravice jen jedno. Bezezbytku
vyèerpat rozpoètové rezervy. Tìch bylo 180 mld. Ty se vám také podaøilo
vyèerpat. Ty jste dostali do vínku od pøedchozích vlád, ve které byla
úèastna sociální demokracie.

Stále zøetelnìji se ukazuje fakt, že rozpoètový proces v Èeské republi-
ce byl a je nekvalitnì øízen, plánován a také kontrolován. Sestavuje stále
fiktivnìjší rozpoèty postavené na fiktivnìjších pøíjmech. Na tom jste se také,
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takového pøijmout a trváte na tom, aby to pøedložila vláda, že se mùžete
z vládní úrovnì, pokud budete sledovat zájem schválit ústavní zákon, do-
stat k diametrálnì odlišným textùm. Protože my jsme s tím samozøejmì mu-
seli pracovat tak, abychom pokud možno získali, a vyhovìli jsme tam úplnì
všemu, abychom získali souhlas sociální demokracie, jinak bychom ne-
mohli dosáhnout ústavní vìtšiny. A i vy, jakkoliv jste silní, mocní a vìtšinoví,
tak tu ústavní vìtšinu také nemáte. To znamená, myslíte-li to vážnì, musíte
to projednávání vést tak, abychom dosáhli té ústavní vìtšiny.

Já tady deklaruji naprostou vstøícnost toho, že budou zvláštì noví
kolegové, kteøí se neúèastnili tìch dvou až tøí let prací na tomto materi-
álu, deklaruji naprostou vstøícnost k pozmìòovacím návrhùm, na kterých
se budeme schopni dohodnout. Deklaruji vstøícnost prodloužit dobu pro-
jednávání na 120 dnù, abychom si byli jisti, že to mùžeme øádnì projed-
nat. Ale prostì ty tøi roky práce zahodit a øíct: my to pøedložíme líp... Já
myslím, že tomu sami nevìøíte. Protože dokonce i na té technické úrovni
to budou samozøejmì psát ti samí lidé, kteøí to psali nám. Jiné nemáte.
Pokud to na základì této námitky a tohoto argumentu zamítnete, je to
samozøejmì vaše právo, já to budu respektovat, ale pak si nutnì budu
myslet, že to nechcete jinak a líp. Že to prostì nechcete vùbec a hledáte
pro to nìjaký zástupný dùvod, tak jako pøed volbami hledali naši partneøi
v opozici, když to nechtìli vùbec a vymýšleli si nové a nové dùvody. A
pak to dokonce, a já to respektuji, pak to neumìli øíct ani na pùdì posla-
neckého klubu. Prostì to nechali na nejvyšší vedení své strany, tam
zasedlo pøedsednictvo strany a øeklo: Ne. Naše strana nepøistoupí na do-
hodu. Ale to byla opozièní strana. Teï je to nejsilnìjší vládní strana a ne-
se tu samou odpovìdnost, co jsme nesli my. A já si myslím, že tu
odpovìdnost za veøejné rozpoèty máme spoleènou. Tak to pojïme zku-
sit.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Dalším
pøihlášeným do obecné rozpravy je pan poslanec Václav Votava. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Václav Votava: Vážený pane místopøedsedo, dìkuji za slo-
vo. Úvodem je tøeba øíci, že ten návrh ústavního zákona byl pøedkládán mi-
nulé volební období jako vládní návrh. Byl pøedkládán bez provádìcího
zákona. Ano. My jsme chtìli, aby to jelo, provádìcí zákon. Ovšem ono to
nespoèívalo pouze v tom nedostatku, že tam není k tomu pøipojen
provádìcí zákon.

Já jsem se úèastnil komise, kterou pan kolega Kalousek vzpomenul, ko-
mise, kterou on inicioval, když byl ministr financí. Musím øíci, že jsme tam
vznášeli øadu pøipomínek, ve finální verzi ovšem také øada pøipomínek ak-
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aby z opozièních lavic prostøednictvím dodržování ústavy pouze používali
jakýsi klacek na koalici? Já myslím, že to k smíchu není.

Otázkou, a to velice citlivou, je navrhovaná regulace hospodaøení
územnì samosprávných celkù. Už tady o tom byla øeè. Je to velice citlivá
záležitost. Tato regulace mùže být dokonce na hranì ústavnosti. Mùže o-
mezovat jistou suverenitu samosprávných celkù. Pokud veøejné finance
jsou v problémech, tak územnì samosprávné celky budou nuceny k vy-
rovnanému hospodaøení, což samozøejmì mùže pùsobit øadu problémù. A
je tøeba opravdu tyto vìci øádnì prodiskutovat s Asociací krajù, se Svazem
mìst a obcí, prostì provést širokou diskusi s tìmito zainteresovanými.

My jsme také kritizovali vytvoøení Národní rozpoètové rady. Tak jak je v
návrhu, je prostì pro nás nepøijatelná. Je zde snaha vytvoøit jakýsi
superdozor, èi lépe øeèeno kuratelu nad rozhodováním vlády, nepøímo i
parlamentu. A na tom nic nemìní, že tuto radu by mìl také volit parlament.
Komu vlastnì bude Národní rozpoètová rada zodpovìdná? Parlamentu?
Ponese nìjaké dùsledky za své chybné rozhodování, nebo tu bude jen od
toho, aby prohlásila, že podíl dluhu na HDP je xy? Prostì zavádí se tu in-
stitut jakýchsi neomylných soudcù, pomazaných hlav, které vìdí vše a tìm
dole naøizují, co také mají dìlat.

Nelze se prostì zbavit pocitu, že takto napsaným zákonem se snaží
strany, které byly souèástí pøedchozích dvou neúspìšných pravicových
koalic, jak jsem øíkal, opravdu vytváøet urèitý klacek na novì vzniklou
koalici.

Chtìl bych jasnì deklarovat, že sociální demokracie má opravdu
zájem, a je to obsažené i v koalièní smlouvì, aby naše zemì nepøekroèila
v pøíštích letech 60procentní limit zadlužení, vztaženo k hrubému do-
mácímu produktu. To jsme vždy deklarovali, deklarovali jsme to i v koalièní
smlouvì a urèitì to bude i ve vládním prohlášení, tento závazek. Chceme
se prostì chovat rozpoètovì odpovìdnì, jsme pøipraveni hledat vìcná,
rozumná øešení. Nikoliv však pøistupovat na návrhy, které nereflektují
souèasnou realitu, realitu, kterou jste zavinili vy, pøátelé, a které mají sloužit,
a opìt to opakuji, jako klacek na souèasnou politickou garnituru.

Souèasná vláda deklaruje pøistoupení k evropské rozpoètové smlouvì,
k fiskálnímu paktu. Bylo tady o tom již hovoøeno. Ten také zavazuje zemì
Evropské unie k pøísnìjší rozpoètové disciplínì, k nízkým schodkùm
rozpoètu, ke snižování státního dluhu, pokud je vìtší než 60 % hrubého do-
mácího produktu. A já si myslím, že pokud vláda pøistoupí k tomuto paktu,
že také bude z tohoto paktu vycházet, by� nejsme v souèasné dobì v
eurozónì.

Chci pøipomenout, že minulá Neèasova vláda se vehementnì bránila
pøistoupení k fiskálpaktu, a tak jsme byli takoví exoti v Evropské unii, kdy
spoleènì s Velkou Británií jsme byli jediní, kteøí jsme k tomuto fiskálnímu
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kolegové, podíleli vy. Místo koncepèní dlouhodobé rozpoètové politiky se
pak øídily veøejné finance Èeské republiky ze dne na den ad hoc nìjakými
rozpoètovými balíèky kombinovanými s prùbìžnými škrty na výdajové
stranì státního rozpoètu. O tìch a jen také o nich hovoøí pøedkládaná tzv.
finanèní ústava.

Škrty, které neznamenají nic jiného než výrazný nárùst skrytých dluhù.
Tìmi je dnes poznamenána celá infrastruktura èeského státu, obranou a
bezpeèností poèínaje pøes zdravotnictví, školství, kulturu, ochranu
životního prostøedí až napøíklad po dopravu. Vytváøejí se však dluhy i na ži-
votní úrovni vìtšiny èeských obèanù. Veøejné finance se pøi mizivém
potlaèení všeobjímající korupce a pøi zjevnì nekvalitním plánování a øízení
procesù v oblasti veøejných financí, pøedevším v klíèovém státním
rozpoètu, opìt, v uvozovkách, napravují nejjednodušším zpùsobem, a to
snižováním životní úrovnì èeských obèanù, zamìstnancù pøedevším z
rozpoètové a pøíspìvkové sféry, dùchodcù, nezamìstnaných, nemocných,
nízkopøíjmovì sociálnì potøebných rodin.

Na to, aby dvì vlády pravicových koalic dokázaly svùj opravdový zájem
o nápravu veøejných financí, na zavedení poøádku a na výdajovou a
pøíjmovou stranu veøejných rozpoètù mìly dost èasu. To jsem také øíkal.
Mìli jste na to sedm let. Mìly dost èasu na to, aby zásadním zpùsobem za-
sáhly proti rozbujelým daòovým únikùm, korupci, práci naèerno, praní
špinavých penìz a dalším negativním jevùm. Mìly také dost èasu na to,
aby odstranily z našeho daòového systému privilegia urèená pro
nejrùznìjší zájmové skupiny a jednotlivce, privilegia být zdanìn ménì než
ostatní. Mìly také dost èasu na to, aby provedly podrobný audit veøejných
rozpoètù, veøejných výdajù, nastolily ve veøejných výdajích elementární
pravidla efektivnosti. V nìkterých èástech dokonce jen pouhý poøádek. To
se týká také mzdových výdajù placených z veøejných zdrojù vèetnì auditu
pøimìøenosti odmìòování nìkterých úøedníkù. Na žádné z tìchto podle nás
zásadních opatøení vláda nepotøebovala ani tak finanèní ústavu ani tak
rozpoètovou národní radu.

A za tøetí. Se znalostí vývoje v oblasti veøejných rozpoètù a se znalostí
zásadního rozporu mezi deklarovanými cíli pøedchozích koalic a realitou se
nezbytnì vynoøuje otázka, jakému úèelu má vùbec sloužit finanèní ústava.
Nejde zde jenom o jakousi licomìrnou hru? Nemá svatý boj za finanèní
ústavu za úèel pøesvìdèit opìt obyvatelstvo o tom, že to jsou jenom pravi-
cové strany, které to myslí s veøejnými financemi dobøe, když už je nemohla
pøesvìdèit skuteènými úspìchy? Když i s jejich návrhy na tzv. finanèní ú-
stavu nebude novì nastupující vláda souhlasit, tak je proti konsolidaci
veøejných rozpoètù? Urèitì ne. Není to spíše tak, že si exponenti pøedchozí
neúspìšné hospodáøské politiky státu, která èeskou ekonomiku pøivedla do
vleklé krize, vleklé sociální a ekonomické krize, pøipravují pøedpolí pro to,
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. Beru to jako
velice zajímavý námìt pro vedení Snìmovny, my se tím jistì budeme za-
bývat. Já bych naopak za nás nahluchlé rád øekl, že nám ta hladina celkem
vyhovuje, my pak slyšíme. Dìkuji.

S další faktickou poznámkou pan pøedseda poslaneckého klubu
Zbynìk Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Zkusím navázat na svoji kolegyni. Kde
chybí síla argumentu, nastupuje síla hlasu. To je docela obvyklé.

Nemám klacek. Všimnìte si: Nemám žádný klacek, kterým bych chtìl
vás nebo kohokoli jiného nìjak tlouci, jak má pan pøedseda rozpoètového
výboru velkou obavu. Ani jsem ten zákon nenavrhl, ale musím uvést pár
dat.

Vláda pøedminulá, minulá, vy na tu svou Rusnokovu rádi zapomínáte, to
zaèala øešit v roce 2011. Ne v listopadu 2013. Od roku 2012 jste vy a další
zástupci se mnou chodili do té komise a v té dobì jsme mìli ještì 118
hlasù ve Snìmovnì, pak 115. Pokud opravdu chcete, aby to bylo
schváleno, tøeba ve vaší verzi, tak budete potøebovat hlasy nìkteré
opozièní strany. A� se vám to líbí, nebo nelíbí, a� budete hlasitì køièet, ne-
bo ne, tak ten svùj klacek budete muset na chvilku schovat. Nebo se u-
káže, že to skuteènì nechcete – a já si myslím, že to nechcete. Vy tu
vìdomì øíkáte vìci, kterým buï nerozumíte, nebo matete lidi, kteøí se tím
dlouhodobì nezabývají a nemají pøesnou informaci.

Zkuste mi, pane pøedsedo rozpoètového výboru, prostøednictvím pana
místopøedsedy vás oslovuji, øíct, v èem návrh odporuje fiskálnímu kompak-
tu. Pro ten jste tu horoval. Ten se vám líbí. Podle našeho názoru ten návrh
– dìkuji za upozornìní, ale já køièím jenom obèas, ne poøád. Ten náš ná-
vrh odpovídá tomu fiskálnímu kompaktu. To, že jsme øekli, že podpis Èeské
republiky je formální, že se nás netýká, neplatíme eurem, je pravda (nes-
rozumitelné). A my budeme hájit zájmy èeských obèanù. Vy øíkáte, musím
se smát, my budeme bojovat za nižší ceny energií – a souèasnì vaši euro-
poslanci hlasují pro zvýšení cen energie. (Upozornìní na èas.) Tak si mu-
síte vybrat: buï platí jedno, nebo druhé. Obojí dohromady neplatí.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi za jeho fak-
tickou poznámku. S další faktickou poznámkou pan pøedseda poslanecké-
ho klubu TOP 09 Miroslav Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Vzhledem k tomu, že z lavic byl napo-
mínán i pan pøedseda Stanjura, aby nekøièel, chtìl bych se pana Votavy i
pana Stanjury zastat. Pánové hovoøili pouze dùraznì. Poèkejte, až to rozje-
de Zaorálek. Ten chodil bìžnì do 120 decibelù.
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kompaktu nepøistoupili. A myslím si, že nelze se stavìt mimo evropský
integraèní proud. Jedním dechem hovoøit, možná to nedìlá Obèanská de-
mokratická strana, ale hovoøit o tom, že chceme jít v tomto proudu, a na
druhé stranì dìlat všechno proti proudu. To si myslím, že vùbec nejde. 

Takže závìrem. Pøistoupením k fiskálnímu paktu vláda deklaruje – vláda
bude vycházet po pøistoupení k fiskálnímu paktu z podmínek, které jsou
tam, a myslím si, že i vláda pøipraví svùj návrh opatøení tak, aby docháze-
lo ke konsolidaci veøejných rozpoètù.

Za sociální demokracii prohlašuji, že se pøipojíme k zamítnutí tohoto po-
slaneckého návrhu v prvním ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Nyní s faktic-
kou poznámkou paní poslankynì Èernochová. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo, své dvì minuty.

Poslankynì Jana Èernochová: Dìkuji, pane místopøedsedo. Já jsem
vás chtìla poprosit, jestli by bylo možné zajistit v tomto sále pøimìøené pra-
covní podmínky pro to, abychom mohli vykonávat svoji práci. Je tu tak stra-
šný hluk, že pan kolega, pøedseda rozpoètového výboru, který tu celou
zprávu èetl, zpráva byla dlouhá – mì z toho opravdu bolí hlava, bolí mì uši.

Chci vám tu pøeèíst ze stránek SZÚ, že to má jiné øešení. Mùžeme si
tøeba poøídit sluchátka, je to tu doporuèeno jako prevence. Cílená preven-
ce je použití osobních ochranných pracovních prostøedkù proti hluku.
Chránièe sluchu je nutné používat, pokud hladina akustického tlaku A
pøekraèuje 85 decibelù. Jejich vložní útlum by mìl být takový, aby za
chránièi sluchu ve zvukovodu byla hladina hluku nižší než 85 decibelù. Pøi
pøekroèení expozice hluku do 10 decibelù se doporuèují zátkové chránièe
vkládané do zvukovodu. Pøi expozici nad 95 decibelù se doporuèují slu-
chátkové chránièe a nad 100 decibelù se zpravidla nasazují protihlukové
pøilby, které omezují rovnìž kostní vedení zvuku. Použití chránièù sluchu
mùže vést ke snížení – pøátelé – bezpeènosti práce a mùže omezit její pro-
duktivitu. Je-li použití chránièù sluchu nezbytné, je tøeba umožnit
pracovníkù výbìr z více typù tak, aby se neomezovalo pohodlí pøi práci,
napø. nadmìrným tlakem náhlavní spony èi pocením ucha.

Chci vás opravdu velmi pìknì poprosit, buïto a� vyfasujeme sluchátka,
klidnì za to mùže jít èást našeho expertného, nebo a� tu zajistí vedení
Poslanecké snìmovny v tomto sále skuteènì podmínky, které mají v soula-
du se zákoníkem práce být na takovémto pracovišti. Skuteènì, nedá se to
poslouchat. A jsme tu dnes už nìkolik hodin a asi ještì veèer nekonèí, tak
prosím, zajistìte podmínky pro práci Snìmovny. 

Dìkuji.
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pro to, aby naše ekonomika se mohla rozvíjet, aby v urèitou chvíli umìla
zabrzdit, ale také v urèitou chvíli se umìla rozjet. Tomu má sloužit urèitý in-
strument. O tìchto instrumentech, a mohou být i rùzné, se diskutuje
minimálnì v Evropì nìjakých 15 let. A jestliže pan emeritní ministr kolega
poslanec Kalousek má pocit, že je na vrcholu tohoto evoluèního øetìzce, to
znamená, že vlastnì jeho návrh je tak dokonalý, že už ani lepší být nemùže,
a že nezbývá nic jiného, než ho mírnì vylepšit a pøijmout, to znamená, že
do toho ústavního pravicového sudu medu možná pøidáme kapku dehtu
sociální demokracie a mùžeme vesele pokraèovat dál, já si to nemyslím.

Tady není jen polemika mezi souèasnou vládou a nyní pravicovou opo-
zicí. Dovolil bych si upozornit na to, že tu existuje i levicová opozice, která
není zcela bez urèité váhy, a to co do poètu mandátù, ale vìøím, že i co do
poètu pøipomínek a øeknìme i koncepèních úvah, které buï zohledníte, ne-
bo nezohledníte. Ale není pravda, že se ústavní vìtšina musí vytváøet
jenom smìrem k pravé zdi. 

Pokud jde o onen mainstream, èi chcete-li evoluèní øetìzec debat, jak
nakládat s veøejnými financemi v Evropì, pravdu má ODS, když tady
pøipomínala, že to nebyl pouze návrh TOP 09 a ministra financí v minulém
období, který pøišel v roce 2011, ale že i ODS uchopila nìkteré podnìty ze-
jména konzervativnì liberální èásti politického spektra v Evropì a snažila
se tuto vìc zastøešit ústavnì. Pamatuji bývalého kolegu Kocourka, který
nìkdy myslím v roce 1998 chtìl vpašovat jednu vìtu do Ústavy. Tato jedna
vìta by sice nièemu nepomohla, ale aspoò to bylo krédo tehdejší ODS a
myslím si, že tohoto kréda se ODS drží i nadále. Je otázka, jestli to krédo
je rozumné. V roce 2002, tedy v dobì, kdy tady byla stojednièková vìtšina,
tak ODS navrhla do Ústavy už strukturovanìjší text. Bylo to velmi podobné,
bylo to na hony vzdálené souèasné verzi finanèní ústavy, ale celé to bylo o
tom, že vlastnì rozpoèet má být vyrovnaný, nad rozpoètem by mìla bdít
spíš nezávislá autorita a politici by si s tím nemìli moc hrát, protože coko-
liv politik dìlá, v podstatì pokazí.

To je už ale koncepèní otázka. Jde nám o jakási formální pravidla, která
buï fungují, nebo nefungují, anebo chceme zcela depolitizovat fiskální po-
litiku? Protože o tom, jak má vypadat makroekonomický rámec, se
diskutuje, samozøejmì i ten problém øeknìme zneèištìní koncepce rùznými
parciálními, tedy politickými zájmy. A už se stalo, že z toho makroekono-
mického rámce byla vyòata mìnová monetární politika tím, že se postupnì
šíøí zákony o centrálních bankách tím zpùsobem, že se zvyšuje nezávislost
centrálních bank, a to nikoliv na politické scénì, ale dokonce i na
exekutivì. Je to urèitý trend, já souhlasím. O centrálních bankách si
mùžeme popovídat jindy. Nepochybnì i nedávná mìnová úprava èi inter-
vence k tomu dá celou øadu zajímavých podnìtù. Ale dnes se bavíme o fis-
kální politice a je otázka, jestli chceme dotáhnout ono odpolitizování fiskál-
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S další faktickou poznámkou
pan poslanec Hájek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Josef Hájek: Dobrý podveèer. Já bych jenom tady paní
poslankyni Èernochové prostøednictvím pana pøedsedajícího, bych ji
pozval na dùl Paskov mezi horníky, kterým se oznamuje, že ztratí práci!
Takže pøijïte a tam budete potøebovat sluchátka do uší, na uši, pøilbu a
ještì nevím co. Pøijïte do Paskova, tam se s vámi urèitì horníci rádi setkají!
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Stanislav Polèák. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Stanislav Polèák: Dìkuji, pane místopøedsedo. Po tomto vy-
stoupení je mi témìø trapné vystupovat.

Já jsem nepøedpokládal, že bych k tomuto zákonu mohl nìco konkrétnì
odborného øíci, protože odborníci jsou tu jiní, ale vystoupení paní kolegynì
Èernochové mì trochu vyprovokovalo, protože já si myslím, že za hladinu
hluku si prostì mùžeme do jisté míry sami. Promiòte, ale prostì nìkdy se
tu tak øve, že hluková hladina je tak nastavena podle mého názoru
standardnì, že vystoupení ani není slyšet a vypadá to tu jak v pavilonu
opic, ale nìkdy je tu prostì klid, jako teï, a potom, když nìkdo mluví, tak
to vypadá, že øve. Ale nemyslím si, že za to mùže vedení Snìmovny nebo
aparát Snìmovny. Myslím si, že je to problém v nás, a kdybychom se
všichni vzájemnì poslouchali, tak by to nìkdy nevypadalo, že tu nìkdo øve,
anebo by to nìkdy nevypadalo, že se vùbec neslyšíme. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci za uznání, že
tu byl takový klid, že se zdálo, že pan pøedseda Votava øve.

S další øádnou pøihláškou pan poslanec Jiøí Dolejš. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Dolejš: Dìkuji za slovo. Milé kolegynì, vážení kolegové,
pokud jsme vyøešili problém s decibely, tak když dovolíte, já bych se vrátil
ke zmìnì Ústavy Èeské republiky. Myslím, že to je skuteènì vážný pro-
blém.

Dovolím si pøednést názor nejen svùj, ale i celé frakce KSÈM, protože
se domníváme, že takováto zmìna Ústavy je vážná, a chvílemi to tu vypa-
dalo, jako že se pouze pøetahujeme, jestli do budoucna budeme dìlat škr-
ty v evropské modøi, nebo jestli ty škrty budou v èeské trikoloøe. A pøece o
tom to není. Chceme vytvoøit efektivní, funkèní makroekonomický rámec
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zkušeností. To znamená, do jaké míry to pomáhá, èi nepomáhá. Bohužel
tedy realita ukazuje, že dokonce ani tento instrument není zdaleka doko-
nalý a že spojením støechy fiskálního kompaktu s národními nástroji není
rozhodnì konec evoluèního øetìzce, že to není prostì dokonalé.

Specifická situace pak mùže nastat v takzvaných posttransformaèních
zemích, by� už je to tedy ètvrt století, co jsme prošli urèitými zmìnami, ale
faktem je, že východní pùlka Evropské unie je spíše ta zaostalejší, která má
vìtší tendenci øešit problémy z vypùjèených penìz. Když se podíváme
napøíklad na Polsko nebo Slovensko, které se už touto cestou vydalo, tak
za prvé zkušenosti jsou rozporné. Každá zemì je ekonomicky v jiné situa-
ci, a když se podíváme tøeba na zkušenost slovenskou, tak tam kromì ú-
stavních regulí i institut, který navrhuje tento návrh, což je jakási nezávislá
úøednická autorita nad rozpoètem, teï si nevzpomenu, jak se na Slovensku
pøesnì jmenuje, trošièku jinak než u nás, ale funkce je stejná, tak zjistili, že
tento institut je v podstatì pro koèku, že tak jak je nastaven, vìci
nepomáhá. Samozøejmì dluhové brzdy jsou i v jiných zemích, ale tam zku-
šenost pro nás už je ménì pøenosná. Jestliže si nìco zavedli ve Švýcarsku,
tak je to podobné, jako když Švýcarsko øeší imigraèní politiku. To si myslím,
že pro nás není pøesnì využitelné, stejnì tak jako zkušenosti øešit tyto
problémy na pùdì Spojených státù.

Takže pokud nám jde o to najít komplex nástrojù, a øíkám komplex a
mám tím na mysli jak evropské øešení, tak národní, tak to není o duelu mezi
opoždìnou ratifikací fiskálního kompaktu. Je pravdou, že v roce 2012 se
tehdy nepohodl tehdejší premiér Neèas s tehdejším vicepremiérem
Kalouskem a že jsme to nepodepsali, a na rozdíl od Velké Británie bylo ob-
tížné hledat argumenty, protože Velká Británie pochopitelnì je zemí jiného
kalibru, zejména s ohledem na pozici jejího finanèního sektoru, ale že zkrát-
ka fiskální kompakt není pouze mìkèí verzí èeského øešení, ale že by mìl
být urèitým komplementem, ale nikde není stanoveno, že komplement má
vypadat pøesnì tak, jak je v návrhu kolegù z TOP 09. 

Napøíklad tam není povinnost rozpoètové rady, otázka použitých
nástrojù. Je skuteènì rozdíl mezi tím, jestli se obracíte pouze na veøejný
dluh, a� už ho odstropujete jakkoli. To znamená, ta šedesátka je horní mez.
A jestli se souèasná èi budoucí vlády nechtìjí dostat do urèité politické
pasti, tak je logické, že se snaží ty hranice trochu posouvat. Je zøejmé, že
bychom si mìli popovídat o struktuøe nastavení takové vìci. Problémy už
jsou v základu, a ne že se dá odladit jednoduchým zpùsobem ve druhém
ètení.

To, co øíkám, už naznaèuje, kam se chci dostat. Pro nás to není prestižní
vìc. Jestli budeme ti, kteøí vyhlásí, že jsme v evropském proudu, nebo ti,
kteøí zvítìzí tím, že èeské øešení je lepší než to evropské, tenhle prestižní
problém my nemáme. My chceme, aby to fungovalo. A proto si myslíme, že
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ní politiky až do koncù, kdy nejenom výdajové rámce, nejenom deficity,
ale samotný obsah, tedy struktura fiskální politiky byla postupnì
vytlaèována z rozhodování parlamentu. Já si myslím, že to je vrcholné po-
litikum, a že pokud jde o strukturu rozpoètu, ale i využívání fiskálního
nástroje buï jako brzda, nebo jako plyn pro hospodáøskou politiku by to
mìlo zùstat zachováno.

Faktem je, že pokud jsme vytvoøili spoleèný hospodáøský prostor tím, že
vznikla Evropská unie jako unie nejenom politická, ale i hospodáøská, tak
jsme si vytvoøili problém, jak tento prostor ošetøit na makroekonomické
úrovni. A protože u fiskální politiky nám èasto ujíždí vlak, tak se nìkdy asi
pìt let po Maastrichtské smlouvì vynoøil koncept Paktu stability. Protože
Maastrichtská smlouva stanovila maastrichtská kritéria a na ta se zvysoka
kašlalo, když to zjednoduším, vytvoøil se Pakt stability nìkdy kolem
Amsterodamské smlouvy, a mìlo se za to, že tento dokument vìci vyøeší.
Jak už to v Evropské unii bývá zvykem, tak papír snese všechno, realita jde
svou cestou. Takže vlastnì vznikla objednávka vylepšit, zmìnit, transmuto-
vat evropský Pakt stability na tøeba Pakt stability a rùstu, dát nástroje, které
by skuteènì mìla buï bruselská autorita, nebo národní vlády v rukou a
mìly možnost tyto vìci ukoèírovat zpùsobem, který by odpovídal nìjaké
rozvojové pøedstavì o Evropském hospodáøském prostoru.

Pokud se tedy objevil fiskální kompakt, tak je to reakce na to, že
pøedstavy kolem paktu Evropské unie víceménì selhaly. Ale øeknìme si,
jestli se nìco zmìnilo od té doby, kdy byl fiskální kompakt ratifikován.
Pokud aktuální data nelžou, a já si myslím, že nikoliv, tak celé jižní køídlo eu-
rozóny a Evropské unie jako takové je ve stále stejných, dokonce bych øekl
horších problémech. To je fakt. Takže je otázka, jestli tento instrument je a-
dekvátní, jestli je úèinnou brzdou a jestli v tom modrém autíèku se žlutými
hvìzdami kromì brzdy nechybí i pro budoucnost do jiné hospodáøské
situace, teï vylézáme horko tìžko z recese, jestli tam náhodou nechybí i
ten plynový pedál.

Èili to je jedna poznámka na dotváøení koncepèních pøedstav, které
bychom si mìli dìlat samostatnì, a ne pod diktátem toho, že to, co už ta-
dy je, musíme pøijmout, protože jinak není možná.

Druhý faktor, který byl ve høe, byl samotný faktor hospodáøské krize.
Krize zesílila právì tuto slabinu øízení jednotlivých národních
hospodáøských politik, ale i jejich koordinaci na evropské úrovni, a právì
proto se pøistoupilo k principu dluhových brzd, který nejenom na úrovni fis-
kálního kompaktu, ale v jednotlivých národních ústavních poøádcích byl za-
komponován. V Nìmecku to tuším bylo v roce 2009, kdy to bylo
uzákonìno. Velká Británie si nejdøív schválila úøad pro dohled nad
rozpoètem, aby pak rozpoètová pravidla rovnìž pøijala. Takto bych mohl
pokraèovat. Èili byl to rok 2009, 2010. Doba krize. A mùžeme se už uèit ze
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A pak se musím dotknout otázky tzv. segmentù celého toho koláèe
veøejných financí. Pan ministr... bývalý ministr... zlozvyk z minulého voleb-
ního období. Èili pan bývalý ministr tady hovoøil o tom, že ty segmenty nel-
ze vyjmout, protože pak by to nefungovalo. V tom asi má kus pravdy. Ale
je tøeba také vnímat, že ty jednotlivé segmenty mají zcela specifickou roli,
specifické právní postavení. A mimochodem i z toho dùvodu v tehdejším
návrhu a tuším, že je to i v tomto, byly ty segmenty nikoliv definitivnì, ale
doèasnì vyòaty v tom smyslu, že úèinnost tohoto zákona ve vztahu k územ-
ním samosprávním celkùm byla odložena tehdy o ètyøi roky. Takže ono
svým zpùsobem také jde na to myslet a je tøeba hledat i režimy pro ty spe-
cifické segmenty.

Dotknu se jiného segmentu, který jsme tehdy také zvedli, a požadovali
trochu jiné øešení, a to jsou ty zdravotní pojiš�ovny. Samozøejmì že tìch
200 mld., které se toèí ve veøejném zdravotním pojištìní, jsou významné
peníze. Ale zdravotní pojiš�ovny, zejména tedy veøejná zdravotní
pojiš�ovna, plní urèité specifické ústavní funkce. A to, že nìkde nìkdo se
moc rozmáchl s veøejnými penìzi, pøece neznamená, že veøejné pojiš�ovny
spadnou do nìjakého, øekl bych, nouzového režimu a v této zemi se
pøestane léèit, proplácet krajské nemocnice atd. Teï jsem to trošku možná
hyperbolou pøecenil, ale to riziko dopadu toho nespecifického režimu na
tento segment veøejných financí tady nepochybnì je.

Takže ono je o èem se bavit, je o èem se bavit koncepènì, je o èem se
bavit vìcnì a napøíè celým politickým spektrem. Tím se dostávám k
závìru, ve kterém bych zopakoval, že naším pøístupem není vyhýbat se ú-
stavní rozpoètové odpovìdnosti. Naším pøístupem je nastavit pravidla tak,
aby neškodila, aby nemusel doplácet pouze ten, kdo se mùže nejménì
bránit, tzn. klient veøejných financí a veøejných služeb, a abychom mysleli i
na to, že ekonomika není jenom v recesi, ale že nìkdy potøebuje nakopnout
i do té konjunkturální fáze. Proto bychom byli rádi, aby se tyto návrhy zno-
vu projednaly, abychom se dohodli, na jaké platformì to projednávání má
být, abychom pøíliš nehráli o èas, kdo má vìtší ramena a òadra dmoucí
dìdeèek náš vševìdoucí, ale abychom se dohodli tøeba i na tìch pracov-
ních komisích, kde by, doufám, tentokrát nemuseli chybìt ani experti z
nejsilnìjšího opozièního klubu.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Další se do
diskuse pøihlásil pan poslanec Antonín Seïa. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážení èlenové
vlády, vážené kolegynì, kolegové, já mohu rozumìt dùvodùm, pro které
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nejen že je tøeba to nechat na vládì, aby si to znovu projednala a promyslela,
jestli jí staèí, aby na doporuèení z Hradu prohnala ratifikaèním procesem,
by� se zpoždìním dvou let, fiskální kompakt, a jestli k tomu je povinná – ne-
povinná, ráda – nerada, v jaké podobì èeskou dluhovou brzdu. Ale že je
to vìcí nás všech, a tudíž by nebylo dobré zabít iniciativu, která tady je. Ale
nad tím návrhem se porozumìní bude tìžko hledat.

Èili jestliže nìkdy za rok, možná ještì pozdìji, se objeví vládní verze,
jestliže zùstane v obìhu verze kolegù poslancù z TOP 09 a budeme si hrát
s èasem a prodlužovat to a prodlužovat to, jak to nìkdy s opozièními návr-
hy už tak bývá, tak se nedobereme š�astného konce. Èili není to obezlièka,
není to snaha najít tøetí cestu, ale spíš vytvoøit podmínky politické, vìcné,
profesní pro to, abychom ten prùnik našli.

To znamená, navrhl bych, aby návrh ústavního zákona byl kolegùm
vrácen k pøepracování. Protože je slouèená debata ke tøem tiskùm, tak v lo-
gice toho, že jsou ty tisky spojené, tak k tìm dalším tiskùm bych to formu-
loval podmínìnì. To znamená, jestliže v prvním pøípadì zvítìzí zamítnutí,
tak není co øešit, to nemá cenu, aby se tady jak bludný balvan pohybovaly
nìjaké tisky, a pøizpùsobíme se tomu. Ale pokud by v prvním tisku vyšla va-
rianta vrácení k pøepracování, tak s touto podmínkou bych to doporuèil i k
tìm tiskùm ostatním.

Pokud byste se samozøejmì ptali na to, co my chceme do té diskuse
také vnést, tak abych nezdržoval, protože je pozdní doba a skuteènì
dnes tady asi nebudeme precizovat ty vìci, je první ètení a zdá se, že
se budeme rozhodovat mezi pøežitím, zamítnutím a vrácením k
pøepracování, shrnul bych výhrady, které jsme artikulovali už loni v
únoru pøi prvním ètení vládního návrhu, a myslím si, že neztratily na ak-
tuálnosti ani dnes. Takže vidíte i ten pøístup – my jsme tehdy také navr-
hovali vrátit vládì k pøepracování. Takže i ten pøístup je kontinuální a
konzistentní.

Jedna z výhrad byla k pozici a kompetence Národní rozpoètové rady,
aby to zkrátka nebyla nìjaká nezodpovìdná trafika, která snižuje význam
politického rozhodování nad veøejnými rozpoèty. Pøipomínám, že se tento
institut dostává za rámec toho, co by nám ukládala evropská norma, tedy
fiskální kompakt.

Další, a to je možná ještì dùležitìjší prvek, je, že by vláda mìla mít do
budoucna možnost urèitých fiskálních impulsù. Já vím, že se tøeba
koncepènì tady nemusíme dohodnout, že funkce fiskální politiky pravice a
levice vidí rùznì. Já také nejsem bigotní keynesiánec, ale myslím si, že
zkrátka fiskální impulsy jsou nejenom v nastavení rozpoètových pravidel,
napø. daòových, ale že lze uvažovat o jisté expanzi veøejných výdajù v ob-
lasti investièní. A tady si pøece nenastavíme hráz, kterou bychom pak do
budoucna nemohli použít.
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návrh nebyl schválen, navrhuji dále vrátit návrh zákona pøedkladatelùm
k dopracování. A tohle platí nejenom pro snìmovní tisk 24, ale i pro bo-
dy 20 a 21.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Seïovi. Dále
se do rozpravy pøihlásil pan poslanec Ludvík Hovorka. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážený pane místo-
pøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové. Já bych se chtìl dotknout
èlánku 9, 10, 11, tj. okamžiku, kdy nastane kritický stav. V podstatì podle
návrhu zákona nastane umìle vytvoøený kritický stav a zaène se šetøit tím,
že se povinnì zruší nìkteré výdaje, a to i ty, které jsou schváleny zákonem
o státním rozpoètu. Vláda bude nucena tímto ústavním zákonem v podstatì
jednat protizákonnì, pokud napøíklad omezí výdaje na dùchody, platy
uèitelù, sociální dávky apod. Tyto restrikce bude schvalovat Snìmovna ja-
ko agendu vlády. Co se stane? Ústavní soud bude možná zavalen
nekoneènou øadou sporù o to, co bylo døív, který deklarovaný závazek
státu má pøednost – jestli to, co bylo schváleno døíve jako dùchody, sociál-
ní dávky, nebo to, co je tzv. fiskálnì odpovìdné jako vyrovnaný rozpoèet.
A zcela podobnì to bude platit i pro hospodaøení krajského zastupitelstva,
pro kraje. Rozpoèet schvaluje Snìmovna, tak je možné, že nakonec bude
tento rozpoèet schvalován jako ústavní zákon jenom proto, aby se pøedešlo
možným sporùm o to, co bude založeno na pravidlech tohoto
pøedloženého zákona?

Samosprávy v èl. 13 mají také své zákonem naøízené úkoly, které musí
plnit, a na èást z nich dostávají peníze. Pouhým omezením pøísunu penìz
nezmizí zákonem uložené povinnosti. Je vìcí odpovìdné vlády a
samosprávy, aby øádnì plnila své povinnosti, a žádný zákon o krizovém
hospodaøení toto nevyøeší. Mùže situaci jen zkomplikovat.

Instituce, která se navrhuje na dohled nad vyrovnaným rozpoètem,
Národní rozpoètová rada, také bude nìco stát. Minimálnì 50 milionù korun
a zøejmì bude tak národní a nezávislá jako Èeská národní banka. Není
jasné, kdo bude kontrolovat èinnost této národní rady. Nikomu se nemusí
zodpovídat a nepodléhá žádné kontrole. Bude mít právo zvát si na
kobereèek nejenom vládu, ale i další pøedstavitele samosprávných celkù a
další veøejné èinitele.

Èili to jsou mé pochybnosti, které jsou vlastnì k tìmto zákonùm, které
jsou pøedloženy a jejichž rozprava k nim byla takto slouèena. Dìkuji za po-
zornost.
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opozice podala návrh ústavního zákona o rozpoètové odpovìdnosti,
protože ani já ani nikdo z nás nemáme rádi zadlužování. Pouze
pøipomínám, že stejný návrh podala v minulém funkèním období pravicová
Neèasova vláda a již tehdy jsem upozornil na skuteènost, že je to jeden z
nejhorších návrhù, které tehdejší vládní koalice pøedložila, a to zejména z
pohledu na vymahatelnost práva, kontrolu jeho uplatòování a zasahování
do pravomocí samosprávy.

V dùvodové zprávì se hovoøí, že ústavní zákon by mìl zlepšit celkové
hospodaøení Èeské republiky, posílit transparentnost a efektivnost
veøejných financí a ve výsledku též podpoøit konkurenceschopnost èeské
ekonomiky. Prosím vás, žádný zákon, ani ústavní, tohle pøece zajistit
nemùže. A opravdu mi pøipadá zvláštní, že si to myslí strany hlásící se k
pravicovým myšlenkám. Všechny tyto cíle totiž mùže zajistit toliko konku-
renceschopná ekonomika, kvalitní a efektivní státní a veøejná správa a ze-
jména kvalifikovaní, zodpovìdní a vzdìlaní obèané naší zemì.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, vláda premiéra Rusnoka ve svém
stanovisku vyslovila øadu konkrétních výhrad, a� již z hlediska komplikova-
nosti provádìcích a zmìnových zákonù, problematických ustanovení ve
vztahu k ústavnosti až po zásadní legislativnì technické vady návrhu záko-
na. Já bych doplnil, že návrh zákona odhaduje pouze náklady na zøízení
Národní rozpoètové rady ve výši 50 milionù korun roènì. Ptám se: Kde je v
návrhu zákona hodnocení dopadù regulace na veøejné rozpoèty a
hodnocení dopadù na korupci? Pokud hodláme být rozpoètovì odpovìdní,
je potøeba tato hodnocení vyžadovat u všech zákonù. 

Já osobnì jsem dokonce pøesvìdèen, že navrhovaný zákon není plnì
v souladu s ústavním poøádkem ÈR, a naopak jsem pøesvìdèen, že právì
tento ústavní zákon porušuje naši Ústavu. Pøedevším tím, že výraznì ome-
zuje pravomoci a kompetence nejen Poslanecké snìmovny a vlády, ale ze-
jména samospráv územnì samosprávných celkù a veøejnoprávních institu-
cí. Ptám se: K èemu máme vytváøet další úøad, když ke zjiš�ování
statistických údajù máme Èeský statistický úøad a Eurostat? K èemu tako-
vý zákon, když ÈR je èlenem EU s dlouhodobým cílem vstupu do evropské
hospodáøské a mìnové unie? Konvergenèní kritéria jasnì definují limit pro
schodek veøejných financí èi nepøekroèitelnost celkového veøejného dluhu.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, návrh zákona o rozpoètové
odpovìdnosti je dle mého názoru nejenom v rozporu s Ústavou, ale je v
rozporu i se slibem, který jsme jako poslanci dali. Sankce za porušení
rozpoètové káznì jsou navrhovány jako kolektivní a neposuzují individu-
ální vinu, což je opìt v rozporu s platnými zákony naší zemì. Nehodlám
podpoøit zákon, který omezuje demokratické rozhodování Poslanecké
snìmovny a který omezuje práva zákonodárcù. Z tìchto dùvodù se
pøipojuji k návrhu na zamítnutí návrhu zákona a v pøípadì, že by tento
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jak budou peníze vydány a jak budou získány. Pøi pøípravì rozpoètové
politiky pro další ètyøi roky je dùležitý pøedevším oèekávaný vývoj národní
a svìtové ekonomiky. Tam, kde to skuteènì funguje, protože se nesnaží o-
belhávat regulaci veøejných výdajù, je Nový Zéland. Tak abyste vìdìli, o co
nám jde v ideové oblasti, a skuteènì to není o pravici ani o levici, protože
dluhy se neptají, jestli je zpùsobila levice, nebo pravice. Jak víte, nejvìtší
krize posledních desetiletí vznikla ve Spojených státech z naprostého dile-
tantství a rozvolnìní nìkterých finanèních produktù.

Vrátím se k Novému Zélandu a tím skonèím, že vám tady pøeètu jejich
pravidla pro fiskální zodpovìdnost:

Snížení celkového dluhu zemì na rozumnou míru tak, aby byl vytvoøen
nárazník proti faktorùm, které mohou mít negativní dopad na celkovou výši
dluhu v budoucnosti, a dokud nebude dosaženo této úrovnì dluhu, cel-
kové provozní výdaje státu v každém finanèním roce musí být nižší než cel-
kové provozní výdaje ve stejném finanèním roce. 

Bod èíslo dvì. Jakmile bude dosaženo rozumné úrovnì celkového
dluhu zemì, tato úroveò má být udržována, èehož má být dosaženo tím, že
po rozumnì dlouhou dobu nemají celkové provozní výdaje zemì
pøesáhnout jejich celkové pøíjmy.

Za tøetí. Dosažení a udržení úrovnì èisté hodnoty zemì, která bude po-
skytovat ochranu pøed faktory, které mohou pùsobit negativnì na èistou
hodnotu zemì v budoucnosti.

Za ètvrté. Opatrné øízení fiskálních rizik, kterým zemì èelí.
Za páté. Sledování politiky, která je konzistentní s rozumným stupnìm

pøedvídatelnosti úrovnì a stability daòových sazeb pro budoucí roky.
O toto my jsme se v hrubých rysech snažili i v uplynulém období. Jak

pøedvedl pan pøedseda rozpoètového výboru, nepochopili jste nic.
Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Laudátovi.
Nyní se pøihlásil o slovo pan navrhovatel pan poslanec Kalousek. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dámy a pánové, v podstatì jsem se
pøihlásil k závìreènému slovu, ale protože nechci zneužívat postavení
pøedkladatele, které mi umožòuje mluvit už po uzavøení diskuse, tak
závìreèné slovo chci øíci v rámci rozpravy, abych popøípadì ještì umožnil
reakci. Budu velmi struèný, jen na nìkterá vystoupení dovolte krátkou re-
akci.

Pan poslanec Dolejš, ve vší úctì, nemá pravdu, když øíká, že se do-
mnívám, že ten návrh je dokonalý a že nic lepšího už nikdo nevymyslí ani
nemùže pøedložit. Tomu tak skuteènì není a domníval jsem se, že jsem to
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poslední
do rozpravy je pøihlášen pan poslanec František Laudát. A následnì pan
pøedkladatel. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, vezmu to velice rychle z dùvodù èasových a vzhledem k tomu, že
pan zpravodaj to tady vzal šmahem a dal návrh na zamítnutí, a
pøedpokládám, že koalice si to jaksi prohlasuje. Je to veliká škoda, proto-
že regulace výdajù veøejných rozpoètù se odehrávají víceménì... už skoro
za chvíli to bude století.

Škoda, že tady není pan Okamura. Nechal jsem si najít, jak to funguje
ve Švýcarsku. Samozøejmì že to není automatická pojistka proti tomu, ty
zkušenosti ze svìta, že automaticky tím jsme za vodou, jestliže schválíme
jasná pravidla. Ta se dají vždycky prolamovat a záleží na –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já pana poslance poprosím, aby
mluvil zøetelnìji, jasnìji a hlasitìji, protože my nahluchlí zase mu
nerozumíme. Dìkuji. (Pobavení.)

Poslanec František Laudát: Já jsem nechtìl køièet.
Záleží na tom, jak je zákon nebo soubor zákonù nastaven, aby bylo zce-

la zjevné, že se nedají prolomit. Máme zkušenosti z celého svìta, že pravi-
dla jsou prolamována. Napøíklad ve Spojených státech, kde jste svìdky to-
ho, že i v prùbìhu jednoho roku se dokonce mìní dvakrát parametry, pro-
tože tam mají ono orwellovské pravidlo, že spoleènou vùlí Snìmovny a
Kongresu to lze prolomit. A víte sami, co se po pùl roce vždycky poslední
léta odehrává.

Zároveò tam bych hledal inspiraci pro to, že nemá smysl na jedné
stranì do celkového deficitu veøejných výdajù nebo státního rozpoètu nìco
opomíjet, napøíklad zdravotní a sociální pojištìní. Spojené státy mají dnes-
ka dluh, pokud se nemýlím 17 bilionù, nicménì když k tomu dáte i stávající
bez Obama care pojištìní, tak v roce 2010 to bylo astronomických 108
bilionù dolarù. Dneska už celkem ti, kteøí pøemýšlejí, a pokud se nestane
zázrak, tak spoèítali, že do 30 let Spojené státy mohou zbankrotovat, po-
kud to nesrovná nìjaký jiný efekt.

Já tedy pøedpokládám – koalice a nìkteré její strany, zejména hnutí
ANO, vyhrálo s tím, nebo získalo obrovský vliv na politické scénì, že
zprùhlední finance, že bude nakládat s každou korunou, tak její zpravodaj
tady dneska pøedvádí pravý opak. Zase vzhledem k èasu pøeskoèím, jak to
funguje v Nìmecku. A já pøedpokládám, když tedy budou pøíští týden
žádat o dùvìru vládì, tak v Nizozemí na zaèátku každého volebního ob-
dobí vláda schválí dohody o veøejných financích a rozpoètovou politiku, tj.
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pana ministra Babiše. Tam jsme se dostali v konsolidaci veøejných
rozpoètù.

Teï je otázka, jak vy v té konsolidaci každoroèního snižování deficitu a
snahy zastabilizovat státní dluh budete pokraèovat. Kdybych mìl brát
vážnì vaše vyjádøení, která øíkáte v novinách, tak bych rád vìøil tomu, že v
nìm chcete pokraèovat. Je otázka, jakým tempem, a to je legitimní. Jestli
prostì tempem jedno procento nebo pùl procenta roènì není až tak zásad-
ní, pokud bude zachován ten trend postupného snižování.

Pokud se ale podívám do vašeho programového prohlášení vlády, které
vláda bude v pondìlí schvalovat, nebo programové èásti koalièní smlouvy,
tak vy v tom trendu nebudete pokraèovat. Vy ten trend otoèíte. Na progra-
mové prohlášení vlády si dejte takhle velkou ceduli (gestikuluje):
Strukturální deficit v roce 2015 bude výraznì vyšší než v roce 2014. A to
minimálnì 3,5. Na to vsadím boty. A to zjistíte, dámy a pánové, už velmi br-
zy, protože na konci dubna tohoto roku bude muset vaše vláda projed-
návat konvergenèní program, který podle evropského semestru se posílá
již ex ante, nikoli ex post – pøed schvalováním základních parametrù
státního rozpoètu. A v tom konvergenèním programu, protože nemùžete
lhát – jednak vás z toho nepodezírám, jednak kdybyste lhali, tak ta
Evropská komise na to snadno pøijde – tak už v tomto konvergenèním pro-
gramu na konci dubna se seznámíte s tím, jak vìrohodné jsou vaše výroky
o šetøení.

Vy prostì uvidíte na vlastní oèi v dokumentech vlastní vlády, jak chcete
zvyšovat strukturální deficit tohoto státu. To prostì nemùže jinak dopad-
nout, pokud váš konvergenèní program bude reflektovat programové pro-
hlášení vaší vlády. To prostì jinak nejde. Ten strukturální deficit se zvýší. To
znamená po nìkolika letech usilovné konsolidace veøejných rozpoètù do-
jde nikoliv ke zpomalení trendu, ale k otoèení. Otoèení trendu, který nám
získal obrovskou dùvìru na zahranièních trzích, mimoøádnì levné financo-
vání dluhu. A to je ten dùvod. Nepøesvìdèíte mì o tom, že není. To je ten
dùvod, proè vy to nechcete. Proè nechcete finanèní ústavu, proè øíkáte, že
to musí pøedložit vláda.

Já tady deklaruji za TOP 09, že nepochybuji o vašem zamítavém sta-
novisku, že tento návrh bude zamítnut. Já tady chci deklarovat, že kdy-
byste to mysleli vážnì, a je to velmi nevìrohodné, a opravdu chtìla vláda
tohle pøedložit, tak mùže poèítat s velmi konstruktivním pøístupem TOP
09. Ano, budeme jednat ze všech sil, abychom dosáhli schválení finanèní
ústavy pøedložené vládou, protože si myslíme, že to je správnì bez ohle-
du na to, kdo to pøedloží. Problém je, že vy to nechcete. Ledaže by se to
tak jmenovalo a bylo by tam nìco úplnì jiného. Ale skuteènou dluhovou
brzdu nechcete, protože si ji vzhledem k tomu, co máte napsáno v pro-
gramovém prohlášení vlády, nemùžete dovolit. Vy se totiž zaènete chovat
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dostateènì vysvìtlil ve své úvodní øeèi. Kdyby ta pøedloha mìla být taková,
jak já bych si ji skuteènì pøál, tak vypadá úplnì jinak. My pøedkládáme
nìco, co je výsledkem témìø tøíleté práce a usilovné diskuse napøíè poli-
tickým spektrem, a nejenom napøíè politickým spektrem, ale i s tìmi ostat-
ními segmenty veøejných rozpoètù, a� už jsou to zdravotní pojiš�ovny, nebo
územnì samosprávné celky, nebo Svaz mìst a obcí.

Pan pøedseda rozpoètového výboru øíkal, že jsme do toho vládního ná-
vrhu, který tenkrát byl projednáván tady ve Snìmovnì, nìkteré poznámky
sociální demokracie nezapracovali. To je pravda – ale do této pøedlohy už
ano. To jsme právì postoupili o ten krok, že jsme zapracovali všechny
pøipomínky sociální demokracie kromì té pøipomínky jedné jediné, že to
sociální demokracie podle mého názoru nikdy nechtìla, nechce to ani
dnes a nebude to chtít po celé volební období. To tam zapracovat neu-
míme.

Ale zkuste mi øíct, pane pøedsedo, co tam z vašich pøipomínek tehde-
jších není zapracováno. Je tam opravdu všechno. Ne že bych s tím sou-
hlasil, ale v zájmu toho konsensu, abychom se dostali k nìèemu, co jsme
schopni schválit a pro co jsme schopni nalézt ústavní vìtšinu.

To samé se týká pøipomínek o Národní rozpoètové radì. Pøiznám se, že
když na ni pohlédnu jako Miroslav Kalousek, tak z Národní rozpoètové ra-
dy nejsem opravdu nijak nadšen. Pochopil bych, kdyby ji prudce odmítala
ODS, pochopil bych, kdyby ji prudce odmítala KSÈM, protože to jsou stra-
ny, které jsou velmi zdrženlivé z rùzných dùvodù k pøistoupení Èeské re-
publiky k fiskálkompaktu. Ale ty strany, které chtìjí pøistoupit k
fiskálkompaktu, nemùžou neznat smìrnici 85 Evropské unie z roku 2011,
která signatáøùm fiskálkompaktu dává jisté smìrnice závazné, jak má ta
finanèní ústava v jejich zemi vypadat. A holt Národní rozpoètová rada je in-
stituce, kterou všichni signatáøi do své legislativy zavádìjí. Pochopitelnì
mùže být jinak financovaná, mùže být jinak konstituovaná. Ale pokud
chceme pøistoupit k tomu fiskálkompaktu a myslíme to vážnì, že tu
smìrnici budeme sledovat, no tak nemùžeme øíct, že Národní rozpoètovou
radu nechceme. To tak prostì je. A jakým zpùsobem to když tak pozmìnit
je vìcí druhého ètení.

Pan pøedseda rozpoètového výboru velmi sugestivnì a pravdì-
podobnì i velmi nahlas øíkal, kam to minulé vlády dovedly se stavem
veøejných rozpoètù. Já nepokládám za produktivní, abychom si teï zaèali
vysvìtlovat, kdo za co mùže od roku 1990, ale troufnu si øíct, kam to
dovedla Neèasova vláda, která pøebrala – to jsou prosím èísla ovìøitelná z
veøejných zdrojù – která pøebrala veøejné rozpoèty témìø na šesti procen-
tech deficitu. Do roku 2013 je dokázala snížit bezpeènì pod tøi procenta až
na dvì a pùl procenta a v roce 2013 poprvé v historii tohoto tisíciletí klesl
státní dluh i nominálnì. To jsou prostì ovìøitelná èísla Ministerstva financí
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pøihlásil do rozpravy pan poslanec Miroslav Kalousek. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já teï pøemýšlím, jestli byla závada na
vysílaèi, nebo na pøijímaèi. (Smích v sále.) Pravdìpodobnì na vysílaèi,
omlouvám se za malé pedagogické nadání.

Tak ještì jednou. Já jsem si ani vteøinu nemyslel, že by samozøejmì pro-
jednávání tohoto ústavního zákona mohlo zabránit tomu, že se zvýší v
konvergenèním programu strukturální deficit na rok 2015. Ono se také nic
strašného nestane. On se prostì zvýší strukturální deficit. To se bohužel v
historii této zemì nìkolikrát stalo, slunce vyšlo a chleba se pekl.

Z hlediska trendu se stane zásadní vìc. Vyšleme jako Èeská republika
o sobì zprávu, že konèíme s usilovnou konsolidací veøejných rozpoètù a
nastolujeme opaènou cestu neustále vìtšího a vìtšího utrácení.

Tomu samozøejmì nezabrání ani tato fiskální ústava, i kdyby platila, pro-
tože nominální výše – ne nominální, relativní výše dluhu je stále pod 45, to
znamená, i kdybyste si deficit naplánovali ne 3,5 ale 4, tak se nic strašné-
ho nestane ani s ohledem na ústavní zákon, i kdyby teï platil. Já se vám
jenom snažím vysvìtlit, proè vy to nechcete dlouhodobì. Protože
samozøejmì za nìkolik let už by to strašné bylo a vy s tím poèítáte i za tìch
nìkolik let.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi.
Další pøihlášený do rozpravy je pan poslanec Votava. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, pane místopøedsedo. Já to
nechci zdržovat. Budu tedy mluvit slabìji, aby nemuseli nìkteøí mít vatu do
uší. Jinak se omlouvám za to, že jsem tedy mluvil silnì.

No, pan bývalý ministr nás obviòuje neustále, že my nechceme být
rozpoètovì odpovìdní. Chci ho znovu odkázat na koalièní smlouvu, kde
ten závazek rozpoètové odpovìdnosti je. Chci ho odkázat na deklaraci
souèasné koalièní vlády, že chce pøijmout fiskální kompakt, a z toho
samozøejmì možná bude pøijato i další opatøení na základì toho fiskálního
kompaktu.

Já se chci bývalého pana ministra zeptat, proè on nebyl rozpoètovì
odpovìdný v roce 2007, 2008, 2009, 2010.

Jinak ten vládní návrh zákona o rozpoètové odpovìdnosti, pokud
mì pamì� nemate, pøišel do Snìmovny až nìkdy v øíjnu 2012. (Námitka
poslance Kalouska mimo mikrofon.) Ne po roce. Komise byla v roce
2012, pokud si dobøe pamatuji. Ještì v tom roce byl ten zákon
pøedložen do Snìmovny a zaèal se v prvním ètení projednávat, zase
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v trendech vývoje veøejných rozpoètù opaènì. To je na tom to smutné.
Poslední poznámka. Když hovoøil pan pøedseda rozpoètového výboru o

tom, jak jsme se chovali, tak také øíkal, že jsme spotøebovali 180 miliard
rozpoètových rezerv. To je prosím pìknì blud. Žádných 180 miliard
rozpoètových rezerv, to bylo takové èasté téma pana bývalého premiéra
Paroubka, nikdy nebylo. Mluvíme o úèetní metodice, za které nebyla jedna
jediná koruna cash. To znamená, nikdo žádné rezervy nespotøeboval, pro-
tože nikdy žádné nebyly.

Já dobøe vím, pane pøedsedo Votavo prostøednictvím pana
pøedsedajícího, že to jako dlouholetý èlen rozpoètového výboru dobøe víte,
že jsme mì pouze šibalsky zkoušel. Ale neøíkejte to nikde nahlas, nìkdo by
tomu mohl uvìøit. Je to skuteènì výrok, který je s to, aby soutìžil o nesmy-
sl roku s jiným slavným výrokem o tìch 350 miliardách, co se válí na úètech
Èeské národní banky a je možné o nì snížit státní dluh. Nema�me veøejnost
takovýmito výroky zcela nepravdivými. 

Ještì jednou: Je za tím dva a pùl roku práce, naší spoleèné práce, a ne
nepoctivé práce. Je to výsledek nìjakého konsensu, kam jsme se za toho
dva a pùl roku dostali, èímž neøíkám, že jsme se dostali na konec. Mùžeme
to propustit do druhého ètení a snažit se dostat to na takový konec, aby-
chom s tím byli všichni spokojeni. To je za pøedpokladu, že byste to mysleli
vážnì. Anebo to zahoïte, zahoïte tìch dva a pùl roku práce, a jestli
pøedložíte nìco jiného, mùžeme zaèít znovu a tìch dva a pùl roku tím
pádem ztratíme. Nedostaneme se nikam dál, a to proto, že vy to nechcete
a hledáte jenom zástupné dùvody, abyste sice mohli øíkat, jak chcete šetøit,
ale abyste mohli utrácet každý rok o nìco víc.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi. S
faktickou poznámkou se pøihlásil pan poslanec Jiøí Zlatuška. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
pan Kalousek mì docela pøesvìdèil o tom, jak strašné to bude v dubnu, až
budeme pøedkládat konvergenèní program, jak by to zachránil tímto svým
ústavním zákonem. Já ale, a� poèítám jak poèítám, lhùty, které jsou potøeba
k pøijímání, tak mi z toho vychází, že pokud by projednávání tohoto zákona
probíhalo úspìšnì, tak se stejnì do dubna v žádném pøípadì nemá jak
zvládnout, aby byl úèinný. Když seètu ty lhùty, tak pøesáhnu duben zhru-
ba, jako když pan poslanec Kalousek seète výdaje a pøesáhne ten svùj
strop. Prostì nevychází to a mohl si odpustit tuto èást.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Dále se
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prostì nechtìl zdržovat výètem formálních a faktických nedostatkù,
které tento pøedkládaný návrh má, protože jste jistì èetli tisky 24/1, 25/1 a
33/1, kde vláda velice kriticky hodnotí tyto pøedkládané návrhy. Jsou to ku-
podivu stejní lidé, kteøí to napsali, já jsem to potom i osobnì s nimi
konzultoval, kteøí to na vládì dokonce stavìli. Já se divím, kde pan posla-
nec Kalousek bere tu jistotu, že to budou dìlat zase stejní lidé, jako to dìlali
v roce 2012. Já si myslím, že to budou dìlat jiní lidé, ale co vím naprosto
pøesnì, že to budou dìlat daleko jinak a jiným zpùsobem a hlavnì pøi
dobré znalosti situace, která na ministerstvu a v naší ekonomice opravdu
skuteènì existuje.

Znovu podtrhuji, že my se nebráníme rozpoètové zodpovìdnosti,
chceme rozpoètovou zodpovìdnost, budeme se tak chovat, a� to bude na
papíøe, nebo nebude na papíøe. Jsou tady samozøejmì nìjaké indicie a
nìjaké požadavky z Evropské unie, kterým jednoznaènì dostojíme,
nicménì pro nás rozpoètová zodpovìdnost je dùležitá a základem, a� to
bude napsáno, nebo to nebude napsáno.

Já bych tedy chtìl v rozpravì shrnout a navrhnout u všech tøí tiskù – 24,
25 i 33 – zamítnutí v prvním ètení. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já se moc omlouvám. Teï projed-
náváme body 19, 20, 21. Vy jste popsal tisky... Pardon... Jestli se nìkdo da-
lší nehlásí do obecné rozpravy... Prosím, jeden procedurální návrh – pan
poslanec Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: Procedurální návrh snad nikoliv, ale po-
známka. Já respektuji návrh pana zpravodaje. Vím, jak to dopadne. Další
diskuse už by byla jenom dokoleèka. Pøesto si dovolím navrhnout, aby-
chom hlasovali o všech tøech tiscích najednou, protože spolu souvisí a by-
lo by velmi trapné, kdyby byl jeden zamítnut a druhý prošel. Pak fakt ne-
vím, co bychom s tím dìlali.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Máme tady procedurální návrh, o
kterém se hlasuje bez rozpravy. Takže zahajuji hlasování o procedurálním
návrhu, abychom všechny ty tøi... Omlouvám se. Považuji toto hlasování za
zmateèné. Napovídá mi tady pan místopøedseda Filip, že takové hlasování
není možné. Tam by muselo dojít jedinì k tomu, že byste, pane
pøedkladateli, ty dva zbývající stáhl, což nepøedpokládám.

Jsme u konce rozpravy. Ptám se, jestli se nìkdo hlásí ještì do rozpra-
vy. Nikoho nevidím, takže rozpravu konèím. Ptám se, jestli si pan
pøedkladatel nebo pan zpravodaj pøejí závìreèné slovo. Ne, nepøejí.
Dìkuji.

-  -

pokud se nemýlím, až nìkdy v únoru, možná v bøeznu 2013. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Votavovi. Dále
se do rozpravy pøihlásil pan poslanec Miroslav Kalousek. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já to, prosím pìknì, nechci protahovat.
Opravdu je doložitelné, že ty práce zaèaly a nemohly zaèít jindy než v ro-
ce 2011. Pokud to myslíte vážnì a opravdu chcete na té ústavì pracovat,
aby to mohla pøedložit vláda, tak zjistíte, že døív, než vùbec bude možná
diskuse se zástupci jednotlivých politických frakcí, musí probìhnout
pomìrnì zdlouhavá expertní diskuse s tìmi územnì správními celky, s
tìmi jinými ministerstvy, zejména tedy s Ministerstvem práce a sociálních
vìcí a s Ministerstvem zdravotnictví, nebo� ona garantují dva základní
sociálnì-ekonomické systémy, které tvoøí v podstatì polovinu veøejných
výdajù, které tady schvalujeme.

Je za tím opravdu dva a pùl roku práce. Já to nijak nehájím, protože
je mi skuteènì zøejmé, že to nechcete. Nicménì platí to, co øíkám. Pokud
byste to opravdu chtìli a chtìli byste to pøedložit, je škoda dva a pùl ro-
ku práce, nicménì jsme pøipraveni se i k té nové pøedloze, kterou
pøedloží kdokoliv, pøipojit a snažit se spoleènì s vámi, aby fiskální ústa-
va byla schválena, protože tam je ten – já zaènu køièet, jinak je nepøeøvu
tamhle Seïu a Zavadila – protože tam je právì ten rozpor mezi slovy a
èiny. Já samozøejmì vím, že øíkáte, že chcete být rozpoètovì odpovìdní
a kde chcete udržet deficity a že chcete šetøit a jak se chcete chovat.
Ale zatím všechny kroky, které jste uèinili, kolegové, jsou v pøímém
rozporu s tìmito deklaracemi. A dnešní hlasování o finanèní ústavì bu-
de dalším takovým krokem. A vaše projednávání rozpoètu na rok 2015,
pokud budete chtít naplnit programové prohlášení vlády, bude dalším
takovým krokem. A takhle pùjdeme furt dál, furt dál, furt dál, a takhle
pravdìpodobnì pùjdou budoucí politické reprezentace, pokud nad nimi
nebude nìjaká jiná brzda než jejich vlastní odpovìdnost, napøíklad
finanèní ústava.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi.
Dále se do rozpravy pøihlásil pan zpravodaj. Prosím, pane zpravodaji, máte
slovo.

Poslanec Jan Volný: Tak já bych, ještì než øeknu závìreèné resumé,
chtìl reagovat prostøednictvím pana pøedsedajícího na pana kolegu po-
slance Laudáta.

Zpravodaj nevzal svoji zpravodajskou zprávu šmahem. Zpravodaj
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Je to hlasování èíslo 103. Z pøihlášených 157 poslancù pro 86, proti 28.
I tento návrh byl pøijat.

Milé kolegynì poslankynì, milí kolegové poslanci, na základì dohody
pøedsedù poslaneckých klubù pøerušuji jednání této schùze a konèím dne-
šní jednací den. Sejdeme se zítra ráno v 9 hodin. Pøeji vám hezký veèer.

(Jednání skonèilo ve 20.15 hodin.)

-  -

Bod 19
Budeme se tedy zabývat návrhem, který tady padl, a to je návrh pana

zpravodaje na zamítnutí. Mám tady žádost o odhlášení. (Konzultace mimo
mikrofon.) Nejprve budeme hlasovat o návrhu pana poslance Dolejše na
vrácení k pøepracování, následnì pøípadnì na návrh na zamítnutí.

Zahajuji hlasování o návrhu pana poslance Dolejše na vrácení k dopra-
cování navrhovatelùm. Kdo je pro, a� zvedne ruku a stiskne tlaèítko. Kdo je
proti?

Je to hlasování èíslo 100, pøihlášeno je 155 poslancù, pro 37, proti 100.
Návrh nebyl pøijat.

Faktická poznámka? Ne. Dìkuji.

Dále tu máme návrh pana zpravodaje na zamítnutí tohoto návrhu záko-
na.

Zahajuji hlasování o zamítnutí tohoto návrhu zákona. Kdo je pro? Kdo je
proti?

Je to hlasování èíslo 101. Ze 157 pøítomných poslancù pro 86, proti 32.
Tento návrh byl pøijat. Konèím projednávání bodu èíslo 19.

Dostáváme se k bodu èíslo 20.

Bod 20
U tohoto bodu se ptám, jestli si pøedkladatel nebo zpravodaj nepøejí

závìreèné slovo. (Nepøejí.) Budeme tedy hlasovat o návrhu pana zpravo-
daje na zamítnutí. Je to tak? Ještì tu mám faktickou poznámku pana po-
slance Kudely? Ne. Omlouvám se.

Zahajuji hlasování o zamítnutí návrhu snìmovního tisku èíslo 25, záko-
na o pravidlech rozpoètové odpovìdnosti. Kdo je pro návrh na zamítnutí?
Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 102. Ze 157 pøítomných poslancù pro 88, proti 29.
Tento návrh byl pøijat. Tím konèím projednávání bodu èíslo 20.

Dostáváme se k bodu èíslo 21.

Bod 21
Ani tady nepøedpokládám zájem o závìreèné slovo. I tady padl návrh

na zamítnutí.
Zahajuji hlasování o zamítnutí bodu èíslo 21. Kdo je pro, a� zvedne ruku

a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
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24.
Návrh poslancù Davida Kádnera, Tomia Okamury, Radima Fialy,
Petra Adama, Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha,

Karla Fiedlera, Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky

a Jiøího Štìtiny na vydání zákona, kterým se mìní 
zákon è. 111/2006 Sb., o pomoci v hmotné nouzi, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 40/ - prvé ètení

Chci vás informovat, že stanovisko vlády jsme obdrželi jako tisk è. 40/1.
Prosím, aby za navrhovatele tento návrh uvedl pan poslanec David
Kádner. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec David Kádner: Dìkuji. Vážený pane pøedsedo, vládo, dámy
a pánové, pøeji všem dobré ráno a dovolím si pøedložit návrh zákona o
hmotné nouzi, snìmovní tisk è. 40.

Souèasnost prokázala, že ve vylouèených lokalitách, zejména na
Mostecku a Šluknovsku, dochází ke zneužívání sociálnì vylouèených jako
pøíjemcù dávek hmotné nouze, konkrétnì na doplatku na bydlení podle §
33 a 35a zákona o pomoci v hmotné nouzi, kdy dlouhodobí klienti sociální
sítì jsou zneužívání lichváøi, kteøí parazitují na problému se sociálním
vylouèením a chudobì. Tato novela navrhuje øešení a stanovuje, že horní
strop doplatku na bydlení bude poskytován podle cenové mapy nájemné-
ho, jak ji vytváøí Státní fond rozvoje bydlení. Podmínkou je plnìní hygienic-
kých a stavebnì technických požadavkù, jak vyplývá z § 122 stavebního
zákona a provozního øádu podle § 21a zákona è. 258/2000 Sb., o ochranì
veøejného zdraví a o zmìnì nìkterých souvisejících zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù. Je-li napøíklad byt kolaudován pro 8 lidí, ale ve
skuteènosti v nìm bydlí 15 lidí, jedná se o pøestupem podle § 178 odst. 1
písm. i) stavebního zákona, kdy fyzická osoba se dopouští pøestupku tím,
že užívá zmìnu stavby v rozporu s kolaudaèním rozhodnutím, nebo podle
písm. k), kde fyzická osoba se dopustí pøestupku tím, že zneužívá stavbu
v rozporu s kolaudaèním souhlasem.

Jedná se o jediný návrh zákona øešící tento problém, který je
pøedjednaný se starosty dotèených lokalit, a to ne jenom z Ústeckého kra-
je, a má jejich plnou podporu. Proto vás prosím za starosty dotèených úze-
mí, abyste podpoøili tuto novelu a propustili ji do výboru. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe. Nyní prosím, aby
se slova ujala zpravodajka pro prvé ètení paní poslankynì Jitka
Chalánková. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

-  -

Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
12. února 2014 v 9.01 hodin

Pøítomno:  poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji další jednací den 6. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám. Prosím, abyste se všichni
pøihlásili svými identifikaèními kartami a pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o
vydání karty náhradní. Zatím žádnou takovouto žádost nemám.

Sdìluji vám, že o omluvení své úèasti na dnešním jednání požádali tito
poslanci: Markéta Adamová – zdravotní dùvody, Zuzka Bebarová-Rujbrová
od 10.30 hod. – pracovní dùvody, Jan Farský – zahranièní cesta, Ivan
Gabal – zdravotní dùvody, Martin Kolovratník – rodinné dùvody, Martin
Komárek do 11 hod. – rodinné dùvody, Rom Kostøica –zdravotní dùvody,
Josef Kott – osobní dùvody, Jiøí Koubek od 16 hod. – pracovní dùvody,
Kvìta Matušovská – zdravotní dùvody, Radka Maxová do 10 hod. – rodinné
dùvody, Pavlína Nytrová – zdravotní dùvody, Miloš Petera od 12 hod. –
osobní dùvody, Lukáš Pleticha do 13 hod. – osobní dùvody, Roman
Procházka – zdravotní dùvody, Miroslava Strnadlová – zdravotní dùvody,
Ladislav Šincl – zahranièní cesta, Pavel Volèík – zdravotní dùvody, Jaroslav
Zavadil – zdravotní dùvody, Marek Ženíšek – pracovní dùvody, Tomio
Okamura – zdravotní dùvody.

Z èlenù vlády se omlouvají pan ministr Richard Brabec – pracovní
dùvody, Milan Chovanec – pracovní dùvody, Vìra Jourová – pracovní
dùvody, Marian Jureèka – osobní dùvody, Svatopluk Nìmeèek – pracovní
dùvody, Martin Stropnický od 10 do 12 hod. – pracovní dùvody, Lubomír
Zaorálek – pracovní dùvody.

Pan poslanec Jeroným Tejc hlasuje s náhradní kartou è. 1 a pan posla-
nec Michal Hašek s náhradní kartou è. 5. (Hluk v jednacím sále,
pøedsedající zvoní.)

Tøeba to zabere. Poprosím vás o klid, abych vám mohl oznámit, že na
dnešní odpolední jednání jsme si pevnì zaøadili bod è. 78, což je zpráva
vlády o nezamìstnanosti, a bod è. 36, snìmovní tisk è. 92.

Nyní bychom pokraèovali dalšími body podle schváleného poøadu.
Otevírám bod èíslo
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pro vyslovení nesouhlasu s pøedkládaným návrhem zákona. V odst. 9 písm.
a) návrhu zákona je uvedeno, že dávku lze poskytnout pouze tehdy, jestli-
že osoba užívá byt, jehož je vlastníkem nebo nájemcem, v souladu s hygi-
enickými a stavebnì technickými požadavky. V rozporu s odùvodnìním v
dùvodové zprávì je opomíjen soulad s hygienickými a stavebnì technic-
kými požadavky s jinými formami bydlení, pro které je dávka urèena.

V dùvodové zprávì jsou dále zmiòována pro podporu návrhu zákona
tvrzení, která na základì zkušeností jsou neúèinná, obtížnì splnitelná pro
nekomplexnost návrhu zákona bez dohlédnutí souvislosti problému.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní poslankynì, já se velmi omlouvám,
ale opravdu prosím, abyste snížili hladinu hluku v sále, protože již registru-
ji stížnosti od poslancù, kteøí poslouchají vystoupení paní poslankynì a
nerozumìjí jí. Takže prosím.

Poslankynì Zuzana Kailová: A moje poslední pøipomínka je ta, že ná-
vrh zákona nezohledòuje platnou legislativu.

Na základì výše uvedených vìcných nedostatkù nemohu pøedkládaný
návrh zákona podpoøit, a proto navrhuji zamítnutí pøedkládaného
snìmovního tisku v prvním ètení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Nyní vystoupí paní poslankynì
Hnyková, pøipraví se paní poslankynì Semelová.

Poslankynì Jana Hnyková: Vážený pane pøedsedající, vážené dámy,
vážení pánové, ráda bych se vyjádøila k novele zákona, kterým se mìní
zákon è. 111/2006 Sb., o pomoci v hmotné nouzi, ve znìní pozdìjších
pøedpisù, navržený poslaneckým klubem hnutí Úsvit pøímé demokracie
Tomia Okamury a prostøednictvím poslance Davida Kádnera, tisk 40.

V novele tohoto zákona navrhl pan poslanec Kádner zmìnu v § 33, a to
konkrétnì doplnit odst. 9, že doplatek na bydlení lze poskytnout pouze teh-
dy, jestliže osoba žádající pøíspìvek užívá byt, jehož je vlastníkem nebo
nájemcem, v souladu s hygienickými a stavebnì technickými požadavky a
zároveò doplatek poskytnout žádající osobì do takové výše, která
odpovídá v místì a èase horní výši obvyklého bytového nájemného.

My všichni, tak jak tu sedíme, jsme se pøi volební kampani setkávali a
setkáváme i nyní pøi rùzných pøíležitostech s obèany, kteøí nám líèí, za ja-
kých podmínek, nebo jaké mají trable právì v okolí tzv. sociálních ubyto-
ven. Není žádným tajemstvím, že takovýchto vylouèených lokalit je v Èeské
republice pøes 400 a jejich poèet se neustále zvyšuje. A s nimi narùstají
problémy, které s sebou nese separace lidí, kteøí se ocitli ve složité životní
situaci.

-  -

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo. Za zástupce
pøedkladatelù tohoto návrhu zákona jsme slyšeli pøedstavení této novely.
Chci k tomu øíci, že stanovisko vlády, jak již bylo øeèeno, jsme obdrželi a je
v nìm vyjádøen s tímto návrhem nesouhlas, a to pøedevším z tìchto
dùvodù: Pøedložený návrh zákona se snaží øešit pouze úzce vymezenou
problematiku a neaspiruje na komplexnìjší úpravu v dávkové oblasti. –
Dále se pøihlásím do obecné rozpravy a budu mít k tomu ještì delší
vysvìtlení.

Nedostatek návrhu je také spojen s nedostateènou provázaností
pøedkládaného ustanovení do souèasného znìní zákona, dá se tedy pova-
žovat za legislativnì špatnì pøipravený. Podmínka užívání bytu v souladu s
hygienickými a stavebnì technickými požadavky je formulována neurèitì a
vágnì. Vláda se domnívá, že pøedmìtné ustanovení by navíc nemìlo být
formulováno tak, aby oprávnìná osoba byla postihována ztrátou nároku na
dávku z toho dùvodu, že pøíslušnì technické a hygienické požadavky
nejsou splnìny ze strany poskytovatele bydlení. Dále vláda upozoròuje na
skuteènost, že u této novely není žádná vazba na nový obèanský zákoník,
který je úèinný od 1. ledna 2015.

Pokud jsme slyšeli o zneužívání postavení tìchto neš�astných lidí ze
strany lichváøù, tak se domnívám, že jejich postavení mùže být po pøijetí té-
to novely ještì zhoršeno.

Ztotožòuji se se stanoviskem vlády, která navrhuje nesouhlasné
stanovisko.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní zpravodajko. Nyní bych
otevøel obecnou rozpravu, do které zatím vèetnì paní zpravodajky je šest
pøihlášek. Zeptám se paní zpravodajky, zda chce vystoupit pøednostnì,
nebo zda mohu umožnit vystoupení kolegùm, kteøí jsou øádnì pøihlášeni.
Nechce pøednostnì vystoupit. Jako první tedy vystoupí paní poslankynì
Zuzana Kailová a pøipraví se paní poslankynì Jana Hnyková. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo. 

Poslankynì Zuzana Kailová: Vážený pane pøedsedající, vážené
poslankynì, vážení poslanci, dovolím si vám pøednést pøipomínky, které
mám po dùkladném prostudování k navrhované zmìnì zákona o pomoci v
hmotné nouzi pøedkládané poslanci Kádnerem, Okamurou a dalšími z
Úsvitu.

Plnì se ztotožòuji s pøedstavením paní zpravodajky, která zde již
zmiòovala dùvody, proè Rusnokova vláda na své schùzi dne 18. prosince
2013 tento zákon projednala a vyslovila s tímto návrhem nesouhlas.
(Znaèný hluk v sále.)

Dovolte mi tedy ještì nad rámec stanoviska vlády uvést další dùvody
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velmi podstatné ustanovení zákona è. 128/2000 Sb., o obcích, který ve svém
§ 2 odst. 1 stanoví, že obec je veøejnoprávní korporací, a v odst. 2 uvádí,
že obec peèuje o všestranný rozvoj svého území a potøeby svých obèanù,
pøi plnìní úkolù chrání též veøejný zájem. Dle § 35 odst. 2 téhož zákona o-
bec v samostatné pùsobnosti ve svém územním obvodu peèuje v souladu
s místními pøedpoklady a s místními zvyklostmi o vytváøení podmínek pro
rozvoj sociální péèe a pro uspokojování potøeb svých obèanù. Jde
pøedevším o uspokojování potøeb bydlení, ochrany a rozvoje zdraví,
dopravy a spojù, potøeby informace a výchovy.

O tìchto problémech se ví, píše se v médiích, ale nic se nedìje. Ano,
chybí tady komplexní øešení, tedy kvalitní zákon o sociálním bydlení, ale
pokud má být kvalitní, je ho potøeba øádnì pøipravit. Pan poslanec Kádner
zde navrhuje øešení, díky nìmuž lidé, kteøí se dostali do svízelné situace,
budou moci dùstojnì bydlet a zároveò se sníží zatížení státního rozpoètu.
To vše namísto nehorázného obohacování ze skupiny podnikatelù s lidskou
bídou právì z penìz daòových poplatníkù. V souèasnosti jsou sjednány ta-
kové platby nájemného, které neodpovídají obvyklé výši, takže lichváøùm a
rádoby podnikatelùm pøinášejí nepøimìøené zisky.

Cenové mapy jednoznaènì stanovily obvyklé nájemné v daných lokali-
tách. Podle nich by novì mìla být vyplácena maximální dávka na bydlení
místo soukromì právnì sjednané platby. Cílem tedy je, aby dávky na byd-
lení byly využívány výhradnì na bydlení sociálnì potøebných, nikoliv pro
lichváøe.

Dalším z cílù je zajistit kulturní bydlení a pomoc pøed kriminogenním
prostøedím. Proto dost dobøe nechápu pøedchozí vládu, která pøestože o
této problematice velmi dobøe vìdìla, neudìlala nic pro nápravu a navíc k
této novele dala zamítavé stanovisko.

Hnutí Úsvit chce prosadit tuto novelu a zajistit tak lidem, kteøí se ocitli
na okraji, dùstojné podmínky pro život, jak to vyplývá z Listiny základních
práv a svobod, a vy všichni k tomu mùžete pøispìt. Proto vás
prostøednictvím pana pøedsedajícího žádám o vaši podporu a propuštìní
zákona do druhého ètení.

Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášenou je paní poslankynì
Marta Semelová a poté avizovala pøání využít svého pøednostního práva
paní ministrynì práce a sociálních vìcí. Paní poslankynì, prosím, máte slo-
vo.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Dobré dopoledne, vážený pane
pøedsedající, kolegynì, kolegové.

Naprosto souhlasím se zámìrem pøedkladatelù zabránit lichváøùm a
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Co vede tyto spoluobèany k tomu, že se ocitnou v tìchto lokalitách?
Jsou to dluhy, ztráta zamìstnání a neschopnost splácet úvìry, ale také ne-
moc nebo platební neschopnost zamìstnavatele. V tìchto ubytovnách žijí
nejen rodiny se základním vzdìláním, ale objevují se zde i støedoškolsky
vzdìlaní lidé, kteøí z nìjakého dùvodu pøišli o práci a dostali se do dluhové
pasti. Uvádím pro pøíklad, že napøíklad v Ostravì a v dalších vìtších
mìstech vznikly za poslední léta desítky takovýchto ubytoven. Magistrát v
Ostravì napøíklad vydal v roce 2011 87 mil. na doplatky na bydlení a o rok
pozdìji už 172 mil. Není se èemu divit, jelikož výše nájemného na tìchto u-
bytovnách se pohybuje od 15 do 24 tis. za místnost, pøitom všichni víme, v
jakých podmínkách musí žít obyvatelé tìchto ubytoven. Jen napøíklad v
Liberci žije ve ètyøech takových lokalitách, které tvoøí dohromady 14 domù,
skoro 1 100 lidí.

Jakou budoucnost mají lidé na tìchto ubytovnách, jak pøemýšlejí, jakou
mají vizi ve svém životì? Pocit sociálního vylouèení na okraji spoleènosti a
nálepka, že pobírají a zneužívají sociální dávky, že pracují naèerno a kra-
dou – to jsou pocity, se kterými se musí vyrovnat ve chvíli, kdy se snaží z
tohoto prostøedí vymanit.

A zde musím znovu pøipomenout, co to sociální vylouèení je. Je i
pøíèinou, následkem omezování nìkterých osob a lokalit plné úèasti na
spoleèenském, ekonomickém, kulturním a politickém životì. Ve svých
dùsledcích zvyšuje sociální napìtí, negativnì ovlivòuje tváø mìst a ohrožu-
je jejich udržitelný rozvoj. Sociálnímu vylouèení podléhají ekonomicky nebo
sociálnì slabí jedinci, nejèastìji pøíslušníci etnických, národnostních, nábo-
ženských, pøípadnì jiných menšin – cizinci, ekonomiètí a politiètí migranti,
osoby s nízkým vzdìláním, dlouhodobì nezamìstnaní, osoby po výkonu
trestu, bezdomovci, mladiství, nízkopøíjmové rodiny a jednotlivci, senioøi a
tìlesnì nebo duševnì hendikepovaní. Míra vylouèení a skladba
vylouèených skupin obyvatel závisí na politickém systému, právním øádu,
kultuøe a zvycích vìtšinové spoleènosti daného státu.

V Èeské republice neexistuje zvláštní právní úprava minimálních
standardù pro bydlení. Schází také podrobná právní regulace sociálního
bydlení. Lokální pokusy o øešení sociálního bydlení jsou èasto hluboko pod
úrovní obvyklou ve støedoevropském kulturním prostøedí. V mnoha
pøípadech to znamená zásadní hygienické nedostatky, špatný stav vodo-
instalace a elektroinstalace, nedostateènou infrastrukturu a odøíznutí od
bìžných služeb a ostatních osídlených lokalit. Tato extrémnì nízká úroveò
bydlení a služeb je èasto v køiklavém nepomìru k èástkám, jež je ubytova-
ný nebo nájemce povinen hradit. Mìsíèní nájemné není èasto nižší než
nájemné v bìžných bytech, nìkdy je paradoxnì i vyšší.

Musím pøipomenout, že tato problematika na pøimìøené bydlení a
souèasné øešení sociálního zaèleòování je z velké èásti v rukou obcí a je zde
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Již v roce 2010 byl Ministerstvem práce a sociálních vìcí vydán
metodický pokyn èíslo 4, v rámci kterého byl stanoven návod pro výpoèet
nájemného v místì a èase obvyklém z dùvodu neexistence cenové mapy.
Pro uvedený úèel je doporuèováno zjistit u pøíslušného odboru obecního
úøadu, popøípadì u organizace, která spravovala bytový fond obce, výši
nájemného stanoveného pro jednotlivé typy bytù, popøípadì výši nájemné-
ho stanoveného za jeden metr ètvereèní bytu. Pokud byly v místì realitní
kanceláøe, které zprostøedkovávaly nájem bytù v osobním vlastnictví,
doporuèovalo se i u nich zjistit dotazem prùmìrnou výši nájemného,
pøípadnì nájemného poèítaného z jednoho metru ètvereèního plochy bytu.
Zjištìné údaje posloužily orgánu pomoci v hmotné nouzi k porovnání
nájemného, které uvádìl nájemce po dohodì s vlastníkem bytu. Takto
zjištìné údaje jsou mnohými orgány pomoci v hmotné nouzi využívány do-
dnes, a to i po pøechodu dávek pomoci v hmotné nouzi ze struktury obce
do struktur úøadù práce.

V srpnu 2013 vydalo Ministerstvo práce a sociálních vìcí normativní
instrukci èíslo 10 – postup v øízení o doplatek na bydlení podle zákona èíslo
111/2006 Sb., o pomoci v hmotné nouzi, ve znìní pozdìjších pøedpisù, kde
je pøiznání této dávky detailnì rozpracováno vèetnì celého postupu øízení,
a to pro jednotlivé formy bydlení. Zde je poèítáno i s jinou formou bydlení,
jako jsou ubytovny apod. Problémem na úøadu práce však stále zùstává
nedostateèné personální obsazení, které by mohlo úèinnì zhodnocovat,
posuzovat a hlavnì kontrolovat tuto jinou formu bydlení a využívání dávky
doplatku na bydlení k úèelu, ke kterému je urèena.

Nejasnì je formulována i podmínka užívání bytu v souvislosti s hygie-
nickými a stavebnì technickými požadavky. Požadavek jako takový je jistì
správný. Na druhou stranu je však tøeba vnímat i riziko, že by oprávnìná o-
soba mohla pøijít o dávku kvùli tomu, že poskytovatel bydlení neplní své po-
vinnosti. Získat doplatek by tìžko mohli získat obyvatelé ubytoven,
azylových domù apod. Paradoxnì by nedošlo ani k zamezení lichvy, což je
jeden ze stìžejních momentù zdùraznìných v dùvodové zprávì. Pokud by
majitelé ubytoven nedostali požadovanou výši doplatku na bydlení, budou
osoby v hmotné nouzi nuceny dál si pùjèovat peníze právì od lichváøù.

Koneènì co považuji za velmi nebezpeèné, pokud bude tento zákon
pøijat, je riziko, že lidé budou muset opustit byty, domy èi ubytovny, aniž by
mìli reálnou možnost bydlet nìkde jinde. Proto se ptám, jak bude tato si-
tuace podle pøedkladatelù øešena. Co s tìmito obèany bude, kam pùjdou?
Zùstanou i s dìtmi na ulici? Pøipomínám, že zákon má nabýt úèinnosti 1.
ledna 2015, což je velmi krátká doba na to, aby se obce mohly na tuto
situaci pøipravit. Novela tak vlastnì nenaplòuje cíl, který si pøedkladatelé
stanovili a který je urèitì správný, ale naopak vytváøí další nejistoty pro
sociálnì potøebné.
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majitelùm ubytoven zneužívat zoufalou ekonomickou situaci jednotlivcù
i celých rodin, které se dostaly do chudoby, nemají na základní životní
potøeby, nemají na nájem a ocitají se na samém dnu. A že se na tom
pomyslném dnì mùže ocitnout kdokoliv, je snad zcela zøejmé. V Èeské re-
publice je zhruba 800 tisíc evidovaných i neevidovaných nezamìstnaných,
z nichž pouhých 120 tisíc bere podporu v nezamìstnanosti. Jeden milion
600 tisíc tìch, kteøí žijí v chudobì, do tohoto údaje pøitom spadá jedna
pìtina dìtí. Bezdomovectví, v nìmž se ocitlo už víc jak 30 tisíc našich
spoluobèanù, a reálnì jich je ohroženo dalších 100 tisíc. Ve složité situaci
se nacházejí i matky samoživitelky, které patøí k nejvíc ohroženým skupi-
nám chudobou. A nejde pøitom o malé èíslo. 256 tisíc neúplných rodin, re-
spektive 22 % dìtí, žije pouze s jedním rodièem. Chudobou ohroženou
skupinou jsou pochopitelnì senioøi, tedy ti, kteøí celý život pracovali,
vytváøeli hodnoty a platili si na dùchod a nyní nemají jak vyžít. Jak bylo
zveøejnìno v médiích, celých 71 % dùchodcù èelilo v loòském roce exe-
kuci. Nejen oni jsou urèitì štìstím celí bez sebe, že díky bývalé Neèasovì
vládì dostali v dobì, kdy se zdražuje, na co se podívám, v prùmìru
pøidáno 40 korun.

Bezohlednost bývalé pravicové koalice se zøejmì stala vzorem pro vše-
možné lichváøe, spekulanty a majitele ubytoven, již naprosto cynicky zneu-
žívají chudoby lidí ve svùj vlastní prospìch, pro svùj zisk. Na mnoha mís-
tech, jak se dovídáme z krajù, skupují domy, aby dál a dál navyšovali své
konto, a doslova zastrašují a vydírají ty, kteøí mají strach, že pøijdou o
støechu nad hlavou. Pøitom stav jimi spravovaných domù je mnohdy ža-
lostný. Neodpovídají hygienické podmínky, chybìjí sociální zaøízení,
neúmìrné množství osob na malém prostoru, vytváøení ghett. Není divu, že
jsou to místa, kde se kumulují problémy, sociální konflikty i kriminalita.

V žádném pøípadì nechci všechny házet do jednoho pytle. Mezi majiteli
je urèitì øada slušných poctivých lidí, ale hyenismu tìch, kteøí kšeftují s
lidským neštìstím a pøispívají k rozdmýchávání nenávistných vášní, je nut-
no zabránit. V tom se urèitì všichni shodneme.

Z tìchto dùvodù pokládám úpravu legislativy a její nastavení tak, aby
dávky na bydlení byly využívány výhradnì na bydlení sociálnì potøebných,
nikoliv pro lichváøe a nepoctivé majitele, za nanejvýš potøebné. Nesmírnì
dùležitý je i požadavek, aby lidé žili ve slušných podmínkách v souladu s
hygienickými a stavebnì technickými požadavky a za odpovídající do-
stupnou výši nájemného. Na druhou stranu, tak jak je návrh pøedložený, je
to zcela nedostateèné, komplexnì neøešící danou problematiku. Mimo to
obsahuje i mnohá rizika a øadu nejasností. Konkrétnì v návrhu na zmìnu
zákona je napøíklad uvádìn odkaz na cenové mapy nájemného. Tato ce-
nová mapa existuje jen pro nìkteré vybrané obce, a není tudíž možné úda-
je z ní použít pro všechny orgány pomoci v hmotné nouzi.
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velké procento pøíjemcù této dávky jsou senioøi. Já nejsem v této
problematice úplnì vzdìlán, ale mám takový dojem, že ta dávka byla
pùvodnì koncipována jako èasovì omezená myslím na pìt let. (Ministrynì
napovídá na deset let.) Na deset dokonce. Ta lhùta byla daná pro to, aby
si ti lidé eventuálnì sehnali, pokud mìli nadmìrný byt, menší byt. Z mé zku-
šenosti z mého okolí to ti senioøi neèiní. Takže i tady nevím, kdo by tìm
seniorùm mìl pomáhat ve výmìnách tìch bytù, ale i tady si myslím, že jsou
nìjaké rezervy, kde by se mohlo nìco pro ty lidi udìlat. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Fakticky pan poslanec a pøedseda klu-
bu hnutí Úsvit, Radim Fiala. Prosím.

Poslanec Radim Fiala: Vážený pane pøedsedo, kolegynì, kolegové,
velmi krátce prostøednictvím pana pøedsedajícího chci zareagovat na to,
co tady øekla paní ministrynì.

Jsem rád, že se všichni shodujeme na tom, že je to problematika, která
nás velmi tíží. Jsem rád, že všichni vnímáme to, že tady vznikají ghetta lidí,
kteøí svou kriminalitou obtìžují své okolí. Jsem rád, že vnímáme to, že je
potøeba zlepšit sociální situaci lidí, kteøí bydlí v takových bytech a ubytov-
nách. A také jsem rád, že tady padlo naprosto jasnì a zøetelnì od osoby
nejkompetentnìjší, že nás to stojí víc a víc penìz, našich penìz, penìz
daòových poplatníkù. To znamená, že se myslím všichni shodneme na
tom, že s touto situací musíme nìco dìlat a že ji musíme øešit. Jestli ten náš
návrh pøispìje k tomu, že se ta situace bude øešit, tak je to pøesnì to, co
jsme chtìli.

Jen chci v závìru svého vystoupení upozornit na jednu vìc. Ten vládní
návrh, který se tady skloòoval, vládní návrh minulé vlády pana premiéra
Rusnoka, má v sobì jednu vìc. Má v sobì jednu podmínku – že to bydlení
bude èasovì omezeno, a já si teï pøesnì nepamatuji, jestli na pùl roku, ne-
bo na rok. Ono to vypadá velmi dobøe. Ekonomicky velmi dobøe. To zna-
mená: Lidé, pozor, sežeòte si do urèité doby nìjaké bydlení, jinak budete
mít problém. Ale tìch lidí už jsou desítky tisíc a já si myslím, že to je vìc,
kterou takhle nemùžeme pojmout. Nemùžeme ji takhle brát, protože kam ti
lidé potom pùjdou? Pùjdou pod most? Nebo kam pùjdou? Já myslím, že
bychom si zadìlali na další problém. A na tuto podmínku, která v tom vlád-
ním návrhu byla, chci upozornit a chci upozornit paní ministryni
prostøednictvím pana pøedsedajícího, že asi tohle není úplnì to nejlepší
øešení (upozornìní na èas), a v návrhu zákona hnutí Úsvit taková podmínka
vùbec není. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Také dìkuji. Jsou zde ještì nìkteré fak-
tické poznámky. Nejdøív pan poslanec Opálka, potom paní ministrynì.
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Z tohoto dùvodu pøedkládám návrh na vrácení zákona k pøepracování
s tím, aby k tomu došlo v co nejkratší dobì, protože problém je skuteènì
naléhavý a je tøeba ho urychlenì øešit.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic poslancù KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní vystoupí paní ministrynì práce a
sociálních vìcí. Prosím, paní ministrynì, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dìkuji.
Vážený pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, chtìla
jsem vás jenom ujistit, že jako ministrynì práce jsem si vìdoma této na-
prosto neúnosné situace s doplatkem na bydlení a s celou tou situací na u-
bytovnách. Chtìla jsem jen tak pro zajímavost zopakovat statistický údaj,
že vlastnì vùèi lednu 2013 za první tøi ètvrtletí loòského roku stoupla vý-
plata doplatkù na bydlení témìø o 40 %. Také bych chtìla zdùraznit to, co
tady vlastnì už zmínily pøedøeènice, že polovina pøíjemcù dávek hmotné
nouze jsou senioøi, a chtìla jsem vás ujistit, že proto co nejrychleji
zrevidujeme a pøedložíme tu novelu zákona o hmotné nouzi, kterou vypra-
covala vláda premiéra Rusnoka, což je takový krátkodobý okamžitý hori-
zont. 

V tom horizontu dlouhodobìjším úzce spolupracujeme s Ministerstvem
pro místní rozvoj na zákonì o sociálním bydlení, který tady byl také zmínìn.
Naše ambice je taková, aby tento zákon, o kterém tady hovoøíme již mno-
ho let a stále ho nemáme, byl skuteènì pojat jako komplexní øešení té zho-
ršující se situace nìkolika skupin našich obyvatel.

Samozøejmì další nedílnou souèástí toho øešení je také personální
posílení úøadù práce, které vlastnì v souèasné dobì èasto nemají sílu na
to, dìlat i tu nezbytnou zákonnou souèást výplaty dávek hmotné nouze, a
to je sociální šetøení v rodinách pøíjemcù. To bychom samozøejmì chtìli na-
pravit, protože je to taky zásadní. Ti pøíjemci jsou èasto v situaci, kdy
potøebují i jiné vìci, potøebují využívat i sociální služby, nestaèí jim jenom ty
dávky.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní ministrynì. Nyní vystoupí
paní poslankynì Olga Havlová, a... Ne, pardon, omlouvám se, je zde fak-
tická poznámka pana poslance Plzáka. Ta má pøednost, takže pan posla-
nec má své dvì minuty.

Poslanec Pavel Plzák: Vážený pane pøedsedající, vážení èlenové
vlády, vážené kolegynì, kolegové, chtìl bych zareagovat na vystoupení
paní ministrynì, která uvedla pro mì údaj, který jsem nevìdìl pøesnì, že
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ale já se jako lékaø setkávám s øadou dùchodcù, kteøí ke mnì chodí,
kteøí bìžnì bìhem té doby, kdy já je s nìjakým dùvodem sleduji, znám je,
zmìní bydlištì, jdou do domu s peèovatelskou službou, jdou do domova
dùchodcù, a nevidìl jsem, že by to byl jejich konec. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní faktická poznámka pana pøedsedy
klubu ODS, pana poslance Stanjury. Potom mám faktickou poznámku pa-
na poslance Sedi a pana poslance Birkeho.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tak jenom opravdu krátká faktická po-
známka. I když paní ministrynì neposlouchá, chci reagovat na její slova o
tom, že romská rodina nemùže sehnat v Moravskoslezském kraji ubytování.
Já bych prosil, aby takové vìty neøíkala. Neodpovídají realitì. Neodpovídají
pravdì. A jsou radnice, kde jsou prostì malé projekty s neziskovkami, kde
ta radnice stojí mezi majitelem bytu a tou romskou rodinou a
zprostøedkovává ubytování, pøípadnì nese garanci vùèi majiteli bytu. Je to
docela bìžné – ale paní ministrynì prostì na to nemá èas, aby to
poslouchala. Pøíštì nám zase bude vykládat nìco o Moravskoslezském
kraji. Nevím, kdy tam byla naposled.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Seïa s faktickou
poznámkou. Pøipraví se pan poslanec Birke. 

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane pøedsedo. Mám dvì poznámky.
Ta první, že v uplynulém roce probíhala jednání mezi Ministerstvem pro
místní rozvoj a Ministerstvem práce a sociálních vìcí právì o politice soci-
álního bydlení. To je první vìc.

A druhá vìc. Aby se vyøešil tento problém v dlouhodobém horizontu,
tak je nutno pøijmout zákon o sociálním bydlení. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Birke má slovo s
faktickou, potom pan poslanec Foldyna.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji, pane pøedsedo. Dámy a pánové, dovolte
mi pohled, abych vám øekl velmi krátce, starosty, aktuálnì starosty mìsta,
které má 22 tisíc obyvatel, a poèet, øeknìme, nepøizpùsobivých osob se
toèí okolo 8 až 9 % populace v daném mìstì.

Víte, kdy celý problém zaèal? V momentì, kdy Neèasova vláda
pøevedla výplatu sociálních dávek na úøady práce. Za prvé paralyzovaly
úøad práce, protože aktivní politika zamìstnanosti skonèila, z toho se staly
pokladny a my jako starostové dneska musíme posílat mìstskou policii na
úøady práce, aby chránila úøedníky pøi vyplácení dávek.
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Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane pøedsedo. Pro upøesnìní,
kolegynì, kolegové. Ta lhùta na najití si nového bydlení byla pro seniory
vylouèena, protože tehdy zákonodárce usoudil, že pøesazení do jiného
prostøedí èlovìka, který má 70, 75 let, je v podstatì jeho konec.

Ale chtìl bych øíci, že problém se vyvrbil, když tehdejší pan ministr
práce a sociálních vìcí Petr Neèas pøevedl výplatu dávek od klientù k
majitelùm bytù èi domù. Tehdy nastal obrovský boom, kdy se vytvoøila ob-
rovská skupina – já øíkám obrovská, ale finanènì obrovská –, která skupo-
vala podle mì skoro nevhodné domy a zaèala podnikat v této oblasti bez
toho, aby byly stanoveny hygienické normy, tak jak jsou ve školách nebo
ve vìznicích, kdy na urèitý poèet kubíkù mùže být jenom urèitý poèet žákù
èi vìzòù. Vyplácely se dávky místo na domácnost na jednotlivce a ten
problém se zøetìzil natolik, že se ho koneènì chytla média. Myslím si, že
ho je tøeba øešit ráznì a rychle.

Problém k øešení zadìlaly obce, nebo� se zbavily bytového fondu a
nevytvoøily si rezervu pro sociální bydlení, která ve vyspìlejších zemích
tvoøí alespoò 30 % bytového fondu na každém území. Nevím, kdo bude
platit náklady na nové sociální bydlení, protože je obce ve vìtšinì pøípadù
již nemají. Dìkuji. (Potlesk zleva.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Nyní s faktickou paní ministrynì.
Potom faktická poznámka pana kolegy Plzáka.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Já jsem
chtìla jenom jednu informaci, že pøedchozí Neèasova vláda øadu sociál-
ních dávek zreformovala a zrušila. Takže ona zase ta výplata vylezla v té
jiné oblasti. Ale to, že by se nám nìjak prudce celkovì zvyšovaly výdaje na
sociální dávky, to, pokud vím, není pravda.

A ještì druhá poznámka k seniorùm, aby si našli malý byt. Já jsem z
Prahy a vím, že tady i malinká garsonka pro toho seniora poøád stojí tøeba
devìt tisíc, což èasto pøevyšuje jejich dùchody nebo je to tìsnì na hranici.
Takže ono to s tím stìhováním není tak jednoduché. A tøeba o pøíslušnících
romské komunity, kteøí i normálnì pracují a mìli by na to si najmout nor-
mální byt, tak to, že v Ústeckém kraji nebo Moravskoslezském v podstatì
nemají šanci si ten normální byt najít, to je taky známá situace. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Plzák s faktickou
poznámkou. Po nìm faktická poznámka pana pøedsedy Stanjury.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji ještì jednou za slovo. Mnì pøišlo
úsmìvné a chtìl bych polemizovat s argumentem, že pøesazení seniora do
jiného prostøedí znamená jeho konec. Pan premiér tady souhlasnì kýval,
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dy poslouchám, co se tady rozkrývá, to je opìt vìc, která tady asi patnáct
nebo dvacet let narùstala, a nikdo to neøešil.

Chci øíct, že tady se mluvilo o sociálním napìtí. Sociální napìtí tady
vzrùstá i proto, že minimální mzda je osm tisíc korun a minimální dávka so-
ciální pomoci, co mám zjištìné od úøadù práce, není menší než dvanáct ti-
síc korun. To pøece není normální. Lidi, kteøí pracují, nemùžou mít ménì než
lidi, kteøí nepracují.

A pokud jde o stav bytového fondu, dìlal jsem rok na úøadu MÈ Brno-
støed na odboru investic a správy bytových domù a byty tìchto sociálnì
nepøizpùsobivých obèanù jsem rok navštìvoval. Jestli budete chtít vìdìt,
jak to tam vypadá, tak vám to klidnì øeknu.

A pokud jde o dùchodce, asi by se nemìlo zapomenout i na to, že
dùchodci mìli pøíležitost privatizovat domy jak ve velkých mìstech za
èástky, které se pohybovaly od 90 do 200 tisíc korun, a tyto samé byty
dneska jsou na trhu pro vysokoškoláky, kteøí zaèínají pracovat, za ceny od
2,5 milionu výš. Takže na jednu stranu samozøejmì chápu tìžkou sociální
situaci dùchodcù, na druhou stranu vlastní majetky, které mají tržní
hodnotu, a neumìjí s tím nakládat. Ale s tím asi nikdo nic nenadìlá. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Stanjura má své dvì mi-
nuty a po nìm pan poslanec Èernoch.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Omlouvám se panu kolegovi, ale nemáme
tady vykládat pohádky, ale fakta. Taková vystoupení, že nejmenší dávka je
dvanáct tisíc, to je prostì pohádka, absolutnì nekvalifikovaný odhad nebo
nekvalifikované tvrzení. To takhle není možné øíkat.

Ale pøihlásil jsem se kvùli nìèemu jinému. Není pravda, že všichni, kteøí
pobírají doplatek na bydlení, jsou ti nepøizpùsobiví nebo ti lumpové. To ne-
ní žádná pravda. Musíme to v té debatì rozlišit.

A pak je tady skupina tìch, kteøí si z toho udìlali byznys. Tìm, kteøí ja-
koby to bydlení platí, je to jedno, protože peníze nedostanou do ruky. Úøad
to pošle pøímo majiteli té ubytovny a tomu sociálnì slabému,
nepøizpùsobivému, je to úplnì jedno, jestli je to pìt, patnáct nebo padesát
tisíc mìsíènì.

Ale my podle mého už dneska máme nástroje. Každý starosta vám po-
tvrdí, že když rekonstruuje školku, tak tam pøijde šestkrát hygiena,
pøepoèítá poèet nových toalet na poèet dìtí a øekne, tady teï musíte snížit
kapacitu, protože máte lepší toalety, než jste mìli.

Co dìlá ta hygiena? Co dìlá stavební úøad? To pøece není možné, aby
v bývalých kanceláøských prostorách existovaly ubytovny. Na to už dnes-
ka stát a veøejná správa mají nástroje. Jenom se nesmí nikdo bát, musí tam
pøijít a musí to nechat zavøít. Je to docela jednoduché. U nás jsme taky
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A druhá vìc. Všichni se dìsíme, že jakákoli nemovitost v katastru
jednotlivých mìst a obcí, která je prázdná, pøijde jakýkoli èlovìk, který dá
tomu starostovi, zastupitelstvu nebo radì nabídku na koupi této nemovi-
tosti, a je tak lukrativní, že si naplní rozpoèet, protože nemají na chodníky
atd.. Všichni víte, o èem hovoøím. Zastupitelstva, pokud to udìlají,
samozøejmì si zadìlají na obrovský problém. Jinými slovy, a pak už mlu-
víme o systému, o kterém hovoøili mí pøedøeèníci, protože je zbyteèné o tom
hovoøit dvakrát nebo tøikrát.

Zkrátka a dobøe, ten systém je špatný od samého zaèátku. My patøíme
k mìstu, které máme byty, máme kam ubytovávat sociálnì slabší obèany,
ale máme i nìkolik nemovitostí v majetku mìsta, která jsou vylidnìné, které
jsou v tuto chvíli pøipraveny k demolici, protože mì nikdo nedonutí, abych
to prodal spekulantovi, který mi tam nastìhuje, s prominutím, 250 nebo 500
nepøizpùsobivých osob, které nikdo neøídí. A když pøijdete za ním jako za
nájemcem nebo majitelem bytu – (Pøedsedající: Èas, pane poslanèe.)

Pardon, omlouvám se, pane pøedsedo, hned budu konèit. Pokud za ním
pøijdete a požádáte ho, aby jeho nájemci udržovali klid v dané obci, tak se
vám smìje, protože øekne: to není mùj problém.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Foldyna – dvì mi-
nuty faktická poznámka. Po nìm pan poslanec Chalupa.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dìkuji. Mám takovou poznámku, na kte-
rou bych chtìl slyšet dílèí odpovìï od paní ministrynì. Víte, protože jsem
zastupitelem ve mìstì Dìèín, a my jsme si dìlali prùzkum a u nás v pade-
sátitisícovém mìstì je dva a pùl tisíce lidí, jejichž životní pøíjem jsou jenom
dávky. Když se podívám na Šluknovský výbìžek, kde je v místech, jako je
mìsto Šluknov, 24% nezamìstnanost, tak tento problém tady øešíme nebo
diskutujeme o nìm i s pøedchozí vládou teï už ètvrtý rok.

Slyšel jsem výhrady vùèi tomuto návrhu. Prosím, vítám tu iniciativu, pro-
tože opravdu s tím nìco musíme dìlat. Chtìl bych tedy od paní ministrynì
slyšet, kdy pøedloží nová vláda, souèasná vláda, legislativní návrh svého
øešení, kde budou zohlednìny výtky, které tady zøejmì oprávnìnì byly vùèi
návrhu Úsvitu vzneseny. Pro mì je dùležité slyšet, kdy se ty vìci budou
øešit, protože situace v mém volebním obvodu je už strašná. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Chalupa, po nìm pan
pøedseda Stanjura.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dobrý den, vážené kolegynì, kolegové.
Prosím vás, já jednak vítám iniciativu Úsvitu, nicménì opravdu tak, jak to ta-
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Birke, pan poslanec
Fiedler také faktická poznámka.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji, pane pøedsedo. Budu opravdu krátký a
dovolím si vaším prostøednictvím zareagovat na pøedøeèníka pana
pøedsedu Stanjuru.

Ano, máte pravdu, že mìsta a obce mají dneska nástroje, jak danou
situaci øešit. Ale ono to je mnohdy o osobní stateènosti starostù. O osobní
stateènosti. A víte, kde je meritum vìci? Meritum vìci je v tom, že do jisté
míry stát vytvoøil problém tìm starostùm, takhle jim ho naložil na bedra –
poraïte si. To je první vìc. A druhá vìc. Ti lidé, kteøí žijí v tìch mìstech,
útoèí na starosty a øvou na starosty: Nìco s tím dìlejte! A teï starostové
jsou mezi mlýnskými koly a do jisté míry si s tím mnohdy nevìdí rady. Ale
souhlasím s tím, co øíkáte.

A druhá poznámka. Ano, je potøeba rozlišovat. Ten byznys, který dnes-
ka z toho je, a pak pøíjemce. Ale znovu se vracím k tomu, co jsem øíkal. V
momentì, pokud sociální dávky nám byly sebrány na úøady práce, nemá
starosta žádnou kontrolu nad výplatami sociálních dávek. Žádnou. Jinými
slovy, když jsme to mìli u nás, tak jsme do jisté míry vìdìli, kdo je pøíjemce,
jestli chodí do práce, jestli jejich dìti chodí do školy a podobnì.

Takže zkrátka a dobøe, souhlasím s tím, nechci kritizovat navrhovatele
zákona. Zkrátka a dobøe jenom popisuji praxi starosty mìsta. Dìkuji.
(Potlesk z lavic ÈSSD.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak za prvé bych znovu požádal o
snížení hluku v sále. Chápu, že téma je velmi zajímavé a do jisté míry i
výbušné, ale prosil bych, aby atmosféra byla dùstojná. To za prvé.

Za druhé, mám tady ještì ètyøi faktické poznámky. Takže v poøadí, jak
jsem pøijal pøihlášky, dám slovo. Takže nyní pan poslanec Fiedler s faktic-
kou, potom pan poslanec Stanjura, potom pan poslanec Chalupa, potom
pan poslanec Faltýnek.

Poslanec Karel Fiedler: Dobrý den, pane pøedsedo, dobrý den kole-
gové poslanci a poslankynì. Chtìl bych zareagovat na to, co tady zaznìlo
z úst kolegy Chalupy, paní ministrynì – že tento zákon, nebo tato proble-
matika se projednává, øeší 10 až 15 let. Paní ministrynì øíkala dlouhá léta.

Èím déle øešení tohoto problému budeme odsouvat a odkládat, tím
vìtší radost z toho budou mít ti ne podnikatelé s tìmito nemovitostmi, ale
spekulanti s tìmito nemovitostmi. A obèané, kteøí jsou postiženi tìmito
problémy, kteøí musí žít v tìchto problémech, ti potøebují øešení rychle. Oni
už na nì èekají dlouhou dobu. Samozøejmì uspìchaná záležitost pøinese
špatné øešení, ale vyzývám vás, abyste se pøidali k našemu návrhu, aby-
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ubytovnu mìli, dokonce jsme jednali na radnici s tím majitelem. Nakonec
ji zavøel sám pod tím tlakem, který jsme vytváøeli i tím, že jsme tam požádali
tu živnostenský, tu stavební, tu hygienu, tu tohohle. Prostì bojovat se s tím
dá. Není to úplnì jednoduché. Myslím si ale, že nemùžeme v debatì
zamìnit tyto podnikatele s tìmi, kteøí ty dávky pobírají oprávnìnì. To
bychom udìlali hroznou chybu.

A vyèítat našim seniorùm, že pobírají doplatek na bydlení s tím, že si
kdysi koupili levnì byty, to se, pane kolego, na mì nezlobte,
prostøednictvím pana pøedsedy. To je prostì úplnì mimo mísu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan poslanec Èernoch, po nìm
paní ministrynì a po ní pan poslanec Birke, všechno faktické poznámky.

Poslanec Marek Èernoch: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové,
kolegynì, kolegové, zaznívalo tady, že ta nebo ta vláda s tím chtìla nìco
dìlat, co udìlal kdo špatnì a jak se vlastnì na tom a kolik let se na tom pra-
cuje. My jsme pøišli s návrhem, a není to návrh, který by mìl do èehokoli
zasahovat. Je to návrh o tom, aby se zastavilo to šmelináøství, které v této
kategorii bují, a myslím si, že velmi, velmi, velmi dobøe. Poprosil bych vás
tedy o podporu našeho návrhu s tím, že samozøejmì je potøeba na tom pra-
covat, a myslím si, že tento návrh má hlavu a patu a má hlavnì smysl.
Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Než dám slovo paní ministryni, o-
pravdu vás prosím, abyste opìt snížili hladinu hluku v sále, protože už se
tedy opravdu nedá rozumìt øeèníkovi a je to velmi i zdravotnì závadné pro
nás pro všechny.

Paní ministrynì, poèkám, až má slova padnou na úrodnou pùdu. Dìkuji.
Prosím, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová:
Jenom technická poznámka k tìm sociálním dávkám. Asi nemáme mís-
to na to si je podrobnì vysvìtlit, ale jenom bych chtìla pøipomenout, že
životní minimum ve své maximální výši pro osamìle žijícího dospìlého
je asi 3 400 korun a to je dávka, která vám má staèit mìsíènì na jídlo,
obleèení a nìjaké základní hygienické potøeby. Potom lidé, kteøí se pro-
padnou do opravdové chudoby, mají minimum existenèní a to je 2 200
na mìsíc. Tak to jenom abychom všichni vìdìli, v jakých èástkách se
pohybujeme. Dvanáct tisíc – to nevím, kde kdo sebral. To jsou pak jiné
druhy dávek, tøeba svázané s péèi o postižené lidi, ale to je úplnì jiná
kategorie.
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pro ètyøèlenné rodiny ve mìstech 50 až 100 tis. obyvatel. Ale mìl jsem spíš
na mysli to, že souèet veškeré sociální pomoci státu lidem, kteøí nepracují,
pøesahuje èástku 12 tis. korun, což je o 4 tis.více, než je minimální mzda.
Jestli tohle zùstane dál, tato nerovnováha, tak tady máte skuteènì sociální
napìtí.

A samozøejmì, budu mluvit sám za sebe, nerad vždycky, když nìkdo
mluví za nìkoho, rozhodnì jsem se nechtìl dotknout seniorù. Jde o to, že
vìc je natolik složitá a má tolik vstupních parametrù, že øešit to tím, že se
budeme bavit jenom o tom, jestli dùchodci privatizovali byty, nebo ne, ne-
bo jestli je tady minimální mzda, to asi nic nevyøeší. Takže je to systémová
vìc a pravdìpodobnì návrh, tak jak jsem øíkal, vítám iniciativu, ale to je da-
leko hlubší problém a bude potøeba pravdìpodobnì to vyøešit úplnì
nìjakým systémovým zpùsobem a víc hlav víc ví. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další faktická poznámka pan poslanec
a pøedseda klubu ANO, pan poslanec Faltýnek. Prosím.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Hezké dopoledne, dámy a pánové.
Nechtìl jsem vùbec vystupovat a zdržovat. Nicménì za náš klub vystoupí
pan poslanec Schwarz. A debata ukazuje, že je potøeba tento problém
øešit. Ale zaznìlo tady nìkolikrát a já se omlouvám kolegùm z Úsvitu a
Radimovi, svému kolegovi z Prostìjova, a øíkám to zámìrnì, protože se k
tomu dostanu v rámci krátké poznámky, jak jsme to vyøešili my, tento pro-
blém, v Prostìjovì. A je nás tady více. Je tady paní poslankynì
Chalánková, pan kolega Holík a nìkteøí další, kteøí jsou z jednoho mìsta.
Ale paní kolegynì Chalánková je z Prostìjova, èili dokáže øíct, jak jsme
vyøešili tento problém v Prostìjovì. A my jsme ho vyøešili tak, a bylo to o té
odvaze, jak tady hovoøil pan pøedseda Stanjura, že jsme tu lokalitu prostì
zbourali a lidi jsme rozmístili, koupili jsme jim nemovitosti, dali jsme jim byty
po mìstì, po okrese a tam dneska ten problém není. To je první vìc.

Druhá vìc, kterou chci øíct. Já jsem pøed patnácti lety v Prostìjovì jako
zastupitel a radní prosadil, abychom kompletnì v podstatì zprivatizovali
bytový fond. A dneska, když se do toho mìsta podíváte, a my jsme pro-
dávali byty stávajícím nájemníkùm za 50 až 80 tis. korun, což tehdy byla
malá cena, ale dneska jsou nemovitosti všechny opraveny, mají nové
fasády, stoupaèky, balkony, soukromý vlastník se o to stará podstatnì lépe
než mìsto, a nechali jsme si tisíc bytù pro sociální potøeby.

Takže tolik jenom moje poznámka k tomu, co se tady teï diskutuje, že
jsou lokality, kde to lze øešit. Urèitì je potøeba tuto zákonnou normu posu-
nout dál. Bohužel, v tomto stavu, jak to dneska je, to není kompatibilní se
stávající legislativou, èili bylo by dobøe, abychom co nejdøíve na vládní
úrovni tu vìc posunuli dál. Dìkuju.
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chom ten návrh diskutovali, abychom ho vyladili. Abychom neodkládali dobu,
po kterou tito spekulanti budou pobírat v podstatì danì poplatníkù, proto-
že se jedná o pøesun penìz, které my obèané platíme na daních a tito spe-
kulanti je inkasují. Dìkuji. (Potlesk poslancù Úsvitu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Stanjura.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Krátká reakce na pana kolegu Birkeho. Já
jsem chtìl vyzvednout ty odvážné starosty. Nechtìl jsem útoèit na samo-
správu. A máte naprostou pravdu a já oceòuji tyto starosty a je jedno, za
jakou politickou stranu stojí v èele, kteøí se snaží problém øešit. Souhlasím,
že je to o osobní odvaze nejenom starosty, ale i tajemníka a lidí, kteøí jsou
v denním kontaktu buï s majiteli, nebo s tìmi, kteøí si ty dávky nìkdy, øekl
bych, až neurvalým zpùsobem vynucují a ohrožují nìkdy i ty dámy –
protože vìtšinou dìlají dámy na sociálních odborech.

Chci jenom jednu vìc k pøevodu kompetencí. Sám jsem byl
pøekvapený, protože jsem mìl tu zkušenost, když se to projednávalo, tak
za náš klub, tehdy nejvìtší vládní, jsem øíkal tehdejšímu ministrovi, že to
podpoøíme jenom v takové variantì, se kterou bude souhlasit Svaz mìst a
obcí. A právì tyto argumenty byly, že podle mì nejhorší je to rozdìlit. Umím
si pøedstavit, že se to celé odvede na stát, celé zùstane na samosprávì,
jak to bylo. Takhle se to rozdìlilo a podle mého názoru to byla a je nejho-
rší varianta. Nicménì k mému pøekvapení tady jsme my jako poslanci do-
stali souhlas Svazu mìst a obcí. Nakonec jsem pøijal jako bývalý primátor
to, že moji nástupci to prostì vìdí, když se s tím chtìjí takhle vypoøádat, a
umìjí, tak proè já bych tady dìlal chytrého a hlasoval proti tomu, co od-
souhlasil Svaz mìst a obcí. To je jediné vysvìtlení. Jinak si myslím, že to
øešení není š�astné. Nicménì pokud, øekl bych, stavovská organizace, kte-
rá zastupuje mnoho mìst a obcí, s tím vyjádøí souhlas, tak já jsem pak
nemìl problém to podpoøit a nechtìl jsem se svými bývalými kolegy takhle
bojovat. Ale souhlasím s vámi v tom hodnocení. V tomhle se vùbec neli-
šíme, že tohle rozdìlení je to nejhorší, že jeden vyplácí a druhý má tzv.
dìlat sociální šetøení, sociální práci, a to se vùbec nepotká. A my jsme na-
vrhovali minimálnì tu vìc (upozornìní na èas), a� to klidnì technicky
vyplácí úøad práce, ale aby podklady, tu èástku, stanovovaly obce. Pak by
to podle mì fungovalo mnohem lépe.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Chalupa, potom pan po-
slanec Faltýnek, rovnìž faktické poznámky.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Možná jsem se nevyjádøil úplnì pøesnì,
nejsem tak zkušený jako nìkteøí moji kolegové. Dávka dosahující 12 tis. je
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Birke stahuje svoji
faktickou poznámku. Slovo má tedy pan poslanec Èernoch a po nìm pa-
ní poslankynì Èernochová. (Veselost v sále.)

Poslanec Marek Èernoch: My to máme takové trošku rodinné. Bude to
úplnì velmi krátce.

Dámy a pánové, velmi bych chtìl za slova podìkovat panu Urbanovi,
protože pøesnì tak to je. Absolutnì nezpochybòuji odvahu zastupitelstva,
starostù, ale ve chvíli, kdy je to pouze na této úrovni, tak tam, kde se
problém vyøeší, jinde vyvstane. A ten náš návrh je pøesnì o tom, aby se to
prostì øešilo koncepènì. Dìkuji. (Potlesk poslancù Úsvitu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Paní poslankynì Èernochová.

Poslankynì Jana Èernochová: Dobré dopoledne. Já tento návrh,
který pøedkládá Úsvit, nepodpoøím a nepodpoøím ho z toho dùvodu, že je
pøíliš málo komplexní. Náš senátor za ODS Zeman buïto už v tìchto, nebo
minulých dnech pøedložil návrh, který také øeší to, co navrhujete vy, ale ten
návrh skuteènì øeší problémù trošku víc. Takže to není o tom, že bychom
za klub ODS necítili potøebu tento problém øešit, cítíme ji stejnì jako vy, ale
budeme mít návrh vlastní.

Já si myslím, že za úvahu stojí ale ještì jedna vìc. Èeská republika má
primát v tom, že máme úplnì nejvìtší poèet obcí v celé Evropské unii. Teï
to èíslo pøesnì nevím, je to nìco kolem 6 300. Další obce vznikají, a� už to
bude sluèováním, èi rozdìlováním vojenských újezdù, až pøijdou na poøad
této schùze, a myslím si, že je to problém.

Já pøeju starostùm a pøeju obèanùm obcí, a� mají práva na svoji samo-
správu. Na druhou stranu: mùže si to Èeská republika dovolit? Nejsou ty
problémy i v tom? Není možné lépe koordinovat záležitosti ze strany
nepøizpùsobivých osob, ze strany sociálních dávek v rámci krajù, v rámci
hlavního mìsta Prahy? Jsem starostkou mìstské èásti Praha 2, kde je 50
tis. obyvatel. Také tam máme ubytovnu, také tam máme problémy. Na dru-
hou stranu odpovìdnì øíkám, nemyslím si, že bych byla málo odvážná. Vy,
co mì znáte, tak mi snad dáte za pravdu. Na druhou stranu vzhledem k to-
mu, jak se kriminalizuje politická scéna v Èeské republice, a vidíme to
všichni, tak je otázkou èasu, kdy nìkdo toho èi onoho starostu napadne z
toho, že zneužívá svoji pravomoc, protože úkoluje státní správu. Tady byla
zmínka o tom, že se to v minulosti všechno odehrávalo na úøadech. Ano,
sociální dávky se vyplácely na úøadech, ale opìt, bylo to rozdìlení státní
správy a samosprávy, takže v tomhle se vlastnì vùbec nic nezmìnilo
kromì toho, že se to pøestìhovalo nìkam jinam. Ale je to poøád úøedník, na
kterého se vztahuje jiná legislativa než na nás, kteøí jsme voleni, a úøedníky,
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní má slovo pan ministr Dienstbier,
který chtìl právì odpovìdìt formou faktické poznámky na dotaz pana po-
slance Foldyny. Prosím, pane ministøe.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Vážený pane pøedsedo, paní
poslankynì, páni poslanci, padl tady dotaz k termínu pøedložení nìkterých
norem, konkrétnì novely zákona o hmotné nouzi. Chtìl bych vás informo-
vat, že vláda schválila harmonogram zpracování legislativního plánu vlády
s tím, že jednotlivé resorty by mìly pøedložit do pondìlí 17. února své
návrhy vèetnì termínu do tohoto plánu. S tím, že konkrétnì, co se týèe
zákona o hmotné nouzi, resp. jeho novely, pøedpokládáme, že nebudeme
pokraèovat v projednávání té novely, kterou zpracovávala Rusnokova
vláda, a po konzultaci s ministryní práce jsme se shodli, že je zámìrem
vlády toto øešit jako jednu z klíèových priorit, a tedy co nejrychleji pøedložit
novelu zákona o hmotné nouzi. Je otázka, jestli budeme muset v té souvis-
losti, abychom vyøešili nejpalèivìjší problémy, otevøít i nìkteré další záko-
ny. Ale jak jsem øíkal, je to priorita a pøedpokládáme, že z resortu by to mìlo
jít do meziresortního pøipomínkového øízení nejpozdìji do dvou mìsícù. 

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Urban, potom pan posla-
nec Birke – všechno faktické poznámky.

Poslanec Milan Urban: Vážený pane pøedsedo, vážené dámy, vážení
pánové, udìlám výjimku. Obvykle vystupuji k ekonomickým tématùm,
nicménì pan pøedseda Faltýnek tady øekl zkušenost z Prostìjova.
Takových stateèných starostù je v Èeské republice dost. My ho máme taky
– v Èáslavi, jenže to není øešení pro Èeskou republiku. Protože když
vyøešíte Prostìjov, tak je problém v nìjakém jiném mìstì Èeské republiky.
Takže ten problém jste nevyøešili, jenom jste ho posunuli ze svého mìsta
nìkam jinam. A já myslím, že je potøeba øešit situaci v rámci celé Èeské re-
publiky.

Myslím, že je èas na to, abychom kolem této problematiky nechodili tak
nìjak po špièkách a nebyli farizejští. My nìco øíkáme, nìco jiného si
myslíme, nìjaké jiné kroky v rámci parlamentu nebo vlády dìláme. A tady
je pøíležitost, protože tohle je velký problém, je to velký problém pro všech-
ny demokratické strany v Èeské republice, pro všechny obèany v Èeské
republice, a myslím si, že tohle není téma koaliènì-opozièní, tohle je téma
vážné a je to téma, na jehož øešení by se mìli podílet všichni. A já cítím, že
tady je vùle všech politických stran se na nìjakém øešení podílet, ale nesmí
se jen mluvit, musí už pøijít nìjaké skutky. Takže mìstské zkušenosti se mo-
žná dají využít, ale není to øešení. Musí se to øešit na úrovni vlády a na úrov-
ni Parlamentu Èeské republiky. Dìkuji. (Potlesk poslancù Úsvitu.)
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Vážení kolegové, chtìla bych vás upozornit, že pokud shodíte tuto
pøedlohu pod stùl, budete se pouze schovávat pøed problémem, který v
Èeské republice reálnì existuje. Pokud øeknete ne, mìli byste zároveò
ihned øíci, co s tímto problémem chcete dìlat. Jediná vìc, na které se tu
shodneme, totiž je, že tento problém existuje, je tøeba ho øešit a nedovolit,
aby se zbyteènì èerpaly peníze ze státního rozpoètu. Chcete-li šetøit,
podpoøte náš návrh. Dìkuji. (Potlesk poslancù Úsvitu.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Nyní vystoupí paní zpravodajka paní
poslankynì Chalánková. Pøipraví se pan poslanec Rykala.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Jsem
velice ráda, že se zde rozproudila tak bohatá a košatá debata o tomto vel-
mi závažném problému. Všem je jasné, že bude tøeba koordinovaného po-
stupu. Tímto tématem jsme se zabývali také na jednání výboru pro sociál-
ní politiku letos 23. ledna, kde jsme se jednomyslnì shodli, že bude tøeba
koordinovat postup a vyžádat si spolupráci Ministerstva práce a sociálních
vìcí, Ministerstva pro místní rozvoj a také Ministerstva vnitra, což vysvìtlím
pozdìji. 

Je jasné, co jsme tady slyšeli, že není možné hnát tyto neš�astné lidi od
mìsta k mìstu a tváøit se, že jsme tímto zpùsobem vyøešili svùj problém.
Škoda, že pan pøedseda klubu Faltýnek, který mì jmenoval jako obèanku
mìsta Prostìjova, odešel. Nechci hovoøit o øešení v Prostìjovì v jeho
nepøítomnosti.

Pøesto už tady zaznìlo, že není možné øešit problém jednoho mìsta na
úkor mìsta druhého. Tyto postupy se zde objevují už roky. Na základì zku-
šeností z mìsta Prostìjova, které si svùj problém vyøešilo tím, že zakoupilo
nemovitosti v obcích, které jsou v okolí Prostìjova, prostøednictvím
realitních kanceláøí a bez informování starostù tìchto malých obcí... Svùj
problém si sice vyøešili, ale zátìž pøevedli na tyto malé vesnice, pro které
je ten problém ještì horší a ještì obtížnìjší, protože nemají dostateènì
kapacitnì vybavené úøady svých obcí. Je to pro nì skuteènì nesmírný pro-
blém. Byl to návod, který byl pro nás tehdy jako obèany velmi pøekvapivý,
protože jsme ani nepøedpokládali, že vùbec je nìco takového možné. Je
pravdou, že takovéto postupy pøevzala i nìkterá jiná mìsta, pøedevším
mìsta velká a bohatá, která mají dostatek finanèních prostøedkù na to, aby
mohla zakoupit nemovitosti v malých ubohých obcích, pøedevším v tìch,
které jsou v bývalých Sudetech, pøi okrajových èástech na Šluknovsku,
Jesenicku apod. I tímto zpùsobem došlo k vystìhovávání celých rodin do
tìchto nemovitostí, které byly zakoupeny mìsty prostøednictvím realitních
kanceláøí na základì jasnì sledovatelného postupu a byly také mapovány
prostøednictvím zprávy veøejného ochránce práv v letech 2007. Tato
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kteøí podléhají nám jako samosprávì. (Pøedsedající upozoròuje na èas.)
Takže prosím výbor pro veøejnou správu, aby se zabýval i poètem obcí

v Èeské republice, aby bylo možné efektivnì tento problém øešit i z tohoto
pohledu. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: To byla poslední faktická poznámka. Ž-
ádné další nevidím, takže se vrátíme k øádným pøihláškám. Po asi pùl
hodinì se doèkala paní poslankynì Olga Havlová. Prosím, máte slovo. Byla
tam pøihláška paní zpravodajky Chalánkové, nìkde v této chvíli, takže po
paní poslankyni Havlové dostane slovo paní zpravodajka a potom pan po-
slanec Rykala.

Poslankynì Olga Havlová: Vážený pane pøedsedo, kolegynì, kole-
gové, jsem ráda, že tady tato novela zákona vyvolala tolik emocí a že se to
dotýká všech.

Velice krátce chci z tohoto místa plnì podpoøit zmìnu zákona o pomo-
ci v hmotné nouzi, kterou tady prezentoval mùj kolega David Kádner. Jak
již bylo øeèeno, zákon je dlouhodobì pøipravován a byl projednáván se sta-
rosty nejvíce postižených oblastí. Já i kolega David Kádner jsme z oblastí,
kde bohužel bují problémy se zneužíváním dávek pomoci v hmotné nouzi.
Není to nic proti nikomu, ale skuteènou podstatu problému mùže jen stìží
chápat ten, kdo se opravdu nepohybuje v takto postižené oblasti.
Problémy ubytoven se sociálnì nepøizpùsobivými obèany mají obrovský
negativní dopad na okolí. Pøedstavte si normálního slušného èlovìka, které-
mu je znenadání zøízena taková problémová ubytovna vedle jeho domu.
Dopad na jeho život je hrozný, obklopuje ho špína, hluk a kriminalita. V
Moravskoslezském kraji je neuvìøitelných 200 ubytoven pro sociálnì slabé.
U øady z nich navíc kontrola z úøadu práce zjistila, že fungují nelegálnì.
Ubytovny èasto nemají povolení stavebního úøadu. Mnoho objektù, za nìž
se inkasují miliony, jsou oficiálnì kanceláøe nebo obchodní prostory. Øada
nemovitostí se užívá v rozporu s kolaudaèním rozhodnutím.

Zneužívání dávek pøitom znamená i zátìž pro státní kasu. Majitelé uby-
toven doslova vysávají stát. Náklady na výplatu podpory raketovì rostou.
Jen pro vaši informaci: v roce 2007 se vyplatilo 523 mil. korun a v roce 2012
už to byl trojnásobek, 1,6 mld. Opravdu to není o tom, že by vzrostl poèet
lidí v nouzi, ale nìkteøí rádoby podnikavci se jen nauèili dokonale zneužívat
sociální dávky.

Zneužívání sociálních dávek bylo jedním z velkých pøedvolebních témat
a my zde pøicházíme s konkrétním øešením. Doplatek na bydlení se má za-
stropovat mapou nájemného, kterou vydává Ministerstvo pro místní rozvoj,
a vùbec se nemá vyplácet v pøípadì, že je byt využíván v rozporu se sta-
vebními nebo hygienickými potøebami.
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k tomu také zdroje. To je všem jasné. To znamená, na základì této dohody
potom mùžeme postupovat dále.

Pokud jde o sociální práci, je urèitì nezbytné otevøít zákon, který upra-
ví povinnosti obcí nebo možnost úpravy legislativy o sociální práci na obci
tak, jak tady již bylo øeèeno. Tam je to pomìrnì vágní.

Tady jsem hovoøila o mnoha koncepèních dokumentech. Hovoøilo se
zde o novele zákona o pomoci v hmotné nouzi. Je zde nìkolik variant – po-
slanecká varianta a také vládní varianta bývalé vlády premiéra Rusnoka.
Skuteènì je tam období pobírání dávek hmotné nouze na dobu pùl roku,
po pøešetøení na dobu jednoho roku. Ale poøád se nedostáváme k tomu, co
bude s tìmito lidmi dál. Skuteènì je nemùžeme hnát od mìsta k mìstu, ale
je potøeba nalézt spoleèné øešení.

Výbor pro sociální politiku se tímto zabýval, jak jsem již øekla.
Ještì se vracím do minulosti k vládì Petra Neèase, která pøi projed-

návání posledního úsporného balíku, který jsme pøijímali nìkteøí
samozøejmì velmi tìžce, protože bylo jasné, že je potøeba šetøit, že peníze
se asi nikde netisknou, pokud pominu nìjakou vládní tiskárnu nebo Státní
tiskárnu cenin... Peníze se urèitì nelíhnou z nièeho a je potøeba s každou
korunou velmi zodpovìdnì zacházet. Proto velmi citlivì vnímám, že tyto
náklady rostou. Dochází tam skuteènì k pøesunùm v dávkách ze státní so-
ciální podpory a v dávkách hmotné nouze, takže tam je potøeba ještì nalézt
pøesné øešení. Pøestože tam již byl pøipraven návrh na sjednocení této dáv-
ky, ale pomìrnì pøísný v tom, že by náklady byly placeny až nad 0,5 na 50
% pøíjmù domácnosti, pokud pøesáhnou, tak tento návrh nebyl
pøipomínkován a byl z tohoto úsporného balíku z dùvodu sociální
zodpovìdnosti této vlády vyjmut.

Výbor pro sociální politiku poèítá na základì svého usnesení s tím, že
bude poøádat spoleèné jednání gesèních výborù, a to jak výboru pro
veøejnou správu právì z dùvodu i zapojení organizace veøejné správy, jak
vlastnì pokraèovat dál, aby byla jednak stanovena povinnost obcím a
forma zdrojù, tzn. i výbor pro rozpoèet, ale zároveò chceme také poøádat
odborné stoly a je potøeba pracovat velmi rychle.

Kontury tohoto návrhu zákona jsou jasné a je potøeba starostùm øíci, že
skuteènì se jich dotknou a že je potøeba zodpovìdnì se bavit o tom, kteøí
obèané kde bydlí, co je to vlastnì institut trvalého bydlištì, pøechodného
bydlištì a kde vlastnì ti obèané vùbec chtìjí být a kdo provozuje ty uby-
tovny. Bohužel nìkdy jsou to i starostové obcí v nìkterých ojedinìlých
pøípadech. Takže je dobré tyto vazby znát a pøistoupit ke komplexnímu
øešení. Proto se potom v podrobné debatì pøipojím k návrhu na zamítnutí
tohoto skuteènì jenom úzkého návrhu zákona. (Potlesk nìkterých
poslancù.)
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zpráva je na stránkách veøejného ochránce práv k dispozici. V této zprávì
je možné èíst, že nìkterá mìsta dokázala pøi úpravì svého bytového fondu
prostøednictvím privatizaèních procesù vytìsòovat obèany, kterých se
chtìli zbavit, do posledních bytových domù. Z tìchto bytových domù je
pak vystìhovali do vesnic, dokonce i mimo hranice kraje. Tento postup
opìt probìhl prostøednictvím realitních kanceláøí.

Co je velice alarmující, tímto zpùsobem došlo k pøesunu rodin do
prostøedí, kde nemìly dostateèné zázemí, možnost zamìstnanosti, ale
pøedevším rodin s dìtmi. Zde došlo k obtížnému sledování orgány
sociálnì-právní ochrany dìtí a dodnes, pøestože byla pøijata novela záko-
na o sociálnì-právní ochranì dìtí, která hovoøí o tom, že není možné dìti
odebírat rodièùm z dùvodu sociální a bytové nouze, pøesto bohužel se tak
mnohdy dìje, což je absolutnì nepøijatelné v civilizované Evropì.

Proto jsem velice ráda, že se mùžeme shodnout na koordinovaném po-
stupu všech politických stran i ministerstev, která jsem jmenovala, a mu-
síme tento problém nastínit skuteènì koncepènì. Tìch koncepèních
dokumentù zde existuje více. Na základì zpráv o vystìhování vzniklo me-
todické doporuèení obcím, jak pøedcházet sociálnímu vylouèení. Je k dis-
pozici na stránkách Ministerstva vnitra, a to na odboru dozoru veøejné
správy.

Proè hovoøím o Ministerstvu vnitra a odboru dozoru veøejné správy? Je
to pøedevším o kompetencích obcí a jejich právech, ale také povinnostech.
A zde se dostáváme asi k obrysùm toho, jak by takový zákon o sociálním
bydlení mìl vypadat.

Je zde vládou schválená Koncepce rozvoje bydlení do roku 2020. Je k
dispozici, nebudu se jí dále zabývat. Pak se zde tvoøí Koncepce sociálního
bydlení, komplexní øešení z dílny Ministerstva pro místní rozvoj, která
ovšem nebyla pøijata, a je zde spousta nevypoøádaných pøipomínek, které
skuteènì jsou zásadního charakteru, protože se zde pøedpokládá stavba
bytových domù se spoleènými zaøízeními apod. z evropských penìz. Je to
prostì pomìrnì záležitost ještì nevydiskutovaná a toto øešení zatím nebylo
pøijato.

Existuje zde pomìrnì zdaøilá Koncepce prevence a øešení problemati-
ky bezdomovectví v Èeské republice do roku 2020. Zde se již setkáváme
s tím, že bude nezbytnì nutné stanovit okruh oprávnìných osob a stanovit
také povinnosti obcí. A zde jsme již právì u toho, o èem jsem hovoøila. Je
potøeba skuteènì sednout za jeden jednací stùl, nalézt dohodu se Svazem
mìst a obcí o tom, že nebudeme tyto lidi hnát od mìsta k mìstu, ale že na
základì dohody vypracujeme takový zákon o sociálním bydlení, který sta-
noví jednak povinnosti tìmto obcím... Zde se samozøejmì dostáváme na
hranu, co je státní správa a samospráva, to je mnì naprosto jasné. Ale na
základì toho, pokud by mìly tyto obce získat povinnosti, budou muset mít
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ménì. Proto potøebujeme novou, celistvou úpravu zákona o pomoci
v hmotné nouzi a potøebujeme také pøijmout zákon o sociálním bydlení,
který v ÈR zcela chybí. Tato vìc tak musí být øešena mnohem komplexnìji
než pouhým doplnìním jednoho odstavce o dvou øádcích do zákona. Je
potøeba však øíci, že myšlenka zmìny právní úpravy pomoci v hmotné nou-
zi je velmi potøebná, a tak tuto iniciativu navrhovatelù vítám. Myslím si, že
nám to povede otevøít diskusi o sociálním bydlení a o hmotné nouzi, ale
myslím si také, že by souèasná nová vláda mìla tento stav urychlenì øešit
a mìla by pøedložit komplexní novelu zákona ještì v tomto roce.

Víte, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, bohužel dnes tento
návrh zmìny zákona nemohu podpoøit, nemohu pro nìj hlasovat a budu
hlasovat pro zamítnutí již v prvním ètení. Ne proto, že je to návrh opozièních
poslancù, ale prostì proto, že je to návrh nedokonalý. Paní ministrynì
práce a sociálních vìcí v tomto ohledu zajisté vyslyší pøipomínky
navrhovatelù a vyslyší pøipomínky z celé této diskuse a vìøím, že i po dis-
kusi se sociálními partnery i po diskusi se starosty pøipraví tedy komplexní
øešení, které, myslím si, potøebujeme.

Víte, znovu musím øíct jednu vìc. Omlouvám se pøedkladatelùm. Toto
není problém pouze Šluknovska, není to problém pouze Mostecka, ale je to
problém všech koutù ÈR, protože se jedná o problematiku, která nás
všechny pálí. Proto je to problém nás všech a já dìkuji za diskusi, která ta-
dy probíhá, a dìkuji paní ministryni, že se zamìøí i na tuto problematiku.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím dalšího øádnì pøihlášeného do rozpravy a tím je pan
poslanec Bronislav Schwarz. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Bronislav Schwarz: Dobrý den vám všem. Vážená paní
pøedsedající, kolegynì, kolegové, vládo, dneska vám pøedvedu, jak jsem
to takticky nezvládl. Pøed hodinou jsem se pøihlásil øádnì a díky tomu, že
to ještì neovládám, tak jsem sedìl hodinu a všechno jste øekli, co jsem
chtìl øíct.

Tak já bych jenom vás požádal, a hlavnì tamhle kolegy (k poslancùm
hnutí Úsvit), aby se neurazili, protože za sebe nemohu, a doufám, že ani za
náš klub, podpoøit jejich návrh, ale dìkuji za to, že to rozvíøili. A jsem rád,
že budu u toho, když už se nebudu svým kolegùm, kamarádùm, známým
zpovídat z toho, že to nemohu zmìnit. Teï to mohu zmìnit, už za to mi da-
li mandát, a budu u toho s vámi spoleènì se všemi, že to zmìníme velice
rychle. A jsem rád, že i pan ministr Dienstbier o tom mluvil, i vy, paní
ministrynì, že to pøipravujete, a brzo nám pøedvede vláda, co navrhla, a že
to doplníme a bude to všechno v pohodì. Dìkuji.
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. Døíve než pozvu k mikrofonu pana poslance Rykalu, prosím
pana poslance Kubíèka s faktickou poznámkou. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Roman Kubíèek: Vážená paní pøedsedající, vážená vládo,
vážení kolegové a kolegynì, já mám jenom dvì poznámky.

Od první pøedøeènice, paní poslankynì Havlové jsem slyšel, že existují
nezkolaudované ubytovny, ubytovny nevyhovující stavebnímu øádu a hygi-
enickým podmínkám. Chtìl bych se prostøednictvím paní pøedsedající
zeptat, proè se nekoná. Proè v tomto pøípadì nezavíráme tyto ubytovny a
neodstavujeme pryè.

A pak bych mìl druhou poznámku k paní poslankyni Chalánkové.
Vytváøením sociálního bydlení zajisté øešíme krátkodobou situaci v této
vìci. Nicménì podpora vzniku pracovních míst a ekonomiky musí být
nedílnou souèástí, protože vylouèení a vznik nových ghett bude jenom ten-
to problém prohlubovat. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Nyní prosím pana poslance Rykalu. Prosím.

Poslanec Adam Rykala: Dìkuji za slovo. Vážená paní pøedsedající,
vážené kolegynì, kolegové, já bych se také rád vyjádøil k této novele záko-
na, která nám pøišla od skupiny poslancù na stùl. Je to novela zákona o po-
moci v hmotné nouzi, která by mìla øešit situaci nejenom lichvy, jak uvádíte,
ale také situaci s ubytovnami. 

Bývalá vláda premiéra Rusnoka se k tomuto návrhu, k této novele
zákona, vyjádøila nesouhlasnì a já s tímto stanoviskem vlády skoro ve
všech oblastech musím souhlasit. Tato navrhovaná právní úprava o pomo-
ci v hmotné nouzi je velmi nedokonalá.

Všichni se bez pochyb shodneme na tom, že problém ubytoven a
vùbec sociálního bydlení pro naše sociálnì slabší obèany je potøeba øešit.
Trápí nás všechny, netrápí pouze Šluknovský výbìžek, jak uvádíte ve své
dùvodové zprávì, ale trápí, myslím si, všechny kraje ÈR.

Ubytovny v dnešní dobì nejsou pouze místem pro bydlení obèanù, ale
– a na tom se také shodneme z diskuse – jsou lukrativním byznysem pro
nìkteré podnikatele. Musíme tedy pøijmout podle mého názoru zákon o so-
ciálním bydlení a musíme zastropovat ceny nájemného v tìchto ubytov-
nách a myslím si, že i musíme zastropovat doplatek na bydlení. Není pøece
možné tolerovat stav, kdy si majitelé tìchto ubytoven úètují tøeba 12 tisíc
korun za jedno lùžko za mìsíc. Není pøece možné, aby lidé nemìli jinou
šanci než bydlet v takovýchto ubytovnách.

Tento problém se tedy týká všech krajù. Nìkterých více, nìkterých
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím pana poslance Beznosku. Ještì jednou se ptám: fak-
tická, nebo do obecné rozpravy? (Bude to v délce faktické.) Faktická.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Adolf Beznoska: Hezké dopoledne, paní místopøedsedkynì.
Dámy a pánové, ta debata – opravdu se toèíme v kruhu: buïto podpoøit,
nebo nepodpoøit. Já to v dobré víøe ale nepodpoøím, protože tak jak tady
bìžela debata, tak já zase øeknu takovou praktickou zkušenost. Mladá
Boleslav – absolvovali jsme oboje. Nejprve jsme postupovali styl Prostìjov,
to znamená, že ti problémoví se dostali mimo katastry mìsta, prostì jiné lo-
kality atd. Tam to zpùsobilo problémy, které si dokážete pøedstavit. A po-
sléze standardní pøíklad – ubytovna v sídlišti, 120 bytù, 120
nepøizpùsobivých rodin a na nì se nabalující sociální problémy. Obrovský
problém. Takže tohle vnímám.

Nicménì jediné správné øešení je opravdu pøipravit zákon o sociálním
bydlení atd., vìnovat se tomu. Tohle øeší jenom takový krátký výsek a není
možné to v této podobì podpoøit. Obèanská demokratická strana pøijde se
svým vlastním návrhem, pøípadnì po debatì ve výboru pro sociální politi-
ku, a debata o tom také byla, se pøipojíme k tomuto øešení, protože je to
palèivé, stojí nás to miliardy. Ale je potøeba se na to dívat komplexnì, ne-
vytrhávat z kontextu tenhle složitý problém. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a další s faktickou pan poslanec Birke. Vaše dvì minuty. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Jan Birke: Dìkuji mnohokrát, paní místopøedsedkynì. Já se
velmi omlouvám, že vás zdržuji, už vystupuji potøetí. Ono to vypadá, že to
je moje oblíbené téma, ale ono to moc oblíbené téma moje není, ale je
pravda, že první rok svého mandátu jako starosty mìsta jsem nic jiného
neøešil. Víte, nechci vypadat jako schizofrenik, který tady hovoøí o tom, že
je potøeba to øešit, a pak nepodpoøím návrh skupiny poslancù. I pøestože
máte veškerou moji úctu, protože jste pøišli s tím návrhem, a já myslím, že
nejenom starostové, kterých je šest tisíc v ÈR, ale myslím, že 10 milionù li-
dí – nebo 10 milionù, pøi veškeré úctì obrovský poèet èeských obyvatel na
to èeká. Ale vzhledem k tomu, že tam jsou opravdu drobné nuance, které
je potøeba dopracovat, budu hlasovat tak, že pøedlohu nepodpoøím, a
poèkám si na vládní novelu.

Dovolte mi ale øíct tu jednu nuanci, která tady ještì nebyla zmínìna.
Víte, ono se to netýká jenom sociálních ubytoven. Ono se to týká
obyèejných bytù. Budete mít byt, který budete mít prázdný, nebo budete
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a táži se, zda se chce ještì nìkdo pøihlásit do obecné rozpravy.
S faktickou pan poslanec Fiala.

Poslanec Radim Fiala: Protože už se nikdo nehlásí, tak mi dovolte ještì
pár slov. Tak jak tady bylo øeèeno kolegou Faltýnkem a Jitkou Chalánkovou
o tom, jak se to øešilo v Prostìjovì, že je to na osobní odpovìdnosti
starostù, s tím já souhlasím. Ale to pøece není koncepèní øešení, protože
pøijde nìkdo další, kdo prostì se zhlédne v tomhle byznysu s lidskou
bídou, koupí novou nemovitost a zaène podnikat dál, a zase to budeme
bourat, zase to budeme øešit. My potøebujeme komplexní øešení!

Chci ještì jednou apelovat na to, chci øíct, že je obdivuhodné, kolik
èasu strávíme v této Poslanecké snìmovnì obstrukcemi, kolik èasu
strávíme okolo lustraèního zákona, který dnes už témìø nikoho nezajímá, a
jak málo jsme ochotni udìlat pro øešení konkrétní situace v této zemi. Takže
já øíkám, jestli chceme dál posílat miliardy obchodníkùm s lidskou bídou a
tìm, kteøí tvoøí tato ghetta, tak ten zákon zamítnìte! Jestli chceme øešit
konkrétní situaci, tak ho pus�me dál do dalších ètení. (Potlesk poslancù
hnutí Úsvit.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Vzhledem k tomu, že již nikdo... Ještì do obecné rozpravy pan
poslanec... (napovìzeno:) Adamec a pan poslanec Beznoska. Je to faktic-
ká, nebo do obecné rozpravy?

Poslanec Ivan Adamec: Dìkuji. Je to faktická, paní místopøedsedkynì.
Vidím, že mi nemùžete pøijít na jméno, ale na to zvykneme.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Omlouvám se, ale je
vás tady od A pøíliš.

Poslanec Ivan Adamec: Já možná bych zareagoval velmi krátce.
Neustále tady slyším „øešme rychle“. Já si myslím, že máme øešit kvalitnì,
protože já bych si pøál tento zákon, navíc jsem jeden ze starostù, takže vím,
o èem hovoøím. Mohl jsem tady dneska diskutovat a rozporovat spoustu
tvrzení, nicménì nepovažoval jsem to za nutné, protože chápu pøístup k to-
muto problému. Èiní nám problémy všem, nejenom na Mostecku nebo na
Ústecku a pøípadnì na Ostravsku, jak jsem tady zaslechl, ale prosil bych,
abychom tady neøíkali „øešme to rychle“. Myslím si, že máme øíkat „øešme
to a øešme to tak, aby to fungovalo kvalitnì, abychom se k tomu nemuseli
neustále vracet“. Øíkal to už pan Werich: Veškeré kvaltování, víte, k èemu
dobré jest. Díky.
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Mìlo by to být o jasných pravidlech, kterými by se mìli starostové øídit,
a jsem rád, že tady i promluvili starostové mìst neboli obcí.

Ale tenhle ten odstaveèek, kdy tady bylo øeèeno, že se to týká jenom ta-
kového odstavce, tak to hlavnì pomùže tìm obcím menším, které nemají
na svém katastru nebo víceménì skoro na úøadì stavební úøad a kde my
musíme dlouze dopisovat kvùli tomu, že máme nìjaké podnìty, že máme
podezøení pouze, že v tìch bytech je mnohem víc lidí atd., nejsou tam
pøihlášeni, protože starosta sice v tuhle chvíli za všechno ruèí, ale nikam
nevidí. My se mùžeme pouze domnívat nebo nìjakým zpùsobem zjiš�ovat
podle toho, jestli sousedé, kteøí si pøijdou za mnou stìžovat, mají pravdu,
nebo nemají pravdu.

Já vás opravdu prosím o to, abychom to pustili do výborù. Vìøím tomu
a jsem si jist, že tato novela mùže mít nìjakým zpùsobem plno nedostatkù,
ale je tak kvalitním podvozkem k tomu, abychom se o tom ve výborech
mohli bavit a abychom z toho mohli nìco udìlat a dát jasný podnìt k tomu,
že se tady o tom už jenom nebavíme, ale že nìco dìláme.

Já nechci øíkat, že nová vláda jenom slibuje, protože samozøejmì
nemìla možnost ještì nìco udìlat. Jenom podotýkám, že jsem tady stál
skoro pøed rokem a tato slova, tyto sliby, jsem už jednou slyšel.

Ještì jednou mockrát dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu navrho-
vateli a prosím paní zpravodajku k závìreènému slovu.

Poslankynì Jitka Chalánková: Já už se k tomu nebudu vracet, už tady
zaznìlo skuteènì hodnì, jenom tedy krátce.

Je jasné po celé té košaté debatì, že by mìlo pøijít skuteènì komplex-
ní koordinované øešení.

Kromì návrhu na vrácení k pøepracování zde zaznìl také návrh na za-
mítnutí v prvním ètení, se kterým se ztotožòuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. Vzhledem k tomu, že v obecné rozpravì padly dva návrhy, bu-
deme o nich hlasovat. První návrh byl na vrácení pøedloženého návrhu na-
vrhovateli k dopracování a druhý na zamítnutí pøedloženého návrhu.

Pøistupuji k hlasování o návrhu pøedložený návrh vrátit k dopracování
navrhovateli.

Zahajuji hlasování teï a táži se, kdo je pro. Kdo je proti?
Tímto hlasování konèím a konstatuji, že hlasování èíslo 104 skonèilo

takto: pøihlášeno 173 poslancù, pro 56, proti 71. Návrh byl zamítnut. (Velký
hluk v sále.)
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mít jeden nebo dva nebo pìt, a dneska je to dobrý byznys, tak jich budete
mít deset, do tìch deseti bytù si nastìhujete tyto obèany, budete inkasovat
nájmy na úøadu práce. A je to prostì dobrý džob, protože na nájemní
smlouvu dostanete inkaso na toho jednoho nájemníka, kterého máte v tìch
bytech, mùžete jich mít v tìch bytech tøeba 15. A pak je paradox, že ten
samý èlovìk pøijde za starostou a øekne: Pane starosto, dìlejte s tím nìco,
máte jich tady hodnì! 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Dalším pøihlášeným s faktickou poznámkou je pan poslanec Jiøí
Mihola. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážená pane pøedsedající, vážená vládo, dámy
a pánové, už tady k tomu bylo øeèeno dost, padaly nejrùznìjší argumenty.
Chtìl bych se za klub KDU-ÈSL vyjádøit také velmi krátce, aby to nevyznìlo
tak, že nás tato problematika nìjak míjí nebo nás nezajímá. My jsme ji s
kolegy samozøejmì debatovali, ceníme si sice aktivity Úsvitu, nicménì
vnímáme, že je potøeba právì tuto významnou, složitou problematiku øešit
komplexnì, systémovì. Pøihlásil bych se k tomu, co už tady bylo øeèeno.
Kolega citoval pana Wericha. Už Jan Amos Komenský øíkal, že veškeré
kvaltování toliko pro hovado dobré jest.

Dìkuji za pozornost. My tento návrh nepodpoøíme.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A vzhledem k tomu, že už nemám nikoho pøihlášeného do o-
becné rozpravy, tímto obecnou rozpravu konèím a táži se navrhovatele èi
zpravodaje, zda chtìjí mít závìreèné slovo. Je tomu tak? Prosím, pane
poslanèe Kádnere.

Poslanec David Kádner: Dìkuji. Ještì jednou, dámy a pánové. Jsem
moc rád, že toto téma tady vyvolalo takto øádnou diskusi. Myslím si, že je
to aspoò nìco, co se dnes asi možná povedlo.

Ale musím øíct, že s touhle tou novelou jsem u tohoto pultíku podruhé a
podruhé slyším to, co jsme slyšeli dnes, to znamená argumenty, jak je to
strašnì dùležité, argumenty, že se s tím nìco musí dìlat. A ano, pøed ro-
kem, když jsem tady stál na pøelomu dubna a kvìtna, tak se to týkalo
hlavnì právì tìch postižených krajù. A my jsme tady jasnì øíkali, že je
otázkou èasu, kdy se to prostì rozleze na celé území Èeské republiky. A
stalo se tak.

A padly tady samozøejmì vìci toho typu tìch starostù, kteøí mají
øeknìme vìtší odvahu, nebo ne. Myslím si, že by to nemìlo být o odvaze.
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republice. Souèasné znìní je tedy možné považovat za zcela, èi z vìtší
èásti neúèinné.

Navrhovaná novela øeší tento nedostatek taxativním vymezením pásma,
ve kterém se nepovažuje RPSN za protiplnìní, které bylo v hrubém
nepomìru k poskytnutému plnìní. Ve vìci již judikoval Nejvyšší soud
Èeské republiky, a to nejménì dvakrát, jak v trestní vìci, tak i v
obèanskoprávní vìci, a v obou pøípadech se soud vyslovil ke konkrétním
úrokovým mírám projednávaným v daných pøípadech, což v jednom
pøípadì šlo o 70% úrok a ve druhém o 60% úrok pøi prùmìrné lombardní
sazbì 3,3 %. V obou pøípadech Nejvyšší soud konstatoval, že jde o plnìní
v hrubém nepomìru k poskytnuté pùjèce, které je v rozporu s dobrými mra-
vy. Žádnou úrokovou míru, kterou by považoval za pøimìøenou, však soud
nezmínil.

Pøedložený pozmìòovací návrh do jisté míry vychází z modelu, který je
uplatòován napøíklad v Belgii, a to plovoucí úrokovou sazbou v kombinaci
s pevnou limitací pøi extrémních poklesech èi zvýšení výpoètových
základù. Za základ výpoètu je brána lombardní sazba vyhlášená Èeskou
národní bankou, která nejlépe odráží cenu penìz na finanèním trhu a je u-
žívána k urèování ceny, za kterou si obchodní banky pùjèují peníze u
Èeské národní banky. Regulovaná je celá roèní procentní sazba nákladù
namísto samostatné úrokové míry, pøièemž jsou definovány pevné pro-
centní limity, mimo které se hranice nejvyšší pøípustné RPSN nemùže
dostat ani pøi extrémním poklesu èi extrémním zvyšování lombardní sazby.
V úvahu jsou brány její nejvyšší a nejnižší hodnoty za posledních 15 let.

Dámy a pánové, doufám, že pøi rozhodování, zdali podpoøíte tuto
novelu, pøevládne zdravý rozum nad politicko-podnikatelskými lobby. Já
vám mockrát dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu
navrhovateli, a døíve než pøedám slovo panu poslanci Laudátovi, zpravo-
daji tohoto zákona, táži se pana poslance Beznosky, zda chce faktickou.
Pøihlásil jste se k faktické. (Nechce vystoupit.)

Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážená paní pøedsedající, dámy a
pánové, dostali jste pomìrnì jednoduchý tisk. Já jako pamìtník bych øekl,
že by� s nìjakými zmìnami, parametrickými zmìnami, se tento tisk tady ob-
jevuje, dohledal jsem, již od roku 2008, kdy ho navrhovali tehdejší poslan-
ci sociální demokracie. V minulém volebním období ho tady navrhoval po-
slanec Bárta. Tento tisk nereaguje na skuteènost, že v loòském roce byla
na základì návrhu ministra financí schválena rozsáhlá novela zákona o
spotøebitelských úvìrech.

-  -

Nyní tedy pøikroèíme k hlasování o návrhu zamítnout pøedložený návrh.
Zahajuji hlasování teï a táži se, kdo je pro. Kdo je proti?
Tímto hlasování konèím a konstatuji, že hlasování èíslo 105 skonèilo

takto: pøihlášeno 174 poslancù z toho pro 101, proti 19. Návrh byl pøijat.
Tímto se pøedložený návrh zamítá.

Døíve než pøistoupíme k dalšímu bodu jednání... Poprosím vás o klid!
Dìkuji.

Døíve než pøijdeme k bod 25, sdìluji omluvu pana ministra obrany
Martina Stropnického z dnešního jednání, který z naléhavých pracovních
dùvodù musel odejít.

Pøikroème tedy k projednávání bodu èíslo

25.
Návrh poslancù Davida Kádnera, Tomia Okamury, Radima Fialy,
Petra Adama, Augustina Karla Andrleho Sylora, Marka Èernocha,

Karla Fiedlera, Olgy Havlové, Jany Hnykové, Jaroslava Holíka,
Martina Lanka, Karla Pražáka, Milana Šarapatky a Jiøího Štìtiny 

na vydání zákona, kterým se mìní zákon è. 145/2010 Sb., 
o spotøebitelském úvìru, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 41/ - prvé ètení

Døíve než pozvu pana navrhovatele Davida Kádnera k øeèništi, znovu
vás vyzývám, abyste zachovali klid! Pane poslanèe Kubíèku, omlouvám se,
ale probíhá jednání a já vás nemùžu pøekøikovat! Dìkuji.

Prosím, pane navrhovateli, ujmìte se slova.

Poslanec David Kádner: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající, vládo,
dámy a pánové, pøedkládám zde návrh zákona o spotøebitelském úvìru,
snìmovní tisk è. 41.

Navržená limitace roèní procentní sazby nákladù RPSN si klade za cíl
omezení negativního fenoménu lichvy, který je v Èeské republice velmi
rozšíøený. Navržená zmìna je v jistém smyslu prùlomem v dosavadní
politice nevmìšování státu do autonomie vùle smluvních stran pøi
poskytování spotøebitelského úvìru a smìøuje pøímo proti velmi rozšíøeným
lichváøským praktikám øady nebankovních subjektù. 

Dlouholetá praxe bohužel ukázala, že stát není žádným jiným
zpùsobem schopen èelit tomuto nemravnému fenoménu. Orgány èinné v
trestním øízení doposud nebyly schopny aplikovat pøedmìtné ustanovení
trestního zákona tak, aby zabránily obrovskému rozmachu lichvy v Èeské
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vylouèení èásti rizikových, a tedy zranitelnìjších klientù z možnosti dostat
úvìr u legálního, férovì postupujícího poskytovatele úvìrù. Už jsem na to
upozoròoval. Mùžeme se bavit o tom, že zregulujeme v tomto pøípadì tou-
to novelou banky. Zregulujeme a znepøíjemníme a zdražíme úvìry u
takových tìch drobných spotøebních úvìrù, které nabízejí firmy, to zname-
ná, že najednou to mùže pøeskoèit do toho, že odtrhneme poptávku po
rùzných produktech, které dneska poskytují prodejci. Sami to dobøe víte.
Tam, kde to cílenì zasáhne nejvíce, tak to budou malé úvìry do 5000 Kè,
budou to spotøební úvìry poskytované v rùzných prodejnách apod. To
znamená, otáèí se to i proti deklarované politice vlády zvýšit spotøebu.

To, co považuji za velice rizikové, je, že lichva bìží mimo zákony. Už
dneska existují – a je to obrácenì, než tady bylo již øeèeno a dnes je i v tom
materiálu – existují soudní rozhodnutí a u soudù jsou soudní precedenty,
uzavøené pøe, které jasnì dokazují, že soud si umí poradit s tím, co je
lichváøský úrok a co není. A to velice rizikové spatøuji v tom, že skuteènì se
pøesune od legálních poskytovatelù, protože jestli se nìkdo dostane do ob-
tížné situace finanèní, tak bude hledat ten úvìr, pùjèku, ber kde ber. A jest-
liže budou velice nevýhodné podmínky na legálním trhu, tak samozøejmì
zaène hledat právì v tìch kruzích lichváøù.

Je tøeba vzít v úvahu, a slíbil jsem Slovensko. Tam pøistoupili k zavede-
ní regulace RPSN a to vedlo v nìkterých pøípadech k provázání
spotøebitelských úvìrù s øadou skrytých poplatkù a požadavkù na uzavøení
nejrùznìjších doplòkových služeb, a tím v koneèném dùsledku ke zhorše-
ní situace pro spotøebitele. Podmínky úvìru se tak v nìkterých pøípadech
staly nepøehlednými a netransparentními a vedly k dezorientaci
spotøebitelù v otázce koneèných nákladù úvìrù. Mimo jiné i z tìchto
dùvodù byla regulace RPSN na Slovensku v relativnì krátké dobì zrušena.

Už jsem tady øíkal i v úvodu, že nad regulací právì i z dùvodu
predátorských úvìrù se zamýšlela i Evropská komise a nechala si poøídit z
nebankovního sektoru, ale samozøejmì i z bankovního, podrobného ana-
lýzy, co to bude znamenat, a rozhodla se k této regulaci nepøistoupit.

Znova opakuji, problém lichvy nevyplývá z ceny finanèní služby. Jeho
základem jsou spíše nekalé praktiky a nátlakové pøístupy ke spotøebiteli,
kterým je možné již za souèasné právní úpravy èelit dùsledným dohledem
nad dodržováním zákona o spotøebitelském úvìru a které je možné øešit
pøedevším prohloubení informovanosti obyvatel o využívání finanèních
produktù. Takový postup je na rozdíl od stanovení stropù RPSN skuteènì
úèinný.

Jenom výèet instrumentù, které už má stát dneska. Jako klíèový – zno-
va podotýkám – je zákon èíslo 43/2013 Sb., který jsme zde schvalovali
nìkdy v první polovinì loòského roku. Bohužel pøedkladatelé novely a
zøejmì ani Ministerstvo práce a sociálních vìcí – nevím, ani Ministerstvo
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Teï k vlastnímu pøedmìtu tisku. Krátké shrnutí. Návrh na zmìnu zákona
není postaven na žádné seriózní analýze, není doprovázen hodnocením
dopadù a pøedevším je v rozporu s mínìním neziskových organizací a se-
riózních poskytovatelù úvìrù. Zastropování roèní procentní sazby nákladù
bude vytlaèovat rizikovìjší klienty od poskytovatelù úvìrù dodržujících
zákon na ochranu spotøebitele, vázaných navíc etickými pravidly
pøíslušných zájmových sdružení, k poskytovatelùm šedé a èerné zóny s ne-
gativními dopady na jejich finanèní a právní situaci. Predátorští
poskytovatelé úvìrù, kteøí již dnes postupují cílenì proti zájmùm
spotøebitele, dlužníka v tomto pøípadì, a zákony èasto nedodržují, nalez-
nou cesty, jak regulaci obejít, a bude tak neúèinná, protože dodržovat ji bu-
dou jen banky a velcí nebankovní poskytovatelé úvìrù, kteøí ale žádné
lichváøské praktiky neprovozují.

Regulace RPSN omezí existenci úvìrových produktù s krátkodobou
splatností. Evropská komise na základì výsledkù studií nìmeckých
konzultaèních firem od zámìru regulovat RPSN ustoupila. Nabízí se nao-
pak možnost se systémovì zamyslet nad zpøísnìním dohledu a možnosti
podnikání na trhu nebankovních poskytovatelù úvìrù.

Teï k nìkterým vìcem blíže. Vùbec nezpochybòuji bohulibý zámìr
pøedkladatelù této novely, nicménì jedná se o pøípad, kdy se jim kouzlem
nechtìného mùže podaøit pøesný opak, a pøed tím experti varují. Je trochu
škoda, tøeba se ještì dostaví ministr financí, protože pokud pustíte tento
zákon do druhého ètení s tím, že ho možná opravíte, což mám tyto
informace napø. z kruhu sociálních demokratù, tak mu neskuteènì zavaøíte,
protože bez seriózní analýzy tímto zpùsobem zasáhnout do trhu finanèních
služeb i vlastnì do sociální oblasti – to ještì zpøesním a øeknu k tomu více
– je velice riziková operace. Dnes platí, že návrh požadující zastropování
RPSN je jednoznaènì pomýlený a není zpùsobilý dosáhnout
deklarovaných cílù na poli ochrany spotøebitele.

Dùvodová zpráva pøedkládaného materiálu vùbec nekvantifikuje a
hloubìji se nezamýšlí nad dopady, a do jakých oblastí vùbec tento návrh
bude mít dopad. Za návrhem tak nestojí žádná seriózní analýza, a je do-
konce v rozporu s mínìním neziskových organizací, které existenci obìtem
lichvy poskytují. Zastropováním roèní procentní sazby nákladù by vznikl
problém v pøípadì balíèkù souvisejících produktù, nebo� roèní procentní
sazba nákladù musí zahrnovat i veškeré náklady na doplòkové služby sjed-
návané spolu se spotøebitelským úvìrem, napøíklad pojištìní schopnosti
splácet spotøebitelský úvìr sjednané jako podmínka poskytnutí tohoto
úvìru. Struènì øeèeno, jestliže v tomto pøípadì nastavíme tento parametr,
tak podvodníci si vždycky najdou cestu, jak toto pøenést na jiné pole.
Ocituji tady potom pøíbìh ze Slovenska, který o tomto dokazuje.

Navrhované omezení výše roèní procentní sazby nákladù by vedlo k
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kých subjektù, a mìli bychom nejvíce ze všeho myslet na to, jak hroznì
tu lichva kvete a jaký ohromný poèet lidí je podvodníky s pùjèkami zasa-
žen. Lichva se v Èechách bohužel stala velkým byznysem, byznysem s lid-
skou chudobou. A bohužel za stávající praxe je to skoro beztrestná lum-
párna, a to pøesto, že ji máme definovanou v trestním zákoníku. Bohužel
lichva není èeskou justicí potírána.

Tento návrh zákona má za sebou opìt dlouhou historii a navazuje na
snahy, které tu opakovanì probíhaly v minulém volebním období. Stejnì ja-
ko u zneužívání doplatku na bydlení je, doufám, mezi námi všemi shoda, že
lichva je zásadní problém. Lichva stojí na poèátku tragických pøíbìhù,
které konèí exekucemi a znièenými lidskými životy. Lichváøské spoleènosti
jsou generátorem problému. Pokud máme rozetnout tento zásadní sociální
problém, tak ho nerozetneme ani prioritnì omezováním kompetencí
exekutorù, ani debatou o tom, jestli se lichva zaène vnímat jako vìc ne-
mravná, ale omezíme ji jedinì rychlým legislativním opatøením.

Všechny zákony, které tu byly pøijímány v minulosti, chodily jen okolo
horké kaše. Žádná schválená novela nešla na jádro problému, to je ome-
zení celkové ceny za pùjèku, ceny, která musí obrážet cenu služby, tedy
pùjèky, ale která nesmí klienta znièit. A jak jinak si vysvìtlit pùjèky, kde se
úroky pohybují v desetitisících procentech? To není o nièem jiném než o
tom, že lichváø chce nìkoho podvést a okrást. Není to vùbec o poctivém
podnikání a o tom, že tato pøedloha omezuje poctivé podnikatele. Trestní
zákon a souèasná justice neuznávají jasnou hranici toho, co je a co není už
lichva. Tento zákon si klade za cíl jednou pro vždy urèit, kde je hranice, kde
se slušnì podniká, a kde je to okrádání. Bohužel není jiné cesty, než to
jasnì stanovit zákonem, protože zvyk nìjaké ustálené soudní praxe u nás
v dohlednu není. Doufám, že nová Snìmovna bude podstatnì vnímavìjší
ke skuteèným problémùm našich obèanù.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni. Prosím pana poslance Votavu k mikrofonu. Prosím, aby se pøipravil pan
poslanec Tejc. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážená paní místopøed-
sedkynì. Pokusím se mluvit tišeji, ne tak hlasitì jako vèera – ano, paní
kolegynì Èernochová prostøednictvím pøedsedající.

Jak už bylo øeèeno, tato problematika se tady probírala už nìkolikrát mi-
nulé volební období také. Urèitì je tøeba uvítat pøístup pøedkladatelù, kteøí
mají snahu øešit problematiku spotøebitelských úvìrù, pøedevším
poskytování tìch lichváøských pùjèek, úvìrù, zamezit praktikám nìkterých
nebankovních institucí. Podotýkám nìkterých, protože je øada samozøejmì
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financí zatím nemá detailní analýzy úèinnosti tohoto zákona v praxi.
Znova opakuji, základním problémem je, že zejména menší nebankov-

ní poskytovatelé úvìru postupují cílenì proti zájmùm spotøebitele a zákony
nedodržují. To znamená, oni na to nebudou reflektovat.

Dámy a pánové, z tìchto dùvodù si dovoluji navrhnout následující
postup za pøedkladatele – že bychom mìli hlasovat o návrhu na zamítnutí.
V pøípadì, že neprojde, tak návrh na vrácení k dopracování. V pøípadì, že
neprojde, tak alespoò prodloužení lhùty o 30 dnù.

Ale podotýkám znova, že dostanete Ministerstvo financí, ministra finan-
cí do velice obtížné situace. Domnívám se, že by mìl mít èas k této pro-
blematice zpracovat reálné analýzy. Své by k tomu mìla øíct a s analýzami
pøijít ministrynì práce a sociálních vìcí, aby si to spolu povídalo. Jenom
podotýkám, protože se skuteènì obávám, hluboce se obávám, že v dobré
víøe tady mùžeme zpùsobit pøesný opak.

Pøed tím, abychom v této podobì tuto novelu schvalovali, nás varuje
Èeská bankovní asociace. Dobøe, mùžete øíci, oni mají zájem o byznys.
Nicménì nás varuje i Èlovìk v tísni, obecnì prospìšná spoleènost,
Poradna pøi finanèní tísni, obecnì prospìšná spoleènost, Èeská
leasingová finanèní asociace, Kanceláø finanèního arbitra a Úøad vládního
zmocnìnce pro lidská práva. Doufám, že to jsou dostateènì silné váhy pro
to, abyste reflektovali to, že nech� se tato záležitost vrátí na pole vlády, kte-
rá má prostøedky na to nechat zadat seriózní analýzy a teprve na základì
tìch postupovat dále.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji a prosím ho, aby navržené návrhy pøednesl potom ještì jednou v o-
becné rozpravì. Dìkuji.

Ještì než obecnou rozpravu otevøu, chci vás informovat, že stanovisko
vlády jsme obdrželi k tomuto návrhu jako snìmovní tisk èíslo 41/1.

Tímto tedy otevírám obecnou rozpravu, do které jsou pøihlášení paní
poslankynì Havlová, pan poslanec Votava, pan poslanec Tejc, pan posla-
nec Klaška a pan poslanec Beznoska. Prosím tedy paní poslankyni
Havlovou, aby se ujala slova, a prosím pana poslance Votavu, aby se
pøipravil.

Poslankynì Olga Havlová: Vážená paní pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, dìkuji za slovo.

Znovu se dostáváme k ožehavému tématu. Je to zákon o
spotøebitelském úvìru, který se nebojím nazvat lichvou. Zde bych chtìla
vyjádøit plnou podporu tomuto zákonu. Myslím si, že se jedná o typ normy,
kde bychom mìli zapomenout na pravici nebo levici, na hašteøení politic-
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ku smluvních pokut, které nemìly pøesahovat výši toho spotøebitelského
úvìru.

Takže závìrem: Já se domnívám, že bychom nemìli zamítat tento po-
slanecký návrh, mìli bychom jej propustit do druhého ètení, mìli bychom
se pokusit v diskusi najít ještì možná jiné cesty, jak zákon o
spotøebitelském úvìru vyprecizovat, aby tam byla ještì vìtší ochrana
dlužníkù, samozøejmì za pøedpokladu, že dluh se musí platit, to je napros-
to jasné. Ale vyprecizovat tam, anebo i se zamyslet nad tím, jak vylouèit ty
poskytovatele z nebankovní sféry, kteøí poskytují lichváøské úroky, kteøí ma-
jí ty nehorázné praktiky. Takže myslím, že na diskusi je toho pomìrnì
hodnì, a ve výboru bychom mohli toto velice dùkladnì prodiskutovat.

Chtìl bych navrhnout zároveò, aby byl èas na projednávání, abychom
prodloužili lhùtu na projednání ve výborech o 30 dnù. Dìkuji vám za po-
zornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A ještì než dám slovo panu poslanci Tejcovi, s faktickou je
pøihlášen pan poslanec Zahradník. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jan Zahradník: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
chtìl bych navázat na pana poslance Votavu. Tak jednak samozøejmì
mnoho lidí je pøesvìdèeno o tom, že mají nárok na všechny ty vìci, které
jim reklama nabízí. A když na to nemohou vydìlat, tak že mají povinnost si
ty peníze si na to pùjèit.

Ale on zmínil ještì jednu významnou vìc a tou je vlastnì to, že by se
naše školství mìlo ve zvýšené míøe vìnovat podpoøe ekonomické a
finanèní gramotnosti, tedy vzdìlávání lidí o tom, co to znamená vlastnì vzít
si úvìr, jaké to mùže mít následky. Myslím, že by tato výchova mìla být
významnì posilována už od základních škol a mìly by ji pøevzít
samozøejmì i školy støední. Na vysokých školách už existují studijní
programy pro pøípravu uèitelù, kteøí by byli schopni kvalifikovanì uèit eko-
nomickou gramotnost. Tyto programy si podle mého názoru zaslouží naší
podpory. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S další faktickou mám pøihlášeného pana poslance Koøenka.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Petr Koøenek: Dobrý den, dámy a pánové. Já jenom na
svého pøedøeèníka navážu. Ano, v základních školách je program finanèní
gramotnosti. Ministerstvo školství zaøadilo tuto problematiku do výuky.
Napomohl tomu i program, který se jmenoval EU peníze školám. Byl to pro-
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seriózních a ty poskytují, myslím, spotøebitelské úvìry tak, jak by se
poskytovat mìly.

Je tøeba si øíci, že žijeme v dobì, která má mnoho možností, jak si zkva-
litnit a zpøíjemnit život. Všichni vidíme, jak z médií, èasopisù, letákù na nás
doslova vyskakují rùzné lákavé nabídky a podmanivá reklama a – no, ne-
kupte to. Tak možná uvažuje øada lidí a prostì si chce ten život zpøíjemnit,
aniž by domýšleli potom dùsledky, že také musí jednou ten úvìr splatit.
Èasto pøeceòují svoji situaci životní a pak se samozøejmì dostávají do
velkých neøešitelných problémù, vytloukají úvìr úvìrem atd. 

Zadluženost našich domácností v souèasné dobì dosáhla již hranice
1,2 bilionu korun. Je to tedy nepøedstavitelná èástka, respektive
pøedstavitelná, když si ji porovnáme se státním rozpoètem, který je skoro
na stejné úrovni. Na jednoho obyvatele v loòském roce èinila ta zadluže-
nost 106 tisíc korun. To jenom pro pøedstavu, abychom vìdìli, kde se se
zadlužeností domácností pohybujeme. Je tøeba také øíci, a to probìhlo i v
médiích, dotýká se tato problematika seniorù, dùchodcù, a v souèasné
dobì je asi 70 tisíc exekucí na dùchod, což je také nelichotivé èíslo.

V loòském roce schválila Poslanecká snìmovna novelu zákona o
spotøebitelském úvìru, který precizoval nìkterá ustanovení. Snahou bylo
øešit nìkteré problémy poskytování tìchto úvìrù, napøíklad co se týkalo
zajištìní úvìrù. Dnes už není možné zajiš�ovat úvìr napøíklad smìnkou.
Naøizovalo poskytovateli úvìru provìøovat schopnost splácet úvìr, skonèily
napøíklad ty pøedražené telefonní linky pro sjednávání úvìrù. Byla to i otáz-
ka odstoupení od smlouvy, kde je dáno, že dlužník mùže do 14 dnù za
urèitých podmínek od smlouvy odstoupit.

Já jsem tady nìkolikrát hovoøil právì na téma spotøebitelských úvìrù v
minulém období a vždy jsem poukazoval na to, že je tøeba také øešit
nedobrou finanèní gramotnost našich obyvatel. Že tato vìc zaèíná už na
školách a na školách by se mìla vyuèovat finanèní gramotnost, protože
samozøejmì øada lidí, ty starší samozøejmì už tyto vìci možná nepostih-
nou, ale ty mladší urèitì, si ani nepøeète poøádnì smlouvu, neví, co je to
RPSN, neví, co je to úrok, a tak dále. To jsou základní pojmy, které by
prostì každý mìl nìjakým zpùsobem znát, pokud chce uzavírat nìjakou
úvìrovou smlouvu.

Co se týká návrhu pøedkladatelù, tak jsem øekl, že chápu smysl toho
jejich návrhu, nicménì si myslím, že to asi není øešení správným
smìrem. My jsme podávali poslanecký návrh v roce 2010, tuším, který
také øešil zastropování RPSN, kdy jsme to chtìli øešit naøízením vlády, to
znamená, že vláda vydá naøízení, ve kterém urèí prùmìrné hodnoty roèní
procentní sazby nákladù za kalendáøní rok. Neøíkám, že to není vìc, o
které bychom nemìli diskutovat, nebo že to pro nás bylo jasnì stanove-
no. On ten náš návrh nakonec nebyl akceptován. Øešili jsme tam i otáz-
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Hrabalovsky øeèeno, to je inzerát na dùm, ve kterém bych tedy fakt
bydlet nechtìl. 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím pana poslance Plzáka.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji, paní pøedsedající, kolegové, moje po-
známka bude velmi krátká, bude to spíš povzdech, že na tak jednoduchou
vìc, že když si pùjèím, musím to vrátit, a že ani ta pùjèka není zadarmo a
že z toho je nìjaký úrok, my musíme zavádìt systém vzdìlávání na
školách, prostì to si èlovìk povzdechne, kam jsme to tedy dopracovali.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A nyní prosím pana poslance Tejce k mikrofonu. Prosím, aby se
pøipravil pan poslanec Klaška.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážená paní místopøedsedkynì, kolegynì,
kolegové, už jsem neèekal, že se dostanu ke slovu, a za to tedy dìkuji. Já
bych se vrátil od toho vzdìlávání k podstatì návrhu zákona, by� urèit
finanèní gramotnost je podstatnou èástí debaty, ale chtìl bych se vrátit k
tomu, o èem ten zákon hovoøí, ale také o tom, co v nìm chybí.

My jsme jako sociální demokraté dali návrh zákona, který upravoval ma-
ximální výši RPSN, tedy roèní procentní sazby nákladù, už v roce 2009 a já
jsem rád, že se autoøi tentokrát z Úsvitu inspirovali naší novelou, by� ne v
plném rozsahu, by� øeší problém možná trošku jinak, než bychom ho øešili
my.

První poznámka k výši. Myslím si, že není správné, by� jsme to tak již v
prvním návrhu uèinili a v dalších upravili, není podle mého názoru úplnì
vhodné dávat RPSN pøímo do zákona, jednoduše proto, že pokud dochází
k jednotlivým zmìnám, pøi každé zmìnì musí dojít ke zmìnì zákona a pøi
každé zmìnì zákona hrozí, že ten zákon bude buïto zrušen, anebo tak
pozmìnìn v Poslanecké snìmovnì a v Senátu, že nakonec ztratí svùj
pùvodní smysl. To je podle mého názoru øešení, které je samozøejmì mo-
žné, ale ne úplnì vhodné, a doporuèoval bych, tak jak už to tady zaznìlo
od pana poslance Votavy, abychom zmìnili ve druhém ètení úpravu tak, že
maximální sazbu bude stanovovat napø. vláda svým naøízením každý rok,
pøípadnì ji bude moci v daném roce zmìnit, tak aby úprava nevyžadovala
vždy zmìnu zákona. (V sále je rušno.)

Co v zákonì chybí, je úprava sankcí. Myslím si, že dokonce tohle je
vìtší problém než samotná sazba. Pokud nìkdo uzavírá smlouvu, øekne si,
že chce platit úrok vèetnì poplatku za uzavøení smlouvy ve výši 30 % ne-
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gram z ESF 1.4. Ministerstva školství. Potvrzuji, že je potøeba na tuto
problematiku klást daleko vìtší dùraz ve vzdìlávání, a myslím si, že
Ministerstvo školství touto cestou pùjde. Dìkuju.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S další faktickou pan poslanec Mihola.

Poslanec Jiøí Mihola: Já jenom krátce navážu na své pøedøeèníky. My
jsme se velmi vìnovali v pøedvolebním programu, a budeme se k tomu
hlásit i nadále, vìøím, že celá vláda, k tomu, co je obvyklé v sousedních ze-
mích, ke kterým máme hodnì blízko, to znamená v Nìmecku a Rakousku.
Jedná se o takzvané obèanské vzdìlávání, které právì velmi dbá. Není to
pro prosím vás, nezamìòovat s obèanskou výchovou, kterou samozøejmì
známe ze základní èi støední školy, ale je to celý systém, který vychovává
èlovìka k obèanství, ale k praktickému obèanství, a zdùrazòuje tady ty e-
konomické, finanèní a další aspekty. Finanèní gramotnost je tam
samozøejmì dùležitou složkou. Takže tomu se chceme velmi podrobnì
vìnovat. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S další faktickou pan poslanec Blažek a poté s faktickou pan po-
slanec Plzák.

Poslanec Pavel Blažek: Dobrý den, dìkuji za slovo. Víte, já nemám nic
proti tomu, aby se na školách uèilo cokoliv, ale otázkou je moje víra v to, že
to postaèí k tomu, aby ten svìt byl lepší. Musíme si uvìdomit, ten zákon se
jmenuje o spotøebitelském úvìru. To znamená, to není o tom, že si lidé
pùjèují na to, že nemají na živobytí, ale velmi èasto o tom, že si pùjèují na
vìci, které vlastnì de facto pøíliš mnoho nepotøebují, ale protože je má
nìkdo jiný, typicky ve škole má nìjaký žák nejlepší mobil, tak ho chtìjí mít
i ti ostatní. Tak se lidé zadlužují kvùli vìcem, které tak potøebné nejsou.
Problém je totiž v tom, že v podstatì, když ocituji Švejka, „to se nám to ži-
je, když nám lidi pùjèujou“, tak prostì urèitá èást spoleènosti si na toto zvy-
kla a líbí se jí to.

Tragédie nastává tehdy, když vznikají politické subjekty, jako je v tomto
pøípadì tøeba Úsvit, který vlastnì, aby získal hlasy dlužníkù, v podstatì jed-
nak kritizuje vymáhání pohledávek, což je základní vìc, která je nutná pro
naprosto zdravou ekonomiku, ale souèasnì se snaží omezit ty pùjèovatele.
To znamená, že vlastnì ty lidi nahání k tomu: pùjèky budou pro vás
výhodnìjší, ale k tomu se ještì dost možná nebudou vymáhat, protože my
naprosto omezíme vymáhání pohledávek.
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poslance Fiedlera a paní poslankyni Langšádlovou. Prosím pana poslance
Fiedlera. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Karel Fiedler: Paní místopøedsedkynì, vážení kolegové po-
slanci a poslankynì, já bych jen krátce chtìl zareagovat na slova, která
tady zaznìla od kolegy Jeronýma Tejce, kdy opìt bylo v této Poslanecké
snìmovny zmínìno, že daný zákon se v minulosti již projednával a že byl
pøedložen v roce 2007 nebo 2009, jak bylo øeèeno. Že byl pøedložen mým
kolegou již v minulé Poslanecké snìmovnì a opìt se tento problém øeší.

Chtìl bych na vás proto apelovat s tím, že obèané oèekávají, že se ty-
to problémy vyøeší, a ne že se budou øešit, že budeme mluvit o tom, že je
øešíme. Je to dnes již podruhé, co tady slyšíme, že nìjaký zákon byl
pøedkládán již nìkolikrát a že se bude øešit, že budeme slibovat jeho
øešení. Opravdu na vás apeluji, abyste tento zákon podpoøili. Dìkuji za
pøipomínky, které tady zaznìly. Abyste ho poslali do druhého ètení, aby-
chom k tomuto problému mohli pøistoupit k jeho øešení, protože ti obèané,
kteøí jsou postiženi tímto, ti neèekají na to, až bude nìjaké øešení v
budoucnu. Øada z nich to øešení potøebuje okamžitì. A ty lichváøské úroky,
o kterých se tady jedná, uvìdomte si, že to je jeden z prvních pøedstupòù
do rukou exekutora. Na obèany tady èíhají pasti. Že je tøeba je vzdìlávat,
no to je pìkné, ale øešení je pomìrnì jednoduché. Omezme tu lichvu.
Obèané oèekávají, že budete zastupovat zájmy v prvé øadì jejich. Takže
pøimlouvám se za to, abychom tento zákon neøešili už v minulosti, abychom
ho neøešili teï a možná v budoucnosti, ale vyzývám vás, abychom
pøistoupili k øešení tohoto problému. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím paní poslankyni Langšádlovou. Prosím.

Poslankynì Helena Langšádlová: Dobrý den, vážená paní pøedseda-
jící, dámy a pánové. Návrh, který tady máme, ale vùbec nic neøeší. Protože
øeknìme si, co je to RPSN, co je to úrok. Úrok zohledòuje riziko, které vnímá
ten, který peníze poskytuje, ve vztahu k tomu, komu je poskytuje. To zna-
mená, pokud to riziko je vyšší než vámi stanovená RPSN sazba, tak co
zpùsobíme? Zpùsobíme pouze to, že se náklady pøesunou napø. do
vyššího pojištìní úvìrù, anebo zpùsobíme to, že právì tyto nejohroženìjší
skupiny zaženeme do šedé èi èerné zóny, která není vùbec regulována.
Dopady pøijetí podobného návrhu jsou opravdu mimoøádnì riskantní a je
potøeba, abychom si uvìdomili, že nic nevyøešíme a naopak toto prostøedí
ještì zhoršíme.

Ano, musíme øešit otázku lichvy. Rozšíøení lichvy i na trestný èin právnic-
kých osob. Musíme tlaèit na to, aby lichva byla opravdu vymáhána. Musíme
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bo 15 %, tak to není tak škodlivé, jako když se rozhodne, že bude platit sazbu
ve výši 5 % a následnì z malicherných dùvodù se dostaví sankce, které
jsou ve výši 100, 200 nebo 300 % pùvodní pohledávky. To je daleko
škodlivìjší a mnohdy to znamená, že drobné pùjèky ve výši 10 tisíc korun
díky tìmto sankcím vyšplhají na statisíce a s vymáháním, s náklady na
právní zastoupení a exekuce jsou pro øadu lidí neøešitelné.

Co v zákonì musí pøibýt, je limitace sankcí, daleko více ještì, než je to
podle souèasné úpravy, a tady si myslím, že shodu nalézt mùžeme.

No a tøetí vìci, která –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, já se
moc omlouvám a prosím kolegy na levé stranì jednacího sálu, aby zacho-
vali klid. Opravdu tady není slyšet vlastního slova.

Poslanec Jeroným Tejc: Omlouvám se, budu mluvit hlasitìji, je to
zøejmì moje vina a budu se snažit být poutavìjší.

To, co musíme do tøetice podle mého názoru v návrhu upravit, je otáz-
ka toho, aby v pøípadì, že se uzavírají obdobné smlouvy, nebylo možné vy-
užít rozhodèí doložky s pøímou vykonatelností, nebudou-li naplnìna urèitá
pravidla férovosti, tzn. bude-li napø. uzavøení smlouvy v rozporu právì s o-
mezenými sankèními mechanismy. Jednoduše dnes se ocitáme v øadì
pøípadù v situaci, kdy za mnou jako za poslancem, který má právní
vzdìlání, pøicházejí lidé, kteøí mají uzavøenou smlouvu ne tøeba s finanèní
institucí, ale s jednotlivci, kteøí pùjèují peníze. Smlouva je evidentnì pro-
blematická, možná i neplatná, nicménì oni jsou již v exekuci a tìžko mo-
hou s ohledem na to, že neprobíhá soudní øízení, jakkoli napadat už
uzavøenou doložku pøímé vykonatelnosti, tedy buïto notáøským, nebo døíve
ještì exekutorským zápisem uzavøenou smlouvu.

To jsou vìci, kterými se musíme zabývat, a bylo by nepatøièné, aby
Poslanecká snìmovna tøeba hlasy sociálních demokratù odmítala myšlen-
ku, se kterou sama pøišla a kterou poprvé otevøela v této Poslanecké
snìmovnì. Proto tedy my budeme podporovat to, aby ten návrh byl posu-
nut dál do druhého ètení. Ale jak øíkám, je potøeba jej podle mého názoru
zpøesnit a zpøísnit. Myslím si, že by bylo vhodné, aby v této vìci poskytlo
souèinnosti i Ministerstvo financí, abychom spoleènì tøeba na pùdì
rozpoètového a ústavnìprávního výboru našli polohu zákona, která bude
pøijatelná pro vìtšinu ve Snìmovnì a bude mít tedy i delší životnost než to-
to volební období, pokud se na nìm shodneme.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a nyní mám k faktické poznámce pøihlášeny dva poslance, pana
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%, je hrubý nepomìr mezi vzájemnými plnìními pachatele a poškozeného
ve smyslu § 253 odst. 1 trestního zákoníku. Jinými slovy, nad 70 % jde o
lichvu. Když se vrátíme do toho návrhu, tam ty horní hranice jsou 80, resp.
100 %, podle míry velikosti úvìru.

Za druhé. Pokud si vezmeme inspirace z jiných zemí, tak je jasné, že
tam jsou úrokové sazby, tedy RPSN, tedy roèní procentní sazby nákladù,
stanoveny podstatnì níže. Mohu uvést Belgii, která má také více druhù
výše pùjèek, a ty hranice jsou od 13 do 21 %. Nebo pokud navrhujete, aby
to bylo ve výši 15- až 20násobku lombardní sazby, mùžeme uvést pøíklad
Polska, kde již roky platí tzv. protilichváøský zákon, a tam sazba byla
maximálnì ètyønásobek této sazby. Mohu uvést další pøíklady. Bylo tady,
pan poslanec Laudát tuším hovoøil o Polsku. Mohu taky uvést tøeba pøíklad
Nizozemska, kde pùjèky do 40 tis. eur jsou limitovány zákonným úrokem
plus 17 %.

Za další. Samotné omezení RPSN proti lichvì až tak nepomùže. Jednak
je tu tedy judikát Nejvyššího sodu, jak jsem o nìm hovoøil, ale hlavnì se do
RPSN nepoèítají smluvní pokuty a úroky z nich. Ty mohou v nìkterém
pøípadì dosáhnout i nìkolikanásobku pùjèené èástky. A dále je zde tako-
vý ten systém, že si èlovìk vezme pùjèku relativnì nižší hodnoty, tøeba 50
až 200 tis., za kterou musí ruèit nemovitostí. Tady bohužel dochází už ke
spojení lichváøù, exekutorù a dražitelù. Podstatou tedy je pùjèit klientovi, v
obchodních podmínkách skrýt takové pokuty a podmínky, aby klient ani
nemìl možnost øádnì splatit, a už se rozbìhne systém pokut, úrokù, exe-
kucí, zabavení domu, dražba spøíznìnou realitkou atd. Jsou známy
pøíklady, kdy z pùjèky 200 tis. korun narostl dluh tak, že byl zabaven dùm
v hodnotì dva miliony korun, dlužník byl stále zadlužen a bez domu.

Takže bych chtìl, nebo bych byl rád, pokud by mìl být tento návrh
vùbec propuštìn dál, aby byl zásadnì pozmìnìn a pøepracován, aby do
nìj byly zabudovány všechny mechanismy tak, jak tady o tom mluvili kole-
gové. Jak sankce, tak nìjakým zpùsobem dále regulovat to, že dobøe,
RPSN bude nìjaká, potom se bude obcházet poplatky, smluvními pokuta-
mi, termíny k jejich splacení a tak podobnì. Takže abychom potom nemu-
seli tady hoøce litovat, že jsme vlastnì lichvu legalizovali.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Klaškovi za
vystoupení, ale na rozdíl od ohlášeného poøadí ho trochu zmìním. Nejdøíve
pøeètu omluvu. Paní ministrynì spravedlnosti profesorka Helena Válková se
omlouvá od 14 hodin z dnešního jednání.

A nyní je èas pro faktickou poznámku pana poslance Martina Komárka.
Poté øádnì pøihlášený kolega Beznoska. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo k faktické poznámce.
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regulovat nebankovní poskytovatele finanèních služeb, kterých nám tady
øádí 34 tisíc. To bezpochyby. Ale to, co navrhujete, nese obrovské riziko, a
právì proto to organizace, které právì pracují s tìmito obyvateli, nepod-
porují. Proto to nepodporuje Èlovìk v tísni, proto to nepodporuje Poradna
pøi finanèní tísni. Protože rizika pøi pøijetí tohoto zákona budou výraznì vy-
šší než stávající stav. Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní kolegyni Langšádlové.
Máme ještì jednu faktickou poznámku – pana poslance Jeronýma Tejce.
Pane poslanèe, máte slovo k faktické poznámce. 

Poslanec Jeroným Tejc: Dìkuji. Dovolil bych si zareagovat na svého
pøedøeèníka pana poslance Fiedlera. Jednoduše prostøednictvím pana
pøedsedajícího, nemusíte ani mì ani sociální demokracii vyzývat a apelo-
vat na to, aby takový návrh podpoøila, pøípadnì aby situaci øešila. Jak jsem
øíkal, my jsme ty návrhy pøedkládali v minulosti. Nebyly pøijaty, pøestože
jsme pro nì hlasovali všichni. Nebyly pøijaty, protože tady byla vìtšina, kte-
rá bránila pøijetí tohoto návrhu zákona, této úpravy. My jsme pøipraveni o
této vìci jednat a rozhodnì tady nechceme tento návrh odmítat proto,
abychom pøipravili vlastní verzi, tak jak to èasto znìlo ve Snìmovnì, ale a-
bychom využili tento návrh k øešení, které urèitì bude ku prospìchu.

A rozumím i výhradám paní poslankynì Langšádlové. Urèitì ta úprava
nesmí být taková, která nakonec ze zóny, která bude pøeregulovaná,
pøevede lidi do zóny, která je absolutnì neregulovaná. A to je vìc, na kte-
rou si musíme dávat pozor a urèitì o ní musíme hovoøit, protože skuteènì
ten problém není èernobílý. ¨

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Jeronýmu
Tejcovi a vrátíme se do øádných pøihlášek do rozpravy. Prvním pøihlášeným
je pan poslanec Klaška. Pøipraví se kolega Beznoska. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Klaška: Vážený pane místopøedsedo, vážení
pøítomní èlenové vlády, kolegynì a kolegové, dobrý den. Chtìl bych ocenit
návrh pøedkladatelù, který chápu jako pøíspìvek k øešení lichvy, ale pova-
žuji ho také za ne úplnì domyšlený, protože by se mohlo také stát, že by-
chom paradoxnì mohli schválením tohoto návrhu tak, jak je, vlastnì lichvu
jakýmsi zpùsobem také legalizovat. Chtìl bych své tvrzení opøít o nìkolik
argumentù.

Za prvé. Existují již v Èeské republice dva judikáty Nejvyššího soudu,
které jasnì konstatují, že úrok nad 65 %, resp. ve druhém pøípadì nad 70
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Mám tady dvì faktické poznámky. Pan kolega Holík a pan kolega Plzák.
Nyní pan kolega Jaroslav Holík s faktickou poznámkou. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo. 

Poslanec Jaroslav Holík: Vážený pane pøedsedající, kolegynì a kole-
gové, rád bych tady reagoval na slova svého pøedøeèníka, popøípadì i na
slova pana zpravodaje. V silnièní dopravì máme pøes obec padesátku. Je
to tak? Je. A nikdo se nepohoršuje, jestli se mùže jet víc, nebo ne. Tady se
bavíme o zastropování, že je to škodlivé. Ale vždy� jestli urèíme nìjakou
míru, pøes kterou tato hranice bude nepøekroèitelná, to pøece není nic pro-
ti ostatním spotøebitelùm. Nevím, mìl jsem za to, že jsme tady všichni zvo-
leni lidmi, a ne nìjakými podnikateli v oblasti financí. Takže sám se
pøimlouvám nechte tento zákon jít do druhého ètení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. A nyní te-
dy pan poslanec Pavel Plzák, také k faktické poznámce.

Poslanec Pavel Plzák: Dìkuji, pane pøedsedo. Kolegové, kolegynì,
chtìl bych jenom øíct, že tady bylo øeèeno, že ten, kdo pùjèuje, by mìl být
suverénem a že žádné zastropování úroku by být nemìlo. Chtìl bych
jenom øíct, že historicky, i ve støedovìku, se v podstatì pùjèovalo
maximálnì do 6 %. To byl køes�anský úrok. Na vìtší úrok mohli pùjèovat
pouze Židé, a proto se øíká nekøes�anský úrok. Takže i historicky tady
nìjaké zastropování bylo. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za krátkou poznámku. Ještì
jsme rozpravu nevyèerpali, vidím pana kolegu Marka Èernocha. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Marek Èernoch: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, dìkuji za slovo. Jenom velmi krátce. Souhlasím s pøedøeèníky, pro-
tože tady vùbec nejde o to bránit nìkomu v podnikání, regulovat to, co
pøináší nìco dobrého, ale je pravda, že kolikrát instituce, nazvìme je tak-
hle, tam už je to pøehnané a vede to potom dál k problémùm, ke kterým
chceme pøistoupit taky, a taky už zaznìly, a to jsou exekuce a další a da-
lší problémy. Proto i já bych vás rád poprosil, a myslím si, že v debatách a
rozpravách to tady padlo nìkolikrát, abyste propustili tuto novelu do
dalšího ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Konstatuji, že nemám
žádnou pøihlášku do rozpravy. Ptám se, jestli se nìkdo ještì hlásí z místa.
Nikoho nevidím, rozpravu konèím. Ptám se na závìreèná slova, nejdøíve
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Poslanec Martin Komárek: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
chtìl bych navázat na kolegu Klašku. Já si myslím, že nemá cenu tady po-
vídat, jak se to nìkdy dìje, srdceryvné pøíbìhy o maminkách, kterým jsou
zabavovány vìci pro malé dìti a tak podobnì. Ale skuteènì problém lichvy
nebo pøehnaných spotøebitelských úvìrù je jeden z nejvìtších problémù
této zemì. Setkávám se s tím ve svém volebním obvodì dnes a dennì. Èili
si taky myslím, že tento zákon, tak jak je navržen, není úplnì dokonalý. Ale
vzhledem k tomu, jak pøistupuji k tomu, co dìlám, si myslím, že by mìl být
propuštìn dál a opraven. Podobnì jako je to se služebním zákonem.
Protože to, co øíkal pan Klaška, je pravda. Podle mì ten ïábel je zakopán
v dodateèných podmínkách, v tom, co je psáno malým písmem. V tom, že
lidé, kteøí si pùjèují 10 tis., nevìdí, že vrátí 200 tis., protože je to tam nìkde
zamotáno tak, že tomu nerozumìjí. Protože skuteènì ne všichni jsme
finanènì gramotní a všichni chápeme lsti a pasti, co na nás dámy a
pánové, kteøí se nám snaží vnutit tyhle pùjèky, chystají. Ale myslím si, že
budeme mít dost èasu, abychom ten zákon dopracovali tak, aby zaèal pla-
tit co nejdøív, nebo tu novelu. Protože fakt si myslím, že to je strašnì
potøeba.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. A nyní
øádnì pøihlášený pan kolega Beznoska. Zatím poslední písemnì pøihlášený
do rozpravy. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Adolf Beznoska: Pane pøedsedo, dámy a pánové, øeèeno
bylo mnohé. Já pøedesílám to, že tento návrh nemohu podpoøit.
Zastropováním RPSN bychom totiž vyøadili standardní tržní podmínky.
Protože poskytovatel úvìru by mìl být tím suverénem, který rozhoduje, za
jakých podmínek je ochoten spotøebitelský úvìr poskytnout, a zvažuje
pøitom, na jakou je to komoditu, na jaký je to èas atd. V momentì, kdy za-
stropujete nìco a udìláte regulaci a naše životy bychom nemìli neustále
regulovat, tak to vyvolá to, že právì pravdìpodobnì ti rizikovìjší klienti
naletí tìm, o kterých tady byla øeè. Lichváøùm. My tím, že zastropujeme RP-
SN, budeme limitovat objem možnosti spotøebitelských úvìrù na trhu a
vytlaèí nám to klienty do èerné zóny. A tìch poskytovatelù, nebankovních
poskytovatelù, tady máme více než 30 tis.

Jediné, co podle mého názoru má smysl, je to, že bychom se mìli za-
myslet nad dozorem, dohledem a pravidly a sankcemi, jak o tom hovoøil
pan poslanec Tejc, v nebankovním sektoru. To je jediné, jak mùžeme tyto
klienty pøed lichvou ochránit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Beznoskovi.
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máte pravdu, tady ten problém vùbec neleží. Nevím, jestli jste dneska
schopni øíct, že tam ten problém po schválení zákona o spotøebitelských
úvìrech leží. A tím zároveò i trošku obhajuji motivaci sociálních demokratù,
kteøí tady od roku 2009 obdobné návrhy pøedkládali, protože ten patolo-
gický jev v podobì krachu, okrádání dlužníkù nad rámec toho, co si pùjèili,
násobnì, øádovì existuje, tudíž chápu, že chodili s nìjakými pokusy
problém øešit. Ale v tuto chvíli si nejsem jistý, že zrovna tento segment.
Tímto jenom udìláte jednu vìc. Ztrestáte ty, kteøí podnikají férovì, v soula-
du se zákony, zhoršíte pøístup k úvìrùm, k finanèním prostøedkùm a naže-
nete lidi do šedé nebo èerné zóny. Mùžete posílit pozici lichváøù, nevím,
protože ty analýzy neexistují, ale proto se toho obávám, a víceménì
dosáhnete pøesného opaku, než jste zamýšleli.

Takže to je z mé strany, protože nemá smysl, abych tady znovu opako-
val definici, co je lichva a že té se tento zákon netýká. Prosím, aby bylo te-
dy hlasováno o návrzích, které tady padly.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu zpravodaji za jeho
zpravodajskou zprávu. Eviduji tady pøihlášku, které nemohu vyhovìt, k fak-
tické poznámce, protože jsem rozpravu ukonèil. Takže kolegu Koøenka od-
mazávám.

Budeme hlasovat o jednotlivých návrzích. Padl návrh na vrácení, padl
návrh na zamítnutí, ty musíme hlasovat nejdøíve, a potom budeme hlasovat
o pøikázání výborùm a o lhùtách k projednání. Já jsem kolegy pøivolal. Ještì
vás všechny odhlásím, požádám vás o novou registraci. Prosím, pøihlaste
se svými identifikaèními kartami.

Teï jsem upozornìn na to, že návrhy na vrácení a zamítnutí padly je-
nom ve zpravodajské zprávì zpravodaje. Mám tady poznamenáno, že je
pøedložil kolega Laudát. Nepadly v rozpravì. Takže teï nechci zpravodaji
dát žádný dùvod k tomu, aby zpochybòoval, že návrhy øekl, ale protože ne-
byly v rozpravì, tak jedinì že by nìkterý z ministrù otevøel rozpravu. Více
poradit nemohu, pane zpravodaji.

Pan místopøedseda vlády se toho ujal a otevøe rozpravu. Pan
místopøedseda vlády Pavel Bìlobrádek se pøihlásil. Prosím, pane
místopøedsedo.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane
pøedsedající, kolegynì, kolegové, já bych si dovolil opìt otevøít rozpravu.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vidím pøihlášku zpravodaje,
který má pøednost, a potom se hlásí pan kolega Votava. Prosím, pane zpra-
vodaji, máte slovo. 
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zástupce navrhovatelù, jestli má zájem. Kolega Kádner nemá zájem. Nyní
tedy pan zpravodaj se závìreèným slovem. Prosím.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, z probìhlé diskuse pro sebe musím s politováním konstatovat, že
se mi nepodaøilo vám vysvìtlit, v èem ten problém tkví. Proto trvám na tom
a opakuji to, že vyzkouším celou kaskádu návrhù od návrhù na zamítnutí po
vrácení k pøepracování až po tedy prodloužení lhùty, to tady zaznìlo, že k
tomu bude ochota, a moc bych poprosil, až se bude hlasovat o návrzích
na pøikázání výborùm, aby to vedle rozpoètového, což pøedkládám, že je
asi gesèní výbor, bylo dáno k projednání i výboru petiènímu. Tam doufám,
že se potkáte s tìmi nevládními organizacemi a budete slyšet v praxi do-
pady svého pøípadného rozhodnutí.

Tím, že jsem toto chtìl, jsem vùbec nezpochybòoval, že tam nemohou
být problémy. Ale z materiálu, který zde pøedkladatelé dali k dispozici,
nevidím èísla, nevidím tam analýzu toho, jak palèivý problém to je poté, co
byla loni napøíè politickým spektrem – tím chci zareagovat na paní poslan-
kyni Havlovou – schválena novela zákona è. 43 o spotøebitelském úvìru.
Na tom jsme se tady shodli naprosto všichni, protože všichni jsme cítili, ne-
bo drtivá vìtšina, nepamatuji si, jestli se nìkdo zdržel nebo hlasoval proti,
že øadu patologických jevù zejména v Ústeckém, Moravskoslezském kraji,
na Jesenicku a podobnì je tøeba zákonem napravovat, a ani dneska ještì
nemáme zpìtnou reakci na to, jak úèinné tyto nástroje jsou, a jsou tam i
finanèní nástroje.

Co se týká... Pan poslanec Votava, Zahradník, pan Koøenek, pan kole-
ga Blažek, Plzák a další tady upozoròovali na finanèní gramotnost.
Nedìlejme si iluze. Jestliže dneska máme, a dlouhodobì, takové školství,
že neuèí ani základní grify a neuèí zejména sociálnì vylouèené obyvatele,
kam tato problematika padá zejména, ale nejenom tam, protože zahuèet v
nesplácení úvìru mùže kdokoliv, tak je to politováníhodné, ale já si
nedìlám iluze a asi nikdo z nás, že tam bude nìjaká radikální náprava.
Finanèní gramotnost v Èeské republice je katastrofální, je to jenom odra-
zem školství, které neuèí mìkké grify, mìkké vìdomosti, mìkké znalosti,
uèí nìjaká tvrdá data, èasto bezvýznamná, bez hluboké analýzy, a i prosté
vìci, jak si vzít úvìr, jak ho splácet, z èeho splácet, tak potom nemùžeme
èekat, že to bude jinak.

Proto se hodnì obávám a znovu opakuji, touto možná dobrou motivací
se mùžete podílet na tom, že zvýšíte kriminalitu.

A já jsem nechtìl nic jiného, než aby mìl ministr financí a ministrynì
práce a sociálních vìcí prostor, a to není o 60, 90 dnech, aby si skuteènì
k tomu nechali udìlat seriózní a detailní analýzy, a pak pøišli s tím, že tady
to nefunguje, takže tady zákon o spotøebitelském úvìru opravíme, nebo ne-
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na 90 dnù, a to v hlasování poøadové èíslo 110, které jsem zahájil, a ptám
se, kdo je pro prodloužení lhùty k projednání. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 110, z pøítomných 170 pro 164, proti 1. I ten-
to návrh byl pøijat.

Konstatuji, že návrh byl pøikázán k projednání výboru rozpoètovému a
výboru petiènímu. Lhùta k projednání byla stanovena na 90 dnù. Dìkuji zá-
stupci navrhovatelù, dìkuji panu zpravodaji a konèím bod èíslo 25.

Dalším bodem našeho jednání je bod

26.
Návrh poslancù Kateøiny Koneèné, Miroslava Grebeníèka, Miroslava

Opálky a Stanislava Grospièe na vydání zákona, kterým se mìní
zákon è. 245/2000 Sb., o státních svátcích, o ostatních svátcích, ¨

o významných dnech a o dnech pracovního klidu, 
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 59/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 59/1. Než se ujme
slova zástupce navrhovatelù paní poslankynì Kateøina Koneèná, požádám
paní poslankyni Martinu Berdychovou, která je zpravodajkou pro první
ètení, aby zaujala místo u stolku zpravodajù. Prosím nyní paní poslankyni
Kateøinu Koneènou o její úvodní slovo. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji vám. Krásný pøedobìdový èas,
vážení kolegynì a kolegové. Dovolte mi, abych vám za skupinu
pøedkladatelù pøedložila projednávaný snìmovní tisk èíslo 59. Tento tisk je
návrhem na doplnìní zákona 245/2000 Sb., o státních svátcích, o ostatních
svátcích, o významných dnech a o dnech pracovního klidu, ve znìní
pozdìjších pøedpisù.

Navrhujeme do § 1 za slova „17. listopad“ vložit slova „Mezinárodní den
studentstva“, takže nové znìní by bylo: „17. listopad, Mezinárodní den stu-
dentstva, Den boje za svobodu a demokracii“.

Sedmnáctý listopad jako státní svátek Mezinárodního dne student-
stva byl v roce 1990 pøejmenován na Den boje studentù za svobodu a
demokracii a o devìt let pozdìji, den pøed jeho 60. výroèím, byl novì
uveden mezi státní svátky coby Den boje za svobodu a demokracii,
také v dùsledku toho, že z povìdomí veøejnosti, a to zejména té mladé,
se znalosti o 17. listopadu 1939 vytrácejí, a tím bohužel i jeho význam.
Pøedkladatelé proto navrhují ke státnímu svátku dne 17. listopadu
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Poslanec František Laudát: Dìkuji za slovo. Já se moc omlouvám
za své pochybení. Dámy a pánové, dávám návrh na zamítnutí návrhu.
Potom dávám návrh, v pøípadì, že neprojde, na vrácení k pøepracování. A
pokud to neprojde, tak návrh na prodloužení lhùty k projednání o 30 dnù.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano. Pan Václav Votava... Ne, ne-
hlásí se, už to bylo øeèeno. Dobøe. Ještì se musím zeptat pana zpravoda-
je, jestli to byl návrh podmínìný, protože jinak se hlasuje podle jednacího
øádu – nejdøív vrácení a potom zamítnutí. Jestli to byl podmínìný návrh, ne-
bo jestli to mohu hlasovat podle jednacího øádu, pane zpravodaji? Podle
jednacího øádu, dobøe.

Odhlásil jsem vás, všichni jste se pøihlásili.

O návrhu na vrácení návrhu zákona k pøepracování budeme hlasovat v
hlasování èíslo 106, které jsem právì zahájil, a ptám se, kdo je pro vráce-
ní návrhu k pøepracování. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 106, z pøítomných 166 pro 32, proti 92. Návrh
nebyl pøijat.

Nyní budeme hlasovat návrh na zamítnutí, a to v hlasování poøadové
èíslo 107, které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro zamítnutí návrhu. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 107, z pøítomných 167 pro 34, proti 102.
Návrh nebyl pøijat.

Nyní se budeme zabývat návrhem na pøikázání. Pøedseda Poslanecké
snìmovny svým rozhodnutím navrhl pøikázat pøedložený návrh k
projednání rozpoètovému výboru. Zpravodaj pøedložil návrh k projednání
petiènímu výboru. Má nìkdo jiný návrh? Nevidím.

Rozhodneme o pøikázání rozpoètovému výboru v hlasování èíslo 108,
které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 108, z pøítomných 170 pro 165, proti 1. Návrh
byl pøijat.

Budeme hlasovat o pøikázání petiènímu výboru, a to v hlasování
poøadové èíslo 109, které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro pøikázání
petiènímu výboru. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 109, z pøítomných 170 pro 154, proti 4. I ten-
to návrh byl pøijat.

Nyní budeme hlasovat o prodloužení lhùty k projednání o 30 dnù, tedy



-  -

boje studentù za svobodu a demokracii. V roce 2000 byl 17. listopad
vyhlášen státním svátkem a je oznaèen jako Den boje za svobodu a
demokracii.

Dùvodová zpráva mj. uvádìla, že státní svátky mají vyjadøovat základní
milníky, kterými se ubíral vývoj státu do jeho souèasné podoby. Mají
pøipomínat tradice, ušlechtilé cíle a dìjinné zvraty, na nichž je budována
èeská státnost. 

Státní svátek 17. listopadu tak završil øadu státních svátkù, milníkù naší
historie, o Svátek boje za svobodu a demokracii, tedy boje proti totalitním
režimùm, a oceòuje tak pøínos mladé generace, který spojuje obì výroèí,
která se k tomuto dni váží. Státní svátek tedy spojuje obì výroèí – výroèí bo-
je proti totalitnímu nacismu 17. listopadu 1939 a boje proti totalitnímu ko-
munismu 17. listopadu 1989.

Pøijetím zákona o státních svátcích èíslo 245/2000 Sb. byla sjednocena
i terminologie názvù sedmi státních svátkù, které jsou oznaèovány prvním
slovem den, tedy napøíklad Den èeské státnosti, Den obnovy, Den vzniku,
Den vítìzství.

Pøedkladatelé, poslanci klubu KSÈM, zdùvodòují svùj návrh zmìny
názvu státního svátku tím, že se vytrácí povìdomí o událostech 17. listo-
padu 1939, a tím i role studentù v tìchto zlomových událostech našich
dìjin. Vláda ke snìmovnímu tisku è. 59 uvádí, že naopak právì souèasné
oznaèení státního svátku jako Dne boje za svobodu a demokracii se vzta-
huje k událostem 17. listopadu 1939 i k událostem 17. listopadu 1989. V
obou pøípadech se jedná o boj proti totalitním režimùm, které mìly za ná-
sledek rozvrat a destrukci èeské spoleènosti, a právì tato skuteènost
odùvodòuje stávající název pøedmìtného státního svátku. Navrhovaná
zmìna poslancù klubu KSÈM by naopak mohla vyvolat dojem, že se 17.
listopadem jsou spojováni pøedevším studenti a až na druhém místì hod-
noty, jakými jsou svoboda a demokracie. Navrhované nové oznaèení je
navíc zbyteènì rozsáhlé a nepøehledné. Vláda dále upozoròuje, že název
Mezinárodní den studentstva nelze v právním øádu ÈR pokládat za
tradièní.

Jako zpravodajka projednávaného snìmovního tisku s pøedkládaným
návrhem nesouhlasím. Stávající oznaèení státního svátku 17. listopadu ja-
ko Dne boje za svobodu a demokracii je dostateèné a plnì vystihuje u-
dálosti z roku 1939 i z roku 1989.

Zdùvodnìní pøedkládaného návrhu zmìny zákona o státních svátcích
nepovažuji za opodstatnìné. Je jistì smutné, že neznáme svoji historii a
státním svátkùm nepøikládáme mnohdy dùležitost a významnost, jakou by
si zasloužily. K povìdomí o naší historii však rozhodnì nepøispìje pouze
zmìna názvu svátku v kalendáøi. Je na každém z nás, na rodièích,
uèitelích, médiích, jak nauèíme naše dìti znát historii zemì, význam
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doplnit oznaèení Mezinárodní den studentstva a s ohledem na èasovou
posloupnost tento název pøedøadit pøed jmenováním pozdìjším.

Událostem 17. listopadu 1939 pøedcházela pražská manifestace ke
vzniku Èeskoslovenské republiky 28. øíjna, která byla krvavì potlaèena.
Zranìni byli dìlník Václav Sedláèek a student medicíny Jan Opletal, který
na následky zranìní zemøel. Jeho pohøeb 15. listopadu se stal spontánní
masovou demonstrací proti nìmecké okupaci. V dùsledku toho probìhlo v
noci z 16. na 17. listopad zatýkání vysokoškolských studentù v Praze a v
Brnì, kteøí byli pøevezeni do koncentraèního tábora Sachsenhausen. Devìt
studentù funkcionáøù bylo popraveno a byly uzavøeny èeské vysoké školy.
Tyto události mìly ve svìtì znaèný ohlas a 17. listopadu 1941 v Londýnì
na manifestaèním shromáždìní delegátù studentù z 26 národù svìta byl
právì 17. listopad vyhlášen coby Mezinárodní den studentstva.

Je to jediný mezinárodní svátek mající pùvod v bývalém
Èeskoslovensku, jehož pokraèovatelem je Èeská republika, a nemìl by te-
dy ani dnes chybìt v našem kalendáøi jako odkaz mladých lidí, kteøí byli
ochotni upøednostòovat ideály nad své bezprostøední profesní a kariérní
zájmy.

Rusnokova vláda zaujala k návrhu neutrální stanovisko. Vyjádøím se k
nìmu v rozpravì, do které se tímto pøihlašuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Kateøinì
Koneèné za její úvodní slovo a žádám paní poslankyni Martinu
Berdychovou, aby se ujala své zpravodajské zprávy. Prosím, paní zpravo-
dajko, máte slovo.

Poslankynì Martina Berdychová: Vážený pane místopøedsedo, dámy
a pánové, pøedkládaný návrh poslancù na vydání zákona, kterým se mìní
zákon èíslo 245/2000 Sb., o státních svátcích, o ostatních svátcích, o výz-
namných dnech a o dnech pracovního klidu, ve znìní pozdìjších pøedpisù,
je návrhem, který mìní název státního svátku 17. listopadu a to tak, že pøed
stávající název Den boje za svobodu a demokracii navrhuje zaøadit název
Mezinárodní den studentstva. Tento návrh není na pùdì Snìmovny návr-
hem novým. Podobný návrh na zmìnu názvu státního svátku 17. listopadu
pøedkládali poslanci klubu KSÈM v minulém volebním období v roce 2013.
Návrh nebyl Snìmovnou pøijat.

Sedmnáctý listopad byl Mezinárodním dnem studentstva, jak už bylo
dnes øeèeno, vyhlášen v roce 1941 a je jím dosud. Do roku 2000 nebyl 17.
listopad státním svátkem. Chybnì je v dùvodové zprávì pøedkladatelù u-
vedeno, že 17. listopad jako státní svátek Mezinárodního dne studentstva
byl v roce 1990 pøejmenován. Tato informace je nepravdivá, protože tepr-
ve od roku 1990 je 17. listopad významným dnem, oznaèován jako Den
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rického hlediska se hlásí jak k roku 1939, tak k roku 1989. Svoboda
a demokracie totiž byla narušena jak nacistickou, tak nepomìrnì déle v
našich konèinách komunistickou totalitou.

Na závìr bych chtìl konstatovat, že je obecnì dobøe, že se tady touto
problematikou na pùdì Poslanecké snìmovny zabýváme. Možná bychom
se mìli trošku poohlédnout po sousedních a dalších evropských zemích,
jak to tam mají se svátky, zdali nám nìkteré z tìchto významných svátkù,
které úzce souvisejí s køes�anskou kulturou, která je základem evropské ci-
vilizace, v kalendáøi náhodou nechybìjí.

Za poslanecký klub KDU-ÈSL bych chtìl konstatovat, že tento návrh
nepodpoøíme. Dìkuji za pozornost. (Potlesk v pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji pøedsedovi klubu KDU-ÈSL
Jiøímu Miholovi za jeho vystoupení. Nyní tedy paní poslankynì Nina
Nováková, pøipraví se pan kolega Miroslav Grebeníèek. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Nina Nováková: Dìkuji za slovo. To je nevýhoda øadových
poslancù.

Pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, já se mohu
jen ztotožnit s tím, co jsme tady slyšeli od paní zpravodajky i od
pøedsedy klubu KDU-ÈSL. Když jsem si tak zvažovala, co všechno mo-
hu vyškrtnout, tedy vyškrtávám ze svého pøipraveného pøíspìvku vše, co
øíkala paní zpravodajka i pan pøedseda klubu, jen bych ještì chtìla do-
dat, že když se diskutovalo v roce 2000 o charakteristice, verbální cha-
rakteristice, ale samozøejmì také myšlenkové charakteristice dvou no-
vých státních svátkù, tak – reaguji na pana pøedøeèníka – se
nezdùrazòovalo, že Den èeské státnosti je ve skuteènosti také svátkem
našeho patrona svatého knížete Václava. A mùžeme se jistì ztotožnit s
tím, že dùležité je to, co nám odkázal, a to je øada kladných rysù našich
ideálù naší státnosti. Stejnì tak se pøistupovalo k datu 17. listopad, tedy
zase se zdùraznily hodnoty pøed sociální skupinou, by� je velmi dùležité,
že právì mladí lidé umožnili, aby pro nás byly spojeny dva pojmy, a to
jsou studenti a stateènost.

Já bych si dovolila øíci, že jestliže 17. listopad je Dnem boje za svobo-
du a demokracii a zároveò ale v rámci mezinárodnì uznávaných svátkù je
to tentýž den, kdy je Mezinárodní den studentstva, umožòuje nám to spojit
pro naše dìjiny hned tøi momenty, a to je nejen jméno Opletala, které sym-
bolizuje události øíjna až listopadu 1939, ale dokonce také jméno èlovìka,
dalšího studenta, a to je studenta Palacha, který sice sám sebe obìtoval v
lednu 1969, ale ve jménu stejných hodnot. A když potom k tomu pøidáme
události na Národní tøídì, tak opìt máme spojnici, a tou je – všichni tito mla-
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klíèových událostí našich dìjin. Je to také o tom, jak budeme podporovat
vzdìlání a kulturu.

Organizaèní výbor Poslanecké snìmovny navrhuje pøikázání k projed-
nání výboru pro vìdu, vzdìlání, kulturu, mládež a tìlovýchovu. Jako zpra-
vodajka navrhované zmìny zákona budu v rozpravì navrhovat zamítnutí.
(Potlesk poslancù ANO a v pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní zpravodajce za její
zpravodajskou zprávu a otevírám rozpravu k tomuto tisku. Jako první
pøihlášená do rozpravy je paní poslankynì Nina Nováková, pøipraví se ko-
lega Grebeníèek, ale samozøejmì s pøednostním právem... Pardon, jenom
zpravodaj má pøednostní právo, navrhovatel je v poøadí. (K poslankyni K.
Koneèné.) Takže prosím paní Ninu Novákovou. (O slovo se hlásí posl.
Mihola.) Já vám musím dát znovu pouèení o tom, že písemné pøihlášky do
rozpravy jsou pøednostní pøed pøihláškou z místa. (Hlásí se s pøednostním
právem.) Já se omlouvám panu pøedsedovi klubu, že jsem to hned neza-
registroval, ale prosím. Pøedseda klubu KDU-ÈSL. Prosím, pojïte.
Omlouvám se. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane místopøedsedo, vážená vládo,
vážení kolegové, nejsem úplnì malé postavy, ale doufám, že mì pøíštì pan
kolega Filip nepøehlédne.

Já bych nejdøíve podìkoval paní kolegyni Koneèné za historický ex-
kurz, který byl koneckoncù souèástí návrhu, který jste si mohli pøeèíst a
pøipomenout si tím historii, kterou tolik pozapomínáme, pøestože øíkáme
èasto historia magistra vitae.

Nyní dovolte, abych se krátce vyjádøil ke komunistickému návrhu,
kterým by se mìnil zákon o státních svátcích, ostatních svátcích a výz-
namných dnech.

Souhlasím s tím, že je špatnì, pokud se z povìdomí veøejnosti vytráce-
jí znalosti, historické vìdomí a povìdomí, které by lidé v naší zemi o
svátcích èi významných dnech mìli mít. Nìkdy se právì jako uèitel histo-
rie doslova lekám, když vidím rùzné ankety a� už v novinách, televizi nebo
slyším z rozhlasu. Odpovìdi bývají èasto pøímo hrùzostrašné. Na druhé
stranì už tady bylo èásteènì naznaèeno, že žádné pøejmenování tuto zále-
žitost, která je tam takto podtržena, urèitì nevyøeší. Tady vidím pøedevším
úkol škol, ale také rodin a další osvìty, podpory k vlastenectví, kterého se
tolik dnes ostýcháme, abychom si prostì to historické vìdomí a povìdomí
daleko více pìstovali.

Osobnì nevidím žádný dùvod ke zmìnì názvu státního svátku. 17. li-
stopad se stal v našich dìjinách mezníkem, svátek nazvaný v souèasnosti
Den boje za svobodu a demokracii si myslím, že je adekvátní, a z histo-
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povolenou èást Kde domov mùj. Provolávali slávu prezidentùm Masarykovi
a Benešovi, hanbu Adolfu Hitlerovi.

Den po pohøbu Hitler rozhodl následovnì: Uzavøít èeské vysoké školy
na tøi roky. Jakékoli demonstrace ihned potlaèit. Neostýchat se do ulic
postavit tøeba i dìla. Do každého hlouèku støílet kulomety. Bude-li ještì
nìjaká demonstrace, bude Praha srovnána se zemí.

17. listopadu 1939 obsadilo gestapo a muži SS nìkolik vysokoškol-
ských kolejí. Støíleli do dveøí, rozbíjeli je pažbami, studenty vyvlékali za vla-
sy a kopali je cestou k nákladním autùm. 1200 vysokoškolákù bylo o nìco
pozdìji transportováno do koncentraèních táborù v Sachsenhausenu a
Oranienburgu. Pøed odjezdem jim bylo oznámeno, že jejich vùdcové byli
zastøeleni pro údajné spojení s židem Benešem. Ano, skuteènì probíhala
poprava devíti funkcionáøù studentských spolkù. Bez viny, bez soudu, jen
pro zastrašení ostatních.

Perzekuce èeského vysokoškolského studenstva, a bylo to zde již
pøipomenuto, vyvolala v celém svìtì mimoøádný, mimoøádný ohlas. „My,
studenti Velké Británie, všech jejích dominií a Indie, Severní a Jižní
Ameriky, Sovìtského svazu, Belgie, Èeskoslovenska, Francie, Øecka, Èíny,
Nizozemska, Norska, Polska, Jugoslávie a všech svobodných zemí,“ cituji
z prohlášení Mezinárodní studenské rady z roku 1941, „abychom uctili pa-
mátku popravených a umuèených studentù, kteøí jako první zvedli svùj hlas
na znamení odporu proti nacistickým utlaèovatelùm roku 1939, prohlašuje-
me 17. listopad Mezinárodním dnem studenstva.“

Když nastoupil na Pražský hrad Reinhard Heydrich, oznámil èeským
pøedstavitelùm, že èeské vysoké školy zùstanou uzavøeny již navždy. Vše,
co bylo cenné – sbírky, pøístroje, knihovny, laboratoøe –, bylo konfiskováno
pro nìmecké školy a instituce. Zmizely i drahé kovy, insignie a zakládací
listiny. Také nejvzácnìjší umìlecké památky byly dílem znièeny, dílem se
ztratily. Popraveno bylo nebo útrapám vìznìní podlehlo 62 univerzitních
profesorù a docentù.

Ne, smrt Jana Opletala není vìc jednoho medika. Není to ani vìc jen
všeho studenstva. Je to vìc celého národa. A to je hlavní dùvod, proè jsem
pøipojil svùj podpis nejen k petici Èeského svazu bojovníkù za svobodu, ale
i k návrhu zákona, kterým by se Mezinárodní den studenstva opìt vrátil do
našeho kalendáøe. Ne, nejde mi jen o pohled do tzv. mrtvé minulosti. Nelze
pøece žít, jako bychom nemìli žádné závazky vùèi tìm, kteøí už nejsou me-
zi námi, ani vùèi tìm, kteøí pøijdou po nás. Chci vìøit, že mùj pøístup k dané
vìci nejenom pochopíte, ale i podpoøíte.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Miroslavu
Grebeníèkovi za vystoupení. Mám tady pøed øádnì pøihlášenými poslanci
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dí lidé dali pøíklad nám dospìlým, že hodnoty demokracie a svobody nejsou
mrtvé. 

Dovolila bych si øíci ještì jedno. Studenti pøipomnìli, že první republika,
tzv. první republika, deklarovala, že nejdùležitìjšími hodnotami jsou svobo-
da a demokracie. V roce 1968 jsme se doèasnì neúspìšnì vydali touto
cestou, v roce 1989 jsme se velmi klopýtavì zase za tímto ideálem vydali,
ale protože nìkteøí z nás ještì stále v tyto ideály vìøí, dovoluji si, stejnì ja-
ko paní zpravodajka, navrhnout, abychom pro den státního svátku 17.
listopadu zùstali pøi názvu Den boje za svobodu a demokracii a nedávali
tak pøednost pøipomínání, které stejnì v mezinárodních kontextech
pøipomenuto je, a to je pøipomínání jedné sociální skupiny. Dovoluji si tedy
navrhnout, aby návrh již v prvním ètení byl zamítnut. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Ninì
Novákové. Slova se ujme pan poslanec Miroslav Grebeníèek, pøipraví se
pan poslanec Josef Šenfeld. Ještì se zeptám: pan kolega Simeon
Karamazov se hlásí s faktickou poznámkou? Pokud ne...

Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Grebeníèek: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové. Každá spoleèenskoekonomická formace vytváøí svoje kolektivní
hodnoty, které pak urèují chování jednotlivce i celé spoleènosti. Jde
napøíklad o kolektivní pamì�, která zahrnuje mnohem víc než souhrn skutkù
a událostí. Oživuje i jejich ducha, jejich pøíèiny. Ne, není to jen nìjaký stro-
hý seznam, je to živoucí tkáò prozáøená ušlechtilými myšlenkami a ještì te-
pající vírou tìch, kteøí usilovali o spravedlivìjší budoucnost.

V Èeské republice však nyní zaznamenáváme oèividnou ztrátu
kolektivní pamìti. Ta ovšem není pøirozená, nebo dílem náhody. Je to
cílenì vysílaná tendence pøímo propojená s politickou mocí. Dokonce i ob-
razy nacistické okupace a boje za národní osvobození Èechù a Slovákù z
nacistické nadvlády podivnì blednou.

Likvidaci a okupaci bývalého Èeskoslovenska odùvodnil Hitler nutností
zabezpeèit ve støední Evropì klid a mír, a tak 28. øíjna 1939 jednotky SS za
pomocí ostré støelby nemilosrdnì rozehnaly shromáždìní pražských
vysokoškolákù, kteøí si dovolili provolávat slávu symbolu naší svobody a sa-
mostatnosti. Vpodveèer klesl na køižovatce ulice Žitné a Mezibranské na
dlažbu už vzpomínaný medik Jan Opletal. Pøes všechnu péèi lékaøù – a vy
to, dámy a pánové, nepochybnì velmi dobøe víte – svému zranìní o nìkolik
dní pozdìji podlehl. Jeho pohøeb se stal tichou žalující manifestací studen-
stva. Po rozlouèení s Janem Opletalem studenti na Karlovì a na
Václavském námìstí zpívali celou èeskoslovenskou hymnu, nikoli jen
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ci vysokoškolákù. Já bych tady jenom pøipomnìl, jak se s kolektivní pamìtí
zacházelo v padesátých letech a v letech následujících, v letech komunis-
tické totality. Ten 28. øíjen totiž od roku 1952 jako Den samostatnosti, jako
vzniku samostatné republiky, slaven nebyl. Místo toho byl slaven Den
znárodnìní, a dokonce v roce 1975 i Den znárodnìní byl vyškrtnut jako
státní svátek, protože bylo nebezpeèí, že si obèané budou pøipomínat toho
28. øíjna – vznik samostatné Èeskoslovenské republiky, která stála na hod-
notách svobody a demokracie, kterou si pøipomínáme tím svátkem 17.
listopadu. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Zdeòku
Bezecnému i za dodržení èasu a s faktickou poznámkou paní Kateøina
Koneèná. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane místopøedsedo. Dovolte
mi jenom krátkou faktickou. Možná snad abychom se vrátili do reality pro
pana kolegu Karamazova prostøednictvím pøedsedajícího. Prosím, než bu-
dete tento tisk komentovat, pøeètìte si ho. My nemìníme název, my ho
doplòujeme. To je podstatný rozdíl. Nikdo ho nechce zmìnit, nikdo nechce
zrušit ty vìci, které tam dneska jsou. A navíc, pokud je to vaše výsostné
pøání a tento návrh podpoøíte, vìøte, že to klidnì obrátíme a dáme první
Den boje za svobodu a demokracii a poté Mezinárodní den studenstva.
Jestli je to pro vás tak dùležité, pro nás je dùležitý ten Mezinárodní den stu-
denstva.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Kateøinì
Koneèné za faktickou poznámku a nyní s faktickou poznámkou ještì paní
poslankynì Marta Semelová. Prosím, paní poslankynì, máte slovo k fak-
tické poznámce.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Když už tady byly exkurzy do
historie, tak bych chtìla jenom pøipomenout, že 16. listopadu 1941 se
uskuteènila mezinárodní studentská manifestace v Londýnì, kde došlo
ke slavnostnímu okamžiku, který se zapsal do èeských dìjin. V Town
Hallu byly vzpomínkové akce, na kterých mluvil i øeditel Hlávkovy kole-
je, který mluvil o Opletalovi, o jeho pohøbu, pøepadení vysokoškolských
kolejí. Ve vìtšinì anglických univerzit pøerušili 17. listopadu 1941
pøednášky a konaly se tam vzpomínkové akce za úèasti èeských
studentù. A za nìkolik dnù se do Anglie dostaly zprávy, že na 17. listo-
pad 1939 se vzpomínalo v øadì zemí – v Ekvádoru, na Novém Zélandu,
v Uruguayi, Indii, Palestinì, v Kanadì, v Èínì, v USA i ve Švýcarsku,
Mexiku, Švédsku a mnoha dalších zemích. Byly mezi nimi zemì, kterých
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tøi faktické poznámky. První faktická poznámka pan poslanec Simeon
Karamazov, pøipraví se pan poslanec Ivan Pilný. Prosím pane poslanèe,
máte slovo. 

Poslanec Simeon Karamazov: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, dovolte mi nìkolik vìc, ve kterých bych chtìl
zdùraznit, že snaha o zmìnu názvu Dne boje za svobodu a demokracii
není nìjakým technickým vylepšením tohoto názvu, nebo není to ani otáz-
ka toho, jak si pamatujeme nebo nepamatujeme historii, ale je to pouhá
snaha komunistù o relativizaci komunistické historie. O relativizaci, o
upozadìní, o zmenšení povìdomí, o tom, jak devastující byl jejich režim na
naši spoleènost a na svobodu a demokracii v ní. Nakonec vèera jsme byli
svìdky pøi rozsáhlé debatì o lustraèním zákonu pøesnì této snahy.

Ponechme tedy slova svoboda a demokracie jako první v názvu tohoto
státního svátku, protože i naše pøíští generace si musí pøipomínat, že za de-
mokracii a za svobodu, a� už proti komunistùm, nebo proti komukoliv
jinému, je tøeba bojovat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji za dodržení èasu. S faktic-
kou poznámkou pan poslanec Ivan Pilný, potom pan poslanec Zdenìk
Bezecný a pak paní Kateøina Koneèná. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Ivan Pilný: Vážený pane pøedsedající, vážené kolegynì a
kolegové, já bych chtìl podìkovat prostøednictvím pana pøedsedajícího
panu poslanci Grebeníèkovi za barvité vylíèení událostí z roku 1939.
Nebudu tady øíkat, jak vypadaly popravy na Pankráci nevinných lidí v pa-
desátých letech ani jak vypadají interiéry lágrù nucených prací. Pro mì je
totalitní ideologie, totalitní režim založený na jakékoliv ideologii, naprosto
stejný. Proto si myslím, že název, který máme v souèasné dobì v tom stát-
ním svátku, je naprosto oprávnìný, a budu hlasovat pro zamítnutí tohoto
návrhu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Zdenìk
Bezecný k faktické poznámce. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Zdenìk Bezecný: Pane pøedsedající, vážené dámy, vážení
pánové, tady zaznìlo slovo – nebo spojení – kolektivní pamì�. To je termín,
se kterým historie samozøejmì pracuje, a místa pamìti mají velký význam
ve vytváøení kolektivní identity a pøihlášení se ke spoleèným hodnotám.

Zaznìla tady také pøipomínka oslavy 28. øíjna 1939 v Praze, té demon-
strace, která potom vyústila ve smrt Jana Opletala a v následující perzeku-
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– tehdy Èeskoslovenska – ještì nevládla v této republice. Chceme se vrátit
k tomu, k èemu se hlásí celý svìt. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Miroslavu
Opálkovi a nyní se vrátíme do rozpravy. Pan poslanec Josef Šenfeld je
øádnì pøihlášen a poté faktická poznámka paní Niny Novákové. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo. 

Poslanec Josef Šenfeld: Vážený pane místopøedsedo, vážení èlenové
vlády, vážení kolegové, komunisté ani Èeský svaz bojovníkù za svobodu
nechtìjí odvádìt pozornost od událostí roku 1989, jak nìkdy v souvislosti s
návrhem na rozšíøení názvu státního svátku 17. listopadu je podsouváno,
ale vnímají potøebu nezapomínat a pøipomínat události roku 1939. Pøihlásili
se k tomu mnozí obèané, kteøí podepsali internetovou petici Mezinárodní
den studentstva do kalendáøe patøí, i diskutující ètenáøi u internetových
novinových èlánkù.

V deníku Referendum 9. ledna 2014 napsal jeden ètenáø z Litomìøic –
cituji: „Za svobodu a demokracii bojovali studenti v roce 1939 i v roce 1989.
Ti v roce 1939 nadto nasazovali a èasto i obìtovali své životy. Ten, kdo to
neví, je hloupý, nebo nevzdìlaný, anebo má jiný zámìr. Antikomunistická
hloupost je podobná té komunistické, tedy odsuzovat nìco jen proto, že se
k tomu hlásí ti druzí.“ Jeho slova patøila reakci na èlánek, v nìmž Jana
Èasnochová Vrzalová reagovala na vyjádøení spisovatele Jiøího
Stránského, který v návrhu na obnovení státního svátku 17. listopadu
Mezinárodního dne studentstva vidí pokus o odstranìní toho, co se stalo v
listopadu 1989.

Tìch, kteøí nevidí v návrhu komunistický zámìr snížit èi upozadit u-
dálosti roku 1989 a chápou skuteèné dùvody, je víc. Uvedu alespoò jedno
vyjádøení z dopisu zveøejnìného na webu www.zasvobodu.cz, zaslaného v
lednu letošního roku na Ústøední výbor Èeského svazu bojovníkù za svo-
bodu. Cituji: „Jsme zneklidnìni, že pùvodní význam 17. listopadu 1939 je v
dnešní dobì èasto opomíjen a do popøedí se dostává 17. listopad 1989, i
když nijak nesnižujeme jeho význam v boji za svobodu a demokracii. Tím
dochází k znesvìcení obìtí studentù z roku 1939 a k hrubému zásahu do
èeských dìjin. Proto dùraznì žádáme o opìtovné zaøazení Mezinárodního
dne studentstva do kalendáøe.“

Jsem rád, že mnoho lidí chápe projednávaný návrh novely zákona ni-
koliv z hlediska politické pøíslušnosti jeho pøedkladatelù, ale jejich zorný
úhel vychází z obsahu návrhu. Možná že podobný postoj zaujmou i mnozí
z vás, když budou o návrhu hlasovat. Dìkuji vám za jeho podporu. (Potlesk
z lavic KSÈM.)
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se bytostnì nedotkla válka, pøesto se události z roku 1938 odrazily
v povìdomí široké veøejnosti.

Já bych chtìla øíci, že to, že byl Mezinárodní den studentstva v roce
1941 v Londýnì vyhlášen, tak bychom na to mìli být hrdi, a ne abychom
se jako zemì, kde se tyto události konaly, za tento svátek, za tento název
stydìli.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Martì
Semelové i za dodržení èasu. Nyní pan poslanec Leoš Heger s faktickou
poznámkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedající, vážené pa-
ní poslankynì, páni poslanci, já k tìmto ideologickým sporùm moc rád ne-
vystupuji, ale myslím si, že toto je vìc, která je opravdu principiální, a po
vèerejší diskusi nad lustraèním zákonem že je tady potøeba opravdu øíci,
kdo si co myslí.

Já nepochybuji o tom, že v klubu KSÈM je mnoho schopných lidí, mno-
ho lidí, kteøí mají k souèasnému dìní nìkdy rozumné názory, nìkdy ne, ale
to se dìje v každém klubu. Ale to, co dneska KSÈM pøedkládá jako návrh,
který zasahuje hluboko do historie, je trošku facka všem lidem, kteøí komu-
nistickou ideologii nemìli rádi a trpìli jí. Kdyby chtìla KSÈM napravovat
historii, tak by zaèala pøedevším u sebe a u svého názvu, který ji dodneška
hendikepuje na politické scénì. Bez toho tento návrh, zasahující do princi-
piálních pilíøù našeho národa, je opravdu velmi nevìrohodný.

Zakonèím jenom konkrétní vzpomínkou na jednoho svého kamaráda, je-
hož otec byl mezi tìmi studenty, které tady tak pateticky citoval pan kolega
Grebeníèek. Byl to skvìlý muž, vynikající technik, pøežil koncentraèní tábor,
pøežil události øíjnové v roce 1939, vrátil se, založil technickou skupinu, za-
ložil továrnu (upozornìní na èas), potom mu ji komunisti sebrali. Tak to je-
nom... (Mluví oba øeèníci najednou.) Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, já se omlouvám,
ale pøihlásil jste se k faktické poznámce. Nijak neomezuji všechny ostatní,
kdo se hlásili, ale èas pro technickou poznámku vypršel.

S faktickou poznámkou ještì pan poslanec Miroslav Opálka. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážení kole-
gové, kolegynì, máte pøed sebou notebooky. Najdìte si ten tisk, je krátký,
má jenom pár vìt. To, co zde zaznívá o nìjaké ideologii komunistické, to je
úplnì falešné. Vy jste ještì poøád v zajetí diskuse o lustraèním zákonu.
Tady se bavíme úplnì o nìèem jiném – o historii, kdy komunistická strana
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tomto sále vìdí – mìl léta a myslím, že má snad i dodnes své sídlo právì
v Èeské republice, v Praze, a v dobì komunistického režimu to byla orga-
nizace pozoruhodná, organizace, která velmi èasto sloužila ke krycím
manévrùm a k podpoøe nejrùznìjších gerilových režimù v zahranièí
zároveò, podobnì jako podobné organizace novináøù atd. atd. To byla or-
ganizace výraznì prorežimní, èehož symbolem možná nejflagrantnìjším
mùže být to, že v 70. a 80. letech v èele této organizace Mezinárodního
svazu studentstva stál tøeba pan Miroslav Štìpán, jehož jméno si mnozí
ještì velmi dobøe pamatujeme. Myslím, že tahle situace v tom studentském
hnutí mezinárodním platí i dodnes. Dodnes jsou jeho levicové odnože velmi
èasto organizující nejrùznìjší antiamerikanistické kampanì a podobnì. A
zároveò jsou i studenti, kteøí mají jiné pøedstavy. Já bych byl nerad, aby se
to, že se Mezinárodní den studentstva stane souèástí názvu našeho stát-
ního svátku, stalo pøedmìtem tìchto levo-pravých politických her v
budoucnosti, tøeba i v tom mezinárodním studentském hnutí.

Pro mì je 17. listopad svátek, který je rovnocenný ve svém významu s
28. øíjnem. A dùležité jsou pro mì tøi základní hodnoty, se kterými je spo-
jen. Svoboda v podobì státní samostatnosti. V roce ‘18 to byla státní sa-
mostatnost, v roce ‘89 poté odchod sovìtských vojsk, vnitøní svoboda, to
jest obèanské svobody a demokracie jako politický režim. Obávám se, že
kdyby ten název tam byl, tak bychom mohli být v budoucnosti pøedmìtem
politických her s tímto názvem právì v souvislosti s tìmi paradoxními
dìjinami mezinárodního studentského hnutí ve 20. století, které jsem tady
chtìl pøipomenout. (Potlesk z nìkolika lavic úplnì napravo.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Novotnému.
S faktickou poznámkou pan pøedseda klubu ODS Zbynìk Stanjura. Prosím,
pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Pro nás bude to hlasování
velmi dùležité, chtìli bychom se ho úèastnit v plném poètu. Proto bych vás
poprosil, kdybyste mohl vyhlásit pøestávku ve 12.50, je to pouhých dvacet
minut, je to opravdu jenom z organizaèních dùvodù. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane pøedsedo, ptám se: Po
skonèení rozpravy mohu?

Poslanec Zbynìk Stanjura: Ano, po skonèení rozpravy urèitì. Není
žádný problém, aby další ještì debatovali. Jenom se chceme úèastnit to-
ho hlasování. A bude nám staèit, když zaèneme hlasovat ve 12.50. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Mìl jsem to v úmyslu.
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Josefu
Šenfeldovi. S faktickou poznámkou paní poslankynì Nina Nováková.
Potom se vrátíme do rozpravy. Prosím.

Poslankynì Nina Nováková: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a
pánové, 17. listopad jako Mezinárodní den studentstva existuje. Podívejte
se prosím na významné dny a svátky mezinárodní, evropské, celostátní.
Èili nikdo ho nijak nevygumoval, tento den tam je. Nic nebrání ani ve ško-
lách, ani médiím, ani subjektùm obèanské spoleènosti, aby tento den jako
Mezinárodní den studentstva pøipomínali. Ale v charakteristice èeského
kalendáøe, nebo øeknìme svátkù v èeském kalendáøi, které jsou zároveò
státními svátky, není žádný státní svátek, který by byl vlastnì mezinárodním
dnem nìèeho. Èili vùbec nejde bojovat o to, aby zùstal Mezinárodní den
studentstva, ten tam je. Nedomnívám se, že tìmito pøesuny zvýšíme iden-
tifikaci mladé generace s tímto státem.

Ve svém pøíspìvku jsem na zaèátku chtìla øíct, že nechci pøedpokládat,
že je snaha, aby zmizely jaksi nìkteré akcenty sametové revoluce. Dnes
jsem o tom po této debatì pøesvìdèena. (Potlesk poslancù z lavic úplnì
napravo.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Ninì
Novákové i za dodržení èasu. Nyní pan poslanec Martin Novotný, zatím po-
slední, a paní zástupkynì navrhovatelù v rozpravì. Poté pan poslanec
Zbynìk Stanjura. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Martin Novotný: Pane pøedsedající, kolegynì a kolegové,
dámy a pánové, na úvod bych chtìl vytknout pøed závorku, že jako
pøedstavitel jednoho ze statutárních mìst v této zemi a shodou okolností
zároveò mìsta, které se nachází v regionu, v kterém student Jan Opletal
strávil své mládí, studoval na støední škole apod., pøi každé pøíležitosti to-
hoto státního svátku pøipomínám obì dùležitá období, která jsou s nimi
spojená, to jest jak rok 1939 a následující uzavøení èeských vysokých škol,
tak i listopad roku 1989. Zároveò musím øíct na úvod, že mám jisté
porozumìní pro to, že nìkteøí pøedstavitelé Svazu bojovníkù za svobodu v
tom kontextu, který v dobì druhé svìtové války ono mezinárodní uznání v
souvislosti s bojem o mezinárodní uznání èeské státnosti a èeského odbo-
je to mezinárodní uznání tehdy mìlo, že pøemýšlejí nad touto záležitostí
vztahu k dnešku.

Chci vám ale jednoduše øíct, proè pro tento návrh nebudu hlasovat.
Souvisí to s paradoxy 20. století. Souvisí to také s tím, jaké schizma nasta-
lo v mezinárodním studentském hnutí právì ve 20. století v souvislosti se
vznikem Mezinárodního svazu studentstva, který – jak možná nìkteøí v
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svazu bojovníkù za svobodu vrátit zpìt do èeského kalendáøe Mezinárodní
den studentstva. Na podporu tohoto návrhu vznikla na podzim loòského ro-
ku dokonce petice Mezinárodní den studentstva do kalendáøe patøí, v níž
se uvádí: Pomozte k oživení jeho odkazu, jenž v posledních dvaceti letech
pøekrývá 17. listopad 1989. Naše spoleènost to aktérùm z roku 1939 dluží.
Pamìtníkù totiž ubývá a povìdomí mladých lidí o událostech roku 1939 je
nedostaèující.

A možná pro ty z vás, kteøí tvrdili, jak vše vyøeší škola a rodina, tak je-
nom taková krátká vsuvka. Po besedì s jedním z pamìtníkù listopadových
událostí roku 1939 to správnì oktavánka Tereza vystihla takto – cituji:
Výsledkem besedy pro nás bylo zjištìní, že dìjiny 17. listopadu nezaèínají
rokem 1989, nýbrž osudovým rokem 1939. Oktavánka. Škola prostì
nevyøeší vše, a mùžeme si to všichni myslet, ale pokud o tom nebudeme
veøejnì mluvit, tak se to nezlepší.

Za druhé. Vláda odmítá nové oznaèení státního svátku jako zbyteènì
rozsáhlé a nepøehledné, které by vyvolalo dojem – cituji opìt –, „že se 17.
listopadem jsou spojováni pøedevším studenti a že až na druhém místì
hodnoty, jakými jsou svoboda a demokracie“.

K tomu mi dovolte použít slova profesora ústavního práva a státovìdy
Václava Pavlíèka, kterými se vyjádøil k návrhu Èeského svazu bojovníkù za
svobodu vrátit zpìt do èeského kalendáøe oznaèení Mezinárodní den stu-
dentstva se spojením, že jde o boj studentù za svobodu a demokracii. Cituji
pana profesora Pavlíèka. „Domnívám se, že je to zcela oprávnìný návrh a
požadavek. My jsme – myslím tím Hlávkovu nadaci, jejímž jsem pøedsedou
– takto ten den také vždy oznaèovali na pozvánce pøed Hlávkovu kolej v
den výroèí 17. listopadu 1939. Jsme totiž pøesvìdèeni o tom, že to odpo-
vídá historické pravdì a také potøebì mít úctu k odkazu tìch studentù, kteøí
v dobì, kdy Nìmecko na všech frontách války vítìzilo, se dokázali posta-
vit na odpor.“

A za tøetí. Vláda konstatuje, že státní svátek je právními pøedpisy Èeské
republiky upraven až od roku 1990, kdy byl novelou zákona pøidán mezi
významné dny jako Den boje studentstva za svobodu a demokracii. Závìr
stanoviska zní: „Vláda proto v této souvislosti upozoròuje, že název
Mezinárodní den studentstva nelze v právním øádu Èeské republiky po-
kládat za tradièní.“ Toto vyjádøení bohužel považuji spíš za úsmìvné, pro-
tože podle mých zkušeností v Poslanecké snìmovnì v uplynulých témìø
dvanácti letech byly pøijaty desítky zákonù, které zavádìly pojmy a názvy
netradièní v právních pøedpisech Èeské republiky, která po roce 1992 za-
chovávala právní kontinuitu s právem èeskoslovenským, a tudíž i tradici
názvu Mezinárodní den studentstva. Smutné pro mì je, že jediný mezi-
národní svátek mající pùvod v èeských zemích byl pøejmenován právì u
nás. A to má náš návrh napravit.
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Vyhlásím pøestávku po skonèení rozpravy. Nyní tedy paní poslankynì
Kateøina koneèná a potom se hlásím do rozpravy já. Požádám paní
místopøedsedkyni Jermanovou, aby na chvilièku pøevzala schùzi.

Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Ještì jednou, pane místo-
pøedsedo, odùvodním stanovisko vlády Èeské republiky k tomuto návrhu,
se kterým vás zèásti seznámila už paní zpravodajka.

Ale dovolte mi na zaèátek øíct: Tohle není návrh, kromì toho, že ho po-
depsali poslanci za KSÈM, který by vymysleli komunisté. Stejnì jako paní
Nìmcová, stejnì jako v pøíštím roce pan Hamáèek, stejnì jako pøedsedové
Senátu, pøedsedové vlády budou všichni 17. listopadu stát a uctívat pa-
mátku Jana Opletala a budou tam stát lidi, kteøí pøežili fašistický režim a
kteøí budou žádat, aby tento svátek do kalendáøe zaøadili. 

Pevnì vìøím, protože to možná budete i nìkteøí vy, naši noví kolegové,
že jim to alespoò neodkýváte tak, jak to dìlali ti pøedstavitelé pøedtím, kdy
se jim dívali do oèí a øíkali „jasnì, chápeme vás“, ale tady ve Snìmovnì
potom prostì pøedvádìjí úplnì nìco jiného. Tak to jenom úplnì na zaèátek.
Není to návrh KSÈM jako takové, je to prosba bojovníkù, kteøí za námi pøišli,
kteøí pøišli za všemi parlamentními stranami a jejichž prosbu nikdo jiný ne-
vyslyšel.

Stejnì tak to, omlouvám se prostøednictvím pana pøedsedajícího panu
kolegu Hegerovi, fakt není ideologický spor. To si tady hrajete nìco, co si
asi odehrát potøebujete pro vaše volièe, ale jestli už tu ideologii hledáte o-
pravdu úplnì všude, tak se docela máme v provedení TOP 09 a její
takzvanì opozièní role na co tìšit.

Ale já teï se krátce... Dovolte mi se vyjádøit jako pøedkladatelce ke sta-
novisku vlády, které nám bylo rozesláno jako snìmovní tisk 59/1 a obsahuje
tøi body.

Za prvé. Vláda konstatuje, že stávající oznaèení pøedmìtného státního
svátku – cituji – „jako Den boje za svobodu a demokracii je možné vztaho-
vat k událostem, které se váží jak k roku 1939, tak k roku 1989, a v tìchto
souvislostech je také pravidelnì pøipomínán. Obì významná data, jak 17.
listopad 1939, tak 17. listopad 1989, spojuje boj za svobodu a demokracii,
na nìmž se podstatnou mìrou podílely osoby z øad studentstva.“

Tento názor, jak už jsem zde uvedla, nesdílí Èeský svaz bojovníkù za
svobodu, jehož èleny jsou dosud žijící studenti ze 1200 tìch, kteøí byli in-
ternování v koncentraèním táboøe. Už po tøi roky opakovanì, a
pøedpokládám, že to bude dìlat i nadále, proto jsem vás varovala, že vás
to èeká, pøedseda Èeského svazu bojovníkù za svobodu Jaroslav Vodièka
pøi vzpomínkovém aktu pøed Hlávkovou kolejí v Praze v den výroèí 17. li-
stopadu 1939 žádá pøítomné ústavní èinitele, aby podpoøili návrh Èeského
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Dalším
pøihlášeným je paní zpravodajka, potom pan pøedseda klubu KDU-ÈSL
pan Mihola a pan ministr kultury.

Poslankynì Martina Berdychová: Vážená paní pøedsedající, dámy a
pánové, já bych jenom doplnila, že se urèitì za Mezinárodní den student-
stva nestydíme. Sedmnáctý listopad je Mezinárodní den studentstva stále
a nic jsme z kalendáøe nevyškrtli. Do roku 1990 nebyl státním svátkem 17.
listopad, 17. listopad nebyl ani významným dnem. To se stalo teprve v ro-
ce 1990, a v roce 2000 byl 17. listopad vyhlášen státním svátkem.
Oznaèení státního svátku jako Den boje za svobodu a demokracii je plnì
vystihující obì dvì události, které se k tomuto datu vážou, a já proto navr-
huji zamítnutí pøedkládaného snìmovního tisku. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní zpravodajce. Nyní pan
pøedseda klubu KDU-ÈSL Mihola a potom pan ministr Daniel Herman.
Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Dìkuji za slovo. Vážení kolegové, nebudu dlou-
ho zdržovat, to podstatné už jsem øekl ve svém pøedchozím pøíspìvku, ale
musím reagovat na paní kolegyni Koneènou. Já jsem za tu diskusi tady
vdìèný. Pro mì byla osobnì zajímavá. Možná že už nìkoho jiného naopak
nebaví, protože už je ponìkud dlouhá.

Ale paní kolegynì, nechtìl bych, abyste byla tak rezignovaná, co se
týká škol. Ty mají hodinové dotace teï pøece jenom na tu moderní historii
v rámci RVP daleko vìtší, mohou se vìnovat. Pokud víte, že je nìkde
špatnì, je potøeba na to upozornit, a ne øíct, že škola to nevyøeší. Prosím
vás, už vùbec to nevyøeší nìjaký název. Nechci být pesimista, jsem by-
tostný optimista, ale obávám se, že mnozí studenti, a to je špatnì, a tady
se shodujeme, že je potøeba udìlat nìco pro historické vìdomí a
povìdomí, se na svátek tìší, protože je volno. A to je chyba. To já øíkám
jako èlovìk, který se hlásí k tomu, a� vìdí a a� se ohlédnou nejen za rokem
1989, ale také za rokem 1939. Tady se shodujeme.

A prosil bych, protože komunisté mají ve svých øadách také historiky, je-
den z nich tady vystoupil minimálnì, pokud jsem zaregistroval, tak já jsem
teï nedávno úplnì náhodnì se dostal na stránky www.komsomol.cz.
Nevím, jak je úzký vztah mezi KSÈM a mladými komunisty, ale z histo-
rického hlediska jsem se pøímo lekl. Kdyby takto mìla modernizace KSÈM
do budoucna vypadat, tak potìš nás pánbùh.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan ministr Daniel
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Své vystoupení mi dovolte uzavøít slovy tiskové mluvèí Èeského svazu
bojovníkù za svobodu Jany Èasnochové: „Kolik mladých lidí v Èeské re-
publice si uvìdomuje, že existují zemì, v nichž dìti a mládež nemohou
svobodnì chodit do škol a uèit se, že existují státy, v nichž èelí diskrimina-
ci, zastrašování, politickému násilí a diktátu? Mezinárodní den studentstva
je jedineènou pøíležitostí poukázat na to, že svoboda a respekt k lidským
právùm skuteènì nejsou samozøejmostí.“

Dovolte mi úplnì na závìr krátkou vsuvku, kolegynì a kolegové, abych
potom nemusela vystupovat v té úplnì závìreèné zprávì. Možná i díky to-
mu, že chcete návrh zamítnout, a možná snad i podìkuji nìkterým kolegùm
z TOP 09, ODS èi KDU-ÈSL, kteøí tak vehementnì za to zamítnutí bojují, si
náš pøenos v Poslanecké snìmovnì pustí mladí lidé a možná se dozvìdí
nìco víc o tom, co byl 17. listopad 1939. Nebudeme se tady tak cvièit celé
ètyøi roky, abychom jim to v pravidelných intervalech zdùrazòovali. Ale
prosím vìøte, že ten návrh není ani ideologický, ani komunistický. Ten návrh
mìl uctít ty, kterých bychom mìli vážit, protože díky nim tady dneska se-
díme. (Potlesk zleva.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni a nyní s pøednostním právem pan místopøedseda Snìmovny, pan
poslanec Vojtìch Filip.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
èlenové vlády, paní a pánové. Velmi krátce, protože to paní zástupkynì
pøedkladatelù øekla.

Víte, my se nìkdy utápíme ve vlastních vìcech Èeské republiky, pøitom
se hrdíme, jak jsme vstoupili do té nebo oné mezinárodní organizace. A je-
diný svátek, státní svátek Èeské republiky, který má pùvod v tom
mezinárodním dìní a také z Èeské republiky vychází, a to je Mezinárodní
den studentstva, v podstatì opomíjíme. Já bych prosil, aby ti, kteøí tak
vehementnì mluví o Evropì, tak vehementnì mluví o ostatních vìcech,
pøipomnìli a byli hrdí na to, že to, co udìlali obèané tehdejší
Èeskoslovenské republiky v boji proti fašismu a stalo se od roku 1941 tím
vyhlášením v Londýnì Mezinárodním dnem studentstva, abychom to neš-
krtali z kalendáøe, abychom na to byli hrdí. Samozøejmì mùžeme
pøipomínat mistra Jana Husa, mùžeme pøipomínat pøíchod Cyrila a
Metodìje, to jsme si oslavili minulém roce. Devátý kvìten jsme vymìnili za
osmý kvìten, takže v tomto ohledu jde skuteènì i o jediný mezinárodní den,
který je slaven na podnìt událostí v bývalém Èeskoslovensku, potažmo v
Èeské republice. Prosím, berte to takto, nikoliv z pohledu jakéhosi ideolo-
gického náhledu na vìc. Dìkuji vám. (Potlesk zleva).
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ní zpravodajky, že do roku 1989, resp. do roku 1990, toto nebyl snad ani
významný den, natož státní svátek. Èili možná by to chtìlo trošku upøesnit.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Nyní paní poslankynì Kateøina
Koneèná, poté pan Miroslav Opálka. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Vážené kolegynì a kolegové,
prostøednictvím pana pøedsedajícího mi dovolte vzkázat panu ministrovi:
Víte, já jsem roèník 1981. Mùžete mì obviòovat ze spousty vìcí, ale jestli
to, co jsem tady èetla, a citáty lidí typu profesora Pavlíèka èi pøedsedy
Svazu bojovníkù za svobodu vám pøipadají jako ideologické, tak se trošku
obávám, co se bude dít na Ministerstvu kultury. (Bouølivý potlesk poslancù
KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní pan poslanec Miroslav
Opálka s faktickou poznámkou. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane místopøedsedo. Jednak chci
poznamenat, že jde o významný den, èili není to svátek, kdy by bylo volno,
a že tento významný den byl ve všech kalendáøích, i v tom zavrženém re-
žimu, vždy uveden. Neple�me si pojmy s dojmy. Myslím, že pokud nìkdo
sbírá staré kalendáøe, mùže se o tom pøesvìdèit.

Mohli jsme si ušetøit tuto debatu, kdybyste se chopili této iniciativy a
vyšli vstøíc úèastníkùm té doby, kteøí to vnímají tak, jak to sdìlili veøejnì, a
tak, jak to vyjádøili v petici. Nemuselo to být vùbec ideologicky sporné, mo-
hl to být návrh napøíè Poslaneckou snìmovnou a nemuseli jsme se
osoèovat, kdo má a kdo nemá nìjaké postranní úmysly.

Zkuste se nad tím ještì jednou zamyslet, a pokud to tedy neprojde, což
je v této Snìmovnì docela možná, možná že vaše iniciativa bude z naší
strany podpoøena a tøeba tento významný den bude rozšíøen o tento název
z vaší iniciativy. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu Miroslavu Opálkovi za
dodržení èasu. Nevidím žádnou pøihlášku do rozpravy, rozpravu konèím.
Ptám se, jestli je zájem o závìreèná slova. Paní zpravodajka nemá zájem.
Paní Kateøina Koneèná také nemá zájem.

A protože jsem slíbil panu pøedsedovi klubu ODS, že k hlasování se do-
staneme ve 12.50, využiji tìch tøí minut, nebudu vyhlašovat na tøi minuty
pøestávku a sdìlím, že budeme pokraèovat ve 14.30, že po odhlasování ve
13 hodin zaène organizaèní výbor Poslanecké snìmovny, myslím, že i
výbor pro bezpeènost je svolán a další, takže nebudeme otevírat po hla-

-  -

Herman. Vidím, že je poslední pøihlášený. Ještì vidím další pøihlášku.
Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Dìkuji, pane pøedsedající.
Kolegynì a kolegové, pùvodnì jsem neplánoval vystoupit v této diskusi,
ale pøece jenom nemohu nevystoupit, protože nìkteré pøíspìvky na toto té-
ma, myslím, si zaslouží odpovìï.

Pokud je toto téma, které jistì pokládám za vážné, nìkým ideologizo-
váno, tak je ideologizováno pøedevším nìkterými pøíspìvky komunistických
kolegyò. Jako èlen vlády jsem byl pouèen, že se nemusím obracet
prostøednictvím pøedsedajícího, tak se obracím k vám, paní kolegynì,
pøímo. Myslím si, že to byla ukázka tvrdé ideologizace.

Jsem absolventem jedné z fakult Karlovy univerzity, která je dokonce
starší než univerzita sama. Teologická fakulta byla založena v roce 1347,
tedy o rok døíve než Karlova univerzita, a právì díky komunistické stranì
byla tato fakulta vyakènìna ze svazku univerzity, byla vyhnána z Prahy a já
jako student jsem stál pøed samopalem komunistické státní bezpeènosti.
To znamená, jestliže tady zaznívají hlasy z øad komunistických kolegyò a
kolegù, že mají zájem o to, aby památka studentù nebyla zapomenuta, s
obsahem souhlasím, ale je to velmi nevìrohodné, a právì proto, že se
každoroènì setkávám u Hlávkových kolejí s tìmi, kteøí byli obì�mi tìch
dìsivých represí nacistického režimu, a také se setkávám s tìmi, kteøí byli
obì�mi dìsivých represí komunistického režimu, tak se jim chci podívat do
oèí, a právì proto nemohu pøistoupit na takovouto ideologizaci ze strany
komunistù a budu samozøejmì hlasovat pro zamítnutí tohoto návrhu.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministru Danielu
Hermanovi. S faktickou poznámkou paní kolegynì Koneèná, pan kolega
Opálka a – to byla øádná pøihláška, pane pøedsedo? Faktická. Tak to se
omlouvám. V tom pøípadì pan kolega Ondøej Benešík byl první fakticky
pøihlášený. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Ondøej Benešík: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
vážená vládo, já osobnì vnímám 17. listopad jako svátek dvou historických
událostí, které jsou naprosto jasnì propojené. Studenti v roce 1989 byli na-
padeni bezpeènostními složkami, protože si pøipomínali represe z roku
1939. Ten souèasný název vnímám jako název, který objímá obì tyto u-
dálosti. A podle mého názoru, pokud bychom ten návrh schválili, tak toto
oddìlíme. To si myslím, že rozhodnì není dobøe.

Zaznìlo tady, že chceme vyøadit, nebo že jsme vyøadili státní svátek,
který má mezinárodní pùvod. Jediný státní svátek. Ale zaznìlo tady od pa-
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Okamura ve dnech 12. až 14. února z dùvodu nemoci, dále se omlouvá
z dnešního jednání pan poslanec Štìpán Stupèuk od 12.30 do 15.30 hodin
a pan poslanec Josef Zahradníèek na dnešní odpoledne od 17 hodin a na
zítøejší dopoledne do 13 hodin. Tolik omluvy.

Pøed sebou máme nyní pevnì zaøazený bod èíslo

78.
Zpráva vlády o možnostech a postupech øešení

kritického stavu nezamìstnanosti v Èeské republice

Prosím povìøeného èlena vlády, aby se nyní ujal slova. A bude to sám
pan premiér. Prosím, pane premiére, máte slovo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane místo-
pøedsedo, vážené kolegynì a kolegové, já jsem nikoho nepovìøoval, ale u-
jal jsem se tohoto úkolu sám.

Dovolte mi tedy konstatovat, že úèast v tuto hodinu na schùzi
Poslanecké snìmovny úplnì neodpovídá naléhavosti problému, kterým se
zde budeme na základì žádosti Poslanecké snìmovny zabývat. Bylo tady
zdùraznìno, když Poslanecká snìmovna hlasovala o zaøazení tohoto bodu,
že je naprosto nezbytné, abychom velmi rychle tuto debatu na pùdì
Poslanecké snìmovny vedli. Vláda je k tomu pøipravena, já jsem pøipraven
vás za malou chvíli informovat v duchu požadavku, který byl pøednesen.
Nicménì je mi docela líto, že úèast v øadách našich lavic je tedy spíše
skromná.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, chci za prvé konstatovat, že vláda
pokládá situaci v oblasti nezamìstnanosti za alarmující. V žádném pøípadì
se nechceme nechávat uklidòovat srovnáními v rámci Evropské unie, která
hovoøí o tom, že Èeská republika z dlouhodobého hlediska patøí spíše mezi
zemì, které mají podprùmìrnou nezamìstnanost. Myslíme si, že
nezamìstnanost je vážný sociální problém a že jedním z úkolù každé
dobré vlády je aktivnì s nezamìstnaností bojovat.

Situace, ve které se nacházíme – a byla publikována statistická èísla i v
uplynulých dnech, máme v naší zemi v evidenci úøadù práce více než 600
tisíc lidí bez práce –, nespadla z èistého nebe. Vláda je pøesvìdèena o
tom, že stávající vysoká nezamìstnanost je dùsledkem konkrétních krokù,
které v naší zemi byly v uplynulých letech realizovány.

Jsou tady podle mého názoru dva hlavní dùvody. Za prvé vládní
hospodáøská politika pøestala být v uplynulých letech zamìøena na
podporu zamìstnanosti. Tím, že se vláda Mirka Topolánka a pozdìji také
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sování žádný další bod jednání, s tím že by, pokud nepadne žádný
jiný návrh odpoledne, dnešní den skonèil v 19 hodin, což je proti vèerejšku
pøíjemná zpráva.

Ve 12.50 zaène hlasování o návrzích, které padly k tisku 59, to zname-
ná návrh na zamítnutí, který byl jediný podán k tomuto návrhu, a potom by-
chom... Když návrh projde, tak není co øešit, když návrh neprojde, budeme
se zabývat pøikázáním výborùm k projednání. Lhùty nemùžeme, protože v
rozpravì žádná lhùta nepadla k prodloužení nebo na zkrácení, takže bude
hlasování pouze o pøikázání, pokud nebude pøijat návrh na zamítnutí. Mám
pravdu, paní zpravodajko? V rozpravì nepadl jiný návrh. Tak je tomu.

Ještì zagonguji, protože za minutu bychom mìli rozhodovat o tomto
návrhu. 

KDU-ÈSL žádá o pøestávku na pìt minut, takže vyhlašuji pøestávku do
12.55 hodin.

(Jednání pøerušeno na pìt minut.)
Vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, skonèila pøestávka pro

poradu klubu KDU-ÈSL a já samozøejmì... Pan kolega František Laudát.

Poslanec František Laudát: Dámy a pánové, vážený pane
pøedsedající, moc se omlouvám, ale vzhledem k té situaci si jménem klubu
TOP 09 beru pìt minut pøestávku.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe, já jsem ale na 13. hodinu
ohlásil organizaèní výbor, takže nezbývá nic jiného, než že pøeruším
schùzi, a budeme hlasovat tento bod nìkdy jindy. Nepovažuji to za zcela
korektní. Kdyby aspoò klub ODS vyhlásil, že jde na tiskovou konferenci, tak
bych tomu rozumìl, bylo by to èestnìjší. Ta záchrana, která pøišla od KDU-
ÈSL nebo TOP 09 je logická, ale nezlobte se na mì, nebudu mìnit pro po-
slance jiných výborù... (Hlasy z pléna.)

Ale já už jsem vyhlásil pøestávku. Bude se hlasovat až po polední
pøestávce. Dìkuji. Ve 13 hodin organizaèní výbor.

(Jednání pøerušeno ve 12.57 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 14.30 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Milé kolegynì poslankynì, milí kole-
gové poslanci, dovolte mi, abych vás pozdravil a pøivítal na odpoledním
jednání Poslanecké snìmovny.

Na zaèátek prosím omluvy. Nejprve se omlouvá pan poslanec Tomio
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pøirozenì útoèila i na ty skupiny obyvatel, které jsou reálnì ohroženy
nezamìstnaností nebo se nezamìstnanosti obávají.

Tyto dva faktory dostaly Èeskou republiku do situace, ve které se na-
cházíme. A to není možné si odmyslet. Není možné teï mluvit jenom o tom,
co chce udìlat nová vláda – a já se k tomu urèitì za chvíli dostanu –, která
je tady ètrnáct dní, pro to, abychom se vypoøádali se stávající vysokou
nezamìstnaností, ale musíme se taky podívat na to, co nás do tohoto sta-
vu dovedlo, pøedevším proto, abychom vylouèili opakování starých chyb
jak v oblasti pøekotných nepromyšlených reforem, tak ale pøedevším v
oblasti rozpoètové politiky státu, která by do budoucna nemìla procházet
takovým vývojem, který nás znovu dovede do hospodáøské recese. A ta
minulá hospodáøská politika byla do té míry chybná, že se naše zemì 18
mìsícù v hospodáøské recesi potácela. Podle mého názoru zbyteènì a
podle mého názoru zbyteènì dlouho, protože pokud se podíváme na
okolní zemì, tak žádná z tìchto zemí neprošla tak dlouhou hospodáøskou
recesí v uplynulém období jako Èeská republika. Slovensko rostlo, Polsko
rostlo, Rakousko i Nìmecko v uplynulých letech zaznamenávaly, by� mírný,
ale hospodáøský rùst. Jediná zemì v tomto regionu, kde ekonomika klesa-
la, a to 18 mìsícù po sobì, byla právì naše Èeská republika. To jsou zdro-
je stávající vysoké nezamìstnanosti.

Co se odehrávalo na Ministerstvu práce a sociálních vìcí, které mìlo s
tìmito trendy bojovat? Pan Drábek pøišel se sérií reforem. V èem spoèívaly?
On centralizoval úøady práce. Mìli jsme tady soustavu 77 samostatných
úøadù práce a bez ohledu na klienty úøadù a na služby, které lidé od úøadu
oèekávají, byla provedena reforma.

Nepøedcházela jí žádná analýza, žádné vyhodnocení, žádné zvažování
rùzných modelù, prostì byl narýsován model jeden a bez jakékoliv disku-
se byl velmi rychle zrealizován. To znamená, centralizovaly se úøady práce.

K èemu to vedlo v oblasti aktivní politiky zamìstnanosti, to pøece vy
všichni víte. Všichni jste s tím ve svých regionech, ve svých volebních ob-
vodech byli konfrontováni. Kompetence se pøesunuly z okresních mìst do
krajských mìst, nebo dokonce se pøesunuly z okresních mìst do Prahy. To
znamená, øada projektù, které v minulosti v oblasti aktivní politiky
zamìstnanosti mohly být s minimálními nároky na byrokracii a s minimál-
ními nároky na èasovou prodlevu dohodnuty a realizovány na úrovni jed-
notlivých okresù s vedeními pøíslušných úøadù práce, zaèaly být náhle
schvalovány v krajských mìstech, nebo dokonce v rámci centrálních
projektù v Praze. Èili ztratil se kontakt mezi obcemi a úøady práce, ztratil se
kontakt mezi lokálními zamìstnavateli a úøady práce prostì proto, že ta re-
forma byla provedena bez ohledu na potøeby aktivní politiky
zamìstnanosti.

Za druhé. Na úøadech a na celém ministerstvu zaèal úøadovat pan Ši-
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vláda Petra Neèase zamìøila pouze na jeden národohospodáøský cíl,
na snahu snižovat deficit roèního státního rozpoètu, zcela opustila sledo-
vání jiného cíle, který je významný v hospodáøské politice všech vyspìlých
státù, a tím je otázka zamìstnanosti, potažmo podpory hospodáøského
rùstu. Vláda se rozhodla snížit deficit státního rozpoètu doslova za každou
cenu, používala k tomu jak daòové nástroje, to znamená smìøovala a
zvyšovala daòové zatížení, zejména se dramaticky zvyšovala daò z
pøidané hodnoty, a souèasnì s tím vláda realizovala plošné škrty ve
veøejných výdajích. Problém je v tom, že tyto škrty byly skuteènì plošné a
zasáhly i ty oblasti veøejných výdajù, které tradiènì pøispívají k podpoøe
zamìstnanosti a hospodáøského rùstu. Chci pøipomenout, že se krátily pe-
níze na investice, chci pøipomenout, že se krátily peníze na platy, chci
pøipomenout, že nìkteré konkrétní kroky ve vládní politice, napø. ve fungo-
vání Ministerstva dopravy, Øeditelství silnic a dálnic, Státního fondu do-
pravní infrastruktury, vedly k tomu, že stát pøestal být schopen investovat z
veøejných zdrojù. Chyby, které se staly v oblasti øízení výdajù z operaèních
fondù Evropské unie vedly k tomu, že se zhoršily schopnosti Èeské repub-
liky využívat tyto peníze ve smyslu podpory hospodáøského rùstu.

Prvotní pøíèinou stávajícího stavu v nezamìstnanosti je tedy chybná o-
rientace hospodáøské politiky zemì v minulých letech pouze na jediný pa-
rametr – na škrty ve veøejných rozpoètech.

Druhou pøíèinou – a je to také pøíèina toho, proè dnes stát nemá k
dispozici teï hned okamžitì všechny potøebné nástroje k tomu, aby s
nezamìstnaností bojoval – jsou chaotické reformy, které zdestruovaly
systém služeb zamìstnanosti v Èeské republice. My jsme od 90. let v
naší zemi disponovali relativnì moderním systémem služeb v
zamìstnanosti, mìli jsme vybudovaný systém úøadù práce, který
podléhal Ministerstvu práce a sociálních vìcí, a v rámci tohoto
systému úøadù práce vláda byla schopná reagovat na vývoj ekonomi-
ky, to znamená na ekonomický cyklus, a byla schopna realizovat ná-
stroje tzv. aktivní politiky zamìstnanosti. To co se stalo zejména po
roce 2010 bìhem funkèního období vlády Petra Neèase, v dobì, kdy
byl ministrem práce a sociálních vìcí pan Drábek z TOP 09, pøineslo
celou sérii tzv. reforem, které ale zcela znièily schopnost úøadù práce
realizovat jakoukoliv aktivní politiku zamìstnanosti. Problém tìchto re-
forem je v tom, že za prvé nebyly promyšleny, za druhé nebyly vy-
zkoušeny, za tøetí byly realizovány lidmi, kteøí v nich velmi èasto vidìli
nástroj po své osobní obohacení. A za ètvrté, nepodléhaly a nebyly
souèástí žádného širšího spoleèenského konsensu, naopak, staly se
pøedmìtem ostrého zápasu, a to nejenom mezi vládou a opozicí tady
ve Snìmovnì, ale i mezi jednotlivými sociálními skupinami a vládou,
protože vláda tím, že destruovala aktivní politiku zamìstnanosti, tak
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pøevedeni, nebyly poskytnuty dostateèné finanèní prostøedky ze státního
rozpoètu, takže se mzdy dokrývaly z provozních výdajù podle toho, co v
daném roce v rámci provozních výdajù zbylo. To byly organizaèní
chaotické zmìny, které doprovázely fungování úøadù práce.

Øekl bych, že možná ještì horší byly nìkteré návrhy na reformy, které
mìly nezamìstnanost snížit, a byly to projekty, u kterých se vesmìs u-
kázalo, že stály pouze peníze a nevedly k žádným pozitivním výsledkùm.
Vznikl napø. projekt docházky nezamìstnaných na kontaktní místa veøejné
správy – takzvaný DONEZ. Nezamìstnaní se mìli v urèité hodiny hlásit na
poboèkách Èeské pošty, aby se zabránilo práci naèerno. Tento projekt v
tichosti samo Ministerstvo práce a sociálních vìcí ukonèilo prostì proto, že
žádné efekty nepøinesl.

Zmìnil se systém veøejné služby. Lidé, kteøí do ní byli novì zapojováni,
už nemìli šanci jakkoliv si pøilepšit tím, že pracovali v rámci systému
veøejné služby. Navíc byla snaha do té veøejné služby zapojit kromì
dlouhodobì nezamìstnaných i krátkodobì nezamìstnané, což
samozøejmì znamenalo vážné problémy i z hlediska tady diskuse na
politické scénì. Výsledkem potom byla stížnost a následné zrušení tohoto
institutu ze strany Ústavního soudu.

Dalším projektem, který zdržoval pracovníky úøadù práce od
potøebnìjší agendy, vèetnì aktivní politiky zamìstnanosti, byly sKarty. To
je téma, které už tady bylo zmiòováno tolikrát, že já už k nìmu žádné po-
drobnosti uvádìt nebudu. Všichni víte, co to bylo za nesmyslné cvièení, a
všichni také víte, jak to celé skonèilo. A já doufám, že ten konec nebude
znamenat dodateèné výdaje ze státního rozpoètu, aby snad ještì, probo-
ha, ministerstvo platilo té bance, která to celé provozovala, nìjaké finanèní
prostøedky.

Byla snaha zbavit úøady práce jedné z jejich hlavních agend a to je
zprostøedkování zamìstnání. Pøedstava pana Drábka byla taková, že to
budou dìlat soukromé agentury. Ten systém byl nastaven tak, že nikdy ve
skuteènosti nezaèal fungovat.

Èili toto byly nápady, které probìhly, vesmìs dobøe nedopadly a je e-
videntní, že pøispìly k tomu, že se v problémových regionech postupnì
zvyšoval poèet lidí bez práce.

Tolik k tomu, co se odehrávalo. Nemùžeme bohužel za tím udìlat
tlustou èáru. Souèasná ministrynì práce a sociálních vìcí bude trávit
bohužel ještì desítky a stovky hodin tím, že bude øešit kostlivce, kteøí vy-
padávají ze skøíní po panu Šiškovi, po panu Drábkovi zejména v oblasti
funkèních informaèních systémù. Právnì ani ekonomicky to vùbec nebude
jednoduchá situace. Nemùžeme za tím udìlat èernou èáru, nemùžeme
øíkat: to tady bylo, zapomeòme na to, vìnujme se budoucnosti. Takto jed-
noduché to prostì z hlediska fungování služeb zamìstnanosti nebude.
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ška. Pana Šišku si pøivedl pan ministr Drábek, uèinil z nìj svého klíèového
námìstka a pan Šiška se zaèal vìnovat reorganizaci informaèních
systémù. Všichni víme, jak ten pøíbìh pokraèuje. Dnes je pan Šiška za své
aktivity na Ministerstvu práce a sociálních vìcí trestnì stíhán.

Co se stalo? Úøad práce dnes nemá pod kontrolou ani agendové
informaèní systémy, ani systémy podporující bìžný provoz, protože správ-
cem jednotného informaèního systému bylo za ministra Drábka ustanove-
no Ministerstvo práce a sociálních vìcí. Nasadily se nové informaèní
systémy na úøadech práce, ty byly ale nefunkèní, nespolehlivé, vyžadova-
ly pracnou obsluhu. Zamìstnanci obsluhovali a hlídali informaèní systém,
aèkoliv by to mìlo být ve skuteènosti naopak, to znamená, lidé sloužili to-
mu, a sloužili o nedìlích, sloužili veèer tomu, aby vùbec informaèní systém
udrželi v chodu, místo aby informaèní systém byl oporou pro jejich práci.
Bylo to celé zfušované, bylo to amatérské a pravdìpodobnì to bylo také
korupèní. To já tady teï nebudu tvrdit, to musí potvrdit vyšetøování policie
a musí to také potvrdit rozhodnutí soudu. Ale to podezøení se tady vznáší
ve vzduchu a já doufám, že jednoho dne bude jasné, co se vlastnì všech-
no na Ministerstvu práce v dobì úøadování pana Drábka a pana Šišky sta-
lo.

Problémy s informaèními systémy vygradovaly na zaèátku loòského ro-
ku. Jenom díky nezmìrnému úsilí zamìstnancù úøadù práce se podaøilo
situaci øešit. Znovu se krize vrátila na zaèátku letošního roku. Opìt stejná
situace, to znamená pøesèasy, problémy s tím, udržet informaèní systémy
v chodu. To byla druhá vìc, která podlomila schopnosti úøadù práce – nej-
prve ona centralizace, za druhé nezvládnutý pøechod na nové informaèní
systémy.

Tøetí vìc, pod kterou se podepsal pan ministr Drábek na fungování
úøadù práce, bylo nezvládnutí pøevodu agend, které se týkaly hmotné
nouze, z obcí na úøady práce. Bylo to provedeno zpùsobem, kdy úøady
práce byly poddimenzovány personálnì, byly na nì pøevedeny nové
agendy, nepøišel s nimi dostateèný poèet pracovníkù, protože se toho
využilo k úspoøe poètu lidí zamìstnaných na úøadech práce, ale v kom-
binaci s tím, že souèasnì s pøevodem tìchto agend zkolabovaly
informaèní systémy, tak se úøady práce absolutnì té agendì nemohly
vìnovat kvalitativnì na stejné úrovni, jako se jí vìnovaly obce. To mimo
jiné mìlo ty dùsledky, o kterých jsme tady hovoøili dneska ráno. To zna-
mená rozvoj onoho divokého podnikání napø. v oblasti èerpání sociál-
ních dávek v rámci nejrùznìjších podnikatelských projektù, ubytoven
apod. Prostì rozjelo se to v okamžiku, kdy úøady práce pøestaly fungo-
vat a kdy ty agendy obce pøevedly na úøady práce – a neštìstí bylo
hotovo. Èili poddimenzování poètu pracovníkù na úøadech práce, navíc
na nì nebyly poskytnuty pøíslušné – ani na pracovníky, kteøí byli z obcí
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èele stál napøíklad Martin Jahn. CzechInvest byl vzorem pro agentury
podobného typu v celém regionu. CzechInvest byl lídrem v oblasti lákání
pøímých zahranièních investic. Tohle už je dneska dávno minulost. Ta a-
gentura málem zanikla. V té agentuøe už také byla policie. Tam prostì byla
øada problémù v minulých letech, destrukce podobná tomu, co se
odehrávalo na úøadech práce. Musíme mít funkèní CzechInvest v èele re-
nomovanou osobu a zaèít intenzivnì kvalifikovanì lákat nové pøímé
investice do Èeské republiky a zamìøit se na regiony, kde je pracovní síla
také k dispozici. Mluvím o Moravskoslezském kraji, mluvím o Ústeckém
kraji.

Èili aktivita vlády v oblasti pøímých zahranièních investic.
Za druhé podpora exportu. Musíme využít všechny stávající instituce,

podívat se na to, aby se tam nekradlo, protože to, co se odehrávalo v ÈEB
a v EGAP, nás nemùže nechat klidným. V minulých letech opìt už tam ta-
ky byla policie. Potøebujeme aktivní ekonomickou diplomacii, která se
zamìøí na rychle rostoucí trhy. Èili podpora exportu a ekonomická diplo-
macie.

Nesmíme ztrácet èas tím, že se jednotlivé státní instituce budou hádat
mezi sebou. Nesmíme ztrácet èas tím, že budeme uvažovat o jejich reor-
ganizacích, že je budeme sluèovat, rozdìlovat a zase sluèovat. Tohle
všechno stojí energii, stojí to peníze a jenom to znechutí ty poslední lidi,
kteøí jsou ochotni pro stát v tìchhle službách pracovat. To znamená,
zamìøit se na výsledky, na efektivitu místo toho, abychom se zamìøili na
neustálé reorganizace.

Za tøetí – podpora drobného, støedního podnikání, podpora
modernizace èeského prùmyslu, využití Èeskomoravské záruèní rozvojové
banky, snižování administrativního zatížení podnikatelù, zavádìní takových
dotaèních titulù, které podpoøí moderní technologie, snižování energetické
nároènosti. A teï jsem opìt zpátky u fondù Evropské unie, které k tomu
mohou výrazným zpùsobem pomoci.

Tolik jenom velmi struènì nìkolik poznámek k té první ose politiky
zamìstnanosti – a to je nová hospodáøská politika vlády. Èili nikoliv plošné
škrty, ale selektivní úspory v provozu státu, nikoliv zvyšování DPH, nikoliv
škrty v oblasti investic nebo škrty v oblasti platù. Nová hospodáøská politi-
ka vlády zamìøená na pøímé investice, podporu exportu, podporu
drobného a støedního podnikání, modernizace našeho prùmyslu.

Teï mi dovolte, abych se v závìreèné èásti svého vystoupení vrátil zpìt
na pùdu úøadù práce.

Poté, když se úøady práce – já doufám – vypoøádají s tím neblahým
dìdictvím po panu Drábkovi a budeme mít k dispozici opìt funkèní službu
státu v oblasti zamìstnanosti, tak je dùležité, abychom se soustøedili na
nové formy aktivní politiky zamìstnanosti. Nové formy by mìly být
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Pøesto mi dovolte, abych se teï podíval dopøedu, abych se soustøedil
na to, co je možné udìlat a co by mìla udìlat vláda a co by mìl udìlat stát.

První – a teï na chvíli odboèím od klasických agend, které se týkají
Ministerstva práce a sociálních vìcí, a rád bych se podíval na
hospodáøskou politiku vlády. Já jsem pøesvìdèen o tom, že bez zmìny
hospodáøské politiky vlády, jenom tím, že budeme dìlat lepší politiku na
úøadech práce nebo lepší aktivní politiku zamìstnanosti, trendy
nezmìníme. My jsme schopni na úøadech práce zlepšit práci s hendike-
povanými skupinami a o nìco zkrátit dobu mezi tím, kdy pøijdou o práci, a
znovu se budou moci zapojit na trh práce. Možná se nám podaøí zapojit
více dlouhodobì nezamìstnaných do aktivizaèních programù, ale trend
zvrátit nedokážeme. To, co dokáže zvrátit trend, je zmìna hospodáøské po-
litiky vlády, to znamená podoba státního rozpoètu, to znamená chování
klíèových institucí státu, které mohou podpoøit rùst a které mohou podpoøit
zamìstnanost. 

První téma, kterým chci zaèít, je otázka èerpání prostøedkù z fondù
Evropské unie. Mì vùbec netìší, že musím øíci, že jsme nejhorší v Evropì,
pokud jde o èerpání penìz z fondù Evropské unie, protože v loòském roce
jsme pøišli nenávratnì o 10 miliard korun a celá sedmadvacítka dohromady
pøišla o cca 16 miliard korun. Èili z toho 10 miliard byla Èeská republika.
Letos hrozí, že pøijdeme o 24 miliard korun, a nejvìtší riziko je v operaèním
programu Životní prostøedí, kde leží peníze, které pøirozenì mohou
generovat zamìstnanost, pokud je budeme schopni využít a investovat
napøíklad do projektù masivního zateplování, do projektù snižování ener-
getické nároènosti.

Takže první vìc, kterou vláda chce zmìnit, a zaèala na ní velmi
intenzivnì pracovat, je nepøipustit, abychom pøišli o peníze z fondù
Evropské unie, a minimalizovat ztráty, které vznikají v souvislosti s tím, že v
tìch systémech byly chyby. Soustøedit se na to, tìch 24 miliard rizika v le-
tošním roce musí být minimalizováno, a souèasnì je dùležité pøi tìch
zmìnách tam, kde ještì vùbec bude možné dosáhnout nìjaké zmìny, ty
peníze nasmìrovat do programù, které podpoøí vznik pracovních míst.

Další vìc, která je dùležitá pro vládu, je podpora zahranièních investic.
My tady potøebujeme urèitý pozitivní obrat. Nemùžeme jako Slovensko na-
bídnout euro, neplatíme zatím ještì eurem v Èeské republice, nemùžeme
jako Bulharsko a Rumunsko nabídnout extrémnì levnou pracovní sílu, to
není cesta pro nás. Nemùžeme ani nabídnout daòový dumping, protože
máme témìø stomiliardový deficit státního rozpoètu. To, co mùžeme na-
bídnout, je kvalifikovaná pracovní síla. Jsou pøipravené prùmyslové zóny v
øadì regionù, do kterých jsme investovali, a kvalitní servis ze strany vlády
pro nové investice. A tím kvalitním servisem vláda mùže teï zaèít.

My musíme vrátit CzechInvest na úroveò, na které byl v dobì, kdy v
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prostor i názorùm opozièních stran, aby øekly i své pøipomínky, své návrhy,
své podnìty pro novou vládu. Vláda je tady ètrnáct dní. Dnes by vláda
mìla projednávat své programové prohlášení, se kterým chce pøijít do
Poslanecké snìmovny 18. února, kdy se bude hlasovat o její dùvìøe.

Já vás chci, vážené poslankynì a vážení poslanci, na závìr svého vy-
stoupení ujistit, že politika zamìstnanosti, otázka podpory hospodáøského
rùstu a vytváøení pracovních míst bude v centru pozornosti práce a aktivit
nové vlády. Je to jeden z klíèových strategických cílù, na které se nová
vláda chystá jednoznaènì zamìøit.

A jenom – protože jsme tady už absolvovali èást diskuse – mi dovolte
ještì jednu poznámku na závìr. Já si velmi rád poslechnu názory,
doporuèení a rady pøedstavitelù opozièních stran. Pouze bych chtìl po-
žádat, až budou vystupovat kolegové z ODS nebo kolegové z TOP 09, aby
s tìmi radami šetøili, protože oni mìli sedm let na to, aby ukázali, co dove-
dou, a dopadlo to tím nejhorším možným zpùsobem. Èili až kolegové z
ODS a TOP 09 budete vládì doporuèovat, jakým zpùsobem by mìla po-
stupovat, prosím, myslete na to, co vy sami jste mohli udìlat pro aktivní
politiku zamìstnanosti v minulých letech, a myslete na to, co jste pro tu ak-
tivní politiku zamìstnanosti ve skuteènosti udìlali a jakým tragickým a ka-
tastrofálním zpùsobem to dopadlo.

Dìkuji. (Potlesk z poslaneckých lavic ÈSSD.) 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu premiérovi. Zahajuji
všeobecnou rozpravu, do které se jako první s pøednostním právem
pøihlásil pøedseda poslaneckého klubu TOP 09 a Starostové Miroslav
Kalousek. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vážení èlenové vlády, dámy a pánové, já rovnìž dìkuji panu premiérovi za
neotøelý pøíspìvek k politické kultuøe, kdy na závìr svého proslovu øekl:
Nyní bude potøeba slyšet názory opozice, akorát bych chtìl požádat, aby
kolegové z ODS a TOP 09 drželi hubu. Myslím si, že za posledních 20 let
si zatím žádný pøedseda vlády nedovolil, a myslím si, pane premiére, že –
(Pøedsedající pøipomíná: Mým prostøednictvím prosím.) Myslím si, pane
premiére Gazdíkovým prostøednictvím, že ani vy byste si to dovolovat
nemìl. Ale je to samozøejmì vìcí vašeho vkusu, vaší politické kultury a va-
ší buranské výchovy.

Pane pøedsedo vlády, já chápu, že toho máte hodnì. Pøesto prosím, a-
byste si povšiml, že už je pøece jenom po volbách, že byla jmenována po-
litická vláda, a že dokonce ta vláda pøíští týden požádá o dùvìru a že už
není volební kampaò. A že jste byl Poslaneckou snìmovnou požádán o to,
jak chce vláda øešit otázku nezamìstnanosti. Já chápu, že to je mimoøádnì
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zamìøeny na veøejnì prospìšné práce pro lidi, kteøí jsou dlouhodobì bez
zamìstnání. Vytváøejí se nové programy v rámci aktivní politiky
zamìstnanosti napøíklad v oblasti podpory práce na zkrácený pracovní
úvazek. Rozvíjí se projekt sdílení pracovních míst mezi absolventy a mezi
staršími pracovníky. Pøipravuje se projekt služeb pro domácnosti, kde je
cílem využít potenciál tvorby pracovních míst v rámci sektoru služeb pro
domácnosti, který roste. To znamená, tam by bylo možné najít uplatnìní
pro øadu lidí, kteøí jsou dnes ještì stále v evidenci úøadù práce.

Vláda má ve svém programovém prohlášení projekt snížení plateb so-
ciálního pojištìní pro pøíslušníky skupin, které jsou hendikepovány na trhu
práce, to znamená lidi starší padesáti let, ženy po mateøské dovolené, mla-
dí lidé do tøiceti let. Èili pøedpokládám, že ministerstvo rychle pøipraví
pøíslušnou legislativu tak, aby byla schválena v letošním roce, abychom
nejpozdìji poèátkem pøíštího roku tento nový projekt vlády byli schopni
spustit. Oèekávám, že by reálnì mohl pøispìt ke snížení dlouhodobé
nezamìstnanosti v tìchto nejvíce ohrožených skupinách.

Samozøejmì že vláda poèítá s tím, že bude využívat i nadále zdroje z
fondù Evropské unie. V letošním roce se poèítá s tím, že se z národních
zdrojù utratí zhruba tøi miliardy korun na aktivní politiku zamìstnanosti z
tìch penìz, které jsou vyèlenìny již teï ve schváleném zákonu o státním
rozpoètu. Zvýšená pozornost, a to zdùrazòuji, z hlediska aktivní politiky
zamìstnanosti bude vìnována regionùm, kde je dlouhodobì
nezamìstnanost vysoká. Opìt se jedná zejména o Ústecký kraj a zejména
o Moravskoslezský kraj. Tam také došlo poèátkem letošního roku ke zvýše-
ní hmotné podpory, která je poskytována v rámci investièních pobídek na
vytváøení nových pracovních míst, pokud jde o dotaci na jedno novì vzni-
kající pracovní místo. Pøedpokládám, že by to mohlo pomoci zaplnit volná
místa v prùmyslových zónách, která v tìchto regionech ještì stále existují.

Pokládám za velmi dùležité, že by postupnì, tak jak se budou teï kon-
solidovat úøady práce, mìla být znovu obnovována spolupráce mezi úøady
práce v regionech, mezi obcemi, mìsty, mezi krajskými úøady, mezi firma-
mi. To, co pokládám za dùležité napøíklad z hlediska nezamìstnanosti
absolventù, bude také novì komunikace mezi Ministerstvem práce a
sociálních vìcí a Ministerstvem školství a mezi kraji, tak abychom mìli do-
statek informací pro další vývoj vzdìlávání v oblasti støedoškolského
vzdìlávání. Tam potøebujeme lépe cílit výchovu, tak abychom snížili poèet
potenciálních nezamìstnaných v oblasti absolventù. I tady by úøady práce
a Ministerstvo práce mìly zaèít hrát mnohem aktivnìjší roli a úøady by mezi
sebou mìly mnohem více komunikovat.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, pøirozenì bych mohl mluvit ještì
déle, ale myslím, že to nebylo cílem návrhu na to, abychom dnes tady mlu-
vili o aktuální situaci v oblasti nezamìstnanosti. Myslím si, že je potøeba dát
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Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Dovolte mi
poznamenat, že aèkoliv pan ministr Drábek už delší dobu ministrem není,
je to tuším nìjakých tìch 15 mìsícù, tak vás mohu, pane poslanèe
prostøednictvím pøedsedajícího, ujistit, že dodnes na nìj všichni
zamìstnanci úøadu vzpomínají. A v dobrém to není. A jestliže letos na jaøe
se nám znovu pøipomenul ten problém s nefunkèními systémy na úøadech
práce, tak to není dìdictví po Rusnokovì vládì, to je dìdictví po vládì
Mirka Topolánka, respektive Petra Neèase. A já bych tady neøíkal na závìr
svého vystoupení to, co jsem øíkal, kdybychom sem pøišli, do Poslanecké
snìmovny, všichni s èistým listem a nikdo z nás nenesl odpovìdnost za to,
co se odehrálo na úøadech práce po roce 2010. Ale já prostì o tom
nemùžu mlèet.

Máte pravdu, pane poslanèe prostøednictvím pana pøedsedajícího.
Kdyby se vláda ještì za dva roky pøi debatì o nezamìstnanosti vymlouva-
la na pana Drábka, tak by to bylo ostudné. Ale máme plné právo teï, kdy
vláda pøišla, a je tam ètrnáct dní, máme plné právo øíci, v jakém stavu
pøebíráme Èeskou republiku. Máme plné právo øíci, v jakém stavu jsme
nalezli úøady práce. Co se odehrává na Ministerstvu práce a sociálních
vìcí. Máme plné právo to øíci a já oèekávám, že to každý ministr øekne. Že
každý ministr udìlá inventuru, že udìlá audit toho, co na tom resortu našel,
co našel funkèního, co našel nefunkèního, jaké tam hrozí státu žaloby a kde
je pro fungování státu problém. Tohle nová vláda pøece uèinit musí. Ale ne-
bude se za rok, za dva vymlouvat na pana Drábka. To už bude její
odpovìdnost, jestli si s nezamìstnaností poradí a jestli se jí podaøí nastar-
tovat aktivní politiku zamìstnanosti.

Ale já jsem tady, pane poslanèe prostøednictvím pana pøedsedajícího,
za tímto pultem stál pøed nìjakou dobou a doslova jsem vás prosil, i
jménem tìch zamìstnancù úøadu práce, kteøí øešili kolaps informaèního
systému, i jménem tìch lidí, kterým pøestaly chodit sociální dávky, na které
mìli ze zákona nárok, tak jsem vás tady prosil, z tohoto místa, a prosil jsem
i bývalého premiéra Neèase, abyste nìco udìlali, abyste zasáhli, abyste
ukonèili pùsobení pana Drábka na Ministerstvu práce a sociálních vìcí. Vy
jste to tehdy ignorovali. Ignorovali jste to, nechali jste to alibisticky svému
vlastnímu vývoji, až pak zasáhla policie, tak pan ministr Drábek musel z ve-
dení ministerstva odejít. Ale do té doby napáchal velké množství škod a my
se z tìch škod budeme pøece jenom ještì nìjakou dobu vzpamatovávat.
Ano, nemùžeme udìlat tlustou èáru, ano. Musíme ale pojmenovat ty pro-
blémy, které nová vláda pøebírá po vládách pøedchozích. A i když tam byl
pan ministr Koníèek, i když se ministr Koníèek snažil nìkteré problémy
øešit, tak za tìch nìkolik mìsícù se to bohužel vyøešit nepodaøilo. (Potlesk
zleva.)
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složité v liberální, otevøené tržní ekonomice – zatím ještì chvíli tržní, zatím
ještì nevládnete tak dlouho – že to je mimoøádnì obtížné. Prostì konkrétní
návody aktivní vládní politiky, které mohou nìjakým zásadním zpùsobem
zvrátit ten trend, který tady je, jsou malé. My, kteøí se tomu vìnujeme, víme,
že manévrovací prostor vlády není samospasitelný, že je relativnì velmi
malý. Že samozøejmì vláda musí èinit vše, co je v jejích silách v rámci re-
levantní hospodáøské politiky. Ale ujiš�uji vás, že pokud nesnížíte v pøíštích
dvou letech nezamìstnanost o dvì procenta, jako že nesnížíte, pokud by
evropská poptávka nezaèala utíkat kvapíkem, tak my vás nebudeme lacinì
kritizovat za to, že se vám nepodaøilo tu nezamìstnanost snížit, protože
dobøe víme, jaké jsou možnosti aktivních krokù vlády a o kolik mohou tu si-
tuaci zlepšit nebo zjednodušit.

Mì ale zarazilo, že pomìrnì dominantní èást toho vašeho projevu ne-
sla jméno Drábek. To jméno padlo asi dvacetkrát. Já jsem pøesvìdèen, že
za tím není možné uèinit tlustou èáru. I já jsem pøesvìdèen, že úèelové
kampanì a novinové èlánky nemohou být jediným vysvìdèením práce, kte-
rou pan ministr Drábek odvedl na Ministerstvu práce a sociálních vìcí, a že
s odstupem èasu budeme hodnotit efektivitu systému, míru
nezamìstnaných a tìch, kteøí tu práci skuteènì hledají, a skuteènì rele-
vantní objektivní èísla, kterých dosáhl pan ministr Drábek a kterých dosáh-
nou vlády budoucí. K tomu se dostaneme. A já jsem rovnìž pøesvìdèen,
že není možné nad tím udìlat tlustou èáru.

Ale nechápu, proè o tom hovoøíte jako nìkdo, kdo to vèera po panu mi-
nistru Drábkovi pøevzal, nebo paní ministrynì Marksová-Tominová, omlou-
vám se. To pøece nebylo vèera. Pane pøedsedo vlády, já si vám dovoluji
pøipomenout, že pan ministr Drábek odešel ze své pozice v øíjnu 2012 a že
už tam 15 mìsícù není. A že tam mezitím byla vláda jmenovaná panem pre-
zidentem Zemanem, které vy, vaše strana vyslovila dùvìru, a pøevzala za
ni politickou odpovìdnost. Ta tam je zhruba stejnou dobu, jako tam byl
pøedtím pan ministr Drábek. Já pøebírám samozøejmì ochotnì za TOP 09
politickou odpovìdnost za všechny kroky, které se staly na Ministerstvu
práce a sociálních vìcí po dobu pana ministra Drábka. A znovu øíkám, opìt
není možné nad tím udìlat tlustou èáru. Ale je absurdní se domnívat, že
vláda, která pøíští týden požádá o dùvìru, si další dva roky vystaèí s tím, že
za všechno mùže Drábek. Ten Drábek už tam 15 mìsícù není. Pøedtím tam
byla rok vaše vláda, vaše politická odpovìdnost, a já prosím, abyste se k
tomu pøihlásil, pane premiére.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi Kalouskovi.
(Potlesk zprava.) Dále se s pøednostním právem pøihlásil pan premiér.
Prosím, pane premiére, máte slovo.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S další faktickou poznámkou
pan kolega místopøedseda snìmovny Jan Bartošek. Prosím, pane
místopøedsedo, máte slovo.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane pøedsedající, dámy a
pánové, pìkné odpoledne.

Ohlednì krokù pøedchozí vlády, myslím tím pravicové vlády, mùžeme
polemizovat, zda byly ku prospìchu, anebo tuto zemi poškodily.
Každopádnì co se týká správy Ministerstva práce a sociálních vìcí TOP
09, muži, kteøí tam byli vysláni, což je ministr Drábek a námìstek Šiška, si
dovoluji tvrdit, že to je skuteènì obdivuhodné dílo, které tam pøedvedli.
Myslím si, že pøedvedli destrukci takového rozsahu v sociálním systému, že
skuteènì ne pùl roku, ne rok, to je opravdu velmi krátká doba, aby ten
svinèík, co tam je, se podaøilo napravit.

Bohužel, byl jsem jeden z lidí, kteøí dávali rùzná trestní oznámení atd.,
celou kauzou jsem se dlouhodobì zabýval a vím, že k informacím bylo vel-
mi obtížné se dostat. Díky tomu, že jsme se vrátili do parlamentu, se touto
kauzou budeme zabývat dál, protože jsem pøesvìdèen, že ještì ne
všechny vìci byly øádnì došetøeny a o všem se dostateènì ví. A skuteènì
vìøte tomu, že to není otázka toho, co jste pøedvedli a kolik jste ušetøili. Pro
mì leží otázka, o kolik ještì tento stát díky vašemu pùsobení na MPSV
pøijde. Dìkuji. (Potlesk vlevo.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu místopøedsedovi. S da-
lší faktickou poznámkou pan poslanec Ivan Pilný. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Ivan Pilný: Vážený pane pøedsedo, vážené kolegynì a kole-
gové, já už si pomalu zvykám, že v tomto sále se ukazuje prstem na obì
strany, kdo co zavinil. Pro nás je tady kontinuální volební kampaò a pro-
nášejí se tady klišé. Ale jestliže máme øešit nìjaké problémy, a tím urèitì je
zamìstnanost, tak pojïme být konkrétní. Pøíèin, proè to je, je nìkolik a jsou
opravitelné, i když možná ne dost rychle.

To, co vychází ze škol, neodpovídá trhu práce. Je potøeba to tady
nìjakým zpùsobem zmìnit, bude to chvíli trvat, ale ti lidé nedostanou
zamìstnání, protože je trh práce nepotøebuje. Potom, když se podíváme na
další skupinu lidí, kterým je pøes padesát, tak tam probíhají rekvalifikaèní
programy, které nedávají žádný smysl. Podpora podnikání tady vypadá
tak, že když pøicházejí evropské fondy, tak nastává obrácená personaliza-
ce. To znamená – ne já si pøijdu pro peníze, kdy je potøebuji a na co je
potøebuji, ale musím se pøizpùsobit výzvám a musím se pøizpùsobit tomu,
jak jsou vypsaná nìjaké byrokratická kritéria, a� už pocházejí z Bruselu, ne-
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dále tu máme dvì faktické poznámky.
S první faktickou poznámkou pan poslanec Jaroslav Foldyna. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Jaroslav Foldyna: Dobrý den. Já si dovolím jednu faktickou
poznámku k tomu vystoupení pana poslance Kalouska. Já mám ohromný
respekt, když pan Kalousek mluví, protože patøí k osobnostem tohoto par-
lamentu. A mùžeme se na nìj dívat negativnì nebo pozitivnì, ale patøí k
tìm osobnostem. 

Ale vy jste tady, promiòte, prostøednictvím pana pøedsedajícího. Pan
Kalousek tady øekl vìci, na které nejde nereagovat. Pan Kalousek mluvil o
patnácti mìsících nìjaké vlády, která mìla napravit nìco po panu
Drábkovi. Vždy� k tìm zmìnám, obsahovým zmìnám na MPSV, k tìm
hlubokým zmìnám od toho malého èlovìka pana Drábka k tak ohromným
zmìnám, to nemùže vyøešit žádná patnáctimìsíèní vláda. S tím bude mít
problém vyøešit to ještì celá tato vláda ètyøi roky.

To, co se odehrálo na Ministerstvu práce a sociálních vìcí za vlády
právì pana pøedchozího ministra z TOP 09, a ten dopad, jaký to mìlo na
veøejnost, na lidi, jak èekali na výplatu sociálních dávek, jak se rozpadl kon-
trolní systém, jak narostly sociální dávky, které není schopno Ministerstvo
práce a sociálních vìcí kontrolovat, obecní úøady jak se staly bezbranné,
to prostì nejde opravit za patnáct mìsícù. A já budu strašnì rád, když se
to podaøí této vládì za ètyøi roky. Pan Drábek bude hluboce zapsán v
dìjinách ÈR a v dìjinách MPSV jako jeden z nejhorších ministrù. (Potlesk
vlevo.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: S další faktickou poznámkou pan
poslanec Kalousek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Rozhodnì jsem nemyslel, že by to tam
mìl kdokoli opravit. Pan Drábek po dvaceti letech udìlal zásadní krok k to-
mu, aby vyboèil ze starých poøádkù. A� už pan ministr Koníèek, nebo
konkurenèní finanèní skupiny i kdokoli jiný se teï prostì bude snažit za ka-
ždou cenu to do tìch starých poøádkù zase vrátit, což je bohužel to, co se
stát nemìlo. Pak si øekneme, jak efektivní byly a jsou ty staré poøádky a ja-
kou efektivitu mìly systémy, které se snažil zavést pan ministr Drábek. To
je pouze reakce na pana poslance Foldynu.

Nicménì, milý pane premiére, pokud dovolíte, já jsem mìl jednu jedi-
nou otázku. Jak dlouho se ještì chcete vymlouvat na pana ministra Drábka
a mít ho jako klišé? Slyšel jsem že dva roky. Dobrá, tak ještì dva roky se
budete vymlouvat na pana ministra Drábka a po dvou letech už nikoli.
(Potlesk vpravo.)
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pánové, už to tady øekli pánové z hnutí ANO. Myslím si, že nezamìstnané
teï nezajímá znovupøehrávání vinylových desek pana Sobotky, což je
pøíbìh už z minulého volebního období. Bod zní naprosto jasnì. Vy nám
máte øíct, s jakými recepty pøijdete. Nebo to bude v úterý pøíští týden, že
pøijdete? Vy jste tady opravdu strávil vìtšinu toho èasu. Vy nevíte ty recep-
ty?

Jediné, co jsem tady zaznamenal, že budete podporovat zahranièní in-
vestice. Já se ptám, proè už koneènì nezaèneme podporovat ty domácí in-
vestory. Ono ještì zøejmì málo èeské ekonomiky, èeského prùmyslu,
èeského bankovnictví je v zahranièních rukou.

Jinak tady nezaznìlo nic. Vezmìte si, že nelze pochybovat o tom, že
státní správa, úøady práce, nebo jak se to jmenuje, ve všech západoev-
ropských zemích jsou na špièkové úrovni, pøitom tam mají v øadì pøípadù,
snad s výjimkou Nìmecka, dramaticky vyšší nezamìstnanost. To znamená
že tady asi klíè k receptu není.

Nezaznìlo tady nic, jak se budete chovat k našim podnikatelùm, k tìm,
kteøí vytváøejí pracovní místa. Ještì bych pochopil, a populisticky, když už,
protože vy jste tady pøedvádìli ètyøi roky, ne-li víc, populismus, tak bych se
zeptal, jestli tedy nezazní konkrétní èíslo, kolik napø. se pokusíte vytvoøit za
svoje funkèní období pracovních míst. Ve Spojených státech vždycky
prezident vykøikuje, kolik jich zajistí nebo kolik bude nových pracovních
míst. Nic konkrétního. Proto chápu, že musíte žít v minulosti. 

Ale požadavek ze Snìmovny byl jednoznaèný: jaké máte recepty, s èím
pøicházíte, aby se katastrofální èíslo nezamìstnaných snížilo. A k tomu jste
tady neøekl témìø nic. Takže pokud to neudìlá nìkdo jiný, tak já na další
snìmovní schùzi navrhnu tento bod opìtovnì a opìtovnì se budu ptát.
Možná že se to po nìkolika mìsících èi letech nauèíte a koneènì pøijdete,
abyste skuteènì konkrétnì nabídl lidem, co se s tím dá dìlat v rámci mo-
žného, protože drtivá vìtšina tìch problémù neleží, dokonce není ani v
moci øešení naší republiky, ale pøece jenom nìèemu pomoci mùžete. Tak
já bych aspoò to málo chtìl, abyste tady odprezentoval. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: S další øádnou pøihláškou pan po-
slanec Miroslav Opálka. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane pøedsedo. Myslím, že jste mìl
urèit zpravodaje pro tento bod, a to bývá vìtšinou první diskutující.

Jinak, vážené kolegynì, kolegové, budeme se k problematice
zamìstnanosti vracet pravdìpodobnì ještì na této schùzi v souvislosti se
zdravotnì postiženými, na pøíští schùzi v druhém ètení se zamìstnáváním
cizincù a já vìøím, že tam budou padat takové návrhy, které v té oblasti
pomùžou zvrátit vztah k zamìstnávání, který byl vytvoøen v minulých létech.
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bo odsud. To je všechno špatnì. Zvìtšuje se poèet lidí, kteøí takzvanì
nechtìjí pracovat. Je to proto, že prostì ztrácejí pracovní návyky a my jsme
je odehnali od veøejnì prospìšných prací.

Mluvil jsem tady o ètyøech konkrétních problémech, které nejsou klišé,
které neukazují prstem a které bychom mìli øešit, a velice se za to
pøimlouvám. Je to vìc nejenom vlády, je to vìc této Snìmovny. Dìkuji.
(Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S další faktickou poznámkou
pan poslanec Martin Komárek. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Martin Komárek: Dìkuji, pane pøedsedající. Dámy a pánové,
on to kolega Pilný vlastnì øekl za mì. Já jsem chtìl øíci, že ve všech
uèebnicích asertivity a partnerského soužití se uèí, že vìci z minulosti
bychom si nemìli vyèítat, pokud má mít vztah nebo partnerství nìjakou bu-
doucnost. Pokud se budeme stále vracet do minulosti, mohli bychom se
možná vrátit i do tøicetileté války, tak tady opravdu nic neudìláme. Já asi
navrhnu do jednacího øádu zmìnu, že slovo minulost bude zakázané. Já
vím, že to neprojde, ale bylo by to zajímavé.

Prosím pìknì, moje zkušenost øíká, že politická pamì� obecenstva je
pùl roku. Pokud si myslíme, že tím dìláme volební kampaò, dìláme to
zbyteènì, naši volièi si to pamatovat nebudou ani v komunálních volbách.
Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. S další øádnou pøihláškou
pan poslanec Miroslav Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji. Již naposledy v této debatì, sli-
buji. On to v podstatì pan poslanec Pilný již øekl daleko noblesnìjším
zpùsobem, než bych dokázal já.

Já jsem se vaším prostøednictvím chtìl zeptat toho druhého
místopøedsedy Snìmovny, jestli si uvìdomuje, v jakém bodu vystupuje. Že
vystupuje k bodu øešení nezamìstnanosti. A je-li pøesvìdèen, že byl zvo-
len do Poslanecké snìmovny proto, aby pøi libovolném bodu plival na práci
svých pøedchùdcù, o kterých nic neví, tak a� se zeptá svých volièù, jestli ho
opravdu kvùli tomu do té Snìmovny poslali. (Potlesk TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další
faktickou... s øádnou pøihláškou pan poslanec František Laudát. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
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obèanù nedokáže zvýšit poptávku a tím ani výrobu a tím ani snížit
nezamìstnanost. Zaèarovaný kruh.

Vážným sociálním, ale i ekonomickým problémem je pøedevším dlou-
hodobá nezamìstnanost, kdy nezamìstnaný nemá práci déle než jeden
rok. V takovém pøípadì je velmi tìžký návrat zpìt do pracovního procesu
a obèan nezøídka rezignuje. Dostává se pak do kolobìhu života klienta ne-
pojistných sociálních dávek, v horším pøípadì do sestupné trajektorie mi-
mo tento kolobìh. A pak už jen krùèek ke krùèku ke zhoršení fyzického a
psychického zdraví, k závislosti na hazardu a lichvì, k exekucím, bezdo-
movectví, alkoholismu èi drogám, prostì k sociálnímu vylouèení, èi dokon-
ce k sebevraždì, kterých rok od roku pøibývá. K období krizí reálného ži-
vota se vracíme èasto i v mailové poštì. Myslím si, že máme nemálo
pøíkladù, kdy si obèané stìžují nám poslancùm na svoji životní situaci, na
problémy, které mají, kde se sehnat práci, zejména tam, kde se vzdálenost
od Prahy pøece jenom v kilometrech zvìtšuje.

V období kritizovaného reálného socialismu nezamìstnanost nebyla a
pøíživnictví bylo trestným èinem. Pejorativnì se však vyzvedává v té dobì
takzvaná pøezamìstnanost. Ale ptám se: Copak obrovský nárùst armády
úøedníkù a instituty veøejnì prospìšných prací èi diskutované veøejné slu-
žby nejsou v souèasné dobì formou umìlého zamìstnávání? Pokud to
pomùže obèanùm, samozøejmì, i toto je vítáno, ale rozhodnì to
nezamìstnanost neøeší.

Na náš pracovní trh vstupují na jedné stranì i zahranièní pracovníci,
studenti, starobní dùchodci i takzvaná èerná pracovní síla. Ne proto, aby
ona konkrétnì vykývala se sociálním systémem, ale protože je výhodná pro
zamìstnavatele. Jde o statisíce pracujících, žádné desítky. Na druhé
stranì k 31. lednu 2014 hledalo práci v Èeské republice celkem 629 274 li-
dí. To je o 32 441 nezamìstnaných více než v pøedchozím mìsíci a o 43
465 osob více než pøed rokem. Z evidence naopak odešlo 49 005 klientù,
to znamená, to je ta ukonèená evidence, vyøazení z evidence, to jsou ti,
kteøí se nám hromadí mimo systém registrace a tvoøí podle rùzných odhadù
150 až 300 tisíc obèanù. Je to tedy o 20 780 více než v prosinci a o 5 998
více než v lednu roku 2013. Novou práci získalo jen 29 573 lidí, z toho pou-
ze 2 050 prostøednictvím úøadu práce. 

Málokdo si uvìdomuje, že nezamìstnanost snižuje odchod obèanù
do pøedèasných trvale krácených dùchodù. Za rok 2012 šlo o 27 852
obèanù, kteøí odešli do pøedèasných trvale krácených dùchodù a v roce
2013 jde již o 27 309 obèanù. A tak když srovnáme konec roku 2012, by-
lo tam celkem vypláceno 523 886 pøedèasných dùchodù a ke konci ro-
ku 2013 již 543 356 pøedèasných dùchodù. Tak se nezamìstnanost sta-
tisticky snižuje na úkor dùchodového úètu, nebo� tito obèané byli nuceni
øešit své složité ekonomické potíže odchodem do pøedèasného
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Neøeknu asi nic nového, když uvedu, že nezamìstnanost je v tržní
ekonomice pøirozený stav a na trhu práce èást obèanù není schopna, v
øadì pøípadù i ochotna najít si placené zamìstnání. Tento pøirozený stav
nabobtnává svými prùvodními jevy zejména v období krizí, kdy hovoøíme o
cyklické nezamìstnanosti jako vøedu na kapitalistické spoleènosti, což je
souèasný stav.

Pravice argumentuje pøevážnì tím, že srovnání Èeské republiky v rám-
ci Evropské unie není tak špatné. Jinak øeèeno, že index mizérie,
pøeneseno z USA, tedy souèet míry inflace a míry nezamìstnanosti, není
nejhorší. Problém však vidím v tom, co vše se ukrývá v onìch statistikách i
mimo nì. Chci hovoøit o tom, že souèasný stav je horší, než je vykazován.
Nebudu zde rozebírat kategorii dobrovolné, doèasné, strukturální, sezónní,
skryté a cyklické nezamìstnanosti, ale zamìøím se na skuteènost, že ani ci-
tované statistiky nevykreslují skuteèný stav vìrnì. Pøesto ale upozoròují na
nebezpeèné trendy. Tak tedy dovolím si trošku edukace. Upozoròuji, že o-
perujeme s rùznými statistickými údaji.

Dle metodiky Mezinárodní organizace práce se za nezamìstnaného
považuje osoba, která je starší patnácti let, aktivnì hledá práci a je
pøipravena k nástupu do práce bìhem 14 dnù. Tato statistika však uvádí
vždy nižší procento nezamìstnaných a používá se zejména v porovnání v
jednotlivých zemích. V našich médiích se více pracuje s pojmem míra
nezamìstnanosti, která je podílem nezamìstnaných ke všem osobám
schopným pracovat, tedy zamìstnaných i nezamìstnaných. Ale napøíklad
Èeský statistický úøad pracuje s kategorií obecná míra nezamìstnanosti,
která vychází pouze z reprezentativního vzorku. Naproti tomu Ministerstvo
práce a sociálních vìcí pracuje s kategorií registrovaná míra
nezamìstnanosti, která je vypoèítávána z údajù spravovaných Úøadem
práce Èeské republiky. Metodika výpoètu však byla v uplynulém období již
dvakrát zmìnìna, a to v roce 2004 a následnì v roce 2013. Rozumìjte –
zmìnìna tak, že vždy došlo k snížení poètu nezamìstnaných pomocí sta-
tistiky. Je proto zavádìjící bez pøepoètu údaje srovnávat v èasové øadì,
pøesto se tak èasto dìje. Uvedu pøíklad: v roce 2004 podle staré metodiky
byla nezamìstnanost 10,2, podle nové metodiky 9,2, podle souèasné
metodiky nìkde na 8,3. Takže když srovnáme tu situaci v tìchto èíslech,
tak jsme úplnì v jiném srovnání.

Proè o tom tak podrobnì hovoøím? Prostì proto, že ani jedna statistika
neodhaluje skuteèný stav vìci, skuteèný poèet tìch, kteøí pracovat chtìjí a
nemohou. Ústavní právo na práci je pro nì jen deklarace. Neodhaluje ani
ty, kteøí získali práci jen na zkrácený úvazek, ale chtìjí si náklady na živo-
bytí svých domácností zajistit prací na celý úvazek. Žel, nejen oni, ale i øada
zamìstnancù, kteøí na plný úvazek pracují, mají tak nízké pøíjmy, že musí
žádat o dávky ze státní sociální podpory. A tak nízká kupní síla vìtšiny
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øádnì pøipraven a skuteènì pøijde s konkrétními racionálními návrhy,
jak tento palèivý problém øešit.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Padl tady procedurální návrh, o
kterém se hlasuje bez rozpravy. Dávám tedy hlasovat o návrhu pana po-
slance Laudáta na pøerušení tohoto bodu. Odhlašuji vás všechny. Pøivolám
naše kolegy z pøedsálí. Prosím ještì pana kolegu Laudáta, aby zcela jasnì
stanovil, do které doby chce pøerušit ten návrh. Až pøijde pan premiér, to
není úplnì jasná doba.

Poslanec František Laudát: Prosím do pøíští schùze, tím myslím
bøeznovou.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Takže do pøíští schùze. Do zaèátku
pøíští schùze. Dávám hlasovat o procedurálním návrhu pana poslance
Laudáta na pøerušení tohoto bodu do zaèátku pøíští schùze.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo
je proti?

Je to hlasování èíslo 111. Pøihlášeno je 126 poslancù a poslankyò, pro
28, proti 66. Tento návrh nebyl pøijat.

Dále se hlásí do rozpravy pan ministr financí. Prosím, pane ministøe,
máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedající, kolegynì, kolegové, dobrý den. Já jsem vèera byl
strašnì pøekvapený, dneska kolik tady zaznìlo pøíspìvkù k zamìstnanosti.
A já bych se pokusil odpovìdìt panu poslanci Laudátovi prostøednictvím
pana pøedsedajícího, jak konkrétnì bychom to chtìli udìlat.

Myslím, že je to relativnì jednoduché. My jsme vèera mìli tripartitu, tam
byli zamìstnavatelé a oni nám pøesnì øíkali, co by se tady mìlo zmìnit. A
možná by bylo dobré se vlastnì vžít do pozice investora, co investor
vlastnì zvažuje, když tady chce investovat a zamìstnávat lidi. A myslím, že
je to stejné u èeského investora nebo u zahranièního investora.

Mìl jsem pøed volbami setkání skoro se všemi smíšenými
hospodáøskými komorami, èesko-americká, èesko-nìmecká, èesko-fran-
couzská atd., a vìtšina investorù øíká stejné vìci. Takže nejdøív každý in-
vestor posuzuje asi daòovou atraktivitu státu. V tom si myslím, že jsme na
tom celkem dobøe, i když daòová kvóta je samozøejmì dneska vyšší než v
Polsku a na Slovensku. Cena práce je relativnì vysoká. Jsme skoro na 49
%, takže tam jsme na tom hùø a velký prostor tam není. No a samozøejmì
posuzuje dopravní infrastrukturu. Já považuji za absolutnì skandální, že 24
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dùchodu, a tím pádem neplatí dùchodové pojištìní a pøedèasnì èerpají
dùchodové dávky. To je i jedna z pøíèin zvyšování deficitu na
dùchodovém úètu.

Vážené kolegynì, kolegové, chtìl jsem jen ukázat, že problém je daleko
složitìjší. Že v tomto systému zamìstnanost a nezamìstnanost bude vždy
problémem a žádné pobídky nepomohou, pokud se nezvýší odbyt domácí
produkce zboží a služeb. To je jediná vìc, která mùže pomoci. Každá po-
bídka, která se vytváøí k rizikovým skupinám, a� jsou to absolventi bez
praxe, ženy èi muži po rodièovské dovolené, zdravotnì hendikepovaní
nebo senioøi tìsnì pøed dùchodovým vìkem, každá pomoc jedné z tìch
skupin vytlaèuje z pracovního trhu jinou skupinu, která tu podporu nemá.
Pokud se nepodaøí zvýšit odbyt, je celkem složité hovoøit o tom, že jsme v
této oblasti nìco vykonali.

Jsem z Moravskoslezského kraje. Jistì znáte situaci, která tam je – po
útlumu hornictví problémy s Paskovem a dalšími tøemi šachtami na
Karvinsku, problémy na Bruntálsku èi Karvinsku, které patøí už dlouhodobì
k okresùm s nejvyšší nezamìstnaností. Byl jsem rád, že se pøedchozí vláda
se – myslím tedy vládu Jiøího Rusnoka – snažila v této oblasti tomuto kraji
aspoò nìjakým zpùsobem pomoci. Byl bych rád, kdyby nová vláda, pokud
získá dùvìru, postiženým regionùm moravskoslezskému a ústeckému
vìnovala pozornost stejnì, ale pozornost ne pomocí sociálních dávek a
podpor, ale pomocí reálné zamìstnanosti.

Dneska asi nemáme jinou možnost, než vzít informaci, a� k ní mùžeme
mít jakýkoli názor, na vìdomí. Ale každopádnì bychom se mìli tímto pro-
blémem pravidelnì zabývat. Ne tedy jenom návrhy zákonù, ale i analytické
zprávy a vyhodnocení úèinnosti jednotlivých forem a metod, které vláda a
Ministerstvo práce a sociálních vìcí uplatní, aby byly podrobeny diskusi i
na tomto plénu.

Dìkuji vám za vaši pozornost. (Potlesk z lavic KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Miroslavu
Opálkovi. Dále panu poslanci dìkuji za upozornìní. Milé kolegynì, milí ko-
legové, omluvte prosím moji nezkušenost. Neurèil jsem jako prvního
øeèníka zpravodaje, ale první øeèník tady bohužel není pøítomen. Proto si
dovoluji požádat pana poslance Laudáta – má nìjakou faktickou poznám-
ku. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, samozøejmì nechci pana kolegu Rykalu pøipravit o jeho
vystoupení, nicménì vzhledem k tomu, co tady pøedvedl pan premiér,
dávám procedurální návrh, aby se na tuto záležitost lépe pøipravil a aby
tento bod byl pøerušen do pøíští schùze a pak pokraèoval, až bude na to
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to jde nìkam, tahle zemì, tak ta náprava bude trvat taky velice dlouho.
Dìkuji. (Potlesk poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Teï se s do-
volením vrátím k urèení zpravodaje. Vžitým pravidlem je, že požádáme
prvého øeèníka v rozpravì. Prvým øeèníkem byl pan poslanec Kalousek.
Pane poslanèe, prosím, táži se vás, zda jste ochoten ujmout se funkce
zpravodaje tohoto tisku.

Poslanec Miroslav Kalousek: Pane pøedsedající, já si té dùvìry velmi
vážím a kdykoliv jindy skuteènì velmi rád, ale tady vás teï všechny prosím
o pochopení. Já jsem pøesvìdèen, že intelektuálnì nedosahuji na vìtšinu
diskusních pøíspìvkù, které zaznìly, a prosím tedy, aby tím byl povìøen
nìkdo flexibilnìjší, a prosím o pochopení svých vlastních mentálních limitù.

Jinak zneužiji situace a odpovím prvnímu místopøedsedovi vlády. On ni-
kdo z racionálnì uvažujících lidí žádné zázraky skuteènì od vlády neèeká,
pane první místopøedsedo vlády prostøednictvím pana pøedsedajícího.
Problém je, že vy jste zázraky slibovali, tak teï je na vás, abyste je
pøedvedli. (Potlesk z øad poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kalouskovi.
By� toto nebyla dùvìra, to byl zvyk, o který se to opírá. Proto si dovoluji po-
žádat paní místopøedsedkyni Jermanovou o to, jestli by se ujmula funkce
zpravodaje. Má proti tomuto postupu nìkdo nìjakou námitku? Nemá, takže
dìkuji.

Dám hlasovat o tom, aby se zpravodajkou tohoto bodu stala paní
místopøedsedkynì Jermanová. Zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne
ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování poøadové èíslo 112. Pøihlášeno je 142 poslankyò a
poslancù, pro 126, proti žádný. Dìkuji vám, urèili jsme zpravodajkou toho-
to bodu paní místopøedsedkyni Jermanovou.

Dále tu mám s faktickou poznámkou pana pøedsedu poslaneckého
klubu ODS Zbyòka Stanjuru. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Dìkuji za slovo. Patøím k tìm, kteøí
neoèekávají zázraky od kterékoliv vlády. Jak už jsem øíkal vèera, když jsme
debatovali o zaøazení tohoto bodu, tak to není vláda, která vytváøí pracov-
ní místa a pracovní pøíležitosti. I dnešní debata ukazuje podle mého názoru
oprávnìnost mého skeptického pohledu na to, že na každé schùzi bude
tento bod zaøazen a budeme takhle obecnì mluvit o nezamìstnanosti.
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let od revoluce jezdíme po D1, kterou otevíral myslím že Lubomír Štrougal.
Kde se údajnì proinvestovalo 25 mld. úplnì na nic. Nemáme spojení na
Rakousko, nejsme schopni ani udìlat Lovosice–Ústí, 11 kilometrù.
Nemáme dálnièní sí�. A samozøejmì nemáme ani rychlovlaky, protože Èeši
nejsou pracovnì mobilní. Mají problém jít z Pardubic do Brna. Kdybychom
mìli rychlovlaky, tak z Ostravy by možná jezdili do Brna. Kdyby ten vlak
jezdil 260 aspoò, jako jezdí TGV.

Administrativní zátìž. Stát otravuje podnikatele místo toho, aby byl
vstøícný, aby vycházel vstøíc. Dokonce ve Švédsku vám udìlá úøedník sám
daòové pøiznání a zeptá se, jestli to dobøe vyplnil. No a v neposlední øadì
je to korupce. Proto my klesáme v žebøíècích konkurenceschopnosti.
Korupce je velký problém. To vám øekne vìtšina zahranièních investorù. 

A vstøícnost veøejné správy. Pøed volbami jsem navštívil napøíklad ABB
v Brnì, to je jeden z nejvìtších investorù. Chtìli stavìt novou halu, kde
chtìli zamìstnat 500 lidí. Magistrát se s nimi soudil asi 15 let. A potom
máme cenu energií, která je dùležitá. Máme tady soláry – bude nás to stát
tisíc miliard. Stále nikdo vlastnì neví, komu ty dotace 25 mil. roènì platíme.

Pokud tady mluvíme o zamìstnanosti, tak se samozøejmì musíme
srovnávat i s okolními zemìmi. Ve východním Nìmecku, když chcete in-
vestovat, tak vám dají tøetinu hotovì. To nejsou ani pobídky. Je tu velká
konkurence. A pokud mluvíme o zamìstnanosti a myslíme si, že teï nìco
rychle zmìníme a že se stane zázrak, tak tato situace je jenom
dùsledkem toho, co se tady dìlo za posledních 20 let v této zemi. A
pokud nìkdo oèekává, že nová vláda udìlá zázraky a že nìkdo pùjde in-
vestovat na Bruntálsko, tak to tak asi nebude, a myslím, že musíme zaèít
vlastnì od zaèátku a skuteènì zatraktivnit Èeskou republiku, abychom
byli skuteènì atraktivní.

I takové blbosti, jako když mi øíkal turecký velvyslanec, že tady byla de-
legace podnikatelù a nìkteøí chtìli investovat, ale naše velvyslanectví v
Ankaøe, nebo kde to je, nebo v Istanbulu konzulát, tak i když jsme
samozøejmì v rámci Schengenu, tak dáváme víza na tøi dny, single-entry.
Francouz dává na tøi mìsíce, taky je Schengen multiple, takže proè by ta-
dy ten Turek mìl investovat? A tak dále. Potom jsou to samozøejmì
zahranièní vztahy, ohlednì Èíny, Indie a tak dále. A potom bychom taky
mìli mít gramotné lidi, kteøí jsou schopni zahranièní investory vyhledat, pro-
tože oni sami nepøijdou a je velká konkurence.

To jsou nìjaké základní vìci, které jsou podmínkou pro to, aby tady byla
zamìstnanost. Samozøejmì se to týká i èeských investorù. Proè by nìkdo
mìl investovat do fabriky v Karlových Varech, když tam taky není dálnice?
To je v podstatì asi z mého pohledu, jakým smìrem by se to mohlo ubírat.
A pokud nìkdo èeká zázrak a nìkdo si myslí, že tady øekneme nìjaké èíslo,
že za dva roky nevím co všechno udìláme, tak si myslím, že tak jak dlouho
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slanec Stanjura. S další faktickou poznámkou nebo s pøednostním právem
pan ministr financí.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já se nebudu obracet na kolegyni
poslankyni prostøednictvím pøedsedajícího, prostì je to taková stará klasic-
ká finta. Viník není ten, kdo založil požár tím, že tady hlasoval. Viník je ten,
kdo tady možná pomalu pøijel hasit. A my vám budeme poøád dokola
pøipomínat, že jste to byli vy a vy a vy, kteøí jste hlasovali pro ten návrh
zákona, a politické strany, které už dneska nejsou. A byla to naše vláda,
která první zaèala brzdit, a vy jste pøed tím varovali. My jsme udìlali pøítrž,
možná pozdì.

Podívejte se na své složenky. Podívejte se každý z vás na podíl, který
platíte ve své složence, a podívejte se v jednotlivých letech od roku 2005
do roku 2006. Ten problém vznikl v roce 2010 poté, co tady fungovala tak
mimoøádnì populární Fischerova vláda. My jsme tady od bøezna 2009...
naše vláda to prostì nebyla. Tak se na to podívejte, na ty složenky, po-
dívejte se, kde ten problém reálnì vznikl. A hlavnì – vy, kteøí jste hlasovali
pro, tak možná øíkáte, že hasièi pøijeli pozdì, ale vy jste založili požár.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Dále s
pøednostním právem pan ministr financí. (Ze sálu se ozývá, že faktická po-
známka má pøednost.) Pardon. Pane ministøe, byla to faktická, nebo
pøednostní právo? Faktická, takže fakticky 30 sekund. Prosím. Fakticky
máte pøednost. 

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Omlouvám
se. Já ještì neumím ten parlament.

Já bych jen rád odpovìdìl panu poslanci Kalouskovi prostøednictvím
pana pøedsedajícího, že hnutí ANO vlastnì ty sliby už splnilo tím, že se ne-
navyšují danì. To byl náš základní slib volièùm. A druhý, který splníme, je,
že lidé, kteøí se zamìstnají, nad 50 a absolventi, nebudou platit sociální od-
vody. To byly dva zásadní programy.

A co se týká pana poslance Stanjury. Já nevycházím z údivu. On se ptá,
kam ty peníze šly. Vy to nevíte? Tak se zeptejte vašeho kmotra Iva Rittiga,
Amun.Re. A ÈEZ nakoupil za 10 mld. soláry. A kdo za tím byl? Kdybyste
pøijali zákon a vìdìli jsme, kdo je vlastník firem, které obchodují se státem
a které stále dostávají dotace, tak byste to vìdìli. A urèitì byste tam našli
plno bývalých kolegù z Topolánkovy vlády. Takzvaná toskánská parta.
(Potlesk poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: S další faktickou poznámkou paní
poslankynì Koneèná. Prosím, paní poslankynì.

-  -

My plédujeme pro to, abychom tady mìli konkrétní návrhy zákonù,
které mohou zlepšit situaci pro ty, kteøí pracovní místa skuteènì vytváøejí.
Nicménì bych chtìl øíct, že vláda mùže udìlat chybné kroky, kterými to
zhorší. My považujeme za chybný krok to, co se objevilo v návrhu progra-
mového prohlášení – zvyšování minimální mzdy. Budeme opakovanì øíkat,
že to nepovede ke zvýšení poètu pracovních míst.

A pak si myslím, že je tøeba se pouèit z chyb, které udìlala Snìmovna,
a neopakovat je. Když se kdysi hlasovalo o zákonu o podpoøe
obnovitelných zdrojù, tak má politická strana byla jediná, která byla proti.
Mùžete si pøeèíst vyjádøení mých kolegù, kteøí tady v té dobì vystupovali
za Obèanskou demokratickou stranu a kteøí varovali pøed tím pøístupem
a postupem, který nastal. A chystá se opakování. Pøestože premiér de-
klaruje, že chce zastavit zdražování, tak jeho straniètí kolegové podporují
nový pøístup Evropské unie, který bude nadále zvyšovat podíl
obnovitelných zdrojù, nadále zvyšovat úèinnost a to znamená zhoršovat
podmínky pro podnikatele i domácnosti, zhoršovat ceny energií. Ještì to
mùžeme zastavit! Staèí, aby se náš pan pøedseda vlády nemusel v
bøeznu ukázat jako ten, který bude vždycky s hlavním proudem, a
nepøistoupí na tyto podle mne fantasmagorické plány lidí, kteøí nadále po-
ženou Evropu jako celek do konkurenèní nevýhody proti ostatním rychle
se rozvíjejícím ekonomikám a tradièním ekonomikám, jako je americká.
Ještì to mùžeme zastavit. (Pøedsedající upozoròuje na èas.) Aby tady za
pìt, osm let nesedìli jiní a neøíkali: „Ježíšmarjá, k èemu se Èeská repub-
lika zavázala? Jak my budeme brzdit soláry, a tisíce miliard, které konèí
bùhvíkde.“

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. S další fak-
tickou poznámkou paní poslankynì Koneèná. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane pøedsedající. Kolegynì a
kolegové, nebudu zdržovat. Jenom mì hroznì baví, jak si ODS neustále
hraje na obhájce tìch, kteøí tady platí drahé ceny energií. Byli jste to vy, pa-
ne Stanjuro prostøednictvím pana pøedsedajícího, kteøí jste tady v roce
2008 za vaší – tehdy Topolánkovy – vlády s panem ministrem Øímanem ja-
ko ministrem prùmyslu a obchodu o tom problému vìdìli. Stejnì tak jste to
byli vy, kteøí tady tehdy implementovali na rok vládu, která byla spojením,
koalicí ODS a ÈSSD. Nevymlouvejte se na to, že jste to nevìdìli, protože
vy jste prostì jenom nic neudìlali. Možná jste èekali, až si ty soláry všich-
ni dostavíte. (Potlesk z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dále s faktickou poznámkou pan po-



-  -

dùležitìjší než obstrukce a pøestávky, které opozice využívá. Je dobøe,
že jsme se k nìmu dostali. A já bych podìkoval panu premiérovi a koalici,
že hlasovali pro zaøazení tohoto bodu a že pan premiér pøistoupil na to, že
se hlasovalo o opozièním návrhu, protože v minulosti, když sociální
demokracie chtìla na pùdì Snìmovny øešit nezamìstnanost a zaøadit bod
nový zpráva vlády o nezamìstnanosti, tak TOP 09 a ODS o takových
vìcech diskutovat nechtìly.

Víte, já bych tady mohl útoèit také na pana bývalého ministra financí
Kalouska. Mohl bych tady útoèit na zástupce TOP 09 tak, jako jsme byli
svìdky na zaèátku projednávání tohoto bodu, kdy dva poslanci TOP 09
zaútoèili na premiéra. Mohl bych øíkat o tom, že tady bývalý ministr financí
Kalousek mystifikoval Snìmovnu i veøejnost, a to tím, že øekl, že naposledy
pøed 15 mìsíci mìli odpovìdnost za Ministerstvo práce a sociálních vìcí.
No to není pravda. Pan Drábek pøed 15 mìsíci skonèil. Ale za pana Drábka
nastoupila takzvaná ministrynì – Drábek v sukních, paní Müllerová.
Poslední vláda Rusnokova nevládla 15 mìsícù a nemohla vyøešit situaci s
nezamìstnaností v této zemi a situaci, jak to øíct, abych nikoho neurazil, s
nepoøádkem na Ministerstvu práce a sociálních vìcí.

Já si myslím ale, opravdu se nevracejme k minulosti. Je namístì,
abychom si øekli, co budeme dìlat s budoucností, jak øešit situaci v naší ze-
mi, a možná si øíci, jak spoleènì uèinit kroky, abychom pomohli èeskému
hospodáøství a snížení nezamìstnanosti v Èeské republice. 629 274 – to je
aktuální èíslo o nezamìstnanosti. Je to nejvyšší èíslo v historii Èeské re-
publiky. A tuto rekordní míru nezamìstnanosti musíme okamžitì snížit, a�
už aktivní politikou zamìstnanosti, tak samozøejmì nastartováním èeské e-
konomiky. Otázkou zùstává, jak to udìlat. Minulá vláda udìlala první krok
a to takový, že jmenovala zmocnìnce pro Ústecký a Moravskoslezský kraj,
který by mìl i mj. øešit v tìchto postižených regionech nezamìstnanost.
Vládní zmocnìnec však nestaèí. Nezamìstnaní jsou všude. V souladu s
koalièní smlouvou zde máme hned nìkolik lékù, které Snìmovna musí pro-
sadit.

Chyba, kterou nesmíme opakovat a kterou zde rok co rok pøedvádìly
bývalé pravicové vlády, je škrcení investic. Stát musí investovat do výstav-
by infrastruktury. V tomto vítám slova pøedsedy vlády pana Sobotky, který
veøejnì deklaroval podporu napø. investovat do spojení prùmyslové zóny
na jižní Moravì se svìtem. Já vìøím, že vláda nebude tedy podporovat
pouze investice na jižní Moravì, ale ve všech krajích Èeské republiky, v
celé Èeské republice. Je potøeba co nejefektivnìji zmodernizovat dálnici
D1, zahájit výstavbu severní spojky, opravit rychle železnièní spojení mezi
krajskými mìsty a v neposlední øadì motivovat kraje a mìsta k investicím
do svého vlastnictví.

Dále je bezpochyby nutné, a možná pro nìkteré z vás kontroverzní,
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Poslankynì Kateøina Koneèná: Já se omlouvám, ale možná horší než
pøijet pozdì k požáru je odmítnout ho vùbec hasit. V roce 2008 tady teh-
dejší šéf Energetického regulaèního úøadu nejenom výborùm Poslanecké
snìmovny, ale i panu ministru Øímanovi jasnì sdìloval, jak ta èísla jdou na-
horu. Vy jste prostì odmítli cokoli udìlat. Takže nesvádìjte tu vinu na jiné.
Je to stejnì tak vaše vina jako vina tehdejší vlády Mirka Topolánka a jako
vina tehdejší vlády pana Fischera, kterou jste ale podporovali, pane
kolego! Spoleènì se sociální demokracií. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. Jenom
pøipomínám, že øešíme zprávu vlády o øešení nezamìstnanosti. Prosím, s
faktickou poznámkou pan poslanec Kalousek.

Poslanec Miroslav Kalousek: To je zajisté pravda, nicménì nepravdi-
vá informace se musí uvádìt na pravou míru. Napøíklad ta, co zaznìla od
pana ministra financí.

Ani v té poznámce jste nemìl pravdu, pane ministøe, když jste hovoøil o
zvyšování daní. Souèástí právního øádu je platná daòová legislativa. A jsem
si jist, že v tomto roce vy osobnì budete pøedkládat do Poslanecké
snìmovny novely, které oproti této platné legislativì budou navrhovat
zvýšení daní. Takže ani tady nemáte pravdu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Stanjura. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já už jenom krátce. Pan poslanec
Komárek není pøítomen, ale když pøedtím prohovoøil tak moudøe o tom, jak
se nemáme vracet do minulosti a øešit ty problémy, tak jste všichni tleska-
li. A když váš šéf, jak vy øíkáte, promluvil a mluví jenom o minulosti, tak jste
tleskali opìt. Tak si vyberte. Nemùže platit obojí. Mnì je to celkem jedno.
(Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. A teï se
koneènì dostává s øádnou pøihláškou na pana poslance Adama Rykalu.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Adam Rykala: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
vážené kolegynì, vážení kolegové, víte, my bychom mìli øešit zprávu vlády
o øešení nezamìstnanosti v Èeské republice, okomentovat poslední èísla o
nezamìstnanosti, která vydalo Ministerstvo práce a sociálních vìcí. Já si
myslím, že to je mnohem dùležitìjší bod než lustraèní zákon, který jsme ta-
dy probírali, zrušení lustraèního zákona. Myslím, že to je mnohem
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projednával bod Øešení nezamìstnanosti 2014 až 2017. A to, co chci tady
slyšet, je: jak to bude vypadat s danìmi; jak se pomùže malým, støedním a
velkým podnikatelùm; jak se bude nasmìrovávat školství, abychom se
vrátili od produkování politologù ke slušným øemeslníkùm; jak se pomùže
lidem se vzdìláním v pøírodních vìdách; jak udìláte, nebo prostì
pomùžete tomu, aby se dostávaly výsledky vìdy pøes inovace do
prùmyslu, do výroby; jak udìláte politiku soudržnosti tam, kde to opravdu
hoøí – jak se otevøe Jesenicko, jak se otevøe Karlovarsko a další a další re-
giony, to znamená politiku soudržnosti. A tohle já tady chci slyšet a ne
nìjaké vzpomínky na minulost. A myslím si, že to chtìjí slyšet i ti
nezamìstnaní, a kvalifikovanì a v podložených èíslech. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Laudátovi.
Další s øádnou pøihláškou je pan poslanec Antonín Seïa. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo. (Velký hluk v jednacím sále.)

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. I když jsem
ponìkud indisponován, pøece jenom, vážené kolegynì a kolegové, se za-
pojím do diskuse, protože také cítím, že nezamìstnanost je nejvìtším pro-
blémem v naší zemi.

Situace na trhu práce je opravdu nejhorší za období, které Èeský
statistický úøad srovnává, a to za situace –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Omlouvám se, pane poslanèe. Pan
poslanec slušnì požádal, že je indisponován, a proto poprosím všechny o
klid, tak abychom si ho mohli všichni vyslechnout. Dìkuji vám. Prosím,
pane poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane pøedsedající.
Situace na trhu práce je opravdu nejhorší za období, které Èeský

statistický úøad srovnává, a to pøesto, že existují pozitivní signály o oživení
èeské prùmyslové výroby. Chci pøipomenout, že problémy s vysokou
nezamìstnaností nemají pouze kraje, kde pùsobí vládní zmocnìnec.
Pøíkladem je i mùj Zlínský kraj, kde nezamìstnanost dosahuje 8,75 %, to je
35 500 osob. Poèet uchazeèù o zamìstnání vzrostl mìsíènì o 4,4 %, ale
zároveò poèet hlášených volných míst poklesl o 33 %. Ano, o 33 %! A
pøestože tato míra nezamìstnanosti je tìsnì nad celorepublikovým
prùmìrem, na Vsetínsku a Kromìøížsku nezamìstnanost atakuje 10 %, ale e-
xistují u nás i pøíhranièní regiony, kde nezamìstnanost pøesahuje 20 a 25%.

Celé øešení boje proti nezamìstnanosti a zvýšení zamìstnanosti se mu-
sí dotýkat celého území Èeské republiky. Pøestože se za poslední období
zlepšila aktivní politika zamìstnanosti – ale dle mého názoru velice málo –
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pokraèovat v realizaci dostavby Jaderné elektrárny Temelín, otevøít diskusi
nad opravami a rozšíøením Dukovan a také modernizovat tepelné elektrár-
ny. Úkol samozøejmì máme i pro naše kraje a mìsta, a� už je to podpora
investic do rekonstrukce nemocnic, rekonstrukce škol, školek, výstavba
dìtských høiš� atd. To jsou vìci ale, které my tady na úrovni Snìmovny
nevyøešíme. Už tady v diskusi padlo, že je potøeba se navrátit k odborné-
mu školství, že je potøeba se podívat na stav, kdy vychází z vysokých škol
roènì tisíce a tisíce filozofù, tisíce a tisíce ekonomù a nejsou schopni se u-
platnit na trhu práce.

Musíme si také samozøejmì øíct, kde na ty investice a opravy vezmeme
peníze. Zdroje v souèasné dobì máme, jen je neumíme využívat: smyslu-
plné získávání z evropských fondù, efektivní státní správa, podpora podni-
katelského prostøedí èi aktivní zahraniènì diplomatická politika státu. 

Toto potøebujeme a vzhledem ke koalièní smlouvì vládních stran pevnì
vìøím, že popsané body vlády Bohuslava Sobotky v blízké dobì vláda spl-
ní, i když to nebude jednoduché.

Ale aktivní nemùže být jenom stát, nemohou být pouze podnikatelé,
kraje èi naše mìsta. Aktivní musejí samozøejmì být ti nezamìstnaní v
Èeské republice, kteøí si hledají práci, ale neumìjí se bohužel uplatnit na tr-
hu práce. Proto musejí zaèít fungovat úøady práce, musejí pomáhat lidem
práci aktivnì hledat a vyhledávat volná místa.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, otevøme koneènì oèi. Èelme
problémùm, pøestaòme se hádat. Myslím, že naším cílem a cílem všech
poslancù, a je jedno, z které politické strany jsme, je, abychom snížili
nezamìstnanost v naší zemi. Mùžeme útoèit na novou vládu, ale tato vláda
ještì neprošla ani hlasováním o dùvìøe. Dejme jí èas ukázat, co umí dìlat
v Èeské republice, dejme jí prostor, aby nastartovala èeskou ekonomiku a
snížila nezamìstnanost. A držme jí všichni palce. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Rykalovi. Mám
zde ještì omluvu z dnešního jednání. Od 17 hodin se omlouvá pan posla-
nec Zimola.

Ptám se, kdo další se hlásí do všeobecné rozpravy. Pan poslanec
František Laudát. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Nebudu už zdržovat. Chci se jenom ohra-
dit proti tomu, že bychom snad pana premiéra napadli. Myslím si, že s tím
kontroverzním duchem zaèal on, neb nepochopil, že zadání – aspoò dou-
fám, že zadání znìlo: øeknìte nám, jak budete øešit nezamìstnanost.
Dneska ti lidé, kteøí nemají práci a koukají se na nás, tak si samozøejmì
øeknou: Ježíši Kriste, to nám nabízejí pìknou perspektivu!

Takže já to zpøesním. Na pøíští schùzi v bøeznu vyjdu s návrhem, aby se
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v zahranièí u hnutí tzv. èajových pytlíkù ze Spojených státù, doporuèuji mu
výjimeèného senátora Toma Coburna, ten v USA dokonce zakázal finan-
cování politologie. Asi tomu neøíkal buržoazní pavìda, ale nìjakým tako-
vým jiným podobným zpùsobem. Pokud by chtìl nìco podobného udìlat
tøeba pro naši grantovou agenturu, jsem velice zvìdavý na podobné návr-
hy.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Zlatuškovi. S
další faktickou poznámkou pan poslanec Laudát.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, mám pocit, že se nám tady rodí doktor Cvach èeské politiky.
Možná pokud by tady nefotil to, jak øídím hlasování klubu, a podíval se
tøeba na mùj životopis, tak by vìdìl, že pocházím z Fyzikálního ústavu ne-
bo jsem pracoval osm let v technologiích, takže já vím, o èem mluvím.
(Potlesk poslancù TOP 09.)

Já nechci nìkoho zpochybòovat, jenom øíkám, že jestli se domnívá pan
Zlatuška, že struktura èeského vzdìlávání je v poøádku, pak si myslím, že
volièùm by mìl vrátit všechny náklady, které stál daòové poplatníky, když
pùsobil v Senátu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: A smrš� faktických poznámek
pokraèuje. Pan poslanec Chalupa s faktickou poznámkou, pøipraví se pan
poslanec Zlatuška. 

Poslanec Bohuslav Chalupa: Velice krátce. Rád bych obrátil vaši po-
zornost zpátky k problematice nezamìstnanosti, k finanèním tokùm, které
se tohoto problému týkají. Budu mluvit o jedné vìci, a to je tzv. program
Stáže ve firmách. Tento program údajnì absolvovaly asi tøi tisíce lidí, mo-
žná už dneska víc. Stát proplatil firmám, které tento program realizují od
140 tisíc do – já nevím – 160 tisíc korun za to, že nezamìstnaný èlovìk v
takové firmì pùsobí ètyøi mìsíce za stravenky a za úhradu jízdného. Mì bu-
de velice zajímat, kdo tento program vymyslel a kolik z tìch tøí tisíc a více
lidí našlo práci na déle, než tøi mìsíce. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Zlatuška. Prosím, pane kolego.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Pane pøedsedající, jenom kdybyste panu
Laudátovi øekl, že jsem se samozøejmì pøedem na to, že pùsobil ve
Fyzikálním ústavu, podíval. Podivil jsem se, že s tak malou schopností
práce s kvantitativními údaji èlovìk mohl ve fyzice pracovat. (Smích v sále.)

-  -

která byla za vlády pravice zdevastována, nemùžeme být spokojeni.
Chci øíct, že tady souhlasím s kolegou Pilným, vaším prostøednictvím,

pane pøedsedající, který tady uvedl základní problémy, které má Èeská re-
publika, a øekl bych ještì nìkolik pøíkladù. Èeská republika byla vždycky
historicky a stále je velkou prùmyslovou zemí. My si to možná
neuvìdomujeme. Pøestože zanikly tøeba velké prùmyslové podniky, ale
vznikly malé a ty se v souèasné dobì potýkají s nedostatkem dìlníkù,
technikù, konstruktérù. Když sleduji inzerce, tak se nehledají administrativ-
ní pracovníci nebo nìjací sociologové, politologové, ale hledají se technici.
Jedním z øešení je, opravdu neøíkám reforma školství, ale urèitá podpora
vlády, podpora krajù technickému školství, a už to tady zaznìlo, úøady
práce musejí zlepšit rekvalifikaci tak a tím smìrem, co potøebuje trh práce.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Seïovi. S fak-
tickou poznámkou pan poslanec Ivan Pilný. Prosím, pane poslanèe, máte
dvì minuty.

Poslanec Ivan Pilný: Ještì jednou dobré odpoledne, pane pøedseda-
jící, kolegynì a kolegové. Vím, že to neprojde jako zmìna jednacího øádu,
ale bylo by dobré, když se tady nìkdo k øeènickému pultu postaví a øekne,
že nechce zdržovat, kdyby ho opustil. Slyšíme to každý den dvacetkrát.

A pak bych chtìl øíct, že pokud se tato Snìmovna bude zabývat pro-
blémy, jako je konkurenceschopnost nebo nezamìstnanost, jako problémy
politickými a bude tady klást otázky – slyšeli jsme seznam otázek od pana
poslance Laudáta –, tak se nikam nedostaneme. Pojïme spoleènì praco-
vat na tom, abychom s tím pohnuli. Otázky umí klást každý. Hledejme
odpovìdi. (Potlesk poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan poslanec Jiøí Zlatuška. Prosím, pane poslanèe, máte
dvì minuty.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, já bych se
tady nerad zastával politologù, ale když už to pan poslanec Laudát
takovým zpùsobem øíkal, chtìl bych ho upozornit, že kdyby se vìnoval
nìjakému exaktnímu oboru, tøeba fyzice nebo nìèemu takovému, tak by se
dokázal podívat na statistiky poètù studujících, které jsou reálnì na
èeských vysokých školách, zjistil by z takového pohledu – a tyto statistiky
jsou k dispozici –, že poèet studujících na technikách nejen roste po celá
dvì a pùl posledních desetiletí, ale že vùèi nim je poèet studujících polito-
logie opravdu zanedbatelným poètem. A pokud by se chtìl inspirovat
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kterou jsem ani nezapøíèinil, ani nenastartoval, ale ctím nìjaký proces,
který již byl dohodnutý v dobì minulé.

Tato novela øeší nový zpùsob jmenování profesorù tím zpùsobem, že
pøechází na jiného ústavního èinitele. Vzhledem k tomu, ale že tento návrh
je legislativnì naprosto nedostateèný –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Milé kolegynì – pardon, pane
ministøe – milé kolegynì, milí kolegové, prosím o ztišení. Zato vám øeknu
dobrou zprávu – když se ztišíte. Pøedsedové klubù se dohodli, že dnešní
jednání bude ukonèeno v 17 hodin. Takže když pøestanete hluèet, tak o-
pravdu v 17 hodin skonèíme. Dìkuji.

Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji
za slovo, pane pøedsedající. Takže tato novela øeší nový zpùsob jmenování
profesorù, tak jak jsem øekl v pøedešlé øeèi, s tím, že tento návrh se musí u-
pravit. Jsou dvì možné varianty. Jedna možná varianta je propustit tento
návrh do dalšího ètení, kde bychom mìli možnost upravit a specifikovat ná-
vrh tak, aby odborná záležitost zùstala na vysokých školách, proces by
hodnotilo Ministerstvo školství a na pøedsedovi Senátu, eventuálnì minist-
rovi školství – záleží potom, jak se dohodneme na výboru – bude pouze ten
jmenovací proces. Bude tam také specifikován nejenom zpùsob jmeno-
vání, ale i dùvody možného odmítnutí tak, aby pøedseda Senátu nemohl
odmítnout z jakéhokoliv dùvodu, ale pouze kdyby byl tento proces obejit.

Pokud se slovutná Snìmovna rozhodne, že tento návrh zamítne, ne-
zbývá mi nic jiného, než to také respektovat a podøídit se tomu s tím, že pak
bude na mnì jako ministrovi školství, abych vešel v další jednání s vyso-
kými školami a s panem prezidentem a abychom celou problematiku
vyøídili.

Dìkuji za vaši pozornost, za vaši oduševnìlost a pevnì vìøím, že tento
problém spoleènými silami vyøešíme. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Nyní prosím,
aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Jiøí Zlatuška.
Prosím, pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
domnívám se, že tady tato navrhovaná novela je zbyteèná a že si zasluhu-
je zamítnutí v prvním ètení. Vychází z pøedpokladu, že je možné respekto-
vat nedodržování stávajícího právního stavu, a vychází z celé øady mylných
pøedpokladù o tom, jaké jsou vlastnì reálné problémy vysokých škol, resp.
problémy, které souvisí se jmenováním profesorù.
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Ale budiž. A upozoròuji ho, že problém poètu studentù na technikách je
problém našeho základního a støedního školství. I kdyby technikám zvýšil
finance desetinásobnì, nesežene vìtší poèet kvalifikovaných uchazeèù.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Zlatuškovi. To
je poslední ze smrštì faktických poznámek. Nemám, neeviduji ani žádnou
øádnou pøihlášku do všeobecné rozpravy. Jestliže není, tak všeobecnou
rozpravu konèím a pøistoupíme k rozpravì podrobné. Do té také nemám
žádnou pøihlášku v tuto chvíli. Paní zpravodajka. Prosím.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já bych chtìla jenom
pøipomenout, že pan poslanec Opálka vznesl návrh, že Snìmovna bere na
vìdomí zprávu pøedsedy vlády o øešení nezamìstnanosti v Èeské republi-
ce. O tomto návrhu bychom mìli hlasovat, pane pøedsedající.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dobøe, dám o tomto návrhu
hlasovat. Pøivolám naše kolegy z pøedsálí a zahajuji hlasování o návrhu pa-
na poslance Opálky tak, jak ho pøednesla paní zpravodajka, že Snìmovna
bere na vìdomí zprávu pøedsedy vlády o nezamìstnanosti.

Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
Je to hlasování èíslo 113. Pøihlášeno je 153 poslancù, pro 105, proti 25.

Zprávu jsme pøijali a tím konèím projednávání tohoto bodu.

Pøistoupíme k dalšímu bodu a tím je

36.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 111/1998 Sb.,
o vysokých školách a o zmìnì a doplnìní dalších zákonù
(zákon o vysokých školách), ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 92/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede ministr školství, mládeže a
tìlovýchovy Marcel Chládek. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Poprosím ctìné kolegy a kolegynì o klid a o vyslechnutí pana ministra.
Dìkuji. (Znaèný hluk v sále.)

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedající. Vážené paní poslankynì, vážení poslanci, vážená paní
zapisovatelko. Dovolte mi, abych v krátkosti pøedstavil vládní návrh zákona,
který øeší problematiku jmenování profesorù. Jak jistì víte, jedná se o pro-
blém, který se øeší již delší dobu. Chtìl bych konstatovat, že to je záležitost,
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Stávající zákon o vysokých školách obsahuje 57 výskytù slova profesor,
ale pokud si pøeètete, jak se s tímto termínem v zákonì zachází, tak pouze
v jednom jediném pøípadì, a to v databázi, která se vede pro úèely
akreditaèního øízení, se jedná o pracovní místo. V okamžiku tedy, kdy se
spojuje tøeba zpùsob jmenování profesorù s tìmi tzv. funkèními místy, je to
neexistující problém. Jmenování profesorem je uznání kvalifikace, která by-
la dosažena na základì velmi pøesnì stanovené procedury, která je v
zákonì o vysokých školách obsažena v paragrafech 73, 74 a 75. Je to
pøevážnì záležitost, která se týká kvalifikaèního ocenìní tìchto osobností.

Co se týká oznaèování pracovních míst, ta jsou oznaèována stejným
termínem, pøesto se jedná fakticky o termín, který je jiný. Na vysokých ško-
lách v minulosti bylo zcela bìžné, v tuto chvíli to není tak bìžné, ale nic to-
mu nebrání, aby pracovní místa byla oznaèována tímto stejným termínem
bez ohledu na to, aby tam byla nìjaká pøímá kauzální vazba. Tato dvoja-
kost používání slova profesor byla obsažena v jednom z návrhù, které by-
ly projednávány touto Poslaneckou snìmovnou, a bylo to v období, které
konèilo pádem vlády, pokud si dobøe vzpomínám, ODS a ustavením
úøednické vlády. Tehdy 30. dubna 1997 byl pøedložen tisk 189, který po-
depsalo 56 sociálnì demokratických poslancù. Jedním z nich byl tehdejší
poslanec Miloš Zeman, dnešní prezident Èeské republiky. V tomto návrhu
bylo obsaženo jak jmenování profesorù prezidentem republiky, èili
souèasný prezident tento návrh svého èasu sám podepsal, ale kromì toho
tam byla zakotvena i normativnì praxe, kterou dùvodová zpráva tohoto le-
gislativního návrhu oznaèovala za stávající praxi. Bylo tam doslova na-
psáno „zachovávají se dosavadní tituly, navrhuje se je oznaèovat jako aka-
demické hodnosti docent a profesor, jejich právní význam“. A je tam po-
známka „nejde o oznaèení pracovního zaøazení na urèité vysoké škole“.

Èili to, že se tato vìc spojuje s procesem debaty o tom, jaká má být po-
vaha akademických pracovníkù na vysokých školách, to je spojení, které je
z podstaty vìci mylné. Vysokým školám dnes nebrání nic tohoto rozdìlení
používat. Vysoké školy mají dostateèné kompetence pracovat s pracovními
místy profesor, respektive docent, aby to odpovídalo jejich vnitøním
mzdovým pøedpisùm nebo aby to odpovídalo mezinárodním závazkùm,
které napøíklad prostøednictvím Evropské univerzitní asociace pøijímají pro
otevírání míst zahranièní konkurenci, kde by bylo mnohem užiteènìjší od
Ministerstva školství, kdyby se postaralo o dodržování tøeba deklarací
Evropské komise a Evropské univerzitní asociace o povinném zveøejòování
všech výbìrových øízeních na vìdecká místa na pøíslušném serveru
Evropské komise, nikoliv mìnilo tímhle tím zpùsobem stávající právní stav,
na kterém není žádný podstatný problém.

V rámci studia toho, co vláda pøedložila ještì za minulého ne pøíliš
legitimního pùsobení a teï to zopakovala, jsem se vìnoval nìkolika
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Z jednoho pohledu by se dalo øíci, že je témìø jedno, jakým zpùsobem
bude ke jmenování profesorù docházet. Èasto se argumentuje tím, že je to,
ten stav, který máme u nás, tradièní pojetí jmenování profesorù hlavou
státu, který vychází z dávných dob – nìkdy se uvádí Rakousko-Uhersko.
Na druhou stranu je dobré mít na pamìti, že je to akt, který vychází z
tradièního pojetí jmenování profesorù hlavou státu, který stvrzuje
spoleèenskou vážnost reprezentantù nejvyšších vzdìlávacích institucí, a
že tím fakticky èeský stát projevuje úctu vzdìlanosti, rozvoji, pøedávání
vìdìní dalším generacím. Z tohoto pohledu to není otázka, kde bychom s
tìmi symboly mìli zacházet lehkovážnì.

V okamžiku, kdy se zamýšlíme nad tím, jestli respektovat tradice, které
nìkomu mohou pøipadat vyèpìlé, tak je dobré si uvìdomit, že debata o
tom, že by se mìlo mìnit postavení profesorù na vysokých školách, že by
se mìl mìnit zpùsob, kterým jsou ustavováni, vyšla v kontextu tìch takz-
vaných reforem vysokých škol, které zaèaly s takzvanou Bílou knihou, a
razilo to nìkolik poslední vlád, zejména nìkteøí ministøi. Že cílem tady
tìchto zmìn byla pøedevším komoditizace vysokoškolského vzdìlání,
zmìna pohledu na zejména veøejné vysoké školy jako na vzdìlávací insti-
tuce a jejich tlaèení smìrem k víceménì témìø komerènì pùsobícím insti-
tucím, prokazujícím jenom jakousi tuctovou službu. Elitní a spoleèensky re-
spektované postavení vysokoškolských profesorù tady v tomto mìlo ustu-
povat do pozadí. 

Znaèná èást z toho, s èím pracovala takzvaná Bílá kniha, byla v
dùsledku tlaku akademické i obecné veøejnosti odsunuta do pozadí,
nicménì snaha prosadit aspoò èásti z takzvaných reformních novel zbyla.
Snahu to udìlat je dobré vidìt v souvislosti i se snahou zmìnit zpùsob jme-
nování profesorù na vysokých školách.

Co se týká právního ukotvení jmenování profesorù, tak jak vypadá v
souèasné dobì, èasto se øíká, že vysokým školám se nelíbí zmìna posta-
vení profesorù prostì proto, že si profesoøi nebo docenti chtìjí psát to prof.
nebo doc. pøed jméno jako titul. Tady bych upozornil na to, že v èeském
právním øádu neexistuje na rozdíl od akademických titulù, se kterými se
ukonèuje vzdìlávání, to jsou takové ty JUDr., Mgr. apod., tak u profesorù,
docentù, u tìch zkratek prof. a doc., neexistuje žádné vymezení tìchto
titulù, které by jejich používání regulovalo. Jinými slovy, pokud se na to po-
díváme z ústavního hlediska, obèanùm není zakázáno nic, co zákon
výslovnì nezakazuje. Psát si prof. nebo doc. pøed jméno mùže kterýkoliv
obèan a nenajdete zákon, který by tady tohle to omezoval.

Je to zvláštní stav, kde pouze upozoròuji na to, že v této oblasti existu-
je nejen to pozitivní právní vymezení, ale i øada tradic, která je fakticky tím
prostøedím respektována. Do èásti tìch tradic se návrh snaží vlamovat,
nicménì èást z nich nechává zcela mimo.
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zidentu republiky k tomu formálnímu jmenování. Pokud si vzpomínáte,
v gesci Ministerstva obrany z Univerzity obrany jeden návrh, který šel tou-
to cestou, pøedán dál byl a bez problémù bylo pøíslušné jmenování prove-
deno. Tady se domnívám, že ministr Štys prostì zneužil své pravomoci,
kterou mìl, a poškodil tìchto 85 kandidátù na jmenování.

Na druhou stranu, i kdybychom vycházeli z hypotézy, která se mi nezdá
být nièím podložená, že chce prezident republiky snad postupovat
nìjakým svévolným zpùsobem, uznávám, že mediální zprávy vypadají tak,
že prezident republiky odmítá dodržovat zákon a odmítá provádìt tady to
jmenování. Ale pokud mu nebyly ty návrhy zaslány, pak si myslím, že je
korektnìjší øíci, že chyba je na stranì pøedchozího ministra školství, nikoli
prezidenta republiky.

Ale i kdybychom pøijali jako východisko hypotézu, že je to svévole pre-
zidenta republiky a že nechce pokraèovat ve jmenování, pak upozoròuji na
to, že z hlediska mzdových nárokù napøíklad tìch lidí, kteøí projdou
jmenovacím øízením, je plnì v kompetenci vysokých škol zaèlenit mzdové
nároky do vnitøních mzdových pøedpisù vysokých škol takovým zpùsobem,
že ten, kdo projde úspìšnì jmenovacím øízením, má všechny nároky mz-
dové tak, jako by byl formálnì jmenován. Není problém v pùsobení
Akreditaèní komise, aby zohlednila osoby, které projdou úspìšnì
jmenovacím øízením a pouze jsou ministrem školství nebo prezidentem
zdržovány od toho, aby byly jmenovány, a je možné tìch pár let poèkat,
než se situace zmìní a pøijde jiná hlava státu, která pøíslušné jmenovací de-
krety podepíše.

Zdùraznil bych ještì, že se zde nejedná o sám akt pøedávání jmenova-
cích dekretù. Øada pøedchozích ministrù tyto jmenovací dekrety v Karolinu
profesorùm pøedávala, protože tam prezident z nìjakého dùvodu, buï
vìdomì jako témìø výraz toho, kam chodí, nebo jen z èasové nebo jiné
zaneprázdnìnosti, nepøišel. Já jsem tøeba dostal svùj prezidentský dekret
od ministra Pilipa za pùsobení prezidenta Havla. Jmenování samozøejmì
probìhlo prezidentem, protože ten je podepsán na tom prezidentském de-
kretu, a je tam kontrasignace pøedsedou vlády, tak jak to zákony
pøedpokládají. Ale všechno to, co se dál objevuje o tom, jestli má, nebo ne-
má prezident republiky chodit do Karolina, tohle jsou všechno podružné
záležitosti.

Vzhledem tady k tìmto aspektùm budu navrhovat zamítnutí tohoto ná-
vrhu v prvním ètení. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu zpravo-
daji a otevírám tímto obecnou rozpravu, do které mám s pøednostním
právem pøihlášeného pana poslance Kalouska, pana poslance Petra Fialu,
potom pana poslance Schwarzenberga, øádnì jsou pøihlášeni pan
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aspektùm, které mi na tom návrhu pøipadaly formálnì problematické.
Ptal jsem se ministra na to, jak vypadal konkrétnì podnìt, který podle

dùvodové zprávy pøedložil prezident republiky 22. kvìtna 2013. V
dùvodové zprávì je konkrétnì psáno: „Vládní návrh zákona je pøedkládán
na základì podnìtu prezidenta republiky ze dne 22. kvìtna 2013, kterým
prezident republiky doporuèil úpravu pùsobnosti v oblasti jmenování
profesorù podle zákona o vysokých školách.“ Zde je problém, že prezident
republiky nemá zákonodárnou iniciativu, takže formálnì vzato je tento krok
zvláštní. Ještì zvláštnìjší je nicménì odpovìï, protože ta konstatuje, že
podnìt byl vznesen pouze ústnì prezidentem republiky na jednání s
døívìjším ministrem školstvím. Dostal jsem odkaz na veøejnou prezentaci z
22. kvìtna na tiskovém brífinku. Rozhodnì z hlediska veškerých náležitos-
tí toho, jak se pøipravuje legislativa, je to postup, který je krajnì nestan-
dardní.

Návrh na zmìnu toho, kdo jmenuje profesory, byl schválen v podobì
jmenování pøedsedou Senátu na vládou bez dùvìry a v demisi premiéra
Rusnoka na svém jednání 8. ledna. Ptal jsem se, kdy a kým byl vznesen ná-
vrh na to, aby tam byl uveden pøedseda Senátu, nikoliv tak jak se pøedtím
v debatách s pøedchozími ministry jednalo o ministru školství. Tento návrh
podle informace ministra školství byl vznesen na opìt zøejmì ústním jed-
nání s prezidentem republiky dne 7. ledna 2014. Èili 7. ledna je ústnì vzne-
sen návrh, 8. ledna tento návrh projednává vláda. Z toho si lze udìlat ob-
rázek o tom, jakým zpùsobem probíhá proces, který upravuje nìco, co má
pomìrnì velké dùsledky potom jak pro èinnost vysokých škol, tak tøeba pro
naše postavení z hlediska mezinárodních smluv o vzájemném uznávání
jmenování profesorù, tøeba se Slovenskem.

Návrh neprošel standardním legislativním øízením podle legislativních
pravidel vlády. Díky tomu ani nebyla provedena pøíslušná analýza právního
a skutkového stavu a zhodnocení nezbytnosti zmìn právního stavu, tak jak
legislativní pravidla vlády pro legislativu pøedkládanou vládou
pøedpokládají. Dostal jsem na dotaz, jak tady tohle probíhalo, obecnou
odpovìï, že pro takovéto vìci zøejmì legislativní pravidla vlády neplatí a
není potøeba zpracovávat pøíslušné pøípravné kroky.

To, co je na souèasném stavu dále do znaèné míry alarmující, je
skuteènost, že je zde nìkolik desítek uèitelù vysokých škol, kteøí úspìšnì
prošli jmenovacím øízením a jejichž návrhy z toho jmenovacího øízení na
jmenování profesorem byly v období od 1. dubna 2013 do 31. prosince
2013 pøedloženy prostøednictvím, nebo mìly být pøedloženy
prostøednictvím Ministerstva školství prezidentu republiky. Celkem se jed-
ná o 85 návrhù na jmenování. Tìchto 85 návrhù bylo ministrem Štysem, te-
dy ministrem bez dùvìry a v demisi, víceménì tak, jak tomu rozumím,
svévolnì zadrženo na Ministerstvu školství a nebylo postoupeno dále pre-
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A s další faktickou pan ministr Chládek. 

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji
a pouze na faktickou poznámku, která se týká toho procesu. Ano je pravda,
že pøedchozí ministr školství porušil tento proces. A já jsem již øíkal pøi tom
projednávání pøedtím, že minulý týden jsem již poslal dopisem tento návrh
zákona jak Èeské konferenci rektorù, tak Radì vysokých škol.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Dalším
pøihlášeným do obecné rozpravy s pøednostním právem je pan poslanec
Kalousek. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající.
Vážení èlenové vlády, dámy a pánové, bývá takovým ustáleným zvykem,
že když opozièní klub nesouhlasí s pøedlohou a pøipojuje se k návrhu na
zamítnutí, tak pøi té pøíležitosti také velmi zkritizuje pøedkladatele. Já bych
se chtìl v tomto pøípadì chovat opaènì. Já se naopak domnívám, že by-
chom jako Poslanecká snìmovna mìli pana ministra Chládka jako ministra
vlády, která se zodpovídá Poslanecké snìmovnì, vzít tak trochu pod o-
chranu, protože ten problém, který on se snaží øešit v rámci svých mo-
žností, není problém na spor ministr školství – prezident republiky, ale je to
otázka dùstojnosti a kompetencí Parlamentu Èeské republiky a
odpovìdnosti a povinností a kompetencí pana prezidenta.

To, co tady máme pøedloženo, je zoufalá snaha nìjakým zpùsobem
zprùchodnit témìø stovku dosud nejmenovaných profesorù, kteøí budou
stále dále pøibývat, protože jedna ústavní instituce – v tomto pøípadì pan
prezident republiky – dostala individuální vrtoch a øíká ne, prostì nìkteré
své kompetence já jsem pøipraven napínat až na samou hranici ústavních
zvyklostí a na jiné své povinnosti já vám, milý parlamente, milá veøejnosti,
kašlu, nebo� jsem byl zvolen pøímo a jenom já mám právo rozhodovat o
tom, které povinnosti vykonávat budu a které nebudu. Kdyby Parlament
Èeské republiky na tento pøístup reagoval tak, že øekne zajisté, ovšem,
jistì, pane prezidente, v takovém pøípadì my zmìníme zákon, pøesuneme
to na toho druhého nejvyššího ústavního èinitele, kdybyste se nedejbože
nìkdy v budoucnosti tøeba vy zase stal pøedsedou Senátu, tak to
posuneme zase nìkam jinam, tak bychom zcela principiálnì ztratili veške-
rou svoji dùstojnost. My jsme sice kolektivní orgán, ale jsme instituce ú-
stavního systému úplnì stejnì jako individuální instituce prezident republi-
ky. A tak jako z nás nikdo nesejme naše ústavní povinnosti, tak je ze sebe
nemùže sejmou jiná instituce, by� je z božího dopuštìní prezidentem re-
publiky. Prostì jsou to jeho povinnosti z Ústavy a my mu nemáme usnad-
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poslanec Grebeníèek a paní poslankynì Putnová. Ale ještì døíve, než jim
dám slovo, mám tady faktickou pana poslance Raise. (Hlásí se nìkteøí po-
slanci). Já jsem to nevidìla, já to nemùžu vìdìt, omlouvám se. Prosím,
pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Karel Rais: Pøeji dobrý den. Já budu rychlý. Pánové, já bych
se chtìl pozastavit nad tím legislativním procesem, protože existuje nìco
jako pojem akademické svobody univerzit a domnívám se, že v tom pro-
cesu, který probíhal pod vedením bývalé vlády, tento proces nebyl plnì ak-
ceptován, protože tyto materiály nebyly projednány s Konferencí rektorù a
s Radou vysokých škol. To si myslím, že byla jako chyba pøedcházejícího
vedení. Potom, co se týká... Takže si myslím, že ten proces nebyl úplnì
košer, lidovì øeèeno.

Co se týká obsahu, domnívám se, že každý u nás musí plnit své povin-
nosti tak jak prezident. Èili když panu prezidentu jsou dány materiály, tak
by mìl podepisovat. Ale tam taky musí Ministerstvo školství ty materiály do-
dat na tu kanceláø prezidenta. Takže tohle by bylo dobré, aby si z hlediska
formy vyøídili.

Proto si myslím, že nemá cenu mìnit zákon a vymìòovat jednu osobu
za druhou, protože nikde není naprosto jasný... ani funkce pøedsedy
Senátu není doživotní a mùže se tam objevit zas èlovìk, který s ní bude mít
nìjaké problémy. A proto mìnit zákony si myslím, že není v poøádku.
Dìkuju.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuju pane
poslanèe, a prosím pana poslance Schwarzenberga. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Paní pøedsedající, vážené poslan-
kynì, vážení poslanci, domnívám se, že bychom si mìli uvìdomit první
úkol parlamentu coby zástupce lidu, a to jest pøipomenout hlavì státu, že i
ona je vázaná Ústavou a zákony a že pøedevším musí poslouchat a napl-
nit zákon, splnit svou povinnost, a pak mùžeme teprve diskutovat o návr-
zích o budoucí formì jmenování profesorù. Nejdøíve by ale mìl prezident
splnit svou povinnost do posledního puntíku. Je-li parlament ale tak
ovlivnìn, že diskutuje návrh, aniž by splnil svùj první úkol, totiž zastoupení
lidu vùèi hlavì státu, tak bych rád vìdìl, proè tady vlastnì sedíme. Pak se
mùžeme pøímo jenom øíditi pøíkazy. Prosím opravdu pøipomenout, nejdøíve
a� naplní zákon, a� se naplní Ústava, a pak teprve mùžeme o nìèem jiném
diskutovat. Nehodí se, aby poslanci Parlamentu Èeské republiky jednali v
pøedklonu pøed hlavou státu.

Dìkuju mnohokrát. (Hlasitý potlesk zprava.)
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v Èeské republice žádnou tradici, totiž že prezident republiky se rozhodl
nerespektovat proces, který vede k ustavení jmenování profesorem na jed-
notlivých vysokých školách, a øekl, že nìkteré kandidáty jemu navržené
vìdeckými radami vysokých škol nebude jmenovat. Nakonec se toto jeho
stanovisko omezilo na jedno vám všem známé jméno – pana profesora
Martina Putny. Já jsem se snažil najít z této situace øešení, protože jak už
jsem øekl, všechny pøedcházející hlavy státu respektovaly vždy rozhodnutí
vysoké školy a to, že proces jmenování profesora je vlastnì vìcí vysokých
škol a pøesnì popsaného postupu v zákonì o vysokých školách a že to
jmenování, které realizuje prezident republiky, je jmenováním symbolic-
kým, ceremoniálním, které dodává tomu všemu jakousi spoleèenskou
váhu.

Ve chvíli, kdy se prezident Zeman rozhodl vytvoøit novou tradici, bylo na
ni potøeba nìjak reagovat. Mým klíèovým cílem a podle mì i odpovìdností
ministra školství bylo, aby nevznikl precedentní pøípad, že kandidát, který
je schválen vìdeckou radou vysoké školy, není z vùle prezidenta republiky
jmenován. Tohoto cíle jsem dosáhl, prezident Zeman jmenoval všechny na-
vržené kandidáty, ale tohoto cíle jsem dosáhl na základì slibu, že
pøipravím návrh zákona, kterým bude pravomoc jmenování pøesunuta z
prezidenta republiky na ministra školství. Já jsem s tímto slibem a návrhem
nemìl žádný problém, protože dlouhodobì i jako reprezentant vysokých
škol jsem zastával názor, že zpùsob, kterým je u nás profesor jmenován
prezidentem republiky, je archaický, neodpovídá potøebám vysokého škol-
ství ani zvyklostem ve vìtšinì vysokoškolských systémù v zahranièí a že je
potøeba smìøovat k tomu, aby se celé jmenování pøesunulo do gesce vy-
sokých škol, a k tomu cesta pøes Ministerstvo školství mi pøipadala vhod-
ná. Navíc pro to existují pøíklady ze zahranièí, napøíklad v Nìmecku na
základì návrhu vysokých škol jmenuje profesory pøíslušný zemský ministr.

Já jsem nicménì nemìl možnost vzhledem k pádu vlády Petra Neèase
tento návrh pøipravit a také jsem nemohl pøedpokládat to, co nastane v da-
lším období. A to, co nastalo v dalším období, pokládám za naprosto,
naprosto nepøijatelné. Stalo se to, že Ministerstvo školství nepøedložilo pre-
zidentu republiky návrhy na jmenování lidí, kteøí prošli jmenovacím øízením,
a že tedy prezident republiky nejmenoval kolegynì a kolegy, kteøí se po
léta pøipravovali na to, aby se stali profesory, a kteøí splnili všechny pod-
mínky pro to, aby profesory na našich vysokých školách mohli být. Takže
se tu více než 80 kandidátù na profesorku a profesora stalo rukojmím poli-
tiky, rukojmím vùle èi nevùle prezidenta republiky realizovat povinnost, kte-
rou mu ukládá právo. Povinnost, kterou mu ukládá zákon o vysokých ško-
lách.

To je podle mne neakceptovatelné a tato situace musí být co nejrych-
leji napravena. A já vùbec nemám problém o tom, diskutovat zmìnu
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nit, aby bylo vyhovìno jeho vrtochùm. My mu máme jeho povinnosti
pøipomenout.

Proto velmi prosím, nikoliv v zájmu teï vysokoškolského zákona,
pøedpokládám, že nìkdy v budoucnu se bude novelou vysokoškolského
zákona – mnohem komplexnìjší, nikoliv úèelovou, nikoliv napsanou pro
jednoho jediného èlovìka – parlament zabývat, ale aby teï v tuto chvíli
Poslanecká snìmovna tento návrh zamítla – což je mùj návrh v rámci roz-
pravy –, velmi zdvoøile øekla panu prezidentovi: pane prezidente, buï ko-
nejte své povinnosti, a pokud se vám je konat nechce, jste svobodný
èlovìk, rezignujte na svou funkci, jedno nebo druhé, žádná tøetí možnost
neexistuje, a abychom v tomto pøístupu vzali pod ochranu pana ministra
školství, nebo� je to problém rozhovoru nás, Poslanecké snìmovny, s pre-
zidentem republiky – nikoliv problém ministra školství a jeho komunikace s
prezidentem.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z pravé èásti sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a døíve než pozvu k mikrofonu pana poslance Petra Fialu, pro-
sím s faktickou pana poslance Fiedlera. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Karel Fiedler: Dobrý den ještì jednou, vážení kolegové a
kolegynì. Já bych chtìl jenom krátce zareagovat na slova, která tady
zaznìla. Také budu hlasovat pro zamítnutí tohoto návrhu, ale chtìl bych za-
reagovat hlavnì na slova poslance Karla Schwarzenberga, která tady
zaznìla, že zde v Poslanecké snìmovnì zastupujeme zájmy lidu. Bylo to
souèástí nebo obsahem poslaneckého slibu nás poslancù zde v parla-
mentu a já doufám, že poslanec Karel Schwarzenberg bude stejnì konzi-
stentní názor zastávat, až dojde na snìmovní tisk 28, referendum o majet-
kovém vyrovnání s církvemi, a že bude zastávat stejný názor a opìt pøi tom-
to hlasování zastávat názor obèanù této zemì. Dìkuji. (Potlesk poslancù
KDU-ÈSL.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji a prosím
vás, pane poslanèe, abyste se pøíštì na své kolegy obracel mým
prostøednictvím. Dìkuji.

Dalším s pøednostním právem pøihlášeným do rozpravy je pan posla-
nec Petr Fiala. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Petr Fiala: Vážená paní pøedsedající, dámy a pánové,
nìkolik slov na vysvìtlenou, protože u poèátku toho pøípadu, na základì
kterého dnes tady rozhodujeme, jsem v roli ministra školství stál já.

Já jsem byl na jaøe minulého roku konfrontován se situací, která nemìla
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vystoupení jednoznaènì øekl, že tento návrh není použitelný a že ho musíme
upravit v dalším ètení. A øekl jsem také dvì varianty, které si dovedu
pøipustit. To znamená, jedna varianta je jmenování pøedsedou Senátu. Na
rozdíl od pana Fialy tam vidím logiku. To znamená, prezident jmenuje rek-
tory, druhý nejvyšší ústavní èinitel profesory.

Co se týká druhého návrhu, i ten si dovolím osobnì pøipouštìt, a to je
ministr školství. Podotýkám ale, že proti tomu byla velká nevole ze stran vy-
sokých škol samotných. Já proto, aby se ten proces nezdržoval, protože
ovlivòuje celou øadu vìcí vèetnì akreditací nìkterých programù na vyso-
kých školách, proto jsem právì pøistoupil k tomu, abychom tuto možnost
mìli ve druhém ètení na výboru.

Chtìl bych ale jednu faktickou poznámku. Proces nezdržoval prezident
republiky. Proces zdržoval exministr školství Štys. Je zapotøebí to tady øíci
veøejnì, protože on poslal návrhy profesorù až 21. èi 22. ledna tohoto roku.
Profesury ležely kolem pùl roku na Ministerstvu školství. A je pravdou, tak
jak øekl pan zpravodaj, že pan prezident v dobì, kdy mu jiná profesura byla
pøedložena ministrem obrany, bez problému tento profesor byl jmenován.
Takže není pravdou, že nedodržuje tento proces prezident republiky, ale
tento proces nebyl dodržen ze strany exministra Štyse.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a s další
faktickou mám pøihlášeného pana poslance Stanjuru.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já si myslím, že to takhle prostì dìlat
nemùžeme, pane ministøe. Vy øíkáte, tento návrh je k nièemu, ale postup-
me ho dál a tam ho pøepíšeme. To pøece není standardní legislativní pro-
ces. Ty varianty tady popsal pan pøedseda Fiala. Mùžeme o nich
debatovat, mùžeme o nich debatovat s akademickou obcí, ale nemùžeme
o nich debatovat tím, že máme nìjakou lhùtu. Ta debata ještì nezaèala a
my do 60 dnù máme hlasovat ve druhém ètení o tom, zda tento návrh
pøijmeme, nebo nepøijmeme. Je to ostuda bývalé vlády a bývalého minist-
ra školství, že to nechal nìkde v šuplíku. Nevím, èeho se obával. Dobøe, tak
to nakonec ze šuplíku vyndal a v lednu to poslal na Pražský hrad. Dobøe,
tak teï uvidíme, jak rychle bude pan prezident konat. Ale není žádný dùvod
to pouštìt do druhého ètení. Žádný. Kromì toho, že se bojíme, že pan pre-
zident konat nebude a tohle dopadne na ty, kteøí opravdu všechno splnili a
teï èekají a vlastnì nevìdí, proè èekají.

Protože pøece nemùžeme podmiòovat zmìnu zákona tím, že
pøipravujeme jinou. Tak dobøe, dohodneme se, že budou nižší danì. A do
té doby je nebudeme platit? To je úplnì stejná logika. A mohl bych pøidat i
jiné pøíklady. Takže – a potom v té logice, že rektory jmenuje prezident, dru-
hý nejvyšší ústavní èinitel, pøedseda Senátu èi pøedsedkynì Senátu, jme-
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zpùsobu jmenování, a jsem dokonce jeden z tìch, jak už jsem øíkal,
kteøí jsou dlouhodobì pro. Ale co je nemožné, je, aby pan prezident
podmiòoval to, že nìco udìlá, tím, že Snìmovna pøijme nìjaký zákon. To
prostì není možné, protože je to absolutnì neodpovìdné vùèi tìm lidem,
kteøí èekají na jmenování profesorkou nebo profesorem.

Chápu, že pan ministr Chládek je v tom nevinnì, øekl bych zcela
nevinnì. Snaží se najít øešení. Ale to øešení, které je zde dnes pøedloženo
k našemu rozhodnutí, je øešení, které nemùžeme akceptovat. A já všechny
z vás, kteøí se tøeba tolik nevyznáte v problematice jmenování profesorù a
otázkách vysokých škol, prosím, abyste dali na slova tìch, bez ohledu na
politický tábor, kteøí tu zkušenost mají a kteøí øíkají, že tímto zpùsobem ten-
to návrh schválen být nemùže.

Dámy a pánové, jsou tøi možnosti, které jsou seriózní, rozumné a dobré
a o kterých mùžeme diskutovat. To je ponechat celý proces tak, jak je, a
nechat jmenování na prezidentu republiky. Je to v nìkterých zemích,
vìtšinou zemích bývalého Sovìtského bloku, praxe, která existuje. Druhá
možnost je, aby proces ustanovování byl tedy ještì doplnìn tím, že jme-
nuje, to samotné jmenování provede ministr školství. Je to praxe v zahranièí
ménì obvyklá, ale jak jsem øíkal, napøíklad v sousedním Nìmecku je reali-
zována. A tøetí možnost je, že profesory na základì pøesnì stanovených
kritérií jmenuje sama vysoká škola. Dámy a pánové, to je praxe nejobvy-
klejší, je používaná prakticky ve všech rozvinutých vysokoškolských systé-
mech a je to vìc, kterou bych já byl pøipraven podpoøit.

Ale co je naprosto neobvyklé, nesystémové a nenajdete to
pravdìpodobnì nikde na svìtì, je to, že by profesory jmenoval pøedseda
horní komory parlamentu. A nejenom, že to je neobvyklé z hlediska jmeno-
vání profesorù, ale nemá to ani logiku v našem ústavním systému, protože
to neodpovídá pravomocem, které jinak pøedseda horní komory má.

Takže dámy a pánové, já vás velice prosím, abyste pod tlakem situace
nepodlehli snaze ji pøíliš pøekotnì øešit a neudìlali velkou chybu, která vy-
sokoškolský titul nebo hodnost profesora jenom dehonestuje a vnese do
celého systému ještì vìtší zmatek než tam je. Proto je potøeba tento návrh
zamítnout.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S faktickou prosím pana poslance ministra školství Marcela
Chládka.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
paní pøedsedající. S malou opravou – senátora, ne poslance. (Pøedsedající:
Omlouvám se.) Nic se nestalo.

Já jenom v krátkosti reakci na pana exministra školství. Já jsem ve svém
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
13. února 2014 v 9.00 hodin

Pøítomno:  poslancù

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji další jednací den 6. schùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Prosím, abyste se pøihlásili svými identifikaèními kartami a pøípadnì mi
oznámili, kdo žádá o vydání karty náhradní. Zatím zde žádnou takovou
žádost neeviduji.

Sdìluji vám, že o omluvení své neúèasti na dnešním jednání požádali ti-
to poslanci: paní poslankynì Bebarová-Rujbrová – pracovní dùvody, pan
poslanec Borka – pracovní dùvody, pan poslanec Farský – zahranièní ces-
ta, pan poslanec Gabal – zdravotní dùvody, pan poslanec Hašek –
pracovní dùvody, pan poslanec Holeèek – rodinné dùvody, pan poslanec
Kasal – rodinné dùvody, pan poslanec Koøenek – pracovní dùvody, pan
poslanec Koskuba – bez udání dùvodu, pan poslanec Kostøica – zdravotní
dùvody, pan poslanec Kott – osobní dùvody, paní poslankynì Nytrová –
zdravotní dùvody, pan poslanec Okamura – zdravotní dùvody, pan posla-
nec Pilný do 12 hodin – rodinné dùvody, pan poslanec Procházka –
zdravotní dùvody, paní poslankynì Strnadlová – zdravotní dùvody, pan po-
slanec Šincl – zahranièní cesta, pan poslanec Volèík – zdravotní dùvody,
paní poslankynì Vostrá – zdravotní dùvody, pan poslanec Vozka –
pracovní dùvody, paní poslankynì Wernerová – pracovní dùvody, pan po-
slanec Zimola – pracovní dùvody, pan poslanec Ženíšek – pracovní
dùvody, pan poslanec Polèák – zahranièní cesta a pan poslanec Flégr od
15 hodin – pracovní dùvody.

Ze èlenù vlády se omlouvá pan premiér Sobotka – zahranièní cesta,
pan ministr Chovanec z dopoledního jednání z pracovních dùvodù, pan
ministr Nìmeèek z dopoledního jednání a paní ministrynì Válková do 16
hodin – pracovní dùvody.

Opìt omluva pana poslance Holeèka neplatí. V tom seznamu øádí
nìjaký šotek, tak se panu poslanci omlouvám. Tolik tedy k omluvám.

Upozoròuji vás, že na dnešní dopolední jednání máme pevnì zaøazený
bod 77 a bod 66. Pøipomínám, že v 11 hodin se budeme vìnovat bodu 72,
což je situace na Ukrajinì, a na 12 hodin je pevnì zaøazený blok voleb, tzn.
body 55, 57, 58.

Do 11 hodin je také možno podat pøihlášky k ústním interpelacím a v
11.30 probìhne jejich losování.

Pan poslanec Milota – náhradní karta èíslo 1.
Mám zde pøihlášky k poøadu schùze – od pana poslance Václava

Kluèky. Pane poslanèe, máte slovo, prosím. Potom pan pøedseda klubu
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nuje profesory. No to by taky pøedseda Snìmovny mohl jmenovat dìkany.
To prostì žádnou logiku nemá, to si jenom vymýšlíme, abychom to nìjakým
zpùsobem zdùvodnili, proè ten svìtový unikát, že pøedseda horní komory
jmenuje profesory, vùbec projednáváme.

Myslím, že nejlepší pøístup je zamítnout to. Pokud bude mít nový minis-
tr školství a nová vláda potøebu mìnit zpùsob jmenování, a� vede øádnou
debatu s akademickou obcí, a� probìhne øádný legislativní proces, a pak
se k tomu mùžeme vrátit, až tady bude vládní návrh zákona. Tohle opravdu
patøí jednoznaènì zamítnout a ne že teï bìhem tøí, ètyø, pìti týdnù se bu-
deme rychle domlouvat, co s tím vlastnì udìláme.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a s faktickou
pan poslanec Zlatuška.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Já bych chtìl jen zdùraznit, že debata o vìtší
zmìnì toho, jak budou jmenováni profesoøi a co znamenají, musí být ve-
dena v kontextu celého vyvážení vysokoškolského zákona. Dnes zákon do-
voluje jmenovací øízení provádìt na jedné škole s pùsobností pøes všech-
ny školy. Uznáváme na základì mezistátní smlouvy profesory, kteøí jsou
jmenováni na Slovensku slovenským prezidentem. Ocitly se i takové názo-
ry, že bychom mohli v rámci mezistátních vztahù požádat Slovensko, že by
tam mohlo ministerstvo naše návrhy poslat, aby je jmenoval slovenský pre-
zident. To je extrémní záležitost, ale vyhovovalo by to tìm smlouvám.

A pøíklady ze zahranièí jsou velice ošidné. V Nìmecku vysoké školy
spadají pod jednotlivé zemì. Není to federální uspoøádání a jsou to systé-
my, kde Ministerstvo pøímo má dokonce obèas i pravomoc pøímo ustano-
vovat pracovní pozice na jednotlivých vysokých školách. To není
pøenositelné. Jediné, k èemu bychom mohli sáhnout z tìch velkých zmìn,
by bylo úplné zrušení profesorských titulù jako takových. Toto by byla fak-
ticky situace, která by odpovídala anglosaskému svìtu. Ale to je krok, kte-
rý se nedá udìlat takovým zpùsobem, že se nìkdo špatnì vyspí a øekne:
mám potíže s tím, jestli prezident podepíše, nebo nepodepíše jmenování,
tak se musíme pustit do takových zmìn.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Na základì
dohody pøedsedù poslaneckých klubù konèí dnešní jednání Poslanecké
snìmovny v 17 hodin. Proto pøerušuji projednávání tohoto bodu v obecné
rozpravì. Je to bod 36, senátní tisk 92 v prvním ètení. Zároveò konèím dne-
šní jednací den. Sejdeme se zde zítra v 9 hodin, kdy budeme pokraèovat
dle schváleného programu.

(Jednání skonèilo v 17.00 hodin.) 
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Dále pan poslanec Kluèka navrhuje tisk 81, zákon o kybernetické
bezpeènosti, na pátek pevnì na 11. hodinu.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 115. Pøihlášeno je 132, pro 124, proti 1. Tento návrh
také byl pøijat.

Pan poslanec a pøedseda klubu ANO Faltýnek navrhuje zaøazení nové-
ho bodu, což je snìmovní tisk 108, a žádá o zaøazení do bloku prvních
ètení za bod 31. Pokud zde není ani veto ani námitka, tak je to tím pádem
hlasovatelné. Navrhuji, abychom se s tím vypoøádali jedním hlasováním,
pokud není požadavek na oddìlené hlasování. Není tomu tak.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem pana poslance
Faltýnka. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 116. Pøihlášeno je 133 kolegyò a kolegù, pro 127,
proti nikdo. I tento návrh byl pøijat. Tím jsme se vypoøádali tedy se zmìnami
poøadu.

Zahájím tedy bod èíslo

77.
Vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské republiky

k vyslovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky 
Dohoda o zøízení Evropské molekulární biologické laboratoøe, 

která byla sjednána 10. kvìtna 1973
/snìmovní tisk 34/ - druhé ètení

Prosím pana ministra školství, aby se ujal slova.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedo. Vážené poslankynì, vážení poslanci, dovolte mi, abych
vám v krátkosti uvedl vládní návrh, kterým se pøedkládá Parlamentu Èeské
republiky k vyslovení souhlasu s pøístupem Èeské republiky Dohoda o
zøízení Evropské molekulární biologické laboratoøe – EMBL. Jedná se o or-
ganizaci, která sdružuje dvacet evropských státù. Funguje již více jak 40
let, zabývá se molekulární biologií a genetikou.

Èeská republika podala žádost o pøihlášení do této organizace. Dne 5.
12. 2012 to bylo schváleno vládou Èeské republiky. Tato žádost byla
EMBLem odsouhlasena 25. 6. 2013. Poté byl vysloven souhlas v
Poslanecké snìmovnì a v Senátu Parlamentu Èeské republiky. Ale ten
opìtovný návrh je podán z dùvodu rozpuštìní Poslanecké snìmovny. 

-  -

Faltýnek. A prosím vás, abyste se utišili a vyslechli návrh pana poslance
Kluèky.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedo. Pøeji všem
krásné pøíjemné sluneèné ráno.

Dovolte mi pøedložit dva návrhy na poøad schùze. Jeden návrh se týká
vèera pøerušeného zákona o vysokých školách. Poprosil bych vás,
abychom jej zaøadili jako tøetí bod dopoledního programu, tzn. za ty první
dva již zaøazené body. Je to tisk 92, zákon o vysokých školách. Dále bych
vás požádal, abychom na zítøek na 11 hodin pevnì zaøadili bod 32
stávajícího poøadu, zákon o kybernetické bezpeènosti, parlamentní tisk 81.
Dìkuji vám.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan pøedseda Faltýnek.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dobré ráno, vážené kolegynì, kolegové.
Chtìl bych poprosit o zaøazení nového bodu do bloku zákonù v prvním
ètení. Jedná se o snìmovní tisk èíslo 108, vládní návrh zákona, kterým se
mìní nìkteré zákony v souvislosti se stanovením pøístupu k èinnosti bank,
spoøitelních a úvìrových družstev a obchodníkù s cennými papíry a dohled
nad nimi. Poprosil bych o zaøazení do bloku prvních ètení za body 29 a 31,
které bude pøedkládat ministr financí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Mám zde ještì pøihlášku pana
poslance Schwarze, který žádá zøídit vyšetøovací komisi. Ale po konzultaci
s organizaèním oddìlením jsem zjistil, že tato vìc není procedurálnì
pøipravena, tudíž nemùže být projednávána na této schùzi. Takže prosím
pøedkladatele, aby se spojili s organizaèním oddìlením a doladili veškeré
náležitosti. Takže tento bod bohužel není možné zaøadit.

Pokud nejsou další pøihlášky k poøadu schùze, tak ještì omluvím paní
poslankyni Peckovou z pracovních dùvodù mezi 12. a 13. hodinou.

Pan poslanec Birke má náhradní kartu èíslo 2.
Budeme se tedy muset vypoøádat s návrhy, které zde padly.

Pan poslanec Kluèka – nejprve pevnì zaøadit bod 36, což je zákon o
vysokých školách, tisk 92, jako tøetí bod dopoledne.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom tento bod zaøadili
pevnì jako tøetí bod dopoledne, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je
proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 114. Pøihlášeno je 127, pro 119, proti 1. Tento návrh
byl pøijat.
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr chce vystoupit? Ano.
Prosím, máte slovo.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji
za dotaz. Pøístupový poplatek se týká èástky 990 575 eur a èlenský
pøíspìvek je 650 000 eur, ale ten pøístupový je první tøi roky èlenství a po-
té následuje èlenský pøíspìvek s tím, že je propoèítáno, že bude alokována
roènì èástka 1 mil. eur roènì, to znamená, že to odpovídá té èástce v ko-
runách, o které jste mluvil. Je to alokováno již v rozpoètu Ministerstva
školství.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášky do rozpravy nemám,
rozpravu konèím. Závìreèná slova pan ministr ani paní zpravodajka nepo-
žadují.

Hlasovali bychom o usnesení zahranièního výboru, které nám tady
odùvodnila paní zpravodajka.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s usnesením, jak bylo
navrženo, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 117, pøihlášeno je 141, pro 129, proti ne-
byl nikdo. Tento návrh byl pøijat. Konèím bod 77.

Budeme pokraèovat bodem

66.
Zpráva o vývoji malého a støedního podnikání a jeho podpoøe 

v roce 2012
/snìmovní tisk 36/

Prosím ministra prùmyslu a obchodu, pana Jana Mládka, aby tento tisk
odùvodnil.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedsedo,
vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, Zpráva o vývoji malého a
støedního podnikání a jeho podpoøe v roce 2012 byla vypracována na
základì zákona è. 47/2002 Sb., o podpoøe malého a støedního podnikání.
Zpráva charakterizuje vývoj vybraných ekonomických ukazatelù malých a
støedních podnikù v roce 2012 ve srovnání s pøedchozím obdobím a
rovnìž obsahuje souhrnné informace o finanèních podporách poskytnu-
tých malým a støedním podnikùm z národních prostøedkù a prostøedkù
Evropské unie jednotlivými ministerstvy v loòském roce.

-  -

Návrh prošel prvním ètením Poslaneckou snìmovnou, jednomyslnì byl
podpoøen zahranièním výborem Poslanecké snìmovny, výborem pro
vzdìlávání Parlamentu Èeské republiky i zahranièním výborem Senátu
Parlamentu Èeské republiky.

Hlavním pøínosem je zapojení èeských výzkumných center do mezi-
národní spolupráce, umožnit jejich další rozvoj. Jedná se napøíklad o
Akademii vìd, Univerzitu Karlovu, Masarykovu univerzitu anebo nová cent-
ra, jako je napøíklad BIOCEF.

Myslím, že to by z mé strany úvodem mohlo být všechno. Dìkuji za po-
zornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Poprosím zpravodajku
zahranièního výboru paní poslankyni Fischerovou, aby se ujala slova a
odùvodnila usnesení výboru, které vám bylo doruèeno jako tisk 34/1. Paní
poslankynì, prosím, máte slovo.

Poslankynì Jana Fischerová: Hezké dobré ráno. Pane pøedsedo,
dìkuji za slovo. Já zde odkážu na jednání zahranièního výboru, které pro-
bíhalo 15. ledna, a opravdu bylo pøijato jednomyslnì usnesení, které je mo-
žné najít v podkladech zahranièního výboru. Èili já za zahranièní výbor i za
sebe jako zpravodajku doporuèuji schválit. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Opravdu prosím, abyste se ztiši-
li, protože hladina hluku v sále je velmi vysoká a nìkteøí kolegové mi sig-
nalizují, že nejsou schopni sledovat rozpravu. Dìkuji.

V této fázi otevírám rozpravu a zeptám se, zda jsou nìjaké pøihlášky do
rozpravy. Pan poslanec Plzák. Prosím, máte slovo.

Poslanec Pavel Plzák: Dobrý den, pane pøedsedající, vážení èlenové
vlády, vážené kolegynì, kolegové. Pøistoupení k té dohodì je podmínìno
urèitými finanèními náklady. Jedná se o pøístupový poplatek, myslím ve
výši zhruba 25 mil. Kè a dalšími každoroèními poplatky, které nám po první
tøi roky byly nìjak poníženy podle nìjaké dohody. Já jsem se chtìl jenom
zeptat pana ministra, jak to vlastnì je, jestli v roce, kdy pøistupujeme,
platíme jak pøístupový, tak jednoroèní poplatek, který skládáme každý rok.
To je jedna vìc.

Druhá vìc je, že na tyto finanèní náklady byly alokovány prostøedky už
v rozpoètu na rok 2013, a jestli se ty prostøedky pøesunuly do letošního ro-
ku, nebo jestli propadly, nebo jak to vlastnì je. To jsem z návrhu
nepochopil. 

Dìkuji.
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gie pro podnikání jako pro celek. Myslím si, že to by bylo velmi zajímavé.
Bylo by to všechno na jednom místì a mohli bychom si udìlat pøedstavu,
jak to s podnikáním v Èeské republice vypadá.

Dále jsme kritizovali, že vzdìlávací proces je asynchronní s potøebami
podnikání a prùmyslu.

Velmi zajímavá byla diskuse ohlednì snižování administrativní zátìže.
Zajímalo nás, jakou metodiku vlastnì používá ministerstvo. Když se zeptáte
jakéhokoliv podnikatele, tak vám øekne, že nejvìtší problém vidí dnes v ad-
ministrativní zátìži. Pøitom pokles je o 23 % od roku 2005. Velkou kritiku
vzbudil už v roce 2012 zákon o zadávání veøejných zakázek, protože je to
samozøejmì administrativní zátìž. Jsem zvìdavý, jak to bude vypadat ve
zprávì za rok 2013 po poslední úpravì zákona o zadávání veøejných za-
kázek, která podle mì je daleko obtížnìjší z hlediska administrace, než by-
lo cokoli pøedtím. 

Byl dokonce i zájem pøidat podpùrné usnesení. Nakonec jsme se na
tom neshodli. Nicménì vnímáme, že je potøeba stabilita v podnikatelském
prostøedí, a rozhodnì pan pøedseda hospodáøského výboru pan poslanec
Pilný bude chtít, aby nám ministøi pøedložili na hospodáøském výboru svou
strategii konkurenceschopnosti.

Usnesení jste obdrželi, bereme na vìdomí, takže pøedpokládám, že v
obecné rozpravì, pokud budu vyzván znovu, navrhnu toto usnesení. Jinak
si myslím, že v tuto chvíli skuteènì je to vis maior a je to velmi zajímavé
ètení. Dìkuji vám za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane poslanèe. V této fázi otevøu
obecnou rozpravu, kde zatím žádné pøihlášky nemám. Pan ministr si pøeje
vystoupit, prosím.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Rád bych krátce rea-
goval na pana zpravodaje. Myslím, že my potøebujeme nikoliv celkovou
strategii podnikání, ale vùbec strategii zemì. A nová vládní koalice toto od-
hodlání projevila a to bude ta základní strategie. Od ní se potom eventuálnì
teprve odvinou další strategie, protože postup opaèný, kdy už máme nìco
kolem 130 strategií a nejsou brány vážnì, se neosvìdèil.

Jinak samozøejmì k tìm námìtùm. Naprosto souhlasím s tím, že je
tøeba se vìnovat vzdìlanosti, aby odpovídala potøebám této ekonomiky, a
samozøejmì také pokraèování snižování administrativní zátìže. A chtìl
bych pøislíbit, že zpráva za rok 2013 bude daleko døíve než v listopadu.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Do obecné roz-
pravy – pan poslanec Votava má slovo.

-  -

Na úvod bych rád sdìlil, že podnikatelskou èinnost vykonávalo v roce
2012 celkem 1,12 mil. právnických a fyzických osob spadajících do kate-
gorie malých a støedních podnikù, pøièemž podíl malých a støedních
podnikù na celkovém poètu podnikù èinil 99,86 %. Rád bych také upozor-
nil, že malé a støední podniky zamìstnávaly 1,79 mil. zamìstnancù ze
zhruba pìtimilionové pracovní síly.

V roce 2012 došlo k meziroènímu zvýšení vývozu malých a støedních
podnikù o 98 mld., to je o 6,6 %. Podíl malých a støedních podnikù na cel-
kovém vývozu se tak zvýšil o dva procentní body na 53,5 %.

Rád bych zmínil, že ve zprávì jsou analyzovány podpùrné programy
zamìøené na malé a støední podniky. Napøíklad v rámci OPI bylo k 31. 12.
2012 rozhodnuto o podporách ve výši 50 mld. Kè. Podpoøili jsme malé a
støední podniky v aktivitách vìdy a výzkumu v celkové výši 1 mld. Kè. Malé
a støední podniky samozøejmì podporují i jiná ministerstva. Veškeré údaje
naleznete v materiálu. Je tedy zøejmé, že se soustøedíme pøedevším na
podporu inovaèních aktivit, exportu a na oblast energetiky a také na
zpøístupnìní rozvojového a provozního financování.

Zpráva obsahuje informaci o pøípravì pøíštího programovacího období
a nového operaèního programu Podnikání a inovace pro konkurence-
schopnost a také popisuje realizaci programu malých a støedních podnikù
jak v rámci MPO, tak v rámci dalších resortù.

V závìru bych chtìl udìlat urèitou omluvu, by� z mého pohledu je to vis
maior. Projednávání zprávy o vývoji v roce 2012 až v roce 2014 není pøíliš
aktuální, ale tak se to složilo a minulá Snìmovna to nestihla projednat.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane ministøe. Zprávu projednal
hospodáøský výbor, jehož usnesení vám bylo doruèeno jako tisk 36/1.
Prosím zpravodaje výboru pana poslance Ivana Adamce, aby nás infor-
moval o jednání výboru a pøednesl návrh usnesení.

Poslanec Ivan Adamec: Dobré ráno, dámy a pánové, vážený pane
pøedsedo. Prosím, aby pan kolega Plzák na mì nedìlal opièky, protože se
nemohu soustøedit – prostøednictvím pana pøedsedajícího.

Ke zprávì o projednání ve výboru velmi jednoduše. Ta zpráva je o-
pravdu vis maior, nicménì bude velmi zajímavé tuto zprávu porovnat se
stavem v roce 2013 a já pevnì vìøím, že ta zpráva nám nepøijde až kon-
cem listopadu letošního roku, ale že to bude podstatnì døíve.

Celkem jednoznaèný názor na tu zprávu byl, že je dobøe zpracovaná,
že ji vlastnì Snìmovna bere na vìdomí. Tam jsme se shodli naprosto
pøesnì. Nicménì tam byla i urèitá kritika nìkterých záležitostí. Za jednu z
takových možná vážných pøipomínek beru to, že by mìla být jedna strate-



-  -

Ještì vás seznámím s dalšími omluvami. Omlouvá se paní ministrynì
Marksová z dopoledního jednání. Omlouvá se i pan poslanec Heger z dne-
šního jednání od 9.30 do konce dopoledního jednání. A omlouvá se paní
poslankynì Adamová ze zdravotních dùvodù mezi 9 a 14.30 hodin. A
omlouvá se i pan poslanec Zahradníèek z dopoledního jednání ze
zdravotních dùvodù. To jsou omluvy.

Budeme pokraèovat bodem èíslo

36.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 111/1998 Sb.,
o vysokých školách a o zmìnì a doplnìní dalších zákonù
(zákon o vysokých školách), ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 92/ - prvé ètení

Tento bod byl pøerušen v obecné rozpravì. Mám zde pøihlášky pana
poslance Grebeníèka a paní poslankynì Putnové. Takže prosím pana po-
slance Grebeníèka, aby se ujal slova a paní poslankyni prosím, aby se
pøipravila. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Grebeníèek: Vážený pane pøedsedo, dámy a
pánové, nìmecký satirik a aforista Christoph Lichtenberg napsal svého
èasu následující myšlenku: „Velcí lidé taky chybují. A nìkteøí z nich tak
èasto, že je èlovìk skoro v pokušení považovat je za malé.“

Co k tomu dodat? Snad jenom to, že Miloš Zeman byl sice zvolen
prezidentem Èeské republiky v pøímé volbì, ale ústavní vymezení jeho po-
stavení a pravomocí se tím nijak nezmìnilo. Je tedy povinen respektovat
tento stav a vykonávat svou funkci v daném ústavním rámci. Nìkteré jeho
kroky vyvolávají ovšem jisté pochybnosti, zda si nepoèíná pøíliš
sebestøednì a nechce si funkci prezidenta pøizpùsobit k svému obrazu.
Ne, o jeho svérázných postupech pøi jmenování nové vlády vèetnì
natahování èasových limitù dnes mluvit nehodlám. Nehodlám zde mluvit
ani o tom, jak svévolnì pøevedl svoji pravomoc udílet milosti na Ministerstvo
spravedlnosti. Pouze budu konstatovat, že prezidentovy pravomoci by
mìly být precizovány tak, aby si je nemohl vykládat podle svého. Chci však
mluvit o tom, že pøibližnì stovka vysokoškolských profesorù je vystavena
až nepochopitelné samolibosti hlavy státu, která jim odmítá podepsat a
pøedat pøíslušné dekrety.

„Jestliže se návrhy hromadí, není to moje vina,“ uvedl prezident Zeman
s tím, že se už s bývalým ministrem dohodl na zmìnì zákona spoèívající v
pøenesení této pravomoci na ministra. Nyní se mu údajnì zalíbil nápad

-  -

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedo.
Kolegynì, kolegové, mám jenom poznámku. On už to vlastnì pan ministr
tady øekl, že zpráva za rok 2013 se bude projednávat døíve. Protože si mys-
lím, že projednávat v únoru 2014 zprávu o podnikání za rok 2012, to asi ne-
ní to pravé oøechové. Ale ono se to týká i øady dalších zpráv, takže si mys-
lím, že i v tom bychom mìli udìlat nìjaký poøádek. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dále do obecné rozpravy? Potom v po-
drobné rozpravì (ke zpravodaji). Takže konèím obecnou rozpravu, ote-
vírám podrobnou a prosím pana zpravodaje, aby se ujal slova.

Poslanec Ivan Adamec: Dámy a pánové, velmi struènì. Hospodáøský
výbor Poslanecké snìmovny Parlamentu Èeské republiky po vyslechnutí
výkladu námìstkynì ministra prùmyslu a obchodu Alexandry Rudyšarové,
zpravodajské zprávy mé a po obecné a podrobné rozpravì doporuèuje
Poslanecké snìmovnì Parlamentu Èeské republiky, aby pøijala následující
usnesení: Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky bere na
vìdomí Zprávu o vývoji malého a støedního podnikání a jeho podpoøe v ro-
ce 2012. Povìøuje zpravodaje výboru – mne –, aby pøednesl zprávu o vý-
sledcích projednání této zprávy v hospodáøském výboru, což jsem uèinil. A
povìøuje pøedsedu výboru, aby pøedložil toto usnesení pøedsedovi
Poslanecké snìmovny Parlamentu Èeské republiky. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Zeptám se, zda ještì nìkdo
chce vystoupit v podrobné rozpravì. Není tomu tak. Závìreèná slova?
Konèím podrobnou rozpravu. Prosím pana zpravodaje o závìreèné slovo.

Poslanec Ivan Adamec: Velmi krátce. Pøedpokládám, že budu tyto
zprávy zpravodajovat v následujících obdobích, takže bude velmi zajímavé
srovnání, jak se podnikání v èeské zemi vyvíjí. A rozhodnì budu hlídat i ter-
míny tak, abychom skuteènì nepøišli vždycky s køížkem po funuse. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan ministr, pøeje si závìreèné slo-
vo? Není tomu tak.

Pøistoupíme tedy k hlasování o usnesení, které navrhl pan zpravodaj.
Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s návrhem usnesení, a�

stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má èíslo 118. Pøihlášeno je 153, pro 138. Tento návrh byl

pøijat a já konèím bod 66.
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Zaèalo to odmítnutím, jmenovat Martina Putnu profesorem a pokraèovalo
to sporem Miloše Zemana s rektorem Masarykovy univerzity Mikulášem
Bekem v øíjnu loòského roku, kdy tato univerzita nepøíliš š�astnì odmítla
pøed volbami dát prostor prezidentovi k pøednášce na akademické pùdì.
Miloš Zeman pak kvùli tomu nepozval Mikuláše Beka na udìlování státních
vyznamenání, což rovnìž vzbudilo jisté rozpaky. Snaha rektora brnìnské
univerzity o reparát nevyšla. „Pozval jsem pana prezidenta a on mi øekl,“ ci-
tuji jeho slova, „že pozvání Masarykovy univerzity nikdy nepøijme.“ Ne, toh-
le nehodlám komentovat, mimo jiné i proto, že exministr školství Dalibor
Štys veøejnì prohlásil, že prezident Zeman je ochoten s akademiky dál de-
batovat o tom, že by se jmenovací pravomoc èasem opìt vrátila na hlavu
státu.

Ne, prezident Zeman by nemìl ustupovat od osvìdèené tradice. Pokud
zachová platnou úpravu, jsem pøipraven veøejnì prohlásit: bùh nám za-
chovej našeho pána, jiný by mohl být ještì vìtší rána. V dané chvíli však
patøím k tìm poslancùm, kteøí nenašli jediný dùvod, proè by posuzovanou
pøedlohu podporovali.

Dámy a pánové, dìkuji za pozornost. (Potlesk KSÈM)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: To byl pan poslanec Grebeníèek. Slovo
má paní poslankynì Anna Putnová.

Poslankynì Anna Putnová: Dobré ráno, vážený pane pøedsedo, dámy
a pánové. Od poloviny loòského roku se vede v politických i odborných
kruzích debata o formì jmenování vysokoškolských pedagogù profesory.
TOP 09 od zaèátku tohoto sporu zastává jednoznaèné negativní stanovis-
ko. Považujeme materiál, novelu, která pøichází dnes k projednání, za zcela
úèelovou, a proto nebudeme podporovat její postoupení do druhého ètení.
Argumenty, které nás k tomuto vedly, vám teï struènì pøedstavím.

Dosavadní právní stav považujeme za právnì nezávadný, vyhovující a
zmìnu kompetencí považujeme za nevhodnou. Jsem pøesvìdèena také,
že je tøeba zachovat kontinuitu zavedených zvyklostí, která v tomto pøípadì
je doplnìna také tím, že jmenování profesorù prezidentem výrazným, by�
mimoprávním zpùsobem zvyšuje vážnost této akademické hodnosti.
Jmenování prezidentem jako osobou politicky nezávislou a nadstranickou
nelze nahradit jmenováním jiným ústavním èinitelem, který je vždy repre-
zentantem své politické strany.

Nesouhlasím také s možností, aby pøedseda Senátu jakkoli
pøezkoumával a posuzoval proces navržení osob na profesory na vysokých
školách. Považuji to za nepøípustný zásah do autonomie vysokých škol.

S tímto návrhem nesouhlasí ani reprezentace vysokých škol. Není prav-
da, jak je uvedeno v dùvodové zprávì, že s orgány reprezentace vysokých
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nového šéfa školství a vláda mu vyhovìla. Prezident Zeman proto doufá,
že novela bude rychle schválena a on se profesory vùbec nebude zabývat.
Ne, nevaøím z vody. To, že prezident trvá na svém stanovisku a že za
souèasné situace nepodepíše žádný jmenovací dekret novým profesorùm,
sdìlil osobnì 20. ledna letošního roku èlenùm pøedsednictva Èeské konfe-
rence rektorù.

Patøím k tìm, kteøí jsou pøesvìdèeni, že aktuální znìní návrhu je
nepøijatelné pøedevším pro novì zavádìné vìcné posuzování odbornosti
uchazeèù pøedsedou Senátu Parlamentu Èeské republiky. Tento postup by
nepochybnì ohrozil autonomii vysokých škol. Navíc neodpovídá ani
mezinárodnì obvyklým postupùm. V pøípadì jmenování profesorù je tento
akt dovršením procesu, v nìmž kandidáti museli splnit dané zákonné pod-
mínky a odborné požadavky, jež jsou v dané vìci podstatné, a následné
jmenování je pak jen uzavøením tohoto procesu. 

Ústavní právníci navíc upozoròují na to, že návrh zmínìnou pravomoc
svìøit pøedsedovi Senátu nemá žádnou ústavní logiku. Pokud prý parla-
mentní komory rozhodují v omezených pøípadech o nìjakých personálních
návrzích, pak tak èiní jako celek. Pøedsedové komor nejsou tedy ústavní or-
gány, které by mohly èi mìly mít takovou pravomoc.

Ano, v demokratickém právním státì, kde platí dìlba moci a èinnosti, je
rozhodování o jmenování profesorù zásadnì vìcí moci výkonné. A prezi-
dent, vy to pochopitelnì velmi dobøe víte, jako hlava státu je její souèástí.
Pamatoval na to zákon èíslo 35/1920 Sb., jímž se provádìl zákon o
služebním pomìru vysokoškolských uèitelù, kde v § 1 stálo: „Návrh sboru
profesorského na jmenování profesora vysokoškolského pøedloží se minis-
terstvu školství a národní osvìty, jež zaøídí další kroky za úèelem provede-
ní jmenování prezidentem republiky.“ A pamatuje na to i zákon èíslo
111/1998 Sb., o vysokých školách, kde stojí, že „v øízení ke jmenování pro-
fesorem se prokazuje pedagogická a vìdecká nebo umìlecká kvalifikace
uchazeèe, který je význaènou a uznávanou vìdeckou nebo umìleckou o-
sobností ve svém oboru. Profesora pro urèitý obor,“ cituji z uvedeného
zákona, „jmenuje prezident republiky na návrh vìdecké rady vysoké školy,
podaný prostøednictvím ministra.“

Tomu rozumím, to má logiku a neposiluje to vliv politikù na chod vyso-
kých škol.

Prezident Zeman si ovšem nechce pøipustit, že hoøèice bez rostbífu ne-
stojí za nic. Konstatoval, že pøedjednal s èástí parlamentních stran zrych-
lené projednání novely zákona o vysokých školách. Nevím, kde prezident
bere tu jistotu. Není pøece vùbec jisté, zda se vìtšina z nás shodne na
pøechodu jmenovací pravomoci z prezidenta na šéfa horní komory,
pøípadnì na pøíslušného ministra. Jistì, nìkdo rozumí své vìci sám od se-
be, druhý dovede posoudit, èemu jiní rozumí.



-  -

který se možná nìkomu z akademické obce nebude líbit. Vidím prezidenta
jako pojistku s dostateènou, a troufnu si øíct nejvyšší autoritou, která mùže
poukázat na špatná nebo pochybná rozhodnutí akademických senátù a
vznést námitky proti jmenování. Nemysleme si, že by v akademické obci
nebyli lidé, kteøí dosáhli titul profesor, aniž by si to aspoò podle mého
názoru skuteènì zasloužili. Že se nedìje praxe, kdy pokud neprojdete
jmenovacím øízením na jedné univerzitì, nezkusíte to na jiné, která je mo-
žná benevolentnìjší, nebo odjedete do nìjakého zahranièí. Možná že by-
chom takové pøíklady našli i v naší Snìmovnì. A nakonec ti lidé ten svùj u-
šmudlaný titul získají. I z tìchto dùvodù jsem hluboce pøesvìdèen, že by
koneènì jmenování mìlo zùstat v rukách a v pravomoci prezidenta repub-
liky. Myslím si, že je i dobøe, že se možná nìkdy ohradí proti jmenování
nìkterých kandidátù. Upøímnì øeèeno, kdo z vás by si všiml remcání
pøedsedy Senátu a kdo z vás si všimne protestù prezidenta republiky. A
pokud by pan prezident s kritikou nebo odmítnutím pøestøelil, pak je tu
veøejnost a akademická obec, která se jistì zastane adepta pøed
pøípadnou nespravedlivou zlovùlí hlavy státu tak, jak jsme toho byli svìdky
tøeba v nedávné dobì.

Proto vás chci poprosit, vyslyšte volání akademické obce, nepøijímejte
tento návrh. A proto bych chtìl poprosit pana prezidenta, aby si rozmyslel
svùj postoj. Na tomto místì navrhuji zamítnutí tohoto návrhu. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, takže se pøidáváte k návrhu pana
poslance Kalouska, který toto navrhl také v rozpravì. Ano, dìkuji, to byla
zatím poslední... Nebyla to poslední. Pan pøedseda Mihola. Prosím, máte
slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, vážení èlenové vlády,
dámy a pánové, už tady na to téma bylo øeèeno mnohé, tak pøidám pár slov
ještì za klub KDU-ÈSL. Mimo jiné i z toho dùvodu, že jsem 15 let pùsobil,
nebo do této doby posledních 15 let pùsobil ve vysokoškolském prostøedí
a tato problematika mì velmi zaujala a je mi blízká. Slyšeli jsme zde již
vyjádøení kolegù, kteøí jsou problematice vùbec nejblíže a jsou k ní
nejkompetentnìjší. Mám na mysli pøedevším exrektora profesora Zlatušku
a dvojnásobného exrektora profesora Fialu. By� se jejich úhly pohledu na
vìc lišily, co se týká øešení do budoucna, tak v podstatì spoleèným jme-
novatelem bylo sjednocení se na zamítnutí návrhu této novely vysokoškol-
ského zákona.

Já jako zástupce konzervativní strany asi nepøekvapím tím že mì
rozhodnì není proti mysli zachovat stávající formu jmenování vysokoškol-
ských profesorù, by� se mùže zdát nìkomu archaická. Titul vysokoškolské-
ho profesora je nejvyšší akademickou hodností, a pøijde mi proto logické a
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škol nebylo dosaženo jednoznaèné shody, a to proto, že nebylo dosaženo
žádné shody. Èeská konference rektorù jednoznaènì s návrhem nesou-
hlasí, jak vyplývá z usnesení pøedsednictva Èeské konference rektorù z 22.
1. tohoto roku.

Celkovì je dùvodová zpráva velmi nepøesvìdèivá. Uvádí se v ní
napøíklad, že jmenování profesorù v souèasné dobì zatìžuje administrati-
vu prezidenta. Stejnì tak sdìlení, která zdùrazòují symbolický a formální
charakter postupu pøedsedy Senátu, neodpovídají navrženému textu
zákona. Chtìla bych pøipomenout, že v zemích, kde se státní moc podílí na
jmenování profesorù prostøednictvím svých ústavních èinitelù, je to právì
prezident, kdo je jmenuje. Není to jenom Maïarsko, Polsko, ale je to také
napøíklad Francie.

Z tìchto dùvodù nebudeme podporovat postoupení navržené novely
do dalšího ètení. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným je pan poslanec
Vácha.

Poslanec František Vácha: Pane pøedsedo, vážené kolegynì, vážení
kolegové, pøedstupuji pøed vás v naší Poslanecké snìmovnì nejspíš jako
nejvyšší aktivní praktikující akademický funkcionáø, nebo hodnostáø, a tak
mì mùžete brát jako zástupce akademické obce, vysokoškolských
pedagogù a vìdeckých pracovníkù.

Pøipomeòme si, a bylo to už zmínìno, že s úpravou vysokoškolského
zákona nesouhlasí jak konference rektorù, a je to usnesení z 8. a potom z
22. ledna 2014, tak i Rada vysokých škol z usnesení 23. ledna 2014. Co je
ale možná ještì dùležitìjší, je fakt, že s úpravou nesouhlasí vìtšina akade-
mické obce, profesorù, docentù, asistentù, pedagogù, výzkumníkù, jak
øíkám, dìlníkù vysokých škol a naší vìdy. Právì tìch jsem se v poslední
dobì ptal na jejich názor na pøedkládanou zmìnu a mohu vám s èistým
svìdomím oznámit, že snad kromì pøedkladatele, nebo možná minulého
pøedkladatele, s touto zmìnou nesouhlasí nikdo. Jediné, co celou touto
kauzou zaznívalo, byla myšlenka, aby profesory dále jmenoval pan
prezident.

Dùvodù a argumentù je mnoho, slyšeli jsme jich plno od pana
zpravodaje, napøíklad o tradici, o majestátu prezidenta. Další argumenty,
že se panu prezidentovi možná nechce pracovat, nebo že mìníme zákon
jenom kvùli jednomu èlovìku. Pan poslanec Kalousek zmiòoval, co se sta-
ne, když pan prezident za pìt, sedm, osm let bude zvolen do Senátu, bu-
de zvolen pøedsedou Senátu – pak budeme znova mìnit zákon kvùli
nìmu? 

Pro mne je ale dùležitý jiný argument, který bych vám chtìl pøedstavit a
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dobný. A dovolte mi nìkolik slov právníka, protože vedle jaksi odborných
nebo vìcných dùvodù, které zde byly øeèeny, napøíklad ten, že s tím ne-
souhlasí akademická obec, že s tím nesouhlasí Rada vysokých škol,
Konference rektorù a tak dále, je dobré zdùraznit i právní dùvody. Dovolte
mi jenom tøi ètyøi poznámky. Velmi struènì.

Za prvé. Mìníme-li právní pøedpis, pak by zde mìl být nìjaký zjevný
dùvod. To znamená, že ten právní pøedpis nefunguje. Poøád všichni zde
permanentnì si stìžujeme na právní džungli, na pøehršel právních
pøedpisù, na permanentní novely nìkterých zákonù, na zbyteèné právní
pøedpisy typu zákona o zoologických zahradách. Ale toto, dámy a pánové,
co zde dneska projednáváme, je typicky zbyteèná novela, kdy není žádný
zøejmý dùvod, proè je tøeba novelizovat zákon o vysokých školách. Není
zde žádný zøejmý dùvod, proè souèasná právní úprava nefunguje. Takže
prosím, ti z vás, kteøí kandidovali pod volebními programy, pojïme se za-
bývat kvalitou právních pøedpisù, pojïme pøijímat jen takové zmìny, které
jsou nutné, které jsou v rámci spoleènosti potøebné; tak ti by pro tento
právní pøedpis dnes zde nemìli hlasovat.

Druhý dùvod z pohledu právního, proè by ten zákon nemìl být pøijat, je
to, že se jedná pouze o dílèí novelu. Pokud zde nìkdo chce vést debatu o
tom, jaká má být pozice prezidenta republiky v ústavním a právním
systému Èeské republiky, jaké má mít pravomoci, pak se domnívám, že
taková zmìna by byla seriózní pouze po celkové komplexní debatì o tom,
jaké jmenovací pravomoci prezidentu republiky mají zùstat. 

Protože se brzo mùžeme doèkat toho, že se prezident republiky roz-
hodne, že nebude jmenovat generály, že nebude jmenovat soudce, že ne-
bude jmenovat pøedsedy soudù atd., a takováhle novela zde opìt mùže
být na stole. Proè odjímáme prezidentovi republiky právo jmenovat profe-
sory, resp. proè prezident republiky nechce jmenovat profesory? A proè
mu souèasnì nevadí, že jmenuje – zdùrazòuji v uvozovkách – øadové
soudce? To pøece není žádná logika. Takže prosím, já odmítám podporo-
vat takovéto dílèí novely.

Tøetí dùvod, který zde zaznìl a který je podle mého názoru zcela
klíèový, je vùbec pøístup k pøedložené novele a její vznik. Dámy a pánové,
já tady jako už zkušený letitý poslanec velmi varuji pøed tím, abychom
pøijímali novely a mìnili pravomoci orgánù veøejné moci jenom proto, že ten
konkrétní nositel veøejné moci, ten konkrétní vykonavatel, odmítne svoji pra-
vomoci realizovat. Já si myslím, že to je nejvìtší nebezpeèí této novely, a
proto i ti, kteøí by tøeba vìcnì uvažovali o tom, že by pøedseda Senátu ta-
kovouto pravomoc mohl vykonávat, by tuto novelu mìli odmítnout. Já pøed
tím tady varuji, a to je také hlavní dùvod, proè jsem zde vystoupil jako
èlovìk, který se léta zabývá právem a Ústavou Èeské republiky.

Dojdeme-li k závìru, že si orgány veøejné moci mohou svévolnì vy-
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správné, že pokud chceme zùstat u symbolù, tradic a nìjakého
slavnostnìjšího pøedávání, tak je správné, aby pocházel od hlavy tohoto
státu, nikoliv aby se to pøedávalo na další ústavní èinitele. Mohlo by èasem
dojít také k nespokojenosti nebo by mìl nìkdo problém s nìkým a
pøedávalo by se to dál jako štafeta. Urèitì by to nepùsobilo dobøe. (V sále
je velmi rušno.)

To už se kloním spíše k názoru, který tady také zaznìl, diskutovat o
pøípadné zmìnì, protože tak jak sleduji vývoj v nìkterých dalších evrop-
ských zemích, skuteènì v tìch, které jsou nám historicky nejblíže, ke
zmìnám došlo. Byla tady øeè o Nìmecku. Tam se to liší v rùzných spolko-
vých zemích, a dokonce pøedávání vysokoškolského diplomu se èasto o-
bejde bez jakéhokoliv slavnostního aktu a profesorovi se jmenování pošle
poštou, nebo ve dvou spolkových zemích dokonce tuto záležitost vyøizuje
sama vysoká škola bez toho, že by do toho vùbec vstupoval ministr
školství. Zmìnilo se to i v Rakousku, ke kterému jsme mìli historicky asi
vùbec nejblíže, kde od roku 2002 profesoøi nejsou již spolkovými státními
zamìstnanci, ale pouze zamìstnanci univerzity, a tudíž tam pøestalo exi-
stovat to, co nám bylo podobné, to, co tam fungovalo døíve, že profesory
jmenoval spolkový prezident. V tuto chvíli spolkový prezident mùže obdaøit
vysokoškolského uèitele titulem profesora, ale pak se to vnímá pouze jako
jeho –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane poslanèe, já se velmi omlouvám,
ale já prosím všechny, kteøí tady vedou soukromé rozhovory, aby tak èinili
mimo tento sál, protože hladina hluku je opravdu nesnesitelná. Dìkuji.

Poslanec Jiøí Mihola: Takže shrnuji. Diskusi se do budoucna ne-
bráním, ale byl bych rád, aby k tomu nedocházelo tak spontánnì,
svévolnì. Koneckoncù se to vlastnì celé tak trošku minulo úèinkem, proto-
že zaseklo se to na jmenování pana profesora M. C. Putny, který je možná
teï vùbec nejznámìjším èeským profesorem, asi aniž by o to stál. A je i o-
tázka, jestli je to tak správné, nebo jestli si zaslouží takovouto popularitu.

Takže chtìl bych na závìr øíci, že KDU-ÈSL je pro zamítnutí pøedložené
novely vysokoškolského zákona. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným je pan poslanec Jiøí
Pospíšil.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Pane pøedsedo, dámy a pánové, dovolte mi
nìkolik replik a nìkolik postøehù k debatì, která zde probíhá. Zatím zde vy-
stupují v zásadì experti na vysoké školství, specialisté, kteøí pracují ve
školském výboru. Ten jejich pohled na návrh je zamítavý. Mùj pohled je ob-
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pomocí boží dokonce zavøen. Když však nìkdo bere naše vysokoškolské
uèitele, jejich kariérní postup a jejich pokrok na univerzitách jako rukojmí
pro prosazení svých cílù, pro dosažení zmìny pravomocí a postavení pre-
zidenta, tak zde o tom vedeme vážnou debatu, místo abychom øekli, že na
vydírání nepøistoupíme a dotyèný by mìl být obžalován pøesnì za to, za co
každý normální obèan mezi námi je odsouzen, totiž za vydírání. Dìkuji
mnohokrát. (Potlesk v lavicích TOP 09.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášky do rozpravy nemám, o-
becnou rozpravu konèím. Zeptám se pana zpravodaje a pana ministra, zda
si pøejí závìreèná slova. Pan zpravodaj? Pøejete si vystoupit, pane zpravo-
daji? Tak prosím.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Vážený pane pøedsedo, dámy a pánové, mu-
sím konstatovat, že z tìch jedenácti vystupujících kromì pana ministra, je-
hož pozice jako pøedkladatele je pochopitelná, zde zazníval jednoznaèný
souhlas s odmítnutím této novely v prvním ètení. Myslím, že to dobøe cha-
rakterizuje i obecný souhlas v akademické obci a ve vysokoškolské
komunitì, který je jednoznaènì pro to, nedìlat takovéto úèelové, resp.
nezdùvodnìné zmìny.

Zaznìla celá øada argumentù. Já bych si zde dovolil jenom faktickou
korekci dvou tvrzení, která zaznìla v debatì. Pan poslanec Grebeníèek
zmínil nápad nového šéfa školství. Je dokumentováno, že toto bylo
pøedkládáno minulým ministrem. A pan poslanec Vácha, když mluvil o tom,
že prezident má možnost korigovat praxi senátù, je to praxe akademických
rad. Ale toto jsou nepodstatné vìci z hlediska toho celkového.

Jsem rád, že zaznìly návrhy na zamítnutí, plnì je podporuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan ministr se závìreèným slo-
vem. Prosím.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji.
Pane pøedsedo, vážené poslankynì, vážení poslanci, dovolte, abych se
zastavil u nìkterých bodù, které tady byly øeèeny, protože tady bylo
vyøèeno nìkolik polopravd, možná i nepravd.

První – usnesení ÈKR. Není pravdou, že v tom usnesení je napsáno, že
nesouhlasí s touto novelou, tak jak je pøedložena. Tam jsou napsané dvì
vìty: že nesouhlasí s tím, že to pøedkládá vláda bez dùvìry, a že s tím ne-
souhlasí z toho dùvodu, že to nebylo projednáno s vysokými školami. O
tomto problému jsme se zde bavili vèera.

Druhá záležitost – vìcné posouzení. Já jsem tady pøece vèera prokla-
moval, že tuto pasáž, pokud to propustíte do druhého ètení, budu chtít vy-

-  -

kládat své pravomoci, mohou je odmítat a chtít po suverénu veøejné moci
v Èeské republice, po Parlamentu Èeské republiky, aby kvùli nim mìnil
zákony, pak je toto, dámy a pánové, destrukce demokratického právního
státu. Já jsem kvùli tomu vystoupil, chtìl jsem to tady takto tvrdì asi øíci.
Pokud pøistoupíme na filozofii této novely, dámy a pánové, zakládáme de-
strukci demokratického právního státu, který je postaven na dìlbì moci, je
postaven na tom, že zde máme jednotlivé ústavní a zákonné orgány, které
mají rozdìlené pravomoci, je zde systém brzd a vah a tyto orgány a jejich
pravomoci a kontrola jsou vzájemnì vybalancovány. Není možné, aby je-
den orgán, kterýkoliv, nemusí to být prezident republiky, si svévolnì øekl,
že on svoji pozici v ústavním a právním systému odmítá a chce mít jiné pra-
vomoci. To je opravdu v zásadì právní revoluce, by� v tomto pøípadì ne-
gativní, kdy orgán veøejné moci – prezident republiky – odmítá urèitou pra-
vomoci. Ale mùže se stát pøíštì, dámy a pánové, že on bude chtít takovýto
nìjaký orgán svévolnì nìjakou pravomoc pøidat. A principiálnì to bude
stejné a stejnì nebezpeèné. Takže já pøed tím velmi varuji a prosím, pro
všechny z nás by tím hlavním dùvodem mìlo být to, že tímto ohrožujeme
principy demokratického právního státu.

A na úplný závìr poslední právní argument, který také tady zaznìl v
debatì, je samotný obsah novely. Já se domnívám, že není vhodné v par-
lamentní republice pøenášet takovouto jmenovací pravomoc na hlavu jedné
z komor dvoukomorového parlamentu. Už to tady také zaznìlo, øíkal to
myslím pan poslanec Grebeníèek, že toto ústavní právníci vidí jako ne-
vhodné. Hlava komory parlamentu je vnímána jako reprezentant
kolektivního tìlesa a mìla by mít minimálnì, nebo pokud možno žádné e-
xekutivní samostatné pravomoci. Tímto zkrátka posouváme význam hlavy
komory parlamentu a vytváøíme z ní speciální orgán, který má své výkonné
pravomoci, a opìt mìníme charakter a princip demokratického právního
státu, který je zakotven v èeské ústavì.

Takže dámy a pánové, tolik struènì nìkolik mých poznámek. Já jsem
vystoupil proto, aby zde bylo zøejmé, že ty argumenty nejsou jenom od-
borné, že to nejsou jenom argumenty specialistù na vysoké školy, ale jsou
to i argumenty ryze právní. Argumenty, které souvisí s bazální podstatou
našeho demokratického právního státu. Takže podporuji také zamítnutí to-
hoto návrhu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Schwarzenberg je dalším
pøihlášeným do diskuse.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Pane pøedsedo, vážené poslankynì,
vážení poslanci, kdyby kdokoli z nás vzal nìkoho za rukojmí a vydíral by
tím úøady nebo jiné instituce, tak by právem byl obžalován, odsouzen a s
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Konèím tedy projednávání bodu 36 a pøedám øízení schùze.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobré dopoledne vážené paní
poslankynì, vážení páni poslanci. Budeme pokraèovat podle programu.
Nyní je zaøazen pøerušený bod èíslo 26. Jde o

26.
Návrh poslancù Kateøiny Koneèné, Miroslava Grebeníèka, Miroslava

Opálky a Stanislava Grospièe na vydání zákona, kterým se mìní
zákon è. 245/2000 Sb.,

o státních svátcích, o ostatních svátcích, o významných dnech
a o dnech pracovního klidu, ve znìní pozdìjších pøedpisù

/snìmovní tisk 59/ - prvé ètení

Bod byl pøerušen vèera tìsnì pøed polední pøestávkou, protože bylo
rozhodnuto svolání organizaèního výboru na urèitou hodinu a pøestávky na
poradu klubù vyèerpaly èas. Jsme tedy jenom pøed hlasováním.

Požádám paní poslankyni Martinu Berdychovou, aby sledovala, jestli
jsem zaznamenal, nebo jestli máme v poznámkách všechny návrhy, které
jsou k hlasování. Paní zpravodajko, prosím, kontrolujte mì. Je tady návrh
na zamítnutí. Návrh na vrácení nebyl podán. Nebyl podán ani návrh na pro-
dloužení lhùty. Jiný návrh nebyl.

Nyní hlasujeme tedy návrh na zamítnutí. O tom rozhodneme v následu-
jícím hlasování. Já vás pro jistotu ještì jednou odhlásím a požádám vás o
novou registraci. Prosím, pøihlaste se svými identifikaèními kartami.

Jakmile se ustálí poèet pøihlášených pøítomných poslancù v jednacím
sále, zahájím hlasování poøadové èíslo 120. To jsem zahájil a ptám se, kdo
je pro zamítnutí návrhu zákona. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 120, pøítomno 140, pro 78, proti 40. Návrh
byl zamítnut. Tedy nebudeme dále hlasovat. Tím jsem ukonèil bod èíslo 26.

Dalším bodem našeho jednání je bod èíslo 27. Je to
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jmout. Ano, je pravdou, že vysoké školy s tímto nesouhlasí a nechtìjí,
aby pøedseda Senátu posuzoval jmenování profesorù po vìcné stránce. O
tom jsme se bavili vèera.

Obecný souhlas vysokých škol – no, já jsem jednal s celou øadou
rektorù vysokých škol k tomuto konkrétnímu tématu, namátkou s rektorem
Karlovy univerzity, s rektorem ÈVUT a i s dalšími. Pravdou je, že prefero-
vaná varianta rektorù je jmenování profesorù prezidentem. Ale pravdou
zároveò také je, že rektoøi øíkají: než prodlužování téhle situace, tak jsme o-
chotni debatovat i o jiné variantì. 

Èást se pøiklání k variantì pøedseda Senátu. Tady bych chtìl upozornit
na to, že pøedseda Senátu je druhý nejvyšší ústavní èinitel v zemi, není to
tedy nìjaký vrátný, jak tady nìkdo naznaèoval. Je to druhý nejvyšší ústavní
èinitel v zemi. Druhá varianta – ministr, a tøetí varianta, která rezonuje v a-
kademické sféøe, je rektor.

Co øíci závìrem. Vážené poslankynì, vážení poslanci, máme v podstatì
pøed sebou dvì možné varianty. Varianta propuštìní do druhého ètení, kde
jsem ochoten spolupracovat na pozmìòovacím návrhu, a to buï do vari-
anty ministr, nebo do varianty pøedseda Senátu s tím, že by ta vìcná strán-
ka nebyla posuzována na úrovni pøedsedy Senátu. Anebo je druhá varian-
ta, vážení kolegové, a to je zamítnutí. Pokud dojde k zamítnutí, já to budu
samozøejmì akceptovat a mým úkolem jako ministra školství je dále jednat
s prezidentem republiky a dále jednat s rektory vysokých škol o øešení té-
to situace.

Dìkuji za pozornost. A jenom upozoròuji, že tady nìkdo nechal okou-
saného medvídka. (Smích v sále.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pane ministøe, dìkuji, že jste mi objas-
nil, co to je. My tady na to již drahnou dobu hledíme a netušili jsme, co to
je. Tak dìkujeme za vysvìtlení a urèitì to bìhem pøestávky bude
odstranìno.

To bylo závìreèné slovo pana ministra. Nám v této fázi nezbývá nic jiné-
ho, než se hlasováním vypoøádat s návrhy, které padly v rozpravì.

Pan poslanec Kalousek a pan poslanec Vácha navrhují tento návrh za-
mítnout. Já o tom nechám hlasovat, ale pøedtím vás všechny odhlásím a
prosím, abyste se znovu pøihlásili svými kartami. Ještì zazvoním. Jakmile
se poèet ustálí, tak budeme moci hlasovat.

Je tu návrh na zamítnutí tohoto návrhu.
Zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-

ku. Kdo je proti tomuto návrhu?
Hlasování má èíslo 119, pøihlášeno je 149, pro 91. Tento návrh byl pøijat.

Tisk 92 byl zamítnut v prvém ètení.
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pøídavku na dítì nepøevyšuje souèin èástky životního minima rodiny
a koeficientu 1,5. Stipendium ve výši 1 620 korun se pøiznává po stan-
dardní dobu studia na deset mìsícù v akademickém roce. Tato aktuálnì
platná úprava takzvaného sociálního stipendia pevnì stanoveného a
omezeného èástkou 1 620 korun, uplatòovaná od roku 2006 po novelizaci
zákonem è. 552/2005 Sb., byla poprvé pevnì zaèlenìna do zákona è.
111/1998 Sb. v dùsledku pøijetí zákona è. 261/2007 Sb. ze dne 19. záøí
2007, o stabilizaci veøejných rozpoètù.

Je zøejmé, že od roku 2007 do roku 2013 inflaèní tlaky a neustálé zdra-
žování životních nákladù znamenaly pro sociálnì slabé studenty a jejich ro-
diny neustále rostoucí zátìž, kupní síla v zákonì pevnì stanovené èástky
1 620 korun se do roku 2013 výraznì snížila. V období let 2006 až 2012
míra inflace podle Èeského statistického úøadu v souètu dosáhla 19,3 %.
Pro rok 2013 Ministerstvo financí udalo odhad míry inflace 2,1 %. To zna-
mená, že k valorizaci pùvodní èástky sociálního stipendia 1 620 korun by
bylo nutné zvýšit tuto èástku o 347 korun na èástku 1 967 korun.
Souèasnou praxí, kdy je v zákonì stanovena pevná èástka, z níž pak vy-
cházejí vysoké školy, jsou studenti vysokých škol zjevnì poškozováni.

Protože nelze uvažovat o tom, že novelizace zákona by se s ohledem
na inflaci a zvyšování životních nákladù provádìla každoroènì, bylo by
vhodné provést novelizaci zákona, která by zakotvila mechanismus valori-
zace v zákonì uvedeného základu vždy každoroènì podle inflace. S ohle-
dem na tíživou situaci sociálnì slabých rodin a studentù z tìchto rodin lze
doporuèit novelizaci § 91 zákona è. 111/1998 Sb., pokud jde o stipendium
v pøípadì tíživé sociální situace studenta tak, aby základ èinil 2 100 korun
s možností vysokých škol pøiznávat stipendium i vyšší, a pøímo v zákonì
byla stanovena valorizace základu vždy k 1. lednu následujícího roku o
èástku vyhlašovanou ministerstvem, která by kompenzovala a eliminovala
vliv míry inflace vyjádøené pøírùstkem prùmìrného roèního indexu
spotøebitelských cen.

Dámy a pánové, Rusnokova vláda ve svém stanovisku, kterým odmítla
valorizovat sociální stipendia o inflaci a rùst životních nákladù studentù, od-
haduje, že zvýšení tohoto stipendia o 480 korun by mohlo zvednout roèní
náklady pøibližnì o 35 mil. korun. Prostøedky nezbytné k pokrytí valorizace
by si prý vyžádaly nutnost navýšit výdajový okruh vysoké školy v
rozpoètové kapitole 333 Ministerstvo školství, mládeže a tìlovýchovy.
Argument vlády o údajném zvýšení roèních nákladù je ale nutné
kvalifikovanì pøezkoumat a s pøekvapením zjistíme, že onìch potøebných
35 mil. není de facto navýšením, ale pouhým neúplným návratem k
rozpoètové hladinì o pìt let zpátky. Podle údajù samotného Ministerstva
školství, mládeže a tìlovýchovy totiž ještì v roce 2010 bylo na sociální sti-
pendia studentù veøejných vysokých škol rozpoètováno 86 mil. korun a
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27.
Návrh poslancù Miroslava Grebeníèka, Zuzky Bebarové-Rujbrové,

Marty Semelové a Kateøiny Koneèné na vydání zákona, 
kterým se mìní zákon è. 111/1998 Sb., o vysokých školách 

a o zmìnì a doplnìní dalších zákonù (zákon o vysokých školách), 
ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 60/ - prvé ètení

Hlásí se paní poslankynì Marie Benešová. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo.

Poslankynì Marie Benešová: Vážený pane pøedsedo, vážené
kolegynì, kolegové, já nechci zpochybòovat hlasování, ale v hlasování
èíslo 119 jsem hlasovala proti a na sjetinì mám pro.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Takže pouze pro stenozáznam.
Dìkuji. Mùžeme tedy pokraèovat. Budeme se zabývat tímto tiskem.

Prosím, aby za navrhovatele pøedložený návrh zákona uvedl poslanec
Miroslav Grebeníèek, a zároveò žádám zpravodaje pro první ètení pana
poslance Františka Váchu, aby zaujal místo u stolku zpravodajù. Pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Grebeníèek: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, problematiku stipendií studentù vysokých škol upravuje, a
pravdìpodobnì to ve své vìtšinì víte, obecnì § 91 zákona èíslo 111/1998
Sb., o vysokých školách a o zmìnì a doplnìní dalších zákonù v platném
znìní.

Aktuálnì platná úprava zmínìného § 91 zákona èíslo 111/1998 Sb. za-
hrnuje možnost pøiznání nìkolika druhù stipendií. Kompetenci pøiznávat
studentùm stipendia svìøuje vysokým školám nebo fakultám, které postu-
pují podle vnitøního pøedpisu konkrétní vysoké školy, podle stipendijního
øádu. Kompetence pøiznávat stipendia je svìøena také samotnému minis-
terstvu, které je mùže pøiznávat podle programù vyhlašovaných ministrem
s pøihlédnutím k závazkùm z mezinárodních smluv, kterými je Èeská re-
publika vázána. Ministerstvo mùže pøiznat tato stipendia též obèanùm
Èeské republiky studujícím na vysokých školách v zahranièí. 

Pro potøebu novelizace zákona pøipadá v úvahu tzv. sociální stipendi-
um. Zde výši stipendia vymezuje pøímo zákon èíslo 111/1998 Sb. jen v
pøípadì podle § 91 odst. 2 písm. d), tedy v pøípadì tíživé sociální situace
studenta. Zákon uvádí, že stipendium podle odst. 2 písm. d) se pøiznává
též studentùm, kteøí mají nárok na pøídavek na dítì podle zvláštního
právního pøedpisu, jestliže rozhodný pøíjem v rodinì zjiš�ovaný pro úèely
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lorizovat sociální stipendia studentù bakaláøských a magisterských
studijních programù nechce, ten bude pochopitelnì hledat nejrùznìjší vý-
mluvy. Chci ale vìøit, že takových v tomto novém složení Snìmovny
nebude významnìjší skupina.

Se vší naléhavostí se na pøítomné obracím: podpoøte pøedkládaný ná-
vrh na valorizaci sociálního stipendia a podpoøte to, aby bez zbyteèných
prùtahù vstoupil v úèinnost co nejdøíve. 

Dámy a pánové, s ohledem na podporu a zajištìní pøístupu studentù ze
sociálnì slabých rodin k vysokoškolskému vzdìlání je proto naléhavì
nutné v co nejkratším èase upravit novelu § 91 vysokoškolského zákona,
pokud jde o stipendium podle odst. 2d) a v návaznosti odst. 3, tedy nove-
lizovat výši v pøípadì tíživé sociální situace studenta, a to tak, že dosavad-
ní stanovená èástka 1 620 korun se zvýší na 2 100 korun.

Dámy a pánové, dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji zástupci navrhovatelù
Miroslavu Grebeníèkovi. Ještì pøeètu omluvu. Omlouvá se z jednání pan
poslanec Josef Hájek z rodinných dùvodù, a to od 16 hodin.

Nyní tedy žádám zpravodaje pro prvé ètení pana poslance Františka
Váchu, aby pøednesl svou zpravodajskou zprávu. Prosím, pane zpravoda-
ji, máte slovo.

Poslanec František Vácha: Pane pøedsedající, dámy a pánové, sly-
šeli jste pøedstavení snìmovního tisku 60, který se zabývá zvýšením so-
ciálního stipendia pro studenty. Jedná se o § 91 odst. 3, kdy žadatelé
navrhují, aby se zvýšilo stipendium pro sociálnì slabé z 1 620 korun na
2 100 korun.

Tento návrh je témìø shodný s tiskem 1115 minulého volebního období,
který byl zamítnut. Na rozdíl od tisku 1115 v tomto pøedkládaném návrhu
dochází ke zmìnì, že koeficient, který byl v tisku 1115 jako 2, se mìní na
1,5, tím pádem se jedná o shodný poèet pøíjemcù, jako je doposud, tzn.
zvyšuje se pouze èástka.

V dùvodové zprávì, jak øíká vláda, chybí odhad nákladù. Nerozumím
proè. Já když jsem to poèítal, podle mého názoru by zvýšené náklady byly
v èástce kolem 16 mil. korun.

Vláda v demisi vyslovila s tímto návrhem nesouhlas. Má nìkolik
argumentù. První argument, že se jedná o shodný tisk s tiskem 1115. Další
argument – odhad vlády – nárùst o 35 mil. korun. Jak jsem øíkal, podle mé-
ho to není úplnì pravda. A dalším argumentem je, že Ministerstvo školství
nemá naplánované prostøedky v rozpoètu, což si myslím, že není úplnì
vhodný argument. Dalším argumentem je, že sociální problematika je
øešena jinými zákony – zákon 117 o sociální podpoøe, 111/2006 o hmotné
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studentù soukromých vysokých škol pøes 4 mil. korun, celkem tedy 90 mil.
korun. Od té doby došlo k prudkému snížení výplaty tìchto stipendií z 90
mil. korun na pouhých 50,5 mil. korun, mluvím o roce 2013, to je pokles o
více než 45 %. S touto neuvìøitelnì sníženou èástkou, tedy pouhých 50,5
mil., kalkulovala vláda i pro rok 2014.

Nemusím asi zdùrazòovat, jak se vyvíjela inflace a rùst životních
nákladù studentù, ani nemusím jistì pøipomínat, že od roku 2007, kdy byla
výše sociálního stipendia pevnì urèena, se významnì rozšíøil okruh rodin
na hranici chudoby a v situaci sociální nouze. Také nejrùznìjší poplatky
zavádìné vysokými školami a náklady na studium se spíše množily a rostly.

Pøedkládaný návrh na valorizaci léta nezvyšované èástky sociálního sti-
pendia o 480 korun, který si podle odhadu Rusnokovy vlády vyžaduje 35
mil. korun, tedy neznamená v porovnání jen s rokem 2010 navýšení.
Zùstává stále o 5 mil. korun nutných výdajù níže, než se na tento úèel
rozpoètovalo ještì v roce 2010.

Mohl bych zde zmínit i další skuteènosti svìdèící o tom, že ministerstvo
a pøedchozí vlády tvrdì šetøily nejen na sociálnì slabých studentech. V
rozpoètovém okruhu sociální záležitosti studentù je podle údajù
Ministerstva školství na rok 2014 vyèlenìna celá 1 mld. a 92 mil. – opakuji,
1 mld. a 92 mil. – na stipendia pro studenty doktorských studijních
programù, ale pouhých 50,5 mil. korun na sociální stipendia pro studenty
bakaláøských a magisterských programù vèetnì veøejných a soukromých
vysokých škol, tedy takøka dvaadvacetkrát ménì. Z èísel je zcela zøejmé,
že pøedchozí vlády a ministøi školství od roku 2007 hrubì neplnili ke
studentùm bakaláøských a magisterských studijních programù povinnost
valorizovat sociální stipendia. Tyto vlády a ministerstvo dokonce výdaje na
sociální stipendia fakticky snižovaly. Je proto na odpovìdnosti souèasné
vlády a na odpovìdnosti Poslanecké snìmovny, aby tento, podle mého
názoru neudržitelný a neospravedlnitelný, postup zvrátily.

Stanovisko Rusnokovy vlády tvrdí, že sociální stipendium je pouze jed-
ním z nástrojù posílení pøíjmù studentù z rodin s nejnižšími pøíjmy a že
úpravu by mìla øešit vládní novela zákona o vysokých školách. Taková no-
vela se již léta pøipravuje. Nìco o tom vím, a mohu proto konstatovat, že mi-
nisterstvo bez ohledu na naléhavou potøebu v ní s žádnou úpravou výše so-
ciálního stipendia nepoèítalo.

V odborné veøejnosti se už léta mluví o tom, že v èeském školství vzni-
kají sociální bariéry v pøístupu ke vzdìlávání a že je to špatné. Ani to ale ne-
pohnulo žádnou z pøedchozích vlád, aby alespoò v nejnutnìjší míøe valori-
zovala sociální stipendia studentù vysokých škol, natož aby je zvýšila a
vytváøela podmínky, které by zajiš�ovaly rovnìjší šance v pøístupu na školy
a pøi samotném studiu tìch, kdo mají sociální hendikep. S ohledem na si-
tuaci mám za to, že je nutné jednat bez zbyteèného odkladu. Ten, kdo va-
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Teï tady mám pøipravený rozbor stanoviska vlády, ale hovoøil jsem
s panem ministrem a vláda tento návrh podpoøí a peníze i pøesto, že by to
bylo 35 mil., ve svém rozpoètu najde.

Nicménì bych se chtìl zastavit nad tím argumentem, že sociální
problémy øeší zákon 117/1995 a 111/2006. To není pravda. Zvýšené ná-
klady na vysokoškolská studia tyto zákony neøeší. Já jsem si dal tu práci a
kontaktoval jsem øeditele úøadu práce u nás v Èeských Budìjovicích a
mohu vám øíct, že rodièe studujících dìtí, resp. zletilé dítì nedostává soci-
ální dávky z dùvodu studia na vysokých školách, to znamená, že z výše u-
vedeného vyplývá, že rodina není bìžnì podporována z dùvodu
zvýšených nákladù rodièù souvisejících se studiem potomka na vysokých
školách. Pokud by student opustil hnízdo a pøihlásil se nìkam jinam k tr-
valému pobytu, dostane mìsíènì možná sociální podporu, možná podpo-
ru v hmotné nouzi, ale urèitì výše, kterou dostane, nepokryje jeho náklady
na vysokoškolská studia.

Dalším pøíkladem mùže být pøíklad dìlnice, která chodí na smìnný pro-
voz do práce k pásu, vydìlá si tøeba 12 tisíc èistého, je samoživitelka, má
doma dvì dìti, jedno chce poslat na vysokou školu, druhé chodí na støední
školu. Tak v souèasném systému tato daòová poplatnice své dítì na vyso-
kou školu nepošle. Nepošle ho proto, že na to nemá. Doufejme, že sch-
válíme zvýšení tìchto sociálních stipendií na èástku 2 100, ale já se o-
bávám, že ani tato èástka jí nepomùže k tomu, aby to dítì na vysoké škole
mohlo studovat. 

Myslím si, že bychom se mìli zamyslet nad nìjakou formou pùjèek.
Když už celá Snìmovna, kromì tamhletìch øad (vpravo), odmítá
školné, tak aspoò nad nìjakou formou pùjèek, tak aby i dìti z tako-
výchto rodin mohly studovat vysokou školu. Pùjèka nemusí znamenat
to, že by ji student po absolvování vysoké školy splácel. Mùže to být
nastaveno tak, že ve chvíli, kdy student vysokou školu úspìšnì
absolvuje, pùjèka se mu promíjí. Protože vezmìte si ten pøíklad samo-
živitelky – ona své dítì nemùže poslat na vysokou školu, ale nìjaký sy-
nek bohatých rodièù na vysoké škole tøi roky studuje, my mu platíme
studia z jejích daní a za tøi roky tøeba neudìlá ani státnice a jde domù.
Nevím, jestli víte, kolik stojí jeden vysokoškolák roènì náš státní
rozpoèet. Zkuste si to spoèítat. Já se to úplnì bojím tady øíci, tak si to
spoèítejte sami.

Závìrem tedy bych shrnul: Sociální stipendium se zvyšuje z 1 600 na 2
100, poèet pøíjemcù se nezvyšuje. Podle mého propoètu zvýšený nárok na
státní rozpoèet bude pøibližnì 16 mil. Takže výsledkem tohoto zákona by
byla podpora tìch, kteøí to potøebují a kteøí si to skuteènì zaslouží, což pro-
kázali tím, že se i pøes nepøízeò osudu, finanèní tíseò svých rodièù, rozhodli
vzít osud do svých rukou, zvýšit si kvalifikaci nároèným studiem na vysoké
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nouzi. Tyto zákony však neøeší zvýšené náklady rodièù na vysokoškolská
studia svých dìtí.

Takže já bych se pøihlásil do obecné rozpravy a navrhuji pøikázat tento
tisk výboru pro vìdu, vzdìlání, kulturu, mládež a tìlovýchovu. A pøestože
návrh podává strana, jaká ho podává, a to, co pøedvedla tøeba kolem
lustraèního zákona, doporuèuji Snìmovnì, aby tento návrh postoupila do
druhého ètení. A tímto se hlásím do rozpravy.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane zpravodaji. A otevírám
rozpravu. Zpravodaj má pøednost, takže budete první pøed øádnì
pøihlášenými i pøed dalšími, kteøí jsou s pøednostním právem. Pane zpra-
vodaji, máte slovo v obecné rozpravì.

Poslanec František Vácha: Dìkuji. Kolegynì, kolegové, náš právní øád
zaruèuje bezplatné vzdìlání, což není úplnì pravda, protože všichni víme,
že nic není zadarmo. Nìkteøí z nás máme dìti na vysoké škole a víme, že
mít dítì na vysoké škole znamená zvýšené životní náklady bìhem studia.
Vìtšinou je to mimo bydlištì, musíte kupovat uèební pomùcky, knihy, stu-
denti cestují. Z praxe víme, že dáváme tìm dìtem i nìkolik tisíc mìsíènì.

Když se zamìøím na dùvodovou zprávu, dùvodová zpráva mi pøipadá,
aspoò tak, jak nám byla pøedložena, jako velmi slabá. Tohle kdyby mi
pøinesl student jako seminární práci, tak ho s tím rovnou vyhodím. Chybí
samozøejmì odhad zvýšených nákladù. Když se podíváte, kolik v roce
2012 bylo vyplaceno na sociálních stipendiích, bylo to pouhých 54 mil. ko-
run. Pouhých 54 mil. korun. Z praxe vím, že u nás na fakultì to pobírá zhru-
ba pár studentù – tøi ètyøi studenti pobírají sociální stipendium. To
znamená, obyèejnou trojèlenkou, možná že ta úvaha je špatná, dojdete k
navýšení o nìjakých 16 mil.korun. Vìøím tomu, že Ministerstvo školství je
schopno 16 mil. korun ve svém rozpoètu najít.

Další, co mi v dùvodové zprávì chybí, je, že dùvodová zpráva byla v
podstatì opsána z návrhu 1115. Pøedkladatelé si vùbec nedali práci s tím,
aby odhadli rozpoèet nebo náklady za rok 2013, což myslím, že tu práci si
s tím mohli dát.

Další, co je tam zavádìjící, jsou údaje o zvyšování chudoby. Ano,
samozøejmì, z levé èásti spektra slyšíme dnes a dennì argumenty o tom,
jak se naše republika propadá do chudoby. Ve zprávì vlády k tisku 1115
se píše, že poèet rodin pod hranicí chudoby se mezi roky 2012 a 2013
snížil o cca 30 tisíc. A samozøejmì to je vidìt na tom, že se i snižuje objem
penìz, které vyplácíme na tìchto sociálních stipendiích.

Takže bych poprosil kolegy z komunistické strany, aby pøíštì tu
dùvodovou zprávu pøipravili lépe, aby to nevypadalo jenom jako mediální
akce, že si chtìjí zvýšit kredit, ale že chtìjí opravdu tìm studentùm pomoct.
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Poslanec Karel Rais: Dìkuji. Dobrý den. Nechci, abychom se tady
uèili navzájem dìlení velkých èísel, ale je potøeba také ještì uvažovat tøeba
o tom, že tyhle finance, které jdou na Ministerstvo školství, samozøejmì
jdou také do vìdy a že to je velmi, velmi zjednodušený a zkreslený pohled.
Berme to jako skuteènì velmi zjednodušené.

Jestli mùžu, jedna vìc je otázka, jestli zákon, který se tady pøedkládá,
nenahrazuje neschopnost managementu škol, univerzit, protože v podstatì
dneska mají jak rektor, tak dìkani nástroje a mají zdroje, jak tyto sociální
pøípady ošetøit. To v podstatì funguje. Zdroj je stipendijní fond, ze kterého
v pøípadì skuteènì sociální nouze mùžeme poskytovat a poskytujeme
studentùm finance. Druhá vìc je jakási stydlivost ze strany studentù, kteøí
se prostì stydí, v jaké jsou situaci, a samozøejmì nejsou ochotni o to žádat.
Dìkuji. To je vše.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Karlu Raisovi
za faktickou poznámku a dodržení èasu. Nyní øádnì pøihlášená paní
poslankynì Marta Semelová, pøipraví se paní poslankynì Anna Putnová.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Marta Semelová: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající,
vážené kolegynì, kolegové, pøedložený tisk má za cíl øešit zvýšení finanèní
podpory studentù ze sociálnì slabého rodinného prostøedí a zajistit jim tak
možnost pøístupu k vysokoškolskému vzdìlání. Výše sociálního stipendia,
tedy podpory studenta v pøípadì tíživé sociální situace, se, jak už bylo
øeèeno, navyšuje z èástky 1 620 na èástku 2 100 korun.

Já bych jenom tady poznámku k panu zpravodajovi ohlednì pùjèky, o
které tady byla øeè. Podle zkušeností ze zahranièí právì i pùjèky na vyso-
koškolské studium odrazují mnohé studenty, kteøí si uvìdomují nejistotu,
kteøí si uvìdomují nebezpeèí zadlužení v dobì, kdy si mají zakládat rodiny,
a nakonec to bývá výhodné pouze pro penìžní ústavy. To jenom
poznámka k pùjèkám.

Náklady na vysokoškolské studium jsou pro mnohé rodiny velmi vysoké
a rok od roku se spolu s dalšími výdaji dál zvyšují. Zatímco v roce 2004 stu-
dium jednoho dítìte na veøejné vysoké škole vyšlo zhruba na 3,5 tis.
mìsíènì, dnes je to v prùmìru 9 tis. korun a na soukromé pochopitelnì víc.
Pro ilustraci: koleje stojí od 2 tis. po èástku pøesahující 5 tis. korun. Nájem
za byt, pokud student nebydlí u rodièù v místì bydlištì, se rùzní podle jeho
umístìní, velikosti, zaøízení a samozøejmì podle toho, kolik lidí v nìm bydlí.
Mùže být od 2 tis. korun za mimopražský byt, o který se dìlí více studentù,
do desítek tisíc za byt v Praze. Podnájem, tedy bydlení ve vlastním pokoji
v cizím bytì, ceny se pohybují okolo 3,5 tis. korun. Stravování v menzách
kolem 3 tis. korun za mìsíc. Dále uèebnice, skripta, pomùcky, náklady na
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škole a pøispìt tak svým talentem k rozvoji naší spoleènosti. Já tento návrh
podpoøím. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Františku
Váchovi za jeho vystoupení. V obecné rozpravì s pøednostním právem vy-
stoupí ministr školství Marcel Chládek a potom pùjdeme už podle øádných
pøihlášek. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedající, za slovo. Dovolte mi, abych se vyjádøil z pozice minist-
ra školství, protože pøedchozí vedení Ministerstva školství nedoporuèilo vy-
slovit souhlas s tímto návrhem zákona. Já bych chtìl øíci, že mùj názor je
opaèný. Já naopak doporuèuji vyslovit souhlas. Myslím si, že by také v
druhém ètení bylo logiètìjší, kdyby se to upravilo do podoby, aby sociální
stipendia byla øešena ze strany Ministerstva práce a sociálních vìcí.

A jednu malou poznámku k panu pøedøeèníkovi. Školné a pùjèky, jak
fungují, nebo nefungují. Staèí se podívat do Spojených státù amerických,
kde se astronomicky zadlužují studenti na nìkolik generací dopøedu. Na
druhou stranu velmi zajímavá je varianta pùjèky, která se nemusí vracet.
Pokud by taková banka tady byla, tak když tak kdybyste mì o tom infor-
moval, já bych si tam rád pùjèil.

A jenom v závìru upozornìní. Medvídek tady (na øeènickém pultu) stále
leží ocucaný a už vám rozleptal lak tady na stole.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Dìkuji, pane ministøe. Nyní
tedy s faktickou poznámkou pan zpravodaj, ale ten má pøednostní právo,
takže mùže samozøejmì vystoupit kdykoliv. Prosím, pane zpravodaji, máte
slovo.

Poslanec František Vácha: Samozøejmì asi bychom, pane ministøe
prostøednictvím pana pøedsedajícího, nenašli banku, která tuto pùjèku pro-
mine, ale já to tedy øeknu. Když na vysoké školy jde roènì 21 mld., máme
pøibližnì 300 tis. studentù, tak když si to vydìlíte, tak jeden student nás stojí
roènì 70 mil. korun. Sedmesát milionù korun ze státního rozpoètu! Já ne-
jsem ekonom. Dokázal bych si pøedstavit, že... Já vím, že to je zjednodu-
šené. Tamhle páni emeritní rektoøi se ošívají. Vím, že je to zjednodušené,
ale dokážu si pøedstavit, že bychom mìli studentùm, kteøí vysokou školu
studují jenom proto, že si chtìjí prodloužit mládí, a pak ji nedostudují,
nìjakým zpùsobem v tomto studiu zabránit.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. S faktickou
poznámkou pan poslanec Karel Rais. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.
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Semelové. Ještì než se ujme slova zpravodaj, prosím ještì o konstatování
dvou omluv, a to pana poslance Pavla Blažka z dnešního jednání ze
zdravotních dùvodù a pro pracovní povinnosti se omlouvá ještì pan posla-
nec Josef Novotný.

Pane zpravodaji, máte slovo.

Poslanec František Vácha: Já jenom krátce. Já bych se chtìl omluvit.
Já jsem se pøeøekl, v tom pøedchozím pøíspìvku jsem øíkal 70 milionù, to
není 70 milionù samozøejmì.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní tedy øádnì pøihlášená
poslankynì Anna Putnová. Pøipraví se pan poslanec Jiøí Zlatuška. Prosím,
paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Anna Putnová: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, myslím si, že pøedloženou novelou, s kterou jsme dnes mìli mo-
žnost se seznámit, se dotýkají pøedkladatelé nìèeho hodnì zásadního v
životì vysokoškolákù a to je jejich finanèní sobìstaènost. Pokud jsme mìli
možnost v minulém období spolupracovat v rámci školského výboru, víte,
že jsem patøila k výrazným kritikùm, kteøí upozoròovali na nespravedlnost,
která vzhledem k výplatì sociálních stipendií na vysokoškoláky dopadá.

Zmiòovali jste koeficient, kterým jsou vysokoškoláci, mohu øíct, postiže-
ni tím, že dostávají na základì koeficientu 1,5 sociální stipendium, zatímco
nároky na sociální dávky se v jiných oblastech regulují koeficientem 2,4. Z
toho vyplývá, že na sociální dávky dosáhnou jenom studenti, kteøí
pøicházejí z opravdu velmi slabých sociálních pomìrù. Obraznì øíkám, že
na to musíte být oboustranný sirotek, abyste mohl pobírat sociální stipen-
dium. Je mi líto, že pøedkladatelé šli tou nejsnazší cestou a pouze zvýšili
nárok na sociální stipendium z hlediska financí, ale nesáhli do koeficientù.
V minulém volebním období jste pøedkládali stejný návrh, kde se ten koefi-
cient zvýšil na 2.

Já chci ovšem upozornit na to, že to je pouze dílèí èást celého problé-
mu. Že se setkáváme na jedné stranì s velmi tvrdými podmínkami pro vý-
platu sociálních stipendií, na která dosáhne jenom promile studentù, ale
souèasnì je tøeba, abychom si uvìdomili, kde se také plýtvá. Protože
existuje nìco jako podpora bydlení, která znamená, že se nezakládá na
výši potøebnosti sociálního zázemí, ale na vzdálenosti od bydlištì vysoko-
školáka. A sami studenti vysokoškoláci, kteøí jsou èleny Rady vysokých
škol, pøiznávají a kvalifikovanì odhadují, že nadužívání èi zneužívání tìchto
dávek tvoøí až jednu tøetinu. Èili my se potýkáme se zcela komplexním pro-
blémem, jak umožnit studentùm pøístup na vysokou školu a souèasnì jak
neplýtvat státními zdroji.

-  -

povinné exkurze a praxe, doprava – to vše znamená pro velkou èást rodin
studentù neúnosnou finanèní zátìž, která nìkteré zájemce, by� talento-
vané, od studia už pøedem odradí, další jsou nuceni studium pøerušit èi
ukonèit. 

Zvyšuje se také poèet tìch, kteøí si mohou dovolit studovat až pozdìji,
když vydìlávají, to znamená dálkovì pøi zamìstnání, pokud práci ovšem
seženou. Jen pøipomínám, že v Èeské republice je rekordní
nezamìstnanost, kdy bez práce je pøes 800 tis. evidovaných èi neevido-
vaných lidí na úøadech práce. Pøitom vzdìlanost je prioritou každé vlády,
nebo� Èeská republika obèany s co nejvyšším vzdìláním, kvalitním
vzdìláním bezesporu potøebuje.

Ekonomická situace rodin je také jedním z hlavních dùvodù, proè si
vìtšina studentù hledá nejrùznìjší brigády. Z prùzkumu vyplývá, že 75 %
vysokoškolákù bìhem studia pracuje. Necelá polovina uvedla, že i tak
jejich finanèní možnosti na pokrytí nákladù spojených se studiem nestaèí.
Nemám nic proti tomu, aby student èást svého volného èasu vìnoval bri-
gádám, nejlépe pochopitelnì, pokud souvisí s oborem jeho vzdìlávání.
Tím mohou získávat praxi a zvyšovat svou šanci na pracovním trhu. Jenže
vìtší èást studentù si pøivydìlává nejen mimo obor, to ještì dejme tomu,
ale co je dùležitìjší, ne pouze ve svém volném èase, ale i v dobì, kdy by
mìli být na pøednáškách, semináøích, cvièeních a dalších studentských ak-
tivitách. To znamená, že je to na úkor jejich studia, pøièemž je jasné, že jsou
rùznì nároèné obory, nìkteré snadnìjší, nìkteré obtížnìjší.

V každém pøípadì by však mìlo být seriózní získání vysokoškolské kva-
lifikace, tedy ne prostøednictvím rùzných v jistých kruzích populárních
hopkursù, èinností, jak se øíká, na plný úvazek, a to ne pouze pro studenty,
kteøí na to mají dostatek penìz.

Kromì tìchto dùvodù je tøeba vnímat i další souvislosti. Jednou z nich
je to, že nabídek práce pro studenty, a nejen pro nì, ubývá. Další, a to po-
važuji za závažné, je skuteènost, že se velmi èasto jedná o zamìstnání
naèerno za zcela neodpovídajících platových podmínek. Øada podnikatelù
využívá levné nedanìné práce studentù a studentek ke zvýšení svých
ziskù. Studium jde stranou, životní styl urèují podmínky nekvalifikované
práce. Tomu všemu bychom chtìli pøedloženým návrhem zabránit a
zároveò vytvoøit takové podmínky, aby studovat mohli zájemci o studium
bez ohledu na finanèní situaci rodiny, pøièemž si samozøejmì
uvìdomujeme, že ta èástka, která je zde navrhovaná ke zvýšení, nemùže
pokrýt náklady na studium, jak už tady bylo øeèeno.

Z tìchto dùvodù, které jsem zde zmínila, bych vás chtìla, vážené
kolegynì a kolegové, požádat o podporu této novely. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Martì
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se dostalo sociální pomoci potøebným studentùm, tak by bylo vhodnìjší
zavést nìjaké vhodné indikátory sledující podíl sociálnì slabých mezi stu-
dujícími a tìch, kteøí úspìšnì dokonèují studium na vysoké škole, a zabu-
dovat tento parametr napøíklad do rozpoètových parametrù financování vy-
sokých škol. V zahranièí se takovéto parametry financování používají
pomìrnì bìžnì. Právì ukazatel toho, nakolik vysoké školy plní úkol
zvyšovat vzdìlání i sociálnì slabším vrstvám a zprostøedkovávat tady tak-
hle sociální mobilitu, je významným parametrem, který vstupuje do cílù,
které si ministerstva kladou, a cílù, podle kterých se vysoké školy financu-
jí. Pokud by tam takovýto parametr byl, tak je to pøirozená zpìtná vazba pro
vysoké školy, aby využívaly tìchto možností a pøekonávaly i to, co zase –
jak už zde bylo konstatováno – mùže být jistou dávkou ostychu u nìkterých
studentù si o ta stipendia požádat. Vysoké školy by byly samy zaintereso-
vány na tom, aby takové studenty vyhledávaly a pomoc dávaly, a veškeré
nástroje mají ve svých rukou.

Další dùvod, který je možná ještì významnìjší, je ten, že debata o tak-
to symbolické pomoci sociálnì potøebným na úrovni vysokých škol odvádí
pozornost od toho, že pravý dùvod sociální selektivity èeského vysokého
školství neleží na vysokých školách, neleží v procesu pøijímání, neleží ani v
podmínkách studia. Ten je níž, v místech, kde se provádìjí selekce na
støední školy, pøijímací zkoušky na støední školy, pøístupnost støedních škol,
zpùsob, kterým dìti mají možnost využívat lepší nebo horší základní školy
pro pøípravu dalšího postupu vzdìlávacím systémem. Tam je potøeba kon-
centrovat pozornost z hlediska sociální pomoci, tam je to vìc, která by
mìla skuteèný úèel. Tady se tím spíš odvádí pozornost. Odvádí se tím po-
zornost zhruba tím zpùsobem, kterým byla kdysi tato položka do rozpoètu
Ministerstva školství zavedena. Bylo to èistì populistické heslo, které mìlo
ukázat, že se vláda snaží pomáhat. Nicménì dìlá to zpùsobem, který fak-
tickou pomocí není.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Zlatuškovi.
Nyní paní poslankynì Kateøina Koneèná jako poslední pøihlášená v obecné
rozpravì. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené
kolegynì a kolegové, dovolte mi jako jedné z pøedkladatelek také zarea-
govat na debatu, kterou jsme tu slyšeli.

Já bych chtìla – možná prostøednictvím vás, pane místopøedsedo –
vzkázat panu kolegovi Zlatuškovi, že neodvádíme pozornost. My si
nedìláme ambici v tom, že vytvoøíme nový, dokonalý vysokoškolský zákon,
který nám postihne to, aby studenti, kteøí jsou nadaní, opravdu studovat
mohli. My reagujeme na aktuální situaci, tak jak je dnes v Èeské republice,
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TOP 09 pøipravuje zákon o finanèní pomoci vysokoškolákùm. Je to norma,
která je nezávislá na tom, zda bude, nebo nebude podmínìná spoluúèast
vysokoškolákù na svém studiu. Chceme, aby vysokoškoláci mìli možnost
rozhodovat o svém statutu, aby mìli možnost rozhodovat o své budouc-
nosti, a chceme jim k tomu vytvoøit podmínky. Jsem pøesvìdèena, že jsme
nejpokroèilejší v pøípravì tohoto zákona, a tímto nabízím také spolupráci o-
statním parlamentním stranám.

Tento návrh považuji za velmi odbytý, a pokud projde do druhého ètení,
a nebude to mým pøièinìním, tak na nìm ve výboru bude práce jako na
kostele, aby dostal nìjaký smysl.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Putnové.
Slovo má pan poslanec Jiøí Zlatuška, pøipraví se paní kolegynì Kateøina
Koneèná. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
tento návrh se týká èástky, která je z hlediska celkových èástek z rozpoètu
Ministerstva školství pomìrnì malá, a dalo by se øíci, že tedy proè se za-
bývat tím, abychom nepomohli sociálnì potøebným studentùm. Pøesto si
myslím, že bychom se nemìli touhle cestou vydávat.

Jeden z tìch problémù je, že nastavení sociálních stipendií, tak jak je
zvoleno v zákonì, je udìláno za podmínek, které jsou velmi rozlišující.
Pøipojil bych se k charakterizaci, kterou zde mìla paní poslankynì Putnová
o tìch oboustranných sirotcích, obraznì øeèeno. A nepokrývá skuteèné
potøeby. V okamžiku, kdy se mìní zákon takovýmto zpùsobem a tváøí se,
že pomáhá tam, kde je potøeba, tak se jím odvádí pozornost od skuteèných
problémù.

Druhý dùvod je ten, že vysoké školy mají dostateèné prostøedky pro to,
aby stipendia poskytovaly. Kolega poslanec Rais zde upozoròoval na pra-
vomoci vysokých škol udílet stipendia. V § 58 odst. 7 zákona je stanoveno,
že veškeré vybrané poplatky s výjimkou odstavce 5, což se týká studia v
cizím jazyce, jsou pøíjmem stipendijního fondu vysokých škol a tento sti-
pendijní fond vysoké školy není možné používat jiným zpùsobem než na
výplatu stipendií. 

Zejména na veøejných vysokých školách jsou dostateèné prostøedky
pro to, aby bylo možné potøebným studentùm pomáhat z tìch prostøedkù,
které se tam dnes akumulují, z tìch prostøedkù, které jsou nìkdy
zmiòovány, že pocházejí od problémových studentù, kteøí jsou tøeba
zámožnìjší, nevìnují se pøíliš studiu, prodlužují si je. Toto jsou pøesnì ti, od
kterých jsou ty poplatky vybírány, a mohou být tímto zpùsobem použity.

V okamžiku, kdy by Ministerstvu školství opravdu záleželo na tom, aby
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Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Protože nemùžete studovat víc
jak rok, navíc bezplatnì. To samé platí pro sociální stipendia.

Já také budu mít ambici to ukonèit. Pevnì doufám, že to stihneme ještì
do 11 hodin odhlasovat, a moc se tìším na debatu, kterou s vámi odbor-
níky povedeme, a� už z praxe vysokoškolského zákona, nebo se studenty,
právì ve výboru pro školství, mládež a tìlovýchovu, kam to jistì patøí.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. S faktickou poznámkou pan
poslanec Jiøí Zlatuška. Eviduji ještì další pøihlášky k faktické. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Pøidám ještì jeden argument. V okamžiku, kdy
se zvyšuje tento typ stipendií, tak se tím fakticky mírnì posiluje státní
financování smìrem k soukromým školám, èili k tomu segmentu, o kterém
se øíká, že je pøedimenzovaný. Nejsou to významné peníze, ale stojí to za
zdùraznìní. Formálnì bych navrhl zamítnutí.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe. Padl návrh na zamítnutí.
Pan kolega František Laudát se hlásil k faktické poznámce. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Já se omlouvám, pane místopøedsedo,
dámy a pánové. Já to vnímám, že to problémem je, tudíž já mám jiný po-
stoj. Já bych tomu pøece jenom dal šanci do druhého ètení, akorát vzhle-
dem k tomu, že zøejmì to bude potøebovat zcela zásadnì upravit, tak bych
navrhoval prodloužit lhùtu o 30 dnù na projednání ve výborech.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nikoho dalšího do rozpravy
nevidím, rozpravu konèím. Pan zástupce navrhovatelù ohlásil, že nemá
zájem o závìreèné slovo, pan zpravodaj ano. Prosím, pane zpravodaji.
Závìreèné slovo zpravodaje.

Poslanec František Vácha: Já bych chtìl jenom øíci, že není pravda,
že vysoké školy mají dostatek prostøedkù na stipendia. To je možná pohled
rektorù, ale pohled dìkanù je možná trochu jiný.

Já bych doporuèil, abychom tento zákon pustili do druhého ètení.
Konstatuji, že pan poslanec Zlatuška navrhuje zamítnutí, pan poslanec
Laudát navrhuje druhé ètení a prodloužení lhùty o 30 dní.

Závìrem bych chtìl øíct, že tento návrh podpoøím, a všem vám bych
chtìl øíct jenom toto: Otázka zní, jestli chcete pomoct sociálnì potøebným
studentùm, nebo ne. Dìkuji. )
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na aktuální èísla, kdy dnes 1,5 mil. lidí máme na hranici chudoby, 600 tis.
nezamìstnaných, a já ze svého regionu, z Moravskoslezského kraje, o-
pravdu mluvím s rodièi, a oni pøemýšlejí, které z dìtí je nadanìjší a které
prostì studovat pùjde a které pùjde do práce a pak si možná nìkdy vyso-
kou školu bude moci dodìlat. To je realita dnešních dní. Netroufnu si øíci,
jak je to v jiných èástech republiky, ale já tyhle pøípady znám zcela
konkrétnì. Stejnì tak jsme si nekladli ambici toho, že navýšení o necelou
pìtistovku vyøeší vše.

Jsem ale moc ráda, že tady nepadl návrh na zamítnutí a že tu opravdu
podrobnou debatu, kdy se samozøejmì nebráníme jakémukoliv dalšímu
navýšení koeficientu èi jakémukoliv jinému øešení, kdy by se tìm studentùm
mohlo pomoci, povedeme tam, kde ta debata patøí, to znamená ve výboru
pro mládež, školství a tìlovýchovu v této Poslanecké snìmovnì. My se
urèitì nebudeme bránit žádnému dalšímu navýšení èi jakékoliv zmìnì ve
chvíli, kdy to bude ve prospìch studentù.

Dovolte mi jenom podotknout k panu zpravodaji, že my jsme ten návrh
neopsali. To byl náš návrh v minulém volebním období. A že mi tam chybí
èísla z roku 2013... My jsme ten návrh podávali v prosinci 2013 – omlou-
vám se, tak dokonalí nejsme, abychom je z ministerstva dostali ještì pøed
celou uzávìrkou a pøed závìreèným úètem. Ale ten návrh byl náš a nepo-
važuji to za opsání. Prostì jsme si jenom osvojili návrh, který už tady jed-
nou byl. (V sále je velmi rušno.)

Já jsem moc ráda, že tato Poslanecká snìmovna se zmìnila v tom, že
tento návrh a priori neodmítá a že opravdu debatu povedeme. Vìøte, že
nám opravdu šlo o to, abychom otevøeli problém, který lidi trápí, a možná
ho otevíráme právì v dobì, kdy se hlásí studenti na vysoké školy a kdy
bychom mìli ukázat, že tenhle stát má zájem na tom, aby mladí lidé mohli
studovat a aby ve chvíli, kdy jsou nadaní, jim stát studium umožnil. Asi se
všichni shodneme na tom, že nám to ti lidé nakonec v tom, co dìlají a jak
jsou prospìšní pro naši spoleènost, vrátí mnohonásobnì víc než to, kolik
za nì stát musí vydat.

Samozøejmì se nebráníme ani tomu, abychom ošetøili ty, kteøí, jak tady
uvádìl pan pøedkladatel, studují na úkor systému, to znamená studují
dlouhodobì a studium si prodlužují, by� dneska už to ošetøeno v zákonì je,
protože nemùžete –

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Paní poslankynì, já vás pøeruším a
požádám Snìmovnu o klid. Mám ambici to sice ukonèit do dalšího bodu,
ale pravdìpodobnì se této ambice budu muset vzdát. Prosím tedy, aby-
chom v klidu nechali domluvit toho, kdo má slovo. Prosím, paní poslankynì,
pokraèujte.
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Poslanecká snìmovna rozhodla o poøadí od 11 hodin, takže nyní je na
programu bod èíslo

72.
Aktuální situace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky

Prosím nejdøíve ministra zahranièních vìcí vlády ÈR Lubomíra Zaorálka,
aby pøednesl úvodní slovo k této zprávì, postoj vlády. (V sále zaznìl návrh
na zmìnu poøadí øeèníkù.) Ano, ale – já vím, kdo byl navrhovatelem tohoto
bodu, ale shodli jsme se na návrhu, že jde o postoj èeské vlády, a ten te-
dy vyslechneme, potom budou hovoøit další. Prosím, pane ministøe.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji, pane místo-
pøedsedo. Teï mluvím s paní poslankyní Nìmcovou, která se domnívá, že
by jako navrhovatelka bodu mohla øíci zdùvodnìní toho, proè navržení po-
žadovala. Já proti tomu naprosto nic nemám, takže já jí to rád umožním a
vystoupím až po ní. Já v tom nevidím žádný spor.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Protože šlo o postoj vlády, mám v
dokumentech nejdøíve postoj vlády a potom vyvolám navrhovatelku bodu.
Ale nic se nedìje, jestli je to takto dohodnuto, prosím, paní Miroslava
Nìmcová jako navrhovatelka tohoto bodu. Paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Pane místopøedsedo, vážené dámy,
vážení pánové, já opravdu – teï je mi líto toho medvídka tady. (Na
øeènickém pultu stále ještì leží okousaný gumový medvídek.) Nechce ho
už nìkdo odstranit? Žádám kanceláø, a� tady udìlají poøádek!

Neuzurpuji si právo vystupovat jako první, jenom ty z vás, kteøí jste
novými èleny Poslanecké snìmovny, chci odkázat na to, že bylo vždycky
zvykem, pakliže byl – a vyplývalo to také z jednacího øádu Poslanecké
snìmovny – pakliže byl nìkdo navrhovatelem nìjakého bodu, Snìmovna
se rozhodla svým hlasováním, že tento bod vøadí do svého programu, te-
dy dá jej na svùj program, tak vždycky tak jako u zákonù, jako u ostatních
zpráv, vždycky vystupuje nejprve navrhovatel, a potom jsou další vystou-
pení. Z tohoto dùvodu jsem byla jenom podivena, že nyní organizaèní
odbor Snìmovny zvolil nìjaký jiný postup pøi tom, když sestavoval prezidi-
álku panu místopøedsedovi.

Nyní k vìci. Dìkuji všem èlenùm Poslanecké snìmovny, kteøí svým hla-
sováním umožnili dnešní diskusi na téma dìní na Ukrajinì.

Jsem pøesvìdèena, že nemùžeme zùstat lhostejní k tomu, co se bìhem
nìkolika mìsícù již na Ukrajinì odehrává. Dramatické zábìry z poulièních
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To bylo závìreèné slovo
zpravodaje. Pøítomnost se zvýšila.

Budeme hlasovat o návrhu na zamítnutí návrhu, a to v hlasování 121,
které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro zamítnutí, které bylo navrženo v
rozpravì. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 121, z pøítomných 150 pro 40, proti 61, návrh
nebyl pøijat.

Budeme se zabývat tedy návrhem na pøikázání. Organizaèní výbor
navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání výboru pro vìdu, vzdìlání,
kulturu, mládež a tìlovýchovu. Má nìkdo jiný návrh? Ano, Marta Semelová.
Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Marta Semelová: Navrhuji ještì pøikázání výboru pro so-
ciální politiku.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, výbor pro sociální politiku.
Nìkdo další? Nevidím. Budeme hlasovat tyto dva návrhy

V hlasování 122, které jsem zahájil, se ptám se, kdo chce pøikázat
pøedložený návrh výboru pro vìdu, vzdìlání, kulturu, mládež a
tìlovýchovu. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 122, z pøítomných 152 pro 133, proti nikdo,
návrh byl pøijat.

Nyní budeme hlasovat v hlasování poøadové èíslo 123, které jsem
zahájil, o pøikázání výboru sociálnímu. Kdo je pro? Kdo je proti? Dìkuji
vám.

Hlasování poøadové èíslo 123, z pøítomných 152 pro 120, proti 13, i ten-
to návrh byl pøijat.

V rozpravì padl návrh na prodloužení lhùty k projednání o 30 dnù. To
rozhodneme v hlasování 124, které jsem zahájil, a ptám se, kdo je pro pro-
dloužení lhùty k projednání. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 124, z pøítomných 152 poslancù pro 134, pro-
ti 1, i tento návrh byl pøijat.

Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k projednání výboru pro vìdu,
vzdìlání, kulturu, mládež a tìlovýchovu, dále byl pøikázán výboru
sociálnímu a lhùta pro jednání byla prodloužena na 90 dnù. Dìkuji zástupci
pøedkladatelù, dìkuji panu zpravodaji a konèím bod èíslo 27.
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tázku, nakolik sama v této vìci vystupovala aktivnì a vìrohodnì. Jestli
myslela svoji vstøícnost vùèi Ukrajinì vážnì a jestli to, co nabízela, bylo
dostateèné a naplòující oèekávání mnoha desítek milionù ukrajinských
obyvatel. Mùžeme se ptát, jestli Evropská unie nepodcenila snahu Ruska
udržet na Ukrajinì sféru svého vlivu, nebo� Moskva se nikdy nesmíøila s
pøíklonem Ukrajiny k Západu. Dokládají to i reakce prezidenta Putina, kte-
rý varoval Západ, aby nezasahoval do ukrajinských záležitostí.

Prezident Janukovyè se projevil jako politik, který se rozhodl dát
pøednost prosazení osobní mocenské politiky za použití represí pøed de-
mokratickou diskusí. Tím se ukrajinská hlava státu vyèleòuje z evropských
demokratických mìøítek. Pokud mìl pochybnosti o výhodnosti evropské
nabídky, mìl je øešit otevøenì, nikoliv zákulisní politikou s ruskou stranou.

Situace na Ukrajinì, a to všichni víme, není èernobílá. Opozice netvoøí
homogenní celek a odsoudit lze excesy na obou stranách. Pøesto jsou
zvláštì znepokojivé zprávy o postupu ukrajinské vlády proti opozici.
Dodnes není znám osud 36 pohøešovaných stoupencù opozice. Lidé jsou
zabíjeni, muèeni a vìznìni. Nejde zdaleka jenom o jeden mediálnì
sledovaný pøípad muèeného aktivisty Bulatova. Ukazuje se, že jedinì me-
zinárodní tlak mùže zastavit hrozící mnohem vìtší represe, a to i za cenu e-
konomických sankcí.

Co tedy mùže udìlat èeská zahranièní politika? Nemùže se urèitì scho-
vávat pouze za politiku Evropské unie a opakovat její názory. Mìla by
projevit svùj svébytný jednoznaèný názor na to, co se odehrává.

Nelze pochybovat o tom, že se zahranièní politika naší zemì vyjádøí
pozitivnì k zaèleòování Ukrajiny do evropských struktur. Bude tak
bezpochyby pokraèovat v politice pøedchozích vlád a oèekávám také, že
bude vyzývat obì strany ukrajinského sporu k dialogu. To už ostatnì mi-
nistr zahranièních vìcí Lubomír Zaorálek oznámil. Dal to dostateènì naje-
vo. Ale já si myslím, že by se vláda mìla jednoznaènì vyjádøit k tomu, jak
nahlíží na prosazování mocenských zájmù Ruska na úkor zájmù Evropské
unie. Na pøíkladu Ukrajiny se projevily zcela zøetelnì. Mìli bychom vìdìt,
jak se vláda postaví k tomu, že negativní evropská politika na Ukrajinì u-
volnila prostor jiným geopolitickým zájmùm. V pøípadì Ukrajiny nelze sedìt
na dvou židlích, a tím ménì pokraèovat v unijní politice pùsobící tak, že o
integraci Ukrajiny nejeví vážný zájem.

Dále jsem pøesvìdèena, že by se vláda mìla vyjádøit k osobì ukrajin-
ského presidenta Janukovyèe a jeho roli ve vìci potlaèování práv
obèanù, práv opozice na Ukrajinì, samozøejmì v souvislosti s jeho pláno-
vanou návštìvou Èeské republiky. Pokud se vláda deklaruje jako proev-
ropská, je skuteènì otázkou, co mùže návštìva prezidenta Viktora
Janukovyèe na nejvyšší úrovni Èeské republice nyní pøinést. Tedy
návštìva politika, který je ve vážném sporu s Evropskou unií a je to muž,
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bojù, zprávy o muèení a vìznìní opozièních politikù a demonstrantù,
zprávy o mrtvých a zranìných nebo hrozba rozpadu zemì svìdèí o tom,
že Ukrajina, se kterou bychom mìli sdílet podobný nebo stejný civilizaèní
prostor, se ocitá v kritické situaci.

Ukrajina je zemì, která si prožila mnohé tragédie. Jako souèást
Sovìtského svazu byla vystavena tvrdým zkouškám. Dodnes jsou v pamìti
miliony obìtí hladomoru, který byl vyvolán Stalinovou násilnou kolektivizací
zemìdìlství. V pamìti mnohých obèanù je její oranžová revoluce, která
tehdy znamenala vítìzství pøíklonu smìøování na Západ. Tato oèekávání
však pøinesla rozèarování a skonèila politickou krizí.

Dnes je Ukrajina opìt v hledáèku nejenom našeho pøemýšlení, ale též
svìtových médií. Neopakuje se sice oranžová revoluce, ale situace je
mnohem složitìjší. Hrozí destabilizace této evropské zemì se 46 miliony o-
byvatel. Ukrajina se ocitá na dìjinné køižovatce a dotýká se i nás, našeho
bezpeènostního prostoru. Situace na Ukrajinì dnes vzbuzuje hodnì emo-
cí. Stává se pøedmìtem politického boje mezi Západem, Východem a
Moskvou, a jelikož jsme podporovali sbližování Ukrajiny s Evropskou unií,
nemùžeme k této výbušné situaci mlèet.

Ukrajinské drama se zaèalo odehrávat poté, co koncem listopadu od-
mítl do té doby proevropsky vystupující prezident Viktor Janukovyè
podepsat asociaèní dohody s Evropskou unií. Otoèil se tak k Evropské unii
zády a pøiklonil se k Rusku. Uèinil to bez široké diskuse s opozicí, a do-
konce i s vlastní stranou, a zaskoèil tak mnohé hráèe na politické scénì, a
to nejenom v Evropì, ale též doma. Zaskoèil tím i své vlivové skupiny, které
mají v Evropì své ekonomické zájmy. Tato zmìna kurzu byla široce ko-
mentována jako vítìzství politiky Vladimira Putina a prohra Evropské unie.
Rusko nabídlo Ukrajinì finanèní pomoc a další ekonomické výhody a
rozhodlo se pøízeò Ukrajincù koupit. Prezident Janukovyè tak mohl
zdùvodnit svoji piruetu východním smìrem, protože nabídku Evropy
oznaèil za nevýhodnou. Zároveò se ovšem projevil jako nedùvìryhodný po-
litik, který opustil jednací stùl.

Je však nutné pøipomenout, že mohutné protesty v Kyjevì nevyvolala
pouze vùle obyvatel po evropské integraci nebo její odpor k této integraci,
ale toto drama eskalovalo po brutálním potlaèení demonstrací ukrajinskými
bezpeènostními složkami a represemi vùèi opozici. Ukrajina povstala tepr-
ve poté, co vláda naøídila tvrdì rozehnat poklidný protest studentù na
námìstí Majdan koncem listopadu nìkolika tisíci pøíslušníkù elitních jedno-
tek ukrajinské policie Berkut. Zábìry policistù mlátících bezbranné studen-
ty nám nemohly nepøipomenout podobný zásah bezpeènostních složek pøi
Palachovì týdnu na Národní tøídì ještì v dobì komunistické totality. 

Nemùžeme v této souvislosti vynechat roli Evropské unie, která sice na-
bídla Ukrajinì asociaèní výhody, Východní partnerství napøíklad, ale je o-
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co zmínil prezident Putin. Protože je zde o nìm øeè, tak je potøeba i jeho
slova v tomto kontextu uvést. Ruský prezident Vladimír Putin podle ÈTK z
19. prosince popøel, že by Moskva byla proti dohodì o pøidružení Ukrajiny
k Evropské unii, zároveò však poukázal na to, že Rusko musí chránit svou
ekonomiku. Hlavním motivem dohod s ukrajinským prezidentem Viktorem
Janukovyèem podle Putina byla snaha poskytnout bratrskou pomoc bratr-
ské sousední zemi. Cituji: „Vidíme, že Ukrajina je v obtížné situaci. Když
øíkáme, že to je bratrský národ, bratrský lid, tak podle toho musíme jednat.
To je hlavní dùvod, proè jsme se rozhodli jim pomoci,“ prohlásil Putin pøi
velké bilanèní tiskové konferenci.

Pak je zde ještì jedna zmínka, kterou nechci opominout, a to stanovis-
ko polského Sejmu, který vydal velmi jasné stanovisko k tomu, co si myslí,
že se dìje na Ukrajinì. A dokonce tam hovoøí v jedné pasáži o možných
sankcích.

Ráda bych ještì v tomto úvodním slovì zmínila jednu otázku, která
zamìstnává možná média více než skuteèné osudy lidí, kteøí již po nìkolik
mìsícù stojí na ukrajinském námìstí, nebo na námìstí v Kijevì, a oèekávají,
že jejich vláda, jejich parlament a jejich úøady s nimi zaènou vést normální
dialog. Média zajímá, a já tomu rozumím, pozvání prezidenta Miloše
Zemana pro ukrajinského prezidenta Viktora Janukovyèe. Já jsem o tom
trochu mluvila. Je asi správné, abych øekla svùj pohled na tuhle vìc.

Jakkoliv jsem si vìdoma toho, že vždycky protokolární otázka pozvání
má svou nìjakou èasovou souslednost, že se odehrává v nìjakých souvis-
lostech, že reaguje napøíklad na pozvání našeho prezidenta do této zemì,
to jsou ty bìžné protokolární záležitosti, tak jsem pøesvìdèena o tom, že
pakliže se dramaticky zmìní napøíklad situace v zemi samotné, kdy prezi-
dent je jedním z hlavních aktérù boje proti vlastním obèanùm, je namístì
zvážit, zda pro Èeskou republiku bude pøínosem a pro øešení tìchto otázek
bude pøínosem pøijetí ukrajinského prezidenta na naší pùdì. A proè si mys-
lím, že bychom o tom mìli pøemýšlet. Je potøeba pøipomenout osudy právì
tìch lidí, o kterých mluvím. 

Tak tedy zaènu tím, že ukrajinská opozice pohøešuje nyní 36 lidí.
Ukrajinský opozièní aktivista Dmytro Bulatov dorazil do litevského
Vilniusu, to jste asi vidìli, léèí se z vážných zranìní, jež mu zpùsobili
únosci. Muèili ho po celé dva týdny, byl pohøešován. Ukrajinským
médiím vylíèil, že se ho únosci, údajnì mluvící s ruským pøízvukem, mi-
mo jiné pokoušeli ukøižovat a uøíznout mu ucho. Kvùli úèasti na protes-
tech Bulatovovi pùvodnì hrozilo až osm let vìzení. Obvinìní související
s jeho úèastí na protivládních demonstracích ale úøady mezitím stáhly. V
Litvì se už léèí další tøi aktivisté, kteøí jsou podle ukrajinské opozice
obìtí policejního násilí. Únosy a muèení, èasto zdokumentované video-
nahrávkami a fotografiemi na sociálních sítích, mají podle opozièních
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který pøihlíží dosud neèinnì k tomu, jak jsou pošlapávána základní práva
jeho obèanù.

Mohla bych tady pøednést struèný vývoj událostí tak, jak se odehrávaly
v jednotlivých dnech na Ukrajinì. Oèekávám však, že ti z vás, které toto té-
ma zaujalo, pøemýšlíte nad ním, tak že onen kalendáø událostí máte bez-
pochyby ve své hlavì, víte tedy, co spustilo a zapøièinilo dnešní demon-
strace a kdo jakou roli v nich sehrál. Ale stojí asi za zmínku uvést nìkteré
postøehy zahranièních nejenom komentátorù, ale spíše zahranièních poli-
tických reprezentantù a možná nìkterých názorù z tisku.

Protesty v zahranièí se konaly na rùzných místech, napøíklad v
Nìmecku, Francii, Švédsku, Polsku, Èeské republice, Spojených státech,
Velké Británii a v Kanadì. Tedy protesty proti tomu, jak postupuje vláda
proti svým obèanùm na Ukrajinì.

Je tøeba zmínit také v této souvislosti, jak se na vìc dívají naši nejbližší
sousedé. Proto uvedu slova polského prezidenta Bronislawa
Komorowského, který øíká: „Problémem je politika nátlaku a vydírání, kterou
vùèi Ukrajinì uplatnil východní soused. S nièím takovým západní svìt
souhlasit nemùže. Takovým zpùsobem se nerozhodují otázky strategické-
ho významu. Volba Ukrajiny mezi Východem a Západem by mìla být jejím
suverénním výbìrem,“ zdùraznil. Podle Komorowského nastala chvíle, kdy
západ musí urèit svou strategii nejen vùèi Ukrajinì, ale i vùèi dalším zemím
mezi Východem a Západem.

Také nìmecká kancléøka Angela Merkelová pøipomnìla Rusku, že stu-
dená válka skonèila, a že by tudíž bylo záhodno pøekonat
studenováleènickou mentalitu.

Je zde také ohlas ze Slovenska, který se bezprostøednì dotýká toho, co
se na Ukrajinì dìje. Napøíklad slovenský tisk SME uvádí tyto souvislosti.
Dát košem Bruselu, cituji, „znamená pøijmout železné objetí Moskvy, z nìjž
se Ukrajina už nevykroutí. Stane se tak v euroasijské zemi, a je pravda, že
na barikády v Kijevì vyšly statisíce, ale pøi vší úctì na realitì to nic
nezmìní. Vilnius,“ tedy odmítnutí oné dohody s Evropskou unií, „rozhodl o
Ukrajinì na desetiletí. Vilnius je tøetí velkou Putinovou výhrou ve strategic-
kých bitvách o zachování vlivu v bývalých državách. První byla gruzínská
pøíhoda, druhou bukureš�ský summit NATO, kde ruská lobby vyšachovala
ze hry akèní plány èlenství pro Gruzii a Ukrajinu, a tentokrát to nebyla lob-
by, ale spíše to pøipomíná aukci, kdo nabídne víc. Na Slovensku,“ píše de-
ník, „bychom mìli smutnit za Ukrajinou jako ztracenou pøíležitostí. Pøímý
dùsledek, který z Vilniusu plyne, je totiž spoleèná hranice s Ruskem.
Sousedství s medvìdem už bez tisícikilometrového nárazníku mùže dostat
Slovensko do geopolitické šlamastiky, zvláštì pokud se v Evropì stane,“
myšleno v Evropské unii, „stane nìco nepøíjemného.

Dále je tøeba ještì zmínit vedle všech ostatních zahranièních ohlasù to,



-  -

To jsou mé návrhy na usnesení. Dìkuji v této chvíli za úvodní slovo.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Miroslavì
Nìmcové a žádám ministra zahranièních vìcí Lubomíra Zaorálka, aby
pøednesl postoj vlády Èeské republiky. Prosím, pane ministøe.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Já vám pøeji
také dobré dopoledne.

Vážení kolegové, dámy a pánové, dovolte mi tedy, než bych pøednášel
postoj, abych také øekl své slovo k tomu návrhu, který tady byl pøednesen,
a k tomu, že se tím bude zabývat Snìmovna. Jenom pøedesílám, že jsem
vèera vystoupil v Senátu na toto téma a v zásadì jsem samozøejmì velmi
rád, že Snìmovna projevila zájem se bavit o situaci na Ukrajinì.

Vážení kolegové, já bych vás rád informoval, že jsem se v pondìlí
úèastnil jednání rady, zahranièní rady Evropské unie, která se skládá z
ministrù zahranièí èlenských státù Evropské unie. Já to øíkám proto, protože
ještì než zaènu mluvit o Ukrajinì, bych vás rád upozornil, že tématem
vlastnì celodenní zahranièní rady byly situace v Sýrii, situace v Libyi, situ-
ace v Egyptì, situace ve Støedoafrické republice, kam se posílá vojenský
kontingent, situace v Bosnì a Hercegovinì, kde jste možná zaregistrovali,
že došlo k pomìrnì velkým a velmi vážným nepokojùm, že jsme se jimi za-
bývali hodinu a pùl. Takže když jsem tam jel a vidìl jsem ten program, tak
jsem si øíkal, jaký prostor se vùbec podaøí prosadit pro Ukrajinu. Protože asi
chápete, že situace v Libyi je nesmírnì vážná, to je vlastnì rozpadlý stát,
a asi chápete, že jižní státy Evropské unie cítí napø. problémy Støedoafrické
republiky jako vážnìjší, když to zjednoduším, než situaci na Ukrajinì. Proto
jsem byl rád, že nakonec Rada ministrù zahranièních vìcí èlenských státù
se rozhodla, že bude vìnovat uzavøené jednání, které trvalo nakonec více
než tøi hodiny, uzavøené jednání za pøítomnosti pouze ministrù zahranièních
vìcí, a které se speciálnì zabývalo situací na Ukrajinì, což v té situaci
vzhledem k tomu, èím jsme obklopeni, pøátelé – a je dobré si to uvìdomit,
protože to je nìco, co snad už musí být nápadné, že máme tak vážné pro-
blémy všude kolem, na jihu i východì, že tady je vùbec otázka zpùsobu,
jak pøistupovat k celé té situaci severní Afriky, východní Evropy – a Ukrajina
je vlastnì pouze dnes jeden z tìch problémù, který má samozøejmì
mimoøádný význam, a doufám, že se mi to podaøí alespoò naznaèit, v èem
je ten význam Ukrajiny – tak v tomto vìnci zemí, které se èasto zmítají dnes-
ka v požárech, a dovolte, abych upozornil, že v Sýrii se jedná o 130 tisíc
mrtvých jako bilance syrského konfliktu, takže asi chápete, že problémy v
tìchto zemích jsou velice vážné a že získat prostor pro Ukrajinu nebylo
vùbec tak samozøejmé. A já jsem rád, že se to povedlo a že jsme se
nìkolik hodin vìnovali situaci na Ukrajinì, aby se právì vytváøela pozice
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vùdcù na svìdomí èlenové úderných komand Berkut. Opozice zveøejnila
statistiku zadržených a pohøešovaných. Ve vazebních celách policie je
v souèasné dobì 119 lidí, dalších 36 osob beze stopy zmizelo. Podle o-
pozice jsou ve vážném ohrožení, hrozí jim stejný osud, který potkal
Bulatova nebo zavraždìného aktivistu Jurije Verbického. Údaje o poètu
mrtvých se rùzní, podle policie zahynuli tøi lidé, opozièní údaje jsou
pøinejmenším dvojnásobné. Bulatovùv únos vyvolal v evropských ze-
mích silné protesty. Evropská ministrynì zahranièí Catherine Ashtonová
prohlásila, že je zdìšená známkami muèení spáchaného na Bulatovovi,
a zacházení s kritikem vlády oznaèila za nepøijatelné. Nabídku k léèení
dostal Bulatov i od nìmeckého ministra zahranièí Franka-Waltera
Steinmeiera.

Dámy a pánové, to je zhruba popis toho, co se na Ukrajinì dìje. Jenom
velmi letmý pøehled, jak reagovaly nìkteré osobnosti, jak jsem øekla,
nejenom ze svìta politiky, ale také ze svìta médií.

Na závìr svého úvodního slova bych chtìla øíci, že jsem si velmi dobøe
vìdoma toho, jak køehké je vstupovat do vnitøních záležitostí jiné zemì, a
nemám v úmyslu, abychom se nìco takového pokoušeli udìlat. Abychom
my øekli Ukrajinì, co musí udìlat, zda se pøiklonit k øešení, které jí nabízí
Evropská unie, nebo zda pro sebe nalezne øešení jiné. Ale co máme udìlat,
o tom jsem pøesvìdèena, jako demokratický parlament, který ctí práva
obèanù na to, aby mohli sdìlit svobodnì své názory bez toho, že budou
vystaveni perzekuci, muèení, zavírání a vraždìní, tak si myslím, že k tomu
se postavit bezpodmíneènì máme. Proto navrhnu Poslanecké snìmovnì
dva návrhy usnesení.

Pane místopøedsedo, až v podrobné rozpravì to mám udìlat, viïte?

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, paní poslankynì, až v po-
drobné rozpravì, pøedpokládám, že budou návrhy. Jestli je chcete uvést
teï, samozøejmì, ale budeme je potom opakovat v podrobné rozpravì.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Možná jenom, aby Snìmovna mìla
èas nad nimi pøemýšlet, tak je øeknu, potom na nì odkážu jenom v podrobné
rozpravì. Ti, kteøí budou chtít možná pøidat nìkterý návrh usnesení, tak bu-
dou seznámeni s tím, co navrhuji já. Tedy návrh usnesení by znìl takto:

Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky
1. odmítá postup vládních úøadù Ukrajiny proti demonstrujícím

obèanùm. Odmítáme jejich zastrašování, bití, vìznìní a muèení.
2. Poslanecká snìmovna Parlamentu Èeské republiky vyzývá pøíslušné

autority Ukrajiny k neprodlenému propuštìní zadržených obèanù, kteøí se
dopustili pouze toho, že protestují proti rozhodnutí vlády, parlamentu a pre-
zidenta Ukrajiny.
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nebezpeèný proto, že tím pádem toto datum mùže být spojeno s novým
propuknutím násilí, a dokonce je možné, že i vláda se mùže po tomto datu
odhodlat k dalšímu postupu násilného potlaèení demonstrací, pokud ne-
dojde k vyklizení tìch budov. Takže to je bohužel termín, ke kterému se
také vztahují urèité obavy.

Ale víte, ono nejde o tato jednotlivá fakta. Tady jde o obecný význam to-
ho, co se dnes na Ukrajinì dìje. A ze všech informací, které máme k dis-
pozici, vám bohužel musím sdìlit, že na Ukrajinì de facto dochází k
rozpadu èinnosti státních institucí, že dochází k rozpadu fungování ele-
mentárního právního státu, že dochází k rozpadu institucí, jako je policie,
justice a podobnì, a že se tam vlastnì vytváøí de facto bezzákonný stav.
To, co mi pøipadá, shrnujícím zpùsobem, nejnebezpeènìjší na tom vývoji,
je, že Ukrajina de facto se jakoby mùže stát tím, èemu se øíká v terminolo-
gii failed state, to znamená upadlý stát, který nekontroluje situaci na svém
teritoriu. To je, pøátelé, v zásadì to nejvážnìjší, co hrozí. Že úplnì blízko
hranic Evropy náš soused, zemì, o které jsme si mysleli, že postupuje, do-
konce že bude pøes asociaèní dohodu postupovat a vstupovat, nebo se
pøibližovat svými pravidly, regulacemi, stylem života Evropské unii a
Evropì, tak naopak tato zemì se bìhem jakoby velmi krátkého èasu mùže
stát tím upadlým státem, to znamená státem, který se rozpadá a ve kterém
nefungují základní funkce. Státy, které jsme døíve nacházeli spíše v Africe
a v jiných zemích. A to vám tady tvrdím, že nepøeháním. Bohužel, ta situa-
ce je takto vážná.

A teï je otázka, proè nám to má vadit. Já si myslím, a v tom tedy oceòuji
Snìmovnu, že se chce o tom bavit, protože nám to samozøejmì velice mu-
sí vadit. Já bych vám rád pøipomnìl, že podobný typ vývoje situace – já to
nechci úplnì srovnávat, ale vezmìte si tøeba, jak vypadala situace na
Balkánì pøed pár lety. Jakým zpùsobem tam pomalièku takto eskalovala si-
tuace a co z toho potom bylo. Vážení kolegové, pak vznikla situace, se kte-
rou si Evropa nevìdìla rady, kde jsme stáli nad tím, co se tam dìlo, jako
chirurg v operaèním sále nad rozøezaným tìlem, ale chirurg, který nevìdìl,
co má dìlat a co si má s tím tìlem poèít. To byla situace, ve které se o-
pravdu Evropa pøed nìkolika lety ocitla, a byla to vzpomínka, kterou jsme
chtìli zapomenout, protože víme, že se to potom øešilo dokonce tak, že do
toho vstoupily Spojené státy, øešilo se to vojensky. Øada Evropanù to kriti-
zovala. A když jste se bavili s Amerièany, tak vám øekli: To je sice pìkné,
že se vám to nelíbí, ale co jste dìlali vy sami? Kde bylo vaše øešení té si-
tuace? A proto mi pøipadá tak dùležité se o tom bavit.

Jestliže pro nás naprosto, øekl bych, skoro šokujícím zpùsobem do-
chází k tomu, že Ukrajina se nám rozpadá, tak se nás to nesmírnì týká,
protože nejenom události na Balkánì, ale v celé historii dvacátého stole-
tí víme, že podobné typy situací a konfliktù mohou mít nedozírné násled-
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a urèitá strategie. Samozøejmì, že souèástí toho jednání byla úvodní
zpráva, kterou podala Cathy Ashton jako vysoký pøedstavitel Evropské
unie právì o jednání napø. s Ruskem. Ale tu zprávu o jednání s tìmi, kteøí
jsou zainteresováni v tomto konfliktu, podávali i jiní ministøi.

Já bych vám rád sdìlil, že jsem se dnes ráno spojil nejen s velvyslan-
cem na Ukrajinì, ale také se zvláštním vyslancem pro Východní partnerství
panem Marešem, který od rána dnes jedná s politiky na Ukrajinì, a ten mì
informoval o obsahu tìch rozhovorù a celkovì o situaci a atmosféøe, která
dnes panuje v Kyjevì. Takže si dovolím øíci, že co jsem mohl, co se týèe in-
formací, tak jsem shromáždil proto, abych pøed vámi vystupoval jako
nìkdo, kdo má i èerstvou pøedstavu o tom, jak v této chvíli situace vypadá.

Mám-li tedy zaèít tím, jak úplnì aktuálnì situace vypadá, tak mohu
víceménì potvrdit to, co tady zaznìlo z úst paní poslankynì Nìmcové.
Dnes žijeme v takovém mediálním svìtì, ve kterém to èasto vypadá, že
nìkde vzplane požár, a v televizi se tomu vìnují dva tøi dny a pak se zaène
vìnovat nìjakému dalšímu, zvláš� když jich máme všude kolem tolik. A tak
vzniká pocit, že je to pøekryto olympiádou. Nìkdo mùže mít dojem, že se
situace na Ukrajinì uklidnila. Chtìl bych vás ujistit, že tomu tak bohužel ne-
ní.

Situace na Ukrajinì se v této chvíli dle mého k žádnému øešení
nepøibližuje, ani to není tak, že by hovory, které probíhají, vedly k nìjaké
zásadní zmìnì situace. Kdybych to mìl velmi struènì shrnout, tak podle
èísel, která máme k dispozici, je to opravdu osm mrtvých, pøes 30
nezvìstných, 1 300 zranìných a to je jenom to, co jsme schopni
odhadnout. 

Ta èísla jsou vlastnì výsledkem násilí, perzekucí. Ta èísla jsou výsled-
kem toho, že máme vlastnì prokázané, že policie a státní administrativa
skuteènì používala zastrašování, používala muèení a odvážení lidí ne-
známo kam jako zpùsob, kterým se snažila ty protesty utlumit. Samozøejmì
že by èlovìk jako kdyby mìl na zaèátku øíct to, že je pro nás nepøijatelné,
že na hranicích Evropy, u státu, se kterým jsme ještì nedávno chtìli pode-
psat asociaèní dohodu, jsme najednou svìdky úplného opaku. To, že jsou
vlastnì popírána základní práva, což se mimochodem stalo 16. ledna, kdy
parlament vlastnì pøijal zákony, kterými zásadnì omezil svobodu projevu,
shromažïování a sdružování. Je pravda, že 28. ledna byla podána demi-
se vlády, parlament odvolal platnost tìchto zákonù. Nicménì vy asi, kdo to
sledujete, víte, že onen amnestijní zákon a závazek vyšetøovat to, co se sta-
lo, je bohužel zvláštním zpùsobem vázáno lhùtou 15 dnù, která vyprší 17.
února tohoto roku, a ten zákon, což je samozøejmì pro nás zákonodárce
asi dost zvláštní pøedstava, jeho platnost je vázána na to, že do sedmnác-
tého vyklidí pøedstavitelé opozice kyjevskou radnici, ulici Hruševskou a ce-
lou sadu budov, které v této chvíli mají obsazené. Ten 17. únor je vlastnì
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Je naprosto bez debat, a když se podíváte na to prohlášení, tak je jasné,
že zaèíná odsouzením násilí, že zaèíná odmítnutím toho, aby se používalo
zastrašování a muèení lidí. To všechno jsou vìci, které jsou zásadní z hle-
diska elementárních hodnot Evropy. Tohle stanovisko je jasné. O tom se
nedebatuje. To je nìco, co nemùžeme pøipustit, to nemùžeme trpìt, proto-
že ve chvíli, kdy to zaèneme tolerovat, tak se ztrácíme civilizaènì. Pak to
znamená, že strpíme takovéto porušování hodnot v bezprostøedním sou-
sedství.

Dovolte mi, abych øekl jednu vìc. Já si myslím, že není jednoduché
pøijet do vzdálených zemí rozvojového svìta, nìkam do Asie, do jiných
kontinentù a suverénnì jim tam øíkat, jak mají fungovat demokracie, jak ma-
jí respektovat urèité hodnoty, protože jiné civilizaèní okruhy mají za sebou
specifické vývoje. A já si dovedu pøedstavit, že jim mùžeme øíkat, že nikde
v žádné civilizované kultuøe není povoleno muèit lidi. A to jsou vìci, na
kterých se mùžeme shodnout možná s kýmkoliv, a� je za tím jakýkoliv
pøíbìh civilizace. Není ale tak jednoduché jim øíkat, jaké mají vytváøet poli-
tické režimy. Ale nìco jiného je, když se to dìje bezprostøednì v našem
kulturním prostøedí. A Ukrajina je de facto skoro naše kulturní prostøedí. To
znamená, že odmítnutí násilí, odmítnutí toho, že jsou tam nerespektována
práva èlovìka, má podle mì zvláštní význam, když se to dìje skoro tady
mezi námi. To je prostì jakoby naše civilizace. To je naše kultura. Proto si
myslím, že je naprosto nutné øíci jasnì, že tohle netrpíme, že to nemùžeme
pøijmout a musíme vyvinout všechno úsilí na to, abychom tuhle situaci
zmìnili.

Jiná vìc je, vážení kolegové, když se zaèneme bavit o tom, kde je chy-
ba a jestli jsme my udìlali všechno pro to, abychom takové situaci pøedešli.
Nezlobte se, ale je to nìco podivného, když opakuji to, co jsem už øekl.
Máte zemi, se kterou jsme málem podepsali asociaèní dohodu, a bìhem
nìkolika dní se mluví dokonce o tom, že bychom mìli omezit víza pro ty, o
kterých víme, že se podíleli na sankcích, že bychom mìli zmrazovat konta
tìm, o kterých víme, že jsou spojeni se špièkami politického režimu. Krátce
po tom, co jsme mluvili o vstupu, bìhem historicky krátké chvíle se najed-
nou mluví o úplném opaku, jako když máme najednou trestat, nebo vystu-
povat s takovýmito zákazy proti nìkomu, kdo porušuje elementární zásady
lidskosti. Tady jako když nìco nefunguje.

A to se zase dostávám k tomu, co bylo tématem debaty ministrù
zahranièních vìcí. Je složité, kolegové, jestli budeme na jedné stranì øíkat,
že prostì boj o Ukrajinu nevzdáme a my se z ní nenecháme vytlaèit, a
zároveò budeme øíkat, že chceme skoncovat se studenou válkou. To je ten
sporný moment. V tom si musíme vybrat, a to bylo shodou okolností vy-
stoupení britského ministra zahranièí, který øíkal nìco v tom smyslu, že je
otázka, jestli máme pøistupovat na to, že se prostì o tu Ukrajinu rveme.
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ky, které samozøejmì se potom mohou týkat celého kontinentu. Bohužel
na to nepotøebujeme moc fantazie, abychom si uvìdomili, jak obrovská
rizika jsou skrytá v tom, co se na Ukrajinì dìje. A proto tedy snad chápe-
te, že to pokládám za naprosto správné, že o tom mluvíme, protože by-
chom byli slepí, kdybychom si odmítali uvìdomit, jak bezprostøednì se
nás to týká. To, co se dìje na Ukrajinì, se samozøejmì týká Evropy. Týká
se to jejího budoucího vývoje a mùže to mít následky, které nejsme
schopni ani domyslet.

Já bych rád jenom pro poøádek øekl, že Èeská republika a èeská vláda,
Ministerstvo zahranièí se skuteènì angažují na Ukrajinì dlouhodobì, trva-
le. Máme tam celou øadu aktivit. Poslanci pøíslušných výborù urèitì vìdí,
kolik tam máme programù, které se týkají vzdìlávání, posilování samosp-
rávy. Vy dobøe víte, že Èeská republika dlouhodobì nabízí experty, porad-
ce pro transformaci Ukrajiny. A rád bych vám rád pøipomnìl, že jednak vi-
segrádské jednání premiérù, které bylo pøed nìkolika dny – a já sám bych
mìl v pondìlí 24. znovu míøit na jednání ministrù zahranièí V4, kde bychom
znovu mìli jednat o uvolnìní dalších prostøedkù z visegrádského fondu pro
Ukrajinu. Jedná se pøedevším o stipendia, jedná se o celou øadu
programù, kterými se snažíme Ukrajinì pomoci. Rozhodnì nikdo nemùže
øíci, že by Èeská republika Ukrajinu nemìla v hledáèku, nevìnovala jí vel-
mi silnou pozornost.

Nicménì teï je situace taková, že to všechno je samozøejmì jakoby v
nìèem málo, protože problémy, do kterých se Ukrajina dostala, pøekraèují
dneska hranice i tìch typù pomoci, které jsme my do této chvíle volili a které
jsme používali. Já si dokonce ani, abych vám pravdu øekl, nejsem jistý, jest-
li ty metody, které používala Evropská unie vùèi zemím ve svém sousedství,
tøeba zemím, které chtìly vstoupit, ty, které byly použity vùèi Èeské repub-
lice, Slovensku a Maïarsku, ony asociaèní dohody a všechny ty instrumen-
ty, které jsme používali a které fungovaly v našem pøípadì, já si nejsem jis-
tý, jestli dneska podobné typy instrumentù fungují vùèi Ukrajinì, vùèi zemím
severní Afriky, Sýrii a dalším. Rozumíte? Pøipadá mi, že tyto spoleènosti jsou
diametrálnì v jiném stadiu rozvoje ekonomického, politického, než byly
Maïarsko, Èeská republika, než bylo Polsko. My si myslíme, že to na nás
fungovalo. My jsme absolvovali ty rozhovory, my jsme dokázali nakonec
vstoupit, ale dneska mi pøipadá, že je možná zjednodušená naše pøedstava,
že podobný pøístup mùže fungovat k tìm zemím, o kterých jsem tady mlu-
vil, které dneska jsou zmítány požáry, u kterých si klademe otázku, jak je za-
stavit, protože cítíme, že ty požáry jsou nesmírnì nebezpeèné.

A kdybych vám mìl tedy podat zprávu o tom, èeho se týkala ta
uzavøená debata ministrù zahranièí v pondìlí v Bruselu, tak ta se v zásadì
týkala pøedevším téhle vìci: jak zacházet s Ukrajinou, jak se má chovat
Evropa, abychom té situaci byli schopni pomoci. 
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vztahy s Ruskem z dùvodù strategických. A snad vám nemusím
vysvìtlovat, že Arménie v pozici, ve které je, si nemùže dovolit pøetnout
vztahy s Ruskem. A jestliže nás Evropa postavila pøed otázku buï, anebo,
tak jsme nebyli schopni useknout Rusko, podepsat asociaèní dohodu. To
prostì strategicky v naší zemi nebylo možné provést. A nám je to líto, my
jsme chtìli mít vztahy na obì strany. Právì ta situace buï, anebo
zpùsobila, že rozhovory Arménie o asociaèní dohodì ztroskotaly.

A podobnì je to na Ukrajinì. Samozøejmì ruský projekt euroasijské cel-
ní unie je projekt, který pokud by takto vznikl jako vlastnì konkurenèní
projekt Evropì, by bylo nìco jako kontinent, který se vynoøí jako urèitá kon-
kurence Evropskému spoleèenství. S jinými pravidly, s jinými regulacemi.
Tady jako kdyby vznikalo to soupeøení v nové podobì. Jestliže státy stojí v
situaci, kdy si mají vybrat, tak právì to je situace, která vytváøí konflikty, do
kterých se dostává Ukrajina. Chápete, tady má každý svou vinu. Ukrajina,
že se snažila dlouho využívat této situace, a my, že jsme si možná ani
neuvìdomili, do jakého nebezpeèí se ženeme.

Nechci tady teï být nìjakým jednoduchým soudcem. Jenom
upozoròuji na to, že nemùžeme zároveò øíkat „budeme tvrdì postupovat v
hájení zájmù Evropy na Ukrajinì a prosadíme je“ a zároveò øíkat „nechce-
me zpátky studenou válku“. Já si myslím, že ten telefonát nìmeckého mi-
nistra, který jsem uvedl, ruskému ministrovi, výzva k tomu „skonèeme s
tìmito dostihy, protože výsledky mohou být tragické“, naznaèuje, že dle
mého je tøeba, aby souèástí øešení byla také dohoda a jednání mezi
Evropou a Ruskem.

Víte, je to nìco podobného jako v Sýrii. Dovolte, abych pøipomenul, že
v této zemi, kde mluvíme bohužel o ještì daleko strašnìjším množství obìtí
než v pøípadì Ukrajiny, a dej pánbùh, aby se Ukrajina nedostala do tak tra-
gické situace a aby se tam situace nezhoršovala, ale víte, že v Sýrii nìkteøí
politici øíkali: S Asadem jednat nebudeme. To pro nás není partner.
Podívejte se, co se tam dìje. Tyhle zloèiny. A dneska máte jednání v
Montreux a v Ženevì a tam si ministøi zahranièí tìch stejných zemí podávají
ruku s Asadovým ministrem zahranièí. Proè? Protože cesta z té krve neexi-
stuje než pøes jednací stùl a nakonec se jedná, protože je to jediná cesta.
A dokonce i tady se Rusko snaží s Evropou dohodnout a snaží se postu-
povat jedním smìrem. Nechci to idealizovat, situace kolem Sýrie je složitá,
ale øíkám vám to jako pøíklad. Já se prostì obávám toho, že ve chvíli, kdy
pøetneme tu komunikaci, když si øekneme, že pouze bojujeme... Tak tohle
není olympiáda. Tady prostì neschopnost jednat mùže být osudná. 

Takže já jsem vlastnì ve svém vystoupení, kdy jsem mìl øíci pozici,
a øíkám tady svùj názor... Já se domnívám, že nemùžeme pomáhat ná-
vratu studené války a že do jednání musí být zahrnuti všichni, kteøí tu
situaci v nìèem pomáhali vyvolávat. Tady prostì bylo více tìch, kteøí to
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Pochopte, že na tomhle svìtì už boj mocností rozdìlil Koreu, rozdìlil
Vietnam a mohu vám øíkat pøíklady toho, jak studená válka roztrhla zemì na
dva kusy. Aby se nám nestalo, že takto roztrhneme Ukrajinu prostì tím, že
se o ni budeme rvát stejnì, jako jsme na to v minulosti za studené války by-
li zvyklí. Jedna pozice je – ne, odsud neustoupíme, budeme tvrdí, Ukrajina
si musí vybrat. Já sám jsem se situací v Asii v minulosti zabýval dostateènì
dùkladnì a prostì musím øíci, pøátelé, že Korejci se nerozdìlili sami. Kdyby
tehdy nebylo studené války, tak zemì rozdìlené nebyly, to snad souhla-
síte. To nebyla nìjaká zvláštnost korejského nebo vietnamského myšlení,
že jsme mìli Severní a Jižní Vietnam. To byl prostì konflikt, který zpùsobil,
že se tyto zemì trhaly.

A máme dneska toto podobnì zopakovat na Ukrajinì? To je strašná
pøedstava. To jdeme zpátky tam, kde jsme byli. Máme pøistupovat k
Ukrajinì jako k místu, o které se serveme a na nìm dokážeme, že jsme le-
pší než ti druzí? Anebo udìláme to, co udìlal Frank-Walter Steinmeier, kte-
rý zavolal ruskému ministru zahranièí a øekl mu: Copak pro vás Rusy je
výhodné to, co se tam dìje? Vy to opravdu povedete do tìch hoøkých
koncù, že to roztrhnete? Copak rozpadlá Ukrajina je v ruském zájmu? Je
zájmem Ruska, aby se situace eskalovala tak, že se nakonec Ukrajina o-
pravdu stane tím failed state, tím rozpadlým státem? To bude ochrana e-
konomických zájmù Ruska?

Když vám tady øeknu, že neseme urèitou odpovìdnost za Ukrajinu a že
Ukrajina samozøejmì využívala této situace – já si tu dovolím tvrdit, že
Ukrajina využívala této situace, že jsme se nebyli schopni domluvit Rusko
s Evropou, že nebudeme tuto hru hrát. Využívala toho a používala každou
stranu k tomu, aby zvyšovala svou cenu. A bohužel jsme øíkali, že
pøitahujeme Ukrajinu do Evropy, nabízeli jsme jí partnerství, nabízeli jsme jí
asociaèní dohodu. Když si vezmete právní pomìry na Ukrajinì, tak jsem si
èasto kladl otázku: Opravdu ukrajinští oligarchové myslí vážnì, že budou
provádìt veškerou harmonizaci legislativy a budou akceptovat vytváøení
pravidel, o kterých se Ukrajinì v podstatì ani nezdálo? Ano, mluvil jsem s
nìkterými, kteøí mi øíkali: Ano, máme zájem, aby naše dìti nemusely chodit
po ulicích, kde je bude nìkdo hlídat se samopaly. My chceme vytvoøit ži-
vot, jako máte v Evropì. Takže jako kdyby tam opravdu byly síly, které o to
stály.

Proè podpis nebyl odvolán, o tom tady nechci dlouze mluvit, protože
všichni tušíte, že to pozadí je složité a že v nìm ruská strana nade vši po-
chybnost sehrála významnou roli. Øeknu vám jednu takovou vìc jako
pøíklad. Byl tady nedávno na návštìvì arménský prezident a Arménci. Mìl
jsem možnost se bavit s arménským ministrem zahranièí. A ptal jsem se ho,
proè Arménie nakonec neakceptovala podpis asociaèní dohody. A armén-
ský ministr mi øekl naprosto na rovinu: My jako Arménie potøebujeme držet
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asociaèní dohoda není posledním krokem vùèi Ukrajinì, pokládám za správné,
že to takto bylo pøijato. Protože my sice na jedné stranì øíkáme Ukrajinì
stop násilí!, požadujeme politické øešení krize, ústavní øešení, ale zároveò
øíkáme, že ta cesta k jednáním s Evropou, cesta Ukrajiny k Evropì, je stále
otevøená.

A stejnì tak v tom usnesení Rady ministrù se øíká, že nikdo by nemìl za-
sahovat do rozhodování Ukrajincù, že rozhodnutí Ukrajiny musí být pone-
cháno na nich samotných. Jsem ale pøesvìdèen, že to nevyluèuje právì to,
co jsem se snažil tady celou dobu vysvìtlit, že se domnívám, že souèástí
øešení musí být i to, že musí mluvit spolu ti, kteøí se v nìèem podíleli na
vytvoøení té složité a vážné situace na Ukrajinì. A teï nemá cenu, aby-
chom z jedné, z druhé strany na sebe vykøikovali, kdo má vìtší podíl viny,
protože každý tuší, co zní tady na naší stranì, víme taky dobøe, že v
Moskvì to ètou jinak. A teï nemá cenu si vypoèítávat jednotlivé argumen-
ty. Všude je v poslední dobì vzpomínán výrok pana Putina pøed nìkolika
lety. Myslím, že to byla konference v Mnichovì, kde øekl, že Ukrajina je
umìlý stát, což byla formulace, která byla øeèena veøejnì a která
samozøejmì pùsobí hrozivì. Nemá cenu tady tyto vìci jenom opakovat, ale
je tøeba si øíci: Ne, my neseme odpovìdnost a není pøípustné, abychom tu-
to situaci místo toho, abychom jí pomáhali, ještì více eskalovali.

Takže já skuteènì v téhle kooperaci, ve které Rusko musí být souèástí
øešení, stejnì jako je dneska souèástí øešení v Sýrii, v tomto vidím cestu z
toho, abychom zabránili katastrofì. Já jsem vám tady øekl, že bohužel ten
katastrofický vývoj je možný scénáø, a my musíme udìlat všechno pro to,
abychom mu zabránili.

Já jsem se snažil tady v tomto vystoupení øíci to, co øíci mohu takto na
veøejném vystoupení, a i tak mám pocit, že jsem se dotýkal obèas hran
toho, co mùže být takto veøejnì øeèeno v mikrofonu ve Snìmovnì. A
samozøejmì eventuálnì pøi jednání výboru bych možná mohl jít dále.

Takže varoval bych pøed èernobílým vidìním svìta, varoval bych pøed
jednoduchými pøedstavami, že východ a západ Ukrajiny jde každý jiným
smìrem. Já si myslím, že to jsou zjednodušené názory. Varoval bych pøed
tím, co bohužel také zaznìlo z úst jednoho ministra, že pøece Ukrajina je
rozdìlená. Myslím, že tohle jsou názory scestné. A myslím si, že Ukrajina,
její øešení musí být hledáno v rámci celé zemì a že se na nìm musí podílet
všechny složky spoleènosti. Takže já mohu pouze vyslovit pøání, že se ty
pøedpovìdi možné eskalace a nové vlny násilí nenaplní. Pøál bych si, aby-
chom se všichni v Evropì snažili najít efektivní kroky, jak tomu èelit.

Já dìkuji za pozornost. A mám dojem, že v usnesení, které tady navr-
hovala i paní Nìmcová, pokud jsem to stihl sledovat, teï si to pøeètu, jsem
nevidìl nìjaké sporné prvky. Takže vìøím, že pøijdou i další návrhy, a já se
k nim vyjádøím.
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takto nebezpeènì sunuli k tomu výbuchu, kterého jsme nakonec
svìdky.

Samozøejmì, že to nemùžeme rozhodovat za Ukrajince. Já nikdy nebu-
du mluvit o tom, že bychom mìli mediovat v tom, co se tam dìje. Ne.
Rozhodnutí o Ukrajinì musí uèinit Ukrajinci samotní. Nikdy nebudu
doporuèovat Ukrajincùm, aby dìlali pøedèasné volby za pùl roku. To musí
oni sami øíci, kdy chtìjí udìlat volby. Ukrajinci sami se musí rozhodnout. To
nemùže dìlat ani Evropa, nemùže to dìlat ani Rusko. Tohle musí být
rozhodnutí obèanù Ukrajiny. Jakkoli je to dnes tìžké. A domnívám se, že to
nemùže být ani rozhodování jenom mezi politickou opozicí na jedné stranì
a vládními pøedstaviteli na druhé, protože pro mì osobnì je významný ten
Majdan. Obèanské sdružení Majdan, které dnes reprezentuje daleko širší
spektrum, než je pouze politická opozice, která èasto v mnoha momentech
ztrácí dùvìru. Takže tìch úèastníkù dialogu podle mì musí být víc. A ten-
to dialog je klíèový, když mluvíme o tom, že Ukrajina musí dát urèité
odpovìdi. Musí je uèinit ona. Nikdo jim je nemùže vnucovat. My to za nì
nemùžeme pøevzít. My bychom nemìli pøilévat oleje do ohnì. Možná naše
role je právì v tom, abychom øekli jakoby to, co jsem naznaèoval, rozhovor
pana ministra Steinmeiera. Pøece tohle není v našem zájmu. Ani v našem,
ani ve vašem. A není možné tu situaci eskalovat tím, že budeme my ještì
bojovat spolu. V tomto vidím urèitou cestu.

Já tady nebudu mluvit o takových vìcech, jako je humanitární pomoc,
kterou organizuje Èeská republika, protože to pokládám za povinnost,
kterou tady dìláme. Nebudu mluvit o prostøedcích. Kdybyste chtìli, tak to
mùžeme dodat i s èísly. To znamená, je tady celá øada vìcí, která jsou
samozøejmostí.

Já tady mluvím o tom, že to, co se dìje na Ukrajinì, je skuteènì
souèástí docela zásadního zápasu o to, jestli Evropa udrží své hodnoty a
svou podobu života, protože se mùže stát, že pokud tyto procesy nezvlád-
neme, tak to nesmírnì mùže ovlivnit i to, co se dokonce dìje i v naší zemi.
Dobøe víte, že i v naší zemi je celá øada ukrajinských obèanù, kteøí tady ži-
jí a pracují, a je to pomìrnì vysoký poèet. A kdyby byla Ukrajina tím upad-
lým státem, tak to mùže mít samozøejmì celou øadu dùsledkù, i velmi konk-
rétních. Tady mùže být pøíliv lidí z Ukrajiny, který zasáhne i Èeskou repub-
liku. Takže tady je celá øada vìcí, na které je tøeba se už dnes pøipravovat.
Já bych vás rád jenom informoval, že jsme o tom už jednali s ministrem
vnitra a že se vlastnì bohužel musíme pøipravovat i na ty možné zlé
scénáøe, které si nepøeji a které si nikdo z nás nepøeje.

Ale je dobré, že se o této vìci tady dnes mluví. A nebudu vám tvrdit, že
jsem mudrc, který zná zaruèené øešení. Nicménì se domnívám, že stano-
visko, které pøijala evropská Rada ministrù a které konstatovalo, že je
tøeba nabídnout Ukrajinì politickou perspektivu, a že dokonce ani
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lhùtì 3. února od poslaneckých klubù návrhy na zmìny v orgánech
Poslanecké snìmovny a pøijala k nim na své 6. schùzi dne 4. února své
usnesení èíslo 35. Jednalo se o nominace do orgánù Snìmovny za
poslance, kteøí byli jmenováni èleny vlády. Toto usnesení máte všichni roz-
dáno na svých lavicích. Pro jistotu ho pøed rozpravou ještì v rychlosti
pøeètu.

Dne 6. února probìhla volba místopøedsedy Poslanecké snìmovny,
který nahradil místopøedsedu Pavla Bìlobrádka, který také odešel do
vlády, a téhož dne místopøedseda volební komise poslanec Jan Klán vy-
hlásil na mikrofon ve Snìmovnì další lhùtu na návrhy zmìn ve složení
orgánù Poslanecké snìmovny. Jednalo se o místo ve výboru uvolnìné zvo-
leným místopøedsedou panem poslancem Janem Bartoškem. Volební ko-
mise na své 7. schùzi dne 11. února pøijala usnesení k této jediné zmìnì v
orgánech Poslanecké snìmovny, byla to rezignace pana poslance Jana
Bartoška na èlenství ve výboru pro sociální politiku, a poslanecký klub
KDU-ÈSL ve vyhlášené lhùtì doruèil nominaci pana poslance Víta
Kaòkovského. Je to usnesení èíslo 38, které volební komise k této jediné
zmìnì pøijala a není rozdáno na vašich lavicích, samozøejmì vám ho za
malou chvíli pøeètu.

Ještì kra�ouèká rekapitulace ke zpùsobu voleb. Zákon è. 90/1995 Sb.,
o jednacím øádu Poslanecké snìmovny, ve znìní pozdìjších pøedpisù, sta-
noví, že zmìny v ustavených orgánech a komisích lze provádìt jen se sou-
hlasem Poslanecké snìmovny a volba se koná vìtšinovým zpùsobem.
Jednací øád Poslanecké snìmovny však nestanoví zpùsob hlasování, a
protože volba výborù, komisí a delegací probíhala vždy veøejným hlaso-
váním, volební komise vám navrhuje i tuto volbu provést formou veøejnou,
tedy formou pomocí hlasovacího zaøízení.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, já se
moc omlouvám. Prosím všechny naše kolegy a kolegynì, aby se ztišili, a-
byste je nemusel takhle pøekøikovat. Dìkuji.

Poslanec Martin Kolovratník: Já dìkuji a budu pokraèovat.
Doporuèím, aby po rozpravì k navrženým kandidátùm Snìmovna nejprve
jedním hlasováním konstatovala rezignaci poslancù a poté aby Snìmovna
provedla volbu nových èlenù výborù a komisí Poslanecké snìmovny tak,
jak je navrhly poslanecké kluby. I zde komise navrhuje veøejnou volbu po-
mocí hlasovacího zaøízení en bloc.

V rychlosti vás, vážené kolegynì a kolegové, seznámím s oním usne-
sením volební komise è. 35 ze 6. schùze dne 4. února. Co se týká rezigna-
cí, tak volební komise souhlasí s rezignací poslance Petra Koøenka v
ústavnìprávním výboru a nominace jsou následující: Ludvík Hovorka
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi zahranièních
vìcí za jeho pøedložený návrh postojù vlády Èeské republiky a informaci z
jednání evropské rady. A konstatuji, že mám šest pøihlášek do rozpravy,
dvì s pøednostním právem. Nejdøíve pan pøedseda Poslanecké snìmovny
Hamáèek, poté pan pøedseda Schwarzenberg a poté další øádnì
pøihlášení do rozpravy.

Vzhledem k tomu, že jsme se ale usnesli na tom, že ve 12 hodin zaène
jiný bod, a to je zmìna ve složení orgánù Poslanecké snìmovny a budeme
se zabývat volbou ombudsmana, ptám se pana pøedsedy Hamáèka, jestli
se chce v tak krátké dobì vyjádøit, aby zahájil rozpravu. (Zbývají dvì mi-
nuty do 12. hodiny. Pøedseda PS nechce nyní vystoupit.) Tak to odložíme,
bude to výhodnìjší, i pan pøedseda Schwarzenberg aby potom mohl rea-
govat. Myslím si, že to bude jednodušší.

Já alespoò vyøídím nìjaké organizaèní záležitosti. Za prvé. Další
omluva, která pøišla, je z dùvodu nemoci pana poslance Herberta Pavery,
který se omlouvá z dnešního a zítøejšího jednání.

Potom bych rád upozornil na to, že až bude dnešní jednání pøerušeno
pro volbu, bude pokraèovat nikoliv ve 14.30, kdy zaèínají interpelace, ale
bude zaèínat ve 14.20, a to vyhlášením výsledkù voleb a slova se potom
ujme pøedseda volební komise Poslanecké snìmovny. To je z
organizaèních vìcí to zásadní.

Pøerušuji tedy bod 72. Dìkuji paní navrhovatelce, dìkuji ještì jednou
panu ministrovi. Vrátíme se k nìmu pravdìpodobnì po rozhodnutí v pátek
ráno po tøetích ètení.

Nyní bych tedy zahájil bod èíslo 55 a body 57 a 58 s tím, že je mùžeme
zaèít ve 12 hodin, ale vzhledem k usnesení èíslo 38 myslím, že je mùžu za-
hájit už teï. Jde tedy o bod 

55.
Návrh na zmìny ve složení orgánù Poslanecké snìmovny¨

Vyzvu pøedsedu volební komise, aby se ujal slova. Pan Martin
Kolovratník už jde k pultu. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo. 

Poslanec Martin Kolovratník: Dobré odpoledne, nebo poledne, abych
byl pøesnìjší. Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedající. Vážení èlenové
vlády, paní poslankynì a páni poslanci, myslím, že osobnì tu mohu pøivítat
i naše mladé diváky, studenty na tribunì. Jsme rádi, že mají zájem o práci
Poslanecké snìmovny, a dnes ji uvidí v akci.

Rád bych vás seznámil s tím, že volební komise obdržela ve stanovené
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Poslanec Martin Kolovratník: Já vám dìkuji a nyní mùžeme zahájit
bod

57.
Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny

Rady Ústavu pro studium totalitních režimù (2)

Prosím, paní pøedsedající, abyste zahájila tento bod.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Na lavice vám bylo
rozdáno usnesení volební komise èíslo 32 ze dne 23. ledna 2014. Prosím,
aby se slova ujal pøedseda volební komise pan poslanec Martin
Kolovratník.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji za slovo. Konstatuji k onomu u-
snesení, které vám bylo rozdáno, že bylo také e-mailem zasláno
pøedsedùm poslaneckých klubù. Pro jistotu v rychlosti toto usnesení
pøeètu. Je to usnesení èíslo 32 volební komise ze dne 23. Ledna.

Návrhy kandidátù na volbu èlenù Rady Ústavu pro studium totalitních
režimù jsou následující: TOP 09 a Starostové navrhli pana Zdeòka Bártu,
ÈSSD paní Milenu Bartlovou, ANO navrhlo paní Ivetu Hláseckou, ODS pa-
ní Jaroslavu Janderovou, KDU-ÈSL paní Ivanu Kouckou a pana Eduarda
Stehlíka. Jedna nominace, a to nominace hnutí Úsvit, byla z návrhu staže-
na, byla to nominace kandidáta Jaroslava Nováka, a proto budeme volit ze
bývajících šesti kandidátù.

Protože se jedná o volbu kandidátù, které volí Senát, tedy které
Snìmovna navrhuje Senátu a Senát z nich poté volí – a teï vás prosím o
pozornost – volba bude jednokolová. Vzhledem k tomu, že Senát bude vo-
lit z návrhù, které mu dodá Poslanecká snìmovna, dva èleny ústavu, resp.
rady ústavu, a není nijak upraveno, kolik nominací mùže Poslanecká
snìmovna pøedložit, znamená to, že každý z tìchto kandidátù, se kterými
jsem vás seznámil, pokud dostane nadpolovièní poèet hlasù, je
Poslaneckou snìmovnou nominován.

Volební komise navrhuje volbu tajnou. Podotýkám, že o tomto zpùsobu
volby musíme rozhodnout hlasováním.

Nyní vás, paní pøedsedající, prosím, abyste otevøela rozpravu jak k na-
vrženým kandidátùm, tak i k navrženému zpùsobu volby.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá tedy. Otevírám
rozpravu k tìmto bodùm. Do rozpravy nemám nikoho pøihlášeno, tedy
rozpravu konèím.
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do mandátového a imunitního výboru, Josef Vozdecký a Josef Uhlík
do rozpoètového výboru, Radek Vondráèek do výboru organizaèního,
Tomáš Jan Podivínský do volebního výboru, Josef Kott do výboru pro ev-
ropské záležitosti, Martin Kolovratník do výboru hospodáøského, Miloš
Babiš, Marie Benešová a Vlastimil Vozka do ústavnìprávního výboru,
Bohuslav Chalupa do výboru pro bezpeènost, Tomáš Jan Podivínský do
výboru pro životní prostøedí, Rostislav Vyzula do zahranièního výboru, Petr
Kudela do zemìdìlského výboru, Pavel Èihák do volební komise, Ivan
Gabal a Bohuslav Chalupa do stálé komise pro kontrolu èinnosti Generální
inspekce bezpeènostních sborù a koneènì Ondøej Benešík a Ivana
Benešová – nominace do stálé delegace Parlamentu do Parlamentního
shromáždìní OBSE. To bylo usnesení èíslo 35.

A v rychlosti usnesení èíslo 38. To byla ona jedna rezignace a jedna no-
minace ve výboru pro sociální politiku. Rezignaci podal Jan Bartošek za
KDU-ÈSL a nominován je za stejný poslanecký klub Vít Kaòkovský.

Nyní vás, paní pøedsedající, prosím, abyste otevøela rozpravu.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji pøedsedovi vo-
lební komise a otevírám tímto rozpravu k tomuto bodu. Do rozpravy nemám
nikoho pøihlášeného, konèím tedy rozpravu a znovu pøedávám slovo
pøedsedovi volební komise a poprosím ho, aby nás provedl hlasováním.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Já jsem si byl pro svou hlasova-
cí kartu. Nyní tedy prosím, paní pøedsedající, abyste nechala hlasovat o re-
zignaci poslancù, resp. poslance v orgánech Snìmovny, je to ono
usnesení èíslo 38 a také 35.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Ano. Zahajuji tedy hla-
sování a táži se, kdo je pro. Dìkuji.

Hlasování konèím a s tímto výsledkem: v hlasování èíslo 125 pøihlášeno
160 poslancù, pro 137, takže návrh byl pøijat.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Nyní bychom mìli jedním hlaso-
váním zvolit poslance do výborù a komisí Poslanecké snìmovny na
základì nových návrhù a nominací, opìt opakuji, v usneseních èíslo 35 a
38 z volební komise.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Zahajuji hlasování k
tomuto návrhu. Kdo je pro?

Hlasování konèím s tímto výsledkem: v hlasování èíslo 126 pøihlášeno
160 poslancù, pro 138. Návrh byl pøijat.
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Poslanecké snìmovny. Vítejte. Dìkujeme, že jste pøišli. (Oba kandidáti zaujali
místa po levici paní pøedsedající. Potlesk.)

Prosím tedy pøedsedu volební komise pana Martina Kolovratníka, aby
se ujal slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Ještì jednou dobré odpoledne,
vážená paní pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci.

Nejdøíve budu chvíli konstatovat. Poslanecká snìmovna má po
ukonèení funkce veøejného ochránce práv do 60 dnù uskuteènit volbu
nového ochránce práv. Pøipomenu, že pan doktor Pavel Varvaøovský se
své funkce vzdal ke dni 20. prosince 2013.

Prezident republiky dne 23. ledna 2014 navrhl pouze jednoho kandi-
dáta na funkci veøejného ochránce práv, a to pana doktora Stanislava
Køeèka, který je v souèasné dobì zástupcem veøejného ochránce práv.
Následnì dne 29. ledna tohoto roku obdržel pøedseda Poslanecké
snìmovny dopis prezidenta republiky, ve kterém sdìloval dùvody, proè na-
vrhl pouze jednoho kandidáta. Pøipomenu, že tento dopis byl e-mailem pro
informaci zaslán všem pøedsedùm poslaneckých klubù.

Senát Parlamentu dne 29. ledna 2014 navrhl na tuto funkci také pana
doktora Stanislava Køeèka a dále paní Annu Šabatovou. Pøedložené návr-
hy byly postoupeny všem poslaneckým klubùm.

Usnesení volební komise má èíslo 34, a já vám ho nyní pro formu
pøeètu. Je to tedy usnesení èíslo 34 ze dne 4. února volební komise, která
povìøuje pøedsedu komise, aby seznámil Snìmovnu s návrhem kandidátù
pro volbu veøejného ochránce práv, tak jak je pøedložil prezident republiky
a Senát Parlamentu. Prezident republiky navrhuje Stanislava Køeèka, Senát
republiky navrhuje Stanislava Køeèka a Annu Šabatovou.

Zvláštní zákon zpùsob volby nestanoví, volební komise tedy navrhuje
také volbu tajnou.

Novì zvolenému veøejnému ochránci práv zapoène jeho šestileté ob-
dobí složením slibu do rukou pøedsedy Poslanecké snìmovny, a to do
deseti dnù ode dne volby.

Nyní vás, paní pøedsedající, prosím, abyste otevøela rozpravu k navrže-
ným kandidátùm a také k návrhu na zpùsob volby. Pøipomenu, že i v tomto
pøípadì o tajné volbì budeme rozhodovat hlasováním, tedy jestli s ní
souhlasíme. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Otevírám k to-
muto bodu rozpravu, do které se pøihlásili o slovo naši dva hosté v
dohodnutém poøadí, paní Anna Šabatová a potom pan Stanislav Køeèek.
Takže prosím, paní Šabatová.
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Poslanec Martin Kolovratník: Já dìkuji a teï prosím, abychom hlasovali
o volební komisí navrženém zpùsobu volby, tedy o tajné volbì.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dobrá tedy. Zahajuji
hlasování k tomuto návrhu. Kdo je pro? Proti?

Hlasování konèí s tímto výsledkem: je to hlasování èíslo 127, pøihlášeno
162, pro 128. Návrh byl pøijat. 

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji vám. A protože jsme schválili vol-
bu tajnou, která jako obvykle probìhne ve Státních aktech, tak vás, paní
pøedsedající, prosím, abyste pøerušila projednávání tohoto bodu a zahájila
projednávání dalšího volebního bodu, tj. èíslo 58 – Návrh na volbu
veøejného ochránce práv.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pøerušuji tedy tímto
projednávání bodu èíslo 57 a zahajuji projednávání bodu èíslo 58, což je

58.
Návrh na volbu Veøejného ochránce práv

Než zahájíme projednávání tohoto bodu, navrhuji hlasovat o souhlasu s
pøítomností kandidátù na veøejného ochránce práv pøi našem jednání.
Podle jednacího øádu se schùze Poslanecké snìmovny mohou zúèastnit i
další osoby, projeví-li s tím Snìmovna souhlas, a pøedsedající mùže udìlit
slovo dle § 52 odst. 3 jednacího øádu.

Proto tedy nyní budeme hlasovat o souhlasu s pøítomností tìchto
kandidátù: pana Stanislava Køeèka a paní Anny Šabatové.

Zahajuji tedy hlasování k tomuto návrhu a táži se, kdo je pro. Proti?
Hlasování konèím.

Hlasování èíslo 128. Pøihlášeno 162 poslancù, z toho pro 132. Návrh byl
pøijat.

Než dám slovo pøedsedovi volební komise, navrhuji dále podle § 59
odst. 1 našeho jednacího øádu, aby se Snìmovna usnesla na omezení
øeènické doby, a to na deset minut.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro? Proti? Hlasování konèím.
Hlasování èíslo 129. Pøihlášeno 162 poslancù, z toho 111 pro.

Døíve než pøedám slovo pøedsedovi volební komise poslanci Martinu
Kolovratníkovi, dovolte mi, abych pøivítala oba kandidáty na pùdì
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prohloubila. Ke splnìní tohoto závazku mám pøedpoklady jak teoretické,
tak i praktické – šestiletou zkušenost z výkonu mandátu zástupkynì om-
budsmana, celoživotní zkušenost s obhajobou lidských práv, mezinárodní
zkušenost, dostatek energie, vytrvalost a pevnou víru, že se dobré dílo
bude daøit.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk.) 

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní Annì Ša-
batové. Poprosím k mikrofonu pana Stanislava Køeèka. Prosím.

Zástupce veřejného ochránce práv Sanislav Křeček: Dobré dopo-
ledne, dámy a pánové. Já jsem pøed dvìma lety z tohoto místa v této
Snìmovnì vyjádøil jistou skepsi k projevùm ve Snìmovnì a citoval jsem
výrok jednoho z dlouholetých poslancù britské Dolní snìmovny, který øekl:
„Slyšel jsem v této snìmovnì spoustu krásných projevù, nìkteré mì až do-
jaly k slzám, ale nikdy jsem neslyšel projev, který by zmìnil výsledky hla-
sování.“ Takže s jistými rozpaky, dovolte, abych øekl dvì poznámky k tomu
nejzávažnìjšímu tématu, o kterém hovoøíme, a to je k lidským právùm.
Chtìl bych øíci dvì skuteènosti, které jsou v poslední dobì v celé Evropì
zcela zøejmé, ale na nìkteré velmi èasto zapomínáme.

Pøedevším bych chtìl upozornit na to, že lidé nepøipustí realizaci práv
bez povinností a bez odpovìdnosti. Možná že nìkdy tomu tak bylo, že se
zdálo, že práva budou volná, že nebudou svázána žádnými povinnostmi,
ale není tomu tak. Situace ve spoleènosti, i ekonomická situace, je taková,
že prostì lidé nepøipustí, aby se realizovala práva bez povinností a bez
odpovìdnosti. Víte to lépe než já.

Možná si to neuvìdomujete, ale jste první politikové, kteøí øíkají lidem, že
se nebudou mít lépe. To nikdy v minulosti nebylo. Vždycky politici øíkali „bu-
dete se mít lépe, a když ne vy, tak vaše dìti“. Ale dneska to nikdo øíci
nemùže. A to je velice dùležitá zmìna i v tomto chápání lidských práv.

Druhá skuteènost, kterou si málo uvìdomujeme, je skuteènost, že od
univerzálního pojetí lidských práv, která jsou pro všechny lidi, pomalu
pøecházíme k realizaci práv jenom menšin, jenom nìkoho. Práva, která jsou
pro všechny, nikoho nezajímají a soustøeïujeme se jen na práva menšin.
To nejvlastnìjší lidské právo, že mají lidé žít v nìjakém relativním dostatku,
spokojený rodinný život, to nejvìtší lidské právo, není považováno za lid-
ské právo, ale je to považováno za výsledek ekonomické aktivity èlovìka,
nikoliv za lidské právo. Zato o dvou studentkách, kterým bylo znemožnìno,
aby pøi vyuèování mìly na hlavì tady ve zdravotní škole na Pankráci šátek,
o tom se hovoøilo na mezinárodní konferenci až v Paøíži.

Èili obecná práva nás moc nezajímají. To samozøejmì vede k
destabilizaci spoleènosti a k nárùstu extremismu v celé Evropì. Jestliže
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Paní Anna Šabatová: Vážená paní pøedsedající, vážené poslankynì,
vážení poslanci, veøejný ochránce práv vstupuje do ètrnáctého roku své e-
xistence. Pamìtníci si jistì vzpomenou, že ochránce nebyl pùvodnì insti-
tucí vítanou. Boj za jeho prosazení do èeského právního øádu trval deset let
a stál mnohé úsilí. O to dùležitìjší bylo, jak se tato novinka ve veøejném pro-
storu usadí, co na ni budou øíkat obèané, pro nìž byla zøízena. To byl vel-
ký úkol pro prvního veøejného ochránce práv Otakara Motejla, s nímž jsem
mìla tu èest šest let spolupracovat jako jeho zástupkynì.

Instituci jsme od prvních krokù budovali jako otevøenou, vlídnou a
uživatelsky pøátelskou pro každého, kdo se cítí poškozen jednáním úøadù,
a to i tehdy, pokud k pochybení nedošlo nebo pùsobnost ochránce neby-
la dána. Vždy dostal stìžovatel vysvìtlení, proè se tak stalo, pøípadnì radu,
jak mùže dál postupovat. Ochránce postupnì krok za krokem získával
respekt spoleènosti, takže dùvìra v nìj, to vzácné koøení, jehož se nám v
posledních letech tolik nedostává, je dlouhodobì jednou z nejvyšších.
Jsem ale pøesvìdèena, že potenciál možností ochránce nebyl ještì
vyèerpán.

Ochránce tím, že prošetøuje každým rokem tisíce a tisíce stížností jed-
notlivých obèanù, mùže samozøejmì daleko lépe než kdokoliv jiný analy-
zovat a shrnout, kde jsou neuralgické body spoleènosti. Umí-li zároveò
dobøe komunikovat, pomáhá kultivovat státní správu takøíkajíc za pochodu.
V tom vidím jeden z jeho hlavních úkolù. Ale to není vše. Od roku 1999, kdy
byl pøijat zákon o veøejném ochránci práv, se charakter instituce postupnì
z rozhodnutí zákonodárce, tedy z vašeho rozhodnutí, promìòuje.
Ochránce se stává také dùležitou institucí v oblasti lidských práv.

Dosud došlo ke tøem významným zmìnám. Novelou z roku 2005 se stal
také ochráncem pøed špatným zacházením na všech místech, kde je ome-
zena osobní svoboda buï rozhodnutím soudu, nebo v závislosti na péèi.
Od roku 2009 ochránce pùsobí ve vìcech práva na rovné zacházení a
ochrany pøed diskriminací a v roce 2011, opìt z rozhodnutí zákonodárce,
pøibyla ochránci další povinnost: musí dohlížet na vyhoš�ování cizincù a
také na jejich zajiš�ování. Je zøejmé, že ombudsman plní velmi dùležité úko-
ly. Nakonec každý èlovìk se mùže stát uživatelem nìjaké pobytové služby,
mùže se dostat do léèebny dlouhodobì nemocných, do ústavu sociální
péèe nebo – a to opravdu nikomu nepøeji – tøeba do vìzení.

Pøemýšlela jsem nad tím, jaké poselství nám zanechal pøi svém odcho-
du z funkce ombudsmana Pavel Varvaøovský. Ve vzduchu zùstalo viset
jeho rozèarování nad tím, že mu politici obecnì málo naslouchali a že
spousta jeho kvalitních podnìtù a dobrých rad zùstala nevyslyšena.

Vážené poslankynì a vážení poslanci, pokud mì poctíte svou dùvìrou
a zvolíte mì veøejnou ochránkyní práv, uèiním vše pro to, aby se spolup-
ráce mezi ombudsmanem a veøejnou správou ke spokojenosti obou stran
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vizováno, k vyhlášení výsledkù tajných voleb se sejdeme na zaèátku
odpoledního jednání Poslanecké snìmovny, pøed interpelacemi, tedy ve
14.20 hodin.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Tímto tedy
bod èíslo 58 pøerušuji a ještì jednou pøipomínám, že odpolední jednání
zaèíná ve 14.20 hodin. Dìkuji.

(Jednání bylo pøerušeno ve 12.27 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 14.20 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré odpoledne, milé
kolegynì poslankynì, milí kolegové poslanci. Zahajuji naše jednání
pøerušené v bodu volba èlena Rady Ústavu pro studium totalitních režimù
a následnì volba ombudsmana.

Nyní žádám pøedsedu volební komise pana poslance Martina
Kolovratníka, aby nás seznámil s výsledky tajných voleb, které probìhly
tìsnì pøed polední pøestávkou. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Pane pøedsedající, dìkuji za slovo. Už
vážení èlenové vlády, chtìl jsem øíct vážený èlene vlády, tak dìkuji. Vážená
proøídlá snìmovno, rád bych vás tedy seznámil nejdøíve s výsledkem bodu
èíslo

57.
Návrh Poslanecké snìmovny na volbu kandidátù na èleny 

Rady Ústavu pro studium totalitních režimù (2)

Volba probìhla tajným zpùsobem. Poèet vydaných lístkù byl 155, kvo-
rum tedy bylo 78 pro dosažení nominace. Konstatuji následující: poèet vy-
daných hlasovacích lístkù byl 155, poèet odevzdaných platných i neplat-
ných byl také 155. Pro Zdeòka Bártu bylo odevzdáno 78 hlasù, pro Milenu
Bartlovou 71 hlasù, pro Ivetu Hláseckou 13 hlasù, pro Jaroslavu
Janderovou 22 hlasù, pro Ivanu Koutskou 16 hlasù a pro Eduarda Stehlíka
bylo odevzdáno 33 hlasù.

Na základì tìchto výsledkù byl v prvním kole zvolen a ze Snìmovny do
Senátu bude nominován pan Zdenìk Bárta.

A teï organizaèní informace. Protože Poslanecká snìmovna má Senátu
navrhnout minimálnì dva kandidáty a z této volby vzešel pouze jeden, bue

-  -

èlovìk, který není spokojen s tím, že se nemùže vyspat, protože soused
vedle dìlá bordel, a je z tohoto dùvodu oznaèen za extremistu a rasistu,
jestliže si nìkdo myslí, že dítì kromì tatínka má mít také maminku, a je z
toho dùvodu oznaèen ne za nositele jednoho z názorù, ale za hlupáka, kte-
rý nepochopil, kam svìt kráèí, no, takovíto lidé se necítí dobøe ve
spoleènosti, a jestli netleskají extremistùm na ulici, tak pøinejmenším jsou
nositeli špatné nálady, té blbé nálady, jak tomu øíkáme u nás.

Politici pøestávají rozumìt lidem. Tady bych vám odcitoval krásný výrok
jednoho z brazilských biskupù, který nedávno øekl: „Když rozdávám lidem
jídlo na ulici, øíkají mi politici, že jsem svìtec, ale když se jich ptám, jak to,
že chudí lidé nemají to jídlo, tak øíkají, že jsem komunista.“

Dámy a pánové, nechci žít v takové spoleènosti. Nechci k ní pøispívat a
myslím, že ombudsman by k ní pøispívat nemìl. Já si takovýto stav nepøeji
a budu doufat, že mi rozumíte. (Potlesk.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu
Stanislavu Køeèkovi. Táži se, zda se chce ještì nìkdo pøihlásit do rozpra-
vy. Není tomu tak. Rozpravu konèím Prosím pøedsedu volební komise pa-
na Martina Kolovratníka, aby se ujal slova.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji opìt za slovo. Nyní vás, paní
pøedsedající, prosím, abyste nechala hlasovat o zpùsobu volby veøejného
ochránce práv. Pøipomenu, že volební komise navrhla, aby tato volba
probìhla formou tajného hlasování.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Uèiním tak. Zahajuji
hlasování. Táži se, kdo je pro. Proti?

Hlasování konèím. Hlasování poøadové èíslo 130, pøihlášeno 163
poslancù, z toho 123 pro. Návrh byl pøijat.

Poslanec Martin Kolovratník: Takže já dìkuji. Protože jsme rozhodli o
tajné volbì, tak nyní vás ještì pro formu, paní pøedsedající, poprosím,
abyste pøerušila projednávání tohoto bodu, a já vyhlásím termíny tajných
voleb.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já myslím, že byste
mìl nejdøíve vyhlásit termíny a já pak pøeruším ten bod.

Poslanec Martin Kolovratník: OK, souhlasím. Na vydávání lístkù ke
dvìma tajným volbám – kandidáti do Ústavu pro studium totalitních režimù
a tento bod, veøejný ochránce práv – navrhuji dobu 20 minut, tedy do 12.45
hodin. Poté bude volební komise sèítat výsledky voleb, a jak už zde bylo a-
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a dále od 12 hodin do 13.45 dne 12. 2. – to bude nìco starého. Paní
poslankynì Ivana Dobešová.

Protože ještì není pøítomen pan premiér a ještì nemùžeme zaèít inter-
pelace dle jednacího øádu, pøerušuji teï naše jednání do 14.30 hodin, kdy
zaènou interpelace na premiéra. Pìt minut pauza.

(Jednání pøerušeno ve 14.25 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 14.30 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Ještì jednou hezké dobré odpoled-
ne. Je 14.30 hodin a zaèínají ústní interpelace na premiéra Èeské republi-
ky.

73.
Ústní interpelace

Na zaèátek musím omluvit pana premiéra, omluvil se z dnešních inter-
pelací. Máme tu na nìj ètyøi interpelace, takže máte, milé kolegynì
poslankynì, milí kolegové poslanci, dvì možnosti. Buï každý z vás tu in-
terpelaci naète, odpovìï dostane písemnì, nebo ji nenaète a poèká na
pøítomnost pana premiéra.

Takže já se ptám – první interpelace pan pøedseda Obèanské demo-
kratické strany, pan poslanec Petr Fiala, chce interpelovat pana premiéra
ve vìci cen energií, a pakliže má zájem, já mu pøedávám slovo. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Petr Fiala: Dìkuji. Vážený pane premiére, tìžko se mi mluví
k prázdnému køeslu už pøi druhých interpelacích v tomto funkèním období,
ale tak to je. Moje otázka je následující. Já jsem zaznamenal rozpory ve
vašich vyjádøeních, a proto bych chtìl požádat o vyjasnìní.

Tuto sobotu premiér Sobotka pojmenoval jako jednu z priorit své vlády
nezvyšování cen energie, konkrétnì elektøiny, když øekl, že jeho vláda se –
cituji – „musí vyhnout rizikùm, že se zde bude zdražovat cena elektrické
energie“. Pøitom právì minulý týden v Evropském parlamentu pøi hlasování
o energetických cílech do roku 2030, které požadují zvýšení podílù doto-
vaných obnovitelných zdrojù na 30 %, zvedli europoslanci, kteøí reprezen-
tují jeho stranu, tedy ÈSSD, ruku pro. Byly to hlasy pro výrazné zdražení e-
nergie pro domácnosti i firmy, které mùže v dùsledku také pøinést omezo-
vání výroby a propouštìní. Vypadá to tedy, pane premiére, že na jedné
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tato volba opakována, resp. bude vyhlášena ještì jednou na neobsazené
jedno místo, a probìhne úplnì od zaèátku, to znamená na bøeznové schùzi
Poslanecké snìmovny.

Již v tuto chvíli zde na mikrofon za volební komisi vyhlašuji novou lhùtu
na podání kandidátù, nominantù do Rady Ústavu pro studium totalitních
režimù. Lhùta pro podání do volební komise je pátek 7. bøezna ve 14 ho-
din. Poté budou návrhy projednány komisí a na bøeznové schùzi bude vol-
ba opakována znovu. Dìkuji, to je bod èíslo 57.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi volební
komise a mùžeme pøejít plynule k bodu

58.
Návrh na volbu Veøejného ochránce práv 

Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Martin Kolovratník: Co se týká bodu èíslo 58, Návrh na
volbu Veøejného ochránce práv, volili jsme tajnou volbou ze dvou
kandidátù, pana doktora Stanislava Køeèka a paní Anny Šabatové. Bylo vy-
dáno také 155 hlasovacích lístkù, poèet odevzdaných platných i neplat-
ných byl také 155. Pro Stanislava Køeèka hlasovalo 44 poslancù a
poslankyò, pro Annu Šabatovou 61 poslancù a poslankyò.

Protože kvorum bylo 78, konstatuji, že v prvním kole nebyl zvolen žád-
ný z kandidátù.

Tak a nyní opìt organizaèní informace. Volba bude dvoukolová, to zna-
mená, že do druhého kola postoupí oba tito kandidáti, Stanislav Køeèek i
Anna Šabatová. Rád bych vás informoval o tom, že po dohodì s
organizaèním oddìlením bychom navrhli realizaci druhého kola volby zítra
odpoledne, a to pùl hodiny pøed skonèením páteèního jednání. Abychom
dodrželi procesní ustanovení Snìmovny a jednací øád, tak tady z mikrofo-
nu zítra ráno o tento termín požádáme pøi návrzích na jednací den a
Snìmovna o tomto termínu bude hlasovat.

Ještì jednou zopakuji, pokud Snìmovna bude souhlasit, probìhne
druhé kolo volby ombudsmana zítra pùl hodiny pøed skonèením páteèního
jednání. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi volební ko-
mise za úplné a jasné informace, a než pøejdeme k interpelacím na
pøedsedu vlády, tak tady mám dvì omluvy. Žádost o omluvu z jednání
Snìmovny dnes z dùvodu nemoci pøedložil pan poslanec Herbert Pavera
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Leoši
Hegerovi. Vzhledem k tomu, že pan poslanec Petr Fiala se rozhodl
stáhnout svoji ètvrtou interpelaci na pana premiéra, konèím tím interpelace
na pana premiéra.

Zahajuji ústní interpelace na èleny vlády. S první interpelací byl vyloso-
ván pan poslanec Martin Novotný, který bude interpelovat paní ministryni
spravedlnosti Helenu Válkovou ve vìci právního rámce èinnosti
zákonodárcù. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Martin Novotný: Vážená paní ministrynì, pane pøedsedající,
dámy a pánové, kolegynì a kolegové. Obracím se na paní ministryni s do-
tazem z hlediska upøesnìní právního rámce fungování nás zákonodárcù v
Poslanecké snìmovnì v souvislosti s veøejnou diskusí v posledních dnech
v souvislosti s vyjádøením olomouckých státních zastupitelù, kteøí položili
onu zásadní otázku, kdy je v tuto chvíli potøeba zodpovìdìt otázku
celospoleèenského významu, zda v procesu projednávání a schvalování
zákonù, které ovlivòují život všech obèanù, se mají poslanci ve smyslu své-
ho ústavního slibu øídit svým nejlepším vìdomím a svìdomím. Paní
ministrynì ve vyjádøení v tisku konstatovala, že existuje jemná hranice me-
zi politickým vyjednáváním a korupcí, a zároveò naznaèila, že jako
znalkynì trestního práva by možná byla schopna tuto jemnou hranici blíže
upøesnit. Tam smìøuje i mùj dotaz.

Já se nechci zeptat v souvislosti s onou kauzou, která je v tuto chvíli
pøedmìtem takové mediální pozornosti, ale v souvislosti s jiným politickým
dìním, které v tuto chvíli probíhá, které chci uvést jako pøíklad, který by po
mém soudu mìl být možná posuzován podobnì.

V této chvíli v jedné nejmenované politické stranì dochází k vnitøní dis-
kusi, zda by se èást poslancù mìla vzdát buï mandátu poslance, nebo
výkonu funkce hejtmana, a pøedseda této politické strany, shodou okolností
premiér této zemì, je veøejnì vyzývá, aby tak uèinili. Zároveò tito poslanci
vystoupili s vyjádøením, že pøicházejí se zákonodárnou iniciativou,
prostøednictvím které chtìjí pøesnìji vymezit tento výkon èinnosti, tøeba
zavést takzvaný klouzavý mandát.

Pro mì je zcela zásadní, aby platila stejná právní pravidla pro všechny.
Zda bude toto jednání, to jest tyto výzvy ke vzdání se mandátu poslance
Parlamentu Èeské republiky na jedné stranì a na druhé stranì tyto záko-
nodárné iniciativy nastolující jiný stav, posuzován ve stejném kontextu jako
to dìní z minulosti. (Upozornìní na èas.) To jest, zda v tuto chvíli by paní
ministrynì schvalovala nasazení operativní techniky na Úøadu vlády,
pøípadnì v okolí premiéra, a nasazení operativní techniky v okolí tìchto
poslancù, abychom posoudili, zda motivace jejich jednání souvisejí s
nìjakou osobní výhodou èi s hmotnými statky souvisejícími s výkonem

-  -

stranì nìco v programovém prohlášení vlády slibujete, ale že èlenové
vaší strany faktickými kroky dìlají nìco zcela jiného.

Prosím vás tedy, pane premiére, abyste vyjasnil, jaká je pozice ÈSSD a
vaší vlády k cenám energií a zda také sledujete evropské souvislosti, které
ceny energií významnì ovlivòují.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Fialovi. Na tu-
to interpelaci bude odpovìzeno písemnì.

Nyní poprosím druhou interpelující, je to paní poslankynì Olga Havlová,
která chce interpelovat pana premiéra ve vìci prodloužení naøízení vlády
èíslo 363/2003 Sb. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Olga Havlová: Já dìkuji za slovo. Ale protože tu pan pre-
miér není, stahuji tady tuto interpelaci z programu a dám ji písemnì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankyni. Dostáváme
se k tøetí interpelaci. Pan poslanec Leoš Heger chce interpelovat pana
premiéra ve vìci zmìny vedení Státního ústavu pro kontrolu léèiv. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji, pane pøedsedající. Já si dovolím tu
interpelaci pøednést.

Tak tedy vážený pane premiére, já jsem si dovolil interpelovat vás ve
vìci personálních zmìn na Státním ústavu pro kontrolu léèiv, protože je to
vìc, která naráží na pøípravy zákona o státní službì a ideje, s kterými je
tento zákon pøipravován.

Státní ústav pro kontrolu léèiv je významná instituce, která je øízena
Ministerstvem zdravotnictví a je jeho pravou rukou, co se týká lékové poli-
tiky a dalších agend, pøièemž ty agendy pøevážnì nemají žádný smysl po-
litický, ale vysoce odborný a zèásti i správní charakter. Patøí tedy tento ú-
stav zcela jednoznaènì do té sféry, která pokrývá novou ideologii pøístupu
ke státní správì, se kterou všichni souhlasíme, aby v této správì byli od-
borníci, kteøí v ní pracují, maximálnì chránìni, obzvláštì u odborníkù, kteøí
jsou velmi specializovaní, jako je to v tomhle pøípadì Státního ústavu pro
kontrolu léèiv.

Já jistì plnì respektuji pravomoc Ministra zdravotnictví odvolat øeditele
a to tady v žádném pøípadì nekritizuji. Kritizuji to, co se pøihodilo dále, pro-
tože po nástupu nového øeditele, který nastupoval jako krizový odborník
(upozornìní na èas), i když to z jeho kvalifikace není zcela jasné, bylo
odstranìno dalších devìt lidí na úrovních, které jsou vysoce odborné.
Prosil bych tedy vaše vyjádøení zejména k tomu zákonu o státní službì a
jeho pøedstavám v budoucnosti. Dìkuji.



-  -

bava nešla, že bych už tyto formy politického jednání obecnì považovala
za zakázané trestním zákonem.

Pokud jde o nasazení operativních prostøedkù, abych se nevyhnula ani
této nepøíjemné otázce, tak ministr spravedlnosti o tom nerozhoduje. Takže
to� vše. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Pan poslanec
s doplòující otázkou. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Martin Novotný: Já bych chtìl pouze upøesnit, že si myslím,
že v tomto pøípadì by šlo urèitì o jinou právní kvalifikaci, pøípadnì by šlo
o nìjaký nátlak, pøípadnì vydírání, aby se nìkdo vzdal mandátu apod. Já
si to samozøejmì nemyslím, to øíkám pøedem, myslím si, že to je standard-
ní forma politického jednání. Na druhé stranì bych byl rád, abychom
vìdìli, kdyby se náhodou v pøípadì s tímto politickým dìním souvisejícím
nìkdo mandátu posléze vzdal a v budoucnu by vykonával jakékoli veøejné
funkce, jestli by to bylo sluèitelné a jestli by to bylo jakkoli postižitelné, pro-
tože se obávám, že jediná forma, jak zjistit, jestli jednání bylo na základì
nìjaké výhody nebo politické dohody, je to permanentní sledování všech
všemi, to je permanentní monitoring naší komunikace, jednání našich po-
slaneckých klubù apod. Tam vedla moje interpelace. Abychom si
uvìdomili, že realita, když je domýšlena, prohlášení státních zástupcù až
do konce, tak že jediná cesta, jak naplnit jejich velký ideál, je právì reali-
zace ideje velkého bratra.

Paní ministrynì, líbilo by se vám v takovém svìtì žít?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
ní ministryni o doplòující odpovìï.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Neslyšela jsem akus-
ticky poslední otázku.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Jestli by se vám líbilo v takovém
svìtì žít, pokud jsem to správnì zaznamenal.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: V takovém svìtì já žiji,
èásteènì, to zaprvé. Zadruhé si myslím, že teï je právì na nás, abychom
hranice posunuli. Smìr, kterými je chceme posunout, od toho, co tu bylo
standardní v minulosti, je myslím jasný. (Potlesk èásti poslancù.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni i v ohlasu na
její slova.
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funkce poslance a zda toto ovládá jejich jednání v tomto zákonodárném
sboru a pøi pøípadném pøedkládání návrhù zákonù více než vykonávání
mandátu v souladu se svým nejlepším vìdomím a svìdomím.

Byl bych rád, kdyby mi paní ministrynì na tomto pøípadì tu úzkou, tìžko
definovatelnou linii tøeba blíže vysvìtlila, abych vìdìl, zda se pøi hlasování
nedopustím tøeba trestného èinu.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. Paní
ministrynì odpoví, kde je hranice, a prosím pana poslance, aby i on vìdìl,
že hranice jeho žádosti jsou dvì minuty. Dìkuji. )

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové. Pane poslanèe, dìkuji za
chytrý i zajímavì formulovaný dotaz, který mi umožní blíže rozvést svou
zøejmì struènou odpovìï nebo vyjádøení v médiích.

Tím, že jsem øekla, že vede velice jemná hranice mezi politickou korup-
cí a trestnìprávní korupcí, jsem nechtìla vyjádøit nic více, než je v samot-
ných zákonech, které už v dnešní dobì platí, èili ne de lege ferenda, ale de
lege lata, a pro nás zákonodárce v každém pøípadì platí Ústava. Jsou to
nejen èlánky, které se týkají indemnity, imunity, èlánek 27 odst. 1, 2, 4, ale
jsou to i základní ustanovení, která bych mohla ocitovat, ale myslím si, že
každý z nás je dobøe zná a víme, že v úvodních ustanoveních Ústavy se vy-
mezuje náš rámec a naše základní povinnosti a naše základní práva, která
platí samozøejmì pro zákonodárce rovnìž.

Pokud srovnáváme trestnìprávní korupci, tak jak je vymezena jako
neoprávnìná, v tomto pøípadì majetková výhoda, s politickou korupcí, kte-
rá není trestná a je jen na hranicích, øeknìme, mravní politiky nebo politiky,
která obstojí i z hlediska etického, standardního posuzování jako každého
jiného lidského poèínání, tak si myslím, že to tak komplikované nebude. Ve
vašem pøípadì, který jste uvedl, já to vnímám jako jednání, které je
pøípustné, a rozhodnì tak jak jste ho prezentoval, bez další konkretizace ta-
kových jednání, tak by podle mého soudu nenaplòovalo trestnìprávní kva-
lifikaci nabízení úplatku nebo podplácení. Ale samozøejmì nemohu
pøedjímat v konkrétním pøípadì, který by ještì mìl jiné rysy než to jednání,
jak jste ho tu obecnì charakterizoval, že by státní zástupce se na nìj ne-
podíval jinýma oèima.

Èili záleží na tom, o jaký konkrétní trestný èin by se jednalo, jaké by byly
zpùsoby, objektivní stránka trestného èinu, zpùsoby jednání, jaká by tam
byla pøíèinná souvislost mezi neoprávnìnou výhodou, mezi cílem a mezi
jednáním. To všechno by bylo podrobeno pochopitelnì analýze orgánù
èinných v trestním øízení a ty by potom rozhodly, jestli došlo k naplnìní skut-
kové podstaty konkrétního trestného èinu, nebo ne. Tak daleko by moje o-
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majetku mìsta a problém je, že je ve špatném stavu a vyžaduje rekonstrukci.
Byla jsem také informována, že mìsto má logicky zájem o zachování všech
úøadù v jeho budovì. Tady docházíme k problému, že vlastnì stát mùže in-
vestovat jen do svého vlastního majetku. Z podkladù, které mám k dispozi-
ci, vyplývá, že Èeská správa sociálního zabezpeèení už si nechala zpra-
covat studii, protože poøád poèítá s tím, že by rekonstrukce probìhla, od-
hadovaná cena ze studie je 130 milionù korun, pøièemž se poèítá, že
vysoutìžená cena by mohla být o nìco nižší. Dostala jsem také podklady,
že jedna ze zvažovaných variant je, že by se èást objektu oddìlila, protože
pro potøeby tøí úøadù, které jsem èetla, by staèila jedna budova. 

V tom pøípadì by tato budova mohla pøijít do majetku státu a rekon-
strukce by tam mohla probìhnout. Dále jsem ale byla informována, že
vlastnì poslední jednání probìhlo v prosinci 2013 mezi pøedstaviteli
Ministerstva práce a zástupci mìsta a že zatím se nedošlo k žádnému
závìru, nicménì mám zde také informaci, že Èeská správa sociálního
zabezpeèení pokraèuje v pøípravì realizace stavby. Takže já si myslím, že
teï se zmìnou vedení ministerstva dojde k novému jednání, a doufám, že
to bude smìøovat ke š�astným koncùm.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní ministrynì. Poprosím
paní poslankyni o doplòující otázku. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji, paní ministrynì. Vidím, že ty
pohledy jsou skuteènì obojí, takže máte ty informace, jak je možnost
oddìlit tu èást, tak je možnost té výstavby. Budu velice ráda, když se dojde
k dohodì, která bude skuteènì pro celou spoleènost ekonomicky výhodná
a vhodná také pro obèany mìsta Jeseníku. Jsem ráda, že se tato vìc
otevøela. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Paní
ministrynì, jestli ještì nìco k tomu... Myslím, že není potøeba. Dìkuji.

S další interpelací se pøipraví pan poslanec Václav Horáèek, který bu-
de interpelovat paní ministryni spravedlnosti Helenu Válkovou ve vìci
zøízení samostatného Krajského soudu v Liberci. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Václav Horáèek: Vážená paní ministrynì, za prvé dìkuji, že
jste to stihla, protože jsem byl informován, že máte napjatý den. Doufám,
že jste kvùli tomu neporušila dopravní pøedpisy. A teï dovolte, abych již
vznesl svùj dotaz.

Rád bych vznesl dotaz na vznik samostatného Krajského soudu pro
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S další interpelací se pøihlásila paní poslankynì Jitka Chalánková.
Interpelace bude smìøována na paní ministryni práce a sociálních vìcí ve
vìci plánované výstavby Èeské správy sociálního zabezpeèení v Jeseníku.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo. Vážená paní
ministrynì, dovolte, abych se na vás obrátila jako poslankynì za
Olomoucký kraj.

Byla jsem pozvána vedením mìsta Jeseníku a také vedením
hospodáøské komory na jednání v Jeseníku, kde mì seznamovali s tím, do
jaké situace se mìsto Jeseník dostalo. Mìsto Jeseník pøevzalo pøed
nìkolika lety od státu budovu bývalého okresního úøadu, a to dokonce až
na druhém jednání zastupitelstva, a v té dobì, uznávám, že byla uzavøena
gentlemanská dohoda, že Jeseník bude mít možnost se dohodnout i se
státem na možných investicích využití velké budovy, která byla pøevedena
na žádost mìsta Jeseníku na mìsto Jeseník. Mezitím z mìsta Jeseníku
jsem obdržela informace, že je plánovaná výstavba nové budovy. Pùvodnì
tyto informace byly o budovì úøadu práce, nakonec se zjistilo, že tímto in-
vestorem je Èeská správa sociálního zabezpeèení. Byla jsem ubezpeèena,
že tento zámìr je ekonomicky výhodnìjší, to jsem vzala na vìdomí, pøesto
jsem si dovolila se na vás obrátit s tím, jestli existuje srovnávací analýza e-
konomické výhodnosti a vùbec té situace, která nastane, protože tam
každopádnì zùstane i po vystìhování úøedníkù z velké budovy bývalého
okresního úøadu prázdná, na bedrech mìsta Jeseníku. Obrátila jsem se na
vás z toho dùvodu, jestli by nebylo možné zvážit a pøedložit jednak srov-
návací studii ekonomické nároènosti èi výhodnosti nové výstavby a
zároveò si uvìdomit, že vzhledem k tomu, že èeský rozpoèet je schodko-
vý a žijeme na dluh a financujeme dluh, tak jestli není dobré si uvìdomit,
že veøejný dluh je spoleèný, to znamená jak dluh státu, tak obcí.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni a poprosím
paní ministryni o její odpovìï. Prosím, paní ministrynì.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci. Na rozdíl od pa-
ní poslankynì Chalánkové jsem ještì nemìla možnost budovu vidìt na
vlastní oèi, nicménì jsem dostala informaci, že se vlastnì jedná o kom-
plex šesti administrativních budov a že je to dìdictví po Rudných dolech
Jeseník.

V èásti budovy v souèasné dobì sídlí organizace, které se týkají
Ministerstva práce a sociálních vìcí, je to úøad práce, Èeská správa sociál-
ního zabezpeèení a ještì Státní úøad inspekce práce. Ano, objekt je v



-  -

pøedsedové krajských soudù. Výsledkem bylo, že na poradì ministra
spravedlnosti“ – tenkrát to byl pan dr. Pospíšil – „s pøedsedy krajských a
vyšších soudù v únoru 2012 a na základì písemných vyjádøení tìchto
pøedsedù bylo vedením Ministerstva spravedlnosti zaujato stanovisko o
odložení zámìru sjednotit soudní okresy s okresy správními s tím, že
pøípadná taková realizace by mohla probìhnout souèasnì až se vznikem
samostatných krajských soudù.“

Potud tedy historie. Ale já ten podnìt neodkládám. Do Liberce se urèitì
podívám, protože mì pøesvìdèuje o té odlišné situaci, kterou se Liberec
odlišuje od kraje Vysoèina nebo Zlínského kraje, protože jsem chtìla vidìt,
jestli jsou ještì nìkde jinde podobné problémy, právì myslím tím, že by to
nevyžadovalo ekonomickou investici, novelizaci samozøejmì pøíslušného
zákona a pochopitelnì také jistou øeknìme dovednost Ministerstva sprave-
dlnosti takovou zmìnu prezentovat jako projekt, který neklade zvýšené
nároky ani organizaèní, ani investièní, protože jinak by se zase mohly kra-
je – kraj Vysoèina, Zlínský kraj a tuším Karlovarský a Olomoucký kraj – cítit
dotèeny, že u nich se k takovému opatøení, protože každý by chtìl mít kraj-
ský soud, hned nepøistupuje.

Takže neøíkám za resort spravedlnosti teï ne, i když po tom seznáme-
ní se s dokumentací jsem pùvodnì chtìla jenom navázat na odmítavé sta-
novisko, ale myslím si, že musím vidìt na místì samém a na základì
peèlivìjší ekonomické analýzy, co by to znamenalo, kdybychom takový pi-
lotní projekt nastartovali. Berte to prosím, jako že Válková ještì neví.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Poprosím pa-
na poslance, má-li doplòující otázku. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Horáèek: Pane pøedsedající, já otázku nemám. Chci
jenom podìkovat, že bude další diskuse. Velice rádi paní ministryni
pøivítáme v Libereckém kraji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Není nad interpelace se š�astným
koncem. Dìkuji panu poslanci i paní ministryni.

S další interpelací se pøihlásila paní poslankynì Jana Èernochová, kte-
rá bude interpelovat ministra obrany Martina Stropnického ve vìci stabili-
zace personální situace v Armádì Èeské republiky. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Vážený nepøítomný pane premiére,
paní ministrynì –

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Už pøítomný, paní poslankynì.

-  -

Liberecký kraj namísto souèasné poboèky Krajského soudu v Ústí nad
Labem a vyøešil tak souèasnou roztøíštìnost území Libereckého kraje, kdy
èást území spadá do obvodu Krajského soudu v Ústí nad Labem a èást do
obvodu Krajského soudu v Hradci Králové. Jsem si samozøejmì vìdom, že
ne všechny kraje jsou na vznik tìchto institucí justièního systému po všech
stránkách dostateènì pøipraveny, a� už jde o personální obsazení, nebo vy-
budované potøebné zázemí. Mùžu však ubezpeèit, že liberecká poboèka
Krajského soudu v Ústí nad Labem je na pøevzetí role plnohodnotného kraj-
ského soudu pøipravena dokonale. Již nyní vyøizuje veškeré soudní agen-
dy, ke kterým je pøíslušný krajský soud urèen, a i budova justièního paláce
plnì vyhovuje. V Liberci je dlouhodobá konstantní judikatura, soud pracu-
je velmi kvalitnì a není žádný dùvod, aby tady krajský soud nebyl. Zøízení
plnohodnotného Krajského soudu v Liberci je tak víceménì záležitostí ad-
ministrativní, která nebude zatìžovat veøejné rozpoèty, potažmo ani státní
rozpoèet Èeské republiky žádnými novými výdaji, a pøesto mùže ponìkud
usnadnit život obèanù v Libereckém kraji a domnívám se, že i ústeckému
soudu. Pracovištì poboèky v souèasné dobì disponuje prostory i vybave-
ním, v nichž lze zahájit provoz samostatného krajského soudu.

Vážená paní ministrynì, ptám se vás tedy, zda tuto situaci vyhodnotíte
a pøijmete k tomu stanovisko, které podpoøí vznik samostatného Krajského
soudu v Liberci. Dìkuji za odpovìï.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
paní ministryni o její stanovisko k této interpelaci. Prosím, paní ministrynì,
máte slovo.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážený pane poslanèe, dìkuji i za vaši péèi o dopravní
pøedpisy. Nepoužila jsem ani majáèku a stihli jsme to opravdu na minutu,
jak jste vidìli, z Brna. Jsem ráda, že mám právì možnost na všechny in-
terpelace odpovìdìt, aby nevznikly snad nìjaké pochybnosti, že se
vyhýbám odpovìdi. Dostala jsem dokonce vèas i podklady do auta a teï
již i vytištìné, protože jsem chtìla znát genezi celého problému.

Správnì jsem odhadovala, protože Liberecký kraj trošièku znám a vím,
že je tam taková specifická situace, a vím, že jsou tam lidé vytrvalí, že ne-
budu první, která bude oslovena. Z historie je zøejmé, že vy jste s tímto
požadavkem pøinejmenším poprvé vystoupil v roce 2011, možná že ještì
døíve. Souèasnì z tìch materiálù vyplývá, že probìhla analýza, kde – a ci-
tuji: „V prùbìhu roku 2012 provedlo Ministerstvo spravedlnosti analýzu
obvodù krajských soudù ve vztahu k územnì správnímu èlenìní státu,“
mnì se samozøejmì taky nelíbí, že máme ètrnáct správních celkù a jenom
osm soudù, zásadnì je to špatnì, „s níž byli seznámeni všichni
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toho nebo onoho ètení. Nemyslím si, že je nìco mimoøádného na tom,
že jsem se v relativnì krátké dobì, tak to prostì situace pøinesla, rozhodl
k nim pøistupovat rùzným zpùsobem, to znamená, to, co jde, nechat tak, jak
bylo plánováno, to, co vyžaduje nìjakou revizi nebo drobnou korekci,
pøeložit na program nejbližších schùzí – v jednom pøípadì jde o bøeznovou
a v pøípadì tohoto zákona o schùzi dubnovou –, ve dvou pøípadech potom
ty návrhy stáhnout.

Zákon 221 o vojácích z povolání je samozøejmì plodem mnohaleté
práce, já tu práci respektuji a vážím si jí. Na druhé stranì prostý dotaz, ko-
lik to bude stát, mi nikdo nebyl, resp. bylo obtížné najít dva nebo tøi lidi, kteøí
by mnì øekli stejné èíslo. Ale v zásadì to vychází tak, že ten zákon bude
stát dvì miliardy. To je pìt procent rozpoètu. Já netvrdím, že vojáci mají,
zvláš� nìkteøí v tìch nižších hodnostech, bùhvíjaké platy, ale je potøeba si
øíct, jestli pro to najdeme nìjaké rezervy jinde v ministerském rozpoètu a
jakým zpùsobem se to vyøeší v roce 2015. Ty prostøedky tam jsou pro ten-
to rok, já to vím samozøejmì. Je tam 0,8 miliardy. O ty peníze vojáci
nepøijdou. Udìlám, a už jsem o tom mluvil s náèelníkem Generálního štábu,
maximum pro to, abychom jim ty peníze nìjakým jiným, zcela zákonným
zpùsobem poskytli. Zdá se mi, že doba do dubna není pøemrštìná pro to,
abychom se na ten zákon ještì zevrubnì podívali, a v mých ambicích
rozhodnì není prodlužovat nìjakou nejistotu. Pokud ji prodlužuji o dva
mìsíce, tak si myslím, že to je podstatnì ménì než minulé vlády.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a poprosím
paní poslankyni o doplòující otázku. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Já samozøejmì chápu situaci pana mi-
nistra Stropnického, kdy byl svým zpùsobem pár týdnù šikanován prezi-
dentem republiky a nevìdìl, jestli bude, nebo nebude ministrem obrany.
Já jsem ráda, že máme ministra obrany. Myslím si, že ráda je Armáda
Èeské republiky, že má ministra obrany. Na druhou stranu už minimálnì
dva mìsíce pan ministr ví, že tím ministrem s nejvìtší pravdìpodobností
bude, a skuteènì tady mì velmi mrzí, že se to støetlo pøesnì na týden, kdy
padala vláda Petra Neèase, protože ty návrhy zákonù byly pøesnì na pro-
gramu v tom týdnu. A skuteènì si myslím, že nic nového nevymyslíme.

Takže dìkuji panu ministrovi za jeho ubezpeèení, že v dubnu se s
tìmito návrhy zákonù seznámíme na plénu Poslanecké snìmovny. Dìkuji
za odpovìï na interpelaci.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. Pan ministr,
pøedpokládám, že asi nechce nic dodat. Jednu vìtu. Prosím, pane
ministøe, máte slovo.

-  -

(Poslankynì Èernochová: Kde je premiér?) Pardon, omlouvám se. Pane
ministøe – omlouvám se, já jsem se pøeslechl, nezlobte se. Prosím.

Poslankynì Jana Èernochová: Krátíte mi èas, pane místopøedsedo.
Vážený nepøítomný pane premiére, paní ministrynì, páni ministøi, dámy a
pánové, vláda na svém zasedání 3. února rozhodla o pozastavení projed-
návání jednoho z klíèových návrhù pro Armádu Èeské republiky, návrhu
novely zákona o vojácích z povolání. Cílem tohoto návrhu je stabilizovat
personální situaci v armádì, nastavit vojákùm jasnì daný a pøedvídatelný
kariérní øád a motivovat ke vstupu do armády.

Návrh zákona je pøipravován nìkolik let. Koncepènì vychází z Bílé
knihy o obranì, která vznikla již v roce 2011, a od té doby byla po diskusi
celého spektra odborníkù vèetnì výboru pro obranu pøipravována novela
zákona, která má vojákùm koneènì dát pracovní a finanèní jistotu a per-
spektivu. Návrhem se zabývaly již dvì vlády, které jej po absolvování
øádného pøipomínkového øízení v obou pøípadech schválily. Pøedstavovat si
nyní, že nastupující kabinet vymyslí nìco zásadnì jiného se stejnými
úèinky, je iluzorní. Resort obrany je již navíc na pøijetí návrhu pøipraven a
potøebné finanèní prostøedky získal i razantním propouštìním v minulém
roce. Znejis�ovat v této situaci vojáky, kteøí již nyní v øadì pøípadù fungují
na hranici životního minima, považuji za krajnì nezodpovìdné.

Vážený pane ministøe, vìøím, že jste si vìdom zásadnosti kroku, který
pozdržením projednávání zákona èiníte. Stejnì tak vìøím, že koalièní
smlouva, kterou jste pøed pár týdny slavnostnì podepsali a ve které slibu-
jete, že zajistíte stabilizaci personální situace v Armádì Èeské republiky,
pro vás není jen cárem papíru a vojáci dostanou co nejdøíve jistotu, za ja-
kých podmínek budou ve službách státu v dalších letech pracovat. Pane
ministøe, kdy dojde k pøedložení návrhu zákona o vojácích z povolání?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Paní poslankynì je nesmírnì
šikovná, pøes moji chybu to stihla. Dìkuji paní poslankyni a poprosím pana
ministra o odpovìï. 

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedající,
dámy a pánové, je to lichotivé, že zhruba dva týdny po nástupu do funkce
má mùj resort devìt interpelací. Nejhorší je lhostejnost. Já jsem rád, že ta-
dy budu moci nìkteré vìci snad aspoò èásteènì ozøejmit.

Mnì samozøejmì nemùže jít o nic jiného než o to, aby se personální si-
tuace v Armádì Èeské republiky stabilizovala. Zdá se mi proto v pøímém
protikladu s takovým úsilím, abych v situaci, kdy na ministerstvu, resp. v
Poslanecké snìmovnì leží øada docela zásadních legislativních novel,
øeknìme, abych je nìjakým zpùsobem jako messenger poponesl jenom do
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zároveò je realizováno prostøednictvím penìz z Evropského sociálního
fondu nìkolik projektù, které jsou pøímo cíleny na lidi do 30 let. A doufáme,
že v blízké budoucnosti by napøíklad díky projektu Praxe pro mladé do 30
let mìlo najít práci až 3 200 osob mladších 30 let.

Jinak ještì jeden velmi dùležitý program založený na evropském pro-
gramu, a to je program Záruka pro mládež do 25 let. Tímto programem se
zavazujeme, že každému mladému èlovìku do 25 let ve lhùtì ètyø mìsícù
od okamžiku, kdy se stal nezamìstnaným nebo ukonèil svoji vzdìlání, po-
skytneme kvalitní nabídku zamìstnání nebo dalšího vzdìlávání nebo
uèòovského programu nebo stáže. Takže programy jsou pøipravené,
nìkteré jsou již èásteènì realizované a øekla bych, že uvidíme tøeba za
dalšího pùl roku, jak budou tyto programy vyhodnoceny a kolika mladým li-
dem pomohly.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Paní
poslankynì si již nepøeje doplòující otázku. Dìkuji tedy i paní poslankyni a
pøikroèíme k šesté interpelaci.

Pan poslanec Ludvík Hovorka má interpelovat pana ministra zdravot-
nictví Svatopluka Nìmeèka ve vìci kontroly hospodaøení Nemocnice na
Homolce. Pana kolegu Hovorku tady bohužel nevidím. Tím pádem jeho in-
terpelace propadá a pøikroèíme dále k interpelaci pana poslance Jiøího
Koubka na pana ministra vnitra Milana Chovance ve vìci Èeské pošty. 

Poslanec Jiøí Koubek: Vážený pane pøedsedající, vážený pane
ministøe, dámy a pánové, moje interpelace je víceménì taková dost ne-
konfliktní. Je to dlouhodobý problém, který je, a já musím øíci, že vítám, že
pan ministr Chovanec v minulých dnech v médiích vyjádøil, že se tomuto
problému hodlá vìnovat. Vy sám jste, pane ministøe, byl už minulý týden in-
terpelován ohlednì Èeské pošty a rušení poboèek.

Já osobnì se domnívám, že vìtší problém je dneska, který je zpùsoben
samotnými pomìry, které na èeských poštách fungují. Známe to všichni.
Jdeme podat jeden doporuèený dopis a u pøepážky musíme odmítnout
pojištìní pro babièku, pro dìdeèka, nákup telefonní karty, nákup losù, a
než se dostaneme k tomu podání dopisu, tak èas bìží a mám jako obèan
pocit, že pošta se vìnuje nìkterým èinnostem, které by jí ne úplnì zcela
pøináležely. Zejména možná tehdy, když by to byl soukromý podnik, by�
samozøejmì neoèekávám od sociálnì demokratického ministra, že by na-
vrhoval privatizaci Èeské pošty.

Pøesto mi dovolte nìkteré problémy spíše vypíchnout a požádat vás
jednou jedinou otázkou o to, kolik èasu vy osobnì odhadujete, že budete
potøebovat, abyste mohl pøinést nìjaké návrhy øešení té neutìšené situace.

-  -

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji paní poslankyni
za pochopení té situace. Mì to také netìší a bylo to strašnì tìžké rozho-
dování, ale vìøte mi, že dostat se k tìm skuteèným èíslùm jako kandidát
nìkolikatýdenní na pøípadný post ministra je nemožné. Až jako ministr máte
jistou šanci, relativnì slušnou, ale stejnì ne stoprocentní, že se k nim do-
stanete.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Dostáváme
se k páté interpelaci, kdy paní poslankynì Dana Váhalová bude interpelo-
vat paní ministryni práce a sociálních vìcí ve vìci nezamìstnanosti mláde-
že. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Dana Váhalová: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vládo, dámy a pánové, bez práce je dnes v Èeské republice rekordní
poèet lidí. Víme, že dlouhodobá nezamìstnanost má vliv na ztrátu
pracovních návykù, zhoršení životních podmínek i psychické zátìže. U
mladých lidí je nebezpeèí i v tom, že špatný zaèátek mùže mít vliv i na vývoj
jejich další pracovní kariéry. Nezamìstnanost mladých lidí je velkým
problémem i souèasné Evropy. Moje otázka tedy zní, jak se chystá nebo
nechystá vypoøádat s tímto narùstajícím problémem naše Ministerstvo
práce a sociálních vìcí. Dìkuji za odpovìï.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni za jasnou a
struènou otázku. Nyní poprosím paní ministryni o odpovìï.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, jak jsme se tady
mìli možnost dozvìdìt pøedevèírem a vèera, v lednu letošního roku máme
evidován rekordní poèet nezamìstnaných. Co se týèe nezamìstnaných
absolventù škol všech stupòù, tak tady jsme mìli ke konci ledna kolem 39
tisíc evidovaných nezamìstnaných na trhu práce. Takovou slabou útìchou
je, že tento poèet poklesl o 577 osob oproti mìsíci pøedchozímu, což je
samozøejmì dobré, ale pomìrnì nedostateèné. Jinak pro zajímavost, pro-
tože jsme tady vèera v té zprávì myslím nespecifikovali údaje o
nezamìstnanosti mladistvých, tak jsme na tom také lépe než prùmìr
Evropské unie, protože u nás je ta míra nezamìstnaných do 25 let 18,8 %,
zatímco prùmìr evropské osmadvacítky je 23,5 %. Nicménì utìšovat se
tím asi nemùžeme, protože pøed hospodáøskou krizí bylo toto èíslo v naší
zemi polovièní.

Co se týèe nástrojù, které máme k dispozici jako Ministerstvo práce, tak
prostøednictvím úøadu práce za prvé pro mladé lidi používáme nejrùznìjší
standardní nástroje aktivní politiky zamìstnanosti a poradenství, ale
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nìkteré nové výzvy v oblasti finanèních služeb. Budeme se zamìøovat
na to, abychom dobøe udìlali tendr na novou banku, která by mìla spolu-
pracovat s Èeskou poštou od roku 2017. Myslím si, že pokud ten tendr
udìláme dobøe a udìláme ho otevøenì a umožníme bankám na trhu v
Èeské republice, a je jich víc než 35, se ucházet o to, aby mohly být
partnerem Èeské pošty, že po tomto roce, po roce 2017, už nebudeme
potøebovat tolik prodávat ty svíèky, ponožky a pojištìní a další vìci. To je
vìc, kterou chceme pøipravit.

Do mìsíce vám pøinesu první návrhy k øešení. Nebude to celková ana-
lýza fungování Èeské pošty. To ode mne nemùžete do mìsíce èekat. Ale
pøinesu sem do této Snìmovny smìr, kterým se chceme ubírat. Pokud
pøinesete konkrétní pøípady vìcí, o kterých hovoøíte – na té a té poštì píší
zamìstnanci fiktivnì docházku – pøineste to, dejte mi to do ruky a já vám
garantuji, že to nechám provìøit s veškerou dùsledností.

Dìkuji za tu interpelaci.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za jeho
jasnou odpovìï. Poprosím pana poslance o jeho doplnìní.

Poslanec Jiøí Koubek: Vážený pane pøedsedající, dìkuji panu minist-
rovi. Já bych se také nechtìl pouštìt do nìjakých pravo-levých spekulací,
kdo ten marast zpùsobil a v které kanceláøi byla uzavøena ta výhodná
smlouva. Mluví se o panu právníkovi Janstovi, který je zase napojen na so-
ciální demokracii. A to je pøesnì ta vìc, kam bych se nechtìl, pane
ministøe, s vámi dostat do tohoto sporu, protože sám jako starosta, který má
vlastnì poštu hned vedle budovy, slýchám právì èasto rùzné stížnosti od
obèanù. A je opravdu nezajímá, jak ten problém vznikl. Takže tam bych vás
chtìl naopak ujistit maximální podporou, pokud ta øešení, která pøinesete,
budou opravdu odpovídat i nìjaké rozumné analýze.

Takže dìkuji moc za ten èas, který jste si vymezil, který je až
neskuteènì krátký. To jsem lehce zvìdav, asi bych i pøipustil delší èas, kte-
rý byste si sám sobì dal. A snad jeden podnìt. (Upozornìní na èasový li-
mit.) Poslední vìtu, jestli dovolíte.

Jeden podnìt. Také žasnu, že tøeba pouze jedna banka má dneska
výluèné právo, kterou mùžete zaplatit na pøepážkách. Takže pokud i tam
bude smìøovat nová pracovní smlouva, tak budu rád. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji. Poprosím pana ministra o
pøípadné doplnìní.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Myslím, že jsme ve shodì, že
všichni chceme, aby Èeská pošta zùstala státním podnikem a byla saturo-
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Dneska víme, že si lidé na poštì stìžují napøíklad, že musí uvádìt fiktivní
docházku, že se píše tužkou, aby následnì mohlo býti s tímto manipulo-
váno. Víme, že se chystají nìjaké nové pracovní smlouvy, kterými jsou
víceménì stávající zamìstnanci pošty zastrašováni – jejich nevýhodami.
Svozy zásilek, které probíhají èasto po pracovní dobì a zadarmo, a to ani
nemluvím o tom podivném a ne možná úplnì zcela srozumitelném monito-
rování benzinu ze strany poš�ákù.

Takže bych vás chtìl poprosit, pane ministøe, o sdìlení, kolik èasu asi
tak potøebujete pro nìjakou analýzu situace v rámci Èeské pošty a kdy se
mùžeme doèkat alespoò tedy návrhu prvních øešení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
na ministra vnitra o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dobré odpoledne, kolegynì,
kolegové. Dìkuji pøedsedajícímu za udìlení slova.

Otázka, kterou položil pan kolega Koubek – asi bych mohl zaèít tím, že
stav Èeské pošty byl zpùsoben fungováním pravicových vlád, ale tady tu
hru asi už hrát nebudeme. Dùležité je, abychom to vidìli v èase. Minule
jsem tu øíkal, že do mìsíce pøedstoupím pøed Poslaneckou snìmovnu s
nìjakou první poznávací studií. Informace, které tu øíkal pan poslanec
Koubek o docházce a dalších vìcech, slýchám také. A slýchám, pane
poslanèe, i mnohé jiné zvìsti, které mì vcelku dìsí. Bohužel je to stále ve
formátu jedna paní povídala. Potøeboval bych, aby se našli konkrétní
zamìstnanci Èeské pošty, kteøí ty zkušenosti mají, a sdìlili je kontrolním
orgánùm buï ministerstva, anebo je sdìlili pøímo v rámci odborové
organizace Èeské pošty nebo odborových organizací, kterých tam dneska
funguje nìkolik. Dnes ráno jsem mluvil se zástupci jedné z nich a oni mi
øíkali ty samé vìci, které mi tady øíkáte vy. Já jsem pøipraven tyto podnìty
velmi dùslednì vyšetøit.

V souèasné dobì pøipravujeme hloubkovou kontrolu Èeské pošty.
Nechceme dìlat duplicitnì práci Policie Èeské republiky, která tam dnes
vede šetøení a pravdìpodobnì ho povede dál a ve vìtším rozsahu. Na
druhé stranì jsme pøipraveni øešit systém fungování.

Chci tu øíct dvì èísla. Za dobu, kam byla dovedena Èeská pošta, tak v
souèasné dobì podle informací generálního øeditele Zatloukala Èeská
pošta prodìlává 1,4 miliardy korun na poboèkové síti. Na tom, že má tzv.
alianèní partnery, vydìlává dvì miliardy korun. To znamená, nucení tìch
poš�aèek mnohdy, aby prodávaly všechno možné a nemožné,
zabezpeèuje té Èeské poštì nìjaký zisk.

Nejsem zastáncem toho nutit poštovní doruèovatelky k tomu, aby ještì
k tìžkým brašnám jim pøibyly další úkoly. Spíš se budeme zamìøovat na
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Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedající. Musím dát paní poslankyni za pravdu, je to pouze je-
nom jedna cesta ze sta, a naší snahou je, abychom zvedli dìti od stolù, ze
židlí, od poèítaèù a abychom je dostali na høištì.

My tam máme malinkou zmìnu oproti vašemu pùvodnímu návrhu a já
doufám, že tam najdeme spoleènou cestu. Já bych chtìl, aby ta tøetí hodi-
na byla formou i výuky ve sportovních klubech, protože je øada mìst, kde
jsou sportovní kluby, mají kvalifikované trenéry, a my bychom chtìli dát
finanèní prostøedky, což je odpovìï na vaši druhou otázku, z rozpoètu
Ministerstva školství právì na trenéry mládeže v rámci tøeba takzvané
druhé kariéry, které (?) pøipravujeme pro vrcholové sportovce, kteøí by
dìlali právì tu tøetí hodinu tìlesné výchovy. Buï tedy na školách, kde jsou
na to pøipraveni, anebo odpoledne ve sportovních klubech. Cílem není vy-
chovat vrcholové sportovce, ale vytvoøit vztah ke sportu dlouhodobý, celo-
životní. Pravdou je, že èísla jsou alarmující. Èeské dìti se dostávají dneska
nìkam na druhé až tøetí místo, co se týká obezity na svìtì.

Jeden problém, který budeme muset spoleènì vyøešit, je situace s
poètem hodin na základních školách. Já si myslím, že se to dá øešit v rám-
ci rámcových vzdìlávacích programù. Naším cílem je pøíští rok tento návrh
pouze pilotovat na nìkterých vybraných školách a poté od roku 2016–2017
zavést do všech škol od støedních, základních až po první stupeò základ-
ní školy.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Doplòující o-
tázka, paní poslankynì? Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Anna Putnová: Myslím, že nejsme v rozporu s panem mi-
nistrem v tom, kdo by mìl zajiš�ovat tuto výchovu dìtí, protože i my jsme
poèítali a ten projekt s tím také pracuje, že do toho budou zapojeni také
trenéøi a lidé, kteøí pracují s dìtmi ve svém volném èase.

Otázka financování je ovšem klíèová, protože pokud by to bylo financo-
vání pouze ze zdrojù Ministerstva školství, tak se dostáváme na velmi vy-
soké sumy. Podle našich propoètù, pokud se chceme bavit o navýšení
hodiny tìlocviku pro dìti na prvním stupni, to znamená od 1. do 5. tøídy, by
to roènì dìlalo pùl miliardy. A nemá význam zavádìt tøetí hodinu, pokud
nebudeme mít financování zajištìné a kryté. Èili zdroje Ministerstva školství
bude potøeba buïto navýšit, nebo uvažovat ještì o jiném zpùsobu finan-
cování.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Poprosím pana ministra. Jsou zdro-
je? Nejsou zdroje?
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vanou firmou. Jsem velmi zvìdav, jak pravicoví politici budou chtít
pøistoupit na to, že budeme pøicházet možná s návrhem urèité
kompenzace za veøejnou službu, kterou Èeská pošta poskytuje. To mùže
být jedna z èástí, jak stát udrží poboèkovou sí�.

A dovolte mi ocitovat z návrhu pro programové prohlášení vlády Èeské
republiky, který dávalo Ministerstvo vnitra a který byl zapojen: Optimalizace
poboèkové sítì Èeské pošty bude diskutována s orgány samosprávy, tedy
s orgány kraje, mìst a obce. Takže urèitì budeme chtít, aby pøi rušení tìch
poboèek byla obec prvním pøipomínkovým místem, jestli se to stane, nebo
nestane. V letošním roce garantuji, že to rušení bude minimální, témìø nu-
lové.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za jeho
odpovìï. Nyní pøikroèíme k osmé interpelaci. Paní poslankynì Anna
Putnová bude interpelovat pana ministra školství Marcela Chládka ve vìci
tøetí hodiny tìlesné výchovy. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Anna Putnová: Dobré odpoledne, vážený pane
pøedsedající, dámy a pánové.

V nedávném období jsem zaznamenala chvályhodnou snahu pana mi-
nistra školství o posílení hodin tìlesné výchovy. Dobrou fyzickou kondici
považuji za pøedpoklad zdravého vývoje dítìte. Sama jsem pilotovala pi-
lotní projekt, který už bìží druhým rokem s názvem Pohyb a výživa. Dùvodù
pro jeho zøízení je celá øada. V Èeské republice se témìø tøetina dìtí do 15
let potýká s nadváhou. Obezita, kterou si velká èást z nich pøináší do
dospìlého života, ovlivòuje nejenom jejich zdravotní stav, ale i sociální a o-
sobní život. Rapidnì se zvyšuje diabetes druhého stupnì u dìtí. Toto bo-
hužel nejsou pøekvapivé výsledky. Nadváha dìtí, nedostatek pohybu a u-
padající fyzická zdatnost jsou indikátory, které už byly mnohokrát popsány,
a to jak zdravotníky, tak i uèiteli. Zùstává otázkou, jak se s tìmito jevy, které
nejsou typické jenom pro èeskou populaci, vyrovnat a jak je zmìnit.
Zvýšení pohybové aktivity dìtí, které organizuje škola v rámci vyuèování, je
správná cesta. Mùže být také efektivní, pokud bude dìtmi i uèiteli dobøe
pøijata.

Obracím se tedy na vás, pane ministøe, s dotazem: Jakou koncepci pro
další hodinu tìlesné výchovy pøipravujete, na jakou vìkovou skupinu dìtí
se bude vztahovat a jak bude tato zmìna finanènì nároèná a z jakých
zdrojù ji chcete hradit? Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni a poprosím
pana ministra školství o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte slovo. 
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vlády. Já se nicménì pøesto domnívám, že je to návrh, jak jste øekla,
dùležitý, který je velmi dùležitou souèástí alternativních forem péèe o dìti.
Protože jsem ale zaznamenala, že o nìkterých detailech toho návrhu se ta-
dy vedou pomìrnì bouølivé diskuse a jsou považovány za lehce
kontroverzní, mìla jsem pocit, že hrozí, že by vlastnì návrh byl zamítnut,
pokud by byl na této schùzi. Rozhodla jsem se požádat o odložení, proto-
že se domnívám, že máme èas na to si vyjasnit nìkteré detaily a pøípadnì
ty, co jsou nejkontroverznìjší, nìjakým zpùsobem upravit tak, jak jste øekla,
aby se mohlo skuteènì jednat o konsensuální návrh napøíè politickým
spektrem a aby byl schválen. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní ministrynì. Paní
poslankynì si nepøeje doplòující otázku. Dìkuji paní poslankyni i paní mi-
nistryni.

S další, desátou interpelací pøichází pan poslanec Bohuslav Chalupa,
který bude interpelovat pana ministra obrany ve vìci újezdu Brdy. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dobré odpoledne, pane pøedsedající,
vážené kolegynì, vážení kolegové. Vznáším interpelaci na ministra obrany
v tomto smyslu.

Nìkteøí obèané se na základì informací z médií obávají, že zákon o vo-
jenských újezdech umožní ve svém dùsledku privatizaci újezdu Brdy kvùli
pøevodu pozemkù, na kterých se nacházejí povrchové a podzemní vody.
Podotýkám – zdroje pitné vody. Prosím, mùžete to vysvìtlit? Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Struènì, jasnì, výstižnì. Pan posla-
nec se ptá, prosím pana ministra o odpovìï.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedající,
dámy a pánové, otázka zrušení vojenského újezdu Brdy a zmenšení hranic
ostatních ètyø újezdù je jednou z tìch velice dlouho odkládaných a já bych
byl rád, kdyby se to podaøilo trošku urychlit, abychom se s tím dostali do
druhého ètení, o což bych se rád pokusil bìhem bøeznové schùze. Je to
ale zákon, který vzbuzuje mnohé vášnì, mnohé nepøesnosti, argumentaci
stylu tvrzení proti tvrzení v obou tìch táborech, a� už jsou tomu naklonìny
více, nebo ménì.

Já bych jenom chtìl zdùraznit, že je za tím spousta práce, zase (smìje
se). Jedná se v souètu pìti újezdù zhruba o osudy øeknìme, nebo
zmìnìné životní podmínky dvou tisíc obèanù. Øada tìch obèanù se k tomu
na poèátku stavìla velice rezervovanì. Jsou to vìtšinou konzervativní lidé,
jsou to lidé ze samot a polosamot. Vysvìtlování a pøesvìdèování skuteènì
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Ministr školství, mládeže a tìlovýchovy ÈR Marcel Chládek: Dìkuji,
pane pøedsedající. Zdroje jsou. Co se týká toho dotazu, my to samozøejmì
chápeme jako jeden z velkých problémù, ale kromì toho, že chceme
navýšit rozpoèet èeského školství, a to myslím, že asi najdeme podporu
napøíè politickým spektrem, tak hledáme i zdroje v jiných sférách. Jeden je
nelegální sázení, to znamená zdanìní nelegálních sázek je otázka dvou mi-
liard a ty bychom právì chtìli dát na sport mládeže, což by mìla být pre-
vence. A máme tady pøipravený projekt s Èeskou unií sportu a chtìli by-
chom s nimi na to navázat. To je jeden z dalších zdrojù a tam bychom
právì chtìli platit trenéry mládeže.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi i paní
poslankyni. Pøistoupíme k další interpelaci. Interpelující bude paní
poslankynì Markéta Adamová. Její interpelace je vedena k ministryni
práce a sociálních vìcí ve vìci stažení návrhu zákona o dìtských skupi-
nách. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Markéta Adamová: Dìkuji za slovo, vážený pane
pøedsedající. Vážené kolegynì, vážení kolegové, dobré odpoledne. S
potìšením jsem si v pondìlním èísle týdeníku Respekt pøeèetla v rozhovo-
ru s paní ministryní práce a sociálních vìcí Michaelou Marksovou, že se
pøiklání k zavedení takzvaných dìtských skupin. O to nemilejší pak pro mì
bylo zjištìní, že se koalice rozhodla návrh zákona, který se dìtskými sku-
pinami zabývá, stáhnout z poøadu jednání této schùze Snìmovny.

Ptám se tedy, paní ministrynì: Proè tento návrh nechcete projednávat?
Proè na nìm nechcete pracovat a posunout jej do výborù, aby mohl co
nejdøíve vejít v platnost a být nápomocen rodinám s dìtmi? Myslím si, že
se jedná o návrh akceptovatelný napøíè politickým spektrem, a tudíž se de-
bata nad ním již mohla odehrávat na pøíslušných výborech. Zajímal by mì
rovnìž další osud tohoto návrhu, kdy se jím hodláte zabývat a zda mùžeme
oèekávat jeho zaøazení na další schùzi Snìmovny. ¨

Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni a poprosím
paní ministryni práce a sociálních vìcí o její odpovìï. Prosím, paní
ministrynì, máte slovo.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dìkuji.
Vážený pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, já dìkuji
za tento dotaz. Tento návrh byl vlastnì stažen proto, aby byl odložen na
pøíští schùzi. Dùvodem je to, že se vlastnì jedná o návrh minulých vlád.
Tam zdùrazòuji to množné èíslo, protože na nìm pracovaly už nejménì tøi
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otázka. Jaké okamžité kroky udìláte k záchranì lázní tak, aby alespoò
do vydání nové vyhlášky pøežily? Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. Poprosím
pana ministra zdravotnictví o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe, máte
slovo.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, k otázce vývo-
je v oblasti lázeòské péèe musím øíci, že moje hodnocení situace je velmi
podobné, jako uvedla paní poslankynì. Myslím si, že ani tvùrci nového
indikaèního seznamu neplánovali až tak velký propad v tomto segmentu
péèe, a je pravdou, že mnohé láznì se ocitly na pokraji krachu, nìkteré do-
konce už zkrachovaly.

Domnívám se, že lázeòská péèe je velmi významným segmentem me-
dicínské péèe v Èeské republice, a to nejenom z pohledu samotné
zdravotní péèe, ale myslím, že to nelze brát izolovanì jenom v oblasti zdra-
votnictví, ale je tøeba vzít v úvahu to, že láznì jsou v mnoha oblastech vel-
mi významným zamìstnavatelem a velmi významným subjektem, který
podporuje turistický ruch a další záležitosti.

Ministerstvo zdravotnictví v reakci na ten vývoj již v loòském roce pod-
nikalo mnoho krokù k podpoøe segmentu, k rozšíøení informací lékaøù i
odborné veøejnosti. Problém byl projednáván se zdravotními pojiš�ovnami
tak, aby byly odstranìny nejvìtší problémy, protože v souvislosti se
zmìnou indikaèního seznamu bych øekl, že se tam seèetlo více vlivù.
Samotná restriktivní zmìna v indikaèním seznamu, ale myslím si, že i tro-
chu obavy lékaøù, kteøí vždy nebyli úplnì informováni o tom, co mùžou
pøedepsat, jak mùžou pøedepsat, vedly k tomu, že prostì mnohdy láznì
nepøedepsali vùbec, a podle mých informací i revizní lékaøi postupovali pøi
schvalování lázeòských návrhù zbyteènì tvrdì.

V rámci úhradové vyhlášky pro tento rok proto již Ministerstvo zdravot-
nictví zrealizovalo nìkteré kompenzace, aby láznì byly schopny pøežít.
Došlo k navýšení úhrad za poskytování lázeòské léèebné rehabilitaèní
péèe, a to o sto korun za pobyt dospìlého pacienta v lázních za den a v
pøípadì dìtského pacienta to bylo o dvì stì korun. V souèasné dobì na
Ministerstvu zdravotnictví finišuje pøíprava vydání nového indikaèního se-
znamu, respektive úpravy stávajícího, která probíhala samozøejmì za
úèasti Svazu léèebných lázní, Sdružení lázeòských míst Èeské republiky a
podobnì. V souèasnosti je indikaèní seznam v pøipomínkovém øízení a
pøedpokládám a doufám, že v prùbìhu prvního kvartálu bude vydán tak,
aby odstranil nejvìtší tvrdosti a aby segment lázeòství mohl pøežít. Co se
týèe základních smìrù, které by indikaèní seznam mìl obsahovat, jsou na-
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zabralo spoustu èasu, jak jsem se s tím seznámil a mluvil jsem s lidmi,
kteøí ten zákon pøipravovali.

Ještì si dovolím obecnì. My máme 1,7 % našeho celkového území, na-
ší územní rozlohy, pokryto tìmito újezdy. Bìžné u srovnatelných státù je 0,5
%. Navíc øada našich západních sousedù žádné vojenské újezdy nemá,
cvièí normálnì v pøírodì, kterou potom musí dát do pùvodního stavu, což
je nesmírnì nákladné. Je to vìc, která by se nemìla odkládat, vìc, která
by se mìla konsensuálnì vyøešit.

Co se týèe zdrojù pitné vody, tak tam už je v návrhu zmìna. Je to svým
zpùsobem urèitá dezinformace. Ta zmìna vychází z pøipomínek
Legislativní rady vlády. Cituji: „Zdroje pitné vody nemohou být objektem
pøevodu vlastnického práva podle obèanského zákoníku a nejsou
pøedmìtem vlastnictví a nejsou souèástí ani pøíslušenstvím pozemku, na
nìmž nebo pod nímž se vyskytují podle vodního zákona.“ Dùležité je ještì
možná dodat, že zdroje pitné vody, stavby, technická zaøízení s
pøíslušenstvím pro èerpání a dopravu pitné vody a pozemní komunikace by
pøecházely ke dni 1. ledna 2016 do vlastnictví obcí nebo krajù zpùsobem
stanoveným v § 9 pøíslušného zákona.

Tolik asi ve vší struènosti. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan
poslanec si nepøeje doplòující otázku. Dìkuji panu poslanci i panu minist-
rovi.

Dostáváme se k jedenácté interpelaci. Paní poslankynì Alena
Nohavová bude interpelovat pana ministra zdravotnictví Svatopluka
Nìmeèka ve vìci lázeòství. Tak jak to bude s lázeòstvím, paní poslankynì?
Prosím, máte slovo.

Poslankynì Alena Nohavová: Vážený pane pøedsedající, vážení
èlenové vlády, vážené kolegynì a kolegové, omezení indikaèního seznamu
vedlo k prudkému propadu lázeòské péèe. Bohužel, v žádném pøípadì to
nevedlo ke snížení celkových léèebných nákladù, protože následnì na-
rostla rehabilitaèní péèe ambulantní a hlavnì náklady z øešení nemocnosti
a pracovní neschopnosti u nemocí, které vypadly z indikaèního seznamu.
Negativní dopady omezení lázeòské péèe jsou enormní. Padesátiprocentní
propad lázeòské péèe, øada lázní pøed krachem nebo ve velice tìžkých e-
konomických problémech.

Jak dál, vážený pane ministøe? Pokud se urychlenì nìco neudìlá,
lázeòství v Èeské republice brzy skonèí. Mám na vás dvì otázky.
Navrhnete zmìny v indikaèním seznamu tak, aby byly odstranìny alespoò
nejhorší problémy, to jest otázka léèení dìtí? A s tím souvisí i jejich dopro-
vod, otázka délky léèby a otázka chronických onemocnìní páteøe. Druhá
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lací jsem interpeloval premiéra této republiky Mirka Topolánka, premiéra této
republiky Petra Neèase a dosud situace nebyla napravena. Takže vìøím,
že teï napravena bude.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Ptám se pana
ministra, jestli chce doplnit. Nechce. Dìkuji.

S další, tøináctou interpelací pan poslanec Josef Nekl. Interpeluje pana
ministra zdravotnictví Svatopluka Nìmeèka ve vìci ukonèení registrace lé-
ku se strašným názvem. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe, interpeluji vás v problému, se kterým se na mì s naléhavou pros-
bou obrátil spoluobèan z mého volebního kraje, jistì se však tento problém
netýká jen jeho, ale i dalších pacientù. Zmínìný pacient èi klient
zdravotnických zaøízení je po operaci srdce a po ortopedické operaci. K
jeho smùle se ke všem zdravotním problémùm pøidala nemoc zvaná rùže.
Aby jeho organismus a zejména trávicí trakt nebyl více zatìžován, dnes je
nucen užívat devìt pilulek dennì, byl mu do poèátku letošního roku apli-
kován lék formou injekce. Toto antibiotikum se jmenuje Pendepon
Compositum, od letošního roku však není v Èeské republice registrováno,
a tudíž nemùže být aplikováno. 

Pøitom v rámci Evropské unie je bìžnì používáno, proto si ho tento
pacient opatøil na Slovensku. K jeho pøekvapení mu však bylo ošetøující
lékaøkou sdìleno, že mu injekci nemùže dát, protože jde o lék u nás nere-
gistrovaný. Pøi telefonátu na Státní ústav pro kontrolu léèiv s dotazem na
možnosti øešení byl arogantnì odbyt.

Ptám se vás, vážený pane ministøe, proè došlo k ukonèení registrace na
injekce tohoto léku, když je bìžnì dostupný v okolních státech, èlenech
Evropské unie, Slovensku, Rakousku, a navíc, když si ho pacient obstará,
nemùže mu být aplikován. Dìkuji za odpovìï.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
pana ministra zdravotnictví o jeho odpovìï na tuto interpelaci. Prosím,
pane ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dìkuji za ten-
to dotaz, ale pøiznám se, že ne úplnì ve všech detailech schvalování
registrace léèivých pøípravkù jsem schopen erudovanì odpovìdìt.
Provìøím situaci a pøipravím pro pana poslance písemnou odpovìï k této
problematice. Dìkuji.
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vrhovány zejména ve vztahu k délce léèebných pobytù. Tam víme, že velmi
nedobøe je vnímáno snížení na maximální dobu 21 dnù, k frekvencím jejich
opakování a pøípadnì též možnost prodlužování jednotlivých pobytù
zejména u dìtí.

Vážená paní poslankynì, vážení páni poslanci, dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se pa-
ní poslankynì, jestli má doplòující otázku. (Ne.) Odpovìï pana ministra by-
la zcela jasná a výstižná. Dìkuji paní poslankyni i panu ministrovi.

Dostáváme se k interpelaci pana poslance Vladimíra Koníèka na pana
ministra financí Andreje Babiše ve vìci zveøejòování státního závìreèného
úètu. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Vladimír Koníèek: Dìkuji. Vážený pane ministøe, zákon è.
218/2000 Sb., o rozpoètových pravidlech, ve svém § 30 ukládá správci ka-
pitoly po projednání ve výborech Snìmovny zveøejnìní závìreèného úètu
kapitoly v elektronické podobì zpùsobem umožòujícím dálkový a
nepøetržitý pøístup. Prostì závìreèný úèet má být zveøejnìn na webu
pøíslušného ministerstva. Nejvyšší kontrolní úøad ve svém stanovisku ke
státnímu závìreènému úètu každoroènì upozoròuje, že správci kapitol tyto
závìreèné úèty nezveøejòují. Ministerstvo financí je správcem celkem ètyø
kapitol. Tu svou, tedy kapitolu 312, pravidelnì zveøejòuje. Kapitolu 398
Všeobecná podkladní správa zaèalo zveøejòovat teprve nedávno, ale kapi-
tolu 396 Státní dluh a kapitolu 397 Operace státních finanèních aktiv jsem
na webu ministerstva nikde nenašel.

Žádám vás, vážený pane ministøe, dohlédnìte prosím, aby byl zákon o
rozpoètových pravidlech dodržován aspoò na Ministerstvu financí.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
na ministra financí Andreje Babiše o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe,
máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, kolegynì, kolegové, pan poslanec má pravdu. Došlo k
technické chybì pøi redesignu webu, takže se omlouvám a ministerstvo to
neprodlenì napraví a vše bude zveøejnìno transparentnì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan posla-
nec – prosím o jeho doplòující otázku.

Poslanec Vladimír Koníèek: Dìkuji za takovou odpovìï. Vìøím, že teï
se to už koneènì stane, protože musím upozornit, že s obdobnou interpe-
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Co se týèe Evropské unie, jak patrnì nìkteøí z vás vìdí, ti, kteøí se tomu
trochu vìnují, tak ten druhý pilíø jako by neustále pokulhával. I tam je
tendence o nìjakou revitalizaci, o nìjakou emancipaci právì v dùsledku
snižující se americké pøítomnosti v Evropì. Je to formou bojových uskupe-
ní battle groups. Jak víte, my máme plán na rok 2016 spoleènì s Poláky,
Slováky a Maïary. Mnì se zdá trošku, že to poøád ještì kopíruje nìjaké
bývalé ideologické rozèlenìní Evropy, tak možná budeme jednat o
možnosti vìtší spolupráce napø. se Spolkovou republikou Nìmecko.

To jenom zase ve vší struènosti. Je to téma pomìrnì komplexní a
nechci tady pøekroèit èas. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se pa-
na poslance, žádá-li o doplnìní. Nežádá.

Pøistoupíme tedy k interpelaci pana poslance Jiøího Skalického na pana
ministra zdravotnictví Svatopluka Nìmeèka ve vìci SÚKL a jeho aktuální
personální situace. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Skalický: Dìkuji. Dobré odpoledne, vážený pane
ministøe. V posledních nìkolika dnech došlo k pomìrnì razantním
personálním zmìnám na Ústavu pro kontrolu léèiv, a to jednak na úrovni
vedení ústavu, tak i na nižších úrovních, napø. na úrovni vedení vedoucích
nìkterých sekcí. Já chápu vaše právo – a je to celkem jasné – mít ve ve-
dení ústavu lidi, které chcete a které potøebujete. Nicménì mì zásah nebo
odvolání pracovníkù na nižších úrovních, tøeba na tìch úrovních vedoucích
sekcí, ponìkud zarazil, protože tam je to dle mého názoru více o odborné
práci než o zpùsobu øízení. Nazval bych to s urèitou nadsázkou – k hloub-
kovému náletu na Státní ústav pro kontrolu léèiv.

Mám dotaz, zda byste byl tak laskav a mohl sdìlit nebo doplnit dùvody,
které vedly k odvolání pracovníkù právì na tìchto nižších úrovních. Nejde o
vrcholový management. Tam celkem, jsem øíkal, vaše právo je naprosto
jasné a já ho tady nechci ani nijak zpochybòovat ani diskutovat. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci a poprosím
pana ministra zdravotnictví o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení poslanci, já bych chtìl
pøednì podìkovat za tuto interpelaci, protože si myslím, že na této pùdì
má zaznít, co mì vedlo ke krokùm, které jsem udìlal, protože podle mého
názoru nejde oddìlit ten dùvod, proè jsem se rozhodl a byl jsem nucen vel-
mi rychle odvolat øeditele Státního ústavu pro kontrolu léèiv a proè byly
podniknuty nìkteré další personální kroky.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi za jasné
vyjádøení.

Se ètrnáctou interpelací pøistoupí pan poslanec Martin Sedláø. Bude in-
terpelovat ministra obrany Martina Stropnického ve vìci NATO a Evropské
unie. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Martin Sedláø: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
kolegynì, kolegové, v letošním roce si budeme pøipomínat dvì velmi
významná výroèí. To první v bøeznu bude 15 let vstupu Èeské republiky do
NATO a dále pak v kvìtnu kulatých deset let vstupu naší zemì do Evropské
unie. Dynamika vývoje mezinárodních vztahù a bezpeènostní situace klade
na obì tyto organizace dost znaèné nároky ohlednì zajištìní bezpeènosti,
pøedcházení a øešení mezinárodních krizí.

Ptám se vás tedy prosím, pane ministøe, jaký je aktuální vývoj v obou
tìchto organizacích, tzn. v Evropské unii a pøedevším v NATO, a jaký
dopad mùže mít tento vývoj na ozbrojené síly Èeské republiky. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane poslanèe. Poprosím
pana ministra Martina Stropnického o jeho odpovìï. Prosím, pane ministøe.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedající,
vážené kolegynì a vážení kolegové, je to trošku paradox, ale skuteènì v
roce 15. výroèí našeho vstupu do NATO je NATO svým zpùsobem na
urèitém typu køižovatky, což samozøejmì souvisí s vývojem situace v
Afghánistánu, souvisí to s tím, že Spojené státy evidentnì progresivnì ze-
slabují svoji pøítomnost v Evropì a že, jak se patrnì dozvím na pøíští
ministeriádì, která bude zhruba za 14 dnù v Bruselu, tak na záøijový sum-
mit ve Walesu se ta agenda pøipravuje pomìrnì docela složitì. Vìtšina
státù v dùsledku hospodáøských problémù své rozpoèty – eufemisticky
øeèeno – nenavyšuje, ale pøesto my jsme zhruba už nìkde na pátém místì
od konce se svým 1,7 % hrubého domácího produktu.

Pøesto bych to ale nechtìl èrtat úplnì èernì. Je pravda, že jsme pova-
žováni díky našim výsledkùm v misích za partnera, který je efektivní, za
partnera, na kterého se dá spolehnout, a to zdaleka není pøípad všech
alianèních partnerù – nebo tìch nových, abych byl správnì pochopen.

Dále se samozøejmì bude podporovat aktivita naèrtnutá v plánu Smart
Defence a budeme dále aktivní v tìch oblastech, kde tomu tak bylo, a� je to
národní logistika, pøepravní vrtulníky, speciální síly, zdravotnické zabezpeèení
apod. Samozøejmì že armády NATO budou dále pracovat na posílení prvkù
schopnosti interoperability. To i vychází ze zkušeností nabytých v
Afghánistánu. Ale jak øíkám, je NATO na urèité køižovatce. Nechci to vùbec ta-
dy dramatizovat, ale bude zajímavé vidìt ten trend, jak se bude vyvíjet.
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mi, dávají panu novému øediteli dùvod, aby nìjakým zpùsobem konal.
Já samozøejmì po nìm budu chtít informaci, jak to tedy plánuje dál, proto-
že nejsem pøíznivcem nìjakých zcela zásadních personálních zmìn.
Nicménì pokud jde o to, že se tam vymìnilo v posledním roce pomìrnì
zásadním zpùsobem celé vedení a pøišlo, øeknìme, v rámci jedné skupiny,
tak asi se dá pøedpokládat, že pan øeditel takto musel konat.

Jinak musím znovu zdùraznit, že nìkteré odchody se tam dìly v rámci
toho, že se lidé, když se dozvìdìli, že dochází ke zmìnám, sami vzdali. To
asi také není úplnì standardní. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se pa-
na poslance, má-li doplòující otázku. Nemá. Dìkuji.

Pøistoupíme k další, šestnácté interpelaci. Pan poslanec Petr Bendl bu-
de interpelovat pana ministra Antonína Prachaøe ve vìci rychlodráhy
Praha–Kladno. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
vážený pane ministøe, dámy a pánové, moje otázka je jednoduchá. Jsem
si velmi vìdom toho, že jste ve své funkci teprve krátce, a respektuji to, že
nebudete mít žádné detailní informace k tomuto projektu. Pøesto bych se
vás chtìl zeptat.

Jedním z nejvìtších problémù Støedoèechù a Prahy je stav dopravní in-
frastruktury a její kvalita. A samozøejmì i øeknu èetnost a kvalita spojení a
šance lidí dostat se za prací èi za zábavou atp. Jeden z projektù, který je
dlouhodobì pøipravovaný v oblasti železnic, je to jeden z mála projektù,
který v Èeské republice je, øeknu, tak daleko, že je možné opravdu se
vážnì bavit o prosazení a schválení projektu Praha – Letištì Ruzynì –
Kladno a tohoto železnièního spojení, je v podstatì pøipravený, a mì by za-
jímal váš názor na to, zda tento projekt podporujete, èi nikoliv, zdali je pri-
oritou pro vás, èi nikoliv, jak se díváte na jeho naplnìní a co pøípadnì
udìláte pro to, aby byl realizován. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Poprosím pa-
na ministra dopravy Antonína Prachaøe o odpovìï. Prosím, pane ministøe,
máte slovo.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Vážený pane pøedsedající,
dámy a pánové, chtìl bych podìkovat za tuto interpelaci. Praha je
pravdìpodobnì jedno z mála mìst, které nemá napojení centra mìsta a
letištì. Jenom bych chtìl shrnout, co se mi podaøilo pøipravit za tak krátkou
dobu v úøadu.

Železnièní spojení Prahy, Kladna a letištì je v souèasné dobì øešeno
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Já bych možná na úvod øekl, že dlouhodobì si nemyslím, že SÚKL plnil
své úkoly ze zákona tak, jak mìl. Mùžeme se samozøejmì bavit o tom, jest-
li máme léky levné, nebo ne, nebo jestli by mohly být ještì levnìjší. Zákon
ukládá Státnímu ústavu pro kontrolu léèiv provést bìhem tøí let pøecenìní
léèiv. Uplynuly dva roky a z tìch lékù, které mají být pøecenìny, je
pøecenìno 7 %. To jen proto, proè si myslím, že Státní ústav pro kontrolu
léèiv nefunguje. Mimo jiné to pøecenìní by mìlo ušetøit systému 1,5 mld.
korun a pacientùm 200 mil. korun.

Druhý dùvod. Byli jste tady svìdky v Poslanecké snìmovnì, kdy jsem
byl interpelován, proè SÚKL vypisuje zakázku na P.R. služby vèetnì DPH
za 20 mil. korun.

A tøetí dùvod byl nejvážnìjší a ten mì vedl k rychlému zásahu. Dostal
jsem z nìkolika zdrojù informace, které se teï zdají ovìøené a které budou
realizovány v rámci ministerské kontroly, že se pøipravuje vyvedení desítek
milionù korun v rámci oblasti IT SÚKLu. Proto jsem konal rychle, protože si
myslím, že není na co èekat a že ministr by mìl zabránit škodám, pokud
mùže.

Jaké zmìny se tam dály dál, samozøejmì není v mé kompetenci, proto-
že jmenovaný øeditel, jehož misi pøedpokládám v øádu mìsícù, prostì má
personální pravomoci. A já si myslím, že pokud po èlovìku chceme vý-
sledky, tak by mìl mít možnost se obklopit lidmi, kterým dùvìøuje. Podle
mých informací došlo ke zmìnì na celkem sedmi postech, z toho ètyøi lidé
se sami vzdali svých funkcí, tøi byli odvoláni – možná že je to o jednoho víc
nebo ménì. 

Myslím si, že je to logické, protože pokud instituce špatnì fungovala,
pokud se tam dìly vìci, které se tam dìly, tak to nebylo zcela jistì pouze
vinou pana øeditele odvolaného, ale zodpovídá za to širší vedení. A já se
nedivím novému øediteli, že chce mít kolem sebe lidi, kterým bude vìøit a
kde nebude mít obavu, že ho navezou do nìèeho, co by pak nemuselo
dobøe dopadnout.

Ale já trochu navážu i na to, co tady zaznìlo, o tom, že je to stabilní
státní úøad, který pracuje, tak jak by mìl, že jsou to zkušení úøedníci. Ono
to tak není. V SÚKL v roce 2013 byl takový personální vítr, když to nazvu,
že si myslím, že málokterá státní instituce toto zažila. Poèet zamìstnancù
SÚKL se za rok zvýšil o 100 na 420 zhruba, aniž by se zmìnila agenda, a
výsledky jsou takové, jaké jsou. Kromì toho shodou náhod z Ministerstva
zdravotnictví z odboru farmacie a z dalších odešlo v prùbìhu roku 2013 18
lidí, vesmìs všichni do vedoucích pozic SÚKL. Mùžeme si to vyložit tak, že
zjistili, že je práce na ministerstvu nebaví, že chtìjí dále pomáhat zdravot-
nictví, a zjistili, že SÚKL je oblast, kde chtìjí pomáhat a nezištnì pracovat
pro blaho systému. Samozøejmì, takto to mùžeme dát. Myslím si ale, že
zmìny, které tam probìhly právì v minulém roce, spojené s dalšími lid-
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kraj není dostateènì, øeknu, nápomocen a nemá zájem na tom, pomoci
Ministerstvu dopravy v tom, aby na tomto projektu pokraèovalo, budu jako
poslanec využívat svého práva a interpelovat hejtmana Støedoèeského kra-
je, aby tomuto nebránil a aby se této vìci vìnoval. Vám dìkuji za odpovìï
a doufám, že nezùstane do budoucna jenom u slov, ale že pøijdou na øadu
i èiny a skutky, tak abychom opravdu rychlodráhu vybudovali. Myslím si, že
si to ty desítky tisíc lidí, které jezdí dennì do práce z Kladenska do Prahy
a zpátky, zaslouží.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další
interpelací se pøipraví paní poslankynì Gabriela Pecková. Bude interpelo-
vat pana ministra zdravotnictví Svatopluka Nìmeèka.

Mám tedy ještì dvì omluvy. Paní poslankynì Jana Lorencová se
omlouvá z dnešních odpoledních interpelací a od 15.30 z pracovních
dùvodù se omlouvá paní ministrynì Vìra Jourová.

Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Gabriela Pecková: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Vážený pane ministøe, dámy a pánové, já se na vás neobracím dnes s do-
tazem, kde vezmete chybìjící finanèní prostøedky pro zdravotnický systém,
které budou chybìt zcela jistì po úplném odstranìní zdravotních poplatkù.
Já se na vás obracím dnes z pozice lékaøe, který je prakticky každodennì
konfrontován s regulaèní funkcí poplatkù.

Do zdravotnického systému vstupují tøi základní subjekty. Pacient, který
samozøejmì chce co nejdostupnìjší, nejkvalitnìjší péèi, lékaø, který chce
co nejlepší péèi svým pacientùm poskytnout, a pojiš�ovna, která to celé
musí zaplatit, a pøitom disponuje jen zcela urèitým balíkem penìz. Tento
systém pochopitelnì bez nìjaké formy regulace by byl dlouhodobì neu-
držitelný. Pokusy pojiš�oven pøenést tuto regulaci pøímo na poskytovatele,
tedy nás lékaøe, formou sankcí za pøekroèení pojistného plánu, indukované
péèe nebo sankcemi za vyžádanou péèi èi preskripci vedou sice k
omezení péèe, ale bohužel èasto u pacientù, kteøí ji nutnì potøebují a jen z
podstaty svého onemocnìní jsou takzvanì drazí nebo mìli tu smùlu, že
onemocnìli ke konci úètovacího období.

Ptám se proto, pane ministøe, jakou formu regulace budete navrhovat,
protože v programovém prohlášení vlády jsem nic takového nenalezla. A
regulaèní funkci poplatky prostì mìly a objektivnì úspory do systému
pøinášely. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni a poprosím
pana ministra zdravotnictví, dnes zjevnì mezi poslanci oblíbeného a
žádaného. Prosím, pane ministøe, máte slovo.
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tzv. studií proveditelnosti, která má název Železnièní spojení Prahy, letištì
Ruzynì a Kladna. Pro zadavatele, Správu železnièní dopravní cesty, ji
zpracovává sdružení firem METROPROJEKT a SUDOP. Tato studie øeší
zámìr komplexnì, tedy s ohledem na možné využití a propojení systému
hromadné dopravy mìstské, regionální a dopravy individuální a se
zøetelem na variantnost navrhovaných øešení. Cílem je zkvalitnìní,
skuteènì zkvalitnìní dopravy mezi Prahou a Kladnem a napojení letištì
rychlou a kapacitní, nejlépe dálkovou železnièní dopravou.

K èasovému plnìní. Studie proveditelnosti byla dokonèena a odevz-
dána v prosinci roku 2013. V lednu 2014 byla pøedložena k pøipomínkování
jednotlivým složkám Ministerstva dopravy, Správy železnièní dopravní ces-
ty a dalším zainteresovaným institucím, tak aby byla projednána a dopra-
cována do závìreèné podoby. Poté bude sloužit jako podklad pro urèení
technického rozsahu jednotlivých staveb a k dalšímu sledování a jejich
èlenìní z hlediska další projektové a hlavnì majetkoprávní pøípravy.

Nìkteré èásti železnièní infrastruktury na tomto spojení jsou však v
souèasné dobì už sledovány jako variantní a jsou zaèlenìny do rozpisu
projektové pøípravy SŽDC, na nichž probíhají projektové práce. Jenom v
krátkosti bych chtìl uvést ètyøi takovéto záležitosti. Jedná se o rekonstruk-
ci Negrelliho viaduktu. Tato stavba má schválený zámìr projektu a v
souèasné dobì bìží výbìrové øízení na zpracovatele projektu stavby a
pøedpokládá se realizace v roce 2014 až 2016 s využitím financování
zdrojù OPD1. Modernizace a dostavba železnièní stanice Praha –
Masarykovo nádraží. Stavba má zpracovaný zámìr projektu a pøípravnou
dokumentaci. Pøedpokládá se žádost o vydání územního rozhodnutí v
druhé polovinì roku 2014 a po nabytí právní moci stavebního povolení v ro-
ce 2016, tak aby mohlo být v roce 2017 a 2018 realizováno, opìt s mo-
žností financování z programu OPD2. Modernizace železnièní stanice
Praha–Bubny je v souèasné dobì ve zpracování zámìru projektu.
Modernizace železnièní stanice Kladno, tato stavba øeší kromì samotné
stanice i úsek pro zastávku Kladno–Ostrovec.

Chtìl bych jenom pøipomenout, že Ministerstvo dopravy bývá mnohdy
neprávem kritizováno za svoji neèinnost, ale nejvìtší problém dneska
máme v oblasti územních plánù krajù a katastrofální situace je v
Jihomoravském kraji a druhý nejhorší je Støedoèeský kraj. Tady bych chtìl
apelovat na pomoc vás poslancù. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Pan posla-
nec, prosím o jeho doplòující otázku. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Já vám tu pomoc, by� jako opozièní poslanec,
nabízím, pane ministøe. Nìkteré vìci, o tom vím, v pøípadì, že Støedoèeský
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tomu dobøe rozumìla, pan ministr nebude navrhovat žádnou formu regulace
nadužívání. Pøesto dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za otázku. Pane ministøe,
poprosím vás o doplnìní.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Dìkuji. Já myslím, že
má slova byla vyložena dobøe. Myslím, že tak jak jsou nastaveny stávající
úhradové mechanismy, tak by nemìlo dojít k nièemu špatnému z hlediska
systému a podle mého hlubokého pøesvìdèení by nemìlo dojít k nìjakému
nadužívání zdravotní péèe.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další v poøadí interpelací je
pan Antonín Seïa a bude interpelovat opìt pana ministra Svatopluka
Nìmeèka ve vìci úhrad zdravotnických prostøedkù pro diabetiky. Máte slo-
vo, pane poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe. Zajisté jako bývalý øeditel nemocnice víte o problémech s úhradou
zdravotnických pomùcek pro diabetiky. Konkrétnì se jedná o omezení
úhrady poètu diagnostických proužkù na stanovení glukózy èi proužkù k vi-
zuálnímu testování. Podobnì je to s úhradou jehel k inzulínovým perùm èi
omezením pøedepisování inzulínové pumpy.

Vážený pane ministøe, metodika Všeobecné zdravotní pojiš�ovny k ú-
hradovému katalogu Všeobecné zdravotní pojiš�ovny zøejmì vychází z ú-
hradového katalogu Ministerstva zdravotnictví. Chci se zeptat, pane
ministøe, zda se alespoò pokusíte zmírnit finanèní zatížení rodin, ve kterých
mají diabetika. Dìkuji za vaši odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane poslanèe. Máte slo-
vo, pane ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, já tedy na úvod s
upøímností pro mì vlastní musím øíct, že by� jsem mnoholetý bývalý øeditel
velké nemocnice a pøedtím i malé, tak s tímto problémem úplnì detailnì
seznámen nejsem. Nicménì dìkuji za tuto informaci. Dìkuji za informaci o
tom, že co se týèe úhrad léèivých prostøedkù a diagnostických prostøedkù
pro diabetiky, není tam všechno v poøádku. Myslím si, že právì chroniètí
nemocní, a diabetici mezi nì bezesporu patøí, si zaslouží, aby solidární
pojištìní prostì pokrylo drtivou vìtšinu nákladù, které se svým
onemocnìním mají.

-  -

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci. Já bych
možná zaèal trochu zpochybnìním tvrzení, které tady zaznìlo, že po-
platky mají regulaèní funkci. Ony se tak nazývají, ony byly s tímto
zavádìny, ale bohužel data... Nebo bohužel – bohužel možná pro za-
stánce poplatkù data, která máme nasbírána za nìkolik let po zavedení
tìchto poplatkù, to popírají. V podstatì jediný poplatek, kde se ukázalo,
že má trvale regulaèní funkci, je poplatek za pohotovost. Tam skuteènì
po jeho zavedení došlo k pomìrnì prudkému poklesu využívání pohoto-
vosti a ten pokles se udržel i mnoho let poté, kdy byl tento poplatek
zaveden. U tìch zbývajících, mám teï na mysli poplatek za den hospita-
lizace a poplatek za využívání ambulantní péèe, došlo po zavedení
tìchto poplatkù ke skokovému poklesu ve využívání této péèe, to je
pravda, nicménì zhruba dva roky poté se ty køivky spotøeby zdravotní
péèe jak u lùžkové péèe, tak u ambulantní zaèaly dostávat v podstatì na
tu úroveò, kde byly pøedtím. A ono je to podle mého názoru i logické.
Protože pokud vezmeme pohled pacienta a vezmeme sílu vztah
lékaø–pacient, tak je podle mì neoddiskutovatelné, že ta informaèní
pøevaha lékaøe je taková, že pacient skoro vždycky nakonec udìlá to, co
mu doporuèí ten lékaø. A myslím, že je to správné. Prostì pacient lékaøi
vìøí a dá na jeho doporuèení. Neumím si moc pøedstavit, když lékaø po-
šle pacienta v rámci ambulantní péèe na další vyšetøení k dalšímu speci-
alistovi, že pacient øekne ne, já bych tam platil 30 korun, já to využívat ne-
budu. Podle mì mnohem více záleží na tom, jak jsou nastaveny úhrady,
nakolik jsou lékaøi, a to jak praktici, tak specialisté, motivováni k tomu,
aby zvyšovali objem péèe, aby zvyšovali poèet ošetøených pacientù, a
podle toho se to odvíjí. Co se týèe nemocnic, tak je to úplnì totéž. Myslím
si, že zrovna v nemocnièní péèi dneska máme nastaven systém DRG,
který rozhodnì nemotivuje poskytovatele k tomu, aby drželi pacienty na
lùžkách zbyteènì dlouze.

Takže abych odpovìdìl jasnì a struènì na vaši otázku, nemyslím si, že
zrušení poplatkù za den hospitalizace nebo zrušení poplatkù u ambulant-
ních specialistù a praktikù povede ke zvýšenému nadužívání zdravotní
péèe. Prostì ten, kdo o tom rozhoduje nakonec, je ten poskytovatel.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Chci se
zeptat paní poslankynì Peckové, zda chce dát doplòující otázku. Chce,
dobøe.

Poslankynì Gabriela Pecková: Já bych tady jenom uvedla na pravou
míru, že co se týèe poplatku za hospitalizaci, tak se nejednalo o regulaci.
Šlo o úhrady za stravu a ubytování. Nešlo tedy o regulaci. Jinak, jestli jsem
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì
za dotaz. Poprosím pana ministra Antonína Prachaøe o odpovìï.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Dámy a pánové, dìkuji za ten-
to dotaz. Já bych jenom shrnul na úvod nìkolik málo èísel. Za rok 2013 by-
lo vybráno na mýtu 8,6 miliardy, za rok 2014 se skuteènì plánuje výbìr
zhruba 8 miliard vèetnì poskytnuté slevy dopravcùm na základì zvýšené-
ho využívání. Ty slevy jsou poskytnuty, pokud dopravce využívá více dálni-
ce a zaplatí urèitou sumu, tak z této sumy jsou potom poskytnuty slevy. Tyto
slevy samozøejmì mají dva aspekty. Jeden je ten, že se dopravcùm po-
skytuje sleva, ale ta není až tak vysoká. Druhý aspekt je to, abychom moti-
vovali dopravce, aby využívali zpoplatnìné úseky a mìli nárok na slevu.
Tady je to opravdu vyvážené. 

Co se týká výše sazeb a vùbec pøíjmù zdrojù do státního rozpoètu, v
roce 2011 bylo z iniciativy ÈESMADu vyvolané jednání se státní správou
a s Ministerstvem dopravy a s panem ministrem Bártou byla uzavøena
smlouva na dobu ètyø let s tím, že výše mýta zùstane stabilní pro
ekologickou tøídu Euro 5. Evropská unie a všichni výrobci zaèali vyrábìt
auta s ekologickými tøídami Euro 5 a v podstatì v dnešní dobì nižší vo-
zidlo s ekologickou tøídou už ani nepøihlásíte do systému. Tím pádem
nám narostl poèet ekologických vozidel až na 64 %. Na výbìru mýta se
nepodílejí jen èeští dopravci, ale podílejí se i tranzitující dopravci. Tady
výbìr mýta není jen otázka jen sazeb, ale je to také otázka, jestli tranzi-
tující dopravci chtìjí pøes Èeskou republiku jezdit, a to je problém infra-
struktury.

Co se týká možností úpravy cen bìhem trvání této smlouvy se státem,
ve smlouvì se píše o tom, že stát mohl zvyšovat meziroènì výbìr mýta o
inflaci. Byla to jen neèinnost Ministerstva dopravy, které se tomuto
nevìnovalo, a to není vìcí ani ÈESMADu ani Omega servisu.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe, za
odpovìï. Chci se zeptat paní poslankynì? Nebude doplòující otázka,
dobøe. Dìkuji.

V tom pøípadì další v poøadí je paní poslankynì Kateøina Koneèná s in-
terpelací na pana ministra Jana Mládka ve vìci nového rámce pro energe-
tiku Evropské unie. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Pane místopøedsedo, vážené
kolegynì a kolegové, vážený pane ministøe, já bych úplnì na úvod, i když
si beru èas, chtìla podìkovat, protože za 12 let v této Snìmovnì je to po-
prvé, kdy jsou pøítomni všichni ministøi na interpelacích. By� tu chybí
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Já situaci nechám zanalyzovat, a co bude v mých silách, samozøejmì
ve spolupráci se zdravotními pojiš�ovnami, se budu pokusit øešit tak, aby-
chom jim byli nápomocni. A to, co v této vìci budeme dìlat, pøipravím pro
vás písemnou informaci.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Ještì prostor pro doplòující
otázku.

Poslanec Antonín Seïa: Ani ne tak pro otázku. Vážený pane ministøe,
já dìkuji za upøímnost pøedám vám konkrétní pøipomínky. Dìkuju.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dále je zde v poøadí paní
poslankynì Kvìta Matušovská. Bude interpelovat pana ministra Antonína
Prachaøe ve vìci problematiky výbìru mýta. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Kvìta Matušovská: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená
vládo, vážený pane ministøe. Ráda bych se vás zeptala na stav ohlednì
problematiky výbìru mýta a jeho možného budoucího vývoje v kontextu
vašeho ètyøletého pùsobení na Ministerstvu dopravy.

Ze svého pøedchozího pùsobení a� ve funkcích sdružení
automobilových dopravcù ÈESMAD BOHEMIA, èi OMEGA SERVIS HOL-
DING máte bohaté zkušenosti s provozováním nákladní silnièní dopravy,
kdy bylo vaší snahou z podstaty vìci chránit dopravce a prosperitu firmy.
Tedy jinými slovy, snažit se o to, aby dopravci mìli co nejnižší platby jak za
mýtné, tak za další poplatky tvoøící fiskální pøíjmy státního rozpoètu.
Pøestože èeský mýtný systém prochází rozsáhlou obnovou a modernizací
a roste pøitom doprava na dálnicích a rychlostních komunikacích,
paradoxnì klesá výbìr mýtného. Dùvodem je rostoucí podíl vozidel v e-
misní kategorii Euro 5, které platí nižší mýtný tarif. Pokraèující oèekávanì
rychlý pøesun vozidel pøedevším z kategorie Euro 3 do Euro 5 významnì
snižuje odhadované pøíjmy z mýta. Státní fond dopravní infrastruktury pro
období roku 2014 vychází z predikce pøíjmù ve výši 8,3 miliardy, pøièemž
tuto hodnotu snižuje o pøedpokládané poskytnutí slev tìmto dopravcùm ve
výši 300 milionù. Z tohoto dùvodu predikce Státního fondu dopravní infra-
struktury pro rok 2014 èiní 8 miliard.

Ptám se vás tedy, jakým zpùsobem chcete øešit tento neblahý jev, tedy
reálné snižování výbìru mýtného v Èeské republice, a dále, jakým
zpùsobem chcete øešit navýšení pøíjmù Státního fondu dopravní infrastruk-
tury tak, aby docházelo k udržitelné obnovì již podfinancované dopravní
infrastruktury v Èeské republice. 

Dìkuji.
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pro tuto oblast, bude podrobnì analyzována v létì 2014 na základì
pøezkumu smìrnice o energetické úèinnosti.

Komise navrhuje nový rámec øízení, který by systémem konzultací s
èlenskými státy vedl k tvorbì tzv. národních plánù pro
konkurenceschopnou, bezpeènou a udržitelnou energii. Ty by mìly zajistit
naplnìní cílù EU jak evropské závazky v podílu obnovitelných zdrojù a e-
nergetických úspor, tak cíle snížení emisí skleníkových plynù v sektorech
mimo EU ETS. Pokud komise shledá plán nedostateèným, zahájí hlubší
konzultaèní proces s cílem posílit obsah akèního plánu. Úvodní diskuse
ministrù je oèekávána na Radì pro konkurenceschopnost 20. února 2014,
na Radì pro životní prostøedí dne 3. bøezna a na Radì pro energetiku dne
4. bøezna 2014. Diskuse k rámci probìhne též na Evropské radì ve dnech
20. a 21. bøezna 2014.

Nyní mi dovolte pøiblížit pozici Èeské republiky. Èeská republika pod-
poruje úzké provádìní cílù klimaticko-energetického rámce s dalšími stra-
tegiemi EU zejména v oblasti prùmyslové politiky a reindustrializace
Evropské unie. Nejefektivnìjším nástrojem by bylo stanovení pouze jedno-
ho celoevropsky závazného cíle, jelikož vícenásobné cíle mnohdy pùsobí
protichùdnì, navzájem tak snižují svoji efektivitu a zvyšují celkové náklady
na jejich dosažení. Nejvhodnìjší je stanovení cíle EU pro snižování emisí
skleníkových plynù ve výši 35 % oproti úrovni roku 1990. Vyšší, 40%
závazek mùže Èeská republika akceptovat jako ústupovou variantu pouze
v pøípadì dosažení celosvìtové dohody o ochranì klimatu. K cíli 35 % se
díky výhodné výchozí základnì v roce 1990 Èeská republika dostane dík
stávajícím opatøením. Cíl 40 % je pøijatelný pouze za pøedpokladu prodlou-
žení platnosti opatøení na ochranu energeticky nároèného prùmyslu a také
za pøedpokladu, že rozdìlení závazku bude respektovat vyšší nároky na
plnìní cíle v nových èlenských státech.

Pro pøípadné stanovení si cíle pro podporu obnovitelných zdrojù dle ná-
vrhu Komise ve výši 27 % musí jako ústupová varianta jasnì platit, že mùže
být na úrovni EU pouze indikativní a nesmí se v budoucnu rozpadnout do
národních závazných cílù. Cíl 27 % je pro ÈR nepøijatelný, protože nelze
garantovat, že další povinné navyšování obnovitelných zdrojù po roce 2020
lze v podmínkách ÈR zajistit bez navyšování dodateèných nákladù.
Nepodporujeme ani cíl na úrovni EU, protože by mohl implikovat takový bu-
doucí vývoj, že by pouze stavìli v zemích s pøíhodnými podmínkami –
Nìmecko, Støedomoøí – a náklady na nì by sdílely všechny státy vèetnì ÈR
a jejich obèanù.

Energetická úèinnost a její zvyšování jsou dostateènì ošetøeny ve
stávající legislativì, pøedevším ve smìrnici o energetické úèinnosti. ÈR je
proti dalším ambiciozním cílùm, nebo� pøestože energetické úspory patøí k
prioritám naší energetické politiky, v pøípadì konkrétních závazných cílù
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premiér, dìkuji vládì, že toto bere vážnì, nebylo to tu zvykem, nìkdy jste
tu byli tøeba úplnì osamoceni.

Ale úplnì na zaèátek. Evropská komise pøedstavila 22. ledna nový kli-
maticko-energetický balíèek s øadou dùležitých dokumentù pro budouc-
nost evropské energetiky. Evropský parlament potom 5. 2. schválil rezolu-
ci k tomuto balíèku. Zveøejnily si tedy mj. cíle pro rok 2030. Evropské státy
by se mìly zavázat ke snížení 40 % emisí Cu2 oproti roku 1990 a hlavnì
tento balíèek stanovil celoevropský cíl pro 27 % podílu obnovitelných
zdrojù v energetice.

Cíl snížení emisí je snad pochopitelný, i když bych dovedla diskutovat
o èíslu. Ale vzhledem ke zkušenosti, kterou má Èeská republika právì s ob-
novitelnými zdroji energie, mì nejen pøekvapilo hlasování našich
europoslancù v Evropském parlamentu, ale chtìla bych se zeptat, jaké
doporuèení dá vaše ministerstvo panu premiérovi, který pojede na
bøeznový summit, který mùže být vlastnì tím posledním, který tyto vìci
ještì dovede zastavit. Protože pokud by energeticko-klimatický balíèek
zùstal tak, jak je nyní, tak se na mì nezlobte, ale nemohou platit vaše sliby
z programového prohlášení o tom, že nebudete zvyšovat ceny energií a že
nebudete zvyšovat životní náklady domácností, protože se to v nich prostì
bude muset projevit. Takže co poradíte panu premiérovi? Pøedpokládám
tedy, že se vás tedy zeptá jako ministra prùmyslu a obchodu na tuto vìc.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì. Pane
ministøe, máte slovo, poprosím vás o odpovìï.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, chtìl bych na
zaèátek zdùraznit, že vláda bere tuto situaci velmi vážnì a bude se tou-
to otázkou zabývat. Ve støedu 22. ledna 2014 totiž Evropská komise
vydala sdìlení nastiòující budoucí politický rámec EU v oblasti klima-
tické a energetické politiky do roku 2030 na základì dosavadních zku-
šeností z naplòování cílù 20–20–20 klimaticko-energetického balíèku z
roku 2008.

Komise navrhuje nový cíl redukce domácích emisí skleníkových plynù,
a to o 40 %. Nicménì v rámci pøípravy se diskutovala i 35% výše cíle ve
srovnání s rokem 1990 s rozdìlením na sektory zahrnuté v ETS, èili Emition
Trading System, a nezahrnuté do ETS jako základ evropské klimatické a e-
nergetické politiky do roku 2030. Cíl by mìl být splnìn závazným evrop-
ským cílem podílu obnovitelných zdrojù ve výši minimálnì 27 %, který by
ovšem nebyl závazný pro jednotlivé èlenské státy. Otázka optimálního
zpùsobu dosažení energetických úspor do roku 2030, vèetnì navržení cíle
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Co se týká zákona o významné tržní síle, ten jsem stáhl z jednoduchého,
spíše technického dùvodu, protože pro mì je to trochu deja vu. Když jsem
byl pøed osmi lety ve vládì jako ministr zemìdìlství, tak jsem to pøedkládal
ve snaze pomoci, a ono to nìjak od té doby stále nefunguje. Takže jsem
pøipraven to pøedložit znovu, ale po pomìrnì zevrubné diskusi s odvìtvím,
protože tady je snadné projevit dobrou vùli, ale dosáhnout výsledku je
nìco úplnì jiného, což ukazuje reálná situace v posledních osmi letech v
této zemi. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe, za odpovìï.
Dále je zde v poøadí pan poslanec Bohuslav Svoboda, který interpeluje pa-
na ministra financí Andreje Babiše ve vìci výpadku z rozpoètu. Máte slo-
vo, pane poslanèe.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Vážený pane pøedsedající, vážený
pane ministøe financí, vážené dámy, vážení pánové, moje otázka smìøuje k
tomu, že populistickým rozhodnutím o zrušení poplatkù za pobyt v nemoc-
nici dochází v nemocnici k výpadkùm mìsíènì 175 mil. korun, roènì 2,1
mld. Jenom mi dovolte zdùraznit, že to nejsou žádné regulaèní poplatky,
jsou to skuteènì poplatky za pobyt v nemocnici a za stravu a jsou to po-
platky, které pro nìkteré nemocnice, zvláštì pro nemocnice malé a
léèebny dlouhodobì nemocných, jsou jedinými poplatky, které na tu stra-
vu mají. Byli jsme ujištìni panem ministrem zdravotnictví, že tato ztráta bu-
de nemocnicím kompenzována.

Moje otázka na vás, pane ministøe, je, z jakého zdroje bude kompenzo-
vána, kdy ta kompenzace bude provedena, protože od ledna nemocnice
nic nedostávají, a jakou formou bude tato kompenzace provedena. Vy sám
o sobì øíkáte, že jste pravicový nepolitik. Tak ta moje poslední otázka je,
jak si pøedstavujete pravicovou politiku. Protože jestli si myslíte, že roz-
dávat všechno zadarmo a na dluh je pravicové, tak se hluboce mýlíte.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím pana ministra financí Andreje Babiše o odpovìï.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, dámy a pánové, mì už média pøesvìdèila, že jsem politik,
i když jsem bývalý voliè ODS. Asi jsem støedopravý politik. Ukázal jsem to
hlavnì v tom, že jsem založil hnutí ANO, které zabránilo nástupu socialis-
tické vlády za podpory komunistù a hlavnì zvyšování daní. Takže urèitì si
myslím, že pravièáci v minulých volbách hlavnì volili hnutí ANO, a ne ODS
a TOP 09.

Ohlednì zdrojù, myslím, že na tohle musí odpovìdìt pan ministr
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mùže jejich splnìní pøinést nedozírné náklady, podobnì jako v minulosti
v pøípadì OZE. Proto preferujeme radìji dohodu nad konkrétními
smysluplnými opatøeními.

Na závìr mi dovolte krátké –

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane ministøe, omlouvám se, váš
èas vypršel.

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Pane pøedsedající, shr-
nutí nebude. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Ještì je doplòující otázka. Urèitì
ještì dostanete prostor, pane ministøe.

Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji. Dám doplòující otázku, proto-
že bych shrnutí ráda slyšela. Hlavnì bych ráda slyšela, že vláda v tomto
bude jednotná a tak, jak pan ministr pøedeslal, bude opravdu postupovat,
a to koordinovanì, vèetnì pana premiéra, který prozatím, pokud takto bu-
de postupovat, vlastnì popøe hlasování svých vlastních poslancù v
Evropském parlamentu, ale nicménì jeho vìc.

Ale pane ministøe, ještì bych se ráda zeptala na jednu vìc mimo tuto
oblast, ale pøíští týden interpelace nebudou a myslím si, že mi na ni odpo-
víte velmi jednoduše, a to je, proè jste stáhl zákon o významné tržní síle.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za doplòující otázku a po-
prosím vás, pane ministøe ještì o odpovìï. 

Ministr prùmyslu a obchodu ÈR Jan Mládek: Dovolte mi reagovat na
doplòující otázky. Chtìl bych ujistit všechny zde pøítomné paní poslankynì
a pány poslance, že vláda bude postupovat naprosto koordinovanì. Chtìl
bych zdùraznit, to shrnutí mìlo být v tom, že z Bruselu nepøišly jenom
špatné zprávy. Pøišla jedna zpráva dobrá a jedna špatná. Ta dobrá zpráva
je pøece v tom, že tím prvním primárním cílem bude snižování skleníkových
plynù, a jak jsem naznaèil ve svém projevu, tak to nemusí být zas takový
problém. Samozøejmì to také implicitnì umožòuje rozvoj jaderné energeti-
ky, na které máme zájem, protože rozvojem jaderné energetiky je plnìn cíl
èíslo jedna, nikoli však samozøejmì cíl èíslo dva. V pøípadì druhého cíle
udìláme všechno pro to, aby nebyl v té výši.

Co se týèe hlasování nìkterých našich poslancù Evropského parla-
mentu, budu s nimi hovoøit a pokusím se je pøesvìdèit, že zejména v této
oblasti by mìli pøíštì hlasovat jinak.
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skuteènì nevím, o které psychiatrické léèebnì pan poslanec mluví. Pokud
dìti nemají co jíst nebo jak jim pomoci, tak nech� se klidnì obrátí na mou
nadaci a já jim pomùžu.

Ale já bych možná taky chtìl, když už mluvíte o té psychiatrii, teï jsem
slyšel, že se pøipravuje v rámci operaèních programù nìjaký program, že
chceme dát 3 mld. korun na psychiatrii v rámci ROPu. Nevím, jestli je to
pravda, nebo není. Takže já se urèitì budu snažit najít peníze v rozpoètu a
budeme to øešit s panem ministrem Nìmeèkem, ale znovu opakuji, že je
tam velký prostor k šetøení a také i v tìch lécích. Takže SÚKL taky má urèitì
obrovské rezervy. A teï se na mì obrátili nìjací lidé, kteøí pøipravují nìjakou
interpelaci ohlednì toho, jak se u nás nakupují léky, a tam je údajnì do-
konce až miliarda rezerva. Takže se tomu budeme vìnovat a urèitì peníze
najdeme. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Dále byl vylosován v poøadí
pan poslanec Vojtìch Adam. Bude interpelovat pana ministra kultury
Daniela Hermana ve vìci dodržování desatera. Máte slovo, pane poslanèe. 

Poslanec Vojtìch Adam: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
já jsem se obrátil na pana ministra kultury, aby se necítil osamocen, aby
mìl také nìjakou práci, a navážu na vèerejší diskusi o významném dnu, dni
studentstva. Budu citovat ze stenozáznamu: Jsem absolventem jedné z fa-
kult Karlovy univerzity, která je dokonce starší než univerzita sama.
Teologická fakulta byla založena v roce 1347, tedy o rok døíve než Karlova
univerzita, a právì díky komunistické stranì byla tato fakulta vyakènìna ze
svazku univerzit a byla vyhnána z Prahy a já jako student jsem stál pøed sa-
mopalem komunistické Státní bezpeènosti.

Wikipedie o Univerzitì Karlovì a vyakènìní teologické fakulty hovoøí:
Hned po osvobození v kvìtnu 1945 obnovila fakulta èinnost a pokraèovala
v ní do konce studijního roku 1949–50. Dalších 40 let nepøíznì, tentokrát ko-
munistického režimu zapoèatého v roce 1950 vynìtím fakulty ze svazku
Univerzity Karlovy v Praze, fakulta pøeèkala v exilu v Litomìøicích, kam byla
pøestìhována v roce 1953 pod vynucenì zamìnìným názvem
Øímskokatolická cyrilometodìjská bohoslovecká fakulta.

Pane ministøe, já jsem roèník 1950 a promoval jsem v roce 1975. Vy jste
o 13 let mladší. Èili studoval jste v 80. letech. Kdy jste, prosím vás, ale ne-
bude to zajímat jenom mì, ale možná i jiné poslance a poslankynì, kdy jste
jako student stál pøed samopalem komunistické Státní bezpeènosti?

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za dotaz. Pane ministøe
Hermane, poprosím vás o odpovìï.
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Nìmeèek, protože za prvé poplatky v nemocnicích byl nápad ÈSSD. My
jsme jako hnutí chtìli rušit poplatky za recept, protože to jde lékárníkùm do
kapsy. Já myslím, že tam máme struktury, které se koncentrují a nežijí si
špatnì.

A z hlediska tìch zdrojù se staèí podívat na to, co nám tady ve VZP
pøedvádìl pan Šnajdr. Máme to v tom slavném reportu Healthcare corrup-
tion report, kde je nazván váš èlen pan Šnajdr jako šedá eminence
èeského zdravotnictví. No a mùžeme si vzpomenout na ty izipy, na ty kar-
dioporty a nevím, co tam všechno ještì bylo. A jsme v úplnì absurdní situ-
aci, kdy ministr zdravotnictví nemùže kontrolovat dceøinou spoleènost
Nemocnice na Homolce, protože páni na Homolce si z toho asi udìlali svo-
je rito. A pokud vím, tak právì dneska zatkli vašeho kmotra, který to na
Homolce organizoval a který se dostal do fáze, že øídil celou ODS.

Takže urèitì pan ministr zdravotnictví by se mìl podívat, jak teèe tìch
150 mld. z VZP. To není o úhradové vyhlášce, to je o tom, proè operace
slepého støeva nìkde, nevím kde, na Ostravsku, stojí ménì nebo více než
stejná operace nìkde jinde. Takže bude strašnì zajímavé se podívat, jak
ty pojiš�ovny fungují a jak se nakupují zdravotnické pomùcky a prostøedky.
Na to ještì nemáme ani zákon. Takže je tam strašnì moc penìz a já si mys-
lím, že je tam velký prostor k šetøení a k tomu, aby koneènì veøejnost se
dovìdìla, jak peníze v tom zdravotnictví jsou rozdìlovány. Nedávno jsme
èetli o bonusech, jak to funguje, o nakupování pøístrojù atd. Takže tam si
myslím, že je velký prostor a urèitì ty poplatky proti tomu, co se tam plýtvá
a krade, jsou drobné. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Chci se
zeptat pana poslance Svobody – takže bude doplòující otázka. Máte slovo.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Ta otázka není doplòující, je základní.
To, co nám pan ministr øíkal, mì skuteènì v tuto chvíli nezajímá, jak se
budou tyto vìci øešit. Mì v tuto chvíli zajímá, jaka bude fungovat malá psy-
chiatrická dìtská léèebna, protože ona už peníze na jídlo pro ty dìti nemá
a nebude mít, a já se ptám na jediné dvì jednoduché otázky: jak a kdy jim
kompenzujete to, co se jim vzalo a co byla souèást jejich rozpoètu, ze
kterého provádìli ani ne léèebnou èinnost, ale starost o to, aby dìti a pa-
cienti dlouhodobì nemocní mìli co jíst. Ta otázka je velmi jednoduchá, ne-
musím slyšet žádné další politické proklamace.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím pana ministra
Andreje Babiše o odpovìï.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Tak já
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za odpovìï. Ještì
doplòující otázka. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Vojtìch Adam: Doplòující otázka ani ne. Já dìkuji za
vysvìtlení, protože z toho, co jste vèera øekl, to jasnì vyplynulo, jako že to
souviselo s vyakènìním teologické fakulty z univerzity. Tak tím je to
vysvìtleno. My jsme takoví hrdinové nebyli. Na nás samopal nemíøil. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Pan ministr už na to
nebude reagovat.

Dále v poøadí zde byl pøihlášen do interpelací pan poslanec Marek
Benda a pan poslanec Radim Holeèek. Každopádnì tito dva své interpe-
lace stáhli. V tom pøípadì 25. v poøadí je pan poslanec Daniel Korte, který
by mìl interpelovat pana ministra Lubomíra Zaorálka. Takže se chci zeptat,
zda pan poslanec zde je. Nevidím ho zde, v tom pøípadì jeho interpelace
propadá a budeme pokraèovat dál v poøadí. 26. v poøadí je paní
poslankynì Vìra Kováøová. Interpeluje paní ministryni Michaelu Marksovou
ve vìci zkrácených pracovních úvazkù. Ani paní poslankynì Kováøová zde
není. V tom pøípadì i její interpelace propadá. 27. v poøadí je... (Poslankynì
Kováøová se dostavila.) Ne. Už ne. Pokraèujeme v interpelacích v poøadí.
Poslanci, kteøí interpelují, mají zde být na místì a být pøipraveni interpelo-
vat, jinak pokraèujeme dál podle jednacího øádu.

Takže 27. v poøadí je paní Chalánková Jitka. Interpeluje pana ministra
Milana Chovance ve vìci pøesunu poboèky Èeské pošty v Olomouci. Máte
slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážený
pane ministøe, dovolte, abych se pøipojila do mozaiky interpelací, které se
týkají poboèek Èeské pošty a jejich eventuálního rušení.

Bìhem prosince a ledna 2013 jsme se v Olomouci dozvìdìli o zámìru
pøesunout poboèku Èeské pošty nacházející se na námìstí Republiky v
Olomouci do galerie Šantovka. Jednak obèané, jednak také nìkteré insti-
tuce, které budu jmenovat, dali najevo svùj nesouhlas s tímto krokem.
Ujiš�ujeme, že vítáme vznik další poboèky Èeské pošty, která by byla po-
štou úložní pro domácnosti v mìstské èásti Nové sady. Zrušení poboèky na
námìstí Republiky však nepøispìje ke kvalitnìjší dostupnosti ani pro do-
mácnosti a firmy sídlící v centru mìsta, ba ani pro domácnosti a firmy sídlící
v mìstské èásti Nové sady. Týká se to pojmu jako pìší dostupnost,
dostupnost veøejnou kapacitní dopravou, optimální kapacita statické
dopravy vèetnì parkování. Mohla bych tady konkretizovat i poèty domác-
ností, kterých se zamýšlený krok dotýká. Mimo pìší dostupnost je poboèka
na námìstí Republiky výhodnì umístìna i z hlediska statické dopravy. V
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Ministr kultury ÈR Daniel Herman: Pane pøedsedající, kolegynì,
kolegové, dìkuji za tento dotaz.

Na podzim roku 1981 na mì Státní bezpeènost zavedla svazek a byl
jsem v kategorii „provìøovaná osoba“. Ten svazek byl, pokud se pamatuji,
7. prosince 1989 skartován, takže bohužel jsem nikdy nemìl možnost na-
hlédnout do jeho nitra.

Tuším, že to bylo v roce 1982 nebo 1983, kdy jsem na høbitovì v
Èeských Žlebech na Šumavì, kde leží pochovaný bratr krále Šumavy
Josefa Hasila Bohumil Hasil, zastøelený v roce 1950 pøi pokusu vstoupit
na území Èeskoslovenska a vyvést odtud nìkteré obèany, kteøí byli
pøímo ohroženi tehdejším komunistickým režimem, tak já jsem se na tom
høbitovì pokoušel jeho hrob najít a pøi té pøíležitosti jsem tam opravoval
nìkteré znièené, naprosto zdevastované náhrobky a artefakty, které tam
zùstaly. Já jsem byl udán, vím konkrétnì kým. Pøijela tehdy veøejná
bezpeènost, auto, osobní automobil, který tam stál, tak zepøedu jedno
auto, gazík, zezadu druhé auto, vyskoèili tam pøíslušníci a se samopaly
nás zaèali vyšetøovat. Potom moje matka musela k výslechu. Mám ještì
schované dokumenty o tom, že rozkrádám majetek v socialistickém
vlastnictví, za to, že jsem tam opravoval ten høbitov, a bylo mi zakázáno
tam vstupovat.

Poté, asi to zase mohlo být 1982–1983, jsem opìt pod samopalem,
namíøeným i s prstem na spoušti, byl vyslýchán kvùli tomu, že údajnì za-
kládám mrtvou schránku, když jsem opravoval znièená boží muka rovnìž
na Šumavì poblíž Èeských Žlebù.

A tøetí moje zkušenost s palnou zbraní na mì namíøenou byla rovnìž
nìkdy ze zaèátku 80. let, kdy jsem opìt opravoval se svým kamarádem ze-
dníkem jednu lesní kapli zase na Šumavì, a tentokrát pøíslušník vojenské
kontrarozvìdky v civilu pøišel s pistolí a odtamtud nás vyhnal, že tam
nemáme co dìlat. Bylo to – já jsem si to tehdy ani neuvìdomoval, jaký to
byl risk, protože to bylo v podstatì poblíž hranice, a kdyby, øeknìme, tvr-
dil, že jsme chtìli opustit území Èeskoslovenska, že jsme chtìli pøekonat
hranice, které byly tehdy zadrátované, tak možná ještì dostal odmìnu.
Potom co nás vyslýchali pod tím samopalem, ti pøíslušníci udìlali ještì da-
lší šikanu, že nám znemožnili, øekli, že okamžitì musíme odejít poté, co si
všechno zapsali a vyslýchali, a nesmìli jsme odejít po cestì, která tam by-
la, ale museli jsme odejít pod tím samopalem z takového kopce, pod kte-
rým byla bažina, až jsme zmizeli pod tím obzorem. Že nebyl pøímý oèní
kontakt, tak pak už nevím, kdy odjeli.

Toto byla moje pøímá konfrontace s palnou zbraní, kterou drželi v
jednom pøípadì pøíslušníci Sboru národní bezpeènosti, v jiném pøípadì vo-
jenská kontrarozvìdka. Já jsem se tedy koukal pøímo do té hlavnì.
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vám poskytnu v písemné podobì v nejbližším možném termínu. Pøípadnì
pokud by bylo potøeba ještì nìco dalšího konkretizovat, pozvu vás na o-
sobní jednání v této vìci.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe.
Samozøejmì máte prostor na doplòující otázku.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji pøedevším za nabídku osobního
setkání, protože si myslím, že je zde mnoho neznámého jednak k té vzdále-
nosti – my samozøejmì vítáme možnost zøízení nové poboèky v prostoru
obchodního centra Šantovka, na druhou stranu argumenty pro zachování
jsou také pádné.

Druhá vìc, jak jsme hovoøili o tom, že instituce, které jsou poblíž, se mají
vyjádøit, tak skuteènì podepsaly výzvu k zachování poboèky na námìstí
Republiky. A týká se to Univerzity Palackého, Muzea umìní, Arcibiskupství
olomouckého, Vlastivìdného muzea apod.

Pokud hovoøíte o informaci o jednání s Magistrátem mìsta Olomouce,
nevím, co je tím myšleno, zda s úøedníky státní správy. Já mám k dispozi-
ci osobní dopis pana primátora, který po medializaci tohoto zamýšleného
pøesunu vyslovil nesouhlas. Ten dopis k dispozici mám. Ale nevím, jestli je
to dostateèný mandát jako vyjádøení mìsta.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Pane ministøe, popro-
sím vás o reakci.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Dìkuji vám za tento podnìt. Pokud
je možné tento dopis obdržet od vás, tak si ho velmi rád vezmu a celou tu
vìc nechám ještì jednou prošetøit. Znovu pøipomínám, že jsme slíbili ve for-
mátu vládního prohlášení, že budeme projednávat pøípadné pøesuny a
rušení poboèek – by� tady to není rušení poboèky, ale její pøesun –
primárnì s komunální sférou. Takže pojïme se na tento pøípad ještì
spoleènì podívat. Díky.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe. Další v
poøadí je paní poslankynì Jana Èernochová, která interpeluje pana minis-
tra obrany Martina Stropnického ve vìci úspor v resortu Ministerstva obra-
ny. Paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Jana Èernochová: Dìkuji, pane místopøedsedo. Už jsme
tady dnes hovoøili o jedné normì z tìch braných zákonù, které nás èekají
v nejbližších dnech. Já bych se chtìla zeptat, nebo poukázat na to, že se
nová vláda ve své koalièní smlouvì zavázala mimo jiné k odstranìní všech
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okolí poboèky je dostatek volných míst pro krátkodobé parkování. Rušení
veøejných služeb v centru mìsta také nepøímo ovlivòuje míru konkurence-
schopnosti ostatních veøejných, poloveøejných èi soukromých služeb.
Pøesunutí poboèky Èeské pošty do galerie Šantovka by tak znevýhodnilo
malé a støední podnikatele z okolí námìstí Republiky na úkor privátního ob-
chodního prostoru. Èeská pošta by se tak nemalou mìrou podílela také na
novodobé, v uvozovkách, skanzenizaci a atomizaci centra mìsta, tedy po-
stupného vymis�ování služeb z veøejných prostor mìsta.

Jsme pøesvìdèeni, že veøejná správa by tomuto umìlému jevu nemìla
podléhat, ale naopak jej korigovat. Pokud má Èeská pošta za cíl pøiblížit
své provozovny co nejširšímu poètu zákazníkù, jak sama deklaruje, pak
právì zachování poboèky na námìstí Republiky je tím prvním krokem
(upozornìní na èas), který je tøeba uèinit. Mám zde podpisy institucí poblíž
Èeské pošty. Týká se to univerzity, arcibiskupství a podobnì. (Opìtné
upozornìní na èas.) Koneèné stanovisko mìsta Olomouce jsem doposud
neobdržela. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Poprosím pana ministra
Milana Chovance o odpovìï.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, o pøestìhování poboèky Èeské pošty v
Olomouci bylo rozhodnuto ještì pøed mým nástupem do funkce ministra
vnitra. Já vám tedy teï snesu argumenty, které jsem obdržel od Èeské po-
šty.

Za prvé Èeská pošta tvrdí, že nová poboèka je vzdálena od té stávající
zhruba 700 metrù. Jestli to je málo, nebo hodnì – myslím si, že to je dost
velká vzdálenost pøedevším pro starší obèany. Druhá vìc, kterou
argumentuje Èeská pošta, jsou úspory na nájemném. To znamená, by� se
to stìhuje do nových komerèních prostor, mìlo by tam dojít ke snížení náj-
mu zhruba o 500 tisíc korun. To je další argument, který snáší Èeská pošta
na dùvod svého pøestìhování. Èeská pošta dále øíká, že celý tento projekt
byl projednán s Magistrátem mìsta Olomouce a všechny další konkrétní
kroky byly projednány i s organizacemi, kterých se to dotýká, vèetnì
Univerzity Palackého a arcibiskupství. Myslím, že vy jste zrovna univerzitu
uvádìla jako jeden ze subjektù, který dnes vyjadøuje nespokojenost s tím-
to krokem. Nová poboèka, která by mìla být v nákupním centru otevøená,
by mìla i lépe sloužit obèanùm dle stanoviska Èeské pošty a mìla by se
prodloužit její otvírací doba, a to od 9 do 21 hodin.

Ještì abychom uèinili všemu, co uèinit lze, zadost, tak si ještì vyžádám
podrobné stanovisko Èeské pošty a obrátím se na Magistrát mìsta
Olomouc, zda opravdu s ním tento pøesun byl projednán. Tuto informaci
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milionù až na tìch dnešních o nìco víc než 42, je – nechce se mi ani øíkat
hranièní, protože vytváøí perspektivu vnitøního dluhu, která se bude násobit.
A že ten odhad zhruba 50 miliard, který slyším ze zodpovìdných úst, tak
asi jako cílová cifra mohl být tím správnì nastaveným rozpoètem. Ale já
jsem pøesvìdèený a ukáže nám tento rok, jestli i tìch 42 miliard je utrace-
no tím nejsprávnìjším zpùsobem. Jsou indicie, že tomu tak úplnì není. A
je to od tìch drobných, vyslovenì drobných, jako jsou napø. zpùsoby zvy-
šování kvalifikace nevojákù z povolání, kteøí za pobírání plného platu
odjíždìjí nadlouho, nìkolikamìsíèní pobyty, kde jim je šest hodin dennì
vštìpována do hlav angliètina, aby po zbývající den nevím co pøesnì dìlali
a poté odjeli s nìjakým stanagem èíslo dva, který navíc ještì není zvlád-
nutý tak, aby se dalo o nich øíkat, že oni mohou v té angliètinì komunikovat.

Tìch pøíkladù je øada. Myslím, že se to dá docela jednoduchými
zmìnami tìch pravidel vylepšit. Je to ale samozøejmì pøedevším v
akvizièní èinnosti, kde prakticky není dne, abychom nenarazili na nìjakou
pavuèinu ve skøíni. Teï tøeba aktuální smlouva nebo zabezpeèení skladù
nevojenských, což je jistì citlivá záležitost, nás vmanévrovává smluvnì do
naprosto nerovného vztahu jakéhosi vydírání. A mohl bych uvádìt další a
další pøíklady. Jsou to ty klasické samozøejmì, jako jsou IT služby, jako jsou
externí právní služby, jako je tøeba i marketing. Ale jde to až po úplné drob-
nosti a obyèejnosti – jako objemný balík veškerého možného tisku každý
den v mém úøedním automobilu je úplnì nesmyslný.

Tìch dalších dùkazù je – mohl bych je tady jmenovat a já tam všude ty
rezervy s prominutím vidím, ale bude to trvat mìsíce, doufám, že ne roky.
A� si vezmeme nákupy uniforem, a� si vezmeme nákupy pneumatik, a� si
vezmeme nákupy pohonných hmot, tak každá vlastnì tahle ta složka není
úplnì prùhledná, nelze ji oznaèit za efektivní. Tak si myslím, že i tìch 42 mi-
liard se dá využít podstatnì lépe.

Ale možná, že jsem vám tolik neodpovìdìl k vojákùm v záloze. Já se o
to pokusím, abych nepøekroèil èas, ve druhé èásti své odpovìdi. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za odpovìï. Poprosím pa-
ní poslankyni o doplnìní.

Poslankynì Jana Èernochová: Já bych chtìla poprosit o odpovìï,
jestli skuteènì v tom dubnovém balíkù branných zákonù tady bude branný
zákon, který se tak skuteènì jmenuje, a zákon o službì vojákù v záloze.

Já samozøejmì chápu, že jsme na pùdì Poslanecké snìmovny, kde
nìkteré vìci mohou vyvolávat pocit, že se hádáme, že jsme v nesouladu,
že tady vedeme líté souboje. Já jsem osobnì toho názoru, že Armáda
Èeské republiky a speciálnì resort Ministerstva obrany by nemìl být
zmítán tìmito nìjakými politickými souboji. Pane ministøe, budete-li o to
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forem plýtvání veøejnými prostøedky. Pøesnì si myslím, že zrovna zákon
o službì vojákù z povolání èi branný zákon nabízí úsporu v resortu
Ministerstva obrany, po které tak èasto a tak razantnì nejen pan ministr
Stropnický volá. Podle pøedloženého návrhu totiž èiní mandatorní náklady
na jednoho profesionálního vojáka pøes pùl milionu korun, zatímco na vo-
jáky v záloze pouze 150 tisíc roènì. Pokud by došlo k pøijetí návrhu a
pøedpokládanému snížení poètu profesionálních vojákù zhruba o 1 500 a
zvýšení poètu záložákù o 4 000, mohl by stát ušetøit až ètvrt miliardy roènì.

Dokážu si tedy tím pádem velmi tìžko pøedstavit zøetelnìjší pøíklad –
nechci øíct vyhazování veøejných prostøedkù, ale spíš nešetøení finanèními
prostøedky než to, když v mírové dobì držíme zbyteènì velkou profesio-
nální armádu namísto toho, abychom ji nahradili mnohem levnìjšími vojáky
v záloze. Pøitom opìt tady jde zase o návrh, který respektuje klíèová stra-
tegická rozhodnutí armády, která uèinila. Byla to Bílá kniha o obranì, byla
to Koncepce aktivní zálohy ozbrojených sil Èeské republiky, kde stojí pøímo
– cituji – „zajistit revitalizaci a posílení role aktivní zálohy v systému
zajiš�ování bezpeènosti Èeské republiky“.

Takže bych chtìla poprosit pana ministra, aby i v tìchto dvou
pøípadech dvou zákonù nás ubezpeèil, že i tyto zákony budou pøedmìtem
jednání dubnové schùze a že nespadnou pod stùl, protože o aktivních
zálohách bychom tady mohli mluvit dlouhé hodiny, a zejména v dobì po-
vodní se všichni shodneme na tom, že to je nìco, co naše zemì nejen pøi
povodních velmi potøebuje. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní poslankynì, za
dotaz. Poprosím pana ministra o odpovìï. – A vás o klid v sále. By� je nás
tady málo, tak abychom se slyšeli.

Máte slovo, pane ministøe.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážený pane pøedsedající,
vážené kolegynì, vážení kolegové, dìkuji paní poslankyni za ten dotaz,
protože samozøejmì otázka vojákù v záloze, jejich využití a jejich, abych
tak øekl, naroubování na Armádu Èeské republiky je budoucností té ar-
mády. Znamená citelnou úsporu. To, že se ten zákon nevešel do tohoto
prvního balíku, mì mrzí, ale znovu se musím uchýlit k té vìtì, že pìt nebo
šest docela zásadních zákonných norem naráz je prostì porce, která se
nedá zodpovìdnì zvládnout. Myslím, a to se nechci nìjak alibisticky vy-
mlouvat, ale je to prostì daò za politické turbulence, které tady trvají
opravdu øadu mìsícù. Je to prostì cena, kterou za to musíme platit bohu-
žel. Doufám, že ji nebudeme platit cash.

Myslím si, že rozpoèet Ministerstva obrany, jakkoliv prošel nejvìtší re-
dukcí ze všech resortù za posledních zhruba sedm let, kdy se zøítil z 60
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znamená, že pøesouváme nebo zpochybòujeme zásadu zákonného
soudce, a jestli budete uvažovat o tom, že byste tuto vyhlášku zrušila,
nebo alespoò tuto èást zmìnila, protože ji pokládám opravdu v rozporu s
ústavní zásadou zákonného soudce.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Prosím paní ministryni
Válkovou o odpovìï. Máte slovo, paní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážený pane poslanèe, já zopakuji jenom to, o èem jsem
pøesvìdèena, že ta vyhláška, jak recentní judikatura Ústavního soudu
naznaèuje, není optimálním pøedpisem z hlediska formálního. Rušit ji urèitì
nebudu. Bude to souèást návrhu nového zákona o státním zastupitelství.
Ten pøipravujeme a bude v tomto roce pøedložen Poslanecké snìmovnì.
To nic nemìní na obsahu té vyhlášky, kterou naopak považuji za
prospìšnou, protože právì v kauzách závažné hospodáøské trestné
èinnosti, kdy státní zástupce od zaèátku dozoruje urèitou vìc, není dobré,
aby, pokud jde o spoleèné øízení, došlo k situaci, kdy bude nìjaká vìc
vylouèena k jinému øízení, èili pøistane na stole, jak øíkala moje
pøedchùdkynì, úplnì jiného, nezasvìceného státního zástupce a on se bu-
de muset se vším znovu seznamovat. Èili pokud jde o meritum vìci, tak si
myslím skuteènì, že by dozor mìl zùstat u toho vrchního státního zástup-
ce nebo státního zástupce, který je pøíslušný k výkonu nad vyšetøováním to-
ho hlavního, predikativního trestného èinu.

Moje odpovìï bude možná struènìjší, než jste èekal, ale beru to jako v
souèasné dobì pragmatickou záležitost, která po stránce vìcné vychází ze
zkušenosti, že by mìl ten, který dozoruje komplikovanou hospodáøskou
trestnou èinnost, mít možnost ji dozorovat až do samého konce, protože je
zde vyšší pravdìpodobnost, že potom uspìje i se svou obžalobou a se
shromáždìnými dùkazy u soudu. Takže tady nevidím žádné porušení prin-
cipu zákonného soudce. Navíc je zajímavé, že mì na to teï upozoròujete,
když podle dosavadních pøedpisù, které v praxi byly u závažné
hospodáøské trestné èinnosti aplikovány, právì docházelo k tøíštìní dozo-
ru nad vyšetøováním hospodáøské trestné èinnosti a skonèili jsme tam, kde
jsme skonèili – že zatím moc úspìšnì do stadia soudního dovedených
závažných hospodáøských kauz nemáme. Doufám, že tato vyhláška, by�
není kardinálního významu, alespoò malinko pøispìje k tomu, že tìch kauz
bude více.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, paní ministrynì. Ještì
doplòující otázka. Máte slovo.
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stát, nabízím tøíletou zkušenost z výboru pro obranu a nabízím vám pomoc
v tom, abyste se tøeba v nìkterých tìch agendách lépe zorientoval.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za doplòující otázku.
Poprosím pana ministra o odpovìï.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Já vám dìkuji, paní poslan-
kynì. Rád toho využiji.

Dovolím si ještì poznámku na okraj a jednu konkrétní odpovìï. Ta vás
možná trošku zklame, ale není to tak, že by ten branný zákon mìl spadnout
úplnì, protože jeho znovupøedkládání a absolvování toho témìø roèního
koleèka bych považoval za velkou chybu. Ale mluvme tøeba o kvìtnu, pro-
tože to máme nakrokováno nìjak v tom smyslu bøezen, duben, kvìten.

Jinak za tu nabídku dìkuji. Nepovažuji ty otázky vùbec za podpásové
nebo nepøíjemné. Na rozdíl od nìkterých jiných schùzí mi tato pøijde jako
nìjaký dialog, by� se vždycky neshodujeme.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Dvacátý
devátý v poøadí byl v interpelacích vylosován pan poslanec Marek Benda,
který interpeluje paní ministryni Helenu Válkovou ve vìci vydané vyhlášky.
Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Marek Benda: Vážený pane místopøedsedo, vážená paní
ministrynì, vy nepochybnì víte, èeho se moje otázka bude týkat, ale pøesto
ji položím, protože bych chtìl slyšet vaši odpovìï kromì televize i na pùdì
této Snìmovny.

Jistì víte, že v trestním øízení je dnes velký problém pøesouvání
pøíslušnosti jednotlivých státních zastupitelství, že to bylo nìkolikrát
pøedmìtem znaèné a zásadní kritiky èásti odborné veøejnosti. Bylo podáno
nìkolik ústavních stížností v té vìci, kde bych øekl, že ústavní stížnost na-
šeho exkolegy pana doktora Ratha neuspìla více pro její pøípadný politic-
ký dopad než pro to, že by zrovna Ústavní soud mìl pocit, že to je všechno
v poøádku, a také ve svém výroku do znaèné míry kritizoval tuto praxi a
tento prùbìh.

Vaše pøedchùdkynì v úøadu vydala ke konci svého pùsobení 4. ledna
vyhlášku, kterou umožòuje pøesouvat dále jenom na rozhodnutí dvou o-
sob, a to je vrchního státního zástupce a nejvyššího státního zástupce,
udržovat pøesuny vìcí, které patøí jinam, na vrchní státní zastupitelství. Já
se vás ptám, jestli jste pøesvìdèena, že ta vyhláška je v poøádku, že je v
souladu s trendem, který byl i v novém zákonì o státním zastupitelství,
kde by mìla být pùsobnost jednoznaènì urèena, a urèena zákonem, a
nezapomeòme, že pøesouvání pùsobnosti státního zastupitelství nutnì
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nìkolika set milionù korun. Zároveò pøipomínám, že proplácení pohotovosti
je v naší armádì problémem, který je nutno øešit v souèasnosti.

Chci se zeptat, pane ministøe, zda o tomto problému víte, a v pøípadì,
že ano, zda již máte vyèíslené náklady, které budou muset být poškozeným
vojákùm vyplaceny. Pøestože se jedná o komplikovanou kauzu, ptám se,
kdo bude zodpovìdný za vydání chybných naøízení. Dìkuji za vaši
odpovìï.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za otázku, pane poslanèe.
Poprosím pana ministra Stropnického o odpovìï.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Dìkuji, pane pøedsedající.
Dámy a pánové, pane poslanèe, tak tahle je lehká. Ne, vážnì. Já o tom
problému vím. Všichni se na ministerstvu tak trochu modlí, že spory
dopadnou nìkam do ztracena, zatím tomu tak je, zatím se postupuje tako-
vým tím systémem po našem, to znamená, že se hledají rùzné formální ne-
dostatky, žádosti se vracejí, a tak se dospìje k jakési obecné únavì mate-
riálu. Je to øešení právnì docela složitých pøípadù.

Nebudu lhát, že vyèíslení existuje úplnì pøesné, ale myslím, že jste ne-
byl daleko od pravdy a že se mùže v pesimistickém scénáøi jednat o stovky
milionù. V souèasné dobì èekáme, jestli ti žadatelé podají správní žalobu.
A je pravda, že oni vlastnì chtìjí to, co mají piloti, kteøí podléhají bojové po-
hotovosti, a tito, kteøí pùsobí v letecké záchranné službì a ve službì pát-
rání a záchrany, tak ten bonus nemají.

Nedokážu vám teï odpovìdìt, neexistuje na to žádný èarovný proutek,
jenom vìøím, že se dá možná tomu øešení pomoct tak, že obecnì podmín-
ky budou platovì stabilnìjší. Já si myslím, že k tomu lidé vìtšinou pøistupují
tehdy, když celkovì cítí svoji práci podhodnocenou. A teï tady nechci
lacinì psychologizovat, ale pokud budou vìdìt, že se o nì stát nebo resort
stará a zajímá, že pøidìlí nový kariérní øád, vèetnì podílu zákona o státní
službì, by� tady to bude velmi specifické, tak si myslím, že potom je pilot
nebo voják i ochotný udìlat nìco navíc. Když ale má pocit, že nedostane
mundúr, že nemá na ponožky, tak pak zaène uplatòovat takovéto metody.
Já doufám, že atmosféra urèité dùvìry a dlouhodobìjšího plánování se
projeví i v tomhle, protože kdyby došlo skuteènì na èerný scénáø, tak by to
byla mela.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Chci se zeptat, bude
doplòující otázka, pane poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji. Ani ne tak doplòující otázka. Vážený
pane ministøe, dìkuji za odpovìï. Problém by nebyl, pokud by jednotliví
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Poslanec Marek Benda: S dovolením tedy. Je mi jasné z vaší
odpovìdi, že s vyhláškou nic dìlat nebudete. Souèasnì ovšem upozoròuji
na to, že se vùbec nejedná o závažné hospodáøské trestné èiny. Pokud
jsou to závažné hospodáøské trestné èiny, tak samozøejmì na tom vrchním
státním zastupitelství zùstávají. Tady se jedná o vìci, které nemìlo vrchní
státní zastupitelství šetøit, že tøeba možná v souvislosti s jinými kauzami, já
se samozøejmì mùžu jenom domnívat, jestli to souvisí s probíhajícím
pøípadem a se snahou vaší pøedchùdkynì pokrýt možnost vrchního stát-
ního zastupitelství v Olomouci, aby mohlo nadále obtìžovat pana
expremiéra Neèase a jeho spolupracovníky. Ale to je jenom moje úvaha.
Jenom upozoròuji, že se nejedná vùbec o tuto otázku, a znovu kladu – ne-
pokládáte tento princip za v rozporu se zásadou zákonného soudce?

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za doplòující otázku. Paní
ministrynì, prosím vás o odpovìï.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Nepokládám. Když už
jste zmínil tu potenciální souvislost, tak bych tady chtìla uvést na správnou
míru, že pražské Vrchní státní zastupitelství bylo vylouèeno z dozorové
èinnosti právì proto, že zde v té dobì jeden ze státních zástupcù byl
podezøelý a posléze i obvinìný, a proto byla ta pùsobnost pøenesena na
jediné možné vrchní státní zastupitelství, kterým je Vrchní státní zastupitel-
ství v Olomouci.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, paní ministrynì. Dále
je v poøadí pan poslanec Antonín Seïa. Interpeluje pana ministra obrany
Martina Stropnického ve vìci pøíplatkù za pohotovost. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
ministøe, jeden z problémù, který vám vypadne ze skøínì, je problém
odškodnìní vojákù za pohotovost. Pøipomínám, že do 30. 11. 1999 zákon
stanovoval pohotovost a dosažitelnost vojákù. Nový zákon již dosažitelnost
zrušil. Problém starého zákona byl v tom, že za dosažitelnost mìl voják
nárok na odmìnu do dvou hodin dojezdu. Nad tento èas již odmìna neby-
la. Tato skuteènost se stala oblíbeným naschválem nìkterých velitelù, kteøí
se chtìli popasovat s neoblíbenými vojáky a kteøí toto ustanovení zneu-
žívali. Že armáda jednala špatnì, rozhodlo již nìkolik soudù. Já jsem do-
konce v dané vìci nìkolikrát interpeloval vaše pøedchùdce. 

Vážený pane ministøe, pøíkladem mohou být soudní spory pilotù
vrtulníkù z Líní a Pøerova, kdy jde ve sporu o 50 mil. korun. Celkem by se
mìlo odškodnìní šizených vojákù týkat nìkolika tisíc osob v èástce
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Poslanec Daniel Korte: Dobøe, dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Poprosím pana ministra Zaorálka o
odpovìï.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dovolte mi tedy, a-
bych reagoval na vznesenou interpelaci. Jenom bych pøipomnìl nìkterá
základní data celé události, která vlastnì probìhla v prùbìhu ledna a
vlastnì ji ještì øešila minulá vláda. Tam se odehrálo to, že èeská strana a
Ministerstvo zahranièí pod vedením ministra Kohouta pøedalo palestinské
stranì nótu, v níž upozornilo palestinskou stranu, že v otázce držení zbra-
ní palestinská strana dlouhodobì porušila èeský právní øád, a Ministerstvo
zahranièí požadovalo od palestinské strany omluvu a zjednání nápravy
vzniklé situace. Samozøejmì nìkteré vìci už pøirozenì po tom incidentu
napravit nelze, ale to, co bylo tøeba napravit a vysvìtlit, je, jak je možné, že
se na tomto prostoru našly zbranì v poètu, teï mì neberte za slovo, bylo
tu tuším asi sedm osm kusù zbraní, potom vám mùžu sdìlit nìjaké
pøesnìjší údaje. To bych možná radìji pak øekl osobnì panu poslanci.

Co se týèe odpovìdi, palestinská delegace se 13. ledna dostavila na
Ministerstvo zahranièí a její pøedstavitelé pøedali nótu palestinského minis-
terstva zahranièí, ve které se Palestina omluvila za nelegální držení zbraní
v prostorách palestinského zastupitelského úøadu i za celý bezpeènostní
incident, který mìl za následek tragické úmrtí jejich velvyslance. Palestinci
také zdùraznili, že palestinská strana z toho vyvodila patøièné závìry, pod-
nikla nezbytná opatøení, aby se podobné incidenty nemohly opakovat.
Zároveò pøislíbili aktivnì komunikovat s èeskou veøejností, aby došlo k roz-
ptýlení obav a výhrad.

Já jsem se seznámil s tím, že policejní šetøení, které samozøejmì ještì
není v celém rozsahu skonèeno, takže na výsledky opravdu ještì èekáme,
v každém pøípadì ale to, co mám k dispozici, je potvrzení toho, že zbranì,
jak už tady zmínil pan poslanec, byly obdrženy jako dary od pøedstavitelù
socialistického vedení v letech 1988 a 1989, tedy ještì v období
socialistického Èeskoslovenska, s výjimkou jedné pistole, která mìla být
naopak urèena jako dar pro socialistické pøedstavitele, který už nestihl být
pøedán do listopadu 1989. Takže je tam jedna pistole, která není vyrobena
èeskými podniky a která mìla být naopak pøedána jako dar
èeskoslovenským pøedstavitelùm. Ta už pøedána nebyla. Zbytek jsou
zbranì èeskoslovenské výroby. Jde o to, že policejní šetøení prozatím pro-
kázalo jednu podstatnou vìc, totiž že zbranì skuteènì použity nebyly.

Já sám jsem se sešel s palestinskými pøedstaviteli, oni mi situaci popi-
sovali, vysvìtlovali mi proces, jak se ke zbraním dostali. Dokonce mi øekli,
že oni se v té dobì snažili ptát a dotazovat, jestli musí zbranì nahlásit.
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velitelé postupovali vlastnì k vojákùm lidsky. To máte urèitì pravdu,
protože nárok tam jakýsi byl, to rozhodují soudy. Myslím si, že zneužívání
svého velitelského postavení vùèi nìkterým nepohodlným vojákùm
nebylo dobøe.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Chcete reagovat? Bez
reakce, dìkuji.

Tøicátý první v poøadí je pan poslanec Daniel Korte, který bude interpe-
lovat pana ministra Lubomíra Zaorálka ve vìci výbuchu na palestinské
ambasádì.

Poslanec Daniel Korte: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe, 1. led-
na letošního roku došlo v budovì palestinské ambasády v Praze 6 –
Suchdol k výbuchu, jehož obìtí se stal palestinský velvyslanec. Následné
vyšetøování odhalilo držení nelegálních zbraní, jakož i další výbušniny.
Palestinská strana tvrdila, že zbranì jsou darem komunistických papalášù
z 80. let, naproti tomu média pøinesla informaci, že tyto zbranì mìly vypi-
lovaná identifikaèní èísla, což je tedy pro dar ponìkud neobvyklé. Ono se
totiž zdá, že spíše než s prohlídkou ambasády se podobné jevy nalézají s
rozkrytím teroristické buòky. A obyvatelé Suchdola, obèané Èeské repub-
liky jsou znepokojeni a mají obavu. Mají obavu o své zdraví, životy a ma-
jetky, a to právem! Byli to palestinští teroristé, kteøí v 70. a 80. letech unášeli
letadla! Byli to palestinští teroristé, kteøí v roce 1972 vystøíleli izraelskou de-
legaci na mnichovské olympiádì! A jsou to palestinští teroristé, kteøí se o-
pásáni dynamitem odpalují tu u školních autobusù, tu na tržišti, tu na nád-
raží, všude tam, kde po sobì mohou nechat co nejvíce obìtí.

Protože je to diplomatický incident, pøedpokládám, že jste informován o
prùbìhu vyšetøování, a kladu tyto otázky. Za prvé: Jaké zbranì, v jakém
množství a stavu na palestinské ambasádì policie našla? Za druhé: Jaká
výbušnina, v jakém množství a jakým zpùsobem byla v budovì
uskladnìna?

Mì osobnì, pane ministøe, nejvíce zaráží absolutnì nulová reakce mi-
nisterstva, jež nyní ráèíte øídit.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane poslanèe, váš èas. Já se
omlouvám, ale vyèerpal jste èas, který je pøidìlen.

Poslanec Daniel Korte: Dobøe. Mohu ještì otázky?

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Potom bude další kolo, mùžete
doplòující otázky. Dìkuji vám.
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pøesný, já to vyjasním... Uznání pochází z roku 1988. Tehdy vlastnì ještì
Èeskoslovenská socialistická republika se vyslovila pro uznání vyhlášení
palestinského státu.

Já bych chtìl jenom upozornit, že my v té terminologii dnes používáme
výraz palestinské autonomní území, tzn. oficiálnì nemluvíme o státu.
Mluvíme o palestinském autonomním území. Pokud mluvíme o
pøedstavitelích tohoto palestinského autonomního území, tak používáme
výraz ministr palestinské národní správy v komunikaci s palestinskou stra-
nou, tedy používáme onen výraz, že jednáme s palestinskou národní
správou. Ten úøad tady pokládáme za velvyslanectví palestinského auto-
nomního území. Víte, že v tomto prostoru máme svoje vlastní zastoupení na
úrovni chargé d’affaires. Já respektuji princip kontinuity èeské zahranièní
politiky. A vy dobøe víte, že po celou dobu, a� v této zemi vládla kterákoli
vláda, tak se víceménì nikdy nezpochybnila rozhodnutí z roku 1988. My
jsme tuto kontinuitu vždy drželi, tzn. v Èeské republice máme zastupitelský
úøad palestinského autonomního území. A já musím øíci, že sám nehodlám
také na této vìci nic mìnit.

Víte dobøe, že Hamas není v této chvíli nìjakým oficiálním reprezentan-
tem tohoto území. A já samozøejmì beru, že máte nárok na kritický názor a
na to, abyste mìl obavy øeknìme z tìchto tendencí nebo proudù, které se
nacházejí v Palestinì, na druhé stranì jednáme s reprezentanty palestin-
ské národní správy. Pøipomínám, že Hamas není souèástí tìch, se kterými
jednáme. A opakuji, mohlo by se o tom mluvit dlouho, ale já tady prostì re-
spektuji kontinuitu, kterou nezpochybnil nejen žádný ministr zahranièí, ale
ani žádná vláda.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Pane ministøe, já se omlouvám,
èas vypršel. Dìkuji. Pro poøádek pøipomínám, že podle jednacího øádu jsou
na první otázku dvì minuty, na odpovìï pìt minut a na druhé kolo na o-
tázku minuta a na odpovìï dvì minuty. Poprosím øeèníky, aby si ten èas
trošièku hlídali. Dìkuji.

Další, 32. v poøadí vylosovaná s interpelací, byla paní poslankynì Alena
Nohavová a interpeluje pana ministra Antonína Prachaøe ve vìci dokonèení
D3. Máte slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Alena Nohavová: Vážený pane pøedsedající, vážené
dámy, pánové, mùj dotaz je na pana ministra dopravy.

Vzhledem k tristní situaci ve stavu dopravní obslužnosti na jihu Èech
vás žádám, pane ministøe, o vaše stanovisko týkající se dostavby D3.

Za prvé. Bude zahájena v roce 2014 výstavba v úseku Veselí nad
Lužnicí – Bošilec a Borek – Úsilné? Pokud ano, tak kdy? A pokud ne, v èem
spoèívají problémy a jak budou pøípadnì øešeny?
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Údajnì tehdy ještì socialistickými pøedstaviteli byli ujištìni, že to tøeba
není, pouze by bylo vhodné, kdyby zbranì nenosili ven a podobnì. Takže
opakuji, mùžeme samozøejmì položit otázku, že to mohli uèinit po listopa-
du 1989 znovu, znovu se o to mohli zajímat, ale oni mi øekli, že v té dobì,
když ty zbranì dostali, dotaz na to, jestli je mají nìjak legalizovat, uèinili a
bylo jim øeèeno, že nemusí. 

Myslím, že dùležité je, že policie skuteènì potvrzuje, že ty zbranì pou-
žity nebyly. To je vìc, kterou máme k dispozici a která je pro mì teï pod-
statná. Palestinská strana se zavazuje, protože tady samozøejmì platí to,
co možná víte, že samozøejmì i zastupitelské úøady musí respektovat
èeské zákonodárství ve vìci zacházení se zbranìmi. Ale samozøejmì z to-
hoto hlediska byla ta pravidla porušena. Palestinská strana nyní garantuje,
že v tomto bude zjednána náprava, že se podobná situace opakovat ne-
bude.

Já vím, že Palestinci udìlali to, že odstranili bezpeènostní kamery, na
které si stìžovali obyvatelé Suchdola kvùli údajnému narušení soukromí.
Vím, že palestinská strana darovala mìstu èást pozemku a zároveò se
chystá den otevøených dveøí 15. února tohoto roku, tedy den otevøených
dveøí pro veøejnost, kdy má veøejnost možnost palestinskou ambasádu na-
vštívit. To jsou kroky, o kterých jsem informován, že palestinská strana na-
bídla a nabízí, aby situaci nìjakým zpùsobem pomohla øešit.

Takže opakuji – policejní šetøení ještì není skonèeno, takže tady ještì
na definitivní závìry je èas. Z hlediska politického pokládám situaci teï za
uzavøenou, dokud nedostanu jiné informace, které by zpochybòovaly to, co
jsem nyní øekl.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Pane
poslanèe, druhé kolo, další otázky.

Poslanec Daniel Korte: Dìkuji. Dovolím si jednu doplòující otázku.
Proè Èeská republika stále zachovává pro palestinskou samosprávu statut
velvyslanectví zøízeného v dobì komunistické nesvobody, aè tato, tedy sa-
mospráva, není mezinárodnì uznávaným státem a neplní atributy státu, mj.
neovládá èást svého území, pásmo Gazy, které je naopak pod kontrolou
mezinárodnì uznané teroristické organizace Hamas. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Poprosím vás, pane
ministøe Zaorálku, o odpovìï.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Ano. Situace kolem
tohoto zastoupení je trochu nestandardní. Vy samozøejmì víte, že uznání
tohoto zastoupení palestinského státu... Ten výraz teï taky není úplnì
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na a vrácena k novému projednání. Takže v souèasné dobì po odstranìní
nedostatkù podle § 129 stavebního zákona bude zahájeno opakované
stavební øízení o povolení pøedmìtné stavby dálnice D3 Tábor – Veselí nad
Lužnicí. Všechno podrobnìji dostanete v písemném materiálu.

K bodu ètyøi, to je otázka D3 Èeské Budìjovice – státní hranice s
oznaèením rychlostní komunikace R3. Tady na celý tah R3 je zpracovaná
technicko-ekonomická studie. Dokonèení projektové pøípravy je podle ak-
tuálního rozpisu globální položky rozpoètu Státního fondu dopravní infra-
struktury plánováno na rok 2016, kdy by mìly být zpracovány projektové
dokumenty pro provádìní stavby, projektová dokumentace, a pøedpokládá
se i dokonèení majetkoprávní pøípravy. Následnì v roce 2017 by mohla být
zahájena realizace jednotlivých staveb, které jsou zaøazeny do náhradních
projektù na programovací období 14 až 20 v dopravní sektorové strategii
druhé fáze. Z tohoto vyplývá, že trasa rychlostní komunikace R3 je stabili-
zovaná v tzv. kaplické variantì. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Chci se zeptat: Budete mít
doplòující otázku?

Poslankynì Alena Nohavová: Doplòující otázku nemám, ale pokud mi
to, pane ministøe, dáte písemnì, jak jste slíbil, nebudu mít doplòující otáz-
ku. Budou ty odpovìdi písemnì? Dobøe. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Pùjdeme dál. Jako 33. by-
la vylosována paní poslankynì Kateøina Koneèná, ale omlouvala se mi, je-
jí interpelace tedy propadá. Mám zde další dvì nové omluvenky, kdy z
pracovních dùvodù se od 14.20 dnes omlouvá pan poslanec Ing. Jan
Volný a druhá omluvenka z dnešního jednání, od 16.45 se omlouvá paní
poslankynì Radka Maxová.

Je tady interpelace s èíslem 34, tu má pan poslanec Petr Bendl a inter-
peluje paní ministryni Michaelu Marksovou ve vìci personálního obsazo-
vání ministerstva. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedající,
vážená paní ministrynì, dámy a pánové, vládní koalice èasto øíká a
zdùrazòuje, že se bude obklopovat pouze a jen odborníky pøi práci vlády.
Chtìl bych se zeptat paní ministrynì, zda je pravdou, že pan Robin Povšík
je námìstkem ministrynì, zdali tento vzdìláním støedoškolák je
zamìstnancem nebo takto vysokým státním úøedníkem. Èlovìk, který se
proslavil jako námìstek støedoèeského hejtmana tím, že zamìstnával tøi
èerné duše, které nepracovaly na správì silnic, ale naopak pracovaly pou-
ze a jen pro tohoto námìstka, pracovaly napø. jako øidiè a vozily ho, v práci
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Za druhé. Je stanovisko Ministerstva dopravy a ØSD ohlednì
zpoplatnìní úseku Veselí nad Lužnicí – Tábor vèetnì obchvatu Tábora de-
finitivní, nebo bude v této vìci zahájena nìjaká zmìna? Protože tato èást
nemá vyhovující nezpoplatnìné objízdné varianty a navíc je vzhledem ke
stadiu výstavby této èásti víceménì staveništì než dálnice.

Za tøetí. V jakém stavu øešení je otázka pøíjezdu k autoservisu, resp. jak
reaguje Ministerstvo dopravy a ØSD na pøíslušné rozhodnutí soudcù ve
vìci napojení pøíjezdu k autoservisu v Táboøe pøed sjezdem na Tábor?

A za ètvrté. V jakém stavu øešení je pokraèování D3 smìrem na jih od
Èeských Budìjovic, tedy pøedpokládaný úsek R3 Èeské Budìjovice – hra-
nice s Rakouskem, a to termínovì, ve vztahu k termínu vybudování napo-
jení na rakouské stranì k roku 2018? A potom i lokálnì, kdy je opìtovnì
zpochybòovaná vybraná varianta R3 tou východní stranou, tzv. kaplická
varianta, a je oživována varianta jejího vedení západní stranou pøes Èeský
Krumlov.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Perfektní. Dìkuji, paní poslankynì.
Poprosím pana ministra Antonína Prachaøe o odpovìï.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Paní poslankynì, dìkuji za
otázky. Èasový termín vymezený pro odpovìdi asi nebude dostaèující. Já
vám v každém pøípadì slibuji, že na všechny vaše otázky dostanete
písemnou odpovìï.

Kdybych to chtìl jenom shrnout v krátkosti. Co se týká úseku Veselí nad
Lužnicí – Bošilec, tam byl zrušen výsledek výbìrového øízení ze strany
ÚOHS. Ze strany ÚOHS má Ministerstvo dopravy nevyøešené záležitosti v
øádu cca 60 miliard. Kapitola sama pro sebe. Byly navrženy nové hodnoti-
cí komise pro výbìr zhotovitele, které musí ustanovit vláda.
Pøedpokládáme, že bychom se mohli dostat dál nìkdy v sedmém mìsíci
2014.

Co se týká úseku Veselí nad Lužnicí – Tábor vèetnì zpoplatnìní, tady
lze uvést obecnì, že Ministerstvo dopravy postupnì ruší veškeré výjimky
ze systému èasového zpoplatnìní a ponechány bez poplatku jsou vesmìs
krátké úseky, které nemají návaznost na dálnièní sí�. To ale neodùvodòuje
ponechání D3 bez poplatkù s výjimkou uvedeného úseku. Obdobnì byly
již døíve zpoplatnìny napø. obchvaty Brna na D1, Mladé Boleslavi R10.
Takže Ministerstvo dopravy nemùže s ohledem na nastavený systém
zpoplatnìní pøistoupit ke schválení jakékoli výjimky.

Co se týká vaší tøetí otázky, v jakém stavu je øešení pøíjezd k autoservi-
su. Tady bych chtìl øíct, že pøedmìtem rozsudku mìstského soudu ze dne
14. 8. 2013 bylo stavební povolení. Na základì tohoto rozsudku a následnì
rozhodnutím ministra dopravy ze dne 2. 12. 2013 byla celá tato vìc zruše-
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roènì 10 mil. korun firmì na investice. Pøitom audit firmy Deloitte stanovil
ekonomickou výši pronájmu v rozmezí 37 až 45 mil. korun. Smlouva byla
uzavøena do roku 2028. Další ministr vnitra, Pecina, oznaèil pronájem jako
nevýhodný se ztrátou 100 mil. korun pro èeský stát, ale kromì provìrky
celého pøípadu neuèinil žádné kroky. Další ministr, Radek John, kvùli poru-
šení smlouvy firmou TEMPARANO, tím že podnajala jeden z domù, od
smlouvy odstoupil. Další ministr, Jan Kubice, v roce 2011 všechny areály
znovu pronajal firmì TEMPARANO v nové smlouvì, která údajnì byla pro
stát výhodnìjší, ale není známo, za jakých podmínek.

Váš pøedchùdce Pecina v demisi odvolal námìstka Romana Fidlera,
který pronájem lázeòských domù firmì TEMPARANO ukonèil a smlouvu
vypovìdìl. Nyní ale podle Martina Peciny kvùli pøedèasnému vypovìzení
smlouvy hrozí státu vyplatit smluvní pokuta 60 mil. korun. V lázeòských
domech na zaèátku roku probìhly inventury majetku a kontroly a
Ministerstvo vnitra zaèíná provozovat lázeòské domy ve vlastní režii,
pøièemž musí obnovit licenci na provozování lázeòské péèe a zajistit pe-
níze na platy nových zamìstnancù, které nebyly rozpoètovány.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Omlouvám se, pane poslanèe, ale
vyèerpal jste svùj èas pro otázku. Poprosím pana ministra o reakci.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové, situace kolem TEMPARANO a obecnì kolem
organizace, na kterou byly tyto lázeòské domy pøevedeny, tedy na Zaøízení
služeb Ministerstva vnitra, bude podrobena hloubkové kontrole. Já v
souèasné dobì pøipravuji s týmem lidí na interním auditu zadání auditu.
Dotazujeme se samozøejmì i policistù, kteøí jsou ve styku s touto organiza-
cí a jsou s jejími službami velmi nespokojeni. Kontrola bude hloubková, bu-
de zahrnovat mj. i vlastní smlouvu a vlastní smluvní podmínky, které byly
nastaveny v rámci pronájmu tìchto domù.

To, co se stalo, je, že pan Fidler vypovìdìl objekty této firmì pro jakousi
potøebnost pro Ministerstvo vnitra, èímž de facto s tímto majetkem
nemùžeme nakládat. Tato skuteènost je v souèasné dobì v šetøení policie,
která zkoumá, jestli pracovník Ministerstva vnitra smìl, èi nesmìl tento krok
uèinit.

Máte pravdu v popisu situace vèetnì toho, že bychom se mìli stát pro-
vozovateli pìti lázeòských domù, že bychom mìli pøevzít zamìstnance a
že bychom mìli této firmì platit odškodné, které bude pøesahovat s
nejvìtší pravdìpodobností èástku 65 mil. a bude pravdìpodobnì vyšší.

Vzhledem k tomu, že tento celý proces, tedy vypovìzení smlouvy, je
pøedmìtem šetøení, nebudu se k tomu dále vyjadøovat, abych nezhoršoval
právní postavení Ministerstva vnitra a Èeské republiky v této vìci. V
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se vùbec neobjevovaly, zda je toto pravda. A chtìl bych se vás zeptat, jaké
tedy pøípadnì odborné pøedpoklady rozhodovaly o tom, abyste si takového
námìstka na ministerstvo vzala. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím paní ministryni o odpovìï.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, jenom upozoròuji, že tady nìkdo zanechal brýle.
Tentokrát to není medvídek. Pardon. (Pøedsedající: Dobøe.)

Vážené poslankynì, vážení poslanci, to pravda je a není to žádná tajná
informace, že pan Robin Povšík se stal námìstkem pro øízení úøadu. A mi-
mochodem, nahradil pøedchozího námìstka pro øízení úøadu, který také,
pokud vím, nemìl vysokoškolské vzdìlání. Já jsem si tam pana Povšíka vy-
brala pro jeho organizaèní a øídicí schopnosti. Jsem velmi ráda, že souhla-
sil s tou spoluprací, a dìkuji za péèi èlenovi ODS o naši personální politiku.
Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za odpovìï. Pane
poslanèe, prostor pro pøípadnou otázku a vaše brýle.

Poslanec Petr Bendl: Já jsem vìdìl, že se ještì vrátím pro ty brýle.
Dìkuji za veøejné pøihlášení se k tomuto, a pøíštì, až budete øíkat, že se ob-
klopujete jenom odborníky, vzpomeòte si na pana námìstka Povšíka.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Chci se zeptat paní
ministrynì: Budete na to odpovídat? Dobøe, jdeme dál.

Dalším je pan poslanec Ludvík Hovorka, který interpeluje pana ministra
Milana Chovance ve vìci pronájmu lázeòských domù ministerstva vnitra
spoleèností TEMPARANO. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Ludvík Hovorka: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe, ob-
racím se na vás s žádostí o prošetøení podivných pronájmù nemovitého
majetku ministerstva vnitra. Ministerstvo vnitra pod vedením Ivana Langera
pronajalo v roce 2008 své lázeòské domy v Karlových Varech,
Františkových Lázních, Mariánských Lázních a Luhaèovicích slovenské
firmì TEMPARANO, která jako jediná podala nabídku na pronájem. Tomuto
pronájmu pøedcházel pokus o prodej tìchto domù, ale protože se o to za-
jímali novináøi, nakonec z toho byl jenom pronájem, který mìl být
maximálnì na sedm let, ale Ministerstvo financí pod vedením pana minist-
ra Kalouska povolilo výjimku na pronájem na 20 let. Výše nájemného byla
dohodnuta ve výši 23,7 mil. korun, ale Ministerstvo vnitra muselo pøispívat
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zaèátku byl audit, který øíkal, že ekonomický pronájem se pohybuje mezi
37 až 45 miliony korun. Ten audit jsem vidìl.

Chtìl bych proto jenom ještì dodat, že bych rád znal, aby byly
objasnìny okolnosti všech tìchto pochybných krokù vašich pøedchùdcù a
jejich podøízených, aby byly vyèísleny všechny škody, které vznikly
Ministerstvu vnitra, a aby bylo podáno trestní oznámení na všechny, kdo
poškodili Ministerstvo vnitra a èeský stát. Samozøejmì zajímá mì, jak bude
zajištìno provozování po posledním kroku, èili jestli se vyøizuje ta licence a
jak dlouho to bude asi trvat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji.

Ministr vnitra ÈR Milan Chovanec: Tak já zaènu od konce, pane
poslanèe. Co se týká zajištìní rekondièních pobytù, jak budou zajištìny,
dostanete písemnou informaci na svùj poslanecký mail. Ta vìc je v øešení.
Já si myslím, že do týdne budeme schopni na to odpovìdìt. Jestli to bude
formou nákupu v jiných zaøízeních, pøípadnì že ti policisté budou tu re-
kondici provádìt takzvanì doma. To je forma, která je také pøípustná, ta-
kže krátkodobì bychom mohli jít touto cestou.

Co se týká tìch ostatních vìcí, celkový pøezkum zaøízení služeb bude
samozøejmì znamenat i pøezkum této první smlouvy a krokù mých
pøedchùdcù. A pokud tento pøezkum shledá, že tam došlo k nìjakým ne-
standardním a protiprávním krokùm, tak vìzte, že trestní oznámení podáno
bude. Díky.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za odpovìï. Dále v poøadí
je paní poslankynì Markéta Adamová, která interpeluje pana ministra
Martina Stropnického ve vìci zastavení prodeje kasáren v Karlínì. Máte
slovo, paní poslankynì.

Poslankynì Markéta Adamová: Dìkuji za slovo, vážený pane
pøedsedající. Vážený pane ministøe, z médií jsme se mohli dozvìdìt, že
jste velmi rychle vyvodil personální dùsledky v situaci ohlednì prodeje ka-
sáren Jana Žižky v Karlínì, která byla formou tendru nabídnuta zájemcùm
a v nìmž zvítìzila spoleènost Griva Art. Jelikož mám však pouze informa-
ce z médií a na rozdíl od vás jsem nemìla možnost si detailnì nastudovat
podmínky vyhlášeného tendru, ptám se vás, v èem konkrétnì byly tyto
podmínky porušeny a zda to již mùžete potvrdit s jistotou, èi zda se stále
jedná jen o podezøení.

Docela mì totiž pøekvapuje rychlost, jakou jste pøistoupil k odvolání šé-
fa majetkové sekce ministerstva a øeditele agentury pro hospodaøení s
nepotøebným majetkem. Zajímá mì, zda jste takto rychle, bìhem jen
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každém pøípadì v souèasné dobì zkoumáme právní postavení a možnost
úkon pana Fidlera zrušit, to znamená dostat to do situace pøed touto
výpovìdí. To je totiž jediná šance, jak zaèít s firmou TEMPARANO
standardnì jednat o ukonèení této smlouvy. Pokud se nám to nepovede,
jsme v situaci, kdy máme vypovìzenou smlouvu, hradíme smluvní pokutu
v øádu nìkolika desítek milionù korun a máme de facto majetek, který jsme
sami prohlásili za potøebný, takže ho nemùžeme ani prodat, ani s ním nijak
nakládat.

Zadal jsem právní analýzu, jestli je možné, abychom u soudu s tzv.
pøedbìžným opatøením napadli rozhodnutí pana Fidlera s tím, že bychom
se teï dostali, pokud by nám soud vyhovìl, pøed situaci, kdy došlo k
výpovìdi. Tím ovšem neøešíme, zda vlastní uzavøení smlouvy v roce 2008
bylo, nebo nebylo výhodné pro èeský stát, potažmo pro Ministerstvo vnit-
ra. To je otázka druhá. Na tu si musíme odpovìdìt. Teï zachraòujeme ško-
dy, které tam prostì tímto krokem vznikají a zatím vznikat budou. 

Pøevod zamìstnancù vèetnì placení mzdy, sociálního a zdravotního
pojištìní je v souèasné dobì pøedmìtem diskuse, a zkoumáme, jestli jsme
povinni toto udìlat. V každém pøípadì je mi líto osudu nìkolika set lidí, kteøí
v tìchto domech pracovali a pracovat dále chtìjí.

Získat lázeòskou licenci nebo licenci na provozování lázeòského
zaøízení není jednoduché a nám to komplikuje situaci samozøejmì i v tom,
že v rámci rekondicí, které jsme ze zákona povinni poskytovat policistùm,
budeme muset pravdìpodobnì hledat jiné, náhradní øešení, alespoò pro
nìjakou krátkou dobu.

Takže tu vìc velmi vážnì zkoumáme. Já vás, protože vás ta vìc zøejmì
zajímá, budu informovat prostøednictvím vašeho poslaneckého e-mailu.
První krok, který zkoumáme a který jsem dnes ještì vrátil k pøepracování,
je, jestli pùjdeme cestou snahy o soudní zvrat rozhodnutí pana Fidlera, to
znamená zrušit jeho rozhodnutí a nechat bìžet zatím nájemní smlouvu a
pokusit se o dohodu. Nejhorší varianta je, že jsme si sami tento majetek
prohlásili za takzvanì potøebný.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane ministøe, za
odpovìï. Chci se zeptat... Takže bude doplòující otázka.

Poslanec Ludvík Hovorka: Chtìl bych jenom øíct, že ty domy
samozøejmì sloužily pro rehabilitaèní pobyty, rekondièní pobyty
pracovníkù Ministerstva vnitra, hasièù a podobnì. Èili byly využívány do ro-
ku 2008, ale v té dobì se prohlásilo, že se to dá provozovat jinak, levnìji a
že se na tom dá ušetøit. Protože se mi jeví, že celý tento pøípad mohl být od
zaèátku organizován jako podvod, tak se domnívám, že by stálo za to tu
záležitost celou prošetøit, ale už od poèátku, od roku 2008, protože už na
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tým pavoukem èar.) Jestli tohle v nìkom vyvolává dùvìru, ve mnì ne. Tolik
fantazie nemám.

My jsme tím neporušili žádný zákon. Zjistili jsme ještì další okolnosti,
které tady už nechci z dùvodù èasových rozpitvávat, a stáli jsme pøed
nesmírnì obtížným rozhodnutím. Já jsem si vìdom, že ta èástka... Ještì
jedna vìc tam byla úplnì zbyteèná, a to oznamování jakési vyvolávací ce-
ny, 581 milionù, a další vìci. Tøi firmy, které se zúèastnily, jejich nabídky
byly v rozpìtí osmi milionù. U takhle velké èástky je to ponìkud neobvyklé.
Ta nejvyšší byla 589, vyvolávací èástka 581, ta tøetí nabídka byla 582. Èili
to vás taky úplnì nepøesvìdèí o tom, že je všechno v poøádku.

My chceme soutìž samozøejmì co nejdøív obnovit, oznámit ji nejdøív, a-
vizovat. Mimochodem, v návrhu smlouvy, která byla souèástí toho, nebylo
nic, co by zajiš�ovalo pojistku proti tomu, že nabyvatel bude uplatòovat
nìjakou slevu v dùsledku stavu té nemovitosti. A protože už se jedna z tìch
firem soudí napøíklad s Prahou 1 kvùli nìjakým pùdám, kde uplatòuje mno-
hadesítekmilionovou slevu, tady bylo docela velké riziko, že pùjde o
nìkolikasetmilionovou slevu, o kterou bychom se s nimi soudili. Èili my
jsme do toho rizika, jistého rizika šli, protože nikdo nám negarantuje, za ko-
lik to skuteènì prodáme. Ale mùžu vám øíct, že nìkteré odhady, teï
neøíkám, že s kulatým razítkem, se blíží až jedné miliardì, protože Karlín už
dávno není nìjaká okrajová oblast, ale lukrativní metr ètvereèní.

Èili my vypíšeme soutìž co nejdøíve, já nevyluèuji, že to bude aukce, ale
samozøejmì, že si dáme velký pozor na to, aby všechno probìhlo, jak má.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe. Takže ještì
doplòující otázka. Dobøe.

Poslankynì Markéta Adamová: Dìkuji za odpovìï. Já tady nechci
pùsobit jako obhájce vítìze a vùbec nikoho z tìch, kdo se hlásili do toho
tendru. Mnì spíše šlo o otázku vlastnì tìch personálních dùsledkù, proto-
že jste teprve vèera oznámil, že tady toto podezøení tam nìjaké máte, a
dneska už jste ale byl tak velice rychlý v tom jednání a vyvození tady tìchto
záležitostí. To mi pøijde velice rychlé. Ale tak jak to tu popisujete, tak to vy-
padá, že jste se tím zabýval delší dobu, takže asi celých 14 dní, co jste na
ministerstvu, se tomu vìnujete. Šlo mi o personální rychlost, protože pokud
byste za podezøení, lidovì øeèeno, sekal hlavy, tak aby tam také za chvilku
nìkdo zùstal. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za doplòující dotaz. Pane
ministøe.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Myslím, že tìch nìkolik desítek
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nìkolika málo hodin, protože stopku prodeji jste udìlil vèera a personální
dùsledky, tedy odvolání, probìhly již dnes, opravdu byl schopen dùkladnì
provìøit, kdo a v èem konkrétnì pochybil, nebo zda se vám pouze hodilo
jisté podezøení, abyste uèinil závažné personální kroky. Rychlost, s jakou
èiníte, je totiž obdivuhodná, zvláštì pokud ji dáme do souvislosti s tím, že
sedíte ve vládì, která velmi prosazuje služební zákon. Souèasnì jste
nìkolikrát zmínil, že s èinností Ministerstva obrany se teprve seznamujete.

Jako zastupitelku Prahy 8 mì tedy také zajímá, a urèitì nejenom mì, ale
i obyvatele Prahy 8 – Karlína, jaký bude další osud kasáren. Dìkuji vám za
odpovìï.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni a prosím o vyjádøení pana ministra. Prosím, pane ministøe.

Ministr obrany ÈR Martin Stropnický: Vážená paní pøedsedající,
vážené kolegynì, kolegové. Rád vám, paní poslankynì, ty dùvody sdìlím,
by� nevím, jestli úplnì do všech vyèerpávajících detailù.

Nestandardní, abych použil tohoto oblíbeného slova, bylo už jenom
tøeba to, že já jsem se poprvé o tom dozvìdìl z tisku. Je zvláštní, když si
ètete po cestì do práce myslím že Mladou frontu, to je úplnì jedno co, a
tam se najednou zaèíná psát o tom, kdo a jak a proè je s kým provázán.
Mùže to být jenom neseriózní novináøská práce, mùže to být kachna, mùže
to být cokoliv, ale pøesto, musíte se tím zaèít zabývat. Já jsem oslovil in-
spekci našeho ministerstva, která mi pøímo podléhá. Je to moje povinnost.
Povìøil jsem prvního námìstka, který má tyhle vìci na starosti, aby oslovil
ty lidi, kteøí to pøipravovali, a postupnì se nám zaèalo skládat takové zvlášt-
ní leporelo z drobných, ale neustále se násobících nestandardních krokù.

První vìc: Ta soutìž byla v takhle velkém objemu vypsána pøímo, to
znamená, nebyla avizována. Takže ti lidé, uchazeèi, na to mìli tìch 21 dnù.
Ta nemovitost je obrovská a složitá, s bøemenem a s mnoha dalšími
pøívlastky. Bývá bìžné, že mìsíc i dva mìsíce se to avizuje, a pak se tepr-
ve vyhlásí. Na tom vyhlášení vítìzného, øeknìme, zájemce, tam se
neúèastnil pøedseda té komise pan Karásek. Byl vybrán jeden soudní zna-
lec, existuje na to jeden jediný posudek. Byli osloveni tøi soudní znalci, dva
na tu výzvu neodpovìdìli, a tak se ministerstvo spokojilo s jedním znalec-
kým posudkem.

Potom jsme se snažili samozøejmì na základì veøejnì pøístupných in-
formací se dopátrat té vlastnické struktury, jakkoli nám to zákon pøímo ne-
ukládá. Ale máte pravdu, i první krok, velmi viditelný krok, a takový krok mu-
sí být naprosto transparentní.

Já si dovolím, na dálku to asi nebude pøíliš vidìt, ale toto je vlastnická
struktura podnikatelských aktivit paní Tykaèové. (Ukazuje list papíru s hus-
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Lipník a kdy druhá, 0136, Øíkovice - Pøerov. Na stavbu 0137 je dáno
stavební povolení, které zakrátko konèí. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji za interpelaci. Poprosím pa-
na ministra Antonína Prachaøe o odpovìï.

Ministr dopravy ÈR Antonín Prachaø: Vážený pane poslanèe, máte
pravdu, že situace v okolí Pøerova, v centru Moravy, je velmi kritická. Sám
situaci znám velice dobøe, protože jsem nedaleko bydlel, a opravdu
prùjezd mìstem je žalostný.

Co se týká dvou staveb, D1 0136 Øíkovice - Pøerov, tak na tuto stavbu
v pøípravì je vydáno územní rozhodnutí. Toto územní rozhodnutí bylo
nìkolikrát soudnì napadeno, ale po všech možných odvoláních nabylo
právní moci. Je zpracována rovnìž dokumentace pro stavební povolení a
probíhají výkupy v oblasti mimoúrovòové køižovatky Pøedmostí. Vzhledem k
èasové zastaralosti dokumentace pro stavební povolení je nutná její aktua-
lizace, která vyplývá ze zmìn norem a technických pøedpisù. Byla vypsána
soutìž na zhotovitele aktualizované dokumentace pro stavební povolení.
Øeditelství silnic a dálnic už zahájilo potøebné dílèí kroky k projednání
zmìn, úspor ve studii pøechodu pøes hlavy rozšiøované železnièní trati u
Øíkovic a posouzení pøechodu pøes skládku v areálu Prechezy. Pùvodní
návrh byl tak, že uprostøed skládky se vybuduje mostní podpìra, která by
jednak technicky byla asi neproveditelná, protože na skládce je zelená
skalice, je to kyselý odpad, a v okamžiku jakýchkoli srážek tam vzniká roz-
tok kyseliny sírové se slabou koncentrací, která je agresivní víc než 90%
roztok kyseliny. Neumím si vùbec pøedstavit, jakým zpùsobem by se to tam
technicky zabezpeèilo. Celá skládka zelené skalice, kde má vést komuni-
kace, je dnes izolovaná vùèi spodním vodám v ochranném pásmu vod tzv.
milánskou stìnou, kde jsou jílové suspenze pro to, aby nedocházelo k úni-
ku do okolního prostøedí. Tady asi bude muset dojít ke zmìnì uvažované
konstrukce delšího rozpìtí mostu a vyžádá si to nìjaký èas. To je záležitost,
co se týká oblasti nad Pøerovem, Pøerov – Pøedmostí. Na stavbu je v
podstatì dnes vykoupeno 36 % pozemkù, taková je realita. V roce 2014 je
vyèlenìno 160 milionù, v roce 2015 se pøedpokládá vyèlenit dalších 145
milionù tak, aby pokud vše pùjde normálnì, byla tato èást stavby obchva-
tu zahájena v roce 2016.

Co se týká èásti dálnice 0137 Pøerov, na tuto stavbu je vydáno pravo-
mocné stavební povolení. Máte pravdu, jsou vykoupeny témìø všechny po-
zemky. Z materiálu, který mám, zùstává tam nepatrné množství. Probíhá
tam nìjaký záchranný archeologický výzkum, vèetnì potøebné skrývky
ornice. Od bøezna 2012 probíhalo výbìrové øízení na zhotovitele stavby a
po odvolání vylouèeného uchazeèe a pøezkumu výbìrového øízení na
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tisíc hlav zùstane, mimochodem vèetnì nìkterých zamìstnancù, kteøí tam
pøišli po vítìzství ODS ve volbách, a já je vùbec nebudu posuzovat podle
toho, v jaké stranì jsou nebo za jakých okolností se tam dostali, ale jen na
základì výsledkù jejich práce a jejich jisté loajality. Zatím s tím nemám se-
bemenší problémy. To nejsou vìru tito lidé.

Abych odpovìdìl i na rychlost. Ta je skuteènì nestandardní, protože
pøi krátké tiskové konferenci, kdy jsem to vèera oznamoval, se mluvilo o
tom, že s personálními vìcmi poèkáme, protože se nechci ukvapovat a
nechci lacinì ukazovat prstem na jednoho nebo na dva lidi, ale my jsme
byli ke svému jistému pøekvapení bìhem dne požádáni Policií Èeské re-
publiky, abychom podnikli jisté kroky. Pokud mám dnes informace, tak
Policie Èeské republiky už má poèítaèe tìch pracovníkù.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další v poøadí je pan po-
slanec Josef Nekl, který interpeluje pana ministra Antonína Prachaøe ve
vìci dokonèení D1 Øíkovice – Lipník. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji. Pane místopøedsedo, vážený pane
ministøe, interpeluji vás v problému, který je vám jistì podrobnì znám jak z
osobní, tak profesní zkušenosti.

Již na poèátku tohoto tisíciletí mìla být zahájena stavba èásti D1, a to
úsek 0136 a 0137, dálnièní obchvat mìsta Pøerova. Dnes takøka
dokonèená D1 z Prahy do Ostravy je pøerušena úsekem dlouhým cca 21
km mezi obcemi Øíkovicemi a mìstem Lipník nad Beèvou. Pro nutnost
dokonèení hovoøí øada faktorù, ale hlavní jsou:

Dálnièní obchvat Pøerova znaènì zlepší životní prostøedí v samotném
mìstì a okolí. Množstvím prachových èástí a škodlivých slouèenin v
ovzduší se øadí Pøerov mezi mìsta s èastìjším pøekroèením limitù a
smogovou zátìží a o hluku se nedá ani mluvit. Dlouhé fronty automobilù
pøed vjezdem do mìsta, tranzit centrem mìsta jsou samozøejmostí.
Uzavøení jedné z tranzitních ulic znamená kolaps dopravy v Pøerovì, a to,
co projdete pìšky za 15 minut, projíždìjí osobní a nákladní vozy minimálnì
45 minut.

Druhým dùležitým faktorem je nedostupnost mìsta pro investory, která
mùže být pøíèinou více jak 11 % nezamìstnanosti, a na mapì
nezamìstnanosti patøí Pøerov a Pøerovsko mezi nejvíce postižené. Již na-
startovanou realizaci stavby zastavil nechvalnì známý, proslulý ministr
Bárta, který mìl heslo, že Morava je jeden velký kruháè a už tam nedá ani
korunu a ani nepovolí žádnou stavbu.

Ptám se vás, vážený pane ministøe, zda dostavba D1, dálnièní obchvat
Pøerova, patøí mezi top priority Ministerstva dopravy a zda jste ochoten a
schopen sdìlit, kdy bude fyzicky zahájena první stavba 0137 Pøerov –
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pøed tìmi nesezdanými. Uvedu pøíklad. Pokud manželé pìstouni peèují
o dvì dìti, nárok na pøíspìvek od státu má jen jeden z nich, a to ve výši 12
tisíc korun, a to mìsíènì na obì dìti. Naproti tomu nesezdaní partneøi, kteøí
mají na sebe napsané každý jedno dítì, dostávají celkem 16 tisíc korun.
Pøitom do ledna 2013 stát poskytoval stejnou finanèní odmìnu všem
pìstounùm.

Vážená paní ministrynì, chci se zeptat, zda a kdy bude øešen tento pro-
blém. Zároveò chci poukázat na skuteènost, že diskriminace manželských
párù se dìje i v jiných oblastech, napø. z pohledu pøíspìvku na
nezaopatøené dítì v pøípadì, že o nìj peèuje matka samoživitelka, pøitom
žijí se svým partnerem tzv. na hromádce. Døíve se situace øešila napø.
spoleèným zdanìním manželù, které však v souèasné dobì neexistuje.
Dìkuji za odpovìdi.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám, pane poslanèe.
Poprosím paní ministryni o odpovìï.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Vážený
pane pøedsedající, vážené poslankynì, vážení poslanci, když to øeknu ta-
kovým srozumitelnìjším jazykem, než tady mám napsaný podklad od
úøedníkù, tak v podstatì ta kritizovaná úprava byla udìlána jednak v sou-
vislosti s tím, že se od 1. ledna 2013 zvyšovala odmìna pøi pìstounské
péèi. Na jedno dítì to zvýšení bylo z 3 410 až na 8 tisíc korun. Døíve to by-
lo tak, že bylo øeèeno v zákonì, že pøi spoleèné pìstounské péèi manželù
náleží dávky pìstounské péèe jen jednomu z nich, ale v nìkterých
pøípadech, kdy dìtí v pìstounské péèi bylo v té rodinì více, tak docházelo
vlastnì ke zneužívání, že potom každý jeden z tìch manželù napsal
nìkteré dìti jenom na sebe, do své výluèné péèe, nicménì rodina žila spo-
lu. A pravda je, že když to srovnáme s normální biologickou rodinou, tak
tøeba rodièovský pøíspìvek je taky vždycky pro toho jednoho rodièe, dá se
øíci, a� už je v manželském svazku, nebo ne, ale je to vždycky jen ten jeden
rodiè, kdo pobírá dávku. Takže bych øekla, že tady je to tak trochu srov-
nané.

A co se týèe otázky srovnání toho vztahu manželù a druha a družky, tak
tady vlastnì když se svìøují dìti do pìstounské péèe manželskému páru,
tak musí souhlasit oba manželé, takže vlastnì hned jsou oba bráni dohro-
mady, zatímco v pøípadì druha a družky je to právní postavení úplnì jiné.
Takže proto je to takto rozlišeno.

Ještì jste se ptal, vlastnì ta úplnì poslední otázka byla na
nezaopatøené dítì, pokud jakoby žije s jedním rodièem, ve skuteènosti se
dvìma. Tam teï nevím, já si nejsem vìdoma už vùbec žádné dávky.
Kromì zvýhodnìní osamìle žijícího rodièe pøi ošetøování èlena rodiny, kde
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ÚOHS bylo v roce 2013 výbìrové øízení rozhodnutím ÚOHS zrušeno.
Je pravda, že máme platné stavební povolení, máme z rozhodnutí ÚOHS
zrušeno výbìrové øízení na zhotovitele a hrozí tu skuteènì stav, kdy plat-
nost stavebního povolení propadne a budeme muset uèinit všechna
opatøení pro to, abychom získali prodloužení platnosti tohoto stavebního
povolení. A potom bychom byli na zaèátku a celý proces bychom museli o-
pakovat.

Co se týká prùchod trasy dálnice úložištìm v Prosenicích, tak tady
zùstává trasa podle pùvodní varianty už v souladu s vydaným stavebním
povolením. Pøedpokládaný termín zahájení nové dokumentace pro
výbìrové øízení plánujeme na duben 2014. Stavba je zahrnuta v rozpoètu
SFDI na rok 2014 s celkovými náklady pøesahujícími 5,8 miliardy. I když ta-
to stavba urèitì má své opodstatnìní, je to jedna z vìcí, kdy jsme prohlásili,
že napojíme èeskou dálnièní sí� a dostavíme rozestavìné úseky tak, aby
dálnièní sí� byla jednotná, ale musíme v této chvíli jednat se stavebním
úøadem a dostat do situace prodloužení platnosti pravomocného staveb-
ního povolení a dokonèit celý proces v rámci toho, co nám stanovil ÚOHZ.
Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, pane ministøe za odpovìï.
Máte možnost doplòující otázky.

Poslanec Josef Nekl: On už to asi nebude dotaz. Chtìl bych
podìkovat panu ministrovi za odpovìï a zdùvodnìní s tím, že vidím, že
snaha na dokonèení bude. Já jsem druhé volební období poslancem a už
se velmi tìžko odpovídá lidem, když jsem jim øíkal: kopne se za rok, kopne
se za dva, kopne se další rok, a ono se už nekope deset let. Takže vìøím,
že termín zahájení 14, maximálnì 15 0137 a posléze 0136 pøijde. Jak jsem
hrdý, že jsem Pøerovan a že tam máme velké archeologické nálezy z
pravìku, tak moc pøeji, aby se tam náhodou nìco nenašlo, protože to je da-
lší zdržení na dva roky. Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, takže bez reakce. Pùjdeme
dál. Další je v poøadí pan poslanec Antonín Seïa, který interpeluje paní mi-
nistryni práce a sociálních vìcí Michaelu Marksovou ve vìci dávek pro
pìstouny. Máte slovo, pane poslanèe.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážená paní
ministrynì, obracím se na vás v souvislosti s problémem, na který upozornil
Úøad veøejného ochránce práv a na který upozoròovala opozice v období
vlády premiéra Neèase pøi projednávání zákona o sociálnì-právní ochranì
dìtí. Tím problémem je znevýhodnìní manželských pìstounských párù
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
14. února 2014 v 9.30 hodin

Pøítomno:  poslancù

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážené paní poslankynì, vážení
páni poslanci, vážený pane ministøe, zahajuji dnešní jednací den 6. chùze
Poslanecké snìmovny a všechny vás tady vítám. Prosím, abyste se všichni
pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o vydání
náhradní karty.

Sdìluji, že o omluvení své neúèasti na dnešním jednání požádali tito po-
slanci: Vojtìch Adam z pracovních dùvodù, Zuzka Bebarová-Rujbrová z
pracovních dùvodù, Petr Bendl ze zdravotních dùvodù, Jaroslav Borka od
10.30 z pracovních dùvodù, Ivan Gabal ze zdravotních dùvodù, Pavel
Havíø z osobních dùvodù, Radim Holeèek z rodinných dùvodù, Igor
Jakubèík ze zdravotních dùvodù, Jaroslav Klaška z pracovních dùvodù,
Martin Kolovratník z rodinných dùvodù, Daniel Korte z osobních dùvodù,
Rom Kostøica ze zdravotních dùvodù, Josef Kott z osobních dùvodù,
Pavlína Nytrová ze zdravotních dùvodù, Tomio Okamura ze zdravotních
dùvodù, Herbert Pavera ze zdravotních dùvodù, Pavel Ploc od 12 hodin
bez udání dùvodu, Pavel Plzák z pracovních dùvodù, Roman Procházka ze
zdravotních dùvodù, Rais Karel ze zdravotních dùvodù, Karel
Schwarzenberg z dùvodu zahranièní cesty, Miroslava Strnadlová ze
zdravotních dùvodù, Ladislav Šincl z dùvodu zahranièní cesty, Karel
Tureèek z osobních dùvodù, Pavel Volèík ze zdravotních dùvodù, Rostislav
Vyzula od 11 hodin z pracovních dùvodù, Jiøí Zemánek z pracovních
dùvodù, Jiøí Zlatuška ze zdravotních dùvodù, Marek Ženíšek z pracovních
dùvodù. Stále pøítomen Radim Holeèek. Dìkuji za upozornìní.

Z èlenù vlády se na dnešní den omlouvají: z pracovních dùvodù
místopøedseda vlády Andrej Babiš od 12.45, Marian Jureèka z pracovních
dùvodù, Jan Mládek z pracovních dùvodù, Martin Stropnický z pracovních
dùvodù a Helena Válková z pracovních dùvodù.

Další omluvou je od 10.30 pan poslanec Stanislav Mackovík z
pracovních dùvodù. Tomio Okamura stáhl svou omluvu a bude pøítomen na
jednání.

Pan kolega Michal Hašek má náhradní kartu èíslo 2.
Budeme pokraèovat podle schváleného programu schùze. Oznámím

vám zatímní program. Dnešní jednání zahájíme body z bloku tøetích ètení,
tj. body 76, 47, 48, 49 a 50 a bod èíslo 80. Po jejich projednání máme prvnì
zaøazený bod 68 a pøipomínám, že v 11 hodin se máme vìnovat bodu èíslo
32, snìmovní tisk 81.

Hlásí se do rozpravy pan poslanec Jan Klán. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

-  -

je to delší poèet dnù, tak vyslovenì dávka že by byla fixovaná na to, že dítì
je jen s jedním rodièem, žádná není. Další otázka je, když se potom spoèítá
spoleèný pøíjem domácnosti, ale to myslím, že legislativnì nelze ošetøit, že
je to vlastnì pøedmìtem kontroly, sociálního šetøení, než tam vyplatím dáv-
ku, abych tedy zjistila na místì, jestli rodina skuteènì žije spolu, nebo jest-
li ten osamìlý rodiè skuteènì žije jako osamìlý.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji, paní ministrynì. Chci se
zeptat pana poslance – pan poslanec nebude mít doplòující otázku.

Takže dnes poslední interpelace, poprosím paní poslankyni Jitku
Chalánkovou, která bude interpelovat pana ministra Antonína Prachaøe ve
vìci výstavby D1.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe,
vážené kolegynì, vážení kolegové, já myslím, že svou interpelaci mohu
zkrátit, protože mùj kolega pan poslanec Nekl byl vylosován døív než já a
moje otázka smìøuje k téže vìci a je to dostavba chybìjícího kusu dálnice.
To jsou ty úseky Øíkovice – Pøerov, Pøerov – Lipník. Takže poprosím pana
ministra, jestli mi mùže podklady eventuálnì zaslat písemnì, protože už
jste to tady, i my všichni, slyšeli, co je možné a co není, a domnívám se, že
spoleènými silami bychom mìli napøít své možnosti, aby se koneènì tento
úsek dostavìl. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Pochopil jsem, že podkla-
dy k tomuto bodu budou zaslány od pana ministra písemnì. Dìkuji.

Vzhledem k tomu, že je 17.55, konèím dnešní jednání s tím, že pøerušuji
schùzi do zítøejšího dne 9 hodin ráno. Každopádnì jednání zaène oficiálnì
až v 9.30 z toho dùvodu, že hnutí Úsvit si vzalo pùlhodinovou pøestávku.
Takže dìkuji a pøeji vám pøíjemný zbytek dnešního dne.

(Jednání skonèilo v 17.56 hodin.) 
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Pøednáším návrh usnesení: „Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas
s vládním návrhem zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb., o vol-
bách do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù, ve znìní
pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony, podle snìmovního tisku 13.“

Rozhodneme v hlasování èíslo 132, které jsem zahájil, a ptám se, kdo
je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 132, z pøítomných 155 pro 151 poslanec, pro-
ti nikdo, návrh byl pøijat. Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven
souhlas.

Dìkuji panu navrhovateli, dìkuji panu zpravodaji a konèím bod èíslo 76.

Budeme pokraèovat bodem èíslo

47.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon 

è. 48/1997 Sb., o veøejném zdravotním pojištìní 
a o zmìnì a doplnìní nìkterých souvisejících zákonù,

ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony
/snìmovní tisk 10/ - tøetí ètení

Prosím, aby u stolku zpravodajù zaujal své místo ministr zdravotnictví
Svatopluk Nìmeèek a zpravodaj výboru pro zdravotnictví pan poslanec
David Kasal. Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve snìmovním tisku 10/4.

Otevírám rozpravu a konstatuji, že do ní mám pøihlášku pana poslance
Leoše Hegera a pana poslance Jiøího Skalického. Nyní tedy žádám pana
poslance Leoše Hegera, aby se ujal slova v rozpravì ve tøetím ètení.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Leoš Heger: Vážený pane místopøedsedo, vážená vládo,
vážené paní poslankynì, páni poslanci, dobré krásné dopoledne. Já si do-
volím vystoupit v jiné vìci, než je meritum zákona, tj. transpozice
pøeshranièní péèe.

Myslím si, že komplexní pozmìòovací návrh, proti kterému já jsem vy-
stoupil a který byl pøedložen zdravotním výborem, byl tady projednán
dostateènì. Rád bych ale protestoval proti pozmìòovacímu návrhu paní
poslankynì Markové, který projednán ve zdravotním výboru nebyl a který
se týká zrušení regulaèních poplatkù teï hned. Nechci se znovu vracet k
tomu, proè jsou poplatky dobré èi špatné, ale musím se vrátit ke klíèovým
bodùm zdùvodòující argumentace paní poslankynì Markové, expertky
klubu KSÈM na zdravotnictví. 
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Poslanec Jan Klán: Dìkuji za slovo. Dobrý den, vážený pane
místopøedsedo, vládo, dámy a pánové. Na základì vèerejší dohody
pøedsedù poslaneckých klubù navrhuji pevné zaøazení druhého kola první
volby veøejného ochránce práv na dnes v 10.30. Je tam zmìna. Mìlo to být
pùvodnì po bloku tøetích ètení, ale na základì žádosti pøedsedy poslane-
ckého klubu sociální demokracie na dnes v 10.30.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Poznamenal jsem si bod
volby v 10.30 napevno zaøadit. Dobøe. Další vaše návrhy, pøipomínky.
Pokud tomu tak není, mùžeme tedy hlasovat o jediném návrhu na zmìnu
dnešního bodu programu a to je zaøazení volby veøejného ochránce práv
napevno v 10.30.

Rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 131, které jsem zahájil, a ptám
se, kdo je pro pevné zaøazení bodu volby veøejného ochránce práv. Je to
druhé kolo volby. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 131 z pøítomných 141 poslance pro 137,
proti 1, návrh byl pøijat. V 10.30 tedy zaøadíme volbu veøejného ochránce
práv.

Tím bychom mìli vyèerpány úvodní administrativní záležitosti a
mùžeme tedy zaèít realizovat náš program. Prvním pevnì zaøazeným bo-
dem našeho programu je

76.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 62/2003 Sb.,

o volbách do Evropského parlamentu a o zmìnì nìkterých zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a nìkteré další zákony

/snìmovní tisk 13/ - tøetí ètení

Prosím, aby své místo u stolku zpravodajù zaujal ministr vnitra Milan
Chovanec a zpravodaj ústavnìprávního výboru pan poslanec Stanislav
Grospiè. Návrh na zamítnutí ani pozmìòovací návrhy nebyly pøedneseny.
Otevírám rozpravu ve tøetím ètení a konstatuji, že do ní nemám žádnou
pøihlášku. Nikoho nevidím, rozpravu tedy konèím a ptám se, jestli pan na-
vrhovatel nebo pan zpravodaj mají zájem o závìreèné slovo. Není tomu
tak.

Pøikroèíme tedy k hlasování o celém návrhu zákona. Pøipomínám, že
nebyly pøedneseny žádné pozmìòovací návrhy, a mùžeme tedy hlasovat o
návrhu jako celku. Prosím o klid Poslaneckou snìmovnu.
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ambulantních kontaktù, které byly tedy zatíženy regulaèními poplatky
a dodnes jsou, dokladuje analýza pokles za celých pìt let pod 90 %,
pøièemž z jiných studií je jasné, že napøíklad hospitalizace klesly zejména
u banalit a mírnì stouply u tìžkých pøípadù, ale je tu ten pokles na 90 %,
takže se nikomu nic nestalo, kdo onemocnìl tìžce, byl hospitalizován, a
banality poklesly.

Pokud jde o ambulantní kontakty, tak z mezinárodních statistik jiných je
patrno, že prùmìrný poèet ambulantních kontaktù u nás s lékaøem je
podstatnì vyšší než ve zbytku vyspìlých zemí. A to, že došlo k poklesu am-
bulantního poplatku o 10 %, že došlo k poklesu ambulantních výkonù o 10
%, je jasný signál toho, že regulaèní poplatky by nemìly být rušeny, a jestli
nìkdo uvažuje o jejich úpravì, tak by spíš mìl uvažovat o jejich zvýšení,
aby se ten regulaèní efekt zvýšil.

Dovolte mi udìlat závìr. Poslední rozprava o poplatcích ukázala, jak lze
v této Snìmovnì mlžit. Doporuèuji proto již s debatami pøestat a pøiznat si,
že rušení poplatkù je èistì politické rozhodnutí, založené na názoru, že
spoluúèast je špatná. Je to legitimní názor. My, pravicová opozice, jsme ve
volbách prohráli a poplatky budou asi na konci roku zrušeny. Øízení zdra-
votnictví tak bude pøipraveno o jeden nástroj, který pøináší do zdravotnictví
peníze a zvyšuje efektivitu systému. Penìz bude škoda, ale pan ministr fi-
nancí je prý vykompenzuje z daní. Uvidíme. Naštìstí nástrojù na zvyšování
efektivity ve zdravotnictví existuje více. Pokud pan ministr Nìmeèek s
nìkterými z nich do konce roku pøijde nebo si vydobude ze státního
rozpoètu více penìz, aniž by se zvýšil deficit státního rozpoètu, bude to
fajn a bude mu možno zatleskat, ale prosím, nenabìhnìme alespoò teï na
snahu KSÈM získat politické body, protože to zdravotnictví hodí zpìt,
pøipraví ho o peníze a bude to negativnì motivovat pacienty tak, aby se o
své zdraví nestarali už vùbec.

Jsem proto pro zamítnutí uvedeného pozmìòovacího návrhu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Leošovi
Hegerovi. Jenom pøipomínám, že podle § 95 odst. 2 jednacího øádu ve
tøetím ètení se koná rozprava, ve které lze navrhnout pouze opravu
legislativnì technických chyb, gramatických chyb, chyb písemných nebo
tiskových, úpravy, které logicky vyplývají z pøednesených pozmìòovacích
návrhù, popøípadì podat návrh na opakování druhého ètení.

Dalším pøihlášeným do rozpravy ve tøetím ètení je pan poslanec Jiøí
Skalický. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Ještì pøedtím, než zaènete mluvit, oznamuji, že paní poslankynì
Lorencová má náhradní kartu èíslo 3.

Prosím, mùžete.

-  -

Domnívám se, že v té argumentaci jsou nepravdy. Konkrétnì se jedná
o dva argumenty, proè chce KSÈM poplatky rušit, a to za prvé pro jejich
údajnou neústavnost a za druhé pro údajnou absenci jejich regulaèního e-
fektu.

Nejdøíve tedy, jak je to s ústavností regulaèních poplatkù. Jak v prvním
pøípadì za ministra Julínka, tak ve druhém pøípadì rušení stokorunového
hospitalizaèního poplatku v roce 2013 Ústavní soud v podstatì poplatky ja-
ko konkrétní formu spoluúèasti toleroval a vùbec podrobnìji nezkoumal,
zda jsou regulaèní, èi ne. Zkoumal dvì podmínky. Za prvé podmínku Ú-
stavy, která øíká, že péèe je bezplatná, pokud zákon nestanoví jinak, a zde
zákon zcela jednoznaènì ono jinak stanovil, a proto vìtšina poplatkù již
dvakrát Ústavním soudem byla ponechána. Další podmínce, kterou Ústav-
ní soud zkoumal, se zjednodušenì zaèalo øíkat podmínka, zda nejsou pod-
mínky rdousicí. Podmínka se dovozuje z Listiny základních práv a svobod,
ze které vyplývá, že pøístup ke zdravotní péèi nesmí být nikomu upøen z
finanèních dùvodù. To je hlavní dùvod, proè Ústavnímu soudu nevadil po-
platek za den pobytu v nemocnici ve výši 60 korun, ale vadil mu zvýšený
poplatek na 100 korun a bez sociálního omezení. Mìli jsme sice výjimku
pro osoby v hmotné nouzi, ale ta nebyla uznána jako dostateèná. V tomto
smìru bylo tøeba Ústavní soud respektovat, a to se stalo. Zbylé poplatky
jsou tedy teï správnì stanovené zákonem, nejsou rdousicí, a jsou proto
zcela ve shodì s Ústavou, a� regulují, nebo ne.

A jsme u druhého problému, který má být dùvodem zrušení poplatkù, u
onoho zda regulují, nebo neregulují. Øekl jsem, že to nemá význam pro
ústavnost èi neústavnost, ale stejnì je to zajímavé zkoumat, už jen kvùli to-
mu, zda paní poslankynì Marková argumentuje pravdivì, nebo ne.

Tvrdila, že neexistuje žádná analýza, která by regulaèní efekt doklado-
vala. Nevím, jestli paní poslankynì existující analýzu nezná, anebo ji
zapøela, ale analýza existuje. Je v tom nejpøístupnìjším zdroji statistik o na-
šem zdravotnictví, v publikaci Ústavu pro zdravotnickou informatiku a
statistiku Èeské republiky z roku 2013. Chcete-li pøesnou citaci, aktuální in-
formace ÚZIS è. 40, Praha, 17. 9. 2013. Analýza mapuje vývoj v letech
2007 až 2012, tedy období pøed a pìt let po zrušení poplatkù, a jasnì do-
kladuje dlouhodobý pokles výkonù. Na pohotovosti dohromady u dìtí a
dospìlých bez stomatologie za pìt let nastal pokles o 37 %. Padlo tu, že je
to pøelito do záchranek. Z poklesu tedy musíme odeèíst objektivní hodnotu
nárùstu na záchrankách, což je jedna ètvrtina toho poklesu pohotovosti,
která se pøelila, ale i tak zùstává ten pokles veliký. Vèera ho potvrdil pan
ministr Nìmeèek jako velmi významný.

Naopak pan ministr popøel regulaèní efekt u poplatkù ostatních a tvrdil,
že mezi léty 2008 a 2007 došlo k výraznému poklesu, který se vrátil zpìt na
pùvodní úroveò. Není to úplnì tak. U ošetøovacích dnù v nemocnicích i u
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ètení, to znamená, øádnì si ho mohou prostudovat až mezi druhým a tøetím
ètením, a pak v podstatì jediná možnost, jak se k nìmu pouèenì vyjádøit,
je rozprava pøed tím tøetím ètením. Já chápu, že je to zøejmì na hranì
jednacího øádu, ale pro tyto pøípady jsem pøesvìdèen, že velkorysost by
byla na místì. Dìkuji za pochopení.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji, pane pøedsedo. Ale já jsem
jenom pøipomenul text jednacího øádu a myslím, že jsem nikoho nezkrátil
na právech.

Pøedseda klubu KSÈM Pavel Kováèik. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji za slovo. Pane pøedsedající, paní a
pánové, pøeji krásný dobrý den.

Jen v krátké reakci na pana kolegu Kalouska. Má pravdu, ano, v tomto
pøípadì je možné pøimhouøit oko v rozpravì ve tøetím ètení. Ostatnì došlo-
li z úst pana kolegy Hegera k podrobnému rozboru a k nìkterým, øekl bych,
silnìjším ne že výrazùm, ale tvrzením, paní kolegynì Marková bude
reagovat samozøejmì podobnì, ale pakliže bychom pøicházeli k podobné
situaci vícekrát, a tak jak to pojal pan pøedseda Kalousek, jestli by náho-
dou nebylo lepší v takovém pøípadì navrhnout vrácení do druhého ètení a
znovu rozpravu absolvovat. Pøedesílám, že mám zájem na tom, aby tento
zákon prošel, a proto nenavrhuji vrácení do druhého ètení, ale
procedurálnì èistší by to bývalo bylo. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Nyní paní poslankynì Soòa
Marková, pøipraví se pan poslanec Bohuslav Svoboda. Prosím, paní
poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Soòa Marková: Dìkuji za slovo. Vážený pane
pøedsedající, vážená vládo, kolegynì a kolegové, pøeji vám hezký páteèní
den.

Já jsem samozøejmì si vìdoma toho, že jsme ve tøetím ètení, a také
jsem si nemyslela, že budu vystupovat ve tøetím ètení, znám jednací øád,
nicménì vystoupení mých pøedøeèníkù mì pøece jenom nutí k tomu, abych
reagovala na nìkteré vìci, které zde byly øeèeny, takže mi to prosím
promiòte.

Co se týká toho, co tady bylo øeèeno na téma, že mùj pozmìòovací
návrh je pøílepkem k tomuto návrhu zákona. Samozøejmì asi ti, co to øíkají,
úplnì nevìdí, že tady máme otevøen zákon è. 48 o veøejném zdravotním
pojištìní a jeho souèástí jsou právì regulaèní poplatky. Takže si myslím, že
mluvit o pøílepku asi není úplnì na místì. Naopak, pøílepek bylo zavedení
poplatkù, protože já mám to štìstí, nebo možná tu smùlu, že jsem u toho
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Poslanec Jiøí Skalický: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážená vládo, dámy
a pánové, já bych si dovolil pár technických a odborných poznámek k
pozmìòovacímu návrhu paní kolegynì Markové, to znamená k rušení
regulaèních poplatkù. Peèlivì jsem její pozmìòovací návrh prostudoval.
Protože zaznìl až zde na plénu, nebylo možno se k nìmu vyjádøit na jed-
nání zdravotního výboru.

Dle mého názoru jde zcela jednoznaènì o pøílepek, protože se týká
vìci, která nesouvisí s pøeshranièní péèí, a není tedy meritem
pøedkládaného zákona o pøeshranièní péèi.

Za druhé, v oblasti odborné zavádí, pokud by byl pøijat, to, že ochran-
ný limit u všech pacientù se sníží na 2500 Kè za rok, budou do nìj poèítány
pouze doplatky za léky a nikdo dnes nedokáže odhadnout a neexistuje a-
nalýza, jak se to projeví v hospodaøení zdravotních pojiš�oven, a to a�
pozitivnì, nebo negativnì.

Za tøetí, v textu, který pøedkládá, a to v bodì 8 § 16b, je nový odstavec
2, kde se zavádí zvláštní kategorie a pojem a to je doplatek u plnì
hrazených lékù. Chtìl bych øíci, že doplatek u plnì hrazených lékù neexis-
tuje a ani pøedkladatelé kdysi regulaèních poplatkù se neodvážili takovou-
to kategorii vùbec zavést. 

A poslední poznámka. V pøípadì, že by byl tento pozmìòovací návrh
pøijat, tak v oblasti lékárenské péèe, zejména na malých mìstech a vesni-
cích, by mohlo dojít k jejímu výraznému ohrožení, protože malé lékárny
poøád z velké èásti jsou nuceny regulaèní poplatky nebo poplatky za re-
cept vybírat.

Èili z mého pohledu se jedná v tomto pozmìòovacím návrhu o zajíma-
vý paskvil, který kombinuje dlouhodobou snahu zrušit regulaèní poplatky,
což lze chápat, s odbornì technickými nesmysly, které ten pozmìòovací
návrh naprosto dehonestují. Já za sebe navrhuji, aby tento pozmìòovací
návrh nebyl pøijat. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, dìkuji. S pøednostním právem
se nyní pøihlásil pan pøedseda klubu TOP 09 a Starostù Miroslav Kalousek.
Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedající.
Dobré ráno, vážené dámy, vážení pánové.

Pane pøedsedající, jako zkušený proceduralista máte zajisté pravdu,
když nás vedete k poøádku o úzké tematické vymezenosti rozpravy ve
tøetím ètení. Nicménì dovolím si, protože jsme na zaèátku období, všechny
pøedsedající požádat o velkorysost v tom pøípadì, kdy ve druhém ètení je
až na plénu pøedložen pomìrnì sofistikovaný pozmìòovací návrh, který
nebyl projednáván ve výborech, poslanci se s ním seznámí až ve druhém
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platek na pohotovosti. A není náhodou výjezd zdravotnické záchranné
služby mnohem dražší pro systém veøejného zdravotního pojištìní?

Také co se týká podmínky rdousicí, je samozøejmì, tak jak byly plošnì
poplatky zavedeny, aniž by byly zavedeny nìjaké limity na pobyt v ne-
mocnici, jak dlouho se platí atd., tak mohly mít a mají i ten rdousicí úèinek.
Proto také ty stokorunové poplatky už Ústavní soud nakonec zrušil. Takže
ta rdousicí podmínka též nebyla splnìna a sami ústavní soudci vyzývali k
tomu, aby zákonodárce, pokud nejsou tyto podmínky naplnìny, tak je
potøeba tento zákon zmìnit. A KSÈM pøedkládá zákon o zrušení zdravot-
nických poplatkù od roku 2008 opakovanì, a� už formou samostatných
novel zákonù, anebo pozmìòovacích návrhù. A ty návrhy jsou vlastnì to-
tožné, jen se mìní pozdìjší úpravy, které tam jsou zapracovány.

A co se týká neexistence analýzy. Skuteènì, analýza na to, jak dopad-
lo zavedení zdravotnických poplatkù na pacienty, pøedevším na chronicky
nemocné, na nízkopøíjmové pacienty, na zdravotnì postižené, tak takováto
analýza skuteènì neexistuje. Já jsem v minulých volebních obdobích
opakovanì vyzývala pány ministry zdravotnictví, aby takovouto analýzu
pøedložili, a byla mi tady na tomto místì analýza nìkolikrát pøislíbena. A ni-
kdy, nikdy jsem se jí nedoèkala. Nikdy. Protože prostì takováhle analýza
by možná ukázala, že zavedení zdravotnických poplatkù mìlo jenom jeden
jediný cíl, a to aby si naši pacienti zvykli, že za péèi se prostì platí! Že zdra-
votnictví je služba, ale za peníze! A že ten, kdo nebude mít peníze, tak má
prostì smùlu. Na to si mìli naši pacienti zvyknout a také si mnohdy bohu-
žel museli zvyknout.

A já si myslím, že je tøeba, aby když tato vláda, která bude pøíští týden
žádat o dùvìru, aby ukázala, že pøedvolební sliby, že je skuteènì chce na-
plnit, a má tady šanci. Má možnost teï podpoøit, podpoøit – vážení poslan-
ci, poslankynì z vládní koalice, podpoøte návrh zákona z díly KSÈM. Ten
zákon není špatnì napsaný. A podobný zákon budete pøedkládat možná,
jak øíkáte, nìkde na konci tohoto roku, aby to platilo od roku 2015. Není
dùvod prodlužovat tuto agónii, není dùvod øíkat, že nebudou prostøedky.
Vždy� systém zdravotnictví byl ochuzen o peníze, které chybìly. Protože
souèasnì se zavedením poplatkù byly zmrazeny platby za státní
pojištìnce. Souèasnì se zavedením poplatkù byly zavedeny stropy na po-
jistné, které za rok pøipravily systém o témìø devìt miliard korun. Vždy� mi-
nulé pravicové vlády zavedly zvýšené DPH a pøipravily tak systém zdra-
votnictví každý rok o pìt miliard korun. A ten systém je schopen a je
schopen tyto vìci zvládnout, zvláš� když souèasné kroky už jsou mnohem
vstøícnìjší vùèi zdravotnickým zaøízením i vùèi lékaøùm. Já doufám, že
koneènì se taky dostane na pacienty, protože pøece jenom zdravotnictví je
tady pøedevším pro pacienty. A to bychom mìli mít stále na pamìti.

Takže prosím, zamyslete se nad tím, odmyslete si tu ideologii. Neøíkejte
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tehdy byla, a moc dobøe si vzpomínám na to, jakým zpùsobem byly
poplatky zavedeny, že to byl pøílepek k zákonu, že to bylo pøedloženo ze
dne na den, že nebyla vùbec žádná možnost to projednat ve výboru. Takže
si myslím, že to jsou vìci, které by mìly být pøipomenuty, a já jsem to tady
také pøipomínala pøi své obhajobì toho, proè pøedkládám tento
pozmìòovací návrh. Protože to byl zákon o stabilizaci veøejných rozpoètù,
pøi kterém byly zavedeny tzv. regulaèní poplatky. Byl to jasný pøílepek a
ještì k tomu bez možnosti projednání. A tìch málo z vás, kteøí tady jste
pamìtníci a pamìtnice, tak si jistì pamatujete, v jakém rozrušení se tady
ten zákon projednával a jak jsme tady byli jako opozice pøeválcováni velmi
nevybíravým zpùsobem. To je jedna vìc.

Druhá vìc je, že souèasnì se zavedením poplatkù byly také sníženy
pøíjmy do veøejného zdravotního pojištìní, tedy vlastnì ta solidarita byla
snížena tím, že se peníze z balíku veøejného zdravotního pojištìní vzaly a
nahradily se pøíjmy z kapes pacientù. A to ještì byly sice stanoveny ty tzv.
sociální limity, ale ony v tom prvním roce vùbec nezafungovaly, protože by-
ly postaveny tak vysoko pro urèitou èást pacientù, že vlastnì nebyly ani vy-
užity. To se stalo teprve pozdìji, když byly u èásti pacientù tyto sociální li-
mity sníženy. Tak to jenom na vysvìtlení.

A co se týká našeho zpochybòování ústavnosti, tak pøece jenom, jestli
si vzpomínáte, tehdejší rozsudek Ústavního soudu byl o tom, že byl rozdíl
pouze jediného hlasu. Jediný hlas jednoho ústavního soudce rozhodl, to
nebylo žádné vìtšinové rozhodnutí. A když jsme si èetli opozièní zprávy ú-
stavních soudcù, tak jejich výhrady byly velmi závažné a právì byla
zpochybòována i ta podmínka regulaènosti, protože tyto poplatky
stoprocentnì regulaèní nejsou a v dalších vystoupeních i následnì a i pøi
obhajobì poplatkù, když se mìly zvyšovat, tak mùj pøedøeèník bývalý pan
ministr Heger sám øekl, že to jsou pøíjmy, a nemluvil o regulacích. Takže ta-
to podmínka ústavních soudcù nebyla splnìna, nebyla dodržena, by� teh-
dy ústavní soudci uvìøili panu Julínkovi, že má poplatek regulaèní funkci. A
skuteènì k omezení návštìv došlo jen doèasnì a následnì se zase vrátila
návštìvnost na tu míru, která byla potøeba, protože vìtšina pacientù nejsou
ti, kteøí chodí k lékaøi z nìjakého plezíru a chodí si lehat do nemocnice, pro-
tože se jim jejich nemocnice líbí, jdou kolem a øíkají si: to je pìkná nemoc-
nice, tam bych si šel rád poležet. O hospitalizaci a o vyšetøeních násled-
ných vždycky rozhoduje, nebo vìtšinou – a to mi jistì páni kolegové a paní
kolegynì lékaøky a lékaøi dají za pravdu – rozhoduje z vìtší èásti lékaø.
Tudíž regulace na stranì pacientù není namístì. Když tak by mìla být re-
gulace na stranì nabídky, nikoli poptávky, aby to ekonomicky fungovalo.

Druhá vìc. Jestliže byly omezeny návštìvy na pohotovosti, tak také ale
prosím øeknìte tady vy, kteøí sloužíte zdravotnickou záchrannou službu, jak
se zvýšily výjezdy zdravotnické záchranné služby poté, co byl zaveden po-
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byste stejné mìøítko dával poslankyni Markové i tìm ostatním. (Hovoøí
otoèen k pøedsedajícímu èelem. Poslanci z levé èásti sálu volají, že není
slyšet.) Je to tøetí ètení a my jsme tady slyšeli krásný politický projev.

Je to typický pøílepek, je to ten správný (nesrozumitelné), kdy se k záko-
nu, který je otevøen, pøiloží nìco, co tam vùbec nepatøí, neprojde to jed-
náním výboru, neprojde to žádnými úvahami a je to tady na stole a my na-
jednou slyšíme fakta, která se na nás sypou, a nikdo neøekne, že v okamž-
iku, kdy uvažuje vládní koalice o zrušení poplatkù, tak uvažuje na pøíští rok,
protože dobøe ví, že poplatky, když byly zavedeny, tak byla upravena ú-
hradová vyhláška. A že všechna ta zaøízení mají o tuto sumu vlastnì ménì.
A když to udìláme, skuteènì èistì odebíráme peníze.

Byl bych hroznì rád, kdyby ten populismus, který tady zaznívá, pøešel
v to, abychom hovoøili v èíslech, reálnì a ve faktech. Vìda je vždycky o fak-
tech. Dojmologie nemá ve vìdì co dìlat a dojmologie nemá co dìlat také
v rozhodování Poslanecké snìmovny. Proto pozmìòovací návrh kolegynì
Markové v žádném pøípadì ODS nepodpoøí.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Bohuslavu
Svobodovi. Myslím si, že jsem pouze upozornil jako pøedsedající na text
jednacího øádu. Nechal jsem všechny domluvit jako v øádné rozpravì ve
tøetím ètení. Tyto boje o pojem rozpravy ve tøetím ètení se tady bojují na
každém zaèátku volebního období a pokaždé to dopadne úplnì stejnì.

Pan pøedseda klubu KSÈM Pavel Kováèik.

Poslanec Pavel Kováèik: Pane pøedsedající, paní a pánové, nevím,
jestli je dobøe ukonèit tuto rozjitøenou debatu, nebo ne, protože ona totiž u-
kazuje, jak skuteènì se zaèíná v tomto volebním období pracovat. Takže a
konto pana kolegy Svobody vaším prostøednictvím:

Vážený pane kolego, nemluvte tu o nìèem jako o nemravném, co jste
sami v minulých volebních obdobích velmi silnì používali! Myslím ODS,
aby bylo jasno. Balíèky a batohy rùzných reforem, takzvaných, v uvozov-
kách, sem chodily ze dne na den v 50stránkových rozmìrech bez možnosti
nejen projednání ve výborech, ale pouhého pøeètení se okamžitì hlasovaly.
A pøeválcovávali jsme se tady vzájemnì. Tedy pøeválcovali jste vy, pravi-
cová vláda, levicovou opozici. Bez jakékoli možnosti s tím cokoliv udìlat. A
byly to pøílepky, protože se to dávalo k zákonùm, které nesouvisely ani te-
maticky. Ne k tomu, co je otevøeno.

Z druhé stránky, prosím pìknì, všimnìme si teï toho jednoho z
pøíspìvkù: Je to sice dobøe, ale poèkejte, my to máme ve vládním pro-
hlášení. Máte to napsané výbornì, ale jste to vy, komunisti, kteøí to
pøedkládáte, tak je to nepøijatelné. My to za pùl roku možná pøedložíme.
Možná dokonce úplnì stejnì. A teprve potom nám pro to hlasujte. Takže
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mi zase, že my tyhle poplatky chceme zrušit, ale protože to je z dílny
KSÈM, tak my pro to nemùžeme zvednout ruku. Tohle jsem slyšela už to-
likrát, že už skuteènì mi je líto, že to musím tady poøád poslouchat. Myslím
si, že pacienti ve své vìtšinì jsou odpovìdní a že poplatky jsou kolektivním
trestem. Jsou kolektivním trestem za ty, které neumíme pohlídat, aby ne-
zneužívali zdravotní péèe. Prosím, zamyslete se nad tím a podpoøte,
podpoøte tento pozmìòovací návrh, který je ve prospìch pacientù a je v
souladu, je v souladu s tím, co jste vy, poslanci a poslankynì ze souèasné
vládní koalice, prohlašovali pøed volbami.

Dìkuji vám za pozornost a omlouvám se, pokud moje vystoupení bylo
pøíliš emocionální. Hezký den. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Sonì
Markové. Konstatuji, že byla doruèena další omluva – paní ministrynì pro
místní rozvoj Vìry Jourové.

S faktickou poznámkou nyní pan poslanec Igor Nykl. Prosí, pane
poslanèe, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Igor Nykl: Pìkné dopoledne, pane místopøedsedo,
kolegynì, kolegové. Chtìl bych strašnì poprosit, a� se vrátíme k tématu,
které probíráme dnes. Je to pøeshranièní nemocnièní styk. Je to velmi slo-
žitá kapitola, má nìkolik pozmìòovacích návrhù. Èili toto je kapitola, která
by nás mìla zajímat. Poplatky máme teï ve vládním prohlášení. Je tam
jasnì øeèeno: budou zrušeny mimo pohotovost. Tato problematika se
samozøejmì mùže v budoucnu otevøít a urèitì bìhem hospitalizaèní pro-
blematiky taky zasluhuje pozornost, ale nedìlejme už tady v tom zmatek,
protože mnoho lidí už možná ani neví, co øešíme. Dìkuji. (Potlesk z lavic
ANO.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. Nyní pan
poslanec Bohuslav Svoboda, poslední pøihlášený do rozpravy. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Pane pøedsedající, dámy a pánové, za
klub ODS musím konstatovat, že pozmìòovací návrh výboru pro
zdravotnictví nemùžeme podpoøit, protože ho vnímáme jako diskriminaèní,
který omezuje možnost péèe pro pacienty se závažnou diagnózou, protože
léèbu tìchto pøípadù zamìøuje pouze do èeských center. To je opravdu
diskriminaèní rozhodnutí o pacientech, kteøí jsou velmi vážnì nemocní, a
takovýto návrh my podpoøit nemùžeme.

A potom k pozmìòujícímu návrhu kolegynì Markové. Pane
pøedsedající, dovolte, abych vás vaším jménem oslovil a požádal vás, a-
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v politice už nejsem, abych si myslela, že by snad kolegové a kolegynì
z této politické strany podpoøili tento mùj návrh zákona. Ale pøesto si
myslím – ještì stále bych se chtìla ohradit proti tomu, že by tady nìkdo
zpochybòoval nebo øíkal, že toto je pøílepek. Pøílepek to není. Vždy� zákon
è. 48 je o veøejném zdravotním pojištìní a jeho souèástí jsou poplatky.
Takže je to tak, jak to øíkám, a ani stokrát opakovaná lež nebo
zpochybòování mé inteligence skuteènì není namístì. Dìkuji. (Potlesk
poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To byl poslední pøíspìvek
do rozpravy. Nikoho nevidím. Rozpravu konèím. Ptám se, jestli je zájem o
závìreèná slova. Pan ministr zdravotnictví – závìreèné slovo. Prosím, pane
ministøe.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane
pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte mi, a-
bych vás seznámil se stanoviskem Ministerstva zdravotnictví k
pozmìòovacím návrhùm týkajícím se snìmovního tisku è. 10.

K pozmìòovacímu návrhu A1. Ministerstvo zdravotnictví vyslovuje ne-
souhlas s tímto pozmìòovacím návrhem. Podle již døíve vyjádøeného názo-
ru ministerstva i podle názoru odboru kompatibility Úøadu vlády, jakož i
podle názoru vyjádøeného v rámci obecné rozpravy ve druhém ètení k to-
muto návrhu pozmìòovací návrh neodpovídá obsahu smìrnice, nebo�
pøedchozím souhlasem podmiòuje náhradu nákladù u podstatnì širšího o-
kruhu zdravotních služeb, než umožòuje smìrnice.

K pozmìòovacímu návrhu A2. V návaznosti na pozmìòovací návrh A1
se navrhuje nevázat možnost odmítnutí pøedchozího souhlasu zdravotní
pojiš�ovnou na naøízení vlády o místní a èasové dostupnosti zdravotních
služeb. Toto propojení je však vzhledem k pùvodnímu vládnímu znìní ná-
vrhu nezbytné, a proto v souladu se stanoviskem k pozmìòovacímu návr-
hu A1 doporuèujeme vyslovit s návrhem nesouhlas.

K pozmìòovacímu návrhu A3. Jedná se o legislativnì technické
upøesnìní, s nímž lze vyslovit souhlas.

K pozmìòovacímu návrhu B1. Na navrhovanou úpravu lze pøistoupit.
K pozmìòovacímu návrhu B2. S pozmìòovacím návrhem ve znìní

snìmovního tisku 10/4, jak byl doruèen po druhém ètení poslancùm,
doporuèujeme vyslovit nesouhlas, nebo� je zmateèný. Pøijetím tohoto návr-
hu by vznikla situace, kdy by bylo v jedné vìtì stanoveno, že zdravotní po-
jiš�ovny rozhodují platebními výmìry pouze ve vìcech pokut, a hned v ná-
sledující vìtì by bylo uvedeno, že odvolání proti platebnímu výmìru na dlu-
žné pojistné nemá odkladný úèinek. Platební výmìr na dlužné pojistné
však nebude moci zdravotní pojiš�ovna vùbec vydat, a proto by tato èást
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se tady opìt mluví o tom, kdo ty návrhy pøedkládá, nikoliv co obsahují.
Vìcná podstata je vám lhostejná. Dìkuju. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Nyní ještì dvì faktické poznámky.
Pan poslanec Bohuslav Svoboda. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k
faktické poznámce.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Pane pøedsedající, dámy a pánové, vel-
mi rád slyším, co všechno tady bylo špatnì v minulém období. Jenom kon-
statuji, že jsem tu v minulém období nebyl a že jsem tady právì proto, aby
se takové vìci neodehrávaly. Takovéto znásilòování politické práce je
prostì vìc, se kterou nesouhlasím, a jsem tady proto, aby se nedìlalo! A
když mì pan, vaším prostøednictvím, pan pøedseda oslovuje, že jsem nìco
dìlal, tak mu jenom pøipomínám, že jsem tu nebyl, a pøipomínám mu, proè
jsem tady. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Bohuslavu
Svobodovi. Další faktická poznámka je od pana poslance Davida Kasala.
To je zpravodaj a ten samozøejmì má právo kdykoli. Prosím, pane zpravo-
daji. 

Poslanec David Kasal: Dìkuji za slovo. Pane místopøedsedo, vážená
vládo, vážení poslanci, já jenom opravdu faktickou poznámku. Vyšel jsem
z praxe a je velmi nepøíjemné, pokud se nìco ruší v prùbìhu roku. Berte v
potaz to, že všechna zdravotnická zaøízení mají svùj rozpoèet na daný rok
a je opravdu nesmyslné nìco rušit v prùbìhu roku, protože je tím dostáváte
do velmi svízelné situace.

A druhá poznámka, co se týká pohotovostí. Opìt, to, že se zmìnilo
spektrum a vyjíždí více sanit ARO pro pacienty, jde i o to, podívat se, že se
výrazným zpùsobem snížil poèet hodin a vlastnì vùbec LSPP, to znamená,
lékaøská služba první pomoci, v regionech, snížil se poèet hodin v regio-
nech a zastává to ARO. Takže je potøeba mluvit o tom, jak to opravdu je a
jak to vidí odborníci. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Davidu
Kasalovi. Ještì jedna faktická poznámka paní poslankynì Soni Markové.
Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Soòa Marková: Jenom drobná poznámka. Já jsem
samozøejmì vùbec, ani v nejmenším neoèekávala, že by poslanci a
poslankynì za ODS podpoøili tento návrh zákona. Vždy� asociální tzv.
regulaèní poplatky jsou dílem ODS. Opravdu tak naivní po tìch pár letech



-  -

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To bylo srozumitelné. Má nìkdo
nìjakou výhradu? Mùžeme, myslím, tu proceduru i bez hlasování, protože
nemá žádnou komplikaci, pøijmout. Nikdo nenamítá proti postupu
pøedsedajícího? Ne, mùžeme tedy pøistoupit k hlasování. Prosím první
pozmìòovací návrh.

Poslanec David Kasal: Takže první pozmìòovací návrh – A1 – byl pro-
jednán výborem pro zdravotnictví a týká se pøeshranièního poskytování
zdravotních služeb.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Doporuèujete? (Zpravodaj
doporuèuje schválit.) Ano. Pan ministr? Nedoporuèuje.

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 133 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

Hlasování poøadové èíslo 133, z pøítomných 169 pro 71, proti 70. Návrh
nebyl pøijat. Další návrh.

Poslanec David Kasal: Další návrh je návrh A2, projednaný výborem
pro zdravotnictví, týkající se také pøeshranièního poskytování zdravotních
služeb. Za zpravodaje navrhuji schválit. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pan ministr? (Ministr: Vyjadøujeme
nesouhlas.)

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 134. Ptám se, kdo je pro tento
pozmìòovací návrh. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 134 z pøítomných 169 pro 73, proti 68. Návrh
nebyl pøijat. Další návrh.

Poslanec David Kasal: Tøetím návrhem je návrh A3, projednaný výbo-
rem pro zdravotnictví. Jedná se o legislativnì technickou úpravu k bodu 8.
Za zpravodaje doporuèuji schválit. (Ministr vyjadøuje souhlas.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Zahájil jsem hlasování poøadové
èíslo 135 a ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 135 z pøítomných 169 pro 154, proti 8. Návrh
byl pøijat. Další návrh.

Poslanec David Kasal: Dalším návrhem je pozmìòovací návrh paní
poslankynì Markové pod oznaèením B1. Za zpravodaje doporuèuji nesch-
válit. (Ministr nesouhlasí.)
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ustanovení ve znìní pozmìòovacího návrhu B2 nemìla žádný normativní
obsah.

K pozmìòovacímu návrhu B3. Navrhujeme vyjádøit zásadní nesouhlas
s tímto pozmìòovacím návrhem, a to z tìchto dùvodù. Snìmovní tisk è. 10,
který obsahuje transpozici smìrnice o pøeshranièní péèi, by nemìl být
zatìžován jinými návrhy, než které bezprostøednì vìcnì souvisí s
implementací pøedmìtné smìrnice. Tím spíše, že transpozièní lhùta pro im-
plementaci do národních právních øádù vypršela již v øíjnu 2013 a Èeské
republice tak reálnì hrozí zahájení øízení o porušení práva Evropské unie.

Za druhé. Ministerstvo zdravotnictví v souladu s koalièní smlouvou
plánuje zrušení regulaèních poplatkù s výjimkou regulaèního poplatku za
pohotovost, ale s úèinností až k 1. lednu 2015. Pøedložený návrh paní
poslankynì Markové navrhuje zrušit regulaèní poplatky již v mìsíci násle-
dujícím po vyhlášení zákona.

Za tøetí. Souèasnì má Ministerstvo zdravotnictví za to, že takový krok
lze uèit až po øádném projednání se všemi subjekty a po posouzení ve-
škerých dopadù nejen na dotèené subjekty, ale též na veøejné rozpoèty.
Mìl by být proveden øádnou legislativní procedurou. V rámci posouzení
souvisejících finanèních dopadù by pak mìla být také pøijata opatøení, kte-
rá by výpadek v pøíjmech poskytovatelù zdravotních služeb kompenzova-
la. V tomto ohledu by bylo nutné návrh doplnit.

K pozmìòovacímu návrhu B4. Opìt se jedná o úpravu související se
zrušením regulaèních poplatkù. Z výše uvedených dùvodù doporuèuji vy-
slovit nesouhlas.

K pozmìòovacímu návrhu C. Jde o nápravu jednoho z legislativnì tech-
nických nedostatkù a zde vyslovuji souhlas.

Vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se,
jestli pan zpravodaj má zájem o závìreèné slovo. Pokud nemá, tak bych
žádal pana zpravodaje, aby oznámil postup pøi hlasování, poté pøednášel
jednotlivé pozmìòovací návrhy a pøed hlasováním se k nim vyjádøil.
Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec David Kasal: Dìkuji, pane místopøedsedo. Z hlediska proce-
dury hlasování navrhuji hlasovat v tomto poøadí: nejdøív bychom hlasovali
samostatnì o pozmìòovacím návrhu A1, potom A2, A3. V bodech
pozmìòovacích návrhù paní poslankynì Markové bychom samostatnì hla-
sovali o bodech B1 a B2, souèasnì bychom hlasovali o bodech B3 a B4 v
jednom bodì (hlasování), protože spolu souvisejí. Pak bychom hlasovali
samostatnì o bodu C pozmìòovacího návrhu pana poslance Kluèky a na
závìr potom o návrhu zákona jako celku.
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Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 140 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 140 z pøítomných 169 pro 160, proti nikdo.
Návrh byl pøijat. Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.

Dìkuji panu ministrovi, dìkuji zpravodaji. Konèím bod 47. Ještì kon-
statuji omluvu pana poslance Jiøího Zimoly z dnešního jednání.

Pøed námi je bod

48.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony

v souvislosti s pøijetím kontrolního øádu
/snìmovní tisk 29/ - tøetí ètení

Prosím, aby u stolku zpravodajù zaujal své místo ministr vnitra
Milan Chovanec a zpravodaj kontrolního výboru poslanec Vladimír
Koníèek. Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve snìmovním tisku
29/2.

Otevírám rozpravu a konstatuji, že do ní nemám žádnou pøihlášku. Ptám
se, jestli se nìkdo hlásí do rozpravy ke kontrolnímu øádu. Nikoho nevidím,
rozpravu konèím. – Pan poslanec Tejc. Prosím.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážený pane pøedsedající, kolegynì a
kolegové, dovolte mi, abych se velmi krátce vyjádøil jen k
pozmìòovacímu návrhu, který jsem z dùvodu pøedbìžné opatrnosti,
jak jsem avizoval, podal k tomuto návrhu zákona. Už tehdy jsem øíkal,
že budeme celou vìc konzultovat s ministerstvy spravedlnosti a vnitra.
Chtìl bych vám oznámit, že tento návrh nebudu brát zpìt, což není
možné, nicménì nebudu doporuèovat ani jeho schválení. Prosím tedy
o to, abychom tento návrh nepodpoøili. Dohodli jsme se na jednání s
advokátní komorou a paní ministryní spravedlnosti, že pøipraví v
dohledné dobì zmìnu zákona z iniciativy Ministerstva spravedlnosti,
že tato vìc bude zahrnuta do plánu legislativních prací, a tedy prosím
o to, abychom pro tento návrh nehlasovali. Jak øíkám, podali jsme jej
právì pøedtím, abychom zabránili tomu, kdyby se ukázalo, že už není
jiné cesty než návrh schválit.

Tolik na vysvìtlení a omlouvám se Snìmovnì za komplikace.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Jsem tolerance sama, mìlo
to být v rozpravì, pane kolego.
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Zahájil jsem hlasování poøadové
èíslo 136 a ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 136 z pøítomných 169 pro 36, proti 122.
Návrh nebyl pøijat. Další pozmìòovací návrh.

Poslanec David Kasal: Další pozmìòovací návrh je návrh poslankynì
Soni Markové pod oznaèením B2. Za zpravodaje doporuèuji neschválit.
(Ministr také nesouhlasí.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Zahájil jsem hlasování poøadové
èíslo 37. Ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 137 z pøítomných 169 pro 32, proti 116.
Návrh nebyl pøijat. Další návrhy.

Poslanec David Kasal: Dále budeme hlasovat soubìžnì o
pozmìòovacím návrhu B3 a B4 také od paní poslankynì Soni Markové. Za
zpravodaje doporuèuji nesouhlas. (Ministr doporuèuje neschválit.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Zahájil jsem hlasování poøadové
èíslo 138 a ptám se, kdo je pro. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 138 z pøítomných 169 pro 33, proti 128.
Návrh nebyl pøijat. Další návrh.

Poslanec David Kasal: Poslední je návrh od pana poslance Kluèky ja-
ko legislativnì technická úprava zákona. Je pod písmenem C. Za zpravo-
daje doporuèuji schválit. (Ministr doporuèuje schválit.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Zahájil jsem hlasování poøadové
èíslo 139 a ptám se, kdo je pro tuto úpravu, pozmìòovací návrh pod bo-
dem C. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 139 z pøítomných 169 pro 161, proti nikdo.
Návrh byl pøijat.

Tím byly vyèerpány všechny pozmìòovací návrhy. Myslím, že
postupnì. Pokud o nich bylo hlasováno, mùžeme pøikroèit k hlasování o
celém návrhu zákona.

Pøednesu návrh usnesení: „Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s
vládním návrhem zákona, kterým se mìní zákon è. 48/1997 Sb., o veøejném
zdravotním pojištìní a o zmìnì a doplnìní nìkterých souvisejících zákonù,
ve znìní pozdìjších pøedpisù, a další související zákony, podle
snìmovního tisku 10, ve znìní schválených pozmìòovacích návrhù.“
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pøijetím kontrolního øádu, podle snìmovního tisku 29, ve znìní schváleného
pozmìòovacího návrhu.“

Zahájil jsem hlasování poøadové èíslo 144 a ptám se, kdo je pro. Kdo je
proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 144 z pøítomných 166 pro 152, proti nikdo.
Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.

Dìkuji panu ministrovi, dìkuji panu zpravodaji a konèím bod 48. 

Protože jsme rozhodli na zaèátku našeho jednání, že na 10.30 budeme
rozhodovat o volebním bodu, je potøeba tedy pøerušit jednání ve tøetím
ètení a budeme se zabývat bodem

58.
Návrh na volbu Veøejného ochránce práv

Prosím, aby místopøedseda volební komise pan poslanec Jan Klán zo-
pakoval kandidáty, kteøí postupují do druhého kola. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Jan Klán: Dìkuji za slovo. Dobrý den, vážený pane
místopøedsedo, vládo, dámy a pánové. Dovolte mi, abych vás seznámil s
druhým kolem první volby veøejného ochránce práv.

Na základì výsledkù vèerejšího prvního kola do druhého kola postoupili
paní Anna Šabatová a pan Stanislav Køeèek.

Vèera jsme si odhlasovali volbu tajnou, takže volba bude opìt probíhat
tajným hlasováním. Kandidáti na ombudsmana se nám rovnìž pøedstavili,
takže nic nebrání tomu, abychom volbu zahájili. Hlasovací lístky zaène vo-
lební komise vydávat záhy, takže poèítám, že tak za pìt minut zaèneme vy-
dávat hlasovací lístky a vydávat je budeme patnáct minut. Stejný èas bude
volební komise potøebovat na jejich zpracování.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dobøe, dìkuji. Rozprava se již ne-
vede, protože byla ukonèena. Proto pøerušuji jednání na tajnou volbu s tím,
že budeme pokraèovat v 11.05 hodin. Dìkuji. (Poslanec Klán se ještì hlásí
o slovo.) Ano, ještì pan kolega Klán upøesní postup volební komise.

Poslanec Jan Klán: Já jenom ještì upøesním hlasování. Vèera jsme
zjistili, že bylo hodnì neplatných lístkù tím, že byl oznaèen jenom jeden
kandidát. Pro to, aby byl hlasovací lístek platný, je potøeba oznaèit oba
dva kandidáty. To znamená, že buï jednomu dáte koleèko, druhému
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Prosím tedy zpravodaje, aby oznámil postup pøi hlasování a poté
pøednášel jednotlivé pozmìòovací návrhy a pøed hlasováním se k nim
vyjádøil. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Vladimír Koníèek: Takže byly pøedloženy tøi soubory
pozmìòovacích návrhù. Z kontrolního výboru pod oznaèením A, pan po-
slanec Huml pod oznaèením B a pan poslanec Tejc pod oznaèením C.
Navrhuji postupnì o nich hlasovat, jak byly pøedloženy a jako celek. Takže
tøi hlasování o pozmìòovacích návrzích.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. To je jednoduché. Tuto
proceduru mùžeme pøijmout bez hlasování. Nikdo nic nenamítá. Mùžeme
se tedy vyjádøit k prvnímu pozmìòovacímu návrhu. Pane zpravodaje, vaše
stanovisko. (Zpravodaj souhlasí, ministr také souhlasí.)

Rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 141, kterém jsem zahájil, a
ptám se, kdo je pro pozmìòovací návrh pod písmenem A. Kdo je proti?
Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 141 z pøítomných 166 pro 145. Návrh byl
pøijat. Další návrh.

Poslanec Vladimír Koníèek: Oznaèení B – návrh pana poslance
Humla. Souhlas. (Ministr nesouhlasí.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Zahájil jsem hlasování poøadové
èíslo 142 a ptám se, kdo je pro pozmìòovací návrh pod písmenem B. Kdo
je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 142 z pøítomných 166 pro 63, proti 64. Návrh
nebyl pøijat.

Nyní poslední pozmìòovací návrh C. (Zpravodaj je proti, ministr nesou-
hlasí.)

Rozhodneme v hlasování poøadové èíslo 143, které jsem zahájil, a ptám
se, kdo je pro tento pozmìòovací návrh. Kdo je proti? Dìkuji vám.

V hlasování poøadové èíslo 143 z pøítomných 166 pro 3, proti 127. Návrh
nebyl pøijat.

Tím jsme vyèerpali všechny pozmìòovací návrhy. Pøikroèíme k hlaso-
vání o celém návrhu zákona.

Pøednesu návrh usnesení: „Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s
vládním návrhem zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti s
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Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane
místopøedsedo, vážené kolegynì, vážení kolegové, vzhledem k tomu, že
vláda dosud ještì nemá ministerstvo pro kybernetickou bezpeènost a do-
mnívám se, že ani v nejbližších letech takovýto centrální vládní úøad zøízen
a zøizován nebude, tak nezbylo nic jiného, než abych tento návrh pøedložil
Poslanecké snìmovnì jako pøedseda vlády. Nicménì nechci v žádném
pøípadì zpochybòovat potøebu a naléhavost pøijetí takovéto legislativní ú-
pravy v rámci našeho právního øádu.

Pokud jde o samotný návrh zákona o kybernetické bezpeènosti, zá-
kladním jeho cílem je zajištìní bezpeènosti kybernetického prostoru. Za
tímto úèelem vládní návrh zákona formuluje soubor oprávnìní a povinnos-
tí, které smìøují k nastavení mechanismù aktivní a úèinné spolupráce mezi
soukromým sektorem a veøejnou správou s cílem úèinné ochrany pøed
hrozbami, které mohou z kybernetického prostoru pøijít. Nastavením
pøedvídatelného a transparentního postupu pro subjekty, které budou za-
tíženy novou zákonnou regulací, se zajistí detailní pøehled o hrozbách a ri-
zicích, jež se vyskytují v kybernetickém prostoru, a umožní se reagovat v
rychlém sledu na hrozby, které ohrožují bezpeènost informací v
informaèních systémech nebo bezpeènost služeb a sítí elektronických ko-
munikací.

Návrh zákona si neklade za cíl – a ani nemùže – postihnout všechna ri-
zika, která se mohou dotknout všech uživatelù kybernetického prostoru, ale
snaží se ochránit kritickou informaèní infrastrukturu a významné informaèní
systémy, jejichž narušení by vedlo k poškození nebo ohrožení zájmù Èeské
republiky. Pro subjekty, na nìž dopadá regulace, jsou v návrhu zákona sta-
noveny konkrétní povinnosti, prostøednictvím kterých dojde ke zvýšení o-
chrany kritické informaèní infrastruktury a významných informaèních
systémù.

Návrh zákona rovnìž reaguje na mezinárodní situaci, kdy posílení o-
chrany kritické informaèní infrastruktury je i cílem souèasných aktivit
Evropské unie. Ke splnìní tìchto požadavkù je nezbytné vybudovat legis-
lativní rámec na institucionální a také technické zajištìní spolupráce na
národní a mezinárodní úrovni, koordinaci opatøení pøi prevenci, ale také
odstraòování následkù kybernetických bezpeènostních incidentù. A pro
další èinnost je to také nezbytné ke zvyšování všeobecného povìdomí o
kybernetických hrozbách a jejich eliminaci.

Koneèným cílem uvedených aktivit je vytvoøení a udržení dùvìryhodné,
konkurenceschopné informaèní spoleènosti s dùrazem na rozvoj svo-
bodného a bezpeèného využívání a sdílení informací a v neposlední øadì i
zlepšení obrazu státu v této oblasti, a to jak v národním kontextu, tak i z hle-
diska našich vztahù zahranièních.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, vìøím, že navržený systém na
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køížek, nebo dva køížky. V jakémkoli jiném pøípadì je volební lístek neplatný,
tak si na to dávejte pozor.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Ano, dìkuji. A já upøesòuji, že na
11. hodinu byl pevnì zaøazen bod èíslo 32, takže budeme pokraèovat
bodem èíslo 32 po pøerušení pro tajnou volbu, která teï zaène. Dìkuji.

(Jednání pøerušeno v 10.32 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 11.05 hodin.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Milé kolegynì poslankynì, milí kole-
gové poslanci, prosím, abyste zaujali svá místa v jednacím sále.

Zahajuji pøerušený bod Návrh na volbu veøejného ochránce práv a pro-
sím zástupce volební komise pana poslance Klána, aby nám pøednesl vý-
sledky tajné volby. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Klán: Dìkuji za slovo, dobrý den, vážený pane
místopøedsedo, vládo, dámy a pánové. Dovolte mi, abych vás seznámil s
výsledky druhého kola první volby veøejného ochránce práv.

Poèet vydaných hlasovacích lístkù byl 168, poèet odevzdaných plat-
ných i neplatných hlasovacích lístkù také 168. Poèet neodevzdaných hla-
sovacích lístkù nula. Pro Stanislava Køeèka bylo odevzdáno 36 hlasù, pro
Annu Šabatovou bylo odevzdáno 85 hlasù.

V druhém kole byla zvolena ombudsmanem Anna Šabatová. (Potlesk.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Gratuluji paní ombudsmance a jmé-
nem Poslanecké snìmovny mohu øíct, že se budeme tìšit na spolupráci s
paní ombudsmankou.

Pøikroèíme k dalšímu bodu, což je

32.
Vládní návrh zákona o kybernetické bezpeènosti a o zmìnì
souvisejících zákonù (zákon o kybernetické bezpeènosti)

/snìmovní tisk 81/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede pøedseda vlády Bohuslav
Sobotka. Prosím, pane premiére, máte slovo.
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efektivního øešení kybernetických rizik. Návrh zákona v této souvislosti
zavádí konkrétní oprávnìní a povinnosti vybraným subjektùm, jež mají za
cíl zajištìní dostateèné bezpeènosti kybernetického prostoru. Subjektùm,
na které bude regulace zákona dopadat, jsou v návrhu zákona stanoveny
konkrétní vìci, které mají za cíl, pøedevším zvýšit ochranu jimi
spravovaných informaèních systémù nebo sítí, které provozují. Jedná se
pøitom o tyto základní povinnosti: povinnost zavést bezpeènostní opatøení,
povinnost hlásit kybernetické bezpeènostní incidenty, povinnost oznámit
kontaktní údaje a jejich zmìny, povinnost provést nezbytná opatøení za
úèelem øešení kybernetického bezpeènostního incidentu.

Dámy a pánové, jak se následnì dozvíme, tento zákon organizaèní
výbor dal k projednání bezpeènostnímu výboru, s tím, že já pak v rozpravì
navrhnu projednání i ve výboru pro obranu, nebo� se domnívám, že tyto
dva výbory jsou ty, které by mohly tento zákon skuteènì projednat, a dobøe
projednat, a prosím vás o to, abyste tento zákon propustili do druhého
ètení. Dìkuji vám.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kluèkovi.
Otevírám obecnou rozpravu, do které zatím eviduji tøi pøihlášky. Jako první
se pøihlásil pan poslanec Matìj Fichtner. Prosím, pane poslanèe, máte slo-
vo.

Poslanec Matìj Fichtner: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
dobrý den. Jsem trochu nachlazen, doufám, že mi budete rozumìt.

Dovolte mi tedy uvést komentáø k pøedkládanému návrhu zákona o ky-
bernetické bezpeènosti. Rád bych také v prùbìhu svého vystoupení upo-
zornil na urèitá úskalí pøedlohy, z nichž nìkterá, jak doufám, se v prùbìhu
projednávání na pùdì Poslanecké snìmovny podaøí korigovat.

Zákon jako celek navazuje na dlouhodobou snahu o zajištìní
bezpeènosti informaèních systémù a komunikaèních sítí v ÈR. Odráží
pøitom celosvìtový trend, kdy veøejná sféra zasahuje do soukromé sféry
formou regulace u tìch odvìtví, která považuje za hodná mimoøádné o-
chrany, jako je napøíklad bankovnictví nebo energetika. V pøípadì regula-
ce digitálního prostøedí se jedná pøedevším o reakci na množící se kyber-
netické útoky na informaèní systémy, které, jak ukazují pøedevším
zahranièní zkušenosti, nemusejí být pouze dílem jednotlivcù nebo
jednotlivých útoèníkù, ale též celých organizovaných skupin. V nìkterých
pøípadech panují obavy, že èinnost tìchto útoèníkù je skrytì organizována
èi financována zahranièními vládními èi jinými mocenskými strukturami. Z
tohoto pohledu je pøirozené, že legislativní prostøedí na tyto skuteènosti re-
aguje.

Zde je však první kontroverze. V evropském i celosvìtovém kontextu
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základì pøedkládaného návrhu zákona povede k dosažení shora
uvedených cílù, a stejnì tak vìøím, že navržený systém, a tím celý návrh
zákona o kybernetické bezpeènosti Poslanecká snìmovna podpoøí a umo-
žní jeho projednávání i ve druhém a tøetím ètení. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu premiérovi a nyní pro-
sím, aby se ujal slova zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Václav
Kluèka. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Kluèka: Dìkuji vám, pane pøedsedající. Pane pre-
miére, vážená vládo, kolegynì, kolegové, já jsem ani netušil, když jsem se
dozvìdìl, že se stanu zpravodajem zákona o kybernetické bezpeènosti, co
mì už v té jeho pøípravì èeká, s jakými názory a s jakým prostøedím se ta-
dy setkávám.

Dovolte mi tedy, abych jako zpravodaj tohoto vládního návrhu vám
trošinku pøedstavil tento zákon, vèetnì zákonù o zmìnì souvisejících
zákonù s kybernetickou bezpeèností, pøièemž bych pøedevším dal dùraz
na to, že oblast kybernetické bezpeènosti – a to prosím zaènìme takto
vnímat – se stane jedním ze základních pilíøù celé oblasti vnitøní
bezpeènosti státu. 

Prozatím to takto nevnímáme, prozatím se na to díváme jako na speci-
fickou záležitost, ale toto opravdu bude jeden ze základních pilíøù vnitøní
bezpeènosti státu. Takto je to tøeba vnímat, nebo� to doprovází celý život
této spoleènosti, a pokud budeme mluvit o vnitøní bezpeènosti státu, pak
prosím vás pìknì mluvme o tom, kde jsou základní cíle a úlohy státu v
zajištìní vnitøní bezpeènosti státu. Toto je opravdu celý komplex vìcí, které
souvisí s integrovaným záchranným systémem a dalšími záležitostmi, které
do vnitøní bezpeènosti zaøadíme. Je jenom škoda, že ještì na zákonu o
vnitøní bezpeènosti, o kterém já už tady dlouho mluvím ve Snìmovnì, pro-
zatím tak intenzivnì nepracujeme. Zajištìní kybernetické bezpeènosti státu
je opravdu klíèová výzva souèasné doby. Absence geografických hranic v
kyberprostoru a všudypøítomnost kybernetických hrozeb vyžadují intenziv-
ní mezinárodní spolupráci a budování národních kapacit k zajištìní kyber-
netické bezpeènosti státu.

Dámy a pánové, tento zákon o kybernetické bezpeènosti je založen na
tìchto základních zásadách: minimální zásah, minimální zásah do práv o-
sob soukromého práva, individuální odpovìdnost za bezpeènost vlastní
sítì, princip technologické neutrality, princip ochrany informaèního
sebeurèení èlovìka.

Základním cílem návrhu zákona o kybernetické bezpeènosti je zvýšit
bezpeènost kybernetického prostoru a zavést systém dobøe fungující spo-
lupráce mezi veøejnou správou a soukromým sektorem za úèelem
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informaèní infrastruktury ve vlastnictví státu. Konstatuji, že tento zámìr má
mou plnou podporu. Zároveò by vládní CERT podle pøedlohy mìl plnit po-
dobnou funkci ve vztahu k vybraným soukromým subjektùm, které provo-
zují kritickou informaèní infrastrukturu.

Jako do jisté míry problematické však vnímám zøízení a provoz národ-
ního CERT. Národní CERT má zajiš�ovat obdobnou funkci jako vládní
CERT, ale ve vztahu k poskytovatelùm služeb elektronických komunikací a
soukromým subjektùm, které nespadají do kategorie kritické informaèní in-
frastruktury. Provozovatelem národního CERT má být podle pøedlohy niko-
li sám Národní bezpeèností úøad, ale soukromý subjekt, s nímž bude mít
Národní bezpeènostní úøad uzavøenu veøejnoprávní smlouvu. Pøedloha
tedy ve své èásti týkající se modelu fungování národního CERT obsahuje
jakýsi zvláštní mix mezi veøejnou a soukromou sférou, u nìhož není jasnì
patrná hranice mezi tím, co je financováno, provozováno a vlastnìno
státem, a tím, co je financováno, provozováno a vlastnìno soukromým sub-
jektem. Tyto šedé zóny, kterých máme v èeském právu už tak více než
dost, vytváøejí vždy prostor pro plýtvání veøejnými prostøedky, pøípadnì kli-
entelismus. Je otázkou, zda je vytváøení dalších takových šedých zón dnes
vhodné a žádoucí.

Poukázal bych zde na text koalièní smlouvy, která v bodì 11.2. stanoví,
cituji: V žádném pøípadì nepøipustíme, aby zajištìní bezpeènosti v naší ze-
mi bylo postupnì privatizováno. Ptám se tedy, zda situace, kdy bude
státem ustanovena bezpeèností struktura, kterou bude provozovat soukro-
mý subjekt na základì v podstatì výhradní licence, není právì takovou pri-
vatizací bezpeènosti v naší zemi. Jinými slovy, buï je nìjaká oblast otáz-
kou národní bezpeènosti, pak by mìla její regulaci a zároveò dohled nad
dodržováním tìchto pravidel provádìt veøejná instituce formou výkonu
státní správy, a to plošnì, anebo se jedná o soukromou záležitost, a pak by
do ní stát nemìl zasahovat vùbec.

Zvláštnost pøedkládaného modelu korunuje fakt, že dùvodová zpráva
neobsahuje pøesnou informaci o tom, jaké jsou nebo mají být ekonomické
vztahy a dopady pøi provozováním národního CERT soukromým subjektem
a jaké dopady na dosud neregulovaný trh bude mít právì toto udìlení vý-
hradní licence na provoz národního CERT jednomu vybranému subjektu.
Zámìrnì øíkám výhradní licence, nebo� veøejnoprávní smlouvu mezi NBÚ a
provozovatelem národního CERT je nutno za výhradní licenci považovat.
Vedle toho všeho je zde technický nedostatek pøedlohy spoèívající v tom,
že potenciální provozovatel národního CERT nemusí být ani držitelem
osvìdèení o bezpeènostní zpùsobilosti podle zákona o ochranì utajova-
ných informací, aèkoli bude mít pøi své èinnosti pøístup k detailním infor-
macím o zranitelnosti informaèních systému u jednotlivých soukromých
provozovatelù.
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jsme totiž jedna z mála zemí, ne-li jediná, která by mìla mít speciální zákon
pro oblast kybernetické bezpeènosti. Pøedkladatel zákona, tedy tehdy ještì
Rusnokova vláda, sice odùvodòuje jeho potøebu odkazem na návrh
smìrnice Evropského parlamentu a Rady o opatøeních k zajištìní vysoké
spoleèné úrovnì bezpeènosti sítí a informací v Unii, kterou pøedložila
Evropská komise dne 7. února 2013, tato smìrnice však nebyla dosud sch-
válena. Je pravdìpodobné, že pøijata bude, není to však jisté. Z tohoto
pohledu se mùže jevit pøijímání speciálního zákona jako pøedèasné a u-
náhlené.

Nyní však k samotnému obsahu zákona. Zákon naštìstí nenaplòuje
oèekávání nìkterých kritikù, kteøí se obávali sledování obsahu informaèních
tokù, èi dokonce jejich cenzury. Soustøedí se pouze na ochranu informaèní
infrastruktury tak, aby zajistil právo jednotlivce na informaèní sebeurèení.
Pevnì doufám, že tomu tak zùstane i do budoucna a obsah internetu
zùstane i nadále svobodný, bez jakéhokoliv zásahu státu do jeho obsahu,
bez snah o ovlivnìní toho, co mùže být na internetu zveøejnìno, nebo snah
o centrální sledování konkrétních aktivit jednotlivých uživatelù.

Zákon se naštìstí dívá na kybernetickou bezpeènost z druhé strany, te-
dy pojímá kybernetickou bezpeènost jako snahu o zajištìní kontinuity
informaèních služeb i v pøípadech, kdy jsou tyto služby ohroženy urèitou
hrozbou. Zákon má z tohoto dùvodu ambici vytvoøit Centrální pracovištì
kybernetické bezpeènosti, tzv. Computer Emergency Response Team, ve
zkratce CERT, které se bude zabývat shromažïováním dat o
bezpeènostních incidentech, které se odehrály u jednotlivých významných
provozovatelù informaèních a komunikaèních systémù, tedy tzv. kritické
informaèní infrastruktury, soukromých i veøejných. Na základì takto získa-
ných dat bude pracovištì koordinovat na národní úrovni ochranná
opatøení, která by mìla umožnit pružnou a komplexní reakci na pøípadný
kybernetický útok vìtšího rozsahu. 

Koordinace CERT je svìøena Národnímu bezpeènostnímu úøadu. Z
tohoto dùvodu rozšiøuje zákon nejen pùsobnost NBÚ, ale i jeho pravomoci
ve vztahu k provozovatelùm kritické informaèní infrastruktury a dalším
provozovatelùm, kteøí budou NBÚ povinnì pøedávat data o
bezpeènostních incidentech a provádìt pøíslušná opatøení podle pokynù
NBÚ, resp. CERT, pod hrozbou sankce. Vedle toho zákon svìøuje CERT
také související kompetence v oblasti metodiky boje proti kybernetickým
útokùm.

Zákon pøedpokládá, že vznikne veøejnoprávní pracovištì kybernetické
bezpeènosti, tzv. vládní CERT, a soukromoprávní pracovištì kybernetické
bezpeènosti, tzv. národní CERT. Veøejnoprávní pracovištì, tedy vládní
CERT, je jistì pøínosné v tom smyslu, že vytváøí centralizovanou
bezpeènostní strukturu dohlížející na bezpeènost klíèových souèástí
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bezpeènostní opatøení mají aplikovat ty privátní subjekty, které provozují
prvky kritické infrastruktury. Jaká opatøení a protiopatøení to budou, lze
jen odhadovat. Napøíklad má-li být typickým protiopatøením úprava
bezpeènostních pravidel firewallu, jak se Národní bezpeènostní úøad
vùbec dostane ke znalosti toho, jaký firewall konkrétnì správce používá
a jak je nastaven?

Navrhovaný zákon rozdìluje informaèní systémy veøejné správy na výz-
namné a nevýznamné, aniž by ale naznaèil, co je pro nìj kritériem
významnosti. Pøitom významné informaèní systémy veøejné správy budou
muset prùbìžnì aplikovat bezpeènostní opatøení stanovená vyhláškami
Národního bezpeènostního úøadu a také aplikovat protiopatøení vyhlašova-
ná ze strany NBÚ. Naproti tomu nevýznamné informaèní systémy veøejné
správy budou muset pouze aplikovat ona vyhlašovaná protiopatøení, ale
nemìla by se jich týkat bezpeènostní opatøení.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, chci položit otázku k diskusi pro
druhé ètení návrhu zákona, zda tyto pravomoci Národního bezpeènostního
úøadu by nemìly být více pod demokratickou kontrolou parlamentu. Taktéž
si dovolím poznamenat, že existují informaèní systémy veøejné správy,
které spadají pod zákon èíslo 365/2000 Sb., o informaèních systémech
veøejné správy. Vedle nich se ve veøejné správì provozuje øada dalších
systémù, které pod tento zákon nespadají, a tím ani nebudou spadat do
pùsobnosti zákona o kybernetické bezpeènosti. Problém mùže nastat i v
oblasti informaèních systémù samospráv a vyšších samosprávných celkù.

Asi nejširší skupinou, na kterou nový zákon o kybernetické bezpeènosti
dopadne, budou všichni poskytovatelé služeb elektronických komunikací a
subjektù zajiš�ujících sítì elektronických komunikací. Tato skupina
poskytovatelù služeb elektronických komunikací a provozovatelù sítí elek-
tronických komunikací spadá do pùsobnosti zákona èíslo 127/2005 Sb., o
elektronických komunikacích. Vedle toho ale existuje øada dalších
subjektù, jejichž èinnost padá pod zákon èíslo 480/2004 Sb., o nìkterých
službách informaèní spoleènosti. Jsou to zejména všichni poskytovatelé
obsahu, napø. Seznam, Internet Info, poskytovatelé hostingových služeb a
dalších služeb, a ti do pùsobnosti nového zákona o kybernetické
bezpeènosti zøejmì spadat nebudou.

Tolik pár poznámek k zákonu. Doporuèuji postoupit do druhého ètení a
dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Seïovi. S další
øádnou pøihláškou se pøihlásil pan poslanec Bohuslav Chalupa. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Vážený pane pøedsedající, vážená
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Dámy a pánové, tento stát je povìstný svými IT zakázkami, které bývají
nejen pøedražené, ale mnohdy i nefunkèní. Prosím tedy, abychom pøi
pøijímání zákonù, jejichž existence zatíží buï státní rozpoèet, anebo ovlivní
ekonomické vztahy, byli velmi opatrní a hlasovali jen pro taková øešení, o
jejichž nezbytnosti jsme stoprocentnì pøesvìdèení.

Tolik tedy ke kritice pøedloženého návrhu zákona o kybernetické
bezpeènosti. Pøes uvedené nedostatky doporuèuji Poslanecké snìmovnì,
aby návrh zákona propustila do projednání ve výborech a do druhého
ètení. V rámci druhého ètení však budu požadovat, aby pøedkladatel
vìrohodným zpùsobem vyvrátil ty pochybnosti, o kterých jsem zde hovoøil.
V pøípadì, že argumenty nebudou vìrohodné, zvážím pøedložení
pozmìòovacího návrhu, který v podstatì z návrhu zákona odstraní èást
týkající se národního CERT, tak aby souèinnost mezi NBÚ a soukromými
provozovateli CERT probíhala i nadále v režimu neformální spolupráce, kte-
rá ve svém dùsledku nepovede k outsourcingu bezpeènostních funkcí
státu.

Zároveò mi dovolte vzhledem k problematickému charakteru pøedlohy
navrhnout podle § 91 odst. 3 jednacího øádu prodloužení lhùty na projed-
nání ve výborech o 30 dnù. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Fichtnerovi. S
další øádnou pøihláškou se pøihlásil pan poslanec Antonín Seïa. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Antonín Seïa: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážený pane
pøedsedo vlády, vážení èlenové vlády, vážené kolegynì, kolegové, návrh
zákona o kybernetické bezpeènosti vychází z usnesení vlády o zøízení
Národního centra kybernetické bezpeènosti, a nutno øíci, že vzhledem k
souèasným bezpeènostním hrozbám je potøebný. Pøestože podporuji po-
stoupení návrhu zákona do druhého ètení, dovolím si nìkolik poznámek.

Zdá se mi docela komplikovaná vlastní struktura rozdìlení pracoviš�
CERT. Už to tady vlastnì bylo øeèeno. Otázkou také je, které z obou pra-
coviš� bude tím, které bude navázáno na zahranièí a bude jednotným kon-
taktním místem pro celou Èeskou republiku, na které se bude zahranièí ob-
racet.

Zákon dále vymezuje prvky kritické infrastruktury, a to jak
komunikaèní, tak informaèní. Co konkrétnì bude spadat do kritické infra-
struktury, rozhodne vláda svým naøízením. CERT bude aplikovat
bezpeènostní opatøení stanovená vyhláškou Národního bezpeènostního
úøadu, tak jako protiopatøení, která budou vyhlašována NBÚ. Je nutno u-
pozornit, že velká èást kritické infrastruktury je v majetku privátních
subjektù, takže Národní bezpeènostní úøad zde bude mluvit do toho, jaká
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orgánem veøejné moci plus urèeným kritickým systémùm. Zde mohou být
i soukromí provozovatelé. Tyto orgány mohou vykonávat pouze èinnosti
urèené zákonem. Proto zákon nutnì potøebujeme a doporuèuji ho ke sch-
válení.

Soukromých subjektù se zákon témìø nedotýká. Je nepravdou, že ky-
bernetické útoky se objeví a zase odezní. To se týká útokù
znepøístupòujících nìjaké služby, napøíklad internetové bankovnictví, a ta-
kové útoky lze považovat za urèité kybernetické vandalství. Existují ale
daleko vìtší rizika, která mohou vést ke zmìnì údajù a dat napøíklad v sys-
témech Ministerstva sociálních vìcí, výplaty dùchodù a dalších obdobných
systémù, a tím vyvolání jiného chování systému kritické infrastruktury státu
nebo masivní zneužití informací zpracovávaných takovýmito systémy,
pøedevším pak osobních údajù obèanù Èeské republiky. Soukromé sub-
jekty spolu mohou komunikovat ohlednì všeho, co jim nezakazuje zákon.
Orgány veøejné moci mohou komunikovat naopak pouze o tom, co jim
zákon povoluje.

V rámci mezinárodních úmluv musí Èeská republika jednoznaènì pro-
sazovat bezpeènost v rámci kybernetického prostoru v teritoriu Èeské re-
publiky a spolupracovat i s ostatními státy. Zmiòovaná exekutiva se týká
výhradnì kritické infrastruktury státu a významných informaèních systémù.
Opìt nezasahuje do práv soukromých subjektù.

Osobnì si myslím, že øada tìch vìcí by se skuteènì mìla zpøesnit,
nicménì to bude pøedmìtem druhého ètení.

A poslední vìc, obrana státu, a� už fyzická pomocí Ministerstva obrany,
Ministerstva vnitra, ale i kybernetická bezpeènost, není vìcí tìchto minis-
terstev, ale je vìcí celé toto Poslanecké snìmovny. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Chalupovi. S
další øádnou pøihláškou je pøihlášen pan poslanec Roman Váòa. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Roman Váòa: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
projednáváme pomìrnì složitou, vysoce odbornou problematiku. Já si
myslím, že ty velmi relevantní a skuteènì velmi odborné pøipomínky mých
pøedøeèníkù budeme moci projednat na výborech a bude dobré, že se to-
mu oba výbory s bezpeènostní tematikou budou vìnovat.

Já bych jenom pøi té pøíležitosti pøipomenul, že právì vèera to bylo
pøesnì 22 let, kdy se v Èeské republice poprvé nìkdo pøipojil k internetu.
Za tu dobu ta oblast prošla naprosto bouølivým a úžasným vývojem a je
jasné, že i rizika s tím související se stupòují. Možná je dobré vìdìt, že
Èeská republika podle pøed nìkolika málo dny zveøejnìné zprávy je šestá
na svìtì v rychlosti internetového pøipojení. Pøed námi je pouze Jižní
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vládo, vážené kolegynì, kolegové, já samozøejmì souhlasím s tím, co tady
padlo od pøedøeèníkù, s tím nepochybnì lze souhlasit, nicménì si myslím,
že vzhledem ke komunikaci, která trvá už minimálnì, co v podstatì sedíme
v poslaneckých lavicích, tøi mìsíce, myslím si, protože jsem i
místopøedsedou výboru pro obranu, že ta diskuse je velice intenzivní. O
tìch problémech, které tady byly specifikovány, víme jak my, tak Národní
bezpeènostní úøad a ty vìci se budou øešit v podstatì v rámci pøipomínek
ve druhém ètení. 

Pokud jde o obecné vìci týkající se kybernetické bezpeènosti, v
podstatì nás obklopuje fyzický svìt, který je nìjakým zpùsobem definován
právnì, ekonomicky, kulturnì atd., a i tak jsou s tím problémy, a v podstatì
ve 21. století vstupujeme do jakéhosi svìta, který nemá omezení fyzikálnì
chemická, daná fyzikálnì chemickými vlastnostmi materiálù atd. Je to
cloudové prostøedí, je to prostøedí, které nemá žádné omezení. V tomto
prostoru je mnoho vìcí, které budou teprve právnì asi problematicky
øešeny v budoucnu, a i zákon o kybernetické bezpeènosti bude tou apli-
kací objevovat i vìci, které v této chvíli ani netušíme, a budou samozøejmì
muset být nìjakým zpùsobem upravovány v prùbìhu èasu.

Pokud jde o státní infrastrukturu, máme urèité indicie o tom, že
napøíklad ministerstva, jejich bezpeènostní odbory a IT oddìlení, v
podstatì nefungují úplnì optimálnì a uvažuje se o provedení benchmar-
kingu, které odhalí, zda tyto øeknìme pomocné infrastruktury státní admi-
nistrativy jsou dobøe nastavené a splòují urèité bezpeènostní pøedpisy,
které jsou dány.

Pokud jde o vlastní zákon, osobnì se domnívám, že v rámci mezi-
národního práva potøebujeme, aby v teritoriu Èeské republiky existovalo
právní zajištìní kybernetického prostoru. Soukromé informaèní a
komunikaèní systémy jsou provozovány mimo rámec tohoto zákona a jejich
provozovatel odpovídá za jejich bezpeènost a za to, co se v jejich
systémech dìje. Stát má právo je omezit pouze v pøípadì stavu kyberne-
tického nebezpeèí. Poskytování elektronických služeb a významných sítí, i
soukromí provozovatelé, mají povinnost pouze sledovat a hlásit
kybernetické bezpeènostní incidenty, což v podstatì dnes již všichni dìlají,
tøeba vèetnì i bank, které se v poèátcích cítily ohroženy tím, že pokud bu-
dou hlásit incidenty, odradí to jejich klienty, a tím si sníží kredit na trhu. To
už dnes neplatí. Omezování a naøízení na tyto subjekty mohou být pouze v
pøípadì stavu kybernetického nebezpeèí. Valná èást zákona a veškeré
provádìcí právní pøedpisy jsou pouze pro kritickou informaèní a
komunikaèní infrastrukturu a významné informaèní systémy státní správy.

Mnozí poslanci pravdìpodobnì obdrželi dopis od nix.cz, takže já se
vyjádøím i k tomuto dopisu.

Podstatná èást zákona se vìnuje pouze systémùm spravovaným
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jestli pan zpravodaj chce vystoupit se závìreèným slovem. Nechce.
Nyní se tedy budeme zabývat návrhem na pøikázání výborùm k projed-

nání. Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh k projednání
výboru pro bezpeènost a pak jsem zaznamenal návrh pana zpravodaje
Václava Kluèky na pøikázání tohoto zákona výboru pro obranu. Ptám se,
jestli nìkdo další. Pan poslanec Votava. Prosím, pane poslanèe. 

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Vážený pane
místopøedsedo, vzhledem k tomu, že se tento zákon také dotýká, nebo
mùže dotýkat i oblasti bankovnictví, navrhoval bych pøikázat také
rozpoètovému výboru. Urèitì podvýbor pro bankovnictví se tím také bude
zabývat.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Votavovi. Má
ještì nìkdo nìjaký jiný návrh? Pan poslanec Fichtner. Prosím.

Poslanec Matìj Fichtner: Dìkuji. Já bych navrhl pøikázání tohoto tisku
navíc ústavnìprávnímu výboru.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Ústavnìprávní výbor. Tak to jsou
všechny návrhy. Dále jsem zaznamenal návrh na prodloužení lhùty k pro-
jednání o 30 dnù, o kterém budeme hlasovat následnì po pøikázání.

Organizaèní výbor navrhl pøikázat pøedložený návrh výboru pro
bezpeènost.

Zahajuji hlasování o pøikázání tohoto návrhu výboru pro bezpeènost.
Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 145, pøihlášeno je 164 poslancù, pro 137, proti
žádný.

Další návrh, který pøednesl pan poslanec Václav Kluèka, je návrh na
pøikázání tohoto zákona výboru pro obranu.

Zahajuji hlasování o tomto návrhu. Kdo je pro pøikázání výboru pro
obranu, a� zmáèkne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 146, pøihlášeno je 165 poslancù, pro 136, proti
žádný.

Pan poslanec Votava navrhl pøikázat tento zákon rozpoètovému výbo-
ru.

Zahajuji hlasování o pøikázání rozpoètovému výboru. Kdo je pro, a�
zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

-  -

Korea, Japonsko, Hongkong, Holandsko a Švýcarsko, takže je to oblast,
ve které jsme skuteènì na svìtové špièce, a je to pøíjemné zjištìní. V tuhle
chvíli máme šanci být také na špièce v legislativním zabezpeèení kyberne-
tické bezpeènosti, takže bych vás chtìl požádat o podpoøení tohoto záko-
na do druhého ètení.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Váòovi. Ptám
se, jestli ještì nìkdo další se hlásí do rozpravy. Nehlásí, konèím tedy o-
becnou rozpravu. Ptám se navrhovatele, pana premiéra, zda žádá o
závìreèné slovo. Žádá. Prosím, pane premiére, máte slovo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane místo-
pøedsedo, vážené poslankynì, vážení poslanci, já bych chtìl podìkovat za
probìhlou rozpravu, protože by� byla èásteènì kritická vùèi pøedloženému
textu, tak byla konstruktivní. Jsem velmi rád, že nikdo z vystupujících èlenù
Poslanecké snìmovny nezpochybnil potøebnost toho, abychom se vydali
cestou regulace v této oblasti, což si myslím, že je klíèový základ možné
budoucí shody i nad finální podobou tohoto návrhu zákona v Poslanecké
snìmovnì a posléze také v Senátu.

Je to typická norma, která reaguje na rozvoj nových technologií, reagu-
je na rizika, která pøinášejí nové technologie, a jak už zde také bylo øeèeno
jedním z mých pøedøeèníkù, s øadou tìchto jevù si ani právo zatím úplnì
neví rady, a proto nìkde ten úkol, který si pøed sebe vláda stanovila, a teï
ho bude mít pøed sebou také Poslanecká snìmovna, tak úplnì triviální ne-
bude.

Já chci i proto souhlasit s návrhem, který se objevil v rámci diskuse, aby
byla prodloužena lhùta pro projednávání pøíslušného návrhu zákona. Chci
øíci, že máme jako vláda velký zájem na tom, aby norma, která opustí
Poslaneckou snìmovnu, byla dostateènì jasná, srozumitelná, kvalitní a ne-
budila jakékoliv pochybnosti.

Tím se vracím k tomu národnímu centru a veøejnoprávnímu centru, jak
zde byla zmínìna tato dualita. Dokážu si pøedstavit, že bìhem legislativ-
ního procesu tady ve Snìmovnì, bìhem projednávání ve výboru, bude
tento problém odstranìn. Pøedpokládám také aktivní souèinnost Národního
bezpeènostního úøadu s pøíslušnými výbory, které se budou tímto návrhem
zákona zabývat, tak aby NBÚ pøipravil øeknìme i variantní øešení pro
potøeby Poslanecké snìmovny a nebylo nutno návrhy pøipravovat v
podobì poslaneckých pozmìòujících návrhù. 

Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu premiérovi. Ptám se,
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kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb., o evropské obèanské iniciativì,
podle snìmovního tisku 28.“

O tomto usnesení zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

V hlasování èíslo 150 pøihlášeno 162 poslancù, pro 123, proti 10.
Konstatuji, že s návrhem zákona byl vysloven souhlas.

Mám tu faktickou poznámku pana poslance Radima Fialy? Ne. Tím
konèím projednávání tohoto návrhu zákona, který byl schválen. Dìkuji pa-
nu ministrovi i panu zpravodaji.

Dále budeme projednávat bod

50.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 499/2004 Sb., 
o archivnictví a spisové službì a o zmìnì nìkterých zákonù, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 31/ - tøetí ètení

U stolku zpravodajù zaujal místo ministr vnitra Milan Chovanec a zpra-
vodaj kontrolního výboru poslanec Vladimír Koníèek. Pozmìòovací návrh je
uveden ve snìmovním tisku è. 31/2.

Otevírám obecnou rozpravu. Ani k archivnictví a spisové službì
nevidím žádnou pøihlášku. Pokud se tedy nikdo nehlásí, rozpravu konèím.
Ptám se, zdali je zájem o závìreèné slovo navrhovatele a zpravodaje.
(Nikoli.)

Pokroèíme k hlasování o pozmìòovacím návrhu. Prosím pana
zpravodaje, aby pøednesl pozmìòovací návrh a pøed hlasováním se k
nìmu vyjádøil. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Vladimír Koníèek: Dìkuji, pane pøedsedající. Hlasování bu-
de jednoduché, protože máme jenom jeden pozmìòovací návrh, který
doporuèuji hlasovat jako celek, a potom už o návrhu jako celku. Moje sta-
novisko je kladné.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji jak za návrh, tak za stanovis-
ko. Má k tomuto postupu nìkdo nìjakou námitku? Nemá. Dám tedy
hlasovat o pozmìòovacím návrhu. Stanovisko pana zpravodaje je kladné.
Stanovisko navrhovatele, pane ministøe? Je také kladné.

Zahajuji hlasování o tomto pozmìòovacím návrhu, tak jak jej pøednesl
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V hlasování èíslo 147 pøihlášeno 165 poslancù, pro 139, proti žádný.
I tento návrh byl pøijat.

Dále tu mám návrh na pøikázání ústavnìprávnímu výboru od pana po-
slance Fichtnera.

Zahajuji hlasování o pøikázání ústavnìprávnímu výboru. Kdo je pro, a�
zvedne ruku. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 148, pøihlášeno je 165 poslancù, pro 94, proti 36. I ten-
to návrh byl pøijat.

Posledním návrhem je návrh na prodloužení lhùty k projednání o 30
dnù.

Zahajuji hlasování o návrhu na prodloužení lhùty k projednání o 30 dnù.
Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 149, pøihlášeno je 165 poslancù, pro 143. Lhùta byla
prodloužena o 30 dnù.

Konstatuji tedy, že tento návrh byl pøikázán výboru pro obranu,
rozpoètovému výboru, výboru pro bezpeènost a ústavnìprávnímu výboru
a lhùta byla prodloužena o 30 dnù. Tím konèím první ètení tohoto návrhu
zákona. Dìkuji panu premiérovi i panu zpravodaji.

Dále se budeme zabývat bodem èíslo 49. Je to

49.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 191/2012 Sb.,

o evropské obèanské iniciativì
/snìmovní tisk 28/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal pan ministr vnitra Milan
Chovanec a zpravodaj kontrolního výboru pan poslanec Vladimír Koníèek.
Návrh na zamítnutí ani pozmìòovací návrhy k tomuto návrhu zákona nebyly
pøedneseny.

Otevírám tedy obecnou rozpravu, do které v tuto chvíli nemám
žádnou pøihlášku. Pokud se nikdo nehlásí do obecné rozpravy, obecnou
rozpravu konèím. Ptám se, zdali je zájem o závìreèná slova
navrhovatele èi zpravodaje. Není. Nyní tedy pøikroèíme k hlasování o
celém návrhu zákona.

Pøednesu návrh usnesení, o kterém budeme následnì hlasovat: „
Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem zákona,
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Chtìl bych se tady ještì pozastavit nad tím, že uvádìné tabulky aktuální
hodnoty recyklace neuvádìjí tak, abychom mìli možnost srovnání, aby-
chom se mohli podívat, jaká je míra aktuální a jaké jsou navrhované cíle, tak
jak je to bìžné u všech napø. reportingù, které známe ze své praxe. Takže
bychom si ta uvedená èísla mohli sami porovnat.

Dále si prosím musíme uvìdomit, kam naše republika chce smìøovat.
Jestli chceme smìøovat k vyspìlým evropským zemím, kde míra recyklace
dále narùstá, anebo úplnì jiným smìrem. Proto by uvedené cíle v zákonu
o obalech mìly být pøedevším motivaèní. Mìly by podléhat zájmùm naší
spoleènosti, nikoliv zájmùm lobbistù. Argument, který øíká, že uvedené se
bude øešit v následujících letech a v jiných zákonech, ten v tuto chvíli ne-
beru.

Za sebe bych chtìl øíct, že budu podporovat zákon, který pøedkládá
Ministerstvo životního prostøedí a výbor pro životní prostøedí. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Kuèerovi. S
další pøihláškou je pøihlášen pan poslanec Jan Zahradník. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jan Zahradník: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové,
já skuteènì s panem pøedøeèníkem, vaším prostøednictvím, pane
pøedsedající, si dovoluji souhlasit s tím, že se chceme blížit vyspìlým ev-
ropským národùm. Ale mimo jiné také to naše pøiblížení musí být umožnìno
tím, že našim prùmyslovým podnikatelùm a prùmyslovým podnikùm nebu-
deme komplikovat situaci a nebudeme jim zhoršovat jejich konkurence-
schopnost tím, že stanovíme podle mého názoru zbyteènì vysoké limity
pro recyklaci. Souhlasím s tím, že jsou ty hodnoty dosahovány, ale po
pravdì øeèeno, hospodáøský cyklus mùže, a už jsme tady o tom hovoøili pøi
druhém ètení, mùže znamenat, že dojde k poklesu zájmu o recyklaci obalù.
Je to citlivá vìc. Závisí mimo jiné i na náladì spoleènosti, na tom, jak jsou
lidé ochotni na recyklaci pøistoupit. A zvýšené limity pak samozøejmì bu-
dou vyžadovány, aby byly plnìny, a budou muset být plnìny. A pokud ne-
budou, tak budeme sankcionováni a penalizováni. Proto si myslím, a tady
je to okøídlené úsloví, které mnohdy slýcháme, že se obèas snažíme být
papežštìjšími, než je sám papež, tady zrovna by bylo namístì.

Proto bych si dovolil i za Obèanskou demokratickou stranu prohlásit, že
my budeme podporovat další dva pozmìòovací návrhy. A� už ten, který
jsem pøedložil já, anebo který pøedložil pan poslanec Urban, které jsou
pomìrnì podobné a které jsou ve vztahu k našemu podnikatelskému
prostøedí, ale i k zájmu obèanù recyklovat obaly pøíznivìjší než návrh, který
pøedkládá ministerstvo.

Dìkuji za pozornost.
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pan zpravodaj. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
V hlasování èíslo 151 je pøihlášeno 164 poslancù, pro 142, proti žádný.

Pozmìòovací návrh byl pøijat.

Nyní tedy pøikroèíme k hlasování o celém návrhu zákona. Dìkuji panu
zpravodaji.

Zahajuji hlasování o návrhu zákona jako celku. Kdo je pro, a� zvedne
ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

V hlasování èíslo 152 je pøihlášeno 164 poslancù, pro 144, proti žádný.
Konstatuji, že jsme schválili návrh zákona ve znìní pozmìòovacího návrhu,
tak jak byl pøijat, a s návrhem byl vysloven souhlas. Dìkuji panu ministrovi
i panu zpravodaji.

Dalším bodem našeho programu je

80.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb., 
o obalech a o zmìnì nìkterých zákonù (zákon o obalech), 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 53/ - tøetí ètení

Prosím, aby místo u stolku zpravodajù zaujal ministr životního prostøedí
Richard Brabec a zpravodaj výboru pro životní prostøedí pan poslanec
Josef Nekl. Pozmìòovací návrhy jsou uvedeny ve snìmovním tisku 53/2.

Otevírám rozpravu, do které nevidím žádnou pøihlášku. Jestliže se ni-
kdo nehlásí... Pardon, pan poslanec Michal Kuèera. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Kuèera: Dobrý den, pane pøedsedající, vážené
kolegynì, vážení kolegové. Pùvodnì jsem chtìl øíct, že budu velmi struèný,
ale protože se tady na mì kolega poslanec Pilný mraèí, tak øeknu, že ne-
budu zdržovat. To taky myslím asi není vhodné. Takže dovolte mi, abych
opìt konstatoval cíle recyklace obalù se skuteèností. 

Pøed sebou máme tøi tabulky, tøi návrhy cílù. Chtìl bych, abychom si
všichni uvìdomili, jaké cíle dneska budeme schvalovat a jaká je aktuální
skuteènost. Když se prosím podíváme na pozmìòovací návrh napøíklad,
který tady pøedkládá poslanec Milan Urban, tak jeho cíle do roku 2016
uvádí napøíklad u papírových a lepenkových obalù 80 %. Aktuální stav v
dnešní dobì je u recyklace 90 %. U sklenìných obalù je to potom 80 %, u
plastových 50. Tím chci øíct, že my už dnes aktuálnì plníme cíle, které jsou
stanovovány na rok 2016, a míra recyklace je už podstatnì vyšší.
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Poslanec Josef Nekl: Vážené kolegynì a kolegové, nejprve budeme
hlasovat o pozmìòovacím návrhu, který vzešel z výboru pro životní
prostøedí, který je pod písmenem A.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: O tomto návrhu zahajuji hlasování.
Kdo je pro návrh pod písmenem A? Kdo souhlasí s návrhem výboru pro ži-
votní prostøedí, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Je to hlasování èíslo 153. Pøihlášeno 163, pro 63, proti 64. Návrh byl za-
mítnut.

Omlouvám se, protože jsem se nezeptal na stanoviska k tomuto. Ptám
se, jestli je námitka a budeme hlasovat znovu. Není námitka, dìkuji. Mám
tady ètyøi faktické poznámky. Ne, v poøádku.

Dále prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Josef Nekl: Protože návrh pod písmenem A nebyl pøijat, bu-
deme nyní hlasovat o návrhu pod písmenem B, to znamená návrhu pana
poslance Milana Urbana.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Je tady žádost na odhlášení, tak vás
všechny odhlašuji. Prosím, abyste se pøihlásili svými registraèními kartami,
a dle návrhu pana zpravodaje prosím o stanovisko k hlasování o bodu B.
(Zpravodaj i ministr souhlasné stanovisko.)

Zahajuji tedy hlasování o návrhu pod písmenem B. Kdo je pro, a� zved-
ne ruku, zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 154. Pøihlášeno 152 poslancù, pro 132, proti 17. Návrh
byl pøijat. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Josef Nekl: Byl pøijat návrh B, to znamená, že o návrhu C již
nemùžeme hlasovat, a proto navrhuji, abychom hlasovali o zákonu jako
celku.  

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, pane zpravodaji. O všech
návrzích bylo hlasováno, pøednesu návrh usnesení.

„Poslanecká snìmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem zákona,
kterým se mìní zákon è. 477/2001 Sb., o obalech a o zmìnì nìkterých
zákonù (zákon o obalech), ve znìní pozdìjších pøedpisù, podle
snìmovního tisku 53, ve znìní schválených pozmìòovacích návrhù.“

Zahajuji hlasování o tomto usnesení. Kdo je pro, a� zmáèkne tlaèítko a
zvedne ruku. Kdo je proti?
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Zahradníkovi.
Ptám se, jestli se ještì nìkdo hlásí do rozpravy. Nehlásí. Pokud se nikdo již
nehlásí, tak tedy rozpravu konèím. Ptám se na pøípadná závìreèná slova
pana navrhovatele a pana zpravodaje. Pan ministr. Prosím, pane ministøe,
máte slovo.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Vážený pane
pøedsedající, dámy a pánové, budu velmi struèný. Urèitì vás nepøekvapím,
když øeknu, že preferuji jako ministr životního prostøedí variantu
pozmìòovacího návrhu A, tedy toho, který prošel výborem pro životní
prostøedí. Tento návrh nejde nad rámec již stávající dosahované úrovnì re-
cyklace a využití odpadù z obalù a navržené cíle odpovídají realitì a navíc
k navyšování cílù dochází až od roku 2015, tak aby byla zachována právní
jistota všech dotèených subjektù. Takže preferovanou variantou pro mne i
pro Ministerstvo životního prostøedí je varianta A. Dìkuju.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Ptám se, jest-
li pan zpravodaj chce závìreèné slovo. Nechce. Pøikroèíme tedy k
hlasování o pozmìòovacích návrzích a já prosím pana zpravodaje, aby
oznámil postup pøi hlasování a poté pøednášel jednotlivé pozmìòovací
návrhy a pøed hlasováním se k nim vyjádøil. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Josef Nekl: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážené dámy,
pánové, byl vám pøedložen snìmovní tisk 53/2, kde jsou uvedeny tøi
pozmìòovací návrhy, které byly podány jak výborem životního prostøedí,
tak panem poslancem Milanem Urbanem, tak panem poslancem Janem
Zahradníkem. Tyto pozmìòovací návrhy mùžeme tedy oznaèit jako A
životní prostøedí, B pana poslance Urbana a C pana poslance Zahradníka.

Navrhuji, aby probìhlo hlasování s touto procedurou: V prvé øadì by
mìl být hlasován pozmìòovací návrh výboru životního prostøedí, to
znamená pozmìòovací návrh pod písmenem A. Bude-li pøijat, stanou se
návrhy B a C nehlasovatelné. Pokud nebude pøijat, budeme hlasovat o
pozmìòovacím návrhu pod písmenem B pana poslance Urbana. Bude-li
pøijat, nebude pozmìòovací návrh C hlasovatelný. A pokud nebude pøijat,
tak budeme hlasovat o návrhu pod písmenem C pana poslance
Zahradníka. Poté bychom hlasovali o zákonu jako celku.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji za návrh
procedury a ptám se, jestli má nìkdo námitku proti této proceduøe. Není to-
mu tak, takže poprosím pana zpravodaje, aby nás provedl hlasováním.
Nejprve budeme hlasovat.
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fondu zdravotních pojiš�oven k 5. lednu 2012 byla pøevedena na zvláštní
úèet a pøerozdìlena mezi zdravotní pojiš�ovny. Vliv na hospodaøení zdra-
votních pojiš�oven mìly také úpravy sazby DPH z 10 na 14 % u lékù a zdra-
votnických prostøedkù.

Mìsíèní vymìøovací základ platby pojistného ze státního rozpoètu za o-
soby, za které je plátcem pojistného stát, zùstal v roce 2012 na stejné úrov-
ni jako v roce 2011 i 2010, to je na 5 355 Kè, a mìsíèní platba státu za o-
sobu v roce 2012 tak èinila 723 Kè. Roèní maximální vymìøovací základ pro
platbu pojistného na veøejné zdravotní pojištìní pro zamìstnance i OSVÈ
zùstal na úrovni 72násobku prùmìrné mzdy pøi zahrnutí soubìhu pøíjmù ze
zamìstnání a pøíjmù ze samostatné výdìleèné èinnosti.

Podmínky úhrad zdravotní péèe podle jednotlivých segmentù stanovila
pro rok 2012 vyhláška è. 425/2011 Sb., která vycházela z pøedpokládaných
pøíjmù systému veøejného zdravotního pojištìní na rok 2012. Aplikace této
vyhlášky do smluvních ujednání jednotlivých zdravotních pojiš�oven se
smluvními poskytovali zdravotních služeb se spolu s dalšími regulaèními
mechanismy promítla do meziroèního zvýšení nákladù na zdravotní péèi o
1,8 %.

Celkové pøíjmy systému veøejného zdravotního pojištìní dosáhly 229,7
mld. Kè s meziroèním nárùstem z 220,4 mld. Kè v roce 2011 o 4,2 %.

Výdaje systému celkem dosáhly 231,3 mld. a meziroènì vzrostly z
225,5 mld. v roce 2011 o 2,5 %. Výdaje na zdravotní služby dosáhly 221,8
mld. a meziroènì vzrostly z 217 mld. v roce 2011 o 2,2 %.

Záporné saldo pøíjmù a výdajù celkem vèetnì zdaòovaných dosáhlo
minus 1,5 mld., což v meziroèním srovnání vùèi saldu v roce 2011 ve výši
minus 5,1 mld. znamená snížení ztráty o 70,2 %. Z toho Všeobecná
zdravotní pojiš�ovna ÈR vykazuje saldo minus 1 mld. 470 mil., ostatní
zamìstnanecké zdravotní pojiš�ovny v souhrnu minus 68 mil.

Bez mimoøádných vlivù, tedy mimoøádného pøerozdìlení zùstatku, do-
sáhlo v roce 2012 kumulované saldo 6 mld. 740 mil. Kè a meziroènì vzrost-
la jeho záporná hodnota o 30,7 %.

V roce 2012 dosáhla VZP závazkù po lhùtì splatnosti vùèi
poskytovatelùm zdravotních služeb ve výši 740 mil. Žádné ze
zamìstnaneckých zdravotních pojiš�oven závazky po lhùtì splatnosti
nevznikly.

Prùmìrné náklady na zdravotní služby na jednoho pojištìnce v roce
2012 byly vyšší než prùmìrné náklady na jednoho pojištìnce v roce 2011.
Dosáhly èástky 21 212 Kè, což pøedstavuje meziroèní zvýšení o 0,9 % a v
absolutním vyjádøení nárùst o 190 Kè.

Materiál byl postoupen do meziresortního pøipomínkového øízení, v
nìmž byly uplatnìny pouze technické pøipomínky, které byly akceptovány.

Vážený pane pøedsedající, vážené paní poslankynì, vážení páni po-
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Hlasování èíslo 155, pøihlášeno 153 poslancù, pro 133, proti 14. Konstatuji,
že s návrhem zákona byl vysloven souhlas. Dìkuji panu ministrovi a panu
zpravodaji.

Dalším bodem, kterým se budeme zabývat, jsou

68.
Výroèní zprávy a úèetní závìrky zdravotních pojiš�oven za rok 2012 
s vyjádøením vlády spolu se souhrnným hodnocením, hodnocením

výroèních zpráv a úèetních závìrek za rok 2012 jednotlivých
zdravotních pojiš�oven a tabulkovými pøílohami

/snìmovní tisk 51/

Pøedložený návrh uvede ministr zdravotnictví Svatopluk Nìmeèek.
Prosím pana ministra, aby se ujal slova.

Ministr zdravotnictví ÈR Svatopluk Nìmeèek: Vážený pane pøedse-
dající, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, pøedkládám k vaše-
mu projednání materiál Výroèní zprávy a úèetní závìrky zdravotních po-
jiš�oven za rok 2012 s vyjádøením vlády spolu se souhrnným hodnocením,
hodnocením výroèních zpráv a úèetních závìrek za rok 2012 jednotlivých
zdravotních pojiš�oven a tabulkovými pøílohami.

K 31. 12. 2012 poskytovalo na území Èeské republiky veøejné zdravotní
pojištìní Všeobecná zdravotní pojiš�ovna ÈR a 6 zamìstnaneckých zdra-
votních pojiš�oven. K 30. záøí 2012 se poèet zamìstnaneckých zdravotních
pojiš�oven snížil na 6, protože se slouèila zdravotní pojiš�ovna Metal-
Aliance s Èeskou prùmyslovou zdravotní pojiš�ovnou. Zdravotní pojiš�ovna
Metal–Aliance zanikla bez likvidace.

Všechny výroèní zprávy a úèetní závìrky za rok 2012 byly schváleny sa-
mosprávnými orgány zdravotních pojiš�oven a ovìøeny auditory do 30.
dubna 2013. Následným ovìøením dokumentù na Ministerstvu zdravotnic-
tví a Ministerstvu financí nebyly zjištìny žádné zásadní nedostatky.

Souhrnné hodnocení systému veøejného zdravotního pojištìní vychází z
dat získaných sumarizací údajù z tabulkových pøíloh jednotlivých výroèních
zpráv za rok 2012.

Vývoj hospodaøení zdravotních pojiš�oven byl v roce 2012 ovlivnìn
pøedevším probíhající ekonomickou stagnací omezující pøíjmy zdravotních
pojiš�oven. Jako jedno z opatøení, které reagovalo na nedostatek
finanèních prostøedkù v systému, bylo provedeno tzv. mimoøádné
pøerozdìlení zùstatkù zdravotních pojiš�oven. Jedna tøetina zùstatkù
finanèních prostøedkù soustøedìných na bankovních úètech základního
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pøerozdìlení bylo toto saldo pøíjmù a výdajù celkem ve výši 6 mld. 740 mil.
Pokud se týèe závazkù, tady bych se krátce zmínil o tom, že všechny

zdravotní pojiš�ovny kromì VZP dodržely své závazky splatnosti ke konci
roku 2012, pouze Všeobecná zdravotní pojiš�ovna mìla po splatnosti 740
mil., a to i pøes pomoc mimoøádného pøerozdìlení. Bez tohoto
mimoøádného pøerozdìlení by èinily závazky VZP po splatnosti 3,8 mld.

Zajímavý byl vývoj limitu nákladù na èinnosti zdravotních pojiš�oven, ne-
bo chcete-li režijních nákladù, o kterých se kolikrát velmi èasto diskutuje,
tak tento limit a tato výše nebyla od roku 2006 upravována, èili zvyšována,
souhrn maximálních limitù a skuteèná výše pøídìlù na tuto èinnost byla 6,8
mld., pøièemž v této èástce byla trvalá úspora v provozních výdajích
Všeobecné zdravotní pojiš�ovny ve výši pùl miliardy korun, kdy se už
zaèaly projevovat urèité provozní úspory, zmìna organizaèní struktury i
snižování poètu zamìstnancù.

Krátce bych se ještì zmínil o zdravotních pojiš�ovnách v likvidaci a v
konkursu, kdy musím konstatovat, že speciálnì Mendelova zdravotní po-
jiš�ovna, jejíž likvidace byla zahájena v roce 1997, dodneška nebyla
vyøešena a zejména poslední roky likvidace jsou naprosto neekonomické,
protože nejsou žádné pøíjmy z pohledávek a jsou pouze provozní výdaje.
Pro mì pracovnì dobrý byznys pro správce konkursní podstaty.

Pokud se týèe regulaèních poplatkù a doplatkù za léky a potraviny pro
zvláštní lékaøské úèely, tak o regulaèních poplatcích bylo øeèeno mnohé.
Jenom co k doplatkùm. Doplatky za léky byly v tomto roce ve výši 2 mld.
465 mil., pøièemž došlo samozøejmì k pøekroèení zákonných ochranných
limitù pacientù a byly provedeny vratky, a to 1 mil. 864 tis. pojištìncù ve
výši 422 mil. korun. Èili je to jenom dùkaz toho, že ochranné limity fungo-
valy i v této dobì.

Náklady na jednoho pojištìnce byly diametrálnì rozdílné u Všeobecné
zdravotní pojiš�ovny a u ostatních zdravotních pojiš�oven, kdy u Všeobecné
zdravotní pojiš�ovny èinily v prùmìru 23 293 korun, u oborových
zdravotních pojiš�oven 18 719 korun. Už z tohoto rozdílu je vidìt obrovský
nepomìr mezi náklady mezi pojištìnci VZP a ostatních pojiš�oven a z toho
pochopitelnì v minulosti plynuly a dodneška pøetrvávají, by� již ne v takové
míøe, ekonomické problémy Všeobecné zdravotní pojiš�ovny a postupná
snaha o narovnání a zmìnu parametrù pøerozdìlování a pojištìní. Je prav-
da, že úhradová vyhláška již na letošní rok na tuto situaci reagovala a
postupnì tyto dramatické rozdíly snižuje, nicménì vìøím, že i souèasné mi-
nisterstvo v tom trendu bude pokraèovat tak, aby platila premisa, že za
stejný výkon zdravotní pojiš�ovnz platí stejnì ve všech zdravotnických
zaøízeních.

Závìrem. Rok byl charakterizován recesí ekonomiky, poklesem výbìru
pojistného, udržením doby splatnosti v jednotlivých zdravotnických
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slanci, vláda Èeské republiky na své schùzi dne 23. øíjna 2013 pøijala
k pøedkládanému materiálu usnesení è. 794, kterým povìøila pøedsedu
vlády pøedložit výroèní zprávy a úèetní závìrky zdravotních pojiš�oven za
rok 2013 k projednání Poslanecké snìmovnì Parlamentu ÈR s návrhem na
jejich schválení. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi. Tento tisk
projednal také výbor pro zdravotnictví. Usnesení výboru vám bylo
doruèeno jako snìmovní tisk 51/1. Nyní prosím zpravodaje výboru pana
poslance Jiøího Skalického, aby nás o jednání výboru informoval a pøednesl
návrh usnesení Poslanecké snìmovny. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Jiøí Skalický: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, vážená
vládo, dámy a pánové, pøíslušný tisk a zpráva byla rozeslána všem
poslancùm 6. prosince loòského roku. Organizaèní výbor ji pøikázal 12.
prosince loòského roku výboru pro zdravotnictví. Výbor pro zdravotnictví
tuto zprávu projednal a vydal své usnesení jako tisk 51/1 s doporuèením
schválit. Pak samozøejmì pøeètu celý návrh usnesení.

Z pøedložené zprávy, kterou zde pan ministr obsáhle okomentoval,
bych jenom upozornil, nebo vyjmul nìkteré zajímavé momenty a body.

Celý rok 2012 byl charakterizován pokraèující ekonomickou recesí, po-
klesem HDP, poklesem výbìru pojistného, nárùstem nezamìstnanosti.
Dále zde bylo naprosto atypické mimoøádné pøerozdìlení, které probìhlo
v roce 2012, kdy jedna tøetina zùstatku bìžných úètù z fondu zdravotního
pojištìní byla pøevedena na zvláštní úèet pøerozdìlení.

Úhradová vyhláška upravila nìkteré podmínky platné v roce 2011.
Ostatní podmínky ekonomické a platby státu, jak už bylo konstatováno,
zùstaly konstantní èi nemìnily se.

V daném období bylo u našich pojiš�oven pojištìno 10 404 162
pojištìncù, pøièemž tento rok byl charakterizován jednak slouèením Èeské
prùmyslové zdravotní pojiš�ovny a pojiš�ovny Metal-Aliance a výrazným od-
livem pojištìncù VZP, a to k Vojenské zdravotní pojiš�ovnì ve výši 100 tis.
pojištìncù.  

Tady bych se pozastavil nad tímto faktem, kdy VZP v podstatì
dlouhodobì bojuje s nekalou konkurencí speciálnì Vojenské zdravotní po-
jiš�ovny, která za pomoci marketingových agentur a za úplatu pøetahuje
pojištìnce VZP, což je samozøejmì protizákonné, nicménì tato praxe se
dìje.

Pokud se týèe celkových pøíjmù z hlediska zdravotního pojištìní, tak je-
nom poznámka, že bylo 6 mil. 93 tis. státních pojištìncù, a tedy od státu
pøišlo do systému zdravotního pojištìní zhruba 52 miliard. Saldo pøíjmù a
výdajù systému zdravotního pojištìní bylo záporné. Bez mimoøádného vlivu
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2012, který dosáhl 1 mld. 203 mil. korun a byl souèástí pøevádìného
zùstatku na bìžném úètu.

Tolik jenom proto, abyste byli informováni, jak se také vlastnì vyvíjejí
zdravotní pojiš�ovny v Èeské republice. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Ludvíku
Hovorkovi. Ptám se, jestli se nìkdo další hlásí do všeobecné rozpravy.
Jestliže ne, konèím všeobecnou rozpravu. Pøistoupíme k rozpravì po-
drobné, v níž avizoval pøihlášku pan zpravodaj. Prosím, pane zpravodaji,
máte slovo.

Poslanec Jiøí Skalický: Dìkuji. Vážený pane pøedsedající, v podrobné
rozpravì bych pouze naèetl usnesení výboru pro zdravotnictví, který
pøedloženou zprávu projednal a doporuèuje Poslanecké snìmovnì
Parlamentu Èeské republiky, aby vyslovila souhlas s výroèními zprávami a
úèetními uzávìrkami zdravotních pojiš�oven za rok 2012, snìmovní tisk 51.  

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji za návrh tohoto usnesení.
Ptám se, jestli ještì pan ministr si pøeje závìreèné slovo. Nepøeje. Takže
konèím podrobnou rozpravu.

Dám hlasovat o návrhu usnesení tak, jak jej pøednesl pan zpravodaj.
Zahajuji hlasování o tomto usnesení. Kdo je pro, a� zvedne ruku,

zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?
Hlasování èíslo 156, pøihlášeno je 159 poslancù, pro 107, proti 1. Návrh

byl pøijat. Dìkuji panu ministrovi i panu zpravodaji.

Nyní pokraèujeme bodem èíslo

28.
Návrh poslancù Vojtìcha Filipa, Stanislava Grospièe a dalších

na vydání ústavního zákona o referendu o zrušení zákona
o majetkovém vyrovnání s církvemi a náboženskými spoleènostmi

/snìmovní tisk 66/ - prvé ètení

Stanovisko vlády jsme obdrželi jako snìmovní tisk 66/1. Než požádám
pana navrhovatele pana poslance Vojtìcha Filipa, mám zde pøihlášku s
pøednostním právem pøedsedy poslaneckého klubu KSÈM pana poslance
Kováèika. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Kováèik: Dìkuji, pane pøedsedající. Paní a pánové, já
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zaøízeních, vysokými vnitøními dluhy VZP vùèi svým fondùm, odlivem
pojištìncù od Všeobecné zdravotní pojiš�ovny, neefektivní likvidací
Mendelovy zdravotní pojiš�ovny a dal by se charakterizovat jako rok úspor
a snahy alespoò o stabilizaci a fungování celého zdravotního systému.

Tolik ke zprávì, která byla projednána ve zdravotním výboru. Jestli,
pane pøedsedající, mohu pøeèíst návrh usnesení?

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Bohužel ještì ne. Dìkuji, pane zpra-
vodaji, za zprávu. Nyní otevírám všeobecnou rozpravu, do které eviduji
pøihlášku pana poslance Ludvíka Hovorky. Prosím, pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec Ludvík Hovorka: Vážený pane místopøedsedo, vážená
vládo, vážené kolegynì, vážení kolegové, já si dovolím upozornit na dvì
mimoøádnosti, které se objevují v této zprávì, a sice jedna už byla
zmiòována, a to je pøerozdìlení jedné tøetiny finanèních zásob evidovaných
na bìžných úètech základního fondu zdravotního pojištìní u všech zdra-
votních pojiš�oven, které bylo øadou pojiš�oven vnímáno jako znárodnìní a
nucené pøerozdìlení na základì zákona, a další vìc je potom slouèení
Èeské prùmyslové zdravotní pojiš�ovny a Metal-Aliance.

Ve zprávì na stranì 11 se píše, že opatøení k pøerozdìlení jedné
tøetiny pøebytku bìžných úètù zøejmì urychlilo i proces slouèení Èeské
prùmyslové zdravotní pojiš�ovny a zdravotní pojiš�ovny Metal-Aliance. Je
tady tøeba øíci, že to, co urychlilo slouèení Èeské prùmyslové zdravotní
pojiš�ovny a pojiš�ovny Metal-Aliance, byla pøedevším zmìna zákona,
která byla pøijata na konci roku 2011 a ze které vypadl takzvaný
Hovorkùv paragraf, který zakazoval bezdùvodné sluèování zdravotních
pojiš�oven. Bývalé koalici se podaøilo tento paragraf vyhodit s
odùvodnìním, že je to potøeba pro slouèení Vojenské zdravotní
pojiš�ovny se Zdravotní pojiš�ovnou Ministerstva vnitra. Okamžitì poté,
vlastnì v následujících pár mìsících, v létì 2012, došlo k tomu, že mi-
nistr zdravotnictví podepsal slouèení Zdravotní pojiš�ovny Metal-Aliance
a Èeské prùmyslové zdravotní pojiš�ovny, èímž vlastnì byla vybudována
z nejmenší zdravotní pojiš�ovny Agel, která mìla pùvodnì 60 tis.
pojištìncù, po slouèení s Hutnickou pojiš�ovnou a s Èeskou národní
zdravotní pojiš�ovnou a pak následnì Metal-Aliance druhá nejvìtší zdra-
votní pojiš�ovna.

To, co je potom dál zajímavé v této zprávì, když se doètete na stranì
12, tak v dùsledku slouèení a mimoøádného pøerozdìlování dosáhla Èeská
prùmyslová zdravotní pojiš�ovna meziroèního navýšení pøíjmù z
pøerozdìlování o 721 mil. a získala tak celkem 4 mld. korun. V této hodnì
není zahrnut vlastní pøíjem zdravotní pojiš�ovny Metal-Aliance do 30. 9.
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Já dìkuji panu ministrovi. Nyní prosím,
aby se ujal slova zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Radim Fiala.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Vážený pane místopøedsedo, vážená vládo,
kolegynì, kolegové, mé stanovisko ke snìmovnímu tisku èíslo 73, vládnímu
návrhu zákona, kterým se mìní zákon è. 190/2004 Sb., o dluhopisech, ve
znìní pozdìjších pøedpisù, je kladné. Jsem pøesvìdèen, že odborníci
Ministerstva financí touto legislativní normou vèasnì a správnì reagují na
zmìny, ke kterým v posledních letech došlo na trhu dluhopisù, a nemám
dùvod zpochybòovat jejich odbornost v této oblasti.

Pro úspìšnost našeho domácího trhu s dluhopisy je nezbytným
pøedpokladem dùvìra mezi jednotlivými stranami a zárukou toho má být
právní jistota, kterou vytváøí èeský stát. Pokud Ministerstvo financí øíká, že
tato novela zvìtší právní jistotu v naší zemi, bude mít sekundární pozitivní
vliv na pøíjmy státního rozpoètu a nezatíží soukromý sektor další administ-
rativou, pak já takovému zámìru tleskám. Kéž by každá právní norma sch-
válená v této Poslanecké snìmovnì byla zpevnìním právní jistoty a naší
víry v èeský právní stát, nikoliv nesystémovým plácnutím do vody, jak tomu
mnohdy v minulosti bývalo. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu, do které neeviduji žádnou pøihlášku. Konèím tedy obec-
nou rozpravu. Ptám se na závìreèná slova navrhovatele èi pana zpravo-
daje. Není o nì zájem. Nyní se tedy budeme zabývat návrhem na pøikázání
výborùm k projednání.

Pøedseda Poslanecké snìmovny svým rozhodnutím navrhl pøikázat
pøedložený návrh k projednání rozpoètovému výboru. Má nìkdo jiný návrh?
Nemá. Pøistoupíme tedy k hlasování.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, aby tento návrh byl pøikázán
rozpoètovému výboru, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 158, pøihlášeno je 161 poslankyò a poslancù, pro 135,
proti žádný. Tento návrh byl pøijat. Konstatuji, že tento návrh byl pøikázán k
projednání rozpoètovému výboru.

Tím konèím první ètení tohoto návrhu zákona. Dìkuji panu ministrovi i
panu zpravodaji.

Dále se budeme zabývat bodem èíslo
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v této chvíli navrhuji pøerušení tohoto bodu, a to do støedy do 9 hodin
do rána. Pøíští støedy. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: To je procedurální návrh, o kterém
budeme hlasovat bez rozpravy. Pøivolám naše kolegy z pøedsálí. (Šum v
sále.)

Vidím, že nikdo další nepøichází, takže zahajuji hlasování o pøerušení to-
hoto bodu do støedy pøíštího týdne 9 hodin ráno. Kdo je pro, a� zvedne ruku
a zmáèkne tlaèítko. Kdo je proti?

Hlasování èíslo 157, pøihlášeno je 160 poslancù, pro 90, proti 35. Návrh
byl pøijat. Pøerušuji tedy tento bod do pøíští støedy 9 hodin ráno.

Pøistoupíme k bodu èíslo

29.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 190/2004 Sb.,

o dluhopisech, ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 73/ - prvé ètení

Z povìøení vlády pøedložený návrh uvede místopøedseda vlády a mi-
nistr financí Andrej Babiš. Prosím, pane místopøedsedo, ujmìte se slova.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, dovolte mi,
abych vám pøedstavil pøedkládaný návrh zákona.

Máte pøed sebou zákon, kterým se navrhuje pouze zmìna zákona o
dluhopisech. Zákon o dluhopisech byl naposledy zásadnì novelizován v
roce 2012, když tato zmìna výraznì pøiblížila svìt dluhopisù k soukromé-
mu právu a mìla jednoznaènì pozitivní úèinky. Také díky novelizaci došlo
k výraznému nárùstu poètu primárních emisí dluhopisù. Dluhopisy tak
zaèínají být dùležitým a vítaným zdrojem financí pro firmy, zároveò
pøedstavují další pøíležitost pro investory.

Návrh obsahuje ve své podstatì technické zmìny. Øeší zejména práv-
ní status tzv. hybridních dluhových papírù, upøesòuje náležitosti dluhopisù
a umožòuje vìtší flexibilitu pøi stupòování emisních podmínek dluhopisù.

Návrh byl konzultován a vytváøen ve spolupráci s odbornou veøejností
ze soukromé i akademické sféry, Èeskou národní bankou, Èeskou ban-
kovní asociací i Asociací pro kapitálový trh Èeské republiky. Je tedy ne-
konfliktní a jeho charakteristika je prorùstová. Vzhledem k tomu si vás do-
voluji požádat o podporu navrženého zákona a jeho schválení. Dìkuji.
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nulých obdobích standardnì dìlala naschvály a pro tento bod
nehlasovala.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. Ptám se, kdo
další se hlásí do rozpravy. Neeviduji žádnou žádost a konèím tedy obec-
nou rozpravu. Ptám se, zdali pan navrhovatel nebo pan zpravodaj chtìjí
závìreèná slova. Prosím pana zpravodaje. 

Poslanec Václav Votava: Chtìl bych, pane místopøedsedo, pouze na-
vrhnout zkrácení projednávání o 30 dnù.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: O 30 dnù. Budeme se tedy zabývat
návrhem na pøikázání výborùm k projednání. Organizaèní výbor navrhl
pøikázat pøedložený návrh k projednání rozpoètovému výboru. Má ještì
nìkdo jiný návrh? Neeviduji jej.

Budeme tedy hlasovat o pøikázání rozpoètovému výboru.
Zahajuji hlasování o pøikázání tohoto návrhu zákona rozpoètovému

výboru. Kdo je pro, a� zvedne ruku a stiskne tlaèítko. Kdo je proti?
V hlasování èíslo 159 pøihlášeno 160 poslankyò a poslancù, pro 140,

proti 1, návrh na pøikázání rozpoètovému výboru byl pøijat.

Dále budeme hlasovat o návrhu pana zpravodaje na zkrácení lhùty o 30
dnù.

O tomto návrhu zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� zvedne ruku a
zmáèkne tlaèítko, kdo je proti?

V hlasování èíslo 160 pøihlášeno 160 poslankyò a poslancù, pro 137,
proti nikdo.

Lhùta tedy byla zkrácena o 30 dnù a konstatuji, že tento návrh byl
pøikázán k projednání rozpoètovému výboru. Dìkuji panu ministrovi i panu
zpravodaji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dámy a pánové, dobrý den, budeme
pokraèovat bodem èíslo
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31.
Vládní návrh zákona o státním dluhopisovém programu na úhradu
jmenovitých hodnot státních dluhopisù a nìkterých dalších dluhù

státu splatných v roce 2014
/snìmovní tisk 78/ - prvé ètení

Z povìøení vlády i tento bod uvede místopøedseda vlády a ministr fi-
nancí Andrej Babiš. Prosím, pane ministøe, ujmìte se slova.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážené
poslankynì, vážení poslanci, úèelem navrženého zákona o státním dluho-
pisovém programu na úhradu jmenovitých hodnot státních dluhopisù a
nìkterých dalších dluhù státu splatných v roce 2014 je umožnit
Ministerstvu financí vydat dluhopisy a z penìžních prostøedkù získaných z
jejich prodeje uhradit splátky jmenovitých hodnot státních dluhopisù
vydaných v pøedchozích letech k úhradì schodku státního rozpoètu a k
úhradì podobných dluhù státu, a to v rozsahu témìø 210 mld. korun. Státní
rozpoèet je v posledních letech schodkový, tzn. že státní dluh roste. Jeho
každoroèní splátky je možné uhrazovat jenom dalšími vypùjèenými
penìžními prostøedky, a to z nejvìtší èásti vypùjèenými prostøednictvím vy-
dávání a prodeje státních dluhopisù.

Navržený zákon má stejný obsah jak § 2 zákona è. 295/2013 Sb., který
umožnil vydat státní dluhopisy na úhradu splátek dluhopisù a podobných
dluhù státu splatných v loòském roce. 

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu ministrovi a nyní prosím,
aby se slova ujal zpravodaj pro prvé ètení pan poslanec Václav Votava.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Vážený pane
místopøedsedo, kolegynì, kolegové, myslím, že pan ministr tady dùkladnì
odùvodnil návrh tohoto zákona, a já se s jeho odùvodnìním jako zpravodaj
také ztotožòuji. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu zpravodaji a já otevírám
obecnou rozpravu, do které neeviduji žádnou pøihlášku... Pardon, pan po-
slanec František Laudát se hlásí. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové, pro ty, kteøí jste tady nováèky, bych jenom pøipomnìl historii, kdy
se jedná o standardní bod, jde o naprosto jasný zájem státu. Opozice v mi-
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zákonné praktiky, tzv. whistleblowing. Pracovníkùm institucí je také
umožnìno internì hlásit porušení zákona prostøednictvím zvláštního
komunikaèního kanálu, který má instituce povinnost zavést.

V neposlední øadì dochází k vypuštìní tìch èástí novelizovaných
zákonù, které obsahují požadavky, jež jsou novì upraveny naøízením, které
je pøímo použitelným právním pøedpisem, a proto nelze tyto požadavky na-
dále ponechat v národní právní úpravì.

Na závìr mi dovolte uvést, že datum, od kterého má být úèinná
národní legislativa implementující pøedmìtnou smìrnici a naøízení, bylo
stanoveno na 1. ledna 2014. Proto je tøeba, aby navrhovaný zákon nabyl
úèinnosti co nejdøíve, jinak Èeské republice hrozí postih za nesplnìní
povinností plynoucích z èlenství v Evropské unii. Kromì toho je naøízení
CRR pøímo použitelný pøedpis EU, který bude úèinný od 1. ledna 2014,
a je tedy nezbytné, aby èeská právní úprava byla na toto naøízení adap-
tována co nejdøíve. V této souvislosti si dovoluji rovnìž uvést, že vláda
pøijala k tomuto zákonu usnesení, ve kterém bylo Snìmovnì navrženo
projednání návrhu zákona tak, aby s ním mohl být vysloven souhlas již v
prvním ètení.

Vážený pane pøedsedo, vážené paní poslankynì a poslanci, s ohledem
na výše uvedené vás žádám o vyslovení souhlasu s návrhem tohoto
zákona. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji pane ministøe. Prosím pana zpra-
vodaje pro prvé ètení pana poslance Jiøího Dolejše, aby se ujal slova.

Poslanec Jiøí Dolejš: Dìkuji za slovo, a milé kolegynì, vážení kole-
gové, já si vás sice pøimìøeným hlasem, ale pøesto pokusím trošièku
probudit, by� chápu, že je pátek po obìdì (veselost v sále). No nìkdo ještì
nejedl, ale je minimálnì poledne a nìkteøí lidé v poledne jedí, takže dou-
fám, že jsem vás teï trošièku probral, možná že to šlo pøes žaludek, ale
hlavnì, aby to dorazilo do hlavy.

Prosím vás, teï tady máme na stole tisk, který, zdá se, že by mìl pro-
téci parlamentem, protože my jsme nìkdy takový prùtokový ohøívaè bru-
selské legislativy. Inu, je to dùležitý zdroj našeho práva, ale nìkdy je dobré
si pøeèíst, co schvalujeme, a pokud bychom mìli dnes hlasovat v prvním
ètení a v podstatì prohlasovat tisk, který pro vaši informaci, kdo jste si na
to nesáhl, má zhruba 400 stran, tak nebudu zkoušet, kdo si to stihl pøeèíst,
ale myslím, že øada z vás neví, co v tom všechno je.

On je to tak trošku støípek do mozaiky, nebo chcete-li stavby rodící
se bankovní unie. A to je nároèná debata, protože se týká sektoru, který
o mnohém rozhoduje, a to jak v pozitivním slova smyslu, to znamená
naplòuje úlohu penìz v ekonomice, tak i v tom negativním smyslu, pro-
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81.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony

v souvislosti se stanovením pøístupu k èinnosti bank, spoøitelních
a úvìrních družstev a obchodníkù s cennými papíry 

a dohledu nad nimi
/snìmovní tisk 108/ - prvé ètení podle § 90 odst. 2

Upozoròuji tedy, že je navrženo, abychom s návrhem zákona vyslovili
souhlas již v prvém ètení.

Prosím pana místopøedsedu vlády a ministra financí pana Andreje
Babiše, aby tento návrh uvedl.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážený
pane pøedsedo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci,
pøedkládaný návrh zákona, kterým se mìní nìkteré zákony v souvislosti se
stanovením pøístupu k èinnosti bank, spoøitelních a úvìrních družstev a
obchodníkù s cennými papíry a dohledu nad nimi, byl pøipraven
Ministerstvem financí v souladu s plánem legislativních prací vlády pro rok
2013. Dùvodem pøedložení návrhu zákona je implementace evropské
smìrnice o pøístupu k èinnosti úvìrových institucí a obezøetnostním
dohledu nad úvìrovými institucemi a investièními podniky, oznaèovaná
jako smìrnice CRD IV, a naøízení o obezøetnostních požadavcích na
úvìrové instituce a investièní podniky, oznaèované jako naøízení CRR.

Cílem úpravy obsažené v této smìrnici a naøízení je posílení regulator-
ního rámce a vytvoøení podmínek pro zajištìní stability, bezpeènosti a
dostateèné odolnosti bankovního sektoru a celého finanèního systému.
Zámìrem je rovnìž posílení ochrany zájmù spotøebitelù, modernizace
obezøetnostních pravidel a posílení spolupráce orgánù dohledu.

Dovolte mi nyní struènì shrnout nìkteré zmìny, které s sebou návrh
zákona pøináší.

K tìm nejdùležitìjším patøí zavedení kapitálových rezerv, jejichž držení
mùže Èeská národní banka vyžadovat za úèelem posílení kapitálové vyba-
venosti bank, družstevních záložen a obchodníkù s cennými papíry. Posilují
se i kompetence pøi aplikaci opatøení k nápravì a sankcí a vytváøejí se
rovnìž pøedpoklady pro hlubší spolupráci orgánù dohledu.

Návrhem zákona se zavádìjí požadavky, které musí splòovat èlenové
statutárního orgánu a dozorèího orgánu, respektive správní rady instituce.
Dochází také k omezení sluèitelnosti urèitého poètu výkonných a nevýkon-
ných funkcí v orgánech jiných právnických osob a zavádìjí se nové
požadavky na øídicí a kontrolní systém instituce. Pøedmìtem správního
trestání budou novì i fyzické osoby.

Dále bych zmínil také zakotvení možnosti oznamovat neetické nebo ne-
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Já sice nechci do té sladké chvíle kapat moc dehtu, ale pøesto mi
dovolte, abych pøipomnìl nìkolik momentù, které možná stojí za zamyšle-
ní.

Byl tady zmínìn celý mechanismus tvrdších obezøetnostních opatøení,
zejména pokud jde o kapitálové rezervy. Bankéøi sami konstatují, a není to
pøíliš pøekvapivé, že ÈR je ve specifické situaci v tom smyslu, že naše ban-
ky jsou lépe kapitálovì vybaveny než jinde ve svìtì. To je pravdou, ale lze
øíci, že pro vìtšinu, a to slovíèko vìtšinu je stranì dùležité, pro vìtšinu asi
ta norma øeknìme kapitálové rezervy nebude až takový problém, když se
spustí od dubna 2014.

Z dalších obezøetnostních opatøení se zavádí povinnost proticyklické re-
zervy, což je rezerva navíc, která v podstatì by mìla být zavedena povinnì
k expozicím vùèi rizikovým zemím, èímž se nároènost zvyšuje, a tady lze
konstatovat, že aktuální situace naší expozice v rizikových zemích není tak
vážná, to je tak pravda, zatím se s tím velké banky nìjak vypoøádaly ve
svých bilancích, ale pøedstavme si, že Evropa pùjde do laufu, tedy zaène
bìžet, a že i úvìrová angažovanost našich dosud velice opatrných bank se
zvýší. A tím pádem se logicky zvýší i ona expozice, protože jižní køídlo EU
a evropské zóny se stále potácí v urèitých problémech, a najednou zjis-
tíme, že další procenta obezøetnostních parametrù už znamenají daleko
vìtší zátìž. Èili to pokud jde o nìkteré parametry obezøetnostních opatøení,
které tady rozebral samozøejmì pan ministr. Já je nechci pouze mechanic-
ky reprodukovat.

Jinak jsou tam zajímavé momenty. Napøíklad se zavádí nový ukazatel
tzv. pákový pomìr, což je úplnì nový parametr. Ten ale naštìstí bude
spuštìn až s èasovým zpoždìním, ale už tam je napsán pøesto, že dosud
neprobìhla dopadová analýza, kterou by mìla provést Evropská bankovní
asociace. A pak následují standardy likvidity, které od roku 2015 – ta je
posunutá úèinnost tìchto zmìn – by mìly vytváøet zásoby, pokud jde o
pøípad likvidní krize. Celý tento balíèek opatøení prostì vytváøí nároky, které
budou rùznì dopadat na jednotlivé segmenty finanèního sektoru, a proto
bude zajímavé, jak se k tomu postaví odborná veøejnost, pøedstavitelé sek-
toru, a samozøejmì to souvisí i s diskusí o tom, jakou vlastnì chceme
budovat finanèní architekturu v Evropì, protože jestli si vzpomínám dobøe,
tak konèící generální guvernér pan Singer øíkal, že sice vnímá, že eurozó-
na buduje bankovní unii, ale my se k této unii zrovna nijak dvakrát nehrne-
me, a že tudíž bychom si rádi udrželi urèité, bych øekl, specifické postavení
k novì budovaným institucím. Ono to trošièku souvisí i s tím, že v tomto ná-
vrhu je jeden zajímavý moment, který souvisí s centralizací dohledových in-
stitucí, a to je, že se má pøenést odpovìdnost za výkon dohledu z orgánu
hostitelského státu na orgány domovského státu. To má pro nás zvláštní
význam, protože jak asi víte, náš bankovní sektor krom toho, že je skoro ce-
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tože v Evropì, øekl bych, ten vztah mezi dluhovou krizí Evropy a stavem
bankovního sektoru je myslím nám všem velmi zøejmý.

Evropa, respektive mìnová zóna se tedy rozhodla budovat postupnými
kroky bankovní unii a ty základní pilíøe nebo stavební kameny jsou jednak
sjednocování mechanismù dohledu, to je ten SSM mechanismus, kdy ze-
jména lednové rozhodnutí Evropské komise tam pøidalo zajímavý moment
a to je pøímá kontrola dohledové instituce, tedy evropské dohledové
instituce, klíèových bank. Ta je definuje jako velké banky, které mají zhru-
ba aktiva kolem 30 miliard eur a jsou, jak se øíká, big to fail, to znamená
velké k tomu, aby padly, ale bohužel jsou drahé k tomu, aby se daly za-
chránit. A to je samozøejmì urèitý problém.

Druhým takovým stavebním prvkem je strukturální reforma celého re-
sortu, tedy finanèního resortu. A tady nám vzniká trošièku problém, jak
bude rozdìleno bøemeno vývoje bankovního sektoru, kdy tam dochází k
urèitým koncentracím atd., nìkteré banky dokonce mohou padnout, už
jsme to zažili bìhem krize v roce 2009 i 2012, a jak se rozdìlí tedy to
bøemeno mezi privátní bankovní pojištìní, které se v Evropì buduje do-
konce jako jednotné, a mezi tím, že tady máme záchranný mechanismus
evropský, který si platíme my všichni z daní, a tudíž tedy bøemeno se
pøenáší na daòové poplatníky.

A samozøejmì je tady tøetí moment, který bìží již dlouhodobì. Možná ti,
kteøí se trošièku zajímali o finance, tak jim nìco øekne název basilejské plat-
formy, která pøichází s pøíslušnými smìrnicemi. Basel II byl pøijat v Evropì
myslím v roce 2006, v roce 2010 Evropa pøipravila novou normu Basel III,
která samozøejmì do té míry v reakci na krizi zvyšuje urèité parametry, že
její zavedení a i postupné zavedení samozøejmì velmi bude diferencovat
bankovní sektor jako takový. A reakcí na zavádìní právì této basilejské
normy III je i tato smìrnice, která ale samozøejmì implementuje ne pøímo
tuto normu, ale prostøednictvím evropské smìrnice, evropského naøízení,
popø. úprav nìkterých dalších norem.

To, že tady pan vicepremiér pøipomnìl, že je èasu málo a voda stoupá,
to je pravda. V minulém volebním období jsme tušili, že to pøijde. To zase
nebylo až takové pøekvapení a na podvýbor pro bankovnictví k nám do-
cházeli lidé z ÈNB, z Ministerstva financí konkrétnì myslím pan námìstek
Urban, a další z finanèního sektoru, Bankovní akademie, aby nás jaksi
vzdìlávali v tom, co pøijde. Problém je, že samotná smìrnice se narodila až
v èervnu 2013 a zrovna v té dobì se nám zaèala kymácet vláda, rozehna-
li jsme parlament, a tak nakonec definitivní podobu schválila koncem roku
tuším, nebo dokonce v lednu, prozatímní Rusnokova vláda a nám to sem
pøichází se zpoždìním, protože úèinnost normy mìla být zavedena po
šesti mìsících, což je na takovou normu pomìrnì rychle, a vy to teï máte
jaksi schválit v té páteèní poobìdové sladké chvilce.
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kutoval, z pøedkládací øeèi, s vìdomím, že pøedkladatel si je ne úplnì
vìdom, o co se jedná, øekne vláda – schvalte to, protože to po nás chce
Evropská unie a máme to mít k 1. 4. implementováno. Já si myslím, že to
prostì nejde.

Jsem pøesvìdèen, že v rámci spoleèné bezpeènosti spoleèného
finanèního trhu v Evropì je tento návrh nezbytný. Jsem pøesvìdèen, že má
být implementován do èeského právního øádu. Jsem ale také pøesvìdèen
o tom, že èeský parlament má øíct: toto chceme schválit, protože to je
dobré pro obèany Èeské republiky. Že nemùže øíct to, co nám vlastnì
vzkazuje vláda tím procesním návrhem: koukejte to hned rychle schválit,
protože to po nás chce Evropská unie. To je to nejhorší, co by mohla vláda
udìlat.

Proto si dovoluji jménem poslaneckých klubù TOP 09 a ODS vetovat
schválení ve zrychleném ètení a souèasnì varovat pøedkladatele proti to-
mu, aby navrhovali zkrácení lhùty. Byl jsem pøímým úèastníkem velmi in-
tenzivních a velmi složitých debat, které trvaly témìø tøi roky na úrovni
Evropské unie. Myslím si, že pro národní parlament šedesát dní není žádná
pøehnaná lhùta, abychom po tìch šedesáti dnech po projednání ve
výborech mohli øíct ano, tuto právní normu chceme pøijmout, protože to je
ve prospìch obèanù ÈR, a ne jak nám tady vláda – a pan první
místopøedseda jistì promine – mírnì ignorantsky øíká: koukejte to schválit,
protože nad námi visí implementaèní termín.

Dovoluji si vetovat, dovoluji si požádat o to, abychom nezkracovali
lhùtu, a souèasnì si dovoluji øíct, že tento kompromis podporuji. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan ministr financí má zájem vy-
stoupit. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Mìl jsem
tady tøi zákony a èekal jsem celý týden, že je pøedložím. Ráno mi bylo
øeèeno, že to bude v úterý. Mimo jiné jsem se taky omluvil z jednání
snìmovny od 12.45, protože mám zahranièní návštìvu. Jsem v tom
nevinnì a jsem tady poš�ák, protože já nerozumím panu poslanci
Kalouskovi, prostøednictvím pana pøedsedy. Na jedné stranì øíká tøi roky o
tom jednal, je to super, a na druhé stranì to vetuje. Tenhle materiál pro-
jednala vláda pana Rusnoka 22. ledna. Já nechápu, proè se to vetuje, když
nám hrozí postih ze strany Evropské unie. Na druhé stranì to pan poslanec
doporuèuje, takže samozøejmì o tom mùžeme rok tady diskutovat. Pokud
postih bude finanèní, doufám, že to nìkdo zaplatí. Díky. (Smích, potlesk
èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek.
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lý v zahranièních rukách, tak klíèové banky, ta velká ètyøka, samozøejmì
má podobu dceøinek. Ale za urèitých okolností transformace na poboèky
mùže znamenat, že jednak mùže dojít k urèitým øeknìme bilanèním
pohybùm, které jsou snazší, protože u dceøinek je to, bych øekl, zabloko-
váno, a za druhé samozøejmì mùže dojít k tomu, že dojde k asymetrii po-
vinností a odpovìdnosti.

Èili to jsou pro ukázku nìkteré, bych øekl, citlivé momenty, které v tom
obrovském balíku zhruba ètyøstránkovém (správnì ètyøsetstránkovém)
jsou, abyste mìli pøi pátku trošièku dokreslení. A já se trošièku obávám, že
takhle rozsáhlou novelu vùbec projednáváme v prvním ètení skoro, i když
je mi jasné, že 1. duben je za dveømi a legislativní proces má své náleži-
tosti, ale je otázka, jestli je vìtší riziko onoho infringementu, kdy jsme se do
podobné situace už dostali víckrát, a pøesto to hned drtivì nenastoupilo
den poté. Pøece jenom i Brusel má svá tempa a své procedury. Možná
vážnìjší problém je, že bychom se octli v nekomfortní odlišné situaci od
zbytku Evropy. Je to otázka efektù, ale ty v dùvodové zprávì zrovna dvak-
rát rozebírány nejsou.

Když to shrnu a když zdùrazním onu specifickou roli finanèního sektoru
ÈR, kdy jsme vlastnì vlastnìni cizími a pøitom máme vìøitelskou roli vùèi
tìm maminkám, pøi vší úctì k nim, také tam možná mám nìkde nìjakou
našetøenou korunu na stáøí, tak prostì si myslím, že to je pøíliš vážný pro-
blém, abychom to tak snadno shodili ze stolu. Ukáže se samozøejmì pøi
hlasování. Já jsem jenom chtìl upozornit na tento problém a trošièku vám
nìkterá citlivá místa ozøejmit, což je snad role zpravodaje, aniž bych do to-
ho vnášel nìjak pøíliš silné ideologické tóny.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu. Mám zde pøihlášku pana pøedsedy Kalouska. 

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážené
dámy, vážení pánové, návrh zákona, který je vám tady pøedkládán se
žádostí schválit ho v prvním ètení, je výstupem témìø tøíleté intenzivní
diskuse na pùdì EU, a� už v jednotlivých COREPERech, IFC èi Radì
ministrù financí. Byl jsem té diskuse mnohokrát úèasten a stojím za tímto
kompromisem, protože to, co je vám teï tady pøedkládáno, je víceménì
kompromis jednotlivých èlenských státù na pùdì Evropské unie, které se
zavázaly, že budou tento legislativní rámec implementovat do svého
právního øádu.

Nicménì pokládám za naprosto vylouèené, aby národní parlament v
pátek odpoledne, ve vší úctì k schopnosti absorbovat informace, které do-
stáváte, tak s vìdomím, že ne úplnì každý si to bedlivì pøeèetl a prodis-
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Prosím pana pøedsedu klubu hnutí
Úsvit. Pane pøedsedo Fialo, pan pøedseda Kalousek trvá na tom, že bude
pokraèovat ve svém vystoupení až poté, co skonèíte poradu s panem zpra-
vodajem. Musíme poèkat. Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Ale mohl jsem poèkat ještì déle, já jsem
vás nechtìl honit.

Pane první místopøedsedo vlády, vy jste uvedl jako dvì možné varian-
ty, že a) buï nejste normální, nebo b) tomu nerozumíte. Chtìl bych podo-
tknout podle zásad logiky, že tyto varianty se vzájemnì nevyluèují. (Smích
nìkterých poslancù.)

Nicménì zdùrazòuji, že já nevetuji tento zákon. Zdùrazòuji, že ho pod-
poruji. Že vám chci podat své svìdectví, že je skuteènì výsledkem témìø
tøíleté intenzivní a velmi komplikované diskuse na úrovni všech státù
Evropské unie, a znovu zdùrazòuji, že tento kompromis podporuji.

Ale to, co zjevnì panu místopøedsedovi vlády nedošlo, a teï pone-
chávám na jeho uvážení, zda proto, že není normální, nebo proto, že tomu
nerozumí – nedošlo mu to, že nám extrémnì záleží na tom, aby tento
národní parlament mìl šanci se s tím skuteènì seznámit a aby dospìl k
názoru jako zástupce svých volièù, že schválení tohoto zákona je dobré
proto, že je to dobré pro Èeskou republiku a pro její obyvatele. Že nes-
chvalujeme ten zákon proto, že nám to poslali z Evropské unie a my to teï
do 1. 4. musíme schválit, protože nám nic jiného nezbývá. V tom je na-
prosto základní principiální rozdíl, který pan místopøedseda zjevnì
nechápe, a� už z jakýchkoli dùvodù. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Teï tady mám nìkolik pøihlášek. Mám
tady faktickou poznámku pana poslance Schwarze, který ji stahuje. Pak byl
pan zpravodaj, potom pan ministr Dienstbier a potom pan ministr financí.
Za pøedpokladu, že jsou to všechno øádné pøihlášky. Fakticky. Tak prosím,
pan zpravodaj. 

Poslanec Jiøí Dolejš: Já nemám ambici se vsouvat do tohoto duelu
bývalého a budoucího, resp. designovaného ministra. Já jsem chtìl jenom
poznamenat – za prvé ti, kteøí vìøí, že co Brusel èiní, dobøe èiní, je to mo-
žná, ale možná byste se až divili, jak v rámci implementace se na podobné
normy navìsí bych øekl èeských domácích zlepšovákù. To se prostì stává.

Za druhé, pokud kolegové na pravici nestáhnou své veto, tak s tím asi
moc nenadìláme, takže mi nezbývá než pøipomenout, že asi ten
oprávnìný výbor, který by to pøedevším mìl projednat, je rozpoètový
výbor. Takže bych rovnou navrhl projednání v rozpoètovém výboru. Dìkuji.
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Poslanec Miroslav Kalousek: Prostøednictvím pana pøedsedy
Poslanecké snìmovny – vy, pane první místopøedsedo vlády a ministøe fi-
nancí, nejste poš�ák. Vy jste reprezentant vlády ÈR, která vzešla z legitim-
ních voleb, a vy se zodpovídáte této Poslanecké snìmovnì. A vy každý ná-
vrh zákona, který tady pøedkládáte, pøedkládáte na svoji politickou
odpovìdnost a my zvážíme, do jaké míry je politická odpovìdnost cítìna
vážnì, nebo nikoli.

Pokud cítíte svoji roli jako poš�áka, prosím, odeberte se k Èeské poštì.
Chcete-li být první místopøedseda vlády ÈR, chovejte se jako
místopøedseda vlády ÈR, který pøedstoupí pøed tuto Poslaneckou
snìmovnu kdykoli, kdy ona to uzná za vhodné, ne kdy vy zrovna budete mít
èas. (Potlesk èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan místopøedseda vlády, potom pan
poslanec.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Rozumím
tomu, že ve Snìmovnì se mluví hroznì dlouho o všem možném. O tom
mùžeme také mluvit. Urèitì tady vystoupí plno øeèníkù. A já pøedkládám
návrh, který pan bývalý ministr financí Kalousek, jednal o nìm tøi roky. Tak
já tomu nerozumím. Buï jsem nenormální, nebo to nechápu. Pøedkládám
zákon pana Kalouska, prostøednictvím pana pøedsedy, tøi roky o tom
jednal, doporuèuje to, ale vetuje to. Tak nevím. Celkovì tomu nerozumím,
takže se omlouvám. A urèitì budu sloužit Snìmovnì, kdykoli k tomu budu
vyzván. Dìkuji. (Potlesk)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Faktická poznámka pan poslanec Volný,
potom pan pøedseda Kalousek.

Poslanec Jan Volný: Pane pøedsedající, vládo, vážení kolegové, jestli
já mám dobré informace o tomto návrhu, tak je to opravdu zákon, který vze-
šel centrálnì z Evropské unie, a my stejnì do toho nemáme moc šancí
vstupovat a dìlat tam nìjaké zásadní úpravy. Jestli jsme se jednou dali na
tu cestu, že budeme v Evropské unii, tak bychom to mìli respektovat.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek. Jenom se ze-
ptám: Fakticky, nebo øádnì? (Øádnì.) Øádnì. Prosím, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji. Pane první místopøedsedo vlády,
vy jste tady pøedložil dvì alternativy...

Až se páni pøedsedové klubù domluví, budu pokraèovat.
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda klubu ODS se hlásí
s faktickou poznámkou. Prosím, pane pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Já chci jenom pøipomenout, aby nám vlád-
ní poslanci nevyèítali nìjaké naschvály. Ten bod jsme zaøadili vèera. Nebyl
vùbec na programu schùze. Vèera. Má to 400 stran a vy chcete, abychom
to dnes odhlasovali naslepo. My jsme jenom øekli, že to nebylo pùvodnì na
programu schùze, to mohlo být, nebylo to, že si chceme vzít èas, abychom
to prostudovali. Nic víc, nic míò. Nevím, kdo z vás to pøes noc mìl èas
pøeèíst. My jsme ten èas nemìli, my jsme to nestaèili od vèerejška, kdy se
to zaøadilo, do dneška pøeèíst, a tak pro to nemùžeme s klidným svìdomím
hlasovat v prvém ètení. Nechceme hlasovat proti, protože jsme to nestihli
pøeèíst. Chceme si to pøeèíst, možná nebudeme mít žádný pozmìòující ná-
vrh, to je docela možné, ale v této chvíli to prostì nejsme schopni
zodpovìdnì øíci. Nìkteøí z vás to pøeèetli, já tomu rozumím, ale ti zøejmì
vìdìli, že to pøijde vèera, že bude návrh na to, aby se to doplnilo na pro-
gram. To je všechno. Tøicet dnù nebo šedesát dnù nás urèitì žádným
zpùsobem neohrozí. Aspoò mùžeme – nebo mùžete po tìch tøiceti dnech
pøedstírat, že jste to pøeèetli. Takhle, když jsme se to vèera dozvìdìli, sly-
šeli jste od pana ministra, kolik to má stran, tak nechci zkoušet, kolik z nás
do dneška bylo schopno pøeèíst ty stovky stran.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Pan pøedseda klubu ANO Faltýnek
se hlásil. Prosím, máte slovo.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Hezké odpoledne, dámy a pánové, já
bych navrhl zkrátit lhùtu k projednávání na 30 dnù.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Registruji a budeme o tom hla-
sovat. Pan pøedseda klubu TOP 09. Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dámy a pánové, jako vládní koalice
máte jistì dost hlasù na to, abyste prohlasovali pozmìòující návrh pana
pøedsedy Faltýnka. Já vám jen chci položit øeènickou otázku a prosím,
odpovìzte si na ni sami. Jestli Evropská unie sama potøebovala témìø tøi
roky k tomu, aby se dobrala k tomuto závìru, je opravdu nezbytné, aby
národní parlament tu lhùtu zkracoval ze 60 na 30 dnù?

Øeèi pana ministra financí o infringementu jsou ve vší úctì k té pozici,
kterou zastává, pouhý plk. I naši spojenci v rámci Evropské unie dobøe
chápou, že kvalita má pøednost pøed rychlostí, a že pokud se bìhem tìch
60 dnù dobereme k závìru, za kterým si sami mùžeme stát, aniž bychom
používali toho obvyklého klišé a té alibistické výmluvy „no, vona to po nás
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Pan ministr Dienstbier, potom
pan místopøedseda vlády Babiš.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Vážený pane pøedsedo, paní
poslankynì, páni poslanci, moje poznámka je spíše faktická, protože se
tady zaèalo mluvit o tom, co musíme, nebo nemusíme díky tomu, že to
pøišlo z Evropy. Já bych chtìl upozornit, že Evropa nám sama o sobì nic
nenaøizuje, protože my jsme souèástí Evropské unie. A pokud tady projed-
náváme jakoukoliv transpozici, vèetnì této, tak je to pravdìpodobnì proto,
že tehdejší ministr financí na Radì ministrù financí pro toto hlasoval a ten-
to závazek pøevzal. Takže to jsme si naøídili my sami jako souèást Evropské
unie provádìt transpozici pøíslušných právních norem. (Potlesk èásti
poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan ministr financí má slovo, potom pan
pøedseda Kalousek.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Já chci øíci,
že skuteènì obdivuji politickou obratnost pana Kalouska, který mluví o
zájmu obèanù. Já myslím, že obèané této zemì sledují politickou kariéru
pana Kalouska od roku 1994 – nebo nevím, kdy schvaloval ty padáky – a
jeho celkový vývoj. Urèitì jsou všichni dojati a utøeli slzu a urèitì teï jsou...
To blaho, které pan ministr má na mysli, nám ukázal v minulých letech.
Proto TOP 09 mìla tolik hlasù ve volbách, kolik mìla.

Dnes už k tomu nebudu vystupovat. (Potlesk poslancù hnutí ANO.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek má slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Ano, dìkuji. Já jsem se pøihlásil k po-
známce pana ministra Dienstbiera. K poznámce pana ministra financí snad
lze øíci jenom že nepøekvapil, zejména v poznámce o padácích lhal, jak je
vždy jeho zvykem. Prostì to není pravda.

Nicménì já souhlasím s panem ministrem Dienstbierem. Je to skuteènì
tak. Souhlasili jsme s tím jako souèást Evropy, ale tehdejší ministr financí i
tehdejší pøedseda vlády s tím souhlasili s tím, že pøesvìdèí èeský parla-
ment, aby pro to hlasoval jako pro nìco, co je v zájmu èeských obèanù,
jako obèanù, kteøí jsou souèástí evropského prostoru, ne že jim tady nìkdo
arogantnì øekne: pøišlo to z Evropy, koukejte to schválit a vùbec o tom
nepøemýšlejte. O to tady vùbec nejde. My vás prostì v té diskusi bìhem 60
dnù chceme pøesvìdèit, že je to správnì, protože jsme na to pøistoupili pøi
evropské diskusi.
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34.
Vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è. 435/2004 Sb., 

o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 
zákon è. 582/1991 Sb., o organizaci a provádìní sociálního

zabezpeèení, ve znìní pozdìjších pøedpisù, 
a zákon è. 251/2005 Sb., o inspekci práce, 

ve znìní pozdìjších pøedpisù
/snìmovní tisk 84/ - prvé ètení

Prosím ministryni práce a sociálních vìcí paní Michaelu Marksovou, aby
se ujala slova a tisk nám uvedla. Prosím, máte slovo. 

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: Dìkuji
za slovo. Vážený pane pøedsedo, vážené poslankynì, vážení poslanci, do-
volte mi, abych uvedla vládní návrh zákona, kterým se mìní zákon è.
435/2004 Sb., o zamìstnanosti, ve znìní pozdìjších –

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já prosím o klid v sále, aby paní
ministrynì mohla vystupovat v dùstojné atmosféøe. Dìkuji.

Ministrynì práce a sociálních vìcí ÈR Michaela Marksová: – ve
znìní pozdìjších pøedpisù, zákon è. 582/1991 Sb., o organizaci a
provádìní sociálního zabezpeèení, ve znìní pozdìjších pøedpisù, a zákon
è. 251/2005 Sb., o inspekci práce, ve znìní pozdìjších pøedpisù.

Dùvodem pøedložení tohoto vládního návrhu zákona je pøedevším sni-
žování administrativní zátìže zamìstnavatelù, potom podpora
zamìstnávání osob se zdravotním postižením a úprava kontrolní èinnosti
na úseku zamìstnanosti. Jedná se o komplexní novelu, která zasahuje do
nìkolika právních pøedpisù.

Ty zásadní zmìny jsou, jak už jsem zmínila, za prvé zavedení kategorie
osob zdravotnì znevýhodnìných jako podkategorie fyzických osob se
zdravotním postižením, kde lze øíci, že se vrací zavedení pøíspìvkù na
zamìstnávání osob zdravotnì znevýhodnìných na chránìném pracovním
místì, a jedná se o èástku nejvýše 4 tis. korun. Dalším tím dùležitým bo-
dem, který jsem zmínila a který se týká snižování zátìže zamìstnavatelù,
je, jestli s tím zamìstnavatel bude souhlasit, tak úøad práce si sám od
jiných úøadù mùže vyžádat dokumenty, které souvisejí s potvrzením o tom,
že zamìstnavatel nemá nedoplatky na daních, na pojistném, penále na
veøejném zdravotním pojištìní a tak podobnì, což by mìlo být výrazné
snížení administrativní zátìže. Dále je zde i snížení minimální výše pokuty
za správní delikt umožòující výkon nelegální práce a je to z 250 tis. na 50
tis. korun.
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chce Evropská unie, tak nám nic jiného nezbejvá“ – tohle je pøesnì
ten nejhorší argument, který mùže jakýkoliv Evropan udìlat.

Prosím vás pìknì, pojïme se tomu serióznì vìnovat 60 dní. Znovu o-
pakuji, že ve velmi tìžkých a sofistikovaných diskusích jsme se na úrovni
Rady ministrù Evropské unie k tomu závìru dobírali témìø tøi roky.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Zeptám se, zda jsou další pøihlášky
do rozpravy. Pokud ne, obecnou rozpravu konèím. Konstatuji, že bìhem ní
zaznìlo veto dvou poslaneckých klubù, tedy nemùžeme projednávat tento
tisk podle § 90 odst. 2.

Vzhledem k tomu, že nezaznìly žádné jiné návrhy, tak se budeme pou-
ze zabývat návrhem na pøikázání. Již z výboru organizaèního je zde návrh
na pøikázání rozpoètovému výboru. Stejnì tak to navrhoval i pan zpravodaj.
Já se ještì zeptám, zdali je zájem o závìreèná slovo. Není, ani pan ministr
si nepøeje.

Tím pádem budeme hlasovat o pøikázání tohoto tisku výboru
rozpoètovému.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je
proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 161, pøihlášeno 164, pro 145, proti nebyl
nikdo. Tento návrh byl pøijat.

Pan pøedseda klubu Faltýnek navrhl, aby lhùta na projednání byla
zkrácena o 30 dní. Já toto také podrobím hlasování.

Zahajuji hlasování. Kdo souhlasí se zkrácením o 30 dní, a� stiskne
tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování 162, pøihlášeno je 163, pro 71, proti 30. Tento návrh nebyl
pøijat.

Ještì vyèkám kontroly hlasování. (Chvíli èeká na výsledek kontroly.) V
poøádku. Konèím projednávání bodu 81.

Budeme pokraèovat bodem
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rozpouštìla Snìmovna, nebyla projednána, nebo� i tehdejší pravicová
koalice si uvìdomila, jak silnì zasáhla do zamìstnávání zdravotnì
postižených obèanù svými reformami. Je tedy tøeba projednat tento mate-
riál dost rychle, a proto chápu, že i tato vláda se k tomuto materiálu
pøihlásila, na druhé stranì ale bude tøeba dodìlat ve výboru pøi projed-
návání v rámci druhého ètení ještì toho hodnì a možná pøedložit i
komplexní pozmìòovací návrh.

Možná se na vás obraceli zamìstnavatelé èi klienti celého systému, by-
li jste vyzýváni ke schùzkám. Toto všechno samozøejmì souvisí také s tím,
že jde o obrovské peníze, o které by tito zamìstnavatelé pøišli. Problém
samozøejmì je v tom, co už jsem tady nìkolikrát naznaèil – podpoøíte-li jed-
nu skupinu, vytlaèujete z trhu práce jinou. A je tøeba tu státní podporu o-
pravdu zvážit a vycházet z analýz, které byly v minulosti sepsány a které u-
kazují, co je do limitu a co je nad limit.

Pøipojuji se tedy taky k tomu, abychom tisk postoupili do dalších ètení,
a pøedpokládám, že napøíè politickým spektrem se ve výboru pro sociální
politiku tímto budeme zabývat. 

Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Zeptám se, zda jsou další pøihlášky
do rozpravy. Žádnou neregistruji, to znamená konèím obecnou rozpravu.
Zeptám se na závìreèná slova. Ani pan zpravodaj ani paní ministrynì ne-
mají zájem. Žádný návrh kromì toho, abychom tento tisk pøikázali, nepadl,
a je zde tedy návrh na pøikázání k projednání výboru pro sociální politiku.
Zeptám se, zda má nìkdo jiný návrh. Souèasnì je zde žádost o odhlášení,
tak já vás všechny odhlásím a prosím, abyste se znovu pøihlásili svými
registraèními kartami. Zazvoním, aby všichni ti, kteøí hlasovat chtìjí, mohli
dorazit do sálu.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, abychom pøikázali tento tisk
výboru pro sociální politiku, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti
tomuto návrhu?

Hlasování 163, pøihlášeno je 106, pro 104, proti nebyl nikdo. Tento
návrh byl pøijat, tisk jsme pøikázali.

Konèím projednávání bodu èíslo 34. Dìkuji panu zpravodaji a dìkuji i
paní ministryni.

Budeme pokraèovat bodem èíslo 63, což je
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Jinak ten návrh, jak jsem øekla, obsahuje i legislativnì technické úpravy,
které vyplývají ze skuteènosti, že zákon o zamìstnanosti byl novelizován
nìkolikrát v letech 2001 až 2012.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, já si vás dovoluji požádat o
propuštìní tohoto návrhu do druhého ètení. Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, paní ministrynì. Prosím pana
zpravodaje, kterým byl urèen pan Jaroslav Zavadil. Prosím, pane poslanèe,
máte slovo.

Poslanec Jaroslav Zavadil: Dìkuji, pane pøedsedo. Dámy a pánové,
vážená vládo, tak jak tady bylo paní ministryní øeèeno, já doufám, že v téhle
Snìmovnì jsou všichni, kteøí tomu rozumìjí, že tomu rozumìjí hlavnì pro-
to, že jsme v situaci v Èeské republice, která tady byla popisována v
debatì o nezamìstnanosti, že máme dneska více než 600 tis. lidí
nezamìstnaných, že dokonce toto èíslo je èíslem, a to si mùžete statistic-
ky zjistit, které je od roku 1933 nejvyšším èíslem, co se týèe
nezamìstnanosti. V roce 1933 na území Èeskoslovenska byla
nezamìstnanost 740 tis., pøi podìlení se na Èesko a Slovensko to vy-
cházelo 470 tis. na èeské zemì a ten zbytek na Slovensko. Takže tak jak
tady paní ministrynì už zdùvodòovala, èeho všeho se má tento návrh týkat,
tak samozøejmì je potøeba si uvìdomit, že by� to samozøejmì nebude mít
obrovský vliv na nezamìstnanost jako takovou, tak každý takovýto segment
je vítán, aby se tato oblast zlepšila.

Možná že nìkteøí nevíte, že novelou zákona o zamìstnanosti z 1. 1.
2012 byly právì zrušeny tyto kategorie, které se týkají znevýhodnìných o-
sob, a proto se to vrací zpátky, protože praxe ukazuje, že je to potøebné.

Takže já jenom v tom svém krátkém vystoupení bych chtìl požádat, aby
to bylo propuštìno do druhého ètení a zároveò aby to bylo pøikázáno výbo-
ru pro sociální politiku, který by se mìl dále zabývat tìmi vìcmi, o kterých
se tady hovoøilo, a nìkteré vìci samozøejmì se budou moci ještì v rámci
této debaty upravit. 

Já vám dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu. Yatím mám jednu pøihlášku od pana poslance Miroslava
Opálky, který má slovo. Prosím.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážené kolegynì,
kolegové, nebudu zdržovat dlouho. Popsané jsem si nechal na lavici do
druhého ètení. Chtìl bych ale upozornit, že tato novela byla pøedkládána
už v minulém volebním období ke konci a vzhledem k tomu, že se
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Ministra financí tu postrádám. Z povìøení vlády plnìní rozpoètu pøedkládá
ministr životního prostøedí.

Mám to chápat tak, že pro budoucí èasy povolení odstøelu kormorána
bude pøedkládat ministr dopravy? A zákon o pohøebnictví tøeba ministr bez
portfeje, o nìmž z ústavního zákona víme, že nemá žádný orgán, takže
koneènì už víme, co je to ta portfej?

Nemyslím si, že tohle je dùstojné pro Poslaneckou snìmovnu. Proto si
dovoluji pøedložit procedurální návrh pøerušit hlasování o tomto bodu, než
bude pøítomen ministr financí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, já samozøejmì o tomto nechám
hlasovat, a to bez rozpravy. Je zde žádost o odhlášení, takže vás všechny
odhlásím. Prosím, znovu se pøihlaste.

Pan pøedseda klubu TOP 09 navrhuje pøerušit projednávání tohoto bo-
du do doby, než bude pøítomen pan ministr financí.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo je pro, a� stiskne tlaèítko a zvedne ru-
ku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 165. Pøihlášeno je 121, pro 26, proti 53. Tento návrh
nebyl pøijat.

Další pøihlášky do podrobné rozpravy nemám, proto podrobnou
rozpravu konèím. Zeptám se, zda je zájem o závìreèná slova. Pan ministr,
pan zpravodaj nemají zájem. Usnesení jste slyšeli z úst pana zpravodaje.
Budeme o nìm hlasovat.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s návrhem usnesení tak, jak
byl pøednesen panem zpravodajem, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo
je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 166. Pøihlášeno je 124, pro 82, proti 4. Tento návrh
byl pøijat a já konèím projednávání bodu 63. Dìkuji jak panu ministrovi tak
panu zpravodaji.

Otevírám bod

65.
Výroèní zpráva o hospodaøení Èeské televize v roce 2012

/snìmovní tisk 22/

Pøedloženou zprávu projednal volební výbor. Usnesení výboru vám bylo
doruèeno jako tisk 22/1. Prosím pana zpravodaje, kterým je pan poslanec
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63.
Zpráva o plnìní státního rozpoètu Èeské republiky za 1. pololetí 2013

/snìmovní tisk 19/

Tento bod byl pøerušen v rozpravì ve ètvrtek 6. 2. Za prvé vás chci in-
formovat, že místo pana ministra financí zde za vládu bude pan ministr
Brabec, a souèasnì je potøeba se rozhodnout o zmìnì zpravodaje, proto-
že pan poslanec Šincl je omluven a jeho roli pøevezme pan poslanec
Votava.

Takže zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí, aby zpravodajem pro
tento tisk byl pan poslanec Votava, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo
je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 164, pøihlášeno je 114, pro 104, proti nebyl nikdo.
Se zmìnou zpravodaje byl vysloven souhlas.

Mám tady poznámku, že faktická poznámka pana poslance Volného
nebyla pøednesena, ale vzhledem k tomu, že se to týká faktické poznámky
nìkdy pøed týdnem, tak asi pan poslanec nebude trvat na uplatnìní fak-
tické poznámky.

V této fázi se tedy ptám, kdo se ještì hlásí do rozpravy. Nikdo. V tom
pøípadì rozpravu konèím. Otevøu rozpravu podrobnou. Tam by možná by-
lo vhodné, pane zpravodaji, abyste pøipomnìl návrh usnesení, protože
pøece jenom je to již pár dnù od pøerušení. Takže prosím, máte slovo, pa-
ne zpravodaji. 

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo, vážený pane pøedsedo.
Ujmu se tedy role náhradníka za pana kolegu Šincla jako zpravodaj.
Probìhla podrobná diskuse, velice obsáhlá. Vystoupilo 12 poslancù,
nìkteøí nìkolikrát, což je nebývalé k takovéto zprávì. A já bych si dovolil
vás seznámit s návrhem usnesení: „Poslanecká snìmovna Parlamentu be-
re Zprávu o plnìní státního rozpoètu Èeské republiky za první pololetí 2013
na vìdomí.“ Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Ale ještì je zde vystoupení s
pøednostním právem pana pøedsedy klubu TOP 09 pana poslance
Kalouska. Prosím, máte slovo.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji, pane pøedsedo. Dámy a pánové,
máme pøed sebou plnìní státního rozpoètu, by� za období dávno minulé.
Já to chápu. Pøesto klíèový materiál pro jakéhokoliv ministra financí, zvláš�
pro toho, kdo zdùrazòuje, jak dùležité je zvýšit efektivitu výbìru daní.
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Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám
obecnou rozpravu. Nemám do ní žádnou pøihlášku, tak ji konèím.
Pøistoupíme k podrobné rozpravì. Já vás jenom požádám, pane zpravo-
daji, abyste v podrobné rozpravì odkázal na usnesení, o kterém jste mlu-
vil, tak aby zaznìlo. Staèí odkázat na ono usnesení volebního výboru.

Poslanec Martin Komárek: Dovoluji si odkázat na usnesení volebního
výboru, které máte k dispozici a ve kterém volební výbor doporuèil schválit
Zprávu Rady Èeské televize o hospodaøení Èeské televize za rok 2012.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Zeptám se na pøihlášky do
podrobné rozpravy, žádnou neregistruji a tudíž ji konèím.

Zaznìl pouze jeden návrh na usnesení z úst pana zpravodaje a já o
nìm nechám hlasovat.

Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s tímto návrhem usnesení, a�
stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 167. Pøihlášeno je 134, pro 118, proti pìt. I tento
návrh byl pøijat.

Konèím bod èíslo 65 a dìkuji panu zpravodaji.

Bod

69.
Výroèní zpráva o hospodaøení Èeského rozhlasu za rok 2012

/snìmovní tisk 52/

Chtìl bych vás informovat, že i tuto zprávu projednal volební výbor.
Usnesení výboru bylo doruèeno jako tisk 52/1. Zpravodajem byl urèen pan
poslanec Kolovratník, který je ovšem omluven, takže je zde dohoda, že by
se této role ujal i v tomto bodì pan poslanec Komárek. Jedná se ale o
zmìnu zpravodaje, tak to pro jistotu nechám odhlasovat.

Zahajuji hlasování. Ptám se kdo souhlasí, aby namísto pana poslance
Kolovratníka byl zpravodajem pan poslanec Komárek, a� stiskne tlaèítko a
zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování 168. Pøihlášeno 137, pro 129, proti nikdo. Pan zpravodaj
mùže tedy vystoupit. Prosím, pane poslanèe. 

Poslanec Martin Komárek: Dámy a pánové, já zde pronesu populární
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Martin Komárek, aby nás informoval o jednání výboru a pøednesl návrh
usnesení Poslanecké snìmovny. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Martin Komárek: Vážené paní poslankynì, vážení páni po-
slanci a samozøejmì vážený pane pøedsedo, já bych nejprve jako
zpravodaj chtìl zdùraznit, že se jedná o zprávu o hospodaøení Èeské tele-
vize za rok 2012, tedy je to dávná minulosti a není naší chybou, není
chybou této snìmovny ani volebního výboru, že jsme ji projednávali takhle
pozdì. Nemusím pøipomínat politické události, kvùli kterým se dostala na
poøad dne až dnes.

Jak všichni víme, Èeská televize je organizace, která má hospodaøit s
vyrovnaným rozpoètem, a to se Èeské televizi podaøilo. Po pravdì øeèeno
ale, kdo by nehospodaøil s vyrovnaným rozpoètem, když dostává okolo
šesti miliard od koncesionáøù, tedy od nás – majitelù televizních pøijímaèù.
Èili tím chci øíct, aniž bych tu zprávu nìjak hanìl, že ona je do jisté míry for-
mální. Že ona v podstatì øíká, že televize hospodaøila s vyrovnaným
rozpoètem, což není tak tìžké. Nepraví se v ní nic o takových vìcech, jako
jsou napjaté vztahy uvnitø zpravodajského oddìlení televize. Nepraví se nic
o tom, zda televize vynakládá zcela úèelnì více než dvì miliardy korun, za
které nakupuje externí služby a externí poøady.

My jsme ale vyslechli jak místopøedsedu Rady Èeské televize pana
Dìdièe, tak øeditele Èeské televize pana Dvoøáka, kteøí odpovídali na naše
otázky, a nenašel se žádný výrazný rozpor.

My všichni víme, že televize je prvoøadé politikum a že tady obcházeli
rùzní lobbisté èi najatí pøesvìdèovaèi, kteøí vás asi chtìli pøesvìdèit, že je
tu zprávu tøeba schválit. Ale myslím, že pan øeditel vynaložil peníze
zbyteènì, protože já jako zpravodaj volebního výboru vám tady chci øíct,
že my jsme zprávu navrhli schválit taktéž ve svém usnesení, a to
jednomyslnì, po podrobné rozpravì. Ale všichni jsme si øekli, že na
zprávu, která už není zprávou pravìkou, ale zprávou z novovìku, to zna-
mená na zprávu z roku 2013, budeme mít pøísnìjší kritéria. Že si myslíme,
že Rada Èeské televize by mìla více usilovat o to, o co chce usilovat i vo-
lební výbor, to znamená, aby za skuteènì dobré peníze, které Èeská tele-
vize má, byl její produkt, tzn. zejména zpravodajství, publicistika, ale i
hrané poøady, co nejkvalitnìjší, absolutnì špièkové, aby sloužila
koncesionáøùm a aby prostøedky byly vynakládány co nejhospodárnìji, o
èemž nejsme stoprocentnì pøesvìdèeni z té zprávy 2012. Ale ne proto, že
bychom mìli nìjaká podezøení, nýbrž proto, že z té zprávy, která je
ovìøena dobrou auditorskou spoleèností, to vyèísti nelze.

Èili znovu opakuji: Volební výbor a já jako zpravodaj doporuèujeme
Snìmovnì, aby zprávu Rady Èeské televize o hospodaøení Èeské televize
za rok 2012 – zdùrazòuji – schválila.
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70.
Zpráva o stavu zemìdìlství Èeské republiky za rok 2012

/snìmovní tisk 61/

Po dohodì namísto omluveného pana ministra zemìdìlství tisk uvede
pan místopøedseda vlády Bìlobrádek. Prosím, máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane pøedsedo,
vážené poslankynì, vážení poslanci, na základì zákona è. 252/1997 Sb.,
o zemìdìlství, je pøedkládána Zpráva o stavu zemìdìlství Èeské republi-
ky za rok 2012. Zpráva o stavu zemìdìlství ÈR, která je vydávána od roku
1994, je statisticko-informaèní materiál pøedstavující dìní v resortu
zemìdìlství v daném roce.

Pøestože zemìdìlství v ÈR vykázalo v roce 2012 pozitivní výsledky, pøi
bližším pohledu z hlediska struktury a trendù nevykazuje dobrou kondici.
Trendy vývoje ukazují posilující orientaci na výrobu komodit s malou
pøidanou hodnotou, což rozhodnì není charakteristika, kterou by se zemì
s tak hlubokou zemìdìlskou tradicí mohla pyšnit. Obzvláštì znepokojující
je pak vývoj nìkterých odvìtví živoèišné výroby, která postupnì ztrácejí
své pozice – prasata, drùbež, vejce –, pøestože pøedpoklady pro konku-
renceschopnou produkci v podmínkách Èeské republiky urèitì existují.

Je také tøeba zdùraznit, že údaje uvedené ve zprávì o stavu
zemìdìlství ukazují na stále vìtší závislost našeho zemìdìlství na dota-
cích, což rozhodnì není v souvislosti s posilování konkurenceschopnosti
pozitivním jevem, nicménì je to odrazem fungování ÈR v rámci spoleèné
zemìdìlské politiky.

Problémem je také stále vysoké procento pronajaté pùdy, což pøináší
nepøíznivé dopady na kvalitu zemìdìlského pùdního fondu a vysoké
procento eroznì ohrožených pozemkù. Roèní ztráty nezodpovìdného na-
kládání se zemìdìlskou pùdou se pohybují v odhadech až kolem 4 mld.
Kè, což v koneèném dùsledku vede ke zhoršující se konkurenceschop-
nosti.

Dovolte mi nyní zmínit nìkolik statistických údajù obsažených v
pøedkládané zprávì.

Podíl zemìdìlství na výdajích státního rozpoètu se v roce 2012 zvýšil o
4 %, zatímco celkové výdaje státního rozpoètu se v roce 2012 meziroènì
snížily o 0,3 %, výdaje státu do odvìtví zemìdìlství se snížily ve srovnání
s rokem 2011 témìø o 7 %.

Podle údajù Èeského statistického úøadu došlo v odvìtví zemìdìlství,
lesnictví a rybáøství v roce 2012 k poklesu poètu zamìstnancù o 2,1 % pro-
ti roku 2011. Souèasnì došlo i k poklesu podílu zamìstnancù odvìtví na
celkovém poètu zamìstnancù v národním hospodáøství na úroveò 2,6 %.

-  -

slova, že jsem zde vlastnì jenom poš�ákem. Doufám, že to nepøítomnému
panu Kalouskovi vadit nebude. Ale jinak zcela vážnì. My jsme se tou
zprávou podrobnì zabývali ve volebním výboru a je to podobné. Je to
podobné. I Èeský rozhlas je obrovská organizace, by� ne tak mohutná, jako
Èeská televize. Z koncesionáøských poplatkù dostává pøes 2 mld. korun a
my si myslíme, že skuteènì je povinností této instituce odvádìt naprosto
perfektní práci a že je možné, že tam nìjaké rezervy jsou, a budeme je
spoleènì s radou hledat. Ale znovu øíkám, myslím si, že je to správné se vší
peèlivostí dìlat, zejména u té zprávy za rok 2013 a další, protože tato
zpráva je skuteènì stará, by� odráží velmi dramatickou dobu pro Èeský
rozhlas, nebo aspoò pro zamìstnance Èeského rozhlasu, kteøí prošli struk-
turálními zmìnami, které zavedl nový øeditel Peter Duhan. Vytvoøila se tøi
nová støediska. Hodnì se hovoøilo o snižování poètu zamìstnancù, by� k
nìmu ještì nedošlo. Rozpoèet byl dvakrát mìnìn, vždy samozøejmì se
souhlasem pøíslušné rady. A nakonec byl vytvoøen jakýsi mírný zisk pøes 22
mil. korun po zdanìní. Náš výbor doporuèil radì, aby tyto pøebytky dala do
digitalizace vysílání. Zároveò požádal radu, aby zlepšila výbìr
rozhlasových poplatkù a aby zvážila, zda rozhlas nìjakým zpùsobem ne-
má mít jiný vztah k DPH.

Ale jinak podobný závìr – výbor doporuèil Snìmovnì, aby tuto zprávu
schválila.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji vám, pane zpravodaji. Otevírám
obecnou rozpravu. Nemám do ní žádnou pøihlášku, tak ji konèím. Prosím,
v podrobné rozpravì, kterou jsem otevøel, pane zpravodaji, odkažte na ono
usnesení.

Poslanec Martin Komárek: Dìkuji, pane pøedsedo. Já si dovoluji od-
kázat na usnesení, které doporuèuje Snìmovnì schválit Zprávu Rady
Èeského rozhlasu, o hospodaøení Èeského rozhlasu v roce 2012.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Ptám se, zda jsou zde nìjaké
další pøihlášky do podrobné rozpravy. Není tomu tak. Podrobnou rozpravu
konèím. Pan zpravodaj asi nechce závìreèné slovo. Tím pádem budeme
rovnou hlasovat o usnesení, tak jak ho máte ve svých materiálech.

Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s takto navrženým usnesením,
a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto návrhu?

Hlasování èíslo 169, pøihlášeno 138, pro 125, proti 2. Tento návrh byl
pøijat. Konèím projednávání bodu 69.

Otevírám bod 70, což je
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Bavme se do budoucna o tom, jak rychle má být zpracována a pøedložena
zpráva o stavu zemìdìlství za pøíslušný kalendáøní rok, aby to projednání
v Poslanecké snìmovnì mìlo smysl. Bavme se o tom, jak pøedložit tako-
vou zprávu, aby nám tøeba doporuèovala pøíslušné legislativní úpravy, vy-
cházela z toho, co se aktuálnì dìje v reformì spoleèné zemìdìlské politi-
ky, aby skuteènì èas, který tady celá Poslanecká snìmovna vìnuje pro-
jednávání této materie, byl èasem užiteèným.

Já potvrzuji všechna èísla, která tady v zastoupení ministra zemìdìlství
pøedložil pan místopøedseda Bìlobrádek. Když se podíváte na srovnání
aktuálních èísel v zemìdìlství, se zaèátkem transformace hluboce poklesl
poèet osob, které pracují v oblasti zemìdìlství. Platí, že se významným
zpùsobem navyšují agrární dovozy, platí, že v nìkterých komoditách
pøestává být bohužel Èeská republika sobìstaèná. O kvalitì potravin by-
chom tady mohli poøádat nìkolikahodinový semináø.

Dámy a pánové, zemìdìlský výbor projednal zprávu o stavu
zemìdìlství – podotýkám za rok 2012, tedy vìc starou déle než rok – s tím,
že doporuèuje Poslanecké snìmovnì vzít tuto zprávu na vìdomí. Já se
zdržím dalšího komentáøe a nìjaké debaty, protože prostì bez úèasti
ministra zemìdìlství, nezlobte se, považuji takovou debatu relativnì za
zbyteènou. Pøesto Snìmovnì doporuèuji vzít zprávu na vìdomí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Otevírám o-
becnou rozpravu. Mám do ní faktickou poznámku pana poslance Svobody.
To byl asi omyl. Faktickou poznámku odmazávám. Konèím obecnou roz-
pravu. Prosím pana zpravodaje, aby v podrobné rozpravì, kterou jsem teï
otevøel, odkázal na návrh usnesení.

Poslanec Michal Hašek: Dìkuji panu pøedsedovi Snìmovny za lehkou
procedurální výpomoc v této vìci. V podrobné rozpravì vás odkazuji,
dámy a pánové, na usnesení zemìdìlského výboru, který doporuèuje
Poslanecké snìmovnì vzít tuto zprávu na vìdomí. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane zpravodaji. Další pøihlášky
do obecné rozpravy nemám, proto ji konèím.

Návrh usnesení zaznìl. Zahajuji hlasování. Ptám se, kdo souhlasí s na-
vrženým usnesením, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti tomuto
návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 170. Pøihlášeno je 142, pro 133, proti ne-
byl nikdo. Návrh usnesení byl pøijat. Konèím bod 70.

Otevírám bod

-  -

Zemìdìlství nadále charakterizuje mzdová disparita, úroveò mezd
v zemìdìlství dlouhodobì zaostává za prùmyslem a národním
hospodáøstvím jako celku. Disparita mezd v zemìdìlství vèetnì lesnictví a
rybáøství v roce 2012 dosáhla 78 % vùèi národnímu hospodáøství.

Hodnota produkce zemìdìlského odvìtví v základních bìžných
cenách meziroènì poklesla o 2,5 % na 122 mld. Kè, a to i pøes meziroèní
nárùst cen zemìdìlských výrobkù o 4,1 %.

Cena vstupu do zemìdìlství celkem meziroènì vzrostla o 4,3 %.
Agrární vývoz se v roce 2012 zvýšil proti roku 2011 o více než 22 % a

agrární dovoz narostl témìø o 10 %. Následkem tìchto zvýšení se bilanèní
schodek agrárního zahranièního obchodu meziroènì snížil o více než 11
mld. Kè na úroveò 25 mld. Kè.

V dùsledku zejména výrazného poklesu národních výdajù ze Státního
zemìdìlského intervenèního fondu o více než 27 % se celkové podpory
agrárnímu sektoru v roce 2012 proti roku 2011 snížily na 41,9 mld. Kè, to je
o 1,1 %. Pøímé podpory samotným zemìdìlským podnikùm, to je bez
výdajù na tzv. obecné služby, se snížily na 34,1 mld. Kè, to je o 0,3 %.
Nejvìtší èást veškerých podpor – 51,3 % – nadále pøedstavují pøímé plat-
by. Podíl podpor ze zdrojù Evropské unie stále stoupá a meziroènì se
zvýšil ze 70,9 % na 73,2 %. 

Celkový zisk, podnikatelský dùchod, zemìdìlství podle druhého
pøedbìžného odhadu souhrnného zemìdìlského úètu sice mírnì, o 6 %,
meziroènì poklesl na 16,1 mld. Kè, avšak rozhodující ukazatel ekonomické
situace zemìdìlských podnikù – dùchod z faktorù na jednoho
pøepoèteného pracovníka – mírnì stoupl o 0,8 %. Dosáhl 439 900 Kè. To
dokumentuje tendenci k výraznì lepším ekonomickým výsledkùm odvìtví
po vstupu do Evropské unie, které jsou však dány pøedevším vyššími pro-
vozními podporami podnikù.

Vážené dámy, vážení pánové, dovoluji si vás požádat, abyste vzali
Zprávu o stavu zemìdìlství Èeské republiky za rok 2012 na vìdomí. Dìkuji
za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane místopøedsedo.
Zpravodajem byl urèen pan poslanec Michal Hašek. Prosím, aby nás in-
formoval o prùbìhu jednání na zemìdìlském výboru, jehož usnesení bylo
doruèeno jako tisk 61/1. Prosím, pane zpravodaji.

Poslanec Michal Hašek: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
vážené kolegynì, vážení kolegové, možná by to mìlo být místem, kde bu-
deme debatovat o aktuálních problémech èeského zemìdìlství, ale ne-
zlobte se, v tomto èase a bez úèasti ministra zemìdìlství považuji projed-
nání tohoto bodu za pouhou formalitu, kterou nám ukládá pøíslušný zákon.
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Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok
2014 byl dne 4. prosince 2013 schválen vládou Èeské republiky.
Pøedložený návrh rozpoètu byl sestaven v souladu s pøíslušnými naøízeními
Evropské komise vydanými pro spoleènou zemìdìlskou politiku a
souèasnì respektuje podmínky stanovené pro její realizaci v Èeské repub-
lice vydané pøíslušnými naøízeními vlády Èeské republiky.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji, pane místopøedsedo. Zpravo-
dajem zemìdìlského výboru, který tento tisk projednal a jehož usnesení
nám bylo doruèeno jako tisk 64/1, je pan poslanec Pavel Kováèik. Prosím,
aby se ujal slova a informoval nás o jednání tohoto ctìného výboru,
ctìného a mocného výboru. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Pavel Kováèik: A taky velmi slušného výboru a pracovitého
výboru.

Pane pøedsedo, paní a pánové, dìkuji za slovo. V posledním bodu dne-
šního dne a tohoto týdne vám sdìluji, že zemìdìlský výbor projednal ten-
to návrh na svém zasedání. Pan ministr tady sdìlil veškeré podstatné
skuteènosti, které provázejí návrh rozpoètu Státního zemìdìlského
intervenèního fondu pro tento rok, a doporuèuje Poslanecké snìmovnì
návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok 2014
schválit. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Otevírám obecnou rozpravu, kde
mám pøihlášku pana pøedsedy klubu TOP 09, pana poslance Kalouska.
Prosím, máte slovo. 

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, pane pøedsedo. Vážený
pane místopøedsedo vlády, dámy a pánové, pøednesl jste zprávu o
rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu, který je
pochopitelnì nezastupitelným èlánkem jako platební agentura do
agropotravináøského komplexu. Nicménì v jeho rozpoètu, který jste citoval,
jsou i nìkteré ryze národní platby, které podléhají výluènì schválení této
Poslanecké snìmovny. A jedna platba je tam, upøímnì øeèeno, zarážející,
tj. 250 milionù na marketingovou èinnost.

Dvì stì padesát milionù, dámy a pánové, je ètvrt miliardy. Ètvrt miliardy
èeských korun je pomìrnì hodnì penìz všude na svìtì, nejenom v Èeské
republice. A já bych, døíve než zvedneme pro toto ruku, chtìl požádat zá-
stupce vlády, která úspory klade na první místo, o podrobnìjší zdùvodnìní
této položky, proè by zrovna tato Poslanecká snìmovna dnes ve 13.50
odpoledne mìla pøedat reklamním agenturám 250 milionù daòových
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71.
Návrh rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu 

na rok 2014
/snìmovní tisk 64/

Rovnìž prosím pana místopøedsedu vlády, aby tento tisk uvedl. Prosím,
máte slovo.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane pøedsedo,
vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, pøedložený materiál návrh
rozpoètu Státního zemìdìlského intervenèního fondu na rok 2014 byl zpra-
cován na základì § 4 odst. 1 písm. a) zákona è. 256/2000 Sb., o Státním
zemìdìlském intervenèním fondu, v platném znìní.

Návrh rozpoètu SZIF na rok 2014 respektuje v souladu s ustanovením §
6c zákona è. 256/2000 Sb., o Státním zemìdìlském intervenèním fondu, v
platném znìní, celkové dotace z kapitoly Ministerstva zemìdìlství pro SZIF
na rok 2014 ve výši 40 mld. 19 mil. 856 tis. korun, z toho na spoleènou
zemìdìlskou politiku 38 mld. 46 mil. 384 tis. korun, na marketingovou
èinnost 250 mil. korun a na správní výdaje 1 mld. 723 mil. 472 tis. korun.

Základní pøíjmy v návrhu rozpoètu SZIF na rok 2014 pøedstavují dotace
z kapitoly Ministerstva zemìdìlství na rok 2014 ve výši 40 mld. 19 mil. 856
tis. korun, z toho dotace ze státního rozpoètu ve výši 5 mld. 347 mil. 72 tis.
korun a dotace z rozpoètu Evropské unie ve výši 34 mld. 672 mil. 784 tis.
korun, dále dotace z Ministerstva práce a sociálních vìcí na projekt
operaèní program Lidské zdroje a zamìstnanost ve výši 3 mil. korun.
Ostatní pøíjmy, které byly použity k sestavení návrhu rozpoètu SZIF na rok
2014, èiní celkem 190 mil. 559 tis. korun, z toho finanèní dávka z výroby
cukru vèetnì pøíjmu z výbìru dávek z cukru do správních výdajù SZIF 145
mil. 259 tis. korun, pøíjmy na technickou pomoc programu rozvoje venkova
43 mil. 740 tis. korun a další pøíjmy, pøíjmy z úrokù a ostatní pøíjmy z vlastní
èinnosti, 1 mil. 560 tis. korun.

V návrhu rozpoètu je dále zahrnuta pùjèka na intervenèní nákupy ve
výši 188 mil. 999 tis. korun. Celkové zdroje a jejich užití v roce 2014
pøedstavují finanèní prostøedky ve výši 40 mld. 402 mil. 414 tis. korun.

Na zabezpeèení spoleèné zemìdìlské politiky pøipadá objem
finanèních prostøedkù celkem ve výši 38 mld. 351 mil. 590 tis. korun, z toho
na pøímé platby je to 23 mld. 650 mil. korun a na Program rozvoje venkova
13 mld. 884 mil. 639 tis. korun. a opatøení spoleèné organizace trhu pak
816 mil. 951 tis. korun. Návrh rozpoètu na marketingovou èinnost èiní 250
mil. korun a na správní výdaje celkem 1 mld. 800 mil. 824 tis. korun s tím,
že nedochází k navýšení mzdových prostøedkù. Mzdy zùstávají na úrovni
roku 2013.
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Poslanec Jaroslav Faltýnek: Hezké odpoledne. Já jsem nechtìl
vystupovat, abych zase nebyl pøedmìtem kritiky ze strany kolegù z TOP 09
a ODS, že mám konflikt zájmù. Nicménì bych poprosil prostøednictvím
pana pøedsedajícího pana kolegu Kalouska, aby se, než zaène – témìø ja-
ko vždy nekvalifikovanì – vystupovat, zeptal svého kolegy pana Tureèka,
místopøedsedy zemìdìlského výboru, jak probìhla na toto téma debata v
zemìdìlském výboru, jaké konkrétní položky tam byly diskutovány, proè
byly takto diskutovány. Zemìdìlský výbor vèetnì zástupce TOP 09
jednoznaènì podpoøil tuto záležitost a... A to je všechno (Potlesk poslancù
ANO.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan poslanec Hašek s faktickou po-
známkou.

Poslanec Michal Hašek: Dìkuji za slovo. Vážený pane pøedsedo,
vaším prostøednictvím k váženému panu kolegovi Kalouskovi, když tady
hovoøí o tom, že si nevšiml, že by obecnì výdaje na marketing mìly nìjaký
vliv na zvýšení spotøeby. Ona je to kombinace více faktorù. A když byl
ctìný pan kolega Kalousek ministrem financí, tak mj. o 10 procentních
bodù zvedl DPH na potraviny! Ono nám to s tou spotøebou v Èeské re-
publice taky nìco udìlalo, pane bývalý ministøe. (Potlesk poslancù sociál-
ní demokracie.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan zpravodaj má slovo, rovnìž s fak-
tickou poznámkou, pøedpokládám.

Poslanec Pavel Kováèik: Zpravodaj mùže kdykoli a k èemukoli.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: To je pravda. To sice mùžete, ale pak
bych pustil faktickou.

Poslanec Pavel Kováèik: Jenom krátce fakticky si dovoluji øíci asi toto.
Je možné, že bude diskutováno – a vícekrát se to v poslední dobì avizo-
valo, že je urèitý nadbytek rùzných znaèek, ne všechny jsou podporovány
prostøednictvím platební agentury, tedy ZIFu. Ale pøece jen obèan
spotøebitel urèitým zpùsobem ztrácí pøehled. Ale ty základní znaèky, a� už
jde o Klasu a nìkteré další, ty prosím pìknì je tøeba zachovat, protože v u-
plynulých letech velmi významnì napomohly zvýšení povìdomí èeského
spotøebitele o èeské, moravské a slezské potravinì, o èeské, moravské a
slezské produkci. A konkrétnì znaèka Klasa – a znám ji od poèátku, od
zrodu. Mùžeme diskutovat, jestli se tam dávalo pøíliš málo penìz nebo a-
korát nebo o ponìkud víc, než bylo zapotøebí. Mùžeme diskutovat o tom,

-  -

poplatníkù na marketingové akce, o jejichž efektivitì, upøímnì øeèeno,
nejsme pøesvìdèeni. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano. Zeptám se, zda chce reagovat pan
místopøedseda vlády. Je tomu tak. Prosím, pane místopøedsedo, máte slo-
vo.

Místopøedseda vlády ÈR Pavel Bìlobrádek: Vážený pane pøedsedo,
vážené kolegynì, kolegové, pod touto èástkou mùžeme najít nìkolik
systémù, které podporují pøedevším produkci èeského pùvodu. Mùžu zmí-
nit Klasu. To znamená, jsou to vìci pøedevším marketingové, co se týká ni-
koliv samotného ZIFu, ale pøedevším produkce Èeské republiky.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Pan pøedseda Kalousek má slovo.
Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já se moc omlouvám, ale to není oprav-
du marginální otázka. To je ètvrt miliardy korun. A my jsme si samozøejmì
všimli, že je známka èeská Klasa a že jsou znaèky Èeská ryba a že je
spousta firem, které z toho nemají úplnì špatný profit. Ale nìjak jsme si ne-
všimli... Všímáte si, jak komunistický zpravodaj napovídá lidoveckému
èlenovi vlády? (S úsmìvem. Zpravodaj poslanec Kováèik nesouhlasí.)

My jsme si samozøejmì všimli, že tam jsou spotøebovány pomìrnì ob-
rovské peníze na marketing. A taky všichni vidíme, že nijak nestoupá ta
spotøeba. To znamená, že efektivita vynaložených výdajù z penìz
daòových poplatníkù se limitnì blíží nule.

A proto se vás, vážený pane místopøedsedo vlády, chci zeptat, zda
máte nìjaký návod. Já ne a chápu, že i naše vláda v tom nebyla úplnì
úspìšná. To není úplnì kritika. Ale zda vláda, pokud nám navrhuje, aby-
chom schválili ètvrt miliardy korun (s dùrazem) z penìz daòových
poplatníkù na marketingovou propagaci, která evidentnì nenese žádné vý-
sledky, tzn. mohli bychom øíct, že jsou to vlastnì vyhozené peníze, protože
to žádné výsledky dodneška nepøineslo, jestli má také návod, jak zvýšit
efektivitu tìchto výdajù, která nám se nepovedla – tady se hlásím k té se-
bekritice –, nebo jestli radši tyhle peníze škrtne. Já navrhuji Poslanecké
snìmovnì, abychom tuto položku zrušili. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Teï tu mám nìkolik pøihlášek,
pøedpokládám faktických. První bude pan pøedseda klubu ANO Faltýnek,
potom pan poslanec Hašek, potom pan zpravodaj a pak, pøedpokládám,
vystoupí pan místopøedseda vlády.
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Poslanec Miroslav Kalousek: Ale hlásil jsem se s pøednostním
právem. Ale šéf jste vy. Když mi odeberete slovo, já opustím øeènické místo
a pøihlásím se s pøednostním právem. Je to na vás.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak já vás poprosím, protože jsem to a-
vizoval jako faktickou, abychom to dodrželi a když tak abyste se pøihlásil
znovu.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji vám. Já to pak zopakuji od
zaèátku, protože vy to zapomenete do té doby. (Úsmìv a potlesk nìkolika
pøítomných.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak s faktickou nebo s nìjakým návrhem
pan místopøedseda Filip. )

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Vážený pane pøedsedo, èlenové
vlády, paní a pánové, já mám faktickou pøipomínku a spojenou s procedu-
rálním návrhem. Faktická pøipomínka je, že kontrolní výbor se v minulém
volebním období zabýval nìkolikrát náklady na tyto záležitosti, to znamená
na propagaci èeských výrobkù, a musím øíci, že nejdramatiètìjší byla nejen
Èeská ryba, která tady byla vzpomenuta, ale napøíklad náklady Lesù
Èeské republiky, a proto si myslím, že by bylo vhodnìjší, abychom tady ne-
zpovídali pana místopøedsedu vlády a radìji vyèkali pøíchodu ministra
zemìdìlství, který by to mìl odùvodnit. Protože on bude tím, který bude
odpovídat za tu nákladovou položku 250 milionù korun. A já právì z toho,
co vím z práce kontrolního výboru, navrhuji pøerušení tohoto bodu až do
pøíchodu ministra zemìdìlství a netrvám na tom, aby to bylo dneska.
Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano procedurální návrh budeme hlaso-
vat bez rozpravy. Zahajuji hlasování a ptám se, kdo souhlasí s návrhem
pana místopøedsedy Filipa, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo je proti
tomuto návrhu?

Hlasování má èíslo 171, pøihlášeno je 141, pro 108, proti 11, návrh byl
pøijat.

Tento bod byl pøerušen a já konèím dnešní jednací den. Pøerušuji
schùzi do úterý do 11. hodiny, kdy máme pevnì zaøazený bod hlasování o
dùvìøe vládì Èeské republiky.

Pøeji vám hezký víkend a sejdeme se v úterý v 11 hodin.

(Jednání skonèilo ve 14.03 hodin.) 
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jestli nìkteré projekty mohly být jasnìjší atp., ale konkrétnì celkovì
generální znaèka Klasa velmi prospìla! A já dìkuji i tìm vládám, které jsem
zrovna nemiloval, i tìm vládám, ve kterých byl ministrem financí pan kole-
ga Kalousek, že znaèku Klasa umožnili prostøednictvím ZIFu financovat.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já jsem tady avizoval vystoupení pana
vicepremiéra, ale pokud chce pak pøedseda fakticky, tak asi to bude jed-
nodušší takto. Prosím.

Poslanec Miroslav Kalousek: Já znovu opakuji, pøestože nás pan
pøedseda Kováèik nemiloval, že tohle dávám jako pøíspìvek do systémové
diskuse. To není ten jednoduchý obraz, že my nìco kritizujeme a øíkáme,
že bychom si to udìlali lépe. My si uvìdomujeme, že jsme tuto znaèku fi-
nancovali. A také si uvìdomujeme ty naprosto tristní výsledky. A proto
pøispíváme do diskuse, abychom položili øeènickou otázku.

Mnì velmi lichotí, že pan pøedseda Faltýnek øekl, že mé vystoupení by-
lo nekvalifikované. Pokud si vzpomínám za tìch posledních 23 let, co se
pohybuji na této scénì, tak v této Snìmovnì absolutnì nejsilnìjší lobby je
lobby myslivecká. Až budeme nìkdy projednávat myslivecký zákon, tak
prosím, abychom si pøipomnìli tuto vìtu. Druhá nejsilnìjší lobby je lobby
agrární. Ta se prolíná všemi politickými stranami odleva doprava. A
kdykoliv nìjaký výdaj, který si tato lobby vykopala, vymohla, vynutila, vy-
vzdorovala, kdokoli ve veøejné diskusi oznaèí za neefektivní, je oznaèen za
nekvalifikovaného. A pan pøedseda Faltýnek byl léta velmi kvalifikovaným
pracovníkem této lobby. Já jsem s tou lobby èasto z pozice strážce
veøejných financí diskutoval. A proto mnì mimoøádnì lichotí od mimoøádnì
kvalifikovaného protivníka, že oznaèil mùj výrok za nekvalifikovaný. Nebo�,
dámy a pánové, z urèitého úhlu pohledu si vždycky mùžete pøedstavit
diskusi o veøejných rozpoètech jako boj dobøe organizované menšiny, kte-
rá si chce uloupnout z tìch veøejných rozpoètù víc, než jí pøísluší, proti té
neorganizované vìtšinì, které se øíká daòový poplatník. Je samozøejmì
potom vìcí každého politika – (Pøedsedající upozoròuje na èas.) Já jsem se
hlásil s pøednostním právem.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Já jsem to avizoval jako faktickou po-
známku a vy jste to nerozporoval. Já tady mám nìkolik úrovní pøihlášek a
je zde zvykem, že první jdou faktické, tak právì proto jsem vás pustil, ale...

Poslanec Miroslav Kalousek: Mùžete mi odebrat slovo samozøejmì.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak to bych nerad, ale...
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nocovány krátce po svém uskuteènìní. A myslím si, že to byl jeden
z faktorù, proè se rozpadla minulá vládní koalice. Nelze slibovat snížení
daní pøed volbami a zvýšení daní po volbách.

Ale dovolte mi, abych se dostal k tématu, které mnì pøísluší, a tímto té-
matem není hodnocení programového prohlášení vlády, protože to je
povinnost pøedsedy vlády a èlenù vlády. Tímto tématem není ani kritika to-
hoto programového prohlášení, protože to je povinnost opozice. Ale tímto
tématem je odpovìï na otázku, kterou mnì mnozí politici kladli zejména v
souvislosti s mým vánoèním poselstvím, když jsem mluvil pøedevším o
potøebì dodržovat sliby a oni se ptali, kde je ta vize.

Kolegynì a kolegové, napsal jsem sice nìkolik knih o spoleèenských vi-
zích, ale nejsem tak autorsky ješitný, abych pøedpokládal, že jste je všichni
èetli. Proto mnì dovolte, abych alespoò v pìti minutách se pokusil svoji vi-
zi znovu vyjádøit a zasadit ji do kontextu programového prohlášení, proto-
že toto prohlášení je zcela logicky prohlášením na ètyøleté volební období,
zatímco skuteèná vize hodná tohoto jména pøekraèuje ètyøi roky. Je nikoli
udržováním souèasného stavu, ale pokusem o jeho dlouhodobou zmìnu.
Mám-li použít ponìkud patetického termínu, je to sen. Je to sen Martina
Luthera Kinga, je to sen Johna Kennedyho o pøistání Amerièanù na Mìsíci.
Je to sen, který nás mùže motivovat, ale také frustrovat, pokud se nesplní.

Jsem velmi opatrný vùèi používání termínu vize. Už jsme jich tady mìli
nìkolik. Pøedpokládali jsme, že do sedmi let doženeme Rakousko. Nevšiml
jsem si toho. Pøedpokládali jsme, že se staneme støedoevropským ekono-
mickým tygrem. Nevšiml jsem si toho. Místo toho, abychom se pouèili u
západních demokracií, jak vypadá skuteèná politická demokracie a
skuteèná tržní ekonomika, vytváøeli jsme jakési nové politické formace mi-
mo strukturu standardních politických stran, které se ovšem postupem
èasu rozpadly. Dospìli jsme k názoru, že umíme vyvinout originální novou
metodu privatizace. A všichni víme, jak dopadla. 

Spoleèným rysem tìchto kvazivizí byl jakýsi èechocentrismus. Byla to
snaha hledat originální cestou cestu za každou cenu a spíše pouèovat jiné,
než se uèit od jiných. Opaèným extrémem tohoto èechocentrismu bylo hle-
dání inspirací v co nejvzdálenìjších koutech naší planety. Zaznìl vážnì
mínìný návrh, abychom se pøipojili ke smlouvì NAFTA, to znamená k
dohodì o volném obchodu mezi Spojenými státy, Kanadou pøípadnì
Mexikem. Zaznìl neménì vážný návrh, abychom se inspirovali
Singapurem jako jedním z asijských tygrù. Díky bohu, že se tato vize
neuskuteènila.

Ale nyní stojíme pøed úkolem hledat zakotvení programového prohláše-
ní vlády právì v tom dlouhodobìjším než ètyøletém horizontu a já bych vám
chtìl ve vaší úvaze nabídnout svoji pøedstavu. Zùstaòme v evropském
kontextu. Zùstaòme na pùdì kontinentu, který je nám vlastní a s nímž jsme
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Pokraèování schùze Poslanecké snìmovny
18. února 2014 v 11.01 hodin

Pøítomno:  poslancù

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Vážené paní
poslankynì, vážení páni poslanci, vážení èlenové vlády, zahajuji další jed-
nací den 6. schùze Poslanecké snìmovny a všechny vás vítám.

Mám na vás teï prosbu, abyste neodcházeli ze sálu, protože bìhem
nìkolika málo okamžikù pøijde do jednacího sálu pan prezident se svým
projevem. Do té doby, prosím, vydržte na svých místech a potom budeme
v našem jednání pokraèovat. Dìkuji.

(Nìkolikaminutové èekání na pøíchod pana prezidenta.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené poslankynì, vážení poslanci,
vážení èlenové vlády, oznamuji vám, že za nìkolik okamžikù navštíví náš
jednací sál prezident republiky pan Miloš Zeman.

(Za zvukù slavnostní fanfáry pøichází do sálu v doprovodu kancléøe
Poslanecké snìmovny prezident republiky. Usedá na místo po pravici
pøedsedy Snìmovny.)

Vážené poslankynì, vážení poslanci, dovolte mi, abych mezi námi u-
vítal prezidenta republiky pana Miloše Zemana a pøedal mu slovo.

Pane prezidente, prosím.
(Prezident pøechází k øeènickému mikrofonu, cestou si podal ruku s po-

slancem Kalouskem.)
Slovo má prezident republiky.

Prezident Èeské republiky Miloš Zeman: Vážený pane pøedsedo
Poslanecké snìmovny, vážený pane pøedsedo vlády, vážení èlenové
vlády, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, vážení hosté, do-
mnívám se, že nejvhodnìjší pøíležitostí, jak má prezident republiky pozdra-
vit novou Poslaneckou snìmovnu, je právì okamžik, kdy tato Snìmovna
jedná o pravdìpodobnì nejdùležitìjším programovém bodu a to je
vyslovení dùvìry této vládì.

Jsem si vìdom toho, že ve volební kampani zaznìlo ze stran
nejrùznìjších politických subjektù mnoho slibù a že v pøípadì vytvoøení
jakékoli koalièní vlády je nutné hledat racionální kompromis tak, aby se
alespoò èást tìchto slibù èi závazkù promítla jak do koalièní smlouvy, tak
do programového prohlášení.

Na druhé stranì bych chtìl øíci, že programové prohlášení považuji za
jakýsi kolektivní slib èi závazek. Slib, který by mìl být kontrolovatelný a k je-
hož porušování by nemìlo docházet, jak jsme zažili v minulosti, kdy dané
slovo neplatilo, kdy podaná ruka, ale i podepsaná smlouva byly znehod-
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stalo plnohodnotnou demokracií. Bohužel, dostalo jenom 20 let. Snažme se
tedy hledat tuto inspiraci, chcete-li, tento sen, u evropských zemí, které
jsou prokazatelnì úspìšnìjší než prùmìr Evropy, a nezabíhejme ani na da-
lší kontinenty, ani na vymýšlení dalších originálních èeských cest. To je mo-
je první a základní poznámka.

A nyní mnì dovolte, abych se krátce vrátil k programovému prohlášení
vlády. Byl jsem v urèitých rozpacích, když jsem je èetl, protože jsem
vlastnì v poslední verzi dostal do ruky dvì programová prohlášení. Jedno,
které se jmenuje programové prohlášení vlády, a druhé, které se jmenuje
koalièní smlouva. A protože vynikám, kolegynì a kolegové, peèlivostí ètení,
v tìchto dokumentech jsem našel 15 základních rozdílù. Nemám tím na
mysli rozdíly formulaèní, nemám teï na mysli rozdíly vyplývající ze
zestruènìní a v nìkterých pøípadech naopak z rozšíøení tìchto dvou
dokumentù. Mám tím na mysli rozdíly obsahové. A abych vás dlouho ne-
zdržoval, dovolte mi, abych uvedl jeden jediný pøíklad.

V koalièní smlouvì se dokonce na dvou místech hovoøí o tom, že má být
snížena daò z pøidané hodnoty na léky, knihy a pøípadnì další komodity. V
programovém prohlášení jsem se doèetl pouze o snížení danì z pøidané
hodnoty na léky. Chtìl bych upozornit, že mnì to osobnì vùbec nevadí, ba
právì naopak. Øíkal jsem panu ministerskému pøedsedovi, že bych pova-
žoval za daleko užiteènìjší místo snižování DPH na knihy rozsáhlejší pod-
poru obecních knihoven jako pøirozených zøídel místní kultury a místní
vzdìlanosti, protože knižní repertoár samozøejmì zahrnuje i pornografii a já
opravdu nevidím dùvod, proè daòovì zvýhodòovat pornografii. Ta si na
sebe vydìlá dostateènì sama. Ale pouze konstatuji jako pars pro toto je-
den z mnoha pøíkladù nesouladu mezi koalièní smlouvou a programovým
prohlášením vlády, takže kdybych byl právní puntièkáø, jako že nejsem, tak
bych dokonce prohlásil, že programové prohlášení vlády je porušením
koalièní smlouvy. Ale já nic takového neøeknu, protože pøeji této vládì
úspìch, protože jsem se sám snažil k tomuto úspìchu pøispìt z hlediska
složitých problémù u jmenování ministra financí. Koneckoncù zastávám
názor, že když ve vládì nejsou všichni tøi pøedsedové koalièních stran, tak
tato vláda kulhá a je málo schopna komunikace. Domnívám se, že toto
koalièní partnerství, tento sòatek z rozumu, je jediným možným øešením si-
tuace, která vznikla po svobodných volbách, a proto moje poznámky ber-
te jako poznámky pøátelské. Jako poznámky, které se snaží zlepšit fungo-
vání vlády.

Další poznámkou vedle jistého nesouladu koalièní smlouvy a progra-
mového prohlášení je i fakt, že každý programový dokument má být kon-
trolovatelný. A má-li být kontrolovatelný, musí obsahovat i èasové termíny.
Pøijal jsem s potìšením ujištìní pana ministerského pøedsedy, že pendan-
tem tohoto programového prohlášení bude i legislativní plán vlády, protože
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svými nejenom ekonomickými, ale pøedevším kulturními koøeny po staletí
srostlí. A dívejme se na jednotlivé evropské zemì a snažme se jimi inspi-
rovat, aniž bychom je kopírovali. Jsem pøesvìdèen, že ona dlouhodobá vi-
ze není jenom vizí sociálnì a ekologicky orientované tržní ekonomiky, o níž
mluví programové prohlášení vlády, ale že je vizí sociálního státu.

Evropský sociální stát neexistuje. Je to žurnalistická fikce. Ve
skuteènosti existují rùzné modely sociálních státù a musíme se ptát, který z
nich je úspìšný a který je neúspìšný. Z hlediska dlouhodobé úspìšnosti
objektivní, tvrdá statistická data prokazují, že nejlépe se s krizí vyrovnaly
skandinávské zemì. Podívejte se prosím na data. Skandinávské zemì se
umis�ují na prvních pøíèkách konkurenceschopnosti. Ale nejenom to.
Umis�ují se i na prvních pøíèkách toho, èemu se øíká human development
index, to znamená index, který vedle ekonomické výkonnosti zahrnuje i
pravdìpodobnost dožití, míru kriminality, míru ochrany životního prostøedí
a další právì sociálnì ekologické parametry. Co je ovšem rysem skandi-
návských zemí, který mnohé z vás pobouøí. Je to vysoké zdanìní. Vysoké
zdanìní, které se projevuje napøíklad tím, že mezní zdanìní nejbohatších
pøíjmových skupin ve Švédsku dosahuje 56 %, že Dánsko, uznávám, jako
jediná zemì Evropské unie má jednotnou daò z pøidané hodnoty ve výši 25
%, a pøitom podle eurobarometru jsou Dánové nejš�astnìjší zemí v Evropì,
aniž bych to spojoval s poèínáním dánských studentù v Praze. A i když
nechci pøehlížet problémy, které i skandinávské zemì mají, napøíklad eko-
nomické problémy ve Finsku nebo obtížnì zvládnutá imigrace ve Švédsku,
musíme konstatovat, že tyto zemì pøekonaly euroamerickou ekonomickou
krizi daleko lépe než zbytek Evropy. A to je fakt, který je dobré respektovat.

Chtìl bych vás upozornit, že podle údajù spoleènosti IDEA švédský
státní dluh za posledních deset let klesl o 50 %. A my, kteøí jsme byli v si-
tuaci, kdy jsme zvyšovali státní dluh i v dobì šestiprocentního
hospodáøského rùstu, musíme pøemýšlet nad tím, proè se to Švédùm
povedlo a proè se to nepovedlo nám. Ano, nikdo neplatí rád danì. Ale
skandinávský model, který vám doporuèuji k úvaze, je typický nejenom
vysokým zdanìním. Je typický tím, že se za prvé výnos daní nerozkrade, a
za druhé tím, že tento výnos je rozumnì investován. Je investován právì
do oblasti lidského potenciálu, a� už je to školství, nebo a� už je to zdravot-
nictví. A právì tyto lidské investice mají dlouhodobý charakter. 

Jestliže nový ministr školství navrhuje školskou reformu neomezovat
pouze na neustálé experimenty s vysokoškolským studiem, ale zaèít od zá-
kladního, a dokonce od pøedškolního vzdìlávání, s èímž naprosto souhla-
sím, pak to znamená, že pozitivní efekty takové reformy se projeví až po u-
plynutí jedné generace. A bìžný politik je vázán svým ètyøletým funkèním
obdobím a samozøejmì i touhou být zvolen na další ètyøi léta.

Masaryk si kdysi pøál, aby Èeskoslovensko mìlo 50 let k tomu, aby se
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finanèní policii nevidím. Jsem pøesvìdèen, že majetková pøiznání mohou
pøispìt k odstranìní korupce, zejména bude-li dùkazní bøemeno
pøeneseno, jak øíká Jára da Cimrman, na sprostého podezøelého. Ale ptám
se: Už jste to kvantifikovali? Už jste zjistili, jestli vám to bude staèit? A po-
kud ne, tak tady nastupují ètyøi scénáøe a já jako bývalý prognostik miluji
scénáøe, no a myslím si, že nìkteøí umìlci budou docela rádi – opìt se ob-
racím (k vládní lavici)nesprávným smìrem – když na závìr svého
vystoupení tyto ètyøi scénáøe uvedu.

Scénáø první. Pan ministr Babiš najde v rozpoètu, a má na to
závidìníhodnou dobu ètyø mìsícù, dostateèné rezervy na to, aby vládní sli-
by byly naplnìny, protože, jak víte, v èervnu se vládì pøedkládá první ná-
vrh zákona o státním rozpoètu. V tom pøípadì bude všechno v poøádku a
my pana Babiše navrhneme na Nobelovu cenu za ekonomii.

V druhém pøípadì nastane situace, že bude nutné pøistoupit,
samozøejmì až po zacpání rozpoètových dìr, k onomu skandinávskému
modelu, k solidaritì bohatších s chudšími, k progresivnímu zdanìní pøíjmu
fyzických osob, úpravám korporátní danì, úpravám DPH a koneckoncù i k
zavedení sektorové danì, o níž koalice s velkým váháním a s velkými po-
chybnostmi mluví a kterou já zcela podporuji. To je v obou pøípadech opti-
mistický scénáø a oba dva tyto scénáøe se dokonce mohou i vzájemnì
doplòovat.

A pak následují dva pesimistické scénáøe. Scénáø první: Vláda oznámí,
jak už bylo kdysi øeèeno jedním pravdivým výrokem, že naše sliby nebyly
zasazeny do reálného ekonomického kontextu, a tím pádem zaène
postupnì ztrácet dùvìru obèanù.

Scénáø druhý: Vláda své sliby splní za cenu dalšího neúmìrného za-
dlužování, za cenu rozdávání pøedvolebních dáreèkù, protože všude
máme nìjaké volby – teï eurovolby, které jsem nedávno vyhlásil na 23. a
24. kvìtna, pak komunální volby, pak senátní volby a pøed volbami nepo-
pulární opatøení nejsou pøijímána s pøíliš velkou radostí. Ovšem toto zadlu-
žování by zákonitì vedlo k tomu, že pøekroèíme onen tøíprocentní limit ma-
astrichtských kritérií a že si odøízneme cestu ke vstupu do eurozóny, kterou
sám vytrvale již nìkolik let doporuèuji.

Milé kolegynì, milí kolegové, blížím se k závìru svého vystoupení. Øekl
jsem, že moje poznámky budou pøátelské, a stejnì tak bude pøátelská i mo-
je poznámka smìrem k novému pøedsedovi Snìmovny Janu Hamáèkovi,
který øekl, že Snìmovna má být dílnou. A já si vzpomínám, že když jsem v
roce 1996 mìl rovnìž první projev jako pøedseda Poslanecké snìmovny,
øekl jsem, že Snìmovna má být dílnou, ze které budou vycházet dobré
zákony.

Byl bych spokojený, kdyby tìmito dobrými zákony byl v prvním pøípadì
služební zákon, který by koneènì odstranil politické trafikanty, onu neodo-
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bez tohoto plánu a termínù z nìj vyplývajících by mohla vláda tvrdit,
že všechny své sliby hodlá splnit v posledním týdnu svého funkèního ob-
dobí, dovedeno ad absurdum, což by jistì nebylo zcela vhodné.

Další pøátelská poznámka se týká rozporu mezi cíli, které jsou v pro-
gramovém prohlášení obsaženy a s nimiž velmi a velmi souhlasím, protože
prezidentovi pøísluší vyjadøovat se sice teoreticky ke všemu, ale prakticky
pøedevším k otázkám obranné a zahranièní politiky. Rád bych uvítal jak to,
že v kapitole Ministerstva obrany se vyskytují zahranièní mise, pane
ministøe. Jsem rád, že jsme se v tomto shodli, a vím, že proti zahranièním
misím je podstatná èást veøejnosti. A já jim vždycky pøipomínám výrok
Nevilla Chamberlaina ze záøí 1938: „Proè bychom mìli bojovat za zemi, o
které nic nevíme.“ A totéž jsem øíkal pøi své nedávné návštìvì vojákù v
Afghánistánu. My bojujeme proti mezinárodnímu terorismu pøedevším pro-
to, aby tento terorismus nepronikl na naše území.

Chtìl bych uvítat, tentokrát už jsem se asi obrátil správným smìrem
(obrací se vpravo k vládní lavici), i tu èást programového prohlášení vlády,
která mluví o vytvoøení podmínek pro vstup do eurozóny. A souhlasím i s
tím, že vláda pøedkládá návrh Poslanecké snìmovnì a posléze i mnì na
uzavøeni fiskálního paktu, zdùrazòuji, s vylouèením èásti III, protože tuto
èást z objektivních ekonomických dùvodù dnes nemùžeme akceptovat,
stejnì tak jako ji neakceptovalo zmínìné Švédsko, Polsko, Maïarsko nebo
Litva. Chtìl bych jenom upozornit, že z hlediska plnìní maastrichtských kri-
térií, která jsou tøi, nám nic nebrání v tom, abychom již nyní zahájili
pøípravné práce pro vstup do eurozóny a abychom se pøiblížili onomu
dvouletému pøechodnému období, v nìmž kurs koruny vùèi euru má být fi-
xován ve velmi úzkém toleranèním pásmu. Chtìl bych vyslovit svoji hlubo-
kou nespokojenost nad intervencí Èeské národní banky, která tento kurs
umìle posunula mimo reálnou tržní hodnotu, a tím a� už vìdomì, nebo
nevìdomì zpomalila náš vstup do eurozóny. 

Nu a jedna z posledních pøátelských poznámek. Když jsem si pøeèetl
jakousi bilanci, to znamená na jedné stranì cíle, na druhé stranì
prostøedky, tak jsem se chtìl zeptat: Milí moji, a kde na to vezmete peníze?
Protože zatímco kalkulace pøedpokládaných rozpoètových výdajù je,
nechci øíci zcela transparentní, ale ne úplnì mlhavá, pak fuzzy jsou
pøedstavy o rozpoètových úsporách, a� už na pøíjmové, nebo na výdajové
stranì státního rozpoètu.

Naprosto souhlasím s tím, že v rozpoètu jsou obrovské rezervy. Jsou to
plýtvavé výdaje, jsou to pøedražené veøejné zakázky. Jako jeden z
drobných pøíkladù bych uvedl zákon o státním pøíspìvku na bydlení, který
umožòuje majitelùm ubytoven bohatnout na svých klientech. Jsem
pøesvìdèen, že lze zlepšit výbìr daní. Mimochodem, zatímco v koalièní
smlouvì se mluví o finanèní policii, v programovém prohlášení žádnou
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mají volební právo, že obèasné pøestøihování pásek má menší efekt,
než když dáte do natažené ruky obèanù nìjakou tu sociální dávku, pøesto
– a to je ta prezidentská mantra – se velmi pøimlouvám za to, aby už v
novém zákonì o státním rozpoètu podíl investic koneènì vzrostl, protože ji-
nak se odsuzujeme k tomu, že nezamìstnanost dále poroste, by� s
èasovým zpoždìním, nebo� jistý rùst produktivity práce pøi mírném ekono-
mickém oživení vùbec nezaruèuje, že budou absorbovány nové pracovní
síly. Ostatnì soudím, jak øíkal starý Cato, že z krize se musíme proinvesto-
vat a že ten, kdo odmítá rozumné inteligentní investice, nikoliv pomníky ty-
pu akvaparkù, že ten, kdo odmítá tyto investice, škodí této ekonomice a
škodí této zemi, protože nezamìstnanost není jenom ztráta ekonomických
pøíležitostí. Nezamìstnanost je sociální problém, protože je ztrátou lidské
dùstojnosti.

Kolegynì a kolegové, zcela závìrem chci blahopøát jednak tìm, kdo
byli do této Poslanecké snìmovny zvoleni znovu. Znamenalo to projít
zkouškou ohnìm, v mnoha pøípadech získat preferenèní hlasy, a tedy
dùvìru volièù, nikoli pouze stranických sekretariátù. A jsem rád, že tady
jsou. Souèasnì bych chtìl blahopøát více než 110 poslancùm, kteøí se sem
dostali poprvé, a jako èlovìk, který už v politice nìco zažil, bych je chtìl na
závìr svého vystoupení pøátelsky varovat. Stanete se objektem mediální
kampanì. Na tom by nebylo nic špatného. Znáte mùj názor na novináøe,
ale obèas z nich vypadne alespoò jeden èi dva kritické argumenty, nikoli
jenom nadávky. Ale chtìl bych upozornit na fenomén, který se objeví, až si
noví poslanci – ti starší už jsou otrlejší – otevøou internet. A otevøou si takz-
vané internetové diskuse, kde minimálnì tøetina tìchto diskusí má autory
skrývající se pod nejrùznìjšími anonymními pøezdívkami. A tito autoøi near-
gumentují, tito pouze nadávají. Jsou to lidé, u nichž jejich závist pøerostla
až v patologickou nenávist vùèi všem, kdo jsou schopnìjší než oni sami,
tedy vùèi všem. (Oživení v sále.) Jsou to lidé, o nichž Tomáš Masaryk v
ponìkud jiném kontextu mluvil jako o patologické sedlinì èeské
spoleènosti.

A já bych zde navázal na svùj inauguraèní projev, kde jsem vás popro-
sil: Nenechte se otrávit. Nenechte se otrávit závistivými, neš�astnými,
možná, aè nejsem psychiatr, i duševnì nemocnými lidmi, kteøí si své kom-
plexy nenávisti vylívají za pomoci nového komunikaèního média. Hodno�te
své èiny podle výsledkù své práce a podle nièeho jiného než podle tìchto
výsledkù. Prùzkumy popularity mohou zavádìt. Tady byl nejpopulárnìjší tu
Vladimír Dlouhý, tu Pavel Bém, tu Stanislav Gross. Kde dneska jsou?
Nehodno�te se podle prùzkumu popularity, hodno�te se podle výsledkù.

A zcela závìrem vám všem dvìma stùm poslancù chci popøát, abyste
vaše funkèní období, váš pobyt v této ponorce, pokládali za nejzajímavìjší
a nejužiteènìjší období vašeho života.
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latelnou touhu politických stran bez výjimky obsadit svými stranickými
funkcionáøi všechna významná místa v resortech, které jim pøipadly, a
stranickými èleny všechna nevýznamná místa vèetnì vrátných a uklízeèek.
Ten problém odbornosti, který služební zákon zdvihá, nièí dilema, èi di-
chotomii, se kterou jsme se setkávali i pøi diskusích o sestavování vlády.
Buï budete odborník, nebo budete politik. A já vám tvrdím, že mùžete být
obojí. Vzpomeòte si na dva bývalé ministry financí. Byl Alois Rašín politik?
Nepochybnì ano. Byl ekonom? Nepochybnì ano. A jeho názorový protipól
Karel Engliš byl jak politikem, tak ekonomem. Zejména ti, kdo už nìco v
životì úspìšnì øídili, a� to byla obec, mìsto nebo firma, vìdí, že tyto dvì
funkce lze splnit. Ba�a byl starosta Zlína, tedy politik, a samozøejmì, kdo by
o tom pochyboval, i velmi úspìšný podnikatel, by� na zaèátku své životní
dráhy tøikrát zkrachoval. Proto nevìøte tìm, kdo budou klást umìlou hrani-
ci mezi odborníky a politiky. Pøi troše dobré vùle lze najít lidi, kteøí splòují
obì kritéria souèasnì, a k tomu by právì mìl sloužit služební zákon.

Za druhý ze tøí zákonù, které by mìly z této dílny vyjít, pokládám zákon
o prokázání pùvodu pøíjmù a majetku. Ve vládním programovém prohlášení
se o nìm mluví pouze v kapitole Ministerstva financí a bohužel k mé lítosti,
pane ministerský pøedsedo, nebyl zmínìn v prioritách vlády. Nicménì
chceme-li úèinnì bojovat proti korupci, nic jiného nám nezbývá. Pøed
dvìma lety bylo v Nìmecku zabaveno 2120 nelegálnì získaných majetkù
podle obdobného zákona. Dost rád bych vidìl, kolik nelegálnì získaných
majetkù by bylo zabaveno v Èeské republice, kdyby obdobný zákon
koneènì platil i u nás.

Nu a koneènì tøetí zákon je zákon zákonù, tedy zákon o státním
rozpoètu. A tady pøedpokládám, že se utkám s vládou a že se utkám i s
vámi. 

Zastávám nìco, èemu se možná dá øíkat prezidentská mantra. Jediný
zpùsob, jak pøekonat enormnì vysokou nezamìstnanost, nejsou neustálé,
èasto zmatené zmìny typu aktivní politiky zamìstnanosti, kde se jenom vy-
hazují peníze bez reálného efektu. Jediný zpùsob, jak pøekonat
nezamìstnanost, jsou investice. Investice vytváøející nová pracovní místa,
a to opìt vedle krátkodobých investic i investice velkého rozsahu, které lidé
malého myšlení nìkdy oznaèují jako megalomanské projekty jenom proto,
že svým horizontem pøesahují ony fascinující ètyøi roky.

Vèera jsem byl, pøátelé, v jižních Èechách. Jakub Krèín z Jelèan a
Sedlèan vybudoval vodní dílo, jehož retenèní kapacita je vìtší než retenèní
kapacita vltavské kaskády, nehledì na to, že je to dílo, které je atraktivní
pro cestovní ruch. Kdyby tehdy v rožmberském panství vládla Strana
zelených, mìli jsme tam útulné mokøady se spoustou komárù a žádné vod-
ní dílo by nevzniklo, protože by je zelení oznaèili za megalomanský projekt.

Proto, tøebaže vím, že investice jsou otloukánkem, že investice ne-
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Dobøe, jestli je vám to jedno, ta situace, chcete jít rychle domù nebo rychle
na hokej, budiž. Já chci navrhnout pevné zaøazení bodu 72 – Aktuální situ-
ace na Ukrajinì a postoj vlády Èeské republiky po skonèení projednávání
bodu 60. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. Ještì nìkdo se chce pøihlásit k programu? Není tomu tak.

Nyní budeme hlasovat o návrhu pana poslance Stanjury o zaøazení
bodu 72 pevnì po skonèení projednávání bodu 60.

Zahajuji hlasování. Kdo je pro tento návrh? Proti?
Hlasování konèím. V hlasování poøadové èíslo 172 pøihlášeno 190

poslancù, pro 50, proti 60. Návrh byl zamítnut.

Nyní tedy pøistoupíme k projednávání bodu

60.
Žádost vlády Èeské republiky o vyslovení dùvìry

Pøedseda vlády Bohuslav Sobotka dopisem ze dne 3. února 2014
informoval pøedsedu Snìmovny, že vláda jmenovaná prezidentem republi-
ky dne 29. ledna 2014 je pøipravena pøedstoupit pøed Poslaneckou
snìmovnu a požádat ji o vyslovení dùvìry. Ústava Èeské republiky
pøedepisuje uèinit tak do 30 dnù po jejím jmenování. Programové pro-
hlášení této vlády vám bylo doruèeno v pátek 14. února tohoto roku.

Nyní prosím pøedsedu vlády pana Bohuslava Sobotku, aby se ujal
slova.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážené poslankynì,
vážení poslanci, vážená paní místopøedsedkynì, vážená vládo, dovolte mi,
abych pøed vás dnes pøedstoupil s žádostí o vyjádøení dùvìry Poslanecké
snìmovny novì vzniklé vládì. Nová vláda pøedstupuje pøed Poslaneckou
snìmovnu osm mìsícù po pádu vlády, která mìla jako poslední mandát
vzniklý z voleb. Pøedstupujeme pøed Poslaneckou snìmovnu tøi mìsíce po
volbách do Poslanecké snìmovny, které rozhodly o jejím aktuálním slože-
ní. 

Vážené poslankynì, vážení poslanci, nebudu tady teï èíst text progra-
mového prohlášení vlády. Ne že bych ten text nemìl rád nebo že bych se
jím nechtìl pochlubit. Po mnoha hodinách koalièních vyjednávání, které za
tímto textem stojí, musím øíci, že k nìmu mám dokonce i urèitý citový vztah.
Ale text programového prohlášení vlády, stejnì jako na nìj navazující text
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Dìkuji vám za vaši pozornost. (Poslanci povstávají a tleskají. Prezident
odchází za doprovodu kancléøe Poslanecké snìmovny z jednacího sálu.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dámy a pánové, v tu-
to chvíli schùzi na 15 minut pøerušuji. Dìkuji.

(Jednání pøerušeno v 11. 58 hodin do 12.15 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 12.16 hodin.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Vážené paní poslan-
skynì, vážení páni poslanci, prosím, abyste zaujali svá místa, abyste se
všichni pøihlásili identifikaèními kartami a pøípadnì mi oznámili, kdo žádá o
vydání náhradní karty.

Náhradní karty mají tito poslanci: náhradní karta è. 1 – pan poslanec
Vojtìch Adam, náhradní karta è. 3 – paní poslankynì Jana Lorencová, ná-
hradní karta è. 2 – pan poslanec Ladislav Velebný, náhradní karta è. 5 –
pan poslanec a premiér Bohuslav Sobotka.

Sdìluji, že o omluvení své neúèasti na dnešním jednání požádali tito po-
slanci: pan poslanec Ivan Gabal – zdravotní dùvody, pan poslanec Radim
Holeèek – rodinné dùvody, pan poslanec Rom Kostøica – zdravotní
dùvody, pan poslanec Michal Kuèera – zdravotní dùvody, pan Jaroslav
Lobkowicz – pracovní dùvody, paní poslankynì Nina Nováková –
zahranièní cesta, paní poslankynì Pavlína Nytrová – zdravotní dùvody, pan
poslanec Milan Šarapatka – rodinné dùvody a pan poslanec Pavel Volèík –
zdravotní dùvody.

Nyní pøistoupíme k bodu 60 našeho programu.
Z omluv tímto tedy vyjmeme paní poslankyni Nytrovou, která je

pøítomna. Další, kdo bude vyjmut z omluv, je pan poslanec Radim Holeèek,
který je taky pøítomen.

Mám zde pøihlášku s pøednostním právem pana poslance, pana
Stanïury. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Myslím, že se to skloòuje trošku jinak, to
moje pøíjmení, ale budiž.

Hezké dopoledne. Ještì než zaèneme projednávat bod 60, chtìl bych
navrhnout pevné zaøazení bodu v rámci programu této schùze.

Když si otevøete servery, mnozí z vás mají pøed sebou tablety nebo no-
tebooky, tak vidíte, že dneska znovu eskaluje situace na Ukrajinì.
(Nesouhlasné výkøiky z levé èásti sálu.) My jsme v debatì hodnì pokroèili...

Možná byste nemuseli nesouhlasnì køièet, vyjádøíte se hlasováním.
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postupuje na základì odkazu jak na koalièní smlouvu, tak na programové
prohlášení nové vlády.

Tolik jenom nìkolik málo struèných poznámek na úvod mého vystoupe-
ní k žádosti, se kterou pøedstoupila vláda Èeské republiky pøed
Poslaneckou snìmovnu.

Dovolte mi nyní, abych pøi této pøíležitosti velmi struènì okomentoval èi
podtrhl hlavní cíle politiky nové koalièní vlády.

Vláda má tøi hlavní priority, které se promítají do celého vládního pro-
gramu. Za prvé, naším cílem je realizovat takovou hospodáøskou politiku
zemì, která povede k rùstu a k prosperitì a souèasnì udrží pod kontrolou
deficit veøejných rozpoètù. Za druhé, naším cílem je pøirozenì napravit ty
nejhorší chyby, ke kterým došlo v reformách Topolánkovy èi Neèasovy
vlády zejména v oblasti zdravotnictví a zejména v oblasti sociální politiky,
zejména tam, kde utrpìly rodiny s dìtmi, zejména tam, kde utrpìli senioøi.
A za tøetí, prioritou vlády je zajištìní dobøe fungujícího státu, který se bude
chovat transparentnì, efektivnì a který zabrání rozkrádání veøejných
prostøedkù. Tohle jsou tøi klíèové priority, na kterých tato koalice stojí a pa-
dá. Tohle jsou tøi klíèové priority, od kterých se budou odvíjet i politiky jed-
notlivých resortù.

Dovolte mi nyní, vážené poslankynì a vážení poslanci, abych se tìmto
tøem prioritám vìnoval podrobnìji.

Nejprve k rozpoètové politice nové vlády, která by se mìla zamìøit na
podporu zamìstnanosti a na podporu podnikání. Platí, že v rámci nové
hospodáøské politiky nebudeme brát lidem peníze formou zvyšování danì
z pøidané hodnoty. Již na poèátku jsme se dohodli, že nová vláda daò z
pøidané hodnoty zvyšovat nebude. Nebudou se tedy opakovat trendy z mi-
nulých let, které nás dovedly do situace, že potraviny a léky máme v naší
zemi zdaòovány jednou z nejvyšších sazeb danì z pøidané hodnoty v rám-
ci Evropské unie vùbec.

Souèástí nové rozpoètové politiky je také zøejmá priorita neškrtat v in-
vesticích státu a neškrtat v prostøedcích, které jsou urèeny na platy
zamìstnancù veøejného sektoru. Protože právì plošné škrty v investicích a
plošné škrty v platech lidí, kteøí pracují pro stát a pro veøejný sektor, pod-
lomily v minulých letech hospodáøský rùst naší zemì.

Další dùležitou souèástí nové hospodáøské politiky je aktivní pøístup k
èerpání prostøedkù z Evropské unie. Je to smutné a opakovanì už to
zaznìlo – naše zemì patøí k tìm úplnì nejhorším státùm z hlediska schop-
nosti efektivnì prostøedky z fondù Evropské unie vyèerpat. 

Jestliže v loòském roce v rámci celé Evropské unie propadlo zhruba 16
miliard korun a z toho v Èeské republice to bylo 10 miliard korun, tak je to
velmi neblahý výsledek. A jestliže letos hrozí, že pøijdeme nenávratnì o 24
miliard korun, pak je to nepochybnì alarmující. A vláda se chce soustøedit
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koalièní smlouvy koalice sociální demokracie, ANO a KDU-ÈSL jsme vám
rozdali už v pátek. A myslím si, že je zbyteèné, abych teï tady ten text èetl,
protože každý z vás mìl dostatek èasu na to, aby se s ním mohl podrobnì
seznámit.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, pøedpokládám, že bìhem rozpra-
vy k programovému prohlášení vlády a k hlasování o dùvìøe vládì bude
zaznívat kritika jak zleva, tak kritika zprava. To je logická a oèekávatelná
vìc. Ve vládní koalici se spojila levo-støedovì a levicovì orientovaná
sociálnì demokratická strana, která volby vyhrála, s hnutím ANO, které je
ve støedu èi na pravém støedu politického spektra a ve volbách se umístilo
na druhém místì, a s KDU-ÈSL, které patøí mezi pravo-støedovì vymezené
politické síly. Je tedy logické, že vznik vládního programu, dohoda na ko-
alici, na obsahové náplni budoucího vládnutí musely být pøedmìtem vážné
debaty. A to, co dostáváte v podobì koalièní smlouvy a programového pro-
hlášení vlády, je prùnik programù tìchto tøí politických subjektù. Musím øíct,
že jsem rád, že se podaøilo toho prùniku dosáhnout v takto velkém rozsa-
hu, a že to je dobrý program pro fungování vlády minimálnì na jedno vo-
lební období.

Vážené kolegynì, vážení kolegové, a� už zde bude zaznívat kritika
zprava, èi zleva, myslím si, že je dùležité, abychom si všichni uvìdomili, že
naše zemì není v dobrém stavu a že ji nová vláda v dobré situaci rozhodnì
nepøebírá. V uplynulých sedmi letech se tady na vládì podílela zejména
Obèanská demokratická strana a také TOP 09. Žádná ze stran souèasné
vládní koalice nenesla v uplynulých sedmi letech vládní odpovìdnost tak,
aby se mohla reálnì podílet na exekutivním rozhodování, a žádná z tìchto
stran nebyla souèástí hlasovací vìtšiny, která mohla v této Poslanecké
snìmovnì mìnit zákony.

Jsem si vìdom toho, že se nepochybnì objeví argumenty, které
budou hovoøit o tom, že vládní programové prohlášení je pøíliš obecné a
že neobsahuje potøebné podrobné informace. Nepochybnì to tak je a
myslím si, že vládní program je vždy pøedevším obecný rámec, který
definuje smìr, který definuje cestu, který definuje strategii pøíští vlády.
Podrobnosti bude obsahovat legislativní plán vlády. Podrobnosti budou
obsahovat plány nelegislativních úkolù, které vláda pøed sebou bude
mít, akèní plány, strategie. Koneckoncù podrobnosti bude obsahovat i
návrh zákona o státním rozpoètu na pøíští rok, který vzápìtí nová vláda
zaène pøipravovat.

Myslím si, že je také dùležité øíci, že ten text, který jste dostali, a ty dva
texty, které jsou souèástí programového prohlášení vlády, nejsou v rozpo-
ru, ale vzájemnì se doplòují a vzájemnì na sebe odkazují. A jestliže v pro-
gramovém prohlášení vlády nejsou uvedeny všechny podrobnosti a jsou u-
vedeny v textu koalièní smlouvy, pak je to takto v poøádku, protože koalice
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lem v rámci hospodáøské politiky, je péèe o infrastrukturu. Tím vždycky
všichni zaèínají. Øíkají stát má základní povinnost starat se o budování in-
frastruktury a na prvním místì se zmiòuje infrastruktura dopravní.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, letošní rok je po øadì let prvním
rokem, kdy se nezahajuje výstavba jediného nového úseku dálnice ne-
bo rychlostní komunikace. To není chyba této vlády, která je ve funkci o
nìco déle než 14 dní. To je problém fungování státu, Øeditelství silnic a
dálnic, toho, že se ministøi dopravy støídali jako ponožky, že tady není
vyhovující legislativa, která by umožòovala stavìt klíèové dopravní in-
vestice, zajistit standardní fungování státu v této oblasti. Když se po-
díváte na mapu naší zemì, podíváte se na to, jak zoufale se nám nedaøí
propojit se se sousedy, což je základní a logická vìc, kterou bychom
mìli udìlat jako vláda, to znamená podpoøit trh práce tím, že budeme
mít dálnièní spojení s Rakouskem, více variant spojení se Slovenskem,
spojení s Polskem, s Nìmeckem, zoufale se to dlouhé roky nedaøí. Vláda
se na to musí soustøedit, aby to nebyla jenom fráze, abychom neustále
jenom neopakovali: ano, dopravní infrastruktura, vláda se o to postará.
Nesmí to být jenom fráze. My jsme proto v programovém prohlášení
zmínili nìkteré klíèové stavby. Já vím, že mohou vystoupit poslanci a
poslankynì z jiných regionù a øeknou: vy jste tam nezmínili náš obchvat,
vy jste nezmínili naši rychlostní komunikaci. To neznamená, že by jim
vláda nechtìla vìnovat pozornost, to ale znamená, že chceme urèitou
prioritizaci tìch investic, a budeme se zejména dívat na to, jak jsou
stavby pøipraveny a co se pro urychlení pøípravy dá udìlat. Tolik po-
známka k dopravní infrastruktuøe.

Když mluvím o veøejných investicích, chci také zmínit, že je pro nás
dùležité investovat do zateplování veøejných budov, energetických úspor
firem a domácností a že v tomto vidíme dùležitou roli prostøedkù z
operaèního programu Životní prostøedí.

Vláda chce podpoøit vzdìlávání. To, co máme na mysli a co velmi èasto
nefunguje, a lidé jsou nespokojeni s tím, jak se utrácejí veøejné peníze, jsou
prostøedky, které se investují do støedního školství, prostøedky, které se in-
vestují do uèòovského školství. Velmi èasto slyším, a vèera jsem to slyšel
znovu na debatì s podnikateli, že vláda za peníze daòových poplatníkù vy-
chovává budoucí nezamìstnané, že ta struktura oborù neodpovídá
potøebám trhu práce. A já si nemyslím, že to je proto, že by to kraje
nechtìly. Já si nemyslím, že to je proto, že by to nebylo napsáno ve všech
koncepcích, ale nikdy se to nedotáhlo do konce. Myslím si, že Ministerstvo
školství v minulých letech trošku høešilo na to, že se pøevedla kompetence
odpovìdnosti za støední školství na kraje, a pøestalo krajùm v této vìci
pomáhat, pøestalo vést dialog se zamìstnavateli. A to byla chyba.
Pokládám za strašnì dùležité, abychom se podívali na uèòovské školství,

-  -

na to, aby odvrátila tato rizika, odvrátila toto nebezpeèí a zajistila,
že peníze, které èerpáme z Evropské unie, budou využity, ale budou vyu-
žity efektivnì, to znamená na projekty, které do budoucna posílí konkuren-
ceschopnost Èeské republiky, které podpoøí podnikání a podpoøí tvorbu
nových pracovních míst.

Èastá otázka, kde na to vezmeme, èastá otázka, kde má vláda
prostøedky na realizování svých rozpoètových priorit, se z velké èásti dá
zodpovìdìt – chceme efektivnì a dobøe využít peníze, které budeme
masivnì dostávat ještì v pøíští letech jako zemì, která i v pøíštích letech
bude èistý pøíjemce prostøedkù z Evropské unie, a mùžeme tedy poèítat s
tím, že tyto zdroje budou doplòovat zdroje, které má k dispozici náš
národní rozpoèet.

Chceme v rámci nové hospodáøské politiky zmìnit vztah vlády k
investorùm. K tìm, kteøí chtìjí investovat. A je jedno, jestli jsou to domácí
investoøi, nebo jsou to zahranièní investoøi. Vláda musí poskytovat kvalitní
servis. To, že to nebude jednoduchý boj, ukazuje i situace kolem investice
spoleènosti Amazon, kde vláda velmi intenzivnì podporuje samosprávy a
snaží se vytvoøit podmínky pro to, aby jak samospráva v obci Dobrovíz, tak
samospráva ve mìstì Brno mohla s investicí tohoto typu vyjádøit svùj sou-
hlas. Ale nejde jenom o Amazon, já jsem pøesvìdèen o tom, že vláda mu-
sí velmi aktivnì podporovat velké investièní projekty, a to zejména tam, kde
máme dlouhodobý problém s vysokou nezamìstnaností, a tam, kde máme
už pøipravené prùmyslové zóny napojené na dopravní infrastrukturu.

Proto také jasnì øíkám, že pokud jde o aktivní politiku státu, pokud jde
o politiku CzechInvestu, který se musí vzpamatovat z toho útlumu, ve
kterém byl v minulých letech, chceme myslet na Moravskoslezský kraj,
chceme myslet na Ústecký kraj, kde jsou dlouhodobì velké strukturální
problémy a bohužel nejsou za námi. Øada tìch strukturálních problémù
doøešena nebyla. Mám na mysli zejména otázku útlumu tìžby uhlí v obou
tìchto regionech a tam musí vláda být dostateènì aktivní.

Když jsem hovoøil o investicích, chci také krátce mluvit o exportu. Naše
zemì je exportnì orientovaná. Jsme v zásadì exportnì orientovaní na
zemì eurozóny a sdílíme s eurozónou její ekonomický osud. V našem záj-
mu je ale nepochybnì diverzifikace exportu, to znamená snaha uspìt s na-
ším zbožím a s našimi službami i mimo Evropu na rychle rostoucích trzích.
A tam je potøebná dobrá ekonomická diplomacie. Tam je potøebná dobrá
koordinace jednotlivých státních institucí, tak aby skonèily kompetenèní
spory a zaèala intenzivní práce na podpoøe našeho exportu, vèetnì otáz-
ky, která s tím souvisí, investic tady v Èeské republice, otázky vízové poli-
tiky, abychom zbyteènì nebránili možnosti hospodáøské spolupráce mezi
námi a rychle rostoucími ekonomikami.

To, co vláda mùže udìlat, a to, co je ve skuteènosti jejím dùležitým úko-
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ticích do vìdy, výzkumu, inovací. A to, co potøebujeme, je kvalita v této
oblasti, efektivita, abychom vìdìli, že podporujeme špièková vìdecká
pracovištì, že tady jsou špièkové vysoké školy, které jsou schopny dìlat
aplikovaný výzkum, že to je aplikovaný výzkum, který potøebuje prùmysl,
který potøebuje hospodáøství. To znamená, budoucnost je – a my ji
vytváøíme už teï a základy klademe i v tìchto letech – v investicích do
vìdy, výzkumu a inovací.

Chci také øíci, když už mluvím o rozpoètu a hospodáøské politice – vláda
stojí o sociální dialog. Já to øíkám proto, že to není samozøejmost. V minu-
lých letech sociální dialog nefungoval. Bylo to èasto i tak, že po tripartitì se
dìlaly tiskové konference, byly pøestøelky mezi vládou na jedné stranì a
odbory a zamìstnavateli na stranì druhé. Byla to chyba, protože v tìch
pøestøelkách øada dobrých nápadù zapadla a øada dobrých nápadù z tri-
partity se nikdy nedotáhla do konce. Vláda má dobrou vùli vést dialog s od-
bory. Vláda je pøipravena vést dialog s firmami, se zamìstnavateli, s jejich
reprezentací a vìøím, že spoleènì budeme pracovat na odstraòování
bariér na cestì hospodáøského rùstu. A chtìl bych vás požádat, poslanci
a poslankynì, o jedno. Až pøijdeme do Poslanecké snìmovny s návrhy
zákonù a budou to návrhy zákonù, které podpoøí tripartita jako celek, a-
byste tento argument vnímali jako velmi silný argument, protože pokud se
dokáže reprezentace zamìstnavatelù a zamìstnancù na nìèem shodnout,
pak je to signálem celospoleèenské shody a potøebnosti takových zmìn.

A poslední poznámka k hospodáøské politice nové vlády, než se dosta-
nu k tématu è. 2, a to je náprava chyb v reformách, vazba na hospodaøení
veøejných rozpoètù a pøijetí spoleèné evropské mìny. Já jsem pøesvìdèen,
že by vláda, by� bude klást dùraz na investice, by� bude klást dùraz na
zamìstnanost, by� bude napravovat nìkteré chyby, které se staly v sociál-
ní politice v minulých letech, mìla udržet deficit veøejných rozpoètù pod 3
% HDP. Dokážu si pøedstavit jedinou situaci, kdy by tento závazek vláda
dodržet nemìla, a to by byla situace, kdybychom se znovu propadli do
hospodáøské recese, které jsme museli èelit v uplynulých letech. Ano, po-
kud je recese, pak je diskuse, zdali má být tøíprocentní limit dodržován.
Pokud recese není, a já vìøím, že v pøíštích letech nebude a že naše zemì
má pøed sebou dobré období hospodáøského rùstu a že vláda k tomu
pøispìje, pokud roste ekonomika, pak by vláda mìla usilovat o dodržení li-
mitu maximálnì tøíprocentního deficitu veøejných rozpoètù. Proè to øíkám?
Protože celkový veøejný dluh naší zemì už je na jiné úrovni, než byl pøed
sedmi lety. Je kolem 48 % hrubého domácího produktu. Pro to, abychom
si neznemožnili pøijetí spoleèné evropské mìny, si musíme dávat velký po-
zor, abychom nepøekroèili hranici 60 % hrubého domácího produktu. A
když mluvím o euru, vláda by mìla aktivnì pokraèovat v pøípravì na jeho
pøijetí. A jako souèást pøípravy na pøijetí spoleèné evropské mìny vnímám
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abychom se podívali na støední školství a propojili je s potøebami trhu
práce. Tohle mùže pomoci.

Další téma, které chci zmínit, je otázka podpory malého a støedního
podnikání. My jsme pøesvìdèeni – a myslím si, že nikdo by nemìl hrozit
živnostníkùm tím, že je snad nová vláda chce pøipravit o daòové paušály,
že je snad nová vláda chce zatížit nìjakými odvody, které je pošlou na
úøady práce. Tak to není. Ale daòové paušály jsou nástrojem snižování ad-
ministrativního zatížení, nemìly by být nástrojem daòové optimalizace, a
ony se bohužel tím nástrojem daòové optimalizace trošku staly. Ale
rozhodnì platí, že vláda nechce komplikovat život malým øemeslníkùm,
malým živnostníkùm, zvyšovat odvody nebo redukovat možnosti
výdajových paušálù, a chceme hledat možnosti, jak dále omezovat byro-
kracii a snižovat administrativní zatížení.

Když mluvím o podnikatelském prostøedí a o infrastruktuøe, dùležitou
souèástí infrastruktury, která ovlivní budoucí prosperitu a zamìstnanost – a
teï ještì stále mluvím o nové hospodáøské politice –, je otázka energetické
politiky státu. Ty tendence a trendy jsou v programovém prohlášení
naznaèeny. Vláda se hlásí k potøebì postavit nové jaderné zdroje v naší ze-
mi tak, abychom se po roce 2035 nedostali do pozice zemì závislé na do-
vozu, na výrazném masivním dovozu elektrické energie.

Ale to, na èem nám záleží, je otázka cen elektrické energie pro domác-
nosti, pro lidi a pro firmy. A tady nebudeme rozhodovat sami. Jsme
souèástí Evropy. A já chci øíci, že vláda bude jednat v Evropì tak, abychom
z naší zemì a z Evropy vùbec nevyhnali prùmysl. Chci øíci, že budeme jed-
nat tak, abychom pøirážkami za obnovitelné zdroje dále nezdražovali úèty
za elektøinu, které platí domácnosti. 

Já si myslím, že regulace energetického trhu se v Evropì v uplynulých
letech pøíliš nepovedla a je to trošku chaos, protože se kombinují povolen-
ky a kombinují se dotace na obnovitelné zdroje. Všichni vidíme, jak vypa-
dá cena silové energie, ale domácnosti to necítí, firmy to necítí prostì pro-
to, že i když klesá cena silové energie, tak rostou pøíplatky za obnovitelné
zdroje. Naše energetická koncepce bude myslet na ceny elektrické ener-
gie, za prvé abychom nepoškodili prùmysl a domácnosti a za druhé aby-
chom jednali odpovìdnì vùèi budoucnosti a neocitli se v zemi, která bude
totálnì závislá na dovozu elektrické energie.

Když mluvíme o budoucnosti a odpovìdnosti vlády a o rùstu v pøíštích
letech, já myslím, že se shodneme, a doufám, že alespoò na této vìci, od-
leva doprava a zprava doleva, že budoucí prosperita naší zemì nebude
založena na snižování mezd, abychom se podbízeli mzdám, které jsou v
Rumunsku nebo v Bulharsku. Nebude založena na snižování daní, protože
jako Èeská republika nemùžeme konkurovat daòovým rájùm, ale budoucí
konkurenceschopnost musí být založena na investicích do vzdìlání, inves-
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velkou èást valorizace. Všichni z nás se setkali s tím velkým znechucením
s valorizací ve výši 45 korun, která byla v prùmìru poskytnuta od zaèátku
letošního roku. Nová vláda chce na tuto situaci reagovat. Chceme reago-
vat na to, že se zvyšuje podíl seniorù, kteøí jsou odkázáni na dávky hmotné
nouze. Proto je naším cílem vrátit se k plné valorizaci penzí podle inflace.
Chceme také, aby bylo zrušeno poškození pracujících dùchodcù, a rádi
bychom obnovili slevu na dani, kterou v minulosti pracující dùchodci do-
stávali.

Pokud jde o opatøení, která ještì smìøují k posílení sociální soudržnosti
spoleènosti, chci zmínit zákon o sociálním bydlení, chci zmínit snížení danì
z pøidané hodnoty na léky, knihy, dìtské pleny a umìlou dìtskou výživu.
Zrušíme také druhý pilíø v rámci dùchodové reformy. Chceme upravit
pravidla pro pøiznání pøíspìvku na péèi a invalidní dùchody tak, aby
spravedlivì zohledòovaly skuteèný zdravotní stav. Chceme prosadit zákon
o zálohovém výživném a jsme pøipraveni po jednání v tripartitì pravidelnì
postupnì zvyšovat minimální mzdu tak, aby se pøiblížila 40 % prùmìrného
platu v naší zemi. 

Tolik velmi struènì k nìkterým klíèovým opatøením, která má nová vláda
pøipravena na to, aby zmírnila situaci nìkterých skupin, které byly silnì po-
škozeny reformami minulé vlády. A tady nemluvím jenom o sociálnì sla-
bých, ale mluvím také o støedních vrstvách, které na ty minulé reformy velmi
silnì doplatily.

A koneènì, vážené poslankynì, vážení poslanci, k tøetí èásti priorit,
které jsem zmínil. Jak už bylo øeèeno, a setkáváme se s tím na každém kro-
ku, lidé si v minulých letech pomalu museli zaèít zvykat na to, že sice platí
stále vyšší danì, ale dostávají stále horší veøejné služby. To je stav, který
chce nová vláda zmìnit. Naším cílem je øádné fungování státu. Obèané by
mìli získat jistotu, že za své danì dostanou kvalitní a dostupné veøejné slu-
žby, a my proto podpoøíme opatøení, která povedou k efektivnímu, trans-
parentnímu a racionálnímu hospodaøení s veøejnými penìzi. Naším cílem je
fungující sociálnì i ekologicky orientovaná tržní ekonomika. Ale pro to, aby
stát obèanùm mohl dobøe sloužit, je nutno prosadit øadu opatøení.

Zaèal bych zákonem o státní službì. To je takový Godot, na kterého
všichni na naší politické scénì èekáme dvanáct ètrnáct let. Stále ten Godot
nepøišel. Chci deklarovat vùli této vlády prosadit zákon tak, aby platil od 1.
ledna pøíštího roku. Myslím si, že je poctivé, aby vláda, která má ve svém
programu zákon o státní službì, sama na sebe vztáhla omezení, která tento
zákon pøinese. Ne že to bude platit až pro ty další vlády, ne že se s tím bu-
dou muset vyrovnávat další politické garnitury, ale vztáhnout omezení toho
zákona již na tuto vládu. To vám chci slíbit. Novela je v Poslanecké
snìmovnì. Jakmile se shodneme na pozmìòovacích návrzích, mìl by to
být zákon, který musí platit. O co se jedná? Jedná se o to, aby až budou
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také pøistoupení k fiskálnímu paktu na úrovni EU. S vylouèením tìch èlánkù,
které by nám mohly komplikovat aktivní hospodáøskou politiku v tìchto le-
tech, si myslím, že se ÈR mùže k fiskálnímu paktu velmi rychle pøipojit, a
bude to jedno z témat, kterými se jako prvními bude zabývat nová vláda,
pokud získá dùvìru pøi hlasování v Poslanecké snìmovnì.

Tolik, vážené poslankynì a vážení poslanci, nìkolik poznámek na vrub
nové hospodáøské a rozpoètové politiky vlády.

Nyní mi dovolte, abych se vìnoval druhé prioritì, kterou jsem na
zaèátku oznaèil, a to je snaha napravit alespoò nìkteré chyby v reformách
Topolánkovy a Neèasovy vlády. Víte, my nemùžeme vrátit všechno do sta-
vu, v jakém to bylo pøed sedmi lety. Tam, kde mì to mrzí nejvíce, u zdanìní
daní z pøidané hodnoty, protože když pøed sedmi lety nastupovala tehdy
pravicová vláda, tak jsme platili, když jsme nakupovali potraviny a léky, daò
státu ve výši 5 %, dnes platíme 15 %. Nedá se to v tuto chvíli jednoduše a
rychle vrátit zpátky. Stejnì tak se nedají napravit úplnì všechny chyby a
škody, které se odehrály v uplynulých sedmi letech. Bude to vyžadovat po-
stupné kroky, které budou v souladu s rozpoètovými možnostmi zemì. Ale
vládní koalice se dohodla na nìkolika konkrétních opatøeních, kterými
chceme jasnì vyslat signál, že nám záleží na sociálnì soudržné
spoleènosti, že nechceme, aby úspìch jednìch byl placen na úkor dru-
hých, že chceme, aby v naší zemi byla solidarita mezi tìmi bohatšími a
chudšími, mezi zdravými a nemocnými, mezi mladými a starými. Jde nám
o to, abychom omezili nespravedlivá a sociálnì tvrdá opatøení, která byla v
minulých letech pøijata a zasáhla hlavnì rodiny s dìtmi, seniory a také
zdravotnì postižené. Proto udìláme nìkolik následujících krokù.

Za prvé. Chceme zvýšit podporu rodin s dìtmi. Navrhneme zvýšení sle-
vy na dani na dítì. Chceme také obnovit porodné i na druhé dítì, protože
si myslíme, že politika jednoho dítìte, která tady byla praktikována v minu-
lých letech v podobì vyplácení porodného, skuteènì v naší demografické
situaci není namístì. Tato opatøení chceme smìøovat na podporu pracu-
jících rodin s dìtmi, protože si myslíme, že v minulých letech pracující
rodiny s dìtmi hodnì zaplatily kvùli úsporným opatøením, která prosazova-
ly minulé vlády.

Zrušíme postupnì poplatky ve zdravotnictví s výjimkou platby na poho-
tovosti. Už v letošním roce jsme se shodli na tom, že nepøipustíme obno-
vení poplatku za pobyt v nemocnici, a od pøíštího roku bychom rádi zrušili
i poplatky v ambulancích a v lékárnách. Chceme ale výpadky systému
zdravotnictví kompenzovat, to znamená, že budou pøipraveny kompenza-
ce a stát se na tìchto kompenzacích bude muset jednoznaènì podílet.

Mluvil jsem o seniorech. Já myslím, že nejvìtší úder, který senioøi do-
stali, byla zmìna systému valorizace penzí, to, že se zaèala ignorovat cel-
ková výše inflace a brala se v potaz pouze z jedné tøetiny. Senioøi pøišli o
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dokud neodstraní odvody, tak nemá právo jít za obèany s otázkou
„obèané, potøebujeme dodateèné zdroje do státního rozpoètu“. Dokud se
to nestane, tak vláda takové oprávnìní podle mého názoru nemá.

Konkrétnì jenom nìkolik málo pøíkladù. Elektronická evidence tržeb. Vy
víte, že o registraèních pokladnách se v naší zemi mluví, mluví, mluví. Už
byl zákon pøijatý, nakonec byl zrušený. My chceme novou generaci pokla-
den ve formì terminálù, které budou on line propojeny s Ministerstvem fi-
nancí a budou elektronicky evidovat tržby. Na Slovensku ten systém,
doplnìný o úètenkovou loterii, by� zatím krátce, ukazuje výrazné výsledky
z hlediska zlepšení výbìru danì z pøidané hodnoty.

V programu navrhujeme snížení limitu pro hotovostní platby.
Navrhujeme tam zákon o prokazování pùvodu majetku. Opìt vìc, o které
se roky a roky mluví. Žádná vláda ho nedotáhla do konce, jenom se vž-
dycky poukazuje na kauzy, na podivné pøípady náhlého zbohatnutí a vž-
dycky to doprovodí ten povzdech: No kdybychom mìli zákon o
prokazování pùvodu majetku, to by to bylo jiné. Souhlasím, bylo by to jiné.
Ale prosím, už ho proboha schvalme, a� platí co nejdøíve. Já vìøím, že vláda
co nejdøíve ten zákon pøedloží do legislativního procesu a ideálnì od
pøíštího roku by tady takový zákon mìl platit. Bavíme se o obnovení finanèní
policie. Bavíme se o zlepšení koordinace práce policie, daòové správy,
celní správy a Finanèního analytického útvaru.

Když mluvím o zlepšení hospodaøení státu, jde také o to, zlepšit
hospodaøení s jeho majetkem. A nejde jenom o evidenci, jde také o efek-
tivní využívání státního majetku. Jak je možné, že na jednu stranu se de-
klaruje, že se snižuje poèet zamìstnancù státní správy, ale souèasnì stát
není schopen se zbytného majetku zbavovat? To znamená, že administra-
tiva, která by se mìla teoreticky snižovat, tak vyplòuje stále stejné množst-
ví státních a veøejných budov. Pokládáme za dùležité prosadit systém
zveøejòování smluv uzavíraných ve veøejném sektoru.

Pokud zmiòujeme dobøe fungující stát a veøejné služby, dobøe fungující
úøady práce a aktivní politiku zamìstnanosti. Víte, aktivní politika
zamìstnanosti je nìco, co je v moderní zemi potøeba. A když se podíváte
na ty státy, které v Evropì mají lepší èísla v nezamìstnanosti, než je má
Èeská republika, a podíváte se, kolik dávají penìz na aktivní politiku
zamìstnanosti, tak je to násobnì více, než je to v Èeské republice. Dám
konkrétní pøíklad Rakouska. Rakousko je zemì, která je nám blízká. Dávají
zhruba 2 % hrubého domácího produktu na aktivní politiku zamìstnanosti
a trvale mají lepší výsledky z hlediska nezamìstnanosti než Èeská repub-
lika. My dáváme pùl procenta hrubého domácího produktu. Èili nová aktiv-
ní politika zamìstnanosti zamìøená zejména na skupiny, které jsou hendi-
kepovány na trhu práce, na absolventy bez praxe, na ženy po rodièovské
dovolené nebo na lidi starší padesáti let.
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další volby do Poslanecké snìmovny, už tady byla ošetøena rizika
politických obmìn odborného aparátu ministerstev. A to si myslím, že
bychom mìli spoleènì prosadit.

Za druhé. Když se mluvilo o plýtvání veøejnými penìzi – potøebujeme
zlepšit systém veøejné kontroly. A já tady nemluvím jenom o Nejvyšším
kontrolním úøadu. Ono se neustále øíká a vytváøí se iluze, že se problém
vyøeší tím, že rozšíøíme pravomoci NKÚ. Udìlejme to. Rozšiøme pravomoci
NKÚ a vláda s tím ve svém programu poèítá. Ale my potøebujeme
pøedbìžnou kontrolu. My potøebujeme prùbìžnou kontrolu.
Nepotøebujeme jenom, abychom se dozvídali, jak ty vìci dopadly špatnì,
jak se peníze promrhaly. My potøebujeme zastavit plýtvání penìzi pokud
možno ještì pøedtím, než k tomu dojde. To znamená posílit informaèní sys-
témy, posílit kontrolní systémy v rámci všech veøejných úøadù, tak aby se
kontroloøi nebáli, aby nebyli politicky závislí a aby tady byl pøístup k
informacím. Potøebujeme omezit drahý outsourcing. To je vìc, která se ta-
dy ve státní správì rozbujela v minulých letech, nejenom ve státní správì,
také v nìkterých mìstech s velkým rozpoètem, a ukazuje se, že likvidace
vlastních pracovníkù, propouštìní vlastních zamìstnancù a najímání si slu-
žeb ve formì outsourcingu vždycky nepøináší úspory. A nìkdy to dokonce
pøináší zvýšení výdajù. A tady se vláda nemilosrdnì musí na otázku out-
sourcingu podívat, a pokud zjistíme, že zajiš�ování právních služeb,
rùzného poradenství jsme schopni zorganizovat lépe prostøednictvím vlast-
ních pracovníkù veøejného sektoru, tak prosím skonèeme s touto praxí, pro-
tože je drahá a protože se státu nevyplatí.

Potøebujeme také zlepšení hospodaøení státních firem a odstranìní
penìzovodù, které byly kolem nich velmi èasto nastavìny. Vìøím, že v
tomto vládì nepochybnì také pomùže policie, že jí v tom pomùže státní za-
stupitelství. Øada vìcí se provìøuje a šetøí. Jen tak dál! A� se to provìøí, a�
se všechny tyto vìci vyšetøí. Myslím, že je potøeba, aby øada tìch pøípadù
byla zviditelnìná, aby lidé vidìli, co se odehrávalo, aby se to už nikdy ne-
mohlo opakovat. Stát musí pøesnì vìdìt, co se ve státních firmách dìje.
Musí kontrolovat jejich hospodáøský stav, a pokud ten hospodáøský stav
není uspokojivý, musí provádìt personální a organizaèní zmìny.

Další téma, které chci zmínit a které souvisí s fungováním státu – ale ono
to souvisí také s tou otázkou, kde na to vezmete, a já už jsem na ni zèásti
odpovìdìl –, je vìc boje proti daòové nepoctivosti, proti zlodìjnám,
podvodùm, proti tomu, že nìkdo profituje na úkor nìkoho jiného, proti to-
mu, že je tady nerovné podnikatelské prostøedí, protože na jedné stranì
máte podnikatele, který má vše splnìno, zaplaceno, a na druhé stranì
máte podnikatele, který šidí a díky tomu má nižší ceny. To si myslím, že
není v poøádku. Daòové úniky a boj proti nim jsou jedna z klíèových priorit
vlády. Mimo jiné i proto, že podle mého názoru dokud vláda neucpe díry,
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Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu premiérovi
a zahajuji tímto rozpravu, do které se s pøednostním právem nyní pøihlásil
pan poslanec Filip. Po nìm se pøipraví pan poslanec Kalousek. Prosím,
pane poslanèe.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
vážený pane pøedsedo vlády, èlenové vlády, paní a pánové, dovolte mi, a-
bych se vyjádøil k otázce dùvìry vlády Èeské republiky a pùjèil si jedno té-
ma, které jsem musel, chtì nechtì, tady pøednášet v roce 2006.

Volby v roce 2013 mìly znamenat velkou nadìji pro Èeskou republiku
a lidé se v tìch volbách rozhodovali pro odmítnutí urèitých postupù, které
tady po roce 2006 byly zavedeny. V každém pøípadì Komunistická strana
Èech a Moravy po ustavení vlády je v tomto ohledu nejsilnìjším opozièním
klubem Poslanecké snìmovny. Ale otázka dùvìry je otázka nejen ústavního
institutu, to znamená dùvìry více než 101 poslancù v Poslanecké
snìmovnì, ale je to také otázka dùvìry obèanù ve vládu, v parlament a ve
stát nebo v jeho instituce. Pan pøedseda vlády øekl, že by stál o to, aby se
obnovila dùvìra obèanù Èeské republiky ve stát. To ovšem není otázka
dùvìry v tom ústavním smyslu, nebo chcete-li, smyslu parlamentním. Je to
otázka dùvìryhodnosti tìch institucí, které pøedstavujeme pøed veøejností.
Získat dùvìru u obèanù je pøece jen nìco složitìjšího a také to má jiné pa-
rametry než vyjádøení více než 101 poslance. Koalice má více než 101
poslancù a je nepochybné, že by tedy mìla sama v sobì najít dostatek sil
na to, aby dùvìra ve vládu Èeské republiky byla pøijata. To ovšem zname-
ná, že vláda by se mìla vrátit nejen k programovému prohlášení, ale také
k tomu, jak bude schopna jednotlivé sliby vyplnit.

V tomto ohledu jsem trochu zklamán vládním prohlášením, protože ze-
jména sociální demokracie, a KSÈM je kritikem této vlády zleva, opustila
øadu programových bodù a nechala si vnutit program, který posunuje
vládu Èeské republiky proti výsledku voleb výraznì do pravého støedu ne-
bo zcela napravo. Mohl bych vzpomenout to téma, které je zcela zásadní
pro Èeskou republiku a které hýbalo pøedvolební kampaní a nepøestalo s
ní hýbat ani po volbách, a to je otázka církevních restitucí, nebo takzvaných
církevních restitucí, lépe øeèeno daru Èeské republiky církvím za nìco, co
lze snadno zpochybnit, že nìkdy tìmto církvím patøilo. Nechtìjte, abych
vypoèítával jednotlivé žádosti a spojoval je s daty vzniku tìch církví nebo s
daty vzniku tìch staveb, o které je dnes žádáno, které nemají nic
spoleèného ani s rokem 1948, ani s rokem 1960, dokonce ani s rokem 1970
nebo 1980. A mluvím o odborných uèilištích, o bytových domech a
ostatním.

Co mì zarazilo nejvíc a nechápu to, že se ve vládním prohlášení
nijakým zpùsobem nevymezuje, a dokonce ani pøedseda vlády to nevzpo-
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Pokud jde o zlepšení fungování státu, chci zmínit také otázku
dostupných mateøských školek, chci zmínit otázku efektivního zdravotnictví
a transparentního fungování zdravotních pojiš�oven, posílení ochrany
spotøebitele vèetnì garance toho, že lidé budou dostávat v obchodech
kvalitní potraviny. Chci zmínit omezení lichvy a zvùle soukromých exekutorù
v nové legislativì, kterou chce vláda pøedložit. Chci zmínit boj se sociálním
vylouèením. Chci zmínit stabilizaci policie, silnou pozici státních zástupcù,
nezávislost justice. Chci zmínit posílení práv obèanù vèetnì pøijetí obecné-
ho zákona o referendu.

A koneènì, pokud má zemì dobøe fungovat, pokud má vláda být
schopná nìco prosadit, mimo jiné vyjednat v rámci Evropské unie, mimo
jiné prosadit naše národní zájmy, tak musíme výraznì zlepšit naši povìst,
kterou ve svìtì máme – u sousedù, v Evropské unii, v mezinárodním
spoleèenství. 

O Èeské republice by se nemìli naši pøátelé dozvídat jenom tehdy, po-
kud vetujeme nìjakou integraèní snahu na úrovni Evropské unie nebo po-
kud tady zrovna vláda padne v souvislosti se skandály. Potøebujeme zvýšit
náš vliv v Evropì, abychom byli schopni lépe prosadit naše národní zájmy,
a to znamená, že nemùžeme stát stranou, a to znamená, že se aktivnì
musíme zúèastnit debaty o tom, jaká Evropa v pøíštích letech bude.

Vážené poslankynì, vážení poslanci, tohle byly tøi klíèové priority, které
vláda má. Tohle jsou tøi klíèové priority, které se prolínají celým vládním pro-
gramem. Nová hospodáøská politika zamìøená na rùst, prosperitu a nová
pracovní místa, náprava chyb, které se staly v reformách Topolánkovy a
Neèasovy vlády, a dobré fungování státu, øádné a transparentní
hospodaøení s penìzi daòových poplatníkù. Tyto tøi priority bude nová
vláda prosazovat, pokud získá vaši dùvìru.

Rádi bychom obnovili dùvìru lidí ve stát. Obnovili dùvìru obèanù, ale i
podnikatelù v šance naší zemì na prosperitu. Rádi bychom vrátili našim
obèanùm dùvìru v politiku a demokratický systém. Nová vláda je, vážené
poslankynì, vážení poslanci, pøipravena uèinit vše pro to, aby se obèané
cítili v naší zemi spokojenì, aby se cítili svobodnì, ale aby se také cítili
dùstojnì a cítili se i bezpeènì. Aby se lidé za svùj stát nemuseli stydìt, a
naopak na nìj mohli být hrdi. Nebude to jednoduchý úkol, ale jsme
pøipraveni pro jeho splnìní uèinit maximum. Rovnìž jsme pøipraveni, a to
chci zdùraznit, v zájmu zlepšení situace v naší zemi vést dialog. Vést dia-
log s opozicí tady na pùdì Poslanecké snìmovny, vést dialog s odbornou
veøejností, s obèanskými iniciativami, s obèany, se všemi, kdo stejnì jako
my usilují o stabilní a prosperující Èeskou republiku.

Vážené poslankynì a vážení poslanci, žádám vás tímto o vyjádøení
dùvìry nové vládì Èeské republiky. Dìkuji. (Potlesk.)
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skou samosprávou. Neustále jsme svìdky debaty o rozpoètovém urèení
daní, a byli jsme svìdky mnohokrát, a pøipomnìl bych to od roku 1995 pøes
rok 2006, 2008 pøes rok 2011 k tomu, že když centru chybìly peníze, tak
se to udìlalo na úkor obcí a krajù. A v tomto ohledu je. øekl bych. málo
platné, že pan pøedseda vlády ve svém projevu alespoò upøesnil to, jakým
zpùsobem se chce chovat vláda vùèi krajùm v oblasti vzdìlávání.

Dovolte mi, abych ještì pøipomnìl, že mì trochu mrzí, a oèekával jsem
pøece jen zásadní zmìnu proti minulosti v oblasti zahranièní politiky. O
zmìnách v zahranièní politice vlády Èeské republiky se nedoèteme témìø
nic. Protože je potøeba si uvìdomit, že Èeská republika je souèástí nejen
Evropské unie, ale i ostatních mezinárodních institucí, a mìli bychom
alespoò pøestat uvažovat o tom, že se zapojíme do jakéhosi podivného
prostoru a nerespektujeme, že už není bipolární svìt dávno. Jednopolární
svìt dávno skonèil, nebo nedávno skonèil, a my bychom se mìli nìjakým
zpùsobem podílet na budování multipolárního svìta. To mi vážnì v pro-
gramovém prohlášení chybí a byl bych rád, kdybychom v tìchto debatách
mohli pokraèovat, protože podle mého soudu je to také otázka schopnosti
Èeské republiky pøinést svùj díl k tomu, èemu øíkáme, že je základní
bezpeènostní architektura OSN a její Rady bezpeènosti. V tomto ohledu
alespoò distanc od toho, že Èeská republika hlasuje napøíklad jenom se
Saúdskou Arábií, Katarem, pøípadnì nìjakými ostrovními státy, a ocitne se
na chvostu zahranièní politiky v celém Valném shromáždìní OSN. A ne-
myslím tím jenom otázku hlasování o Palestinì, která byla skuteènou
ostudou. Èekal jsem od ministra zahranièí, že si pøece jen do vládního
prohlášení nìco dùraznìjšího pøipraví.

Co mì možná mrzí z pohledu obèanù Èeské republiky výraznì, je, že
jsem èekal jiný tón v oblasti zdravotní politiky, v oblasti sociální politiky. Ale
oèekávám, že vláda bude plnit alespoò ty sliby, které tam jsou, a že bude-
me moci podílet nejen na zrušení druhého pilíøe dùchodové reformy, ale že
se budeme moci podílet také na obnovení zákona o neziskových
zdravotnických zaøízeních, protože podle mého soudu není možné dále se-
trvávat na tom, abychom vytváøeli ve zdravotnictví ziskové organizace,
které jsou tvoøeny právì pro tvorbu zisku, nikoliv pro péèi o nemocné
samostatnì.

Oèekával jsem ve vládním prohlášení, že se vrátí ty systémy k tomu, k
èemu byly zøízeny. Pøeci nemáme policii pro policii, ale pro bezpeènost
obèanù. Nemáme zdravotnictví pro zdravotníky, ale pro péèi o nemocné.
Nemáme sociální systém pro jednotlivé subjekty toho sociálního systému,
ale právì pro ty, kteøí sociální péèi potøebují. V tomto ohledu mi alespoò
zmínka o návratu k tomu, k èemu jednotlivé systémy státu mají sloužit, chy-
bí. A nemohu jinak, než trpìlivì kontrolovat jednotlivé kroky vlády a slova
premiéra, která pøednesl v tom svém úvodním slovu, abychom za ètyøi roky
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menul ve svém projevu, zákon o obecném referendu. Již jsem pøipomínal,
že obecné referendum bylo souèástí èeskoslovenského právního øádu do
roku 1992 a teprve zákonem è. 4/1993 Sb., tzv. recepèní normou, se teh-
dejší pravicové vlády vypoøádaly s tím, aby lidé mohli do politiky vùbec
mluvit. Ano, v roce 1993 skonèila možnost obèanù Èeské republiky se
vyjádøit v referendu, a to proto, že pravice omezila možnost vstupovat do
politiky jenom na akt voleb. V tomto ohledu se divím nové vládì, že to ne-
ní jedna z priorit jako vstøícný krok vùèi obèanùm, aby pøípadná korekce
vládní politiky byla možná právì referendem, aby pøípadná korekce mohla
obnovit dùvìryhodnost vlády pøed obèany.

Na druhou stranu musím øíct, že mì pøíjemnì pøekvapilo v projevu
pøedsedy vlády, že pøece jen posílil pozici majetkových pøiznání proti tomu,
co je v textu vládního prohlášení. Nic neøíkající vìta nebo pùlvìta o
prokazování pùvodu majetku mi totiž pøipadá nìco jako propuštìní Ivo
Rittiga z policejní cely. Znamená to, že se u prokazování majetku
zùstaneme jenom pøed branami onoho soukromého sektoru, který se po-
dílel na rozkrádání majetku státu, na podivných privatizacích, na ještì
podivnìjších veøejných zakázkách a nebudeme to hodnotit ani jako
sousední Nìmecko nebo Francie? Tomu opravdu nerozumím a rád bych
vìøil slovùm pøedsedy vlády, že pøece jen zákon o majetkových pøiznáních
spatøí svìtlo svìta a bude tímto parlamentem schválen.

Stejnì tak se nemohu spokojit s tím, co bylo øeèeno o daních. Je evi-
dentní, že daòová soustava, která byla pøijímána v posledních sedmi le-
tech, jasným zpùsobem prohlubovala ekonomickou, a tím i spoleèenskou
a politickou krizi v Èeské republice. 

Byla to právì daòová opatøení pravicových vlád od roku 2006, která de-
vastovala státní rozpoèet, jeho pøíjmy. A všechny náklady na provoz státu
se soustøeïovaly do nepøímých daní anebo do daní ze závislé èinnosti. V
tomto ohledu to byl strach pravicových vlád podívat se obèanùm jasnì do
oèí a øíci: na provoz státu potøebujeme tolik a tolik prostøedkù a budeme za
nì dìlat takovou poctivou státní službu. V tomto ohledu si myslím, že vlád-
ní prohlášení je chybné a prokáže se to velmi brzy. Nikoliv pouze na tom,
jakým zpùsobem bude rùst deficit, ale bude podvazovat i ty potøebné in-
vestice, na které bude muset vláda hledat zdroje úplnì jinde.

Na druhou stranu si myslím, že vláda mohla pøece jen výraznìjším
zpùsobem ve vládním prohlášení ukázat na zmìnu komunikace nejen me-
zi vládou a opozicí, mezi vládou, odbory a svazy zamìstnavatelù, ale také
se samosprávou. Ve vládním prohlášení mi chybí, a nevím, jestli to je z
dùvodù vnitøních sporù uvnitø vládní strany, vztah mezi centrem a kraji.
Nepopsat vazbu mezi Asociací krajù a vládou Èeské republiky je podle
mého soudu chybný krok, který ukazuje na to, že vláda v tomto ohledu buï
nemá jasno, anebo nechce øešit to, kam se dostal vztah mezi vládou a kraj-
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jeho zrušení, mùžeme trvat na jeho zachování, ale pravdìpodobnì bychom
se napøíè touto Poslaneckou snìmovnou mìli shodnout na tom, že dokud
jakékoliv zákony platí, musí být dodržovány bez výjimky, musí být dodržo-
vány každým. Skuteènost, že v pøípadì lustraèního zákona platí, že nìkteøí
vyvolení tento zákon dodržovat nemusí, je neúcta k právu, neúcta k záko-
nu a velmi špatný signál, který vláda posílá do spoleènosti. 

Dovolte mi i pøíklad druhý, možná se bude nìkomu zdát marginální, ale
principiálnì je to stejné. V programové èásti koalièní smlouvy se mùžeme
doèíst, že vláda uvažuje o tøetí sazbì, tedy snížené sazbì danì z pøidané
hodnoty, kam kromì jiných komodit budou zaøazeny i dìtské pleny. Já teï
nechci polemizovat o nevhodnosti tøetí sazby danì z pøidané hodnoty, ne-
chci polemizovat s dojemnou vírou pana ministra Jureèky o tom, jak pleny
ve snížené sazbì zachrání natalitu Evropy. Chci jenom upozornit na to, že
6. smìrnice Evropské komise jasnì øíká, které položky mohou a které
nesmìjí být ve snížené sazbì danì z pøidané hodnoty. A 6. smìrnice je v
širším slova smyslu souèástí právního øádu Èeské republiky, nebo� èlenské
státy jsou povinny tuto smìrnici implementovat do našeho právního øádu a
neporušovat je. Když jsem se ptal v soukromém rozhovoru pana ministra
zahranièí, jakým zpùsobem toto chce vláda udìlat, dostal jsem odpovìï:
No tak to pøeøadíme do snížené sazby. Až nám bude hrozit sankce a do té
doby nevyjednáme výjimku, tak to tam zase vrátíme.

Dámy a pánové, pøesnì takto se chovají notoriètí neplatièi alimentù.
Neplacení alimentù je trestný èin, zákon to stíhá a notoriètí neplatièi ali-
menty neplatí a v okamžiku, kdy je proti nim vzneseno obvinìní, projeví
úèinnou lítost, té dámì to doplatí a stíhání je proti nim zastaveno. Dáma
mìla smùlu, nemìla si s tím èlovìkem nic zaèínat. Pøesnì takto se chce
chovat vláda vùèi 6. smìrnici, tedy i v širším slova smyslu vùèi právnímu
øádu Èeské republiky. My se na zákon... My budeme ten zákon ignorovat,
a až nám bude hrozit sankce, no tak to napravíme. Evropa má smùlu,
nemìla si s námi nic zaèínat.

Dovolil jsem si na tìchto dvou pøíkladech uvést skuteènou úctu k
zákonùm, úctu k pravidlùm a snahu rovných podmínek pro všechny, kde
vláda by mìla jít pøíkladem, místo aby se zákonùm takto vysmívala.

Dovolte druhou èást, èást rozpoètové odpovìdnosti. V programovém
prohlášení vlády se vláda zavazuje k tomu, že dodrží maastrichtská krité-
ria. Pan prezident se zmínil, že jsou tøi – ono jich je pìt, dvì jsou fiskální, tøi
jsou monetární, ale to není podstatné. Podstatná je interpretace toho maa-
strichtského kritéria 3 % deficitu vùèi HDP. Ta správná interpretace je, že
musí být deficity dlouhodobì a vìrohodnì udržitelné pod 3 %. To, prosím
pìknì, není 2,99 pøi vymodleném hospodáøském rùstu, což je rozpoèet,
pro který jste hlasovali na rok 2014. A už vùbec tomu neodpovídá progra-
mové prohlášení vlády. Ten nejdùležitìjší ukazatel dlouhodobého a udrži-
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se doèkali alespoò toho, že bude stát lépe sloužit, že bude ménì zadlužený,
že bude otevøenìjší potøebám obèanù a že to, co tady bylo devastováno
nepolitickou politikou, pøípadnì neschopností komunikace mezi vládou a o-
pozicí, bude napraveno.

Vnímám to tak, že vláda si zajiš�uje svou dùvìru. Mnì na závìr dovolte,
abych se vyjádøil k tomu, že dùvìra, dùvìryhodnost sestává jak z progra-
mu, tak z personálního obsazení vlády. Nechci hodnotit jednotlivé ministry
jenom kvùli pøípadným personálním rozhodnutím ještì pøedtím, než získali
dùvìru. Budu je hodnotit až podle jednotlivých krokù, které uèinili. Ale
zároveò jsem pøesvìdèen, že nìkteøí ministøi pravdìpodobnì neunesou
tíhu toho ministerského angažmá a budou muset být vymìnìni. To se tak v
životì stává. A já bych pøál pøedsedovi vlády, aby pøi pøípadných
výmìnách mìl š�astnìjší ruku než pøi samotném výbìru této vlády. Dìkuji
vám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Dalším
pøihlášeným s pøednostním právem je pan poslanec Miroslav Kalousek.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající.
Vážení èlenové vlády, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, do-
volte mi seznámit vás se stanoviskem poslaneckého klubu TOP 09, jak se
zachováme pøi hlasování o dùvìøe, a odùvodnit tento postup. Pøedevším
bych ale rád zdùraznil, že vítáme skuteènost, že se mandátu ujímá vláda,
která vzešla z demokratických voleb, a že po osmi mìsících bezèasí máme
vládu, která je nepochybnì legitimní, bude mít dùvìru Poslanecké
snìmovny a právo i povinnost vykonávat svùj mandát. Dovolte tedy, abych
vládì popøál hodnì úspìchù pøi správì zemì i pøi budování mezinárodní
prestiže Èeské republiky.

Není automatické, že strana, která je opozièní, musí nutnì vládì vyslovit
nedùvìru nebo odmítnout vládì vyslovit dùvìru. Dokážeme si pøedstavit,
že pøesto, že bychom se lišili s vládou v mnoha parametrech, že za
pøedpokladu, že by to byla vláda práva a úcty k zákonùm, vláda
rozpoètovì odpovìdná a vláda, která by brala vážnì systémový postup
proti korupci, že bychom takové vládì mohli vyslovit i dùvìru. Bohužel ani
jedno z tìchto tøí kritérií, která jsem zmínil, vláda nenaplòuje. A dovolte mi
teï, abych své tvrzení odùvodnil.

Vláda práva a úcty k zákonùm. Dovolím si tvrdit, že nejvìtší úctu pøed
zákonem musí mít zákonodárce sám, tedy my jako Poslanecká snìmovna,
a pochopitelnì i vláda jako exekutivní výkonný výbor této Poslanecké
snìmovny. Vláda vznikla na tom, že souhlasila a podpoøila ignorování jed-
noho zákona. Mùžeme mít rùzný názor na lustraèní zákon, mùžeme být pro
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dva, kde žádný mikroskop ani žádný dalekohled prostì nemùže fungovat,
protože je to zcela nezjistitelné.

Ministr financí je rozhodující osobou, nebo chcete-li Ministerstvo financí
je primárním garantem veškeré legislativy týkající se bankovního sektoru,
kapitálových trhù, spoøitelních a úvìrových družstev. Je také pro nìkteré
finanèní instituce regulátorem. A ministr financí je také významným hráèem
na kapitálovém trhu, protože pøi výpùjèní potøebì zhruba 220 mld. korun
roènì spolupracuje pro obrovský objem emisí s nìkterými bankami, o kte-
rých rozhoduje sám, to nepodléhá schvalování vlády. To jsou pravomoci
ministra financí. 

Vlastník Agrofertu má úvìry zhruba – nevím kolik, ale je to jistì v øádech
desítek miliard korun. Kde, jak chcete zkontrolovat, dámy a pánové, že ne-
bude docházet k tomu, že za vstøícný postup vùèi bankám, a� už v
legislativì, nebo ve smluvních podmínkách s emitenty, nebudou velmi
pøíznivé smlouvy pro Agrofert a pro jeho dceøiné spoleènosti? Jediný
zpùsob, jak by se to dalo zjistit, je, kdyby pan ministr financí a vlastník
Agrofertu v jedné osobì zveøejnil všechny úvìrové smlouvy. Ty podléhají
bankovnímu tajemství. Nìco takového ve svobodném svìtì nelze po nikom
žádat. Bude naprosto neovìøitelné, zda k nìèemu takovému dochází a jak
masivnì. A protože to bude naprosto neovìøitelné, tak také bude zcela
neuvìøitelné, že k tomu nedochází.

Pøíklad druhý. Dovoluji si konstatovat, že jakákoliv finanènì industriální
skupina i menšího rozsahu, než je Agrofert, by dala cokoliv za plynulé in-
formace z bankovní rady. Jednou mìsíènì zasedá bankovní rada a na
bankovní radì zaznívají informace, které jsou pøísnì utajeny právì proto,
aby se nikdo v prostoru hospodáøské soutìže k tìmto informacím nedostal
exkluzivnì a aby je nemohl na úkor ostatních, tedy deformoval by
hospodáøskou soutìž, využít ve svùj prospìch. Ministr financí má ze své
funkce volný pøístup na bankovní radu. Neexistuje žádný mechanismus, jak
mu neumožnit pøístup na bankovní radu, a nikdo nikdy nezjistí, do jaké míry
velmi dùvìrné informace, které tam uslyšel, použije nikoliv ve veøejném záj-
mu, ale pro svùj soukromý prospìch, protože na to prostì nikdo nikdy ne-
uvidí. Bude zcela neovìøitelné, jestli to tak udìlal, nebo neudìlal. A proto-
že to bude zcela neovìøitelné, tak také zcela neuvìøitelné, že se tomu tak
nebude dít.

A jestli dovolíte, tak ještì tøetí pøíklad, na který sice vidìt být mùže –
právì proto ho uvádím –, ale hranice mezi soukromým a veøejným zájmem
bude do té míry nerozlišitelná, že o ní nikdo nikdy nerozhodne. Já po-
kládám za velmi nebezpeèný termín, který je v programovém prohlášení
vlády, termín potravinová bezpeènost. Ono to zní velmi hezky. Kdybychom
udìlali anketu na veøejnosti, kdo z nás si pøeje, abychom mìli potravinovou
bezpeènost, tak to urèitì drtivì zvítìzí, protože všichni bychom rádi byli
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telného deficitu pod 3 % je tzv. strukturální deficit. A vy již na konci dubna
budete nutnì seznámeni s tím, že se strukturální deficit, který teï se pohy-
buje pod 2 %, protože bude muset reflektovat programové prohlášení
vlády, zvýší v konvergenèním programu, který vláda pøedkládá v rámci ev-
ropského semestru do Evropské unie, zvýší minimálnì o procento.
Strukturální deficit pro rok 2015 se bude blížit 3 %. A já se pak nutnì ptám,
kde je prostor pro ty velkorysé prorùstové výdaje, které vláda slibuje a� už
v oblasti investic do vìdy a výzkumu, do infrastruktury nebo do
zemìdìlské politiky. Jsou dvì možnosti a myslím, že už je tady zmínil i pan
prezident. Buï prostì maastrichtské kritérium dodržováno nebude a trend
postupného snižování deficitu se otoèí na výrazný nárùst tìchto deficitù,
nebo se ještì víc zhorší struktura státního rozpoètu.

Možná jste si nevšimli, už v tom rozpoètu, pro který jste hlasovali, aè
má zbyteènì o 24 mld. vyšší výdaje, tak je nejnižší podíl investic za po-
sledních sedm let. A bude-li chtít vláda dodržet tøíprocentní deficit a do-
držet své velkorysé poèínání v oblasti dávek, valorizací a úlev ve
veøejném zdravotním pojištìní, pak nezbytnì nezbudou prostøedky na
ony prorùstové výdaje, které jsou v programovém prohlášení slibovány,
a bude-li chtít vláda tyto prorùstové výdaje realizovat, pak nemùže do-
držet 3 %. To není ideologie, to jsou jednoduché kupecké poèty. A to, co
je na tom nejzajímavìjší, je, že i vláda to ví a øada z vás to ví. Vy prostì
víte, že se ty cíle, tak jak jsou položené v programovém prohlášení vlády,
navzájem vyluèují, že minimálnì jeden nebude dodržen a není
dodržitelný. A pøestože to víte, že ten text je zcela nevìrohodný, žádá
vláda Poslaneckou snìmovnu o dùvìru a chce, aby jí to Poslanecká
snìmovna uvìøila.

Tím tøetím dùvodem nebo kritériem, které podle našeho názoru vláda
nedodržuje a dodržet nemùže, je systémový pøístup vùèi korupci. Co je na
korupci to spoleèensky maximálnì nebezpeèné, demotivující a destruující,
koneckoncù není ta pøedávaná igelitka nebo krabice s penìzi. To skuteènì
nebezpeèné, ten jedovatý plod té korupce, je ono rozhodnutí, které nìkdo,
a� už za úplatek, nebo z nìjakého jiného dùvodu, nìkdo vybaven veøejnou
pravomocí, èiní rozhodnutí nikoli ve veøejném zájmu, ale pro zájem soukro-
mý. To je ten problém. To nesmí být pøipuštìno ani jako riziko.

Dovolím si tvrdit, že rozsah zájmù skupiny Agrofert a pravomoc mi-
nistra financí se do té míry protínají, že ministr financí jenom ve
výjimeèných pøípadech nebude v konfliktu zájmù, když bude rozhodovat,
a tedy vláda bude v trvalém korupèním prostøedí. Oponenti tohoto názoru
èasto zdùrazòují, že je to prostì vylouèeno, nebo� ministr financí a vláda
z tohoto dùvodu budou pod takovým drobnohledem a pod takovým mik-
roskopem, že nic takového se prostì nemùže stát. Rád bych uvedl z
dlouhé škály pøíkladù, ale nechci vás zdržovat, rád bych uvedl alespoò
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Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi poslaneckého
klubu TOP 09 Miroslavu Kalouskovi. Ještì pøeètu pøednostní práva, ale
pøed pøednostním právem jedna faktická poznámka pana pøedsedy
Faltýnka. Pane pøedsedo, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Jaroslav Faltýnek: Dìkuji. Hezké odpoledne, dámy a
pánové, velmi struènì faktická poznámka.

Pan bývalý ministr financí a neformální premiér minulé vlády tady hovoøil
o bezpeènosti potravin ve vztahu k dotacím. Strašnì se omlouvám, ale je
to už ponìkolikáté, co si popletl pojmy. My, prostøednictvím pana
pøedsedajícího pane kolego, máme ve svém programu potravinovou
bezpeènost. To je o tom, že chceme, aby potraviny, které se u nás vyrábìjí,
ale i dovážejí, byly bezpeèné pro naše obèany. A potom potravinovou
sobìstaènost, to je to, o èem vy jste hovoøil, a to má vazbu na dotace. A
my víme, jak vlády, kde vy jste fungoval jako ministr financí a nebo jste v
tìch vládách sedìl a mìla za tento resort zodpovìdnost vaše koalièní stra-
na, kam ten resort dovedly. Dovedly ho tam, že z toho resortu odešlo, pro-
tože tam ty prostøedky nešly, odešlo 40 tis. lidí, a to je velká škoda. Tìžko
budeme tento stav napravovat. Dìkuju.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi Faltýnkovi.
Ještì s faktickou poznámkou pan Miroslav Kalousek a pak už snad
pøednostní práva a ostatní. Prosím, pane pøedsedo. (Potlesk poslancù
ANO.)

Poslanec Miroslav Kalousek: Ano, dìkuji za upozornìní, pane
pøedsedo prostøednictvím pana pøedsedajícího. Uvìdomil jsem si, že jsem
se pøeøekl. To znamená, mùj argument týká se termínu potravinové
sobìstaènosti, nikoliv bezpeènosti.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Ocituji pøednostní práva, tak
jak jsou pøihlášena. Paní místopøedsedkynì Jermanová, pan
místopøedseda Gazdík, pan pøedseda Okamura, pan pøedseda klubu
Radim Fiala, pan pøedseda ODS Petr Fiala, pan ministr Lubomír Zaorálek,
pan ministr Dienstbier a pan místopøedseda vlády Babiš, toto je poøadí
pøednostních práv, a poté pan pøedseda klubu ODS.

Nyní paní místopøedsedkynì Jaroslava Jermanová se svým vystoupe-
ním. Prosím, paní místopøedsedkynì, máte slovo.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Vážené kolegynì,
vážení kolegové, vážená vládo, dámy a pánové, milí hosté, øíká se, že
dùvìra dává rozmluvì víc než inteligence. Kladu si otázku, co je smyslem
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potravinovì bezpeèní. Když si pøeložíme do èeštiny, co to skuteènì
znamená na jednotném evropském trhu, tak to neznamená nic jiného, než
že se vláda zavazuje poskytovat takové dotace agropotravináøskému kom-
plexu, aby spotøebitel mìl své potraviny za stejnou cenu a stejnì nekvalit-
ní od domácího výrobce, který není schopen konkurovat dodavateli
zahraniènímu. I kdybychom – já tento pøístup pokládám za nebezpeèný,
ale prosím, netvrdím, že jsem nositelem jediné pravdy. Pokud bychom si
toto pøáli – a tvrdím znovu, že termín potravinová bezpeènost není kom-
fortní pro spotøebitele, tedy pro zákazníka, ale že je komfortní výluènì pro
producenta. Ale i kdybychom ten komfort pro domácí producenty chtìli a
rozhodli se, že je to správná politika – já s tím nesouhlasím, ale prostì beru
na vìdomí, že vláda tuto politiku má a nìkomu se mùže tato politika i líbit
–, tak prosím pìknì, kde je hranice, kde to bude ještì potravinová
bezpeènost a už dotace nekonkurenceschopných producentù na do-
mácím trhu? Podle jakých kritérií, jak to rozlišit? Bude to vždycky názor pro-
ti názoru. Nikdy to nebude objektivnì ovìøitelné. A protože to nebude
objektivnì ovìøitelné, tak to není ani uvìøitelné.

Prostì jediná osoba, která v sobì naplòuje obì ty funkce, to znamená
vlastnická práva i ministra financí, bude v dalších desítkách a desítkách
pøípadù v každodenním konfliktu zájmù, v každodenním pokušení, že
rozhodnutí èi získané informace použije ve prospìch skupiny, kterou vlast-
ní. A je jenom na vás, jestli chcete vìøit, že ministr financí je do té míry
morálnì vybaven, že to prostì nikdy a zásadnì neudìlá. Anebo že to
prostì udìlá, protože to bude výhodné. A nikdo to nikdy nemùže zjistit.
Otázka víry je sice hezká, ale transparentní prostøedí je možné jenom teh-
dy, je-li to ovìøitelné. Pokud si to mùžete zkontrolovat. A to jsou desítky
pøípadù, dovolil jsem si uvést tøi, kde to prostì ovìøitelné není, kde to
nemùžete zkontrolovat. Pak vám tedy nezbývá nic jiného než vìøit nebo
nevìøit a to je velmi riskantní. Tomu se øíká korupèní prostøedí. Nikdo
nemùže tvrdit, že k té korupci dojde, ale to prostøedí k tomu pøímo vybízí.

A já si dovolím øíct, že pokud by takovéto korupèní prostøedí bylo vyu-
žito, protože je možné ho využít, tak prostì mùže být využito, tak v takovém
pøípadì vcházíme do zcela jiné fáze korupèních rizik, která Èeská republi-
ka za posledních 25 let poznala. Fáze, kterou nazývám model „sám sobì
kmotrem“. Fáze, kdy na kmotry, kteøí lobbovali, mùžeme vzpomínat jako na
nevinná ko�átka, protože tohle bude tygr. Sám Šerchán. A obávám se, že
pan premiér nebude Mauglí.

Dámy a pánové, pokud se nezaujatì zamyslíte nad argumenty, které
jsem uvedl ve všech tøech kritériích, která pokládáme za zásadní, tak jistì
pochopíte, že vláda neúcty k zákonùm, vláda rozpoètové neodpovìdnosti
a vláda bezprecedentního korupèního prostøedí nemùže získat naši
dùvìru. Dìkuji vám. (Potlesk z lavic TOP 09.)
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úøadech. Není to množina lidí, kteøí se na sebe budou trvale usmívat. Vím,
že i pøes koalièní smlouvu pùjdou èasto vzájemnì do støetù, ale progra-
mové prohlášení dává jasná kritéria a mìøítka jejich øešení. Vláda, která si
dnes pøišla øíci o povolení realizovat svùj program, nás bezesporu ani za
rok, ani za ètyøi léta nepøivede do ráje a ani nic takového nenabízí. Vláda,
která má i mou dùvìru, od poèátku nabízí zmìnu, øíká, jak jí chce dosáh-
nout. Z toho, jaký pokøik v táboøe oponentù vyvolává, jsem si jista, že
vykroèila správným smìrem. Upoutávka v jednom z televizních kanálù
pøipomíná Èapkùv výrok: „Pøedstavte si to ticho, kdyby lidé øíkali jen to, co
vìdí.“ Je opravdu tak nesnadné se k tomu pøiblížit?

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk z øad poslancù hnutí ANO.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní místopøedsedkyni
Jaroslavì Jermanové. Nyní dvì faktické poznámky ještì pøed kolegou
Gazdíkem. Tu první má pan kolega Beznoska a druhou pan kolega Pavel
Blažek. Nyní k faktické poznámce pan kolega Adolf Beznoska. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Adolf Beznoska: Dìkuji. Pane pøedsedající, kolegynì, kole-
gové, možná nikdo v tomhle sále nezná dlouhodobé politické názory paní
místopøedsedkynì Jermanové. Paní místopøedsedkynì Jermanová je totiž,
jak nìkteøí bohužel nevíte, to jsem si ovìøil pøes víkend, dlouholetou
bývalou èlenkou Obèanské demokratické strany. Byla nominována do
funkce starostky za Obèanskou demokratickou stranu, byla jednou z vr-
cholných krajských pøedstavitelek Obèanské demokratické strany, byla
krajskou zastupitelkou za ODS. Vždy, a podívejte se na hlasování, hlaso-
vala v souladu se stanoviskem klubu zastupitelù ODS vámi tolik kritizo-
vaného hejtmana Petra Bendla. Byla a mezi ódéesáky je známa svou
nenávistí k èlenùm komunistické strany, k jejím obrovským kritikùm a
dùrazným oponentùm i sociální demokracie. To, co paní místopøedsedkynì
pøedvedla dnes, je neuvìøitelný názorový obrat, protože ji znám léta.
Neuvìøitelný, který si vysvìtluji jediným: zblbnutím z aktiv Èeské národní
banky. Dìkuji. (Potlesk z øad poslancù ODS.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu kolegovi Beznoskovi. S
faktickou poznámkou pan poslanec Pavel Blažek a potom s faktickou po-
známkou paní místopøedsedkynì Jaroslava Jermanová, poté pan kolega
Chalupa. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Pavel Blažek: Dobrý den, dìkuji za slovo. Mì také zvedla
kolegynì Jermanová, ale z jiného dùvodu. Byl jsem ještì vèera v Alpách, a
proto mì zvedl ten sníh. Øeknu to velmi jednoduše. Tady nejde o to a oba-
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vyjadøování dùvìry vládì. Pokud bychom si našli dost èasu a probrali se
stenografickými záznamy projevù, které zaznìly za posledních dvacet let
tímto sálem, myslím, že bychom narazili vždy na stejný formát tohoto aktu.
Probíhá podle nemìnného vzorce: vláda a její poslanci chválí a obhajují se,
opozice kritizuje a útoèí.

Nejsem v politice úplným nováèkem. Jako zastupitelka obce i krajská
zastupitelka dobøe znám obstrukce, boj o vìtšinu, obhajobu i kritizování,
které politiku provází. Ani dole to není selanka a ne vždy je to idyla. I tam
èasto platí, že od soupeøe uslyšíte: „Víš, já s vámi souhlasím, ale jsem v o-
pozici, tak to pøece nemohu øíct.“ Je však svým zpùsobem zábavné i
smutné zároveò pozorovat, jak jakoby mávnutím proutku se z obhájcù
stávající kritici, z obráncù útoèníci, a to vlastnì jen z principu: když vlád-
nou, je všechno dobøe, když nevládnou, je všechno špatnì. Není proto di-
vu, že tato zemì vloni dospìla k pøedèasným volbám, že dnes tu na vaše
ano èi ne èeká nová vláda. Zmìna, kterou si volièi vynutili, nebyla dána jen
aférami pøedních politikù, jak jsme od nich èasto slýchávali. Ty se staly
pouze nevyhnutelným katalyzátorem, výbuchem pøetopeného papiòáku.
Domnívám se, že obèané se vyslovili proti zabìhaným praktikám, proti u-
stáleným mechanismùm moci, vládnutí a chování. Proto jsem si kladla o-
tázku, jestli je reálné, aby skonèilo a zmìnilo se alespoò nìco z toho, co
volièi chtìjí, jestli je možné, aby opozice nenadávala jen z principu, že je o-
pozice, aby se ve schizofrenním postavení neocitali lidé, když kritizují, co
ještì pøednedávnem sami obhajovali. A abychom neobhajovali najednou
nìco, co jsme ještì vèera zavrhovali.

Já nevolám po povìstném klidu na práci nechvalnì známé opozièní
smlouvy ani netvrdím, že ti, kteøí dnes žádají Poslaneckou snìmovnu o
dùvìru k vládnutí, jsou lidé bezchybní, andìlé a svatí na orloji se svatozáøí.
Já chci vyjádøit nadìji, že to, co se nám podaøilo v tomto zákonodárném
sboru za pár mìsícù prosadit, se mùže stát malou snìhovou koulí, která se
valí svahem a nabaluje na sebe další a další sníh. Uznávám, že v této
mimoøádnì teplé zimì se v naší èeské kotlinì jedná o pøirovnání znaènì
nadsazené. Nechci, aby se veøejnost doèkala po èase snìhové koule plné
nabaleného bláta a bahna, která v sobì v posledních letech koncentrova-
la všechno negativní a destruktivní, co znechutilo i toho statisticky
nejprùmìrnìjšího obèana naší zemì.

Ráda bych vám dnes pøipomnìla, že jsme se tu nesešli kvùli osobním
exhibicím a možnosti v pøímém pøenosu sehrávat zdánlivì jasné a rozdané
role. I pro divadelní hru je vždy zajímavé a pøínosné, když se ze svatouška
stane zloduch a ze zlosyna Limonádový Joe. Chci jen podotknout, že se-
dmnáct žen a mužù, jimž tu dnes vyslovíme dùvìru, nejsou partou hic, kte-
rá si chce na základì krásných, do vìt složených nesplnitelných slibù vy-
nutit souhlas s vládnutím, jehož jediným cílem je udržet si ètyøi roky místa v
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Poslanec Bohuslav Chalupa: Dìkuji. Dobré odpoledne, vážené
kolegynì, kolegové. Prosím vás, my tady dneska nejsme proto, abychom
hodnotili, co dìlala paní Jermanová já nevím pøed kolika lety nebo mìsíci.
My jsme tady proto, abychom dneska hlasovali o dùvìøe vládì. Té vládì,
která dostala v parlamentních volbách vìtšinu. Takže nevím, proè se tady
øeší personální profily. To sem vùbec nepatøí podle mého názoru.

Chtìl bych odpovìdìt panu Blažkovi prostøednictvím pøedsedajícího,
že souhlasíme s tím, že tady možná není žádná materiální nebo ekonomic-
ká krize, ale rozhodnì je tady morální krize v celé spoleènosti, které je
zpùsobena dlouholetým pùsobením tìch vlivù a efektù, o kterých se tady
mluví.

A pokud jde o prohlášení vlády, tak to je ta stavba, uvnitø které by mìla
vzniknout ta dílna. Dílna koalice a konstruktivní opozice, kde by se tyto vìci
mìly napravovat. Dìkuji. (Potlesk poslancù hnutí ANO.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Kolega Blažek stáhl faktic-
kou poznámku a mohu tedy udìlit slovo panu místopøedsedovi Petru
Gazdíkovi. Pøipraví se pan poslanec Tomio Okamura jako pøedseda poli-
tické strany, resp. hnutí. Prosím, pane místopøedsedo, máte slovo.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Vážený pane místopøedsedo, váže-
ný pane vicepremiére, milá vládo, milé kolegynì, milí kolegové, já se to po-
kusím vrátit do tìch správných vzorcù, tj. k programovému prohlášení
vlády, a budu se snažit být vìcný, aby to nebylo o tom, jestli je nìkdo v ko-
alici, nebo opozici, ale aby to sloužilo blahu této zemì, pro které jsme sem
všichni kandidovali. Pevnì vìøím.

Máme dnes hlasovat o dùvìøe vládì Bohuslava Sobotky. Dùvìra je pro
mì pojem, který nelze brát úplnì na lehkou váhu. Dùvìra je nìco
diametrálnì odlišného, než jsou sympatie. Aèkoliv mi nìkteré zámìry
vlády, tak jak je prezentuje ve vládním prohlášení, mohou být velmi
sympatické a vìøím, že alespoò èást vládních poslancù to jistì myslí
upøímnì, nedùvìøuji ve schopnost této vlády vládní prohlášení naplnit.
Tedy naplnit ho, aniž by naprosto zásadním zpùsobem poškodila výhledy
Èeské republiky do budoucnosti, prohloubila zadlužení zemì, jehož vývoj
se nám podaøilo teprve nedávno mírnì zvrátit, a tedy ve snaze zalíbit se
Èeské republice de facto uškodila.

Jak už jsem øekl, netajím se tím, že programové prohlášení vlády
obsahuje vìci, které by se mi jako obèanovi velmi líbily: více penìz
uèitelùm a lékaøùm, více penìz do zdravotnictví, státem subvencovaná
podpora zamìstnanosti absolventù nebo kritických skupin, jako jsou ženy
po mateøské dovolené èi lidé pøed dùchodem, státem subvencovaná
podpora rùzných bohulibých aktivit a èinností nebo snížení danì z pøidané
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vy opozice nespoèívají v tom, jestli na nìjaké snìhové kouli zùstane bláto,
ale v Rakousku sníh je, zatímco tady není, èili obava je spíš o to, aby tady
ještì po této vládì nìjaký sníh byl, když to volnì dotlumoèím.

A jednu vìc bych rád øekl. Prosím vás, už tady nevykládejme politická
hesla o tom, že u nás je nìjaká kdovíjaká krize. Vždy� to vùbec není pravda.
Papiòáky a podobnì. Politické názory obèanù jsou zøejmé tím, že dali hlas
ve volbách urèitým subjektùm, to je v poøádku, ale už nevykládejme o kri-
zi. Važme si toho, v jakém svìtì žijeme. A bìžte se podívat buïto do jiných
státù, anebo se podívejte na to, co byla opravdová krize tøeba ve 20. le-
tech, a už to nesrovnávejme. Protože je to strašnì jednoduché, tak se dìlají
volby. Neustále obèanùm vykládáme, jaká je strašná krize a já tento stát z
té krize vyvedu. Ale tady žádná krize není. Existuje urèité rozpoložení nálad
obyvatelstva a to vyjádøili ve volbách, ale už ty lidi nestrašme. V žádné kri-
zi nežijí a já jim nepøeji, aby se v ní ocitli, protože z literatury èlovìk ví, co
to bylo.

A na závìr úplnì totéž. A teï to øíkám s plnou vážností. Gustáva Husáka
si v Moskvì všimli tehdy, když øekl: „Já národ z této krize vyvedu.“ Ale to,
že byl on jeden z tìch, co do té krize ten národ dostal, o tom už nemluvil.
My jsme tady všichni žili v 90. letech, v dobì, která je dnes popisovaná
strašnì dramaticky a tragicky, akorát nìkdo na té dobì vydìlal více, pro-
tože v ní byl naprosto angažován, a nìkdo ménì, protože normálnì žil. A
je naprosto pokrytecké stavìt dnes politické body na tom, jaká to byla
tragédie, když ti, kteøí to øíkají, byli vždy souèástí politických elit a� již za
pøedchozího režimu, nebo dnes.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane poslanèe, skonèil váš èas.
Dìkuji. Paní místopøedsedkynì Jermanová k faktické poznámce, poté pan
kolega Chalupa také s faktickou poznámkou. A pak už se možná dostane
na kolegu Gazdíka. Prosím, paní místopøedsedkynì, máte slovo.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Jenom vyjádøení k pa-
nu Beznoskovi vaším prostøednictvím, pane pøedsedající. Když už mì tady
napadá, tak by si tu moji historii opravdu mìl pøeèíst, protože já jsem se
starostkou stala jako nezávislá. Takže to je jedna z vìcí. A druhá vìc. Ano,
byla jsem dlouholetou èlenkou ODS, všude jsem to øíkala, nikde to ne-
schovávám a v tuto chvíli musím øíct, že jsem velmi ráda, že už v øadách
ODS nejsem, a projevy obou mých pøedøeèníkù mì v tom jenom usvìdèily.
Dìkuji. 

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji. Pan kolega Chalupa
Bohuslav a poté pan kolega Gazdík. Prosím, pane poslanèe, máte slovo k
faktické poznámce.
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vágních formulací, že vláda, tak jako všechny vlády pøed ní, provede audit
ministerstev a bude hledat rezervy. To je jistì povinností každého
odpovìdného hospodáøe. Nicménì nesdílím naivní pøedstavu vládní koali-
ce, že rezervy jsou tak velké, aby z nich bylo možno financovat utopické
plány nastínìné ve vládním prohlášení. Obávám se, že bude-li vláda chtít
alespoò nìkteré ze svých naddimenzovaných cílù splnit, bude to na úkor
vyššího daòového zatížení, prohloubení státního dluhu nebo obojího. Stejný
scénáø tu nastínil už pan prezident.

Dìkuji tedy vládì za to, že nám v podobì vládního prohlášení pøedložila
svou ideální, by� kusou pøedstavu o fungování naší zemì a naší
spoleènosti. Jako každý ideál i tento pomíjí omezující faktory, jako jsou glo-
bální ekonomická rizika, demografická situace v Èeské republice a její
pøedpokládaný vývoj nebo také reálné možnosti státního rozpoètu. Tuto
iluzorní pøedstavu o budoucnosti Èeské republiky musím bohužel jako
odpovìdný politik odmítnout a vládì, která s ní pøedstupuje pøed Parlament
s žádostí o dùvìru, tu dùvìru odepøít.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu místopøedsedovi Petru
Gazdíkovi. Nyní se s pøednostním právem pøihlásil pan poslanec Tomio
Okamura, pøipraví se pan pøedseda klubu Radim Fiala. Prosím, pane
pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Tomio Okamura: Vážený pane pøedsedající, vážená vládo,
dámy a pánové, dovolte mi, abych za naše hnutí pøednesl pár slov k
hlasování o dùvìøe vládì.

My v hnutí Úsvit jsme slíbili volièùm, za jakých pøesných podmínek
vládu podpoøíme. V podstatì tou jedinou podmínkou a hlavní je funkèní a
realizovatelný zákon o referendu. A ten zákon není samoúèelný. To, že teï
tady hlasujeme o nové vládì, je dané tím, že pøedchozí vláda, tak jako ta
ještì pøed ní, nevládla v souladu s vùlí a zájmy obèanù této zemì. My v
hnutí Úsvit nejsme první ani poslední, kdo øíkají a budou prosazovat, že k
tomu, aby se tyhle problémy neopakovaly, je tøeba zmìna systému, a to
zmìna radikální. Poslední slovo, kontrolní pravomoc, musí v naší zemi mít
její majitelé, tzn. obèané Èeské republiky. Chtìj nechtìj, jako to platí v sou-
kromém sektoru, tak to platí i tady ve veøejné správì. Každý správce zemì
musí mít pøímou a vyvoditelnou odpovìdnost za své konání. K tomu je ne-
zbytný zákon o referendu, který umožní obèanùm v pøípadì potøeby
zmìnit, zrušit nebo vyhlásit potøebný zákon. V praxi jde o to, že nikdo tady
nechce rušit parlamentní zastupitelskou demokracii, jen je povýšena na de-
mokracii skuteènou, tedy že pokud zástupci lidu lid v urèitém okamžiku
zklamou, pak je výsostné právo obèanù své zástupce pøehlasovat.

-  -

hodnoty, její nižší sazby, o které toho zaznìlo mnoho v pøedvolebním boji
a dnes už se o ní tolik nemluví. Jako politik se ale bohužel nemùžu spoko-
jit jen s líbivými vidinami. Musím pokládat nepøíjemné otázky a vìcné otáz-
ky, na které bohužel v programovém prohlášení vlády Bohuslava Sobotky
nenacházím odpovìdi. A budu konkrétní.

V nìkterých pasážích je programové prohlášení vlády velmi vágní a o-
becné. Pak náhle, až nepochopitelnì, zkonkrétní. Valorizace dùchodù je
napø. popsaná až s technickou precizností. Dozvíme se, že dùchody se bu-
dou valorizovat o 100 % inflace a o tøetinu rùstu reálné mzdy. Škoda, že
podobnì konkrétní tøeba není vláda ve svém programovém prohlášení,
když nás ujiš�uje, že zajistí ekonomickou stabilitu. Jak? Že zvýší efektivitu a
transparentnost systému veøejného zdravotnictví – opìt není popsáno, bo-
hužel, jak. Že se nedozvídáme, z jakých zdrojù bude zdravotnictví
stabilizováno èi jakými kroky se dosáhne té vyšší efektivity.

Ani v mnoha dalších pasážích nejde programové prohlášení této vlády
nad rámec pøedvolebních hesel. Není o nic pøesvìdèivìjší a o nic víc pod-
ložené fakty a èísly. Zatímco již zmínìnou valorizaci dùchodù popisuje
relativnì pøesnì, by� opìt bez uvedení, z jakých zdrojù bude financována,
v pøípadì uèitelù vláda jen vágnì slibuje, že bude usilovat o postupné zvy-
šování prostøedkù na mzdy pedagogických a nepedagogických
pracovníkù i na modernizaci škol. Jak? O kolik? Kdy? To se v programu
vlády nedozvíme. Taková informace je pak zcela bezcenná, nebo� jen
málokterá vláda by tvrdila, že o postupné zvyšování prostøedkù na mzdy
pedagogických nebo nepedagogických pracovníkù èi na modernizaci škol
usilovat nebude. Alespoò si nepamatuji takovou vládu, kterou bychom tu
mìli. Tyto pasáže vládního prohlášení bohužel spadají do kategorie „sli-
bem nezarmoutíš“ a o skuteèných zámìrech vlády vypovídají neuvìøitelnì
málo.

Budu opìt konkrétní ze své praxe starosty a místostarosty. Vláda chce
zavést povinnou docházku do mateøských škol pro poslední pøedškolní rok
dítìte. Na nìkterých pøínosech tohoto opatøení se zøejmì shodneme
všichni napøíè politickým spektrem. Toto opatøení bude však velice ná-
kladné a všichni víme, jaké problémy s kapacitou školek zažíváme už dnes.
Vláda slibuje, že na toto opatøení obcím dá peníze – a tady budu citovat –
„z evropských fondù a novì vytvoøeného národního fondu“. Jako komunál-
ní politik pevnì doufám, že se nedoèkáme opakování scénáøe, kdy vláda
na obce bude delegovat povinnost, nikoliv však už prostøedky a naplnìní.
To už jsme zažili mnohokrát u rùzných vlád z rùzných politických stran.

Už døíve jsem totiž kritizoval pøedevším fakt, že výdaje, které si tyto
obecnì stanovené body vládního prohlášení vyžádají, zatím vláda
Bohuslava Sobotky žádným zpùsobem neidentifikovala. Nedozvíme se, z
èeho budou zøejmì tyto dobøe mínìné zámìry financovány, tedy kromì
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Okamurovi. Slova se ujme pan poslanec Radim Fiala, pøipraví se pan
poslanec Petr Fiala. Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji. Vážený pane místopøedsedo, vážená
vládo, vážené kolegynì, kolegové. Bìhem nìkolika let jsem ve Snìmovnì
vyslechl øadu programových prohlášení vlád. Žádný premiér zde neøíkal:
dopadne to špatnì, prohloubíme krizi, zvýšíme nezamìstnanost, zvýšíme
danì, korupci a kriminalitu, zadlužíme zemi. Nikdo z nich neøekl pravdu o
tom, jak to skonèí. Vždy jsme zde poslouchali hezká slova o reformách,
zmìnách a prosperitì, efektivitì a prùhlednosti. Volièi a obèané si to pøece
zaslouží slyšet.

Po urèité dobì se zde vystøídá vláda a opozice, nebo dojde ke kombi-
naci figur. Vládní prohlášení souèasné vlády je hezké. Je stejnì a možná
ještì víc hezké než prohlášení, která jsem zde slyšel døíve. Dokonce si
myslím, že ho provází i upøímná snaha èásti kolegù skuteènì nìco zmìnit.

Chtìl bych øíct, kde v této zemi je vláda a kde opozice. V této zemi vlád-
nou lidé, kteøí pøerozdìlují cizí peníze. Opozicí jsou ve skuteènosti ti, kteøí
tyto peníze vydìlávají, tedy obèané. Protože se pøerozdìluje stále více a
více, tak zmizel i rozdíl v politice mezi pravicí a levicí. Podstatné je
rozdìlovat, tedy vládnout. Ti v opozici to mají tìžší a tìžší: pla� stále více a
více! Poslanci hnutí Úsvit pøímé demokracie pøišli do Snìmovny hájit práva
lidí v opozici – tìch, co platí rizikem podnikání, danìmi nebo pocitem, že
tahle zemì je posílá nefér ke dnu. Chceme více práv pro lidi v podhradí,
chceme pøímou demokracii. Zákon o obecném referendu je pro nás zákla-
dem programu. Funkèní zákon, a nikoliv legislativní kastrát ve stylu: vlk se
nažral a koza zùstane celá. Pokud nepøijdou zásadní zmìny a politika se
nezaène dìlat v podhradí, budeme zde poslouchat programová prohláše-
ní, která dobøe zní, ale špatnì konèí.

Písemná odpovìï pana premiéra, kterou jsme pøed jednáním obdrželi,
se hlásí k obecnému referendu, ale zároveò pøipravuje nástroje na kastra-
ci tohoto zákona prostøednictvím parametrù a omezení. Proto se dnes ne-
vyslovíme pro dùvìru vládì, ale zároveò nebudeme opozicí za každou ce-
nu, která se raduje z neúspìchù a problémù této zemì. Je to stejné jako v
hokeji. Budeme mít rùzné názory na taktiku hry a sestavu týmu, ale chce-
me, aby vyhrávali Èeši. (Potlesk poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Radimu
Fialovi a nyní s pøednostním právem pøedseda ODS poslanec Petr Fiala,
pøipraví se pan ministr Lubomír Zaorálek. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Petr Fiala: Vážený pane pøedsedající, vážený pane
premiére, èlenové vlády, dámy a pánové, já mám trošku usnadnìnou roli,
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Bìhem jediného roku se podaøilo pùvodnì zdiskreditovanou
myšlenku referenda prosadit do programu vìtšiny parlamentních stran.
To je nepochybnì úspìch všech demokratù ve všech zúèastnìných
stranách. Požádali jsme koalièní strany, aby se vyjádøily a pøijaly nebo
odmítly základní principy všeobecného referenda, abychom se na
základì toho v hnutí Úsvit rozhodli o dùvìøe vládì. Dovolte mi, abych je
struènì shrnul.

Chceme a žádáme, aby vyhlášení referenda nebylo v praxi
znemožnìno vysokým poètem podpisù potøebných pro iniciaci referenda
nebo jinou formální klièkou.

Žádáme, aby jeho platnost nebyla vázána poètem zúèastnìných volièù,
tak jako dnes u všech jiných typù voleb – do Snìmovny, kraje, obce i do
Senátu. Samozøejmì tak jako nikdo neomezuje kandidáty do voleb,
žádáme, aby nebyly omezovány otázky v referendu a ty byly omezeny pou-
ze jejich ústavností, o níž rozhodne Ústavní soud.

Pokud navrhujeme doplnìní mezery v Ústavì, kde je jasnì napsáno, že
ústavní zákon mùže stanovit, kdy lid vykonává státní moc pøímo, tak nám
jde o jediné: aby takové referendum bylo skuteènì funkèní, reálné a v
podobì, která by lidu Èeské republiky umožòovala vykonávat vládu ve své
zemi. Jestliže obèané jsou pro poslance a senátory dost moudøí na to, aby
je volili, vìøím, že poslanci a senátoøi pøiznají lidem také inteligenci na to,
že jsou schopni v nìkterých pøípadech hlasovat i sami o sobì a zákonech,
které se jich týkají. Nebo má snad hlas obèanù dvojí váhu?

Vládní koalice si je vìdoma ústavní mezery i pøání a práv obèanù naší
zemì, a proto bezesporu nìjaký návrh zákona o referendu pøipraví a
pøedloží. Dnes už je ale zcela jasné, že sice nìjaké referendum bude, ale
vláda nehodlá pøistoupit v plné míøe na to, aby takové referendum bylo v
praxi pro obèany reálnì použitelné. Požádali jsme všechny tøi koalièní
strany, aby veøejnì deklarovaly, zda podpoøí skuteènì funkèní zákon o re-
ferendu. Všechny tøi koalièní strany nakonec zareagovaly. Nejprve Andrej
Babiš z hnutí ANO, který byl ochoten se bavit i o parametrech referenda,
bohužel ale nemìl mandát od celé koalice. Pøišla nám také reakce z KDU-
ÈSL a pøed chvílí nám pøišel také dopis od premiéra a pøedsedy ÈSSD
Bohuslava Sobotky. Názor na princip referenda se však liší.

Našim volièùm jsme zcela jasnì deklarovali, že podpoøíme takovou ko-
alici, která podpoøí skuteènì funkèní zákon o referendu. Navzdory naší
nejlepší vùli tedy nemùžeme dát vládì otevøenì dùvìru. Chceme dát ale
možnost vládì pracovat a být konstruktivní. Proto poslanci hnutí Úsvit
odejdou pøi hlasování o dùvìøe vládì ze sálu. Dìkuji za pozornost. (Potlesk
poslancù hnutí Úsvit.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Tomiu
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jsou.“ Už o rok pozdìji, v kvìtnu 2003, se však ukázalo, že zdroje nejsou,
a tehdejší ministr Sobotka veøejnì pøiznal, že sliby socialistù nebyly – citu-
ji – „zasazeny do reálného ekonomického rámce a dnes v konfrontaci s re-
alitou neobstojí“. A zdá se, že o jedenáct let pozdìji se bude stejný scénáø
opakovat. Ani dnes totiž nejsou sliby socialistické vlády zasazeny do re-
álného ekonomického rámce. Dovolte mi, abych to ukázal na nìkolika
pøíkladech.

Za prvé. Nelze slibovat udržení tøíprocentního schodku státního
rozpoètu a pøípravu na pøijetí eura a souèasnì navyšovat výdaje státu.
Státní rozpoèet bude mít nejvyšší výdaje Èeské republiky a místo snižování
schodku si vláda chce pùjèovat další finanèní prostøedky. Zatímco naše
vlády postupnì nastavily snižování schodku státního rozpoètu až k výsled-
ku roku 2013, kdy dosáhl 81 miliard korun, tak nová vláda si schválila
rozpoèet, který nepøipravila, se schodkem 112 miliard korun. To znamená
otoèení trendu. To bude nepochybnì znamenat ztrátu dùvìry investorù, a
bude-li to pokraèovat, tak se doèkáme toho, že se zvýší i úroky, za které si
stát mùže pùjèovat.

Druhý pøíklad. Nelze slibovat snižování nezamìstnanosti a souèasnì
zvyšovat minimální mzdu a vytváøet tak podmínky pro šedou ekonomiku.
Rùst minimální mzdy pøece vede k nezamìstnanosti, a to k rùstu
nezamìstnanosti u nejménì kvalifikované èásti populace. Firmy si ne-
budou moci dovolit zamìstnávat lidi, kteøí firmì nebudou vydìlávat tolik
penìz, kolik firmu stojí. Zvýšení minimální mzdy na proklamovaných de-
set tisíc korun by nepochybnì znamenalo zvýšení poètu
nezamìstnaných.

Tøetí pøíklad. Nelze deklarovat podporu živnostníkù a souèasnì usilovat
o omezení výše paušálu pro živnostníky. To povede jenom k úbytku pra-
covních míst, ale i k vytvoøení horších podmínek pro živnostníky. Živnostníci
naopak potøebují ménì byrokracie, ménì daní a ménì státní kontroly.
Dámy a pánové, uvìdomme si, že živnostenské paušály využilo napøíklad
v roce 2011 více než pùl milionu lidí z celkového poètu jednoho milionu
živnostníkù, kteøí mìli tuto možnost, a díky tìmto paušálùm živnostníci
uspoøili èas a peníze, které mohli investovat do své hlavní èinnosti, což je
podnikání a samozøejmì také vytváøení pracovních míst.

Ètvrtý a poslední pøíklad. Nelze slibovat šetøení ve státní správì a
souèasnì deklarovat zvýšení poètu státních úøedníkù, tvorbu nových úøadù
a zadávání externích auditù. Dovolil bych si jenom pøipomenout, že to bylo
právì za vlád, na kterých se podíleli obèanští demokraté, kdy klesl poèet
státních úøedníkù. Klesl o deset tisíc a výdaje na jejich mzdy klesly o 19 mi-
liard. A bylo to vùbec poprvé, kdy se stát tímto zpùsobem zmenšil.

Musím také øíct, že jsme velmi pøekvapeni tím, že èlovìk, který se
nìkolik let pøipravoval v opozici na roli premiéra a má za sebou také
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že zde mohu navázat na velmi komplexní projev pana prezidenta Miloše
Zemana, který ve svým vystoupení pøed Poslaneckou snìmovnou chvíli
hovoøil jako prezident republiky, chvíli jako pøedseda vlády, který
pøedkládá vlastní programové prohlášení, a chvíli také jako opozièní po-
slanec, který se nìjakým zpùsobem vyrovnává s vládním prohlášením. A
na to mohu rozhodnì navázat.

Miloš Zeman zde øekl, že úkolem opozice je kritizovat a já bych k tomu
dodal: ale nejenom! My jsme jako Obèanská demokratická strana opravdu
rádi, že máme koneènì politickou vládu, a respektujeme i to, že to je po
nìkolika letech vlády pravice vláda levicová. Je to mnohem lepší, když se
støídá levice s pravicí, než když se støídají nepolitické vlády s politickými.
Ale tato levicová vláda nemá a nemùže mít naši dùvìru. Nedùvìryhodný je
už zpùsob, jakým vznikla a jak dala obèanùm jasnì najevo, že zákony se
dají mìnit ve prospìch jednoho èlovìka a že pro nás neplatí pro všechny
stejná pravidla.

Stejnì nedùvìryhodný je ale i program a plány této vlády. My
rozhodnì chceme být, a hlásíme se k tomu, chceme být konstruktivní o-
pozicí a chceme v nìkterých vìcech s vládou spolupracovat, ale zatím
nám to bohužel pøíliš neusnadòuje, protože programové prohlášení, se
kterým pøedstoupila pøed Poslaneckou snìmovnu, je velmi vágní, ne-
konkrétní a rozporuplné. Když si vzpomenete na projev Miloše Zemana,
tak on zde hovoøil o politických vizích a politických snech. Já se ale o-
bávám, že toto programové prohlášení je také takovým snem, ale snem,
ze kterého se vláda jednou probudí, a to probuzení bude mimoøádnì
tìžké.

Rozpory nejsou jenom mezi koalièní smlouvou a vládním prohlášením,
ale rozpory najdeme i v samotném vládním prohlášení. Napøíklad nevíme,
z jakých zdrojù chce vláda financovat valorizaci dùchodù, investièní
pobídky, pøijímání nových úøedníkù, když chce udržet souèasnì schodek
rozpoètu ve výši 3 % HDP a rušit øadu pøíjmù a rušit také napøíklad poplat-
ky za návštìvu lékaøe nebo recept. Jsou to vlastnì typická levicová øešení,
která nám tady vláda pøedkládá, levicová øešení, která nemohou vést k
vyøešení skuteèných problémù, jako je rekordní nezamìstnanost nebo jako
je podpora èeské ekonomiky. Zdá se, že se pan premiér Sobotka nepouèil
z minulosti a hodlá uèinit stejnou chybu, kterou už jednou sociální
demokracie uèinila. 

I v roce 2002, a mnozí z vás si na to vzpomenou, slibovala vláda pod
vedením sociální demokracie fungující sociální stát, slibovala vyšší
dùchody, vyšší platy, vyšší sociální dávky, slibovala zlepšení infrastruktury.
Tehdejší lídr ÈSSD Vladimír Špidla, který je nyní shodou okolností vedou-
cím poradcem pana premiéra, na otázky, kde sociální demokracie, kde
vláda jí vedená vezme na to finanèní prostøedky, odpovídal vìtou: „Zdroje
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Já jsem se pøed pár dny, týdny sešel s šéfem poradcù Baracka Obamy,
který tady pobýval v Praze. Je to pomìrnì známý profesor, jehož tématem
je právì otázka práce. A on publikoval nejenom nìkolik, ale nakonec celou
rozsáhlou knihu, kdy dìlal experimenty ve vybraných územích, na kterých
došlo k tomu, že tam došlo ke zvýšení minimální mzdy. V té své práci
pomìrnì významným zpùsobem prokázal, že neexistuje korelace mezi
zvyšováním nezamìstnanosti a zvyšováním minimální mzdy. Dokonce v
debatì, kterou jsem s ním vedl, mi øekl, a� mu nìkdo ukáže analýzu, ve
které by se podobná korelace projevila. On øíkal, že ji nezná. Ale práce to-
hoto profesora je pomìrnì svìtovì známá.

Takže my jsme slyšeli pomìrnì suverénní prohlášení, které tady
zaznìlo tak, jako že bychom tomu mìli všichni vìøit jako Písmu svatému.
Prostì zvyšujete minimální mzdu, tak zvyšujete nezamìstnanost. A nebylo
tohle obecné tvrzení doloženo samozøejmì vùbec nièím. Jediné, co já vím
jistì, pøátelé, je, že tady vládla pravice, že minimální mzdu držela, že ji
vùbec nezvyšovala, a nezamìstnanost nám rekordnì rostla. Tak to je nìco,
co jsme si experimentálnì provìøili a to už teï víme. My víme, že když pra-
vice vládne, nezvyšuje minimální mzdu, tak nám klidnì nezamìstnanost
roste na rekordní úroveò. A to není obecné, tohle je konkrétní zkušenost,
kterou jsme udìlali. Takže já bych chtìl apelovat na to, když øíkáte, že
byste chtìli mít vládu konkrétnìjší, tak i vaše kritika by mìla být pøesnìjší. 

Já si na druhé stranì myslím, že nepokládám za ideální programové
prohlášení, ve kterém budou èísla, lhùty a termíny. Já si myslím, že –
chápete, my pøicházíme do situace, která vùbec není tak jednoznaèná. My
pøece nevíme, jak se bude vyvíjet rozpoèet v tomto roce. Víte dobøe, že se
nacházíme v pomìrnì dost turbulentních èasech, odhad takových èísel, ja-
ko je ekonomický rùst, je složitý, to znamená, ta realita se mìní, stejnì tak
se mìnila realita, když jste vládli vy, a ty odhady pana Kalouska se staly
proslulými tou chybovostí, která byla mimoøádná. To znamená, ten respekt
k tomu, že nejsme schopni dát do programového prohlášení èísla, že ne-
jsme schopni tam pøesnì naplánovat rùst, že nejsme pøesnì schopni
naplánovat nìjaké desetiny, ten je podle mì namístì.

A to, co by programové prohlášení mìlo nabídnout. Já se vám to
pokusím øíci bohužel zase obecnì, protože je to taková otázka, co vlastnì
by vláda mìla dìlat, v jaké situaci se vlastnì nacházíme a co si s tím poèít.
Já vám øeknu za sebe, že to cítím opravdu na tom zaèátku v docela obecné
rovinì. Nedávno jsem mìl v ruce knihu biologa Stevea (Stuarta?)
Kauffmana. Pomìrnì známý biolog. Napsal pozoruhodnou knihu, myslím,
že se to jmenuje Ètvrtý rozmìr (zákon?). Možná jste ji nìkteøí èetli. A on tam
píše, že ten svìt, ve kterém žije, biologicky vzato, se vykazuje neustále ros-
toucí mírou entropie, to znamená rostoucí míru neuspoøádanosti systému.
A Kaufman tam píše, že je zajímavé, že v tom svìtì proti této tendenci sto-
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pùsobení ve funkci ministra financí, nepøichází s konkrétním a jasným
plánem, jak vyøešit nezamìstnanost a jak nastartovat ekonomiku. S
nezamìstnaností se pøece bojuje investicemi, vytváøením volnìjších pod-
mínek pro zamìstnavatele, pro uzavírání dohod o provedení práce,
podporou èásteèných úvazkù, slevami na pojistné zamìstnavatelù, pod-
porou pružné pracovní doby a celou øadou dalších konkrétních nástrojù.

Jsme také pøekvapeni, že èlovìk, který je manažerem a vlastní velkou
korporaci, tady pøedkládá nebo spolupøedkládá plán bez konkrétních èísel,
bez harmonogramu toho, kdy èeho bude dosaženo, a bez toho, aby si
jasnì spoèítal výdaje a pøíjmy a rozpor mezi nimi.

Dámy a pánové, obèanští demokraté ze všech tìchto dùvodù nemají
dùvìru v tuto vládu. A vìøte mi, že to neøíkáme jenom proto, že jsme v po-
litické opozici. Pøipomeòme si, že nedùvìryhodné se vládní plány do
znaèné míry zdají i jiným aktérùm našeho veøejného života, jako jsou tøeba
odbory nebo zamìstnavatelé.

Pan prezident Zeman ve svém projevu øekl, že vládní prohlášení je ja-
kýmsi kolektivním slibem. Je to závazkem. A v tom my vidíme opravdu pro-
blém. Mimochodem, dùvìra je také závazek. Když nìkomu dùvìru dáte,
tak vìøíte, že dodrží svoje sliby a že neudìlá nic, co by vás poškodilo. A my
si nejsme jisti, že vláda neudìlá nic, co by poškodilo tuto zemi a co by
prospìlo jejím obèanùm. A o tom nás nepøesvìdèilo vládní prohlášení, a
proto naši dùvìru tato vláda mít nemùže.

Miloš Zeman zde ve svém vystoupení také pøevzal do znaèné míry
zodpovìdnost za usnadnìní vzniku této vlády. Ale dámy a pánové, to my
udìlat nemùžeme a také to neudìláme.

Z dùvodù, které jsem zde pøedstavil, Obèanská demokratická strana
vládu pana premiéra Bohuslava Sobotky nepodpoøí.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi ODS Petru
Fialovi. Nyní máme ministerskou vložku – s pøednostním právem pan mi-
nistr zahranièních vìcí Lubomír Zaorálek a pøipraví se pan ministr Jiøí
Dienstbier. Prosím, pane ministøe, máte slovo.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Já jsem tady
teï, vážení kolegové, vyslechl vystoupení, ve kterém byla vláda naøèena z
pøílišné obecnosti ve svém programovém prohlášení. Já bych si tedy dovolil
teï podobnì vrátit ten míèek na stranu opozice a jí také vytknout pøílišnou
obecnost její kritiky. Já vám to øeknu na jednom konkrétním pøíkladì.

Pan poslanec Fiala teï ve svém vystoupení øekl takovou také pomìrnì
obecnou vìtu. On øekl, že – bylo to formulováno naprosto kategoricky – že
zvyšování minimální mzdy vede, nemùže vést, nebo vede naopak k nárùstu
nezamìstnanosti. Takhle to tady bylo øeèeno.



-  -

co se stalo na trhu práce. Destrukcí bylo to, co se stalo na úøadech práce,
které pøestaly fungovat jako nìkdo, kdo bojuje za to, aby v dobì vážných
ekonomických problémù se pro lidi našla práce. A to pøece není legrace.
Uvìdomte si, že jestliže lidé nemají práci, tak to znamená hned vzápìtí a
za tím destrukci rodiny. Chápete, když není práce – já jsem na Ostravsku,
kde tìch pøípadù je hodnì. Nezamìstnanost je tam opravdu vysoká. To je
destrukce rodin! Pøece všichni máte fantazii, abyste si pøedstavili, že ve
chvíli, kdy ten chlap pøichází o práci, tak je to pro nìho nesmírnì tìžký záži-
tek, a dokonce ty rodiny se rozpadají. Nemluvte o tom, že tady není nic, kri-
ze, tady je velmi vážná situace. Je tady vysoká, rekordní nezamìstnanost,
která vede k tomu, že se rozpadají rodiny, hodnoty. To prostì není nic jed-
noduchého! A v této chvíli je velmi pøedèasné mluvit o tom, že z toho
známe cestu ven.

Prezident tady dnes mluvil o tématu, které je jeho oblíbené. Prezident
Miloš Zeman tady mluvil o tom, že je tøeba investovat. Tady bylo øeèeno, že
levicové metody nefungují. Tak mi dovolte, abych øekl, že ta vláda, která ta-
dy byla vzpomenuta, tøeba ta, která zaèínala v roce 2002, ta vláda
pøedávala zemi v roce 2006 ve stavu, na který jsem dodnes pyšný. Když si
vezmete, jaký tady byl ekonomický rùst, 5 %, jaké tady byly reálné mzdy,
jaká tady byla jistota, sociální smír tady existoval. Ta vláda pøedávala zemi,
ve které byl sociální smír. Chápete, to není pravda, že levicové recepty
prostì nefungují. Pøece my jsme se nemìli za co stydìt. Pøes všechny po-
tíže, které jsme øešili, jsme to pøedávali v zemi, kdy já tvrdím – tady nebyla
taková entropie ani taková destrukce hodnot.

Já to øíkám proto, protože jsem si vìdom toho, že i když bychom si
museli ujasòovat, co se myslí tím, že levicové recepty nefungují, protože
pro mì to dneska je, že kromì politiky škrtù, která se tady dìlala a která za-
konzervovala a zmrazila ekonomiku, také musíme dìlat politiku, která bude
vytváøet pracovní místa, podporovat investice, a� zvenku, nebo zevnitø, a
která bude si vážit toho, že lidé, kteøí nìco umìjí, tak musí pracovat. Mìl
bych urèitou výhradu, když tady bylo øeèeno, že aktivní politika
zamìstnanosti je slabá, málo. Podívejte se do Nìmecka. Tam aktivní
politika zamìstnanosti udìlala velmi mnoho pod jednoduchým heslem. Že
lidé, kteøí nìco umìjí, nesmìjí sedìt doma ladem. A jestli tohle je levicové
heslo, tak se k tomu hlásím. Jestli prostì princip, že když èlovìk nìco umí,
je zdravý, tak musíme udìlat nìco pro to, aby pracoval, tak to je nìco, co
si myslím, že pomáhá držet hodnoty, hodnotu práce, smyslu lidského živo-
ta. Chápete, to je proti té entropii.

Tak se vykašleme na levé pravé, ale to, co ten život drží pohromadì. A
já tvrdím, že život nedrží pohromadì, pokud se tady dìlá politika, ve které
rovnost a nerovnost rostla. Chápete, mnì pøipadá, že rostoucí nerovnost,
pokud tomu nìkdo neèelí, tak to prostì vede k tomu, že se spoleènost roz-
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jí cosi velice pøekvapivého, a to je život. Život, který bohužel naopak v té
rostoucí neuspoøádanosti pùsobí úplnì opaènì. Snaží se v tom nìjaký
systém vytvoøit, dát tomu jakoby nìjaký øád. Nenechat to úplnì se
rozpadnout. Mnì tohle pøipadá, že je dobrá charakteristika role vlády.
Vlastnì snažit se v té neuspoøádanosti vytváøet nìjaký systém. Dávat tomu
pravidla, dávat tomu pøedvídatelnost, dávat vlastnì i lidem ve spoleènosti
urèitou elementární jistotu, ne velkou, to už je dnes øíše snù. A to si myslím,
že je to, co ta vláda, která nastupuje, by mìla øešit.

Nezlobte se, tady se nìkolikrát objevila otázka. Kdosi se ptal, myslím,
že to byl Pavel Blažek, který øíkal: Nemluvte o krizi, vždy� to pøece není tak
hrozné, to, v èem žijeme. To tady zaznìlo ze strany opozice víckrát. Ta
situace pøece není tak špatná! Vy tu zem pøece pøebíráte vlastnì v dobré
kondici. Skoro. Tak to bylo øeèeno. Dovolte mi, abychom si to ujasnili.
Nastupuje nová vláda, tak si tedy ujasnìme, v jaké kondici tu zemi tedy
pøebírá. To je dobré si øíci, co po nich chceme, jak na tom ta vláda je z hle-
diska toho východiska.

Nezlobte se na mì, ale já nechci plýtvat silnými slovy, ale snad si mohu
dovolit øíci, že situace v téhle zemi dobrá není. Já si dokonce myslím, že to,
co jsme pozorovali v posledních letech, to nebyla jenom entropie, protože
slovo entropie a rostoucí neuspoøádanost mi pøipadá slabé na to, èeho
jsme byli svìdky. To je opravdu velmi jemné slovo. Víte, já vám øeknu
pøíklady toho, co jsme vidìli, co vidìli lidé a co pro nì bylo dùležité.
Uvìdomte si, že v této zemi padla vláda za okolností nesmírnì vážných.
Došlo podle mì k destrukci dùvìry v instituce. Pokud premiér odchází tak,
jak odešel, pokud se mluví o zneužívání tajných služeb, pokud odchází
proto, že už prostì není možné takhle dál pokraèovat, protože je podezøení
na styky s mafií, organizovaným zloèinem, to je destrukce instituce.
Destrukce takové instituce, jako je premiér, to je pøece zatracenì vážná
vìc. Takhle konèila ta vláda. Ta poslední, která tady legitimnì vládla. To
byla destrukce dùvìry v instituce. Pøece nemùžete nevidìt, že tady došlo
k destrukci základních hodnot. Nezlobte se na mì, jestliže v televizi lidé vi-
dí prvního námìstka ministra práce a sociálních vìcí, jak ho odvádìjí v kle-
petech, tak to je tady dost velká destrukce dùvìry v instituce a v hodnoty,
které platí v této zemi. Jako když došlo k amnestii prezidenta Václava
Klause, který byl souèástí té minulé exekutivy, to byla obrovská destrukce
hodnot, víry v to, že v této zemi platí, že když nìkdo spáchá dokonce velký
hospodáøský kriminální èin, tak že za to bude potrestán. Ale my jsme byli
svìdky toho, že pachatelé tìch nejhorších èinù hospodáøské kriminality by-
li propouštìni na svobodu a obìti jejích èinù se nemohly dostat k
odškodnìní za majetky, o které pøišli. To je pøece obrovská destrukce
hodnot! Já pøece nepøeháním, když øíkám, že tato spoleènost z toho byla
frustrovaná a je z toho frustrovaná! Já se domnívám, že destrukcí bylo to,
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pro tuto zemi. Proto si myslím, že pouze investice je málo. Musíme mluvit
i o tomhle. Mluvme tøeba o inovacích, o zpùsobu, jak vytvoøíme produkci,
která bude na kvalitativnì vyšší úrovni, než bylo to, o co jsme se snažili
pøed deseti patnácti lety.

Takže nevím, jestli tohle je levicové, ale øíkám vám, že to jsou vìci, pøed
kterými tato zemì stojí, má-li se dostat ze stavu, který podle mì dneska ne-
ní valný. Já to neøíkám proto, že bych chtìl být škarohlíd a nebo že bych
chtìl ukázat tu situaci co nejhorší, ale že je tøeba se o tom bavit relativnì
pøesnì, aby to odpovídalo i tomu, co se cítí se veøejnì, co cítí odborná
veøejnost, jako o výchozím stavu, ze kterého je tøeba tu zemi dostat naho-
ru. Já prostì nepochybuju o tom, že to je vážný úkol a že do budoucnosti
vedou rùzné cesty. Ten recept prostì mùžeme najít a taky nemusíme. V
tom si myslím, že je to opravdu dùležitá debata. A v tom je samozøejmì
dùležité, co dnes má vláda v programovém prohlášení.

Já vám øeknu ještì na závìr nìco, co se týká zahranièní politiky. Mluvil
jsem tady o entropii a musím vám øíci, že bohužel ta entropie a tendence k
entropii se týká zahranièní politiky jako málo èeho jiného. Já vám to dokážu
pomìrnì velice rychle.

Podívejte se, pøátelé, jak vypadá situace kolem nás, kolem Evropy.
Podívejte se na Ukrajinu, podívejte se na Bosnu a Hercegovinu, ty sociální
nepokoje tam, podívejte se do Egypta, podívejte se do Libye, podívejte se
do... Mùžu jmenovat celou øadu zemí severní Afriky. Je to skoro, pøátelé, až
nápadné. Tady všude dochází k nìèemu docela zásadnímu. Jako kdyby
se buï vytváøela nìjaká nová etapa sebeurèení státù a národù, a vùbec
není jednoduché a jisté, jakým zpùsobem ta cesta povede. Takže jestliže
jsem mluvil, že bojujeme s entropií v Èeské republice, tak bohužel stejnì
tak bojujeme se znaènou entropií v tom svìtì kolem nás. Dokonce samot-
ná Evropská unie je vystavena nejednoduché situaci, kdy hledá cestu do
budoucnosti. Samotná Evropská unie je dneska v situaci, kdy hledá podo-
bu eurozóny, podobu integrace, odpovídá na docela základní otázky, které
rozhodnou o její budoucnosti. O tom, jak bude soudržná do budoucnosti.
A ta soudržnost tøeba jihu se severem, to jsou dneska klíèové otázky. V jaké
podobì Evropa pøežije. Takže jestliže máme tedy tu entropii nebezpeènou
v Èesku, tak mi dovolte, abych poukázal na to, že máme podobnì
nebezpeènou entropii i kolem nás, v tom svìtì kolem nás. A na tìch hra-
nicích to dokonce vypadá docela hrozivì. Takže já si myslím, že je to také
role Èeské republiky. My máme tedy zároveò vlastnì nejenom øešit to, a-
bychom dali nìjaký øád, nìjakou spravedlnost a nìjakou dùvìryhodnost a
nìjakou pøedvídatelnost tomu, co žijeme tady doma v Èesku, ale mìli
bychom jako Èeská republika v zahranièní politice pomáhat tomu, aby se
podaøilo zkonsolidovat Evropu, abychom našli cestu k ekonomické
stabilitì, konsolidaci Evropské unie, a dokonce bychom mìli pomáhat i to-
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padá. To je jeden z nejvíc neblahých trendù dneska nejenom v Èesku,
ale také kolem nás. K tomu vedla bohužel krize. Krize v Evropì vede k
rùstu nerovnosti. A dokonce i léky, které v Evropské unii byly voleny, èasto
pomohly k tomu, že se živily banky, ale støední, malé podniky, bìžní lidé z
toho nemìli nic a ta nerovnost rostla. Proto situace je napjatá. I sociálnì.
Proto pøed blížícími se evropskými volbami je strach z extrémních stran, z
populistických stran, právì pro ten rùst nerovnost. Tak není to tedy tak, že
ten váš levicový recept takzvaný nìkdy fungovat mùže v situaci prohlubu-
jící se nerovnosti? Není to nìco, co potom bude držet tu spoleènost
pohromadì? Není to, co v tom programu jde tímto smìrem, bránit té ros-
toucí nerovnosti, není to prostì proti té destrukci hodnot, rozpadu rodin a
všechno to, co tu spoleènost podle mne dneska postihlo? Ta spoleènost
prostì není v poøádku. Lidé nejsou spokojeni. Nebyl by problém najít v
Evropì spokojenìjší spoleènost, než je èeská. A nemyslím si, že je to dáno
nìjakou naší specifickou mentalitou. 

Takže já se domnívám, že když mluvíme o tom, v jakém stavu tu
spoleènost pøebíráme, tak je tady opravdu celá øada podle mì skoro de-
struktivních procesù, které bohužel tady probíhaly v minulých letech, a
ztráta víry, špatná oèekávání. A chce-li nìkdo hledat cestu, tak se bavme
o tìch receptech.

Já bych tady chtìl jednu vìc øíct, protože já v podstatì souhlasím s tím,
co tady øekl prezident, když mluvil o investicích. A dovolil bych si upozor-
nit na jednu vìc. Já si ale nemyslím, že by bylo možné dnes tu cestu z to-
ho ven najít jednoduše tak, jak to bylo v tìch letech 1998 až 2002, když byl
tøeba Miloš Zeman premiérem. Myslím si, že opakování tìch tehdejších
receptù úplnì nestaèí. Já vám to øeknu na jednom konkrétním pøíkladì.
Když se díváte na situaci Èeské ekonomiky, prùmysl rùzných odvìtví, tak
zjistíte, že to má jeden velký problém – ty ukazatele. Ony ukazují, že v té
výrobì se neprosazuje vyšší míra pøidané hodnoty, v rùzných odvìtvích, to
je všechny spojuje, ta stagnuje. Pøidaná hodnota prostì stagnuje. A pro mì
tohle je významný faktor. Otázka je – a to ukazuje, že ta cesta není a ne-
bude jednoduchá, protože já si myslím, že nestaèí pouze investice. Jde o
to, kam ty investice budou. A jestli to skuteènì bude živobytí do budouc-
na, o tom bude podle mì rozhodovat i to, jestli to budou investice do výro-
by, která bude pøinášet vyšší míru pøidané hodnoty. V tom si myslím, že ta
situaci je jiná, než byla tehdy na konci let devadesátých. Tehdy nám v
podstatì staèilo podpoøit prùmysl se støední mírou pøidané hodnoty, takový
ten spotøební prùmysl, auta a podobnì, a ono nás to v podstatì vytáhlo na
vysoký ekonomický rùst. Já si dneska myslím, že to nelze jednoduše zo-
pakovat právì proto, protože z té krize se dostanou ti, kteøí budou vyrábìt
vìci, které budou mít vysokou míru pøidané hodnoty, budou proto dobøe
prodejné. A to, myslím, je efektivita a produktivita, která mùže být øešením
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konkrétní, tak jste na ni mohl reagovat. My bohužel na øadu paušálních
tvrzení v programovém prohlášení vlády reagovat nemùžeme.

A když jste mluvil o tom, že minimální mzda podle nìjaké knihy
nezvyšuje nezamìstnanost, a jak my víme, že to je jinak, tak já vám na to
odpovím. No víme to proto, že jenom neèteme teoretické knihy, i když je to
souèást mé akademické práce, ale my taky mluvíme s lidmi. A mluvíme s
tìmi lidmi, kteøí vytváøejí pracovní místa, anebo jsme sami zøídili instituce,
které patøí k velkým zamìstnavatelùm. Proto vám mùžeme velmi
kompetentnì odpovìdìt, co zpùsobuje zvýšení minimální mzdy a jakou to
má vazbu na zamìstnanost.

A poslední poznámka k té obecnosti programového prohlášení. Já se
na vás nezlobím, pane ministøe, že jste èetl tu svoji èást, popøípadì ještì
nìkteré èásti ekonomické, ale podívejte se napøíklad do tìch pasáží, které
se vìnují klíèové otázce pro naši spoleènost, a to je tøeba výzkum a nebo
vzdìlávání. A tam uvidíte, o jaké obecnosti mluvím. Tam jsou nìkteré fráze,
nìkteré cíle, vùbec tam nejsou nástroje, vùbec tam nejsou konkrétní vìci,
není tam cesta, jak k tomu dojdeme. To je obecnost, která je pro progra-
mové prohlášení vlády podle mì nepøijatelná.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další s
faktickou pøihlášený, pan poslanec Pavel Blažek. Prosím, pane poslanèe. 

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Jen struènì a zcela smíølivì
vaším prostøednictvím panu ministru zahranièních vìcí. Já jsem to s tou kri-
zí myslel trochu jinak, ono to bylo malinko posunuto, ale to nevadí. Ale chtìl
jsem souhlasit v jedné vìci, protože si s tím sám dlouho lámu hlavu a ne
úplnì úspìšnì: Je pravda, ono je to možná trochu jednodušší, než se zdá,
že se podaøilo za posledních 23 let vybudovat stát, který inklinuje k tomu
být slabý tam, kde má být silný, a obrácenì. To je pravda a je velmi tìžké
vybalancovat tuto základní záležitost. Myslím si, že když se toto vládì bude
daøit, tzn. pøijímat taková opatøení, která nebudou stát posilovat tam, kde se
posilovat nemá, a naopak ho posílí tam, kde je slabý, tak si myslím, že to
bude zcela podporovatelná záležitost. To si myslím, že je hlavní otázka,
která opravdu není úplnì jednoduchá, a tìžko hledat jednoduchá øešení,
ale jen varuji, abychom nezùstali u obecných jakoby jednoduchých øešení.
To je tìžká otázka.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane po-
slanèe. S další faktickou paní poslankynì Nìmcová. Prosím, paní
poslankynì.

Poslankynì Miroslava Nìmcová: Dìkuji za slovo.Vážená paní místo-
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mu, co se dìje tøeba na východ, na jih od nás, kde ty zemì dnes procházejí
procesy, které vypadají èasto také docela hrozivì a jejichž výsledek není
jasný. A nebudu se do toho ani pouštìt.

Mám dojem, že to, co jsem øekl na zaèátku, že lidský život, ta živá síla
je nìco, co by mìlo jít proti té rostoucí míøe neuspoøádanosti, jak to napsal
Kauffman, tak mi pøipadá, že role èeské vlády v dobách, které jsou
pomìrnì hodnì entropické, je pokusit se vytváøet nìco, co vytváøí v lidech
pocit pøedvídatelnosti, urèité stability a prediktability neboli
pøedvídatelnosti. Takže já bych si pøál, aby èeská vláda, ta, která nastupu-
je, tady tomuto úkolu dostála. Abychom proti silám destrukce a proti tìm
destruktivním procesùm postavili naopak nìco, co bude srozumitelné a co
tomu životu vrátí i urèitý øád, na což by mohli slyšet pøítomní konzervativci.

Proto si myslím, že nìkteré pasáže toho programu v tomhle smyslu mi
pøipadají velmi konkrétní. Chápete, že když se tady mluví o tom, že nebu-
deme outsourceovat vládní služby, když se tady mluví o tom v prioritách
vlády, že budeme usilovat o to, co premiér mnohokrát opakoval, o rekon-
strukci a inventuru státu, když se mluví o tom, že budeme dìlat audit ma-
jetku státu, zákaz pro stát obchodovat s firmami s nejasným vlastníkem.
Chápete, odstraòovat všechny tyto vìci, které vlastnì èinily hospodaøení
státu nepøehledným, nedùvìryhodným, které vedly lidi k tomu, že si muse-
li klást otázku: Tomuhle státu máme platit danì? Odstraòovat toto je
opravdu pøedpoklad toho, aby v lidech vznikal dojem, že žijí ve
spoleènosti, ve které se dá pøedvídat budoucnost, pøedvídat vlastní osob-
ní život.

Takže já asi nepøekvapím, když øeknu, že pro mì je ten program, ta
míra, ta úroveò konkrétnosti, kterou jsem... která byla pro nás možná, aby-
chom ji nabídli Snìmovnì jako cestu z entropie, z chaosu a z destrukce. A
já trvám na tom, že tìmito procesy byla Èeská republika zasažena. A úko-
lem této vlády je tuhle situaci zmìnit.

Dìkuji za poslech a za trpìlivost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a prosím s faktickou pana poslance Petra Fialu.

Poslanec Petr Fiala: Pan ministr Zaorálek – ještì mu kolegové tleskají,
to je správné. On je samozøejmì zdatný rétor, takže mluvil o mnoha
vìcech. Já bych na nìkteré jenom krátce reagoval.

Dovolil bych si pøipomenout, že to nebylo jenom teï, kdy politici
odcházeli nedùstojnì ze svých funkcí a kdy se zaèala vyšetøovat korupce
politikù. Já si pamatuji, je to asi deset let, kdy byl odsouzen ministr financí
za sociální demokracii. Pan Svoboda byl odsouzen za tunelování.

Další vìc. Moje kritika tedy byla velmi konkrétní. A díky tomu, že byla
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že bod je poøád na poøadu schùze jako pøerušený. My jsme ho nevyøadili,
on tam opravdu poøád je. To je jedna vìc.

Druhá vìc, co mi dovolí èas. Myslím, že nemá cenu si úplnì jen tak
øíkat: Vy jste mìli tolik zavøených a my tolik a vy jste mìli tolik
nezamìstnaných a my tolik, to je pøíliš zjednodušené. Všichni víte, že v
dobì, kdy se i nastartuje ekonomický rùst, tak ekonomické knihy øíkají, že
to trvá rok, dva roky, než se to projeví také na zvyšování nezamìstnanosti.
Nejdøív vyšší produktivita zpùsobí, že naopak lidí se moc nepotøebuje.
Takže tyhle vìci jsou složité. Jestli jsem nìco vyèítal, tak jsem vyèítal to, že
v dobách, kdy bylo tøeba pracovat a lidem pomáhat aktivnì nìco dìlat pro-
ti rostoucí nezamìstnanosti, tak prostì pøišla Drábkova reforma úøadu
práce, o které já jsem naprosto pøesvìdèen, že vlastnì znemožnila pomoc,
která v sousedním Nìmecku byla velice významná, protože Nìmecko do-
kázalo, samozøejmì s vìtšími prostøedky, investovat právì do této aktivní
politiky nemalé èástky a nezamìstnanost významnì snížilo. To znamená
tehdy, kdy vláda mìla tohle jako první úkol, tak v tom selhala.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S další
faktickou mám pøihlášeného pana poslance Opálku. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Chtìl
bych jen vaším prostøednictvím sdìlit kolegyni Nìmcové to, co jsem øíkal
už mnohokrát v této Poslanecké snìmovnì. Ono se to nerado slyší.
Srovnávat nezamìstnanost pøed rokem 2004, pøed rokem 2013 a
souèasnou je urèitý nonsens, protože došlo ke zmìnì pøi výpoètu jak
absolutního èísla, tak procenta. Samozøejmì procento se vypoèítává z
absolutního èísla, tudíž pokud bychom chtìli srovnávat to, co srovnávat ne-
jde, tak nemùžeme ani argumentovat a porovnávat tato èísla. Metodika od
roku 2004 do roku 2013 nám udìlala rozdíl více než 2 % v
nezamìstnanosti, èili 2 % bychom museli pøepoèítat a odeèíst z toho pùl
milionu, o kterém hovoøila bývalá paní místopøedsedkynì Poslanecké
snìmovny. Tento problém jsem zdùrazòoval pøi každé zmìnì metodiky, ale
bohužel, nìkdy èísla jsou využívána k podpoøe toho, co chceme slyšet.
Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a s další faktic-
kou pan poslanec Stanjura. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Nìkdy je to jako dialog hluchých. Pan po-
slanec Opálka pøece jasnì ví, že my nezpochybòujeme to, že byla
zmìnìna metodika. Paní bývalá pøedsedkynì pøece porovnávala umístìní
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pøedsedkynì, dámy a pánové, chtìla bych reagovat na dvì vìci, které zde
zmínil pan ministr zahranièí. Abychom se tedy bavili o faktech.

První se týká otázky nezamìstnanosti. Jestliže s ním budu souhlasit a
vy spolu se mnou, že to je jev, který neprospívá žádné spoleènosti a roz-
kládá ji a je velmi nebezpeèný z krátkodobého i z dlouhodobého pohledu.
Ale jestliže tu zmiòuje, jak nezamìstnanost vypadala v dobì pravicové
vlády a jak chce, aby vypadala nyní, poté kdy se ujímá vláda tato, musí
øíkat èísla taková, jaká byla. Tedy musím øíci, že za doby socialistických
vlád až do roku 2006, a to v dobì hospodáøského rùstu nejen Èeské re-
publiky, ale rùstu evropského, dosahovala hranice nezamìstnaných pùl
milionu lidí v žebøíèku zemí evropské „27“, to bylo pro pro Èeskou republi-
ku 15. až 17. místo. V dobì hospodáøské krize, kdy rostla nezamìstnanost
ve všech zemích Evropy do katastrofálních rozmìrù, Èeská republika u-
držela v tomto momentu 5. až 7. místo. Neøíkám to s tím, že bych jásala.
Každý èlovìk, který je bez práce, cítí, že pøichází o velkou životní šanci, ale
èísla jsou jednoznaèná.

Druhá vìc, kterou chci øíci panu ministrovi prostøednictvím paní
místopøedsedkynì, je ona otázka našeho okolí, tedy to, jak se dívám na
Východ nebo Západ. Proè jste dnes zamítli debatu o Ukrajinì, když dnešní
zprávy ukazují, že jsou tam další mrtví, že hoøí barikády a že zemì je ve va-
ru? A vy jste na naše návrhy o tom se bavit a øíci si, jaká je pozice Èeské
republiky, jak se k ní staví èeský parlament, jaký vzkaz má pro své okolí, vy
jste tuto debatu zamítli pøesto, že pan ministr zahranièních vìcí osobnì
slíbil paní poslankyni Fischerové minulý pátek, že tato vìc bude doprojed-
nána. (Potlesk nìkterých poslancù.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. Táži se pana ministra, jestli je s faktickou? Omlouvám se, ale
jste druhý v poøadí, ještì pan poslanec Chalupa. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Bohuslav Chalupa: Dìkuji, já budu velmi struèný. Tady bylo
naznaèeno naším kolegou z opozice, že èteme teoretické knihy. Já vás
chci ujistit, že poslanecký klub ANO má 47 poslancù, kteøí se živili vlastní
prací, mají zkušenosti s podnikáním a v podstatì neøídili instituce, které by-
ly placeny z penìz daòových poplatníkù. 

Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a prosím pana
ministra k faktické.

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Abych nevypadal
jako nìjaký pokrytec, tak chci jen reagovat na paní poslankyni Nìmcovou,
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ního prohlášení. Pokud ve vládním prohlášení jsou nìkteré body
zdùraznìny nebo i dále rozpracovány, neznamená, že by popíraly platnost
jakéhokoliv jednoho slova v koalièní smlouvì.

Pan pøedseda Filip tady vyjádøil lítost, že ve vládním prohlášení není ja-
ko jedna z priorit výslovnì zmínìno obecné referendum. Já bych chtìl øíct,
že i v tomto pøípadì se jedná o chybné ètení, protože bych opìt odkázal
na výslovnou citaci vládního prohlášení, a to v bodì 2 Priority vlády, kde se
øíká, že vláda pøedloží ústavní zákon o obecném referendu vèetnì referen-
da na základì lidové iniciativy, který umožní obèanùm rozhodovat pøímo o
zásadních otázkách fungování státu. Chtìl bych zdùraznit, že obecné re-
ferendum je skuteènì prioritou této vlády, a pokud mohu mluvit za sociální
demokracii, tak sociální demokracie už desítky let v každém volebním ob-
dobí opakovanì pøedkládá ústavní zákon o obecném referendu, a to o
skuteèném referendu. Já bych tady chtìl zmínit pøedchozí vládu, která v
podstatì nabízela ve svém vládním prohlášení, v tom konkrétním návrhu,
který doputoval do Snìmovny, paskvil, kdy na základì petice obèanù by
parlament pak teprve milostivì zvážil, jestli náhodou referendum nevyhlásí.
Naším zámìrem je umožnit obèanùm, aby si vynutili konání referenda na
základì petice, samozøejmì pokud pøedloží hlasovatelnou otázku. A tako-
výto návrh vláda zcela nepochybnì brzy do Poslanecké snìmovny
pøedloží.

Poslední moje reakce bude na vystoupení pana poslance Kalouska. Já
bych mu možná vìøil ten zájem o to, aby tu byla nekorupèní vláda a aby ta-
dy byla vláda zákonná. Chtìl bych zdùraznit, že tato vláda se podle
principù právního státu bude dùslednì chovat. Tato vláda zatím žádný
zákon neporušila. Pokud se bavíme o lustraèním zákonu, chtìl bych
zdùraznit, že tady je dvojí výklad právníkù, kteøí se k této vìci vyjadøují, a
není zcela jednotný postoj k tomu, zda èlen vlády musí, èi nemusí mít
lustraèní osvìdèení, bez ohledu na to, zda bylo, èi nebylo zvykem – a ne-
byla to tedy žádná ústavní zvyklost, neb se nejedná o výklad Ústavy –
pøedkládat lustraèní osvìdèení spolu s návrhem na jmenování èlenù vlády.
Navíc bych chtìl zdùraznit, že tato vláda se nejmenovala sama, jmenoval
ji prezident, a pokud to porušování zákona tady bývá nìkdy spatøováno v
tom, že byla urychlenì projednána v prvním ètení pøedloha novely služeb-
ního zákona, tak jediné, co tato vláda, resp. vládní koalice uèinila, s èím
souhlasila, že novela služebního zákona se projednala na mimoøádné
schùzi, a nikoliv na následné øádné schùzi, jinými slovy o pár týdnù se to-
to urychlilo, by� já souhlasím, že podmínka pana prezidenta v tomto nebyla
úplnì standardní.

Myslím, že je zcela nesporné, že služební zákon by mìl být prioritou ne-
jenom této vlády, ale celého politického spektra, protože je zjevné, že to byl
právì chybìjící služební zákon, kterému rovnìž pøedchozí pravicové vlády
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Èeské republiky v jedné èi druhé metodice mezi státy Evropské unie.
Metodika byla jiná v roce 2004 a v roce 2013. O to se vùbec nepøeme. Ale
tehdy jsme byli o deset míst na tom hùøe než dneska. Takže my s vámi sou-
hlasíme, že je jiná metodika, nesrovnáváme hrušky a jablka, jen srov-
náváme relativní postavení Èeské republiky v rámci evropské sedmadva-
cítky. A to prostì korektní je. Možná že je jiná metodika, ale když to srov-
náváme se svými partnery a sousedy, tak je jedno, jaká je metodika.
Používáme srovnání. Tak neøíkejme a neobviòujme se z toho, že je to
špatnì. My se s vámi nechceme pøít, že je jiná metodika, my s tím souhla-
síme, my se nechceme pøít a porovnávat už vùbec ne procenta
nezamìstnanosti, protože na tom extrémnì záleží, jaká je metodika, ba-
víme se o mezinárodním kontextu v rámci Evropské unie. Jestli v té dobì v
Èeské republice byl ekonomický rùst a jestli byl ekonomický rùst v celé
Evropì a kolem nás, anebo nebyl. To bylo jediné, co ve vystoupení paní
poslankynì Nìmcové zaznìlo, a na tom se pøece podle mì mùžeme shod-
nout. My uznáváme to, že metodiky se prostì zmìnily.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a s další faktic-
kou prosím pana poslance Opálku.

Poslanec Miroslav Opálka: Dìkuji za vstøícnost, ale v tom pøípadì se
držme eurostatu metodiky, tzn. Mezinárodní organizace práce, která je
podstatnì nižší a v té dobì neèinila pùl milionu podle této srovnávací me-
todiky, jak to tu zaznìlo. Takže možná se už koneènì domluvíme. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a nyní prosím k
mikrofonu s pøednostním právem pana ministra Dienstbiera. Prosím, pane
ministøe.

Ministr vlády ÈR Jiøí Dienstbier: Vážená paní místopøedsedkynì, pa-
ní poslankynì, páni poslanci, vidím, že pøednostní právo má velmi relativní
hodnotu po té pøedchozí smršti faktických poznámek. Já jsem se pùvodnì
v podstatì hlásil také s faktickou poznámkou, protože už v úvodním dne-
šním proslovu, ale v nìkterých dalších, a dokonce i v novinových èláncích
se èasto porovnává koalièní smlouva s prohlášením vlády a hledají se roz-
pory. Je jedno, jestli tìch rozporù je patnáct, nebo jestli nìkdo najde jen je-
diný. 

Já bych chtìl zdùraznit, a zdùraznil bych to citací z vládního prohláše-
ní z bodu 3: „Politika vlády bude vycházet dùslednì a v plném rozsahu z
koalièní smlouvy.“ Jinými slovy, není a nemùže být žádný rozpor mezi
koalièní smlouvou a vládním prohlášením, protože jak vláda nìkolikrát
zdùraznila, programová èást koalièní smlouvy je v podstatì souèástí vlád-
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první místopøedseda vlády a ministr zahranièí, tak to riziko tady neexistuje.
Protože je vlastník Agrofertu a ministr financí, tak tady bude trvalé korupèní
riziko. Trvalé a nezkontrolovatelné. A o tom prostì není pochyb. To se na
jednotlivých pøíkladech dá doložit.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. A nyní prosím k mikrofonu s pøednostním právem pana ministra
financí Andreje Babiše. Prosím, pane ministøe.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Vážená paní
pøedsedkynì, kolegynì, kolegové, skuteènì jsem si nikdy nemyslel, že by
pro každého podnikatele v této zemi symbol korupce pan poslanec
Kalousek tady mluvil o korupci. To je skuteènì nìco neuvìøitelného.

Já bych rád reagoval na støety zájmù. Konkrétnì støet zájmù ohlednì
bankovních úvìrù.

Moje firma vyrostla na bankovních úvìrech a v èasech, kdy tady pan
prof. Klaus s Junkem ovládali všechny èeské státní banky a my jsme ne-
mohli dostat úvìr, zaèali jsme se City Bank, americká banka, v roce 1994,
která má pøísná antikorupèní pravidla. Takže vyrostli jsme na bankách a je
pravda, dneska máme 25 mld. korun úvìry pøi obratu 220 mld. Koncem
roku jsme mìli na zásobách 26 mld., na úètech 6 mld. Takže kdyby
Agrofert zbankrotoval, tak má na úètì 6 mld. na celý majetek. To znamená,
je to samozøejmì nesmysl, protože banky nás rády úvìrují, máme tam
velké volné limity, 15 mld., a dokonce se financujeme levnìji než èeský
stát. 

Ten se financuje za 3 % per annum, my se financujeme za necelá 2 %,
závisí to na bonitì firmy. A navíc jsme se domluvili s panem premiérem, že
námìstkem pro tuto oblast bude zástupce ÈSSD, se kterým se mám pot-
kat v pátek a je to v souèasnosti zamìstnanec Société Générale a pracuje
v zahranièí. Takže je nesmysl.

Další vìc je, že my máme jako firmy tady povinnost zveøejòovat výsled-
ky do registru. Dìlá to málokdo, protože samozøejmì pokuta je smìšná, ale
my to dìláme, protože my dìláme konsolidaci a audituje nás renomovaná
firma PwC , takže všechny naše úvìry je možné také si pøeèíst v naší kon-
solidované zprávì, 200 firem.

Ohlednì bankovní rady, samozøejmì, já jsem ještì nikdy na bankovní
radì nebyl, urèitì se budu informovat, zeptám se pana guvernéra, a
samozøejmì pokud by bankovní rada mìla jednat o kurzu èeské koruny,
tak tady mùžu prohlásit, že se jednání nezúèastním, a vùbec se k tìmhle
informacím nedostanu. Zároveò my nejsme finanèní skupina. My jsme
prùmyslová skupina. Takže toto všechno se dá zkontrolovat a já v rámci
zákona o støetu zájmù samozøejmì to budu hlásit dopøedu.
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bránily a nechtìly, aby kdykoli nabyl v nìjaké rozumné podobì úèinnosti.
Když øíkám rozumné, myslím tím v podobì, která by doopravdy chránila
nezávislost výkonu státní služby pøed politickými nekorektními, a dokonce
øeknu nìkdy i korupèními zásahy. V tomto smyslu si myslím, že je jenom
dobøe, pokud budeme postupovat rychle a samozøejmì pokud ten služeb-
ní zákon nakonec bude mít kvalitní podobu, pro což máme i dostatek èasu,
a bude to mít i plnou podporu legislativních odborníkù vlády, jak Úøadu
vlády, tak i jednotlivých ministerstev, která k tomuto tématu mají cokoli øíct.

A zcela jistì by mohla být slova pana Kalouska o korupci
dùvìryhodnìjší, kdyby sám nebyl ministrem financí dvou vlád, napøed
Topolánkovy a pak Neèasovy, které se obì utopily a pøedèasnì skonèily v
korupèních skandálech anebo ve snaze tyto skandály ukrýt pøed veøejnosti
v podobì tlaku na média, aby o nich pøíliš nereferovala.

A co se týèe té vlády zákona a dodržování zákonù, opìt by ta výtka
znìla dùvìryhodnìji, kdyby pan Kalousek, tehdy jako èlen vlády, se se
stejnou, nebo možná ještì vìtší razancí, protože šlo o skuteèné porušování
zákona, ohradil proti tomu, když napø. ministr Drábek, ministr za stranu pa-
na Kalouska, vypisoval veøejnou obchodní soutìž na provozování karty so-
ciálního systému, a to podle zákona, který ještì ani nebyl øádnì projednán,
nebyl schválen, a tedy neplatil. Protože tady já vidím jasné porušování
platných zákonù, postup ministerstva v oblasti, pro kterou nemìlo právní o-
poru, a mrzí mì, že tady je dopøedu kritika vlády z porušování zákonù, z
korupènosti, v situaci, kdy ta vláda je tady pár dnù. Je pravda, že nemìla
šanci prokázat ani nic dobrého, ale také ještì za sebou nemá žádné
korupèní skandály nebo porušování zákonù.

Takže bych byl rád, kdyby opozièní kritika, která je zcela legitimní, by-
la v korektním duchu a kdyby i dnešní opozice mìøila nové vládì
pøinejmenším stejnì, jako mìøila èi mìøí sama sobì v dobì, kdy byla
souèástí tìch pøedchozích vlád.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe,
a s faktickou prosím pana poslance Kalouska. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající.
Prosím, nepøekrucujte mì, pane ministøe. Já jsem nekritizoval vládu za
jakékoli korupce, já jsem pouze konstatoval, a myslím na zcela jasných ar-
gumentech, že vláda vstupuje do naprosto jasného korupèního prostøedí,
kdy konflikt zájmù nebude možné ovìøit, nebude možné kontrolovat. To, co
není možné ovìøit, co není možné zkontrolovat, je prostì trvalé korupèní
prostøedí systémového charakteru, což ani tak nelze vyèítat panu ministru
financí, ale premiérovi, který jako jediný mìl rozestavit své ministry tak, aby
takový konflikt zájmù nepøipustil. Kdyby pan ministr Babiš byl napøíklad
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z Priska. (?) Takže by bylo dobré, kdybychom si øíkali, tak jak to je s tou
korupcí. Nemluvím o Èeské exportní bance, což je hyperprùser. Teï byla
nìjaká soutìž. Topolánek si tam dodal své kámoše, takže dneska tam
máme 16 mld. nedobytných úvìrù. A pan námìstek Gregor dokonce øíká,
že by chtìl do rozpoètu 3,5 mld. A ty arbitráže, to se dìlalo tak, že vlastnì
se udìlá arbitráž, napøíklad další pøípad, co pan Kalousek dìlal, byly TOZy.
To si nìjaký 70letý dùchodce z pøedmìstí Suffolk koupil TOZy za èeským
státem. A vyhrožoval obrovskou arbitráží. No, tak nakonec jsme mu tam po-
slali 1,4 nebo 1,33 mld., a div se svìte, ten materiál na vládì rozdával
osobnì pan Kalousek. Stejnì jako rozdával Explosii. Tady je to napsané.
Pan ministr materiál rozdal na jednání vlády, 3. 7. 2013. (Ukazuje ve
zprávì.)

Takže když šlo o ty zájmy, tak se to dìlalo takhle, že se porušovaly i ty
systémy. Takže skuteènì to, že mì nìjaký estébák napsal pøed 32 lety na
nìjaký seznam a estébáci mì terorizovali a vyšetøovali a jsem na nìjakém
pøiblblém seznamu, který samozøejmì už dávno nikdy nebyl kompletní,
protože pan generál Lorenc se po revoluci postaral, aby skuteèní estébáci
tam nebyli, tak to je horší než to, co se stalo v naší zemi, že z politikù se
stal organizovaný zloèin! A to je horší, že se tady ukradly miliardy a že
dneska v Bruselu nám Healthcare Corporation Report píší o Šnajdrovi a o
panu Bendlovi. Takže jsme oficiálnì. Takže skuteènì mluvit o korupci je
skuteènì... A právì za vlády Topolánka s Kalouskem jsme to dovedli k do-
konalosti. Protože tady byla nìjaká justièní mafie. Paní Vesecká, pan Pavel
Nìmec, Kuèera atd. a to si všichni pamatujeme.

Takže tolik k té první èásti.
Rád bych se vyjádøil ještì k naší vládì. Pøedevším bych chtìl

informovat pana pøedsedu Fialu prostøednictvím paní pøedsedající, že to
není levicová vláda. Hnutí ANO je støedopravé. A pokud jste to nezjistili, tak
vìtšina volièù ODS pøišla k nám. A vìtšina renomovaných podnikatelù v té-
to zemi, kteøí poctivì podnikají a platí danì, jsou u nás! My máme 450
sponzorù s jasnými jmény a za nás se postavili podnikatelé roku v èele s
panem Piškaninem. Nás podporovali. Protože my jsme bojovali za jejich
zájmy a my jsme už splnili první bod, že se nenavýšily danì. A díky nám tu
nevznikla levicová vláda za podpory KSÈM, jak to bylo domluveno. Takže
bych byl rád, kdybychom si øíkali tak, jak to je.

My jsme samozøejmì noví, takže od nás se teï èekají zázraky. Protože
tato zemì je v rozkladu a 24 let jde nìkam, jak øíkala TOP 09. Víme, kam
jdeme a to vìdí všichni obèané, kam jdeme, a nebudu to tady øíkat. Takže
pro nás samozøejmì, já mám úkol teï zabezpeèit rozpoèet. 

Já jsem vèera byl na poradì vedení Generálního finanèního øeditelství
a dostal jsem vlastnì všechny návrhy na opatøení a je jich... kolik? Je jich
asi 50. A èlovìk má pocit, že Generální finanèní øeditelství vzniklo vèera.
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Velice mì pobavila potravinová sobìstaènost. Skuteènì pokud by pan
poslanec Kalousek pøemýšlel, tak by vìdìl, že právì budování potravinové
sobìstaènosti v naší zemi je proti zájmùm Agrofertu. Protože vlastnì stát
bude podporovat naši konkurenci. Takže je to normálnì hloupost. A to, že
jsme potravinovì nesobìstaèní, za to dìkujeme panu profesoru Klausovi,
který nám tady øekl: Vždy� si všechno dovezeme. Proto máme i nejvìtší
koncentraci maloobchodních øetìzcù v Evropì. Takže potravinová
sobìstaènost – samozøejmì je to v programovém prohlášení. Já osobnì si
myslím, že mùžeme už dìlat pro to maximum, ujel nám vlak a je to v re-
sortu, na který já osobnì nemám žádný vliv, a je to proti zájmùm Agrofertu,
protože Agrofert je nejvìtší výrobce potravin v Èechách, dìláme 50 mld.
tržeb a je to nejhorší obor podnikání vùbec. Díky samozøejmì koncentraci
maloobchodního trhu.

A taky bychom se mìli zamyslet, proè tady nikdo ze zahranièních
investorù neinvestoval do potravin. Proè tu není jako v Polsku nìjaký in-
vestor v mase, kuøatech nebo pekárnách? Jsou tady jenom Francouzi. Mají
dvì mlékárny a na rozdíl od nás sýr, který vyrobí z èeského mléka, mùžou
vyvážet do celé Evropy. Protože my si jenom hrajeme na spoleèný evrop-
ský trh – žádný neexistuje. Je jednosmìrný dovoz, a proto jsme dopadli, jak
jsme dopadli, že se sem vozí 130 mld. potravin. Takže k tìm potravinám –
je to samozøejmì nesmysl.

Strašnì rád bych, skuteènì mì pobavil pan poslanec Kalousek,
protože právì on byl pro nás vždycky symbol korupce. On nás vypaloval v
90. letech, kdy se to uèil na Ministerstvu obrany. A všechny ty aféry, které
tam mìl, tak jsou skuteènì neuvìøitelné. A ono to gradovalo. Finále mìla
být ekologická zakázka s Martinem Romanem, èeskou gorilou. Tam se chy-
stal tunel za desítky miliard. No a samozøejmì sofistikovanì taky se dìlaly
arbitráže. Trestnì stíhaný Radek Šnábl, nejlepší vypalovaè arbitráží, na
kterého je podáno trestní oznámení, protože pøihrával zakázky manželce
na Ministerstvo financí. Teïka dìlá pro Dopravní podnik, taky dobrá
zpráva. Tak ono to zaèalo od menších èástek a postupnì to šlo, šlo, až
samozøejmì nejvìtší synergie zaèaly s Topolánkem. Tam nastaly obrovské
synergie pøes kapsche, pandury, casy, gripeny atd. Hazard neplatil díky
panu Kalouskovi 20 let tady danì. A díky panu Kalouskovi byla schválena
i internetová loterie. Bez souhlasu nikoho. Nìjaký pan Èunek øekl, že KDU-
ÈSL mìlo za to dostat 10 mil. korun. Aspoò jsem to èetl v novinách.

Takže je to pro mì skuteènì neuvìøitelné, že mi tady pan Kalousek vy-
kládá o korupci. Ale ono to vždycky fungovalo tak, že dokonce vždycky ta-
kové ty poslední pøípady, které se mu povedly, bylo napøíklad navýšení zá-
kladního kapitálu spoleènosti Explosia. To udìlal 3. èervence 2013. Šest
dní pøed koncem vlády. 250 miliony vyfutroval firmu, aby nìjací jeho kámoši
mohli dìlat nìjaký byznys ve zbrojaøinì. A ještì pøedtím narval 100 milionù
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tému, sjednocení základu, závazné posouzení nahlášené pozice.
Legislativní opatøení pro zlepšení výbìru daní. Hlášení plateb do daòových
rájù. Nevím, proè už to dávno nemáme.

Digitalizace daòové správy obecnì. Na rok 2015 máme osvobození od
plateb sociálního pojištìní. To je to, co jsme slíbili, že absolventi a lidi nad
50, zamìstnavatel za nì nebude muset platit sociální.

Napøíklad na Ministerstvu financí všechno outsourceované. Tam se pla-
tí za trestní oznámení 200 tisíc nebo za rozhodnutí jediného akcionáøe se
platí skoro milion! Já bych ho sám napsal za pùl hodiny, a to mám jenom
dvì zkoušky z práva na vysoké ekonomické. Takže radši budu brát absol-
venty právnických fakult než platit 57 mil. za externí právníky. Samozøejmì
že si budeme brát právníky na specializované vìci, ale na základ, proè
bych mìl nìjakého externistu? Audit – to jsou lidé, kteøí kontrolují systémy.
Oni nechápou ekonomiku.

Veøejná správa, to je hlavní mùj šok, funguje na tom, že všechno, co je
rozpoètované, se musí utratit. Oni ani vùbec nechápou, co to je šetøit – utra-
tit. Mám dokonce na sekretariátu jednu holku na schùzky, jedna mi nosí do-
pisy, druhá knihu, tøetí vyrábí nìjaké podklady. No neskuteèné. Já jsem ni-
kdy ani sekretáøku nepoužíval, protože si dìlám schùzky sám esemeska-
mi. (Veselost v sále. Potlesk poslancù ANO.) To každý ví. Teï jich tam mám
asi sedm. (V sále je velký hluk.)

V roce 2015 osvobození od plateb sociálního pojištìní. Snížení limitu
pro hotovostní platby. Máme 15 tisíc eur. Kdybychom mìli pìt, tak by to
možná bylo lepší. Možná bychom trochu tu èernou ekonomiku potlaèili.

Zrušení superhrubé mzdy. Zvýšení slevy na dani na dítì. Obnovení sle-
vy na dani pro dùchodce. To jsme slíbili. Vyšší zdanìní hazardu.
Prokazování pùvodu majetku pro daòové úèely. Kompetence finanèního
úøadu, finanèní úøad nic nemùže, protože když má nìkdo majetek a ten to
kontroluje, tak se mu vysmìje. Øekne: Mám pùjèku. Dneska musí finanèní
úøad dokazovat –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane ministøe, já se
omlouvám. Prosím kolegynì a kolegy, aby zachovali klid. Dìkuji.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: On line
hlášení tržeb. To jsme øíkali, že budeme øešit v Chorvatsku, že se zeptáme,
jak jim to funguje, a že bychom to eventuálnì zakoupili. Podobnì je ten
systém v Maïarsku.

Snížení DPH na léky, knihy, dìtské pleny, nenahraditelnou dìtskou výži-
vu. Tam samozøejmì asi narazíme na to, že náš koalièní partner na tom tr-
val, ale myslíme si, že to není v Bruselu realizovatelné.

Zrušení zákona o jednotném inkasním místì a tak dále. A 2016 imple-
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Ètyøicet osm jich je. 48! A já se ptám: Co tady doposud dìlalo finanèní
øeditelství? Napøíklad zøízení Národního registru bankovních úètù. Bylo to
na Neèasovì vládì. A proè to neschválili? Proè policajt, když hledá
nìjakého zloèince, musí psát na padesát bank? Proè nemáme centrální
úèet v ÈNB, aby se podíval okamžitì? Protože samozøejmì u karuselových
obchodù, u DPH, a znovu opakuji, je tam potenciál 2,7 % HDP a to je tìch
100 mld. To je potenciál. My jsme nikdy neøekli, že vybereme 100 mld. My
jsme øekli, že je potenciál. Dokonce odcházející analytik FAÚ, Kalouskùv
èlovìk pan Cícer, sám o tom v rozhovoru v èasopisu Týden tento týden
mluví, že 30 mld. A experti na to øíkají ano. Takže to jsou ty rychlé peníze,
na které bychom rádi skoèili a zabránili tomu. To, že dneska nefunguje spo-
lupráce mezi finanèním úøadem a celníky, to, že napøíklad na Slovensku to
mají spojené, to, že tam mají tu Kobru a my ji nemáme, to, že nám ODS zru-
šila FIPO – a proè nám zrušila FIPO? No protože Zimmel and company to
hezky hledali no a potom pøišli na politiky! Tak pøece politiky nebudeme
kontrolovat! Tak jsme to zrušili. Takže dneska to oddìlení na policii stále
funguje, na ÚOKFK. Je tam 40 lidí na odboru daní.

Takže tady mám celou kuchaøku od Generálního finanèního øeditelství a
mohl bych to tady èíst asi hodinu, ale nebudu vás tím obtìžovat.

Takže pokud se nìkdo ptá, jak to chceme dìlat, tak nejdøív chceme za-
bránit podvodùm v DPH, chceme si sáhnout na likviditu státu.

A ještì jsem zapomnìl. Víte, kolik bere ten èlovìk, který má vymìøit
daò? No 25 tisíc korun bere na finanèním úøadì. Dvacet pìt tisíc korun! A
pokud je dobrý, tak ho vezme privát. Dá mu okamžitì 50, 60. Takže od
tìchto lidí chceme, aby dobøe a poctivì vybírali danì atd. Takže tady
samozøejmì zaèínáme skoro od znovu. Proè nemáme spojený finanèní a
celní úøad, jak to mají napøíklad na Slovensku, aby to bylo úèinné. To je stav
a úøedník, který bere 25 tisíc, tak zároveò tady máme skvìlé kapitálové
úèasti státu, že nìkteøí generální øeditelé berou 550 tisíc a ještì mají sto
procent bonus, takže mají milion sto. Ale nevím, kdo je øídil. V dozorèích ra-
dách sedí ještì dneska nominanti TOP 09 a ODS. Jak se to øídilo, mùžeme
vidìt na Èeské exportní bance, kde normální podnikatel asi úvìr nedosta-
ne. Je tam údajnì jen nìjaká vyvolená skupina nìkolika firem. Takže to jsou
všechno vìci, které nás èekají. A dopad Èeské exportní banky údajnì na
rozpoèet má být 3,5 mld., informoval mì pan námìstek Gregor.

Ohlednì toho, jak to chceme dìlat, tak bych tady mohl klidnì èíst v
podstatì implementaci daòové èásti naší koalièní smlouvy. Mùžu vám
pøeèíst nìjaké èásti, pokud to nìkoho zajímá. Máme to pøesnì pøipraveno.
Tedy za prvé, už pøed rokem 2015 chceme odstranìní daòových nejas-
ností vyplývajících z nového obèanského práva. Za druhé, personální a
technické posílení daòové správy. Za tøetí, rozšíøení pravidel pøenesení
daòové povinnosti u danì z pøidané hodnoty. Za ètvrté, zjednodušení sys-



-  -

Proè? Ano, bohatí mají být solidární. A já jsem taky pøipraven být solidární.
A všichni bohatí v této zemi by mìli být rádi, že tady podnikali, a mìli by to
spoleènosti vrátit. Všichni ti miliardáøi. Mìli by tady platit danì. Byla taková
anketa v èasopisu Týden – sto nejvìtších – nevím, jak dìlají ty žebøíèky. A
ptali se, kolik platí danì. A odpovìdìl jen pan Schwarzenberg a já. Takže
oni by se mìli také podílet. Proè ne? Ale nejdøív a� ten stát pøestane plýtvat
a krást a a� vidíme, kam ty prachy jdou!

Když nemáme tu dopravní infrastrukturu. Tady každý mluví o
zamìstnanosti. Úžasné. Skuteènì zamìstnanost, velké téma. A kdy se
nìjak projeví ta zamìstnanost, pokud nastartujeme ty procesy? Možná
za rok, možná za dva. Protože základní pøedpoklady pro podnikání jsou
co? Dopravní infrastruktura... Nemáme žádnou dálnièní sí�! Dìs.
Rychlovlaky? Nemáme. Sto miliard šlo do koridoru! A naše vlaky jezdí
40 až 70, v prùmìru! Takže kde jsou ty prachy? Dluh stoupá, investice
žádné.

A my jsme øekli, že 2014 rozpoèet, který jsme museli pøijmout, aby ne-
bylo provizorium, tak zaèneme jít po penìzích, které jsou nejrychlejší. A to
je boj proti karuselovým obchodùm, refinancování ropných produktù, stát-
ních hmotných rezerv, likvidita státních firem, o které se de facto nikdo ne-
stará. A zatím pøipravíme zásadní zlepšení podmínek pro finanèní správu,
aby od roku 2015 mohla zásadním zpùsobem za lepších podmínek vybírat
danì. A 2016 je v plánu, že bychom koneènì mohli zaèít stavìt masivnì
dálnice a aby byly na to peníze.

Takže já mùžu jenom øíct, že solidarita ano, ale urèitì by bylo ideální,
kdyby v naší zemi pøestala být atmosféra, kdy se øíká: Když nahoøe se kra-
de a podvádí, tak my budeme všichni podvádìt a krást. A že se dožijeme
dne, kdy vlastnì i ti podnikatelé si øeknou: Tak já ty danì tedy zaplatím,
protože je to ve prospìch všech. A to nevím, jestli se dožijeme, protože
samozøejmì krize a morálka je u nás taková, jaká je.

Ještì k tìm investicím. Vèera mi øíkal jeden zamìstnanec Ministerstva
prùmyslu, že byl jednou na poradì CzechInvestu a bavili se o tìch pobíd-
kách. A tam normálnì na té poradì pøed všemi øeditel øekl: No ještì se ze-
ptáme Ivoše. Takže Ivoš Rittig – on vlastnì všechno tady øídí de facto, ce-
lou ODS (smích poslancù ANO), Klasu 170 mil. Klasu – praèka na peníze.
A to všechno víme. Ale nejsou dùkazy. Protože ve finále se nic nevyšetøí,
protože tady samozøejmì ještì máme stále GIBS, který nám tady ustanovi-
la ODS. Takže i ti policajti, kteøí chtìli obèas nìco vyšetøit, tak dostali po
èuni (smích nìkterých poslancù), protože proè by se snažili jako?
(Bouchání do stolu vpravo, ozývá se pískot.) A ještì máme samozøejmì ta-
dy systém, že policie funguje, jak funguje.

Já jsem chtìl jen øíct za naše hnutí, že my nejsme ti politici... Ale už jsme
tedy... Ale budeme se snažit jednat jiným zpùsobem. A urèitì ty sliby, které
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mentace principù, které zjednoduší správu daní, analýza odvodu
zamìstnancù OSVÈ a tak dále.

Takže tady je na nìkolika, nevím, kolik to je, asi 40 stranách plán. Takže
my víme, co dìláme. Pokud si nìkdo myslí, že teï se všechno zmìní a sta-
ne se zázrak, Èeská republika, která se stále zadlužovala, a saldo minulý
rok, není to pravda, protože minulý rok se za 12 mld. nepostavily dálnice,
vracely se peníze, takže celá úspora byla vlastnì tím, že se škrtilo, že ne-
byly investice. Protože samozøejmì dneska resort dopravy je v troskách.
Pamatujeme si na Øebíèka. Ten si koupil místo ve vládì za peníze. My jsme
tomu pøed volbami nevìøili a potom to byla pravda. Zaparkoval svoji firmu
nìkde netransparentnì, asi bych to mìl tak udìlat, abych nemìl støet
zájmù, a tváøil se, že mu nepatøí. Potom na to nahrnul asi 12 mld. zakázek
a potom to prodal. Podobnì to udìlali i ostatní. Já tím, že se snažím být
transparentní, tak samozøejmì jsem za to napadán.

Takže pokud si nìkdo myslí, že se stane zázrak, a urèitì Nobelovu ce-
nu nedostanu, ani na to neaspiruji. Tady jde o to, že obèané této zemì
potøebují mít pocit, že skonèilo to, co tady bylo – plýtvání, korupce, skan-
dály, netransparentnost. A my budeme chtít transparentnost. Pan ministr
Nìmeèek bude chtít peníze a já mu øeknu fajn, tak a� ukáže VZP, jak teèe
tìch 70 mld. do 140 nemocnic a a� pøesnì ukáže èástky a zároveò, jak ty
nemocnice hospodaøí a kdo to øídí. A taky bychom chtìli vìdìt, jak tam
hospodaøí ostatní, protože ve zdravotnictví a všude je obrovský prostor. 

Takže pokud nìkdo tvrdí, že jsme levicová vláda, tak nejsme. My jsme
spíš opozièní smlouva, jak jste tu, kluci, mìli. ODS a ÈSSD. (Smích a po-
tlesk poslancù ANO.) Ale my tu nejsme proto, abychom spolu dìlali nìjaké
kšefty. My jsme tu proto, abychom zaèali jiným zpùsobem. Aby koneènì
lidi vìdìli, kam ty peníze toho státu jdou.

Ještì bych se pár slovy vrátil k panu prezidentovi.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já se ještì jednou
omlouvám a prosím, aby kolegové a kolegynì, jestli mají nìco dùležitého,
co nepoèká, si to øekli pøed jednacím sálem, a� se tady nepøekøikujeme.
Dìkuji.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Takže já
bych se vrátil ještì k panu prezidentovi. U toho Singapuru bych si dovolil
nesouhlasit, protože tam mají skvìlý systém – ministry vybírají na inzerát.
Dá se inzerát do novin, a kdo chce být ministr, tak se pøihlásí. Taky za-
jímavý.

A ohlednì toho zdanìní. Ano, super, Švédsko. Ale tam urèitì nemìli,
ani v Dánsku, takovou korupci jak tady. A my jsme principiálnì øekli: Proè
by tady nìkdo mìl platit vyšší danì, pokud neskonèí plýtvání a korupce?
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On dnes právì zaèíná, což je dobøe a je to chvályhodné. A myslím si,
že i ten slovník – vypalovaèi a nìkteré další termíny, které se dnes objevily
– svìdèí, že na ministerstvu je koneènì, a možná je to dobøe a nyní bez u-
rážky, kozel zahradníkem. Takže dost možná ti lumpové, se kterými pan
Babiš obchodoval v 90. a pozdìjších letech, se dnes možná opravdu bojí,
protože mají nìkoho s absolutnì pøesnou znalostí vìci.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk zprava.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. S další
faktickou je pøihlášený pan poslanec Stanjura. Stahuje. Takže další
pøihlášený s faktickou pan poslanec Benda. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Marek Benda: Vážená paní místopøedsedkynì, já jsem se
snažil také pana ministra financí peèlivì poslouchat. Musím øíct, že vnáší ji-
stý nový duch. Slova jako hyperprùser nebo že nìkdo dostane po èuni
jsme tady nebyli zvyklí slýchat. (Šum v sále.) Nevím, jestli si chceme zvy-
kat. To je první poznámka.

Druhá poznámka. Bylo øeèeno, že pan exministr Kalousek nìkoho ještì
zaèátkem 90. let vypaloval, a bylo zjevné, že to pan stávající ministr finan-
cí myslí na sebe. Ptám se, kolikrát takové výpalné zaplatil, pøípadnì kolik-
rát ho odmítl zaplatit a kde o tom podal trestní oznámení. 

A tøetí poznámka, možná nejzásadnìjší, která se týká zejména kolegù z
ANO, kterým vìøím, že tady kandidovali jako pravicová strana. Pan ministr
financí tady øekl, že 24 let jdeme nìkam. Myslím, že všichni jsme vnímali,
kam jdeme, nebo kam to pan ministr financí myslí. To neøíkají ani komunis-
té, že tady pøed rokem 1989 bylo lépe. Možná panu ministrovi financí tady
bylo lépe, možná ne. Já se mu dokonce divím, protože mám pocit, že ten-
to režim mu dal mnoho možností, ale jestli opravdu vnímá jako zásadní pro-
hru této zemì okamžik pøed 24 lety, tak tedy myslím, že s pravicí nemá ale
vùbec, ale vùbec nic spoleèného! (Potlesk poslancù ODS.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a s další faktic-
kou prosím paní poslankyni Èernochovou. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Jana Èernochová: Dìkuji. Dobré odpoledne. Neustále ta-
dy slýcháme romantické pøedstavy o finanèní policii, spekulace, báchorky
o dùvodech jejího zrušení. Dokonce už jsme i slyšeli v Èeské televizi v
nedìlním vysílání, že už máme pro ni název stejný jako na Slovensku –
Kobra, pro latiníky naja naja. Opravdu pìkné, takové akèní! Ale to je asi tak
všechno. A pøedpokládám, že ani kolegové na levici, ani kolegové na pra-
vici, ani kolegové za mnou netrpí ztrátou pamìti, aby si nevzpomnìli na to,
proè byla finanèní policie zrušena. Byla zrušena proto, protože mìla

-  -

jsme dali, budeme plnit. A já za to mùžu ruèit. Dìkuji za pozornost. (Velký
potlesk a podpùrné volání poslancù ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane ministøe.
A døíve, než budeme pokraèovat v øádné rozpravì, mám tady smrš� faktic-
kých poznámek. První pøichází na øadu pan poslanec Miroslav Kalousek.
Prosím, pane poslanèe. (Velký hluk v sále.)

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pardon, já se omlou-
vám. Znovu vás žádám, abyste byli potichu. Protože opravdu se to tìžko
pøekøikuje a jsme tady proto, abychom si vyslechli faktické a veškeré
pøíspìvky do diskuse. Dìkuji.

Poslanec Miroslav Kalousek: Dìkuji za slovo. Vážený pane ministøe,
už není volební kampaò. Takže já na bulvární drby, pomluvy a zjevné lži re-
agovat nebudu. Já jsem chtìl pouze podotknout, že váš projev byl zcela
signifikantní tím, že jste tady z tohoto místa v první èásti øíkal „my Agrofert“
a ve druhé èásti øíkáte „my vláda“. Máte-li s touto schizofrenií vy sám zjev-
ný problém, pak se nemùžete divit, že se nad tím zamýšlí i veøejnost i
pøemýšlející poslanci.

Já vám rád vìøím, že máte úvìrové linky a že vás banky rády úvìrovaly,
protože vaše podnikání bylo úspìšné. O to víc budu vìøit tomu, že teï vás
budou úvìrovat ještì radìji a ještì výhodnìji, protože z pozice ministra fi-
nancí jim prostì máte co nabídnout. A nikdo není schopen zkontrolovat,
zda se to stalo, nebo nestalo, protože úvìrové smlouvy podléhají bankov-
nímu tajemství. To, že tady budete køièet, že to je nesmysl, ještì nezname-
ná, že to riziko tady reálnì neexistuje, tudíž že nemùže být realizováno. To
prostì nikdo není schopen zkontrolovat. Transparentní to nebude. A je
primárnì chyba premiéra, že vás nepostavil do jiné funkce než do této, kde
v tom zjevném konfliktu zájmù prostì jste, i když budete tisíckrát øíkat, že je
to nesmysl. Mùžeme vám vìøit asi stejnì, jako že jste nikdy nepodepsal
spolupráci Státní bezpeènosti. Nìkdo prostì vìøit bude, nìkdo nebude.
Ale doopravdy to zkontrolovat nejde. (Potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Další s
faktickou je pøihlášený pan poslanec Blažek.

Poslanec Pavel Blažek: Dìkuji za slovo. Pan prezident Zeman tu dnes
øekl slovo sen. Já ho zopakuji. Pan ministr financí mi splnil sen. Já jsem
onehdy chtìl, aby na protikorupèní konferenci øekl, jak nìkteré vìci byly.
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funguje. Ale chtìl bych pøipomenout, že k tomu rozhodnutí došlo hned
nìkolik dní po nástupu Ivana Langera do funkce bez jakékoliv analýzy a
tehdy to rozhodnutí uèinil ještì ministr, aniž tušil, zda jeho vláda dostane
dùvìru – a první vláda Mirka Topolánka žádnou dùvìru nedostala!
Nevìdìlo se, kdo bude vládnout, kdo bude mít dùvìru. Jediné, co se
vìdìlo: musíme zrušit finanèní policii! (Potlesk poslancù ÈSSD a ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Hezké dobré odpoledne, milé
kolegynì poslankynì, milí kolegové poslanci. S další faktickou poznámkou
paní poslankynì Èernochová. Prosím, paní poslankynì, vaše dvì minuty.

Poslankynì Jana Èernochová: Vidíte to, pane poslanèe Tejci
prostøednictvím pana místopøedsedy Gazdíka, a nìco podobného se dìje
právì v tìchto dnech ve Vìzeòské službì, kde ministrynì vlády, která ještì
nemá dùvìru, již vyzývá generála Dohnala k tomu, aby se vzdal pozice
øeditele Vìzeòské služby, a dokonce i podle informací z porady, na které
byla, mu zakazuje – prosím pìknì, poslouchejte mì teï všichni – zakazuje
mu, aby èinil personální rozhodnutí, aby nìkoho jmenoval nebo nìkoho od-
volával. Jestli vám toto pøijde jako standardní postup vùèi jakémukoliv
øediteli jakéhokoliv bezpeènostního sboru, pak je nìco v naší demokracii
špatnì! (Potlesk poslancù ODS.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji, paní poslankynì. S další fak-
tickou poznámkou pan poslanec Laudát, pøipraví se paní ministrynì
Válková. Prosím, pane poslanèe, máte dvì minuty.

Poslanec František Laudát: Pane místopøedsedo, dámy a pánové, já
jsem tady jenom zaznamenal – pan Babiš, a slyšeli jste to všichni, øíkal
nìco o tom, jak létaly nìkde peníze, a zmínil projekt KLASA. Tady jsme v
pátek pøerušili projednávání bodu, kdy má jít ètvrt miliardy korun na PR
PGRLF. Takže já doufám, až se k tomu bodu dostaneme, a myslím si, že
pan kolega Kováèik tady øíkal, jaké jsou tam výborné projekty typu KLASA,
tak že vylezete s pravdou ven. Já neviem, ako to chodí v KLASA. Však to
všetci viete, tady padlo. Já to neviem, takže mì to bude zajímat pøi pro-
jednávání toho bodu, ako to tam chodí! Dìkuji. (Potlesk poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Laudátovi.
Prosím paní ministryni Válkovou s faktickou poznámkou. Pan poslanec
Hašek je gentleman. (Dával pøednost.) Prosím, paní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážený pane
pøedsedající, vážené kolegynì, vážení kolegové, já nechci pokraèovat v té
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abnormálnì slabé výsledky na rozdíl od souèasné doby... (pøerušena
hlasitou reakcí poslancù ÈSSD a ANO), kdy výnosy z trestné èinnosti jsou
desetinásobnì ve srovnání s výsledky úèelovì oplakávané finanèní policie!
Dokonce za souèasného stavu, páni ministøi, se podaøí zajistit policii – ne
té finanèní, jiné – nìjaký pìkný šperk od Cartiera, pár tun zlata. To se vám
prosím nelíbí? Naopak! To, co se dìlo, když tady fungovalo FIPO,
vzpomeòte si: zabavovala se letadla, ukládali se žraloci do cel
pøedbìžného zadržení. Nìkolik desítek policistù z FIPO nechalo uniknout z
vily Radovana Krejèíøe – i když neøíkám, že to nebyl až tak špatný poèin.
Takže FIPO, díky! Jestli se tímto zpùsobem chceme vrátit k nìèemu, co
tady totálnì zkrachovalo a nefungovalo, tak pøemýšlejme o tom, že se
vrátíme k FIPO. Ostatnì lidí typu Radovana Krejèíøe urèitì v ÈR máme ještì
dost! (Potlesk poslancù ODS.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì. A s faktickou prosím pana ministra financí pana poslance
Andreje Babiše. Prosím, pane ministøe.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Dámy a
pánové, já fakt neumím být takový demagog jak pan Benda, který to celé
pøevrátil. My máme dneska 1 680 miliard dluh! Já jen øíkám, že jsme se
mohli mít lépe, kdybychom nemìli Klause od kuponky po amnestii a ODS,
co tu všechno nechala. Mohli jsme mít dálnièní sítì možná hotové!
Nemáme ani jednu na Rakousko! A rychlovlaky. Takže to není o tom. Já
jsem tady nemluvil o minulém režimu. Já jsem mluvil o tom, že pokud by
tuhle zemi nìkdo øídil øádnì, tak jsme se mohli mít podstatnì lépe.

Ohlednì FIPO. Já nejsem pøíznivcem žádného FIPO. Já si myslím, že je
velká rezerva ve spolupráci v rámci Ministerstva financí, celníkù, FAÚ a
finanèního úøadu, a nemyslím si, že je potøeba vlastnì dìlat nìjaké nové
struktury.

A panu poslanci Kalouskovi bych rád zopakoval prostøednictvím paní
pøedsedkynì, že znovu opakuji, na Ministerstvu financí banky bude mít na
starosti námìstek ÈSSD. Takže snad to je záruka, že si to pan premiér po-
hlídá, abych si já nedìlal nìjaké kšefty, což je absolutnì absurdní. Dìkuji.
(Potlesk poslancù hnutí ANO.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a s další faktic-
kou pan poslanec Jeroným Tejc. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jeroným Tejc: Vážené poslankynì, vážení poslanci, padlo
tady téma finanèní policie. Já bych i uvìøil paní poslankyni Èernochové, že
šlo o nìjakou analýzu, která vyhodnotila to, jak ten útvar funguje, nebo ne-
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A moment èíslo dva? To, co tady øekla teï paní ministrynì. Prostì
Vìzeòská služba je pøece vojensky organizovaný sbor Èeské republiky,
který má fungovat podle zákona. Jestli její velitel, kterému hrozí odvolání, si
svolá v pracovní dobì na svoji obhajobu všechny podøízené vedoucí
vìznic – umíte si pøedstavit, do by dìlal Ivan Langer, kdyby tehdy pan
Zimmel svolal všechny pøíslušníky FIPO a zaèali sepisovat petice na to, aby
FIPO zùstalo zachováno? Já myslím, že s tìmi lidmi už bychom se tady ne-
shledali. Dìkuji. (Potlesk z lavic ÈSSD a ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Haškovi. S da-
lší faktickou poznámkou paní poslankynì Èernochová. Prosím, paní
poslankynì.

Poslankynì Jana Èernochová: Dìkuji za hezkou pohádku o klidné mi-
nistryni a hysterickém generálovi. Myslím si, že už jsme takových pøíbìhù
tady hodnì slyšeli a ještì uslyšíme.

Reagovala bych na pana poslance Haška prostøednictvím pana
místopøedsedy. Já nevím, já jsem tam nebyla a nevím, jakým zpùsobem to
pondìlní jednání pan generální øeditel svolával. Ale zarážející na tom jed-
nání je to, že v rozporu s právními pøedpisy, které vy, pane doktore, znáte,
tak je øediteli orgánu, který se jmenuje Vìzeòská služba, který je
bezpeènostním sborem, nìco naøi-zo-váno z pozice ministrynì, prosím
pìknì. Když to pøeložím do jiného pøípadu, je to asi stejné, jako kdyby mi-
nistr vnitra naøizoval nìkterému z krajských øeditelù, z policejních
prezidentù, z øeditelù jednotlivých útvarù, že nesmí udìlat žádné
personální zmìny. Pøeloženo – analogie Vìzeòská služba versus Policie
Èeské republiky.

Já bych využila toho, že mì paní ministrynì tady obvinila z hysterie, a
zeptala bych se, prosím pìknì, jestli je pøítomný pan ministr pro lidská
práva Dienstbier, protože mì zaujalo – abych vrátila tu debatu zpátky do
dùvìry vládì a do programového prohlášení, tak se mi tady moc líbí vìta,
kterou bych potøebovala pøeložit. „Vláda bude dùslednì uplatòovat princip
rovnosti žen a mužù.“ Rozumím – ale pozor! „Vláda se zamìøí na
potlaèování genderovì podmínìného násilí.“ Znamená to, že muže my
ženy bít mùžeme? Muži nás ne? Nebo že se nesmíme hádat my ženy jako
s paní ministryní? Nebo vy mužové mezi sebou? Prosím, Jirko Dienstbiere,
milý pane ministøe, o pøeložení této vìty. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni. S další fak-
tickou poznámkou paní ministrynì Válková. Prosím, paní ministrynì.
Prosím, vaše dvì minuty, paní ministrynì.
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žensky emotivní diskusi, kterou zde kolegynì Èernochová nastartovala,
a nìkteøí pánové se k ní pøidali. Já myslím, že staèí fakta.

Byla jsem konfrontována s nestandardní situací a s klidem, doufám pro
mì pøíznaèným, jsem na ni reagovala a budu reagovat. Konkrétnì to, co
jste slyšeli i v té struèné tiskové zprávì, na kterou v podstatì zareagoval
hystericky souèasný generální øeditel svoláním tiskové konference, že jsem
zahájila první úkon v øízení o jeho odvolání z funkce, jsem chtìla jenom de-
monstrovat takovou žlutou kartou: Takto si nepøedstavuji plnìní úkolù, které
má každý služební funkcionáø v urèité hodnosti, když jeho nadøízený žádá
ke kontrole dokumentaci nezbytnì nutnou k provedení ekonomické hloub-
kové kontroly a auditu. Na tom si trvám, stojím a nìjaké tvrzení o tom, že to-
to moje tvrzení je neprùkazné, odmítám naprosto a vìøím svým
pracovníkùm v oddìlení kontroly a i externímu auditorovi, který to též mùže
potvrdit. To je bod jedna.

Bod dva. Nevím, jestli je standardní v naší zemi, aby nìkdo, kdo je
podøízený a je na postu v podstatì šéfa vìzeòského sboru, svolal
mimoøádnou pracovní poradu, jejímž jediným bodem je obhájení
stanoviska a vysvìtlení svých postojù vùèi mému prvotnímu úkonu, èili
zahájení øízení o jeho odvolání, v pracovní dobì. Ètu: „Vážení, svolávám
mimoøádnou celorepublikovou poradu øeditelù vazebních vìznic a vìznic
Akademie Vìzeòské služby, støedních odborných uèiliš� a øeditelù odborù.“
(Upozornìní na èas.) „Úèast nezastupitelná. Ústroj reprezentaèní služební
stejnokroj.“ Toto se konalo 17. února ve 12.30 na Kvìtnici a jediným pro-
gramem bylo zpochybnìní mého jednání, které jsem tady už nìkolikrát u-
vedla.

Já vím, že jsem pøekroèila èas, takže dìkuji za strpìní. Mám toho
samozøejmì na srdci mnohem více a pøihlásím se potom do øádné diskuse.
Dìkuji. (Potlesk z lavic hnutí ANO.) 

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Paní ministrynì je už pøihlášena do
øádné diskuse. Dìkuji.

Dále s faktickou poznámkou pan poslanec Hašek. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec Michal Hašek: Dìkuji za slovo, vážený pane místopøedsedo.
Já jsem pùvodnì vùbec samozøejmì nechtìl teï v té rozpravì reagovat.
Máme se bavit o dùvìøe této vládì. Nicménì když tady vaším
prostøednictvím kolegynì Èernochová sdìlila, že to, co se nyní dìje z
hlediska Vìzeòské služby a jejího øeditele, odpovídá „fipu“, tak si srovne-
jme fakta. Pan Langer pár dnù po jmenování do funkce zrušil FIPO jako ta-
kové. (Zvýšeným hlasem.) Tam nešlo o odvolání jeho øeditele pana
Zimmela. To je moment èíslo jedna.
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že zase inovace – kromì toho, že vláda obstruuje pøi jednání o vyslovení
dùvìry – je, že kromì programového prohlášení dostaneme my koalièní
smlouvu pìknì v jednom dokumentu s tím státním znakem vpøedu – a co s
tím? Platí, že to je dodatek? Doplnìk? Programové prohlášení je výòatek?
Tìžko øíct. No tak jsem si z toho vzal, co jsem potøeboval za vhodné. Když
se vám to nebude líbit, je to vaše vina, mìl tam být jeden dokument. Pak
bych nerad slyšel, že v tom druhém jsme to mysleli jinak.

Chci ukázat na vìci, které já nazývám politickým pokrytectvím a kterých
bychom se mìli vyvarovat, a� jsme v kterékoliv vládì, a� jsme v koalici, ne-
bo v opozici, a nazývat vìci pravým jménem a nemuset se za to stydìt. Tak
vláda øíká a teï to èím dál urychluje, jak rychle podepíšeme ten fiskální
kompakt, nebo fiskální pakt, jak chcete. Ale úplnì stejnì øíká, že nebude-
me dodržovat ty podmínky, protože ještì nemusíme. Tak chci øíct, že už
jsme v hlavním evropském proudu tímto pøístupem – nìco jednou hlásat a
nìco jiného dìlat.

Vzpomínám si, když jste nás pøesvìdèovali – nakonec úspìšnì, že i
mí kolegové pro to hlasovali v tehdejší Poslanecké snìmovnì – o
Lisabonské smlouvì, tak možná ta nejvìtší výhoda, která byla prezen-
tována, že jeden stát nebude ruèit za dluhy druhých. A to bylo v roce
2008. A podívejme se v roce 2012, 2013, 2014, jak to dopadlo. Takže
platí to samé, co platilo už v roce 2011, 2012, když jsme o tom jednali
v minulém volebním období. Sociální demokraté chtìjí, aby je v Evropì
poplácali takoví ti sbìraèi poètu ratifikujících zemí. Víte stejnì, když je
referendum a nepovede se, tak Evropská unie donutí tu zemi to zopa-
kovat. Takže my budeme mít èárku, podepsali jsme fiskální kompakt,
ale ty vìci, které jsou uvnitø, prostì dodržovat nemusíme. Pan prezident
to podporuje obojí, jak podpis, tak to, že to dodržovat nemusíme.
Kdybyste to mysleli vážnì s tím obsahem, tak jsme mohli projednávat
finanèní ústavu a jednat o tom, jakou dluhovou brzdu nastavit, co to je
strukturální saldo. Já vám garantuji, že v okamžiku, kdy to tìm
rozhodujícím hráèùm v Evropské unii nebude vyhovovat, tak se zmìní
definice strukturálního schodku, která už dneska je velmi gumová a vel-
mi vágní.

Tím, že øíkáme, že jsme konstruktivní opozice, znamená to mimo jiné to,
že si myslím, že mùžeme vládu èi jednotlivé ministry pochválit za nìco, co
si myslíme, že je dobøe a s èím souhlasíme.

Vicepremiér vlády a ministr financí prohlásil, že podporuje pøijetí eura,
ale že nesmíme platit dluhy Øecka a Španìlska. A já chci øíct, že to je sp-
rávný názor a že to podporuji já i moje politická strana. A teï pøijde to ale.
Mám dotaz na pana premiéra: Kdo to vyjedná? Premiér? Ministr financí ne-
bo ministr zahranièí? Chtìl bych slyšet odpovìï. Ale úplnì vážnì. Myslím,
že to je správný pøístup, který ochrání peníze èeských daòových
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Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Ano, já se budu
tentokráte snažit, aby mì paní poslankynì Nìmcová nemusela napomínat.
Dìkuji jí za to upozornìní a bude to ještì kratší, než si myslela, co do
obsahu, právì proto, že nemám dùvìru, že souèasné vedení Vìzeòské slu-
žby všechna výbìrová øízení, která probíhají, vyhlásilo transparentním
zpùsobem. Ale protože nemám ani dùvod nahrazovat tato rozhodnutí ji-
nými rozhodnutími, rozhodla jsem se, že výbìrová øízení stopnu a veškeré
personální zmìny, nejenom tedy v oblasti vìzeòství, ale i v resortu sprave-
dlnosti, chci mít v souèasné dobì pod naprostou kontrolou. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni za faktickou
poznámku. A pakliže není další faktická poznámka, mám pro vás dobrou
zprávu. Už jenom ètyøi s pøednostním právem a pak už jenom 30
pøihlášených øádnì. (Veselí v lavicích.)

První s pøednostním právem pøihlášený je pan pøedseda poslaneckého
klubu Obèanské demokratické strany Zbynìk Stanjura. Prosím, pane
pøedsedo, máte slovo.

Prosím kolegy a kolegynì, zejména pana premiéra prosím o klid.
Dìkuji.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Ještì tak sto faktických pøipomínek, než
skonèíme. Na rozdíl od jiných øeknu, že jsem chtìl vystoupit dneska a chtìl
jsem vyjádøit svùj názor.

Celý týden se mì ptali kolegové z vládních lavic i novináøi, jestli nebu-
deme náhodou poøádat nìjaké obstrukce. A tak se toho báli, až si je zor-
ganizovali sami. Je 15.45, schùze trvá ètyøi hodiny 45 minut, z toho opozi-
ce mluvila asi tak tøicet minut, nìco vzali záložní vládní hlasy komunistù a
Úsvitu a zbytek si promluvila vláda. Nic proti. (Premiér Sobotka reaguje na
svém místì hlasitým smíchem a potleskáváním.) Nic proti, jenom zas až
pøíštì budou øíkat, že dlouho mluvíme, aby si vzpomnìli, jak se tady staèili
vychválit, pøípadnì v takové mediální øeèi všechno smotat dohromady. A
až mùj ctìný pan kolega Komárek opìt bude mluvit o tom, a� se nevracíme
do minulosti, tak už ho fakt nebudu poslouchat, když jeho šéf to jako první
vždycky poruší.

K tomu programovému dokumentu, proè jsme se sešli. Vím, že se to pa-
nu ministrovi zahranièí nelíbilo a nelíbí, ale je opravdu mimoøádnì obecný,
bez konkrétních øešení a konkrétních krokù. A já tomu rozumím, protože
pak nemùžeme vládu kontrolovat a nemùžeme øíkat: „Tohle jste slíbili za
rok, za dva, za tøi a to jste neudìlali.“ A oni øeknou: „My jsme jenom øekli,
že chceme, aby se u nás žilo lépe, no a to se prostì daøí.“

Chtìl bych øíct pár konkrétních pøípadù, kde si myslím, že se vláda mýlí
nebo kde chystá chybu, pøípadnì na co vláda úplnì zapomnìla. Je fakt,
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Když jsme dìlali mírné, opravdu spíš optimistické pøedpoklady tak,
abychom nemalovali èerta na zeï, kolik výdajù jste naplánovali v progra-
movém prohlášení, pøestože tam tìch konkrétních slibù není mnoho, tak
jsme došli k èástce 50 miliard roènì. Souèasnì øíkáte, že chcete držet 3 %
schodku státního rozpoètu. Ale to je málo. To jste si fakt dali malý úkol.
Možná vzpomíná souèasný premiér, minulý ministr financí, že v èasech
šestiprocentního rùstu HDP mìl stomiliardový schodek, jako byl pøibližnì
loni a pøedloni. Nechci se pøít o tìch 12 miliard neproinvestovaných penìz
z FDI, ale i kdybychom to pøipoèetli, tak to bylo 92 miliard, loòský schodek,
i pøi té výhradì, že se peníze pøevedly jenom z roku na rok, a myslím, že je
to logické a není na tom nic špatného, když se ty peníze pøevedou a na tom
investièním fondu se nechají. Pøi hospodáøském rùstu, myslím, že si všichni
pøejeme, aby byl dvouprocentní, jak zhruba prognózy pro letošní rok a v
pøíštích letech byl víceprocentní, je prostì 3 % hroznì málo. Kdy tedy
zaèneme šetøit, když v èasech rùstu budeme mít znova a znova stomiliar-
dové schodky? Pak øíkáte, že nikdy, a pak se divíte a rozèilujete se, že
øíkáme, že je to levicová vláda. No je to levicová vláda a je to pøirozené.
Nás to nijak neuráží. Hodnotíme to podle konkrétních krokù a podle toho
pøístupu minimálnì k schodku státního rozpoètu.

Myslím si, že na urèitá úskalí jste už pøišli sami, a chci pochválit pana
premiéra, když øíká, že registraèní pokladny zavedeme nejdøíve k 1. lednu
2017. Sledujte to datum. To znamená, když to budeme chtít vyhodnotit
aspoò po jednom roce fungování, abychom si mohli øíct, zda to pøinese ty
desítky miliard, jak vìøíte vy, nebo jak si myslíme my, že to nepøinese v
zásadì nic kromì obtìžování podnikatelù, tak pøedtím probìhnou volby.
Pøedtím probìhnou volby, to znamená, každý z vás bude moci øíci, teï
jsme to spustili, a když nás zvolíte, tak uvidíte, jak ty desítky miliard
pøiteèou. Do té doby to prostì nebude. Nicménì za to datum chci pana
premiéra pochválit, a kdyby to ještì odložil po tìch volbách, tak bychom
ho pochválili ještì více, protože by se shodoval s námi, že bychom to
vùbec nezavádìli.

Já jsem se z faktické pøipomínky k vystoupení ministra financí nakonec
odhlásil, øíkám, využiji toho, že jsem na øadì po ètyøech hodinách nebo po
pìti hodinách s pøednostním právem.

Èetl jsem nìkde, že snad Agrofert uvažuje vstup na burzu. Vypsání a e-
mise nových akcií. Tak takové to vychvalování, co všechno tato firma dìlá
dobøe, možná patøí tam, možná do finanèních novin, ale skuteènì, už to
øíkal nìkdo z mých pøedøeèníkù, kteøí jsme 15 minut poslouchali, co dìlá
Agrofert dobøe, kolik má úvìrù, kolik má zásob, kolik má penìz na úètu, a
já øíkám za sebe, že mi je to fakt jedno. Mnì je to fakt jedno a mì to neza-
jímá. A potom øíká ministr financí, no a teï ještì øeknu pár slov k té vládì.
Hned potom, co jsme dostali (nesrozumitelné). Možná nìkteøí z vás tráví
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poplatníkù, kteøí nebudou muset tím pádem platit za dluhy jiných a mnohdy
bohatších zemí. 

Pan premiér tady dneska øekl v tom svém krátkém padesátiminutovém
pøíhovoru – když øekl „nebudu èíst tìch deset stran, krátce to okomentuji“
a trvalo to 50 minut –, že se zasadí o to, aby se nezvyšovaly poplatky ne-
bo cena nebo doplatky za obnovitelné zdroje. Opìt ho chci za to pochválit
a myslím si, že je to dobøe. Na druhé stranì v bøeznu pojede na evropskou
radu, kde se bude jednat o cílech energetické politiky. Jeho kolegové z je-
ho socialistické frakce hlasovali minulý týden, nebo pøedminulý týden, pro
další zvýšení podílu obnovitelných zdrojù, pro další zvýšení úèinnosti, a po-
kud toto projde, tak za pár let, ne za období této vlády, ale možná pøespøíští
vlády, pøijde to, že budeme platit ne 500 korun mìsíènì jako domácnost,
ale možná 1 500 korun a bude pod tím podpis premiéra Sobotky, pokud se
tomu nepostaví. On v té dobì už pravdìpodobnì premiér nebude a budou
tady jiní politici a budou se pøedhánìt v tom, kdo lépe a rychleji zabezpeèí,
aby se ty platby snížily, mùžeme to ale zarazit teï, nemusíme èekat osm let
a nemusíme to nechat našim nástupcùm, jak nám to nechali kolegové, kteøí
v roce 2005 pro ten zákon hlasovali. Nevím, kolik jich tady dneska je, mys-
lím, že minimum, a pak se my ostatní pøeme, kdo to mìl øešit lépe a døíve.

Teï chci ukázat na to, co prostì není pravda. Dneska jsem tady slyšel
proklamaci ministra financí, že se nebudou zvyšovat danì. Opìt øíkám, že
je to dobøe, a pokud to tak bude, bude to mít naši podporu. Bez jakékoliv
ironie, bez jakýchkoliv podmínek, bez jakýchkoliv poznámek. Nicménì vy-
cházejme z platné legislativy. Mnozí z nás, já jsem byl mezi nimi, s tìžkou
rukou zvedali ruku pro zavedení solidární pøirážky na období tøí let. To
opatøení bylo pøijato jako protiváha k tomu, že se zmìnil valorizaèní vzorec
pro dùchody. Nejpozdìji to má skonèit v prosinci pøíštího roku. To zname-
ná, pokud nìkdo chce z toho udìlat trvale druhé pásmo, tak øíká: od 1. led-
na 2016 zvýším daò z pøíjmu fyzických osob. Pokud to necháte tak, jak to
je, to znamená, že to pøestane platit nejpozdìji 31. prosince 2015, tak máte
pravdu. Nezvýšili jste danì a my to oceníme a øekneme: ano, je to pravda,
danì nebyly zvýšeny. Pokud souèasnì zmìníte valorizaèní vzorec døíve
než 31. 12. 2015, jak se píše v jiném místì programového prohlášení, tak
by bylo férové k tomu samému datu zrušit pøirážku sedmiprocentní. Zase,
pokud udìláte jedno a druhé ne, tak zvyšujete danì. Budeme bedlivì sle-
dovat tu obecnou vìtu, že vláda provìøí, teï mì nechytejte za slovo, nebo
zváží, možnost zavedení sektorové danì s minimálním výnosem 4 miliardy
korun. Budeme fandit tìm, kteøí budou proti, a budeme, pokud tady nalez-
neme hlasovací vìtšinu, tak budeme v té vìtšinì, která bude tomu bránit,
a opìt to pochválíme. To je ten rozdíl proti minulému období. A� jsme
udìlali cokoliv, tak tady opozice ÈSSD a KSÈM vždycky øíkala: zrušíme,
zmìníme, jsme zásadnì proti.
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úøedníci, ale že to potøebujeme my sami –, se podle toho budou chovat.
No, já nevím.

Doèetl jsem se v novinách, že máme nového šéfa FAÚ. Nevím, kdo to
rozhodl. Respektive vím, kdo to rozhodl, ale nevím, na základì jakých
kritérií kromì vlastní úvahy. A to mi tam chybí. Myslím si, že bychom FAÚ
mìli dostat pod parlamentní kontrolu. Zabýváme se všemi ostatními tajnými
službami, respektive vláda ve svém programovém prohlášení. Mluví tam
dokonce o dvoustupòové kontrole, nejenom parlamentní, ale i obèanské.
Myslím, že tak dùležitou vìc, aby na návrh ministra financí šéfa FAÚ jme-
novala vláda, aby mìla vláda jako celek to rozhodující slovo, a je mi jedno,
jestli bude personální výbor, nebo nebude, myslím si, že je to dùležitá vìc,
o které ovšem není ani zmínka. Ani v koalièní smlouvì, ani v programovém
prohlášení. Takže my øíkáme, že nám tam chybí, a vìøíme, že na tom se
mùžeme dohodnout, protože... A minule jsme byli koalice, vy jste byli
opozice, teï je to naopak. Myslím si, že tajné služby mají být pod parla-
mentní kontrolou, a to všechny. Dokonce u nìkterých je ze zákona, že
pøedsedou kontrolního orgánu musí být èlen opozice. Tak možná na toho
Godota byste mohli ještì chvilku poèkat, nemuseli byste dìlat pøekotné
kroky, protože máme zákon o služebním pomìru.

Paní ministrynì spravedlnosti evidentnì øíká, že ona bude rozhodovat,
jestli a kdy budou nìjaké personální zmìny. Øekla, že chce mít všechno
pod kontrolou. Ale to prostì není možné. Buï dáme nìkomu pravomoc,
tøeba tomu vrchnímu úøedníkovi, kterého vy chcete, nebo tìm státním
tajemníkùm, ale pak už to nebudete mít pod kontrolou. Budou to mít pod
kontrolou ti, kterým to patøí. A v tom služebním pomìru je to už dneska.
Vzpomeòme si na spory, když øíkal policejní prezident, už nevím, jestli je ve
funkci, nebo není, øíkal: Mnì ministr Pecina naøizoval a chtìl po mnì
personální zmìny. Já jsem je odmítl. Øíká to správnì. Ministr mùže možná
navrhovat, ale nemùže to mít pod kontrolou. Pod kontrolou to má ten, komu
tu pravomoc dáme.

A pak možná pro pobavení. Nevím jak nebo kdo udìlal jazykovou ko-
rekturu té koalièní smlouvy, když už jste (nesrozumitelné) nechali. Byl jsem
opravdu fascinován neustálým výskytem slova podpora, podpoøíme,
chceme podpoøit apod. Tak jsem si to spoèítal. Takže milé kolegynì, milí
kolegové. Já myslím, že vám budeme øíkal vláda slibù a podpory. Máte tam
celkem 114krát v obsahové èásti slova podpora èi podpoøíme. Pokud je to
jenom formální, že øíkáte „my vás v tom podporujeme, dìláte to dobøe“, tak
nás to moc stát nebude. Já pøedpokládám, že skoro za každým slovem
podpoøíme si mùžeme pøedstavit buï dotaèní titul, daòovou úlevu nebo
nìco takového – tak nás to bude stát hodnì. A to vám nepoèítám sedmkrát
slovo podpora, podpoøíme v té politické èásti o koalièní spolupráci. To te-
dy fakt nevím, proè to máme u programového prohlášení, ale rozumím, že
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èas tím, že si chodí na justici.cz a ètou si ty výkazy, ètou si ty zprávy
auditorù a podobnì. Rozumím tomu, když to chce nìkdo koupit. Ale my o-
statní tady ve Snìmovnì v okamžiku, kdy se jedná o dùvìru vládì, oprav-
du nechceme porovnávat a slyšet, kolik kdo má zásob, kolik má finanèních
zdrojù, kolik kdo má úvìrù a podobnì. Myslím si, že to sem nepatøí. Nìkteøí,
vám se to hroznì líbilo, protože jste tleskali, jste buï zamìstnanci, nebo
budoucí akcionáøi, já nevím, ale myslím si, že bychom to fakt projednávat
nemuseli.

Nìco k resortu dopravy. Pan premiér tady øíkal a omlouval se, že tam
možná nìkteré stavby, já nevím, že tam jsou priority. No, já nevím. Když
tam napíšete R52, R6, R35, R43, R49, D3, D8, D11, silnièní okruh kolem
Prahy a návazné komunikace, tak už jste vyjmenovali skoro všechny
dùležité tahy a podle mì, když mám deset priorit, tak tam žádná priorita
není. Nic proti tomu. Až na to, že Rusnokova vláda schválila strategický
dokument, který se chystal opravdu na expertní a odborné úrovni za
úèasti nejen èeských odborníkù, ale lidí z Evropské komise. Tomu
materiálu se øíká v úøední hantýrce SeStra, oficiálnì se to jmenuje
Dopravní sektorové strategie. Byla to podmínka k tomu, abychom mohli
èerpat peníze. A hle, z tìch vyjmenovaných staveb tam ètyøi prostì ne-
jsou. To znamená, pokud je bude chtít vláda podpoøit, tak je tøeba øíct, že
to bude z národních zdrojù a nebude to z tìch zdrojù, které jsou v
druhém programovacím období. To se klidnì mùže stát a myslím, že po-
kud je to spojováno s èerpáním evropských fondù, tak to není. A když si
tak pìknì øíkají kolegové v sociální demokracii pøátelé, tak myslím, že
kdyby pøátelé se víc zamìøili na územní plán Jihomoravského kraje, tak
jsme si tady nemuseli èíst, že vláda bude investovat do R52. No prostì
nebude. Ne že by nechtìla, ale domácí úkol pøátelé na jižní Moravì ne-
splnili, nemají platné zásady územního rozvoje kraje. Já jim to nepøeju.
Fakt jim to nepøeju. A øíkám, že to je chyba. Ale tím, že se to dá do pro-
gramového prohlášení vlády, tím se to samozøejmì nezmìní. Vidím, že ti,
kteøí jsou za to zodpovìdní, se už hlásí a urèitì budou mít dostatek pro-
storu nám vysvìtlit. Já jsem chtìl jenom øíct, že prostì je to planý slib,
který vláda splnit nemùže, pokud Jihomoravský kraj nesplní svùj domácí
úkol. Až ho splní, budou to mít platné. V tom okamžiku vláda mùže i tuto
dùležitou komunikaci, a vùbec nechci zpochybòovat dùležitost, prostì
udìlat. Do té doby mùžeme dìlat jenom pøípravné práce. Všechny
stavební úøady nejsou schopny rozhodovat a posunovat to v tom tìžkém
procesu pøípravy staveb. 

Pak jsou vìci, které tam úplnì chybí. My tady slyšíme pøed volbami –
po volbách. Mìli jsme mimoøádnou schùzi kvùli služebnímu zákonu. Já
bych pøedpokládal, že ti, kteøí tak pro nìj horují – a já patøím mezi nì, pro-
tože si opravdu myslím, že to potøebujeme, ne že to chtìjí bruselští
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Drasenhofen, problém je, že vaše vlády a vy taky, tehdy jako ministr
dopravy, jste pro to fakt neudìlali vùbec nic. Dìkuju. (Potlesk pøevážnì ze
støedu sálu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Haškovi. S da-
lší faktickou poznámkou pan pøedseda Snìmovny. Prosím, pane pøedsedo.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji za slovo. Já samozøejmì, pokud
budu øídit schùzi, tak ozøejmím postup hlasování v dobì, která k tomu bu-
de vhodná. Ale jenom abych reagoval na podnìt pana pøedsedy Stanjury.
Zdržet se hlasování možné je. Jakýkoliv projev mimo pro návrh, proti návr-
hu, je pokládán za zdržení se hlasování a své by o tom mohl vyprávìt býva-
lý poslanec pan Petr Wolf. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi. S další fak-
tickou poznámkou pan pøedseda Zbynìk Stanjura. Prosím, pane
pøedsedo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Tak já jsem vìdìl, že se potrefená husa
ozve, že jo? Takže milý pane hejtmane prostøednictvím pana
pøedsedajícího, fakt jsem se pokoušel pomoci. Stavební úøady, které vedou
stavební øízení k R52, je zastavovaly s odùvodnìním, nebo pøerušovaly, že
nejsou platné zásady územního rozvoje. Já z toho nemám žádnou radost.
Nemám z toho žádnou radost a øíkal jsem, že to nikomu nepøeju. A myslím,
že jste mìli smùlu jako kraj. To já ale férovì øíkám. Na druhé stranì, pokud
to nebude, a já se obávám, že ti aktivisté, kterým jdete tedy ohromnì na ru-
ku v tom programovém prohlášení, pøeètìte si to, co všecko jim slibujete,
že když se jim to povedlo poprvé, že to budou zkoušet podruhé. A nevím,
jak budou úspìšní. Takže mùžete øíkat, že jsem neudìlal nic. Nemá cenu,
abych se tady obhajoval. Mùžu vám konkrétnì doložit, kde jsem se ptal, s
kým jsem jednal, který stavební úøad to pøerušil. Já jsem jenom øíkal, že to
prostì není možné, pokud to nebude platné. Nejste jediní, v tom pražském
okruhu je podobný problém na nìkterých úsecích. Na R35 je podobný pro-
blém na úsecích. Ale nejsme to my, kteøí tak velkoryse slibují v tom pro-
gramovém prohlášení jakoby ty otevøené dveøe tìmto aktivistùm, kteøí prý z
dobrých dùvodù brání tomu, abychom dopravu vytáhli z mìst a mìli to
mimo mìsta, mìli jsme rychlé napojení. Takže až zas budete navrhovat ta-
kovéto otevøení se tìmto, tak si vzpomeòme na ty negativní pøípady. A to,
že to dìlala kolegynì z ODS, no tak to dìlala. Ale výsledek je – to je úplnì
jedno. Prostì výsledek je takový, že váš kraj to prostì nemá, a tudíž tam ta
vláda investovat nemùže. Stavby se mohou pøipravovat, ale nejsou schop-
ny získat stavební povolení. To pøece víme oba dva.
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se zavazujete, že budete podporovat vládu. My jsme to ostatnì dìlali taky,
já to urèitì kritizovat nebudu. Takže tìch sedm jsem vám odpoèetl, sedm-
krát slovo podpora, podpoøíme. Zùstává tìch 114. A vìøte, že vám budeme
bedlivì poèítat, kolik z tìch 114 slibù jste splnili, a jak jste je podpoøili. Jestli
jenom verbálnì, nebo nìjakým konkrétním èinem, nebo i finanènì.

To jsou ty hlavní dùvody, proè budeme hlasovat proti. Øíkám, na rozdíl
od záložních hlasù nebudeme odcházet ze snìmovny ani zdržíme se.
Podle mì nic takového není, pøestože nìjaký klub to mùže øíkat. Budeme
hlasovat buï pro, nebo proti návrhu. Pøedpokládám, že pan pøedseda
Snìmovny, nebo kdo bude øídit tu schùzi, nám toto dá, že u toho se zdržet
nedá.

A na druhé stranì, øíkal to i náš pan pøedseda. Já myslím, že jsme umìli
najít body, na kterých je shoda, tak u tìch konkrétních návrhù zákonù je
budeme skuteènì bedlivì posuzovat. Pokud zjistíme, že stojí za podporu,
tak je urèitì podpoøíme. Doufám, že i naše pozmìòovací návrhy budete po-
suzovat stejnì, a ne že je automaticky hodíte do koše.

Nedá mi to, abych poslední dvì vìty neøekl k tomu dnešnímu prvnímu
hlasování. Ptali se mì na to novináøi a já jsem je poslal za vámi. Já fakt ne-
vím, co vám vadilo na tom, abychom se po skonèení tohoto bodu vrátili k
projednávání bodu o Ukrajinì. Podívejte na ty servery a zvažte to ještì jed-
nou. (Potlesk zprava.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu pøedsedovi poslane-
ckého klubu Obèanské demokratické strany. S faktickou poznámkou se
hlásí pan poslanec Hašek. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Michal Hašek: Dìkuji za slovo, vážený pane místopøedsedo.
Nechci zdržovat ctìnou Snìmovnu, nicménì z úst kolegy Stanjury zaznìlo,
že snad na stranì jižní Moravy jsou nìjaké resty, které znemožní plnit vlád-
ní programové prohlášení. Pane kolego, není to tak. Není potøeba zásad
územního rozvoje kraje na to. Je nìkolik právních stanovisek na to, aby se
stavby mohly pøipravovat. Nové zásady územního rozvoje jsou už rok
pøipravovány. Mimochodem ty minulé pøipravovala námìstkynì hejtmana
za ODS a odvedla na tom kus práce. Já si její práce nesmírnì vážím.
Podpoøilo je celé zastupitelstvo a poprvé v historii Nejvyšší správní soud
udìlal to, že zrušil celé zásady územního rozvoje. Kdo chce, a� pøeète to
odùvodnìní. Øada lidí nad tím kroutila hlavou.

Jižní Morava si svoji práci zvládne, nové zásady územního rozvoje
budou v dobì funkèního období této vlády. Já nepochybuji, že vláda bude
moci naplnit to, co se váš premiér Topolánek prostøednictvím pana
pøedsedajícího zavázal už v roce 2008. To znamená, že se propojí dálnièní
sí� Èeské republiky a Rakouska, že se propojí v Mikulovì smìrem na
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tostí demokratického chodu Poslanecké snìmovny. Šetøil bych se slovem
obstrukce a myslím si, že bychom nemìli každé druhé vystoupení
podøazovat pod nìjaké obstrukèní tabulky a vést tu debatu, co je a co ne-
ní obstrukce. V minulé Poslanecké snìmovnì, v minulých letech, jsme si to
zažili, i já jsem obstrukce jako poslanec dìlal, protože jsem nesouhlasil s
tím, jak postupovala vládní koalice. Pøiznávám právo opozici, když se roz-
hodne a vyhlásí obstrukci, aby v rámci platného zákona, jednacího øádu, i
s tímto nástrojem pracovala. Doufejme, že vztahy mezi vládou a opozicí ne-
budou tak špatné, aby opozice musela k obstrukcím pøistupovat pøíliš
èasto. Ale je to legitimní nástroj pro práci opozice tady v Poslanecké
snìmovnì.

Možná kolegy z ODS nepotìším i z druhého dùvodu. Protože jsem se
snažil, vážené kolegynì a vážení kolegové, opravdu jsem se snažil své vy-
stoupení k programovému prohlášení vlády orientovat do budoucna.
Nevracel jsem se k tomu, co tady bylo, a mluvil jsem skuteènì o cílech,
které vláda má v jednotlivých klíèových oblastech. Mluvil jsem o prioritách,
o tom, co chceme udìlat. Neztrácel jsem èas tím, že bych se vracel do mi-
nulosti, co tady bylo minulých 10, 15, 20 let. Ale vzhledem k tomu, jaká tu
byla vystoupení ze strany pøedstavitelù opozièních stran, a� už ze strany
pana pøedsedy Fialy, nebo pana pøedsedy Kalouska, prostì není možné se
tváøit, že trpíme kolektivní ztrátou pamìti nebo že snad všem byla prove-
dena lobotomie a že si nikdo nic nepamatuje z toho, co se tu odehrávalo v
minulých letech. Odmítám pøístup, který tu byl pøedveden ze strany
nìkterých poslancù pravicové opozice v tom smyslu, že my jsme to vlastnì
dìlali všechno perfektnì, vlastnì všechno funguje, krize je jen takový
mýtus, nìco, co je tu šíøeno, blbá nálada, vlastnì všechno je perfektní a
vláda se teï chystá i to málo perfektní, co funguje, prostì znièit svou no-
vou politikou.

Myslím si, že ODS ve skuteènosti buï mìla obrovskou smùlu, anebo je-
jí vlády byly silnì neschopné, protože pokaždé, když ODS vládla nìkolik let
po sobì, tak to dopadlo špatnì. Chci pøipomenout krizi z roku 1997, po
které skonèila první vláda ODS, a chci pøipomenout také tu minulou vládu
ODS, která rovnìž nedopadla slavnì. Myslím si, že pokud se, kolegové a
kolegynì z pravicové opozice, odvoláváte na minulost, tak byste také mìli
øíci, co se vám osobnì a vašim politickým stranám v minulých sedmi letech
povedlo a nepovedlo, protože minulých sedm let vy jste byli u vlády. Mìli
jste vìtšinu a mohli jste realizovat svou politiku. V zásadì sedm let prostor
pro realizaci pravicové politiky, nejprve v režii ODS, lidovcù, zelených, pak
v režii ODS, TOP 09 a Vìcí veøejných. Sedm let. A pokud dnes kritizujete
plány vlády na to, abychom nìkteré oblasti zlepšili, abychom s nìèím po-
hnuli, tak bych poprosil, abyste v každém tomto vystoupení poctivì zmíni-
li, co jste udìlali vy, èeho jste dosáhli vy a jak jste v tìchto vìcech byli ve
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Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Tak, dìkuji panu poslanci.
Dostáváme se k další øádné pøihlášce. Teï už jenom 33. Prosím, pan
pøedseda poslaneckého klubu Èeské strany sociálnì demokratické.
Prosím, pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Roman Sklenák: Ano, dìkuji za slovo. Vážený pane
pøedsedající, vážení èlenové vlády, kolegynì a kolegové, zapoèali jsme
šestou hodinu našeho dnešního jednání a ještì se nedostalo na øádnì
pøihlášené. Proto si dovoluji jménem poslaneckých klubù ÈSSD, ANO 2011
a KDU-ÈSL pøijít s procedurálním návrhem na to, aby Poslanecká
snìmovna dnes jednala a hlasovala o všech návrzích i po 21. a pro jistotu
i pro 24. hodinì.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Ano, dìkuji. To je návrh, o kterém
dám hlasovat. Pøivolám naše kolegy z pøedsálí. Mám tady žádost o od-
hlášení.

Zahajuji hlasování o tom, abychom dnes jednali i po 19., po 21. i po 24.
– Omlouvám se, prohlašuji toto hlasování za zmateèné. Znovu všechny od-
hlašuji. Prosím, abyste se pøihlásili svými hlasovacími kartami. )

Zahajuji hlasování o návrhu, aby dnes Snìmovna jednala po 19., po 21.
i po 24. hodinì. Kdo je pro, a� zvedne ruku a zmáèkne tlaèítko. Kdo je pro-
ti?

Je to hlasování èíslo 174. Pøihlášeno je 150 poslankyò a poslancù, pro
131. Strávíme tu spolu hezký veèer. Gratuluji Snìmovnì.

S další øádnou pøihláškou s pøednostním právem je pøihlášen pan pre-
miér Bohuslav Sobotka. Prosím, pane premiére, máte slovo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji. Vážený pane místo-
pøedsedo, vážené poslankynì a poslanci, asi pøíliš nepotìším pøedsedu
poslaneckého klubu ODS pana Stanjuru, protože se hodlám této diskuse
aktivnì zúèastnit. Jedná se pøece o programové prohlášení vlády – a kdo
jiný by mìl vystupovat než pøedseda vlády a kdo jiný by mìl vystupovat
než ministøi vlády, kteøí pøedstupují pøed Poslaneckou snìmovnu, aby ob-
hájili to, že Snìmovna jim nakonec mùže vyjádøit dùvìru? Pamatuji si situ-
ace, kdy se tu v Poslanecké snìmovnì jednalo, opozice vystupovala,
ministøi mlèeli a neøíkali vùbec nic, nereagovali vùbec na nic, a já nevím,
jestli taková diskuse má úplnì smysl. Je zøejmé, že pokud èlenové vlády
aktivnì vystupují a budou vystupovat, tak to diskusi o nìco prodlouží,
nicménì toto je dùležité hlasování. My jsme Poslanecká snìmovna v de-
mokratickém režimu a myslím si, že takovéto diskuse jsou bìžnou záleži-
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položky jsme se dostal i  na 15 %. To bylo to nezvyšování daní,
které Obèanská demokratická strana slibovala. Opìt se to jaksi nepoved-
lo, splnit tento slib. A nakonec jste se na tom sami rozhádali a to byl také
poèátek kauzy s trafikami, kdy èást vašich poslancù nechtìla hlasovat pro
vaše vlastní návrhy na zvyšování daní, protože jste pøedtím tvrdili, že nic
takového dìlat nebudete. Takže se vzdali mandátu a byla tu kauza trafiky,
která koneckoncù rozložila vaši poslední vládu. Tak to dopadlo, když jste
naposledy slibovali, že nebudete zvyšovat danì. A teï to chcete nové
vládì vyèítat? Že nechce pokraèovat ve vaší politice? Že skuteènì nebu-
deme zvyšovat daò z pøidané hodnoty? Že se støední vrstvy nemusí bát, že
by jim tato vláda jakkoli zvyšovala danì? To je prostì realita. Realita – a bu-
de to takto v tìch pøíštích letech fungovat. 

Hospodáøský rùst. Jako by to byl zloèin, že pøedtím, než vy jste vládli, v
dobách, kdy tady byla jiná vláda než vláda ODS a TOP 09, ekonomika rost-
la o 6 %. Vy nám to vlastnì vyèítáte. Proboha, co jste si to dovolili, že teh-
dy ekonomika rostla? No vám se to nepovedlo, zemì byla za vlády ODS a
TOP 09 18 mìsícù v recesi. Nedivte se, že vaše chyby nebudeme opako-
vat. Vaší cestou nepùjdeme. Nechceme, abychom se dostali do stejnì
špatné situace. Když byla sociální demokracie ve vládì, byl šestiprocentní
rùst, za vás byla 18 mìsícù dlouhá recese. Já doufám, že se to opakovat
nebude a že ekonomika v pøíštím období poroste.

Vy nám vyèítáte, že rušíme poplatky ve zdravotnictví. A já se ptám, jak
jste zdravotnictví stabilizovali vy. V jakém stavu zdravotnictví pøebíráme. V
situaci, kdy vy jste na jedné stranì zvedli spoluúèast pacientù a zmrazili
jste platby státu za státní pojištìnce. To znamená, vy jste ten systém v mi-
nulých letech absolutnì finanènì vyèerpali. Vy jste ho dostali na hranu kri-
ze. Vy jste vyèerpali veškeré zùstatky, které jste zdìdili ve zdravotních po-
jiš�ovnách, a pøedáváte nám ten systém vyplundrovaný. Vyplundrovaný
systém zdravotního pojištìní a teï nám budete vyèítat, že se snažíme ten
systém stabilizovat. Opìt absolutnì pokrytecká reakce.

Vážené kolegynì, kolegové, já jsem pøipraven k debatì, jsem pøipraven
se jí aktivnì úèastnit, jsem pøipraven uznat férové, reálné, poctivé argu-
menty a nad nimi se zamyslet. Ale jestliže nìkdo trpí ztrátou pamìti a ne-
pamatuje si, co on osobnì nebo jeho politická strana tady posledních se-
dm let vyvádìli, za co všechno nesou odpovìdnost, a nesou ji neustále i
tady a teï a ponesou ji i v tìch pøíštích letech, tak si myslím, že to slušná
a poctivá politická debata v žádném pøípadì není. Dìkuji. (Potlesk v èásti
sálu.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu premiérovi. S faktickou
poznámkou pøedseda Obèanské demokratické strany pan poslanec Fiala.
Prosím, pane poslanèe.
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skuteènosti úspìšní. Myslím si, že bilance by byla velmi smutná. Na vašem
místì, kolegové z ODS a z TOP 09, já bych se do minulosti tolik nevracel.
Skuteènì bych se do ní tolik nevracel, protože dospìjeme ke strašným
zjištìním a budeme pøipomínat naprosté katastrofy a tragédie, které se tu
bìhem vašeho vládnutí odehrávaly.

Nechci mluvit pøíliš dlouho, ale skuteènì po vystoupeních, která tu by-
la, musím zmínit nìkolik málo skuteèností.

Bylo øeèeno, že vláda nemá žádný konkrétní plán boje s
nezamìstnaností. Aèkoliv už jsme tu v Poslanecké snìmovnì o tom mluvi-
li tento týden, aèkoliv jsme Poslanecké snìmovnì pøedstavili první rychlé
zámìry vlády na to, abychom s nezamìstnaností nìco udìlali, aèkoliv
velká èást programu vlády a nové koalice je zamìøena na tuto oblast, tak
opozice neustále opakuje, že nemáme žádný konkrétní plán. Pøesto vysoká
nezamìstnanost, tìch 629 tisíc lidí bez práce, je pozùstatek práce minulé
vlády. A co vám se povedlo? Jak vám fungovaly úøady práce, jak fungova-
la aktivní politika zamìstnanosti? Jedna velká katastrofa! Vy nám vyèítáte,
že chceme udržet deficit veøejných rozpoètù pod 3 % hrubého domácího
produktu. Dokonce pan Stanjura øíkal, že by to mohlo být ménì, že ta 3 %,
že to je malá ambice, že by to mìlo být ménì. Já se ptám, jak to dopadlo
s veøejným dluhem za vaší vlády? Vy jste ho snad snížili, ten veøejný dluh?
Nikdo si toho nevšiml. Veøejný dluh se zvýšil na 48 % hrubého domácího
produktu. Zaèínali jste na 28 % HDP, když pøišla pravicová vláda – 28 %.
Když jste skonèili, tak po vás pøebíráme veøejný dluh 48 % hrubého do-
mácího produktu. A ještì nás tady budete pouèovat, že 3 %, že to je moc,
že by to mìlo být ménì a že jsme málo ambiciózní vláda.

Prosím vás – Evropská unie, èerpání z fondù Evropské unie. Opìt.
Slyšeli jsme tu øadu doporuèení, jak by se to mìlo dìlat. Ale vám se to
absolutnì nepovedlo. To, že jsme loni pøišli o 10 miliard korun – 10 miliard
korun, to je pøece obrovská èástka z hlediska veøejných rozpoètù –, to je
dùsledek toho, že za vaší vlády bylo na nìkolik mìsícù zastaveno èerpání
témìø ze všech operaèních programù, které Èeská republika má. Vám se
to skuteènì nepovedlo a budeme za to platit. A bohužel, možná i v letošním
roce. Pokud se nepodaøí této vládì tomu zabránit, tak pøijdeme o další ev-
ropské peníze. Ale loòských 10 miliard korun mùžeme odepsat a už, bo-
hužel, s tím zpìtnì nemùžeme udìlat vùbec nic. A je to dùsledek vašich
chyb v èerpání evropských penìz.

Vy nám øíkáte a dìláte si legraci z nìjakých minulých výrokù v tom
smyslu, že zdroje jsou, že se danì ve skuteènosti zvyšují. Jak to dopadlo,
když jste to dìlali vy v minulých sedmi letech? Když ODS a TOP 09 pole-
pily republiku billboardy a všude byli vaši politici a všichni jste slibovali „ne-
budeme zvyšovat danì“? Jak to naposledy skonèilo, když ODS a TOP 09
slibovaly, že nebudou zvyšovat danì? No, z 5 % DPH na sociálnì citlivé
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Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Já dìkuji, protože alespoò mé
vystoupení mìlo nìjaký smysl. Vážené poslankynì, vážení poslanci, váže-
ný pane místopøedsedo, zdá se, že jsem alespoò pøesvìdèil jednoho
opozièního poslance, pana Laudáta z TOP 09, že má smysl diskutovat o
budoucnosti a že nemá smysl se vracet k té bídné minulosti minulých se-
dmi let, kdy tady ODS a TOP 09 vládly.

Ale k tomu argumentu pana pøedsedy Fialy o tom, že sociální
demokracie mùže za to velké množství operaèních programù, tak jak to ta-
dy uvedl. No promiòte, ale já si pamatuji pøesnì, jak to bylo. V dobì, kdy
se pøipravovala struktura operaèních programù, a to byla vláda sociální de-
mokracie u moci – tehdy byl tuším ministrem pro místní rozvoj Jiøí
Paroubek, pozdìjší premiér –, tak v té dobì ještì sociální demokracie
nemìla hejtmany. My jsme byli témìø ve všech krajích v opozici a já si velmi
dobøe pamatuji spoleèná prohlášení a usnesení hejtmanù za Obèanskou
demokratickou stranu, kteøí samozøejmì požadovali samostatné operaèní
programy, samozøejmì že chtìli tu maximální možnou míru autonomie pro
regiony a pro kraje. To je vìc, po které tehdy hejtmani za ODS volali.

Ale problém nedoèerpání penìz a ztráty penìz z Evropské unie není
problém krajských operaèních programù, tìch regionálních operaèních
programù. Podívejte se na letošní rok. Riziko je 24 mld. Mùžeme letos pøijít
až o 24 mld. korun z Evropské unie. Nejvìtší riziko leží v operaèním pro-
gramu Životní prostøedí, který spravuje Ministerstvo životního prostøedí.
Druhé nejvìtší riziko je v operaèním programu Vìda a výzkum pro inovace,
který spravuje Ministerstvo školství. To znamená, ta nejvìtší rizika jsou i-
dentifikována v centrálních programech. Èili není to problém krajù,
krajských operaèních programù. Ale to, že jsme mìli tak velké množství re-
gionálních operaèních programù, je mimo jiné zásluha systematického
pùsobení hejtmanù za Obèanskou demokratickou stranu. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu premiérovi. S další fak-
tickou poznámkou pan poslanec Jiøí Zlatuška.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Pane pøedsedající, k tomu, co se ptal pan
pøedseda ODS, bych øekl, že se dají pøipomenout taková jména jako Vitula
nebo Kopicová, víceménì lidé, které mùže považovat do jisté míry i za své
kamarády. A pøipomnìl bych také i to, že to, co je jako problém èerpání z
operaèního programu Výzkum a vývoj pro inovace, tak a� se podívá na po-
slední obsazení Rady pro výzkum, vývoj a inovace, vezme si jedno jméno
za druhým a dá si otázku, proè v dobì, kdy byl pan pøedseda ODS šéfpo-
radcem pro vìdu a paní Kopicová hlavním poradcem premiéra Neèase,
proè se tam tato jména dostala, co je spoleèným jmenovatelem a co je
spoleèným jmenovatelem toho, že tam byl porušen zákon. A premiér i další
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Poslanec Petr Fiala: Pane premiére, já samozøejmì vítám to, že zde
vedeme diskusi a že diskutují i èlenové vlády, a urèitì to není nic, co by
vám opozice vyèítala. Nicménì bych si dovolil vás upozornit na to, že
volební kampaò je za námi. Možná v koalici s hnutím ANO a s rùznými
køídly ve své stranì poèítáte s tím, že volby budou brzy, ale dnes se tady
nebavíme jako ve volební kampani. My jsme se ze svého vládnutí odpo-
vídali a musím skuteènì konstatovat, že jsme èást našich volièù
nepøesvìdèili o tom, že jsme všechno dìlali dobøe. Budiž, za to jsme za-
platili a to je za námi. To, co zde probíhá dnes, je diskuse o tom, jak vy
chcete vést tuto zemi a jaká øešení vy nabízíte. A tìžko na naši kritiku toho,
že vaše øešení nebudou fungovat, odpovíte tím, že budete poukazovat, a
opìt velmi obecnì, na to, co se údajnì nepovedlo nám.

Já vám to ukážu na jednom pøíkladì. Vy jste tady sugestivnì øekl, že se
našim vládám nepodaøilo vyèerpat prostøedky z evropských strukturálních
fondù a že v tom je nepoøádek. Ale položte si otázku, kdo pøipravoval
operaèní programy. Kdo má podíl nebo vinu na tom, že jsme mìli nesmy-
slných 24 operaèních programù? Kdo má vinu na tom, že už na zaèátku se
zpozdila veškerá pøíprava a naše vlády mìly obrovské potíže s tím, aby
vámi nachystané èerpání operaèních programù bylo vùbec možno realizo-
vat? Takže když se budeme bavit o jednotlivých a konkrétních vìcech, tak
uvidíte, že bilance vlád, na kterých se podílela Obèanská demokratická
strana, není zdaleka tak špatná, jak vy jste se to tady paušálnì pokusil u-
kázat, a že mnohé vìci, o kterých mluvíte, má na svìdomí vláda, na které
jste se jako sociální demokracie a vy osobnì také podílel.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další
faktickou pøihláškou pan poslanec Laudát a pøipraví se s faktickou po-
známkou pan premiér a pan poslanec Zlatuška. Prosím, pane poslanèe,
vaše dvì minuty.

Poslanec František Laudát: Pane místopøedsedo, dámy a pánové, je-
nom velice krátce dvì poznámky. Já mám pocit, že tady se nechal vypro-
vokovat anebo šel a vrátil se dlouhou pøednáškou do minulosti pan Babiš.
To za prvé.

Za druhé, panu pøedsedovi vlády bych rád øekl, že když øíká nìkteré
negativní vìci, tak se pøitom usmívá. Tak bych mu doporuèil, aby se zeptal
psychologa nebo psychiatra, co to znamená.

A za další, skuteènì, pojïte se obrátit do budoucna. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Prosím, s další faktickou poznámkou
pan premiér.
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nechávám dìlat, je už jasné, že z tìch 10 miliard, které Èeská republika
teï už za 2013 nenávratnì ztratila, je šest miliard v oblasti operaèního pro-
gramu Životního prostøedí. A ten dùvod, proè dneska už neúspìšnì
chytáme koèku za ocas, je právì ten, že ta sekera vznikla v roce 2010, v
roce 2011, v dobì, kdy ministrem životního prostøedí byl tuším pan Drobil,
pozdìji pan Chalupa. A protože se neèerpaly, vùbec se nevyhlašovaly výz-
vy, tak ty stovky projektù, které už jsou teï v èasové ztrátì a nìkteré nená-
vratné, vznikly bohužel tam. To je neoddiskutovatelný fakt a i v roce 2014 s
tím budeme velmi tvrdì bojovat, tak jak øíkal pan premiér.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuju panu ministrovi. S další fak-
tickou poznámkou paní ministrynì Vìra Jourová. Prosím, paní ministrynì,
máte slovo.

Ministrynì pro místní rozvoj ÈR Vìra Jourová: Vážený pane
pøedsedající, dámy a pánové, vystøíhám se toho, abych popisovala, kdo za
co mùže, a koukala se zpìtnì. Ráda bych se dívala do budoucna. Ráda
bych vás informovala, že tìch 10 mld. sice vypadá, že jsou nenávratnì
ztraceny, ale že ještì jednáme s Evropskou komisí o možnosti využití
èlánku 95 a 96 obecného naøízení k fondùm, kde by se ještì uplatnily
nìkteré naše námitky a analýzy. Napøíklad že nìkteré nedoèerpání bylo
zpùsobeno vyšší mocí, povodní nebo ekonomickou krizí. Brusel èeká na
naše argumenty. Takže vùèi tìm 10 mld. ještì dìláme, co mùžeme. Urèitì
to ale nebudou moc velké èástky, které ještì zachráníme. A samozøejmì to,
co øíkal pan premiér, prognóza na tìch 24 mld. pro letošní rok je reálná a i
tam budeme podnikat veškeré možné kroky, které by vedly k maximálnímu
èerpání. Nikoliv ovšem za cenu toho, že budeme financovat riskantní nebo
extrémnì provoznì nároèné projekty. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní ministryni. Protože zde
nevidím s pøednostním právem pøihlášenou paní ministryni Válkovou, není
zde pøítomna, odmazávám ji. A pøestože to dnes veèer asi na hokej nebu-
de, tak se koneènì dostáváme k øádným pøihláškám a já poprosím paní po-
slankyni Olgu Havlovou o její øádnou pøihlášku. Prosím, paní poslankynì,
máte slovo.

Poslankynì Olga Havlová: Vážený pane pøedsedající, vážený pane
premiére, vážená vládo, kolegynì, kolegové, já to vezmu z jiného soudku
a zaènu koneènì hovoøit o souèasné vládì, která èeká na vyjádøení dùvìry
èi nedùvìry.

Pozornì jsem si vyslechla proslov pana premiéra, jakým smìrem má je-
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se tváøí, že neumí napoèítat do tøí v okamžiku, kdy zákon øíká maximálnì
dvì funkèní období.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Zlatuškovi. S
další faktickou poznámkou pan pøedseda Obèanské demokratické strany
poslanec Fiala. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Petr Fiala: Jedna poznámka, jedna rada. Poznámka: vždy�
pøece to není tak, že by Rada pro výzkum, vývoj a inovace mìla jakýkoli vliv
na èerpání operaèních programù. Podívejte se do kompetenèního zákona.
Ale podívejte se hlavnì na to, kdo spravuje jednotlivé operaèní programy.
Do toho vùbec Rada pro výzkum nezasahuje.

A druhá rada, pane premiére. Podívejte se na pøíèiny toho, proè nejsou
nìkteré finanèní èástky v operaèním programu pro výzkum doèerpávány.
Zjistíte napøíklad to, že pøi stavbì velkých infrastruktur se díky veøejným
soutìžím ušetøily finanèní prostøedky, a to je ten dùvod a to je dùvod pozi-
tivní. Takže ne všechno nedoèerpání finanèních prostøedkù z evropských
strukturálních fondù je špatné. Ale je potøeba dobøe rozumìt materii a
zjistit, proè k té situaci dochází, a pak se na tu vìc budete tøeba dívat jinak.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: S další faktickou poznámkou pan
poslanec Jiøí Zlatuška. Prosím, pane poslanèe, vaše dvì minuty.

Poslanec Jiøí Zlatuška: Já bych chtìl, pane pøedsedající, pokud
budete mít pøíležitost vysvìtlovat kolem RVVI, co má za pravomoci, tak
bych zdùraznil, že tam se pøipravují programy, které poté zajiš�ují další pro-
vozní financování tìch projektù, kde se nedaøí splòovat pùvodní naslibo-
vané cíle. A tam v okamžiku, kdy se podíváte na jednotlivá jména, ten klíè
je jasný. Tam, kde se plánovaly nové bombastické, megalomanské
investice bez øádného rozumného zabezpeèení komerèními pøíjmy, tam je
zase klíè další.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci. S další faktic-
kou poznámkou pan ministr životního prostøedí Richard Brabec. Prosím,
pane ministøe, vaše dvì minuty.

Ministr životního prostøedí ÈR Richard Brabec: Dìkuji, pane
pøedsedající. Dámy a pánové, já jsem k tomu pùvodnì vystupovat nechtìl.
Myslím, že se trochu toèíme v kruhu, ale pøesto neodolám. Ona je to teï už
i moje odpovìdnost a musím bohužel, pane pøedsedající, respektive panu
kolegovi Fialovi vaším prostøednictvím, pane pøedsedající, øíct, že nemá
pravdu v tom, kde ten problém byl. Bohužel teï z tìch auditù, které si
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když jsem ho interpelovala ve vìci hospodaøení podniku Lesy Èeské
republiky. Pokud bude opravdu naplòovat svá slova o øešení situace
øeditele Lesù Èeské republiky, slova o zmìnì hospodaøení a zejména pak
zmìnì tìžby a prodeje døeva, budu spokojená.

A ještì je tu jedna vìc, o které mám potøebu se zmínit. Je to osoba pa-
na ministra financí, pana Babiše. Snìmovna je zákonodárný orgán a velice
mì zaráží, že pøestože probíhá soudní proces pana ministra, sami zákono-
dárci nectí presumpci neviny.

Dámy a pánové, øíci ne jakékoliv vládì jen proto, že ještì nemìla mo-
žnost svou prací pøesvìdèit, je jednoduché, pokrytecké a krátkozraké.
Pøestože èlenové vlády a koalice mají dost hlasù a setkávám se z jejich
strany s pozitivním pøístupem a ochotou spolupracovat na øešení problémù,
které lidi opravdu trápí, nenašla koalice cestu, aby s námi o podpoøe vlády
komunikovala. 

Pokud bude chování koalice takové jako dosud a pokud bude vláda o-
pravdu plnit sliby, které nám tu dnes dává, pak by si zasloužila pøi dnešním
hlasování dostat šanci, ale na druhé stranì nás mrzí, že nás celá koalice
nebere jako politické partnery a dosud si k nám cestu nenašla. Z tìchto
dùvodù sice vládu pøímo nepodpoøíme, ale svým odchodem ji budeme
pøinejmenším tolerovat.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji paní poslankyni Havlové. S
další øádnou pøihláškou je pan poslanec David Kádner. Prosím, pane
poslanèe, máte slovo.

Poslanec David Kádner: Dìkuji. Vážený pane místopøedsedo, vládo,
dámy a pánové, èeká mì již nìkolikáté hlasování o dùvìøe vládì, které ja-
ko poslanec absolvuji. Nechci nijak znevažovat dokument programového
prohlášení vlády, nicménì pravda je ta, že nejde jen o to, k èemu se nám
vláda písemnì zavazuje, ale o mnoho dùležitìjší je skuteèné plnìní slibù. I
já mám dnes potøebu zde odùvodnit svoje rozhodování o tom, zda projevit
dùvìru vládì, na kterou jsme všichni èekali dlouhých osm mìsícù.

Jako starosta malé obce jsem zvyklý na konstruktivní politiku a tou se
øídím i zde v Poslanecké snìmovnì. Politikaøení patøí do pøedvolebních
bojù, nikoliv sem na plénum Poslanecké snìmovny. Tady by to mìlo být o
názorech a ne o tom, kdo je v koalici èi opozici. V této souvislosti jsem o-
pravdu rád, že se zde objevila spousta nových poslancù a poslankyò, a
pøipadá mi, že politická kultura je zde opravdu lepší než v minulém voleb-
ním období.

Já sám bych v tomto volebním období rád koneènì prosadil nìkteré pro
mì zásadní zákony. Jedním z nich je rozhodnì novela o hmotné nouzi, kte-
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ho vláda vést tuto zemi a jaké chystá zmìny, na které obèané netrpìlivì
už dlouho èekají. Zaèala bych ale tím, co mi v jeho proslovu chybìlo.
Pøednì jsou to velmi zdrženlivá slova o zavedení majetkových pøiznání. V
programovém prohlášení se píše: „Vláda podnikne nezbytné kroky v ob-
lasti prokazování pùvodu nabytého majetku a v této souvislosti pøijme
pøimìøená opatøení v daòových a trestnìprávních pøedpisech.“ Co to je
pøimìøené opatøení? Upøímnì øeèeno, tato slova nelze chápat tak, že bude
zpracován pøísný zákon o prokázání pùvodu majetku, který by se musel
prokazovat napøíklad i zpìtnì, což je pro mì docela zklamáním.

Také se mi nelíbilo, když koalice zamítla veškeré návrhy na zvýšení
výdajù na platy uèitelù, mezi kterými byl i náš návrh pøi projednávání
rozpoètu. A to pøesto, že s tím podle mého mínìní vìtšina poslancù sou-
hlasila. Nechci nad nikým lámat hùl a snažím se to vnímat tak, že vláda v
podstatì pøevzala už pøipravený rozpoèet a potøebuje èas na to, aby se
nadechla a pøipravila na pøíští rok rozpoèet kvalitnìjší, kde se i na vyšší
platy pro uèitele peníze najdou. Poèínání vlády budu sledovat velmi
bedlivì, a to také ve vztahu k dùchodcùm. Zejména v otázce valorizace
penzí a obnovení slevy na dani pro pracující dùchodce, tak jak o tom mlu-
vil pan premiér. A zde do budoucna v jejich nesplnìných slibech jim nic
neodpustím.

Za 14 dní, co je nová vláda jmenována, jsme mìli jen malou možnost
poznat, jakým smìrem se bude ubírat a jak by se mohla v budoucnu pre-
zentovat. Co však naopak hodnotím pozitivnì, jsou její nìkteré kroky,
napøíklad personální zmìny, které se provádìjí na Øeditelství silnic a dál-
nic. Pan ministr dopravy Prachaø vytáhl exøeditelku kontroly kvality staveb
pøímo do svého týmu na ministerstvo a nezbývá než doufat, že zde bude
pokraèovat ve své práci. Protože jestli chceme ušetøit peníze ve státním
rozpoètu, tak jsou to právì peníze na Ministerstvu dopravy.

Velmi dobrou osobní zkušenost jsem zatím udìlala i s ministrem
životního prostøedí panem Brabcem, s nímž jsem jednala, aby podrobnì
prošetøil podvody, které se dìjí pøi projektu vybudování kanalizace a
èistièky odpadních vod v obci Jindøichov ve Slezsku, kde jsem zastupitel-
kou, a proti kterému už roky vystupuji. Je to snad první èlovìk na tak výz-
namné funkci, který projevil zájem s tím nìco dìlat.

Vzhledem k situaci v Moravskoslezském kraji a OKD se snažím prosa-
dit možnost pøedèasného odchodu do dùchodu u zvláštì nároèných pro-
fesí, zejména pak u horníkù. Jejich prùmìrná délka života jim mnohdy ani
neumožní dožít se reálného odchodu do dùchodu. V této vìci pøipravuji no-
velu zákona a jsem velmi ráda, že nová paní ministrynì sociálních vìcí ten-
to problém nejen vnímá, ale že je ochotná dál jednat o øešení této napjaté
situace.

Velmi povzbudivá byla také slova pana ministra zemìdìlství Jureèky,
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a hospodaøení a pøedevším jeho rozpoètová politika, která potøebuje
nastolení poøádku, jak se øíká, jako koza drbání. Není to nic objevného,
urèitì.

Staèí se podívat nìkolik let pozpátku na to, s jakými zámìry byly sesta-
vovány státní veøejné rozpoèty a jak pøi konfrontaci s výsledky státních
závìreèných úètù také dopadly. Takovéto porovnání nám v plné nahotì u-
káže fakt, že rozpoètový proces v Èeské republice byl nekvalitnì øízen,
plánován, ale i kontrolován. Místo koncepèní dlouhodobé rozpoètové poli-
tiky, která je samozøejmì klíèová pro stabilitu, chování a rozhodování všech
subjektù, se veøejné finance takzvanì øídily ze dne na den, øídily se ad hoc
rozpoètovými balíèky, èasto kombinovanými s prùbìžnými škrty na
výdajové stranì rozpoètu. Ty ve vìtšinì pøípadù také neznamenaly nic jiné-
ho než zahnání èeské ekonomiky do recese a nárùst skrytých dluhù. Tìmi
je dnes poznamenaná celá infrastruktura èeského státu, a� se jedná o o-
branu a bezpeènost, a� se jedná o zdravotnictví, školství, kulturu, ochranu
životního prostøedí, ale samozøejmì i dopravu. Návrhy programového pro-
hlášení vlády jsou podle mého názoru tedy jasným pøíslibem toho, že se
nìco podobného již nebude opakovat.

Jedním ze základních pøedpokladù nápravy veøejných rozpoètù je
zavedení poøádku na pøíjmové stranì rozpoètu a nastolení elementární
daòové spravedlnosti. Je naprosto nezbytné odstranit z našeho daòového
systému privilegia urèená pro nejrùznìjší zájmové skupiny a jednotlivce,
spoèívající v privilegiu být zdanìn ménì, než jsou zdanìni ostatní. Stejnì
tak je nutno ráznì bojovat i proti daòovým únikùm. Daòový únik není èinem,
který by nikoho nepoškozoval. Poškozuje nejen stát, ale ve svém dùsledku
poškozuje všechny obèany. O to více jsou pak zdaòováni ti, na které stát
snadnìji dosáhne, pøedevším zamìstnanci. Pokud by byly výraznì sníženy
daòové úniky, mohly by pøi nejmírnìjším odhadu vzrùst daòové výnosy o
více než 100 mld. korun roènì bez toho, aniž bychom museli výraznìjším
zpùsobem zvyšovat nominální sazby daní. Nelze nevidìt, že programové
prohlášení v tomto ohledu znamená nesporný prùlom. Obsahuje zavedení
kontrolních pokladen druhé generace, takzvanou elektronickou evidenci
tržeb, obsahuje zavedení majetkových pøiznání èi omezení hotovostních
plateb, tedy opatøení, jejichž zavedení strany bývalých pravicových koalic
dlouhodobì odmítaly a také blokovaly. Obsahuje však i øadu dalších
opatøení, která výraznì zvýší míru rizika odhalení a potrestání tohoto zav-
rženíhodného jednání.

Je sympatické, že se stejnou logikou pøistupuje programové prohlášení
i k výdajové stranì veøejných rozpoètù. Je evidentní, že na rozdíl od
pøedcházející koalice chápe naprosto jasnì, že je ve veøejných výdajích
nezbytné nastolit poøádek a elementární pravidla efektivity, že se musí zaèít
šetøit, a to ve všech èástech veøejných rozpoètù. Tento postup je podle mé-
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rou ministr Dienstbier pøislíbil pøedložit v rámci legislativního procesu
do dvou mìsícù, a mou osobní prioritou je takzvaná nutná obrana, tedy
aby se mohl každý obèan bránit proti pøepadení ve svém vlastním dobì
nebo bytì bez toho, aby mu hrozilo, že ho za to odsoudí soud. Tìší mì, že
si tuto novelu již vyžádalo ke konzultaci Ministerstvo vnitra. Zároveò jsem
velmi zvìdav, jak se nový ministr financí postaví k problému zpackaného
RUDu, ve kterém se panu Kalouskovi podaøilo vyèlenit 57 obcí, které jsou
nyní ve vážných problémech. Ale bohužel mi od trojkoalice chybí pøíslib
pøímé volby starostù a dalších dùležitých legislativních vìcí, které byly
pøedjednány již v minulém volebním období, a jedná se o zásadní legisla-
tivní plány dùležité nejen pro obèany, ale i pro starosty.

Pøesto chci dát vládì možnost zaèít pracovat a plnit sliby, které volièùm
koalice dala, a proto dnes pøi hlasování spoleènì s klubem hnutí Úsvit
pøímé demokracie opustím sál. Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Davidu
Kádnerovi. S další øádnou pøihláškou pan poslanec Václav Votava. Prosím,
pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Václav Votava: Dìkuji za slovo. Vážený pane místo-
pøedsedo, uvìdomuji si, že jsem jeden z 28, který bude urèitì toto jednání
prodlužovat, nicménì už jsem pøihlášen, takže se toho zhostím. (Hlas z
pravé strany sálu.) Ne, pane kolego, neodhlásím se.

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Prosím pány kolegy, aby na sebe
nepokøikovali. Dìkuji.

Poslanec Václav Votava: Omlouvám se.
Pøes kritické reakce, které samozøejmì vyvolává návrh programového

prohlášení vlády v øadách opozice, pøesnìji øeèeno pøedevším u èlenù
bývalé vládní koalice, je naprosto evidentní, že je to teprve souèasná vlád-
ní koalice, která po dlouhých sedmi letech pøedkládá – a já se domnívám
realistický – program nápravy veøejných financí a jejich dlouhodobé udrži-
telnosti, program, který je nutno považovat vedle naprosto nezbytné pod-
pory ekonomického rùstu za jeden ze základních úkolù hospodáøské poli-
tiky státu. Mùžeme tady pøevracet jednotlivá opatøení obsažená v pasážích
programového prohlášení vlády, mùžeme se pøít o to, zda vládou navržená
opatøení jdou, èi nejdou správným smìrem, zda by mìla být razantní, èi
ménì razantní a tak dále. Nemùžeme však popøít fakt, že nás pøichází
požádat o dùvìru první vláda, jejíž programové prohlášení je postaveno na
velmi jednoduchém a pro nìkoho možná až primitivním zámìru nastolit v
Èeské republice poøádek. Už bylo na èase. Je to právì stát, jeho fungování



-  -

Místopøedseda PSP Petr Gazdík: Dìkuji panu poslanci Votavovi.
S další øádnou pøihláškou je pøihlášen pan poslanec Miroslav Grebeníèek.
Prosím, pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Miroslav Grebeníèek: Vážený pane pøedsedající, dámy a
pánové, dnes pøed nás pøedstoupila se žádostí o dùvìru koalièní vláda,
která chce být jiná, než byla vláda Neèasova, a je potìšující to slyšet, nebo�
Èeská republika a její správa nutnì potøebuje zmìnu.

Ne, neupírám pøedsedovi vlády deklarovanou snahu a odhodlání vlád-
nout jinak, odpovìdnìji a blíže principùm právního státu a nepopírám, že
samotné programové prohlášení slibuje mnohé a mohlo by se stát nikoliv
snad základem zásadní zmìny, ale pøinejmenším prvním krokem k
efektivnìjšímu a demokratiètìjšímu stylu vládnutí a ke kvalifikovanìjšímu,
alespoò ponìkud sociálnì odpovìdnìjšímu øízení státu. Problémy minu-
lých let, které se vyhrotily v roce 2012, ovšem pokraèují. Setrvaènost
ekonomiky se pøece nedá zlomit pøes noc. Sociálnì ekonomická situace je
natolik vážná, že žádné krátkodobé opatøení ji nemùže zvrátit. Bude to mít
nepøíjemné dùsledky nejen v letošním, ale pravdìpodobnì i v pøíštím roce.
Mnozí odborníci dokonce pøipouštìjí, že dìdictví destrukèní hospodáøské
politiky pøedchozích pravicových vlád mùže u nás pøetrvávat dalších pìt
let.

Ano, šetøilo se na investicích, èímž jsme ztráceli budoucnost.
Koordinace vládní a mìnové politiky byla prakticky nulová. Když se za-
myslíme nad smìøováním státního rozpoètu a nad tím, co dìlá Èeská
národní banka, tak je zjevné, že rozpoètová a mìnová politika jdou dokon-
ce proti sobì. Pøedpoklady pro zmìnu musí tedy vytvoøit dosud zcela ab-
sentující hospodáøská politika vlády a pochopitelnì i rozumnì koncipova-
ný státní rozpoèet. Mimo jiné i proto, že naše hospodáøství dlouhodobì ži-
je s nezanedbatelnou, èi dokonce hrozivou nezamìstnaností. Je na tom
bohužel pøímo postaveno.

Souhlasím s tìmi, kteøí za klíèový impuls pro oživení ekonomiky považují
pøedevším vývoj vnitøní poptávky, rùst spotøeby a rùst investic. Vládní
koalici pak pøipomínám, že každým rokem z èeské ekonomiky odchází
pøibližnì 250 mld. dividend do zahranièí, které zde nejsou produktivnì
užity èi investovány do posílení výrobního potenciálu.

Ne, nemohu souhlasit s tìmi, kteøí s patøiènou nadsázkou prohlašují:
Neèaska oponou trhla a zmìnìn svìt. Nic, vùbec nic se zatím nezmìnilo.

Jistì, Sobotkova vláda ve svém programovém prohlášení slibuje
obèanùm témìø vše. Nebylo by ovšem prozíravé tomu bezezbytku uvìøit.
Jak máme vašim závìrùm vìøit, když vy sami si nevìøíte a vy sami se na
jedné stranì obèanùm k nìèemu zavazujete a na stranì druhé už nyní jste
zaèali své sliby porušovat, navzájem se vydírat a kvalitu nahrazovat provi-
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ho názoru také zásadním odmítnutím dosavadní pohodlné logiky, že nejvíce
se musí šetøit na sociálních výdajích, pøedevším na dùchodech, protože
tam rozpoèet nejvíce vydává.

Stejnì racionální a naprosto potøebné jsou i zámìry vlády pøed jakými-
koli zásahy dùkladnì zmapovat, co se ve skuteènosti z jednotlivých
rozpoètù vùbec platí, zda nám nejrùznìjšími nedotaženými kohoutky
nejrùznìjších pseudoprojektù neunikají také veøejné peníze. Jsem
pøesvìdèen, že mùžeme být všichni pøekvapeni, co se ve veøejných
rozpoètech za nenápadnými tituly mùže skrývat penìz a kdo je na nì
všechno také napojen.

Obávám se, že sociální a ekonomická krize v Èeské republice
neskonèila a neskonèí do doby, dokud bude narùstat armáda
nezamìstnaných, dokud se nezaènou v masivním mìøítku vytváøet nová
pracovní místa, dokud nezaènou významnì rùst reálné mzdy i celkové
pøíjmy obyvatelstva, dokud nezaènou výraznì klesat poèty lidí ohrožených
chudobou a sociálním vylouèením ze spoleènosti. Do té doby jsou také de-
baty o tom, zda hrubý domácí produkt už koneènì poroste po pøedchozím
dlouhodobém poklesu o 1 %, èi o 1,5 % myslím dosti irelevantní.
Domnívám se, že pøes probleskující pozitivní zprávy o ekonomickém oži-
vení nám tento dlouhodobý a stabilní ekonomický rùst nespadne zadarmo
z nebe ani nepøipluje automaticky ze zahranièí, ale bude stát mnoho úsilí
nejen vlády, podnikatelské sféry, územních orgánù a dalších subjektù, ale
i penìz – podotýkám – penìz z veøejných rozpoètù. Bez nich to opravdu
nepùjde.

Èeská republika vedle nezbytného a v programovém prohlášení jasnì
deklarovaného závazku dodržování fiskálních kritérií z Maastrichtu, tedy
zejména dodržení schodku veøejných financí pod 3 % hrubého domácího
produktu, po celou dobu svého funkèního období akutnì potøebuje zacho-
vat sociální systémy, které zajistí èeským obèanùm postiženým krizí
dùstojné podmínky života, a ne pøežívání v chudobì. Jsem pøesvìdèen, že
v nastalé situaci je a musí být základním cílem státu a jeho orgánù chránit
a uchránit své obèany pøed dopady krize, a ne destruovat již tak chatrné
sociální systémy chránící obèana v pøípadì nemoci, nezamìstnanosti èi
stáøí, jak se o to v nìkterých pøípadech bohužel úspìšnì pokoušela svými
tzv. reformami pøedchozí vládní koalice.

Dámy a pánové, i proto je nutné nastolit ve veøejných financích
elementární poøádek, aby na tyto základní úkoly byly peníze, a to
pøedevším peníze vlastní, ne peníze pùjèené èi darované napø. z Evropské
unie.

Dámy a pánové, já podporuji vládní prohlášení a podle toho také budu
jednat. Dìkuji. (Potlesk zejména z øad poslancù ANO.)
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spolehlivých osobách je založena vláda, která nás žádá o dùvìru. Co se
dá dìlat? Nìjak si s tím budeme muset poradit!

Dámy a pánové, dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další do debaty je
pøihlášen pan poslanec Jiøí Dolejš a pøipraví se pan poslanec Laudát
František.

Poslanec Jiøí Dolejš: Dìkuji za slovo. Milí kolegové a kolegynì,
zejména ti, kteøí se nechystají pøepnout na nadcházející hokejový maè mezi
Èeskem a Slovenskou republikou, tak si dovolím nìkolik struèných po-
známek, které si vybraly z balíèku programového prohlášení zejména ob-
last hospodáøské politiky, protože podobnì jako kdysi v kampani na ame-
rického prezidenta Bill Clinton upozoròoval své volièe, že je to v ekonomii,
blbèe! Já si myslím, že skuteènì když nebudeme mít na uhrazení vládních
slibù, tak se sliby prostì z nadìje pøemìní na iluze. A myslím si, že je velmi
dùležité tomuto, zejména tomuto se vìnovat.

Ale ještì než se do toho dám, tak bych rád rozklíèoval ani ne možná tak
pro kolegy a kolegynì, ti už se možná nauèili nuancím jednacího øádu, ale
tìm nìkolika málo, kteøí snad ještì sledují pøenos z Poslanecké snìmovny
a z hlasování o dùvìøe vládì, abych jim ozøejmil, že hlasování o vládì je
buï podporující vládu, to je zjevnì stojedenáctka naší trojkoalice, anebo
vládu nepodpoøíme. A ta nepodpora mùže mít dvojí podobu: prostì buï
ne, a to je naše vyhranìná pravicová opozice, která na vládì nenechala nit
suchou – ale z pravicových pozic, anebo je to zdržení se, které je také ne-
podporou, a to pøedkládá jako jistý postoj vùèi vládì KSÈM. Ten význam je
jednoduchý. My si myslíme, že vládní sliby jsou hodny pozornosti, ale bo-
hužel se obáváme, že ty sliby nemusí být naplnìny. A nejsme pøitom žád-
ná poloopozice, která strká do vládních dveøí nohu, i když ji tam nechtìjí.
My neodejdeme z hlasování a nesnížíme tím kvorum, by� si myslím, že 111
hlasù by bohatì staèilo. Takováhle gesta nemáme zapotøebí dìlat. My se
snažíme vìcnì vysvìtlit, co nám v programu vlády chybí a co je tam
nedostateènì vysvìtleno, jak to vláda chce realizovat. Zkrátka opozice
mùže být i vìcná. Nemusí dìlat takovou tu tchoøí politiku, že když nejsem
ve vládì, nemohu uškodit, tak aspoò zasmradím. Já si myslím, že vìcnost
opozièní politiky je velmi dùležitá, protože svým zpùsobem – a poslouchej-
te, pánové a dámy v koalici – opozièní kritika mùže být i rozumem zadar-
mo, kdy vám tøeba z nìjaké stranické èi jiné loajality nìkdy schází artikulo-
vat dostateènì tyto problémy.

A nyní se vracím k problému ekonomického jádra vládního programu,
èi chcete-li, nové ekonomické politiky, jak to tady nazval pan premiér
Sobotka, èímž nenarážím na jinou novou ekonomickou politiku, spíš se chci
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zoriem? Jedním z nich je polotovar služebního zákona a spolu s ním už zase
pozoruhodná tahanice o místa politických námìstkù a rozdìlování trafik. A
co horšího, konkrétní èlenové vládní koalice už v uplynulých týdnech staèili
porušit i to základní. Mám tu na mysli závazek ústavních èinitelù respekto-
vat principy právního státu, hájit ústavní práva obèanù a dbát i na mezi-
národní úmluvy o lidských právech, kterými je naše republika vázána. Ano,
vaše údajná podpora demokracie a základních lidských práv se již nyní,
pomìøováno dosavadním prùbìhem jednání Poslanecké snìmovny, stala
v konkrétních pøípadech bezobsažnou floskulí.

A tak se ptám: Èím se vlastnì vaše závazky a jejich mechanismus liší
od onoho válcování opozice a koalièních kšeftù, které nynìjší pøedseda
vlády tak ostøe a nesmlouvavì kritizoval na svých pøedchùdcích? Vše
nasvìdèuje tomu, že vládní koalice pùsobí jako deklaratorní slepenec
dobrých úmyslù, který je však zatížený starými nectnostnostmi. Je ale
dobré pøipomenout, že i Neèasova koalice zaèínala s úctyhodnou vìtšinou,
dokonce s poètem 118 mandátù, a na rozdíl od té souèasné ještì s
mimoøádnou podporou servilních médií, která ji prezentovala jako údajnou
vládu rozpoètové odpovìdnosti a boje proti korupci. 

Co z toho je užiteèné pro dnešek, kdy posuzujeme zámìry nové
koalièní vlády a styl, kterým je chce prosazovat? Její pøedchùdkynì
zaèínala jako koalice mediální reklamou vypucovaného virtuálního pana
Èistého a také jako vláda nejlepšího evropského ministra financí. Oba dva,
každý ovšem z jiného dùvodu, ztratili nakonec mediální svatozáø. A co
naznaèuje limity vlády ve složení Èeská strana sociální demokratická, hnu-
tí ANO a KDU-ÈSL? Pøedevším to, že pøedvolební sliby nejsilnìjší strany
vládní koalice tvrdì narazily. Jde o politické tlaky špièek KDU-ÈSL na
výkon mandátu ústavních èinitelù a o tlak vykonávaný na koalièní strany a
pøedsedu vlády i jeho kabinet.

Donedávna jsem si myslel, že souèasná vládní koalice je pøece jen tro-
chu jiná než její pøedchùdkynì. Už si to nemyslím, nebo� lidovci prý
nechtìjí ani slyšet o jakémkoliv oprávnìném zásahu do tzv. církevních res-
titucí. Jako souèást vládní koalice by si však mohli alespoò uvìdomit, že
pokud nejsou peníze na zvyšování dùchodù, na slušné pøídavky pro dìti,
na aktivní politiku zamìstnanosti, investice, tak dávat nyní až neuvìøitelnì
velké finanèní náhrady církvím je mimoøádný hazard s veøejnými financemi!
Jistì každý alespoò trochu informovaný èlovìk ví, že to protagonisté z øad
církevních prelátù i bývalé vládní koalice udìlali vcelku mazanì. Dokonce
tak mazanì, že církevní subjekty ženou k soudùm nejen stát, ale i kraje, ob-
ce a soukromé osoby. I to je dùvod, proè veøejnì vyzývám pøedsedu vlády,
abychom se k uvedenému zákonu vrátili. Mimo jiné i proto, že si to pøeje 81
% našich spoluobèanù.

Uvedené skuteènosti pak ukazují, na jak slabých základech a na jak ne-
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A zdá se, že vláda oèekává, že se sveze na takové vlnce oživení, a je velmi
dùležité, jak silná ta vlnka bude a nebo jestli k ní pøidáme nìco vlastního.
Na pøíští rok, tedy vlastnì na letošní rok, máme rok 2014, je z loòských
propadù 1 % naplánováno 2 % plus. Nevíme, jestli se to splní. Ale pokud
by mìly být naplnìny všechny ty sliby, tak bychom mìli dosáhnout
skuteènì robustního rùstu. Minimálnì bych to odhadoval tak na 4 % plus
HDP, aby øád 50 až 100 miliard korun byl k dispozici. A to se obávám, že
takováto prognóza se skuteènì nedá postavit bez relevantnìjších nástrojù.

Když se podíváme na kapitálové výdaje vlády, tak co se dovídáme. No,
dovídáme se, že vláda chce stabilizovat zdroje ve Státním fondu dopravní
infrastruktury. Co to je – stabilizovat? To znamená nechat je na souèasné
úrovni? No pravdìpodobnì. Ale pak z toho vyplývá tedy, že jediné, o co
vládì jde, je, øeknìme, racionálnìji tyto prostøedky umis�ovat, neplýtvat ji-
mi tolik. Ale to je zas jakási jenom technokratická vize, že když ten dráb
bude poøádnì práskat bièem, že v rychlé dobì se ten multiplikaèní efekt
dopravních staveb znásobí.

Co mi tam chybí, je zafinancování druhého státního fondu a to je Státní
fond rozvoje bydlení. Nejenom proto, že bydlení je sociálnì dùležité, ale
také proto, že investice do bydlení pomohou rychleji resortu stavebnictví,
že tam ten multiplikaèní efekt je daleko lepší.

Pokud pátráme nejenom v programovém prohlášení, ale zejména ve
vyjádøení pøedstavitelù vlády, kde dále chtìjí brát peníze, tak se dozvíme,
že chtìjí nìjakým zpùsobem oèesat státní úèty. Ale ono to také není až tak
jednoduché, protože pokud nemají na mysli samozøejmì mimoøádné
rozdìlení dividend, a to, pravda, je možné, ale o dividendách se vždycky
rozhoduje až na základì roèní uzávìrky. Akcionáø mùže navrhnout, aby te-
dy dividendy nebyly reinvestovány a odvedeny do státní pokladny
napøíklad; když jde o akcionáøe stát, tak je to prostøedek mimoøádný a
doèkáme se ho opìt až po roèním vypoøádání. Pokud ale jde o kapitálové
úèty jednotlivých státních firem, tak tam se obávám, že to není tak jedno-
duché a už vùbec není snadné. Na to dokonce existuje bruselská
smìrnice, a to vzít jednoduše prachy, které jsou v Èeské národní bance.

Dobrý nápad je samozøejmì koneènì po letech, když jsme od roku
2004 èleny Evropské unie, zaèít poøádnì využívat evropské fondy. To je o-
pravdu vynikající nápad, akorát by se èlovìk rád dozvìdìl, jak to tedy
chcete dìlat, že to odteï zaène daleko lépe fungovat.

To jsou investice a zdroje, které by bylo možné buï proinvestovat, ne-
bo jimi podpoøit pøedevším domácí poptávku. A pak je tady další
prorùstový nástroj, prorùstový faktor, a to je proexportní agenda. To je
mantra všech pøedchozích vlád, nejenom dokonce Neèasovy a
Topolánkovy, ale dokonce ještì tìch starších. O tom se bavíme dlouze a
pøitom zjiš�ujeme, že ÈEZ, EGAP jsou instituce, které nefungují
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dostat k závìru, že ona zase až tak nová není. Je tady dost problém ujasnit
si, jestli to, co je pøedloženo, je pouze urèitou korekcí stavu, kdy zemì byla,
jak øíkal pan ministr zahranièí, jak jsem pozornì poslouchal, zasažena en-
tropií, chaosem a turbulencí, a tedy vláda vnese do toho chaosu urèitý øád,
zda je to korekcí chyb pøedcházejících vlád pánù Neèase, Topolánka atd.,
anebo zda je to skuteènou podstatnou zmìnou, což slibovali pøed volbami
volièùm.

Mnì z toho vychází, že zmìny skuteènì jsou velmi dílèí, že se jedná je-
nom o korekci, a že tudíž na hlubší zmìnu si budeme muset poèkat. Pøesto
si myslím, že dílèí cíle v oblasti ekonomiky mohou být nìkteré zajímavé, ale
to ekonomické nebo finanèní zabezpeèení jaksi se nedá vyèíst z programu
a samozøejmì že je jasné, že tam nemohou být detailní rozbory, analýzy,
èísla; to není funkcí vládního programu, ale mìlo by být aspoò z toho
zøejmé, kde a jak na to chceme vzít. A já se obávám, že seberychlejší
Kobra nevybere bìhem jednoho roku tolik penìz navíc, aby zbilancovala
nìkteré vìci, které budou požadovány v návrhu rozpoètu na rok 2015. Já
se obávám, že dokonce vize nových, nejmodernìjších registraèních pokla-
den nevynese takový balík penìz do rozpoètu, aby podobnì zafungovala
a pánové ve vládì se nemuseli bát, že na jejich požadavky a volební sliby
nebudou peníze.

Naopak nìkteré systémové vìci se øeší polovièatì. Tady bych zmínil
chronickou záležitost této Snìmovny, skoro prakticky 20 let se tady obje-
vující, a to je majetkové pøiznání. Nakonec z majetkového pøiznání zbyl ja-
kýsi polovièatý tvar, a tedy pøiznání pouze osob veøejných, a to ještì v re-
žimu, který, zdá se, že to, oè pøedevším šlo, tedy o plošnost a postih osob,
které se neoprávnìnì dostaly k majetku, a� už momentálnì, aktuálnì v po-
litice jsou, èi nejsou, tak to tam øešeno nebude. 

Vláda nastupuje do své role v atmosféøe oèekávaného oživení ekono-
miky. Proto v programovém prohlášení deklaruje prioritu nastartování
udržitelného rùstu. Tady kolegové zejména ze sociální demokracie – pan
ministr financí spíš rozebíral ropné produkty, jak jsem poslouchal, a jiné
vìci – ale kolegové ze sociální demokracie se vyjadøovali k tomuto
problému trošièku slovy, která – mìl jsem z toho prostì pocit déjà vu.
Zkrátka øíkali, že je irelevantní se bavit o tom, jakého hospodáøského rùstu
vlastnì jsme schopni dosáhnout. A pøesnì tìmito slovy pan emeritní minis-
tr financí Kalousek nám jak v roce 2009, tak v roce 2012 vysvìtloval, že to
nesmíme vùbec po vládì chtít, že mìnit návrh státního rozpoètu v té situa-
ci entropie a turbulence nemá smysl, ono to nìjak dopadne a bìhem roku
v rámci provozu to nìjak setøeseme do èísel, která nakonec vyhlásíme za
ta jediná správná.

A já si myslím, že to není až tak nedùležité, protože pokud bych mìl
hodnotit prorùstová opatøení, ke kterým se vláda hlásí, tak jsou velmi malá.
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bude stát 23 korun, anebo 28 korun. To je sakra velký rozdíl. A celá øada
dalších problémù vèetnì nikoliv vstupu do eurozóny, ale vstupu do
evropského mìnového mechanismu, kam se musí vlézt dva roky pøed tím
termínem. A jestliže by napøíklad euro bylo uvažováno od roku 2019, tak
odeètu dva roky a máme rok 2017, což je konec volebního období.

Takže to jsou vìci, které se zatím z programového prohlášení nedo-
zvídáme, a bohužel se obávám, že se nedozvíme ani dneska, by� tøeba
nìkteøí pánové ministøi z vlády budou reagovat, protože mám obavy, že
tohle si ještì v koalici prostì nevyøíkali. A takových nevyøíkaných, ale pøitom
strategicky dùležitých vìcí tam asi bude celá øada.

Každý ekonom vám potvrdí, že kromì penìz, ty jsou krví ekonomiky, je
pro ekonomiku strašnì dùležitá energetika. Je tady úkol aktualizovat, pro-
jednat novou státní energetickou koncepci. A dokonce jsem nìkde èetl,
myslím, že to bylo v koalièní smlouvì, že tuto koncepci, aby byla stabilní,
chcete projednat napøíè celým politickým spektrem. Fajn. Výbornì. A to je
vklad do debaty o této státní energetické koncepci? 

Tak za prvé se dovídáme, že jádro ano, to opìt není nic nového, to v
této zemi vìtšinovì platí v podstatì odjakživa kromì krátkého extempore,
kdy zelení byli ve vládì, tak nikdo zásadnìjší koncepèní problém s tím
nemìl, ale co je dùležité – jak, v jaké míøe, za jakých ekonomických pod-
mínek, což je ten dovìtek, že by se dostavba JETE mìla realizovat
hospodáøsky výhodnì. A obávám se, že tady postup, pokud jde o
požadavek ÈEZu na garantované ceny za jadernou energii, dostateènì
vyjasnìný není, ale pøitom to je parametr, pøes který vlak, jak se øíká,
nejede. Pøitom souèasnì vláda øíká, že pøijme zákon o snižování závislosti
na fosilních palivech, to je ten britský model, ale opìt dodává, že jedinì
když nedopadne na konkurenceschopnost èeského prùmyslu. Tak já jsem
z toho jelen. Já teï opravdu nevím, jak ten energetický mix nakonec bude
vypadat, a mohu konstatovat jediné – že je jenom dobøe, že to aspoò chce-
te projednat napøíè celý politickým spektrem a že expertní týmy se tomu
zaènou koneènì vìnovat.

Jedna taková položka, která ve veøejných financích má ještì nìjaký
význam, by� už to není jako v dobách, kdy byl premiérem napøíklad pan
Klaus a další, a to jsou privatizaèní výnosy. Stát ještì jakýs takýs majetek
má. Mnì by se líbilo, kdybyste pomìrnì jasnì øekli, že kromì nìjakých ob-
chodovatelných drobností, které jsou v akciovém portfoliu, se nebude pri-
vatizovat a že se garantuje nezcizitelnost urèitých firem, a to nejenom
státních lesù, ale i tøeba Èeské pošty, Jihoèeši obligátní evergreen Budvar,
ale zejména snižování podílu státu v ÈEZu. O tom se nic nedovíme.

Abych nebyl pøíliš dlouhý, tak jenom se teï na chvilku podívám na mo-
žnou strukturu a napìtí v bilanci veøejných financí, tedy státního rozpoètu.
Už jsem øíkal, že pokud jde o kapitálové výdaje, vláda vlastnì mluví
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stoprocentnì, obèas se tam na nìco pøijde podívat policie. Víme navíc
také, že samotný rozvoj exportu nevstupuje celým objemem obratovì do
tempa pøírùstku domácího hospodáøského produktu, ale že tam vstupuje
jenom to saldo. A když se podíváme, by� Evropa mírnì ožívá, na výsledek
zahranièního obchodu za loòský rok, tak bohužel musím øíct, že ten
pøíspìvek k dynamice hrubého domácího produktu je velmi malý.

Máme tady proexportní aktivitu Èeské národní banky. Pravda. To, jak
zacvièili mìnovým kursem, by mohlo, ještì nemáme èísla, tak øíkám moh-
lo, pomoci exportu. Tam je dost dùležité, do jaké míry jsou už
nakontrahované vìci ještì pøed pohybem kursu, jak vypadá zahranièní po-
ptávka. Uvidíme. V každém pøípadì pan prezident, jak jsem ho poslouchal,
se vyjádøil velmi nelibì o tom mìnovém cvièení Èeské národní banky.
Nevím, jestli to rozebíral s novým èlenem Bankovní rady panem Rusnokem.
On když byl premiér, tak si pamatuji, že to naopak podpoøil. Takže ono s
tím proexportním nástrojem podpory rùstu to bude asi složitìjší.

Pøedminulá vláda, tedy vláda Petra Neèase, která mìla dokonce ještì
víc mandátù, než máte vy, 118, si øíkala vláda rozpoètové odpovìdnosti.
Dokonce z voleb, ze kterých vzešla, v tìch volbách se používal takový hys-
terický strašák, že pokud nebudeme tvrdí škrtaèi, pøijde øecké strašidlo a
vydáme se na cestu k státnímu bankrotu. Zdá se, že toto strašidlo už se
vrátilo do svého brlohu, už nás nestraší. To je možná dobøe, ale možná to
také souvisí s tím, že svìtová a evropská krize trošièku polevila a že možná
se doèkáme skuteènì oživení. Ale krom toho, že vláda slibuje, že se tedy
vejde do maastrichtských kritérií, mám na mysli deficit 3 %, tak by možná
nebylo od vìci se dozvìdìt, jestli hodlá mít nìjaký cíl v oblasti veøejného
dluhu.

My jsme se tady minulý týden bavili o návrhu èeské dluhové brzdy.
Vrátili jsme ji jako nìco, co by mìlo vzejít z vládní dílny. Vláda slibovala, že
se k tomu vrátí a že ona v rámci své odpovìdnosti nìco pøedloží. Ale když
má pøíležitost nìco pøedložit, tak se nedovíme, jestli tøeba chce veøejný
dluh zafixovat na 50 %, což by bylo ještì pod onou šedesátiprocentní hra-
nicí, anebo jestli chce ten interval náležitì využít, protože ten prostor tam
samozøejmì je.

Vláda se hlásí k proevropské orientaci. Pravda, jsme souèástí
hospodáøské unie a v referendu jsme se vyslovovali i pro projekt eura, ale
když se dovídám, že vláda samozøejmì není až tak naivní, aby si myslela,
že euro mùžeme pøijmout do dvou, do tøí let, ale øíká, že chce pracovat na
podmínkách pro euro, tak se èlovìk musí ptát jakých, protože maastricht-
ská kritéria aktuálnì splòujeme. Takže co k tomu ještì? Ptám se, jestli tím
kritériem nebo tou podmínkou by mìla být reálná konvergence ekonomické
úrovnì, protože pak ty dopady pøijetí eura jsou menší. Nebo tou podmín-
kou je výše kursu mìnového, protože je rozdíl, jestli pøijmeme euro, když
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svém praporci daòovou spravedlnost. To je samozøejmì bohulibé,
ale když se podíváme konkrétnì na to, jaké daòové návrhy vláda
oèekává, tak kromì moratoria v letošním roce, což se skuteènì stejnì stih-
nout nedá, tak nevím, jestli vztah mezi programovým prohlášením a
koalièní smlouvou, kde v programovém prohlášení k daním skoro nic ne-
najdeme, ale v koalièní smlouvì se dovídáme aspoò to, že nezvyšování
DPH mùže také znamenat snižování DPH. A to snižování nejenom u lékù,
ale dokonce u plenek atd., knih, dìtská výživa etc. etc. Takže je progra-
mové prohlášení ke koalièní smlouvì komplementem, anebo jste ztratili
odvahu a tìch pár øádkù do programového prohlášení v tak významné vìci
vám už za to nestálo?

Je pøedmìtem, øekl bych, astrologických úvah otázka sektorové danì?
Já vím, že jste si neplácli, ale v koalièní smlouvì máte, že zvážit zavedení
sektorové danì, ale pøitom víte, že honit malé a støední podnikatele, živ-
nostníky, hrozit jim, že jejich chování, pokud jde o výbìr daní, je takové to
sprosté slovo, optimalizace daní, na ty malé si troufnout, ale na ty velké,
kteøí jsou mnohdy v oligopolním postavení, na ty si netroufneme? Pøitom
tam by byl jasný rozpoètový výnos. To jsou korporátní danì. A progrese u
daní z pøíjmu fyzických osob, ta je opravdu jenom symbolická. Ta jenom,
aby se neøeklo, že nìjaká progrese je.

Takže to jsou daòové návrhy. Já nechci hledat nìjaké zájmové pozadí
v tom, že se nezapomnìlo na zelenou naftu, i proto, že si myslím, že zele-
ná nafta není až tak jaksi špatný nápad. Uvidíme, jak dopadne spotøební
daò u lihu, u vína, u biopaliv. To všechno bude nepochybnì také zajímavé.
Ale vypadla vám ze seznamu daò z finanèních transakcí, vìtší progrese u
danì z majetku, tedy u velkých majetkù. Tohle všechno bude chybìt na
pøíjmové stránce státního rozpoètu. A to je, øekl bych, ten krizový scénáø, o
kterém tady trošku sýèkoval, ale právem asi, pan prezident, když øíkal, že
se mùže ukázat, že to oživení ekonomické nebude až tak velké, že pøíjmy
budou chybìt, a pokud to budete chtít dodržet, tak rok 2015 a rozpoèet na
rok 2015 zaène velká tlaèenice.

Takže když to shrnu, je tam hodnì ale. Skuteènì ten návrh není ekono-
micky konzistentní a propracovaný. Možná že nìkteøí jste mìli i dobrou vùli
nabídnout nìjakou nadìji, by� malou. Ale záruka je minimální. Tam, pokud
tyto záruky nejsou, je velmi reálné, že dojde k tomu, že se sliby pøemìní na
velmi vágní – teï jsem si pùjèil slovo vágní od pana emeritního prezidenta
Václava Klause, ale výjimeènì èlovìk mùže i s tímto èlovìkem souhlasit, že
jsou to vágní iluze, a že tudíž pokud vašimi hlavními klienty, a to jak
kvantitativnì, tak i sociálnì, by mìli být zamìstnanci, by to mìli být i drob-
ní a malí podnikatelé, kdyby to mìli být klienti veøejných služeb, tak na ty-
to lidi... bohužel tìch nadìjí jste jim zatím moc nedali. Zatím to vypadá spíš
na ty iluze. Proto mysleme na nì. 
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ponìkud šalamounsky, že chce zintenzivnit veøejné stavby, výstavbu
a zároveò že chce neomezovat objem, tedy ten snížený objem. To si mys-
lím, že to není zrovna velký fiskální impuls v oblasti kapitálových výdajù, ale
dobøe. Ale uvìdomme si, že v programu je celá øada položek, které také
nejsou zrovna malé. Zeptám se na to, co znamená neseškrtání platù ve
veøejné sféøe, když se diskutuje už delší dobu o tom, že by mìl být tarifní
systém daleko více motivaèní.

Pokud jde o nezamìstnanost, tak samozøejmì asi hospodáøský rùst to
nejlépe a stabilnì zajistí. Ale budou se muset øešit horké problémy v regi-
onech, jako je severní Morava nebo severní Èechy, a tyto strukturálnì za-
sažené regiony budou vyžadovat od vlády pomoc. A to jasnou, rychlou a
samozøejmì i rozpoètovou. Nepochybuji o tom, že na jednání tripartity o
tom ještì bude øeè, ale bohužel i když je dobøe, že vláda se chce vìnovat
sociálnímu dialogu, tak pokud vím, tak po jednání s odbory vznikla celá
øada námìtù, které do návrhu programového prohlášení dosud inkorporo-
vány nebyly, takže v tomto ohledu jsme opìt jenom u slibù.

Strašnì dùležité jsou veøejné služby, jak zdravotnictví, tak penzijní sys-
tém. Je to velký koláè penìz, a když se podíváme tedy napøíklad na pen-
zijní systém, tak je sice dobøe, že se obnoví valorizace dùchodù, dokonce
myslím, že jsem nìkde slyšel novou paní ministryni práce a sociálních vìcí,
že mluví o èástce v roce 2015 270 korun, což je mírnì lepší než v minulosti,
kdy dùchodci dostali 30 nebo 40 korun. Za to se opravdu tedy hodnì roz-
jeli. Ale já se obávám, že zùstává tady nevyøešen problém kompenzace
toho, že dùchody byly dlouhodobì zmrazené, že zejména podprùmìrné
dùchody se dostaly do pásma ohrožení chudobou, a pokud bychom toto
mìli brát vážnì a dùležité pro sociální smír a klid v zemi, tak to jsou další
rozpoètové nároky. A to nemluvím o tom, zda bude, nebo nebude
podporovat dotaèní podpora tøetího pilíøe dùchodového systému, jakým
zpùsobem bude uzavøen ten experiment s penzijním systémem atd.

Do krajù bychom mìli také pøispìt nìèím. Je tam nekonkrétní, ale
pøesto aspoò položkovì zmínìná garance za sociální služby, které
pøicházejí do krajù. Nevím, jestli na úrovni loòského roku plánovaného,
nebo reálnì rozpoètovaného. Tam je dost významný rozdíl. Víte, že tam
byla rozpoètová zmìna. Rovnìž tak budou kraje asi chtít pøíspìvek na do-
pravní infrastrukturu.

Zcela pøed závorku asi byla vyndána problematika církevního majetku,
by� do každého budgetu roèního to vstupuje. Pokud jde o penìžní platby,
tak to vstupuje ne nevýznamnou èástkou, ale dlouhodobì je tady také
nejasno.

Èili to je celá øada výdajových požadavkù, které nejsou dùvìryhodnì
zbilancovány, pokud jde o pøíjmovou stránku. Tady, myslím, pøedseda
rozpoètového výboru kolega Votava hovoøil o tom, že tato vláda má na
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rétními formulacemi. Najdete tam mnohokrát: budeme podporovat,
zvýšíme objem prostøedkù, podpoøíme rozvoj, budeme klást dùraz. V do-
kumentu se vyskytuje nápadnì málo konkrétních èísel.

V koalièní smlouvì zvýšení podílu z výnosù spotøební danì pro
rozpoèet Státního fondu dopravní infrastruktury na minimálnì 25 %. Tak jak
je v tradici spíše, co pamatuju, sociálních demokratù, není samozøejmì u-
vedeno, na úkor které jiné kapitoly, protože veøejné peníze, a� se to komu
líbí, nebo nelíbí, jsou jeden ranec. Zavedení expertiz nákladù u stavebních
investic nad 50 mil. korun, dohled nad øádným prùbìhem veøejných soutìží
a kvalitní projektová pøíprava by vyšly levnìji, byly by výraznì efektivnìjší.
Spolupodílím se nìjakou èinností na akci, kde je 11 pater kontrol, a nejsem
si tak jistý, že to funguje.

Ekonomické postavení dopravy je v textu zastøešeno cílem dosažení
podílu zdrojù na dopravní infrastrukturu až 2 % hrubého domácího pro-
duktu, což je na tak rozsáhlé plány, které jsem zmiòoval na zaèátku, málo.
To je nìco pøes 70 miliard korun. Pøed krizí v roce 2008 byla èástka výraznì
vyšší. Již dokonce jednou byl rekord s evropskými dotacemi asi 110 mili-
ard korun. Výše uvedenými tøemi údaji ekonomická kvantifikace kapitoly
konèí.

Na rozdíl od toho v programovém dokumentu, už to tady bylo zmínìno,
pøibylo R52, R6, R35, R43, R49, D3, D8, D11, R1 – pražský okruh. K tomu
bych øekl, když tady pan ministr financí volá po propojení s Rakouskem
pøes jižní Èechy, tak tam chybí R3. D11 konèí u Jaromìøe, tak co R11?
Hodnì bolavé místo s notorickou nezamìstnaností je Mostecko, pak se
ptám, když už tedy chceme bojovat s nezamìstnaností, proè tam není kr-
vavá silnice, kterou bezesporu je R7. A tak bych mohl pokraèovat.

Podobnì jako ekonomická rozvaha chybí v kapitole specifikace konk-
rétních priorit. V dokumentu lze identifikovat tyto konkrétní priority:
Rychlostní silnice R35, zøejmì se jedná o úsek Opatovice–Mohelnice, pro-
tože pokud to je priorita v celé délce, tak v téhle ekonomické situaci a z
hlediska pøipravenosti by se stát prohnul, protože R35 není jenom v krizovì
potøebném místì mezi dejme tomu Hradcem Králové a Olomoucí. Pak je
tam dostavba tøetího a ètvrtého železnièního koridoru, o tom už není øeè v
programovém prohlášení, studie kanálu Dunaj–Odra–Labe, také v progra-
movém prohlášení už není, zapla� pánbùh øíkám. Zøízení regulaèního úøadu
pro železnièní dopravce, to si myslím, že už tam taky není. O kvantifikaci o-
statních priorit uvedených v koalièní smlouvì lze spekulovat.

Text kapitoly moderní doprava je zmateèný z hlediska rozdìlení kom-
petencí obec, kraj, stát. I v souèasné situaci státního zadlužení má program
ambici ingerovat do pravomocí obcí a krajù, to je zajištìní provázanosti in-
tegrovaných dopravních systémù. V nìkolika dalších záležitostech slibuje
podporu cyklodopravì, pìší dopravì. Není specifikováno, komu bude stát
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Dùvìru vám skuteènì nelze dát i z tohoto levicového opozièního pohledu.
A my se opravdu necpeme do tìch dveøí, nestrkáme tam nohu jako kole-
gové z jiné, øekl bych spíš pravicové strany, snad se jich to nedotkne, ko-
legové z Úsvitu. Ale myslíme si, že tlaèit na to, aby ty sliby nezùstaly na
papíøe, lze. Je to tøeba. Je to naprosto vìcná politika a on si nás voliè vy-
zkouší. Koneckoncù sto dní hájení si myslím, že v tomto pøípadì, kdy sto
dní trvalo, než vùbec vláda vznikla, je zbyteèná vìc. Já myslím, že vìcná
kritika mùže zaèít už od zítøka.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další pøihlášený do disku-
se je poslanec František Laudát a pøipraví se Jiøí Koubek.

Poslanec František Laudát: Vážený pane místopøedsedo, dámy a
pánové a pane ministøe. Zbytek vlády zøejmì poté, co se vybil na
potyèkách, tak už mu nestojí za to poslouchat skuteènì pøihlášené do dis-
kuse. Je mnì líto.

Zaèal bych tím, že bych podìkoval dvìma pøedøeèníkùm za to, že
dùslednì oddìlili pravicovou opozici od levicové, protože skuteènì my
nepodpoøíme, TOP 09 nepodpoøí tuto vládu, ale docela bych se ohradil
proti tomu oznaèovat Úsvit za pravicovou stranu. Já si myslím, že je to spo-
lek lidí, kteøí dávají jednoznaèný návod k tomu, jak tuto zemi vyhodit do
povìtøí.

Zkusím své vystoupení, které bude tentokrát delší, rozdìlit na dvì èásti.
V jedné se budu vìnovat dopravì a zkusím se pøidržet pouze toho, co jsme
dostali do svých schránek, a ve druhé budu mít jakýsi širší pohled na celý
programový dokument. Podobnì jako pan prezident mám problém s tím, a
nepamatuji to tady, že je to rozdìleno na dvì èásti: jednak programové
prohlášení vlády a jednak koalièní smlouvu. Já se tady budu vyjadøovat ke
koalièní smlouvì – samozøejmì nemùžu kritizovat pana ministra, protože
ten text byl známý ještì pøed Vánocemi a Babiš pøemluvil pana budoucího
ministra o Vánocích – a budu odskakovat do programového prohlášení
vlády, což si myslím, že zøejmì udìlala nìjaká PR agentura, protože se jí
povedlo nejenom v této kapitole víceménì vytahat fráze z koalièní smlouvy,
kde pøece jenom aspoò je o nìco málo více reálných vìcí, právì do pro-
gramového prohlášení.

Takže ke koalièní smlouvì. Celá kapitola je formulována ve stylu slibem
nezarmoutíš. Postrádá logický sled jednotlivých dopravních agend. Ty se
prùbìžnì prolínají. Podobnì jako celému dokumentu chybí kapitola eko-
nomická rozvaha o reálnosti programu. Realizace všech slibù uvedených v
programu by znamenala vynaložení prostøedkù v øádu nejménì deseti a
více celých státních rozpoètù zemì. Tomu se autoøi textu vyhýbají nekonk-
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Galileovì kosmickém výzkumu, už se to tam objevilo, ale spíše zøejmì
ve vazbì na elektronické mýtné, nevím, co tím chtìla koalice øíci. Pøitom
dynamické øízení dopravy by výraznì zvýšilo efektivitu provozu i jeho
bezpeènost, mìlo by výraznì ekologický pøíznivý efekt a u pøetížených ko-
munikací by zvýšilo dopravní kapacitu až o 30 %. V rámci napø. silnièních
staveb se jedná o maximálnì 3 % celkových investièních nákladù, na roz-
díl od betonu s odhadovanou až témìø tøetinovou efektivitou, co se týká
bezpeènosti a zejména zvýšení kapacity.

Na rozdíl od koalièní smlouvy v programovém prohlášení už se nìco
naznaèuje o cestì, kudy se bude koalice ubírat. V elektronickém mýtném,
tam beru, že klíèová je zmínka o tom, že ØSD se pøedìlá na státní, zmìní
se forma na státní podnik. Chybí podpora èi budování logistických systémù
øízení dopravy. Èeská doprava má pøedpoklady stát se díky chemickému
výzkumu a prùmyslu lídrem v aplikaci moderních technologií. Jedná se o
aplikaci nových materiálù, tiché povrchy, nové prostøedky na zvýšení
bezpeènosti, nové informaèní technologie, už jsem zmiòoval telematiku,
moderní materiály a konstrukce na omezení hlukových zátìží atd. atd. O
tom tam není ani slovo.

V kapitole chybí, a je tøeba rychle konat, reakce na tzv. tøetí a ètvrtý
železnièní balíèek Evropského unie. Možná je to v tom trochu zašmodr-
chaném textu v programovém prohlášení, necítím se být ètenáøem myšle-
nek autora textu. U tohoto, pokud se k tomu nìjakým zpùsobem
nepostavíme odvážnì a koncepènì, hrozí systémové znevýhodnìní
Èeských drah. Ve smlouvì není ani zmínka o koncepci živé dopravní ces-
ty, mluví se o liberalizaci železnice a zároveò o postavení národního
dopravce Èeských drah.

Koalice chce pøesunout náklad na železnici, ale èeská železnièní infra-
struktura není pøipravena tento cíl naplnit. Chybí doprovodná infrastruktu-
ra, samostatné koleje pro nákladní dopravu, pøedjíždìcí koleje, štíhlé
výhybky, zmìna konfigurace nádraží, odstranìní úzkých hrdel pro
železnièní dopravu, profily tunelù, automatizace železnice nìkterých tratí,
provázanost na silnièní dopravu – v textu ani zmínka.

U letecké dopravy je tøeba vypracovat koncepci letecké dopravy na
území Èeské republiky. Je tøeba rozhodnout o definování základní sítì re-
gionálních letiš� a jejich podpory èi nepodpory a definovat postoj ke klíèové
investici, paralelní dráze na Letišti Václava Havla. Je tøeba rychle aplikovat
novou evropskou legislativu. Toho se snad asi doèkáme. Dopravní kapito-
le by slušela i vìta o kosmonautice, to už se v programovém prohlášení ob-
jevilo, a postavení zemì v tomto oboru. Máme zde administrativní centrum
projektu Galileo.

Závìr. Kapitole chybí konkrétnost, ekonomická proveditelnost,
definování zdrojù. Jedná se o typický levicový náhled, proto asi chybí ja-
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pomáhat pøi poøizování ekologicky šetrnìjších vozidel. Nabízí se paralela
podpory kamionù formou slev na mýtném.

V kapitole životní prostøedí 4.4. Ovzduší a kvalita života si dokonce ko-
alice troufá na úplnou koordinaci – cituji doslova: „Podpoøíme rozvoj pìší a
cyklistické dopravy v obcích a mìstech, koordinovanì na celém území
(plánování ulièní sítì, prùchody, pìší zóny, cyklostezky).“

Pøesun nákladù ze silnic na železnici je obecnì dobrý cíl. Program ko-
alice však touto základní deklarací konèí. Není to nic nového, ani náznak to-
ho, jak toho chtìjí dosáhnout. Chybí snad kromì pokusù rovnat zpoplatnìní
dopravní cesty, opìt nic nového, silnice versus železnice. Zmínka o
pøípravì rychlých spojení je pozitivní. V koalièní dohodì už to není, pan
Babiš to tady ale zmiòuje jako prioritu, tím chce øíct rychlé železnice, tomu
øíká. Ale text nerespektuje souslednost jednotlivých krokù pøi pøípravì pro-
jektu, zase je to tam zmateèné. Výstavbu dopravní infrastruktury dnes již
nebrzdí ani tolik legislativa, po které se naléhavì volá jako po spásném
mléku jak v koalièní smlouvì, tak i v programovém prohlášení, ale neefek-
tivní výkon státních institucí pøi veøejnoprávním projednání staveb, výkupu
pozemkù a pøi formulování územnì plánovací dokumentace. Dokument si-
ce mluví o potøebnosti pøípravy velkých staveb, ale nezmiòuje se o prvot-
ním problému – kvalitì projektu a zodpovìdnosti projektantù.

Èást o letecké dopravì nereflektuje skuteèné priority letecké dopravy a
neodpovídá prakticky na žádnou z dùležitých otázek.

Co se týká programového prohlášení, dovolím si dopravní veøejnost u-
pozornit, a to mì pøesvìdèilo o tom, že to musela dìlat, tu závìreènou re-
cenzi, PR agentura, nikoliv pan ministr dopravy – je tam vìta: Vláda
dokonèí úseky s napojením na sítì TEN-T. To tam skuteènì je. 

Asi všichni, co jsme tu už bojovali s ministry dopravy v hospodáøském
výboru, vìdí, že pøes nás vedou sítì TEN-T, že je tam øada nedodìlaných
úsekù. Shodou okolností v tìch prioritách nìkteré nejsou zmínìny a nevím,
co budeme napojovat. Pokud by tato koalice dosáhla toho, že se dobudují
tøeba chybìjící dálnièní úseku právì na trasách TEN-T, a� už v èeských
zemích, èi na Moravì, tak by to bylo pro tuto zemi hodnì pøínosné.

Ale když èlovìk kritizuje, asi by mohl také øíci, co si myslí, že tam chy-
bí. Takže dle mého názoru kapitole chybí systémový pøístup, respektování
multimodálního charakteru dopravy. Ignorování tohoto logického nástroje
rozhodování o investicích zpùsobuje nemalé škody. Chybí nástroj k
budování pøepravních terminálù, v celé kapitole chybí klíèový nástroj
pøístupu k dopravním investicím, potøebnost, prosaditelnost, proveditel-
nost. Tím je otevøena cesta k neefektivním investicím, ohýbání priorit na
základì lobbistických tlakù a korupce, k malým pøínosùm naší ekonomice
v reálném èase. V textu celé kapitoly není zmínka o elektronizaci dopravy,
nebo chcete-li, telematice. V programovém prohlášení schováno do èásti o
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vlastnì klíèovým prvkem k tomu, aby se posílil princip zásluhovosti obyvatel,
jak pracují, kolik vydìlávají, co se týká výše penzí. Ale v prùbìžném systé-
mu je uvedeno, že bude posilována zásluhovost. Kde na to vezmete,
pánbùh ví, a svými vystoupeními tady proti tomu bojujete.

Mnohokrát se tam vyskytuje to, že bude vytlaèen nebo pøehodnocen
outsourcing. Bohužel objektivnì musím pøiznat, že øadu rokù vpuštìní pri-
vátního podnikání do státní správy nebo veøejných služeb – chcete-li, spíše
takto, do státní správy by vùbec nemìly chodit – tak cílem pøece má být,
aby se uspoøilo, aby se neefektivní státní sektor nahradil dynamickým
spoøicím privátním. Bohužel, u nás se outsourcing stal, a to je objektivní
pravda, nástrojem tunelování veøejných financí na úrovni státu. Dìje se tak
dneska na úrovni krajù, dìje se tak na úrovni velkých mìst i malých obcí.
Takže prosím, abyste nevylívali s vanièkou i to dítì.

Èeho se ovšem nemùžu nedotknout a co mi pøijde jako neuvìøitelná
snùška frází, to je kapitola v programovém prohlášení, která se týká vìdy,
výzkumu, inovací. Pokud bych tu kapitolu psal já, tak asi nìjakým
zpùsobem mimo jiné bych tam zmínil to, když už na to máme speciálního
místopøedsedu vlády èi ministra bez portfeje – omlouvám se, teï ani nevím,
jak si rozdìlí všechny ty funkce – tak tam není ani slovo o tlaku dostat vìdu
do prùmyslu. V Izraeli, který je v tomto lídrem, mají dokonce ministra pro to,
jak dostat vìdu do prùmyslu. Nevím, jak se ta funkce pøesnì jmenuje. Není
tam ani slovo o ochranì duševního vlastnictví, ale naopak je tam zmínka o
tom, že ještì víc budeme kooperovat zejména v tom evropském
spoleèenství. Já vás upozoròuji, protože jsem vyšel z vìdy, že když se rodí
nìkde nìco nadìjného, tak my to ještì dáme všem posoudit, ještì jim to
dáme i s dokumentací, oni to omrknou, pak nám to èasto i pohaní, a na-
jednou se nestaèíte divit – ono to vyskoèí na druhém konci svìta nebo v
sousední zemi, ne tak daleko. Oni to dìlají a my jsme to odložili jako špat-
ný projekt. Kde je ta hranice? Když už na to budeme mít ministra èi
námìstka pøes místopøedsedu vlády, tak tady by mìlo být jasnì øeèeno. A
pamatuji si, že kdykoliv na jakémkoliv zahranièním pracovišti se nìkde
nìco jevilo nadìjného, tak jsme šli za dveøe.

Chybí tam zcela v této èásti rozvoj, jak vùbec finanèní nástroje pro pod-
poru inovací – ani slovo o start-upech. Sice jsou tam nìjaké, že budou... já
nevím, jak se to všechno jmenuje, spíš je to jazyk minulosti. Omlouvám se.
Není tam nic o fondech rizikového kapitálu. Není tam nic o tom, že tam
bychom mìli umožnit pružnou pracovní sílu. Prostì rozvíjí se projekt, ukáže
se, že je špatnì, ti lidé by mìli jít na nìco užiteènìjšího, a naopak. To zna-
mená tam je potøeba obrovská flexibilita lidí. Zase ani slovo. Ani slovo o re-
verzibilních fondech. To by mìl být náš cíl smìrem k Evropské unii. Ono o
tom není ani slovo v celém programovém dokumentu. Není o tom bohužel
ani slovo v kapitole týkající se Ministerstva prùmyslu a obchodu, protože
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kákoli zmínka o roli privátního kapitálu, o transformaci nìkterých
pøíspìvkových organizací. Pokud se bude koalice øídit tímto programem,
ke kvalitativnímu zlomu v èeské dopravní infrastruktuøe, troufám si øíci, ne-
dojde. Dopravní infrastruktura bude i nadále nedobudovaná, bude podin-
vestovaná, bude trpìt nedostatkem kapitálových zdrojù. Rozdíl mezi
vyspìlými zemìmi a Èeskou republikou se bude nadále prohlubovat, v
lepším pøípadì stagnovat.

Teï k celému programu trochu širší pohled. Je to surf, protože bych ta-
dy mohl být déle, než si možná autoøi dali práci tento dokument dát do-
hromady.

Co jsem v programu nenašel. Svìtem hýbe po finanèní krizi, která
zaèala v roce 2008, ale zadìlávalo se na ni již v éøe Ronalda Reagana a
zejména pana prezidenta Clintona, jistota, jak si mají obèané vytváøet své
úspory, kam mají dávat produkty své práce, zda do financí. Svìt je v tom-
to rozkýván. Takže ochrana úspor obyvatel. Ani slovo. Mohu si pøenesenì
myslet, že autoøi textu èi koalice oèekávají, že to za nás vyøeší Brusel a k
tomu se pøipojíme. Proè ne, ale já si myslím, že naši obyvatelé by si
zasloužili ještì vìtší jistotu.

Chybí tam zmínka o finanèní gramotnosti. V tuto chvíli to považuji za
podstatnì vìtší problém než ekologickou výchovu. V kapitole o vzdìlání
ani slovo o tom, že naše mladé generace se poslední dobou katastrofálnì
propadají, je to problém všech vyspìlých zemí vèetnì Británie, západoev-
ropských zemí, Spojených státù, Kanady a dalších, co se týká výuky
mìkkých vlastností. To, co nám ještì pøipadalo zcela normální, dnes už
normální není. Je tam to, co už dneska není mantrou – umìt jazyky. Ale
nadnárodní koncerny, firmy s ptají mladých lidí a zájemcù o práci: Budete
respektovat hierarchii ve firmì? Co umíte z finanèní gramotnosti? Umíte
jednat v kolektivu? Umíte komunikovat s lidmi? To by se tam totiž muselo
také objevit nìco napø. o generaci se ztrátou pozornosti.

To, co se tam píše o školství, tak si troufám tvrdit, že dál budeme po-
sílat mládež do školy namísto toho, aby se tam chodila vzdìlávat. Mezi
dvìma svìtovými válkami bylo školství nastaveno na tlak na prùmìr a
nadprùmìr. Po roce 1948 bylo rozhodnuto, že se budeme starat o prùmìr
a snažit se zlepšit podprùmìr. To, že to není konkurenceschopné pro da-
lší dekády tohoto tisíciletí èi století, je zcela evidentní.

Ve všech kapitolách, viz kapitola o financích až po poslední, chybí, a
chtìl bych, kdyby se to tam bývalo objevilo, když už chce pùlka koalice
nebo tøetina koalice šetøit, že bude aplikován princip nezbytnosti. Je to
potøeba, poøídíme to, není to potøeba, nepoøídíme to. To si srovnejte s
páteèní potyèkou kolem 250 milionù na reklamní aktivity PGRLF. 

Trošku mi není jasné, škoda, že tu není pan premiér, aby mi vysvìtlil,
když mantrou je zrušit druhý pilíø penzijní reformy, což považuji – a to bylo



-  -

Pùvodnì jsem oèekával, že pan Sobotka s panem Babišem a Bìlobrádkem
stráví nìjaký èas v Jièínì a pak se vrátí a pøedloží nám tady nìjakou
pohádku. Proè zmiòuji Jièín? To jenom pokud by to nìkoho okamžitì
nenapadlo, Jièín je mìsto pohádek. Já bohužel musím ke svému
zklamání øíct, že to, co je nám tady pøedkládáno, není ani pohádka.
Bohužel autoøi textu, pokud se vùbec od nìkoho uèili, tak spíš od v
podstatì tìch, co zavedli souèasný euroatlantický civilizaèní okruh na
trajektorii úpadku.

Takže ještì zpátky. Je ten program socialistický? Z pohledu – myslím
sociálnì demokratický. Urèitì ve srovnání se západoevropskými sociálními
demokraciemi ani náhodou. Je pravicový? Ani náhodou.

Tady jsem nedávno slyšel v kuloárech krásné oznaèení poslancù ANO
jako anoisté. Tak mì napadlo, jestli prostì tomu nedáme nové pøízvisko pro
ideologii anoismus. Protože já skuteènì tady nevím. Tam se perou
Babišovy úspory se Sobotkovým rozdáváním. Jak tenhle souboj skonèí?
Byl bych rád, kdyby skonèil aspoò neutrálnì. Obávám se, že to nemusí
dopadnout vùbec dobøe.

Samozøejmì, že až na nìjaké lehké otøení se kdesi, tak až pan mi-
nistr Zaorálek mì tady pøivedl na to, když tady mluvil o nárùstu entro-
pie. Entropie, jak známo, mám technické vzdìlání, ještì že jsem si
vzpomnìl, je míra neuspoøádanosti systému. Asi pan pøedseda
hospodáøského výboru by mnì pøipomnìl jméno fyzika, který øekl, že
entropie každého systému narùstá. Omlouvám se za svoji sklerózu, že
už si to nepamatuji.

Nicménì pokud vezmeme spoleèenskou, nebo nárùst entropie ve
spoleèenském systému, tak já si myslím, že to nebylo o tom, jestli tady pra-
vicové – ony nebyly moc pravicové – koalice v uplynulých sedmi letech
dìlaly nìco dobøe, nebo špatnì. Ale to, proè zjevnì narùstá entropie, je ne-
dostatek autorit ve spoleènosti nebo jejich potlaèování. Eroze elementár-
ních hodnot, složité zákonodárství, to už vìdìli Èíòané – èím více zákonù,
tím více zlodìjù. Nevymáhání práva. A spíš bych øekl než politický nárùst
entropie, tak možná produktem této vlády mùžou být stochastické jevy.
Doufám, že ne dramatické.

Takže je mnì líto, že napøíklad vìtší ambice nemá kapitola kultura, ale
takhle bych tady projel úplnì všechno.

Veøejnosti bych jenom øekl znova a zdùraznil: Je tady pravicová opozi-
ce, TOP 09 a ODS. Je tady levicová opozice KSÈM. A pak je tady opozice
napùl. Podobnì jako kdysi øekl Seneca v øímském senátu nìco o blbcích,
o polovinì blbcù, a hrozila mu ztráta hrdla, tak pak se z toho vylhal tím, že
není tam pùlka blbcù, ale je tam také pùlka tìch, co jsou velice inteligent-
ní, pracovití a chytøí. Takže této poloopozici to dává skvìlou pøíležitost.
Pokud by se snad této vládì, a já si myslím, že si to tady pøejeme všichni,
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tam si s tím totiž úøedníci nevìdí rady, to je ta pravda. Chybí tam osvìta
kvalifikovaného selhání, èi chcete-li inteligentního selhání. Ti, co se pohy-
bují v inovacích, vìdí, o èem mluvím. Ani slovo o propagaci úspìchù, o od-
byrokratizování grantových systémù, zjednodušení financování, zjednodu-
šení výkaznictví. I západní demokracie zaèínají upadat v tom, že se vìdci
stávají vyplòovaèi dotazníkù, pøehledù apod. namísto toho, aby pracovali,
a nabývá to takového rozsahu, že selský rozum už tam není.

Chybí osvìta a podpora. Ani slovo o tom, že nastartujeme nápad, ten
øetìzec známý z úspìšných zemí: nápad, rizikový kapitál, produkt, marke-
ting, jeho marketing, prodej toho produktu, expanze firem. To jsou ty vìci,
které jsou pro inovaèní technologii.

Jelikož je TOP 09 konzervativní stranou, hlásí se ke konzervativním
hodnotám, zkusil jsem se na celé programové prohlášení, celý progra-
mový dokument podívat pohledem trošku možná staromódním. Stále
ještì beru poté, co se stalo pøi finanèní krizi Spojenými státy poèínaje a
zbytkem rozvojového svìta konèe, kam a nad èím svìt pøemýšlí. Primární
bohatství zemì je v lidech, v pùdì, v technologiích a ve stavbách. Není
to v prázdných finanèních produktech. Víte, o èem mluvím. Takže když to
vezmu z tohoto pohledu – o školství jsem mluvil, o lidech. O pùdì, tam
musím øíct, že je tam jedna z mála vizí: zvyšování retence krajiny. Dìkuji
za to, za protierozní opatøení. Ano, to jsou dva zásadní problémy našeho
území. Musím pochválit. Technologie – zmatené, chaotické,
nepøehledné. Autoøi zjevnì nevìdí, co se ve svìtì dìje. Proto se ještì do
dneška hlásí k tomu, že zrušili princip sKarty. Pokud by vìdìli nìco o
cloudových systémech v informatice, o vzdálených správcích apod., tak
by asi programové prohlášení napsali jinak a k sKartì by se v krajním
pøípadì vyjadøovali podobnì jako k dopravním stavbám, nikoli že
koncepènì je to úplnì zlé.

Položil jsem si otázky, jestli ten program, který je nám dneska
pøedkládán, je moderní. Mohl bych tady trávit celé hodiny na srovnání se
svìtem, abych vám øekl jednoznaènì, že nikoliv. Je zajímavý? Nevím, jak
pro koho. Pro mì vùbec ne. Má ten program vizi? Podle mého je to nìco,
co se øešilo ve svìtì v 70. letech, takže nemá. Je ufinancovatelný?
Mnohokrát tady padlo, že finanèní plán na následující ètyøi roky tam chybí.
Co tam nechybí? Spousta frází, které jsme slýchali dokonce už za reálné-
ho socialismu. Takže kdybych to dal do sexuální oblasti, øekl bych
jednoznaènì: program je bezpohlavní.

Já totiž mám veliký problém. Je ten program pravicový, levicový nebo
jaký vlastnì? To, co z nìj zhruba mùžu odeèíst, je jakási hlavní ideová osa
– regulace, dotace, kontrola vèetnì kontroly obyvatel, z toho potom bude
zrušením druhého pilíøe kapitálová chudoba a tam už je jenom jedna
jednosmìrná šipka k úpadku zemì.
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pøesvìdèen, že mùžeme pokraèovat, pokud pan navrhovatel s tímto takto
souhlasí.

Takže dìkuji. Pøedám znovu øízení panu místopøedsedovi Bartoškovi.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dámy a pánové, budeme
pokraèovat v diskusi. Každopádnì zde mám ètyøi pøihlášené s faktickými
poznámkami. Další v poøadí je pøihlášen pan Zbynìk Stanjura. Máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Nechci se pøít s panem pøedsedou
Poslanecké snìmovny, ale všichni není víc než jeden. To jsou dva rùzné
pojmy. Možná že ministøi, kteøí jsou v restauracích, by se mohli dostavit. To
si myslím, že by mohli. Pokud je nìkdo mimo Snìmovnu, tak to mùžeme to-
lerovat. My jsme na to neupozoròovali, my jsme s tím nepøišli, nicménì si
myslím, že jsou to možná ministøi z té strany, která nejvíc protestovala pro-
ti tomu, že tady jsou otevøené restaurace, tak by tady mohli být pøítomni.
Jenom matematicky pro pøesnost. Víc než jeden není všichni. To je prostì
úplnì jiná kategorie. (Potlesk z øad poslancù ODS.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S další faktickou poznám-
kou je zde pøihlášen pan poslanec Martin Kolovratník. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Martin Kolovratník: Dìkuji. Dobrý podveèer. Ona už je ta nit
trochu pøetržená, tak jen navážu pro ty, kteøí teï pøišli. Faktická poznámka
míøí na pana poslance Laudáta, který tak hezky rozebral kapitolu
Ministerstva dopravy. Chci pana kolegu ubezpeèit, že nebyla chystána s
marketingovou agenturou, ale byla chystána panem ministrem spoleènì s
námi a i já jsem se na nìkterých vìtách v té kapitole podílel.

A tím zároveò odpovídám panu kolegovi Stanjurovi. Ony ty silnice, které
jsou v prioritách – R52, R6, R35 a další – skuteènì jsou priority a je potøeba
na nich pracovat. A nerozumím tomu, když jsme tu zpovídáni, jestli R35 je
myšlena od Opatovic po Mohelnici. Samozøejmì je myšleno to, co stojí, a
to, co se nedìje. A bohužel se nedìlo i díky pøedchozím vládám. To si mys-
lím, že je jasné.

Snad ještì jedna vìta. Jako nováèek jsem získal informace o tom, že
hospodáøský výbor, kde se právì finance do dopravních staveb øeší, pra-
coval v relativnì slušné a gentlemanské shodì a dohodì, kde se skuteènì
fungovalo, tak vìøím, že hospodáøský výbor, který bude zasedat pøíští
týden, právì tyto vìci bude øešit konkrétnì a že se nebudeme muset zdržo-
vat, a odpus�te mi ten výraz, takovýmito podle mého názoru zbyteènými
projevy. Dìkuji.
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aspoò nìco povedlo, tak k tomu se pøihlásí. Pokud se nepovede, od toho
se odhlásí.

Dìkuji vám za pozornost, že jste vydrželi poslouchat.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Mám zde ètyøi faktické po-
známky, takže vyèkejte v poøadí. K první faktické poznámce je pøihlášen
pan Vladimír Koníèek.

Poslanec Vladimír Koníèek: Vážený pane pøedsedající, vážené
kolegynì a kolegové, chtìl bych vás upozornit na text platných usnesení
Poslanecké snìmovny, který jste dostali distribuovaný v tomto útlém sešit-
ku. A na stranì 10 je usnesení Poslanecké snìmovny k úèasti èlenù vlády
na schùzích Poslanecké snìmovny a tam se praví, že Poslanecká
snìmovna stanoví, že všichni èlenové vlády se zúèastní úvodního jednání
schùze Poslanecké snìmovny až do schválení jejího poøadu a celého pro-
jednávání bodu poøadu schùze, kterým je žádost vlády Èeské republiky o
vyslovení dùvìry.

Vážený pane pøedsedající, já bych vás požádal, abyste pøerušil schùzi
do doby než uvedete stav do souladu s tímto usnesením. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. V tento moment bych mìl
dát hlasovat, protože se jedná o procedurální záležitost. (Z lavic KSÈM se
ozývá, že ne.) V tom pøípadì poprosím pøedsedy poslaneckých klubù, aby
pøišli za mnou a domluvili jsme se, jak budeme pokraèovat dál. Do té doby
pøerušuji na deset minut jednání Poslanecké snìmovny.

(Jednání pøerušeno v 18.05 do 18.15 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo v 18.15 hodin.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dámy a pánové, já vás poprosím, abys-
te znovu zaujali svá místa v sále. Budeme pokraèovat. Seznámím vás se
závìry porady vedení Snìmovny s pøedsedy poslaneckých klubù. Pan po-
slanec Koníèek odkazoval na usnesení è. 31 ze 3. schùze z 23. èervence
1996, které ve svém bodì I stanoví, že všichni èlenové vlády se zúèastní
úvodního jednání schùze Poslanecké snìmovny až do schválení jejího
poøadu a celého projednávání bodu poøadu schùze, kterým je žádost vlády
Èeské republiky o vyslovení dùvìry. My jsme tuto vìc prodebatovali. Já
jsem požádal vládu, aby se zúèastnila jednání Poslanecké snìmovny v
poètu vìtším než jeden, tudíž to bylo asi cílem žádosti nebo snah a návrhù
pana poslance Koníèka. Takže docházka vláda se zcela jistì zlepší a jsem
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premiére, vážení èlenové vlády, dámy a pánové, budu trošku svižnìjší.
Vláda se dnes uchází o dùvìru na základì programového prohlášení

vlády. S chutí jsem se do nìho stejnì jako vy zaèetl. Cíle a prostøedky
mohou být rùzné, mohou být tøeba levicové, mohou být tøeba støedové, což
mnì jako èlenovi konzervativní strany nemusí tøeba úplnì vonìt. Ale na
èem bychom se asi mìli shodnout, že ty cíle a prostøedky, kterými chcete
k tìmto cílùm dojít, by mìly být srozumitelné. A jestli je nìco, co mi oprav-
du v programovém prohlášení vlády vadí na první pohled, je to, že je málo
srozumitelné.

Dovolte mi, abych uvedl jeden pøíklad za všechny. Kdybyste chtìli sle-
dovat tok mých myšlenek, tak vás odkazuji na tuto brožuru na stranu 49,
kde máme kapitolu 11.3 Boj s korupcí a organizovaným zloèinem.

Boj s korupcí a organizovaným zloèinem. Všichni víme, co si asi pod
tímto tématem máme pøedstavit a jak by si vládní koalice mohla
pøedstavovat tento boj. Zarazila mì šestá odrážka, pro lepší orientaci je to
druhá odspodu, kterou mi dovolte, abych odcitoval: „Legislativnì a
organizaènì doøešíme zapojování dobrovolníkù do širšího spektra aktivit v
bezpeènostní oblasti (dobrovolní hasièi) tak, aby na tuto aktivitu nedoplácel
ani zamìstnanec-dobrovolník, ani jeho zamìstnavatel.“

Nevím, jestli jste tomu porozumìli vy, když jste to èetli, ale já tomu ne-
rozumím. Co mají dobrovolní hasièi co spoleèného s korupcí nebo co mají
dobrovolní hasièi co spoleèného s organizovaným zloèinem? Vy tomu ro-
zumíte? (Smích zprava.) S jistou nadsázkou – mám tomu rozumìt tak, že
dobrovolní hasièi, kteøí se po své práci angažují ve své obci, nasazují svùj
èas, nìkdy zdraví, bohužel i životy, a dobrovolnì se organizují, jsou touto
vládou považováni za organizované zloèince? Mám tomu rozumìt tak, že
zamìstnavatelé, kteøí v dobì živelních katastrof uvolní své zamìstnance,
kteøí jsou také èleny dobrovolných spolku hasièù, že když poté požadují po
obcích, pøíp. po státu refundaci mezd za tyto zamìstnance, že jsou
korupèníci a jejich požadavek je korupèním jednáním? Nebo snad s jistou
nadsázkou mám se domnívat, že ty desetitisíce dobrovolníkù organizova-
ných ve sborech dobrovolných hasièù chce tato vláda nasadit do boje ni-
koliv s živly, ale do boje s korupcí nebo s organizovaným zloèinem? Já vím,
je to jistá nadsázka, ale toto je programové prohlášení vlády, kterým se ta-
to vláda uchází o naši dùvìru. Byl bych rád, kdyby to nìkdo z vlády osvìtlil.
Jako starosta mám totiž pod sebou dvì jednotky sboru dobrovolných
hasièù, tak bych jim rád vysvìtlil, jak mám tomuto odstavci rozumìt.

Nepodezírám samozøejmì tuto vládu, že by si o dobrovolných hasièích
myslela, že jsou to organizovaní zloèinci. Nepodezírám tuto vládu, že by si
o zamìstnavatelích, kteøí si nárokují oprávnìnou refundaci mezd, myslela,
že jsou to korupèníci. A ani nepodezírám vládu z toho, že by tyto hasièe
chtìla zapojit do boje s organizovaným zloèinem. By� pøipouštím, že nìkteøí
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Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji vám. Další je pøihlášen
s faktickou poznámkou pan poslanec Ivan Pilný.

Poslanec Ivan Pilný: Vážený pane místopøedsedo, vážení èlenové
vlády, vážené kolegynì a kolegové, ono v té bouøi ve sklenici vody trošku
zanikly kritiky vládního prohlášení, které byly sesumarizované v minulém
pøíspìvku, který byl vìcný.

Chtìl bych øíct, že nemùžeme od programového prohlášení oèekávat,
že je to implementaèní manuál. To, co tady zaznìlo od pana poslance
Laudáta, tam je celá øada velmi dobrých faktických pøipomínek, ale nelze
je oèekávat v programovém prohlášení, protože to není implementaèní plán
a mìlo by to 400 stránek. Nepochybuji, že vláda celou øadu z tìch vìcí spl-
ní a bude je postupnì implementovat.

Druhá vìc. Snáší se tady kritika na programové prohlášení a skloòuje
se slovo investice. Trošku mi to pøipomíná výrok jednoho mého kamaráda,
který prohlásil: „Kudy teèe, tudy léèí.“ Mluvil ovšem o plzeòském pivu.
Proto vítám pøíspìvek pana ministra financí Babiše, který se nejdøív chce
podívat, jestli v tìch hrncích vùbec je dno a kudy to teèe ven.

A tøetí poznámka. Zaznìlo tady také, že nìkteré projekty a jejich
mìøitelnost nestihneme bìhem ètyøletého období této vlády. Já øíkám
koneènì. Nemluvím teï o tom, že se to období zkracuje pøedèasnými vol-
bami a slepováním koalic a nakonec se už rozpoutává pøedvolební boj, ale
na práci je opravdu málo èasu a mìli bychom koneènì zaèít aspoò v tìch
zásadních vìcech pøemýšlet ve více než ètyøletém horizontu vlády, a to ne-
jenom proto, abychom se nechávali znovu zvolit.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z øad poslancù ANO.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Další faktická poznámka.
Mám poznamenaného pana poslance Radima Fialu.

Poslanec Radim Fiala: Dìkuji za slovo. Já bych se také chtìl vrátit k
projevu pana kolegy Laudáta, který strašil hnutím Úsvit. Koneckoncù mùžu
øíct, že v zaèátcích jeho projevù už se z toho stává takový obyèej.
Prostøednictvím pana pøedsedajícího pane kolego, není vìtší ocenìní
práce hnutí Úsvit než vaše slova a já vám za nì dìkuji. (Potlesk z øad
poslancù Úsvitu.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. Vracíme se do øádné dis-
kuse. Dalším pøihlášeným v poøadí je pan poslanec Jiøí Koubek. Pøipraví se
pan poslanec Grospiè. Máte slovo, pane poslanèe. 

Poslanec Jiøí Koubek: Dìkuji, pane pøedsedající. Vážený pane



-  -

její nárùst, protože jestli se nìkdy hovoøí o tom, že se blíží hranice poètu
chudých lidí vèetnì rodin k jednomu milionu, tak ta realita mùže být
výraznì složitìjší. A zvláštì vezmeme-li, že k tomu také padá ona tzv. li-
chva, která se také dnes stává oficiálním nástrojem ve spoleènosti a která
se také tolik mediálnì skloòuje ve vztahu k soukromoprávní exekutorské
komoøe a k polemikám o tom, jestli by soukromé exekuce mìly nadále
zùstat v platném právním øádu Èeské republiky, zda jsou nahraditelné, a-
nebo zda se mohou a musí vrátit zase do roviny výraznì kontrolované
státem a nemìly by být doménou soukromoprávní komory. 

Vnímám rozmìr vládního prohlášení v tom, že napøíklad k exekucím se
tam hovoøí o tom, že v oblasti správního øízení bude upøednostòován ofici-
ální výkon exekucí pomocí správního øízení a správních institucí. To je mo-
žná takové nakroèení, které se v programovém prohlášení vlády objevuje,
ale vnímám velice negativnì onen rozmìr, který skuteènì možná vznikl tím,
že si nìkdo vzal pastelku, podtrhal koalièní smlouvu; možná nìkdo, ani ne
ve zlém úmyslu, když sestavoval, vìdom si zadání svého úkolu, vládní pro-
hlášení pro vládu, a možná je skuteènì tristní, že ani vláda, ani její èlenové
a ani koalice se pøíliš nezabývali vlastním ètením vládního prohlášení, pro-
tože pod tlakem, který zde vytváøel i prezident ÈR, spìchali pøíliš na to, aby
ani nevyužili oné tøicetidenní lhùty, kterou Ústava dává vládì k tomu, aby
se ucházela o dùvìru Poslanecké snìmovny.

Já tady vidím jeden velký rozmìr, který možná bude stát jako prubíøský
kámen pøed touto Poslaneckou snìmovnou v nadcházejícím volebním ob-
dobí, a ten rozmìr znamená v pøístupu ke zmìnám Ústavy ÈR v souvislosti
právì s prezidentskou volbou, s postavením prezidenta republiky, s
naplnìním Ústavy napøíklad v oblasti referenda, ale také pøedevším kom-
petencí mezi vládou, pøedsedy komor Parlamentu a také tøeba i mezi soud-
covskou mocí, ale pøedevším výkonem funkce prezidenta. V této souvislosti
si myslím, že není dobré volit nadále cestu, jakou zvolila budoucí vládní
koalice v pøípadì služebního zákona, i když vnímám onen tlak prezidenta
ÈR, že byl veden myšlenkou výraznì proevropskou a chtìl dosáhnout to-
ho, že tento zákon se co nejrychleji vrátí na pùdu Poslanecké snìmovny
poté, co byla rozpuštìna, a stane se nosnou nití, kterou bude zosobòovat
on urèitou vírou, která nás bude posouvat smìrem k EU, ale myslím si, že
cesta, která byla zvolena, je výraznì neš�astná, když se služební zákon ne-
se vírou pozmìòovacích návrhù jedné z vládních stran a pøedpokládá se
automaticky rozsáhlý komplexní pozmìòovací návrh k pøedložené novele,
který už bude mít ale punc projednání ve vládì ÈR. Jsou to momenty, které
byly tolikrát kritizovány i na pravicových vládách v minulém sedmiletém ob-
dobí, které byly tolikrát kritizovány v rovinì politiky vládních stran a byly kri-
tizovány i z øad sociální demokracie.

Myslím si, že v tento moment by sociální demokracie možná ne-
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mí ostøílení hoši v mých jednotkách jsou dostateènì akèní a velice by se na
to tìšili. Já vás, èlenové vlády a vážený pane premiére, podezírám úplnì z
nìèeho jiného. Že této vládì pøedkládáte programové prohlášení, které jste
si vlastnì po sobì ani nepøeèetli. A nejsem první, kdo tady na to
upozoròuje.

A bohužel se toto asi zaèíná stávat jakýmsi znakem této vlády. Ministr
financí a vicepremiér této vlády pøed nástupem do funkce veøejnì prohlásí,
že nebude èíst rozpoèet. Proè taky? Vždy� je to jenom balík penìz, podle
kterého bude hospodaøit tato zemì pøíští rok. Premiér této vlády si utrhne
veøejnou ostudu, když odešle dopis panu prezidentovi s návrhy na
jmenování èlenù vlády, dopis, který podepíše, ale evidentnì jej neèetl. Proè
taky? Vždy� jsou to pouze kandidáti na funkce ministrù. A koneènì, dnes se
vláda Èeské republiky uchází o dùvìru pøed Poslaneckou snìmovnou,
pøedkládá programové prohlášení, na kterém se sice shodla, ale neèetla
jej. Vždy� je to pøece jenom jízdní øád, podle kterého chce øídit tuto zemi,
tak proè to èíst?

Musím jenom konstatovat s jistou lítostí, že mi tam chybí ta srozumitel-
nost. Nevadily by mi jiné cíle, než které má naše strana. Bylo by to naprosto
logické. Ale vadí mi, že vláda se neuchází o podporu a nespoléhá se
pøitom na sílu slova, na sílu argumentù, že se nespoléhá na sílu
pøesvìdèivého a srozumitelného programového prohlášení. Vláda se
spoléhá na vìtšinu 111 hlasù v této snìmovnì. Toto je pro ni jenom cár pa-
píru.

Sto jedenáct poslancù a poslankyò. Vážený pane premiére, dámy a
pánové, a jak dlouho? Dìkuji za pozornost. (Potlesk poslancù TOP 09 a
ODS.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dalším pøihlášeným do diskuse je
pan poslanec Stanislav Grospiè a pøipraví se paní poslankynì Jana
Èernochová.

Poslanec Stanislav Grospiè: Dìkuji, pane místopøedsedo. Vážení
èlenové vlády, vážení kolegové, já bych chtìl øíci, že po té diskusi, po tom,
co jsme obdrželi v podobì vládního prohlášení i nezvykle oficiálnì
pøedaného textu koalièní smlouvy, si myslím, že vláda pøíliš š�astnì
nezaèíná. Ale koneckoncù je to její vìc, je to vìc koalice. A rozumím tomu,
že také nezaèíná v sociálnì lehkém období, protože po sedmi letech vlády
pravice zde máme 629 tisíc nezamìstnaných, kterých ve skuteènosti je
možná více než pøes 800 tisíc, a velká èást lidí zdaleka nedosahuje ve
svých pøíjmech na prùmìr toho, co se oficiálnì uvádí ve statistikách. A také
rozumím tomu, že velká èást lidí žije ve výrazné nejistotì a stále se propa-
dá více na hranici chudoby, která je v Èeské republice alarmující, a zvláš�
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abychom my ubozí opozièní poslanci se v tom vyznali, koho na co se mùžou
zeptati.

Za druhé. Od roku 1990, od prezidenta Václava Havla, ministra zahranièí
Jiøího Dienstbiera, byl v nejlepší tradici èeské zahranièní politiky boj za lid-
ská práva všude na svìtì. Toto stanovisko jsme hájili proti bohatým i
chudým státùm, proti mocným i ménì významným státùm. Tudíž mì za-
jímalo, co bude státi o lidských právem v tomto programu: „Budeme pod-
porovat dodržování lidských práv ve svìtì.“ To je hezké, že to budeme pod-
porovat, nebudeme je potlaèovat. „Zvláštní dùraz budeme klást na úctu k
jednotlivci.“ Já bych prosím rád vìdìl definici úcty k jednotlivci v lidských
právech na svìtì, co tato vìta znamená, co znamená úcta k jednotlivci.

Pak jsou pouze zmínìna tzv. sekundární lidská práva jako ekonomická,
životní prostøedí a práva sociální. Všechno to jsou dùležité vìci, ale pøece
jenom v první øadì jsou primární lidská práva. Je tady otázka
potlaèovaných menšin na celém svìtì, potlaèování žen atd. Já bych velice
rád mìl tady opravdu trošku rozšíøený seznam lidských práv a obzvláštì
dùraz na primární lidská práva, která bychom mìli podporovat. 

Budeme aktivní v rozvojové politice. Vše, co v rozvojové politice stojí.
Dlouhodobì jsme aktivní. Rád bych od vlády vìdìl, jestli bude v pøíštím
rozpoètu vìtší èástka vìnována rozvojové pomoci. Musíme øíct, že
dlouhodobì daleko zaostáváme za tím, s èím jsme sami souhlasili, jaký by
mìl být podíl rozpoètu na rozvojové pomoci. Snad by teï, když se ekono-
mika trošku zotavuje, pøece byla možnost zase toto procento aspoò o
nìkolik promile zvýšit.

Velice vítám, a to bych rád pochválil tuto vládu, když to uskuteèní,
kdyby pøišel zákon o zahranièní službì. Je to dlouhodobì potøebný zákon.
Zahranièní služba nemùže býti úplnì zahrnuta podle svých potøeb do vše-
obecného služebního zákona. Kdyby toto se podaøilo, tak by vìru tato
vláda udìlala dobrý èin.

„Zavazujeme se podporovat úsilí mezinárodního spoleèenství
pøedcházet ozbrojeným konfliktùm a øešit sporné otázky pøedevším míro-
vou cestou na základì mezinárodního práva.“ To je vìta ponìkud všeo-
becná. Doufám, že nebudeme podporovat politiku, která by byla v rozpo-
ru s mezinárodním právem, a že nebudeme podporovat pøedevším sporné
otázky øešit vojenskými prostøedky.

Tudíž bych øekl, že by bylo dobré, kdyby program zahranièní politiky byl
trochu obsažnìjší, trošku pøesnìjší a trošku dùraznìjší na samostatnou roli
èeské zahranièní politiky.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic TOP 09.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Dále je pøihlášen s pøednostním
právem pan poslanec ministr Zaorálek. Máte slovo.
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musela tak výraznì v zájmu sestavení vlády, pøedsednictví této vlády,
se podvolovat nìkterým dalším subjektùm, a� už to je KDU-ÈSL, nebo hnu-
tí ANO. Koneckoncù ten praktický rozmìr tohoto podvolování vidíme i v
pøístupu k církevním restitucím. Sliby jsou minulostí, závazky k obèanùm
jsou hlubokou minulostí a realita je pragmaticky jiná. Nikdo nedosáhne
zmìn zákona o majetkovém vyrovnání s církvemi a náboženskými
spoleènostmi, protože není nosným tématem z hlediska jednoho subjektu,
který sestavuje vládní koalici. Tristní dopad, který bude do spoleènosti, kte-
rý se prohloubí v závazcích vlády, ukazuje napøíklad dnešní rozhovor v
Lidových novinách s jedním ze zástupcù katolické církve, který má na sta-
rost správu majetku v jižních Èechách. Církve, zejména øímskokatolická cír-
kev, budou dál stupòovat svou agresivitu ve vztahu k potenciálním
majetkovým nárokùm vùèi èeskému státu a nebude otázka znít do bu-
doucna tak, jestli na to má èeský stát, ale nakolik èeský stát dokáže být
suverénní vùèi tomu, co mu budou diktovat jiné organizace, jiné státní
útvary, napøíklad náboženský stát Vatikán, z hlediska politiky právì církve
øímskokatolické, a to si myslím, že není dobrý rozmìr pro èeský stát.

Chtìl bych øíci, že sliby se rozcházejí i se závazky vlády v jiných
oblastech, napøíklad ve vztahu i k Severoatlantické alianci a našim
èlenstvím v rùzných zahranièních misích. To jsou všechno vážné dùvody
pro to, aby pøes dovednì a obecnì formulované sliby, øadu nadìjí, které
mùže vzbuzovat vládní prohlášení a sestavení vládní koalice tváøí v tváø
sedmi letùm vlády pravice v ÈR, ale na druhou stranu se bude možná
pøíkøe rozcházet s oèekáváním. Proto nemohu této vládì vyslovit dùvìru.
(Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Jan Bartošek: Dìkuji. S pøednostním právem se
do diskuse pøihlásil pan poslanec Karel Schwarzenberg. Máte slovo, pane
poslanèe.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Pane pøedsedající, pane ministerský
pøedsedo, vážené poslankynì, vážení poslanci, dovoluji si teprve tak
pozdì se pøihlásit ke slovu, nebo� jsem zaznamenal, ve vládním programu
je zahranièní politika na posledním místì a je také obsažena pouze v
pùlstránce tohoto malého sešitku (ukazuje), z èehož odvozuji, jakou
dùležitost pøikládá tato vláda zahranièní politice, tak jsem si øekl, tak se u-
skromním taktéž.

Nicménì i v tomto krátkém odstavci je nìkolik zajímavých míst. Zaèíná
to vìtou: Za zahranièní politiku je primárnì odpovìdná vláda ÈR. Tak bych
rád vìdìl, kdo je sekundárnì, kdo je terciárnì odpovìdný za zahranièní
politiku ÈR. Snad by bylo dobré k vládnímu prohlášení pøidat malý seznam
všech, kteøí v budoucnosti budou odpovídat za èeskou zahranièní politiku,
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odehrává ve špatném životním prostøedí, a že by nám tím pádem Èína
posílala velmi laciné výrobky, které jsou dány právì tím, že se nerespektu-
jí základní pravidla hygienická, bezpeènostní pøi práci, že se nedodržují zá-
kladní standardy z hlediska životního prostøedí.

Je to debata skuteènì o právech lidí. A troufne si nìkdo øíci, že tato
práva jsou nìèím ménì významným? Rozumíte? Práva, která vlastnì zna-
menají vydírání lidí. To je pøesnì to, o èem psal už Marx pøed 150 lety, že
to je prostì zacházení s lidmi jako s materiálem. To pøece nejsou ménì výz-
namná lidská práva. A samozøejmì že s vámi souhlasím, že práva
vyjadøování, práva shromažïování apod. jsou stejnì významnou souèástí.
Ale nemohu souhlasit s tím, že debata o sociálních právech, debata o ži-
votním prostøedí, elementární zásady, které bohužel v tìchto zemích jsou
velmi vážné problémy, které zkracují život lidí – a co mùže být
zásadnìjšího?

Takže já si trvám na tom, že rozšíøení problematiky lidských práv je vìc,
na které bych trval. Já prostì nedokážu to hierarchizovat tak, že tohle jsou
práva ménì významná. A dokonce si myslím, že mì ani nikdo nemusí nu-
tit, abych v tomto širším slova smyslu zvláš� je èinil standardní souèástí,
protože si opravdu nedovedu pøedstavit obchod se zemí, která tyto vìci
nebere vážnì, protože pak jsme my vystaveni konkurenci, které nemùžeme
skoro èelit. Je to pøesnì zpùsob, jak tu problematiku zvednout v tìch de-
batách. Na tom se dá ukázat, že není možné spolu žít, spolu obchodovat
a zároveò se k tìmto standardùm stavìt lhostejnì. To je to, na co jsem
chtìl ještì zareagovat.

Vìtší èástka na rozvojovou politiku. Nechci být takový nepøíjemný, ale
vy, pane ministøe, sám víte, že v dobì, kdy jste, pane poslanèe byl minis-
tr, tak rozpoèet ministerstva se snížil pomìrnì dost radikálním zpùsobem.
Vy jste propustil 350 zamìstnancù v diplomacii a vedlo to k tomu, že
rozpoèet klesl asi o 30 až 40 %. To znamená, když øíkáte, že máme dát
dneska vìtší èástku na rozvojovou pomoc – no, kde brát a nekrást? Nebo
kde brát, rozumíte, když na ruce nenajdete chlup. Takže bych si také
samozøejmì pøál masivnìjší úèast Èeské republiky, jenom najít ty peníze
na to. To je samozøejmì problém a to bude problém.

Jinak za pøipomínky dìkuji a jsem rád, že mùžeme vést takovouto konk-
rétní debatu.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. S pøednostním právem pan
pøedseda Schwarzenberg. Potom snad øádná pøihláška paní poslankynì
Èernochové.

Poslanec Karel Schwarzenberg: Snad pouze k objasnìní. Nezpo-
chyb-òuji v nejmenším sociální práva. Jenom dìjinná zkušenost nás

-  -

Ministr zahranièních vìcí ÈR Lubomír Zaorálek: Dìkuji. Pokusím
se být struèný. Jenom bych rád øekl, že pøiznám jednu vìc – že jsem byl
na posledním jednání vlády, které se zabývalo programovým prohlášením,
nìkterými kolegy dost kritizovaný za to, že prostor zahranièní politiky, když
se pøipoèítá i ta evropská, je neúmìrnì velký v programovém prohlášení.
Takže jakkoliv tady bylo øeèeno, že zahranièní politika tam má malý prostor,
musel jsem hájit, že prostor, který je tam pro evropskou i zahranièní politi-
ku, je takový, že dominuje jako kdyby z hlediska velikosti celému textu.
Takže tím jenom øíkám, že ten spor je složitìjší. A upozoròuji na to, že
skuteènì evropská politika je tam v pomìrnì velké kapitole a že tam není
pouze ta zahranièní, o které jste mluvil vy, která se vìnuje tìm vìcem, které
jsou mimo Evropu.

Já si tedy ale stojím za tou formulací, kterou jsem tam vìdomì dal, a to
je to, že vláda odpovídá jako celek za zahranièní politiku státu. A to jsem
tam dal úmyslnì. Je to vlastnì narážka na to, že tady v minulosti za Èeskou
republiku mluvil jednou prezident Klaus, jednou premiér, jednou ministr
zahranièí, a shodou okolností každý øíkal nìco jiného. Takže je to opravdu
reakce na to, jak ten stav vypadal – že ty názory byly rozmanité a že
samozøejmì pokud zemì jako Èeská republika s deseti miliony obyvatel
mluví tøemi hlasy, tak se stává nezajímavou a vlastnì postupem èasu ne-
významnou. Právì proto jsem stál o tu formulaci, že vláda odpovídá jako
celek a nikdo se nemùže vymlouvat na druhého, nebo nemùže to být tak,
že jeden mluví za sebe a druhý také. Takže vysvìtluji smysl té formulace,
že se tím vùbec nezbavuji toho, že samozøejmì Ministerstvo zahranièí má
zásadní úlohu pøi formulaci, pøi vytváøení koncepce zahranièní politiky. To
rozhodnì není žádné uhýbání. Ale zároveò tím chci dát jasnì najevo, že
vláda musí mít jeden hlas. A když jde o problém, který se øeší ve svìtì, v
Evropì, tak Èeská republika musí mít jeden názor. A za to je odpovìdná
celá vláda jako celek. To je tím øeèeno.

Zároveò musím trochu zase polemizovat, což asi tak v životì je, že ne-
máme názory totožné. Já prostì chápání lidských práv v tom širším smys-
lu beru nesmírnì vážnì. Øeknu vám jeden pøíklad, aby to nebyla jenom ta-
ková akademická debata. V této Snìmovnì jsem se setkal s èínským pre-
miérem Wen �ia-paem a dokonce polovina rozhovoru se týkala lidských
práv, protože ten rozhovor zaèal tím, že jsem mu øekl, že jestliže chceme
obchodovat Èína – Evropa, Èína – Èeská republika, tak není možné,
abychom mìli rùzné standardy na práci, vykonávání práce, na to, aby se
zneužívala tøeba práce dìtí, na to, aby ta práce se odehrávala v naprosto
nemožných bezpeènostních podmínkách – vezmìme tøeba práci v dolech
a podobnì, s nasazením života a obrovskou úrazovostí. Že není možné ak-
ceptovat, aby èínské výrobky mìly takovéto zvýhodnìní tím, že není žádná
ochrana tìch, kteøí pracují, není zajištìna elementární bezpeènost, že se to
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Genderovì vyvážené programové prohlášení jsme již probrali. Nyní mi
dovolte trošku jiné jazykové okénko, a to v pøedposlední prioritì vlády, po-
sílení kontroly zpravodajských služeb. O ostudì s chybami ve jmenování
ministrù už tady mluvil pan poslanec Koubek, nebudu to opakovat, ale toh-
le je skuteènì perla všech perel.

Posílení parlamentní kontroly zpravodajských služeb Èeské republiky.
Tak zaèíná ten odstavec. Konèí touto vìtou, která by se možná mìla nìkde
vytesat: Zákon zavede dvoustupòový systém kontroly, proto bude kromì
zøízení kontrolních orgánù v Poslanecké snìmovnì Èeské republiky zøízen
i od Parlamentu Èeské republiky odvozený expertní kontrolní orgán složený
z dùvìryhodných, bezpeènostnì provìøených a veøejností respektovaných
obèanù. – Možná, jestli to, vážená budoucí vládo, nevíte, Parlament je
Parlament, má dvì komory, horní a dolní, a jedné se øíká Poslanecká
snìmovna a jedné Senát, takže skuteènì vìta, že „zákon zavede
dvoustupòový systém kontroly, proto bude kromì zøízení kontrolních
orgánù v Poslanecké snìmovnì ÈR zøízen i od Parlamentu ÈR odvozený
expertní kontrolní orgán“, myslím, že jsme se v tomto pøekladu ztratili úplnì
všichni a jenom to vypovídá o nízké kvalitì nejenom jazykové úpravy, sty-
listické úpravy, ale i úpravy gramatické.

Rovnìž mì velmi zaujala kapitola Ministerstva vnitra. Policistùm a
vlastnì všem pøíslušníkùm se zvednou platy a zároveò se sníží jejich úvaz-
ky o 150 hodin. Pøijmou se noví pøíslušníci, kteøí budou více a radostnìji bo-
jovat proti všem nešvarùm. Hurá!

Èetl jste kapitolní sešit Ministerstva vnitra, pane premiére, nebo to také
bylo na vás dlouhé? U vás mám nadìji, že jste alespoò jako bývalý ministr
financí snad rozpoèet èetl, takže víte stejnì jako já, že tady zdroje nejsou
a nebudou. Ale socialistická vláda se vlastnì nemusí zabývat nìjakými
pouèkami, možná se jimi zabývat ani nesmí, aby nebyla obvinìna ze
zpáteènictví, a takové ty floskule o tom, že se mohou utratit pouze tolik
penìz, kolik mám, tak tady zøejmì neplatí.

V tomto programovém prohlášení se píše, že chcete zkoumat otázky e-
fektivity a výkonnosti Policie Èeské republiky. Vše už ale tady bylo pøed lety
zodpovìzeno a legislativnì ošetøeno v reformì Policie Èeské republiky na-
ší vlády. Navíc tato byla prosazena souhlasem napøíè politickým spektrem
i s vašimi hlasy, odkomunikována byla s policií i se všemi relevantními od-
borníky. Rozumím tomu, že slovo reforma v lidech, a pøiznám se, že i ve
mnì, trošku vzbuzuje averzi. Ale proboha, proè donekoneèna mìnit nìco,
co funguje, a vystavovat pøíslušníky bezpeènostních sborù nejistotì, že se
ten èi onen útvar zase posluèuje, pøípadnì nìjaký nový zøídí? V èem tedy
chcete, pane premiére, docílit vìtší efektivity u Policie Èeské republiky?
Sedmdesát sedm sekretariátù Policie Èeské republiky se vším všudy, mys-
lím tím od vozidel po sekretáøky, bylo již pøed lety nahrazeno ètrnácti
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pouèuje o tom, že sociální a jiná práva nikdy nedobudete bez tìch základních
práv. Dokavad není svoboda slova, není svoboda shromažïování, tak
nemùžete ani uspoøádat stávku pro prosazení svých sociálních práv. Takže
sociální práva jsou výsledkem tìch prioritních práv, nikoliv že je tady kon-
kurence, což je dùležité. Ale jeden je pøedpoklad druhého. To bych rád
podtrhl.

Když jsem se ptal na formulaci v první vìtì, tak ta formulace spíše na-
povídá, že jsou tady ještì jiné odpovìdné zdroje zahranièní politiky mimo
vládu. Že vláda je zodpovìdná, o tom nemùže být pochyby, to stojí v
Ústavì. Ale tak jak je to zde formulované, to napovídá, že by byly ještì jiné
zdroje. A o tom by stálo za to se jednou pobavit.

Dìkuji mnohokrát.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Nyní má slovo paní poslankynì
Èernochová. Pøipraví se pan poslanec Bohuslav Svoboda.

Poslankynì Jana Èernochová: Dìkuji, pane pøedsedo. Dámy a
pánové, programové prohlášení vlády, která dnes žádá o dùvìru, je bohu-
žel všechno, jen ne programem. Proè? Protože nic neøíká. Neøíká nic konk-
rétního, neøíká nic mìøitelného, neøíká nic hodnotitelného a je dokumentem,
který neobsahuje žádné termíny ani konkrétní úkoly. Programové prohláše-
ní otázky pokládá, místo aby na otázky odpovídalo a navrhovalo øešení.
Takže je namístì klást otázky také. 

Premiér se nám bude snažit ukázat, jak návratem k socialismu zajistí
dobøe fungující stát. Protože se ani odborníci neshodnou, jestli jde o vládu
pana Babiše, nebo pana Sobotky, a u vlád bývá zvykem, že mají své
pøízvisko, øíkejme jí tøeba vláda socialistická. Tato vláda bude zvyšovat so-
ciální transfery a výdaje ve všech oblastech, a� to stojí, co to stojí. Podpory
všeho druhu porostou, stejnì jako platy všech, zdravotnické poplatky se
zruší a slušné státní dùchody budou úplnì pro všechny. Jak ale tìmto
slovùm uvìøit, když vývoj ve vìtšinì evropských zemí kolem nás jde zcela
opaèným smìrem? K vìtší zodpovìdnosti lidí za své zdraví, stáøí i sami za
sebe obecnì. Zcela nevìrohodnì se zde navíc tvrdí, že zrušení poplatkù a
jejich výpadek navíc nebude nikomu a nikde chybìt. Napøíklad miliardové
výpadky v pøíjmech nemocnic prý pacient nepozná.

Zkuste ještì dneska, pane premiére, zavolat libovolnému øediteli libo-
volné nemocnice a zeptejte se ho, jak to vidí oni. Už váš pøedchùdce pan
premiér Špidla tvrdil, že zdroje jsou. Neøekl nám ale kde a vy pøesnì jdete
v jeho stopách. Slibujete lidem nesplnitelné, stravou poèínaje a zdravot-
nickými službami konèe. Nic se v nemocnicích nezhorší. Platy lékaøù se do-
konce zvýší a navíc nebudou ani platit vyšší danì. Všichni budou
spokojeni. Prostì socialistický ráj v zemi, kde zítra znamená vèera.
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nýruje prozradit, aby ten názor nemohl být zpochybòován, jestli je politicky,
evropsky èi jinak korektní, èi nikoliv? Skuteènì, obávám se, že situace,
zejména v tìch evropských zemích, které bývaly bývalými koloniemi, gra-
duje stran imigrantù a nevyhneme se tomu ani ostatní zemì v Evropì. V po-
sledních dnech jsme zažili referendum ve Švýcarsku, víme jak dopadlo – a
naše vláda o imigraèní a azylové politice cudnì mlèí. Nìco je tedy špatnì.

Po premiérovi socialistovi je zde však ještì jeden, druhý tak trochu pre-
miér, momentálnì jenom vice, pan ministr financí, ne na pláži, za mnou, mi
tady napovídá. A jako úspìšný podnikatel a miliardáø snad ani nemùže být
podezírán... (Obrací se k vicepremiérovi Babišovi.) Já vám lichotím, pane
ministøe, právì v tuto chvíli, tak mì zkuste nechat domluvit. Dìkuju. Jako
úspìšný podnikatel a miliardáø snad ani nemùže být podezírán ze socia-
listických nálad a choutek, a není pochyb o tom, že faktický program vlády,
bude-li ji chtít udržet, bude vycházet z mantinelù a limitù stanovených jím,
tedy ministrem financí.

Nechci být nepøátelská, ale moc vás prosím, už nikdy neøíkejte, že ni-
kdy nebudete rozpoèet èíst. Jste ministr financí, jste èlovìk, který nese za
tento resort odpovìdnost, a pøestože všichni víme, že ne každý z nás mùže
rozumìt všemu – a vy máte možnost na rozdíl od nás øadových poslancù
mít poradce, my máme pouze asistenty –, tak považuji za ménì zdvoøilé,
když toto nìkdo veøejnì prohlásí. A myslím, že to bylo zbyteèné a že to vy-
volalo celou vlnu emocí i v této Snìmovnì.

Vždycky jsem sdílela názor, proè vymýšlet vymyšlené, proè se trápit
psaním nìkterých legislativních norem, když už si nìkterá okolní zemì da-
la tu práci a funguje jim to. Nemám nic proti našim východním sousedùm,
ale opravdu se v Evropì nenajde jiná zemì než Slovensko, kterou bychom
mohli, mìli brát za vzor normotvorby? Oba šéfové vlády, jak pan Sobotka,
tak pan Babiš, jsou zcela oslnìni recepty slovenských kolegù. Správnost
slovenské cesty zdùrazòují ve všech ohledech našeho budoucího žití a by-
tí. Možná minimálnì jednomu z nich unikl dost podstatný fakt a nepoložil si
otázku: Proboha, když je to tam tak super, proè se tedy tolik Slovákù
stìhuje k nám? Prosím bez ironie – proè? Komu fandíte v hokeji, pane
Babiši?

Ve své fantazii si právì teï pøedstavuji dvì hesla z vašich
pøedvolebních billboardù pod sebou. První heslo: Zajistíme dobøe fungující
stát. Druhé heslo: Chceme stát øídit jako firmu. Mimochodem, na právech
se od zkoušky vyhazovalo, když nìkdo øekl místo podnik firma. Firma je
pouze obchodní název, jako je napøíklad Agrofert. Podnik jako vìc hro-
madná je takzvaný závod. Ale asi hezky znìlo vašim píáristùm slovo firma,
nebo co èert nechtìl, mohl v tom být nìjaký freudovsky pøedurèený bu-
doucí vývoj naší zemì.

Už konèím. Asi nikoho nepøekvapím, když v závìru svého závìru øeknu,
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krajskými øeditelstvími. Kopírovala se tím vlastnì ta pøíslušenství ke krajùm,
pro které jste jako sociální demokraté velmi horovali, a to vše se provádìlo
ve prospìch zejména uniformovaného výkonu služby. Tisíce policistù ve
výkonu. To snad i nejvìtší nepøítel pravicových vlád musí vìdìt, že se
skuteènì v našich ulicích odehrávalo, a když se mì nìkdo zeptáte na
konkrétní pøípad na èem, tak vám mohu øíct, že dlouholetý a dramatický
pokles poètu usmrcených a zranìných napøíklad u dopravních nehod je
toho skuteènì hmatatelným dùkazem, že tady se v této oblasti díky tìm
zmìnám toho zmìnilo hodnì k lepšímu.

Pokud ovšem budoucnost, pane premiére, spatøujete v totální centrali-
zaci všech procesù, v naprostém popøení subsidiarity a odpovìdnosti
konkrétních vedoucích na všech nižších úrovních øízení, tak nám to prosím
øeknìte a sdìlte nám také prosím, kdo v tomto totálnì centralizovaném a
demotivujícím nevýkonném modelu bude hrát onu slavnou vedoucí úlohu.

Jistì se mi nedivíte, že se ptám, zda bude vaše vláda dodržovat
rozpoèet a rozpoètový výhled kapitoly 314 Ministerstvo vnitra na léta
2015–2016. Už jsem o tom tady mluvila pøi schvalování rozpoètu. Všichni
vládní poslanci na rozdíl od nás, opozièních poslancù, jste pro tento
rozpoèet hlasovali. Ignorovali jste naše pøipomínky, protože bohužel opozi-
ce ve vašem pojetí vládnutí je obtížným hmyzem, který je tøeba umlèet, by�
øada i vašich opozièních poslancù za mnou chodila a øíkala, že mám prav-
du. Víte o tom, že v pøíštím roce budou muset být ušetøeny v rozpoètu
Ministerstva vnitra zhruba tøi miliardy? Ptám se tedy, v jakých oblastech
rozpoètu Policie Èeské republiky, pøípadnì Hasièského záchranného sbo-
ru, budou provádìny škrty.

O tom, že platí zákon o úøednících územních samosprávných celkù,
snad vìtšina z vás ví, ale ptám se tedy, proè jste v programovém pro-
hlášení vlády mìli takovou pìknou vìtu o tom, že jim musíte zajistit zvláštní
vzdìlávání. V tom zákonì, který platí, tuším, kolem osmi let, možná už je to
pøes osm let, èas letí rychle, tak samozøejmì v tomto zvláštním zákonì
vzdìlávání zajištìné mají. Vy jste si to pravdìpodobnì spletli se služebním
zákonem, který se však úøedníkù vyšších územních samosprávných celkù,
pane premiére, netýká.

Velmi mì zarazilo, že ve vašem programovém prohlášení vùbec
nezmiòujete drogovou problematiku. Já osobnì tuto považuji za jednu z
nejzávažnìjších hrozeb souèasnosti, ale dobøe, rozumím, že to možná ne-
ní téma na samostatný odstavec. Staèí mi krátká odpovìï. Represe, nebo
prevence. 

Co ale za rozhodnì dùležité téma, které hýbe dnešním globalizovaným
svìtem, považuji, je azylová a imigraèní politika. Kde se o vašich plánech
nìco doètu? Nebo to, pane premiére, mám brát tak, že vaše vláda na tuto
oblast nemá vùbec žádný názor, nebo se ho tady pøed námi takøíkajíc ži-
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slovo dùvìra v sobì implicitnì obsahuje to, že se budu rozhodovat,
že nìkomu vìøím. Když jsem tady poslouchal dneska celý den všecko, co
tu zaznìlo, slyšel jsem celou øadu vìcí. Velmi málo se hovoøilo o dùvìøe. Já
jsem si pochopitelnì vìdom toho, že vládní program obsahuje celou øadu
velmi zajímavých a dobøe znìjících vìcí, ale to mnì navodilo otázku, jestli
v tomto pøípadì to slovo dùvìra nesouvisí také se slovem dùvìryhodnost.
Jestli to všechno, co tam je, je dùvìryhodné. Jestli vláda bude schopná to
zrealizovat. Jestli tedy ta její dùvìra se nerozplyne v tom, že to, co slibuje,
není dùvìryhodné.

Veškerá má životní èinnost, odborná, manažerská, politická, mì pouèila
o tom, že v každém systému je rozhodující ten, který je tím hlavním, tím roz-
hodujícím. V pøípadì vlády je to tedy premiér. A proto se dál budu zabývat
otázkou, jestli jeho osoba ve mnì vzbuzuje takovou dùvìru, abych ji mohl
dát celé vládì.

Pøed ètyømi lety jsem vstoupil do politiky, protože jsem mìl potøebu po-
kusit se o zmìnu pomìrù, které panovaly na pražské radnici. Mùžete si
myslet, že jsem nebyl úspìšný, ale vždy jsem se snažil o to, aby politika
byla èistìjší, férovìjší, aby se nezapomínalo na etický rozmìr politiky.
Snažil jsem se v Praze ODS oèistit od podivných politických podnikatelù a
zákulisních hráèù a myslím si, že se mi to celkem podaøilo. 

Nicménì pokud se dívám na souèasnou vládu, musím se sám sebe
ptát, zda podobní lidé, podobní loutkáøi, dnes nestojí za touto vládní koali-
cí, zejména pokud se jedná o pana premiéra Sobotku. Mìli bychom se
ptát, kdo je jeho mužem v pozadí, kdo stojí za jeho vzestupem a kdo bude
pravdìpodobnì stát i za jeho pádem, tak jak už to v životì bývá.

Pro to, aby bylo zøejmé, kam smìøuji, se musím nejdøív vrátit do roku
1997, kde se sociální demokraté, nebo aspoò nìkteøí pøedstavitelé této
vládní strany, podíleli na tom, že skupina kolem Viktora Koláèka ovládla za
peníze dolù majoritní podíl akcií OKD. Mimochodem, do pøedstavenstva té-
to firmy se dostal z vùle nájezdníkù napø. tehdejší místopøedseda ÈSSD
Vladislav Schrom. To je sice minulost, která nikoho z vás nemusí zajímat,
ostatnì nezajímá ani policii, protože policie se zajímá o jinou èást pøíbìhu,
o prodej zbytku podílu, zhruba 47 % z roku 2004, v té dobì, kdy souèasný
premiér této zemì byl ministrem financí a mìl zodpovìdnost za prodej stát-
ního majetku. Z titulu své funkce byl i pøedsedou prezídia na Fondu národ-
ního majetku. A dnes se má situace tak, že již dvìma vysokým úøedníkùm
Fondu národního majetku bylo sdìleno obvinìní za to, že prodali podíl v
OKD velmi levnì. Ale oni sami by nic bez rozhodnutí Ministerstva financí a
vlády Èeské republiky prostì nemohli. Tím, kdo mìl tenkrát rozhodující slo-
vo, byl bezesporu Bohuslav Sobotka. Ano, všichni tehdy vìdìli, že
hybatelem vìcí není nikdo jiný než mladý, nadìjný a všehoschopný
Stanislav Gross. To však dnes panu premiérovi nepomùže. Ten prodej byl
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že socialistickou vládu nepodpoøím. Nehodlám však být poslankyní,
která by mìla jenom plnou pusu destrukce, kritiky a øeèí. (Na okamžik vy-
padl mikrofon.) – Už jste mì odpojili?

Dokážu podpoøit nesocialistické návrhy (hlasitý potlesk hlavnì ze
støední èásti sálu) z pera vládní koalice tehdy, když budou smysluplné a
když si jako vláda a pozièní poslanci uvìdomíte, že opozice není, paní
ministrynì, páni ministøi, pane premiére, že opozice není nepøítel státu ani
jednotlivých vás, ale útvarem v parlamentarismu, který chce øíct svùj názor
a obèas vás i jeho obhajobou prostì pøesvìdèit, že je tøeba lepší než ten
váš. A na tom není nic špatného.

Dìkuji za pozornost.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Nyní je s faktickou poznámkou
pøihlášen pan ministr Babiš.

Místopøedseda vlády ÈR a ministr financí Andrej Babiš: Kolegynì,
kolegové, já bych velice struènì reagoval. Já fakticky ten rozpoèet 2013 už
nebudu èíst, to po mnì nechtìjte, tìch 900 stran, není to možné. 2014, par-
don, omlouvám se. Ale já aktivnì budu sestavovat ten 2015. A když jsem
vèera námìstkùm øíkal, že bych chtìl top 40 nákladù jednotlivých minis-
terstev, tak mi vùbec nerozumìli, nevìdìli, co to je. Každá ta firma, nebo
podnik, nebo resort má nìjaké náklady a já bych to rád vidìl až do detailù.
Marketingové náklady, PR agentury, reklamy, sponzoring sportu a všech-
no možné. Takže já urèitì slibuji, že rok 2015 budu aktivnì dìlat, ten
rozpoèet, takže ho budu sestavovat s mým kolektivem, takže urèitì ho
budu taky èíst. Takže se omlouvám, že ten 2014, který vlastnì nikdo
nedìlal, ten rozpoèet, tak jsme ho schválili, protože jsme nemìli jinou mo-
žnost.

Ohlednì imigrace. Není to samozøejmì moje téma, ale urèitì paní
poslankynì má pravdu, že proè na Moravì je zamìstnaných tolik Slovákù
a proè pracují v restauracích a v maloobchodu a proè všude ve stavebních
firmách jsou samí Ukrajinci. To je urèitì velké téma v souvislosti s tou
zamìstnaností. A to by bylo zajímavé vlastnì o tom si promluvit, proè to tak
je, a tak dále. Dìkuji.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Ano, dìkuji. Dalším pøihlášeným je pan
poslanec Bohuslav Svoboda. Pøipraví se paní poslankynì Soòa Marková.

Poslanec Bohuslav Svoboda: Vážený pane pøedsedo, vážený
nepøítomný pane premiére, vážená nekompletní vládo, dámy a pánové.
Když jsem dnes ráno vycházel sem do Poslanecké snìmovny, uvìdomoval
jsem si, že jdu dìlat zvláštní èinnost. Jdu vyslovovat nìkomu dùvìru. To
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svém dùsledku popírala jednu ze základních lidských svobod. Znamenala
by také snahu o nežádoucí zmìnu postoje Èeské republiky k problematice
umìlého pøerušení tìhotenství a popøení práva ženy rozhodovat o svém
tìle. Zároveò ale oproti koalièní smlouvì chybí v programovém prohlášení
vlády tolik potøebné navyšování platù zdravotníkù, pøedevším u sester,
záchrana panem Hegerem zdevastovaného èeského lázeòství a bonusové
programy za prevenci. Chápu ale, že se do programového prohlášení
vlády nevejde vše. Vláda sociální demokracie, hnutí ANO a KDU-ÈSL ale
bohužel neøeší ani tolik potøebný odkup pohledávek zdravotních
pojiš�oven, pøedevším VZP. To bylo ministrem financí dokonce pøímo od-
mítnuto. Stejnì tak nemluví o nutných opatøeních ke zrovnoprávnìní pod-
mínek pro všechny zdravotní pojiš�ovny. VZP, která dlouhodobì platí za
péèi o své pojištìnce více než ostatní oborové zdravotní pojiš�ovny,
dlouhodobì také doplácí na nerovnoprávnì nastavené podmínky.

V programu pak úplnì postrádám snahu øešit již mnoho let bolavý pro-
blém rozvoje koncepce dlouhodobé péèe a koordinace sociálních a zdra-
votních služeb. Úplnì tak chybí závazek k vypracování zákona o
dlouhodobé péèi ve spolupráci s Ministerstvem práce a sociálních vìcí tak,
aby zdravotnictví již koneènì pøestalo suplovat sociální systém. Nová vláda
také, aspoò podle pøedloženého vládního prohlášení, nepamatuje na reali-
zaci velmi potøebné koncepce hygienické služby, ale také na výraznìjší
podporu primární prevence. Stále totiž platí, že jedna koruna vložená do
prevence znamená úsporu tøí korun.

Je také škoda, že nová koalièní vláda neklade velký dùraz na
prospìšnou a pravicovými vládami pøerušenou debatu Ministerstva zdra-
votnictví se stavovskými organizacemi, odbory, odbornými spoleènostmi a
hlavnì také pacientskými organizacemi. KSÈM nicménì vítá deklarovaný
princip solidarity zdravých s nemocnými i úsilí o vytvoøení pøedvídatelného,
stabilního a prùmìrným nákladùm odpovídajícího systému úhrad zdravotní
péèe. Zde mi chybí jen jasný názor na nákladnou léèbu, napø. biologickou
nebo protonovou.

Zcela správnì se mluví o velké bolesti let minulých, tedy o nutnosti za-
vedení principu za stejnou péèi stejná úhrada. Pravidelná valorizace pla-
teb za státní pojištìnce zcela jistì pøispìje ke stabilizaci systému veøejného
zdravotního pojištìní a vrátí odpovìdnost státu za oblast zdravotnictví, kte-
rá je dána Ústavou Èeské republiky. 

Za absolutnì nedostateèný a k systému neodpovìdný pøístup však po-
važuji avizované snížení sazby DPH pouze na léky. Je vážnou chybou
neøešení sazby DPH jako takové. Ve zdravotnictví totiž znamená každé
zvýšení DPH o jeden procentní bod zhruba minus 4 mld. korun pro systém
veøejného zdravotního pojištìní a v podstatì tak tím zvyšováním došlo k tu-
nelování systému veøejného zdravotního pojištìní státním rozpoètem.
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totiž podezøelý od samého poèátku. Privatizace OKD je prostì jednou
z nejostudnìjších privatizaèních kauz Èeska. Bohuslav Sobotka se ze své
politické zodpovìdnosti na ní v žádném pøípadì nevyvlékne. Na poèátku
byl totiž jeho podpis. I proto musí souèasný premiér zcela jasnì vysvìtlit
svùj vztah k Advokátní kanceláøi Prokop (Pokorný?), Wagner a partneøi. A
zejména pak k panu Pokornému, který pana Sobotku údajnì zamìstnal ja-
ko koncipienta. Nicménì pan Sobotka to radìji ve svém oficiálním životo-
pise neuvádí.

Veøejnì žádám pana premiéra, aby vysvìtlil svùj vztah s panem
Pokorným. Jde o toho pana Pokorného, který se podílel na mnoha privati-
zacích a zastupoval budoucí majitele státního majetku. Je opravdu zvlášt-
ní shodou náhod, že se pan Pokorný podílel na privatizacích vždy, když
jeho dobøí pøátelé vedli tuto zemi, jmenovitì tedy pan Gross a Sobotka.

Pane premiére, vysvìtlete mi svùj vztah k panu Pokornému. Musíte nám
øíci, zda pan Pokorný není zákulisním hráèem sociální demokracie. Musíte
nám rovnìž øíci, zda jste byl vy osobnì dva roky zamìstnán v Advokátní
kanceláøi Pokorný, Wagner a partneøi. Pokud ano, proè to neuvádíte ve
svém oficiálním životopise. Pane premiére, musíte jednoznaènì vyvrátit
všechny spekulace ohlednì grossovsko-sobotovské privatizaèní kliky, o
které si zpívají už vrabci na støeše. Tato vláda vypadá zatím spíše jako
vláda støetu zájmù než jako vláda, která by mìla odpovìdnì spravovat tu-
to zemi. Žádám vás, pane premiére, odpovìzte mi na moje otázky, a� se
mohu øádnì rozhodnout, když budu vyslovovat nìkomu dùvìru.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášenou do diskuse je paní
poslankynì Soòa Marková, pøipraví se pan poslanec Alexander Èerný.

Poslankynì Soòa Marková: Hezký veèer, dámy a pánové, vážený
pane pøedsedo, vážená vládo. Dovolte mi, abych zde krátce pøednesla
stanovisko Komunistické strany Èech a Moravy k prohlášení vlády a abych
se dotkla oblasti zdravotnictví.

V úvodu svého programového prohlášení se vládní koalice hlásí ke
konci poplatkù. Pøi schvalování návrhu na zrušení poplatkù z dílny KSÈM v
rámci projednávání snìmovního tisku èíslo 10 však ministr zdravotnictví
vyslovil dùrazný nesouhlas s tímto návrhem a celá vládní koalice hlasovala
proti. Vypadá to, že poplatky zatím byly využity spíše jako populismus pro
získávání volièù pøed volbami. Zároveò tím také vládní koalice dala jasnì
najevo, že zøejmì nebude podporovat návrhy KSÈM, i když budou a jsou
v souladu s jejich programem.

Pøesto lze konstatovat, že priority Ministerstva zdravotnictví odpovídají
nìkterým bodùm programu KSÈM. Oproti koalièní smlouvì se již
neobjevuje vìta o ochranì života od poèetí až po pøirozený konec, která ve
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K zákonu o neziskových nemocnicích chci nové vládní koalici jenom
pøipomenout, že tento zákon je možné jen tzv. oprášit. Návrh KSÈM a so-
ciální demokracie byl již jednou schválen, ale zvùlí pravicové vládní koali-
ce nebyl naplnìn a následnì v minulém volebním období dokonce zrušen.

Závìrem chci konstatovat, že cíle a programové priority v oblasti zdra-
votnictví jsou v zásadì z pohledu KSÈM akceptovatelné a jediným drob-
ným, v uvozovkách, problémem bude jejich konkrétní naplnìní tak, aby by-
lo zachováno základní právo obèanù Èeské republiky na kvalitní potøebnou
zdravotní péèi bez ohledu na naditost èi hubenost jejich vlastní penìženky.

Dìkuji vám za pozornost. (Potlesk v lavicích KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dalším pøihlášeným je pan poslanec
Alexander Èerný, pøipraví se paní poslankynì Kateøina Koneèná.

Poslanec Alexander Èerný: Vážený pane pøedsedo, vládo, dámy a
pánové, projednáváme bod 60, který se jmenuje Žádost vlády Èeské re-
publiky o vyslovení dùvìry, nicménì vesmìs se bavíme i o tomhle pade-
sátistránkovém sešitku, kde tøi pìtiny jsou koalièní smlouva a dvì pìtiny
programové prohlášení vlády. Nikdo nás nenutí, abychom se bavili o pro-
gramovém prohlášení vlády, je to jakýsi zvyk, úzus, že vláda nìco
pøedkládá, i když si myslím, že ne všechny zvyky je nezbytnì nutné vž-
dycky dodržovat. Asi by dnes bylo lepší, kdyby nic takového nebylo. Ale už
se stalo, programové prohlášení máme pøed sebou, tak nám nezbývá, než
se k tomu aspoò trochu vyjádøit.

Já bych chtìl uèinit nìkolik poznámek na adresu Ministerstva obrany.
Je trošièku, øekl bych, pøíznaèné pro tento resort, že ve chvíli, kdy jsme si
našeho kolegu pana Hamáèka témìø jednomyslnì zvolili pøedsedou
Snìmovny, a tím pádem už se logicky nemohl stát ministrem obrany, na
což se dlouhou dobu pøipravoval, tak jako kdyby ztratili koalièní partneøi o
ten resort zájem. Bylo docela patrné, aè je to s podivem, protože silová mi-
nisterstva obvykle bývají v centru pozornosti pøi koalièních vyjednáváních,
tak resort obrany jako kdyby zùstal nìkde na konci a ten zájem prostì ne-
byl. Tím, že jste se tak chovali k tomuto resortu, tak jsem si kladl otázku,
jestli je to jenom tím, že horký adept na ministra obrany zastává jinou funk-
ci a není tím pádem k dispozici, anebo jestli je v tom ještì nìco.

Resort obrany nemá nejlepší povìst, to je bezesporu všem známo.
Nikdo ho nechtìl asi proto, že si uvìdomuje, že to, co všechno by se tam
mìlo øešit, bude vyžadovat obrovské nasazení. Navíc tento resort mìl
docela smùlu na nìkteré ministry, kteøí stáli v minulosti v jeho èele, tedy v
nedávné minulosti v jeho èele. Nebudu vzpomínat na všechny, ale jen si
vzpomeòte napø. na pana exministra Tvrdíka, který pøišel s projektem
nìkolika M a chtìl armádu menší, potom ještì menší, a jeho následující ko-
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K úsporám veøejných financí by pøispìl jistì i návrh, který dlouhodobì
prosazovala KSÈM, tedy jedna zdravotní pojiš�ovna s dùslednou kontrolou
toku vynaložených veøejných penìz. Trochu obavy mám z avizované výz-
namné úspory systému pøedevším v nákladech na léky a zdravotnické
prostøedky, protože chybí konkrétnìjší návrh, jak toho dosáhnout. Bude se
tak dít formou snížení úhrad, nebo dokonce vyøazením úhrad z veøejného
zdravotního pojištìní, jak se to dìlalo v nedávné minulosti? Další zvyšování
spoluúèasti pacientù je totiž pro KSÈM naprosto nepøijatelné.

Za problematický pak považuji bod týkající se transparentního a kon-
trolovatelného systému hospodaøení s veøejnými prostøedky
prostøednictvím povinného zveøejòování smluv zdravotních pojiš�oven s po-
skytovateli péèe a smluv veøejných nemocnic se svými dodavateli. Nevím
totiž, co se myslí pod pojmem veøejná nemocnice. Vždy� vìtšina nemocnic
v krajích jsou obchodními spoleènostmi a nìkteré mají i soukromého vlast-
níka. Bude se to tedy týkat pouze fakultních nemocnic?

Neobnovení tzv. regulaèního poplatku za hospitalizaci a zrušení poplat-
ku za recept a u lékaøe je zcela jistì krok správným smìrem, nikoli však po-
nechání poplatku na pohotovosti pøedevším z dùvodu zvýšení mnohem
dražších výjezdù zdravotnické záchranné služby. Proè se ale musí èekat
až do roku 2015 a proè mají být kompenzovány výpadky pøíjmù pouze ze
státního rozpoètu? Právì zde postrádám dùležité opatøení v podobì tr-
valého zrušení – trvalého zrušení – stropu na pojistné u nejbohatších
pøíjmù, které navrhovala a stále navrhuje KSÈM.

Vláda také prohlašuje, že dùslednì oddìlí vlastnictví zdravotních po-
jiš�oven a zdravotnických zaøízení a zamezí jejich vzájemnému ovládání ne-
bo ovládání tøetí osobou. Jen pøipomínám, že vlastnit souèasnì
zdravotnická zaøízení a zdravotní pojiš�ovnu je zákonem zakázáno, ale
napø. v pøípadì jedné soukromé zdravotní pojiš�ovny to nebylo v minulosti
respektováno a pravicové vlády to pøehlížely.

Jsem ráda, že má dojít k posílení státního dozoru nad toky zdravotního
pojištìní a fungování pojiš�oven, ale dùležité je jak. Bude se tak dít
vytvoøením nového úøadu, nebo to pouze pøipadne jako úkol NKÚ? A ne-
bylo by lepší kontrolovat pouze jednu pojiš�ovnu, jak už jsem se zmínila, jak
od roku 2005 navrhuje KSÈM?

Samostatnou kapitolou je uvádìná kontrola státu nad zavádìním DRG
a pøenesení odpovìdnosti na Ministerstvo zdravotnictví. Systém úhrad
podle DRG však není samospasitelný, viz zkušenosti z Nìmecka,
Rakouska a dalších srovnatelných zemí. Je tøeba dopracovat systém úhrad
jako takový, napø. v oblasti dlouhodobé a zdravotnì sociální péèe. Také
posílení efektivity Státního ústavu pro kontrolu léèiv, jeho lékové politiky a
cenotvorby s cílem zajistit lepší dostupnost pro obèany lze pøivítat. Ale
chybí napø. jasný zákaz reexportu lékù.
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V pøedloženém programovém prohlášení je podmínìnì o tìchto vìcech
zmínka. Tedy bude-li to možné, budeme rozvíjet. Bude-li to možné, bude-
me financovat. A to opravdu není to, co jsem oèekával od programového
prohlášení, když už je. Doufal jsem tedy, že bude daleko vìtší razance
právì na tyto body.

V této souvislosti mi nezbývá než pochválit programové prohlášení za
jednu zcela konkrétní vìtu, a sice že zajistí, že zajistí obranu vzdušného
prostoru Èeské republiky vlastními prostøedky. Výbornì. Vzdušný prostor
není sice úplnì všeobjímající, nicménì aspoò nìco. Chtìl bych jenom u-
pozornit, že zajistit obranu vzdušného prostoru neznamená vyøešit jen pro-
blém gripenù. Je to daleko složitìjší problém a v nìkterých oblastech to
bude finanènì extrémnì nároèné. Znovu opakuji: Nemluvím teï o
gripenech. Nicménì dìkuji alespoò za tuto vìtu v programovém prohláše-
ní.

To, co mì vrátilo na zem, byla poslední vìta, která v té pùvodní verzi
nìkdy z poloviny minulého týdne ještì nebyla, a sice že budou pøedloženy
dva základní koncepèní materiály – Dlouhodobý výhled pro obranu do ro-
ku 2030 a další koncepèní materiál a to je koncepce výstavby Armády
Èeské republiky. Armáda Èeské republiky už tìch koncepcí opravdu zažila
strašnì moc. V podstatì každá koncepce znamenala další, øekl bych, de-
vastaci schopností armády. Já se budu moc modlit za to, aby tyto koncep-
ce byly opakem. Aby se opravdu podaøilo nastartovat to, co armáda nutnì
potøebuje, to je dlouhodobé plánování, stabilitu v resortu. Ale hlavnì – aby
se souèasná vláda pokusila o to, co ty pøedchozí trestuhodnì zanedbáva-
ly, to znamená, aby zmìnila onen pomìr, který vìnovala našemu pùsobení
smìrem ven vùèi tomu, co se dávalo na zajištìní obranyschopnosti.

Budu fandit panu ministrovi v jeho snaze o to udìlat poøádek v resortu.
Budu mu fandit, pokud bude obranyschopnost Èeské republiky posilovat.
Tím neøíkám, že se na ostatní oblasti má vykašlat, to rozhodnì ne. Skoro
bych øekl ano, ale to se nemùže, takže øíkám dobøe, jo. Jo, ano, ano je už
obsazené, ta zkratka nebo slovní spojení se už nedá takhle bezelstnì pou-
žívat.

Nezbývá mi než konstatovat, že by bylo lepší, kdyby programové pro-
hlášení nebylo, ale když už je, budu se tìšit, že alespoò to, co je v nìm ob-
saženo, bude naplnìno. A pokusíme se jako pøedstavitelé opozice po-
hlídat, abyste na nìkterý ze svých slibù nezapomnìli. Dìkuji za pozornost.
(Potlesk z lavic KSÈM.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Další pøihlášenou je paní poslankynì
Kateøina Koneèná. Pøipraví se pan poslanec Jan Zahradník. Paní
poslankynì, prosím, máte slovo.
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legové to dotáhli do takové dokonalosti, že dnes už máme armádu
prakticky nejmenší na poèet obyvatel v rámci Severoatlantické aliance, už
to snad ménì ani nejde. Další ministr, nebo ministrynì, chcete-li, a� to
prostøídám, a� mnì kolegynì nevytýkají, že nedodržuji genderový pøístup,
ta netroufám si tvrdit, jak dobøe zpívala, ale vím, že se napø. jednání výbo-
ru pro obranu radìji vyhýbala. A jak to skonèilo, pravdìpodobnì všichni
máme ještì docela v pamìti. Další ministr, pro zmìnu z ODS – tedy tím
chci naznaèit, že je úplnì jedno, z jaké byl ten pøedchozí ministr strany –,
pan kolega Barták, ten projevil zas tak ohromné obchodní nadání, až to
skonèilo zase, jak to skonèilo. 

Ale nìco spoleèného ti ministøi mìli. Já si dodnes pamatuji, že u tohoh-
le pultíku témìø všichni zaèínali slovy: Musíme udìlat poøádek v resortu.
Musíme to chybìjící dno, o kterém tady už dnes byla øeè, nìèím nahradit.
A musíme zaèít šetøit. Musíme zabránit tomu, aby se v resortu tak
nehoráznì kradlo.

No, zatím se to, pravda, moc nedaøilo. Ještì donedávna. A když k tomu
pøipoètete, že ani ruka Pánì, tedy rozpoèet Èeské republiky nebyl pøíliš
štìdrý v posledních letech, tak se z toho vytvoøila jakási vnitøní ztráta, vnitøní
deficit, a je úplnì jedno, jestli je to pod sto miliard, nebo nad sto miliard, no
prostì obrovská ztráta, kterou bude jen velmi tìžko nahradit. Armáda díky
tomu ztratila nìkteré schopnosti. Tím neustálým zmenšováním a omezo-
váním svých vlastních schopností se dostala do situace, že v legislativì,
kterou jsme mìli pøedloženu na tuto schùzi a pan ministr Stropnický ji stá-
hl, pokud vím, tak v tìch zákonech se v dùvodových zprávách nìkolikrát
objevovala formulace typu „armáda už prakticky ztratila schopnost bránit
svou vlast“, což je tedy její prvoøadé poslání.

Nyní tedy k programovému prohlášení vlády. Chápu, že v tak malém
rozmìru na pùl stránky nejde vyjádøit priority, nejde vyjádøit to
nejpodstatnìjší. Ale opravdu mì trochu zarazilo, když ètu: Resort
Ministerstvo obrany, strana 15: Prvoøadým úkolem vlády je provést celko-
vou analýzu hospodaøení, audit jednotlivých agend. – Zdùrazòuji, že na au-
dity a na dìlání poøádku v resortech už tady nìkolik ministrù docela tvrdì
narazilo a nedopadli dobøe. Budu držet palce panu ministrovi, aby se
nezaøadil do plejády tìch, kteøí neuspìli v této snaze. Ale formulovat to jako
prvoøadý úkol vlády v tomto resortu mi nepøipadá pøíliš š�astné. Jsem totiž
pøesvìdèen o tom, že prvoøadým úkolem vlády by mìlo být zvýšit obrany-
schopnost Armády Èeské republiky, posílit obranyschopnost. My totiž
máme za sebou nìkolik let, které v literatuøe oznaèují mnozí jako tøeba „pro-
ces afghanizace“, kdy jsme budovali armádu takovým zpùsobem, aby by-
la schopna dostát závazkùm v rámci Aliance, nicménì personálnì,
materiálnì ani technicky se už nedostávalo prostøedkù na to, aby se mohlo
vìnovat dost na obranu.
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dového hospodáøství. V programovém prohlášení zmínìný problém
pøílišného skládkování je sice velmi dùležitý, ale rozhodnì není jediný, kte-
rý musí nový zákon øešit. A navíc èemu vìøit, chce se mi øíct, a to ve chvíli,
kdy jste mi pøed deseti dny na interpelacích slíbil, že nový zákon o
odpadech pøipravíte ve vìcném zámìru ještì letos, a dokonce že nám jej
pøedložíte do konce prosince i v paragrafovém znìní. Je více slovo
ministra, èi programové prohlášení? A èemu tedy vìøit ve chvíli, kdy se
podepisuje nìco, co jako ministr zodpovìdný za tento resort témìø ten
samý den øeknete jinak? Kdybyste si totiž dal tu práci a mezi priority
Ministerstva životního prostøedí zaøadil nový plán odpadového
hospodáøství, a to byste mìl udìlat urychlenì, protože vaši poslední dva
pøedchùdci se na to vykašlali a jen prodloužili platnost pøedchozího plánu,
tak byste vìdìl, že mnohé segmenty zpracování odpadu mají vážné pro-
blémy a bez nového zákona o odpadech nelze najít øešení. Mimochodem,
odpadová legislativa je pod velkou kritikou Evropské komise, která žádá u-
rychlenou koncepèní legislativní zmìnu, jinak uvidíme z Evropské unie jen
poskrovnu penìz na odpadové hospodáøství. A novou odpadovou legisla-
tivu také zoufale potøebují obce, mìsta a kraje, aby byly schopny se
pøipravit na nové, již schválené opatøení z Evropské unie.

Chce se mi tato oblast shrnout snad jen tak, že v oblasti odpadového
hospodáøství už nejsme ani v hodinì dvanácté, ale nìkolik minut po ní, a i
když to není vaše vina, každá další minuta èekání vašeho ministerstva bu-
de znamenat jen prùšvih pro èeské obèany a firmy, i ztrátu nemalých
finanèních prostøedkù, nehledì na další poškozování životního prostøedí.

A teï k ekologickým tématùm, která v programovém prohlášení vlády
podle mého názoru zcela chybí.

Za prvé je to právní úprava zákona o Šumavì. Pøed rozporem, který na
Šumavì je mezi na jedné stranì ekologickými aktivisty usilujícími o
nedotèenou pøírodu a na druhé stranì lidmi žijícími na Šumavì, kteøí chtìjí
žít a využívat okolní pøírodu, prostì neuteèete. Tento rozpor je tøeba øešit a
divím se, že to není ve vládních prioritách, zvláštì ve chvíli, kdy již z vašich
úst slyšíme plán na zøízení nového, pátého národního parku. Nic proti to-
mu, ale v situaci, kdy máte, pane ministøe, nedoøešenou situaci na Šumavì,
kdy Národní park Krkonoše a Podyjí ani nejsou ukotveny vlastním záko-
nem, v tomto pøípadì by, dá se øíci, možná bylo vhodné se zamyslet nad
celou koncepcí národních parkù a chránìných oblastí a nejen otevírat té-
mata, co dál vyhlásíte. Stejnì tak jako v programovém prohlášení, ani v
koalièní smlouvì není slovo o tom, co bude stát dìlat a jak vaše
ministerstvo vyøeší náhradu újmy z hospodaøení v chránìných územích. A
že mluvíme v øádech stovek milionù, to víme oba, a stejnì tento dlouhodo-
bý problém – ani vidu, ani slechu.

Koncepce a strategie ochrany pøírody a krajiny se programovému pro-
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Poslankynì Kateøina Koneèná: Dìkuji, pane pøedsedo. Vážení
ministøi, ministrynì, kolegové, kolegynì, na poèátku mi dovolte konstatovat:
Nic se nemìní. A tato vláda navazuje na øadu svých pøedchùdcù. Na
poèátku svého programového prohlášení sice vláda bombasticky uvedla,
že povede Èeskou republiku na základì sociálnì a ekologicky oriento-
vaného tržního hospodáøství, jenže o pár øádek níže mezi hlavními priorita-
mi vlády neuvedla vùbec nic, co by se životního prostøedí týkalo. Souèasná
vláda tak ukazuje jediné, že jde ve stopách svých pøedchùdcù, a tím bylo
a bohužel i je ignorování zlepšování životního prostøedí minimálnì mezi
hlavními prioritami vlády.

Nyní si vezmìme programové prohlášení v èásti, kde jsou konkrétní re-
sortní priority Ministerstva životního prostøedí. Jistìže mezi resortní priority
v novém vládním období patøí novela zákona o posuzování vlivu na životní
prostøedí. Ono totiž vládì nic jiného nezbývá, nebo� nám Evropská komise
vyhrožuje infringementem, který mùže skonèit až zastavením èerpání ev-
ropských fondù. Takže toto v programovém prohlášení být muselo, a� by
nyní za mnou sedìl témìø kdokoliv. A hlavnì je nutné velmi rychle uèinit
kroky, které povedou k realizaci slíbeného opatøení. Pøíprava zákona obèas
mùže trvat i tøi ètyøi roky a ty vážnì jako republika nemáme.

Také Nová zelená úsporám jistì správnì patøí mezi vládní priority.
Ovšem to není nic nového a objevného. To mìli v programu i pøedchozí
ministøi životního prostøedí. Zde jsem spíše zvìdavá, jak si nové vedení mi-
nisterstva poradí s administrativou programu, protože to byla jeho nejvìtší
slabina v letech minulých. Stejnì tak pokud vláda mluví o zjednodušení ad-
ministrativní nároènosti pro operaèní program Životní prostøedí, lze konsta-
tovat snad jen tolik, že po zkušenosti z minulosti by zde možná daleko více
jako první krok prospìlo, aby dopisy adresované a� už Státním fondem ži-
votního prostøedí èi Ministerstvem životního prostøedí sobì navzájem nešly
po Praze až tøi mìsíce a aby návrhy na nové výzvy z operaèního programu
Životní prostøedí neležely na stolech námìstkù èi ministrù životního
prostøedí pùl roku a více. 

Jsem ráda, že vláda za svou prioritu po dlouhé dobì považuje ochranu
povrchových vod a zadržování vody v krajinì a pøedevším ochranu pùdy.
Tím také doufám, že už nepøipustí jakékoliv zmìny v zákonu o
zemìdìlském pùdním fondu a že snad koneènì skonèí doba nièení a za-
stavování úrodné pùdy a nehospodárného zacházení s vodními zdroji.

Ovšem co mì nejvíc zklamalo? Je to bod priorita Ministerstva životního
prostøedí týkající se zákona o odpadech. Pane ministøe prostøednictvím
pøedsedajícího, to opravdu myslíte vážnì, že pøedložíte vládì jen novelu
zákona o odpadech, a to až v polovinì roku 2016, jak to máte napsáno v
programovém prohlášení? Èili nikoliv nový zákon, na který tady èekáme
témìø osm let, nový zákon, který by mìl upravit novì celou oblast odpa-
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vlády, dámy a pánové, já se chci vyjádøit podobnì jako paní poslankynì
Koneèná ke kapitole, která v programovém prohlášení vlády hovoøí o
životním prostøedí. Jako starý uèitel jsem tam našel nìkteré chyby, na
vìtšinu z nich už tady bylo upozornìno. Jednu z nich, pro nás Jihoèechy
velmi významnou, zmínil kolega František Laudát – vynechání rychlostní ko-
munikace R3 ze seznamu priorit považuji za pouhé nedopatøení, protože,
jak dobøe víme, dálnice D3 bez tohoto napojení na naše rakouské sousedy
z velké èásti pozbývá smyslu.

Našel jsem tam ještì jeden takový logický rozpor a podle mne je velmi
nebezpeèný. V kapitole Ministerstva dopravy se objevuje jako první priori-
ta zpracování a pøedložení zákona o liniových stavbách. To je velmi
ušlechtilý zámìr a tento nástroj mùže být velmi úèinný. Samozøejmì mùže
pomoci s problémy pøi výkupech pozemkù, ale také by mìl pomoci celé
øadì ekologických aktivistù blokovat významné liniové stavby. Naproti to-
mu ale v kapitole životní prostøedí nacházím jako poslední prioritu
zachování úrovnì legislativních práv obèanských aktivit týkajících se
životního prostøedí. Zdá se mi, že to je dokonce v pøímém rozporu.

Já bych se ale chtìl zmínit ještì o jednom velmi významném fenoménu.
Pan prezident tady mluvil o vizích do budoucna a já bych se chtìl vyjádøit
možná k nìèemu, co bych nazval odpovìdnost, která vyplývá z minulosti.

Vláda Èeské republiky 20. bøezna 1991 svým naøízením vyhlásila
Národní park Šumava a vetkla mu do vínku takové poslání, které si dovo-
lím ocitovat: „ Posláním národního parku je uchování a zlepšení jeho
pøírodního prostøedí, zejména ochrana èi obnova samoøídicích funkcí
pøírodních systémù, pøísná ochrana volnì žijících živoèichù a planì rostou-
cích rostlin, zachování typického vzhledu krajiny, naplòování vìdeckých a
výchovných cílù, jakož i využití území národního parku k turistice a rekrea-
ci nezhoršující životní prostøedí.“ 

Když se podíváme na dnešní Šumavu, na to, že po orkánu Kyrill je
témìø 20 tisíc hektarù jejího území suchých, je to suchý les sežraný
kùrovcem, tak vidíme, že minimálnì to jedno z tìch poslání, a to zachování
typického vzhledu krajiny, bylo porušeno. Šumavu naši pøedkové vnímali
jako zelenou – a teï ji vidíme jako šedou. Já si myslím, že by se vláda mìla
ujmout této zakladatelské pravomoci a této zakladatelské funkce.

Jako pøedstavitel krajské samosprávy jsem opakovanì apeloval na
vládu, aby se zabývala problematikou Národního parku Šumava ve sboru,
aby se k ní vyjadøoval nejenom resortní ministr životního prostøedí, ale také
ministøi ostatní, ministr zemìdìlství, ministr místního rozvoje, ministr
zahranièí, protože lýkožrout z Národního parku Šumava zalétá k našim
sousedùm a dìlá jim škody v lese atd. Bohužel se mi to nikdy nepodaøilo,
a proto si dovoluji využít této své pozice a apelovat na tuto vládu, aby se
Národním parkem Šumava zabývala. A proto mi také podobnì jako paní

-  -

hlášení prostì vyhnula, by� se dá podobné téma najít v koalièní smlouvì,
ale je to škoda.

V programovém prohlášení dále není zmínìna ani dlouhodobá bolest
ministerstva, a to kvalitní kontrola dodržování pøedpisù ochrany životního
prostøedí prostøednictvím Èeské inspekce životního prostøedí. Tato institu-
ce je dlouhodobì podfinancována a podle toho také vypadají její výsledky.
Každý, kdo to myslí vážnì a koncepènì s ochranou životního prostøedí, se
musí soustøedit na zlepšení jejího fungování a zlepšování a personální po-
sílení všech kontrolních institucí, které má vaše ministerstvo ve své gesci.

Bez zajímavosti není ani mimobìžnost programového prohlášení a
koalièní smlouvy. Logické by bylo oèekávat, že obecnìjší koalièní smlouva
bude rozpracována podrobnìji v programovém prohlášení, ale tak tomu v
tomto pøípadì není. A bylo by zajímavé vìdìt, co je nadøazené èemu.
Napøíklad zda vláda bude, nebo nebude mít ve svých prioritách obchvaty
mìst, nebo� v koalièní smlouvì to je, ale v programovém prohlášení to již
není, aèkoliv budování dálnic je v programovém prohlášení explicitnì vy-
jmenováno. Není tøeba zdùrazòovat, že pro životní prostøedí jsou obchvaty
mìst mnohem dùležitìjší než kilometry nových dálnic.

Mnoho z takto konkrétních závazkù z programového prohlášení vypad-
lo. Zdá se mi, jako by se vláda tak trošku lekla, k èemu se v koalièní
smlouvì zavázala. Celkovì na mì programové prohlášení pùsobí dojmem
narychlo spíchnutého textu, kde se nikdo do hloubky nezajímal o celou
komplexnost problému. Toto je s podivem, když vláda byla jmenována tak
pozdì a vládní koalice byla známa takøka od voleb, a tudíž mìla mnoho
èasu na pøípravu textu. To znaèí snad jen to, že rozpory ve vládní koalici
jsou velmi hluboké a tyto rozpory neumožòují popsat mnohé priority dopo-
drobna. Spíše to vypadá na vládu, která bude hasit jen to nejnutnìjší a do
koncepèních zámìrù se bude pouštìt jen velmi neochotnì.

Vážená vládo, vaše pøedsevzetí jsou neurèitá a èasto si protiøeèí. Není
možné dát dùvìru nìkomu, kdo nemá podle toho, co píše, pøedstavu, co s
ní bude dìlat. Krásných deklarací jsme zažili mnoho a minimálnì vaše pro-
gramové prohlášení ukazuje, že vùbec netušíte, jak je realizovat. Za nor-
málních okolností by se chtìlo øíct vrátit k pøepracování, to zde dnes bohu-
žel nejde. Proto vzhledem k tomu, že myšlenka snad byla dobrá, realizace
prozatím za pìt, ode mne dnes uslyšíte: zdržuji se. (Potlesk z øad poslancù
KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni. Prosím k øeènickému pultíku pana poslance Jana Zahradníka. Prosím,
aby se pøipravil pan poslanec Jiøí Pospíšil.

Poslanec Jan Zahradník: Vážená paní pøedsedající, vážení èlenové
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batou. Stejnì tak není možné zavírat oèi nad tím, že jeden z klíèových èlenù
vlády je v mimoøádném støetu zájmù, a to bude pravdìpodobnì po celou
dobu výkonu své funkce.

Abych do této debaty nìèím pøispìl, nìèím, co zde dosud nebylo
øeèeno, tak své vystoupení zamìøím na jednu konkrétní kapitolu, která by
zde mìla být podle mého názoru také debatována, nebo� nejen
ekonomikou èlovìk je živ, ale též právo a justice patøí ke klíèovým
fenoménùm funkèní spoleènosti a bez funkèní justice a demokratického
právního státu zkrátka nelze budovat prosperující spoleènost. Proto mi do-
volte, abych se ve svém krátkém vystoupení zamìøil na jednu kapitolu, a to
kapitolu èíslo 3.11, která obsahuje sliby této vlády ve vztahu k justici a ne-
se název Ministerstvo spravedlnosti. Bohužel zde není paní ministrynì
spravedlnosti, ale já doufám, že si mé vystoupení pøeète ve stenozáznamu
a tøeba nìkteré moje názory a pohledy a hlavnì v druhé èásti mé rady pøi
výkonu své funkce využije.

Kapitola, která se jmenuje Ministerstvo spravedlnosti, je bohužel velmi
krátká. Je to pùl stránky a obsahuje šest velmi obecných tezí. V zásadì tak
na této jedné kapitole lze demonstrovat celkový problém vládního pro-
hlášení: vládní prohlášení velmi obecné, chybí zde konkrétní návrhy øešení.
Tedy tìžko lze polemizovat s obecným, øeknìme, ustanovením, s obecnou
tezí, která má spíše proklamativní charakter. Všichni chceme zkracovat dél-
ku soudního øízení. Debata ovšem je, jakými konkrétními prostøedky toho
dosáhneme. A to je problém, který já zde vidím. Zkrátka a dobøe text vlád-
ního prohlášení tøeba ve vztahu k tomuto resortu, k resortu Ministerstva
spravedlnosti, je velmi obecný.

Dovolte mi tedy nejprve struèný komentáø k tomu, co v materiálu je, k
justici, a pak nìkolik vìt, co tam není, ale podle mého subjektivního názoru,
názoru èlovìka, který ve dvou vládách odpovídal za resort spravedlnosti,
by býti mìlo nebo alespoò mohlo. Tedy budou to jakési rady a doporuèení.

Kapitola 3.11 zaèíná odstavcem, který se týká exekutorù. Je to dneska
módní, je to dneska èastá vìc. Všichni exekutory kritizují. Já si myslím, že
je dobøe, pokud se tato vláda bude exekutorùm vìnovat. Nicménì by bylo
fajn, aby se tomu opravdu vìnovala zodpovìdnì, tedy aby se opravdu vy-
hodnotilo to, jak vypadá souèasná právní úprava práva, která upravuje po-
stavení a pravomoci exekutorù, a abychom zde pouze populisticky proti
exekutorùm nebojovali ve snaze získat politické body a výsledkem nebylo
to, že se sníží vymahatelnost práva v této zemi.

Dámy a pánové, já zde nechci v žádném pøípadì obhajovat exekutory.
Je s nimi spojena celá øada problémù. Ale oni pøed nìkolika lety, za vlády
sociální demokracie v roce 2001, nevznikli náhodnì. Vznikli proto, že vy-
mahatelnost práva v této zemi byla velmi nízká. Tedy je tøeba kultivovat
prostøedí exekutorù, kultivovat právní pøedpisy, které upravují jejich
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poslankyni Koneèné vadí, že není v programovém prohlášení nic nejenom
o národním parku, ale ani o ostatních chránìných územích uvedeno. To
tam prostì chybí. Je to možné vysvìtlit tím, že to vláda považuje za pro-
blém marginální. Je to 70 tisíc hektarù, vèetnì CHKO 100 tisíc hektarù.
Není to tak velké území. Nebo také je možné, že se vláda nechce této své
odpovìdnosti ujmout, že ji chce svìøit panu ministrovi. Myslím, že tím po-
rušuje svoji odpovìdnost, protože ona ji zøídila kdysi dávno vládním
naøízením. A nebo je také možné, že chce øešit tuto situaci novým nástro-
jem a tím je pøedložení, zpracování zákona o národním parku. Tady je tøeba
øíci, že z návrhù, ke kterým bylo postupnì dojito, ke kterým celá ta velká
skupina všech, kteøí na tom pracovali, dospìli, tak ten poslední návrh má
významnou podporu šumavských obcí, všech návštìvníkù Šumavy, ale i
vìdeckých odborníkù z ochrany životního prostøedí a lesnictví.

Já si myslím, že pan ministr životního prostøedí je v pomìrnì tìžké situ-
aci, protože jej jako první oslovili ekologiètí aktivisté a pøedložili mu své
názory. Je velmi tìžké jejich intenzivnímu tlaku odolat. A já si myslím, že
jakkoli asi neèekáte, dámy a pánové, že pointou mého vystoupení bude
vyslovení dùvìry vládì, to urèitì nebude, k tomu se nechystám, tak mi
pøesto dovolte, abych, paní pøedsedající vaším prostøednictvím, panu mi-
nistrovi životního prostøedí nabídl v této vìci, která je tak dùležitá pro nás
všechny, kteøí máme rádi zelenou Šumavu, kteøí nesouhlasíme s tím šíle-
ným gigantickým experimentem pøemìny její valné èásti na divoèinu, tak a-
bych vám, pane ministøe prostøednictvím paní pøedsedající, nabídl svoji
spolupráci.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Já dìkuji, pane
poslanèe. Mùžete se na èleny vlády obracet pøímo.

Prosím k mikrofonu pana poslance Jiøího Pospíšila, který je pøihlášen do
rozpravy, a prosím, aby se pøipravila paní poslankynì Markéta Adamová.
Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Jiøí Pospíšil: Dìkuji pìknì. Vážená paní pøedsedající, dámy
a pánové, dovolte mi, abych také uvedl nìkolik poznámek k probíhající dis-
kusi nad vládním prohlášením.

V zásadì debatujeme už témìø pùl dne a já tady nebudu opakovat o-
becné politické námitky proti této vládì a proti vládnímu prohlášení, které
tato vláda pøedložila. Souhlasím s tím, co zde øíkali moji kolegové z
opozièní pravice, že tato vláda jen obtížnì mùže splnit sliby, které jsou v
daném dokumentu obsaženy. Zkrátka není možné naplnit sliby obsažené
ve vládním prohlášení – nezvyšovat danì a souèasnì nezvedat státní dluh.
To je zkrátka základní vìc, základní faktor, který se vine celou dnešní de-
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tice – malý poèet tohoto administrativního aparátu a jeho velmi nízké
finanèní ohodnocení.

Vláda dále hovoøí o novém trestním øádu. S tím lze také takto obecnì
souhlasit. Nevíme bohužel, jak bude vypadat. A souèasnì vláda konstatu-
je, že posílí ochranu a zlepší prùbìh odškodòování obìtí trestné èinnosti.
Tady chci upozornit na to, že jsme v minulém volebním období pøijali úplnì
nový zákon o obìtech trestných èinù. Podle mého názoru je tøeba udìlat
vše pro to, aby ten zákon perfektnì pùsobil. Není tøeba nìjakých výrazných
zmìn, a proto mì by samotného zajímalo, co znamená, že se posílí ochra-
na a zlepší prùbìh. Je to tedy o novém zákonì, o novele, nebo pouze o
snaze dohlédnout na to, jak existující zákon bude vypadat?

Stejnì tak zní velmi pìknì, ale není jasné, jak to bude v reálu fungovat,
teze, že vláda bude prosazovat zmìnu sankèní politiky vùèi pachatelùm
ménì závažných trestných èinù, kteøí by napøíštì mìli být èastìji než do-
sud postihováni tresty nespojenými s odnìtím svobody. S tím lze
samozøejmì souhlasit, to je jasné – ale soudy jsou ve svém rozhodování ne-
závislé. Co to tedy znamená? Že dojde k novele trestního zákoníku?
Samozøejmì to je legitimní možná pøedstava, ale bylo by dobré tedy, po-
kud takováto teze tady je, aby s ní bylo možno souhlasit, anebo polemizo-
vat, mít takovouto tezi více rozvinutou, protože samotným soudùm, které
jsou nezávislé, bez zmìny právní úpravy lze jen obtížnì cokoliv naøizovat
èi do jejich èinnosti zasahovat.

Souhlasím s tezí, která se týká nového zákona o státním zastupitelství.
Tam si myslím, že je na co navazovat. Ten zákon byl z velké èásti pøipraven
již za minulé vlády a je možné z nìj vyjít jako ze základního materiálu, o
kterém je možné vést debatu.

A nyní mi dovolte nìkolik drobných doporuèení, která by podle mého
názoru mohla vláda v oblasti justice èinit a která by mohla vést k dalšímu
zkvalitnìní výkonu èinnosti èeské justice.

Je trošku škoda, že vláda sice na jedné stranì uvažuje o novém záko-
nu o státním zastupitelství, ale již nehovoøí o zmìnì nebo o vztahu k záko-
nu o soudech a soudcích, tedy není zde vùbec jasno, zda vláda je se
souèasným stavem spokojena, anebo zda chce zasáhnout do statutu
pozice èeského soudce. Je totiž zøejmé, že i tento zákon by potøeboval no-
velu, která ostatnì byla ještì za mého pùsobení na Ministerstvu
spravedlnosti pøipravena. Mìli bychom vést pak následnì debatu o tom,
jestli v této zemi budeme mít transparentní výbìrová øízení pøi výbìru
soudcù a soudních funkcionáøù. Teï to bohužel v zákonì zakotveno není.
Mìli bychom vést také debatu o tom, jaká je pozice pøedsedy soudu. Jestli
je to pouze hlava soudu, anebo i èlovìk, který je odpovìdný, a to i
trestnìprávnì, za hospodaøení soudu. Podívejme se prosím na nyní
mediálnì prezentovanou kauzu, kdy bývalý pøedseda Krajského soudu v
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pravomoci a pùsobnost, nicménì jejich rušení bych považoval za vìc,
která by se dlouhodobì této zemi vymstila.

Vláda pøímo píše – cituji: „Vláda posílí dozor nad èinností exekutorù.“
Zde bych doporuèoval, aby byl obnoven a znovu posílen odbor státního
dohledu, který za vlády ODS na Ministerstvu spravedlnosti pùsobil, a ve
své dobì jsme podali celou øadu kárných žalob na exekutory. Bohužel v
posledním roce tento obor nefunguje, a je tøeba tedy podle mého názoru
se zabývat tím, kdo a v jaké podobì bude kárné žaloby na exekutory zno-
vu podávat.

Vláda ve svém materiálu v bodì dva – budu tìch šest bodù velmi
struènì komentovat – hovoøí o nutnosti udìlat analýzu obèanského záko-
níku. S tím souhlasím a myslím si, že je velmi dobré, že vláda toto vnímá ja-
ko jeden z dùležitých bodù v oblasti justice, že nebudeme svìdky toho, že
se obèanský zákoník zde na koleni bude skrze rùzné poslanecké novely u-
pravovat, vylepšovat a napravovat.

To by totiž vedlo k tomu, že takto složitý zákon, který má pøes tøi tisíce
paragrafù, by byl nefunkèní a problémy, které v nìm samozøejmì logicky
se nìjaké objeví, by se tìžko asi vyøešily. Bylo by dobré, kdyby do debaty
nad úpravami obèanského zákoníku, které musí mít systémový charakter a
musí být realizovány s urèitým odstupem od okamžiku úèinnosti, kdyby v
této vìci byla seriózní debata na ústavnìprávním výboru, aby i opozice se
mohla k danému návrhu vyjádøit.

Vláda øíká ve svém bodu tøi v oblasti Ministerstva spravedlnosti, že
pøipraví a prosadí nový obèanský soudní øád, jehož prostøednictvím do-
cílí výrazného zrychlení soudních sporù pøi souèasném garantování
práva na spravedlivý proces. Já si myslím, že to je správná úvaha,
pøipravit nový obèanský soudní øád. Ostatnì my jsme chtìli prosadit no-
vý trestní zákoník a nový obèanský zákoník a je tøeba pokroèit v reformì
procesního práva. Na druhou stranu tady, vážení kolegové, odpovìdnì
øíkám, že je projev naivity a neznalosti konstatovat, že nový obèanský
soudní øád sám o sobì – cituji – výraznì zrychlí soudní spory. To je zkrát-
ka krásná mediální proklamace, která neplatí. A øíkám to jako èlovìk,
který byl pøítomen debat odborníkù na civilní právo, kdy se bavili o tom,
jakým zpùsobem má být civilní právo v této zemi upraveno. Ano, nový
obèanský soudní øád je tøeba, mùže vést k urèitému zefektivnìní civilního
øízení, ale neèekejme prosím od toho zázraky. Pokud bychom výraznì
zrychlili obèanské soudní øízení, pak to právì bude na úkor spravedlivé-
ho procesu. To je vìc, která je hodnì dùležitá a mìla by se zde øíci. Jsem
pøesvìdèen, že vzhledem k tomu, že nám neklesá množství pøípadù
zvláštì v oblasti civilního soudního øízení, tak jedinou možností, jak zrych-
lit dlouhodobì soudní øízení, je zvýšit poèet zapisovatelek, vyšších
soudních úøedníkù a asistentù soudcù. To je dneska nejvìtší problém jus-
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Peníze na administrativu jsem již zmínil. Doufám, že se vládì v dalším
rozpoètu, který, jak øekl pan ministr financí, už bude èíst a bude ho
pøipravovat, tak se jí podaøí uvolnit nìjaké peníze na administrativu a
reformní zmìny v justici. Ostatnì sama paní ministrynì se na
ústavnìprávním výboru podivovala nad tímto rozpoètem pro tento rok a sa-
ma také potvrdila i mùj názor, že rozpoèet pro letošní rok žádné velké re-
formní kroky v oblasti justice neumožòuje.

A poslední vìcí, kterou zmíním, je bezplatná právní pomoc, kterou po-
važuji také za dùležitou. Ona sice je struènì zmínìna v koalièní smlouvì,
ale já jako opozièní poslanec ètu to, co je mnì jako opoziènímu poslanci
primárnì nabídnuto a o èem dneska budeme hlasovat – dùvìra spojená s
vládním prohlášením. Vnímám koalièní smlouvu jako dokument mezi tøemi
politickými stranami. To znamená, bezplatná právní pomoc je také téma,
které by mìlo být podle mého názoru zohlednìno. 

Dámy a pánové, já jsem se na základì rozboru jedné kapitoly snažil
naznaèit, že to vládní prohlášení by mohlo být delší, mohlo by být zpraco-
váno kvalitnìji a mohlo by být podrobnìjší. Vláda mìla podle mého názo-
ru využít ústavní lhùtu, kterou má v Ústavì, k tomu, aby se pøipravila na to,
než pøedstoupí pøed Snìmovnu. Samozøejmì vláda by nemusela pøedložit
klidnì žádné vládní prohlášení, ale pak bych to vnímal jako neúctu vùèi
parlamentu. Pokud parlament má vykonávat kontrolní pravomoc vùèi vládì,
pak by zde dneska mìl být dokument, podle kterého tu svoji kontrolu bu-
de schopen parlament, resp. Poslanecká snìmovna realizovat. Ale dámy a
pánové, podle takto obecného a krátkého materiálu parlament tìžko bude
moci kontrolu vùèi vládì vykonávat. Na jedné kapitole jsem se to snažil do-
ložit. To je také dùvod, proè tuto vládu nepodpoøím. Dìkuji.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe. S faktickou mám pøihlášenou paní ministryni spravedlnosti, paní
poslankyni Válkovou. Prosím, paní ministrynì.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Vážená paní pøedse-
dající, vážené poslankynì, vážení poslanci, vážený pane poslanèe
Pospíšile, velmi dìkuji za provedenou analýzu, která podle mého názoru i
pøedstavuje takový konstruktivní krok a konstruktivní zpùsob, jak opozice
upozoròuje na buï skuteèné, nebo domnìlé mezery programového pro-
hlášení.

Musím souhlasit s tím, že pùsobí oblast, která je oznaèená jako
Ministerstvo spravedlnosti, kuse a neúplnì. Èásteènì je to tím, že jsme mìli
každý omezený prostor na tìch pìt šest priorit. Èásteènì je to ještì tím, že
nìkteré resorty potøebovaly dejme tomu trošku vìtší rozsah, aby prezento-
valy své priority. I já jsem vycházela z toho, že když napíšeme „pøijmeme
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Brnì je trestnì odpovìdný za stavbu justièního paláce, a i pod dojmem
této kauzy bychom mìli vést debatu, zda pøedseda soudu má mít i
hospodáøskou odpovìdnost, èi ji mít nemá.

Dùležitým bodem, který bych doporuèoval také vládì k dalšímu
pøemýšlení, je návrh elektronické podatelny. Mluvíme-li zde permanentnì o
boji proti korupci atd. a bohužel jsou to spíše prázdná slova než debata o
konkrétních návrzích, tak právì elektronická podatelna – paní ministrynì
pøichází, dìkuji pìknì! – by myslím mohla výraznì pøispìt k tomu, aby
konkrétnímu soudci byla pøidìlena kauza na základì náhodného výbìru
poèítaèem a ne na základì jakýchsi nepsaných domluvených pravidel. Víte
dobøe, že jsme byli svìdky v minulém volebním období toho, že zvláštì v
oblasti insolvenèních soudù vznikaly otazníky nad tím, jak se jednotlivé
pøípady dostávají ke konkrétním soudùm. Ostatnì byl to problém tøeba
Krajského soudu v Brnì, kde se tato vìc øešila. Takže elektronická poda-
telna, která generuje náhodné pøidìlování konkrétních kauz náhodnému
soudci, samozøejmì na základì jeho odbornosti, je nìco, co by snížilo kli-
entelismus a nebezpeèí možné korupce v justici. Hovoøíme-li zde o
Slovensku, tak tento model napøíklad funguje na Slovensku a podle mého
názoru je velmi úspìšný.

Doporuèil bych vládì se také zabývat pozicí a postavením soudních
znalcù. Právní úprava z 60. let je jasnì nedostateèná a zaèalo se již pra-
covat na novém zákonì. Já to nepovažuji za marginální vìc, proto si mys-
lím, že tato vìc by asi mohla být ve vládním prohlášení. Zkrátka a dobøe,
znalecké posudky jsou pro rozhodování soudù klíèové a nová právní úpra-
va, která by dala jasná pravidla pro výbìr soudního znalce, pro výkon
znalecké èinnosti a pro postih soudního znalce, který pochybí, si myslím,
že by si ÈR zasloužila. Ostatnì ten zákon byl také z velké èásti pøipraven.

Mrzí mì, že ve vládním prohlášení není žádná zmínka o e-Justici, o e-
lektronizaci èeské justice. Byl to projekt, který jsme nastartovali ještì za
Topolánkovy vlády, a nìkteré konkrétní projekty se podle mého názoru po-
vedly, jako je tøeba elektronický platební rozkaz. Bylo by dobré, kdyby
vláda pokraèovala v tìchto vìcech, protože pokud se nebude elektronická
justice dále rozvíjet, pak rychle zastará to, co bylo již zavedeno, a budou
to vyhozené peníze. Nemìli bychom rezignovat na tzv. elektronický soud-
ní spis, téma, které bylo skloòováno a debatováno experty v minulém vo-
lebním období. Je škoda, že o tom vláda vùbec nehovoøí. Využít evropské
peníze k vyšší efektivitì veøejné moci v této zemi. Pan premiér hovoøil o e-
fektivním kvalitním státu, tak se podívejme tøeba na projekt e-Justice. To je
projekt, který by obecnì zvýšil efektivitu justice a také pøinesl obèanovi
výhody – pohodlnìjší komunikaci se soudní mocí. Takže já zde nabízím
vládì, aby zvážila variantu pokraèování v projektu elektronického soudního
spisu. Myslím si, že by to bylo velmi dùležité a pøínosné.
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Pak tu máme ještì jednu nadìji, a to je, že ve vládì je i hnutí ANO.
Jenže to by zástupci akce nespokojených obèanù museli umìt koncepènì
– a také jak jinak by mìli než koncepènì – pøistupovat k tomuto programu.
Oni jsou totiž zvyklí z byznysu, jak nám tady èasto øíkají, že nejsou politici,
pøistupovat k tomu opravdu marketingovì. A jsou zvyklí z byznysu, že je
potøeba pøedevším ten produkt umìt prodat. Tam je pøece také dùležité
pøedevším to, že produkt hezky zabalíme, navoníme, dobøe jej vystavíme.
Vìdí však jeho zástupci, myslím zástupci hnutí ANO, co jsou skuteènì
dùležitá témata? Odkud èerpají svou znalost toho, co je tøeba øešit? Patrnì
pouze z médií. Jak jinak si vysvìtlit napøíklad to, že v programovém pro-
hlášení sice najdeme snahu snížit poèty závislých na hracích pøístrojích,
což nepopírám, že urèitì je potøebné a chvályhodné, ale již zde není ani
zmínka o boji proti závislostem na drogách a alkoholu, které jsou v èeské
populaci bohužel ještì násobnì rozšíøenìjší než tyto závislosti na hracích
pøístrojích. Prostì to teï tolik nerezonuje médii, není to tak populární. A
tomu já neøíkám koncepèní pøístup.

Podobných a líbivých vìcí bychom nalezli ještì mnohem více. Tak
napøíklad zvýšení sobìstaènosti Èeské republiky v základních
zemìdìlských komoditách. Ono už to tady tedy zaznìlo – ale je to opravdu
nìco, co èeského spotøebitele tolik pálí? A takto bych samozøejmì mohla
pokraèovat.

Takže to máme marketingové prohlášení vlády – snùšku slibù a prokla-
mací. Tomu se vyslovit dùvìra prostì nedá. Programové prohlášení totiž
nemá být navonìným a hezky zabaleným produktem, ale vizí smìøování
Èeské republiky a realistickým návodem správy zemì. Protože každý pro-
dukt, když ho zbavíte hezkého a pøíjemného obalu, rozbalíte, mùže brzy
vyèichnout a èasem mùže dokonce i zapáchat. To bych byla velice nerada.

Dìkuji za pozornost. (Potlesk z lavic TOP 09.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni. Prosím k mikrofonu pana poslance Herberta Paveru. Prosím, aby se
pøipravila další v poøadí paní poslankynì Putnová. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Herbert Pavera: Dìkuji, paní místopøedsedkynì. Vážení
èlenové vlády, milé kolegynì, milí kolegové, programové prohlášení vlády
je takové, jaké je – hodnì všeobecné, tak jak to tady už všichni øekli.
Chápu, že do programového prohlášení vlády nelze napsat podrobnì vše,
co má v plánu udìlat. Ony všeobecné vìci se nedají tak moc kritizovat. I
možná z tohoto dùvodu tam nejsou tak odbornì popsány. Pøesto si dovo-
lím upozornit na nìkteré chybìjící vìci, kterých jsem si všiml.

Co si neodpustím vládì vytknout, to je to, že v celém prohlášení není
žádná zmínka smìrem k obcím a mìstùm. V koalièní smlouvì je alespoò
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nový obèanský soudní øád“, a to také nezpochybòuji, protože jsem váš
projev bedlivì celý sledovala, akorát s výjimkou té minuty, co jsem sem
pøebíhala, takže velmi ambiciózní projekt v rámci jednoho volebního
období pøijmout nový obèanský soudní øád, a nejenom ten, ta ambice jde
ještì dál, zvážit i sjednocení s ostatními procesními civilními pøedpisy. Jistì
trestní øád, jehož nìkteré verze už jsou také pøipraveny, také patøí mezi pro-
jekty, které by si zasloužily více rozvést. Ale stejnì si myslím, že tìm, kteøí
rozumìjí problematice, staèí tato kusá informace, za kterou se skrývá
spousta práce a úsilí, které si pan bývalý ministr spravedlnosti sám dobøe
vyzkoušel na nìkolika kodexech, naposledy na trestním zákoníku, který se
mu podaøilo prosadit a který bude jistì spojen vždy s jeho jménem.

Pokud jde o obìti trestných èinù, abych nebyla zase napomínána, že –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Paní ministrynì, já se
omlouvám. Vaše dvì minuty uplynuly.

Ministrynì spravedlnosti ÈR Helena Válková: Už uplynuly? Tak v tom
pøípadì se nedá nic dìlat, abych zase nebyla špatným pøíkladem jako
ministrynì spravedlnosti, která ten limit nedodržuje. A sama øeknu panu
Pospíšilovi osobnì své pøipomínky.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji. Prosím k
øeènickému pultíku paní poslankyni Markétu Adamovou, která je øádnì
pøihlášená do rozpravy. Prosím, aby se pøipravil pan poslanec Pavera.
Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Markéta Adamová: Dìkuji, paní pøedsedající. Vážené
dámy, vážení pánové, hezký dobrý veèer. Já už nebudu opakovat mnohé,
co tady zaznìlo, aèkoliv i mì napadalo pøi ètení programového prohlášení
vlády nìkolik otázek. Ty základní byly asi tyto: Jak to vlastnì hodlají všech-
no splnit a kde na to vezmou? Pak je ještì spousta otázek, které mì napa-
daly ke konkrétním bodùm, ty by byly ale pøíliš konkrétní. Pak mi ale došlo,
že vlastnì nemám v rukách klasické programové, ale marketingové pro-
hlášení. Vždy� nejsilnìjšími stranami této vlády jsou ÈSSD a hnutí ANO. A ti
první jmenovaní nám již na krajích svým hospodaøením ukázali, že na to,
aby splnili své èasto nesmyslné pøedvolební sliby, jsou pøipraveni se
bezhlavì zadlužovat. V krajských volbách svého èasu to byl slib o zrušení
zdravotnických poplatkù. Takže sociálnì demokratiètí hejtmani následnì
vesele propláceli poplatky, místo aby investovali do skuteènì potøebných
projektù a vìcí. A zadlužení rostlo a dále roste. Takže tohle je asi model
fungování podle ÈSSD. Slíbíme cokoliv – a jak to udìlat, budeme øešit až
potom. To je dosti špatný pøístup, myslím si.
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proto jsem si myslel, že vláda nìjakým zpùsobem více se bude vìnovat
tomuto tématu, napøíklad tlakem na polské pøedstavitele, aby snížili limity
pro vypouštìní emisí do ovzduší a také tøeba omezením dovozu nekvalit-
ního paliva, jako je uhelný prach nebo nízkoenergetické uhlí, ale nic tam ta-
kového bohužel není. Také jsem si všiml takového protiøeèení. Na jedné
stranì vláda uvažuje o snižování závislosti na fosilních palivech a na druhé
stranì podporuje tzv. kotlíkové dotace právì na tato paliva.

Ministerstvo prùmyslu a obchodu. Tady se mluví o podpoøe našim
podnikatelùm. Mám mezi svými pøáteli spoustu podnikatelù – tvrdí jediné.
Chtìjí stabilizované daòové zákony a další zákony týkající se podnikání a
ocenili by pøedevším vymahatelnost práva v Èeské republice. Nejvíce je
srážejí na dno neuhrazené faktury a podvody nìkterých firem.

U Ministerstva školství, mládeže a tìlovýchovy, tam to sice v progra-
movém prohlášení to není, ale pan premiér to tady už dneska øíkal, že bu-
dou podporovat technické obory a uèòovské školy a že budou uvažovat o
revizi støedních a vysokých škol. Všichni víme, že tìchto škol je u nás
hodnì a že potøebují zrevidovat a zjistit, jestli jsou všechny tyto školy nutné.

U Ministerstva vnitra se píše: podpora dalšího rozvoje policistù, policie
a Hasièského záchranného sboru. Já si myslím, že pøedevším by se vláda
mìla vìnovat problematice hasièù, protože mají podobnou funkci jako po-
licie a armáda. Vždy� hasièi jsou první, kteøí pomáhají lidem pøi živelních
pohromách, nasazují své životy, aby ochránili životy druhých, a mají nejni-
žší platy.

Úplnì na závìr se ještì dotknu evropských dotací, o kterých se tu mlu-
vilo. Myslím si, že kdyby se více myslelo na obce a mìsta, tak dávno ty do-
tace byly vyèerpány, protože všechny obce a mìsta ještì nemají
dokonèenou infrastrukturu a mají pøipravené projekty vèetnì stavebních
povolení a jenom èekají na peníze, a kdyby jim spadly nìkde z nìjakého
šuplíku tyto peníze, urèitì by to pøivítaly. Takže možná tady taková rada,
kam by ty miliardy, které by se ještì podaøilo získat, kam by mohly jít.

Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu poslanci
a k øeènickému pultíku zvu paní poslankyni Putnovou. Prosím, aby se
pøipravil pan poslanec Radim Holeèek. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Anna Putnová: Dobrý veèer. Vážená paní pøedsedající,
vážená vládo, vážené kolegynì poslankynì, páni poslanci, nepøekvapuje
mì dlouhý a místy dramatický prùbìh dnešního projednávání. Rituály patøí
k životì èlovìka i k celospoleèenskému životu naprosto samozøejmì.
Vytváøejí totiž emoèní rámec pro pøijetí zmìny. A zmìna politické garnitury
nepochybnì celospoleèenskou zmìnou je.
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jedna vìta týkající se rozvoje obcí a mìst. Obce a mìsta jsou stejnì jako
rodina základní stavební jednotky dobøe fungujícího státu. V programovém
prohlášení jsem nenašel žádnou významnou zmínku o tom, jak by chtìla
vláda pomoci obcím a mìstùm v jejich rozvoji nebo v jejich boji za omeze-
ní byrokracie nebo že by chtìla jakkoliv posílit jejich pravomoci napøíklad i
tím, že by navýšila jejich rozpoèty. Nic neøíká –

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Pane poslanèe, já se
omlouvám a prosím kolegy, aby se ztišili, abychom vás všichni slyšeli.
Dìkuji.

Poslanec Herbert Pavera: Já také dìkuji.
Nic neøíká ani informace v kapitole Ministerstva pro místní rozvoj, kde se

mluví právì o podpoøe regionálního rozvoje. V kapitole Ministerstva
zemìdìlství se zase hovoøí o venkovu v souvislosti s rozvojem zemìdìlství
v podmínkách spoleèné zemìdìlské politiky a Programu rozvoje venkova.
Snad ještì nìco málo se týká obcí v kapitole školství, kde nalezneme
zmínku o podpoøe výstavby mateøských a základních škol. A pøitom zkuše-
nosti z vyspìlých evropských regionù, napøíklad z Jižního Tyrolska v se-
verní Itálii nebo z Bavorska jasnì ukazují, že obce a mìsta, které mají do-
statek financí pro svùj rozvoj, se daleko lépe starají o své obèany, životní
prostøedí i podporu podnikání. Jako pøíklad uvedu obec, která tam má 4
000 obyvatel, má v rozpoètu 250 milionù korun. Obce u nás podobného ty-
pu mají zhruba 70 milionù korun roènì.

A teï jenom pár postøehù k Ministerstvu práce a sociálních vìcí a k da-
lším ministerstvùm, kterých jsem si všiml. Mluvilo se tady, že úøady práce
mají koneènì dìlat takovou funkci, jakou mají dìlat. Vytýkalo se tady
pøedchozí vládì Topolánkovì i Neèasovì, že úøady práce nepracovaly tak,
jak mìly. A já si vzpomínám, protože dìlám starostu od roku 1998, jak už
jsem to tady øíkal, že ani od roku 1998 do roku 2006 nefungovaly úøady
práce tak, že by hledaly zamìstnání pro nezamìstnané. Takže jenom pro
upozornìní – ony nepracují, ani tehdy nepracovaly. Jsou to pouze úøady,
které evidují nezamìstnané a evidují volná místa pro zamìstnávání
nezamìstnaných. 

Co se týká Ministerstva zdravotnictví, myslím si, že velkou chybou je, že
se nechtìjí obnovit poplatky v nemocnicích. Mluvil jsem s mnoha lidmi, me-
zi nimi i s velkou øadou seniorù, a jsou pøipraveni se podílet na úhradì
minimálnì 60 korun za den pobytu za jídlo. Myslím si, že zrušením tohoto
poplatku se urèitì zvýší poèet dnù pobytu nemocných v nemocnici, jak
tomu bylo pøed zavedením poplatkù.

U Ministerstva životního prostøedí, protože jsem z Moravskoslezského
kraje, kde výraznì ovlivòuje èistotu ovzduší emise ze sousedního Polska,
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První krok se pøíliš nepovedl. Bezradnosti a alibismu nemohu dát svoji
podporu. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni a prosím k mikrofonu pana poslance Radima Holeèka. Prosím, aby se
pøipravil pan poslanec Bendl. Prosím, pane poslanèe. 

Poslanec Radim Holeèek: Vážená paní pøedsedající, vážená vládo,
vážené dámy, vážení pánové, nìkolikrát v prùbìhu dnešního velmi dlouhé-
ho projednávání a jednání mi vytanul film Jima Jarmusche Mrtvý muž. Jestli
jste ten film vidìli, tak je tam, nebo kdo jste nevidìli, tak je tam indián, kte-
rý má velký strach, že dostane indiánské jméno Skibièi, což je ten, kdo
hodnì mluví, a málo øíká. Takhle mi to tu obèas pøipadalo, a já se pokusím
nebýt Skibièi.

Byl jsem do Poslanecké snìmovny zvolen za kraj, který s krajem
Severomoravským bojuje o jakýsi nelichotivý titul „kraj, ve kterém se
nejhùøe žije“. Øeèeno ústy klasika, furt dva metry od maléru, když není más-
lo, jíme heru, tak se žije u nás na severu. A pravda, i náš Ústecký kraj je
pìknì rázovitý. Kraj s nejvìtší nezamìstnaností, druhou nejnižší
vzdìlanostní strukturou, kraj s nejnižší kupní silou obyvatelstva i firem.

Nevím, jak ve vašich regionech, ale u nás je to teï pìknì vidìt na bill-
boardech. Ti z nás, kteøí vyvìsili svou mordu u dálnice na billboardu, bu-
dou na mnohých místech viset ještì dlouho a dlouho, než omoknou, nebo�
není firmy, která by si plochu s naší malièkostí pronajala. Když jedu do
práce na univerzitu, míjím jeden obzvláš� zajímavý billboard. Je na nìm
krásnì vystajlované duo Andreje Babiše a Richarda Brabce, kteøí slibují
Urbi et orbi: Umíme dát lidem práci. V Ústeckém kraji støedopravicovì
vnímané hnutí ANO se ale v koalièním kompromisu pouští do zvyšování mi-
nimální mzdy. Byl jsem v kampani ještì více mezi lidmi než obvykle, takže
mohu na praktických pøíkladech ukázat, co u nás v Ústeckém kraji udìlá
zvýšení minimální mzdy v praxi. Takže i pro pana ministra Zaorálka, který
nechtìl obecnosti, ale chtìl pøíklady, øeknu tøi, které mì napadly.

Josef, žijící v horách, když jsem tak jel po kampani, 25 km od Ústí, au-
tomechanik, a øekne: No, proè bych já za tu minimální mzdu nastupoval,
vždy� mnì se vyplatí být na dávkách. Teï se zvýší minimální mzda, on bu-
de namotivován, ejhle, udìláme si èárku. Jenomže to místo už nebude
volné, protože majitel autoservisu nebude ochoten zvyšovat své náklady.
Další èlovìk, kterého mohu jmenovat, Jana od nás z domu, prodavaèka u
øezníka, dlouhodobì nezamìstnaná, po návratu z mateøské dovolené
š�astná, že je jednou z pìti prodavaèek u øezníka. Co to pøinese, když se
zvýší minimální mzda? No poslední pøijatý pùjde ze hry ven, protože ten
øezník si øekne, proè bych držel pìt prodavaèek, budu si držet jenom ètyøi.
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My se dnes budeme rozhodovat mimo jiné také na základì
pøedloženého programového prohlášení vlády. Programové prohlášení by
mìl být strategický dokument, který sdìluje, jak dál zemi vést. A vést zna-
mená vzbuzovat nadìji pro budoucnost. Bohužel musím øíct, že toto pro-
gramové prohlášení ve mnì žádnou nadìji nevzbuzuje. To, èím bych cha-
rakterizovala tento text, je bezradnost. Bezradnost, jak dál øídit tuto zemi, k
èemu jako zemì chceme smìøovat, èeho chceme dosáhnout a jak a z èeho
pøípadné zmìny také financovat. Uvedu to na nìkolika pøíkladech ze
vzdìlávací a vìdní politiky.

V programovém prohlášení se uvádí, že vláda bude postupnì navyšo-
vat platy pedagogických i nepedagogických pracovníkù, podporovat mo-
dernizaci a vybavení škol. To je nepochybnì chvályhodná snaha. Skuteènì
regionální, speciálnì základní školství je klíèem ke vzdìlávací politice.
Chceme-li dosáhnout lepší kvality vzdìlání, je nutné zaèít na základních
školách. Kvalitní základní vzdìlání je prevence pøed sociálním vylouèením
a je to vstupenka do života. Je to podmínka nutná pro rozvoj dalších
vzdìlávacích stupòù. Oèekávala bych tedy, že se v programovém pro-
hlášení uvede, z jakých zdrojù se bude tato priorita financovat, a
pøedevším, že to bude také rozpoètová priorita. Nic takového v progra-
movém prohlášení nenajdete.

Na dalším pøíkladu z vysokoškolské politiky si dovolím demonstrovat a
zpochybnit to, že programové prohlášení je skuteènì strategickým doku-
mentem. Uvádí se v nìm, že vláda provede analýzu vysokoškolské legis-
lativy a navrhne pøípadné zmìny. Nezdvoøile se ptám – a co bude dìlat
vláda zítra? To má být program na ètyøi roky? Vždy� vysokoškolský zákon
se za posledních šest let zásadnì nezmìnil. A když se provede taková a-
nalýza, co s tìmi výsledky budeme dìlat? Jaká je vzdìlávací politika této
budoucí vlády?

Pokud se zaètete do kapitoly vìda, výzkum a inovace, dozvíme se, že
vláda chce rozšíøit poèet programù, které podporují aplikovaný výzkum. Do
dneška jsem se domnívala, že panuje všeobecná shoda, a to jak mezi po-
litiky, tak mezi odbornou veøejností, na tom, že budeme podporovat exce-
lenci a že budeme koncentrovat zdroje. Už to neplatí?

Na jiném místì se zase mùžeme doèíst, že vláda chce vytváøet
podmínky pro zmìnu hodnocení a financování výzkumných projektù a výz-
kumných institucí. Vláda chce vytváøet podmínky? Vláda je pøece nositelem
zmìn. Ví vláda, jak chce mìnit hodnocení financování, s jakými kritérii?
Pokud ano, proè nám to neøekne? Nemá na to odvahu, anebo to neví?

Koncentrovaným výrazem bezradnosti je deklarování zøízení Národní
rady pro vzdìlávání. Má to být instituce s dosud nejasnou kompetencí a
možnostmi ovlivòovat vývoj. Má to být instituce, která má zastírat
bezradnost a pøinášet alibi pro nejasnou politiku souèasné vlády.
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Poslanec Petr Bendl: Dìkuji, paní pøedsedající. Dámy a pánové,
já v tento pozdní èas nebudu invektiva sama, ale budu vstøícnost sama.
Chci mluvit o zemìdìlství samozøejmì, a nikoliv o sobìstaènosti, o té
pøestøelce, která tady byla, o míøe sobìstaènosti Èeské republiky, protože
pochybuji, že vìtšina v sále, pøi vší úctì ke všem, ví, o èem se bavíme, ba-
víme-li se o bezpeènosti potravin. Co se týká sobìstaènosti, možná ani
nìkteøí nevìdí, že v øadì opravdu tìch základních komodit Èeská republi-
ka je více než sobìstaèná. A jsou to komodity jako maso, mléko a
podobnì. Takže to nemá smysl tady rozebírat.

Nicménì pokusím se k té kapitole Ministerstva zemìdìlství øíci pár
vstøícných a možná i nevstøícných vìt, ale myšlených dobøe. Když jsem
èetl tu kapitolu, tak jsem si øíkal, že pøece úplnì staèilo vzít pár zásad-
ních priorit, které jsou obsaženy v koncepci èeského zemìdìlství a
potravináøství, které sice vzala na vìdomí Neèasova vláda, ale byly pro-
jednávány komplet s nevládními organizacemi na rùzných fórech, øeknu
tam, kam ta diskuse patøila. A myslím si, že témìø všechny nevládní or-
ganizace vyjádøily podporu tomuto materiálu. Staèilo ministrovi
zemìdìlství nebo panu premiérovi, který tady nás odpoledne vyzýval k
tomu, abychom øekli, co jsme vlastnì udìlali, staèilo tenhle materiál vzít,
možná trošku pokrátit, aby nemusel být tak dlouhý, a øíci pùjdeme tudy,
protože to je cesta, která byla pomìrnì dlouhodobì vydiskutovávána a
pøi tìch složitých kompromisech, které v zemìdìlském sektoru jsou, na-
konec nevládní organizace tento nevládní materiál podpoøily. Je škoda,
že se o nìj tato vláda nechce opírat. Tím jenom øíkám, že by bylo dobøe,
pane ministøe prostøednictvím paní pøedsedající, abyste se toho materi-
álu držel. Tam je psáno hodnì z toho, co tady øíkáte, by� jsou tam i
odpovìdi na to, jak s tou tøeba konkurenceschopností èeského
zemìdìlství a potravináøství naložit.

Já chci øíct, že píšete-li tady o tom, že stát a vláda podpoøí investice do
prvovýroby a následného zpracování pøedevším v oblasti živoèišné výroby,
ovocnáøství, zelináøství a zahradnictví, což jsou priority, které jsme popsali
v minulosti spoleènì, se kterými velmi souhlasím, pak ale zase obrácenì
øíkám, že chcete-li øešit konkurenceschopnost èeského zemìdìlství tím, že
do nìj budete více a více pumpovat dotací, vìzte, že to je spíš jed
hospodaøení èeských zemìdìlcù a návyková látka, která za sebou nene-
chá do budoucna dobré vazby. Dotace jsou jedem, který narušuje konku-
renceschopnost, který znerovnovážuje podmínky uvnitø celoevropského
zemìdìlství, a myslím si, že by vláda jako celek spíše mìla tlaèit na té ev-
ropské úrovni, což jsem tady tedy nezachytil ve vládním prohlášení, na to,
aby se ménì pøerozdìlovalo, aby bylo ménì dotací v zemìdìlském sekto-
ru, protože já jsem hluboce pøesvìdèený o tom, že v nìkterých tradièních
plodinách, které Èeská republika má jako tradièní, budeme více než kon-
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Co lidé z vylouèených lokalit? Tìch my tam máme požehnanì. Ty už nikdo
nezamìstná za souèasnou minimální mzdu, takže za vyšší ani omylem.

Vùbec malý exkurz k tìm vylouèeným lokalitám. Tady v Praze mì šo-
kovala dáma zajímavou hláškou: Hele, na Žižkovì vždycky bylo tolik
nepøizpùsobivých a teï v posledních letech je to fajn. Oni nìkam úplnì
zmizeli. Pro všechny, kteøí si to tady myslí taky, odpovídám: Oni nikam ne-
zmizeli. Jejich bydlištìm je nyní Janov, Chánov, Pøedlice, Šluknovský
výbìžek a další místa u nás na severu. To náš kraj se tak stává republiko-
vým odkladištìm tìch, které já nazývám lidé v sociální hibernaci, takzvané
sociální spáèe, které je potøeba nìjakým zpùsobem probudit.

Zpátky ke hnutí ANO, které je hnacím motorem této jasnì levicové koa-
lice, které slíbilo mnohé, doleva i doprava. Opìt v kampani v ulicích jsem
vidìl mnoho lidí s knírkem pod nosem. Nejednalo se o ten olympijský, který
je teï tak populární – velká gratulace našim olympionikùm. Knírek, o kterém
mluvím, byl bílý od cukru. Od cukru z pøedvolebních koblih, na které lidi
skoèili. Lidé, kteøí podle mého budou velmi, velmi zklamáni.

Nemám dùvìru v to, že by vláda umìla, a kroky, které naznaèila v pro-
gramovém prohlášení, umìla dát lidem z mého kraje práci, pokud by je te-
dy všechny nezamìstnala v agrofertské Lovochemii, v což nevìøím. A já
vládì nesplnitelných slibùm a støetù zájmù prostì dùvìru nedám.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji a prosím k mik-
rofonu pana poslance Bendla a prosím, aby se pøipravil pan poslanec
Ondráèek. A ještì døív, než dám slovo panu poslanci Bendlovi, je tady fak-
tická paní poslankynì Peckové. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Gabriela Pecková: Dobrý veèer, vážená paní pøedseda-
jící, vážený zbytku vlády, dámy a pánové. Já jenom ve faktické navážu na
své dva pøedøeèníky.

Jediným skuteènì úèinným nástrojem v boji se sociálním vylouèením a
jediným bojem úèinným s integrací je vzdìlávání, a tím zlepšení šance
uplatnìní na trhu práce. Pøesto jsem v programovém prohlášení vlády o
tomto problému nenašla ani pùl slova. Mám na mysli nejen specifické
vzdìlávací potøeby sociálnì vylouèených a znevýhodnìných dìtí, ale i
dospìlých, kteøí nemají èasto ani ukonèené základní vzdìlání. A bez toho,
aby jim bylo umožnìno aspoò toto základní vzdìlání doplnit, bude jakáko-
liv aktivní politika zamìstnanosti a všechny pokusy o integraci bezzubé a
sociální sítì pøeplnìné. Oèekávala jsem, že tímto smìrem se vláda vydá.
Nestalo se tak, a tak jí nezbude, než rozdávat, rozdávat a rozdávat. Dìkuju.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, paní
poslankynì, a prosím pana poslance Bendla. Prosím, pane poslanèe.
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nových pracovních pøíležitostí, a v rámci územního plánu vyèlenit nìjaké
území, kde bylo vhodné – a dohodla se na tom státní správa se samosp-
rávou – tam nìjaký rozvoj realizovat, a� už to byly rodinné domy, èi
podnikatelské pøíležitosti, které vytváøely pracovní pøíležitosti. Zkrátka je
tøeba vnímat i to, že rozhodne-li se nìjaká obec èi kraj spolu se dohodnout
na územním plánu, kde bude probíhat nìjaký rozvoj, umìle si tím zdražu-
jeme cenu pozemkù. Nemyslím si, že nám hrozí takový boom jako po roce
1990, že by sem pøicházely desítky, možná stovky nových investorù, kteøí
by tlaèili na nové prùmyslové zóny apod. To už myslím nehrozí. A obava z
toho, že budeme ztrácet ornou pùdu, podle mì už není tak reálná, jako by-
la v 90. letech. Naopak bych si pøál, aby se v nakládání s ornou pùdou a
uvnitø systému fungování zemìdìlského sektoru zprùchodnila možnost a
šance zemìdìlcù, aby mohli využívat šance obèas tøeba ornou pùdu za-
travnit a jinde z travnaté plochy udìlat ornou. Zkrátka aby mohli využívat to-
hoto potenciálu, který mají, který jim dnes bohužel zákon zakazuje.

Èeho si vládní prohlášení nevšímá vùbec, a to mì velmi mrzí, je pøemíra
byrokracie uvnitø zemìdìlského sektoru. My jsme si za poslední léta o-
pravdu zasili tolik zbyteèností, které po nás ani Evropa nechce, my sami
jsme si na sebe vymysleli øadu nesmyslù. Vznikl návrh zákona, urèitì ho
pan ministr zemìdìlství bude schopen najít na Ministerstvu zemìdìlství,
tzv. antibyrokratický zákon, který jsme dávali dlouhou dobu zase ve spo-
lupráci s nevládkami dohromady, je v podstatì napsán, je možné tomu dát
jiný název, nikdo tu asi nebude natolik ješitný, aby trval na tom, že to musí
být v podobì, v jaké byl zpracován v minulém volebním období, nicménì
zemìdìlci èekají na to, že vláda udìlá maximum pro odbyrokratizování to-
hoto sektoru. Je tu opravdu velká spousta nesmyslù, které je možné
spoleènì prosadit, a tam já nabízím spolupráci s opozicí v tomto ohledu,
protože mì tato problematika trápí.

Èemu se vládní prohlášení nevìnuje vùbec, je napø. udržení vody v
krajinì. Nevìnuje se problému, který se nám mùže opakovat èím dál tím
èastìji, a to je problematika sucha a nakládání s tím. Nevìnuje se napø.
problematice, která trápí mnoho zemìdìlcù, protože my máme v Èeské re-
publice 3,5 milionu vlastníkù pùdy, ale pouze 26 tisíc subjektù, které
zemìdìlsky hospodaøí, a lidé, kteøí hospodaøí na pùdì, ji zpravidla ne-
vlastní. Stát by mìl hledat zpùsob, jak pomoci zemìdìlcùm dostat se k
pùdì, nejlépe ke státní pùdì apod., prostì dìlat takovou politiku, aby ze-
jména rodinné hospodaøení v Èeské republice mohlo vzkvétat, protože to
je základ a grunt, ale i potravináøství, které je tak trochu nadstavbou
fungování èeského zemìdìlství.

Chybí mi tam problematika napø. týrání zvíøat, a to mám na mysli ze-
jména velká hospodáøská zvíøata, protože stát alespoò èásteènì motivuje
zejména obce k tomu, aby øešily problematiku zabìhlých psù a koèek, ale
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kurenceschopní a nepotøebujeme ty evropské zásahy, kterých jsme byli
svìdky v minulosti, které se týkaly napøíklad cukru a podobnì. 

Vláda zavede pøísná pravidla pro obchodní øetìzce, aby došlo ke zle-
pšení kvality prodávaných potravin a vytvoøení vìtšího prostoru pro kvalitní
èeské potraviny. Myslím si, že máme zavést pøísná pravidla pro všechny,
kteøí tu chtìjí prodávat jakoukoli potravinu, a� je ze zahranièí, nebo domácí,
protože lidé mají právo na to, aby dostali kvalitní potravinu. Ve vládním pro-
hlášení jakoby pøedjímáme, že pouze v øetìzcích dostaneme špatnou po-
travinu. Chci upozornit na to, že to není pravda, že se mùže stát, že v
souboji s øetìzci nám uteèe podstata problému a tou je hlídání kvality ka-
ždé potraviny, která se objeví na trhu. Vidìní nepøátel pouze v øetìzcích, to
není moudré vidìní. A tím vùbec nehájím øetìzce. I já jsem se snažil a tlaèil
jsem øetìzce k tomu, aby více využívaly èeského potravináøství na stranì
jedné, na stranì druhé je tøeba slyšet i názory øetìzcù, proè tøeba nemohou
èeskou potravinu více preferovat, a mìli bychom spoleènì dìlat maximum
pro to, aby se kvalitní potravina øeknu v první øadì a øeknu ve druhé øadì
èeská potravina na trh dostávala. Musíme také vìdìt, že jsme trochu na
hranì evropských pravidel, a nebylo by dobré vystavovat Èeskou
republiku nìjakým sankcím ze strany Evropské unie už proto, že do
zemìdìlství, do èeského zemìdìlství teèou opravdu velmi významné
finanèní prostøedky právì z Evropy.

Co mì tedy mrzí ve vládním prohlášení, že si vláda všímá, co se lesù
týká – protože Ministerstvo zemìdìlství a resort zemìdìlství má na staros-
ti lesy obecnì, nejen ty státní, ale i nestátní. Podíváte-li se do vládního pro-
hlášení, je to zúženo na hospodáøskou politiku Lesù Èeské republiky, stát-
ního podniku. Ale to je málo. Nezlobte se, stát má prostì na starosti celou
politiku smìrem k lesùm. Má také motivovat kraje k tomu, aby finanèní
prostøedky, které byly ze státního rozpoètu alokovány do krajských
rozpoètù, kraje využívaly na podporu lesního hospodaøení. Nìkteré tak èiní,
pane ministøe, nìkteré zdaleka vùbec ne, nepodporují to, co mìly podpo-
rovat, a dochází tam k velké disproporci. A vzhledem k tomu, že les, kva-
litní les, to je prostì bìh na dlouhou tra�, pak tím velmi ztrácíme. Já už jsem
na to ve své funkci tehdy nemìl dost èasu, ale pøál bych si, aby stát dìlal
lesní politiku jako celek, aby motivoval kraje k tomu, k èemu mìly být moti-
vovány a na co dostaly finanèní prostøedky, aby pomáhaly i soukromému
sektoru v oblasti vysazování nových lesù a vùbec správì lesù obecnì.

Pøeèetl jsem si ve vládním prohlášení, že vláda posílí ochranu kvalitní
orné pùdy a pùdního fondu. Chtìl bych upozornit na jedno významné
nebezpeèí. Èasto se tu øíkají populistické vìty v tom, že zábor kvalitní orné
pùdy byl v minulosti katastrofou a je teï potøeba tomu zabránit. Je potøeba
vidìt to, že orná pùda byla èasto zabírána z rozhodnutí obecních a kraj-
ských zastupitelstev s podporou státu tam, kde tøeba byla šance na vznik
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lice rád, kdyby vám tento pøístup, kdy øíkáte, jak by se ty vìci mìly dìlat lépe
a jinak, vydržel a minimálnì za sebe a za náš resort øíkám – jsem té diskusi
otevøený a budu rád za vìcnou spolupráci, jak vìci spoleèným úsilím
posunout kupøedu bez ohledu na politickou stranu. Díky moc a tìším se na
spolupráci.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji panu ministro-
vi a s faktickou mám pøihlášeného pana poslance Bendla. Prosím, pane
poslanèe.

Poslanec Petr Bendl: Dìkuji za ta slova. Já jsem chtìl jenom pøipome-
nout, že jsem tady dùraznì mluvil o tom, že nìkteré komodity nebo v
nìkterých komoditách jsme sobìstaèní. Co se masa týká, tak se to týká
hovìzího. Vepøové, o tom víme, jak jsme na tom, proto také vznikl nákazo-
vý fond a všechno, co s tím souvisí. Proto také zapla� pánbùh se ta køivka
produkce vepøového v Èeské republice už v loòském roce zaèala mìnit a
zaèalo množství vepøového stoupat. Ale to je jedno. Dìkuju za ta slova,
pane ministøe.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a dalším pøihlášeným do rozpravy je pan poslanec Zdenìk
Ondráèek. Prosím, aby se pøipravil pan poslanec Leoš Heger. Prosím.

Poslanec Zdenìk Ondráèek: Vážená paní pøedsedající, èlenové vlády,
kolegynì a kolegové, mnohé už bylo dneska øeèeno, takže se budu snažit
být maximálnì struèný, abych zbyteènì nezdržoval.

Každá vláda pøedstupuje pøed Poslaneckou snìmovnu se svým pro-
gramovým prohlášením, v nìmž uvádí, èeho chce pøi svém vládnutí do-
sáhnout a jaké jsou její priority. Já se mimo jiné dlouhodobì zabývám
otázkami vnitøní bezpeènosti, a tak mì zajímaly zejména priority v této ob-
lasti. Všichni totiž víme, jak na tom s vnitøní bezpeèností jsme a že zmìny,
nejen dílèí a kosmetické, jsou potøeba. Po prostudování programového pro-
hlášení vlády jsem však zjistil, že otázky vnitøní bezpeènosti nemají u této
vznikající vlády žádnou prioritu. Policie, hasièi a další složky integrovaného
záchranného systému skoro jako kdyby ani neexistovaly. Dovìdìli jsme se
jen obecnou formulaci, že vláda povede nesmlouvavý boj proti všem for-
mám korupce, závažné hospodáøské kriminalitì, lichvì, zneužívání exeku-
cí a neférovým insolvencím.

Korupce a boj s ní – jak dlouho již toto naši obèané slyší? I pøedchozí
politická vláda, Neèasova-Kalouskova vláda, chtìla s korupcí bojovat a by-
la to historicky nejzkorumpovanìjší vláda této zemì. Proè vláda jasnì
nesdìlí našim obèanùm, že bude její prioritou zavedení zákona o
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nemáme dostateènì vypracovanou koncepci a fungující systém, který by
se týkal hospodáøských zvíøat, koní, dobytka atd.

Myslím si, že by vláda tyto vìci vnímat mìla. Pokud s tím pøijde, za sebe
øíkám, že nabízím maximální podporu v této oblasti, protože jsou to vìci,
které obèany a zemìdìlce trápí. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a s pøednostním právem se do rozpravy pøihlásil pan ministr
zemìdìlství, pan poslanec Jureèka. Prosím, pane ministøe.

Ministr zemìdìlství ÈR Marian Jureèka: Dìkuji. Vážené dámy, váže-
ní pánové, budu mluvit opravdu velice krátce a struènì. Jen nìkolik faktù,
které tu zaznìly.

Pokud jde o sobìstaènost, tak je to oblast napø. masa, o které hovoøil
pan poslanec Bendl, kde nejsme sobìstaèní napø. ve výrobách vepøového
masa.

Pokud jde o strategii pro rùst, tak samozøejmì i já jsem nìkolikrát
veøejnì deklaroval, že jsou dokumenty a jsou vìci, na které nelze pohlížet
podle toho, za kterého ministra vznikly, ale je dùležité s nimi nadále praco-
vat a já se strategií pro rùst rozhodnì dále pracovat chci. 

Myslím si, že jsem ministr zemìdìlství, který vzešel z toho oboru, a
dané problematice, troufnu si øíct, ne že bych rozumìl extra dobøe, to
ukáže èas, ale myslím si, že tu realitu problematiky zemìdìlství znám na
vlastní kùži velice dobøe. A již dnes jsme tady mìli ve Snìmovnì ètyøi ho-
diny jednání s lidmi z Ministerstva zemìdìlství a jsou vìci, které navrhují, a
já øíkám – to prostì v reálu nebude fungovat, to je nesmysl, pojïme od toho
pryè, hledejme jiná øešení.

Pokud jde o kvalitu potravin, tam jsme øekli ne, žádný protekcionalis-
mus, nebo naopak že se na nìkoho cílenì zamìøíme. Øíkáme padni komu
padni, budeme ale zohledòovat otázku výše obratu u tìch, u kterých
najdeme nìjaká pochybení, a na to budeme reagovat.

Jsou samozøejmì vìci, které nelze vepsat do programového prohláše-
ní vlády ani do koalièní smlouvy. Já jsem se teï v prùbìhu toho, co øíkal
pan poslanec Bendl, mìl možnost podívat na vládní programové pro-
hlášení minulé vlády ODS, TOP 09 a Vìcí veøejných a spousta vìcí, o kte-
rých on hovoøil, tam také nebyla. A jsou vìci, které je nutno považovat za
samozøejmé, jako napø. otázku antibyrokratické komise a snižování
byrokratické zátìže v oblasti zemìdìlství. Tak samozøejmì antibyrokratic-
ká komise nadále u nás v resortu funguje a fungovat bude.

Nicménì závìrem bych chtìl øíct jednu vìc. Dámy a pánové, já si
vážím, a� už z opozice zprava, nebo z opozice zleva, všech konstruktivních
pøipomínek, které tady dnes zaznìly. Upøímnì za nì dìkuji a byl bych ve-
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Ne, tato vláda, která nás tu dnes nyní žádá o dùvìru, mì alespoò
v otázkách vnitøní bezpeènosti zatím nepøesvìdèila, že bude vládou lepší
a úspìšnìjší, než byly ty vlády pøedchozí. Dìkuji za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím k mikrofonu pana poslance Leoše Hegera. Prosím, aby
se pøipravila paní poslankynì Hubáèková. Prosím, pane poslanèe.

Poslanec Leoš Heger: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající. Vážená
vládo, vážené paní poslankynì, vážení páni poslanci, programové pro-
hlášení vlády je dobrou pøíležitostí zamyslet se nejen nad osudem naší
zemì a nad jejím dlouhodobým smìøováním, ale také nad smìøováním jed-
notlivých resortù ve smyslu jejich dlouhodobé èinnosti a v mém pøípadì
samozøejmì budu mluvit o resortu zdravotnictví.

Pohled na zdravotnictví lze rozdìlit na tøi oblasti, z nichž první dvì, po-
skytování zdravotních služeb a financování a úhrady systémù, lomcují naší
spoleèností a jsou ve støedu zájmu médií. Tøetí oblast, o které však chci
mluvit nejvíce, je oblast veøejného zdravotnictví, která pøispívá ke zdraví
populace nejvìtším dílem, a tato oblast je naopak doslova na okraji
spoleèenského vnímání i na okraji zájmù vlády, která dnes pøed nás
pøedstupuje. První oblast, fungování systému veøejného zdravotního
pojištìní a systému poskytování zdravotních služeb, zmíním opravdu
krátce, pøestože pøináší dlouhodobì hodnì nervozity zejména mezi lékaøe
a zdravotníky a je nejobsáhlejší èástí programového prohlášení vlády. 

Pokud jde o další kultivaci dlouhodobých problémù, ke kterým patøí pro-
blematika dlouhodobé péèe, pøerozdìlení pojistného, hospodaøení a vzta-
hy zdravotních pojiš�oven a poskytovatelù služeb, problematika cenotvor-
by a systému úhrad, kontrolní dohled nad zdravotními pojiš�ovnami a další,
tak v tìchto vìcech myslím mohu slíbit, že TOP 09 bude jako konstruktivní
opozièní politická strana vládu podporovat a je pøipravena o detailech
øešení, která budou navrhována. A zde to je oblast, kde ty detaily jsou to
nejdùležitìjší.

Paradoxnì když už mluvíme o službách, programové prohlášení se
prakticky vùbec nezabývá potøebami a postavením pacientù. Je zde jedi-
ný slib, a to vylepšení dostupnosti lékù, který se už zaèal naplòovat dost
neš�astnì ještì pøed žádostí vlády o dùvìru nepochopitelnou personální
èistkou ve Státním ústavu pro kontrolu léèiv, která šla až do úrovnì odbor-
ných pracovníkù, tedy znaènì proti duchu pøipravovaného zákona o státní
službì, o kterém jsme již tolik slyšeli.

Druhá kapitola, o které chci mluvit, jak jsem pøedeslal, je financování
zdravotnictví. Budu zde ještì struènìjší. Otázky navyšování financí ze
státního rozpoètu pro zdravotnictví. Otázky efektivity celého systému a
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majetkovém pøiznání politikù a úøedních osob a v pøípadì neschopnosti
prokázání nabytí majetku, legálnosti nabytí toho majetku, jeho zabavení,
propadnutí, nebo chcete-li stoprocentní zdanìní? V pøedvolebních slibech
nìkterých politických stran toto psáno bylo, ale nyní se to nìjakým
zpùsobem vytrácí.

A co lichva, exekuce? Jestli chce vláda a její poslanci s lichvou a exe-
kucemi bojovat tak, jak to zatím pøedvedli zde v Poslanecké snìmovnì, tak
to asi nesmlouvavý boj nebude, nebo to bude boj takzvanì naoko. Situace
v tìchto oblastech je již tak vážná, že vzdát se nebo nezahájit tento boj jen
proto, že se to pokouší zahájit jiný politický subjekt, mi pøijde pøinejmenším
dìtinské. A upøímnì, neèekal jsem to od poslancù nových politických
subjektù. Mnoho obèanù volièù se oprávnìnì ptá, proè doposud nedo-
kázala politická reprezentace definovat lichvu, stanovení procentuální od-
chylky od prùmìrných tržních úrokù, jako je tomu v mnoha jiných zemích v
Evropì i ve svìtì, napø. Švýcarsku. To je to tak tìžké? Ne, není. Chybí vùle.
Vùle dìlat nìco pro obyèejné lidi.

Chce-li nová vláda bojovat proti závažné hospodáøské kriminalitì, tak a�
nám i obèanùm sdìlí, jak bude bojovat. Zasadí se napø. o prosazení záko-
na zakazujícího anonymní akcie, aby zprùhlednili vlastnickou strukturu
podnikù? Prohlášení, že pro stát zakáže obchodovat s takovými firmami, je
nedostateèné a mùže být soudy vnímáno jako diskriminující. A co finanèní
policie? Pøed tøemi týdny jsme od ministra financí slyšeli, že vznikne, resp.
bude obnovena. Obdobné v nedìli vyøkl i pan premiér, ale týž den znovu
ministr financí pøi jiném rozhovoru øekl, že nový útvar není potøeba, že
postaèí posílení stávajícího stavu v rámci ÚOKFK, tedy protikorupèní poli-
cie.

Jak máme také vnímat prioritu vlády spoèívající v rozšíøení pravomocí
Nejvyššího kontrolního úøadu, když poslanci jedné ze stran vznikající vlád-
ní koalice již staèili pøipodepsat novelu Ústavy a na ni navazující novelu
zákona o NKÚ, které v navrhované podobì tyto pravomoci spíše zužují.
Proè se nesnaží definovat, koho by mìl NKÚ kontrolovat, místo logického,
co by mìl kontrolovat?

Takto bych mohl pokraèovat dále, ale nebudu dále zatìžovat, protože
v programovém prohlášení vlády toho chybí daleko více nebo je to
zmínìno pouze okrajovì. Místo toho se mùžeme doèíst jen obecná pro-
hlášení, že vláda bude prosazovat vymahatelnost práva. Ještì aby to ne!
Vymahatelnost práva je u nás jedna z nejhorších ze zemí Evropské unie.
Není výjimkou, že délka soudního sporu se u nás vleèe deset a více let.
Jsou pøípady starší i dvaceti let. Jenže i toto slibovaly všechny pøedchozí
vlády, a jak se øíká, skutek utek. Nic se nezmìnilo, naopak. Délka soudních
sporù se protahuje a naši obèané se stále èastìji obracejí na evropské
soudní instituce.
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opatøeních snižujících sociální vylouèení èi o snižování poètu osob závislých
na hracích automatech, je oblast péèe o zdraví celé populace ve vládním
programu slabá. Možná to vláda pokládá za takovou samozøejmost, že tím
nechtìla svùj program zatìžovat. Nebudu dál kritizovat, ale jen
pøipomínám. Protože hrozí, že budeme léèit stále více onkologických
pacientù èi diabetikù místo toho, abychom podpoøili napøíklad pohyb dìtí
a posilovali boj proti obezitì, kouøení èi konzumaci alkoholu.

Posilování hygienické a epidemiologické služby, která je za Ministerstvo
zdravotnictví hlavní nositelkou a koordinátorkou preventivních akcí, a
koneènì se v tomto smìru výraznì v minulém vládním období zaktivizova-
la, tak to posílení by bylo velmi potøebné. Snad proto mohu ocenit, že oproti
koalièní smlouvì se v prohlášení vlády už neopakuje pokus pøevést hygie-
nu potravin pod Ministerstvo zdravotnictví, který by celý obor hygieny dále
zdecimoval. Doufám, že se neobjeví ani v reálných krocích vlády, pøestože
nìkterým výrobcùm potravin by se to možná líbilo.

Vážená vládo, jsme zemí, kde se mimoøádnì hodnì pije alkohol. Jsme
zemì, kde se kouøí o sto šest v restauracích, a jsme zemì, kde dìti tloust-
nou a málo se pohybují. Naše obyvatelstvo je více rozmazlené, nežli je o-
byvatelstvo ve spoøádaných protestantských a kosmopolitních
spoleènostech v severských zemích, které tu dnes ráno zmínil prezident re-
publiky. Ale jen málo lidí u nás chce pøevzít alespoò zèásti odpovìdnost za
sebe, aspoò tam, kde to jejich znalosti a schopnosti umožòují.

Zdravotnictví je dùležité i v oblasti poskytování služeb. Zdravotnictví ale
není jen spravování 250 mld. korun na tyto služby, které skrývají rùzná po-
kušení. Vládní povinností je také vytváøet podmínky pro posilování zdraví
národa a podporovat výchovu každého èlovìka k odpovìdnosti za své
zdraví, ale i za sebe sama. A vìøte, že tato oblast pøispívá jak u nás, tak v
moderní Evropì ke zdraví našich dìtí a prodloužení života našich seniorù
ve zdraví a fyzické pohodì mnohem více než jen nekoneèné støety o
pøilévání veøejných penìz do mnohdy nadbyteèných a nerovnomìrnì
rozmístìných zdravotnických zaøízení. Doufám, že veøejné zdravotnictví
bude mít v této vládì alespoò zèásti podporu tak, jak ji má v celé vyspìlé
Evropì zejména po období tìžké hospodáøské krize, kterou jsme prodìlali.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji, pane
poslanèe, a prosím k mikrofonu paní poslankyni Hubáèkovou. Prosím, aby
se pøipravila paní poslankynì Chalánková. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Gabriela Hubáèková: Dìkuji. Vážená paní pøedsedající,
vážená vládo, kolegynì, kolegové, zaznìlo zde mnohé z kritik, proto já se
chci dotknout jedné jediné oblasti, a to je Ústecký kraj. Ústecký kraj je
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otázky regulaèních poplatkù byly na této pùdì již tolikrát diskutovány, že nemá
smyslu v dnešní výjimeèný snìmovní den dále jitøit atmosféru. Nezbývá
mnì než jen s obavami zopakovat to, co tady již zaznìlo, že pro TOP 09 je
nepøijatelné podpoøit vládu rozpoètové nezodpovìdnosti, která je
pøipravena k zatìžování státního rozpoètu bez zjevné snahy zvyšovat e-
fektivitu zdravotnictví. Bez spoluúèasti a bez jasných opatøení, která by
vedly k dalšímu zvyšování efektivity, se znovu na scénì objeví problém e-
konomického morálního hazardu a znovu dojde k oddlužování konkuren-
ceneschopných a kapacitnì nadbyteèných poskytovatelù péèe, které mìlo
v minulosti vždy jen krátkodobý efekt, a problémy se vracely zpìt.

Tolik tedy o prvních dvou kapitolách a teï trošku obšírnìji ke kapitole
Veøejné zdravotnictví.

Programové prohlášení vlády zcela rezignuje na otázky podpory zdraví
populace. Zdravotní služby, které jsou u nás vysoce kvalitní a dostupné,
zùstávají sice vysokou prioritou vlády uvedenou v úvodu vládního pro-
hlášení, ale zdravotní služby jsou cíleny pøedevším na jednotlivce. Jsou
samozøejmì dùležité, ale nezastupitelnou povinností vlády a Ministerstva
zdravotnictví je také peèovat o rozvoj zdraví a zdravotního bezpeèí v po-
pulaci jako celku. Právì tím se zabývá obor tzv. veøejného zdravotnictví, do
kterého patøí zejména podpora zdravého zpùsobu života a dozor nad akti-
vitami, které jsou rizikové pro zdraví.

Je známo a empiricky nepochybnì potvrzeno, že na vysoké a vyrov-
nané úrovni zdravotního stavu celé populace se veøejné zdravotnictví podílí
nejménì stejnou mìrou jako zdravotní služby pro jednotlivce a musí se na
ní zúèastnit daleko více resortù než jen Ministerstvo zdravotnictví. Musí se
to odehrávat cestou výchovy ke zdravému životu, cestou podpory fyzic-
kých aktivit, zajiš�ování bezpeèí zejména v práci a dopravì, cestou kultiva-
ce zdravého životního prostøedí, aktivním vyhledáváním chorob, kterým lze
pøedcházet, èi cestou aktivního boje proti škodlivým a návykovým aktivi-
tám.

Ve vládním programovém prohlášení chybí nejen jakákoliv zmínka o
podpoøe zdravého zpùsobu života, chybí zde také jakákoliv zmínka o boji
proti kouøení a drogovým závislostem. Je jasné, že diskuse typu, zda stát
více než zdravé obyvatele preferuje spotøební daò z kouøení, a tyhle disku-
se mají mnoho odpùrcù. Z naší republiky se tak bohužel stává postupnì
popelník Evropské unie. Ještì horší situace je v oblasti alkoholismu, který
tvoøí paradoxnì sociopatii ještì obtížnìji øešitelnou, než jsou drogové
závislosti, alespoò co do poètu postižených lidí, rodin a dìtí, na které
prùvodní negativní jevy dopadají. Ani tato oblast, a dokonce ani mnohem
mediálnì populárnìjší drogové závislosti prostì v hledáèku naší nové
vlády nejsou.

Pøes výjimky, jakými jsou zmínky o bezpeèných potravinách, o
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vážnì. Kdo kritizuje, mìl by si uvìdomit, v jakém stavu zemi zanechal.
Pøijmu konstruktivní kritiku od tìch, kteøí to myslí stejnì jako my.“ Vážený
pane pøedsedo prostøednictvím paní pøedsedající, dovoluji si urèitì
pøedkládat konstruktivní návrhy ze strany opozice, ale možná nebudu
myslet stejnì jako vy.

Nyní již k vlastnímu vystoupení. Strany, které vytváøejí novou vládní
koalici, uspìly ve volbách na základì negace politiky minulé vládní koalice
a z tohoto dùvodu upozorním na nìkolik aspektù. Mám zde vedle sebe dvì
programová prohlášení: programové prohlášení vlády z roku 2010, které
když si pøeètu, je z mnoha bodù splnìno. A musím øíci, nebylo to jedno-
duché. Mám zde také programové prohlášení nové vlády, která žádá o
dùvìru, a zde bych se dotkla bodù, které se týkají oblasti sociální.

Když je minulé vládì vytýkáno, jak fungovala v rámci úspor a v rámci
sociálního systému, dovolte, abych vás upozornila, že národní program re-
forem byl pravidelnì také hodnocen na úrovni Evropské unie, a to Radou
Evropské unie. Pøi vyhodnocení úspìšnosti pravidelného evropského se-
mestru bylo vydáváno doporuèení Rady k národnímu programu reforem, a
to jak v letech 2012, tak v roce 2013. Doporuèení Rady è. 1, a zde mùžete
do kontextu dávat to, jakým zpùsobem jsme uspìli, zní: Zabezpeèit na-
plánovaný pokrok smìrem k vèasné nápravì nadmìrného schodku. Za
tímto úèelem v plném rozsahu splnit rozpoèet za rok 2012 a upøesnit
opatøení trvalé povahy nezbytná pro rok 2013, aby se dosáhlo roèního
prùmìrného strukturálního pøizpùsobení stanoveného v doporuèení Rady v
rámci postupu pøi øízení o nadmìrném schodku. V prùbìhu roku 2012 se
vládì Èeské republiky podaøilo pokroèit v konsolidaci veøejných rozpoètù
a podpoøit splnìní cíle pro rok 2013 se zámìrem dospìt k ukonèení
procedury pøi nadmìrném schodku. Souèástí konsolidace je i postupné
snižování strukturálního deficitu. Obávám se, že teï již tomu tak jednodu-
še nebude.

Proè to øíkám? Chci hovoøit o oblasti sociální, a to klidnì a otevøenì i o
tak nepopulárních opatøeních, která se týkají vyplácení dùchodù.
Doporuèení Rady è. 2 zní: Zavést další zmìny ve veøejném dùchodovém
systému k zajištìní jeho dlouhodobé udržitelnosti. Pøehodnotit plány
umožòující pøedèasný odchod z trhu práce. Zajistit širokou úèast mladších
roèníkù pracovníkù v plánovaném fondovém systému ke zlepšení
pøimìøenosti dùchodù. A zde se již dostáváme k redukci valorizace. Já vím,
že je to téma, které zde bylo èasto citováno, ale dovolte, abych vás upo-
zornila, že ve vládním prohlášení ve vašem slibu zní: Budeme usilovat o
vytváøení dùstojných životních podmínek pro seniory. Souhlas. Prosadíme
návrh k pravidelnému zvyšování dùchodù o inflaci a tøetinu rùstu reálných
mezd, a to od roku 2015. Také naše redukèní opatøení bylo plánováno do
konce roku 2015. My bychom rádi plnì valorizovali stejnì jako vy, ale šlo o
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dlouhodobì opomíjenou periférií Èeské republiky a já jsem proto hledala
cokoliv pozitivního na programovém prohlášení vlády smìrem ke krajùm,
respektive k našemu Ústeckému kraji. A bohužel, opìt žádná zmìna. 

Kromì toho, že vláda ve svém prohlášení slibuje body, které není
možné reálnì plnit, tak speciálnì v oblasti strategických plánù smìrem ke
krajùm se opìt zapomnìlo na Ústecký kraj.

Chápu, že vyjadøovat se nyní k problematice nezamìstnanosti není
pøíliš zajímavé pro budoucí naplòování tohoto slibu, a zvláštì pokud je to-
to velmi úzce svázáno s èasovanou bombou, jakou je otázka prolomení èi
neprolomení limitù tìžby uhlí. Tomuto problému se vláda radìji tedy
vyhnula úplnì. Ale co mi v programovém prohlášení zásadnì chybí, je vý-
stavba dopravní infrastruktury, téma, které pøímo souvisí s možným dopa-
dem na nezamìstnanost. Na území Ústeckého kraje máme dvì
komunikace dálnièního typu, a to R7 a dálnice D8. Dálnice D8 se zaèala
stavìt takøka pøed 30 lety a dosud nebyl nikdo schopný tento stokilometro-
vý úsek dokonèit. Obávám se, že podobný osud èeká i R7. Jistì nová vláda
ví, že již její pøedchùdci se zavázali tuto pozemní komunikaci dokonèit do
roku 2010. Nejen že se tak nestalo, ale nová vláda, která nyní žádá o
dùvìru, tuto komunikaci ani nezaøadila mezi své priority. Ano, pan premiér
zde øekl, že i když nìkteré konkrétní projekty nejsou v programovém pro-
hlášení zahrnuty, budou postupnì plnìny. Ale to pak považuji toto progra-
mové prohlášení za velmi vágní a nicneøíkající. Lidé totiž èekají na konkrét-
ní kroky.

Nenašla jsem v programovém prohlášení nic reálnì pozitivního a jako
poslankynì za Ústecký kraj jsem hluboce zklamaná, a nemohu tedy
podpoøit tuto vládu, která chce pokraèovat v opomíjení tohoto složitého re-
gionu. Nepotøebujeme všeobecné proklamace a sliby, potøebujeme konk-
rétní záchranný kruh a ten jsem v tomto prohlášení nenašla. Dìkuji. (Potlesk
z øad poslancù KSÈM.)

Místopøedsedkynì PSP Jaroslava Jermanová: Dìkuji paní poslanky-
ni. Prosím k øeènickému pultíku paní poslankyni Chalánkovou. Prosím, aby
se pøipravil pan poslanec Adamec. Prosím, paní poslankynì.

Poslankynì Jitka Chalánková: Dìkuji za slovo, paní pøedsedající.
Vážená paní pøedsedající, vážení èlenové vlády, vážené dámy, vážení
pánové, pøedstupuji pøed vás za opozièní stranu TOP 09, která se chystá
býti vám konstruktivní opozicí. Pøesto bych ještì ze zaèátku pøipomnìla
dnešní ranní tiskovou konferenci, kdy prostøednictvím paní pøedsedající si
dovoluji oslovit pana pøedsedu klubu ANO pana Faltýnka. Dovolím si ho ci-
tovat. Zaznìlo na této tiskové konferenci: „Kritika, která má sloužit pouze ke
zviditelnìní nìkterých politikù a nìkterých umírajících stran, tu nebudu brát
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Vážené kolegynì, vážení kolegové, je pozdní hodina. Možná vás
pøekvapím, nebudu dlouhý.

Docela mì tady pobavila taková dvì prohlášení. Nìkdo je tu zklamaný
z vládního prohlášení. Já jsem pøipraven v této místnosti na všechno, takže
zklamaný rozhodnì nejsem, jako opozièní poslanec rozhodnì ne. A pak,
když tady nìkdo øekne, že na základì vládního usnesení se bude
rozhodovat pro dùvìru vládì. Já si myslím, že jsou jiné parametry, proè se
rozhodujeme pro to, zda vládì udìlíme dnes dùvìru, èi neudìlíme. Nalijme
si èistého vína. Prostì vládní prohlášení samozøejmì není jenom to jediné,
proè tomu takto bude a ne jinak.

Já možná bych se vìnoval pouze jedné kapitole a to je kapitola 3.5
Ministerstvo prùmyslu a obchodu, protože je mi to vlastní. A zas musím øíct,
že ten materiál, aè tady bylo øeèeno, vágní, neurèitý, bez lhùt, tak si mys-
lím, že tato èást vládního programového prohlášení je zpracována relativnì
dobøe. Já bych ji chtìl pouze doplnit, protože jsou to dùležitá témata. A na-
konec i pan premiér s tím zaèal dnes v úvodu pøi obhajobì tohoto vládního
prohlášení. A já si myslím, že je potøeba se tam na nìkteré body soustøedit
a trošku si je rozebrat.

Já bych zaèal trošku odzadu. Tady se øíká, že vláda podpoøí
modernizaci prùmyslu, aby docházelo ke snižování energetické
nároènosti, zajistí aktualizaci státní energetické koncepce a státní surovi-
nové politiky. To je docela zajímavé téma. Já si myslím, že je dobøe, že bu-
de energetická koncepce, protože není to tak dávno, kdy jsme tady slyše-
li dotazy novináøù i veøejnosti, zda jsme pro prolomení limitu tìžby v
hnìdouhelných pánvích v severních Èechách. A já si myslím, že by bylo
velmi poctivé, kdyby v prohlášení byl jasný vzkaz obyvatelùm tìchto obcí.
Protože ta nejistota, která tam trvá už øadu let, podle mì není dobrá.
Rozumím tomu, že energetická koncepce je jasná vìc, že to spolu úzce
souvisí. Nicménì mìlo by to padnout. Protože je to nepopulární rozhodnu-
tí, pokud bude pro prolomení limitu. A samozøejmì pokud nebude pro pro-
lomení limitu, je potøeba najít alternativu.

Naopak jsem pøivítal tady velmi to, že vláda øíká, že bude podporovat
výstavbu jaderných blokù v našich jaderných elektrárnách Dukovany a
Temelín. To si myslím, že je velmi dùležitá vìc. Nicménì stavba takového
bloku v jaderné elektrárnì trvá cca deset, možná více let. Pokud mì pamì�
neklame, elektrárna dvacet let od prvního nápadu. Takže je tady
samozøejmì urèité mezidobí, kdy je potøeba zajistit dodávku energie tak,
aby jí bylo dostatek.

Co se týká tìžby nerostù, tak mì velmi pøekvapilo, že na tomto místì se
øíká, že samozøejmì budeme hájit zájmy státu pøi stanovení podmínek
tìžby a užití nerostù, a na druhé stranì v kapitole Životní prostøedí se na-
jednou objevuje to, že nebudeme tìžit zlato a nebudeme dìlat prùzkum ani
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deficit státního rozpoètu. Podle našeho názoru je váš návrh nereálný,
protože jednoprocentní nárùst dùchodù pøedstavuje navýšení mandatorních
výdajù státu o zhruba 3,5 mld. roènì. Pokud by tedy prùmìrná inflace byla
jako doposud zhruba 2 % a jedna tøetina nárùst prùmìrné mzdy ve výši pùl
procenta, tak by se muselo ze státního rozpoètu vyplatit každoroènì pouze
na navýšení dùchodù o témìø 9 mld. korun více. A zde si ještì dovoluji upo-
zornit, že výbìr na dùchodovém pojištìní èiní v prùmìru 330 mld. korun a vy-
plácí se minimálnì 378, nyní již více miliard korun. Loòský deficit
dùchodového úètu èinil 47 mld. korun, letošní již 54. Když k tomu pøiètete tu-
to valorizaci, tak chci vìdìt, kde na to všechno budete mít peníze.

Další bod, kterého jsem se chtìla dotknout, je otázka programového
prohlášení v oblasti daòové politiky rodin a rodinné politiky. Rodina je ohro-
žena ze všech stran. Zde skuteènì také nabízím svou pomoc a spolupráci,
protože rodinná politika je nesmírnì obtížné téma. Ale dovolte, abych vy-
slovila nesouhlas s tím, že chcete posunout povinnost, nebo dá se øíci pøání
a následnì povinnost, vystavìt velkokapacitní pøedškolní zaøízení typu jeslí
a mateøských školek až na obce. Obce se tomuto zatím brání, takže uvi-
díme. Domnívám se, že lepší cestou je možnost volby a možnost umožnìní
také alternativních forem hlídání. Jako pøedstavitelka konzervativní strany
nemohu souhlasit s vìtou, že poslední rok mateøské školy bude v zásadì
povinný. Myslím si, že by zde mìla být možnost volby pro rodiny. Je to jistì
vhodné, ale nemìlo by to být povinné. Pro dìti ze sociokulturnì
znevýhodnìného prostøedí existují jiné možnosti.

S èím zásadnì nesouhlasíme jako TOP 09, je takzvané zálohové
výživné. Znamená to pøebírání odpovìdnosti, kterou by mìli mít partneøi
mezi sebou, na stát. Vìøím tomu, že mnohé maminky se ocitají v
nepøíjemné situaci, ale jsou k tomu i jiné dávky z oblasti sociální.

Z dùvodù ideových, ale též z dùvodù nejasností finanèních zdrojù pro
vaše sliby nevyslovím vládì dùvìru. (Potlesk z øad poslancù TOP 09.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Chalánkové.
Dále se slova ujme pan poslanec Ivan Adamec. Pøipraví se paní kolegynì
Marta Semelová.

Poslanec Ivan Adamec: To jsem si taky myslel, že mi nemùžete pøijít
na jméno, pane místopøedsedo. Dobrý veèer, dámy a pánové.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Myslím, že jsem ho øekl správnì,
pane kolego, ale máte slovo. 

Poslanec Ivan Adamec: Pardon, já se omlouvám, pane místo-
pøedsedo. Jsem rád, že jsme se domluvili.
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lím, že jsme se zavázali k pøijetí eura v pøístupových smlouvách k Evropské
unii. Myslím, že samozøejmì jedna vìc je plnìní maastrichtských kritérií tak,
abychom dosáhli na podmínku, abychom euro mohli pøijmout. Na druhé
stranì si myslím, že je tady ještì jedna podmínka, o které se tady pøíliš ne-
mluví: Je potøeba euro pøijmout tehdy, až to bude pro obèany Èeské re-
publiky výhodné.

Dìkuji vám za pozornost a pøeji vám š�astnou ruku pøi hlasování.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Adamcovi.
Slova se ujme paní poslankynì Marta Semelová, pøipraví se pan poslanec
Daniel Korte. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Marta Semelová: Vážený pane pøedsedající, kolegynì,
kolegové, dovolte i mnì pár slov k vládì a k jejímu prohlášení, s nímž pøed
Snìmovnu dnes pøedstupuje.

S mnohými body ve vládním prohlášení lze urèitì souhlasit: zvyšování a
valorizace dùchodù, zvyšování minimální mzdy, stabilizace a personální
posílení úøadù práce, kde je potøeba 1 200 nových zamìstnancù – s tím
vším lze souhlasit a podporovat to. Pøi této pøíležitosti bych ještì doplnila
potøebu zmìnit souèasnou praxi, kdy soukromá agentura zajiš�uje za úpla-
tu to, co by mìl zabezpeèovat úøad práce, èi to, že zamìstnavatelé nemu-
sí hlásit na úøad práce volná pracovní místa.

Takže opakuji, jsou zde body hodné podpory, jenže problém je v tom,
že text je pøíliš obecný, bez konkrétního nástinu øešení, bez termínù plnìní,
chybí pøedstava finanèního zabezpeèení. Podstatné také není ani to, co v
textu obsaženo je, ale spíš to, co tam obsaženo není, èemu se vládní koa-
lice pro jistotu radìji vyhýbá. Nyní k nìkterým bodùm.

Rozvoj kvalitních a všeobecnì dostupných veøejných služeb v oblasti
školství, zdravotnictví, sociálního systému atd., což vláda zaøadila mezi své
priority. To je v poøádku. Pochybnosti však ve mnì budí skuteènost, že pøi
projednávání státního rozpoètu odmítli poslanci vládních stran náš
pozmìòovací návrh, který smìøoval právì k dostupnosti veøejných služeb
v sociální oblasti. Mám na mysli navýšení financí pro sociální služby, z ni-
chž mnohým hrozí krach. Finance, které mìly posílit nízké platy sociálních
pracovnic, které berou 14 až 16 tisíc hrubého. Stejnì tak náš návrh na zru-
šení zdravotnických poplatkù se nedoèkal vládní podpory. Ukazuje se, že
nìco jiného jsou obecná prohlášení, nìco jiného konkrétní naplòování. 

To samé se týká oblasti vzdìlávání. I tady jsme navrhovali, aby byly
finanènì posíleny podhodnocené platy uèitelù, a to o jednu miliardu korun,
nicménì ani tento náš návrh i díky poslancùm souèasné vládní koalice
neprošel. Pøitom nyní jste si to dali do svého vlastního vládního prohlášení.
Proto mé pochybnosti o tom, zda myslíte vážnì to, co pøedkládáte. Ostatnì
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tìžbu bøidlièných plynù. Ne že bych byl nìjakým zastáncem tìžby
bøidlièných plynù, to v žádném pøípadì nejsem. Ani tìch metod, jak se tìží
zlato. Ale já se zeptám, proè tam není tøeba tìžba uranu, tìžba cínu, tìžba
jiných nerostù. Já si myslím, že tímto zpùsobem to není úplnì vhodnì na-
staveno. Že je potøeba spíše se zabývat tím, zda horní zákon je ten správ-
ný zákon, podle kterého jsme schopni tyto zájmy uhájit pøed zahranièními
investory. A hájit zájmy státu tak, aby samozøejmì výtìžek patøil co nejvíce
státu a zároveò nebylo poškozeno životní prostøedí.

Také jsem pøivítal další vìci, které tam jsou. Je to proexportní politika. Z
vlastní zkušenosti v zahranièní ekonomické diplomacii musím øíct, že tak
jak je to tady napsáno, je to napsáno velmi správnì. Je tady nìkolik insti-
tucí, které se zabývají touto èinností, jako CzechInvest, CzechTrade, Èeská
exportní banka, Exportní garanèní a pojiš�ovací spoleènost nebo
CzechTourism. Já musím øíct jednu vìc na základì svých zkušeností. Bylo
by dobré, kdyby se uvažovalo v tom duchu, že se sjednotí propagace a
zájmy Èeské republiky v zahranièí v souvislosti s tìmito institucemi. Zažil
jsem, že ony kolikrát v dobré víøe hájily zájmy Èeské republiky sice dobøe,
ale každá jinak. A to nepovažuji za dobré. Jako vzor jsme vždycky udáva-
li Kanadu a myslím si, že tímto smìrem bychom se mìli ubírat.

Co se týká CzechInvestu, to tady dneska také padlo. Je potøeba øíct
jednu vìc. Není úplnì pravda, že vláda obnoví systém pobídek. Vláda
samozøejmì asi vrátí ty hodnoty na to, jak to bylo pøed tou úpravou. A tady
bych varoval pøed jednou vìcí – abychom nedávali investièní pobídky
spoleènostem, které si tady za peníze našich daòových poplatníkù postaví
továrnu, vyrobí nìco a zároveò po skonèení období, kdy vyúètovávají tyto
investièní podmínky, zmizí z Èeské republiky. To si myslím, že je velmi
dùležité si pohlídat.

Podpora malého a rozvoj støedního a malého podnikání. Není to tak
dávno, mìli jsme tady zprávu z roku 2012. Já si myslím, že spousta vìcí
vychází z tìchto zpráv. A myslím si, že tady je otázka samozøejmì to, jak
budou probíhat procesy, které se týkají snižování administrativní zátìže pro
tuto skupinu podnikatelù, protože už ve stávající dobì uvádí statistiky v
tìchto zprávách, že se snižuje administrativní zátìž, a když se zeptáte
jakéhokoli drobného a støedního podnikatele, tak vám øekne, že ho trápí
právì tento problém.

Jsem rád, že se tam objevilo, že bude nový zákon o zadávání veøejných
zakázek, a doufám, že to bude podle pravidla jiného, než tomu bylo dopo-
sud, protože každá novela, každý nový zákon o zadávání veøejných za-
kázek byl horší než ten starý. Takže vìøím tomu, že to bude tentokrát jinak
a že budeme moct soutìžit tak, abychom ty peníze byli také schopni utra-
tit a nebyli jsme naøèeni z toho, že jsme podvodníci.

A na úplný závìr mám ještì jednu poznámku k pøijetí eura. Já si mys-
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názoru mìlo být zrušeno. Koneckoncù navrhovali jsme to už to v minulém
volebním období a hodláme tento návrh pøedložit i nyní.

Další bod. Transparentní financování sportu, stanovení kritérií pro
veøejnou podporu mezinárodních sportovních akcí apod. Ano, ale
zdùrazòuji, že sportu je tøeba vìnovat trvalou pozornost, a to nejen
vrcholovému. Zamìøit se je potøeba na širokou nabídku a dostupnost
sportu pro dìti a mládež, na vybavení školních tìlocvièen a sportoviš�, na
rozvoj a dostupnost mimoškolní výchovy jako takové.

Co mi v pasáži programového prohlášení vztahující se ke vzdìlávání
chybí, je pojmenování krokù smìøujících ke zvýšení kvality vzdìlávání, kte-
rá za poslední víc jak dvì desítky let šla prudce dolù. V textu není zmínìna
otázka jednotného rámce uèiva na základních školách, problematika cír-
kevního a soukromého školství, alternativního vzdìlávání vèetnì vzdìlávání
domácího, diskutovaná výuka dvou povinných cizích jazykù na základních
školách.

To všechno jsou vìci, k nimž by se koalice vyjádøit mìla. A nejde jen o
oblast vzdìlávání. O tom jsem však mluvila už v úvodu svého vystoupení.

Musím uznat, že mnohé z toho, co je ve vládním prohlášení uvedeno,
by mohlo smìøovat k øešení nahromadìných problémù. Ekonomika, oblast
sociální, zdravotní, øešení rekordní nezamìstnanosti a chudoby, problémy
ve školství a mnohé další, to je to, na co by se mìla vláda složená z ÈSSD,
hnutí ANO a KDU-ÈSL zamìøit. Ovšem právì složení nové vlády i zpùsob
vyjednávání jednotlivých politických stran ve mnì budí pochybnosti, zda
toho bude opravdu schopna, zda dojde k plnìní slibù daných volièù pøed
volbami. Ústup od nìkterých hlavních pøedvolebních tahákù ze strany
ÈSSD byl totiž v prùbìhu vyjednávání více než zøejmý. Nátlak KDU-ÈSL,
kterým si tato strana vynucovala konkrétní ministerstva, jež jsou èirou náho-
dou zrovna tìmi, která jsou významná v souvislosti s vydáváním církevních
darù, byl oèividný. Pøitom právì církevní takzvané restituce, s nimiž
naprostá vìtšina obèanù ÈR nesouhlasí, byly jedním z hlavních témat ne-
jen nás z KSÈM, ale i sociální demokracie. A nejde pouze o nì. Toho, z
èeho sociální demokracie pod tlakem zbylých dvou vládních stran ustou-
pila, je mnohem víc. Rozumím tomu, že v pøípadì koalice je urèitý kompro-
mis nutný. Ne však v podstatných záležitostech, které patøily ke stìžejním
slibùm pøed volbami a které byly ve prospìch obèanù. K tomu však bohu-
žel došlo. Vláda ÈSSD, hnutí ANO a KDU-ÈSL proto z dùvodù, které jsem
uvedla, nemùže mít naši podporu. (Potlesk poslancù KSÈM.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Martì
Semelové. Dalším vystupujícím je pan poslanec Daniel Korte a pøipraví se
paní poslankynì Vìra Kováøová. Prosím, pane poslanèe, máte slovo.
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vláda bude moci v následujících mìsících urèitì dokázat, do jaké míry
myslí vážnì své sliby i o dostupnosti vzdìlání, nebo� za KSÈM znovu
pøedložíme návrh na zrušení tzv. školkovného v mateøských školách, tedy
placení za pobyt dítìte v mateøince, èi na zrušení školného na vyšších od-
borných školách. Jsem zvìdavá, zda koalice v duchu svého vládního pro-
hlášení náš návrh podpoøí.

Pozitivnì je tøeba hodnotit podporu pøedškolního vzdìlávání a
rozšiøování kapacit mateøských škol, které byly v 90. letech rušeny. Na dru-
hou stranu mi tu chybí postoj k dìtským skupinám, které mají nahradit
pøedškolní vzdìlávání pouhým hlídáním. Vláda se nezabývá ani
chybìjícími jeslemi, které postrádá øada rodin, pøípadnì matek samoživite-
lek.

Naopak podporu si zaslouží zámìr zmìnit financování regionálního
školství. Stávající systém je jednou z mnoha pøíèin poklesu kvality
vzdìlávání, kdy školy, aby mìly peníze, pøijímají bez ohledu na výsledky až
na výjimky témìø každého. Ohrožuje to také malé venkovské školy, kde je
málo dìtí, takže zmìna je velice potøebná. Bohužel však ve vládním pro-
hlášení je opìt pouze obecná proklamace bez náznaku øešení. Stejnì tak
podpora technického školství a uèebních oborù tak, aby vzdìlávací systém
více odrážel potøeby trhu práce. Ano, to je urèitì nutné. Na jedné stranì
jsou tu tisíce nezamìstnaných absolventù škol, na stranì druhé chybí
techniètí pracovníci a øemeslníci. Jenže zaèít s tím až v rámci støedního
školství, to je pozdì. Pokud chceme zvýšit zájem o tyto obory, musíme
zaèít od základní školy. Vrátit bychom se mìli k obnovení pracovní výcho-
vy na základních školách, podpoøit vytvoøení školních dílen a pozemkù a
samozøejmì také pøipravit pedagogy.

Další, s èím vláda v oblasti vzdìlávání pøichází, je pøedsevzetí
obsahovì a finanènì stabilizovat státní maturity a u konkrétních
uèòovských oborù zavést mistrovské zkoušky. Souhlas. Maturity byly v u-
plynulých letech bezesporu velmi pøedražené a neustálé zmìny vyplývající
z mìnících se koncepcí støídajících se ministrù školství nepøinesly stabilitu
nutnou pro práci pedagogù a kvalitu vzdìlávání.

Co se týká støedního školství, chybí mi zde vyjádøení k dalším význam-
ným otázkám, jako je optimalizace sítì støedních škol, otázka víceletých
gymnázií èi zavedení pøijímací zkoušky na støední školy, což je stále
diskutovanìjší mezi pedagogy, asociacemi i na úrovni krajù.

Pokud jde o vysoké školství, KSÈM jednoznaènì podporuje slib vládní
koalice, že nezavede školné ani zápisné. Podotýkám však, že zápisné pøi
pøijímacím øízení na vysokou školu v souèasnosti existuje, spoleènì s øadou
dalších poplatkù, které zvyšují náklady rodin na studium. Èemu se však
vládní koalice vyhnula, to je postoj už k zmiòovanému existujícímu
školnému na veøejných vyšších odborných školách, které by podle našeho
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které vùèi Èeské republice mìla. Už to velikášství, ty haly, které do dneška
zejí prázdnotou, ty se jmenují Jumb 1 a Jumbo 2. No tak máme tam dvì
Jumba a naše daòové poplatníky to stálo pomìrnì dost penìz a skutek a
utek.

A kromì toho, co jste øíkal o tom nátlaku na tu dámu, tak také byla skan-
dalizována. To si øeknìme. Veøejnì pranýøovaná, co si dovolila – neprodat
své majetky! A myslím si, že v minulém volebním období mnoho poslancù
napøíè politickým spektrem tady hlasovalo o zákonu, který mìl usnadnit
vyvlastòování. Já jsem tehdy hlasoval proti a výsledek je úplnì stejný, pro-
tože to usnadnìní znamenalo, že nenabídneme vlastníkùm férovou cenu. A
teï se hroznì divíme, že vlastníci nechtìjí prodávat své pozemky za tyto
smìšné ceny.

Takže možná je to na pøesnou interpelaci, abychom ta èísla dostali do-
hromady. Ale vzpomínám si na slib tìch tisícù a tisícù pracovních míst.
Zaplatili jsme to a pracovní místa nejsou, už pìknì dávno.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji i za dodržení èasu. A nyní
øádnì pøihlášená paní poslankynì Vìra Kováøová. Pøipraví se pan poslanec
Karamazov. Prosím, paní poslankynì, máte slovo.

Poslankynì Vìra Kováøová: Vážené dámy, vážení pánové, když jsem
se pøed deseti hodinami pøihlásila do rozpravy, myslela jsem si, že vám
sdìlím spoustu objevných myšlenek, kterými vás vzhledem k jejich intelek-
tuální neotøelosti možná i potìším. Po vyslechnutí pøíspìvkù mých
pøedøeèníkù je mi jasné, že argumenty, kterými jsem chtìla zpochybnit kva-
lity vládního programového prohlášení, se už nezdají být moc originální.

Pøi pohledu na vaše unavené oblièeje je mi jasné i to, že vás nejvíc
potìším, když svoje vystoupení bez zbyteèného prodlužování ukonèím, a
to tøeba citací èínského pøísloví: Kdo snadno slibuje, tomu pøíliš nedùvìøuj.
(Potlesk v pravé èásti sálu.)

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji paní poslankyni Vìøe
Kováøové. Slova se ujme pan poslanec Simeon Karamazov. Pøipraví se pan
poslanec František Vácha. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Simeon Karamazov: Vážený pane pøedsedající, vážení
èlenové vlády, vážené poslankynì, vážení poslanci, dovolte mi nìkolik po-
známek k programovému prohlášení vlády z pozice akademického pra-
covníka, z pozice vysokoškolského uèitele a z pozice ještì stále
vìdeckého pracovníka.

Podpora vzdìlávání, školství, vìdy a výzkumu je cíl každé vlády. Není
pochyb o tom, že vzdìlaní lidé jsou schopni aplikovat výsledky vìdy do
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Poslanec Daniel Korte: Dìkuji, pane pøedsedající, za slovo. Dámy
a pánové, když jsem slyšel pana premiéra Sobotku hovoøit o tom, že vláda
pod jeho vedením hodlá rozšíøit nebo obnovit systém investièních pobídek
pro zahranièní firmy, pøepadl mì pomìrnì dosti nepøíjemný a znepokojivý
pocit déjà vu. Bylo to za socialistické vlády, kterou vedl Miloš Zeman, která
skloòovala slova investièní pobídky ve všech pádech a ve všech èíslech.
Plodem této politiky byla mimo jiné na pøelomu let 1999 a 2000 kauza firmy
Philips v Hranicích na Moravì. 

Abychom si to pøipomnìli, byla jakási paní Markéta Regecová, která od-
mítala prodat za mizernou dumpingovou cenu své pozemky této firmì,
která tam mìla vyrábìt barevné televizní obrazovky – velký hit 90. let. Ze
strany radnice, kterou tehdy vedla sociální demokracie, byl na paní
Regecovou vytváøen tvrdý a brutální nátlak hranièící s vydíráním, do které-
ho se neváhaly zapojit i nejvyšší složky státu, státní moci, když na paní
Regecovou vyslaly námìstka policejního prezidenta pana Václava
Jakubíka, patrnì aby ji vydìsil k smrti, což se mu nepodaøilo, protože paní
Regecová stateènì odolávala, aby nakonec dosáhla slušné ceny za své
pozemky. Od té doby uplynulo v øece Beèvì mnoho vody a kladu si otáz-
ku, kde je firma Philips se svými barevnými televizními obrazovkami. Já to
upøímnì øeèeno nevím, ale vím, že není v Hranicích na Moravì. Rovnìž ce-
lý ten humbuk s tím, že investièní pobídky mají pomoci øešit
nezamìstnanost, se ukázal jako lichý. Svìdèí o tom situace zamìstnanosti
na Kolínsku v TPCA, rovnìž tak v nošovické Hyundai, kamž se importují
zahranièní dìlníci. Na to jsme dávali investièní pobídky! Blahopøeji!

Ukázalo se totiž, dámy a pánové, že celá tato slavná politika ÈSSD
ohlednì investièních pobídek byla fatálním fiaskem. Ve skuteènosti se totiž
jednalo o podporu zahranièního velkokapitálu a diskriminaci firem do-
mácích, které na takovéto pobídky nikdy dosáhnout nemohly.

Dámy a pánové, já jsem doufal, že se ÈSSD pouèila z chyb, jichž se by-
la dopustila. Je evidentní, že jsem se mýlil. (Smích z lavic napravo.) A pro-
to je také evidentní, že tato vláda mùj hlas nedostane, by� by zpívala hlasy
andìlskými.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Kortemu. S
faktickou poznámkou se pøihlásil pan poslanec a pøedseda klubu ODS
Zbynìk Stanjura. Pak øádnì pøihlášená paní Vìra Kováøová. Pane
pøedsedo, máte slovo k faktické poznámce.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Možná jenom krátká odpovìï panu po-
slanci Kortemu. Možná je to i na nìjakou interpelaci, abychom dostali
pøesné informace z MPO a z CzechInvestu. Tak ta firma zkrachovala velmi
rychle. Velmi rychle odešla z Èeské republiky a nesplnila své závazky,
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jednoznaènì pøihlásila k sociálnì a ekonomicky orientovanému tržnímu
hospodáøství. Pro obèany je jistì dobrou zprávou, že se též pøihlásila k ne-
smlouvavému boji proti všem formám korupce, závažné hospodáøské
kriminalitì, lichvì, že odmítá, aby stát obchodoval s firmami s nejasným
vlastníkem, a že za jednu ze svých hlavních priorit oznaèila pøijetí zákona o
státní službì, jehož cílem je zajištìní odpolitizování státní správy, defino-
vání kritérií pro pøijímání, odmìòování a kariérní postup úøedníkù vèetnì
kladení dùrazu na jejich vzdìlanost a odbornost. 

I opozici musí tìšit, že za jednu z hlavních priorit vláda oznaèila, a
explicitnì to ve svém prohlášení uvádí, podporu vìdy, výzkumu a inovací.
Jistì máme ještì v živé pamìti, že pøi diskusi v rámci schvalování státního
rozpoètu snad nebylo skloòovanìjších slov než právì vìda, výzkum, ino-
vace. Domnívám se, že v souèasnosti jen velmi málo cest, kde má Èeská
republika šanci uspìt a prorazit. Toto je nepochybnì jedna z nich.

Snažil jsem se celé odpoledne a veèer pozornì naslouchat diskusi, kte-
rá vlastnímu hlasování o dùvìøe vládì tradiènì pøedchází. Zvláštì mì
zaujaly nìkteré pasáže z vystoupení pana prezidenta. Naprosto souhlasím
s tím, že se lze pouèit tam, kde funguje vyspìlá demokracie, než za každou
cenu v zajetí èechocentrismu hledat originální cestu, která nezøídka
konèívá fiaskem. Liším se v tom, že upøednostòuji zemì, které jsou nám
historicky a kulturnì nejblíže a jsou s námi také úzce ekonomicky propoje-
ny. Které to jsou, nemusím øíkat. Rovnìž se hlásím k tomu, že je nejen mo-
žné, ale velmi prospìšné spojit politickou práci a odbornost a že pøíkladù
v našich moderních dìjinách najdeme dost a dost. (V sále je rušno.)

Padla zde nálepka o tom, že vládní koalice je levicová. Pøedseda hnutí
ANO se již ohradil. Ani já kategoricky nesouhlasím s tím, že by KDU-ÈSL
byla snad levicovou stranou. Kritické pøipomínky opozice chápu, jsou zce-
la legitimní.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Pane pøedsedo, já vás na chvilku
pøeruším a požádám Snìmovnu o klid, abyste mohl v poøádku, za pozor-
nosti ostatních kolegù a kolegyò dokonèit svùj projev. Prosím, pokraèujte.

Poslanec Jiøí Mihola: Bylo zde podrobnì kritizováno a pøipomínkováno
mnohé z programového prohlášení, ale ne vždy plnì právem. Uvedu dva
pøíklady, protože jsem byl pøi závìreèné redakci tohoto programového pro-
hlášení, a aèkoliv ani já ho nepovažuji za dokonalou záležitost, tak
napøíklad výtka na téma obecné referendum nebo zvyšování finanèní gra-
motnosti obèanù je lichá a je v programovém prohlášení obsažena dokon-
ce v prioritách vlády.

Novopeèená koalice nemá pøed sebou snadný úkol a bude na ní do-
kázat, zda na jeho splnìní má, nebo nemá. Po pádu Neèasovy vlády a až

-  -

praxe a jsou základem prosperity spoleènosti. Na tom se jistì shodneme
napøíè politickým spektrem. Programové prohlášení tyto cíle obsahuje a je
to v poøádku. Není to však žádné pøekvapení, je to samozøejmì nutnost.
Pøekvapení by bylo, kdybychom v programovém prohlášení vedle
formulace cílù, které už stejnì formuloval nìkdo jiný v minulosti, nalezli také
konkrétní a funkèní návod, jak se ke zmínìným cílùm dostat. Není to
samozøejmì jednoduché, toho jsem si vìdom. Pøesto bych èekal, že pro-
gramové prohlášení alespoò náznak øešení obsahovat bude. Neobsahuje.

Jako opozièní poslanec ale budu rád a pøeji vládì, aby se alespoò nìco
ze zmínìných cílù vlády splnilo. Ne proto, že bych levicové vládì tak fan-
dil, ale proto, že vzdìlání, vìda a výzkum jsou naše spoleèné priority.
Dìkuji za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Karamazovi.
Slova se ujme pan poslanec František Vácha a pøipraví se poslední
pøihlášený do rozpravy, pan poslanec Karel Fiedler. Pane poslanèe, máte
slovo.

Poslanec František Vácha: Pane pøedsedající, vážená vládo,
kolegynì, kolegové, jsem na tom podobnì jako kolegynì poslankynì
Kováøová. Mám tu zkušenost, že když dost dlouho sedím na schùzi, tak
vìtšinou to, co mì napadne, nìkdo bìhem té schùze øekne. A jelikož jsem
jeden z posledních, tak se to stalo i v tomto pøípadì a já se tím pádem
zøíkám práva vystoupit. Dìkuji.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji poslanci Františku Váchovi.
Teï se ptám pana pøedsedy Miholy, jestli uplatòuje pøednostní právo. Ano,
prosím. Takže nejdøíve pan poslanec Jiøí Mihola, pøedseda klubu KDU-
ÈSL. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, vážený pane premié-
re, vážené kolegynì a kolegové, jako pøedseda poslaneckého klubu KDU-
ÈSL cítím povinnost vystoupit na podporu koalièní vlády ÈSSD, hnutí ANO
a KDU-ÈSL, která dnes v èele s premiérem Bohuslavem Sobotkou pøichází
se žádostí o vaši dùvìru.

Od øíjnových pøedèasných voleb uplynulo déle než ètvrt roku, což do-
kládá, že se tato vláda nerodila úplnì jednoduše. Dle mínìní mnohých je
pro nìkoho koalice ÈSSD, hnutí ANO a KDU-ÈSL nejlepším z možných
øešení, pro jiného nejménì špatným øešením povolební situace a zdá se, že
také jedním z mála reálných øešení povolební situace. Vždy� o dalších al-
ternativách se v podstatì ani mnoho nediskutovalo.

Jsem rád, že se vláda v koalièní smlouvì i v programovém prohlášení
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vyjádøit, tak já kladu otázku, na kterou se dá jednoduše odpovìdìt ano,
nebo ne.

Prostøednictvím pana pøedsedajícího se ptám pana premiéra. Pane pre-
miére, mezi ty otázky, které by byly vylouèeny z referenda, patøily by cír-
kevní restituce? Dìkuji za odpovìï.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu poslanci Fiedlerovi.
Nyní se ještì hlásí z místa pan pøedseda klubu ODS Zbynìk Stanjura. Jinou
pøihlášku nevidím. Pane pøedsedo, máte slovo.

Poslanec Zbynìk Stanjura: Možná pøed hlasováním by nám pan
premiér mohl øíct, jestli nám odpoví na ty otázky, které tady dneska pada-
ly, nebo jestli to jenom vyletí komínem a èeká, že je máme zopakovat pøi in-
terpelacích, nebo jak. Protože jestli má být dialog, tak když se nìkdo ptá,
tak si myslím, že je slušné mu na otázku odpovìdìt, pøípadnì øíct: odpo-
vím do tehdy a tehdy. Dotazù zaznìlo hodnì, já bych øekl, že desítky, z
mnoha vystoupení kolegù. Nebylo to jenom z naší strany, ale i z jiných
stran.

Dovolte, abych položil otázky ještì ze dvou oblastí, o kterých se pøíliš
dneska nedebatovalo, a to je oblast programového prohlášení Ministerstva
práce a sociálních vìcí. Nám tam tedy chybí absolutnì zmínka o veøejné
službì. Jestli se bavíme o nezamìstnanosti, o tom, že si lidé mají pokud
možno si zachovat pracovní návyky, tak si myslím, že je tøeba tento institut
znovu zavést. A jsme pøipraveni debatovat o parametrech, zpùsobech
odmìòování, kdo na to má jít, kdo nemá jít, tak aby to bylo motivaèní. To
znamená, ten, kdo bude chtít, aby byl nìjakým zpùsobem motivován a k
tomu pøimìøenì odmìnìn. To si myslím, že v tom programovém prohláše-
ní chybí.

Pak bych chtìl možná slyšet konkrétnìjší odpovìï na zámìr vlády, kte-
rý zní velmi dobøe: Doèasné osvobození od plateb na sociální pojištìní po
dobu 12 mìsícù u tìch zamìstnavatelù, kteøí zamìstnají obèany zvláštì
ohrožené na trhu práce. Za tyto zamìstnance bude pojistné hradit stát. Pak
je tam tak obecná, že to jsou lidi nad padesát, absolventi vysokých, možná
i støedních škol a rodièe, kteøí se vracejí z rodièovské dovolené, a� už to
jsou maminky, èi otcové. Z jiných vystoupení jsem zaznamenal snahu tuto
hranici definovat do tøiceti let. Jestli si vezmeme aktivní vìk lidí, kteøí chodí
do práce, tak v zásadì definujeme ohroženou skupinu už padesátipro-
centní skupinou. Jestli budeme pracovat s prùmìrným vìkem odchodu do
dùchodu, když se to postupnì zvyšuje na 65, tak od 50 do 65 je 15 let.
Jestliže øekneme, že vysoká škola konèí mezi 23 a 25, tak do tìch 30 let je
to dalších sedm. V tom okamžiku, pokud budeme podporovat tuto skupi-
nu, tak se stane ohroženou skupinou mezi 30 a 50 zcela logicky. 
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pøíliš dlouhé vládì bez dùvìry si obèané této zemì zaslouží mít v èele
silnou a stabilní formaci, která to dotáhne dál než k dalším pøedèasným vol-
bám. V této nadìji a pøi absenci jiné reálné a pøijatelné alternativy tuto vládu
podpoøím a spoleènì se mnou také celý poslanecký klub KDU-ÈSL.

Dìkuji vám za pozornost.

Místopøedseda PSP Vojtìch Filip: Dìkuji panu pøedsedovi Jiøímu
Miholovi za jeho vystoupení a poslední pøihlášený do rozpravy je pan po-
slanec Karel Fiedler. Udìlím mu slovo. Budu mít ambici poté ukonèit roz-
pravu, pokud se ještì nìkdo další nepøihlásí. Pane poslanèe, máte slovo.

Poslanec Karel Fiedler: Dobrý veèer pane pøedsedající, dìkuji, zdra-
vím všechny poslankynì a poslance. Pùvodnì jsem nepøedpokládal, že
bych tady v té diskusi vystoupil, protože dnešní den byl velmi obsáhlý a
øeklo se tady hodnì. Ale pøece jen na základì prùbìhu dnešního dne bych
se chtìl vyjádøit k tomu, co tady také zaznìlo. Bylo to odmítavé stanovisko
pøedsedy sociální demokracie a premiéra vlády k našemu požadavku k
jasnému vyjádøení ohlednì obecného referenda a hovoøil pøed chvílí o tom
i mùj pøedøeèník. Dostali jsme odpovìdi vlastnì ve dvou cestách. Jednak
to byla cesta písemného dopisu, který nám tady dnes koloval v našem po-
slaneckém klubu v lavicích, a jednak èásteènì pøes elektronická média,
kde bylo premiérem Sobotkou sdìleno, že prostì obèané se nebudou
moci vyjadøovat ke všem otázkám.

Chtìl bych zareagovat na to, co už zde také zaznìlo od jedné z mých
pøedøeènic, že takovým pøedvolebním hitem sociální demokracie byly
právì ty zmiòované takzvané církevní restituce, a v urèitém okamžiku
zapomnìní na tento pøedvolební bod. Kladu si tedy otázku, jestli to ome-
zení otázek, ke kterým by se obèané mohli pøípadnì v referendu
vyjadøovat, náhodou nemá souvislost s hlasováním o dùvìøe vládì, proto-
že jeden z tìch koalièních partnerù, KDU konkrétnì, tento bod pokládá za
stìžejní a odmítá o nìm diskutovat.

Odvolávali se zde i pøedøeèníci i premiér vlády na to, že sice není jasnì
øeèeno v programovém prohlášení vlády o tom, jak by mìla vypadat obec-
ná referenda, ke kterým se i ostatní strany hlásí, a odvolávají se na koalièní
smlouvu. V té koalièní smlouvì je doslova napsáno: Ústavním zákonem
bude zároveò stanoven výèet otázek, k nimž nelze referendum vyhlásit. Já
bych zde položil jednoduchou otázku, na kterou lze velmi jednoduše
odpovìdìt: Ano, nebo ne. A myslím si, že obèany této zemì by ta odpovìï
velmi zajímala, protože by jasnì naznaèila, jak si ta vláda nebo premiér
pøedstavují vymezení tìch otázek, o kterých by obèané nemohli hlasovat.
A protože z volebních mítinku a debat s obèany a reakcí vím, že otázka
takzvaných církevních restitucí je pro nì velmi palèivá a chtìli by se k ní
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tìch ghett a vylouèených lokalit v tìch mìstech. My, kteøí tam žijeme a kteøí
na tìch radnicích sedíme, to prostì nevíme a vìdí to tito lidé. A myslím si,
že k tomu budeme muset pøistupovat hlavnì korektnì, ale souèasnì
nazývat vìci pravými jmény, jinak ta vìtšinová spoleènost ta opatøení vlády
i shodu v parlamentu prostì nepøijme.

O genderovì vyváženém všem možném hovoøit nebudu. Za nás to
uèinila Jana Èernochová ve svém vystoupení. Já za nás chci øíct, že všech-
ny kvóty odmítáme. Já osobnì si myslím, že to úspìšné ženy spíš uráží. A
kdybych to chtìl zlehèit, tak se podívejte, jak ti, kteøí mají to slovo gendro-
vá vyváženost napsané, v jakém složení za námi sedí. Já to nekritizuji, je-
nom konstatuji. My si to prostì do programového prohlášení nevypisujeme.
Je to myslím 14 : 3. Velmi genderovì nevyvážené. Berme to jako fakt.

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Tak, to byla poslední pøihláška do roz-
pravy. Vzhledem k tomu, že žádné další pøihlášky nevidím, rozpravu
konèím. Zeptám se, zda je zde zájem o závìreèné slovo ze strany pana
premiéra? Je tomu tak. Prosím, pane premiére, máte slovo.

Pøedseda vlády ÈR Bohuslav Sobotka: Dìkuji, vážené poslankynì,
vážení poslanci. Nebojte se, nemám hodinové závìreèné vystoupení, ve
kterém bych teï poctivì rekapituloval všechny dotazy, které zaznìly v dis-
kusi, a snažil se na nì vyèerpávajícím zpùsobem odpovìdìt. Asi by to ho-
dinu až hodinu a pùl zabralo.

Nabízím alternativu. Myslím si, že to je novinka, já jsem se s tím zatím
pøi takovýchto debatách o dùvìøe vládì nesetkal. Chci ji nabídnout
kolegùm, kteøí položili konkrétní dotazy, které bude možno urèitým
zpùsobem identifikovat. Vše je ve stenozáznamu. Já stenozáznam nechám
zanalyzovat, pøipravím konkrétní odpovìdi na vaše dotazy i ve spolupráci
s jednotlivými resorty tak, abyste je obdrželi v písemné podobì. A pokud s
tìmi odpovìïmi nebudete spokojeni, pøirozenì je zde možnost využít in-
terpelace, je zde možno využít i písemné interpelace a položit doplòující o-
tázky. Takže navrhuji, abychom se vypoøádali s konkrétními dotazy touto
formou.

Obraceli se na mì nìkteøí èlenové vlády, kteøí chtìli reagovat. Já si
myslím, že z hlediska už pozdní hodiny, ve které se dnes nacházíme, by-
chom mohli pomalu, øíkám pomalu, nechci nijak uspìchávat diskusi – víte,
že jsem se na zaèátku zastal opozice a jejího práva dìlat i tøeba obstrukci
–, ale pomalu už bychom mohli smìøovat k finálnímu hlasování, aby bylo
zøejmé, zdali vláda jmenovaná prezidentem Zemanem má, èi nemá dùvìru
této Poslanecké snìmovny.

A jenom možná ještì dvì poznámky na závìr, kterých se nemohu
zdržet. První vìc. Já myslím, že je urèitì možné na jednu stranu kritizovat
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Myslím si, že bychom mìli být velmi opatrní v definování skupin,
které tu podporu budou dostávat, protože ti zamìstnavatelé se budou
chovat ekonomicky, pokud to bude ekonomická motivace, tak logicky.
Chybí mi tady ty detaily ve smyslu: Budou muset být ti lidé nejdøív na úøadu
práce? A pokud ano, jak dlouho? A pokud tam už budou a budou pobírat,
budou to tøeba ti, jak se mluví, kteøí tam jsou šest mìsícù? Tak pak už to
nebude rozpoètovì neutrální, jak je navrženo, protože pak už vìtšinou ta
podpora klesá, u nìkterých vìkových skupin už úplnì konèí. A tady se ty
odpovìdi nedozvíme. Je to pomìrnì razantní zásah a nám se zdá, že ta
definice je pøíliš široká. Jestliže za ohrožené skupiny oznaèíme 50 % po-
pulace, která je v tom produktivním vìku, tak nám to èíslo pøipadá pøíliš vy-
soké.

Tak to jsou dva konkrétní dotazy v oblasti Ministerstva práce a
sociálních vìcí.

Pak je tam pomìrnì rozsáhlá kapitola, zøejmì aby se zdùvodnil ministr
bez portfeje, ministr pro lidská práva. A je tady: „Budeme dùslednì vystu-
povat proti všem formám násilí a projevùm rasové nesnášenlivosti, jako
napøíklad anticiganismu a antisemitismu.“ Já myslím, že je to v poøádku, ale
jak mùže vláda razantnì vystupovat? Chtìli bychom vìdìt jak. Myslím si,
že se na tom shodneme, že to jsou negativní jevy, ke kterým bychom mìli
vystupovat. Ale stejnì tak to jsou negativní jevy, tak k tomu podle mého
názoru pøispívá nìco, èemu se øíká politicky korektní slovník. My ten pro-
blém nechceme mnohdy pojmenovat pravým jménem. Ten, kdo ho pojme-
nuje, je velmi èasto jednoduše onálepkován jako rasista, jako ten, který ne-
má pochopení a podobnì. A to vytváøí napìtí v lokalitách, kde ty problémy
se sociálnì slabými reálnì existují.

Takže já si myslím, že prvním pøedpokladem pro to, abychom mohli vy-
stupovat proti skuteènému rasismu a skuteèné nesnášenlivosti, že
pøestaneme mluvit politicky korektním jazykem, nebo takzvanì politicky ko-
rektním jazykem, a budeme nazývat vìci pravými jmény. V tom okamžiku
budeme schopni rozlišit ty skuteèné rasisty a ty ostatní. Není pøece nic ho-
ršího, když demonstrují obèané, kteøí se cítí bezmocní proti situaci, která v
té lokalitì existuje. A to nejsou žádní rasisté. To nejsou žádní vyvrhelové, to
nejsou žádní nepøátelé státu. To jsou normální lidé, kteøí chtìjí mít v zásadì
jenom klid na to, aby mohli po práci, po škole realizovat svùj volný èas a
své životy. A mnohdy v té agendì se prostì tváøíme a nechceme
pojmenovat vìci tak, jak existují. Mohl bych uvádìt z praxe, a doplnilo by
mì mnoho starostù napøíè politickým spektrem, jak se k vám, jakmile
vznikne nìjaký problém, slétnou pracovníci tu z Úøadu vlády, lidskopráv-
ních neziskových organizací a podobnì, kteøí velmi èasto problém v místì
neznají, o to intenzivnìji pronášejí nesmlouvavá hodnocení a dávají kníže-
cí rady starostùm, co mají dìlat. Pak jsme hroznì pøekvapeni, kolik máme
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požádal ministra prùmyslu a obchodu, aby pøipravil semináø ve spolupráci
napøíklad s hospodáøským výborem Poslanecké snìmovny. Dejme na stùl
èísla, zveøejnìme je, a� je zøejmé, zdali politika investièních pobídek byla,
èi nebyla pro èeské daòové poplatníky pøínosná. Na jednu stranu náklady
a na druhou stranu si dejme výnosy v podobì nových pracovních míst a
daòových a sociálních odvodù do systému Èeské republiky.

Èili tolik jen dvì konkrétní poznámky. Jsem pøipraven písemnì reago-
vat na konkrétní dotazy, které zaznìly v rámci této rozpravy. Chtìl bych za
rozpravu podìkovat. Nepokládám ji za pøehnanì dlouhou. Dostal jsem teï
od jedné novináøky dotaz, jestli jsem oèekával, že bude rozprava takto
dlouhá nebo bouølivá. Myslím, že je pøece normální, že se v demokratickém
parlamentu diskuse vede. Hlasování o dùvìøe vládì je vážná vìc,
pøedpokládám, že v tomto volebním období to také mùže být jediné hlaso-
vání tohoto typu. Vláda má ambici pøinést do zemì stabilitu, a jestliže je to
vážná vìc, tak k ní také patøí dostateènì podrobná a rozsáhlá rozprava. Já
za ni dìkuji, dìkuji za všechny pøipomínky, dìkuji za všechny dotazy a do-
volte mi, abych ještì jednou velmi vážnì a serióznì požádal Poslaneckou
snìmovnu o to, aby odstartovala plnou legitimitu nové vlády tím, že jí dá pøi
následujícím hlasování dùvìru. Dìkuji. (Potlesk èásti poslancù.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dámy a pánové, dìkuji panu premiérovi
za závìreèné slovo a nyní pøistoupíme k hlasování. Pøipomínám, že podle
§ 85 odst. 1 a 2 zákona o jednacím øádu Poslanecké snìmovny se o návr-
hu na vyslovení dùvìry vládì hlasuje po jménech. K pøijetí usnesení o
vyslovení dùvìry vládì je tøeba souhlasu nadpolovièní vìtšiny pøítomných
poslancù.

Žádám urèené ovìøovatele této schùze, kterými jsou pan poslanec
Pavel Èihák a pan poslanec Jiøí Mihola, aby zaujali místa u stolku
zpravodajù.

Nejdøíve pøistoupíme podle § 74 odst. 4 jednacího øádu Poslanecké
snìmovny k vylosování jména poslance, od nìhož se bude v abecedním
poøadí hlasovat. Byl jsem informován, že kontrola lístkù se jmény poslancù
byla provedena.

Vylosován byl poslanec èíslo 54, kterým je Jan Hamáèek. (Smích a po-
tlesk v sále.)

Mám zde minimálnì 200 svìdkù, že jsem se nedíval. Dobrá.
Pøipomínám, že podle § 74 odst. 4 jednacího øádu se vyvolaný posla-

nec vysloví „pro návrh“, nebo „proti návrhu“. Jestliže se zdržuje hlasování,
øekne „zdržuji se“. Jiný projev poslance se považuje za zdržení se hlaso-
vání.

Prosím, aby každý vyvolaný poslanec své stanovisko øekl dostateènì
hlasitì, abych je v souladu s jednacím øádem mohl opakovat.
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vládu za to, že nemá ve svém programu vùbec nic, èím by chtìla øešit
nezamìstnanost, ale myslím si, že není možné souèasnì se ptát na po-
drobnosti konkrétního plánu, který je v tom návrhu obsažen a který má
nezamìstnanost øešit. Èili chtìl bych požádat kolegy z ODS, aby si tu vìc
ujasnili. Èili buï budete vládu kritizovat za to, že tam není vùbec nic na-
psáno o tom, èím bychom nezamìstnanost mìli øešit, anebo se budete
podobnì, jako to teï uèinil pan pøedseda Stanjura, ptát na to, koho se bu-
dou týkat slevy na sociálním pojištìní, které vláda navrhuje v rámci svého
programu.

A druhá poznámka, spíš námìt pro diskusi, a teï nevím, jestli na plénu
Snìmovny, nebo na hospodáøském výboru Poslanecké snìmovny.
Investièní pobídky – já jsem zjistil bìhem dnešní debaty, že to je stálé té-
ma, které traumatizuje øadu èlenù a èlenek Poslanecké snìmovny. Protože
si myslím, že by bylo dobøe, abychom se v klidu podívali na fakta, to zna-
mená, kolik bylo poskytnuto pobídek, kolik bylo vytvoøeno pracovních míst,
kolik pracovních míst trvá do dnešního dne, kolik jich bylo vytvoøeno pro
lidi, kteøí jsou tady z Èeské republiky, a kolik tøeba pro agenturní
zamìstnance z tøetích zemí nebo z jiných zemí Evropské unie. Dejme
prosím na stùl fakta. Já požádám ministra prùmyslu a obchodu, aby zpra-
coval analýzu, a požádám ho, aby pøišel napøíklad do hospodáøského
výboru a zorganizoval semináø, kde se objeví èísla týkající se investièních
pobídek. Protože mluvit tady o tom, že pøíchod TPCA do Kolína byla chy-
ba nebo že Hyundai na severní Moravì je chyba, ignorovat desítky tisíc
míst, která se vytvoøila u subdodavatelù tìchto firem, které provádìjí
koneènou montáž, vùbec to tady nezmínit a pak mluvit o Philipsu...

Vzpomeòte si, že Philips a Flextronics v Brnì byly fakticky dva jediné
výrazné pøípady toho, kdy politika investièních pobídek selhala. V Brnì ha-
lu Flextronicsu koupila jiná firma, která tam dneska zamìstnává
zamìstnance a postavila vedle toho nìkteré haly další. Èili tam to problém
nebyl. Skuteènì hala po Philipsu tady zùstala jako pomníèek a je to dáno
rozsahem investice, která byla realizována. Ale byly stovky dalších
pøípadù, kdy vlády poskytly investièní pobídky nejenom zahranièním, ale i
domácím subjektùm. Poprosil bych, nemluvte o investièních pobídkách pro
zahranièní subjekty, protože legislativa už velmi dlouho, øadu let dává
stejné podmínky pro všechny bez ohledu na to, jestli se jedná o èeský ka-
pitál, nebo zahranièní kapitál. Èili byly stovky pøípadù, kdy investièní po-
bídky vyšly, dodneška jsou tam pracovní místa, a já jsem rád, že se
podaøilo zvýšit zájem o ÈR z hlediska pøímých investic. A i díky tomu tady
byl hospodáøský rùst, nad kterým se tady nìkteøí zaráželi, že to snad bylo
moc – tìch šest procent, o která ÈR rostla. Èili tolik jenom ještì druhá po-
známka na margo diskuse o investièních pobídkách. Ale nechci tady teï
pøetlaèovat ty kritické názory v rámci závìreèného vystoupení. Rád bych
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Paní poslankynì Kateøina Koneèná: Zdržuje se.
Pan poslanec Vladimír Koníèek: Zdržuje se.
Pan poslanec Daniel Korte: Proti návrhu.
Pan poslanec Petr Koøenek: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Koskuba: Pro návrh.
Pan poslanec Rom Kostøica: Nepøítomen.
Pan poslanec Josef Kott: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Koubek: Proti návrhu.
Pan poslanec Pavel Kováèik: Zdržuje se.
Paní poslankynì Vìra Kováøová: Proti návrhu.
Pan poslanec Jaroslav Krákora: Pro návrh.
Pan poslanec Roman Kubíèek: Pro návrh.
Pan poslanec Michal Kuèera: Nepøítomen.
Pan poslanec Petr Kudela: Pro návrh.
Paní poslankynì Helena Langšádlová: Proti návrhu.
Pan poslanec Martin Lank: Nepøítomen.
Pan poslanec František Laudát: Proti návrhu.
Pan poslanec Jaroslav Lobkowicz: Nepøítomen.
Paní poslankynì Jana Lorencová: Pro návrh.
Pan poslanec Stanislav Mackovík. Zdržuje se.
Paní poslankynì Soòa Marková: Zdržuje se.
Paní poslankynì Kvìta Matušovská: Zdržuje se.
Paní poslankynì Radka Maxová: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Mihola: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Mládek: Pro návrh.
Pan poslanec Josef Nekl: Zdržuje se.
Paní poslankynì Miroslava Nìmcová: Proti návrhu.
Paní poslankynì Alena Nohavová: Zdržuje se.
Paní poslankynì Nina Nováková: Nepøítomna.
Pan poslanec Josef Novotný: Pro návrh. 
Pan poslanec Martin Novotný: Proti návrhu.
Pan poslanec Igor Nykl: Pro návrh.
Paní poslankynì Pavlína Nytrová: Pro návrh.
Pan poslanec Tomio Okamura: Nepøítomen.
Pan poslanec Ladislav Okleštìk: Pro návrh.
Pan poslanec Zdenìk Ondráèek: Zdržuje se.
Pan poslanec Miroslav Opálka: Zdržuje se.
Paní poslankynì Jana Pastuchová: Pro návrh.
Pan poslanec Herbert Pavera: Proti návrhu.
Paní poslankynì Gabriela Pecková: Proti návrhu.
Paní poslankynì Marie Pìnèíková: Zdržuje se.
Pan poslanec Miloš Petera: Pro návrh.
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Pøikroèíme tedy k hlasování. Pøednesu návrh usnesení: „Poslanecká
snìmovna vyslovuje vládì dùvìru.“

Nyní vás budu vyvolávat a prosím o vyslovení se.

Zahajuji hlasování.
Pan poslanec Jan Hamáèek: Pro návrh. Pro návrh.
Pan poslanec Michal Hašek: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Havíø: Pro návrh.
Paní poslankynì Olga Havlová: Nepøítomna.
Pan poslanec Leoš Heger: Proti návrhu.
Pan poslanec Daniel Herman: Pro návrh.
Paní poslankynì Jana Hnyková: Nepøítomna.
Pan poslanec Jiøí Holeèek: Pro návrh.
Pan poslanec Radim Holeèek: Proti návrhu.
Pan poslanec Jaroslav Holík: Nepøítomen.
Pan poslanec Pavel Holík: Pro návrh.
Pan poslanec Václav Horáèek: Proti návrhu.
Pan poslanec Ludvík Hovorka: Pro návrh.
Paní poslankynì Gabriela Hubáèková: Zdržuje se.
Pan poslanec Stanislav Huml: Pro návrh.
Paní poslankynì Jitka Chalánková: Proti návrhu.
Pan poslanec Bohuslav Chalupa: Pro návrh.
Pan poslanec Milan Chovanec: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Chvojka: Pro návrh.
Pan poslanec Igor Jakubèík: Pro návrh.
Pan poslanec Vítìzslav Jandák: Pro návrh.
Pan poslanec Miloslav Janulík: Pro návrh.
Paní poslankynì Jaroslava Jermanová: Pro návrh.
Paní poslankynì Vìra Jourová: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Junek: Pro návrh.
Pan poslanec Marian Jureèka: Pro návrh.
Pan poslanec David Kádner: Nepøítomen.
Paní poslankynì Zuzana Kailová: Pro návrh.
Pan poslanec Miroslav Kalousek: Proti návrhu.
Pan poslanec Vít Kaòkovský: Pro návrh.
Pan poslanec Simeon Karamazov: Proti návrhu.
Pan poslanec David Kasal: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Klán: Zdržuje se.
Pan poslanec Jaroslav Klaška: Pro návrh.
Pan poslanec Václav Kluèka: Pro návrh.
Pan poslanec Martin Kolovratník: Pro návrh.
Pan poslanec Martin Komárek: Pro návrh.
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Paní poslankynì Dana Váhalová: Pro návrh.
Pan poslanec František Vácha: Proti návrhu.
Pan poslanec Jiøí Valenta: Zdržuje se.
Paní poslankynì Helena Válková: Pro návrh.
Pan poslanec Roman Váòa: Pro návrh.
Pan poslanec Ladislav Velebný: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Volèík: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Volný: Pro návrh.
Pan poslanec Radek Vondráèek: Pro návrh.
Pan poslanec Josef Vondrášek: Zdržuje se.
Paní poslankynì Miloslava Vostrá: Zdržuje se.
Pan poslanec Václav Votava: Pro návrh.
Pan poslanec Josef Vozdecký: Pro návrh.
Pan poslanec Vlastimil Vozka: Pro návrh.
Pan poslanec Rostislav Vyzula: Pro návrh.
Paní poslankynì Markéta Wernerová: Pro návrh.
Pan poslanec Josef Zahradníèek: Zdržuje se.
Pan poslanec Jan Zahradník: Proti návrhu.
Pan poslanec Lubomír Zaorálek: Pro návrh.
Pan poslanec Jaroslav Zavadil: Pro návrh.
Paní poslankynì Kristýna Zelienková: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Zemánek: Pro návrh.
Pan poslanec Václav Zemek: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Zimola: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Zlatuška: Pro návrh.
Pan poslanec Marek Ženíšek: Proti návrhu.
Pan poslanec Petr Adam: Nepøítomen.
Pan poslanec Vojtìch Adam: Zdržuje se.
Pan poslanec Ivan Adamec: Proti návrhu.
Pan poslanec František Adámek: Pro návrh.
Paní poslankynì Markéta Adamová: Proti návrhu.
Pan poslanec Augustin Karel Andrle Sylor: Nepøítomen.
Pan poslanec Pavel Antonín: Pro návrh.
Paní poslankynì Hana Aulická Jírovcová: Zdržuje se.
Pan poslanec Andrej Babiš: Pro návrh.
Pan poslanec Miloš Babiš: Pro návrh.
Paní poslankynì Margita Balaštíková: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Bartošek: Pro návrh.
Paní poslankynì Zuzka Bebarová Rujbrová: Zdržuje se.
Pan poslanec Jiøí Bìhounek: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Bìlobrádek: Pro návrh.
Pan poslanec Marek Benda: Proti návrhu.
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Pan poslanec Jiøí Petrù: Pro návrh.
Pan poslanec Stanislav Pfléger: Pro návrh.
Pan poslanec Ivan Pilný: Pro návrh.
Pan poslanec Lukáš Pleticha: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Ploc: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Plzák: Pro návrh.
Pan poslanec Tomáš Jan Podivínský: Pro návrh.
Pan poslanec Ivo Pojezný: Zdržuje se.
Pan poslanec Stanislav Polèák: Proti návrhu.
Pan poslanec Jiøí Pospíšil: Proti návrhu.
Pan poslanec Karel Pražák: Nepøítomen.
Pan poslanec Roman Procházka: Pro návrh.
Paní poslankynì Anna Putnová: Proti návrhu.
Pan poslanec Karel Rais: Pro návrh.
Pan poslanec Adam Rykala: Pro návrh.
Pan poslanec Antonín Seïa: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Sedláèek: Pro návrh.
Pan poslanec Martin Sedláø: Pro návrh.
Paní poslankynì Marta Semelová: Zdržuje se.
Pan poslanec Bronislav Schwarz: Pro návrh.
Pan poslanec Karel Schwarzenberg: Proti návrhu.
Pan poslanec Jiøí Skalický: Proti návrhu.
Pan poslanec Roman Sklenák: Pro návrh.
Pan poslanec Václav Snopek: Zdržuje se.
Pan poslanec Bohuslav Sobotka: Pro návrh.
Pan poslanec Zdenìk Soukup: Pro návrh.
Pan poslanec Zbynìk Stanjura: Proti návrhu.
Paní poslankynì Miroslava Strnadlová: Pro návrh.
Pan poslanec Martin Stropnický: Pro návrh.
Pan poslanec Štìpán Stupèuk: Pro návrh.
Pan poslanec Bohuslav Svoboda: Proti návrhu.
Pan poslanec Milan Šarapatka: Nepøítomen.
Pan poslanec Josef Šenfeld: Zdržuje se.
Pan poslanec Karel Šidlo: Zdržuje se.
Pan poslanec Ladislav Šincl: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Šrámek: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Štìtina: Nepøítomen.
Pan poslanec Jeroným Tejc: Pro návrh.
Pan poslanec Lubomír Toufar: Pro návrh.
Pan poslanec Karel Tureèek: Proti návrhu.
Pan poslanec Josef Uhlík: Pro návrh.
Pan poslanec Milan Urban: Pro návrh.
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minut.) Patnáct minut. (Smích v sále.) Ještì jsem schùzi nepøerušil, tak se
táži pánù ovìøovatelù, jestli opravdu trvají na 15 minutách. Skuteènì. Tak v
tom pøípadì to bude do 22.50. Do 22.50 hodin pøerušuji jednání
Poslanecké snìmovny a ve 22.50 se vrátíme k vyhlášení výsledkù hlaso-
vání.

(Jednání pøerušeno ve 22.34 hodin do 22.50 hodin.) 

(Jednání pokraèovalo ve 22.50 hodin.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Vážené paní poslankynì, vážení páni
poslanci, je 22.50. Budeme pokraèovat. Prosím, abyste zaujali svá místa v
jednacím sále, a souèasnì vás prosím, abyste vìnovali pozornost
vystoupení ovìøovatelù, kteøí velmi peèlivì seèetli jednotlivé hlasy a zcela
jistì pro nás mají informaci o tom, jak hlasování dopadlo. Ještì chvíli
vyèkám, než se všichni ztišíte. Ano, dìkuji.

Prosím o vystoupení pana poslance Miholu.

Poslanec Jiøí Mihola: Vážený pane pøedsedající, dámy a pánové, pro
návrh se vyslovilo z celkového poètu 181 poslancù a poslankyò 110
poslancù, proti návrhu 38 poslancù a 33 poslancù se zdrželo hlasování.
(Potlesk napøíè sálem.)

Pøedseda PSP Jan Hamáèek: Dìkuji. Konstatuji, že Poslanecká
snìmovna vyslovila vládì dùvìru. Konèím bod è. 60.

Než pokroèíme dále, tak bych pøednesl procedurální návrh, abychom
nyní hlasovali o tom, že Poslanecká snìmovna vyøazuje z programu 6.
schùze Snìmovny body 28, 71 a 72.

O tomto návrhu dám hlasovat. Kdo souhlasí, abychom všechny zbýva-
jící body vyøadili z programu schùze, a� stiskne tlaèítko a zvedne ruku. Kdo
je proti tomuto návrhu?

Hlasování má poøadové èíslo 176. Pøihlášeno je 181, pro 121, proti 51.
Tento návrh byl pøijat.

Konèím 6. schùzi Poslanecké snìmovny. Dìkuji vám všem za úèast.
Blahopøeji vládì Èeské republiky k získání dùvìry Poslanecké snìmovny.
Sejdeme se na další øádné schùzi, která je plánovaná od 18. bøezna. Pøeji
vám š�astnou cestu domù a hezký veèer.

(Schùze skonèila ve 22.54 hodin.)
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Pan poslanec Petr Bendl: Proti návrhu.
Pan poslanec Ondøej Benešík: Pro návrh.
Paní poslankynì Marie Benešová: Pro návrh.
Paní poslankynì Martina Berdychová: Pro návrh. 
Pan poslanec Stanislav Berkovec: Pro návrh.
Pan poslanec Zdenìk Bezecný: Proti návrhu.
Pan poslanec Adolf Beznoska: Proti návrhu.
Pan poslanec Jan Birke: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Blažek: Proti návrhu.
Pan poslanec Robin Böhnisch: Pro návrh.
Pan poslanec Jaroslav Borka: Zdržuje se.
Pan poslanec Richard Brabec: Pro návrh.
Pan poslanec Milan Brázdil: Pro návrh.
Pan poslanec Marek Èernoch: Nepøítomen.
Paní poslankynì Jana Èernochová: Proti návrhu.
Pan poslanec Alexander Èerný: Zdržuje se.
Pan poslanec Karel Èerný: Pro návrh.
Pan poslanec Pavel Èihák: Pro návrh.
Pan poslanec René Èíp: Zdržuje se.
Paní poslankynì Ivana Dobešová: Pro návrh.
Pan poslanec Jiøí Dolejš: Zdržuje se.
Pan poslanec Richard Dolejš: Pro návrh.
Pan poslanec Jaroslav Faltýnek: Pro návrh.
Pan poslanec Jan Farský: Proti návrhu.
Pan poslanec Petr Fiala: Proti návrhu.
Pan poslanec Radim Fiala: Nepøítomen.
Pan poslanec Karel Fiedler: Nepøítomen.
Pan poslanec Matìj Fichtner: Pro návrh.
Pan poslanec Vojtìch Filip: Zdržuje se.
Paní poslankynì Jana Fischerová: Proti návrhu.
Pan poslanec Jaroslav Foldyna: Pro návrh.
Pan poslanec Ivan Gabal: Nepøítomen.
Pan poslanec Petr Gazdík: Proti návrhu.
Pan poslanec Miroslav Grebeníèek: Zdržuje se.
Pan poslanec Stanislav Grospiè: Zdržuje se.
Pan poslanec Josef Hájek: Pro návrh.
Paní poslankynì Milada Halíková: Zdržuje se.

Tím hlasování dle mých informací a poznámek skonèilo. Táži se, zda
všichni poslanci byli èteni, popøípadì zda nejsou nìjaké pochybnosti o
prùbìhu hlasování. Není tomu tak. Prosím pány ovìøovatele, aby mi sdìlili,
jaký èas potøebují ke zjištìní výsledkù hlasování. (Ovìøovatelé navrhují 15




